
JÁ ŽIV JSEM, I VY ŽIVI BUDETE. 
(J 14,19b Kral)

„Ještě malou chvíli a svět mne už
neuzří, vy však mě uzříte, poněva-
dž já jsem živ a také vy budete živi"
- tak Pán a Spasitel Ježíš Kristus

promlouvá přátelsky ke svým
učedníkům a uzavírá etapu své zá-
chranné mise. Končí působení, při
kterém na zemi zůstávaly vytlače-
ny šlépěje jeho kroků, jeho krev sté-
kala po dřevě kříže a tělo bylo ulo-
ženo do hrobu. Jen pár let ho lidé
mohli vídat, mohli s ním mluvit
tváří v tvář, klást mu otázky, přiná-
šet nemocné. Mohli ho také zraňo-
vat, tupit, urážet a zabíjet. Ježíšovi
učedníci jsou připravováni na bu-
doucnost. Potupným křížem a slav-
ným vzkříšením Ježíšova inkarnač-
ní mise končí. Ježíš se vrací do
slávy svého nebeského Otce. Svět
ho již neuvidí.
Ne tak jeho učedníci. Ježíše budou
vidět ti, kteří ho milují a zachová-
vají jeho slovo. K těm bude přichá-
zet Otec i Syn v přebývání Ducha
svatého. Učedníci se po Kristově
nanebevstoupení nestanou opuště-

nými sirotky. Ježíš neodchází do
tmy studeného vesmíru, ale slibu-
je svou mocnou duchovní přítom-
nost.
Tento biblický důraz je na počátku
nového roku povzbuzením pro
Ježíšovy učedníky žijící v době
těžko uchopitelné a rozplizlé post-
moderny. Ježíše je možné i v tomto
roce uvidět a přijmout do svého
života. Co pro to můžeme udělat ze
své strany? Milovat svého Zachrán-
ce, zachovávat jeho slovo a otevřít
svůj život Duchu svatému - tajupl-
né a dobrotivé třetí osobě Boží troj-
jedinosti a pokračovat tak v Ježí-
šově inkarnační misi. Pokud jsme s
ním vírou spojeni, pak Ježíšův ži-
vot je garancí našeho budoucího
života. 

Pavel Černý,
předseda ERC

předseda Rady Církve bratrské

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

9. ledna 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
16. ledna

Z obsahu
* Z ekumeny
* Vzpomínka na bratra

Lubomíra Bukáčka
1/2008

Heslo roku 2008

Adam Balcar se do Josefa Veselého
ve své reakci na jeho článek pustil
vskutku s vervou. S vervou hodnou
inkvizice. Však padlo i slovo „zrád-
ce". Díky Bohu  však A. Balcar na-
konec přece jen své „vášně" trochu
ukrotil – snad si vzpomněl na častá
apoštolská napomenutí v tomto
směru.
Ani to mu však nezabránilo v tom,
aby z věci naprosto okrajové - o
které článek nebyl - udělal věc hlav-
ní a zásadní. Článek J. Veselého byl
předně a hlavně sebezpytováním,
sebekritickou úvahou nad tzv.
„nedělním křesťanstvím".  Pochopi-
telně, že J. Veselý vzal v potaz i kri-
tiku, která se ozývá nikoli zevnitř
církve samé, ale z prostředí, v němž
se církev pohybuje. A nejen že ji
vzal v potaz - vzal ji i vážně. To však
neznamená, že ji vzal se vším všu-
dy jako kritérium, jako poslední
soud – to je konečně nepřehlédnu-
telně patrné ze samotného článku.
Nicméně A. Balcar takovýto závěr
vidí jako „jedno z logických domýš-
lení apelu článku" (což mně vůbec
logické nepřijde), a ve své rozhorle-
nosti proto začne na svět kolem se-
be dštít přímo síru a oheň, když
píše, že „svět je také zlý", „tento
svět je nepřátelský", když naprosto
neúprosně kritiku ze strany světa
odmítá, ba se jí odmítá i jen zabývat
– „nechává ho docela chladným",
aby nakonec sám „mimocírkevní"
svět obžaloval, že je to právě on,
kdo může za úpadek křesťanství.
Pravda, přizná, že za to můžeme i
my křesťané, ale jen trošičku, svět
víc.
Tentokrát, přiznám se, jsem zase já
musel krotit své vášně, neboť jsem
při čtení těchto vět téměř nevěřil
svým očím. Je to vůbec možné?
Nedostáváme se onou Balcarovou

větou: „pokud si řekneme kritiku
jako křesťané mezi sebou před
Bohem, je to dobře, ale pokud nám
ji vmete do tváře svět, nechává mě
to docela chladným" dokonce až
před čtyři pražské artikuly, které se
právě svým čtvrtým článkem bráni-
ly tomu, aby se vážná kritika netut-
lala a nezametala v církvi pod stůl? 
Ale to asi není to nejpodstatnější.
Podstatné je, zdali vůbec má brát

církev v potaz kritiku, jež přichází
od světa. Ano či ne?
Předně by asi bylo třeba vyjasnit si
pojem svět. Jestliže A.Balcar zvolil
janovské pojetí světa, pak je třeba
zdůraznit, že to není jediné možné
pojetí a že u Jana jde o jistý termi-
nus technicus, který skutečně ozna-
čuje předně to, co je od Krista od-
vrácené, to, co jde proti Kristu,

Tak nám parlament schválil rozpočet na příští rok. Při projednávání
reformy veřejných financí a následně i rozpočtu nebylo o emoce
nouze, dokonce ani na stránkách Evangelického týdeníku. Mám ale
obavy, že jsme nejvíce pozornosti věnovali věcem podružným a téměř
vůbec se nevěnovali těm podstatnějším.
Mnozí byli pohoršeni tím, že nejvíce si polepší bohatí. Vypadá to
velmi „sociálně necitlivě" a dobře se o tom píše v novinách. Měl jsem
možnost seznámit se s podrobnými rozbory, oč vlastně jde. Nejnižší
příjmové skupiny si polepší o čtyři stovky. Střední třída o 27 korun.
Ten, kdo má kolem třiceti tisíc, taky o čtyři stovky. Opravdu hodně si
polepší ti, kteří mají nad šedesát tisíc. Jenže… Jenže v této příjmové
skupině je jen 1,5 % obyvatel a celková suma, o niž jde, je v rámci stát-
ního rozpočtu zcela zanedbatelná. Takže jde o optickou záležitost.
Mnoho se diskutovalo o výši daní. Snad nikdo neupozornil na to, že
výše přímých daní je tou menší částí našich odvodů do státní kasy.
Kdybychom přímé daně neplatili, zůstalo by v průměru každému 
z nás o 1200 Kč více. Státní rozpočet by byl o deset procent chudší, což
bychom sice pocítili, ale nebyla by to katastrofa.
Mnohem více platíme na zdravotním a sociálním pojištění. O tom se
ale mluvilo minimálně. Kladli jsme si ty správné otázky?
Hodně prostoru se věnovalo zvýšení DPH u potravin z pěti na devět
procent. Slováci před pár lety zvedli DPH mnohem drastičtěji – z pěti
na devatenáct procent. Včera jsem se odtamtud vrátil – ujišťuji všech-
ny čtenáře, že se mají tak dobře jako nikdy.
Naše vláda ovšem postupovala pěkně po kocourkovsku. Na rozdíl od
Slováků začala – hned po volbách – tou líbivější částí reforem, tedy
snižováním daní. Je velmi pravděpodobné, že tu obtížnější část, totiž
důchodovou reformu, tato vláda ani nezahájí. Nebude mít odvahu.
Zůstane to na sociální demokraty. 
Josef dobře radil v Egyptě: Neprojezte všechno během sedmi tučných
let! Odložte si na léta horší! Naše vlády, ať už levicové nebo pravico-
vé, během sedmi tučných let projídají vše, co se dá. Radím vám dobře,
doma to tak nedělejte!

Dan Drápal

Zlobí nás ty správné věci?

I lidem mimo církev je třeba naslouchat

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

V posledních týdnech se vyrojila
spousta zpráv o zdražování energií.
Zvýšení cen se přitom odůvodňuje
výlučně navýšením cen nafty. Záro-
veň najednou v prosinci čteme 
v denním tisku, že ČEZ „chystá ob-
chod roku, chce koupit doly za 
28 miliard korun".Na nedávném,
daňkovickém semináři jsme mohli
slyšet k věci pohovořit místopředse-
du vlády a ministra životního pro-
středí Martina Bursíka. Ohlásil
přednášku věnující se energetice a
také se tématu důsledně držel. Je to
skutečně jeho parketa. Zřejmě udivil
tolerantnějším postojem k jaderné
elektrárně v Dukovanech, jejíž pro-
voz označil za bezpečný, schází jí jen
„příkrov" proti teroristickým úto-
kům. Ohledně železniční dopravy
připustil, že stát investicemi buduje
přednostně silnice. Pozoruhodnou
byla jeho odpověď na otázku týkají-
cí se ČEZu. Chystanou ztrátu dvou-
třetinové, bezpečné kontroly nad
společností odůvodnil nutností zís-
kat nejméně 30 miliard korun, které
schází do státního rozpočtu (!). Není
tomu dnes jinak? Může-li nyní ČEZ
koupit doly za 28 miliard, za kolik

pak stát prodá svůj podíl ČEZu?
Je zarážející, že stát, který dosavad-
ním podílem může spoluurčovat
finanční politiku ČEZu, v prvé řadě
pro dobro svých občanů, se své ga-
rance vzdá. Ostatně již nyní ČEZ
bohatě vyplácí své akcionáře a mi-
mořádně prosperuje. Snad bychom
měli energiemi šetřit. Nezapomenu
na podobné výzvy ohledně šetření
vodou. Jakmile jsme šetřit začali, by-
la zdražena s odůvodněním, že klesl
její odběr. Možná to platí také o elek-
třině v souvislosti s minulou zimou.
Nejspíše se někteří spolu s Chelčic-
kým zlobíme zbytečně, vždyť i jeho
představy o tržišti a směnné hodno-
tě byly naivní. Možná nejde o ničení
zlatých vajec, jak by se laik domní-
val. A prosím o licenci i nad tímto
bonmotem: „Pštrosice mává kříd-
lem, není to však peruť s brky čápa;
svá vejce ponechává na zemi a za-
hřívá je v prachu, zapomíná, že je
noha může rozšlápnout a polní zvěř
zdupat. Se svými mláďaty zachází
tvrdě, jako by nebyla její, nemá
strach, že bude její námaha marná"
(Jób 39).

Jan Kašper

Cena elektřiny a vyprodaná ČEZ

Dokončení na str. 4
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NEJMENŠÍ BIBLE SVĚTA JE VELKÁ JAKO HLAVIČKA ŠPENDLÍKU
(Tel Aviv). Jednoznačně nejmenší výtisk Bible, lze-li ovšem vůbec hovo-
řit o výtisku, mají oficiálně v Izraeli. Izraelský technologický institut
představil světu první "nanobibli", byť jde pouze o starozákonní část.
Kniha v hebrejštině obsahuje 308 428 slov a vešla se na čip velký jako
hlavička od špendlíku. 
Je to suverénně nejmenší Bible na světě. Dosavadní zápis do Guinnes-
sovy knihy rekordů má svatá kniha, která je padesátkrát větší, řekl
agentuře AFP šéf projektu Ohad Zohar. Institut, který sídlí v Haifě,
vydal maličkou Bibli v rámci programu, který má zejména mezi mláde-
ží propagovat nanotechnologie. 
Izraelci mají v plánu udělat z miniaturní Bible obrovský plakát o roz-
měrech sedmkrát sedm metrů, na kterém by se celá kniha měla dát pře-
číst pouhým okem. 
Nejmenší známý výtisk muslimské svaté knihy Koránu pochází kupo-
divu už ze 14. století. Byl nalezen na severozápadě Číny. Váží jeden
gram a má rozměry 19,6 na 13,2 milimetru, informuje aktualne.cz.  

(ath)

NOVÉ USPOŘÁDÁNÍ VZTAHŮ STÁTU A CÍRKVÍ SE BLÍŽÍ. VLÁDNÍ KOMISE
A CÍRKVE SE SHODLY NA NÁVRHU MAJETKOVÉHO VYROVNÁNÍ
(Česká tisková kancelář). Zástupci vládní komise a církví se definitivně
shodli na podobě věcného záměru zákona, který má po letech průtahů
řešit majetkové vyrovnání státu s církvemi. Předseda vládní komise,
ministr kultury Václav Jehlička (KDU-ČSL) seznámí s výsledkem jed-
nání nejdříve premiéra Mirka Topolánka (ODS), poté návrh předloží
vládě a současně s ním seznámí i veřejnost. 
„Souhlas s předložením věcného záměru zákona vládě vyslovila jak
vládní komise, tak všech 17 církví registrovaných v České republice,
jichž se problematika dotýká," informovalo ČTK ministerstvo kultury. 
Obě strany zatím detaily dohody nezveřejnily. Principem řešení má být
kombinace finanční náhrady za majetek, který nelze vydat, a naturální
restituce, tedy faktické vydání majetku. Stát navrhuje církevním řádům
vrátit třetinu majetku, dvě třetiny by tvořila finanční náhrada 83 miliar-
dy korun, která by se vyplácela po dobu 60 až 70 let. 
Řeholním řádům a kongregacím by byla umožněna naturální restituce
majetku, u církví a náboženských společností by stát postupoval cestou
paušální finanční náhrady, jež by zahrnovala odškodnění za majetek,
který nelze vydat. Vláda i církve již dříve uvedly, že dohoda o majetko-
vém vyrovnání je výsledkem oboustranného kompromisu. 
Zástupci několika oslovených církví byli s dohodou spokojeni. "Dnešní
shoda obou komisí na věcném záměru zákona nás velmi těší. Věříme 
v úspěšné dořešení ve vládě i v parlamentu," sdělil ČTK vedoucí tisko-
vého střediska České biskupské konference Juan Provecho. 
„Po 18 letech se konečně uskutečnilo jednání, které došlo nejdál. Čes-
kobratrští evangelíci vítají, že majetek bude nějakým způsobem a v jiné
formě vrácen a církve se postaví na vlastní nohy," konstatoval synodní
senior Českobratrské církve evangelické Joel Ruml, který se jednání
účastnil. 
Pozitivní postoj k připravovanému zákonu zaujal i patriarcha Církve
československé husitské Tomáš Butta. „Zákon pomůže postupně vybu-
dovat církvi materiální základnu, aby byla nezávislejší na státu.
Současně je naše církev připravena spolupracovat se státem v různých
oblastech, například v oblasti sociální, jak tomu bylo od počátku v tra-
dici naší církve," uvedl Butta. 
Server Aktuálně.cz uvedl, že spolu se zákonem o majetkovém vyrovná-
ní předloží Jehlička i mezinárodní smlouvu s Vatikánem. Lidovecký mí-
stopředseda sněmovny Jan Kasal ČTK potvrdil, že o ujednání s papež-
ským státem, které upravuje postavení Římskokatolické církve v zemi,
mluvili lidovečtí poslanci na středeční schůzce s prezidentem Václavem
Klausem. „Hovořili jsme o tom. Pan prezident řekl, že pokud smlouva
dojde až k němu, nebude ji vetovat," uvedl Kasal. 
Sněmovna zamítla návrh této smlouvy v roce 2003. Klaus tehdy navíc
prohlásil, že by dokument stejně nepodepsal, protože je podle něj pro
Českou republiku nevýhodný.
„Klaus dosud dohodu s katolíky odmítal, příslib podpisu mu však mů-
že pomoci při únorové obhajobě prezidentské funkce. Právě lidovci
mohou Klausovi zaručit dostatečnou většinu," uvedl server. O potřebě
smlouvy s Vatikánem hovoří i koaliční dohoda nynější vlády ODS,
lidovců a zelených. 

O smlouvě s Vatikánem se v po-
slední době příliš nemluví. Není
to však vyřešená záležitost. Kon-
kordát sice někdejší ministr Cyril
Svoboda v roce 2002 podepsal,
jeho podpis však nezakládá žád-
né právní důsledky. Pokud doku-
ment parlament neratifikuje, je
jedním z popsaných papírů, ja-
kých jsou na Ministerstvu zahra-
ničí stohy. Příznivci konkordátu
sice čas od času s vážnou tváří
pronesou, že je třeba existující
smlouvu schválit, všichni kolem
že už tak učinili. Ale to je jako
když advokátní koncipient nutí
klienta provést právní akt, proto-
že už pro něj připravil formulář.
Ačkoli ten popsaný papír nyní
nic neznamená, má svou důleži-
tost. Za příhodné politické kon-
stelace se dá totiž okamžitě vy-
táhnout ze šuplíku a předložit
těm, jejichž podpisy potřebnou
právní sílu mají.
Proč je smlouva s Vatikánem ta-
kový problém? Stát přece musí 
s církvemi upravovat své vztahy
a nejpočetnější česká církev ne-
může být výjimkou. Však také
není. Vztah k ní je upraven for-
mou obecně platných zákonných
norem, vymezujících vztah ke
všem registrovaným církvím.

Stát se nenachází vzhledem
k římskokatolické církvi ve sta-
vu legislativní nouze. On konkor-
dát nepotřebuje. Jeho uzavření je
jednostranným zájmem římsko-
katolické církve, která jím získá
pro jednání se státem výhodnější
postavení. Podle připraveného
návrhu například Česká republi-
ka bere na vědomí, že se katolic-
ká církev ve své činnosti řídí
vlastními zásadami, a naopak jí
zaručuje právo spravovat své
záležitosti v souladu s jejími po-
třebami a podle jejích (měnících
se) předpisů. 
Konkordát je mezinárodní smlou-
vou a ty se svou právní silou sta-
vějí hned za Ústavu a Listinu zá-
kladních práv a svobod. Jsou
nadřazeny zákonům. Pokud par-
lament konkordát přijme, ne-
musí být snadné ho vypovědět. 
V připraveném návrhu je jedno-
stranná výpovědní lhůta stano-
vena na šest měsíců, ale kdo ví,
jakých "úprav" by se mohl text
ještě dočkat. Z německého práv-
ního řádu se konkordát uzavřený
mezi Hitlerem a Vatikánem nepo-
dařilo odstranit dodnes. Těch 74
hektarů papežského pozemku
má pro římskokatolickou církev
nevyčíslitelnou hodnotu. Umož-

ňuje jí totiž vydávat se za stát a
podle potřeby nastavovat buď
svou "duchovní" nebo "tělesnou"
tvář. Právně tomu nelze nic vy-
tknout. Je však zřejmé, že se tu
hraje hra, jejíž protagonista úče-
lově mění svou identitu. 
Ratifikovat smlouvu s Vatiká-
nem mohou chtít jen ti poslanci,
kteří kladou zájem římskokato-
lické církve nad zájem státu,
který v zákonodárném sboru za-
stupují. Parlamentní strana, která
klade zájem cizího státu nad zá-
jem státu vlastního, je u nás pou-
ze jedna. Bohu díky, nemůže
svými třinácti poslanci přímo
ovlivňovat politické dění. V křeh-
ké vládní koalici se jí však docela
dobře může podařit tuto smlou-
vu zobchodovat. Konkordát urči-
tě nebude v naší sekularizované
zemi ratifikován za normálních
okolností. Za těch už v roce 2003
sněmovnou propadl. Ale on čeká
v šuplíku Cyrila Svobody na ne-
normální okolnosti. Až nastanou,
zvednou pro něj ruku i ti poslan-
ci, kteří ho z přesvědčení zásadně
odmítají. 
Nechci malovat čerta na zeď, ale
ta situace určitě přijde.

Emanuel Vejnar

Reaguji na článek Jiřího Laubeho 
z ETKJ 34/2007. Zjistil jsem, že po-
lemika o Chartě Oecumenice je
stále bez konce, proto bych chtěl
krátce naznačit, co mi v této diskusi
vadí. Sám jsem byl v minulosti vel-
kým zastáncem ekumeny, ale doby
a argumenty mne přesvědčily, že
jsem se mýlil. Proč? Protože jsem ni-
kde nečetl, co udělat, aby se situace
změnila a abychom poznali, kde je
pravda. Ona je v Božím slovu. (Jan
17,17).

1. Přesvědčil jsem se, že hlavní dů-
vod je v duchovní oblasti, v učení
katolické církve. Proč je to tak? Pro-

tože jít k cíli, kterým je eucharistic-
ké společenství, je pro všechny ne-
katolické církve nepovoleno. Eu-
charistická mše je přístupná pouze
pro katolické věřící a katolík se ne-
smí zúčastnit evangelické večeře
Páně za žádných okolností. A jsme
u toho.

2. Římskokatolická církev zůstala
věrná tradici svého učení v pře-
svědčení, že její učení je neomylné,
tudíž nezměnitelné. (V bodě 5 uvi-
díme, že je omylné.)

3. Nynější její ekumenická angažo-
vanost neznamená, že by se katolic-

ká církev zřekla přesvědčení, že je
„jedinou opravdovou církví Kristo-
vou". Já věřím, že Pán Ježíš zná
osobně své ovce a ony slyší jeho
hlas a nikdo je z jeho ruky nevyrve.
(Jan 10,27) A všechny církve jsou
částmi této církve a to je ta jediná
opravdová církev.

4. Koncilní dokumenty a následně
dokumenty učitelského úřadu ne-
připisují název „církev“ společen-
stvím, která vzešla z reformace 16.
století. Tato společenství si neza-
chovala apoštolskou posloupnost
ve svátosti svěcení, čímž se připra-
vila o podstatný prvek, na němž je
založena církev. Především kvůli
nepřítomnosti svátostného kněžství
si tato společenství neuchovala pra-
vou a plnou podstatu eucharistic-
kého mysteria. Proto podle katolic-
ké nauky nemohou být nazývána
církvemi ve vlastním slova smyslu.
(11.7.2007 toto schválil papež Bene-
dikt XVI.)

5. Neomylnost katolické církve si
můžeme ověřit osobně s Biblí v ru-
ce. Tridentský koncil (1545-1563) ve
svých článcích (kánonech) o ospra-
vedlnění přijal závěry, které odpo-
rují evangeliu Bible, a všechny křes-
ťany věřící pravému evangeliu pro-
klel. Platí to dodnes. Pravé evange-
lium je ospravedlnění z víry bez
skutků zákona (Ř 3,28; 4,3; 5,1; Ef
2,8; 1J 1,12; 5,13; Ga 5,4; 3,1-3)

6. Domnívám se, že jsme u kořene
celého problému. Nejsme-li poklá-
dáni za součást Kristovy církve,
pak by byly ekumenické bohosluž-
by absurdním počínáním a podíva-
nou pro svět.

Eduard Šurman, 
ČCE Frýdek-Místek

Z církví u nás i ve světě

Ekumena není past, 
je to falešná iluze

Cyrilův šuplík

POLEMIKA

Fantasmagorie, videa a literární výplody puberťáků na internetu
všeho druhu se jen hemží ďáblicemi s andělskou tváří, krvelačnými
plyšáky či "vtipnými" kreslenými dětičkami, které se infantilně
navzájem vraždí. Tam, kde by člověk čekal dobro, přichází zlo. A nao-
pak, hodní čerti, upíři zachraňující lidstvo či úžasný čarodějnický
kluk zase líčí to špatné velmi lákavě.
V této souvislosti bych se ani nedivil, kdyby si příští generace před-
stavovaly Mesiáše úplně jinak než my. Třeba by to mohl být odporný
smrdutý skrček, kdo ví. Odborník na hereze by možná na tomto tren-
du vytušil návrat gnóze. Vždyť ta říká, že stvořitel je vlastně satan,
nejnižší z bohů, který je prý zlý, neboť zajal ducha do hmoty, a tím vše
živé zotročil. Moderní člověk by se tedy mohl analogicky ptát: "Jak
poznáme dobré či zlé?"
Odpověď není jednoduchá. Pokud by občané věděli, že hřích nepři-
náší nic dobrého, tak by si přece nevolili do svého čela představitele
s morálními poklesky. A kdyby byl hřích blahodárný, jak si kdekdo
myslí, tak proč zároveň přináší bolest a je příčinou mnoha tragédií?
Nechci si hrát na proroka, ale troufám si říci, že nikdo na Zemi nebu-
de nikdy tak moudrý, aby rozeznal dobro od zla bez znalosti Božího
Slova. Písmo svaté ukazuje světu zrcadlo, a to - jak známo - obrací
obrazy. Osvícenému člověku skrze Ducha svatého se změní černá v
čistě bílou a věci se začnou zjevovat v jasných konturách. A pak se
může snadno stát, že něco z toho, co původně považoval za dobré,
bude mít za ohavnost. Takže jsme na tom vlastně stejně - věřící i nevě-
řící. Záleží na tom, jak se na věc díváme.

Ivo Kraus

Všechno je naopak

Ad: Prohlášení církví k ochraně zvířat (ET-KJ 35)

Tato iniciativa církví mne velice potěšila. Už jako malá holka jsem posí-
lala – s přispěním rodičů – peníze do  pražské ZOO, která se tehdy tepr-
ve budovala.
Ale v pozdějším věku mne stále častěji napadalo: Máme spolek pro
ochranu zvířat, ale neměl by být také spolek pro ochranu lidí?
Dnes na to myslím zase. Zvláště ve spojení s novým zákonem o zdra-
votnictví. Co si počnou bezdomovci, co lidé, které nikdo nechce zaměst-
nat, protože jsou „příliš staří" (v 45 letech!) Co skuteční senioři? Když to
domyslíte do hloubky, zjistíte, že pro mnohé to je ohrožení života, tenh-
le nový výmysl zdravotnictví.
Jsou organizace, které se tím zabývají, ale zdá se mi, že církve tomu
zrovna moc pozornosti nevěnují. A neměly by právě ony vzít za svůj
úkol chránit a hájit slabé a ohrožené? 
Všecka čest „Výzvě církví k soucitu se zvířaty", ale nebyla by na místě
také „Výzva církví k soucitu s lidmi?" Nedalo by se aspoň něco dělat?

Hana Najbrtová, pastorační pracovnice
Domova na zámku, Myslibořice
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V Německu patří k prominentním
osobnostem, protože jako vysoce po-
stavená žena v církvi zaujímá zásad-
ní politická stanoviska. V listopadu
kázala v bernském Münsteru. Náš
věrný čtenář farář ThDr. Š. M. Pav-
linec z Ittigenu u Bernu nám poslal 
z novin rozhovor s Margot Käss-
mannovou, který s ní měli v Han-
noveru Rita Jostová a Samuel Geiser.

Rezidence to není, spíš útulný měš-
ťanský rodinný dům. Malá tabulka
diskrétně oznamuje, že zde úřaduje
nejvyšší církevní hodnostářka zem-
ské evangelické luterské církve, kte-
rá má přes 3 milióny členů. Je to
„ženská domácnost", jak se smíchem
dotvrzují sekretářky biskupky. Po-
znáváme to krok za krokem Na stě-
nách visí – právě vedle galerie muž-
ských předchůdců biskupky – po-
hlednice s úsměvnými průpovídka-
mi, jako třeba: „Hledej pět mužů ne-
bo jednu pilnou ženu.“ Nebo: „Muži
mají problémy, ženy řešení.“ V kan-
celáři biskupky pak dětské kresby,
tylové záclony, kvetoucí orchideje.
Ale také fotografie z oficiálních přije-
tí, pravé umění a akty. V předza-
hrádce vidíme dětskou houpačku a
králíkárnu.
* Jako švýcarští reformovaní máme malý
problém – nevíme, jak vás správně oslo-
vovat: paní Kässmannová nebo paní bis-
kupko? 
Oficiální titul je paní zemská biskup-
ka. Ale můžete mě oslovovat také
paní Kässmannová. Nejsem nijak
nedůtklivá. Ale ruší mne, když ně-
kdo říká: Zdravíme biskupa dr. XY a
paní Kässmannovou. Je to pro mne
nepřijatelné, že se u ženy vynechá
titul, ale u muže nikoliv.
* V Německu požíváte jako biskupka sta-
tus prominentní osoby. Jak jste toho do-
sáhla?
Vstupujeme jako církev záměrně do
společenských debat a využíváme
média vědoměji než dřív. Přirozeně
že to může být někdy také ošemetné.
Můžeme např. psát do „Bildu" (asi
jako náš Blesk), nebo ne? Psala jsem
celý rok do „Bildu" sobotní sloupek,
neboť jsem si říkala, že také členové
naší církve čtou tyto noviny. A
potom jsem musela dlouho snášet
vtipkování, že biskupka je jediná
žena, která se pravidelně objevuje 
v „Bildu" oblečená.
* Vaše pověst jako vyhlášené kritičky
nečinnosti v ekumeně pronikla až do
Švýcar. Kde to vlastně v ekumeně skří-
pe?
Po století velkých pokroků prožívá-
me hluboké vystřízlivění. V otázce
úřadů a církví se nedostáváme dál
navzdory desetiletí trvající diskusi.
Poslední vatikánské vyjádření o re-
formačních církvích, které jsou pro
Řím jen církevními společenstvími,
to udělalo jen zřetelnější. Potřebuje-
me perspektivy. Jde o to, abychom se
dostali ze zablokované situace a
upevnili to, čeho už jsme dosáhli,
jako je oboustranné uznání křtu. A
především musíme společně něco
dělat – odvážněji se zasazovat o mír,
spravedlnost a zachování stvoření.
* ...a společnou večeři Páně odsunout na
svatého Dyndy?
Ne, eucharistické společenství při-
jde, to doufám, nejdříve pro mnoho
konfesně smíšených párů. Pravdě-
podobně ne za papeže Benedikta,
ale jsem plna důvěry, že je zažiji ještě
v úřadě, tedy před rokem 2023. Kdo
ví, snad roku 2017 při pětistém jubi-
leu reformace! Neboť pokud nemů-
žeme společně slavit večeři Páně, je
pro církev docela těžké volat Evropu

a svět k jednotě a pospolitosti.
* Neměly by se protestantské církve zasa-
zovat mnohem sebevědoměji o eucharis-
tické společenství?
Nemyslím, že dramatická prohláše-
ní teď povedou dál. A neměli by-
chom už vůbec vystupovat jako
mudrlanti. Ale ekumenický základ
musíme jako církevní vedení podpo-
rovat a posilovat. Pracujte dál, po-
sunujte věci kupředu, jak jen může-
te, udělejte všecko pro to, aby se kolo
už nikdy nemohlo otočit nazpátek.
* Má ještě dnes církev co říci světu?
Stará, napořád ještě aktuální je zvěst,
že je odpovědnost před Bohem a
lidmi a že je větší než otázka, zda
hospodářství vzkvétá, zda vydělá-
vám dost peněz či pomáhám růstu
svého koncernu. Církev se musí za-
sazovat o důstojnost člověka.
* To se bude muset dříve nebo později za-
bývat hospodářstvím.
Ano, tam, kde je člověk ekonomicky
utlačován, musíme protestovat. Tře-
ba v debatě o aktivní pomoci při
smrti. Člověk má nejvíc léčebných
výdajů v posledních dvou letech ži-
vota. Ekonomicky vzato, mohli by-
chom přijít na myšlenku, že tento čas
zkrátíme. Proti tomu se musíme
postavit. Nebo proti pozdním potra-
tům dětí s Downovým syndromem.
Nemáme právo vybírat a vyřazovat
lidské životy.
* Cení si členové vaší církve politicky ori-
entované biskupky?
Etické otázky jsou stále palčivější.
Někteří jsou rádi, mluví-li jejich cír-
kev jasným hlasem. Ale jsem přiro-
zeně také kritizována, třeba když
jsem pro zákaz pravicově extrémní

NPD. „Musíte to jako biskupka bez-
podmínečně dělat?" ptají se mne.
Ano, musím, odpovídám. NPD je
velice nepřátelská proti cizincům, je
antisemitská a pohybuje se přesně
na hranici popírání holocaustu – tu
nemůže církev mlčet, tak jako až na
malé výjimky mlčela v roce 1933.
* Chtěla byste silnou církev, ale církve
slábnou. Ztrácíte členy a peníze z církev-
ní daně.
Ano, ubývá nás, ale ne tak moc kvůli
výstupům, jako spíše kvůli demo-
grafickému vývoji. Například každé
druhé dítě narozené v Hannoveru
má migrační pozadí. Ale to nemusí
církev oslabovat. Evangelická církev
v Německu se právě teď rozpomíná
na svoji sílu a chce navzdory všemu
růst. K tomu ještě přičtěme, že mno-
ho členů církve právě pod vlivem
věřících muslimů se vážně ptá: Člo-
věče, co vlastně věříš? Proto jsem
plná naděje. Jako evangelická církev
jsme už venku ze slzavého údolí.

* * *
Dr. Margot Kässmannová se naro-
dila v Marburku 1958 jako dcera
automechanika a ošetřovatelky 
v nemocnici. Studovala evangelic-
kou theologii. „Motivovala mne 
k tomu angažovanost Martina Lut-
hera Kinga." Ještě před farářskou
ordinací byla 1983 zvolena jako
nejmladší člen do ústředního vý-
boru Světové rady církví. 1999 se
stala jako první žena zemskou bis-
kupkou. Je rozvedená, má čtyři
dcery. Kdybyste nebyla biskupkou,
jaké povolání byste si zvolila?
„Novinářka."

(Přel. Mir. Frydrych)

Margot Kässmannová

S houfem zbědovaných lidských
trosek se setkáváme v pedagogic-
kém sboru pomyslného pražského
gymnázia ve filmu Gympl. (Jedinou
výjimku tvoří třídní dvou hlavních
hrdinů-gymnazistů, ten je však na-
konec ze školy vyštípán.) Jestliže
snad některý z kantorů „neplave"
(jako angličtinářka/ředitelka nebo
češtinář) ve svém předmětu, selhává
každopádně jako pedagog a po
stránce sociální. 
Režisér Tomáš Vorel, který v souvis-
losti s uvedením filmu do kin nešet-
řil v obecném tisku silnými slovy
nad stavem středoškolského systé-
mu v ČR, však spolu s varovnými
příznaky nabízí divákům na stříbr-
ném podnose i jejich vysvětlení! 
S výjimkou třídního, který jako
černá ovce pedagogického kolekti-
vu povětšinou usrkává jakýsi neo-
značený čaj, nedá v rámci školy ni-
kdo z pedagogů ani ránu bez jisté
minerální vody. Minerální voda M.
Vorlově fiktivnímu gymnáziu domi-
nuje a vládne. Bez této minerálky se
nic nešustne ve sborovně ani v ředi-
telně, neproběhne bez ní jediná
pedagogická porada a neobejde se
bez ní samozřejmě ani konzultace
školního inspektora s ředitelkou
(během konzultace je při záběrech
kamery z různých úhlů etiketa ne-
postradatelného nápoje pokaždé
natočena směrem k divákům). Do-
tyčný motiv je doveden ad absur-
dum mimo zdi školy: Ředitelka, kte-
rou hostí rodič-podnikatel v luxusní
restauraci, ochutná naservírované
víno jisté značky, pochválí je, vzápě-
tí však, zmítána abstinenčními pří-
znaky, poprosí o „ještě jednu m."
(použije zdrobnělé, domácké ozna-

čení výrobku, proto přepisujeme 
s malým -m-). 
Vzhledem k bravurním hereckým
výkonům zejména Jiřího Schmitzera
(češtináře), Evy Holubové (ředitel-
ky), ale i jejich dalších generačních
druhů v rolích zdegenerovaných,
odpudivých pedagogů, kteří zcela
zastiňují mladší (a výrazově poně-
kud matné) herce v hlavních i ved-
lejších rolích, je tak výsledný efekt
filmu Gympl paradoxní. Tvoří jej
původně jistě neplánovaná, leč o to
zábavnější, a především důrazná a
přesvědčivá antireklama na uvede-
nou minerální vodu. 
Logický závěr z všudypřítomného
výskytu minerálky M. ve Vorlově
panoptiku kantorských podivínů
zní: lidské trosky pijí minerálku M.
To ostatně nemusí být až tak daleko
od pravdy. Minerály obsažené v mi-
nerálních vodách se při trvale ne-
mírné konzumaci skutečně mohou
usazovat ve vnitřních orgánech a
tím přispívat k celkovému zhoršo-
vání zdravotního stavu člověka. 
V oficiálních reklamních spotech
bývá tato informace zhusta zamlče-
na. O to pikantnější je vyposlech-
nout si naléhavé zdravotní varování
v umocněné, umělecké podobě, no-
ta bene právě od progresivních fil-
mařů, kteří jsou začasté ochotni kaž-
dého, kdo by se v souvislosti s hlu-
bokomyslnou tvorbou opovážil vzít
do úst výraz „skrytá reklama", na
místě pasovat na kulturního neand-
rtálce. „Kterýž v nic obrací myšlení
chytráků, tak aby nemohli k skutku
přivésti ruce jejich ničeho. Kterýž
lapá moudré v chytrosti jejich…"
(Job 3,12n)  

František Schilla

Nachytá chytráky!

Recenze

Odpuštění je něčím, co se do „světské" společnosti nehodí. Tam panuje
něco jiného. Když se někomu něco stane, je na místě odplata. Je-li to
vážnější, pak místo odplaty nastupuje pomsta. Když se to týká  větších
skupin lidí – například kmenů, pak to může být vendetta – krevní msta.
Až tak vysoko může vystoupat (eskalovat) nenávist k tomu, kdo nám
něco zlého udělal.
Na štěstí existuje ještě jiná cesta – odpouštění. Snad všechna nábožen-
ství, kolik jen jich je, na to upozorňují. Odpouštění je doslova „překro-
čením“ (transcendencí) toho, co je běžné v tomto světě. Jinak řečeno:
odpouštění je jevem z jiného světa. Toto pojetí by však mohlo znamenat
i to, že odpouštění je jen teorie, ideál – něco, co ve skutečném životě nee-
xistuje. To, že opak je pravdou, ukázala událost, která se před rokem
stala. Přibližuje ji kniha, která o tom byla právě vydána.
Co se stalo? Do jednotřídní školy vešel dvaatřicetiletý ozbrojený muž.
Vyhnal ze třídy učitelku a chlapce. Potom svázal děvčata do kozelce a
začal je střílet. Když přišla policie, zastřelil se sám. Na zemi leželo pět
mrtvých děvčátek a dalších pět postřelených sténalo. Mezi mrtvými
byla i třináctiletá Marianna, která se nabídla, aby zastřelil ji a ostatní
nechal naživu. Co svět udivilo, to nebylo ani tak to, že se takový hrůz-
ný čin stal, ale to, že se po tomto činu projevila nepředstavitelná síla
odpuštění, a to jak samotnému vrahovi, tak jeho rodině.Vrah byl již
mrtev, a přece mu na pohřeb přišli lidé z dané oblasti a byli smutní. Jeho
manželku navštívili ještě tentýž večer, co se událost stala, a navštěvova-
li ji i poté dosti pravidelně. Nejen to. Posílali jí dary a pomáhali jí i s hos-
podářskými pracemi. 
Jak to bylo možné? Odpověď hledali tři odborníci humanitních věd. A
našli ji? Našli. V prvé řadě je třeba říci, že šlo o skupinu lidí, kteří patří
do církve zvané Amish. Je to církev, která má kořeny již v 16. století, 
v době reformace. Tenkrát se některým lidem zdálo, že ani Luther, ani
Kalvín neberou kázání na hoře dost vážně – ani ne tak v teorii, jako 
v praxi. Tak založili vlastní skupinu. První její formu známe pod ozna-
čením „novokřtěnci“ (anabaptisti). Poté se z ní vyčlenili mennonité
(označeni podle jména zakladatele  Menno Sdimonse) a nakonec i příz-
nivci muže, který se jmenoval Jakob Ammann. Ti po velkém pronásle-
dování odešli do Ameriky a dnes tam tvoří skupinu zhruba s 200.00
členy. Událost, o které zde pojednáváme, se stala právě v této skupině –
zkratkovitě zvané Amish.
To, že se neuchýlili k odplatě za hrůzný čin, ale vše řešili odpuštěním,
ukazuje sílu jejich víry. Víry v sílu odpuštění. Kniha, která o tom pojed-
nává, ukazuje, jak v praxi  toto odpuštění  vypadalo. Nejde při tom jen
o novinářskou zprávu. Jde o výsledky hluboce pojatého a systematicky
vedeného výzkumu.  O to je to, co ukazují, cennější. Ukazují i to, jak
odpouštění, které děti zažívají ve své rodině i ve sboru (církvi) dovede
je orientovat i v tak extrémních situacích, jakými byl zážitek hromadné
vraždy.
O kterou knihu jde? D.B. Kraybill, S.M. Nolt a D. L. Weaver-Zerchner: 
Amish Grace. How forgiveness transcends tragedy. Síla milosrden-

ství církve Amish. Jak odpouštění překračuje to, co způsobila tragé-
die.
John Wiley and Sons, Inc, New York, 2007 

Jaro Křivohlavý

(Na okraj filmu Gympl)

Jak odpouštění umožňuje 
řešit i nejtěžší životní situace
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Inzerce
nikoliv však veškerý mimocírkevní
svět. A tohle A. Balcar právě neroz-
lišuje.
Kritika „zlého a nepřátelského"
světa, ve smyslu protikristovském,
mne skutečně nemusí trápit a roz-
hodně pro mne ani nemůže být kri-
tériem. Kritika světa jakožto těch,
ke kterým byl poslán Kristus a ke
kterým jsme posíláni Kristem i my,
nás však zajímat musí. Ne proto, že
by nás tato kritika měla soudit, že
by pro nás měla být posledním kri-
tériem, ale proto, že bychom měli
znát ty, kterým chceme něco sdělit,
zvěstovat. Navíc slyšet pohled
zvenčí je jistě přínosné. Nemusím
ho vždy přijmout, ale mohu na něj
navázat, reagovat, poznat na něm,
jak druzí uvažují.
Ostatně – když už jsme u toho

posledního kritéria, tím konečně
není ani církev ani my sami (1K 4,
3-5). Je jím Bůh. Je jím Ježíš Kristus.
A tak  je někdy jistě zcela na místě,
tak jak to udělal i apoštol Pavel, říct
nejen lidem ze světa, ale právě i
lidem z církve, že nikdo z nich není
mým posledním soudcem. Ale to
ještě neznamená, že budu na kaž-
dou kritiku reagovat arogantně a
podrážděně, že o ní nebudu pře-
mýšlet, že ji nebudu porovnávat  s
Kristovým slovem, se slovy Bible.
Však to byl právě Ježíš Kristus,
který sám dovedl dávat zcela pro-
vokativně za příklad i nepravověr-
né Samařany (L 10, 25-37 ; 17, 11-
19) či pohany (Mt 8,5–13 ; 15,21– 28)
– protože se někdy zachovali mno-
hem víc kristovsky  a projevili víru,
kterou Ježíš nenašel ani u pravověr-
ných věřících.

A nakonec ono ani s tím soudem
samotným to přece není tak jedno-
duché. Stačí si přečíst Ježíšovo podo-
benství o posledním soudu (Mt 25,
31-46). Jistě, soudit nás nebudou
lidé, nýbrž Kristus. Avšak na vztahu
k lidem, a to i těm „ze světa", na tom,
jak jsme se o ně v jejich rozličné
nouzi zajímali či je ignorovali, se
tento soud podle tohoto podoben-
ství bude rozhodovat.
A co se týče církevní „příslušnosti",
ani ta rozhodně nebude podle toho-
to podobenství rozhodujícím krité-
riem. Chodit do kostela může být
jistě velikou pomocí, ale u neděle,
stejně tak  jistě, víra nekončí. A to
byl ostatně i hlavní důraz toho, co
napsal Josef Veselý. 

Zvonimír Šorm
Ad Že by nás měl svět soudit? 35/07

Tuto báseň napsal B. B. Bašus 
v mládí. V červnu 2004, měsíc
před smrtí, se vrátil k několika
svým textům, také k ní, a znovu
ji rukou přepsal – zpaměti; ukáz-
něně tak cvičil paměť i schopnost
ovládat pero.

Husitské vánoce
Mé vánoce vánoce přísné
jak staré chorálové písně

Vari klamná světa něho!
„Chvalmež Spasitele svého."

Chladnými tóny chvalozpěvu
mluví radost bez úsměvů.

Vždyť anděl zvoucí do Betléma
v ruce plamenný meč třímá.

* Střípky ze vzpomínek čerstvých
absolventů
Na naší škole se mi líbí, že poskytu-
je studentům rodinné prostředí.
Internát je přímo v budově školy a
studenti všech tří ročníků se poměr-
ně dobře znají. Na závěr svého hod-
nocení chci uvést to nejdůležitější.
Během svého studia jsem upevnila
svůj vztah s Kristem. Skrze studi-
um Bible, přátelství, rozhovory
apod. jsem mohla prožívat Boží
blízkost. Vím, že dnes jsem Bohu
blíž nežpřed třemi roky a mé studi-
um na Dorkas má na tom svůj
podíl.

Zuzana Přikrylová (CB Letovice)
Jelikož Dorkas bych nazval „malou
školou" – jedná se o školu, která při-
jímá maximálně 20 studentů do roč-

níku – má to svá specifika. Odrá-
želo se to v osobnějším přístupu vy-
učujících ke studentům. A když se 
k tomu přidal prvek křesťanský
nebo prosté empatie, tak vztahy
mezi vyučujícími a studenty byly,
řekněme, „vřele lidské".

Edward Mitręga 
(SCEAV Třinec)

Také mimo školní lavice jsem toho
na Dorkas prožila spoustu. Ať už
při každoroční „škole v přírodě" na
chalupě v Pusté Rybné, která se
uprostřed nádherné přírody stala
zdrojem krásných zážitků, nebo při
vánočním večírku či poetických
večerech, jejichž organizátory jsme
se stali my studenti a dostali tak
prostor projevit své skryté talenty.

Martina Valasová (BJB Příbor)

Především jsem byla ve společen-
ství mladých věřících lidí, se který-
mi jsem mohla vést rozhovory o
Bohu, o víře, o smyslu života. Je
jasné, že občas jsme se v něčem
neshodli, protože každý pocházel z
jiné církve. Ale i tak mě tyto rozho-
vory přiměly více přemýšlet o
Bohu. Začala jsem více studovat
Bibli a přehodnotila některé své
názory na určité věci v životě. 

Jana Švubová 
(ČCE Lanškroun)

Díky této škole jsem přehodila
výhybku a nahodila směr. Nastar-
tovala ve mně touhu po dalších
vědomostech v sociální a pastorač-
ní oblasti. Už nejsem ta Mirka, která
přišla na tuto školu v prváku. Jsem
jiná, a za to vděčím Božímu půso-
bení, lidem a pedagogickému sboru
na škole Dorkas v Olomouci.

Miroslava Sikorová 
(SCEAV Český Těšín)

Naučila jsem se zde pracovat i s Pís-
mem svatým, ke kterému jsem na
počátku svého studia měla mno-
hem dál, než mám teď. Během těch-
to tří let jsem mohla rozvíjet i svoji
vlastní duchovní stránku. 

Daniela Sichová (ŘKC Ptení)

* Nový impuls do budoucnosti
Vyšší odborná škola sociální a teo-
logická – Dorkas v Olomouci uza-
vřela 19. 11. 2007 smlouvu s Teo-
logickou fakultou Jihočeské univer-
zity v Českých Budějovicích o od-
lišných podmínkách pro přijetí
uchazečů z řad absolventů školy
Dorkas a o podmínkách, na základě
kterých může děkan TF JU uznat
studentovi předměty absolvované
v předchozím studiu na škole
Dorkas. 
Uzavřená smlouva umožňuje ab-
solventům naší školy získat baka-
lářský titul v oboru Sociální a chari-
tativní práce či Pedagogika volného
času ve zkráceném režimu prezenč-
ního nebo kombinovaného studia
na TF JU a otevírá tak i přístup k
magisterskému studiu. Tato příleži-
tost se vztahuje i na ty absolventy,
kteří vystudovali naši školu v časo-
vém odstupu nejpozději pěti let od
podání přihlášky na TF JU.
Zájemce o studium na škole
Dorkas srdečně zveme do Olo-
mouce na den otevřených dveří,
který připravujeme na pátek 
15. února 2008.

Petr Hlaváček, 
ředitel školy

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM
"GRÜNE AU" 

samoobslužný dům zve k rekrea-
ci do nádherné alpské krajiny 
v St. Wolfgang, kde pro nádheru
této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i
duše může dýchat... 
Nachází se vých. od Salzburgu, 
z Prahy 4 hod., 50 míst; pro sku-
piny i pro jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Sněhový
ráj "Postalm" (1200-1900m) - ski-
bus zdarma - sníh do  Velikonoc.
Horské túry začínají přímo u
domovních dveří. Cena: Skupiny
14,50 ev. 13,50; jednotlivci 14,50
euro/den; děti sleva; pro nároč-
nější „Bungalow“ pro 4 dosp. a 4
děti - 100 euro/den. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de
Jiří Potoček tel/fax 49 553 9393.

č. 51

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ
Staršovstvo FS ČCE v Praze 4-
Nuslích vypisuje výběrové řízení
na pracovní pozici "Sborová
(křesťanská) sestra".
Pracovní náplň: 
- práce v kanceláři v úředních
hodinách - od 9 do 13 h út a čt +
jeden den v týdnu odpoledne, cel-
kem 12 h/týden, a dále pokud
možno každou neděli po boho-
službách 
- pokladní + komunikace s účetní
firmou
- pošta - evidence, zápis do knihy
pošty
- kolumbárium - upomínky a ve-
dení agendy
- kartotéka členů + změny
Smluvní plat.
Výběrové řízení proběhne 4. úno-
ra, do té doby se zájemci mohou
nejlépe písemně přihlásit v kance-
láři sboru.
Nástup: březen 2008 

č. 54 LEDNOVÉ KONCERTY

13. ledna 2008, 17 hodin
Michaela Káčerková 

varhany
(J. S. Bach)

20. ledna 2008, 17 hodin
Ester Morawetzová
Ladislav Morawetz

varhany
(J. S. Bach, improvizace)

27. ledna 2008, 17 hodin
Martin Moudrý

(J. S. Bach, M. Durufle, M.
Reger)

Pořádá FS ČCE Praha 10 –
Strašnice, Kralická 4 

I lidem mimo církev je třeba naslouchat

Pozvánky

18. prosince jsme si připomenuli
85. narozeniny faráře ThDr. Bed-
řicha B. Bašuse.
V osmdesáti letech připravil
Evangelický kalendář na rok
2003. Předtím ještě pracoval tři
roky jako farář sboru v Brně-
Husovicích.
19. 12. 2003, den po jeho 81. naro-
zeninách, porazil B. B. Bašuse
autem nezodpovědný řidič a
způsobil mu těžké zranění. Pa-
cient se zázračně uzdravoval,
avšak po několika měsících se
jeho stav velice zhoršil. Orga-
nismus byl dlouhým zápasem 
s nemocí vyčerpaný, lékaři při-
pomínali zlé důsledky uvěznění
v 50. letech a následné těžké
práce v dolech a v továrně. Farář
Bedřich Bašus zemřel tiše a po-
kojně doma v neděli 25. července
2004.
„...Poznal jsem Vašeho pana
manžela jen krátce, ale i při tom
letmém setkání jsem pocítil
vyzařování moudrosti a dobroty
z jeho bytosti. Jsem přesvědčen,
že to Vás bude i nadále provázet
a ochraňovat..." – slova z kondo-
lenčního dopisu děkana jedné
fakulty jsou určena lidem nej-
bližším a rovněž posluchačům a
čtenářům, i mladým. (Velmi
bych si přála a je snad i objektiv-
ně potřebné, aby se našel, třeba
mezi mladými, někdo, kdo by
zpracoval soupis díla BBB, díla,
které je živé, podnětné a oboha-
cující.)

Marie Filippovová-Bašusová

Vítr od Tobosy
A člověk neodolá prostřed noci

vstane
Ticho To od východu vítr vane

Ten tichý vítr který tichý
pozdrav nosí

ten šťastný vítr vítr od Tobosy

Ten divý vítr který křídly máv
a světýlka už tančí po lukách

Zázračný vítr který na hřbitově
mezi křížky

rozsívá pampelišky

Vzpomínka

Dokončení ze str. 1

Škola Dorkas v Olomouci - bylo, je a bude…

Občanské sdružení Exulant ve spolupráci s městem Lešnem a ev.-ref. sbo-
rem v Zelówě pořádají ve dnech 2.-4.5.2008 u příležitosti 380.výročí přícho-
du J.A.Komenského do Lešna mezinárodní kongres „EXUL JOHANN
AMOS COMENIUS" . Záštitu nad akcí převzal ministr zahraničí ČR. Na
programu budou bohoslužby, odborné přednášky vztahující se k tématu
kongresu (od prof. Jolanty Dworzaczkowé, dr. Edity Štěříkové, prof. Joa-
chima Bahlckeho, dr.Andrease Fritche a dalších), výstava uspořádaná ve
spolupráci s Komenského muzeem v Přerově, hu-dební představení a další
akce. Občanské sdružení Exulant zajistí pro zájemce ubytování a společnou
dopravu autobusy. Předpokládaná cena za dopravu, ubytování a kongreso-
vé materiály je 3.000,-Kč. Máte-li zájem se kongresu zúčastnit, zašlete do
20.2.2008 přihlášku na adresu: Jana Kubaňová, Slezská 25, 130 00 Praha 3,
nebo jan.kuban@volny.cz Přihláška by měla obsahovat jméno a příjmení,
datum narození, bydliště včetně PSČ, telefon (e-mail) a sdělení, zda využi-
jete nabídku společné dopravy či ne. Na Vaši adresu pak budou zaslány
bližší informace. V rámci kongresu dojde i k vyhodnocení fotografické sou-
těže Rosa exularia, o které ET-KJ již informoval. Soutěž je dosud otevřená.
Příjem fotografií pro ČR je do konce února 2008 na adrese MUDr. Josef Čáp,
Nádražní 7, 568 02 Svitavy. 

Jan Bistranin

Kongres v Lešně

Vážení předplatitelé,
chceme sice jen krátce, ale o to důrazněji vyjádřit svou vděčnost za vaši podpo-
ru Evangelickému týdeníku Kostnickým jiskrám, kterou svým předplatným
každoročně vyjadřujete. Nebylo možné si nevšimnout, že v posledních letech
nejsme schopni z ekonomických důvodů vydávat obvyklých 44 čísel. Také v roce
2007, i když jsme získali nějaké peníze z jiných zdrojů, jsme nedostáli očekává-
ní v počtu vydaných čísel. Je potřeba přiznat, že i tento snížený počet vydaných
čísel je možný jen díky těm, kteří hradí celoroční předplatné, i když pak neplatí,
že číslo je za 10 Kč, ale asi za 12 Kč. Uvádíme to, co si dokážete jistě sami spočí-
tat. Ale z praktických důvodů by nebylo řešením zvýšit cenu za jednotlivé číslo,
protože bychom na tom, kvůli vztahu k jiným subjektům, ztráceli ještě více.
Proto se velice omlouváme, že nedostáváte za své peníze očekávaný počet čísel.
Tím více vám, kteří i nadále pomáháte tímto solidárním způsobem udržovat
vydávání Evangelického týdeníku, vyslovujeme své upřímné poděkování za vaši
věrnost, obětavost a shovívavost. 
Ani tento rok (např. kvůli zvýšenému poštovnému a zvýšené dani o 4 %) nebu-
de snadný. Doufáme však, že jej budeme moci absolvovat alespoň v rozsahu
uplynulých let a že na jeho stránkách najdete celou řadu zajímavých informací,
podnětných zamyšlení a užitečných článků.
S bratrskými pozdravy

Bohumil Kejř, předseda KJ a Ladislav Mečkovský, redaktor ET-KJ



ZÁVIDÍME BOHU JEHO DOBROTU?
Římanům 9,14–24

Citovaný oddíl z listu do Říma
svádí k tomu, abychom propadli

osudovosti: vše je předurčeno –
vyvolení i zavržení. Je proto zby-
tečné o cokoli usilovat; stejně tím
Boží vůli nezměníme. Člověku bě-
há mráz po zádech. Troufám si
tvrdit, že apoštol chtěl povědět co-
si zásadně jiného: „Vyvolení nezá-
visí na skutcích, ale na tom, kdo
povolává" (Ř 9,12). Ostatně slito-
vání a smilování je 6x častěji zmí-
něno než zavržení – a v souvislos-
ti se zavržením se mluví o snášení 
s velikou trpělivostí. Bůh je přede-
vším Bohem milosti, ne Bohem
trestu (pokud vůbec). K. Barth na-
psal: „církev... dokazuje, jak to Bůh
myslel v Izraeli se svým vyvolo-
váním jedněch a zavrhováním
druhých: chtěl skutečně skrze
tento lid v jeho celku, včetně zavr-
žených, zjevit své milosrdenství
vůči celému světu, když tento lid

konečně a naposled ve zrození Je-
žíše Krista naplní své určení.“ Je-
žíš Kristus je tedy Boží spravedl-
ností pro člověka. 
Neděle, k jejímuž slavení se chys-
táme a která má český název De-
vítník, čte z evangelia (Mt 20,1-15)
podobenství o dělnících na vinici.
I tam zazní výtka Boží nesprave-
dlnosti. Reptají ti, co nesou „tíhu
dne a vedro" – počítali, že za svoji
námahu budou odměněni. Ale
jsou na tom stejně jako ti, co (z ja-
kýchkoli důvodů) pracovali jen 
1 hodinu. To je nespravedlivé!
Boží odpověď zní: Já jsem dobrý a
chci i tomu poslednímu dát. Boží
dobrota je Boží spravedlností pro
člověka. Tak ty dva oddíly spolu
souvisí.

Jan Široký, 
farář ČCE v důchodu

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Závidíme Bohu jeho dobrotu?

Kdykoli některý umělec opustí svá
prkna, na nichž tlumočil cizí myš-
lenky a osudy, a odváží se promlu-
vit sám za sebe, jsme v pozoru, zvě-
davi, komu nebo čemu věří. Snad
není umělce, který by tajemství,
smysl lidského života odbyl vtipem
nebo uvedením počtu potlesků při
otevřené scéně. Jako závěrem, když
odložil cizí masky, zvedá hlavu a
snaží se povědět, kam jde.
Někteří stateční a krátkozrací se
přiznají, že nevidí před sebou nic
než smrt a hrob. Jiní stateční se
snaží dohlédnout dál, obvykle až 
k nebeské klenbě, totiž k přírodě,
která své ctitele zve, aby v ní odpo-
činuli. Její náruč svou konejšivou
vznešeností zastírá svému ctiteli
chmury, jež mu vzbuzuje smrt a
hrob.
K takovému ctitelství se přiznal
herec, jehož není třeba dlouze před-
stavovat. Patří mezi těch několik,
kteří svým hereckým uměním vy-
nikli nad ostatní, Vlastimil Brodský.
Přijímají ho za svého snad všichni
diváci, rozpoznali, že hraje jejich
obyčejný život. Jsem jeden z nich,
ale neberu ho, když mne nabádá,
abych se s ním uklonil velebnému,
vznešenému vesmíru, totiž přírodě,
jež vévodí všemu, i Pán Bůh jest 
jí podřízen. Příroda je místem, 
v němž člověk nakonec spočine.
Umělec však toto vyznání citelně
zpochybnil: místo aby se tedy svěřil
přírodě podoben listu, který padá
ze stromu a shnije v zemi, umělec
zalituje, že ho Stvořitel opatřil rozu-
mem a myšlením. Zřejmě není se
svým údělem v přírodě spokojen.
Nebylo mu dopřáno, nebo nechtěl
vstoupit do kruhu posluchačů
Ježíše Krista, jenž jako vítěz vystou-
pil ze smrti a hrobu. Umělce fasci-
nuje příroda, v níž panuje smrt,
křesťany vzkříšení a život.

Znám několik křesťanů - umělců,
kteří se netají se svým vyznáním
Ježíše Krista. Mezi umělci se vysky-
tují v menšině, jako výjimka, jíž je
přislíbeno stát se většinou, ale která
v tomto věku zůstává stále menši-
nou. Křesťané sdílejí osud celé Kris-
tovy církve, její pohanění, které se
nakonec změní v oslavení.
Viditelnou známkou všech křesťa-
nů je KNIHA, Starý a Nový zákon,
Bible, ne vystavená v knihovně, ale

čtená, kdysi pravidelně, ne-li každý
den. Zase bude čtena, třeba na
internetu. Bez jejího čtení a vyklá-
dání by křesťanství nejprve v Ev-
ropě vyhynulo. Jeho brzký konec
předvídá Michel Houellebecq, kte-
rý nás sotva upokojí tím, že islámu
předvídá konec dřívější. S knihou je
spjato evangelické křesťanství zcela
podstatně. Písmáků - čtenářů Bible
- však v minulém století rapidně

Snad žádná pasáž z prezidentova novoročního projevu nevzbudila
takovou pozornost komentátorů, jako jeho tvrzení, že náš národ se má
tak dobře jako nikdy v historii. V 2. letošním čísle týdeníku Respekt
se k tomuto prezidentovu tvrzení vyjádřili Svatopluk Karásek,
Andrej Giňa, Ctirad John a Miloslav Ransdorf. 
Podle komunisty Ransdorfa si 40 % obyvatel myslí, že se měli lépe
před listopadem 1989, kdežto pouze 25 %, že se mají lépe nyní. 
Pan Ransdorf si možná ani nevymýšlel. To, jak se máme, s tím, jak si
myslíme, že se máme, souvisí mnohem volněji, než se na první
pohled zdá. 
Otázce, zda se máme dobře, snad téměř automaticky rozumíme tak, že
jsme dotazováni, zda se máme dobře finančně a materiálně. Zde stojí
za zmínku pozoruhodná kniha Davida G. Myerse „Cesta ke štěstí",
kterou před dvěma lety vydalo nakladatelství Návrat domů. Myers
uvádí statistiky z USA: Ve druhé polovině minulého století se během
zhruba pětadvaceti let kupní síla rodin zdvojnásobila, nicméně zhru-
ba v tomtéž období klesl podíl lidí spokojených se svou finanční situ-
ací z 42 na 30 procent. U nás to nebude příliš odlišné.
Ano, máme se dobře, velmi dobře, a to nejen materiálně. Žijeme v re-
lativním bezpečí. Bezprostředně žádná válka nehrozí. Můžeme volně
cestovat, dokonce i bez pasu. To jen pan Ransdorf a jemu podobní asi
nostalgicky vzpomínají na výjezdní doložky a fronty na víza.
Jen ten život se zdá být jaksi prázdný. Jistě nelze zevšeobecňovat, ale
z rozhovorů s hodně mladými lidmi, třeba středoškoláky, se mi zdá,
že jsme bývali větší idealisté. Bolševika jsme nesnášeli; podíl lidí,
kteří byli přesvědčeni, že v životě o něco jde, byl ale patrně vyšší. 
Dosáhli jsme (vnější) svobody, o jaké se žádné z předchozích genera-
cí nesnilo. Jenže řada lidí tak nějak neví, co si s ní počít. Čím naplnit
život? Co dělat ve volném čase? Svobodu už máme. Musí se ale život
nutně jevit jako banalita?
Vyznavač Ježíše Krista dobře ví o svém poslání. Ano, v tomto životě o
něco jde. A rozhoduje se v něm o věčnosti.

Dan Drápal

Máme se dobře. 
Ale myslíme si to?

Jak je dobré míti Filipa

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Zatímco česká polistopadová spo-
lečnost dosáhla plnoletosti (osmnác-
tin), integrující se Evropa se dostala
do středního věku – od podpisu tzv.
římských smluv v roce 1957 uběhlo
půl století. 
Co má střední věk společného se
středověkem? To se ptejme překla-
datelů-doslovníků. Doslovníci totiž
nejednou převádějí z angličtiny do
češtiny výraz „middle-aged" jako
„středověký". V českém překladu
jednoho anglicky psaného románu
se kupříkladu praví, že u vysoko-
školských kolejí bylo možno spatřit
studenty a jejich „středověké rodi-
če". (Správně tam samozřejmě mělo
stát „rodiče středního věku".) Pře-
kladatel ovládaný přednostně sta-
rostí, aby se výsledný text co nejvíce
vnějšně podobal předloze, prskne
do překladu hlavně stejný slovní
druh, jaký je v originálu. Rozdíl ve
významu takříkajíc neřeší. V tomto
článku se věnujeme dvěma humor-
nějším důsledkům podobné termi-
nologické bezstarostnosti, kdy do-
slovníci jako by moderní Evropu

vrhali kamsi do hlubin středověku.
Francouzští a nizozemští voliči od-
mítli předloni Smlouvu o ústavě pro
Evropu, čímž nevědomky vypekli
české elity. V důsledku záporného
výsledku referenda ve Francii a 
v Nizozemsku nadále platí režim
Niceské smlouvy čili Smlouvy z Ni-
ce (podepsané roku 2001). A ouha!
Nejeden příslušník českých elit pou-
žívá ve svém rádoby poučeném švi-
toření pro Smlouvu z Nice pojmeno-
vání „NICEJSKÁ SMLOUVA". Po-
jmenování „NICEJSKÁ SMLOUVA"
však znamená dohodu uzavřenou
během nicejského koncilu! Označo-
vat takto právní akt uzavřený roku
2001 ve francouzském letovisku
Nice znamená podobný lapsus,
jakého se dopustil jistý generální
tajemník, když pro chov brojlerů
používal označení „CHOV BOJLE-
RŮ". Dotyčný terminologický hyb-
rid zkrátka a dobře splétá a motá
dohromady dějiny poválečné ev-
ropské integrace na straně jedné a
dějiny křesťanského dogmatu na

Evropa znovu středověká?

Dokončení na str. 4

Toleranční areál ve Velké Lhotě

(S úsměvem o novějších terminologických podivnostech)

Dokončení na str. 2
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REDAKCE NÁBOŽENSKÉHO VYSÍLÁNÍ ČESKÉHO ROZHLASU 2 ZAČALA VYSÍLAT
NOVÝ POŘAD - DOBRÁ VŮLE
(Praha). Stanice Český rozhlas 2 - Praha začala v sobotu 5. ledna vysílat
nový dokumentární cyklus s názvem Dobrá vůle, který připravuje
Redakce náboženského vysílání. 
Nadstandardní přístup - dobrá vůle - zasahuje do mnoha příběhů, slo-
žitých situací a osudů, a často mění jejich směr. A právě takové, mnoh-
dy opomíjené pozitivní příklady současnosti i jejich protagonisty bude
hledat a představovat nová dokumentární řada Redakce náboženského
vysílání Dobrá vůle. V dramaturgii Lenky Svobodové a za režijní spo-
lupráce Yvony Žertové je možné se s reálnými hrdiny dnešních dnů pot-
kat každý sobotní podvečer na stanici ČR 2, informuje Rozhlas.  

(ath)

Vážení přátelé, 
děkuji vám, že jste otiskli dopis br.Přemysla Chlebouna "Kam,lidovci,kam
jdete?" a právě do oddělení Polemiky.
Ukazuje to, kam až jsou někteří ochotni jít. Právě dnes v sobotu 29.12. v Li-
dových novinách je celostránková rozmluva s br.Čunkem. Vůbec nepopírám, že
se někdy vyjadřoval ne zrovna vhodně, ale to asi by bylo možno vytknout i
jiným.
Je to dalším důkazem, že křesťané všech odstínů se musí snažit o to, ukazovat
společnosti své křesťanství ne slovy, ale činy a postoji. Ukazuje to, jak snadné
je "odstřelit" kohokoli, na koho se plivne.
Bez dlouhého výkladu: to znamená, že 
- křesťané se musí snažit překonat vzájemné rozdíly v nauce, a ve společnosti
postupovat společně; nemusí to být, ale když to máme, tedy to využijeme -
máme už sto let křesťanskou politickou stranu, založenou původně jako kato-
lickou, ale už víc než polovinu její existence otevřenou i druhým tradicím, jak
to nakonec nazval i Jan Pavel II. 
- musíme ale podle toho i žít a jednat, a nejen mluvit. Abychom věděli, jak
některé otázky veřejného zájmu křesťansky řešit, potřebujeme se vzdělávat. A to
se zdůrazňuje už také nejméně toto půlstoletí. Celá řada veřejných sdělovacích
prostředků je tomu nakloněna (ČRo6, Universum, často Lidové noviny, Re-
spekt a jiné).
Ještě jednou děkuji a přeji hojnost darů Ducha v novém roce 2008, tou osmič-
kou na konci tak dráždivém.
Uctivě zdraví 

Jiří Laube, Roudnice n.L.

Pomalu  se blíží  rok 2009 a s ním si
připomeneme ( vedle pětistého vý-
ročí narození Jana Kalvína) sté vý-
ročí od sepsání a uveřejnění tzv.
Berlínského vyznání, které bylo
reakcí celé řady německých theolo-
gů na tehdy po Evropě se šířící
hnutí, kterému dodnes říkáme let-
niční či charizmatické. Letniční
hnutí už tehdy bylo živé na růz-
ných místech světa (zvláště v USA a
Norsku). Berlínské vyznání bylo
tedy jen jednou z reakcí. Ovšem
pozoruhodné na něm je, jak hlubo-
ce theologicky se jeho autorům
podařilo vystihnout meze onoho
proudu uvnitř církví. Historicky
reagovalo Berlínské vyznání na
kasselské události z r. 1907, jimiž se
letniční hnutí začalo závratně šířit
po Německu. 2 roky tedy trvalo,
než se kritici tohoto hnutí zmohli na
reakci. Dnešní letniční hnutí je
možná mnohem střízlivější a sebe-
kritičtější, zná své meze. Podívejme
se však, co se na počátku minulého
století dělo v Kasselu a jaké výhra-
dy se vůči tomu objevily:
Očití svědkové (Dallmeyer, Moder-
sohn a Schopf) popisovali toto: "Ve
shromážděních to začalo hlučet.
Zpěvy, vyznání vin a hlasité lkání
začaly doprovázet neartikulované,
koktavé, přerývané výkřiky, sténá-
ní, nářek, pláč, hlasité tleskání a
řehtání. Bylo vidět divoké a zkřive-
né grimasy jakoby v křeči, gesta
pobíhajících, a dále lidi, kteří napůl
bezvládně klesali k zemi nebo byli
na zem uvrhováni, takže padali na
znak. Tzv. proroctví pak údajně
oznamovalo   zprávy Boží (...), které
vrcholily zvěstí: ,Letnice, mocné let-
nice přicházejí!’ Skoro všechny
zprávy byly vyslovovány v jazy-
cích, často neartikulovaných, a mu-
sely tedy být tlumočeny ,duchem
pomazanými proroky’."    Toto bylo
vskutku cosi nového v důstojných a
tradičních německých sborech. Je
proto pochopitelné, že to vzbudilo i

takovou pozornost - zvláště tehdy
před sto lety. 
Berlínské vyznání (BV) pak jako
reakci na letniční hnutí po důklad-
ném jednání podepsalo 56 zástupců
z řad tzv. "hnutí společenství", v je-
hož rámci se letniční hnutí zvláště
začalo šířit. Na jednu stranu signa-
táři BV prý nepochybují o "osobní
věrnosti a odevzdanosti jednotli-
vých vedoucích bratrů" letničního
hnutí. Avšak posudek kasselských
událostí zazněl rozhodně, až příkře:
"Tzv. letniční hnutí není shora,
nýbrž zdola; mnohé jevy jsou 
v něm společné se spiritismem. Pů-
sobí v něm démoni, kteří satanem
lstivě řízeni směšují dohromady lež
a pravdu, aby svedli děti Boží".
Připomíná se zde, že "obdobné jevy
jsou známy už i z jiných okultních
hnutí", je tu však znát i snaha vy-
hnout se nepatřičnému paušálnímu
démonizování: "ohavné úkazy jako
strkání, cukání ve tváři, třas, křik,
odporný hlasitý smích... bez ohledu
na to, kolik je v tom démonického,
kolik čistě duševního, kolik hyste-
rického. Bůh tyto jevy nezpůsobu-
je..." Dokument nakonec - po vy-
znání viny osobního přispění na
šíření tohoto hnutí - vyústí v jedno-
značné duchovní rozhodnutí. Přes-
tože se nezpochybňuje, že v letnič-
ním hnutí jsou i mnozí sourozenci
ve víře, varuje BV před jakoukoliv
spoluprací a společenstvím s tímto
hnutím: "Zdaleka se vyhýbejte to-
muto hnutí! Kdo  z vás se však už v
područí tohoto ducha ocitl, ať se ho
zřekne a prosí Boha o odpuštění a
osvobození...Boží lid vyjde z těchto
bojů s požehnáním... spoléháme se
na Ježíše, arcipastýře."
Jak tomuto vyznání rozumět dnes?
Je několik věcí, které je třeba si uvě-
domit. Předně tento dokument kri-
tizuje hnutí, které již tehdy začalo
procházet napříč církvemi, a jak
víme, dodnes se neomezuje jen na
jednu denominaci, nýbrž prochází

ve vlnách snad všemi církvemi.
Žádná církev se tedy nemusí cítit
být napadena, jestliže se přímo 
s tímto hnutím neztotožňuje, jakko-
liv ho i ze svých řad zná. I mezi let-
ničními máme spoustu bratří ve
víře, i když se neshodneme s jejich
názory. BV varuje před "spolupra-
cí", tzn. že tolerance je na místě, ale
ne přímá podpora či soustavné
pěstování. Je možné, že toto hnutí
má místo v osobním obrácení kaž-
dého křesťana bez ohledu na inten-
zitu, avšak jedná se o dějství zdola a
někdy dokonce o dějství "nečisté",
které by mělo také pominout. Jsou
tu však i dějství shora, dějství
Ducha sv., a tedy je třeba rozlišit to,
co je zdola a co skutečně shůry.
Jediným klíčem pro rozlišení duchů
není nic jiného nežli pouhé slovo -
biblické svědectví. I uprostřed jed-
noho shromáždění se mohou setká-
vat různí sobě si protivní duchové,
proto je potřeba bedlivě rozlišovat a
ne hned každého ducha považovat
za svatého, jakkoliv díky němu
zažíváme cosi vytrhujícího. BV
směle soudí, že kasselské události
nebyly působeny Bohem. Lze to
vůbec říci o něčem, co se děje na
světě, který Bůh pronikavě řídí?
Přece se nespokojíme se závěrem,
že Bůh podobné věci jen dopouští.
To by bylo vskutku málo. Bůh je
nějak působí a nějak taky ne. BV
cítilo potřebu připsat tyto události
straně Bohu protivné , tj. démonům
a satanovi. Stejně asi jako podle 1 Pa
21,1 byl Davidovým podněcovate-
lem k selhání satan, zatímco 2 S 24,1
popisuje tutéž událost jako výsle-
dek hněvu a podnícení Hospo-
dinova.  
Je zřejmé, že i dnes je tu a tam
potřeba varování BV vyslechnout a
pozorně se dle něj řídit, aby se Boží
hněv nad námi nestupňoval ještě
více.  

Adam Balcar

Vznikl v benediktinském klášteře 
v Podlažicích na Chrudimsku počát-
kem 13. století. Brzy byl však zasta-
ven cisterciáckému  klášteru v Sedl-
ci. Ale uprostřed největší slávy kláš-
tera, kdy vzkvétala Kutná Hora, Co-
dex Sedlec opouští. Na prosbu praž-
ského biskupa Řehoře, velice vzdě-
laného muže, jej vyplatil břevnov-
ský opat Bavor z Nečtin. Codex byl
tedy v klášteře v Břevnově. Před pří-
chodem husitů 1420 byla knihovna
spolu s Codexem a klášterní poklad-
nicí převezena do kláštera v Brou-
mově. Broumovsko bylo osídleno
německými katolíky. Zde zůstal Co-
dex více než 170 let.
V roce 1594 dostal Codex od opata
Korýtka císař Rudolf II. Byl umístěn
na Pražském hradě v Kunstkammer.
Tu byly i jiné dary, které císař dostá-
val především při audiencích. Po
jeho smrti 1612 si část sbírek odvezl
do Vídně císařův bratr a nástupce
Matyáš, část získali zbylí bratři. Po
bitvě na Bílé hoře ani po obsazení
Prahy Sasy 1631 nedošlo k rozkrade-
ní sbírek. Až teprve na samém konci
třicetileté války 26. 7. 1648 švédská
vojska pod vedením generála Hanse
Christopha Königsmarka překvapi-
la Prahu a dobyla Malou Stranu a
Hradčany. Toto tažení nařídila krá-
lovna Kristýna, která toužila po

rudolfínských sbírkách. Švédové
sepsali ukořistěný majetek (od 31.8.
do 12.9.1648), byla tam třeba i vy-
cpaná zvířata, slepice o třech no-
hách, i předměty dovezené z Ame-
riky a z Turecka. I „velká kniha, kte-
rou přinesl zazděnému mnichovi
čert". (K smrti odsouzený mnich se
chce vykoupit tím, že během jediné
noci opíše obří Bibli, která má být
největší knihou na světě. Když ko-
lem půlnoci vidí, že úkol nestihne,
zavolá ďábla a upíše se mu svou
duší – a s jeho pomocí úkol splní. 
Z vděčnosti vymaluje v rukopisu i
svého pomocníka.) Ve středověku
byla postava ďábla velice rozšířena 
v různých variantách. Často vystu-
puje ďábel jako písař. Tak během
bohoslužeb se zdržuje vzadu v kos-
tele a na velkou zvířecí kůži zapisu-
je jména všech pospávajících či tla-
chajících. Když už kůže nestačí,
musejí mu ji jeho pomocníci rozta-
hovat. Scéna se objevovala i na
zdech některých kostelů.
Celá švédská kořist byla uložena do
30 velkých dřevěných beden a na
podzim 1648 po Vltavě a po Labi po-
slána do meklenburské pohraniční
pevnosti Dömitz. Na jaře příštího
roku pokračovala cesta do Wismaru
a odtud lodí do Stockholmu. Cel-
kem to bylo asi 1.620 km.

Královna Kristýna byla velice vzdě-
laná žena. Latinsky se učila podle
Komenského Brány jazyků. Na jejím
dvoře působil i učenec René Descar-
tes. Ale 1652 se přiklonila ke katolic-
tví a 1654 abdikovala na švédský
trůn. Emigrovala do Říma a vzala 
s sebou i některé knihy z české kořis-
ti. Dnes je to vatikánská sbírka Co-
dices Reginenses.
Jaké byly další osudy rudolfínských
sbírek? V roce 1697 za velkého požá-
ru v zámku Tre Kronor, při němž
zahynul i švédský král Karel XI.,
shořelo víc jak 17.000 tištěných knih
a přes tisíc rukopisů. Codex Gigas se
v poslední chvíli podařilo vyhodit 
z okna. Poškodila se při tom vazba a
nově byl Codex převázán až po stu
letech.
V roce 1793 byl ve Švédsku Josef
Dobrovský. Zkoumal i Codex a ne-
byl si jist, zda kůže, z níž je vyroben
pergamen s napsaným textem Co-
dexu, pochází z telat či oslů. Ale
Dobrovský našel v knihovně gym-
názia v Linköpingu dopisy Komen-
ského psané Janu Matthiae, biskupu
v Strängnäs. Codex pak zkoumal Jo-
sef Pečírka (1850), Beda Durdík 
z Brna (1851) a jiní. Na sklonku 19.
století také Václav Flajšhans.
Zajímá nás také, co všecko si ještě

Z církví u nás i ve světě

Z dopisů čtenářů

CODEX GIGAS v Národní knihovně 

Berlínské vyznání po sto letech -
staronový spor o letniční hnutí.

straně druhé. Jeho expanze zašla
nicméně natolik daleko, že se s ním
setkáme i v „odborně" a „specializo-
vaně" se tvářících příručkách.
Není žádným tajemstvím, že česká
společnost je tradičně sexistická.
Upřednostňuje muže, znevýhodňu-
je ženy. Přes chvályhodnou práci
Olgy Sommerové a jiných je na poli
emancipace žen pořád ještě co dohá-
nět. Ne nadarmo byl jubilejní rok
2007 Evropským rokem rovných
příležitostí pro všechny. Ale opět
ouha! Nejeden zapálený aktivista a
nejedna horlivá aktivistka v boji za
správnou věc, totiž za rovné posta-
vení mužů a žen, podcenili zálud-
nosti českého jazyka. A tak považte,
nastojte a podržte se, co porůznu ve

svých materiálech vehementně pro-
pagují a šíří: „ROVNÉ POSTAVENÍ
POHLAVÍ"! To je přece zdeúředně
detailní definice erekce. Materiály
popularizující takto nazvanou zása-
du tedy fakticky (navzdory úmyslu
ponejvíce opačnému) přicházejí s fa-
lokratismem nejhrubšího zrna,
představují jakousi moderní obdo-
bu tzv. falických symbolů z archeo-
logických vykopávek!
V nejrůznějších oblastech a oborech
takto doslovník ne znovu objevuje,
ale tápavě hledá Ameriku. Poznatky
hromaděné často po celé generace
opomíjí a začíná stále znovu od
nuly. Včerejšek je pro něj prehistorií
a z Evropy středního věku Evropa
(znovu) středověká.

František Schilla

Dokončení na str. 4

Evropa znovu středověká?
Dokončení ze str. 1

Dary na TF, 
které jsme dostali v 2. pol. 2007 a

za které děkujeme

CB Praha 5 Smíchov 3.700 Kč
MSKJ Třebíč 1.000 Kč
MSKJ Uherské Hradiště 400 Kč
bratr Samuel Hejzlar - Dobříš 100 Kč
bratr Jan Kotouček - Praha 200 Kč
sestra Milada Pokorná 10.000 Kč
sestra Jana Šedivá - Chrudim 10.000 Kč
bratr Václav Šíblo - Kutná Hora 1.000 Kč
sestra Marie Ulrichová 
(k uctění památky manžela) 5.000 Kč
B + CZ 5.000 Kč
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Ani jedno z těch dvou slov není
součástí našeho běžného slovníku.
První pochází z řečtiny a označuje
poznání týkající se posledních věcí
člověka. Ne z hlediska nějaké tech-
nologie pohřebnictví. Eschatologie
se zabývá posledními věcmi člově-
ka filozoficky. Usiluje nalézt smysl
života navzdory smrti. Křesťanská
eschatologie má za to, že kdo se
svým životním směřováním identi-
fikuje s ukřižovaným Ježíšem, ten
tento smysl nalezl. Ačkoli jako
každý jiný umírá, spolu se svým
vzkříšeným Mistrem slavně povstá-
vá. Dějiny i vesmír jsou životem
takového člověka nesmazatelně
poznamenány. Zůstává v nich jeho
věčný otisk. Křesťanská eschatolo-
gie vyjadřuje víru ve smysluplnost
lidského života navzdory smrti.
Tato víra je přitom nesena hlubokou
jistotou, že si věčnost nemusím zís-
kávat nějakými mimořádnými
kousky či nadstandardními výko-
ny. Nepomíjející smysl dává křesťa-
novu životu prosté souznění s Kris-
tem. Kde k němu dochází, tam je i
sled nejobyčejnějších dnů životem
výjimečným a slavným.
Výraz aktivismus pochází z latiny.
Slyšíme v něm slovo "aktivita" a tu
hodnotíme vždycky kladně. Ale
aktivismus není spontánní aktivi-
tou vyvěrající z vděčností naplně-
ného nitra. On je aktivitou uměle
vyvolanou, předepisovanou a při-
kazovanou. I když sleduje bohulibé
cíle, je v něm cosi deformovaného.
Člověk se jím chce buď před ostat-
ními zviditelnit nebo propadá mesi-

anismu a myslí si, že svým nasaze-
ním spasí svět či alespoň sám sebe.
Apoštol Pavel nazývá aktivismus
"skutky zákona". Komu se stalo toto
počínání životním stylem, ten neče-
ká pokorně na spásu od Hospodi-
na. Spása pro něj není darem přijí-
maným z pouhé milosti. On si ji
chce zasloužit, vydobýt, stát se tak
dobrým, že se před ním skloní
země i nebe. Takový byl program
farizeů a zákoníků: Předkládáme
výčet jasně definovaných činností,
které je třeba plnit! Tak se do toho
dejme. Kdo uložené úkoly nezvlád-
ne, ten před Bohem neobstojí. A
koho nepřijme Bůh, toho do své
aktivistické skupiny nepřijmeme
ani my.
Kde se v církvi hroutí eschatologie,
tam v ní bytní aktivismus. Čím více
je na sborech navěšeno občanských
sdružení, čím více se v nich pořádá
kulturních, vzdělávacích, společen-
ských, charitativních či ekumenic-
kých akcí, tím chudší bývá zbož-
nost, která je drží pohromadě. Tak
jako se kdysi farizeům a zákoníkům
scvrknul vztah k Hospodinu na
plnění určitých příkazů a zákazů, se
dnes leckde život církve zúžil
v úporné konání toho, co se dá dělat
i bez víry. Zpravidla je tento aktivis-
mus živen představami, že se jím
sbor obživí. Výsledek bývá právě
opačný. Ony balastní aktivity vysa-
jí ze sboru nebo i celé církve posled-
ní zbytky energie. Síly, které by bylo
možno využít k jejich konsolidaci a
budování, jsou odváděny do struk-
tur, spojených s nimi pouze jedno-

směrně. V nich se pak tyto síly pro-
stě "zkonzumují". Takový aktivis-
mus bývá s oblibou vydáván za
projev hluboké důvěry v Boží moc.
Ve skutečnosti je to – pomineme-li
zcela neduchovní osobní zájmy –
výraz naivní představy, že církev
lze obnovit zvnějšku.
Eschatologie je úhelným kamenem
křesťanské víry. Proto se také snažil
minulý režim tuto oblast co nejvíce
zparodovat. My křesťané jsme mu 
v tom šli na ruku. Dílem svými stře-
dověkými interpretacemi, dílem
tím, jak rychle jsme ono pole vykli-
dili. Místo abychom tento zdroj
křesťanské aktivity pevně podrželi,
obětovali jsme ho a místo něj začali
teatrálně bránit to podružné. Tuto
tragickou převrácenost jsme si pak
přinesli i do doby svobody. Na
pomyslné šachovnici bojujeme o
pindíky a krále necháváme umírat.
Bez jistoty, že život, který souzní 
s Kristem, má věčný smysl, je však
jen otázkou času, kdy obětujeme i
figury, kolem nichž děláme takové
haló. Aktivismus je tak přitažlivý,
protože se dá praktikovat bez Du-
cha. Funguje na peníze, na ambice,
na společenskou objednávku. Co-
koli se praktikuje bez Ducha, je
ovšem bezduché. Má-li se církev
opět stát místem, kde jsou lidé
zachraňováni pro život, musí se 
z aktivistických mělčin vrátit na
eschatologickou hlubinu. Ta je
nevyčerpatelným zdrojem spás-
ných aktivit. 

Emanuel Vejnar

Eschatologie versus aktivismus

Milan Balabán – Olga Nytrová:
Biblický třpyt v české poezii XX.
století – Ohlasy Nového zákona
Vydává Kernberg Publishing, Dav-
le 2007, ISBN 978-80-87168-02-8, 252
stran. Doporučená cena 299 Kč.
„Jas poezie vstupuje do našich tem-
not", zní titul první kapitoly. Patrně
není míněn jas poezie co jediný, ale
významně vstupující. Autor uvádí
dvojí původ poezie, magický a litur-
gický. Připusťme, že funkčnost byla
až druhotná, aplikační, a že poezie
sama, podmíněná intuicí (inspira-
cí?), vznikla svobodně z úžasu a 
z touhy uchopit slovem nepochopi-
telné
V podtitulu první kapitoly píše
Milan Balabán: „Jdi knížko a braň se
svým třpytem." – Je snad ohrozitel-
ná? Spoluautor si je vědom při ná-
ročnosti a složitosti knihy, řešené
odlišně od předchozích „Ohlasů Sta-
rého zákona", možných jiných hod-
notících pohledů patrně pokud jde o
tři závěrečné oddíly: Jas, Třpyt a Od-
lesk. V názvech je naznačena sestup-
ná řada co do intensity vyzařování.
Seřadit citáty básníků pro usnadnění
čtenářstvu do tří skupin (povlovný
sestup by byl přirozenější, ale nepře-
hledný) byla záležitost nesnadná a
výběr byl pořízen - jinak ani nelze -
za subjektivního ladění autorů.
Bůh – Tvůrce i jako umělec: jeho svět
je krásný. Byl Ježíš básník? Symbo-
lická řeč jeho podobenství je odnoží
poezie. Byl monotematický: jeho
zobrazení směřují ke království Bo-
žímu. I v tom je „Duše novozákon-
ního poselství" (II.), otevírající výhle-
dy Boží budoucnosti. Té se ujmou
„mlčící, vydědění, vykořisťovaní,
jedním slovem tiší". Když i vykořis-
ťovaní, tedy chudí duchem (podle

Lukáše chudí – což není něco pod-
statně jiného). Tichost převyšuje
mlčení: Ježíš byl tichý, ale ne mlčící.
Když mluvil, bylo to někdy ostré
jako břitva. „Boží přítomnost v Kris-
tu" je Boží bezbrannost jen fyzická a
pokud jde o Boha, záměrná. Naproti
tomu Ježíš se slovem nejenom brá-
nil, ale i útočil až po to označení
„obílené hroby". Avšak napsal-li v
této souvislosti zde zmíněný Ema-
nuel Rádl, že sám „Bůh je bytostí
dokonale bezbrannou, že násilím do
světového běhu nezasahuje", mýlil
se. Není nikoho, proti komu by se
měl bránit. Pokud jde o zasahování
do světového běhu, bylo by namístě
spíš slovo „bezmocný". Je tomu však
skutečně? Myslím si, že Bůh zasahu-
je, ne násilím, ale mocí do běhu světa
daleko více než si dovedeme před-
stavit. A co básníci? Ti mají ovšem
jen slovo. Je jasem, pokud nezaclo-
ňuje světlo Boží.
„Pacholátka mají ustláno na růžích 
s trny," míní Olga Nytrová (III.) 
V singuláru je to jasná perspektiva:
růže matčina klínu a trnová koruna
kříže. Pacholátko – to zní lépe v uve-
dených kontextech než dítě pro užší
časový limit i pro něhu (jaký kon-
trast mezi pachole a pacholek!). Jak
je to s těmi pacholátky? Podle zkuše-
ností buď – anebo: v rodinách pře-
pych anebo týrání, obojí v součas-
nosti jev hojný. Ovšem věta Olgy
Nytrové má význam také alegorický
a vede nás až k básníkům.
Největší v království nebeském je
jako dítě, říká Ježíš a myslí tím i po-
koru. Znamená to „dát stranou kon-
venci, opustit neprodyšný krunýř
světa, v němž se právě žije, „přeru-
šit" omezující kód doby".
„Pacholátko / ty nasloucháš celou

duší / Božímu šepotu", říká vlast-
ním veršem autorka statě. Cituje M.
Merleau Pontyho: „Dítě vnímá ještě
dřív, než myslí." Filosof René Des-
cartes prohlásil: „Myslím, tedy
jsem." „Vnímám, tedy jsem,",řekl by
pravdivěji básník. Nepřímo popřel
Descarta i citovaný Masaryk: „Po-
znávání umělecké nejvyšší je pozná-
ní lidské." Dětem této civilizace je
bohužel záhy jemnější vnímání růží
v přirozeném světě překrýváno trny
technických vymožeností, které ve-
dou k „myslím", nikoli „vnímám". I
to způsobuje pouhou věcnost a odci-
zenost vztahů od malička a ono „po-
chroumání v dětství". A přece je dů-
ležité, aby ono dětství, tak velice
vyzdvihované Ježíšem, v nás neustr-
nulo, neodumřelo, ale vědomě se
rozvíjelo. To je i poslání poezie,
zvláště duchovní. Básník by ovšem
měl pěstovat v sobě duši dítěte, jež je
„přirozený mystik, rozený básník".
Člověkem oné dětinné plnosti byl
svatý František z Assisi. Autorka ci-
tuje Hermanna Hesseho: „Jeho dět-
sky něžné lásce se otevřela vezdejší
krása jako nově darovaný rozjasně-
ný svět…" Nelze si nepovzdechnout
nad naším světem zotročovaným a
pozbývajícím jasu. Oč hůře na tom
jsou dnešní svatí Františkové – jsem
přesvědčen, že někde jsou.
Olga Nytrová ujišťuje: „Tvůrce ver-
šů vnímá vidinu naděje, předjímá
budoucí. Bez rajsky čistých očí a bez
vize není básnictví." Tak smýšlel
svého času i Vítězslav Hálek: „Jeť
srdce pěvců nejčistší a všeho hněvu
prosté, a co vám zpíval od srdce, to
ve svém srdci noste."
Předpokladem básnické tvorby je
ovšem inspirace. Poezie, jako umění

Recenze

Dost často se mluví i píše, že Komenský byl posledním biskupem Jednoty
bratrské. S ním že prý zanikla „církev Beránkova", která dala českému náro-
du Kralickou bibli a řadu vynikajících osobností. Historicky je to zcela ne-
přesné, i kdyby šlo jen o její českomoravskou část. Označení „poslední bis-
kup" by spíše příslušelo zeti Komenského Petru Figulovi, protože byl zvo-
len a ordinován až po Komenském. Ten je v galerii českých bratrských bis-
kupů poslední. Že zemřel o několik měsíců dříve než Komenský, dalo vznik
tomuto nepřesnému, až zavádějícímu pohledu, který je hodně rozšířen.
Krom toho se naprosto přehlíží, že v té době měla Jednota bratrská kvetou-
cí větev v Polsku se střediskem v Lešně, kde existovala ještě po dlouhá dese-
tiletí po vyhnání Bratří z Čech a Moravy po prohrané válce na Bílé hoře u
Prahy. Tam se pak přeneslo dílo Českých bratří, konaly bratrské synody,
volby dalších biskupů, když v „zemi otců" to nebylo možné. Tato větev
Jednoty vznikla už v době prvního pronásledování Bratří v létech 1547-8,
kdy z naší vlasti odešlo hodně rodin do Polska; tam byla tehdy náboženská
svoboda a bydleli lidé velmi blízkého slovanského jazyka. Bylo mezi nimi
hodně utečenců ze středního Pojizeří. V nové vlasti zapustila česká víra hlu-
boké kořeny. Vstupovali do ní hojně i polští věřící, z nichž někteří byli šle-
chtického původu. Ještě před Bílou horou s Bratry na Moravě i v Čechách
měli ty nejužší kontakty. Synody a jiné porady konali společně, protože
vždy tu bylo vědomí, že tvoří jeden nedílný celek s jedním vedením. Někdy
se sice mluvilo o Jednotě bratrské v Čechách, na Moravě, nebo v Polsku, ale
to bylo jen z pastoračních pracovních důvodů. Tím, že v těchto oblastech
bývali sídlem i biskupové, se nemění jednota církve.
Když 15. listopadu 1670 zemřel v holandském Amsterodamu Komenský,
vedení Jednoty nepřikročilo k nové volbě nástupce. Z českých sborů zůsta-
lo jen nemnoho menších skupin na Slovensku a Polsku. V době úmrtí
Komenského zůstali ještě dva polští biskupové Jan Bythner a Mikuláš
Gertich, na což se zapomíná. Ti převzali duchovní péči o české bratrské exu-
lanty. Ani po jejich smrti nekončí existence bratrských biskupů a církve.
Konají se další synody, různé porady a volby nových polských biskupů, jak
to Jednota potřebovala.
Po obnovení Jednoty bratrské v Ochranově (Herrnhut) vnuk Komenského
Daniel Arnošt Jablonský, rovněž bratrský biskup, ordinoval v r. 1735 za píse-
mné asistence druhého polského biskupa Sitkovia a za přítomnosti českých
svědků Moravana Davida Nitschmanna, rodáka ze Suchdolu nad Odrou, a
o dva roky později i ochránce exulantů M. L. Zinzendorfa na biskupy
Jednoty bratrské. Tím přešlo i starobratrské biskupství na obnovenou
Jednotu. Ordinační listinu napsal vlastnoručně sám Jablonský. Zde je pozo-
ruhodné, že na dokladu pro Nitschmanna ordinující se představuje jako
„nejstarší senior a biskup Českomoravských bratří"... Tento vzácný doku-
ment jsem viděl v bratrském archivu v Bethlehemu v USA. Nová ratolest
Jednoty bratrské se velice rozrostla. V zahraničí je známá pod jménem
Moravská církev (Moravian Church), Iglesia Morava, Unitas fratrum,
Brüder-Unität nebo Brüdergemeine. Prošla různými údobími vývoje a
dostala se vlivem misie skoro do celého světa. Dnes má okolo 850.000 věří-
cích, kde barevní převládají. V jubilejním roce 550. výročí založení 
v Kunvaldě a 275. výročí trvání misijní péče byla svolána od 7. – 15. června
2007 na ostrov sv. Tomáše v Karibské oblasti v Západoindické provincii celo-
světová konference biskupů; v pořadí byla to teprve třetí porada. Tam v r.
1732 bratrská misie mezi černými otroky začínala. Několik biskupů se pro
nemoc a stáří omluvilo, přijelo jich 18, z toho dvě ženy biskupky. Přibližně
před 150 léty se církev vrátila „do země otců", s ní i starobratrské biskupství
a pracuje zde dosud. Po úmrtí biskupa dr. A. Ulricha nemohl být dosud vli-
vem rozkolu a složitých českých poměrů jeho nástupce zvolen, ale ve svě-
tové Jednotě bratrské podle pravidel Church Order v různých provinciích
biskupové jsou voleni a ordinováni nadále. 
Polská větev Jednoty během let slábla a byla ovlivňována politicky, refor-
movanou formou zbožnosti a především germanizována, zvláště když
západní část země se dostala pod Prusko. I s ordinacemi byly velké problé-
my. Přesto polské bratrské bohoslužby se udržely až do r. 1934, jak zjistil his-
torik prof. F. Hrejsa. Z někdejší kvetoucí polské větve Jednoty bratrské

Opravdu poslední bratrský biskup? 
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Inzerce
V sobotu 8. prosince 2007 odvolal
Pán bratra Lubomíra Bukáčka,
člena brněnského sboru Církve bra-
trské v požehnaném věku 92 let.
Bratr se narodil 10. listopadu 1915
jako syn evangelického řídícího uči-
tele v Prosetíně na Vysočině. V Brně
absolvoval obchodní školu a od ro-
ku 1936 byl zaměstnán jako úřed-
ník Městského úřadu v Brně. Za
války byl přeložen do Strakonic.
Bratr rád vzpomínal na tehdejší
pobyt a spoluúčast na práci mláde-
že tamního českobratrského sboru.
Po třech letech byl však přeložen do
Prahy a odtud později do Brna. 
V roce 1943 byl totálně nasazen 
k těžké fyzické práci v líšeňské
Zbrojovce. Po válce nastoupil zpět
na Městský národní výbor, ale po r.
1948 byl jako „věřící člověk, který

nemá místo na půdě Národního
výboru", propuštěn a až do odcho-
du do důchodu v r. 1975 pracoval
manuálně v různých brněnských
podnicích.
Jako mladý uvěřil v Pána Ježíše
Krista. Za svou víru se nikdy nesty-
děl a svou svědomitou prací i slovy
o ní podával svědectví. Počátkem
roku 1944 byl přijat za člena brněn-
ského sboru Jednoty českobratrské,
nynější Církve bratrské. Dlouhá léta
byl členem staršovstva sboru a
sloužil i jako laický kazatel.
V padesátých letech se spolu s bra-
trem Františkem Maláčem zapojil
do práce Kostnické jednoty v Brně.
Účastnili se při pořádání různých
akcí KJ v Brně včetně pomoci při
zajišťování velkých evangelizačních
shromáždění. Ve svém sboru jako

důchodce s velkou láskou pracoval
v Odboru starší generace organizo-
váním přednášek a zájezdů.
Bratr Bukáček se v roce 1945 oženil
se sestrou Lydií Tomáškovou z Poz-
lovic; spolu vychovali syna a dceru.
V roce 2001 Pán odvolal bratrovu
manželku a po krásném manželství
mu uložil léta těžké zkoušky samo-
ty, kterou mu ulehčovala svou věr-
nou láskou a péčí při zhoršujícím se
zdravotním stavu jeho dcera Marta
Dyntarová s rodinou.
Bratrovy příspěvky byly čas od
času uveřejňovány v Kostnických
jiskrách a ET. Brněnský sbor Církve
bratrské se s bratrem Lubomírem
Bukáčkem rozloučil při pohřební
pobožnosti ve své modlitebně v so-
botu dne 15. prosince 2007.

B. Smutný

ubylo. Dnes je jich tak málo, že Petr
Sláma, odborný asistent na katedře
Starého zákona Evangelické teolo-
gické fakulty, svou kritickou, kon-
krétně podnětnou úvahu o písmác-
tví postavil pod citát z písně Pete
Seegera „A kde jsou ti písmáci, co se
s nimi mohlo stát?“ (Zpytování str.
124)
Církev otevírá tu knihu nejméně
každý týden, ale nečiní dost pro to,
aby jednotlivý čtenář rád Bibli otví-

ral a chápal její poselství z jejích
slov, její pravdu a milosrdenství.
Tuším, že to byl maršál Pétain,
katolík, jenž na otázku, co a jak věří,
odvětil: "Neptejte se mne, zeptejte
se mého papeže." My, evangelíci, se
nechceme schovávat za víru své
církve a svého faráře. Věřit za nás
nemůže nikdo jiný než my sami.
Předpoklady k vlastní víře nám při-
pravuje náš Pán: Anděl Páně řekl
Filipovi: `Vydej se na jih k cestě,
která vede z Jeruzaléma do Gázy.’

Knihu na té cestě čte dvořan etiop-
ské královny. Ale ta kniha nepro-
mluví, dokud ji nevyloží nějaký člo-
věk poslaný od Boha, známý nebo
neznámý Filip. Pokud ještě máme
tu knihu, Filip nebývá daleko.
"Nech toho povídání," řekne mi
soused a položí mi řečnickou otáz-
ku: "Copak nelze bez Bible a bez
Filipů dobře žít?" Nevolám po refe-
rendu, protože už napřed vím, jak
by ji ve svobodné volbě rozhodl lid.

Josef Veselý

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM
"GRÜNE AU" 

samoobslužný dům zve k rekrea-
ci do nádherné alpské krajiny 
v St. Wolfgang, kde pro nádheru
této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i
duše může dýchat... 
Nachází se vých. od Salzburgu, 
z Prahy 4 hod., 50 míst; pro sku-
piny i pro jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Sněhový
ráj "Postalm" (1200-1900m) - ski-
bus zdarma - sníh do  Velikonoc.
Horské túry začínají přímo u
domovních dveří. Cena: Skupiny
14,50 ev. 13,50; jednotlivci 14,50
euro/den; děti sleva; pro nároč-
nější „Bungalow“ pro 4 dosp. a 4
děti - 100 euro/den. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de
Jiří Potoček tel/fax 49 553 9393.

č. 51

VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ
Staršovstvo FS ČCE v Praze 4-
Nuslích vypisuje výběrové řízení
na pracovní pozici 
"Sborová (křesťanská) sestra".
Pracovní náplň: 
- práce v kanceláři v úředních
hodinách - od 9 do 13 h út a čt +
jeden den v týdnu odpoledne, cel-
kem 12 h/týden, a dále pokud
možno každou neděli po boho-
službách 
- pokladní + komunikace s účetní
firmou
- pošta - evidence, zápis do knihy
pošty
- kolumbárium - upomínky a ve-
dení agendy
- kartotéka členů + změny
Smluvní plat.
Výběrové řízení proběhne 4. úno-
ra, do té doby se zájemci mohou
nejlépe písemně přihlásit v kance-
láři sboru.
Nástup: březen 2008 

č. 54

SCHŮZKA NEJEN STARŠÍ MLÁDEŽE A
TŘICÁTNÍKŮ, na které bude host
Pavel Hošek, Th.D., docent na
ETF UK, přednášet na téma Křes-
ťanství a současný svět, se koná
17. ledna 2007 od 20 h ve sboru
ČCE, Tulská 1. Praha 10 - Vršovice.
Bližší informace na 
http://vrsovice.evangnet.cz 
nebo: vrsovice @ evangnet.cz 

* * *
FARÁŘSKÝ KURZ 2008 - setkání
kazatelů pořádané Spolkem
evangelických kazatelů ve spo-
lupráci se SR - se koná ve dnech
21. - 25. ledna ve velké poslu-
chárně ETF UK. 
Bližší informace a přihláška na:
http://spek.evangnet.cz/index.ph
p?req=kurs08.php 

* * *
POZVÁNKA DO BETLÉMSKÉ KAPLE
NA ŽIŽKOVĚ
Michal Flegl: Historikové F.
Hrejsa a K. Krofta o utrakvismu
a Jednotě bratrské
Čtvrtek 24. ledna v 18 hodin
Mimořádný zájem o dějiny čes-
ké reformace v době první čes-
koslovenské republiky se spoju-
je hlavně s dvěma osobnostmi.
První: farář a superintendent
evangelické církve, pak profesor
a děkan Husovy teologické fa-
kulty. 
Druhý: profesor rakouských a
českých dějin, pak diplomat,
ministr zahraničí a vězeň v Te-
rezíně. 
Michal Flegl představuje "cír-
kevního" historika Ferdinanda
Hrejsu (1867-1953) a  "světského"
historika Kamila Kroftu (1876-
1945)

Vzpomínka na br. Lubomíra Bukáčka

Pozvánky

zůstalo pak už jen několik malých
německých sborů, které si uchovaly
název „Unitätsgemeinden" a titul
seniora pro svého vedoucího du-
chovního v Lešně, kteréžto označe-
ní bylo spíše už jen čestným titulem.
Vyznáním již byli téměř cele refor-
movaní s některými zbytky sta-
robratrských tradic. Organizačně
byli zapojeni do unionované církve.
Až územní uspořádání po druhé
světové válce v r. 1945 definitivně
zakončilo tyto církevní dějiny.
Poznaňsko a Slezsko se dostalo pod
polskou správu, Němci byli odsu-
nuti a tím definitivně zanikly po-
slední zbytky Jednoty bratrské 
v Polsku, kdysi české a polské, pak
už jen poněmčené.

Miroslav Hloušek 
Použitá literatura:
Das Bischoftum der Brüder-Unität
von J. Th. Müller, Herrnhut 1889.
Geschichte der Böhmischen Brüder
von J. Th. Müller, III. Band, Herrn-
hut 1931.
Sborové Jednoty bratrské, napsal F.
Hrejsa, Praha 1934.
Biskupství v Jednotě bratrské, na-
psal F. M. Bartoš, Praha 1944, roz-
množeno jako rukopis. 
David Nitschmann-první biskup
obnovené JB, napsal C. Mannsbart,
vydáno v Edici Suchdol sv. 13. 
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Jak je dobré míti Filipa

vůbec, je darem a její vrchol je
možno nalézt ve výčtu Pavlově jako
účast na daru poznání, moudrosti či
promlouvání pod vlivem vnuknutí
(Korintským 12, 8 – 10). V tom smys-
lu psal F.X. Šalda o poezii nábožen-
ské, převyšující střední polohu bás-
nictví. Přirovnal ji k boji Jákoba s
andělem: „Nepustím tě, leč mi pože-
hnáš." Zvláště v této oblasti je si
umělec vědom odpovědnosti za hři-
vnu, která nemá být zakopána, ale
ani zneužita. 
* Jas - Třpyt - Odlesk (V, VI, VII)
Každá z kapitol je usměrněna sle-
dem citátů z novozákonních spisů
podle pořadí. To nebyl úkol nesnad-
ný. Složitější byl výběr z bohatého
materiálu zkoumaných básnických
spisů a snad ještě náročnější jejich
řazení do tří oddílů. Možná že se o
to oba autoři v nejednom případě
přeli. Některé básnické citace jsou
myslím uváděny nadbytečně dva-
krát. Ukázky jsou uvedeny bez zby-
tečných usměrňujících komentářů.
Mezi básníky mi chybí Petr Křička:
„Ježíši tichý, srdce pokorného, smi-
luj se nad námi!" (Medynia Glogow-
ska), nebo Petr Bezruč: „… shýbám
já čelo, hříšný kříž robím / jak by se
na mne dívala Hrabyň…" (Hrabyň)
Neznámý je ovšem epitaf tohoto
znalce a pilného čtenáře Bible, který
napsal v roce 1953 pro svůj hrob:
„Až v den soudu přísný Soudce
stane, / roh až svolá všecky duše,
břeskný, / nevcházej v soud se
svým rabem, Pane, / jehož život
temný byl a teskný." (Ovšemže tam
ten nápis není.) Málo známá je i jeho
básnická definice: „Všechno tvoří
jeden kruh, / Otec, Syn i svatý
Duch." - Mně osobně je velice blízká
uvedená báseň Fráni Šrámka „Pro-
sinec", zařazená až mezi Odlesky, o
níž vím, že byla výrazem jeho zápa-
su o víru v Boha.

Škála desítek básnických ukázek se
pohybuje od výrazně křesťansky
orientovaných přes mělčí a nepřímé
příbuznosti až po podobnosti jen
zevní, někdy snad i nahodile pables-
kující.
Je ovšem ještě jiný hodnotící pohled
na poezii. „Celá řada lidí vám řekne:
Do soukromého života nám nic
není. Jedná se o krásné, čisté básně.
Ale těžko věříme, že špinavý člověk
přinese krásné, čisté básně." To řekl
T.G.Masaryk ostrým protikladem
sice napohled sporným nicméně
biblickým: připomeňme si ještě jed-
nou Ježíšova slova o obílených hro-
bech. Netýkají se jenom farizeů. A
ještě jednou slova Olgy Nytrové:
„Bez rajsky čistých očí a bez vize
není básnictví." V „Cherubském
poutníkovi“ říká veršem Angelus

Silesius: „Když číši neumyls a na stě-
nách lpí špína, / pak do té nádoby
Bůh nenalije vína." Jestliže je poezie
skutečně duchovním darem, pak se
nutně promítá nejen do veršů, ale i
do osobního života. I ten, kdo se jeví
být v lidském pohledu moderním
spirituálním šlechticem poezie,
může tragicky selhat, niterně i bás-
nicky. 
Soubor s patřičným nadhledem ote-
vírá a třídí horizont české poezie,
pokud vstupuje do biblické oblasti.
Je to dílo objevitelské; vede k zamyš-
lení nad velice různorodým přístu-
pem básníků k novozákonní zvěsti.
Zároveň upozorňuje na poslání
duchovní poezie, jejíž hodnota si
žádá potvrzení vlastním životem. To
je také poslání „Biblického třpytu":
nejenom zaujmout, ale i připome-
nout odpovědnost za hřivny svěře-
né básníkům. Nejen jim.

Miroslav Matouš

Recenze

Švédové odvezli z pražských rudol-
fínských sbírek. Jen výběrem: Codex
argenteus z 6. století s Wulfilovým
překladem Bible do gótštiny ze 4.
stol. Hodně českých rukopisů, např.
Sborník děl Jana Wyclifa, vlastno-
ručně opsaný Janem Husem s latin-
ským dovětkem:"Končí se traktát o
pravých univerzáliích ctihodného
mistra Jana Wyclifa, pravého a vel-
kého profesora svaté theologie, roku
1398 v den svatého Jeronýma Slo-
vana, rukou Husa z Husince, Amen.
Tak dej Bůh." A na okraji textu na-
psal Hus česky: „Viklef, Viklef,
nejednomu ty hlavu zvikleš." Také
jeden zajímavý obraz, karikatura
Jana Kalvína, olej na plátně z roku
1566 od Giuseppe Arcimbolda (asi
1527 – 1593).
Co vlastně obsahuje Codex Gigas,
největší rukopisná kniha na světě o
formátu 890 x 490 mm s 312 listy a
váze 75 kg? Spisy Josepha Flavia

„Antiquitates iudaice" (Starožitno-
sti) a  „De bello iudaico" (Válka ži-
dovská). Od Isidora Hispalensis
„Epistola ad Brantionem Cesaree
episcopum" a „Ethymologie". Kos-
mova Česká kronika. Řehole sv Be-
nedikta chybí, je vytržena. Je tu sou-
pis osob spojených s podlažickým
klášterem a Kalendarium – každý
den je svátek alespoň jednoho svaté-
ho.  Nakonec jsou tu údaje, na svá-
tek kterého světce připadne datum
Velikonoc v průběhu dvaceti let.
V Codexu jsou i další zajímavosti,
např. zaklínací formule proti nemo-
cem a proti zlodějům. Pozoruhodná
je celostranná iluminace nebeského
Jeruzaléma a hned vedle kolorovaná
kresba onoho známého ďábla. Při-
pomíná mně to žalm 125: „Hle, Jeru-
zalém, hory kolem, je uprostřed hor
skryt, ty hory chrání lid. Pán chrání
lid i Jeruzalém." A ovšem Luthera:
„Hrad přepevný jest Pán Bůh náš ...
Byť svět i plný ďáblů byl chtějících

nás zhltiti, však žádný by z nás neu-
byl, musejí ustoupiti..."
Ale nás zajímá nejvíce Bible. Starý
zákon je přepsán podle Vulgáty kro-
mě žaltáře. Ten je tu podle třetí verze
Hieronyma ze Stridonu překladem
do latiny z hebrejštiny. Nový zákon
se odchyluje od znění Vulgáty při-
nejmenším řazením jednotlivých
knih po Skutcích. To odpovídá před-
jeronýmovským překladům zná-
mým ze středomořské oblasti. Snad
byly tyto novozákonní knihy po
Skutcích zapsány později, protože
pro zápis jejich závěru, který se ne-
vešel na folio 273, byl využit zvláštní
proužek pergamenu přišitý k násle-
dujícímu foliu 274: Sedm kanonic-
kých epištol. Text knihy Zjevení je
podobný znění, které ve 4. stol. citu-
je sv. Ambrož a další předjeroný-
movští autoři. Na závěr Pavlových
listů je přiřazena apokryfní Epištola
sv. Pavla Laodicejským.
Z katalogu NK vybral Mir. Frydrych 
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Opravdu poslední
bratrský biskup?
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CODEX GIGAS v Národní knihovně 



NEDĚLE ESTOMIHI
Iz 58, 1 – 9a

Lecjaký velmi zbožný výkon může
člověk předvést, ledaskoho kolem

sebe jím udivit, horlivě se třeba
postit, odříci si potěšení jídla, hodi-
ny klečet a modlit se, zaníceně zpí-
vat, leccos obětovat. A Bůh nic z té-
hle horlivosti nebere na vědomí. 
Ne proto, že by si nevšiml, naopak:
protože si všiml velmi dobře. A vidí,
že to, co vypadá jako půst a oběť, ve
skutečnosti není žádná oběť ani
odpírání si, ale jen ovčí maska nasa-
zená na dravě rozevřený vlčí chřtán
sobectví a sebelásky. Vidí snahu so-
běstředného egoisty přiblížit si Boha
tím, že na něho udělá dojem svým
rádoby zbožným výkonem, jako se
mu to snad daří u lidí - místo pokor-
né touhy přiblížit se Bohu celým
srdcem. 
Vidí, že se tu člověk sice něčeho
vzdává, ale ve své chamtivosti vlast-
ně jen proto, aby dostal; že to dělá,

veden zvráceným srdcem, kvůli
vlastnímu prospěchu, ať ho zbožně
nazývá třeba spásou duše a nadějí
věčného života; že se zříká, ale jen
pro svůj vlastní prospěch. 
Tohle sobectví je temná možnost i
mého života, mnohdy snad nevědo-
má, ale přítomná. Bůh to se mnou
ale nevzdal. Moje šance je v tom, že
ten, který je pevnou skálou (dnešní
neděle se jmenuje Estomihi), mi 
v lásce dává novou možnost: začít
dělat to, v čem má zalíbení on, ne já,
dělat něco kvůli němu a pro něho –
ne pro sebe. Dává mi šanci pro post-
ní dobu, na jejímž prahu stojím:
postit se od svého sobectví a neso-
běstředně a neziskuchtivě rozdávat
lásku těm, které mi posílá do cesty.  

Michal Šourek, 
farář ČCE na Jižním Městě v Praze

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

30. ledna 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
6. února

Z obsahu
* Český pragmatismus

v české církvi
* Smír proti smíření
* O jistotě víry

3/2008

Půst, který se líbí Hospodinu

Omne vivum ex vivo, říkali latiníci,
a platí to i pro křesťanskou víru.
Snad každý kazatel evangelia je si
vědom toho, že svým posluchačům
dluží víc než nestrannou zprávu o
tom, co Ježíš kde a kdy dělal a řekl.
I jeho posluchači očekávají od něho
totéž, ne věcnou zprávu, ale něco
víc. Z těchto slov by si čtenář jen
omylem odvodil, že na té zprávě
tolik nezáleží. Naopak: na ní, jak je
napsána a čtena v Písmu, záleží
velice, až do jejích nejmenších detai-
lů. Evangelická církev od svého
počátku zakládá své učení a zvěsto-
vání na Bibli, bez Bible neučí a
nekáže. Ale to zase neznamená, že
by učení a kázání evangelia bylo
pouhým opakováním slov svatého
Písma. Je něco podstatného víc a
má být víc.
Dovedu si však představit, že by
nejen jednou v roce nedělní shro-
máždění uslyšelo jen čtení Písma,
bez kázání. Byla by to však jen
výjimka, pravidlem je kázání, ne
čtení, neboť Ježíš neposlal své učed-
níky číst - víme přece, že evangelia
nebyla tehdy ještě ani napsána - ale
kázat. Nazval je svědky a jejich
kázání svědectvím, čímsi osobním.
Tímto směrem jen zdánlivě mířila
otcovská rada pohřebního obřadní-
ka faráři Richardu Firbasovi: Pane
faráři, pár slov, ale k srdci! Nebez-
pečná je to rada, pokud pomíjí
hlavu. Bezhlavé kázání dokáže na
pohřbu zapálit na chvíli srdce; je
nepoctivé, klame, zneužívá slabé
chvíle posluchačů, ale nedovede je
upokojit. To je vyhrazeno kázání,
které je svědectvím.
Co to je svědectví? Řekněme to co
nejprostěji: Ježíš zemřel za nás, vstal
z mrtvých a žil se svými učedníky
po 40 dní. Přemohl smrt, je živ. Dva
emauzští učedníci po dlouhém roz-
hovoru poznali, že jejich milovaný
ukřižovaný Pán je živ; odhalil se

jim až při večerním lámání chleba.
Oni v tu chvíli vstali a vrátili se do
Jeruzaléma, aby ostatním učední-
kům sdělili svou radost: Ukřižo-
vaný je živ! Svědčili nejen slovy, ale
celým svým životem. Jako vždycky
i dnes je kazatel pověřen, aby svěd-
čil o svém setkání s živým Kristem
Pánem, o životě, který je silnější než
smrt.
Do blízkosti živého Krista jsem se
dostával několikerým způsobem:
slyšel jsem kazatele, kteří mně
svým svědectvím pomohli odvalit
kámen, abych mohl slyšet a číst
zprávy Písma o Bohu a jeho Synu
jako dopis od živého Boha. Takové
slyšení, čtení a vidění Živého bývá
dlouhý proces, v němž kazatelova

víra získává na radosti a jistotě.
Patří to ke kazatelově svědectví
poctivě přiznat, že i jemu to dlouho
trvalo anebo dosud trvá, než díky
všem živým svědectvím a věcným
zprávám Písma o živém Kristu
dospěl či dospívá k poznání víry, že
Kristus Pán je opravdu živ a že je tu
s námi se všemi, aby nás obdaroval
odpuštěním, láskou a životem. Ka-
zatel to má svým posluchačům
dosvědčovat laskavě, netlačit je do
víry, ale trpělivě čekat, až živý Pán
dokoná při nich své dílo. Evan-
gelický kazatel káže spíše úsměvně
než zlobně, spíše klidně a srozumi-
telně než vznětlivě, s vědomím, že
jeho prvním posluchačem je živý

Člověk byl stvořen jako bytost kulturní, politická, a také nábožen-
ská. Rozměrů naší existence je přirozeně mnohem víc, ale zmíněné
tři jsou důležité z hlediska médií, zvlášť máme-li na mysli média
veřejnoprávní. Pokud chtějí dostát svému poslání, musí všechny tři
dimenze naší existence popisovat a rozvíjet.
Je proto jenom dobře, že má Český rozhlas, jako veřejnoprávní insti-
tuce, zvláštní redakci, jež se věnuje náboženství. Oficiálně se nazý-
vá „Redakce náboženského vysílání" a čítá pouze několik lidí, nic-
méně připravuje pořady pro celoplošné stanice: ČRo1 –
Radiožurnál, ČRo2 – Prahu, ČRo3 – Vltavu a ČRo6 – „Šestku".
Sídlo redakce je na poslední jmenované stanici (ČRo6, jež je známa
hlavně jako bývalá Svobodná Evropa). Má to svoje opodstatnění.
Duchovní záležitosti jdou vždy tak trochu pod povrch, nemají
pouze charakter publicisticko-zpravodajský (který je vlastní přede-
vším Radiožurnálu), ani čistě kulturní (ten je blízký zase Vltavě),
ani ryze společenský (typický pro Prahu). Ostatně, hlavním sloga-
nem ČRo6 je „pojďte s námi do hloubky", což přesně vystihuje
duchovno. Nejde-li do hloubky, je otázka, zda je to ještě duchovno.
Má to jaksi v definici.
V bytostném zájmu jak redakce náboženského vysílání, tak i vede-
ní „Šestky" je, aby věřící lidé u nás připravované pořady znali, rea-
govali na ně a pokud možno je vzali za své. Naším záměrem je vyvo-
lávat debaty a bořit hranice mezi tím, co se označuje jako svět věří-
cích a svět nevěřících. Jsme hluboce přesvědčeni o tom, že křesťané
i příslušníci všech ostatních náboženství by měli být integrováni ve
společnosti – jako ona pověstná sůl, o které se mluví v kázání na
hoře, a která se rozpustí, aby jídlo nabylo tu správnou chuť.
Neznáte-li pořady náboženské redakce a máte přístup na internet,
pak zajděte na stránku www.nabozenstvi.com. Neznáte-li pořady
náboženské redakce a nemáte ani přístup na internet, pak si napište
o leták s informacemi (Český rozhlas 6, Dykova 14, 101 00 Praha 10),
rádi vám ho pošleme. Věříme, že pořady, jež si pak naladíte, vás zau-
jmou.

Daniel Raus, ČRo6

Posloucháte rozhlas?

Všechno živé z živého

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

V září se v Základní škole v Milo-
vicích přihlásily čtyři děti k vyučo-
vání evangelického náboženství.
Ani jedno nepocházelo z rodiny,
která by byla evidována v kartotéce
lyského sboru, do jehož obvodu
Milovice patří. Jedno děvče sice
maminka po několika hodinách
odhlásila s tím, že se domnívala, že
výuku bude zajišťovat jiná církev, ty
tři zbývající však zůstaly. Dvě z nich
dokonce říkaly o Vánocích v kostele
básničku. Přijely s rodiči i s babička-
mi. Poprvé tak viděly náš kostel a
setkaly se se svými vrstevníky ze
škol v Lysé a s mrňaty z "nedělky".
Bruno, třetí z milovické skupiny, byl
v tu dobu, žel, nemocný. Právě on se
přitom nejvíc těšil. Jeho zaujetí je
patrné z toho, že si přihlášení na
náboženství doma prosadil sám.
Celé léto se prý na ně těšil.
Na první vyučovací hodinu v no-

vém roce si všechny milovické děti
přinesly obrázkové Bible. Dostaly je
doma pod stromeček. Ukazovaly
mně je a vyprávěly, jak si z nich o
prázdninách četly. Někdy samy,
jindy k tomu přiměly rodiče. A roze-
čtené že prý mají i knížky, které
dostaly v kostele. Zemětřesení, které
o Vánocích v těch třech sekularizo-
vaných milovických rodinách způ-
sobilo přihlášení dětí na nábožen-
ství, bezprostředním způsobem
odhalila Terezka: "Když jsem šla po
Vánocích do školy, maminka říkala,
že už si od toho Boha musíme dát na
chvíli pokoj." Bruno si ovšem onu
první lednovou hodinu nepřinesl
jenom Bibli. Přivedl s sebou i svou
starší sestřičku. Jsme teď tedy opět
čtyři. Stejně jako na počátku. Snad
bude Slovo stejně jako na počátku
působit.

Emanuel Vejnar

Bruno a ti druzí

Dokončení na str. 4
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2 ET-KJ

VZPOMÍNKOVÁ AKCE V PLZNI
Za přihlížení dvou desítek těžkooděnců zamířily na vzpomínkovou
bohoslužbu do katedrály sv. Bartoloměje na náměstí Republiky v Plzni
asi dvě až tři stovky křesťanů. Několik desítek jich do katedrály přešlo
z Velké synagogy, kde od 16:00 sloužil bohoslužbu rabín Karel Sidon.
Přítomní si v předvečer zakázané akce pravicových extremistů připo-
mněli výročí prvního transportu plzeňských Židů do koncentračního
tábora z 18. ledna 1942. Akci uspořádala plzeňská ekumena a Židovská
obec v Plzni. 
"Před 66 lety byli shromážděni Židé z Plzně i okolí v sokolovně a byl to
první transport, který pro převážnou část z nich znamenal smrt. Další
dva následovaly 22. a 26. ledna," uvedl biskup František Radkovský.
Připomněl, že v Terezíně zemřelo 2605 plzeňských Židů. Vrátilo se jich
112, většina s podlomeným zdravím.
"Jsme solidární se svými židovskými spoluobčany nejen proto, že jsme
obyvateli jednoho města, ale také proto, že je vnímáme jako starší bra-
try a sestry ve víře," uvedl Radkovský. Neonacisty označil za lidi, kte-
rým možná nedošla všechna ta hrůza nebo mají tak tvrdé srdce, že si ji
ani neuvědomují.
Vzpomínkové akce do Plzně přišla podpořit také zakladatelka Ligy
proti antisemitismu Věra Tydlitátová. "Co se týká rozhodnutí pana pri-
mátora, je potřeba ho vysoce ocenit. Já mu upřímně děkuji a považuji ho
od této chvíle za opravdu našeho primátora a za výborného politika,
který stojí za svými lidmi," řekla ČTK.
Pokojnou vzpomínkou a modlitbou se chtěli křesťané postavit proti ší-
ření nenávisti, antisemitismu a extremismu v české společnosti. V sobo-
tu 19. ledna se připojili k pietnímu shromáždění, které Židovská obec 
v Plzni pořádala od 14:00 h před Velkou synagogou v sadech Pětatři-
cátníků. Po jeho skončení přešli v průvodu do katedrály, kde symbolic-
kým zapálením svící shromáždění završili. Lidi na bohoslužbě Rad-
kovský vyzval, aby k synagoze v sobotu nepřicházeli ve směru od
divadla, kde by měly být rozmístěny zátarasy, ale ve směru od hlavní
pošty. Všechny požádal, aby nepřinášeli žádné transparenty a neproná-
šeli během shromáždění žádná hesla.

(juml)

FILM KRITICKÝ VŮČI ISLÁMU VYVOLÁVÁ V NIZOZEMSKU NAPĚTÍ JEŠTĚ PŘED
SVOU PREMIÉROU
ČTK (Den Haag). Nizozemská vláda uspořádala několik krizových
schůzek s cílem koordinovat reakci na očekávaný film, ve kterém míst-
ní krajní pravice chce ostře kritizovat islám. Snímek prý brzy zveřejní
poslanec a šéf pravicově populistické Strany pro svobodu (PVV) Geert
Wilders. Informovala o tom dnes nizozemská média. 
Geert Wilders, jehož strana má devět ze 150 členů parlamentu, loni v li-
stopadu podle agentury AFP oznámil, že pracuje na natáčení filmu,
který ukáže, že korán muslimů je "děsná a fašistická" kniha, která tlačí
lidi k "hrůzným činům". Zveřejnění snímku plánoval na letošní leden. 
V časopisu HP/De Tijd nyní bez dalšího upřesnění potvrdil, že na filmu
pracuje a hodlá ho dokončit.
Podle médií vláda vypracovala tajný dokument o tom, jak se zachová
vůči reakcím, které by film bezpochyby vyvolal doma i v zahraničí.
Deník De Volkskrant a televizní stanice RTL-news tvrdí, že Nizozemsko
se chystá případně i evakuovat své ambasády a občany na Blízkém
východě.
Mluvčí nizozemského ministerstva vnitra Bart Rijs zprávy nepotvrdil
ani nepopřel. "Vždy máme připravené scénáře, abychom čelili možným
katastrofám na našich ambasádách," poznamenal.
Wilders je známý svými ostrými výpady proti islámu. Od listopadu
2004, kdy islámský radikál zavraždil kontroverzního nizozemského fil-
maře a publicistu Thea van Gogha, který byl také znám odporem vůči
islámu, žije šéf PVV pod policejním dohledem.

16-ROČNÍ FÍNI MAJÚ PRÁVO HLASOVAŤ VO VOĽBÁCH CIRKEVNÉHO ZBORU
Ženeva – LWI/ELCF. Generálna synoda Evanjelickej luteránskej cirkvi
vo Fínsku schválila na svojom zasadnutí v novembri minulého roku
návrh, ktorý dáva právo 16- a 17- ročným členom cirkevných zborov
hlasovať vo voľbách v rámci zboru. Minimálny vek pre to, aby sa nie-
kto mohol stať kandidátom v takýchto voľbách, však ostáva 18 rokov.
Oznámilo to v tlačovej správe komunikačné centrum cirkvi. Zástan-
covia návrhu ho odôvodňovali tým, že takáto možnosť rozšíri príleži-
tosti mladých podieľať sa aktívne a zodpovedne na živote cirkvi a posil-
ní ich oddanosť voči cirkvi. Podľa Fínskej evanjelickej cirkvi sú mladí
Fíni najaktívnejší v cirkevných zboroch v čase, keď navštevujú hodiny
konfirmácie. V roku 2006 bolo 88% z týchto mladých vo veku 15 rokov.
Cirkev vyjadrila nádej, že udelenie práva podieľať sa na rozhodnutiach
cirkvi v období krátko po konfirmácii povzbudí mladých k väčšiemu
záujmu o život cirkvi a k aktívnemu zúčastňovaniu sa na ňom.  Fínska
Evanjelická luteránska cirkev má vyše 4,5 milióna členov v 517 cirkev-
ných zboroch. Od roku 1947 je členkou Svetového luteránskeho zväzu.

Ekuména vo svete

MÍSTO AU-PAIR
Rodina v severním Německu (mezi Hamburkem a Lübeckem) nabízí
na rok místo pro au-pair z České republiky.
Kontakt: 
Ch. Lange, cce.zizkov@volny.cz, tel: 603 188 753

Až příliš často se v dnešní církvi
stává, že se obecně poukáže na cosi
silného z Písma nebo historie a pro-
blém se tak má za vyřešený, debata
za ukončenou. Tak i v reakci Z. Šor-
ma na reakci A. Balcara na článek J.
Veselého. Čtvrtý v řadě už možná
není potřeba; přesto bych rád využil
této příležitosti a ukázal na to, jak
chatrně často stavíme své argumen-
ty. A. Balcar píše, že kritiku si jako
křesťané máme říci mezi sebou. 
Z. Šorm v tom vidí návrat před čtyři
artikuly pražské, významný mezník
české reformace. Požadavkem čtvr-
tého artikulu je však toto: "aby slovo
Božie po království Českém svobod-
ně a bez překážky od křesťanských
kněží bylo zvěstováno a kázáno";
následují již jen podpůrné citace 
z Písma. Jde rozhodně o vnitřní kri-
tiku a rozhodně ne libovolnou, ale
založenou na Písmu. Argumentovat
artikuly je tedy bezpředmětné.
Podobně nepodložený mi přijde od-
kaz na pozitivní obraz pohanů v Pís-
mu. Ten se opírá o dvě tři notoricky
známá místa v evangeliích, dnes stá-
le opakovaná. Proti nim stojí neko-
nečné řádky zlořečení proti poha-
nům v knihách proroků, na něž
ostatně Ježíš velmi nevybíravým
způsobem navazuje v rozhovoru 

s pohanskou matkou nemocné (!)
dívky: „nesluší se vzít dětem chléb a
hodit jej psům." (Mk 7, 24-30) Ježí-
šův zákaz misie pohanům z Mt 10,5
ukazuje, že propast mezi církví a
světem dokáže překlenout opravdu
jen vzkříšení, a třeba z Pavlových
slov v Ř 11, 17-25 vysvítá, že se tím
rozhodně církev a svět nestaví na
roveň, že jde o překlenutí výběrové
a křehké. Pohané navíc slouží i jako
vzor negativní (Mt 6,7.32). Co je však
nejdůležitější, Ježíš, který dává za
příklad Samařany, činí tak, jsa sám
středem církve a pro církev. Není to
přece tak, že by tito Samařané sami
přišli a vznesli svou kritiku!
Asi každý žijeme v jiném světě, pro-
tože má zkušenost se světem přesně
odpovídá Janově výrazu, což je  „ter-
minus technikus". Upřímně jsem se
dosud nesetkal se světskou kritikou,
která by byla církvi prospěšná. Po-
kud v to nemám počítat perly typu
„nemůžu chodit do kostela, protože v ne-
děli dopoledne hraju vybíjenou". V kri-
tice světa tuším spíše právě ten
svod, který je nejhlubším kořenem
úpadku církve zcela tak, jak píše A.
Balcar. Mám za sebou již několik
křtů dospělých a tvrdost kritiky, kte-
ré se jim za jejich novou životní cestu
dostává od jejich rodin a okolí, ve

mně mnohdy vyvolává úzkost. Úz-
kost, která skoro hraničí s výčitkami
svědomí: Na jakou křížovou cestu
jsem tyto mladé lidi křtem vyslal! Už
vůbec si nedovedu představit, že
bych těmto mladým, ale i starým,
kteří pro víru snášeli od světa tolik
ústrků celý život, ještě v neděli řekl:
Naslouchejte světu, má v mnohém
pravdu. Toto se ale v mnoha sborech
děje a, ač nemám rád silná slova, je
to dle mého opravdu rána do zad.
Svět nás kritizuje, že jsme málo „sa-
maritány". Když tedy konáme chari-
tu a sociální práci, přijímá ji buď jako
svůj samozřejmý nárok, který si ni-
kdo nesmí dovolit odmítnout (ti ne-
úspěšní), nebo s posměškem řekne,
že církev je berlička pro ty, kteří se o
sebe nedokáží postarat sami (ti
úspěšní). Kritizuje nás za obřadnost
a slavnostní řeč a když toto vše od-
straníme, pohrdne námi, protože u
nás není nic „tajemného", a obrátí
pohled raději k náboženstvím „Vý-
chodu". Kritika od světa je pro mě
onen kvas Herodův, před kterým se
máme mít na pozoru. Slibuje nám
rozmnožení, když budeme světu
bližší, nakonec ale vyšumí naprázd-
no a přinejlepším jsme tam, kde jsme
byli — v poloprázdném kostele.

Tomáš Pavelka

Už delší dobu sleduji články Dana
Drápala na 1. straně Kostnických jis-
ker včetně č. 1/2008 s názvem Zlobí
nás ty správné věci? Nebyl jsem zda-
leka sám, koho zmíněný článek výše
uvedeného autora – letničního kaza-
tele a ekonoma amatéra – nadzvedl.
Psal tam něco o státním rozpočtu na
rok 2008 a napomínal nás, že si vší-
máme dopadů něčeho, čemu se říká
reforma financí (a já ještě dodám
zdravotnictví), na jednotlivé lidi. Ale
to se nás skutečně a vážně týká.
Čísla, která Dan uvádí čísla a která
někde opsal, zvláště procenta, jsou
nesmyslná. Např. poukaz na 1,5 %
bohatých, kde mu vůbec nevadí, že
neuvádí, z jakého množství, a to
třeba z 10 milionů, lidí v produktiv-
ním věku, chodících do práce, což je
i tak zpochybnitelné.
K biblickému přirovnání autora o
starozákonních minulých tučných
sedmi letech (Gn 41.kap.) nevím co
povědět, vždyť jde o docela něco
jiného; ta léta jistě byla pro někoho
tučná, ale hlavně proto, že šlo o na-
dělané dluhy levicí a pravicí z popu-
lismu, z neschopnosti nebo z vlastní
hamižnosti. To ale nemá nic společ-
ného s úrodou a neúrodou, oč v pří-
běhu skutečně jde.
Teď jen maličko odbočím k Mt 25.
kapitole, k těm po pravici a levici.
Někoho může napadnout, že už 
v Písmu byli ti správní po pravici a ti
špatní po levici. Záleží na tom, z kte-
ré strany se dívám, nejspíš tak, že
stojím proti tomu, kdo hovoří. Pak je
všechno naopak, pravice nalevo a
levice napravo. Má být křesťan na-
pravo nebo nalevo politického
spektra? Kde je Pán Ježíš? Nelze se
schovávat za nestrannost, strkat
hlavu do písku nebo dělat politické
agitky bez křesťanského pohledu.
Každý se musí rozhodnout sám. Pís-
mo nám může pomoci. Je až nesku-
tečné, jak Starý a zvláště Nový zá-
kon včetně Pána Ježíše hovoří často
o chudých, o sociálních opatřeních
(třeba Lv 25. kap.; Př. 22,7: 28,27; Am
5,15; Za 7,10, L 6,20; L 14,13; Ga 2,10;
Jk 2,6...) i o tom, jak může lépe projít

velbloud uchem jehly než boháč do
Božího království (volně Mt 19,24).
Jaký boháč? Jistě ne ten, kdo získal
majetek nepoctivě. To je dnešní žha-
vé téma. Dan se podobným biblic-
kým věcem vyhýbá, jeho důvody
neznám.
Když uvádím nějaká čísla, spíše 
v krajních polohách, vycházím z de-
níku Dnes z 2.1.2008 a každý má
možnost si pasáže a tabulky prostu-
dovat, případně korigovat některé
možné nepřesnosti a tak se dovědět
něco víc, než píše bez patřičného zá-
věru Drápal. Takzvaná (upravená)
patnáctiprocentní daň je skutečně
dosti vyšší, protože se váže na tzv.
superhrubou mzdu s koeficientem
1,35 (za část pojištění, které za nás
platí zaměstnavatel); není to hrubá
mzda, kterou známe z výplatních
pásek. Zdravotní a sociální pojištění
dělá 0,125 hrubé mzdy, což ale platí
do ročního příjmu jeden milion
korun a to o je něco víc než 83 tisíc
měsíčně. Pak se už neplatí ani zdra-
votní ani sociální pojištění a daň se
už počítá jen z hrubé mzdy, tedy ze
skutečných 15 %. Kdyby nebyly
odpočitatelné položky u nízkých
příjmů, pak by lidé s nejnižší mzdou
měli méně než teď, protože platili

daň 12 %. To už bylo asi i pro „refor-
misty" neúnosné, vždyť říkali:
„Každý na reformě vydělá!" Jak?
Při novém daňovém systému má
člověk s hrubým měsíčním příjmem
8 000 Kč – 240 Kč navíc, při 21 000 –
19 Kč navíc, při 80 000 cca 4 000
navíc a při 200 000 přes 30 000 měsíč-
ně navíc. To je solidarita! To je soli-
darita s nemajetnými, nemocnými,
postiženými, početnějšími rodinami,
s důchodci, bezdomovci a neza-
městnanými. Takže bohatí si bohatě
od ledna 2008 vyrovnají zvýšení cen
potravin, různých výrobků, energií,
doplatků za léky a poplatků ve zdra-
votnictví. Zrušením pohřebného (to
neudělali ani komunisté) zdaleka
nemá každý zemřelý právo na dů-
stojný pohřeb. Nevím, proč se Dan
ve své agitce zmiňuje o největším
blahobytu na Slovensku; prý ho tam
viděl, ale u jakých lidí? to raději na-
říká.
Článku Drápala kontrastuje ve stej-
ném čísle KJ zmínka Hany
Najbrtové z Myslibořic, kde píše, že
je sice pěkné, že se církev zasazuje o
ochranu zvířat, ale neméně stejnou
obhajobu by měla věnovat ohrože-
ným lidem.

Jiří Novák, Brno

Pozor! Nabídka!

Z církví u nás i ve světě

Politicko-ekonomická agitka?

Kvas Herodův

Dnes vám priblížime koncoročné
stretnutie Púte dôvery na Zemi, or-
ganizované komunitou bratov z Tai-
zé, ktoré sa uskutočnilo v Ženeve a
ktoré pritiahlo desiatky tisícov mla-
dých kresťanov z celej Európy i spo-
za jej hraníc.
40 000 mladých ľudí z rozličných
cirkví a krajín, najmä z Európy, sa
zišlo od 28. decembra do 1. januára 
v Ženeve vo Švajčiarsku. Prišli na už
30. európske stretnutie mladých,
ktoré každoročne pripravuje ekume-
nická komunita bratov z Taizé.
Stretnutia „Púte dôvery na Zemi",
ako sa tieto stretnutia nazývajú, sa
vždy na prelome starého a nového
roka konajú v niektorom z európ-

skych miest. Mladí ľudia sú obyčajne
prijatí do rodín, kde sú ubytovaní.
Tak tomu bolo i tento rok. Rodiny 
z cirkevných zborov a farností nielen
v Ženeve, ale aj v širokom okolí až
po Lausanne, vrátane okolitých
francúzskych dediniek, prijali mla-
dých ľudí s otvorenou náručou a vre-
lým srdcom. 
Väčšina mladých pricestovala do
Ženevy 28. decembra. Niektorí 
z nich však opustili svoje krajiny už
o pár dní skôr, aby prišli pomôcť 
s prípravou a organizáciou stretnu-
tia. Medzi nimi bol i Vlado z Bra-
tislavy. Spýtali sme sa ho, čo ho na
takéto stretnutia privádza a s akými

Taizé v Ženeve

Dokončení na str. 4
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Už tradičně se v kostelech a sborech
scházejí věřící z různých církví první
pátek v březnu, aby podle liturgie,
kterou připraví ženy z některé země,
sloužili bohoslužbu a prosili společ-
ně za problémy, které daná země
má. Letošní modlitební setkání se
uskuteční 7. března nejen u nás, ale
ve více než 170 zemích celého světa,
které jsou sdruženy ve Světovém
dnu modliteb - nejstarší ekumenické
organizaci. Program tentokrát při-
pravily ženy z Guayany. 
Kooperativní republika Guayana
leží mezi Venezuelou, Brazílií a Suri-
namem. Název dostala od indiánů a
znamená "země množství vod", pro-
tože více než 2/3 území jsou porost-
lé stále zeleným deštným pralesem a
úhrn ročních srážek je kolem 2,5 tisíc
milimetrů (u nás to není ani polovi-
na). Podnebí je tropicky rovníkové 
s průměrnými teplotami mezi 22 a
26 stupni Celsia. Zeměpisně lze zemi
rozdělit na čtyři oblasti: na 10 - 65 km
široké pobřeží (žije zde 90 % obyva-
tel), na pahorkatinu s pásem písčité a
jílovité země porostlé lesy, na vysoči-
nu s tabulovými horami (žulový ma-
siv) a na travnatou savanu (asi 21
tisíc m2). Celková rozloha země je
214970 km2 (asi jako Velká Británie) 
s velmi malou hustotou obyvatel-
stva: 4/km2. Ze 765 tisíc obyvatel je
52 % indického původu (jejich před-
kové byli dovezeni do země jako
pracovní síla), 38 % náleží k afrogua-
yanské skupině (jejich předkové byli
dovezeni jako otroci pro plantáže), 
4 % jsou takzvaní Amerindiáni, 2 %
jsou Evropané a Číňané a 4 % jsou
míšenci. 
Křesťanů je zde 54 % - 34 % patří 
k některé protestantské církvi (16 %
jsou anglikáni a 20 % jsou římští ka-
tolíci), 33 % hindové, 8 % přívrženci
islámu, 5 % různého vyznání. Důle-
žitým krokem ve vzájemných vzta-
zích tří největších náboženství v ze-
mi (křesťanství, hinduismus a islám)
bylo jejich zrovnoprávnění státem
po roce 1966. Úředním jazykem je
angličtina. Z dalších více používa-
ných jazyků jmenujeme kreolskou
angličtinu nebo indické jazyky (hin-
du, urdu či tamil). 
Školní docházka je povinná do 14 let.
Analfabeti zde téměř nejsou (udává
se jen 1 %) a tím je Guayana ve srov-
nání s dalšími jihoamerickými země-
mi výjimkou. Přístup k lékařské péči
narušují hlavně komunikace - asfal-
tové cesty jsou jen na pobřeží, jinde
jsou štěrkové nebo prašné. 
Osídlení země sahá nejméně 12 tisíc
let zpět do historie. Před příchodem
Evropanů zde žily indiánské kmeny
Aravak, Karibu a Warrau. V r. 1498
přistál na karibském pobřeží Kryštof
Kolumbus. V 17. a 18. století založili
Nizozemci tři kolonie – Essequibo,
Berlice a Demerara. V roce 1831 při-
padlo území dnešní Guayany Velké
Británii a neslo do osamostatnění
status korunní kolonie jako Britská
Guayana. 
Stopy minulosti jsou v hlavním
městě Georgetown všude zřetelné.
Nizozemci např. zanechali valy a
odvodňovací kanály (město leží sko-
ro 70 cm pod hladinou moře). Geor-
getown je městem protikladů. Pře-
krásně opravené stavby v koloniál-
ním stylu se střídají s ruinami jiných
budov, kde si v plechovkách vaří
svou polévku žebráci. Po ulicích
jezdí cyklisté, koňská spřežení a au-
ta, ze všech stran je slyšet křik a trou-
bení. Po pár minutách jsou venkov-
ská sídliště s banánovníky, slepicemi
a koňmi, děti tu chytají ryby, cukro-

vá třtina se seká mačetami jako za
starých časů. Nedaleko odtud rostou
internetové kavárny jako houby po
dešti. Georgetown je však i srdcem
Guayany. Žije zde třetina obyvatel, je
zde sídlo vlády, úřadů, centrum kul-
tury, sportu i umění. Všude je k vidě-
ní guayanská vlajka, zvaná "zlatá
šipka". Zelená barva je symbolem
lesů a zemědělství, zlatá označuje
přírodní bohatství, červená dynami-
ku. Šipka ukazuje k indiánským ko-
řenům a je současně i znamením bu-
doucnosti.  Země má mnoho problé-
mů hospodářských, sociálních i kul-
turních. Demokracie je ještě příliš
mladá, první svobodné volby byly
před 16 lety. Přes všechny potíže
jsou Guayaňané optimisty. Velké ro-
diny nahrazují sociální síť. Kdo má
příbuzné, má se vždycky o koho
opřít. Kdo je sám, pro toho je život 
v hlavním městě drahý. Státní za-
městnanec vydělá v průměru asi 150
dolarů za měsíc, nájem přijatelného
bytu však stojí 500 dolarů. Mnozí
vycházejí se svým příjmem hlavně
proto, že je podporují příbuzní ze
zahraničí. 
Guayanské ženy provozují prodejní
stánky, obchůdky, penziony, malé
restaurace a jsou téměř ve všech po-
voláních úspěšné. V letech 1997 až
1999 stála v čele země i prezidentka
Janet Jagan. V parlamentu zasedá
33,7 % žen (mezinárodní průměr je
okolo 14 %). Jejich problémem je pře-
devším násilí, které je na nich páchá-
no a jehož kořen je v alkoholismu a
narkomanii mužů.
Světový den modliteb se v Guayaně
koná od roku l927. Původně posílaly
program ženy ze Skotské presbyter-
ní církve. Na konci 60. let došlo 
k ekumenickému rozšíření této prá-
ce: ženy různého vyznání (11 de-
nominací) se pravidelně scházejí a
zastupují své farnosti ve výboru

SDM. Kontakty na Amerindiánky
jsou v počátcích - v komisi zatím ne-
jsou zastoupeny. Křesťané s sebou
nesou tíhu koloniálního dědictví,
kdy byla víra zneužívána k legitimo-
vání útlaku a poroby. Církve se musí
oprostit od forem 19. století a vzít
vážně lidské problémy a kulturní
odlišnosti. K jejich obnově patří i no-
vý vztah k ženám. Teoložek a ordi-
novaných farářek je v zemi ještě má-
lo. Církve v Guayaně patří k nej-
chudším na světě, bojují o přežití,
mnohé práce konají bezplatně dob-
rovolníci. 
Lidé v Guayaně prožili mnohé trni-
té epochy: kolonialismus, zotročení,
rasismus, násilí, diktaturu, přírodní
katastrofy, zchudnutí. Prožili i svět-
lé okamžiky: vyhlášení samostat-
nosti, skončení diktatury a svobod-
né volby. Přes všechna napětí mezi
etnickými skupinami je mnoho pří-
kladů úsilí o novou demokratickou
Guayanu. Lidé mají šanci, aby se
naučili si lépe rozumět. K tomu mu-
sí přinést své duchovní a kulturní
bohatství, své zkušenosti i vize. Tak
vzniká moudrost, která je tak po-
třebná. Ve spojení s Bohem pozná-
váme svá omezení. „Bázeň před
Hospodinem je počátkem moud-
rosti" (Job 28,28) - to nám vzkazují
guayanské ženy.
Budete-li mít zájem uspořádat spo-
lečné modlitební setkání a dozvědět
se více o vzdálené Guayaně, můžete
se obrátit na předsedkyni Českého
výboru Světového dne modliteb,
Mgr. Alenu Naimanovou, farářku
Církve československé husitské 
z Rychnova nad Kněžnou (tel.: 494
534 854, mail: naina@quick.cz),
která ráda pomůže. Materiály na-
jdete i na www.ccsh.cz.

Podle materiálů SDM zpracovala:
Helena Bastlová

Světový den modliteb z Guayany

„Proč musím být obětním beránkem pořád
já?" táže se dvanáctiletý školák Norbi, jehož
několik spolužáků ve škole i mimo školu 
s gustem šikanuje a při jehož výchově otec
hojně uplatňuje rákosku.
V lucemburském filmu z roku 2006 s ná-
zvem Perl oder Pica (běží o dva různé typy
písma u psacích strojů, v anglické verzi zní
název Small Secrets – Tajnůstky), natoče-
ném podle stejnojmenného románu Jhempa
Hoscheita, se prolíná několik vrstev. Předně
„tajnůstky" otce hlavního hrdiny, drobného
hokynáře, který do průběžně vedené evi-
dence poznamenává u některých dat písme-
no -P-. Když Norbi ke konci filmu dospěje
ke značně prozaickému až cynickému roz-
luštění, spálí zklamaně sešit, v němž si zapi-
soval co nejvíce podstatných jmen s počáteč-
ním písmenem -P-. Zároveň jako by spálil
vlastní dětství. 
Dalším motivem příběhu zasazeného do
roku 1962 je dětská magie: děti přejí kruté-
mu třídnímu učiteli to nejhorší, proto na
hřbitově píší na náhrobek křídou jeho pří-
jmení (v naději, že jej tak posléze sprovodí
ze světa) a nápis pravidelně obnovují. Z rá-
dia opakovaně zaznívají informace o kubán-
ské krizi, na což nemohou – po svém – nere-
agovat jak děti, tak dospělí. Stranou pozor-
nosti nezůstává ani dospívání hlavního
hrdiny, komplikované navíc v jeho případě
šikanou a nočním pomočováním a umocně-
né komunikací se starší sestrou, tajnou fa-
nynkou skupiny Beatles.
Nejenom dobový rámec, ale přímo nejhlub-
ší psychologickou vrstvu filmu tvoří nicmé-

ně všudypřítomná kulpabilizační, pranýřo-
vací posedlost vůči někdejším kolaboran-
tům, kterou aktivně a iniciativně šíří i otec
Norbiho. Norbi, který působí jako minist-
rant např. při udílení posledního pomazání,
si postupně všímá, že tzv. viktimizace (vy-
tváření obětí) je mechanismem obecně roz-
šířeným a fungujícím podle až „železných"
zákonitostí. V městečku Esch a ostatně v ce-
lé poválečné lucemburské společnosti vlád-
ne počátkem šedesátých let dusná, konfron-
tační atmosféra. Kterákoli všední či nevšed-
nější situace (jako třeba fandění při cyklis-
tickém závodu) může přerůst v konfrontaci.
A zhusta v konfrontaci nejenom slovní!
Šikanování v dětském kolektivu a pranýřo-
vací posedlost ve světě dospělých se vzájem-
ně prolínají a doplňují. Kolaborantům (i
údajným kolaborantům) s někdejšími ně-
meckými okupanty se v Lucemburském vel-
kovévodství (zemičce, kde se za každým
táhla jeho osobní i rodinná historie) ještě
dlouho po válce dostávalo obecného opovr-
žení, stejně tak pohříchu jejich potomkům.
Přes otcův zákaz se Norbi skamarádí se sy-
nem kolaboranta, a s ním také nakonec pro-
vede akt vzpoury: na otcův krám načmárají
v noci nápis, jímž (v rozporu se skutečností)
Norbiho otce označí za někdejšího kolabo-
ranta (aby na vlastní kůži poznal, jak se
ostrakizované oběti obecné nevraživosti cí-
tí). A stane se věc nevídaná. Po prvotních
takřka automatických turbulencích dochází
k existenciálnímu rozhovoru a alespoň na
úrovni jedné rodiny se atmosféra pročistí.
Norbiho otec kupodivu najednou nereaguje

jako psychopat, je přístupný argumentům a
odlišným pohledům. (Katarze a související
obnova vztahů zůstanou primárně omezeny
na okruh jedné rodiny.) 
Až po zhlédnutí pozoruhodného lucembur-
ského snímku Tajnůstky jsem pochopil zá-
sadní výhrady nejrůznějších autorů (od čes-
kého prezidenta až po specializované kriti-
ky) vůči Hřebejkovu filmu Pelíšky. K dospí-
vání v šedesátých letech kdekoli v Evropě
nedílně patřila každodenní brutalita ve ško-
le i mimo školu; v Pelíškách je toto centrál-
ní téma povětšině vytěsněno, zakamuflová-
no, zlehčeno. 
Nezanedbatelný podíl na neobyčejném roz-
uzlení typického (a tedy hluboce pravdivé-
ho a v nejlepším slova smyslu „evropské-
ho") příběhu školáka z šedesátých let dvacá-
tého století má prezence křesťanské církve
(v římskokatolické podobě) ve všech sledo-
vaných prostředích (od rodiny až po školu).
Církevní představitelé i na té nejnižší úrov-
ni dokáží ve filmu, když na to přijde, naru-
šit nebo dokonce výslovně odmítnout obec-
ně papouškovaná schémata. To jako by ne-
přímo vytvářelo určitý alternativní prostor,
kam rozbujelá pranýřovací/šikanovací po-
sedlost nesahá (či nedosahuje v plné moci a
intenzitě). Dokáží takový prostor vytvářet
protestantské církve v dnešní České repub-
lice? A nesouvisí čistě náhodou šikana na
českých školách s obecně rozšířenou praný-
řovací posedlostí v současné české společ-
nosti?

František Schilla

Jen jedenkrát v Bibli. Exegetické sondy do Nového zákona.
(Vydal Kalich 2007 pro Centrum biblických studií AVČR a UK a Synodní
radu Českobratrské církve evangelické)
Tak zní titul biblických studií ThDr. Jiřího J. Ottera. Tmavěvínová obálka
nese na postranních okrajích zvláštní slova: „HAPAX LEGOMENA" a na
zadní straně vysvětlivku: „Hapax legomena jsou slovní výrazy, které se 
v původních jazycích biblických textů vyskytují jen jedenkrát, jen na jedi-
ném, většinou velmi důležitém místě"…
Své biblické studie představuje autor ve třech částech.
I. část obsahuje osm hapaxlegomen z různých míst NZ (z evangelia
Lukášova, ze Sk a z epištol)
II. část zahrnuje „Exegetické sondy do Druhého listu Korintským"
III. část je „Výběr z hermeneutických studií a článků".
Úvodním slovem přibližuje autora i jeho dílo prof. ThDr. Milan Balabán a
„Dobrozdáním na cestu" prof. ThDr. Petr Pokorný. Autor knížky, připojil,
věren své skromnosti, své curriculum vitae až na konec. Ale právě jemu sluší
vyslovit náš dík za podrobnou práci na těchto studiích, které předkládá čes-
kému čtenáři. Jeho dílo opravdu vystihuje zvláštní slovo Hospodinovo, které
se stalo k proroku Ezechielovi: „Lidský synu, prokopej se tou zdí!" (Ez 8,8)
(Mimochodem, ta zeď je právě na obálce nastíněna.)
Opravdu je nesnadné a vyžaduje mnoho trpělivého úsilí prokopat se k vý-
znamovým rozlišením byť jen jednoho řeckého slova či slovního spojení.
Autor nám vedle sebe postavil a porovnal překlady cizojazyčné, každý pře-
klad pozorně prozkoumal a tím nám pootevřel nový pohled a nové pocho-
pení. Sledujete autora v jeho úsilí a zjišťujete, jak je ten řecký výraz bohatý,
ba košatý ve svém významu, jak otvírá třeba nové pochopení zvěsti celého
od-dílu. A srovnáním s Kralickou zjišťujeme, jak je důležitý překlad napros-
to doslova, ač nám kralická řeč je už vzdálena; ekumenický překlad vybírá
to, co nám je bližší, ale další překlady zase postihují třeba i jiný pohled, neob-
vyklý. Atak se naplňuje to, co vystihuje konečná věta u vysvětlivky na zadní
straně obálky: „Vždyť neobvyklá slova se používají obvykle tehdy, je-li třeba
vyjádřit něco, na čem záleží, a to je nutno hledat."
Tento hledačský průzkum používá autor i v dalších částech svých biblic-
kých studií. Jde o exegezi kazatele, který chce do hloubky pochopit, co říká
text, který bude základem jeho zvěsti v kázání. Kazatel-exeget jej chce osvět-
lit ze všech stran. Musí tedy hledat, zkoumat, prodírat se různočtením,
nezůstávat na povrchu, ale jít do hloubky i do šíře, tedy prokopávat se zdí
navyklého pohledu posluchačů, který by asi zůstával na povrchu.
Tímto způsobem jsou osvětleny texty z 2 K (1. – 5. kap.) velmi poutavě.
V III. části se setkáváme se studiemi a články, z nichž některé už byly v časo-
pisech uveřejněny. Zde se autor zabývá spíše zařezením do kontextu, typic-
kým způsobem jazykového vyjadřování biblické knihy, variantou téže
zvěstné myšlenky, srovnáním, kam a jaký důraz je položen – a opět srovná-
ním cizojazyčných překladů téhož místa.
Všechny tyto biblické studie v Otterově podání nás obohacují, nutí nad Biblí
přemýšlet a dotahovat její zvěst do vlastního života víry.

Slavie Radechovská
(Kniha byla příznivě hodnocena při prezentaci na Akademii věd 9. 1. 2008.)

Šikana a pranýřovací posedlost
(Alternativní filmový pohled na dospívání v šedesátých letech)

Recenze
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Patřím ke generaci, která zasedla
před katedru Jana Hellera před čty-
řiceti lety. Téměř tak dlouho trvalo i
naše přátelství – nejprve jako žáka a
učitele, potom jako kazatele sboru a
učitele-poradce, nakonec coby dvou
kolegů na fakultě. Od počátku byl
tím, kdo mě z mých učitelů na KEBF
v mém vlastním teologickém hledá-
ní nejvíce inspiroval a ovlivňoval,
třebaže měl tehdy na starosti jen
výuku latiny, biblických jazyků a
religionistiky. Ostatní mě lecčemu
naučili, někteří (Molnár a Lochman)
mi trvale imponovali svou vzděla-
ností a mistrovstvím svého předne-
su, ale jen u Hellera jsem naplno vní-
mal dobrodružství teologie. Nepří-
mo mě tak on – biblista – utvrdil 
v orientaci na systematiku. Sám své
původní teologické barthovství spíš
postupně opouštěl ve prospěch tilli-
chovského reagování na otázky a
bolesti světa, ale Barthův ideál bada-
tele, jehož poznání vyúsťuje v kázá-
ní, ztělesňoval jako nikdo jiný v jeho
blízkosti. Přitom se nevyhýbal žád-
ným otázkám a byl otevřený i radi-
kálně novému i riskantnímu – do-
konce je sám mezi námi někdy tes-
toval. Proto se mi stal nadlouho i ne-
postradatelným důvěrníkem v mé
začínající duchovenské praxi. Půso-
bil jsem v denominaci, kde teologie
byla často diletantsky zatracována a
nahrazována bojovnou citací biblic-

kých pravd a zvěstování evangelia
ustupovalo útokům na city, a i když
v globální šíři se zde „setba noci"
pokusila vytlačit „setbu dne" až
mnohem později, cítil jsem povin-
nost ochránit pastvu mně svěřeného
houfu před nevýživným „býlím"
stůj co stůj – i za cenu hrozící izolace.
Jan mi v tom byl ochotným a poho-
tovým a především obdarovaným
spojencem. Jeho častá hostovská
kázání i besedy se stárnoucími „tři-
cátníky" mi byly v době, kdy jsem se
ještě musel zbavovat manýr diplo-
movaného všeználka, nezadatelnou
výpomocí; umožnily postupně i těm
nejprostším rozlišovat zrno od plev
a přispěly nemalou mírou k tomu,
že „Topolka" se pro mnohé stala

aspoň na čas jakousi oázou ducha.
Nechyběli tu ani takoví, kteří k to-
muto věrozvěstovi „odjinud" sami
přilnuli jako ke svému duchovnímu
rádci. Jeho „působení" v této nepo-
četné, ale přitažlivé – z některých
stran naopak trvale přezírané i po-
dezírané – komunitě přetrvalo i mé
vlastní. Později jsem spíš už jen s
porozuměním sledoval jeho neutu-
chající popularitu a ovšem i jeho sta-
tečný boj s neduhy i ochabováním
těla, a s radostí přijímal zprávy o
jeho náhlém „ožívání" při diskusích
s odborníky mladší i nejmladší ge-
nerace. Byl to teolog „od pánaboha",
a jako na takového na něj nikdy ne-
zapomenu.

Petr Macek
Pozn. redakce
Jan Heller se narodil v r. 22. dubna
1925 v Plzni, studoval filosofii a teo-
logii v Praze a Basileji, od r. 1950
působil na tehdejší Komenského
bohoslovecké fakultě nejprve jako
lektor hebrejštiny, posléze jako do-
cent religionistiky, od r. 1977 pak
jako profesor Starého zákona.  Podí-
lel se na vzniku Českého ekumenic-
kého překladu Bible, je autorem
řady odborných prací, jak z oboru
religionistiky, v níž se zaměřoval na
náboženství starověku, tak ze staro-
zákonní biblistiky. Zemřel 15. ledna
2008 v Praze. Rozloučení se konalo
26. ledna 2008 vkostele U Salvátora.

Pán. Už rozumíte, proč Ježíš řekl:
"Beze mne nemůžete učinit nic"? 
(J 15,5)
Není třeba se obávat, že byste
museli každou neděli slyšet z evan-
gelia jen to, co se vztahuje přímo
k Živému, Vzkříšenému. Evangelia
nehrají jen jednu melodii, vydávají

celou harmonii hlasů, které vypra-
vují o Ježíšových slovech a skutcích,
ozářených světlem Vzkříšení, Živo-
ta. Do tohoto světla se dostává celý
život člověka, náš vztah k bližním,
naše práce, naše manželství i naše
peníze: Živý přichází předběžně
soudit živé, dopřává nám času k za-
stavení a přemýšlení, což obé je 

v této pádící době kus předobrého
Božího milosrdenství.
Snad je zbytečné upozornit, že živé
svědectví jak na kazatelně, tak 
v křesťanském životě nelze obelstít
a nahradit herectvím, žádnou ma-
chou žádného machra.

Josef Veselý

vý (zpěv, tanec, hry – podle návr-
hů účastníků i organizátorů). Set-
kání nejsou míněna jako indivi-
duální rekreace a nezaměřují se
na výběr životního partnera.
Setkání pořádá Českobratrská cír-
kev evangelická, jsou však zcela
otevřena lidem z jiných církví a
právě tak jsou vítáni lidé žijící
mimo církev.
Program připravuje a vede pěti-
členný tým (faráři Bohumil Baš-
tecký a Jan Trusina, socioložky
Hana Janečková a Jindřiška Seet-
halerová a psycholožka Bohumila
Baštecká). 
Pobyt je určen pro pětadvacet
lidí. Zájemci se mohou hlásit u 
Jana Trusiny 
674 01 Třebíč, Palackého 33, 
t. 568 821 401, 
e-mail: trusina.trebic@seznam.cz,
který pošle bližší informace a při-
hlášku. 

Setkávání generací v Herlíko-
vicích se v tomto roce konají opět
ve dvou termínech: 15.-18. května
2008 (téma: Naše kořeny) a 4.-7.
září 2008 (téma: Království Boží 
v přítomnosti).
Třídenní pobyt (od čtvrteční veče-
ře do nedělního oběda) je určen
lidem střední a starší generace,
kteří chtějí s druhými volně sdílet
svoje názory, navzájem se učit i
rozšířit okruh přátel. Není stano-
vena žádná věková hranice, set-
kání jsou zásadně otevřena všem
Důraz klademe na setkávání ve
skupině, kde se scházíme po
celou dobu. Mluvíme spolu o da-
ných tématech, jak je zachycuje
Bible a jak s nimi zacházejí duše-
vědní obory. Odpoledne jdeme na
výlet, večer bývá spíše oddycho-

Vážené sestry a bratři, nejsem si jist, zda pro mne jako katolíka je na místě polemi-
zovat na stránkách Evangelického týdeníku-Kostnických jisker. V článku br. Edu-
arda Šurmana v č.1/08 jsem však byl osloven jménem, proto reaguji.
V mém příspěvku v č.34/07 jsem výslovně uvedl, že vůbec nejde o to "věroučně zná-
silňovat" druhé, ale o to, abychom vůči nekřesťanům vystupovali jako jedni křesťa-
né. Jinak jsme nevěrohodní. Ty body br. Šurmana jsou srozumitelné, ale o ty vůbec
nešlo a nejde. Máme toho dost společného a u toho začněme. Ekumena není past, ale
není to ani falešná iluze. Falešné je to tehdy, když jsem falešný. Každé štěpení bylo
důsledkem něčí viny, i když třeba v nestejné míře. To nevyřešíme, protože se ani
nedohledáme skutečných sporných výroků. Tak jak jsem uvedl v příspěvku v č.
34/07, nikdo nechce nikomu nic vnucovat, jen chceme, aby nekřesťané vnímali křes-
ťanství jako celek. Tisícileté nepřátelství mezi Římem a Cařihradem bylo oficiálně
"filioque", a všichni musíme přiznat, že nikdo opravdu nevíme, jak vztahy v Boží
Trojici fungují. Oboustranné odpuštění je základ. Jan Pavel II začal užívat označení
pro vztahy křesťanů a židů jako "starší bratři" a ve vztahu s islámem "větve abra-
hamovského náboženství".Různé církve křesťanské jako "různé tradice jedné církve
Kristovy". Zatím je to vlastně jen cíl, a na všech stranách se to přijímá s určitým
sebezapřením. Je to trochu podobné sjednocování Evropy; všichni jsme Evropané
různých tradic, etnických a náboženských specifik, ale chceme spolu žít v míru a vzá-
jemném respektu. Musíme začít tím, co je nám společné a blízké, a po čase zjistíme,
že i dnes nepřekonatelné rozdíly se dají vysvětlit. Někdy bude stačit jen změnit úhel
pohledu, ale musíme - "všichni mít vůli rovnou".
Nedá mi, abych se nezmínil o článku na první stránce ET "I lidem mimo církev je
třeba naslouchat". Ano. K tomu doporučuji si přečíst poslední knihu Tomáše Halíka
"Vzdáleným nablízku". Je to dost náročné čtení, a tak, komu je to příliš, tomu dopo-
ručuji téměř totéž ve zkrácené formě: přečíst si úvodní Halíkovu přednášku na prv-
ním večeru Dnů Josefa Zvěřiny, uveřejněnou v Revue České křesťanské akademie
Universum, č. 4/07, str. 17 s titulem "Oslovit vzdálené."
Už nebudu zneužívat stránek ETKJ a všem upřímně přeju hojnost daru Ducha.
Bratrsky a uctivě zdraví 

Jiří Laube, Roudnice n.L

Vzpomínka na prof. Jana Hellera Pozvánky

Dokončení ze str. 1

Všechno živé z živého

očakávaniami prišiel do Ženevy:
„No, môžem povedať hneď na úvod, že
na veľkom koncoročnom Európskom
stretnutí Taizé nie som po prvý raz; takže
boli u mňa aj očakávania, ale aj určité
istoty. To, na čo sa vždy teším, čo u mňa
tvorí centrum tohto stretnutia, sú samot-
né modlitby a spiritualita stretnutia
Taizé. Oslovuje ma, že tie modlitby sú
také internacionálne. Práve v tom čase,
keď sú tu zhromaždení mladí naozaj zo
všetkých krajín Európy a aj sveta, tak tie
spevy sú také autentické, také - skutočne
tá akási internacionalita je cítiť – jednak
z tých modlitieb a jednak potom z celého
stretnutia. 
Očakávania sa týkajú takisto aj nábožen-
ských otázok: Taizé je ekumenická komu-
nita a práve tu, kde sme teraz, vo Švajči-
arsku, je toto prostredie skôr protestant-
ské, a tak je možno pre nás zo Slovenska,
kde sme väčšinou katolíci, neobvyklé. Aj
ja som bol prijatý do protestantskej rodi-
ny, kde mám možnosť spoznávať iné
kresťanské vierovyznanie a takto sa zbli-
žovať. Toto ma priťahuje, je to takýmto
spôsobom zaujímavé prežívať aj tú rôz-
norodosť, jednak národnú a jednak takú-
to náboženskú. Na Taizé stretnutia cho-
dím celkovo s takou duševnou istotou 
v tom, že spoznám mnohých zaujíma-
vých ľudí. Tu je ich možno jednoduchšie,
ľahšie osloviť ako v každodennom živote,
a rozprávať sa s nimi; vymieňať si jednak
skúsenosti a jednak zážitky. Toto mám na
týchto stretnutiach nesmierne rád."

Program stretnutia je jednoduchý, a
predsa vnútorne veľmi bohatý. Kaž-
dé ráno počas piatich dní sa mladí
stretávajú v miestnom cirkevnom
zbore alebo farnosti na spoločnú
modlitbu a zdieľanie v malých sku-
pinkách. Na obed a večer sa všetci
účastníci zhromaždia spolu na spo-
ločnej modlitbe s bratmi z Taizé.
Poobede sa zúčastňujú na programe,
ktorý pre nich pripravili bratia z Tai-
zé v spolupráci s miestnymi komuni-
tami a organizáciami. Ponúknutý
program obsahoval množstvo rozlič-
ných zaujímavých workšopov. Rov-
nako tak si mohli mladí zvoliť stráviť
čas v tichu alebo v duchovnom roz-
hovore s niektorým z bratov. 
Workšopy sa týkali hľadania odpo-
vedí na základné otázky života a
prehlbovania duchovnej dimenzie,
ako napríklad zamyslenie s bratom 
z Taizé nad otázkou „Môžeme odpo-
vedať Kristovi záväzkom na celý
život?" či workšop na tému „Zdieľať
sa s Bohom v modlitbe".  Spev je ne-
oddeliteľnou súčasťou spirituality
Taizé. Okrem nácviku Taizé piesní
bolo možné objaviť hĺbku spirituality
reformovaných kresťanov prostred-
níctvom ich spievaných žalmov či sa
započúvať do spevov pravoslávneho
zboru. Ďalšie workšopy sa týkali
práce s tými, ktorí sú chudobní, často
omnoho chudobnejší ako my, s ute-
čencami a prisťahovalcami, či obeťa-
mi vojen a katastrof, ktorým pomá-

hajú humanitárne organizácie ako
Červený kríž a Červený polmesiac.
Odpovede na otázky vedy a viery
bolo možné hľadať spolu s bádateľmi
z CERN-u – Európskeho centra pre
Nukleárny výskum, ktoré sa na-
chádza v Ženeve. Ostatné workšopy
ponúkali bližšie zoznámenie sa so
švajčiarskou kultúrou a mestom
Ženeva.
Ekumenické a svetové organizácie
sídliace v Ženeve v Ekumenickom
centre sa takisto zapojili do progra-
mu Taizé stretnutia. Generálny ta-
jomník Svetového reformovaného
zväzu reverend Setri Nyomi spolu so
zástupcom generálneho tajomníka
Svetového luteránskeho zväzu re-
verendom Chandranom Paulom
Martinom oslovili mladých prost-
redníctvom biblického zamyslenia a
spoločného zdieľania. Vo workšope
na tému „Božie slovo nie je spútané"
hovorili o oslobodzujúcej sile Slova
Božieho v histórii i v živote každého
z nás. Poukázali na hlboký význam
dôrazu na Písmo sväté v protestant-
ských cirkvách. Na Silvestra oslovil
mladých v osobitnom workšope re-
verend Samuel Kobia, generálny
tajomník Svetovej rady cirkví.
Reverend Roger Schmidt, tajomník
pre mládež Svetového luteránskeho
zväzu takto zhodnotil Taizé stretnu-
tie v Ženeve: „Mal som pocit, že to bolo
skutočne veľmi úspešné stretnutie v tom
zmysle, že mladí ľudia z celej Európy zo
všetkých kresťanských cirkví sa tu spolu
zišli, aby oslavovali, modlili sa a rozprá-
vali sa o svojej viere. Myslím, že to bol

Taizé v Ženeve
Dokončení ze str. 2

Nedorozumění

S koncem letošního roku odchází po
dlouholeté práci v děčínském evan-
gelickém sboru bratr farář Petr
Čapek. Sloužil zde téměř 33 let.
Nastoupil v pohnuté době normali-
zace,zbaven souhlasu v tehdejším
Západočeském kraji. Byl vděčně i s
manželkou a dvěma malými chlap-
ci přijat v Děčíně. Se sborem prožil
chvíle dobré i zlé, od sledování taj-

nou policií po radostné chvíle po
listopadu 1989,kdy byl svou rozva-
hou a moudrostí oporou při prvních
krocích svobodného města ve svo-
bodném státě.
Rodina se rozrostla o další tři děti ;
manželka Vlasta byla a je nejen vel-
kou oporou celé rodiny i sboru, ale
také uznávanou dětskou lékařkou.
Rádi bychom jménem celého sboru
poděkovali a vyjádřili vděčnost za
léta trpělivé práce,za vedení sboru,
za službu, kterou vykonávali s las-
kavostí a vlídností.
Přejeme Petrovi i celé jeho rodině
požehnání od Pána Boha v dalších
letech. Těšíme se z toho, že nás vlast-
ně tak úplně neopouští a nezříká se
úkolů, které se s uprázdněním sboru
objeví. 

Staršovstvo FS ČCE v Děčíně

veľmi silný zážitok; pre mesto i pre mla-
dých ľudí, ktorí sem prišli. Zvlášť bolo,
podľa mňa, dôležité, že mladí ľudia
mohli nahliadnuť do miestneho kontex-
tu, tým, že bývali v rodinách, ktoré ich
prijali ako svojich hostí.“
Brat Alois, predstavený komunity
bratov v Taizé, nástupca brata Ro-
gera, sa každý večer po večernej
modlitbe prihovoril mladým ľu-
dom. Vyzýval ich byť svetlom a
nástrojmi zmierenia medzi kresťan-
mi: "Svetlo Kristovo môžeme komuni-
kovať jedine spolu. Preto tu v Ženeve
spúšťame "výzvu k zmiereniu kresťa-
nov". V minulosti v mene pravdy evan-
jelia išli kresťania rozdelenými cestami.
Dnes, v mene pravdy evanjelia, sa chce-
me zmieriť. ... Zmierenie nie je jednou
dimenziou evanjelia medzi mnohými. Je
srdcom evanjelia. Je znovuobnovením
dôvery medzi Bohom a ľuďmi; a táto
dôvera premieňa vzťahy medzi ľudský-
mi bytosťami."

Eva Guldanová, 
Ekuména vo svete 2/2008

Oznámení



NEDĚLE INOCAVIT JK 1, 12 – 18
Pokušení je něco, čemu se nikdo 
z nás na cestě životem nevyhne.
Objevuje se pravidelně, vždy při-

chází nenápadně a přívětivě. Může
mít různé podoby, vždyť každý
preferujeme něco jiného.  
Je jako lákavý červík připravený
pro svou rybičku. Skutečnost, že vi-
sí na háčku, je často přehlížena. 
To, co je na první pohled lákavé, ve
svém konci přináší smrt. Pokušení
může být velice silné. To proto, že
má v našem srdci, v našem těle sil-
ného spojence. Lidské srdce je jako-
by skladištěm hořlavých věcí a
jedna jediná jiskra, která pronikne 
zvenčí, může toto skladiště zapálit.
Jedno slovo zapálí hněv, jeden po-
hled může přivést k obžerství či
manželské nevěře, jedna poklona
může přivést k pýše... 
Ježíš říká: „Bděte a modlete se,
abyste neupadli do pokušení. Duch

je odhodlán, ale tělo je slabé." Člo-
věk, aby obstál v pokušení, která
přicházejí, musí být na stráži. Není
možné být lehkovážný, věci podce-
ňovat. Vždyť i z malé jiskry může
vzniknout velký požár. Důležitou
zbraní v pokušení je také  modlitba.
Bez modlitby obstát nelze. Ježíš nás
učí modlit se: „nevydej nás v poku-
šení". A o to také jde, abychom tváří
v tvář pokušení nebyli sami, vydá-
ni pokušení všanc. Abychom mohli
čerpat sílu od Ježíše, který ačkoliv
byl pokoušen jako my, v pokušení
obstál. Jedině tak budeme moci zís-
kat vavřínový věnec, který je při-
praven pro ty, kteří Ježíše milují 

Miloš Hejzlar, 
CB Kutná Hora

Evangelický
týdeník
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Modlitba jako obrana

Existuje vůbec něco, čím si můžeme
být jisti? Naše osobní zkušenosti
potvrzují, že nemáme nic jistého,
ani zdraví, ani štěstí, ani majetek.
Muselo by nám z toho být smutno,
jako je z toho smutno lidem na
zemi, jak o tom svědčí romány svě-
tové literatury, kdyby nebylo Boha
a toho románu, který se nazývá
Bible. Ta do smutku tohoto světa
vnáší Lásku. Píšu ji s velkým L,
abych ji odlišil od lásky, o níž se
píše a zpívá ve světě. Je to Láska,
která se jmenuje Ježíš Kristus a
uchází se o nás všelijak nejisté a
smutné lidi. Kdo ji přijal, nalezl
pokoj, radost a jistotu. Z těch mno-
hých, kteří v ni uvěřili a založili na
ní svou jistotu, Bible nám dochova-
la grandiózní vyznání apoštola
Pavla: „Jsem jist, že ani smrt ...
nedokáže nás odloučit od lásky,
která je v Kristu Ježíši, našem Pánu"
(Ř 8,38). Jistota této víry je jiná, než
ta, kterou získáváme rozumem
nebo ohmatáním, a je nakonec vždy
jen pravděpodobná a hlavně neo-
sobní. Neobšťastňuje člověka,
nedotýká se jeho osobnosti, neoslo-
vuje jej. Naproti tomu jistota víry
vzniká ze setkání s Bohem. Svatý
Augustin to vyjádřil nezapomenu-
telně: „Naše srdce je neklidné,
dokud nespočine v Tobě, Pane."
Protože víru nelze ověřit rozumem,
ani ji nelze ohmatat a dokázat,
dostává se do podezření, že nemá
základ, že je vymyšlená, iluzorní.
Vědec v případě takového podezře-
ní o své práci předloží důkazy, že
jeho poznatky jsou správné. Víra
takové důkazy nepředkládá. Svou
jistotu zakládá na setkání s Bohem.
Toto setkání je jedinečné, nesrovna-
telné. Zasáhne člověka v hloubi
jeho duše a osloví jej jménem.
Vznikne stav, věčné obecenství.
Farář Karel Barth pozoroval z okna
své fary, jak se jeho farníci místo na

nedělní bohoslužby vydávají do
hor, aby se setkali s přírodou. Bude
to pěkný a příjemný zážitek, ale pří-
roda je němá, neosobní. Ke skuteč-
nému setkání nemůže dojít, člověk
přírodu nekonečně přesahuje. Farář
ty výletníky nezastavil a nedoporu-
čil jim sednout si do kostela. Vinu
viděl na církvi, která už dlouho brá-
nila skutečnému setkání s Bohem
tím, že místo Boží lásky, jak ji
vyznává apoštol Pavel, vsadila na
lásku a dobrotu člověka. Není divu,
že o takové setkání lidé nestojí, ani
lidské bratrství je neláká tak, aby se
v neděli raději než do hor vydali do
kostela. Když je Bůh takto odsunut
stranou a umlčen, lidé ztrácejí víru
a hledají jistotu ve věcech. Jsou pak
ale sami, bez vztahu, bez obecen-

ství, které je vyhrazeno věřícím. To
je teprve anebo znovu hřích, když
se člověk ujme vlády nad sebou
jako suverén a odmítne uznat nad
sebou Boha a odpovědnost před
ním. Hyne, ale Bůh se ho nevzdává,
znovu mu nabízí nový začátek v lás-
ce svého Syna Ježíše Krista, nový
život a novou odpovědnost. Bůh
nechce jeho záhubu a zatracení. Dal
přece za něho život svého Syna.
Toto evangelium je vždy neobyčej-
ná, překvapující zpráva. Šťasten je
ten, kdo jí otevřel uši i srdce a uvě-
řil. Tato víra, která vznikla ze setká-
ní s Bohem a jeho slovem, je záro-
veň jistota. Věřící se však nestal
andělem, zůstává na zemi a v těle.
Snad každý z nich poznal, že o jis-

O rozdílu v prezidentských volbách v USA a v České republice toho
bylo napsáno již mnoho a další úvaha na toto téma by patrně byla noše-
ním dříví do lesa. Zkusme si tedy položit jedinou otázku: Zvítězí ten
nejlepší? Má šanci zvítězit? Pokud ano, kde ji má větší, v USA či v České
republice? 
Ano, uvědomuji si ošidnost otázky. Podle jakých kritérií určíme, kdo je
"ten nejlepší"? Znamená to nejinteligentnější - či nejzásadovější?
Hledáme vůdce, který bude národ inspirovat, nebo spíše úředníka (jak-
koli nám toto slovo k prezidentovi nesedne), který se - arci výhradně 
v rámci svých kompetencí - postará, aby státní "stroj" běžel hladce? Je
nejlepší ten, kdo se osvědčí v krizích, či ten, kdo se osvědčí v klidném
každodenním provozu? 
V každém případě jak v USA, tak u nás zvítězí ten, kdo má vůli zvítě-
zit. Zvítězí ten, kdo po prezidentské funkci touží a kdo je ochoten se
nasadit, aby ji získal. 
Je to ale ten nejlepší? Poslyšme tzv. Jotamovu bajku, kterou najdeme 
v Bibli, v knize Soudců: 
Sešly se pospolu stromy, aby si nad sebou pomazaly krále. Vyzvaly
olivu: "Kraluj nad námi!“ 
Oliva jim však odpověděla: "Mám se vzdát své tučnosti, jíž se uctívají
bohové i lidé, a kymácet se nad stromy?" 
Stromy pak vyzvaly fík: "Pojď nad námi kralovat ty!" 
Fík jim však odpověděl: "Mám se vzdát své sladkosti a svých výborných
plodů a kymácet se nad stromy?" 
Stromy pak vyzvaly vinnou révu: "Pojď nad námi kralovat ty!" 
Vinná réva jim však odpověděla: "Mám se vzdát svého moštu, který je
k radosti bohům i lidem, a kymácet se nad stromy?" 
I vyzvaly všechny stromy trnitý keř: "Pojď nad námi kralovat ty!" 
A trnitý keř stromům odpověděl: "Jestliže mě doopravdy chcete poma-
zat za krále nad sebou, pojďte se schoulit do mého stínu!“
Z této bajky můžeme usoudit, že Starý zákon byl přinejmenším skep-
tický, pokud jde o očekávání, že o vládu budou usilovat skutečně ti nej-
lepší. 
Prokletím nikoli snad české ústavy, ale české polistopadové politické
scény je, že o tom nejlepším spolurozhodují ti nejhorší (mám na mysli
Paroubkovy Marťany), ba dokonce mohou mít slovo rozhodující. Pak je
ovšem více než pravděpodobné, že mnozí dobří o vítězství raději ani
neusilují, neboť dobře vědí, že bez dvoření se Marťanům by asi neměli
šanci. Jinými slovy, nejlepší se téměř jistě nedostavili na start tohoto
závodu. 
Prezidentské volby v ČR mají proti USA jednu velkou výhodu: Jsou
poměrně levné. (Nebo jste u nás někde viděli nějaký billboard?)
Netvrdím, že prezidentský úřad se dá v USA přímo koupit, ale je jasné,
že bez peněz (bez hodně peněz) nemáte na americkém předvolebním
candrbálu šanci. Nemusíte je mít vy sami - musíte se ale hodně líbit těm,
kdo je mají. Líbí se jim ale ti nejlepší? 
U nás by se kandidát na nejlepšího musel potýkat ještě s jedním pod-
statným handicapem, který je sice v USA přítomen také, ale zdaleka ne
v takové síle jako v Česku. Mám na mysli všeobecné pohrdání politi-
kou. 

Zvítězí ten nejlepší?
O jistotě víry

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Nedávno jsem přečetl knížku o kri-
zové intervenci. Pln dojmů jsem
pak diskutoval ve vlaku s kolegy o
nejrůznějších problémech a způso-
bech jejich řešení. Neopomněl jsem
zdůraznit, že v krizi se může ocit-
nout každý a že její prevencí může-
me zabraňovat dalším negativním
jevům. Ty ostatně vždy pramení 
z nějaké nezvládnuté náročné
životní situace. Jmenoval jsem
generační konflikty, partnerské roz-
chody, traumata z autonehody,
finanční katastrofy a tak podobně. 
Narazil jsem až při pokusu hovořit
o bezdomovcích. "Ti si za to mohou
sami. Kdyby chtěli, tak si najdou
práci a přestanou se flákat!" Uslyšel
jsem. Poté nastalo populární čun-
kování charakteristické láteřením
na zneužívání našeho údajně štěd-
rého sociálního systému lidmi, co
nechtěj makat. Pomáhat jim prý

nemá cenu. Smířen se situací jsem
přemýšlel o tom, jak všechno zlé je
taky pro něco dobré.
V průběhu diskuse jsem však zjistil,
že po změně jízdního řádu můj
vlak nestaví tam, co jsem chtěl.
Čekalo mě dvouhodinové čekání
na ne příliš hezkém nádraží, kde se
pohybovali také dosti zvláštní lidé.
V podstatě jsem si zkusil chvíli žít
jako homeless a řeknu vám, že to
není nic příjemného. Začaly se u
mne postupně projevovat některé
psychosomatické příznaky stresu
jako je kašel nebo bolesti v kloubu,
myslel jsem, že se snad toho vlaku
nedočkám. Atmosféru dokreslova-
ly policejní plakáty typu: "Máš
batoh na zádech? Ve vlacích dochá-
zí denně ke krádežím, šťastnou
cestu." Navíc jsem neměl mobil, O2
kartu už si koupit nešlo a světe div

Krize

Dokončení na str. 4

Mikoláš Aleš: "Setkání Jiřího z Poděbrad s Matyášem Korvínem" - viz str. 3

Dokončení na str. 2Dokončení na str. 4



2 ET-KJ

KONFERENCE O NAROVNÁNÍ VZTAHU CÍRKVE A STÁTU
Konference, která řešila otázky narovnání vztahu církve a státu, se
uskutečnila v sídle vysoké školy CEVRO Institut, Praha 1, Jungman-
nova 17, ve čtvrtek 31. ledna. Mezi přednášejícími vystoupil např. olo-
moucký arcibiskup Jan Graubner, ThDr. Pavel Černý, předseda
Ekumenické rady církví, nebo Karel Schwarzenberg, ministr zahranič-
ních věcí ČR.
Akci uspořádala Vysoká škola CEVRO Institut a Konrad Adenauer
Stiftung.
Aktuální reflexe na uvedené téma byly spojeny s veřejnou prezentací
věcného záměru zákona o nápravě některých majetkových křivd způ-
sobených církvím a náboženským společnostem v době nesvobody a o
narovnání vztahu mezi státem, církvemi a náboženskými společnostmi.
Příspěvky přednesli: ThDr. Pavel Černý, předseda Ekumenické rady
církví, Karel Schwarzenberg, ministr zahraničních věcí ČR, ing. Jaromír
Talíř, náměstek ministra kultury ČR, Jaromír Jech, výkonný místopřed-
seda Svazu měst a obcí ČR, JUDr. Jindřiška Syllová, CSc., ředitelka
Parlamentního institutu, doc. JUDr. Ignác Hrdina, DrSc., Právnická fa-
kulta v Plzni a zástupci politických stran zastoupených v Poslanecké
sněmovně.

SAMUEL KOBIA VERÍ V SPOLOČNÉ PRIJÍMANIE VŠETKÝCH KRESŤANOV
V POLOVICI TOHTO STOROČIA
Generálny sekretár Svetovej rady cirkví reverend Dr. Samuel Kobia
vyjadril svoju podporu pre spoločné prijímanie sviatosti Pánovej Večere
naprieč všetkými denomináciami, ktoré by podľa neho mohlo nastať 
v polovici 21. storočia.
V rozhovore pre vatikánske noviny L’Osservatore Romano povedal,
že v tom čase očakáva zjednotenie kresťanských denominácií v tom,
že by umožnili svojim členom pristupovať ku svätému prijímaniu
spoločne.
"Mojou víziou pre ekumenické hnutie je, že v polovici 21. storočia bude-
me mať stupeň jednoty taký, že kresťania všade bez rozdielu ich konfe-
sijnej príslušnosti sa budú môcť modliť a uctievať spoločne a budú víta-
ní zdieľať sa pri Pánovom stole v každej cirkvi," povedal Kobia.
V súčasnosti Rímskokatolícka a Východná ortodoxná cirkev neumož-
ňujú členom iných denominácií spoločne sláviť Eucharistiu. Kobia vy-
jadril svoju vieru v to, že zdieľanie prijímania bude základom pre zmie-
renie rozdielov vo svete.
Pre vatikánske noviny povedal, že cirkev pomôže ľudstvu prekonať
všetky rozdielnosti, aby boli ľudia schopní žiť spolu v pokoji a harmónii
bez ohľadu na ich pozadie a identitu.
Katolícki predstavitelia ostávajú skeptickí, píšu britské noviny The
Christian Today. Aj keď sa Kobiovo vyhlásenie dostalo na titulnú strán-
ku vatikánskych novín, pápež Benedikt XVI. na to zatiaľ priamo nerea-
goval. Vo svojom prejave však povedal, že verí v to, že jednota kresťa-
nov „bude stále viac plne uvedomená v našom čase".

HEREC A PUBLICISTA MILAN ŠIMÁČEK USEDNE V EKUMENICKÉ POROTĚ
FILMOVÉHO FESTIVALU BERLINALE
ČTK (Praha)
Herec a publicista Milan Šimáček usedne v ekumenické porotě prestiž-
ního filmového festivalu Berlinale, jehož 58. ročník začne 7. února. Do
této jury ho vybrala mezinárodní evangelická filmová organizace
Interfilm.
Ekumenická porota bude kromě hlavní, udělující příslušné trofeje,
působit vedle mezinárodní poroty filmových klubů (FICC) a poroty
Mezi-národní federace filmového tisku (FIPRESCI). 
Tato jury reprezentuje hlavní křesťanská vyznání světa. Její členové hod-
notí vedle uměleckých a profesionálních kvalit filmů i jejich obsahovou
bohatost. Všímají si především takových děl, která mají pro diváka urči-
té pozitivní poselství. Oceňují snímky šířící humánní hodnoty, odbou-
rávající předsudky a snažící se narovnávat pokřivené mezilidské vzta-
hy. Mezi další kritéria patří hledání filmů rozvíjejících solidaritu, odmí-
tajících násilí a přinášejících poselství o naději.
Ekumenická porota bude mít šest členů a udělí jednu hlavní a dvě
zvláštní ceny. 
Předsedkyní je farářka z Hannoveru Julia Helmke, dodal Šimáček.
Poprvé v historii působila ekumenická porota na MFF v Locarnu v roce
1974 a od té doby se účastní všech prestižních filmových přehlídek ve
světě.  

(ath)

Jiskřivý humor! To si Jindřiška Ku-
báčová v týdeníku Český zápas a
Petr Vaďura v Českém rozhlase
spontánně vybavují jako podstatný
rys osobnosti prof. Jana Hellera
(který zemřel 15. ledna 2008). A tre-
fují se tak do černého! 

Prof. Heller rád citoval bonmoty a
aforismy Lutherovy, Kalvínovy a
Daňkovy a jako opravdový mistr
více oborů (Starého zákona, religio-
nistiky, hebraistiky) neváhal shrnuté
odborné poznání převtělit v aforis-
my a bonmoty vlastní. Podobně re-
flektoval zkušenosti s totalitním
dohledem státu nad církvemi, fa-
kultní zápasy, životní zkušenosti i
trápení. Připomeňme si stručně
některé z Hellerových peprných
výroků. 

Od normalizace k postkomunismu
„Támhletoho pána nevidíte!" – Tím-
to Hellerovým upozorněním (poz-
ději vícekrát opakovaným) začal 
v roce 1975 intenzivní kurz hebrej-
ského jazyka pro začátečníky na
Komenského evangelické bohoslo-
vecké fakultě (KEBF). Neviditelným
měl pro nás, řadové účastníky kur-
zu, zůstat účastník „nadpočetný", tj.
účastník, který papírově nepatřil
mezi fakultní studenty. Náš zájem o
hebrejštinu pak hleděl vyučující
podnítit tezí, že radost z hebrejské
gramatiky a ze samostatného rozbo-
ru originálního textu Starého zákona
je jedním z mála „vezdejších požit-
ků, po nichž se nedostavuje koco-
vina".

* * *
„Luxus blbosti si nemůžeme dovo-
lit!" „Jenom svíček a cukru se poně-
kud nedostává…" – Citovanými
dvěma výroky prof. Heller charakte-
rizoval situaci za normalizace. (Pro
nezasvěcence ochotně vysvětloval,
že závěrečná slova o svíčkách a
cukru, jichž se „poněkud nedostá-
vá", si měli podle anekdoty předsta-
vení židovských obcí v Sovětském
svazu přes počáteční odpor státních
cenzorů prosadit do dopisu souvěr-
cům v Izraeli se zdůvodněním, že se
tím zvýší věrohodnost předchozího
líčení „svobody a blahobytu". Sou-

věrci v Izraeli pak na základě po-
slední věty interpretovali smysl
dopisu jednoznačně: „Temno a hoř-
ko je na Rusi.") 

* * *
Záhy po sametové revoluci (v roce
1990 či v roce 1991) jsem od něj jako
od prvního vyslechl technický ter-
mín „postkomunismus" s odpovída-
jícím vysvětlením.

Popularizované výtěžky bádání
Religionistické přednášky opepřo-
val prof. Heller za normalizace sar-
kastickými, vtipně aktualizujícími
odkazy na mechanismy, podle nichž
fungují „místa nejvyšší a ještě vyšší". 

* * *
Vyhrazení možnosti Boží sebevraž-
dy v některých proudech islámské
teologie (na základě zbytnělého
důrazu na Boží svobodu) označil
přes jinak místy až empatický vztah
k islámu jako velké abrahamovské
tradici bez jakýchkoli servítků za
„myšlenku koncentrovaně ďábel-
skou". 

* * *
Vícekrát v následujících desetiletích
jsem si připomněl Hellerův důraz
na to, že pohlavní rozčlenění je čímsi
antropologicky konstitutivním a je u
člověka hlubší než u zvířat. Zde
odpovídající bonmot hledám v pa-
měti marně… (Možná se prostě ne-
konal, neboť nejrůznějšími vtípky je
dotyčná oblast až zamořena.)

* * *
Neústupným a opakovaným bazíro-
váním na každém ze tří výše uvede-
ných aspektů nám prof. Heller po-
každé sděloval cosi podstatného 
z „vědecké kuchyně".

K teologické metodě
Tvrdě a nesmlouvavě vystupoval
prof. Heller proti fenoménu, který
sám označoval jako „věčné prav-
dy" (odhlížející od konkrétního
biblického textu). Neváhal prohlá-
sit, že kdykoli slyší kazatele (který
předtím zpravidla spatřil text
pouze „z rychlíku") zvěstovat
„věčné pravdy", má sto chutí vy-
běhnout za dotyčným a nakop-
nout jej kamsi. Stavěl se proti poje-
tí bohoslovecké fakulty jako „teo-
logické průmyslovky", jejíž absol-
venti by měli především konat
obřadní úkony a k tomu „ještě pří-
padně jaksi na běžícím pásu
poskytovat útěchu".

* * *
„Začal jsem to dělat, ale rozpadlo
se mi to pod rukama." – Také po-
korné Hellerovo přiznání (jež
pohříchu někteří liknavější stu-
denti převzali, ano zneužívali)
plně patří do této vzpomínky.
Chápu je jako subjektivně poctivé
svědectví o mezích přístupu kon-
kordančního, omezeného na maxi-
mální vytěžení terminologie. 
(Prof. Heller a s ním celá skupina
soustředěná nad ekumenickým
překladem Starého zákona přijali
velice kriticky metodické důrazy
Jamese Barra ohledně „sémantiky
biblického jazyka", zatímco prof.
Petr Pokorný a skupina soustředě-
ná nad ekumenickým překladem
Nového zákona vycházeli naopak 
z teorie tzv. dynamického ekviva-
lentu.) Protipól a korekci citované-
ho rezignačního výroku spatřuji
na druhé straně ve zdůrazněné
osobní výhradě, s níž se prof.
Heller přiznával k oblíbenému vý-
roku M. Luthera, že „teologie je
gramatika": „Jistě, nejenom gra-
matika …"

* * *
Celým životním postojem, kde afo-
rismy tvořily určitou špičku ledov-
ce, nás, kdo jsme za normalizace sle-
dovali jeho strhující přednášky a
semináře na KEBF,  prof. Jan Heller
učil nebrat až tak vážně sebe a o to
víc brát vážně druhé a Boží věc ve
světě.

František Schilla

Z církví u nás i ve světě Učitel humoru a pokory

Vážená redakce

Před časem jsem vás prosil, abyste
už neuveřejňovali články br. Drá-
pala k politice. Jsou to jednostranné
neseriózní pohledy. Dostává se jim
kritiky i od některých známých
autorů. 
Uvádí se, že ve světě i u nás rychle
přibývají bohatí, ale ještě rychleji
přibývají chudí. Komentátor stani-
ce Praha 6 řekl, že v prosperujícím
státě mají pomalu přibývat bohatí a
rychle ubývat chudí. U nás a nejen
u nás je to naopak. Vydatně k tomu
přispívá i rovná daň.
Pan president i br. Drápal říkají, že
se máme velmi dobře. Každé zevše-
obecňování je velmi ošidné. Zkuste
to tvrdit nezaměstnaným, lidem
propuštěným z práce, protože pod-
nik byl zrušen. O nároku na od-
stupné si mohou nechat jen zdát.
Bratr nekritizuje boháče, ale vadí
mu, že někteří lidé řeší svou situaci,

aspoň na chvíli, pracovní neschop-
ností.
Možná, že má lékař větší sociální
cítění než br. pastor. (Kaz. 7,16.)
Někteří bohatí podnikatelé zadržují
mzdu svým zaměstnancům. Co dů-
chodci, invalidní lidé, ženy samoži-
vitelky, lidé s velmi nízkými příjmy,
zaměstnanci některých supermar-

ketů, kde jsou nuceni k práci nad
řádnou pracovní dobu, a to zdarma.
Když odmítnou, budou propuštěni.
Absolventi škol nemohou sehnat
práci, protože nemají praxi. Někde
jsou chudší posměšně nazýváni
socánci. Může těch údajných 400 Kč,
o které si prý chudí údajně polepší,

Z dopisu čtenáře

Jedním z argumentů pro Václava Klause je, že je to "čitelný politik"
(rozuměj: Máme s ním už své zkušenosti a víme, co můžeme čekat). Pro
jiné - včetně autora tohoto článku - je v tvrzení, že Jan Švejnar "nemá
zkušenosti z české politiky", spíše určitý příslib: Co kdyby byl opravdu
jiný než většina politiků? Co kdyby byl čestný? Co kdyby uměl přiznat
chybu a nevymlouval se na druhé, pokud nějakou udělá? Co kdyby se
ukázalo, že mu na pravdě záleží víc než na popularitě? 
Otázka zní: Jakým způsobem se rodí takoví formáti, jako byli Masaryk
a Havel? (A nemohu si pomoci, i Havla považuji za "formáta", přestože
bych s ním v celé řadě otázek srdečně nesouhlasil.) Zrodili se v tlaku, 
v krajně nepřátelském prostředí… Mohou se zrodit i v poněkud upatla-
né parlamentní demokracii? 

Dan Drápal

(Z aforismů a bonmotů prof. Jana Hellera)

POLEMIKA

Myslím, že je jen jeden způsob, jak
reagovat přiměřeně na prohlášení
papeže Benedikta XVI.. k otázkám
ekumenismu: Totiž nevšímat si
ho, nedat se jím ovlivnit a zejména
nepodlehnout ani závanu pokuše-
ní na odplatu. Ekumenismus se
stejně musí nakonec projevit na
úrovni osobních vztahů - a tam
jsme velice svobodní a nezávislí
jak jednotlivci, tak i naše církevní
skupiny a instituce.

Na druhé straně stojí za zamyšle-
ní, jak doopravdy vstřícní jsme 
v otázkách svátostí my, evangelíci.
Uzavřenost našich shromáždění,
presbyterská služba u vchodu,
spontánní zájem o „cizí" i povinná
recitace Apostolika před každým
vysluhováním vytvářejí síto, o
jakém se Benediktovi může jen
zdát. Nejsme přece „majiteli" svá-
tosti.     

Ilja Herold

Ještě k ekumenismu
Dokončení na str. 4Zvítězí ten nejlepší?

Dokončení ze str. 1
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Výstava Mikoláš Aleš 1852 - 2007
připravená Správou Pražského
hradu ve spolupráci s Národní
galerií, probíhá v Jízdárně Praž-
ského hradu (od l4. 12. 2007 do 
20. 4. 2008), u příležitosti 155.výro-
čí narození umělce vpravdě ná-
rodního. Představuje panorama-
tický přehled, v chronologickém
sledu, tvorby Mikoláše Alše (1852-
1913). Zahrnuje širokou škálu jeho
výtvarných projevů - malby, kres-
by, ilustrace i monumentální návr-
hy pro architekturu.
Centrem expozice je slavný roz-
měrný obraz "Setkání Jiřího z Po-
děbrad s Matyášem Korvínem"
(olej o rozměrech 157 x 225 cm).
Recenzentka výstavy v MF Dnes
mylně uvádí, že tento obraz získal
popularitu až v roce 1923, kdy byl
zakoupen Galerií moderního umě-
ní. Ve skutečnosti se s velkým
ohlasem u české národní veřejnos-
ti setkal již v roce svého dokončení
(1878), kdy byl vystaven v galerii
Mikuláše Lehmanna na dnešní
Ná-rodní třídě. Lehmann, považo-
vaný za prvního pražského mo-
derního galeristu, spolupracoval s
Alšem i nadále a např. vydal jeho

kartony z lunet Národního diva-
dla ve sbírce "Vlast".
Aleš byl ovšem především vynika-
jícím kreslířem, což dokládá řada
vhodně vybraných vystavených ex-
ponátů. Vedle známých námětů
působí překvapivě moderně pojatá
kresba (pero, inkoust), nazvaná
"Smrt na koni" z let 1878-1879, zasa-
hující sugestivně až do poloh exi-
stenciálních. Aleš své náměty čer-
pal většinou z českých dějin. Doba
husitská patří k předním jeho inspi-
račním zdrojům, v duchu pojetí
Františka Palackého a ovšem i
Alšova přítele Aloise Jiráska, jehož
spisy ilustroval. Tak na výstavě na-
lezneme působivý, zadumaný ob-
raz "U hrobu božího bojovníka"
(1877) a řadu dalších, vztahujících
se k této tematice. K nim patří např.
"Husitský tábor"(1877) , či Žižkovo
druhé tažení k hradu Rábí (voje-
vůdce ovšem ještě netuší, že tam
přijde o druhé oko). Vystaveny jsou
též kartony přenesené jako fresky
na řadu pražských a ještě snad více
plzeňských domů, které můžeme 
v terénu dodnes obdivovat (např.
Bílá hora z roku 1889, švédský ge-
nerál Königsmark z války třicetile-

té - 1894). Poděbradské tematice je
věnována kresba "Poděbrad na
koni na Staroměstském náměstí".
K dalším tématům patří mytologic-
ké výjevy z českých dějin, dále bet-
lémy a ovšem i Alšovo oblíbené
téma "Indiáni". Snad mohu v této
souvislosti uvést Alšův nepochyb-
ně žertovný výrok, tradovaný gene-
racemi historiků umění:" Indiány
mám rád, protože jsou to také Slo-
vané". Obrazové exponáty jsou do-
plněny též trojrozměrnými. Pod
názvem "Pozůstalost" jsou vystave-
ny předměty z Alšova všedního
života, jako pracovní stůl a další ná-
bytek i starožitnosti z jeho sbírky.
Mikoláš Aleš ve svém díle vyšel 
z pozdně romantického stylu, aby 
v pozdějších letech své tvorby do-
spěl až na práh secese. Jeho ilustrá-
torské dílo (nejen A. Jirásek, ale též
K. V. Rais či J. Arbes) významně
ovlivnilo rozvoj české knižní gra-
fiky.
Výstava sama i vzhledem k pro-
myšlené struktuře a výběru vysta-
vených děl je skutečným zážitkem
a stojí za zhlédnutí.

Michal Flegl

Výstava Mikoláš Aleš
Esterka, Pavel: Rozhodni se pro risk. 
Autor v rozhovoru s Alešem Palánem.
Karmelitánské nakladatelství, Kostelní Vydří 2007

Na křesťanský život je možno se dívat z různého hlediska. Je možno hle-
dat obecné charakteristiky života křesťana a pokusit se vytvořit obec-
nou teorii života ovlivněného vírou. Je však možno i sledovat to, jak
probíhal zcela konkrétní život určitého člověka a jak se vyvíjel v průbě-
hu desetiletí až do poslední fáze. V případě, kdy tato poslední fáze ještě
neskončila, má to vysoký punc autenticity.
Takto sledovaný život určitého křesťana může být životem zcela běž-
ným, normálním -„obyčejným" životem. Může jím však být život, který
probíhá v divočejších peřejích. O ty nebyla u končících součastníků
nouze. A tak se nám díky Aleši Palánovi dostává do rukou „životopis v
rozhovoru" člověka, který to opravdu neměl v životě lehké. 
Pavel Esterka pochází z Moravy, z Bojanovic. Pro svůj křesťanský postoj
zažíval v minulém režimu těžkosti. Nesměl studovat, ba ani pořádně
odborně pracovat. Rozhodl se proto spolu s dalšími dvěma kamarády
„ráj svobody" opustit – ilegálně (přesněji: pod dráty o napětí 5000
Voltů). Detailní popis toho, jak se to podařilo, patří k nejdramatičtějším
momentům knihy.
Po zdařeném útěku na západ se Pavel Esterka rozhodl studovat teolo-
gii. Vystudoval ji v Římě a po krátké praxi v Itálii odešel do USA. Tam
působil jak v několika městech, tak na vysoké pedagogické škole.
Nakonec byl v Brně jmenován biskupem pro oblast věřících bydlících 
v zahraničí. A tím je dodnes.
Proč je dobré tuto knihu číst? Kdy jsme měli možnost podívat se do
Říma na to, jak tam studenti studují teologii? Kdy jsme měli možnost
vidět „zevnitř" to, jak II. Vatikánský kongres a jeho výsledky vnikaly do
duší katolických farářů? Kdy nám bylo možno nahlédnout do toho, co
a jak se děje v katolické církvi v USA? A to vše je možno zažít v rozho-
voru s člověkem, pro něhož víra je živou silou, která člověka vede často
do neznámých a riskantních situací. 

Jaro Křivohlavý

Recenze

Už vám někdy přišlo líto, že pokud
se v České republice opaříte v bufe-
tu vařící kávou zakoupenou tamtéž,
nemáte sebemenší šanci vysoudit na
provozovateli bufetu odškodné?
(Nejenom odškodné v závratné vý-
ši, ale ani odškodné minimální, ne-
boť zdejší právní systém se oproti
jiným právním systémům vyznaču-
je mimo jiné odlišnou konstrukcí
náhrady škody.) Pokud ano, zajděte
do kina na americký film Michael
Clayton, a lítost vás přejde.
Snímek přibližuje odvrácenou stra-
nu systému, v němž, jak se ironicky
praví v písni skupiny SMASHING
PUMPKINS, „já se soudím, ty se
soudíš ...", tj. kde ve vleklém občan-
skoprávním řízení o náhradu škody
kdekdo potahuje kdekoho. Zachy-
cuje několik dní ze života právníka
specializovaného právě v takovém
kontextu na sjednávání mimosoud-
ního smíru. Po prvních, akademicky
vyznívajících minutách se z díla
vyklube nefalšované akční drama, 
v němž více zúčastněným běží neje-
nom o profesní existenci, ale doslova
o holý život. Zatímco kolega hlavní-
ho hrdiny, který se v souvislosti 
s osobní psychickou krizí postaví
proti dosavadnímu klientovi – moc-
né nadnárodní společnosti vyrábějí-
cí herbicidy škodlivé natolik, že i
jejich rezidua v životním prostředí
poškozují lidské zdraví, o život při-
jde, hlavní hrdina nakonec o vlásek
vyvázne.
Film Michael Clayton, kde v hlavní
roli září George Clooney, provoka-
tivně porušuje více ustálených kon-
vencí a klišé. Pozoruhodné je už tře-
ba jenom to, že v roli hlavního zlo-
ducha vystupuje žena (rovněž bra-
vurní Tilda Swintonová). Velmi
zdravá je i demytologizace právnic-
ké profese (především zpochybnění
obecných představ o zajištěném
„dobrém bydle").
Škoda, kolem níž se točí zápletka
filmu, je ekologickou škodou znač-
ného rozsahu s přímým ohrožením
zdraví a života lidí. Jako taková by
vzhledem k jednoznačnému charak-

teru zavinění ovšem, zdůrazněme, 
v České republice automaticky spa-
dala pod trestní zákoník a řešily by ji
podle zásady tzv. oficiality orgány
činné v trestním řízení. Podle zásady
tzv. legality by žádný smír ani
narovnání v daném případě nebyly
možné. No bodejť! Jak posléze vycítí
i Clooneyho ostřílený právnický
rutinér, „rozhozený" z vystupňova-
né série nepravostí, narovnání
dotčených stran bez objektivního
trestu je v případě škod „do nebe
volajících" (srov. Gn 19, 11: „…proto-
že se velmi rozmohl křik jejich před
Hospodinem …") jaksi z gruntu ne-
patřičné. Smír, dodejme, jde v tako-
vém případě proti smíření s Bohem.
Naopak vybočení z rutiny, která je
na dosažení takového smíru zamě-
řena, má ve filmu zřetelně očistnou
povahu.
Celá zápletka s dramatickými peri-
petiemi, kdy na vlásku visí nejenom
životy hlavních protagonistů, ale
např. i přesné stanovení rozsahu
škody, opatření rozhodujících důka-
zů apod., by tedy v českém prostře-
dí nebyla v dané formě myslitelná.
Naštěstí pro řadové české občany!
Neshlížejme nicméně příliš spatra

na to, co kdosi vtipně nazval „kov-
bojským" (ekonomicky likvidačním)
pojetím spravedlnosti v kontradik-
torním, občanskoprávním řízení!
Ani my (na jejichž ochranu více
pamatuje vlastní stát v oblasti trest-
něprávní) nemáme v dané oblasti
definitivně vystaráno. Na pozadí
filmu, jehož zhlédnutí můžeme čte-
nářům našeho týdeníku jenom
doporučit, zmiňme dvě časově i te-
maticky související zprávy: Evrop-
ská komise přijala v únoru 2007 ná-
vrh směrnice o trestněprávní ochra-
ně životního prostředí. (Úroveň
dané ochrany není totiž zatím ve
všech státech Unie stejná.) Tentýž
evropský orgán v uplynulém kalen-
dářním roce pokračoval v řízení pro
porušení práva proti České republi-
ce a některým dalším členským stá-
tům Evropské unie a zaslal těmto
státům poslední písemné varování
ohledně toho, že nevtělily řádně do
vnitrostátního práva evropskou
směrnici o kontrole nebezpečí zá-
važných havárií s přítomností ne-
bezpečných látek (tzv. směrnici
„Seveso II"). 

František Schilla

Smír proti smíření

Český rozhlas Online zveřejnil ve spolupráci s Redakcí náboženského
vysílání Audiovýklad Bible na internetových stránkách 
www.rozhlas.cz/nabozenstvi/bible.
Základem projektu Audiovýklad Bible jsou dva pořady s náboženskou
tematikou. Jednak pořad Ranní slovo Českého rozhlasu 3 – Vltava,
který každou neděli přináší zamyšlení nad jedním z biblických textů,
jenž na příslušnou neděli připadá podle liturgického kalendáře, a jed-
nak pořad Českého rozhlasu Plzeň Křesťanská vlna. 
Oba pořady moderuje Petr Vaďura a mezi jeho hosty patří naši přední
teologové jako Jiří Beneš, Pavel Filipi, Pavel Hošek, Petr Pokorný, Jan
Sokol a další. V Audiovýkladu Bible nechybí ani záznamy krásných a
neotřelých výkladů profesora Jana Hellera, který zemřel minulý týden.
Redaktorka náboženských stránek z Českého rozhlasu Online Jana
Šustová upřesnila: „Cílem tohoto projektu je představit jednotlivé knihy
Starého i Nového zákona a nabídnout výklady jejich částí. V současné
době jsou zpřístupněny stránky ke všem knihám Nového zákona. Ze
Starého zákona jsou zatím k dispozici Žalmy a kompletní výklad knihy
Daniel. Ostatní starozákonní knihy budou zveřejňovány během první
poloviny tohoto roku."
Prozatím jsou k dispozici pořady Ranní slovo vysílané od března 2005
doposud. V nejbližších měsících přibudou pořady vysílané od února
2004 do února 2005. 
Pořad Ranní slovo má ve vysílání Českého rozhlasu 3 – Vltava dlouhodo-
bou tradici (od dubna 2002). Lze jej naladit vždy v neděli od 7.35 do 8 h.
Každý nově odvysílaný pořad Ranní slovo Český rozhlas Online pravi-
delně zveřejňuje na stránkách www.rozhlas.cz/nabozenstvi a bude jej
zařazovat i do Audiovýkladu Bible. 
Pro další informace kontaktujte:

Petra Hanzelková,
PR a marketing manažer, tel. 221 55 2802, mob.: 724 540 489

Audiovýklad Bible(Očistné vybočení z právnické rutiny ve filmu Michael Clayton)

Češi nejsou zrovna národem, který by úzkostlivě
střežil své tradice, až na výjimky samozřejmě.
Křesťanů je u nás málo a uvědoměle tradičních
ještě méně. Jsou tradice, které nám připadají ne-
pochopitelné a zbytečné, jsou tradice, které
máme rádi a ani vlastně nevíme proč. Jsou tradi-
ce, které chápeme velice dobře a podrobujeme je
kritickému rozumu, který je jako oheň tříbí, pro-
čišťuje a očišťuje. Všechny tradice však spojuje
jedna neodmyslitelná vlastnost: jsou staré. Ale
stáří nebývá přitažlivé. Tzv. věčné hodnoty ano,
ale ne vlastnost staroby sama. Populární je mo-
dernita, novost, pokrokovost, proměnlivost a
přizpůsobivost, které patří k životu a přirozeně
jej zajišťují. A přidejme k nim ještě pragmatizmus
a utilitarizmus a podívejme se, co to pak z církve
dělá: už jen samy tradiční názvy, bez ohledu na
to, zda dávají dobrý smysl, nebo ne, bývají na-
hrazovány takovými, které znějí nově. Slibujeme

si, že pod novou nálepkou budou lidé nakupo-
vat raději. A když prodáváme staré věci a prav-
dy, staré tradice, staré evangelium, stydíme se za
to, a tak se u toho raději tváříme, jako že nic tako-
vého starého u nás k mání není, že to nenabízí-
me, že to rozhodně není podstatné, že je to jen
podružné a že především nabízíme něco docela
nového, co tu ještě nebylo. A tak se třeba stydíme
za slovo církev a začínáme raději zakládat ob-
čanská sdružení a neziskové organizace. Ne-
mluvíme o biblických hodinách, ale otevíráme
kavárny, jako by Bible byla přežitá a nemohla
sloužit jako základ pro všechny možné aktivity,
pro které vždycky byl a je v církvi otevřený pro-
stor. Dříve se na biblické vařila i káva, dneska se
v kavárničkách tu a tam otevře i Bible, avšak
velmi nesměle a stydlivě. Sdružení mládeže zní
také nějak zpozdile, a tak zakládáme nejrůznější
kluby, ohnění apod. Katechumenát (třeba právě

zatím nezávazný) už se taky nenosí, a tak si udě-
láme lepší reklamu zbrusu novým štítem nesou-
cím název třeba "Alfa-kurz" či alespoň střízlivým
a čitelným "Úvodem do křesťanství". Neobrací-
me se, nekajeme se, neočišťujeme třeba pošpině-
né či jen sprostě poplivané jméno. Ne, je pro nás
snazší převléknout kabát a tvářit se jako někdo
úplně jiný a nový. Úslužná a někdy i trochu
podlá korouhvička má lidi ráda a ráda jim slou-
ží, masa lidu ji za to po nějaký čas ponese a třeba
vděčně vyzdvihne nad hlavu. Bláznivá předsta-
va. Jednou stejně zrezaví. Lid nás neponese věč-
ně. 
Ne každý se stydí za tradice, ne každý se je snaží
zakrývat nebo dokonce bořit, ale každý, kdo se
snaží jít s dobou a přicházet stále s něčím novým,
uvažuje v zásadě pragmaticky. Je ale pragmatis-
mus vždycky dobrý? Na občanské sdružení se

Český pragmatismus v české církvi

Dokončení na str. 4
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totu své víry musí znovu a znovu
usilovat posloucháním Božího slo-
va, novým setkáním s Bohem. Jeho
víra je totiž ustavičně vydávána na
pospas zkouškám a pochybnostem,
aby se osvědčila jako jistá. Jistota
víry není tedy trvalý stav zajištěné-
ho spočinutí. Stává se a vyvstává 
z nového setkání s Bohem, s jeho
slovem. Jen proto, že se věřící setká-
vá s Bohem, může každý den vy-
znávat proti vší nejistotě a pochyb-
nosti: „Jsem jist, že ani smrt mne
nemůže odloučit od Boží lásky,
která je v Kristu Ježíši."
Vlastně jen věřící může pochybo-
vat, nevěřící nepochybuje. Věří-
címu se do jeho víry vměšuje ro-
zum a táže se, zda víra může při-
jmout některá data evangelijní
zvěsti, třeba narození z panny nebo
prázdný hrob. Ale přicházejí Váno-
ce a Velikonoce, které svým kázá-
ním zvěstují pravdu, která je nad
všeliký rozum. Tehdy pochybující
křesťan uslyší: „Nepochybuj, jen
věř!" A věřící znovu spočine v jisto-
tě víry. Vedle rozumových pochyb-
ností jistota víry trpí zkušeností se
světem. Ten dává věřícímu každý
den pocítit chlad, lhostejnost, kru-
tost a nespravedlnost. Ve světě je
tak málo stop po Boží lásce a spra-
vedlnosti, že evangelista Jan vyslo-
vil nad ním poněkud nesmiřitelný
soud: „Celý svět je pod mocí Zlého"
(1J 5,19). Vládne v něm sobectví
místo lásky a cynická nespravedl-

nost až bezpráví bez soucitu, což
zdůrazňuje kralický překlad téhož
Janova výroku: „Svět všechen ve
zlém leží." Dnešnímu věřícímu ne-
nastavuje tento svět lepší, spíše
ještě horší a hrozivější tvář. Při zku-
šenosti s ta-kovým světem se věřící
často táže, zda Boží slovo platí,
když svět svými slovy lže, a zda
Boží spravedlnost platí, když svět-
ská strašně kulhá, a zda platí Boží
láska, když lhostejnost a nenávist
mají volné pole. Věřící v neděli
utíká tomuto světu do kostela mezi
stejně věřící, aby se ujistil o Boží
spravedlnosti a lásce a mohl se vrá-
tit do tohoto světa beze strachu v té
jisté víře, že Bůh zůstává Pánem
celého stvoření. Svět, jenž ve zlém
leží, nepřestane útočit na naši víru,
aby ji aspoň zviklal.
A tak to stále bude. Pokud jsme na
světě a v těle, naše víra si nemůže
jen zpívat. Není už přece dětinská
ani fanaticky slepá. Cítí tíhu i chatr-
nost svého těla i duše, i lhostejnost,
i nepřátelství tohoto světa, a přece
věří. Je to víra všemu navzdory.
Vzpomínáte si na doby svého
mládí; tehdy se nám zdálo, že přá-
telství s Ježíšem nám nepřinese
žádné nesnáze: věřili jsme, že se
můžeme přátelit i se světem. Cho-
dili jsme s ním jako zamilovaní a
dělali, co se mu líbilo. Až najednou
přišlo Boží slovo, zasáhlo nás a my
jsme poznali, že naše přátelství se
světem byl hřích: odvrátili jsme se
od Boha a byli sví vlastní páni. Tak

naše víra dospěla. Uvědomili jsme
si, že hřích a jeho odpuštění je hlav-
ní problém našeho života. Navzdo-
ry své minulosti věříme v Boží
lásku a prosíme, aby nám Bůh do-
přál ještě čas, abychom mohli co
nejhlouběji porozumět tomu Boží-
mu slovu, které přineslo vysvobo-
zení z hříchu a život věčný.
Takové slovo se stalo, slovo rozho-
dující, definitivní. Zaznělo na kříži
Ježíše Krista. Vztahuje se nejen na
náš hřích, ale také na utrpení a bo-
lesti, které ve světě snášíme. Svým
utrpením vzal na sebe Ježíš Kristus
důsledek našeho hříchu, smrt a zá-
roveň nespravedlnost a krutost
tohoto světa. V tom, jak Bůh nechal
svého Syna, aby se na něm vyřádil
nepřítel Boha i lidí, se zjevila Boží
láska a sláva jako naše skutečné
bytí: jsme synové a dcery Boží, díky
Ukřižovanému. Volá-li na nás, že
budeme živi jako On je živ, věřme
tomu. Jsou to slova potvrzená obětí
života. Ježíš Kristus zemřel i vstal 
z mrtvých, zvítězil nad mocnostmi
temnot a smrti. Protože v něho věří-
me, nemusíme se přetvařovat, jako
bychom nebyli hříšníci rebelující
proti Bohu, ani nemusíme zavírat
oči před hrůzami, které poskytují
dějiny lidstva.
Jistota naší víry se zakládá na Boží
lásce v Ježíši Kristu, která byla na
počátku a bude i na konci světa.
Byla při mém začátku, bude i při
mém konci.

Josef Veselý

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM
"GRÜNE AU" 

samoobslužný dům zve k rekrea-
ci do nádherné alpské krajiny 
v St. Wolfgang, kde pro nádheru
této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i
duše může dýchat... 
Nachází se vých. od Salcburku, 
z Prahy 4 hod., 50 míst; pro sku-
piny i pro jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Sněhový
ráj "Postalm" (1200-1900m) - ski-
bus zdarma - sníh do  Velikonoc.
Horské túry začínají přímo u
domovních dveří. Cena: Skupiny
14,50 ev. 13,50; jednotlivci 14,50
euro/den; děti sleva; pro nároč-
nější „Bungalow“ pro 4 dosp. a 4
děti - 100 euro/den. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de
Jiří Potoček tel/fax 49 553 9393.

č. 51

EVANGELICKÝ A. V. CÍRKEVNÍ SBOR
VYSOKÉ TATRY nabízí rekreační
ubytování ve sborovém domě
"Eben Ezer" v Novém Smokovci.
K dispozici jsou 3 dvoupostelové
pokoje s příslušenstvím, samo-
statný byt pro 5 osob a kuchyň. 
Cena pro 1 osobu/noc je 400 Sk.
Bližší informace: 
t. č. 0421524422152, 
e-mail: ecavvt@mail.t-com.sk

č. 1

Zveme do shromáždění, které
připravujeme na sobotu 23. února
14.30 ve sborovém domě ČCE 
v Lysé n. L. Uslyšíme přednášku
Mgr. Miroslava Soukupa "Václav
Jirmus - počátky sboru evangelic-
ké církve reformované h.v. v Lysé
n. L.“

Místní sdružení KJ 
Lysá nad Labem

* * *
Zveme všechny, kteří se zúčastnili
biblických kurzů ve středisku
"Sázava" (Sázava u Žďáru n. S.)
v letech 1946-1954, k setkání v
Blahoslavově domě, Lidická, Brno,
a to dne 17. února t. r. v 15 hodin.

O jistotě víry Inzerce

nahradit zdražování všeho možné-
ho? Zdraží se nájmy, energie všeho
druhu, jídlo, voda, teplo, odvoz
odpadků až o 100%, poplatky ve
zdravotnictví atd.
Kdo se má tedy velmi dobře?....
Poslanci a vysocí úředníci své platy
neustále zvyšují a v tom se shodnou
od pravice až po levici.
Velké hodnoty byly promrhány ne-
odpovědným řízením. Řada skan-
dálů – topné oleje, obchod s krevní
plasmou, někteří přišli o celoživotní
úspory např. v H systému. Skan-
dály s majetky politiků, milionové

odměny advokátům. V poslední
době skandály v armádě. Na Slo-
vensku zvýšili DPH na 19 %, za-
vedli poplatky ve zdravotnictví a
mají prý se tak dobře jako nikdy. Jak
to asi dělají??
Existuje pojem sociální spravedl-
nost. Sociální cítění by mělo být
křesťanům vlastní. Bible varuje
před hromaděním majetku.
Stojí na straně chudých. (Iz 5,8:
Běda vám, kteří dům k domu při-
pojujete... a jiná místa; a co Epištola
Jakubova??)...
Velmi si vážím celé řady autorů
(také s některými úvahami br. D.

Drápala mohu souhlasit) i pro jejich
články v Evangelickém týdeníku, a
proto také týdeník odebírám.
Budu jmenovat aspoň některé auto-
ry. Jsou to bratři Veselý, Molnár,
Vejnar, Dostál, Smolík a jiní. K ně-
kterým událostem se vyjadřuje
dobře a zajímavě br. Kašper. 
Jsem členem Církve bratrské a
dlouholetým odběratelem Evange-
lického týdeníku.
Srdečně vás zdravím a přeji vše
dobré.

Jan Vopalecký – Kolín

(red.zkráceno)

Dokončení ze str. 1

EMAN PRÁVĚ VYDÁVÁ

* kol., Jdi a jednej také tak
(Sborník SpEKu 13)
Soubor přednášek z kurzu Spolku
evangelických kazatelů z r. 2007 o
předpokladech a soudobých vý-
zvách křesťanské etiky. Obsahuje
zásadní texty - Ježíš a etika (Petr
Pokorný), Starý zákon a etika (Pa-
vel Keřkovský), Islám a etika (Pavel
Hošek) a přednášky ke konkrétním
tématům - Přizpůsobujeme se svě-
tu? (J. Halama), Etické otázky umě-
lého oplodnění (K. Řežábek), Man-
želství a rozchody (J. Klimeš).
Knižnice SpEKu č. 13. 
ISBN 978-86211-60-2; 88 stran, 94
Kč, „K" 65 Kč

* Pavel Rejchrt, Mistr ryzího snu
Příběh životních labyrintů básníka
Jana Sochora na pozadí jeho kon-
fliktního vztahu k otci, význačné-
mu sochaři, s neustále se vynořující
tajemnou postavou svážeče listí,
Mistra Ryzího snu. Kniha lyrických
próz i veršů o polaritě umění a víry,
s nevšedním využitím teologických
motivů. Doplněno grafikami autora.
ISBN 978-80-86211-58-9 144 s.,
váz., formát 14,5*19 cm, 195 Kč,
"K" 166 Kč

*  Johanna Zbořilová, ...A nakonec
bude spasen i ďábel
Soubor kázání, biblických úvah,
modliteb a liturgických textů před-
časně zesnulé evangelické kazatel-
ky. Konfrontace syrových životních
témat a nejhlubších východisek
křesťanské zvěsti. Edice Homiletica
č.6. 156 s., 178 Kč, „K" 144 Kč. Edice
Homiletica sv. 6
ISBN 978-80-86211-59-6, 156 str. A5,
brož., 178 Kč 
„Ne, nevěřím, že Bůh bez biče v ruce a
bez vztyčeného ukazováčku je méně
bohem. Nevěřím, že kdo se nezlobí a
netrestá, že ten, koho nelze naštvat a
ranit, ten nemá rád. Ostatně - lze ho
ranit. Z těch ran po hřebech teče krev a
z rány z boku taky voda... Zlobí se a
hněvá a taky má občas v ruce bič... Ale
pro naše dobro si splete směr..."

Objednejte u EMANA
Husova 656, 256 01 Benešov
t. 317 722 215
http://eman.evangnet.cz

Novinky zasíláme bez účtování poš-
tovného.

Pozvánky

Z dopisu čtenáře
Dokončení ze str. 2

Kontakt: 
Ester Marková tel. 545575996, 
Jan Vondra 603749991 
Středisko bibl.kurzů Sázava patři-
lo brněnskému sboru ČCE (dnes
I.a II.brněnský sbor) a má po pře-
stěhování v r. 1954 pokračování
na Blažkově.

Ing.Jan Vondra
Medlánecká 19, 62100 Brno

člen I. sboru ČCE v Brně
tel.541226739

Nabídka STRÁŽCI LIDSKOSTI
ANEB DVANÁCT PŘÍBĚHŮ
PŘÍSLUŠNÍKŮ CČSH 
VĚZNĚNÝCH PO ÚNORU 1948 

Kniha nesoucí tento název a věnují-
cí se osudům politických vězňů 
z řad Církve československé husit-
ské vyšla krátce před vánočními
svátky. 
Autor knihy Mgr. Martin Jindra v ní
vylíčil životní příběhy šesti farářů
(Ladislav Král, Oldřich Bukal, Alois
Mach, Zdeněk Langr, Jindřich Ha-
nuš, Josef Kosinka) a sedmi tzv.
laiků (František Račanský, Metoděj
Cyril Metelka, Viktor Boháč, Milu-
ška Havlůjová, Václav Prchal, Karel
a Jaroslav Metyšovi) Církve česko-
slovenské husitské, vězněných ko-
munistickým režimem. Každá ze
zúčastněných osob si nesla jiný ži-
votní kříž. Miluška Havlůjová byla
tři roky nuceně odloučena od svého
šestnáctiměsíčního syna, farář Old-
řich Bukal zaplatil za léta v krimi-
nálu brzkým odchodem z tohoto
světa, farář Ladislav Král přežil
fašistický koncentrační tábor, aby 
v 50. letech málem zemřel v kon-
centráku komunistickém atd. 
Zmiňované příběhy dokresluje i 36
příloh převážně církevně-politické-
ho zaměření a dvě úvodní kapitoly
mapující postavení církví v Česko-
slovensku po roce 1945, respektive
po roce 1948. 
Knihu vydala náboženská obec
CČSH Praha 1 Staré Město a je 
k dostání v prodejně Kalich nebo
Blahoslav (Wuchterlova 5, Praha 6)
za 150 Kč (vázaná kniha, 164 stran).

shánějí peníze mnohem lépe, to je
pravda. Dá se z nich někdy opravit
i kostel, i když byly především
určeny na aktivity pro děti z ulice.
A proč ne, myslíme si. I ten kostel
snad jednou bude i pro ty děti, ale
do žádosti o grant to snad ani psát
nebudeme, nevypadalo by to přece
přitažlivě. Musíme mluvit o níz-
koprahovém centru, o kulturním
centru pro mládež apod. 
Ptám se však, zda to v delším časo-
vém horizontu církev nepoškodí.
Přerušuje se tím totiž tradice, byť
zdánlivě jen v názvu. Přispíváme
tím k matení jazyků. A zmatení
jazyků bylo jednou z prvních ka-
tastrof, kterou podle Starého záko-
na bylo a bývá celé lidstvo postiže-
no. Po nás přijdou potomci, kteří o
nás řeknou: „Ukončili tradici círk-
ve, prakticky ji zavrhli a začali dělat
něco jiného. Opustili ji jako jedni 
z posledních! (ostatní už to udělali
dříve), dvoutisíciletou tradici, bo-
hatou, smysluplnou, nosnou, krás-

nou, neustálého objevování hod-
nou a přizpůsobili se většinovému
světu." A už jsme zase u toho - je
přirozené jít s davem, s většinou.
Menšinovost je nám nepříjemná,
cítíme se v ní totiž ohroženi. Přiro-
zenost, stydlivost, bojácnost, touha
po seberealizaci, po zablýsknutí se
na veřejnosti, ... snad jenom ten
český pragmatizmus by se dal ro-
zumově odůvodnit. Ale jinak je 
v tom spíše pudovost a nízkost,

žádné zvláštní oběti, žádné velké
hrdinství, českobratrský mindrák.
Víra, naděje a láska ustupují do-
mněle a rádoby lidumilnému akti-
vizmu, seberealizaci a sebezajišťo-
vání. Boha tím odsouváme a na
jeho centrální místo marně stavíme
člověka a jeho svět peněz, času a
relativních možností. To ale volá po
elijášovském obrácení! 

Adam Balcar

Český pragmatismus v české církvi
Dokončení ze str. 3

se, když si potřebujete v nočních
hodinách zavolat, tak nemáte šanci.
Přesto jsem byl tehdy moc vděčný
Bohu za to, že vůbec někoho mám,
kdo stojí o to vědět, kde jsem.
Vzpomněl jsem si také na verš z Bib-
le: "A protože se rozmnoží nepra-
vost, láska mnohých vychladne."
(Mt 24,12) Vím, že někdy negativní
zkušenosti s takzvanými "sockami"

odrazují od soucitu s potřebnými.
Pokud se to tak děje u křesťanů, tak
mě to mrzí zvlášť významně.
Společnost se zdá být čím dál více
lhostejná, dá se tedy předpokládat,
že význam pomoci bližnímu časem
poroste. Domnívám se, že by byla
veliká škoda prošvihnout příleži-
tost, kterou nám dává Ježíš Kristus.
Láska je přece ten největší dar.

Ivo Kraus

Krize
Dokončení ze str. 1



ŽIDŮM 11, 8-10
Nejvlastnější Abrahamův zápas je
zápas o naslouchání Hospodinovu
slovu. V něm nám Pán Bůh sám
sděluje své úmysly s námi. Ujišťuje
nás, že to jsou myšlenky o pokoji,

nikoli o zlu (Jr 29,11). Naslouchat té
řeči, zaslechnout hlas tichý a jemný
(1Kr 19,12) - to nám všem jde pěkně
ztuha, protože "mé úmysly nejsou
úmysly vaše a vaše cesty nejsou ces-
ty moje", praví Hospodin (Iz 55,8).
Ale když se odvážíš a obrátíš se ke
mně, já sám budu s tebou a tvou
důvěru budu v tvém životě naplňo-
vat radostí a pokojem. Nadále pak
budeš činit zkušenost z Boží blíz-
kosti i uprostřed pustiny a už nikdy
neustaneš v usilování o zaslechnutí
toho slova, světla odjinud než jen 
z vlastní zemitosti.
O tomhle Abraham moc dobře ví.
Rozeznává životní pouť s Hospodi-
nem jako pro sebe tu nejlepší cestu a
volbu…, a tak jakýpak strach a
úzkost plynoucí z toho, že neví, kam
jde, když Hospodin sám sděluje:
"Vzal jsem vašeho otce Abrahama

odtamtud za řekou a provedl jsem
jej celou kenaanskou zemí" (Joz
24,3)? Odtud pramení Abrahamova
odvaha ve víře k vycházení ze zajiš-
těnosti a zabydlenosti do nezajiště-
né budoucnosti - z prožívání Božího
zaslíbení: "Budu s tebou." To ho den-
nodenně zbavuje pokušení konat
své živobytí jen a jen po svém.  Ne,
Bože, potřebuji tě, potřebuji tebe…
V tom rozhovoru je Abraham "do-
ma" a to mu umožňuje zůstávat na
scéně tohoto světa cizincem, který si
nenechává vnutit principy a měřítka
bezbožného světa. A přebývání 
v nejvyšším dobru, kterým Bůh by-
tostně je a které tvoří, tedy v lásce,
Abrahamovi umožňuje žít v naději
a nadějí, že už dnes se zabydluje 
v domě, jehož stavitelem a tvůrcem
je samotný Hospodin.  

Hynek Tkadleček

Evangelický
týdeník
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Dům, kde bydlí láska

Nemíním se vmísit do učené deba-
ty, která je hájemstvím biologů, jako
by jen oni mohli s vědeckou přes-
ností určit okamžik, kdy se embryo
v životě matky stane člověkem.
Praktický důvod tohoto zadání je
zřejmý: porodník a rodička (rodiče)
chtějí vědět, kdy mají právo zabít
embryo, dokud ještě není člově-
kem. Zákon pak stanoví přesně,
kdy se dopouštějí trestného činu
zabití. Protože určení toho okamži-
ku je nesmírně problematické, laik,
aniž by vstoupil do té debaty, pro-
stoduše prohlašuje, že každé početí
od samého počátku má být chráně-
no zákonem.
Těmito úvodními slovy jsem chtěl
naznačit, že nás nikdo nemůže při-
nutit chápat člověka jen biologicky
a kosmologicky, jako by byl jen
živým organismem se vztahem k
okolnímu prostředí, kosmu.
Bible jej vyzdvihuje nad všecko
ostatní stvoření. "Bůh stvořil člově-
ka, aby byl jeho obrazem." Boží
obraz v člověku je spíše úkol nebo
možnost než faktická skutečnost.
Člověkem se stává, když uslyšel
Boží hlas, jeho slovo, které ho pro-
budilo z pouhého přežívání a
vyslalo na cestu k odpovědnému,
poslušnému lidství - k Božímu
obrazu. Za všechny takové vypra-
vuje Starý zákon, jak byl osloven
Abraham. Nevzepřel se, ale upo-
slechl Boha, protože mu uvěřil:
opustil svou zemi, své rodiště, dům
svého otce a šel do země, kterou mu
Bůh ukáže.
Lid vzešlý z Abrahamova lůna a
Bohem vyvolený nebyl však ocho-
ten následovat jeho víru a posluš-
nost. Poslední starozákonní prorok
Malachiáš by mu mohl předpově-
dět jen Boží prokletí, úplné zničení

(Mal 3,24), kdyby se Bůh nerozhodl
k jedinečné záchranné akci. Místo
aby jej ztrestal, poslal k svému lidu
svého jediného Syna, aby laskavým
slovem povolával k nové existenci a
věčnému životu nejprve ty, kdo
toho byli nejméně hodni. Boží sou-
cit s těmi nejbědnějšími, kteří se při-
znávají k svému mravnímu a du-
chovnímu selhání, vzbuzuje jejich
jásot, jejž neumlčí reptání těch lep-
ších lidí, volajících po spravedlnosti
padni komu padni, jak říkají naši
politici. Nevědí, co mluví, neboť
spravedlnost zabíjí, kdežto láska a
odpuštění umožňují člověku, aby
byl člověkem a žil jako člověk
odpovědně, Bohu k slávě a bližním
k dobrému.

Naše zdravotnictví nám pomáhá,
abychom biologicky dobře žili. To
chválíme, neboť dobře víme, že
zdraví je poklad, ale ne ten největší.
Nesnižujeme jeho význam, když
vyznáváme, že člověk začíná být
člověkem, když se jeho srdce
zachvěje pod Božím slovem.
Nenahraditelná je v životě člověka
ta chvíle, kdy jej Pán zavolá k důvě-
ře a následování. Na opačném pólu
vidí Nový zákon zástup, který jed-
nou jásá a vítá Ježíše, ač zřejmě neví
proč, neboť podruhé volá "ukřižuj
ho". Ježíši je zástupu líto. I jemu
přeje a chce mu dát svou lásku a
pravdu a připojit jej ke svému lidu,
aby už nebyl jako ovce bez pastýře.

Napříč naší společností i křesťanskými společenstvími to chvílemi
vyhlíželo jak ve Stínadlech, či před volbou velkého Vonta. Mezi křes-
ťany před volbami také vždy ožívá  Jotamova bajka. Každý si ji aktu-
alizuje po svém. Zacílená je do situace tehdejšího Izraele. Je přirov-
nán ke stromoví, jež si má pomazat nad sebou krále. Kandidáti odpa-
dávají jeden za druhým. Bezradnost volitelů přinese absurdní výsle-
dek. Oliva nechce rozdat a přerozdělit svůj výtečný olej, fík se nechce
rozdělit o svou sladkost a konečně vinná réva se nechce vzdát nápoje,
přinášejícího radost. Co to je za volební lídry? Varujme se však laci-
ných aktualizací pro naši současnost! Prezidentští kandidáti pojme-
novali svůj možný přínos, pro nějž jsou ochotni se obětovat. Dopřej-
me zvolenému čas, aby se osvědčil. Ať už je oblíbenec jedněch, nebo
druhých. V Bibli nalezneme jen málo zbožných a nadprůměrných
králů, také ale bezbožné a výkonné; o Josefově faraonovi či pohanu
Kýrovi, kteří zachraňující Izrael, nemluvě. Zdálo by se, že náš čelný,
ústavní politik má malou moc. Zhruba nás napadne reprezentace,
jmenování státních úředníků, podepsání zákonů. Ani to však nepod-
ceňujme. Jde o to, jak „s tím málem" dotyčný bude nakládat. Kdo to
bude? Naši čtenáři v době vydání našeho listu budou možná znát,
nebo tušit výsledek volby. Nicméně bez ohledu na výsledek  (podle
gusta toho kterého z nás) platí pro nás pro všechny výzva jak Petra,
tak Pavla – a vůbec nám to neulehčují:  „Ke všem lidem mějte úctu,
bratrstvo milujte, Boha se bojte, krále ctěte," „Na prvním místě žá-
dám, aby se konaly prosby, modlitby, přímluvy, díkůvzdání za všech-
ny lidi,za vládce a za všechny, kteří mají v rukou moc, abychom mohli
žít tichým a klidným životem v opravdové zbožnosti a vážnosti." 
Závěrem co popřát novému prezidentovi? Aby dbal na varování
Jobovo i povzbuzení Šalomounovo: „Mocní posouvají mezníky,
pasou uchvácené stádo, odvádějí osla sirotkům a vdově berou býka
do zástavy, ubožáky odstrkují z cesty; musejí se skrývat všichni utiš-
tění v zemi." - „Králům se hnusí svévolně jednat, vždyť spravedlnost
upevňuje trůn."

Jan Kašper

Nový vladař? Služebník!
Jak ses stal člověkem

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Jako duchovní turista mám možnost
hodnotit, co v té či oné církvi dělají
dobře nebo špatně. Nemyslím si, že
mám patent na rozum. Přesto vidím
populární věci, které mě uvádí do
rozpaků. Například, když pastor
zakládá promluvu na dojímavém
příběhu, zázračném svědectví či na
neustálém pobízení k vytvoření
nádherné atmosféry. Může to být
bezva, ale co když mi radování
nejde?
Někdy jsem v údivu i nad shromáž-
děním, které připomíná koncert a
psychologickou přednášku opřede-
nou příhodně vybranými verši. Asi
jsem zastaralý protestant, když stále
toužím slyšet trošku souvislejší úry-
vek z Písma s klasickým výkladem.
Jenže to prý už není moderní.
Jeden člověk mi jednou vysvětlil, že

když se argumentuje: "To je v Bibli!"
tak se tomu všichni jen smějí anebo
to zamluví: "No a co?" Proto je prý
lepší čtení vynechávat a rovnou
říkat, jak to je. Podle něho hlavně
zabírá hraní na city a emoce. Stejně
nejvíc lidí přijde do sboru přes vzta-
hy, a tak se máme hodně kamarádit.
V tradiční církvi to někdy bývá
podobné, ale jinak. Představte si, že
liturgie trvá  hodinu a z toho na
kázání je vyčleněno jen asi 7 minut.
Mnohdy cítíte z lidu požadavek:
"Pane faráři, prosím vás, ať to není
moc dlouhé." Jistý učitel liturgiky
mně kdysi dokonce radil: "Místo
kázání můžete klidně zařadit ticho, i
to má co říci."
Pokud jsou v přesile moderní boho-
služby bez kvalitního a dobře při-
praveného kázání, tak se pak nemů-

O moderních trendech

Dokončení na str. 4

žeme divit, že se tolik lidí modlí
raději samo doma. Proč by také ně-
kam chodili. Muziku mají na cédéč-
ku, Bibli si koupí a dobré vyučování
si stáhnou z webu. Prostě pohoda,
klídek.
Pravda, zapomněl jsem na aspekt
společenství. Přál bych si, aby ta
naše malá severočeská přetékala lás-
kou, vzájemnou úctou a ochotou si
pomáhat. Za těchto okolností by

snad mluvil Duch svatý sám. Jenže
praxe ukazuje, že takto dokonalá
církevní společenství mnohde nebý-
vají, a tak nezbývá než si navzájem
odpouštět a těšit se z toho, co je nám
dáno. Ostatně, ať už se zvěstuje tra-
dičně či moderně, na tom nezáleží,
jsou to jen formy. Jen je třeba poctivě
šířit Boží slovo, neboť platí, že víra je
ze zvěstování. (Ř 10,17)

Ivo Kraus
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VĚZEŇSKÁ DUCHOVENSKÁ PÉČE PŘIPRAVUJE SLAVNOSTNÍ PŘEDÁNÍ BIBLÍ,
URČENÝCH PRO KAPLE VE VĚZEŇSKÉ SLUŽBĚ
(Praha). Bible byly pořízeny Českou biblickou společností a sponzoro-
vány nejmenovanou osobou, která má zájem na prohloubení duchovní
činnosti ve věznicích ČR. Pro každou věznici je připraven jeden slav-
nostní výtisk s logem Vězeňské duchovní služby, úvodním slovem a
dedikací v předsádce, informuje VDP. 
Bible budou předány jednotlivým kaplanům v rámci výroční kaplanské
porady v zasedacím sále Zotavovny Vězeňské správy ČR v Praze 20.
února 2008. VDP předpokládá, že i následné „vnesení" této zvláštní
Bible do jednotlivých kaplí ve věznicích ČR proběhne jako slavnostní
chvíle, která může být vhodnou příležitostí k připomínce potřebnosti
duchovní služby v rámci hledání cesty odsouzených zpět do života spo-
lečnosti. 
V rámci pozitivní medializace má Vězeňská duchovenská péče zájem 
k této příležitosti pozvat sdělovací prostředky a uskutečnit krátkou tis-
kovou konferenci. Tato část kaplanské porady je přístupná veřejnosti.
Bližší informace na internetových stránkách VDP, případně Renata
Balcarová, předsedkyně Vězeňské duchovenské péče, nebo Mgr. Boh-
dan Pivoňka, hlavní kaplan Vězeňské služby ČR.  

(ath)
UNIVERZITA V BETLÉMĚ JE MÍSTEM DIALOGU
MEZI NÁRODY A NÁBOŽENSTVÍMI
(Izrael). Mons. Fouad Twal, pomocný arcibiskup latinského patriar-
chátu Jeruzaléma a předseda Univerzity v Betlémě při podpisu doho-
dy o didaktické a vědecké spolupráci s Univerzitou v Maceratě sdělil,
že i když je v Izraeli pouze 2 % křesťanů, přesto se snaží budovat dia-
log mezi dvěma národy, které už 60 let rozdělují spory a násilnosti.
Univerzita v Betlémě má asi 2800 studentů, z nichž je 800 křesťanů a
2000 muslimů. Podle arcibiskupa mají mladí lidé na Univerzitě mož-
nost konfrontovat své názory s profesory i mezi sebou. Arcibiskup rov-
něž poděkoval Itálii a celé Evropě za vše, co učinily pro uklidnění situ-
ace, i když pro její úplné vyřešení je potřeba ještě intenzivnější politické
úsilí, informuje TK KBS. 

(ath)
PAROUBEK: SOCIÁLNÍ DEMOKRACIE VLÁDNÍ NÁVRH MAJETKOVÉHO
VYROVNÁNÍ S CÍRKVEMI NEPODPOŘÍ
(ČTK Praha). Sociální demokracie pohrozila, že v budoucnu odmítne
závazky vyplývající ze zákona o majetkovém vyrovnání státu s církve-
mi, pokud s ní vládní koalice návrh nyní neprojedná a nepřistoupí na
kompromis. Na tiskové konferenci po zasedání vedení strany to řekl její
předseda Jiří Paroubek. 
"Pokud koalice prosadí zákon o církevních restitucích bez dohody se
sociální demokracií, pak si (ČSSD) vyhrazuje právo odmítnout jakéko-
liv závazky vyplývající z tohoto zákona a po převzetí vládní odpověd-
nosti ho zruší nebo zásadně novelizuje," citoval Paroubek z usnesení
předsednictva. Dopis v tomto duchu ČSSD odešle předsedovi KDU-
ČSL Jiřímu Čunkovi.
Věcný záměr zákona o majetkovém vyrovnání státu s církvemi, který
vláda schválila tento měsíc, předpokládá že by stát církevním řádům
vrátil třetinu majetku, dvě třetiny má tvořit peněžitá náhrada ve výši 83
miliard korun, která by se církvím vyplácela po dobu 60 let. Včetně
úroků, které budou činit 4,85 procenta ročně, by tak církvím stát zapla-
til dohromady asi 270 miliard korun. Po dobu dvaceti let by jim pak
ještě finančně přispíval.
Opozice tvrdí, že lidovci budou hlasovat v prezidentské volbě pro
Václava Klause výměnou za to, že ODS podpoří dohodnutý návrh
majetkového vyrovnání s církvemi. Ministr Cyril Svoboda tyto spekula-
ce nedávno přiživil, když napsal, že podpora Klausovi dává reálnou
šanci získat pro majetkové vyrovnání státu s církvemi plnou podporu
poslanců a senátorů ODS.
Vedení ČSSD podle Paroubka zásadně nesouhlasí s tím, aby církevní
restituce byly předmětem politického obchodu. Výměnný obchod cír-
kevní restituce za hlasy pro Václava Klause potvrdil předseda
Legislativní rady vlády a poslanec KDU-ČSL Cyril Svoboda, uvedl šéf
ČSSD. Předsednictvo považuje praktiky "prezident za 300 miliard" za
korupci nejhrubšího zrna, která je neslučitelná s demokratickou kultu-
rou i principy právního státu. I proto trvá na návrhu, aby se o prezi-
dentovi hlasovalo veřejně, dodal.
Návrh vyrovnání je podle Paroubka pro ČSSD zcela nepřijatelný.
Sociální demokracie chce o církevních restitucích s koalicí jednat a má
také svou "úspornější" představu, která by nezatížila několik příštích
generací a vycházela vstříc legitimním požadavkům obcí i církví, zdů-
raznil. Šéf ČSSD ještě podotkl, že koaliční řešení má podporu jen malé
části společnosti. Sociální demokracie ho nepodpoří, uzavřel.

PŘIPRAVUJE SE PROJEKT "ATLAS HISTORIE SLOVENSKÉ EVANGELICKÉ CÍRKVE A.V. 
(Bratislava) Projekt má meziodborový, historicko-geografický charak-
ter, který integruje postupy a metody historického výzkumu, nezajímá
se pouze o ECAV na Slovensku, ale je zaměřený i na slovenská luterán-
ská společenství v zahraničí - v Evropě v Česku, Maďarsku, Rumunsku,
Srbsku, Chorvatsku, Ukrajině a v Bulharsku a v zámoří v USA, Kanadě,
Argentíně a Austrálii, informuje evanjelik.sk. Na řešení tohoto projektu
se budou podílet vysokoškolští pedagogové a vědečtí pracovníci z Pří-
rodovědecké fakulty a z Evangelické bohoslovecké fakulty Univerzity
Komenského v Bratislavě. Počítá se také se spoluprací s institucemi
evangelické církve a.v. v zahraničí a s geografickými pracovišti domá-
cích a zahraničních univerzit. Atlas by měl sloužit jako učební pomůcka
pro evangelické školy, ale i široké odborné i laické veřejnosti. 

(ath)

Blíží se rok 2009 – jubilejní 500.
výročí od narození Jana Kalvína.
Tak významné výročí bychom si
jako reformovaní evangelíci neměli
nechat ujít! Co je nám vlastně na
Janu Kalvínovi tak blízké?     
Ženevská (Kalvínova) reformovaná
církev kdysi vznikla z potřeby fran-
couzských utečenců, kteří byli ve
své vlasti pronásledováni pro své
evangelické vyznání. Stejně tak se i
naše církev zformovala z habsbur-
skou monarchií pronásledovaných
husitských a bratrských evangelíků
a českobratrských exulantů, kteří
žili mimo hranice své vlasti. Jan
Kalvín měl pochopení pro proná-
sledované, pro víru poutníků. Byl
tedy blízký už českým bratrům 
v 16. století jako ten, kdo se jich jako
pronásledovaných zastává. Sdílíme
s ním proto zbožnost těch, kteří ne-
jsou na zemi trvale zabydleni, těch,
kteří  žijí spíše v polních podmín-
kách, v chudobě a skromnosti. Naše
tradiční náboženství je náboženství
cesty - ducha, který nechodí podle
vidění, ale podle neviditelné  prav-
dy. I Husova oběť se v českém evan-
gelickém prostředí otiskuje jako
ideál dobře rezonující s kalvínským
ideálem sebezapření.
Dále nás s Kalvínem tradičně spoju-

je důkladný, až doslovný biblicis-
mus. Písma svědčí o Kristu, on sám
jimi promlouvá. Panuje-li zaslibo-
ván, zvěstován od založení světa,
pak i Písmu je třeba naslouchat jako
celku. Tudíž nic v Písmu není příliš
okrajové, aby mohlo být prostě
opomenuto. Opět i tu dochází naše
domácí tradice shody s Kalvínem 
v důrazu na kontinuitu Starého i
Nového zákona, a to v písmácké
důvěře v neproměnnou Boží pro-
zřetelnost a vůli. 
Dále nás s ženevským reformáto-
rem spojuje náboženství stability,
důraz na vytrvalost na cestě víry.
Kalvínova systematičnost ve smys-
lu vyváženosti se osvědčuje jako
nosná v nejrůznějších osobních i
celospolečenských zvratech. Je to
právě široký záběr Kalvínova poje-
tí, který v sobě bohatě zachovává i
gruntovní učení církevních otců.
Na bohoslužbách zpíváme také ze
žaltáře obsahujícího všech 150 žal-
mů na melodie Ženevského žaltáře. 
Kalvín usiloval o ekumenu mezi
luterány a reformovanými. I naše
sjednocená církev vznikla v r. 1918
ze snahy vytvořit jednotnou evan-
gelickou církev, v níž budou moci
být obě hlavní světové protestant-
ské konfese pohromadě. 

Náš předválečný J. L. Hromádka si
zvláště povšiml Kalvínova důrazu
na odhlížení od vlastního já, na
osvobození se od starosti o sebe, o
svou duši, a na osvobodivé věnová-
ní zájmu problémům , bídě a vůbec
starostem ve světě. Takto rozuměl
pravé vnitrosvětské askezi. 
Přesto dosud české veřejnosti neby-
lo zpřístupněno ani poslední vydá-
ní Kalvínovy Instituce, ani celá řada
zásadních Kalvínových spisů a
listů. A tak následkem nízké pří-
stupnosti Kalvínova díla zůstává
dnes tento pronikavý reformátor už
spíše zapomenut. V České republi-
ce se ke kalvinismu hlásí už jen
méně než 1 % obyvatelstva. Kalvín
bývá spíše karikován a zavrhován
jako vrah Servetův, jako suchopár-
ný a přísný církevník a politik, jako
organizátor tyranského policejního
státu se sítí denunciantů, jako for-
malisticky právnický theolog bez
kouska citu pro mystiku a vůbec
bohatší niterné prožívání. 
Kalvínův rok 2009 tak bude vítanou
příležitostí k občerstvení naší zbož-
nosti a k neotřelému představení
Kalvínova života a díla české veřej-
nosti. Je třeba se tedy začít chystat. 

Adam Balcar

Z církví u nás i ve světě Význam Jana Kalvína v ČCE

Vážená redakce.
Jsem dlouholetý odběratel Kostnic-
kých jisker. Byl jsem velice rád, když
jste před časem změnili redakční
radu a začali jste s týdeníkem, který
je hodný názvu "Kostnické jiskry".
Mistr Jan Hus se obětoval za pravdu
a byl upálen. To je hlavní podtext
vašeho názvu a měl by být čtenářům
stále připomínán. Ostatní církevní
časopisy a týdeníky nechť jsou tu
pro rozsáhlejší biblické rozbory a
studie.
Podle Komenského by odezva čte-
náře měla být prohlédej a zpytuj.
Změny jak v článcích bratří Drápa-
la, Krause a ostatních se nesly již
konkrétní jiskrou zapadající do sou-
časného života. Evangelický náhled
byl z textů ihned patrný. Zapaloval.
Byl jsem však překvapen uveřejně-
ním článku Jiřího Nováka z Brna,
který vůbec nepochopil smysl va-
šich komentářů a přiřadil se k řadě
kritiků, kterých máme na každém
kroku a kteří nepřinášejí nic nového.
Invektivy sem nepatří.

Nechť se čtenáři evangelického tis-
ku zamyslí nad tím, co se děje a
nechť si sami u sebe zjistí, zda tato
jiskra vpadlá do každodenního
života je tou zápalnou i v něm, aby si
sám uvědomil osobní vztah k prav-
dě.
Nenechte svůj týdeník vplout do
vod tichých, ale dejte možnost
všem, kteří usilují o zlepšení mrav-
ní situace, aby se zamysleli a začali
foukat do jiskry k vzplanutí ohně
pravdy.
Mravokárných rozborů a planých
kázání máme mnoho, ale jisker pod
doutnající myšlenky a činy nám chy-
bějí. Nestaňte se týdeníkem, který
zapadne do klidných kolejí našeho
života, ale hleďte, abyste zapalovali
myšlení našich evangelíků.
S bratrským pozdravem

Ing. M. Šťovíček

* * *
Čtu rád články Dana Drápala v ET-
KJ i v Lidových novinách. A čtu je o
to raději, že zdaleka nejsou jenom

politickou agitkou, kterou nám
mnozí autoři často předkládají. Jsou
politicky vyvážené a řekl bych křes-
ťansky uvážlivé. I onen článek z KJ
1/2008 Zlobí nás ty správné věci?,
který poukazuje na to, že nová vláda
postupuje tak trochu kocourkovsky,
že začala populárním snížením daní
a ty větší a těžší reformní kroky, jako
je důchodová reforma, budou zase
asi odloženy.
To se ovšem nedá povědět o reakci
Jiřího Nováka z ET-KJ 3/2008. Už
úvodní kopnutí do D. Drápala, že
jde o letničního kazatele a ekonoma
amatéra, je nefér. Když mám s ně-
kým diskutovat, tak mi musí jít o
podstatu věci, ne o předem provede-
nou diskvalifikaci oponenta. Nehle-
dě k tomu, že i J. Novák si počíná 
v této oblasti ještě méně zdatně než
jeho oponent. Viz např. jeho konsta-
tování, že těm bohatým se bude daň
počítat jen z hrubé mzdy, "tedy ze
skutečných 15 %."
Těším se na články D. Drápala a rád
bych ho povzbudil. Pište jen častěji a
nenechte se otrávit "nebratrskou kri-
tikou" některých čtenářů ET-KJ.

Jaroslav Orawski

* * *
Ad „Kvas Herodův"
Jestliže chce bratr farář Pavelka ná-
lepkovat, měl by si dát větší práci 
s uchopením biblických textů (co to
vlastně proroci pranýřovali), ale i 
s dokumenty historickými (plete si
1. pražský článek se 4.). Bratřím Bal-
carovi i Pavelkovi doporučuji ná-
vrat k metodě, která se nám vtlouka-
la na bohoslovecké fakultě. Pochopit
druhého nejdřív „ad optimam par-
tem". A ET-KJ možná netisknout
každou tzv. polemiku, která je mno-
hem víc sebeprezentací, exhibicí, než
pochopením názorů druhého. 

Eva Halamová

Z dopisů čtenářů
POLEMIKA

Také já, nejen P. Pokorný a J. J. Otter
(dnešní oslavenec, který přinesl do toho-
to vzpomínkového společenství svou
novou knihu vyšlou v Kalichu), jsem
žákem Součkovým, i když ne výhrad-
ním. Jsem rád, že neznám tohoto vyni-
kajícího evangelického myslitele jen 
z druhé ruky (vzpomínkově). Příjemné a
výživné byly Součkovy semináře. Pro-
fesor se choval laskavě, přibližoval své
brýle čím dál víc k očím, čekal na naše
nezralé myšlenky a dotvářel je. Až s ja-
kousi pietou s námi mluvil i o Harnac-
kovi, věcně, bez přílišné polemičnosti.
Poutaly nás učitelovy obrazné formula-
ce - jako: "Vzkříšení není (nebylo) foto-

grafovatelné." Začali jsme chápat kate-
gorii nepředmětnosti. O modlitbě jed-
nou řekl: "Modlit se máme k Bohu
(Otci), ne ke Kristu - tedy k Bohu skrze
Ježíše Krista." Profesor Souček byl (po-
dobně jako jeho žák Petr Pokorný) v ji-
stém smyslu "dvoudomý" - v soukro-
mých hovorech byl mnohem radikálněj-
ší, než když mluvil ("úředně") na veřej-
nosti. Také v jeho četných exkurzech
jsme se dovídali věci, o kterých jsme za-
tím neměli ani tušení; některé Souč-
kovy poznámky byly kacířské, neladily 
s ortodoxními vzorci.

M. Balabán

O profesorovi Součkovi

Ke Kalvínovu roku 2009

Ještě ze vzpomínkového setkání k výročí prof. Dr. J. B. Součka (1902-1972)



S houfem zbědovaných lidských
trosek se setkáváme v pedagogic-
kém sboru pomyslného pražského
gymnázia ve filmu Gympl. (Jedi-
nou výjimku tvoří třídní dvou
hlavních hrdinů – gymnazistů, ten
je však nakonec ze školy vyštípán.)
Jestliže snad některý z kantorů
„neplave" (jako angličtinářka/ředi-
telka nebo češtinář) ve svém před-
mětu, selhává každopádně jako
pedagog a po stránce sociální.
Režisér Tomáš Vorel, který v sou-
vislosti s uvedením filmu do kin
nešetřil v obecném tisku silnými
slovy nad stavem středoškolského
systému v ČR, však spolu s varov-
nými příznaky nabízí divákům na
stříbrném podnose i jejich vysvět-
lení!
S výjimkou třídního, který jako
černá ovce pedagogického kolekti-
vu povětšině usrkává jakýsi neo-
značený čaj, nedá v rámci školy
nikdo z pedagogů ani ránu bez jisté
minerální vody. Minerální voda M.
Vorlově fiktivnímu gymnáziu do-
minuje a vládne. Bez této minerál-
ky se nic nešustne ve sborovně ani
v ředitelně, neproběhne bez ní jedi-

ná pedagogická porada a neobejde
se bez ní samozřejmě ani konzulta-
ce školního inspektora s ředitelkou
(během konzultace je při záběrech
kamery z různých úhlů etiketa
nepostradatelného nápoje pokaždé
natočena směrem k divákům).
Dotyčný motiv je doveden ad
absurdum mimo zdi školy. Ředitel-
ka, kterou hostí rodič-podnikatel 
v luxusní restauraci, ochutná naser-
vírované víno jisté značky, i po-
chválí je, vzápětí však, zmítána
abstinenčními příznaky, poprosí o
„ještě jednu m." (použije zdrobnělé,
do-mácké označení výrobku, proto
přepisujeme s malým –m-).
Vzhledem k bravurním hereckým
výkonům zejména Jiřího Schmit-
zera (češtináře), Evy Holubové
(ředitelky), ale i jejich dalších gene-
račních druhů v rolích zdegenero-
vaných, odpudivých pedagogů,
kteří zcela zastiňují mladší (a výra-
zově poněkud matné) herce v hlav-
ních i vedlejších rolích, je tak
výsledný efekt filmu Gympl para-
doxní. Tvoří jej původně jistě ne-
plánovaná, leč o to zábavnější, a
především důrazná a přesvědčivá

antireklama na uvedenou minerál-
ní vodu.
Logický závěr z všudypřítomného
výskytu minerálky M. ve Vorlově
panoptiku kantorských podivínů
zní: lidské trosky pijí minerálku M.
To ostatně nemusí být až tak daleko
od pravdy. Minerály obsažené v mi-
nerálních vodách se při trvale ne-
mírné konzumaci skutečně mohou
usazovat ve vnitřních orgánech a
tím přispívat k celkovému zhoršo-
vání zdravotního stavu člověka. 
V oficiálních reklamních spotech bý-
vá tato informace zhusta zamlčena.
O to pikantnější je vyposlechnout
si naléhavé zdravotní varování 
v umocněné, umělecké podobě, no-
ta bene právě od progresivních fil-
mařů, kteří jsou začasté ochotni kaž-
dého, kdo by se v souvislosti s hlu-
bokomyslnou tvorbou opovážil vzít
do úst výraz „skrytá reklama", na
místě pasovat na kulturního neand-
rtálce. „Který v nic obrací myšlení
chytráků, tak aby nemohli k skutku
přivésti ruce jejich ničeho. Kterýž
lapá moudré v chytráctví jejich..."
(Job 3,12n K).

František Schilla
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Nachytá chytráky!
Karel Šrédl: Ekonomie a teolog
V edici Pontes Pragenses, kterou vydává Centrum pro náboženský a kul-
turní dialog při Husitské teologické fakultě University Karlovy v Praze,
vyšla v roce 2006 jako 43. svazek pohledná studie Doc. PhDr. Ing. Karla
Šrédla, CSc. (* 1951), nazvaná Ekonomie a teolog. Autor krom dalších funk-
cí přednáší na Husitské teologické fakultě v kurzech ekonomické teorie,
ekonomiky vzdělávání a teorie firmy. Studie má 285 stran členěných do 156
nadepsaných kapitol a zahrnuje mnoho graficky odlišených definic, o jejichž
věrohodnosti nelze pochybovat. I když autor sám se k nim opakovaně vrací,
aby je upřesnil, doplnil nebo i vymezil. O práci se ke škodě věci příliš nemlu-
ví, a tímto příspěvkem bych na ni rád upozornil, a to i církevní veřejnost
neteologickou.
Záběr práce je úctyhodný a vede od vymezení látky přes otázky filosofické
polem mikroekonomiky a podnikání přes makroekonomiku k otázkám
mezinárodním, nadnárodním a světově-globalizačním a nakonec zpět 
k závěrečným otázkám filosofickým. Výklad je doplněn zejména v části o
mikroekonomice řadou grafů. Text není ovšem snadný, a práci zdá se být
nemožné prostě „přečíst", nadto v jediném snad zátahu. Užitečnou však
může být i jako encyklopedický slovníček objasňující i ledacos z historické-
ho vývoje a povšechně specifikující i některé právní předpisy.
Autor, zcela aktuálně, vychází při svém výkladu ze současného vidění eko-
nomie a světa. Jeho filosofií je tedy liberalismus, jeho myšlení je tržní a
monetaristické, i když připouští alternativu Keynesovskou. (Obojí je v práci
poctivě vysvětleno.) To nakonec odpovídá nejen světovému, ale i našemu
českému dnes trendu, a  nalézá přitakavý souhlas i v psaní a prohlášeních
českých církví a náboženských společností.
Ekonomikou se tedy míní koloběh a rozmnožování peněz, které jsou nejen
jejím výrazem, ale i kritériem, posláním a smyslem. 
Zjevným problémem práce je onen nadpisový, ale v celé práci jinak zatvr-
zele mlčící teolog. Jako by zde svou přítomností jen posvěcoval zaujímané
positivistické postoje i nároky a výpovědi. Neptá se, neuvažuje, nezkoumá,
nevnáší nic nového - nadto aby polemizoval: z hlediska mravního, spole-
čenského, biblického, evangelijního i ryze Ježíšovského. A třeba aby i jen
obohatil historickou faktografii o dobové ekonomické myšlení i zákonodár-
ství staroizraelské i novozákonní.
Svým nadpisem jako by se práce předurčovala pro faráře. Pak by ovšem
stálo za to doporučit, jak předkládané poznatky a tvrzení výhledově využít
v církevním a sborovém řízení a konání. Byl by to příspěvek nesporně zají-
mavý.
Bylo by dobré, kdyby autor vzal onoho nadpisového „teologa" jako svůj
vyslovený závazek a v brzkém pokračování se s ledasjakým napětím mezi
liberálním ekonomismem a evangelijními postoji vyrovnal.

Ilja Herold

William Golding: Ztroskotání Christophera Martina
Z díla anglického spisovatele druhé poloviny 20. století Williama Goldinga
u nás známe především Pána much. Základem většiny Goldingových děl je
přehodnocení optimistického pohledu na člověka naší kultury vyrostlé 
z osvícenství. Tak v Pánu much je to klasický příběh zcivilizování divochů
Evropany. (Nám je asi tento příběh nejblíže známý z románu Dva roky
prázdnin.) Ve svém podání stejného příběhu však Golding ukazuje, jak
tenká je civilizační slupka. A naopak, nechá své Evropany – školáky, pone-
chané sobě samým na tropickém ostrově – zdivočet.
Ztroskotání Christophera Martina je pak variací na robinsonovské téma:
Moderním věděním vybavený člověk na základě rozumu obstojí sám 
v nehostinné přírodě. V případě našeho románu je to námořník válečné lodi,
který se ocitne sám na nehostinném skalisku. Jak se ale ukáže, to, před čím
musí člověk tváří v tvář chladnému vesmíru obstát, je spíše vlastní svědomí
než přírodní podmínky.
Rozhodně ale nečekejme, že se prochladlý, napůl utopený námořník, zcela
nereálně ke svému fyzickému stavu, pustí do akademického filosofování.
Už od prvních stránek se Golding rozchází s nejhlubším osvícenským omy-
lem – že člověk je jakousi duchovní, abstraktní bytostí uprostřed tělesné pří-
rody. Goldingův námořník je skutečným tělem. A dosud jsem se nesetkal s
tak přesvědčivým popisem prožívání vlastního těla, jako v tomto románě.
Prožíváme s naším hrdinou každý záchvěv chladu v mrazivé náruči moř-
ských vln, každou vteřinu zápasu o nádech nad hladinou, dlouhého jako
věčnost. Hlavní dějství na skalisku potom člení do jednotlivých dní strasti-
plné nocování ve skalní štěrbině, kde prožíváme každý skalní výčnělek, tla-
čící do zad, každou oděrku na kůži, ve které začíná pálit mořská voda.
Teprve když román ve shodě s apoštolem ukáže, že nejprve není tělo
duchovní, nýbrž přirozené, pak teprve duchovní, přicházejí první vzpo-
mínky na život před ztroskotáním. Přecházíme na duchovní rovinu, kde
naše tělo nějak jedná vůči jiným tělům. Ano, právě jako tělo mezi těly se tělo
stává tělem duchovním – duchovním je naše jednání vůči druhým. A jako
jsme cítili soucit a porozumění pro tělo – stvoření Boží, mučené nelítostný-
mi živly, tak nyní cítíme odpor nad duší našeho hrdiny. Ze vzpomínek se
před námi rozkrývá příběh sobectví, příběh člověka, který ve druhých vidí
spíše věci, příležitosti, než živé bytosti. Zmocňuje se nás nevolnost z člově-
ka, který je sám sobě středem. Sám sobě středem byl náš  hrdina mezi lidmi,
a tak se snaží obstát i na skalisku. I zde se křečovitě snaží stvořit si svůj
vlastní vesmír – a teprve zde, uprostřed vlastních zmatečných plánů a pla-
ných předsevzetí poznává, jak zoufalá je tato snaha. I do tohoto sobeckého
vesmíru však nakonec vstupuje v jistém tajemném zjevení Bůh – se slovy
soudu. Ta se mohou stát i slovy milosti, které však náš hrdina odmítá a končí
svou tragédii pohlcen sám sebou. Je to četba tragická, ale očistná; vztyčený
prst nad každodenním sobectvím.
Knihu Williama Goldinga Ztroskotání Christophera Martina vydalo nakla-
datelství Maťa v roce 2005. Kniha je vázaná a má 233 stran.

Tomáš Pavelka

Recenze
Na okraj filmu Gympl

Ozdoba jinochů je jejich síla,
důstojností starců jejich šediny.

Přísloví 20,29
Nežijeme v antickém Římě a nevní-
máme mladé urostlé muže tak jako
tehdy, kdy vládla jiná morálka a
kdy mladé sličné jinochy viděla
antika přímo s erotickým nábojem.
Přesto spolu s biblickým vyjádře-
ním si uvědomujeme, že v mládí a
v síle a v dovednosti oceňujeme
stvořitelský čin – dílo našeho Boha,
Stvořitele nebe i země - i všeho, co
na zemi je, dýchá a hýbe se.
V mládí a v síle se projevuje moc
života, radost z bytí, krása... - Dívá-
me se na kluky, jak metají salta na
louce, jak lezou v korunách stromů
– či po střechách kvůli anténě – a jí-
má nás závrať z toho, jak je všechno
úžasně vymyšleno, co všechno člo-
věk dokáže – když je mladý a sil-
ný!... 
O Jákobovi a Ezauovi v době jejich
mládí nevíme z Bible nic. Ezau –
lovec, Jákob-pastevec. Co všechno
tito dva uměli, si můžeme jenom
domýšlet.
Co se dá prožít na lovu, jakou ob-
ratnost a inteligenci musí Ezau pro-
kázat, aby se domů nevracel 
s prázdnou!
A jak musí Jákob vést svoje stáda,
aby je ochránil před divokou zvěří,
jak musí být vytrvalý a důvtipný,
aby vždy pokračoval ve své pouti
na místa, která zasytí... - Jak pečovat
o slabé, o čerstvě narozená jehňata,
jak všechny kusy udržet pohroma-
dě!
Naše fantazie nám jistě dovolí vy-
zkoušet oba bratry při jejich práci.
Ale kromě zkoušek ze strany naší
fantazie přicházejí i jiné zkoušky:
Přichází „prubování", které klade
sám život.
Jedna ze zkoušek je setkání se stá-
řím. - Zatímco jedni rostou, druzí
stárnou..Izák už to pociťuje s plnou
váhou. Už nevidí – a už se ani moc
nepohybuje. 

Nastává čas, kdy Izák bude předá-
vat další velení synům... Už je sla-
bý, nemůže synům nic nařídit,
nemůže jim nafackovat, když nepo-
slechnou – může je jenom k něčemu
zavazovat... -
Ale to není všechno! - Může ještě
něco. A to, co může, je víc než coko-
li jiného: Izák má klíče jejich životů.
Má ve svém srdci „něco", co je bude
určovat a provázet... Toto „něco"
nepramení jenom ze vztahu k nim
jako k vlastním dětem, které zplodil
a vychoval, ale vyvěrá také ze vzta-
hu k Bohu. 
Před Bohem žil Izák, když našel
Rebeku, před Bohem žil, když ji mi-
loval, Bohu děkoval, když se dvoj-
čata narodila, Bohu byl Izák zodpo-
vědný za život svůj i za život rodi-
ny. - A před stejným Bohem teď bu-
de předávat životní štafetu Izák
svým synům... - To, co Izák brzy
udělá, to není jenom rozdělování
polností či stád. Izák také vysloví
proroctví! /Ne věštbu, ale proroc-
tví, za kterým stojí Bůh!/
Nebe a země se prolnou – a Izák
bude vědět, co má říci o cestě jed-
noho i druhého syna... Bude to
slovo o cestě ve zcela určitém čase,
o cestě však, kterou „rozbaluje"
Hospodin.
Mladí a silní stojí teď před starým a
vetchým. Ale ten starý a vetchý má
v ruce nůžky, kterými se rozstřihá-
vá provaz na srolované budouc-
nosti.
Ti silní jsou netrpěliví. Přesto musí
počkat... Nemohou bez Izáka vy-
kročit;  nemohou říci: „Lež tady, my
si s bráchou plácnem, /my se šáb-
nem, / ty, otče, lež, nech to na nás,
už stejně moc nezmůžeš...“ Nemo-
hou, tito „ozdobeni silou" vyjít sami
– pokud nechtějí vystoupit z Božích
řádů: neboť právě Bůh přiznává
šedinám starců důstojnost.   
Bůh slíbil Abrahamovi a po něm
Izákovi, že v jejich potomcích bude
budovat svůj lid! - „Požehnám ti a

rozmnožím tě, v tobě dojdou pože-
hnání veškeré čeledi země...“ Abra-
ham a po něm Izák stojí na cestě,
kterou vytyčil Hospodin. Vědí o ní,
věří jí. Neboť je to cesta s Ním, s
Bohem. Povolal je Hospodin – ne
oni sami sebe!A oni tímto vnitřním
pověřením potvrzují své syny –
když dozrává čas - k něčemu ne-
smírně důležitému. - K čemu? Po-
tvrzují je za nositele Božích slibů!
Dávají své požehnání!
Ale jedné věci jsme si doposud má-
lo všímali. Totiž té, že i když je to
požehnání duchovní, je to zároveň
požehnání svázané s pozemskou
poutí... Nejsme jenom duch, jsme i
tělo. A nejdeme jenom k nebi – k ne-
bi jdeme po zemi!
Nastal čas, kdy vetchý a slabý /a 
v našem případě i slepý/ otevře
budoucnost – a učiní tak před Hos-
podinem. A děti – pokud nechtějí
vystoupit z Božích řádů – to budou
slyšet také před Hospodinem!  –
Protože od Něj - od Boha to při-
jde!... Ne skrze „stříbro vlasů", ale
skrze důstojnost šedin.
Synové Jákob a Ezau cítí vážnost
této chvíle i její osudovost. Ten jejich
slepý táta má pro ně něco, co roz-
hodne!!... Má požehnání, které je
zároveň i cestou!
Izák má zavřené oči, ale za chvíli
uvidí dál než oba jeho synové. Přes-
to nevidí všechno – neboť  proroctví
je od Hospodina! - Bůh vidí vše  a
Bůh je ten hlavní, kdo povolává a
pověřuje k nesení údělu – tu vzne-
šenějšího, tu méně významného,
jindy zas těžšího.
Ezau /a rovněž tak i Rebeka/ se
domnívají, že je potřeba honem
honem být prvním v řadě. A určitě
tak tomu rozumí zatím i Jákob. -
Zatím! Protože za pár let bude on
dávat požehnání svým dvanácti dě-
dicům – a prvorozený Rúben nebu-
de stát nejvýš! Až Juda – ten čtvrtý
v řadě – bude vyvolen za kořen,

NAD BIBLÍ

Důstojností jinochů jsou starci

Dokončení na str. 4
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který poroste až k Mesiáši! 
Jákob teď slyší matku: „Ezau vyšel
na lov, připraví pokrm otci a otec
Izák mu dá požehnání!... - Jdi, učiň,
co ti říkám: připravím pokrm,  oba-
líš si ruce a krk kůží z kůzlete,
oblékneš si Ezauovy šaty!"
Jákob poslechne. Pak vchází s při-
praveným pokrmem k Izákovi...-
„Můj otče," říká... „Který jsi ty, můj
synu?" , ptá se Izák. „Já jsem Ezau,
tvůj prvorozený," odpovídá Jákob...
Izák bude prorokovat. Zahlédne
zdálky naplňování Božích zaslíbe-
ní... - A řekne Jákobovi: „Ať ti slou-
ží lidská pokolení, ať ti slouží náro-
dy...“ - Dohlídá až k požehnání pro
všechny národy – ohmatává až
budoucnost s Mesiášem!...- Ale co
se mu děje pod nosem, to neodha-
luje. Čichem si ověřuje pach skuteč-
ného prvorozeného /Ezaua/, hma-
tem se ujišťuje, že je to on – ten
chlupatý lovec – ale na záměnu
osob nepřichází!
Můžeme si teď pomyslet - „Podvod
prošel!“ - Mládí /silné a dravé /
zvítězilo nad stářím, ochromeným
slabostí a slepotou...- Co tedy vlast-
ně se starými? Ať klidně leží dál!
Mladí se poperou, rozdají si to, kdo
z koho – a ten, kdo bude rychlejší a
chytřejší a drzejší, ten vyhraje a
bude mít navrch. Prostě – staří, staří

nejsou potřeba!
Ano, můžeme je – ty staré – překra-
čovat, můžeme je nevidět! -- Ale
nevyhneme se jim – protože mají
stále pro nás „něco": mají odkaz,
slovo, proroctví. Mají svědectví.
Jejich život byl z Boží ruky a jejich
přítomnost   - třeba i slepá a nemo-
houcí – svědčí o nás!!!...
Když vykročíme bez nich, /to zna-
mená jako by nebyli/, říkáme tím,
že se neptáme, jakou cestu má pro
nás Hospodin! Mohou být třeba i
němí – ti staří – ale „šediny jejich
důstojnosti" svědčí proti nám – tj.
svědčí, že jsme pohrdli Božím po-
voláním, které nás váže k začátku i
konci Božího díla.
Když Bůh vede, vede k završení, 
k cíli.
Když budeme sami sobě proroky –
jaký budeme mít cíl?  /Leda ten, že
porosteme do země.../
Když však budeme chtít slyšet hlas
těch, které Stvořitel postavil do
svého – a tím i do našeho – jednání,
ustrneme nejednou nad břemenem,
které nám bude nabízeno!!! - Ale
tíha, které se budeme lekat, nako-
nec nebude tak hrozná, neboť spolu
se všemi nositeli podobných bře-
men budeme i my podpírání; aby-
chom neklesli, abychom došli... -
Budeme podpíráni Bohem k pože-
hnání věčnému.

Jákob slyší: „Synové tvé matky se ti
budou klanět."
Ano, budou, jednou – ve věku
Mesiáše!... - Už zítra však bude
Jákob na útěku a  začne ho provázet
děs, strach z pomsty podvedeného
bratra!.../Podvod pokoj nepřiná-
ší.../
A co Ezau?
Ezau dostává nakonec také pože-
hnání! - Slyší: „Svému bratru budeš
sloužit...“
Jsme překvapeni. Je to vůbec pože-
hnání? - Musíme říci: Je!...- Protože
to je cesta, která je mu určena... -
Přijme ji – tu cestu pokory a možná
i ponížení? /Přijmeme my cestu -
Bohem da-nou – i když se nám jeví
jako cesta beze cti?/ 
Ale vraťme se k Ezauovi: Přijme on
požehnání tak obrácené naruby,
které zní: „Svému bratru budeš
sloužit"?
Měl by! - Tak ho vede Bůh! - Je to jen
požehnání jiné!.....
Teď  je ovšem Ezau ještě  rozzuřen.
- Ještě si neuvědomuje, že jinochy
Bůh vede skrze staré.
Ještě neví, co víme my:  že "ozdoba
jinochů je jejich síla, důstojností
starců jejich šediny" -  ale že 
DŮSTOJNOSTÍ JINOCHŮ JSOU
STARCI. 
Amen.

Marian Šusták

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM
"GRÜNE AU" 

samoobslužný dům zve k rekrea-
ci do nádherné alpské krajiny 
v St. Wolfgang, kde pro nádheru
této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i
duše může dýchat... 
Nachází se vých. od Salcburku, 
z Prahy 4 hod., 50 míst; pro sku-
piny i pro jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Sněhový
ráj "Postalm" (1200-1900m) - ski-
bus zdarma - sníh do  Velikonoc.
Horské túry začínají přímo u
domovních dveří. Cena: Skupiny
14,50 ev. 13,50; jednotlivci 14,50
euro/den; děti sleva; pro nároč-
nější „Bungalow“ pro 4 dosp. a 4
děti - 100 euro/den. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de
Jiří Potoček tel/fax 49 553 9393.

č. 51

EVANGELICKÝ A. V. CÍRKEVNÍ SBOR
VYSOKÉ TATRY nabízí rekreační
ubytování ve sborovém domě
"Eben Ezer" v Novém Smokovci.
K dispozici jsou 3 dvoupostelové
pokoje s příslušenstvím, samo-
statný byt pro 5 osob a kuchyň. 
Cena pro 1 osobu/noc je 400 Sk.
Bližší informace: 
t. č. 0421524422152, 
e-mail: ecavvt@mail.t-com.sk

č. 1

FARNÍ SBOR ČCE V LIBERCI vás zve
na sborový den 24. února 2008,
při němž budou slavnostně otev-
řeny nově upravené sborové pro-
story. Naším hostem bude prof.
ThDr. Pavel Filipi. Program: 9.00
bohoslužby s kázáním hosta, po-
sezení u kávy, 14.30 přednáška
hosta na téma "Co je evangelická
identita", rozhovor, občerstvení,
současně program pro děti.

* * *
HISTORICKÁ SPOLEČNOST VERITAS
pořádá tradiční, již XXVII. semi-
nář s přednáškou na téma "Petr
Chelčický a jeho myšlenkový
svět", kterou prosloví Jan Rokyta,
pardubický farář Církve českoslo-
venské husitské. Seminář se bude
konat v Pardubicích v sálku na
evangelické faře ve Sladkovského
ul. č. 638, a to v sobotu dne 15.
března 2008 v 10 hodin. Všichni
zájemci jsou srdečně zváni.
Od nádraží ČD jedou k ul. Slad-
kovského trolejbusy č. 2 a 13 do
stanice Třída Míru (3. zastávka).
Fara ČCE je šestý dům za koste-
lem.

* * *
EKUMENICKÁ AKADEMIE pořádá
22. února na Evangelické teolo-
gické fakultě UK v rámci projektu
Pražská škola alternativ přednáš-
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V prvním čísle letošních Kostnic-
kých jisker je upozornění na kon-
gres v Lešně. Nese název EXUL
JOHANN AMOS COMENIUS a
má připomenout, že před 380 lety
započala celoživotní emigrace
Jana Amose.
Téměř nikde se neuvádí, snad je to
jen drobnost v životě evropského
myslitele, že rozhraním mezi jeho
dvěma životními etapami je obec
Horní Branná a její renezanční
zámek dostavěný v roce 1582. Zde
od října 1627 žila šestnáctiletá
Kristina Poniatowská pod ochra-
nou baronky Zárubové. „Dívka
upadala do jakéhosi neobvyklého
chorobného stavu, který se proje-
voval extázemi, viděními a zjeve-
ními. Mluvila o nastávajících hroz-
ných zmatcích a pronásledování, o
tragickém konci pronásledova-
ných, o zázračném osvobození
církve ( Jednoty bratrské) a o jejím
novém slavném rozkvětu." Toto
píše Komenský ve svých životo-
pisných záznamech. Když lékař
Michael Libavius z Hostinného,
který byl k dívce povolán, si s
jejím stavem nevěděl rady, poslali
ze Branné do Bílé Třemešné pro
bratrského kněze Jana Stadia.
Vlastnoruční záznam Jana Amose
pokračuje: „Stadius však nebyl
doma, ale šťastnou náhodou jsem
tam byl já, Jan Amos Komenský,
protože mě tam tchán Jan Cyrill,
senior pražské konsistoře, poslal
napřed, abych předběžně zařídil

všechno, co bylo potřeba pro naše
přestěhování do Polska. Baronka
Zárubová mě tehdy požádala,
abych jel do Branné. Souhlasil
jsem, nemaje žádného důvodu,
abych odepřel vykonat tuto povin-
nost za nepřítomného bratra du-
chovního, přestože jsem do té do-
by ani dívku, ani baronku neznal."
V jednom svém vidění Kristina
Poniatowská předpověděla smrt
Albrechta z Valdštejna a rozhodla
se ho osobně varovat. V doprovo-
du šlechtičen Sádovské a Záru-
bové odjela do Jičína, jednoho ze
sídelních Valdštejnových měst.
Setkaly se však jenom s jeho man-
želkou kněžnou Isabellou, neboť
generalissimus v Jičíně nebyl.
Návštěva Kristiny neušla jičín-
ským jezuitům a výpravě ze
Branné dokonce hrozilo zatčení.
Jistě by se brzy přišlo i na útočiště
Komenského u pana Sádovského
v Bílé Třemešné a proto 1. února
1628 opustil Jan Amos Třemešnou
a s rodinou odjel na zámek v Hor-
ní Branné. Zde se k vystěhoval-
cům připojila i Kristina Poniatow-
ská a další skupina členů Jednoty
bratrské. Ze Branné pak celá vý-
prava nastoupila cestu do exilu.
Muži jeli na koních, ženy a děti na
saních. Jejich cesta vedla přes
Černý Důl, Janské Lázně, Svobodu
nad Úpou, Mladé Buky, Kalnou
Vodu a Babí. Odsun uprchlíků se
dál rychle a pokud bylo možno
také tajně. U Žacléře se výprava

spojila se skupinou pana Sádov-
ského z Třemešné a všichni spo-
lečně překročili hranice do tehdej-
šího Slezska, nynějšího Polska. Do
Lešna dorazili 8. února 1628.
Zde započalo období Komenského
života, které mu přineslo mnoho
dalších životních útrap, ale také
proslulost evropského myslitele a
pozdější označení Učitel národů.

Jar. Dejmek, Horní Branná

Dokončení ze str. 3

NÁBOŽENSKÉ POŘADY ČRO

ČRo1 (Radiožurnál)

sobota 9:00 Křesťanský týdeník
sobota 21:05 Sobotní doteky víry
neděle 21:05 Nedělní doteky víry
a Výzvy přítomnosti

ČRo2 (Praha)

neděle 9:00 Bohoslužby
sobota 17:30 Dobrá vůle

ČRo3 (Vltava)

každý všední den 6:50 Ranní
úvaha
neděle 7:35 Ranní slovo
neděle 16:00 Prameny a proudy

ČRo6 (Šestka)
středa 20:10 Kořeny (vysílá i
ČRo1)
sobota 19:30 Hovory o víře
neděle 21:40 Zaostřeno na církve

Pozvánky

Komenský odcházel z Horní Branné

ku prof. Ulricha Duchrowa, vý-
znamného evangelického teologa
z univerzity v Heidelbergu, který
se angažuje v sociálních hnutích 
v Evropě (Kairos Europa, ATTAC)
a v Latinské Americe. Je mj. spo-
luautorem knihy V solidaritě se
stát člověkem, která se věnuje
dosud velmi málo prozkoumané
problematice psychické a sociální
destrukce působené neoliberalis-
mem a možnostem jejího překo-
nání. Přednáška se koná ve velké
posluchárně v 1. patře od 18 h.
Bližší informace:

Dr. Jiří Silný, ředitel EA Praha
Tel./fax: 272737077
www.ekumakad.cz

Rozhlas

Zástup však chce jen žít a ten starý
nepřítel jej přitom oklame: právě
před Vánocemi, aby nezabloudil do
kostela, otevře mu MEGAMULTI-
KULTI OBCHOD, plný nevídané-
ho levného zboží. Ale pozor, člově-
če, tam jde někdy doslova o život,
ušlapou tě dřív, než levně nakou-
píš! Martin Luther toho nepřítele

dobře znal, vzdoroval mu a taky se
mu posmíval, že sice Božímu lidu
dovede mnoho ukrást, nebe mu
však vzít nemůže.
Člověkem, židem nebo křesťanem
se člověk nerodí, musí se jím stát!

Josef Veselý

Jak ses stal člověkem
Dokončení ze str. 1

co zbytek noci zachovává
než se křídla rozpůlí

na dlaně v nichž začne zrána
dopadat jich mávnutí

pro koho ještě zbytek duní
když není možné připravit

lenivou chůzí novoluní
čas který chtěl by uzdravit

a tak se v nocích podezřele
zakrývá to co nezbývá
a co se zrána rozemele

na podhlavníky pod křídla
…

a tak díky že jsme sami
že noc břehy omílá

když se ruce za branami
propadají do klína

až se ráno beze spěchu
do svých šatů oblékne

pro lenost a pro potěchu
jedné chvíle bezedné

a až břehy nesouvisle
zbylé světlo namastí

zjistíme jak z brány svisle
řítíme se do pastí

…

pachuť rána, jež se vrací
se svou touhou nevidět
která vůbec nevyvrací
moc potřeby závidět

takže nocí unaveni
přelézáme přes mříže

aby se nás zase chvění
dotýkalo beztíže

abychom se odbaveni
spolykanou závistí

přespali do probuzení
které návrat nezjistí

…
čím se liší zbylá rána
stejná ve své lenosti

když je smělost odbourána
rozemletím na kosti

třebaže se smělost ještě
zachycuje zvečera

aby sňala deštník z deště
pod ním vlhne nevěra.

Z noci dávno dobývané
zbývá stín a chvalozpěv
to co mohlo býti snadné 
než se vzrostlo do opěr.

Ukázky vybral -kar

Z večerů lenivého rána
Petr Bláha



VSTAŇ A JEZ, MÁŠ PŘED SEBOU
DLOUHOU CESTU

1 Kr 19,1-13a
„Už dost, Hospodine, vezmi si můj
život, vždyť nejsem lepší než moji
otcové", říká Eliáš uprostřed pou-

ště. Eliáš už kolem sebe vidí jen
poušť, kam utekl ze světa, ve kte-
rém se cítí bezmocný a osamělý.
Poušť, kam přišel zemřít. Nám čte-
nářům je ale dán nadhled – vidíme
cestu, která sice vede pouští, ale je
to cesta z hory na horu. Od vítěz-
ství na Karmelu k setkání s Hospo-
dinem na Chorébu. Zdá se nám, že
se Eliáš na svou situaci dívá příliš
zúženě a černě. 
Možná bychom (na místě Hospodi-
nova posla) Eliáše chlácholili, nebo
napomínali. Možná bychom se mu
snažili zprostředkovat náš nad-
hled, otevřít mu oči. Otevírání očí je
ale spíše Boží kompetencí. Eliáš
adresuje své volání Hospodinu a
jen On na ně může odpovědět.
Úkol Hospodinova posla byl jiný –
více přízemní. Nechal Eliáše pro-
spat, dvakrát ho nasytil a tak ho

posílil na cestu k setkání s Hospo-
dinem. Mám za to, že ani nám v
setkání s člověkem v podobné situ-
aci nepřísluší zastupovat Hospodi-
na a vnášet chorébskou zkušenost
na poušť. Ale můžeme jej povzbu-
dit a posilnit v cestě na Hospodi-
novu horu. 
Hospodin tam otevírá prorokovy
oči tím, že se mu dává nově poznat.
Eliášovi se jeho možnosti a snahy
zdají oproti náboženské a politické
moci Jezábel a Achaba stejně nepatr-
né, jako tichý šepot proti větru, který
tříští skály. Pozná ale, že Hospodin
kolem prochází právě v tomto
tichém hlasu. A tak se Eliáš i v cestě,
která začínala útěkem ze světa, nalé-
zá v Boží blízkosti a dostává novou
sílu a smysl k návratu.

Blahoslav Fajmon, 
kazatel BJB v Liberci

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

20. února 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
5. března
Z obsahu

* Vyjděme za hradby
* Platba u lékaře
* Ne náboženství

6/2008

K Oculi - Upínám své oči Hospodinu

Už před reformací nastaly změny,
které připravovaly obyčejnému člo-
věku účinnější postavení ve společ-
nosti: majitelé půdy ztratili své
prvenství ve prospěch obchodníků
a podnikatelů, města postoupila
před venkov, vynález knihtisku a
střelného prachu vzbudil v lidu no-
vou zvídavost i pocit nové rovnosti.
Objevila se nová třída, která nechtě-
la bojovat ani obdělávat půdu a ani
nechtěla vstoupit do služeb církve.
Byli to laici, kteří byli zbožní bez
tonzury. Stará zeď, která oddělova-
la kněžstvo od laiků, padla. Posta-
rala se o to reformace svým důra-
zem na ospravedlnění pouhou
vírou. Víra se stala osobním vnitř-
ním rozhodnutím jednotlivce, který
už k ní nepotřeboval kněze, svaté a
obrazy. Přistupoval k Bohu přímo a
nesl za svou víru odpovědnost
svým chováním a celým životem.
Reformace tak znovu objevila kněž-
ství všech věřících. Byla znovu
ustavena křesťanova svoboda a
důstojnost: každé slušné zaměstná-
ní v obchodě nebo průmyslu, ale i
starost o chod domácnosti byly
uznány jako povolání, v němž člo-
věk sloužil Bohu.
Biblické reformační učení o všeo-
becném kněžství věřících určilo
zvoleným laikům dohled nad živo-
tem věřících v souvislosti s jejich
odpovědností ve světě. Křesťanská
kázeň, jak ji prováděl Calvin v Že-
nevě, získala pověst nové tyranie
jen ve srovnání s velkým mravním
uvolněním, které dosud vládlo ve
městě. Docházelo k výstřelkům, ale
jako princip zůstává kázeň v plat-
nosti. Luther a Zwingli nakonec ji
raději svěřili do rukou státních či
městských úředníků. Když roku
1536 Calvin přišel z rodné Francie

do exilu v Ženevě, reformace tam
už byla hotovou věcí Místní kazatel
Farel jej přiměl, aby se ujal vnitřní-
ho uspořádání církve, která se zba-
vila římského jha. Calvin, obdařený
přesným a právnickým myšlením,
přijal ten úkol. Kázeň byla první
věcí, jíž se věnoval. Tehdy se odvo-
lával na 3 místa v Novém zákoně,
Mt 18, 1Tm, 1 a 1K 5. Když si tyto
kapitoly přečtete, zjistíte, že se v nich
jedná o kázeň, která hrozila vylou-
čením z církve – vydáním satanu.
Kupodivu ženevští kazatelé požá-
dali městský úřad, aby do církevní
konsistoře delegoval řádné a pocti-
vé lidi, kteří by dohlíželi na život
věřících. Calvin s tím nebyl plně
spokojen, ale nepodařilo se mu pro-
sadit svůj názor. Ostatně proti takto
prováděné kázni se ozval silný pro-

test těch, kdo byli proti jakékoli
kázni. Postarali se o to, aby Calvin
byl po dvou letech vypovězen 
z města. Neomezená svoboda, těž-
ce vydobytá na římské církvi, slavi-
la nad ním vítězství. Calvin se
uchýlil do Štrasburku k reformáto-
rovi Bucerovi. S ním se shodl a
utvrdil v otázce církevní kázně.
Roku 1541 uposlechl zoufalého na-
léhání ženevských občanů, aby se
vrátil a pokračoval ve svém díle.
Ustanovil konsistoř, v níž však opět
zasedali i městští úředníci. Calvi-
novi se za celý život nepodařilo vy-
loučit je, aby konsistoř byla čistě cír-
kevním ustanovením – staršov-
stvem, jak bychom dnes řekli.
V době, kdy Calvin dlel u Bucera,
uzrál v něm názor, že Bible určuje

Nad věčnými stížnostmi na kvalitu zdravotnictví v Česku vítězí reali-
ta. Těch starších valem přibývá. Ač si tak někteří jen prodlužují svá
trápení, obecně se dá říci, že dosažený věk roste. Jeden a půl milionu
lidí nad šedesát let se do roku 2050 zřejmě zvýší o celý milion. 
Nebývale roste také touha odejít do důchodu předčasně. A ač se nemá
podezírat v lidském neštěstí, narůstá také počet invalidů. I to jistě
souvisí s tím, že chceme od života moc. Jednak proto, že život s nemo-
cí nepovažujeme za dostatečně plnohodnotný a v penzionování spat-
řujeme přitakání našemu nároku na pozornost a zájem okolí (ovšem
mylně!), a pak i v tom, že vidinu volnějšího času v důchodu chceme
naplnit ještě jiným a účinnějším podnikáním. 
Nemá smysl vzdychat po klidných večerech na zápraží, které byly
dopřány některým z našich rodičů uprostřed manuální dřiny a noč-
ních směn. Neměli zátěž zmatků a nepořádku, které dotírají na nás a
budou ještě více naléhat na naše děti. Proto naše děti už dnes nemo-
hou spát, když je honí chiméry možností, které na ně dotírají s nebý-
valou silou. Musí řešit svou budoucnost a pohledy na okolí, přičemž
množství dotírajících informací jenom poroste.
Tady cestu ven tedy nenajdeme. A po pravdě ani předpovídáním
jobovských zpráv, které mladou generaci jen unavují. Jenže to nám
všem jde nejlépe. Katastrofické filmy, hry a literatura se vyrábí dale-
ko lépe než obyčejné filmy, knihy a hry. A právě hrát si potřebujeme
jako sůl. Hrát a odpočívat. Přičemž se vytřídí podstatné od nepodstat-
ného s daleko menší bolestí, než v úporné a vojenské kázni či drilu
negativních pedagogů, kteří citují pravidlo „Učit se, učit se a učit se!"
nepamatujíce, komu bylo jeho autorství vlastně připisováno.
"Kroky v úpravě penzí by musela dělat každá vláda. Demografický
vývoj nejde obejít, s prominutím ošulit," to je ministerské doznání
ministra Petra Nečase stran důchodového věku, které osvobozuje.
Mohlo by následovat naše, že „Od života budeme žádat jen to, co
dokážeme zpracovat".

Daniel Kvasnička

Chceme toho od života
prostě moc

Původ staršovstva

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Hospodin kdysi řekl: "Můj duch se
nebude člověkem věčně zane-
prazdňovat. Vždyť je jen tělo." (Gn
6,3) Jak další verše napovídají,
viděl, že to, co z člověka vychází, je
zlé a velice se tím trápil. Totéž platí
podle mého názoru i na dnešní
dobu. Stačí se jen pozorně podívat
kolem sebe. A neplatí to jen na svět.
Troufám si říci, že se často mů-
žeme i v církvi setkat s tím, že to, co
by měl činit sám Hospodin, děláme
my ze svých vlastních sil. 
Písmo nás varuje: "Dejte si pozor,
aby vás někdo neunesl filosofií a
marným klamem založeným na
lidské tradici, na principech světa, a
ne na Kristu." (Kol 2,8) Nemám 

v úmyslu odrazovat od nejrůzněj-
ších misijních strategií, vizí, zámě-
rů. Jen v dobrém upozorňuji, že
vše, co není založeno na Ježíši, není
dobré a tak to Bůh vidí.
Boží Slovo zjevené v Bibli je samo o
sobě dost živé na to, aby v srdcích
lidí činilo zázraky. Člověk ho nevy-
lepší, spíš naopak. Myslím si, že ne-
ní ani nutné ho vždy vyčerpávají-
cím způsobem vykládat. Jak je hez-
ké ponechat si prostor na přemýšle-
ní. Pozoruji, kolika způsoby dokáže
mluvit k různým lidem. Většinou
stejný příběh řekne každému něco
trošku odlišného. Važme si ho a
mějme k němu úctu.

Ivo Kraus

Řeč Ducha a těla

Dokončení na str. 4
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JAN ŠVEJNAR SE SEŠEL S PŘEDSTAVITELI EKUMENICKÉ RADY CÍRKVÍ V ČR 

ERC (Praha). Ve středu 6. února se v 18 h uskutečnilo v ústředí Církve
bratrské setkání představitelů církví Ekumenické rady církví (ERC) 
s prezidentským kandidátem prof. Janem Švejnarem. Toto neformální
setkání bylo zahájeno biblickým slovem a modlitbou a otevřelo příleži-
tost k představení kandidáta, při kterém byl předložen jeho postoj ke
křesťanství a k roli církve ve společnosti.  
Představitelé církví (Českobratrské církve evangelické, Slezské církve
evangelické a.v., Církve československé husitské, Evangelické církve
metodistické, Pravoslavné církve a Církve bratrské) se zajímali o poli-
tickou orientaci kandidáta a jeho názory na sociální otázky. Tématem
rozhovoru bylo také chápání vztahu mezi ekonomikou a etikou v pří-
stupech prof. Švejnara. 
Došlo i na rozhovor o otázce narovnání vztahů mezi církvemi a stá-
tem. Podle představitelů církví prof. Švejnar prokázal nejen dobrou
znalost této závažné problematiky, ale také svou snahu pomoci celé-
mu řešení.
Přítomní vznesli i otázky týkající se zveřejněných článků a rozhovorů 
s prof. Švejnarem. "Bylo velmi užitečné slyšet vysvětlení a také kori-
gování některých nepřesností způsobených médii," uvedl předseda
ERC Pavel Černý. "Celý rozhovor se nesl v otevřeném a neformálním
tónu", dodal. Závěrem zazněla vzájemná poděkování za setkání a
představitelé církví vyjádřili touhu, aby se ve volbě prezidenta proje-
vila Boží vůle.

(juml)

ANGLIKÁNŠTÍ BISKUPOVÉ VYZVALI K "UHLÍKOVÉMU PŮSTU"
ČTK (Londýn) Dva anglikánští biskupové v Londýně vyzvali věřící, aby
během tradičního čtyřicetidenního předvelikonočního půstu místo
alkoholu nebo čokolády omezili množství uhlíku, které kvůli jejich čin-
nosti bude vypuštěno do ovzduší. 
"Například v první den půstu mohou lidé odmontovat jednu žárovku a
pak kdykoli otočí vypínačem a ona se nerozsvítí, budou vědět, že mají
půst od uhlíku, aby pomohli chudým světa," vysvětlil koncepci "uhlí-
kového" půstu liverpoolský biskup James Jones.
Právě chudí podle Jonese na změny klimatu nejvíce doplácejí. Pokra-
čovat ve vypouštění uhlíku bez ohledu na chudé je proto v rozporu 
s křesťanským učením.
Na konci uhlíkového půstu by pak věřící neměli namontovat zmíněnou
žárovku zpět, ale nahradit ji žárovkou s nízkou spotřebou energie.
Vedle toho by se měli během celé doby vyhýbat plastovým taškám a ne-
chat si tepelně izolovat dům.
Biskup Jones, k němuž se přidal také londýnský biskup Richard Char-
tres, soudí, že existuje naléhavá potřeba snižovat emise uhlíku. "Je to
morální povinnost pro ty z nás, kteří vzhledem ke své spotřebě vypou-
štějí více než svůj spravedlivý díl," zdůraznil biskup Chartres.

(juml)

VÝSTAVA V ŘÍMĚ DOKUMENTUJE VÍCE NEŽ 100 EKUMENICKÝCH PŘEKLADŮ
BIBLE
ČBK (Řím). Výstava o Bibli, která byla otevřena v Římě jako součást pří-
prav na biskupskou synodu o Písmu svatém, dokumentuje ekumenické
biblické překlady, které vznikly v období od II. vatikánského koncilu.
Výstava se nachází v prostorách knihovny na Papežské salesiánské uni-
verzitě a potrvá až do 29.4.2008. 
Cílem výstavy je ukázat, že společné překládání Bible křesťany zvlášt-
ním způsobem sjednocuje. "Boží slovo je pro všechny křesťany zcela
nezbytné," řekl při otevření výstavy arcibiskup Nikola Eterović, gene-
rální sekretář biskupské synody. 
Obsahem výstavy je podle P. Giorgia Zeviniho, děkana teologické fakul-
ty na salesiánské univerzitě, vše, co souvisí s překlady Bible. Od r.1968
vzniklo ve světě 211 ekumenických překladů, na kterých se podíleli
katolíci, pravoslavní a protestanti. Více než 100 z nich je na výstavě 
k vidění. Český ekumenický překlad byl pořízen v letech 1961-1979 za
spolupráce odborníků z 6 církví včetně katolické a pravoslavné. Nový
zákon byl přeložen do 1.144 jazyků a celá Bible již byla přeložena do 429
jazyků. 

(ath)

25. – 27. ledna 2008 se v Praze usku-
tečnilo setkání bývalých a součas-
ných dobrovolníků organizace Ser-
vitus, které do České republiky vy-
slala německá organizace Aktion Sü-
hnezeichen Friedensdienste (ASF).
Ta v roce 2008 oslaví 50. výročí
svého vzniku. Název akce je hra se
slovy. Heslo „Geh denken" zname-
ná v češtině jak „Jdi a mysli!", tak i
„Vzpomínání" (Gedenken). Český
název parafrázuje obě varianty,
protože chceme nejen vzpomínat,
ale zároveň jít dále; poučit se z mi-
nulosti pro vytváření lepší a spra-
vedlivější budoucnosti.
„My Němci jsme zavinili druhou
světovou válku a více než ostatní
způsobili nesmírné utrpení lidstvu.
Kdo z nás přeživších to nechtěl,
neučinil dost pro to, aby tomu
zabránil." To jsou slova zakladatelů
ASF z roku 1958. Komunismus za-
bránil německým dobrovolníkům
konat službu smíření v ČR (kromě
krátkodobých letních táborů). Až 
v roce 1993 přichází první dlouho-

dobý dobrovolník do Židovské ob-
ce v Praze a získává si srdce dě-
dečků a babiček, kteří přežili holo-
caust.
Poslední lednový víkend se v Praze
v Českém centru sešli dobrovolníci
všech generací od roku 1993, aby si
připomněli nejen svou službu smí-
ření, ale i Den památky holocaustu.
Sobotní dopoledne bylo věnováno
pohledu zpět a hledání nových cest
dobrovolné služby v ČR a Němec-
ku, odpoledne se představily plody
práce dobrovolníků, jako např.
ukázka z rozhovorů, které za své
služby v Terezíně natočil s tamními
pamětníky Rudolf Grimm. V době
jeho služby mu bylo 67 let a válku
má sám v dobré paměti. Sobotní
večer zpestřila svou hudbou klez-
merová skupina Trombenik. V ne-
děli 27. ledna proběhla vzpomínko-
vá bohoslužba v kostele U Martina
ve Zdi.
Návštěvníci akce se mohli nechat
inspirovat k dobrovolnické práci 
v zahraničí. Tak jako zahraniční do-

brovolníci pracují u nás například 
s dětmi, mládeží, seniory, národ-
nostními menšinami, uprchlíky ne-
bo s hendikepovanými, mohou češ-
tí občané pomáhat v zahraničí.
Dobrovolnická práce je nejen výra-
zem určitého životního postoje 
k důležitým lidským hodnotám a
pomoci. Je to také příležitost, jak
získat cenné zkušenosti z dlouho-
dobého zahraničního pobytu, jazy-
kové znalosti; poznat své vlastní
hranice, silné a slabé stránky. Servi-
tus nabízí možnost pracovat ve 13
zemích Evropy, v Arménii, Rusku
nebo ve Spojených státech. Délka
pobytu je 10 až 12 měsíců, největší
zájem je o Velkou Británii, Francii a
Německo. Ale stranou nezůstávají
ani sociální projekty ve východní a
jihovýchodní Evropě. 
V současné době pracuje v Evropě
kolem stovky českých dobrovolní-
ků, obdobný počet zahraničních
dobrovolníků působí i u nás.K akci
následně proběhla tisková konfe-
rence v Českém centru.

Z církví u nás i ve světě „Geh denken"- „Jdi, ale nezapomínej"

Vážení bratři!

V poslední době se zamýšlím nad
novou tváří Evangelického týde-
níku - Kostnických jisker. Pocity
jsou smíšené, kladné i záporné. 
V pokročilém věku mi to trvá
déle, než se rozkývám ke psaní.
Teď mně ale k rozhodnutí pomá-
há skutečnost, že se stejných
důvodů jsem vám už napsal
téměř před osmi lety. Určitě jsem
nebyl tehdy jediný, kdo do re-
dakce napsal. Tenkrát to splnilo
účel...
Důvodem jsou znovu články
Františka Schilly. Zřejmě využil
střídání stráží na místě vedoucí-
ho redaktora Jisker a široce se
rozmáchl k psaní tak, aby bratru.
Mečkovskému i vám zmenšil sta-
rosti, jak zaplnit stránky časopi-
su. Nepokládám za nutné opako-
vat, že většina toho, co píše, na

stránky Evangelického týdeníku
nepatří. 
Připojím k tomu jen toto: Zrušili
jste přehled nedělních bohoslu-
žeb v pražských sborech na zadní
straně časopisu. Byla to dobrá
pomoc pro všechny, které služeb-
ní povinnosti či rodinné důvody
přimějí k delšímu pobytu v Pra-
ze, neznají třeba adresy a nechtě-
jí přijít o účast v nedělním shro-
máždění. Po dlouhých letech na
tento sloupek nezbylo místa...
Zato je třeba půl strany k dispo-
zici pro recenze F. Schilly o fil-
mech, které jsou většinou důka-
zem pokleslé tvorby českých fil-
mařů. Nebo chce autor varovat
české evangelíky před zhlédnu-
tím takových škvárů či propadá-
ků? Ti snad dle mého názoru ne-
potřebují, aby je někdo vodil za
ručičku.
Jsem čtenářem Jisker víc jak půl

století, téměř tak dlouho jejich
abonentem. Možná někdo mezi
vámi si ještě vzpomene na moji
dlouholetou práci v Kostnické
jednotě i v Ústředním výboru KJ.
Jen pokročilý věk a zdravotní
stav mně znemožnil v této práci
pokračovat. Myslím, že mě to
opravňuje napsat tuto připo-
mínku.
Pokud se vezme v úvahu norma,
kterou stanoví Žalm 90,1-12, žiju
vysoko přes čas, málem o celou
generaci – je to velká Boží milost.
Pokud jde o počet čtenářů, moc
času mi už nezbývá, ale jsou tu
ještě ti mladí. Snad nedojde k to-
mu, aby někdo napsal úvahu
„Jak přichází Evangelický týde-
ník o předplatitele.." 

S bratrským pozdravem

Josef Utěkal

Z dopisů čtenářů
POLEMIKA

Němečtí a čeští dobrovolníci představili české veřejnosti mírovou službu 
a připomněli si společně Den památky obětí holocaustu.

Předseda ERC Pavel Černý čte biblické verše z Hesel Jednoty bratrské
Foto: Petr Grulich

Rád bych souhrnně odpověděl
mnohým kritikům mých sloup-
ků v Evangelickém týdeníku.
Přijal jsem prosbu, abych psal
sloupky do všech čísel loňského
ročníku, přestože jsem věděl, že
to nebude lehký úkol. Snažil
jsem se 1. nepopudit křesťany li-
berální, ale na druhé straně ani
křesťany charismatické, 2. nepo-
pudit lidi příznivě nakloněné
katolíkům, ale ani lidi, kteří vidí
katolíky kriticky, 3. nepopudit
křesťany levicové, ale ani křesťa-
ny pravicové, 4. dodržet stano-
vený rozsah 2000 znaků, a ko-
nečně 5. při splnění předchozích
čtyř podmínek napsat něco, co
by přesto bylo zajímavé a mělo
hlavu a patu. 
Domnívám se, že v loňském ro-
ce se i naše nejvýznamnější
deníky hodně posunuly směrem
k bulváru. Diskuse o důležitých
tématech naší politiky byla veli-

ce povrchní nebo se nekonala
vůbec. Hodně pozornosti bylo
věnováno jednotlivých výrokům
některých politiků, zejména Ji-
řího Čunka, ale i premiéra To-
polánka, podobná pozornost
byla věnována rozvodu Jiřího
Paroubka či nemanželskému dí-
těti našeho premiéra. 
Chtěl jsem jít proti proudu a
alespoň naznačit alternativní
pohledy na určité věci, s nimiž
se vyrovnáváme. Nešlo mi v prv-
ní řadě o prosazení nějakého ná-
zoru. (Třeba „poplatky u lékaře
ano" nebo „poplatky u lékaře
ne".) Proto se ohrazuji proti na-
řčení, že jsem psal „agitky" – o
to mi opravdu nešlo. Ano, po-
koušel jsem se u čtenářů vyvolat
alespoň pokus podívat se na věc
z jiného než běžného úhlu. Ano,
psal jsem zřejmě poněkud pro-
vokativně. Mým záměrem ale ni-
kdy nebylo nějaký názor ze-

směšnit či popřít; nikdy jsem se
nepokusil někoho snížit (slova
typu „čunkování" se v mých
článcích nevyskytují). 
Často se mým článkům vytýkalo
něco, co tam nebylo. Zvažte pro-
sím, že při rozsahu 2000 znaků
můžete řadu otázek pouze nad-
hodit, nikoli zevrubně vysvětlit
své argumenty. Některým z vás
jsem se pokusil obšírněji odpo-
vědět v osobních dopisech, u ji-
ných tak ještě učiním. 
Jestli je mi něco líto, pak snad
to, že u některých čtenářů pozo-
ruji touhu slyšet či číst pouze to,
co už si stejně myslí. Ano, uzná-
vám, že tyto čtenáře jsem neu-
spokojil. Jakkoli jsem se snažil
být opatrný, touhu jen se utvrdit
ve svém dosavadním vlastním
názoru jsem uspokojovat ne-
chtěl.

Dan Drápal

Povzdech autora sloupků



Křesťanská eschatologie je skuteč-
ně, jak o tom píše ve svém článku
Emanuel Vejnar (ET-KJ 2/2008)
„Eschatologie versus aktivismus",
„poznání týkající se posledních
věcí člověka", „vyjadřuje víru ve
smysluplnost lidského života". Jde
však v ní o mnohem víc.
Klasickým místem eschatologické
výpovědi Písma je Ježíšův výrok,
stojící v evangeliu Markově hned
na počátku Ježíšovy veřejné činnos-
ti. „Naplnil se čas, přiblížilo se krá-
lovství Boží. Čiňte pokání a věřte
evangeliu."
Jak máme činit pokání? Typickým
znakem pokání byl půst, okázalé
zřeknutí se vydatných a chutných
pokrmů a nápojů, až i hladovění,
chudobné odívání, nedbání na
vzhled a pohodlí, smutek ve tváři.
Už prorok Izaiáš takové pokání jen
zevně projevované zavrhuje. Jmé-
nem Hospodinovým tu říká: „Což-
pak to je půst, který já schvaluji?
Den, kdy se člověk pokořuje, kdy
hlavu sklání jako rákos, žínici oblé-
ká a popelem si podestýlá? Zda-
lipak půst, který já oblibuji, není:
Rozevřít okovy svévole, rozvázat
jha, dát ujařmeným volnost, každé
jho rozbít? Cožpak nemáš lámat
chléb hladovému, přijímat do do-
mu utištěné, kdo jsou bez přístřeší,
vidíš-li nahého, obléknout ho?"
Pravý půst – pokání jsou tedy čin-
nosti – aktivity v oblasti sociální,
zdravotní, právní, občanské i poli-
tické, které s chrámem, bohosluž-
bou v něm, ba ani se studiem Písma
jako by nesouvisely. Týkají se bídy,
potřeb, nouzí lidí, světa kolem. Jistě
tenkrát neměli žádná občanská
sdružení, v nichž by organizovali
zdravotnickou, sociální, právní,

psychologicko-pastýřskou pomoc,
diakonii či charitu, ale je to, jako by
pro skutečně kajícné obrácení se k
Hospodinu do takových aktivit
Izaiáš verboval.
Podobně mluvil Jan Křtitel, když se
ho shromáždění kajícníci ptali, co
mají dělat. „Kdo má dvoje oblečení,
dej tomu, kdo nemá žádné, a kdo
má co k jídlu, udělej také tak."
Celníci neměli vybírat víc, než měli
nařízeno, vojáci neměli nikomu
činit násilí, nikoho neměli vydírat,
spokojit se svým žoldem (L 3,10
nn). A činil tak a mluvil o tom
podobně i Ježíš, když Janu Křtiteli
dokazoval, že je tím skutečným od
Boha poslaným Mesiášem. „Jděte,
zvěstujte Janovi, co slyšíte a vidíte:
Slepí vidí, chromí chodí, malomoc-
ní jsou očišťováni, mrtví z mrtvých
vstávají a chudým se zvěstuje evan-
gelium." (Mt 11,4-5)
Ale proč tomu tak je? Proč ten širo-
ký záběr a výzvy k aktivitě 
k pokorné, kajícné zbožnosti patří?
Je tomu tak pro to druhé, co je
vysloveno v onom výroku vlože-
ném Ježíši do úst jako počátek jeho
kazatelské činnosti, o kterém mlu-
víme: „Přiblížilo se království ne-
beské, věřte evangeliu." Co je to
evangelium? Radostná zvěst o tom,
že se přiblížilo, přichází a přijde
království nebeské – Boží, zname-
nající nejen mé blaho, spásu, věčný
život, ale uskutečňující se a naplňu-
jící Boží dílo, které činí všecko
novým, dobrým a krásným. Široké
aktivity, k nimž proroci, Jan Křtitel
i Ježíš vyzývá a předchází, jsou
důsledkem tohoto celého stvoření
se týkajícího eschatologického oče-
kávání, křesťanské naděje, že to
poslední celého světa je v milosti-

vých a láskyplných Božích rukou a
my máme sami sebe i celý svět na
ten konec – království Boží připra-
vovat. Znovu a znovu to z Písma
zní: „Připravujte na poušti cestu
Hospodinovu, přímou čiňte na
pustině stezku jeho. Co je křivé, ať
je rovné, místa nerovná rovinou!"
(Iz 40,3-5)
Rozhodně pak nemějme z těchto
aktivit strach, že nám horlivost pro
dílo sboru a církve nějak vysávají.
Naopak ji zbohatí, učiní zřejmým,
oč jde, potvrdí činy, co říkají slova.
Církvi a sborům jsou jen ku pro-
spěchu. 
Veliký a snad i rozhodující vliv či
podíl vlivu na vznik Českobratrské
církve evangelické měla Kostnická
jednota. Bez ní bychom snad ještě
dnes byli dvěma církvemi, jak se to
psalo, augsburského a helvetského
vyznání, bez výslovného přiznání a
uvědomování si onoho spojovací-
ho kruhu české reformace, jak nám
to kdysi ve falešně tolerančním pa-
tentu vnutili. Kostnická jednota
však vlastně vždycky byla, jak se
dnes nazývá, občanským sdruže-
ním v našich sborech vzniklým a 
k nim se družícím a jak jsem pře-
svědčen, stále potřebným i stále
potřebnějším.
Ale tuto aktivitu snad nemá autor
článku co nezdravý, téměř nevěrec-
ký aktivismus na mysli. Vždyť uve-
řejňuje tuto kritiku právě v ET-KJ a
vydatně sem i svými články přispí-
vá (a za to jsme mu vděčni) a tento
časopis je přece orgánem Kostnické
jednoty – občanského sdružení čes-
kých evangelíků. To by bylo přinej-
menším protismyslné.

Dalibor Molnár
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Široký obzor křesťanské naděje – 
eschatologie Olga Nytrová: Mince duše v úplňku

Sám název básnického souboru (je to celistvé dílo, nikoli sbírka) vede 
k zamyšlení. Slovo „mince"  připomíná onen peníz daně: dávat co je
císařovo císaři, co je Božího Bohu.  „Mince duše" se mi jeví co peníz
daně duchovní, kde Bůh je ovšem Bůh, ale císařem je představitel moci
temna. Úplňkem zřejmě  není míněn měsíc  světelných  proměn, ale
plnost světla nepomíjivého. 
Slovník básnířky je určen oblastmi, v nichž se pracovně pohybuje: je to
nejen teologie a filozofie, ale i novinářství s rizikem úskalí stranou etic-
kého bezpečí úplňku. - Pokud jde o literaturu, je dobré se zmínit o  pře-
hledu Olgy Nytrové přes české slovesné umění, odkud čerpala společ-
ně s Milanem Balabánem prameny pro vyšlé „Ohlasy Starého zákona" i
pro „Biblický třpyt" novozákonní, který právě vyšel. Jazykový rozsah
básní nasvědčuje, že autorka se zaměřila na okruh čtenářů  kulturně
vzdělaných. 
Soubor je objevováním jemných i skrytých rozměrů světa (básně
„Zasněžená duše" nebo „Purpurový okraj touhy"), především však
dobíráním se základní hodnoty, z níž vychází, totiž křesťanské  víry.
Vede o ni zápas nikoli jen vlastní silou: „Braň mě / vyprosti mou duši / :z
drátěného pletiva zla". Ono ďábelské „toto vše ti dám" odmítá: „Bezduché
konzumentství ne / raději škvařit svou ruku / než se zaprodat  / vševládné
ruce trhu." 
Básnířka odsouvá před čtenáři závěs rodinného prostředí ve zjitření z
nedávné ztráty rodičů. Ke sdílenému soukromí patří i závěrečné básně,
týkající se osobních přátelství a vztahů.
Zápas o víru může být úspěšný jen s vyšší pomocí: „Bez optiky Tvé lásky
/ a záchranného lana existence / nemohu porozumět / a vstoupit do silokřivek /
Božího plánu."
Soubor je tematicky vícebarevný, nicméně lze postřehnout křesťanský
základ i  tam, kde se tká vlákno řeči o něčem úplně jiném. Olgy Nytrové
„Mince duše v úplňku" nechť osvědčí svou ryzost.

Miroslav Matouš

Řeckokatolický kalendář 2008
Kalendář jsem dostal od Apoštolského exarchátu Řeckokatolické církve,
snad proto, že ho objednávám a občas píšu recenze. Musím přece jen napsat
několik kusých informací o této církvi. Je to původně pravoslavná církev
jejíž část byla již před několika stoletími sjednocena s Římskokatolickou
církví s tím, že uznala papeže jako hlavu, gregoriánský kalendář, s ordinací
nebyly problémy. Byla jí ponechána možnost ženění kněží před svěcením a
východní slovanská liturgie. U nás žila Řeckokatolická církev převážně na
Slovensku, v roce 1950 ji násilně přičlenily vlastně „státní" orgány k Pra-
voslavné církvi a mnohé kněze perzekvovaly 1). Uvedená církev obdržela
povolení v roce 1968 a úplné svobody dosáhla po roce 1989. Všechny cha-
rakteristické rysy se stále odrážejí i v letošním kalendáři. K této církvi se 
v České republice hlásí po sčítání lidu cca 8 000 věřících, kromě zde pracují-
cích Ukrajinců.
Kalendář má necelých sto stran a obsahuje kalendárium, různorodé články,
poezii Jana Lebedy a již zemřelého Josefa Javory z Brna 2) a místa (40), dny
a čas konání bohoslužeb v ČR. Texty jsou v češtině, ukrajinštině a slovenšti-
ně, protože  i řeckokatoličtí Slováci obsazovali po II. světové válce pohra-
ničí. 
Na začátku je portrét papeže Benedikta XVI. a jeho poselství k 1. lednu 2008
o naléhavé potřebě rodinného života a míru. Slovo na úvod napsal řecko-
katolický biskup Ladislav Hučko. Následují výročí emeritních hierarchů
Jána Hirka a Ivana Ljavince. Druhý uvedený byl jmenován prvním exar-
chou na území České republiky a 30.3.1996 přijal v Římě biskupské svěcení.
Zde je ale smlčena skutečnost, že obdržel svěcení sub conditione (podmí-
nečně), kdyby neplatila těžko doložitelná biskupská ordinace z roku 1968 od
biskupa Davídka.. Které svěcení je pravé? ví jen Bůh. A tak se stále ještě po
letech zastírají nejasnosti kolem skryté církve (3). V rozhovoru Viery Folk-
manové s Ladislavem Hučkem se dovídáme o zavádění liturgie Jana
Zlatoústého v českém jazyce. Ta je nyní sloužena ve staroslověnštině (tak
jsme ji slyšeli), slovenštině, ukrajinštině i v češtině. Církev má již také nově
ordinované kněze. Naléhavá je otázka, jak se katolická církev (já dodávám
vůbec církev) vypořádává s negativním pohledem české společnosti na ni.
Další články jsou medailony někdejším hierarchům Pavlu Petru Gojdičovi a
Vasilu Hopkovi. Zajímavé jsou statě Z dějin pobožnosti křížové cesty od
Jana Klobušického a kázání o růženci od Johna Henry kardinála Newmana,
konvertity z 19. století od protestantismu ke katolictví. Jeden z dalších člán-
ků se nazývá Dýchať oboma časťami plúc dle Jana Pavla II., tedy východní
a západní tradicí. Praktickým návodem je stať o kmotrovství při křtu a svě-
dectví při sňatku, která jen potvrzuje dosavadní nařízení. Ve dvou článcích
je, že patrony exarchátu jsou Anežka a Kliment (třetí nástupce apoštola
Petra) a když je řeč o kostelích zasvěcených Klimentovi, je nám sympatická
zmínka o evangelickém klimentském kostele v Praze. Osvěžující jsou dva
příběhy Maxe Kašparů, psychiatra a trvalého jáhna z Pelhřimova. Ovšem to
není celý výčet publikovaného. Kalendář je až na jednu popsanou nespráv-
nost velmi čtivý a srozumitelný.

Poznámky:
1. Podobnou likvidaci zažili i adventisté s. d., Armáda spásy a
Křesťanské sbory.
2. Tajně svěceného kněze, který přistoupil spolu s dvaceti dalšími na
reordinaci.
3. O skryté církvi píší v knihách Koinótés (1994) a Skrytá církev (1999)
Petr Fiala a Jiří Hanuš z MU v Brně.
V knize Církev v podzemí (1999) se skrytou církví zabývá Ondřej Liška,
současný ministr školství.

Jiří Novák

Recenze

Před půlnocí 2. února chytil jsem
na TV vysílači Hallmark závěr ti-
tulkovaného filmu s nic neříkají-
cím názvem Na mou čest. Filmu
americko-kanadského, filmu vyni-
kajícího, naprosto přesvědčivě
hraného a výborně režírovaného 
s tematikou drsnou a nesnadnou 
k přemýšlení...
Ve Vietnamské válce se dožaduje
vojenská četa v místní mezinárod-
ní nemocnici okamžitého ošetření
pro svého těžce raněného na úkor
civilních pacientů. Dojde ke sporu,
na jehož tragickém konci vojáci
postřílejí všechen personál a desít-
ky ošetřovaných mužů, žen i dětí.
Pak každý voják povinně hází do
jedné místnosti granát. Snad aby
dobili raněné, snad aby se nikdo
nemohl vyvinit. Ze sentimentu ve-
litele přežila jediná sestra, - která
pak paradoxně proti němu korun-
ně svědčí. Nemocnice zcela vy-
hoří.
To vše ukazuje až retro, když z pří-
běhu jsem zachytil až konec. Velitel
čety tu stojí před vojenským sou-
dem a obhajuje se z masakru samé-
ho i proto, že dlouhá léta mařil
vyšetřování.
Obhajuje především své vojáky. 
V ten jeden den válkou zešíleli.
Nechtěli jít do Vietnamu – byli tam
odveleni. Nechtěli umírat, a původ-
ně nechtěli ani zabíjet. Byli to řádní
a poctiví lidé, plnící své povinnosti.
Ale ten jeden den se zlomili a zeší-
leli. A on, poručík, jim velel. Opa-

troval je a staral se o ně v boji. A byl
povinen myslet na ně a chránit je, i
když boj skončil a oni se živi vrátili.
Až sem je příběh věrohodný a
svým způsobem i mravný. Protože
válka je strašná, vždycky nespra-
vedlivá, a nikdy nekončí tím, že
někdo někde podepíše kus papíru. I
má vnoučata ještě trpí a budou
trpět poslední německou válkou ..
až do třetího a čtvrtého pokolení,
jak odhaluje článek Boží smlouvy 
s Mojžíšem.
Avšak tím, čím obhajoba ve filmu
zapůsobila na porotu, - a čím měl
být a věřím, že i byl ovlivněn nejen
americký divák, ale i mnohý přejný
divák neamerický, je v něčem ji-
ném. Ti hodní a poctiví chlapci,
kteří na jeden den zešíleli, tam dale-
ko ve Vietnamu přece bojovali za

bezpečnost a mír Ameriky. Oni při-
nášeli oběti ... a oběti nemohl nepři-
nášet i nepřítel. Šlo o účel, a ten
posvětí vše.
Porota rozhoduje „VINEN". Ale
vyneseným trestem pro stejně již
přeslouživšího důstojníka je pro-
puštění z armády. Následuje nejen
pochopitelné uvolnění a snad i
radost, ale všeobecné veselí.
Tím happy endem udělali z výbor-
ného filmu agitku. A z rozporu
mezi alibistickým výrokem o vině a
bagatelizujícím trestem paradox
soudnictví a spravedlnosti. Škoda.
Je to výborný film, a kdyby dávali
reprízu, dívejte se. I když dobré
filmy se u nás dávají až hodně
pozdě.

Ilja Herold

Na mou čest ...

„Valná hromada Spolku evangelických kazatelů dne 24. ledna 2008 zásadně odmí-
tá snahy neonacisticky zaměřených skupin vystupovat s protižidovskými provoka-
cemi. Jejich stoupenci to chtěli učinit v Praze 10.11.2007 při výročí Křišťálové noci
v roce 1938, kdy nacisté podpalovali synagogy, 19.1.2008 v Plzni při výročí tran-
sportů Židů v roce 1942 do Terezína a 27.1.2008 rovněž v Plzni při výročí osvobo-
zení vyhlazovacího tábora Osvětim - Březinka. Nedávno proběhly provokace tohoto
typu ve Světlé nad Sázavou a v Polné. Tyto protižidovské provokace jsou nehoráz-
nou urážkou utrpení a smrti Židů v době nacistického teroru.
Jako evangeličtí faráři a farářky se vděčně učíme z biblických knih Mojžíšových, ze
žalmů a proroků. Vážíme si izraelsko-židovského dědictví v dějinách a v současnos-
ti. Připomínáme obrovský přínos Židů v rozvoji hospodářství a kultury.
Znevažování obětí holokaustu a zlehčování záhuby Židů je naprosto nepřípustné.
Žádáme představitele státní správy, aby ve smyslu zákonů zakazovali jakékoli anti-
semitské demonstrace.

Za Spolek evangelických kazatelů Jan Plecháček, předseda"

Prohlášení Spolku evangelických kazatelů



církvi k budování čtyři úřady: pas-
torů, doktorů, starších a diakonů.
Pro dějiny staršovstva je tento
Calvinův pobyt u Bucera ve Štras-
burku rozhodující, zvláště ve věci
kázně. Nemějme Calvina za revolu-
cionáře. Nechtěl nic jiného než
obnovit církev podle obrazu církve
apoštolské, jak o ní svědčí Nový
zákon. A když ještě nalezl oporu ve
spisech církevních otců, prosazoval
neochvějně svůj plán obnovy církve
zavedením církevní kázně. Celé
Písmo svaté měl za Boží slovo, vě-
řil, že přišlo z nebe tak přímo, jako
by je Bůh vyřkl a lidé je zazname-
nali. Jeho pravost však nakonec po-
znávají ti, jimž ji Duch svatý potvr-
dí svým tajemným svědectvím.
Takto chápaná Bible přivedla Cal-
vina k odvážnému a jasnému výro-
ku:"Jsou čtyři druhy úřadů, které
náš Spasitel ustanovil k správě círk-
ve, nejprve faráře, dále doktory, pak
starší a za čtvrté diakony." Dnes
ovšem víme, že z Bible lze odvodit i
jinou řadu úřadů, kupř. anglikáni 
v ní nalézají biskupy, presbytery a
diakony.  Vskutku Nový zákon je

ve věci těchto úřadů nesnadný až
zavádějící, poněvadž není důsled-
ný ve svých výpovědích. 
Dnes nám to nevadí. Už víme, co
Calvin nevěděl, že některé výroky
Písma jsou obecné, neurčité, ne
technické, nebyly míněny jako pří-
kazy. Na Calvinově velikosti to nic
nemění. Záleželo mu na tom, aby 
v církvi byli vedle farářů starší,
kteří by společně kontrolovali
kázeň členů církve. Odmítl udělit
jim podle římského způsobu svá-
tostné pověření, ale podle biblické-
ho způsobu jim přiřkl ordinaci, kte-
rou potvrdí faráři vzkládáním
rukou na ně. Nepokládal to za
prázdné znamení, neboť „Duch
svatý neustanovuje v církvi nic
nadarmo". Nerozlišoval mezi ordi-
nacemi: ta je jen jedna, totožná pro
všechny. Hlavní potíž cítil Calvin,
jak jsme již zmínili, v tom, že se
musel spokojit i s osobami, které
mu městská rada delegovala do
staršovstva. Moc si přál, aby všich-
ni starší byli zvoleni církví. Smě-
řoval k tomu, aby jednou ordinací
byl smazán rozdíl mezi farářem a
starším. Pozdější vývoj však nevy-

hověl jeho záměru: faráři se stali
dvojctihodnějšími a starší se stali
jako laici laičtějšími.
Calvinovi záleželo především na
tom, aby exkomunikace, vyloučení
z církve, bylo věcí církve a ne státu.
Proto jeho opakované přání, aby
mezi členy staršovstva nebyli žádní
městští úředníci. Nedocílil toho, ale
toužil po tom, aby starší, zvolení
církví, sami kontrolovali kázeň, sta-
rali se o chudé a měli poslední slovo
ve věci vyloučení z církve a přístu-
pu k večeři Páně a ke křtu.
Co nebylo dopřáno Calvinovi v Že-
nevě, stalo se skutkem ve Francii,
která zblízka sledovala reformační
vývoj v Ženevě a záhy odtud pře-
vzala úřad starších. Nikdy však
nebyla v nebezpečí, že by se dosta-
la do jakéhokoli područí státu. Její
staršovstvo bylo od počátku čistě
církevním, duchovním úřadem.
Úřad starších se v dějinách
osvědčil. Došel, jak vidíme, vel-
kých změn, avšak je nesporné jej
zachovat, podporovat a zdokona-
lovat.

Josef Veselý

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM
"GRÜNE AU" 

samoobslužný dům zve k rekrea-
ci do nádherné alpské krajiny 
v St. Wolfgang, kde pro nádheru
této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i
duše může dýchat... 
Nachází se vých. od Salcburku, 
z Prahy 4 hod., 50 míst; pro sku-
piny i pro jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Sněhový
ráj "Postalm" (1200-1900m) - ski-
bus zdarma - sníh do  Velikonoc.
Horské túry začínají přímo u
domovních dveří. Cena: Skupiny
14,50 ev. 13,50; jednotlivci 14,50
euro/den; děti sleva; pro nároč-
nější „Bungalow“ pro 4 dosp. a 4
děti - 100 euro/den. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de
Jiří Potoček tel/fax 49 553 9393.

č. 51

PROSÍM, NEVYHAZUJTE PAPÍROVÝ
BETLÉM, ani poškozený či neúpl-
ný. Muzeum děkuje. 388 332 032,
737 658 054, 
www. betlemyapodmalba.info

č. 3

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE zve na úterý 
11. března 2008 od 17.30 h do pří-
zemí pražského kláštera Emauzy
(Praha 2, Vyšehradská 49) na
besedu s Mgr. Janem Krajhanzlem
na téma "Ekopsychologie aneb
psychologie jako příležitost pro
ochranu přírody a životního pro-
středí." Předpokládaný konec je
do 19.15 hodin.

JNe

Původ staršovstva Inzerce

Závanem pravého a nefalšované-
ho baroku přivítal nás prostřed-
nictvím Čr 2 Nový rok. „Nejzná-
mější „Čech" se ten pořad jmeno-
val. Exaltovaný jezuita s křížem,
který držel po způsobu sv. Jana

Nepomuckého, nás vodil od jedné
sochy ke druhé prakticky po celé
Evropě, když nepočítáme Skan-
dinávii a Rusko. Všude bylo zdů-
razňováno, jak je tam uctíván a za
nejrůznějšího patrona pokládán.
Znovu bylo oprášeno mučednictví
Johánka z Pomuka kvůli zpověd-
nímu tajemství. Přitom se k tomu
v době čtyřstého výročí smrti
generálního vikáře arcibiskupství
pražského roku 1993 už neznala
ani katolická historiografie. Za
mučedníka služební povinnosti ho
tenkrát označil katolický kalendář.
O historickém Johánkovi z Pomu-
ka jsme se toho na Nový rok příliš
nedozvěděli, podstatné věci byly
zamlčeny, například že to byl
hlavně advokát a teprve později
přijal nižší svěcení, aby si mohl
koupit výnosnou faru u sv. Havla
(zde byl soustředěn bohatý ně-
mecký patriciát) a mohl půjčovat
peníze, nebo že posadil na faru
střídníka a šel studovat do Padovy

církevní právo. Nebyla řeč ani o
tom, že se jmenoval po otci Welflín
jako potomek německých osadní-
ků (ale česky prý nejspíše uměl).
Ani se nám nedostalo informace o
tom, co to stálo úsilí a obrovských
peněz, než se 336 let po jeho smrti
podařilo nakonec zlomit odpor
papežské kurie, jmenovitě advoca-
ta diaboli mons. Lambertiniho, a
doslova tak na ní vyvzdorovat
Johánkovu kanonizaci. Celý pořad
se nesl v adorativním duchu (prů-
vodní slovo četl Marek Eben). Ke
světci se přiznal i ministr zahrani-
čí p. Karel Schwarzenberg (kdysi
si na něm bezdětný pár z jeho roku
vymodlil potomka). Na konci po-
řadu pak padlo přání, aby se sv.
Jan Nepomucký stal patronem
sjednocené Evropy. Jak říkám,
evangelický historik F. M. Bartoš
by se nestačil divit. Existuje jedno
rčení: Jak na Nový rok, tak po celý
rok. Máme se tedy na co těšit.

Jaroslav Kraus

Dokončení ze str. 1

Pozvánky

F. M. Bartoš by se nestačil divit

Dne 8.února zemřel věrný člen žižkov-
ského sboru, dlouholetý presbyter a bý-
valý kurátor, bratr Ing.Valentin Cham-
rád, CSc. Zemřel po delší nemoci ve vě-
ku 75 let. K vzpomínkové a děkovné bo-
hoslužbě za jeho život se sejdeme v sobo-
tu 1. 3. 2008 ve 14 hodin v modlitebně
Druhého sboru ČCE v Praze 3-Žižkov,
Čajkovského 10.

Rodina a staršovstvo sboru

zvečera když nedořčené
táhne tíhu minula
kterou nikdy nedožene
i kdyby se rozbila

tehdy se noc zatarasí
a z rána spadne naděje
do kaluže plné sazí
jež líný úsvit nesmyje

tak do kaluže nedořčena
namáčí se ranní dech
a nadechuje něco z černa
bližšího než na dohled

z doteků všech teplých míst
která ta noc nepoznala
chce se provždy nedojíst
ani to co zbylo z mála

ale ráno pohostinné
v stejnokroji od včera
způsobí, že nechuť zjihne
i bez tepla večera

bez tepla co sotva hřálo
a bylo spíše tušením

že zbyde-li jenom málo
nic do rána se nezmění
pošlapáno do černého nebe
lenivé ráno se skřípěním vrat
pokusné řeči o míru vede
a přitom krášlí usedavý smrad

kdyby se aspoň rozvířit dalo
to co vnáší do šera
krajinou v níž od rána se spalo
aby se smyla nevěra

a kdyby skřípot na chvíli ustal
a vrata se stala loučením
které je možno do rána uspat
neprokazatelným mlčením

a co když vedle rán
jsou i bílé skvrny
do kterých ubodán
padá mezi trny
nad hlavou z černých těl
noc bolavě hučí
jako by zapomněl 
že nic nedoručí

Ukázky vybral -kar

Z večerů lenivého rána
Petr Bláha

Ruská jednota evangelikálních křesťanů– baptistů má
nového místopředsedu, který vede nové oddělení odpo-
vědné za finanční servis. Stal se jím Leonid Kartavenko,
který by měl v ústředí ruských baptistů vytvořit zcela
novou službu: fundraising. Nicméně Kartavenko nepo-
važuje za svůj hlavní úkol v prvé řadězískávání finanč-
ních prostředků nýbrž změnu myšlenkových přístupů.
"My jsme neuvěřitelně vděčni za pomoc, kterou jsme
přijali od sborů na Západě po zhroucení naší ekonomi-
ky, " prohlašuje. "Ale  již delší dobu nemáme stejnou eko-
nomickou situaci jako před 15 lety. Bohužel, mnoho
našich lidí sama sebe stále vnímá jako zbídačené a ne-
způsobilé k dosažení čehokoliv. Já mám mandát vést své
spoluvěřící ke změně myšlenkových postojů." 
Nový místopředseda upíná svůj zájem též za hranice
Ruska: "Máme vyšší životní úroveň než v Brazílii.
Přesto křesťané z této země dosud podporují naši do-
mácí misijní práci! Naši členové a sbory si musí uvědo-
mit, že nejsou odpovědni jen za Rusko. My sami musí-
me pomáhat zemím, jako je Brazílie, finančně a vyslá-
ním našich misionářů." Pastor Kartavenko nespatřuje 
v poklesu darů z cizích zemí Boží trest, nýbrž životně
důležitou výzvu k probuzení: "Ukazuje nám to cestu a
připomíná, že je teď před námi práce na našem vlast-
ním domě!" 
S tímto myšlenkovým přístupem vznikající oddělení pro

finanční servis iniciovalo "Den bratrství". Představitelé
všech sborů budou pozváni k regionálním schůzkám.
Osoby reprezentující různá oddělení moskevského
ústředí na nich podají zprávu o svých úkolech a nadějích
pro budoucnost. Návštěvy dostanou příležitost podpo-
řit konkrétní osobu, službu nebo projekt. Budou též po-
zváni, aby podepsali prohlášení o osobním finančním
závazku. Dosavadní neadresné dary sborů ve výši 50
rublů (2 dolary) na člena a rok pro účely národní kance-
láře budou zachovány. Tato suma však stačí pokrýt jen
základní výdaje na národní ústředí - nic nezbývá na
financování regionálních programů. 
Další okruh práce se vztahuje k rostoucímu počtu bap-
tistických podnikatelů. Každotýdenní modlitební snída-
ně pro křesťanské podnikatele – nezávislé na Národním
hnutí modlitebních snídaní – již vznikly na jihu Ruska 
(v kavkazském regionu). Ne všichni pozvaní jsou aktiv-
ní křesťané – Kartavenko pohlíží na takové události jako
na příležitost k misii. Prohlašuje: "Jsou to seriózní podni-
katelé a my jim chceme ukázat na jejich zodpovědnost.
Bůh jim svěřil finanční prostředky, které mají pro něj
spravovat. S těmito fondy musí zacházet moudře." 
Třetí okruh činnosti zahrnuje rozvoj vztahů se západní-
mi partnery. Leonid Kartavenko přiznává: "Musíme po-
kračovat v návštěvách Ameriky a západní Evropy. Naše
finanční nezávislost je pořád ještě cílem, který je před

námi. Ale Rusko pro mne zůstává
prioritou číslo jedna." 
Pastor Kartavenko souhlasil se
svým novým povoláním s těžkým
srdcem. Rodilý Ukrajinec se přestě-
hoval z Kyjeva do Moskvy v roce
2002, aby nastoupil do misijního
oddělení ruských baptistů. "Misijní
práce mně působila neobyčejnou
radost a já ji považoval za vysoce
potřebnou," prohlašuje. Ale je také
zkušený odborník v oblasti fundra-
isingu. Již ve svém rodném městě
Makajevka na východní Ukrajině,
kde pomáhal Ruská jednota evan-
gelikálních křesťanů-baptistů, nej-
větší zdejší protestantská církev, re-
prezentuje přibližně 80 tisíc dospě-
lých členů v 1750 místních sborech
a skupinách. 

Tiskovou zprávu Evropské 
baptistické federace

z www.ebf.org 
přeložil Petr Hlaváček
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PROTO TAKÉ JEŽÍŠ TRPĚL VENKU ZA BRA-
NOU, ABY POSVĚTIL LID SVOU VLASTNÍ
KRVÍ. VYJDĚME TEDY S NÍM ZA HRADBY,
NESOUCE JEHO POTUPU. VŽDYŤ ZDE NE-
MÁME TRVALÝ DOMOV, NÝBRŽ VYHLÍŽÍ-
ME MĚSTO, KTERÉ PŘIJDE.

ŽD 13,12-14

Ježíš byl popraven za hradbami
města. Pisatel dopisu Židům tomu
rozumí. Ví, že takto bývala obětová-
na zvířata za hřích. Hřích byl vyne-
sen ven ze společenství a zneškod-
něn. Ježíš vzal na sebe hřích lidu a
obětoval se. Jeho krev očišťuje a po-
svěcuje. Každý, kdo to přijme, se
může radovat a s odhodláním pustit
do nového života. Vždyť Bůh mi do-
pomohl k právu, ujal se mého sporu
(Ž 43,1)! Nebude mě tedy už trestat.
Budu teď lépe pečovat o svůj vztah
s Bohem, více se modlit a vyhledá-
vat společenství Božího lidu. S Bo-
žím požehnáním začnu budovat
svůj domov a vytvářet dobré vztahy
v rodině. Ježíš mě posvětil svou
krví, já patřím Bohu a sloužím mu,
očekávám tedy, že se mi bude dobře
dařit, třeba i v zaměstnání, zkrátka
že budu mít štěstí.
Verš 13. o tom nic neříká. Autor do-

pisu Židům uvažuje jinak. Ježíš byl
ochoten vzít na sebe pohanění, trpět
a zemřít za nás. Když my říkáme, že
následujeme Krista, máme být při-
praveni jít za ním ven do nepohody,
snést pokoření a nepochopení jako
on. Abram kdysi vyšel na Boží zavo-
lání a v důvěře se vydal na cestu, i
když nevěděl, kudy půjde a kam
dojde. Sloužit Bohu totiž znamená
mimo jiné vyjít z pohodlí domovů a
podívat se, co potřebují ti venku.
Vyjít ze zajištěných pozic svých
sborů a křesťanských skupin a zají-
mat se o to, co bychom mohli udělat
dobrého ve světě, do kterého nás
Bůh posílá. K tomu jsme posvěceni.
To, co si tady budujeme, není trvalé.
To věčné, opravdu hodnotné přichá-
zí od Boha. Občas už to můžeme
zahlédnout.

Jana Křížová,
kazatelka ECM Brno

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Vyjděme za hradby - neděle Judica

Tento utrhačný titulek nepochází 
z bulvárního tisku, nýbrž z oficiál-
ního evangelického církevního tý-
deníku Die Kirche. Sděluje výsle-
dek ankety, kterou provedla baptis-
tická agentura mezi Američany
naprosto církvi vzdálenými. 72 pro-
cent dotázaných soudí, že církev je
plná pokrytců, avšak téměř stejný
počet soudí, že Ježíš může pozitiv-
ně změnit člověka. Zmíněná agen-
tura ne-připojila k výsledku ankety
žádný komentář. Stejně tak se zdr-
žel ko-mentáře i týdeník Die
Kirche. Nechávají čtenáře, aby si jen
vtiskl do paměti, že lidé ze světa
Ježíše "berou", církev však rozhod-
ně ne, fuj-, protože je "plná pokryt-
ců". Provokují jej, aby se tázal, jak se
to stalo, že církev, kterou Ježíš zalo-
žil, se proměnila tak, že ji tolik lidí
pokládá za útočiště pokrytců. 
Nový zákon, mohu-li to říct velmi
zjednodušeně, líčí církev jako bratr-
ské společenství, jehož jediným
řídícím pravidlem je Duch svatý.
Postupem času se však v církvi pro-
sadil jiný duch, jehož jméno je IUS -
PRÁVO, ovšem církevní, které
posléze v roce 1917 dorostlo v Co-
dex iuris canonici. Církev se mu po-
drobuje a opírá o ně svou totožnost.
Pod jeho vládou se však proměnila
v instituci, kde bývá pokrytcům
nejbezpečněji. Tomuto vývoji před-
cházela obrovská změna, která do-
sud pronásledovanou a chudou cír-
kev učinila tolerovanou a brzy stát-
ní a jedinou. Nastal "konstantinský
věk" církve, podle římského císaře
Konstantina, jehož vláda obdařila
církev mocí, slávou a bohatstvím.
Přestala být církví "milou všemu
lidu", stala se všemu lidu obáva-
nou, podobnou totalitnímu státu i v

tom, že vyžadovala od všeho lidu
poslušnost. Trůn se zasnoubil s
oltářem. Do církve se nahrnuly
davy lidí, kteří šli za kariérou, před-
stírali víru a dali se pokřtít. Křest se
stal povinným. Pokrytectví našlo 

v církvi svůj domov.  - Přenesme se
do 16. století. Velké evangelické
reformační církve neprotestovaly
proti tomuto vývoji důsledným
horlením, nýbrž vpluly do něho

Zaplatil jsem u lékaře 30 korun. Klidně bych dal i víc. Je to pro mne otáz-
ka důvěry. Máme skvělou doktorku, víte? Je obětavá, dělá pro nás mno-
hem víc než jiní, zrovna se moc hezky stará o nemocného bratra ze sboru. 
Jeden presbyter ve staršovstvu otevřel téma placení u lékaře takto: je křes-
ťanské od tzv. křesťanských politiků chtít po nemocných platit za návště-
vu lékaře? Vyzval, ať napíšeme ostrý dopis KDU-ČSL.
Vím, že se za lékaře platí v zemích, kde žije mnohem víc věřících, a dale-
ko vyšší částky. Osobně na tuto omílanou záležitost vztahuji přesně jako
na svou lékařku kritérium důvěry: lze důvěřovat politikům, že je třeba
platit u lékaře? Jestli to je třeba, utáhneme si opasky. Pokud to není nutné,
klidně reptejme proti politickému vrtochu. Možné je obojí.
Sami politikové téma důvěry kanalizují do hlasování v parlamentu. Ne-
chtějí od voličů přijmout tento typ uvažování. Můžeme věřit, že poplatky
za lékaře jsou nezbytným systémovým opatřením, když tušíme, že je opo-
zice vzápětí odstraní? Je to systémová práce v zájmu občanů, jestliže se
každý rok mění pravidla daňového přiznání, ruší a zřizují ústavy paměti
národa, vyhazují a dosazují úředníci podle party, která vyhrává? V tomto
prostředí těžko vzbudíte dojem, že je opravdu nezbytné u lékaře platit.
Nevěřím nejvyšší politické reprezentaci. Jsou to divní chlápkové. Napří-
klad podvádějí svoje ženy – prezident, předseda vlády, šéf opozice, mi-
nistři stínoví i viditelní. Žení se s konkubínami a posílají si navzájem bla-
hopřejné telegramy. Tetelí se, jak se elegantně zbavili stárnoucích manže-
lek v přechodu.
Král David byl také křivák. Ani poté, co činil pokání před celým náro-
dem, bych nedovolil své manželce osobní hygienu na balkóně - co kdyby
ji zahlédl? Ale aspoň přiznal, že je šmejd. Proto jsme mu odpustili a ještě
to s ním zkusili.
Důvěryhodnost člověka a jeho kroků, jeho práce a programu je velmi
křehká, labilní. Všechno souvisí se vším. Nepoctivost v detailu poškozu-
je celek, s tím nic nenaděláte. Jako křesťané nevěříme na stoprocentní
dokonalost, to už se vyřešilo na stránkách Nového zákona. Ale nemůže-
me se vzdát poctivého vyznání nedokonalosti a prosby o odpuštění. Jinak
milost nemůže naše chyby překrýt. Známky pokory, kajícnosti, odstupu
od sebe sama by důvěryhodnosti politiků jistě prospěly. Mohl bych si
pak říct: „To je férovej chlápek. Není stopro, ale když po mně něco chce,
můžu mu důvěřovat, že k tomu má důvod." Strašně složité geopolitické
úvahy, nekonečné diskuse se dají zredukovat na prosté: „Nevydáš křivé-
ho svědectví, nesesmilníš, nepokradeš."

M. Kitta

Důvěra

Ježíš huj, církev fuj!
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

První list Timoteovi (2,1-2) nabádá
křesťany, aby se především za
všechny modlili, také za „vládce a
ty, kdo mají v rukou moc, abychom
mohli žít tichým a klidným životem
v opravdové zbožnosti a vážnosti".
Odepřít někomu přímluvné modlit-
by je křesťansky prakticky nepřija-
telné, tedy dobrá, modleme se i za
parlament. Leč – když sleduji, co
dlouhodobě předvádí a v rámci
prezidentské volby demonstruje 
v umocněné podobě, tohle modlit-
by samy nevyřeší.
Je zřetelné, že náš zastupitelský
sbor není schopen zajistit pro nás
tichý a klidný život, naopak, zne-
klidňuje nás, štve, obtěžuje hádka-
mi, vzájemným osočováním z níz-
kých praktik, jitří emoce na všech
stranách a je evidentně neschopen
splnit slušně úkol zvolit hlavu státu
(i když se snad nějak podaří dospět
k výsledku, už teď je jasné, že to ne-
ní a nebude slušně).
Modlit se za ně? Jistě, ale to je málo.
Svými modlitbami provázíme ty, o
nichž máme naději, že uložené úko-
ly dokáží vykonat, nebo ty, kteří ne-
mají volbu a čímsi projít musejí.
Ptám-li se, zda něco z toho platí 
v tomto případě, docházím ke dvo-
jímu záporu. Nedokáží a nemuseli.

Mohli dávno uzákonit volbu pří-
mou a bylo by na nás, komu dáme
hlas.
Špatně fungující sbory musí být
napraveny nebo nahrazeny. Neudě-
lala-li v Římě některá legie vše, co
mohla a měla, přikročilo se k rekon-
strukci – zdecimováním. Nefungo-
vali-li v minulosti někteří zastupite-
lé v Praze, napravovalo se defene-
strací. Metoda starověká a středově-
ká, tedy zastaralé, navíc křesťansky
nepřijatelné. Ale decimovat se dá i
humánně – co snížit počty poslanců
i senátorů? Ono by to šlo bez vel-
kých škod zhruba na polovinu. A
místo defenestrace zredukovat pra-
vomoci. Na prvním místě zavést
přímé volby – prezidenta, ale nejlé-
pe i další (hejtmany, starosty), aby se
předešlo řadě možných regionál-
ních a lokálních recidiv.
Jestli jsem něco opravdu toužebně
čekal, tak to byl poslanec či poslan-
kyně, který řekne veřejně - omlou-
vám se, nemáme na to, už to nikdy
neuděláme a od příště budete volit
vy. Za to se modlím, i když si vůbec
nejsem jist, jestli nás přímá volba
přiblíží tichému a klidnému životu.
Ale horší to snad být nemůže. Kyrie
eleison.

J. Halama

Na prvním místě modlitby?

Dokončení na str. 4
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OSLAVY 60. VÝROČÍ ZALOŽENÍ SRC
Ženeva – ENI. Setkání Ústředního výboru Světové rady církví, které se
uskutečnilo ve dnech 13. – 20. února v Ekumenickém centru v Ženevě,
bylo  příležitostí oslavit 60.výročí vzniku tohoto největšího světového
ekumenického seskupení církví. Světová rada církví byla založena na
prvním valném shromáždění v Amsterodamu 23. srpna 1948. Na shro-
máždění se tehdy setkali delegáti 147 církví ze 44 zemí. Dnes se počet
členských církví víc jak zdvojnásobil. Jedním ze způsobů oslavy výročí
bylo i v době každodenních ranních modliteb připomínání si a vděčnost
za činnost rady a její úspěchy, ale také reflektování méně radostných
událostí. Každé ráno se neslo ve znamení jednoho z valných shromaž-
dění v historii Světové rady. V neděli 17. února vyvrcholily oslavy slav-
nostní ekumenickou bohoslužbou v katedrále svatého Petra. Na boho-
službě kázal ekumenický patriarcha Konstantinopole Bartoloměj I.,
duchovní vůdce pravoslavných křesťanů.

DALŠÍ TÉMATA JEDNÁNÍ: MEZINÁRODNÍ EKUMENICKÁ MÍROVÁ KONFERENCE,
ROZŠÍŘENÉ VALNÉ SHROMÁŽDĚNÍ, TÝDEN MODLITEB ZA JEDNOTU KŘESŤANŮ
Ženeva – ENI. Ústřední výbor na svém zasedání rozhodl, že Mezi-
národní ekumenická mírová konference v roce 2011 se uskuteční 
v Kingstonu na Jamajce. Připravovaná konference bude završením De-
kády za překonávání násilí.  
Zástupci církví, kteří se sešli v Ženevě, dále hovořili o představě rozší-
řeného Valného shromáždění. Shromáždění, které se uskuteční v roce
2013, by bylo otevřené i pro církve, které nejsou členy Světové rady. 
V současnosti Světová rada církví reprezentuje okolo 25 % křesťanů ve
světě. Na prozkoumání možnosti rozšířeného valného shromáždění
bude vytvořen speciální výbor.  
Zasedání si také připomnělo sté výročí Týdne modliteb za jednotu křes-
ťanů. Oslavilo jej na jednání ve středu po obědě několika svědectvími.
Hae-Sun Jung z Korejské metodistické církve představila perspektivy
Týdne modliteb pro příští rok.

Ekuména vo svete 08/2008

Zemřela významná teoložka
V Kolíně nad Rýnem zemřela 13. února 2008 po dlouhé nemoci
Anneliese Neumärkerová (89), evangelická teoložka náležející k okruhu
Martina Niemöllera a H.J. Iwanda (Rheinländische Bruderschaft). Ve
své zemi vedla zápas o kající vyrovnání s německou vinou na hrůzách
války a napříč železnou oponou od 50. let minulého století usilovala o
živé vyznavačské spojení s českými sbory a jejich kazateli. V rámci
svého pověření v Porýnské zemské církvi (referát školství) se mj. za-
sloužila o vybudování a programové vedení církevněpedagogického
konferenčního střediska „Hromádka-Haus" ve Zweifall/Eifel. V roce
1979 Komenského bohoslovecká fakulta udělila sestře A. Neumärkero-
vé čestný doktorát teologie.

cn

Lužickosrbští evangelíci dnes
Lužice je tradiční historickou dvojjazyčnou oblastí Spolkové republiky
Německo. Lužičtí Srbové jsou pozůstatkem Polabských Slovanů 
v Lužici Horní, Střední a Dolní. Ve značné části Horní Lužice a výhrad-
ně ve Střední a Dolní Lužici bydlí a žijí hlubokým duchovním životem
plným víry  lužickosrbští evangelíci. 
V Budyšíně sídlí superintendent Horní a Střední Lužice Jan Malink,
jemuž před deseti lety dal tuto poctu drážďanský synod. Jan Malink
pečuje nejen duchovně, ale vkládá všechny své další prostředky pro
uchování této minority evangelické víry. Je pastýřem především starší a
nejstarší generace Lužických Srbů. Jeho potěšením jsou kázání v Mi-
chalském kostelíku blízko Vodní věže v Budyšíně, v časopisu Pomhaj
Bóh a lužickosrbském rozhlase. Je velkým přítelem českých evangelíků,
u kterých studoval dva semestry.  
Také v Památníku národního písemnictví v Praze opsal mravenčí pílí
dopisy velkého lužickosrbského prozaika Lorence – Zalěskoho, které
vyšly jeho pílí v Lidovém nakladatelství Domowina v Budyšíně. Nej-
větší láskou  Jana Malinka je duchovní péče o nepočetnou horno - a
středně lužickosrbskou evangelickou mládež.

Josef Lebeda

Dolnosrbský zpěvník
Evangelíci v Dolní Lužici se v prosinci minulého roku opět po 92 letech
dočkali nového církevního zpěvníku Duchowne kjarliže. Vydalo jej
nakladatelství Domowina v Budyšíně ve spolupráci se Společností pod-
porující srbskou řeč v církvi a 24. února byl v Žylowě slavnostně předán
církevní veřejnosti. 
Na 952 stránkách jsou písně ve švabachu i v latince, poprvé s notací,
dále liturgické žalmy, stručné dějiny písní a autorů a seznam málo zná-
mých výrazů a zeměpisných jmen. 
O nové překlady textů z němčiny se přičinili zvláště Juro Frahnow a
Měto Pernak. Muzikologickým poradcem byl Stefan Kiessling, jazyko-
vou redakci provedla Irena Šěrakowa. 
Na deskách je zlatý lipový kříž nad vodou jako znak srbské církevní
práce v Dolní Lužici. 
Také my přejeme dolnolužickým bratřím a sestrám Boží požehnání při
zpěvu v kostele a v rodinách.

(Podle „Pomhaj Bóh" Bohuslav Vik)

„Slov moudrých pokojně poslouchati
sluší, raději než křiku 

panujícího mezi blázny."
Kaz 9,17

Zvláštním způsobem došlo k napl-
nění citovaného výroku v souvis-
losti s opakovanou volbou českého
prezidenta! 
Zběžná rešerše ohledně jednoho 
z činitelů, o jejichž možné prezi-
dentské kandidatuře se v mezidobí
mezi oběma volebními pátky zača-
lo oficiálně i kuloárně spekulovat,
mohla dovést (a dovádí doposud)
kteréhokoli internetového surfaře
až k následujícím větám: „Neckář
podal dvě zprávy. Ty hovoří o tom,
že se u Kubišové v pražském bytě
scházeli ‘pravicoví exponenti’ v če-
le s tehdejším ministrem zahraničí
Jiřím Dienstbierem …" (zvýrazňu-
jeme). To celé se, podržte se, mělo
odehrávat koncem sedmdesátých

let dvacátého století, tedy za nej-
hlubší totality. Vyjádřeno jinak: Jiří
Dienstbier měl za totality zastávat
nomenklaturní, ministerskou funk-
ci! Tak to alespoň vypustila do světa
novinářka Martina Jelínková tis-
kem i elektronicky v článku s ná-
zvem Festival v Trutnově zřejmě
zakáže Neckáře (Lidové noviny ze
dne 26. června 2007, s. 4). 
O článku Martiny Jelínkové se sice
svého času horlivě diskutovalo 
v souvislosti s jiným tématem
(proto tak snadno „vyskakuje" při
zběžné internetové rešerši), přesto
však výše citovaná formulace, po-
kud vím, nebyla tiskem ani na
internetu nikdy dementována; sdě-
lení o Dienstbierově ministrování
za totality je, ergo kladívko, dodnes
pro kteréhokoli surfaře či knihovní-
ho badatele podloženo a podpoře-
no autoritou celostátního deníku.
(Že běží o holý nesmysl, to je ihned

jasné pouze dříve narozeným nebo
těm, kdo se v politických otázkách
nadprůměrně dobře orientují.) 
Pro stranu, jejíž členstvo se k před-
listopadovému zřízení hlásí, může
být citované autoritativní sdělení
jistě vítanou, kladnou „kádrovou"
informací. Pro ostatní může být
naopak v souvislosti s nadcházející
novou prezidentskou volbou infor-
mací diskvalifikující, ba rovnou
dehonestující.
Co z toho všeho plyne? Jistě přede-
vším závěr o užitečnosti mediální
hlídky, kterou s vlastními pohoto-
vými dementi už drahnou dobu
provozuje znovuzvolený český pre-
zident. Nejenom v souvislosti s pre-
zidentskou volbou lze totiž konsta-
tovat, že křik bláznů ve smyslu kni-
hy Kazatel zaznívá občas i z tuzem-
ských médií!

František Schilla

Z církví u nás i ve světě Křik bláznů a volba prezidenta

Starořecký výraz HAPAXLEGO-
MENON sice může někomu znít
jako podivné zaklínadlo, ale  v pod-
statě tu jde o jednoduchou mluvnic-
kou složeninu: HAPAX (násobná
číslovka: jednou)  a LEGOMENON
(příčestí minulé slovesa LEGEIN-
říci, tedy: řečené.) Jde o výraz, který 
v antickém kulturním světě vyzna-
čoval pojmy použité v tehdejších
spisech JEN JEDENKRÁT, jako
vyřčené a zaznamenané jen na jed-
nom místě; a obvykle ovšem ve
významné souvislosti. Takové vý-
razy jsou hojně obsaženy i v Bibli,
kde mají také svůj jedinečný vý-
znam. Na ně ovšem nenarazíme
jako prostí čtenáři Písma, když je
čteme v naší řeči. Objeví se občas
jen badatelům při prohloubeném
studiu biblických textů v  původ-
ních jazycích.
Já jsem narazil na první hapaxlego-
menon v Listu Filipským 4,5. Začal
jsem se jím vlastně zabývat na zcela
neobvyklý podnět, totiž na malý
domácí spor. Moje manželka dosta-
la onen upravený text jako konfir-
mační heslo: "Mírnost tvoje známa
buď všechněm lidem." Na tomto textu
si velmi zakládala, a občas mně i
žertem připomínala, jak se k ní dob-
ře hodí. Toho jsem já naopak někdy
využil proti ní, když jsme se dostá-
vali do rozepře o nějakou věc. Když
tvrdošíjně trvala na svém, odkazo-
val jsem ji na onen konfirmační text
o mírnosti, že by se ho měla důsled-
ně držet. A rád jsem jí připomínal
překlad profesora F. Žilky, že jde o
"povolnost"!  
Když jsem později shledal další
překladová pojetí i u katolických
autorů (P. Škrabal: "ústupnost", J.L.
Sýkora "vlídnost", O. Petrů "ušle-
chtilost"), obrátil jsem se pochopi-
telně k původnímu řeckému textu
se snahou o správné pochopení
jeho základního smyslu. Tam jde o
zvláštní složeninu (to epieikes
hymón= to "mírné" vaše), o níž
jsem si ověřil podle řecké konkor-
dance, že nemá jinde v Novém
zákoně obdobu, a že se tedy vysky-

tuje pouze na tomto místě jako
HAPAX-LEGOMENON! Na rozdíl
od základního adjektiva epieikés
(=mírný, vlídný, dobrotivý), ozna-
čujícího pozitivní vlastnosti jednot-
livců (doporučované např. v 1 Tm
3,3, Tt 3,2), připomíná zde apoštol
mezi závěrečnými výzvami do
filipského sboru právě tímto ojedi-
nělým výrazem "mírné vaše", aby
byli pamětlivi svého zvláštního
charismatického obdarování jako
Kristovi věrní. A k tomu je motivu-
je bezprostřední připomínkou:
"Pán je blízko." Tak je vyzývá, aby
"tiše a mírně po způsobu Kristově" 
(2 K 10,21) žili jako jeho svědkové i
v napodobované "kristovské mír-
nosti"(Mt 11,20), a to v eschatologic-
kém výhledu směrem k posledním

dnům. (Zde nakonec doznávám, že
v tomto novém smyslu už bych se
neodvážil jakkoli diskutovat o
správném uplatňování manželčina
konfirmačního hesla.)

Jiří J.Otter

(Podrobný výklad tohoto hapaxle-
gomena Fp 4,5 - s odkazem na další
biblické souvislosti - najde čtenář-
zájemce v mém souboru biblických
studií "Jen jedenkrát v bibli", vyda-
ných v Kalichu na podzim 2007. -
Najde tam i výklad dalších devíti
hapaxlegomen, na která jsem
postupně narážel během let při pří-
pravě kázání. - Výklad nově objeve-
ného hapaxlegomena v Žd 2,1 je
uveřejněn v posledním 7. č. Kře-
sťanské revue z r. 2007.)

Jak jsem objevil první 
hapaxlegomenon v Novém zákoně

NAD BIBLÍ

(Kterak média veřejného činitele jednou ranou pro prezidentskou kandidaturu
kvalifikovala i diskvalifikovala)

Tento (evropský) vynálezce knih-
tisku se vlastně jmenoval Gens-
fleisch. Ve Štrasburku a potom 
v Mohuči používal odlévaných
kovových liter z matric a vydal 
v letech 1445-1460 několik nábo-
ženských a světských spisů, ně-

meckých i latinských, na papíru i
na pergamenu. Tiskl švabachem
(gotickou minuskulí) a napodobo-
val rukopisnou úpravu včetně
zkratek přímo v textu. Barevné
nadpisy a iniciály dal dělat ručně.
Náklad byl velmi nízký a některé
exempláře působí jako luxusní.
Latinskou bibli-Vulgatu vydal
dvakrát (36řádkovou a 42řádko-
vou). Neuváděl datum ani své
jméno, v čemž ho následovali i
jeho žáci.
Jeho vynález se rychle šířil, 1468
vznikla také první tiskárna v zá-
padních Čechách (majitelem byl
Quido de Columna).
Tato technika nesmírně pomohla 
k rozšíření všeobecného vzdělání
a informací, v 16. století ji vydatně
využila také reformace a humanis-
mus. Knihtisk prošel za následují-
cích pět století dalším vývojem,
ale jeho zakladatele si dodnes
vděčně připomíná celý svět a také
církev.

Bohuslav Vik

Johann Gutenberg 
(+3. 2. 1468)



"Ochrana přírody a zvířat je úkol emi-
nentně náboženský"

Přemysl Pitter nepatří k našim nej-
známějším osobnostem, v zahrani-
čí jej mnohdy znají lépe; přesto
však jde o jednoho z nejvýznamněj-
ších lidí naší historie. Ještě méně se
ví o tom, že byl velkým propagáto-
rem práv zvířat a vegetariánství.
Zčásti je to pochopitelné, neboť ve
srovnání s jeho všestrannou činnos-
tí se jeho zájem o zvířata může zdát
jen jako odklon od důležitějších té-
mat. Jeho vegetariánství a vztah ke
zvířatům nám však může ukázat,
že lze prožít život tak, aby se jedi-
nec nepodílel na zlu - ba dokonce,
aby proti němu aktivně bojoval - a
to nejen zlu vůči lidem, ale i ostat-
ním živým tvorům. 
Vyučil se typografem. Za 1. světové
války odmítl vojenskou službu ve
zbrani a trestu smrti tehdy unikl jen
udělením císařské milosti. Byl pře-
svědčen, že zlo nelze vymýtit nási-
lím. Po válce působil jako laický
evangelický kazatel a sociální pra-
covník. Založil hnutí pro duchovní
obrodu a sbratření lidstva Nový
Jeruzalém, útulek Milíčův dům pro
chudou žižkovskou mládež, ozdra-
vovnu v Mýtě u Rokycan. V po-
sledních letech 2. světové války se
jako člen Výboru křesťanské pomo-
ci židovským dětem zapojil do
odboje proti nacistům, zachraňoval
židovské děti před odsunem do vy-
hlazovacích táborů a podporoval
rodiny zatčených účastníků odboje.
V zámcích nedaleko Prahy nalezly
útulek děti zahynulých Židů i vy-
stěhovávaných Němců. Pitter pe-
čoval o jejich duchovní růst i těles-
né zdraví a v souladu se svými
křesťanskými zásadami v nich roz-
víjel vzájemnou toleranci a lásku. 
V srpnu 1951 emigroval do západ-

ního Německa a unikl tak deportaci
do Jáchymova. Deset let (1952-62)
pracoval v emigrantském táboře
Valka u Norimberka, kde se staral o
československé uprchlíky, spolupra-
coval s BBC a stanicí Svobodná
Evropa. Od roku 1962 působil ve
Švýcarsku; v Curychu založil Hu-
sův sbor, českou školu a odbočku
České společnosti pro vědy a umě-
ní. U příležitosti jeho 80. narozenin
mu teologická fakulta curyšské uni-
verzity udělila titul Dr.h.c., roku
1991 byl vyznamenán Řádem T. G.
Masaryka in memoriam a jeho
nedožité sté narozeniny zařadilo
UNESCO mezi světová kulturní vý-
ročí. Inspirován Novým zákonem a
pacifismem Petra Chelčického a Lva
Tolstého realizoval svými činy zá-
sadní životní postoj - ideu nenásilí. 
Přemysl Pitter se stal vegetariánem
(nebo vegetářem, jak se někdy říka-
lo, tedy člověkem, který nekonzu-
muje maso a jiné produkty mrt-
vých zvířat) po návratu z 1. světové
války. Přijel do Prahy s podlome-
ným zdravím; když klasická lékař-
ská péče selhávala, byla mu nabíd-
nuta přírodní léčba. V rámci této
terapie mu bylo doporučeno zdržet
se konzumace masa po dobu jed-
noho roku. Pitter se během této
doby uzdraví a rozhodne se stát se
vegetariánem. Ve svých vzpomín-
kách k tomu napsal: "Moji přátelé
byli pobouřeni nad tím, že odmítám
masitá jídla. Zpočátku mě přemlouvali,
ale netrvalo dlouho a stali se vegetariá-
ny sami. Ani ne tak z důvodů zdravot-
ních, jako etických. Zkrátka nechtěli
jsme mít podíl na utrpení tvorů trýz-
něných a zabíjených kvůli našim požit-
kům. Už je tomu hezkých pár desítek
let, co jsem maso nejedl, a nejenom že
jsem zůstal naživu, ale i při dobrém
zdraví." Kladný vztah ke zvířatům

měl Pitter již odmalička a úvahami
o vztahu člověka ke zvířatům a o
zabíjení zvířat pro potravu člověka
se zabýval již dlouho předtím. Též
diskuze o vegetariánství se vedly
již dříve v okruhu jeho přátel, jimž
dílo vegetariána Tolstého bylo dob-
ře známo. Podobně jako u Tolstého,
etické důvody pro vegetariánství
byly pro Pittera primární. Tolstoj
kdysi provokativně napsal, že ve-
getariánství je základem humanis-
mu; u Pittera vegetariánství tvořilo
s humanismem kompaktní celek.
Pitter nebyl prvním vegetariánem
u nás, vegetariánství v dnešním
smyslu mělo v českých zemích v je-
ho době již téměř sedmdesátiletou
tradici. Propagací vegetariánství se
zabývalo několik časopisů a vege-
tariánské restaurace byly otevřeny
již koncem 19. století; i kuchařské
knihy pro vegetariánské stravování
v Čechách vycházely poměrně čas-
to. Stát se vegetariánem bylo tehdy
stejně jako i dnes považováno za
určité podivínství, ale vegetarián-
-začátečník nalezl podporu a po-
mocnou ruku v abstinentních či
přírodoléčebných kruzích a časopi-
sech. Za první republiky bylo v Pra-
ze dokonce více vegetariánských
jídelen a restaurací než dnes. Pod-
mínky pro vegetariány tedy nebyly
nepříznivé, nicméně propagovat
vegetariánství a abstinenci v náro-
dě známém svou oblibou vepřové-
ho masa nebylo nijak lehké a vyža-
dovalo zároveň i dost odvahy. Pře-
mysl Pitter přesto nezůstal jen u
sebe a stal se nadšeným šiřitelem
myšlenek vegetariánství a ochrany
zvířat.

Jan Šťastný
Česká vegetariánská společnost 

(dokončení příště)
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Přemysl Pitter 
(*21.6.1895 Praha, †15.2.1976 Curych)

Pavel Říčan, Psychologie náboženství a spirituality

Psychologie náboženství se ptá: jak se chová a jak prožívá věřící člověk? Jaké
jsou v tom souvislosti a zákonitosti? Možná by bylo přesnější mluvit o psy-
chologii náboženského člověka než o psychologii náboženství. Protože 
k náboženství samému, jeho obsahu, Bohu, se psychologie náboženství 
z principu nevyjadřuje. Jejím cílem není „odvysvětlit" víru, že jde o pouhé
psychické procesy. Bůh je empiricky, vědecky neuchopitelný Člověk, který
v něj věří, ve svých projevech ale ano. Aspoň do určité míry.
Pavel Říčan je přední český psycholog, autor řady respektovaných odbor-
ných i populárních prací, profesor, aktivní člen Českobratrské církve evan-
gelické. Jeho předchozí kniha k tématu, Psychologie náboženství (Portál
2002), před pěti lety přinášela obsáhlý výklad o psychických jevech, vlastně
obecnou psychologii v kostce. V novém vydání obecné pasáže již nenachá-
zíme, autor jim věnoval samostatné knihy (Psychologie, Psychologie osob-
nosti). O to víc místa zbylo pro specificky náboženskopsychologická téma-
ta. Nová knížka je opět autorsky zaujatá, ale seznamuje čtenáře se vším pod-
statným, co v současnosti obor představuje. Monografie jak se patří.
Před pěti lety to byla Psychologie náboženství, dnes Psychologie nábožen-
ství a spirituality. Hra se slovíčky či vyjití vstříc módnímu trendu? Nikoli.
Autor  věnuje tématu spirituality řadu let soustředěnou badatelskou pozor-
nost. Definuje ji jako prožitkové jádro náboženství. Vedle toho, že známe věrou-
ku, patříme do společenství, udržujeme instituci církve, řídíme se určitými
etickými pravidly – máme my věřící lidé určité prožitky. Ty jsou pro sou-
časného člověka zvlášť důležité. Autor jim v recenzované knize  věnuje vel-
kou pozornost. Proto patří  spiritualita i do názvu.
Strukturu knihy popisuje sám autor: „První díl, nazvaný ‘Obor a jeho kon-
texty’, je věnován obecným otázkám, vymezení oboru, jeho předmětu a
metod, historii, společenským a vědeckým kontextům. Druhý díl
‘Psychologická fenomenologie náboženství a spirituality’, obsahuje vybraný
faktický materiál, který je jednak zajímavý sám o sobě, jednak usnadňuje
pochopení psychologických teorií, na něž dojde ve třetím dílu. Poslední,
čtvrtý díl dokumentuje na speciálních tématech praktickou použitelnost
poznatků a vhledů z prvních tří dílů (s.14)." Ony psychologické teorie ve tře-
tím dílu pocházejí od S. Freuda, C. G. Junga a E. Eriksona. Autorů, které
Říčan důvěrně a do hloubky zná, má je rád i je dokáže kriticky zhodnotit. 
Co najdeme v nové knize oproti minulé navíc? Pasáže o spiritualitě, obráce-
ní, fundamentalismu, celoživotním vývoji spirituality, evoluční psychologii,
vztahu duše a těla, humanistické psychologii. K vědecké poctivosti autora
patří, že i o přístupech, vůči kterým je kritický, ale v oboru mají význam
(např. celoživotní vývoj spirituality na základě paradigmatu J.Piageta), refe-
ruje. Přesně, nezaujatě. 
Jak přiblížit autorův styl a nepoužít klišé „kniha je psána čtivým svěžím
jazykem"? Říčan charakterizuje sebe sama jako „avšakistu" – čte mezi řádky,
hledá další a další aspekty jevů, mnohost pohledů nechává otevřenou.
Připomíná některé jazzové hudebníky, kteří nahrají skladbu, potom si ji
pouštějí a dodatečně k ní nahrávají přiznávky, variace, kontrastní hlasy.
Autor např. mluví o napětí mezi prožitkem a doktrínou u věřícího člověka,
stavem „toto cítím, ale moje církev to učí poněkud jinak". Výsledkem může
být „sebeklam ‘vybičované víry’". Pod čarou uvádí autor poznámku, která
patrně vznikla, když po čase četl sám sebe: „Věrnost tradici víry – i takové
tradici, za kterou neexistuje rovnocenná náhrada! – může vést k rozporupl-
nému, psychicky stresujícímu ‘životu ve skanzenu’". To bylo ochutnání
autorova stylu. Najíst se čtenář může nad celou knihou, vyšla koncem roku
2007 v nakladatelství Portál, má 326 stran.

Ivan Ryšavý

Recenze

Rád debatuji se svým ateistickým
přítelem o všem možném. Nešet-
říme se, někdy lítají chlupy. Můžeme
si to dovolit, oba víme, že jeden dru-
hého respektujeme a že se máme
rádi. Přestáváme si však rozumět,
jakmile dojde na otázky víry a nábo-
ženství, a ty on otvírá téměř při kaž-
dém setkání. Má pravdu v tom, že se
ve jménu náboženství v historii lid-
stva napáchalo mnoho zlého: křižác-
ké výpravy ve středověku – do
Svaté země i do našich zemí, husit-
ské války, pálení čarodějnic, inkvizi-
ce, svaté války a sebevražedné úto-
ky muslimů, střety katolíků a pro-
testantů v dnešním Irsku... Podezírá
mne, že jen kličkuji, když se snažím
vidět za těmito válkami boj o moc,
který nemá s pravou vírou a nábo-
ženstvím mnoho společného, ty jsou
jenom zástěrkou, která těmto bojům
dodává punc Vyššího poslání. I Hit-
lerovi vojáci měli na opasku „Gott
mit uns". Je pravda, že mnoho lidí
šlo do těchto válek v dobré víře, že
bojují za Boží věc, tak jako dnes fana-
tičtí muslimové. Nejsou však tito
lidé oběťmi šikovných manipuláto-
rů, kteří polopravdivým a zkresle-
ným výkladem Písem – ať už Bible
nebo Koránu – zneužili a zneužívají
jejich víru pro své vlastní cíle? A teď
přijdou další námitky a další otázky:
„Vždyť tu Bibli si můžeš vyložit, jak
chceš, je tam to i ono," a „Je přece jen

jeden Bůh, jak říkáš, který je dobrý,
vševědoucí a všemohoucí. Jak se na
tohle všechno může dívat a nezasáh-
ne, když chce člověka uchránit ode
všeho zlého?" – Podobně mluví
hodně lidí. V metru jsem viděl vyle-
pené plakátky „Ne náboženství!"
hned vedle jiných s hesly „Stop ra-
sizmu" nebo „Ne Temelín". Dostalo
se mi do rukou starší číslo časopisu
Epocha (č.23,6), kde je na titulní stra-
ně položena otázka: „Nejslavnější
kniha světa: Pohádky, nebo prav-
da?" V textu autor vyhledává pasá-
že, které si protiřečí a které odporují
vědeckým poznatkům. V závěreč-
ných odstavcích pak píše - cituji do-
slova: „Je řada těch, kteří stále tvrdí,
že Bible je nezpochybnitelné Boží
slovo. Najdeme je téměř v každém
náboženství a bohužel se dostávají
ke slovu často... Neměli bychom
volit, čemu máme věřit, sami a ne-
nechávat zodpovědnost na zestár-
lých knihách, které si protiřečí?...
Neměli bychom přiznat, že nejvyšší
pravda je v každém člověku zvlášť
a ve všech pohromadě?... Podle
průzkumu z r. 2004 je 69 % Ame-
ričanů přesvědčeno, že největší pře-
kážkou světovému míru jsou nábo-
ženské rozdíly. Není na čase se za-
myslet?"
Zamyslet ano, ale nad čím? Cítím, že
v té argumentaci je cosi falešného.
Nevím, jak odpovědět, aby to bylo

srozumitelné. Asi to nelze, asi se
pohybujeme a myslíme v rozdíl-
ných rovinách. Bibli musíme číst
srdcem, abychom porozuměli, ne
rozumem.
Napadlo mne podobenství, které
povím tomu svému příteli: „Před-
stav si, že jsi od narození barvoslepý
a já se budu snažit ti vysvětlit, jak
vypadá červená barva na růži, kte-
rou držíš v ruce. Samozřejmě to ne-
budu umět. Ty mi musíš věřit, že
červená barva existuje a že já vím,
jak vypadá, i když to nebudu umět
vysvětlit. Nebo mi věřit nebudeš a
řekneš, že jsem si červenou barvu
jen vymyslel, nebo že podléhám ně-
jakým bludným představám. Také
můžeš namítnout, že i my nebarvo-
slepí vidíme tu červenou každý tro-
chu jinak, a že jsme pro tu jinakost
schopni se i poprat, a dodáš, jak
vůbec mluvit o červené barvě je ne-
bezpečné."
Tak jako je někdo barvoslepý, jsou i
lidé Bohaslepí. Jsou ateisté, kteří
věří, že nevěří, a je to jen jejich věc.
Jsou však i militantní antiteisté, kteří
cítí potřebu hlasitě dokazovat, že
Bůh není a že víra v něho je pro lid-
stvo nebezpečná a škodlivá. Komu
to potřebují dokazovat, těm, kteří
věří, nebo sami sobě? Myslím, že
sami sobě. Proč asi?

L. Müller

Ne náboženství?

Teolog, humanista, ochránce zvířat a vegetarián



Bohoslužby

Sbor ČCE v Hořicích v Královéhra-
deckém seniorátu si letos připomíná
svá významná výročí. Čtyři jsou
sborová a jedno celocírkevní.
Na druhou neděli po Zjevení Páně
13. ledna si svátostnými bohosluž-
bami s vysluhováním svaté večeře
Páně připomněli 80. výročí, kdy exi-
stují jako farní sbor. Předcházela
tomu 54letá práce farářů: Františka
Ladislava Valenty, Františka Dvo-
řáka, Františka Nováka, Josefa B.
Součka a Josefa B. Jeschkeho.
Milníky na této cestě byl příchod
prvního reformovaného kazatele
bratra Valenty v roce 1874. Pak za-
koupení rozestavěného domu –
modlitebny v létě 1888. To je letos
120. výročí. Roku 1890 po 16leté
práci byla 15. dubna rozhodnutím c.
k. vrchního církevního rady ve
Vídni prohlášena kazatelská stanice
v Hořicích filiálním sborem refor-
movaného sboru v Semonicích. Tím
jsme přešli ze sboru Klášter nad Dě-
dinou do semonického, který byl
mnohem blíže. Za 19 let v roce 1909
byla modlitebna přistavěna o 5 m do
zahrady. V první světové válce zem-
řel druhý farář František Dvořák. 18.
prosince 1918 sloučením reformova-
né církve a církve luterské vznikla
ČCE. To je 90. výročí.
Po vyhlášení československé repub-
liky nastalo veliké duchovní probu-
zení a sbor se rozrostl až na 1500
duší. Průměrná účast na bohosluž-
bách byla kolem 150 účastníků. Ve
sboru se zvýšil potenciál duchovní i
ekonomický. V roce 1925 sbor kou-
pil dům č. 870, který je naproti mod-
litebny. Tím jsme získali byt pro fará-
ře a jeho rodinu. Do té doby bydlel 
v části modlitebny. Po přestěhování
rodiny faráře Nováka byla modli-
tebna zcela uvolněna pro bohoslu-
žebné úkony.
13. ledna 1928 byl za faráře Jeschke-
ho ustaven farní sbor. Letos to je 80.
výročí. Po příchodu faráře Bedřicha
Henycha v roce 1931 byla z dnešní-
ho pohledu neuvěřitelně rozšířena
sborová činnost. Kazatelské stanice
byly ve Vysokém Veselí, Vojicích,
Ostroměři, Lázních Bělohrad, Mile-
tíně, Boháňce-Skále, Rašíně a No-
vém Bydžově. Ten se ve válce v roce
1941 oddělil a stal se farním sborem.
Farář Henych vyučoval s učiteli ná-
boženství na více jak 30 školách.
Konala se pravidelně nedělní škola,
konfirmační příprava a konfirmace,
schůzky mládeže, porady ženského
sociálního odboru „Tabita“, biblické
hodiny, nácvik pěveckého sboru a
bohatá pastorační činnost po celé
diaspoře.
Pak přišla v roce 1939 válka, která
trvala do května 1945. Byla již druhá
ve XX. století. Někteří členové sboru
byli perzekvováni, pronásledováni a
zavíráni. Po válce mnoho lidí odešlo
z Hořic do pohraničí a jiní ztráceli
zájem. V období budování komunis-
mu 1948-1989 také odpadlo mnoho
členů z mnoha důvodů. Odchodem
faráře Henycha do důchodu byla
fara z rozhodnutí městského NV
pronajata a sbor už neměl být nikdy
obsazen. To zas rozhodli krajský a
okresní církevní tajemník. Sbor pak
administroval z Jičína Daniel He-
nych, syn předchozího faráře. Ale
protože vše má svůj vývoj, tak při
politickém uvolnění, které vzbuzo-
valo určitou naději, byl  sbor se sou-
hlasem obou církevních tajemníků
znovu obsazen. Josef Koláčný se do
Hořic přestěhovával s rodinou 
z valašské Růžďky 29. srpna 1968  -
osm dní po obsazení Českosloven-

ska armádami pěti států. Proplétali
se mezi kolonami ruských aut a
tanků. Za jeho působení byla zcela
zásadně přestavěna modlitebna 
v nástupu tak zvané konsolidace a
normalizace 1970-1973. Byl to vlast-
ně malý zázrak, že OSP vzal tuto
akci do svého plánu a že všemocná
KSČ to povolila. Celá akce byla
zdárně dokončena. Modlitebna byla
znovu otevřena synodním seniorem
ThDr Václavem Kejřem 9. prosince
1973 – za veliké účasti: byla zcela
zaplněna. Je to 35. výročí.
Po odchodu Koláčných do Kralovic
necelého půldruhého roku sbor
administroval hořický rodák a býva-
lý člen sboru Jan Škubal ze Semonic.
Pak přišli na faru mladí novomanže-
lé farář Ivan a jeho žena Věra Ry-
šavých: V hořické nemocnici se jim
postupně narodili Benjamin, Ilja a
Erik. Na faře se vyměnila původní
okna za nová a připravila se plynofi-
kace fary. Po 12 letech odešel Ivan
Ryšavý do Kroměříže a krátce nato
se sem na vikariát nastěhovali Mo-
nika a Michal Kittovi. V létě 1996 se
odstěhovali a od té doby bydlí na
faře rodina Gabriely a Josefa Cardy,
kteří jsou velikým přínosem sboru.
Dva roky měl náš sbor v péči jáhen
Jan Halama, který s rodinou bydlel
na faře v Jičíně. Od 1. září 1998 je
naším farářem Vojen Syrovátka,
který k nám dojíždí ze Dvora Krá-
lové. A to je 10. výročí. 
Za 134 let existence evangelického
společenství v Hořicích se u nás vy-
střídalo 13 farářů. Od roku 1928, kdy
jsme sborem farním, jich je 8. Kurá-
torů se vystřídalo zatím 12. Chci při-
pomenout dva nejdéle sloužící. Josef
Miklík stál v čele staršovstva 23 ro-
ků - od 22. června 1951 do 17. února
1974. Zatím jediná kurátorka Milada
Škubalová byla ve funkci 22 let - od
6. března 1974 do 18. dubna 1996.
Oba dva v nelehké době.
Za posledních 12 let, co bydlí na faře
rodina Cardova, se sto let starý se-
cesní dům proměňuje k lepšímu.
Všechna okna v přízemí byla před
dvěma lety vyměněna – typově patří
k secesní stavbě. Skla jsou protihlu-
ková,ústřední topení je upraveno
podle potřeb, zaveden je nový pří-
vod vody, provedena izolace čelní
stěny, zastřešena terasa. Nová stře-

cha, nová fasáda na západní stěně
do zahrady a loni obnovená secesní
fasáda z Husovy ulice. V podkroví
vybudovány dvě místnosti, samo-
statný plynový topný systém. Zdě-
děný movitý majetek po předcích
jsme tedy udrželi a ještě ho vylepšili
– zhodnotili.
Ale období, které nyní prožíváme
jako sbor, je  možná nejhorší v celé
jeho více jak stoleté historii. Na bo-
hoslužbách se nás schází jen skupin-
ka – proti poválečnému období po I.
světové to není k přirovnání. Z osmi
kazatelských stanic už dávno není
ani jedna. Průměrná účast na boho-
službách se každoročně snižuje. Už
kolik let není ani dvacet přítomných.
Ale víme, že máme Boží zaslíbení,
protože tam, kde se sejdou dva nebo
tři, je On mezi námi. Proto nejsme
opuštěni. Spolu s ostatními křesťany
patříme do Božího lidu a tvoříme
chrám – stavbu, kde je přítomen Bůh
Otec, Bůh Syn a Bůh Duch svatý. 
V Božím lidu máme své místo.
Každý z nás dostal od Boha nějaký
dar. Každý máme na světě svůj úkol.
Každý má pro něco nadání – má
hřivny. Když  s nimi budeme dobře
hospodařit a plnit úkoly nám svěře-
né – máme z toho užitek a radost. A
spolu s námi i naše okolí. Vždyť ten,
kdo nám tyto dary dal a úkoly svě-
řil, se jednou bude ptát, jak jsme 
s nimi naložili a co se s nimi stalo. A
tak stojíme jako sbor před Bohem 
v tomto čase a stavu a prosíme: po-
máhej nám a požehnej naší práci.
V neděli 1. června si všech pět letoš-
ních výročí – čtyři sborová, jedno
celocírkevní - připomeneme na slav-
nostních bohoslužbách, na které
jsou pozváni všichni předcházející
faráři, kteří u nás působili: Daniel
Henych a Jan Halama z Prahy, Jan
Škubal ze Vsetína, Ivan Ryšavý 
z Kroměříže, náš současný Vojen
Syrovátka, senior královehradecké-
ho seniorátu Michal Kitta z Hronova
a Jana Mikolášková – Koláčná dcera
faráře Josefa Koláčného ze Švýcar-
ska.
Věříme, že to bude radostné setkání.
Neboť prožívané radosti s přáteli
nás posilují – a sdělená radost se
násobí. Starosti nás skličují a sdělené
se zdají poloviční.

Oldřich Nekvinda - kurátor

PETR POKORNÝ: DEN SE PŘIBLÍŽIL
Esej o základním smyslu křesťan-
ství a jeho dějinné situaci; doslov
napsala Lenka Karlíková,
99,- KČ

PAVEL KEŘKOVSKÝ: BÁZEŇ BOŽÍ A
NARATIVNÍ ETIKA
Historický okamžik vzniku mrav-
ního chování a etické reflexe,
mravní chování v biblické tradici,
199,- KČ

Tyto a další knihy si můžete
objednat na adrese Jan Keřkovský
(nakl. Mlýn), Vrchlického 1, 58601
Jihlava nebo v e-obchodě 
mlyn@evangnet.cz)
Na objednané knihy poskytne-
me slevu 10 % a neúčtujeme poš-
tovné.

NOVINKY Z NAKLADATELSTVÍ
MLÝN

JIŘÍ MRÁZEK: LUKÁŠOVSKÁ PODO-
BENSTVÍ
Tato kniha volně navazuje na
Podobenství v kontextu Matoušova
evangelia.
149,- KČ

TRADIČNÍ VOLEJBALOVÝ TURNAJ
pro všechny věkové kategorie 
s příležitostí zahrát si pro týmy
více i méně víceméně schopné se
koná na evangelické faře v No-
vém Jičíně v sobotu 8. března od 
8 h.
http://moravskoslezska-mla-
dez.evangnet.cz/ 

* * *
27. SEMINÁŘ historické společnosti
VERITAS se koná v sobotu 15. břez-
na od 10 h v Pardubicích, Slad-
kovského 638 - fara ČCE.

* * *
KONCERT PĚVECKÉHO SBORU VO-
CATUS se koná v neděli 16. břez-
na od 15 h v Heřmanově Městci 
v římskokatolickém kostele sv. Bar-
toloměje.

* * *
ZVEME NA LOUTKOVÉ DIVADLO do
kaple domova Sue Ryder v Praze
- Michli v neděli 16. března od 
15 hodin.

* * *
FARNÍ SBOR ČESKOBRATRSKÉ CÍRK-
VE EVANGELICKÉ Praha - Vino-
hrady, Korunní 60, 120 00 Praha 2
vás zve ke slavnosti 110. výročí
postavení kostela a sborového
domu v neděli 30. března 2008 od
15 hodin. Při dopoledním shro-
máždění v 9.30 h bude kázat b.
synodní senior Joel Ruml.
Program:
* varhanní skladby J. Urbance, C.
Schumanna a P. Planyavského
přednese celocírkevní kantor L.
Moravetz
* na své působení vzpomenou bý-
valí faráři a vikáři
* budou vystaveny dokumenty a
fotografie ze života sboru i jedno-
tlivých členů
* o historii stavby kostela promlu-
ví potomek stavitele 
* své obrazy představí ak. malíř
M. Rada

Pět výročí v Hořicích Inzerce

aspoň tím, že nehledaly pro sebe
nové jméno, zůstaly církvemi. Toto
jméno zavrhli jen někteří čeští evan-
gelíci, kteří se prezentovali světu
jako Jednota (českých bratří). Ona
jediná odhalila, jak ne-blahý a zrůd-
ný byl konstantinský převrat: uvrhl
všechen Boží lid do područí, z ně-
hož se i evangelické církve těžce
vymaňují ještě dnes. Zamilovaly si
respekt, jejž lid pociťuje před úřa-
dem (dosud máme "farní úřady"),
úředním rouchem, talárem i před
svatým místem, kostelem, což
všechno jsou vnějšnos-ti, na nichž
Ježíši málo záleželo (L 11,43-48; 
Mt 23,25-28). České evangelické
církve se nedaly postojem Jednoty
českých bratří pohnout k tomu, aby
opustily soudružství s papežskou
církví. Paběrkovaly plody konstan-
tinského převratu i v době toleran-
ce až i v době svobody 20. století.
To už ale nabyly odvahy, aby se bez
ostychu podívaly na svou minulost.
Římská, papežská církev to učinila
sebevědomě, nezalekla se toho, že

se její podoba tolik liší od podoby,
kterou nám předestírá Nový zákon.
Není pro ni problém vidět přiroze-
nou souvislost mezi chudobou a
bezmocí prvotní církve a její nyněj-
ší mocí, slávou a bohatstvím. Tutéž
přirozenou souvislost vidí mezi Je-
žíšovým evangeliem a nynější dog-
matikou a Kodexem církevního
práva. I Ježíš se z dítěte stal mužem,
ukřižovaný vstal z mrtvých, ze slu-
žebníka se stal Pánem. Kdyby dnes
přišel, taky by se divil, jak se církev
rozvinula. 

Naproti tomu evangelické církve
nepokládají podobu novozákonní
církve za zárodek, čekající na svůj
vývoj a rozvoj, ale za trvalý vzor,
jímž církev poměřuje svou cestu.
Chyby, scestné kroky, svá hanebná
rozhodnutí a činy a vůbec každé
neorganické překročení Nového
zákona nenazývají vývojem, ale ne-
věrou a zradou. Mají Nový zákon
za normu, proto se nesmiřují se
svou minulostí, ani se jí nechlubí.
Co teď? Čiňme pokání! Bude-li 
v církvi aspoň tolik kajícníků, co
pokrytců, získá si více uznání u Pá-
na a snad i u lidí.

Josef Veselý

Dokončení ze str. 1

Pozvánky

Ježíš huj, církev fuj!

Pražský seniorát - 
STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická
BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f D. Dušková - Hav-
líčková

HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLTAVOU, 252 66; Ne
9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, a Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne 9.30
Husova 133,  a Elen Plzáková  

Církev bratrská
KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE, 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK,  269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého n. 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická
KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modl.
CASD), Daniel Hottmar
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Registrační číslo MK ČR: E 365

Místní sdružení Kostnické jednoty v Lysé n/L. ze závažných důvodů
odkládá ohlášené shromáždění s výkladem Mgr. Miroslava Soukupa
o Václavu Jirmusovi ze soboty 23. 2. na sobotu 1. března a ohlašuje

na sobotu 8. března shromáždění s vyprávěním 
bratra Miroslava Féra o jeho putování Evropou. 

Obojí se koná ve 14,30 hod. ve sborovém domě ČCE. 
MS KJ Lysá n/L.

Oznámení



A ZA VŠECHNY ZEMŘEL PROTO, ABY TI,
KTEŘÍ JSOU NAŽIVU, NEŽILI UŽ SAMI SO-
BĚ, NÝBRŽ TOMU, KDO ZA NĚ ZEMŘEL I
VSTAL. 
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Velký pátek. Den, kdy zemřel Ježíš.
Je to skoro dvě tisíciletí. Takových
křížů, takových poprav byly desít-
ky, stovky. Nikdo to nespočítá. A
přece si dodnes připomínáme právě
jen ten jeden kříž, právě tu jedinou
smrt. Smrt Ježíše z Nazareta. Tam na
kříži, tenkrát v Palestině promluvil
k lidem sám Bůh. Nejzřetelněji jak
jen mohl. „Jistě to byl Boží syn,"
vyznává pohanský setník. Odvažu-
jeme-li se dnes - v době, kdy je Bůh
pro mnohé bezobsažný pojem - ho-
vořit o Bohu, pak musíme začít
právě u tohoto ukřižovaného Ježíše
z Nazareta. V křesťanství, ve víře
nejde o ideje, nejde o myšlenky či
mravní zásady – byť sebelepší.
Evangelium není návod, jak správ-
ně žít. Evangelium je příběh Ježíše
Krista, jeho života a smrti. Výsměch
a tupení, důtkami zbité tělo, hřeby

probitá zápěstí a probodený bok.
Tak v bolestech umírá na kříži Ježíš.
A potom neděle. Den, kdy Kristus
vstal. Bázeň žen, nevěřícnost učed-
níků a předně veliká radost. „Pro
samou radost nemohli uvěřit.
"Hrob je prázdný, „Pán byl oprav-
du vzkříšen." A víra pak dává nové
vidění. Víra nezkoumá jenom po-
zemské události, ale vidí také otev-
řené nebe. Víra vidí za kulisy dění,
konec se stává novým počátkem a
ze smrti se rodí život. To za nás a
pro nás zemřel i vstal. Tato radost-
ná novina prosvětluje temnoty
světa, bolesti stvoření i nouzi lid-
ských srdcí. A tato novina – veliko-
noční evangelium – dává směr i cíl.
Už víme, kam jdeme a kudy vede
cesta; pro co žít a umírat.

Ondřej Halama
bratrský kazatel v Turnově

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

19. března 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
26. března
Z obsahu

* Hlouběji než v emocích
* O necírkevním 

„křesťanství“ 
ve filmové fikci

* Korban aneb 105 % alibi

8-9/2008

Pátek končí nedělí

Tělo, svět, ďábla přemáhám. Tak se
ve staré modlitbě ocitlo tělo a svět v
nejtěsnějším společenství s ďáblem,
jako to, co mu od počátku náleží. S
takovou modlitbou se ovšem ocitá-
me někde v Íránu, kde všechno
hmotné (tělo a svět) dostalo špat-
nou známku, protibožskou a ďábel-
skou. Bible naopak učí, že
Hospodin Bůh stvořil celý svět i
člověka s tělem, a že to bylo velmi
dobré (Gn 1,31). Stvořil i ďábla!? Už
ovšem slyším, jak někteří z vás lis-
tují v Novém zákoně a už mně
předčítají nemálo míst, která dávají
tělu a světu špatnou známku a
nabádají křesťana, aby se jim vze-
přel. Apoštolovu výzvu obrátit se k
Bohu (Sk 14,15; 26,18) chápou jako
příkaz odvrátit se od světa a odpí-
rat tělu v jeho žádostech.
Je nepochybné, že v Novém zákoně
jsou takové výzvy k "askezi", avšak
ty nehrají prim a nejsou samoúčel-
né, naopak slouží k nastolení těla a
světa jako jeviště vlády a slávy Boží.
Česká církev, jmenovitě Jednota
českých bratří, přijala tyto výzvy a
vnesla je do harmonie světového
evangelictví jako melodii milostné
kázně.
Takové kázně je schopen člověk,
který je naprosto svobodný. Jak to-
ho dosáhnout? Podívejte se na lidi v
blízkém i vzdáleném okolí. O těch
prvních můžete mluvit z vlastního
pozorování jejich chování, o těch
druhých nám podává obraz součas-
ná románová literatura. Posuzuje-li
jednotlivec své sousedy, je naklo-
něn k optimistickému prohlášení:
Jsou to většinou slušní a řádní lidé.
Vyjde-li najevo opak, říká s podi-
vem: "Vždyť to byli takoví slušní a
řádní lidé. Kdo by si to pomyslel?"
Romány svým souhrnným a hlub-

ším pohledem naopak vidí lidi jako
otroky nejnižších vášní.
Francouzská revoluce (1789) vyhlá-
sila pro všechny občany Liberté,
Egalité, Fraternité a vyzvala je, aby
žili svobodně jako rovnocenní bra-
tři. Evropa za další dvě století usku-
tečnila málo z těchto ideálů, naopak
učinila více opačných až otřesných
zkušeností. Potvrdila, co křesťanská
církev učí od začátku, že každý člo-
věk je služebník hříchu. Skutečné
vnitřní svobody dosáhne jen, obrá-

tí-li se k Bohu, pak je teprve svo-
bodný svobodou, kterou nám
vydobyl Kristus (Ga 5,1). Každá
jiná svoboda je zase jen otroctví.
Apoštol Pavel ve zmíněném listě
Galatským křesťanům dodává k
získané svobodě: "Stůjte v ní pevně
a nedejte si na sebe znovu vložit
otrocké jho." Jak znám životní styl
svůj a svých známých, nehrozí
nám, že bychom na sebe vzali
otrocké jho "askeze". Asketi se

Kdo uvidí Občana Havla, ten – pokud není masochistou - pochopí, proč
nebýt prezidentem. A toho, kdo jím být chce, sezná jako člověka chorého
sebeslávou nebo prostou oběť, která bude trpět tak, jako trpěl Václav
Havel. Zatímco se tvůrci filmu s bolavým srdcem museli rozhodovat o
každé minutě mnohahodinového záznamu, protože tak drastické zkráce-
ní muselo porodit sledovatelný záznam ve formátu celovečerního filmu,
my bychom měli v rámci občanské výchovy zhlédnout téměř všechno. 
V tom hradním zakletí se dá spatřovat až vězení. Například bývalý ústav-
ní soudce Vojtěch Cepl ve své časově omezené roli soudce viděl výkon
trestu, do kterého nastoupil po jmenování do brněnského tribunálu.
Nejen v tom, že musel z Prahy pravidelně cestovat do Brna, ale i v určité
uzavřenosti prostředí. Výkon trestu těchto lidí nás však posouvá dále. 
Vraťme se ale k filmu a prezidentské funkci: Zatímco v našem prostředí
mohl být film Občan Havel chápán jako součást kampaně jednoho kan-
didáta, jehož podpořil Václav Havel i osobně, v Německu je jeho projek-
ce na Berlinale prevencí proti sledování prezidentských tahanic v Če-
chách. Jenom špatné anglické titulky (Ach, ty titulky!) působí tupým
jemný ostrovtip našeho prezidenta. Ovšem, právě tento občan se velice
těžko překládá, protože jeho básnivý sloh se dá rovnat v obtížnosti pře-
kladu už snad jen současnému českému ministrovi zahraničí. 
A prezidentská funkce sama? Současný prezident ji před pěti lety přirov-
nal k výstupu na osmitisícovku a naznačil, že ji bere jako osobní výzvu.
Oběť, či výkon trestu, jíž státní funkce tohoto rozměru nesporně je, může
posunout mnoho lidských osudů dále. A to přesto, že český prezident má
tak málo pravomocí.
V jeho existenci se dá spatřovat zástupná role náboženství. Lidem, a to
příznivcům jednoho či druhého a případně dalších kandidátů, se lépe
věří, když na Hradě sedí jejich vyvolený. Skoro jako vítězství hokejistů
dokázalo probudit víru v určité části české společnosti, a to přesto, že byli
naši rekové notně zpití pod obraz, když přijeli na starověké Staroměstské
náměstí. Velká shromáždění či malé úderné oddíly lépe věří, protože víru
potřebují.
Lépe, když bude v uvozovkách vládnout ten, kdo ví, že bohem určitě
není. To nemá být agitace! To může dojít každému z kandidátů, není to
tak složité. 

Daniel Kvasnička

Proč nebýt prezidentem

Strach ze světa

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

"Bojovali jsme proti sadistům," říká
pan Milan Paumer v rozhovoru
uveřejněném 1. března v Právu. A
čeká, že mu za ten boj udělí premiér
Topolánek "medailičku", stejně jako
jeho spolubojovníkům, bratrům
Mašínovým. I když za co vlastně on
by měl tu "medailičku" dostat?
Vždyť na rozdíl od svých druhů na
území naší republiky žádný hrdin-
ský čin nespáchal. Nikoho nezabil,
nikoho nezmrzačil, nic neukradl,
dokonce ani jeden z těch sedmnácti
stohů mezi Vyškovem a Kroměříží
nezapálil. Pokud vraždil, ničil a lou-
pil až teprve v NDR, měla by mu za
to "medailičku" předat předsedkyně
německé vlády.
Nezjistil jsem, že by zavraždění poli-
cisté, pokladník a postřelený hasič
někdy jednali sadisticky. Ale on to
pan Paumer nejspíš nemyslel osob-
ně, ale politicky. Chtěl říci, že sa-dis-
ty byli všichni členové KSČ. Ona je
ovšem otázka, zda skutečně všichni
jeho skupinou zmasakrovaní v KSČ
byli. Pohřeb podříznutého četaře

Jaroslava Honzátka z čelákovické
služebny je řádně zapsán v matrice
českobratrského evangelického sbo-
ru v Brandýse nad Labem a vykoná-
val ho farář. Tři roky po únorovém
převratu stále tvořili většinu Sboru
národní bezpečnosti ti, kteří do něj
přešli z prvorepublikové policie.
Ale i kdyby měli všichni zmasakro-
vaní stranickou legitimaci, jejich li-
kvidaci by to neospravedlnilo. Nebo
se snad liší vyvražďování komunis-
tů od vyvražďování Židů? Vzít to
pěkně po mašínovsku, by znamena-
lo postřílet a podřezat desetinu na-
šeho národa. Mnoho politických
stran by přitom pořádně prořídlo. A
nejen těch na levici. Zneklidnět by
po Topolánkově udělování medailí
měli naopak zejména ti, kteří se
kdysi zapletli a pak skončili vpravo.
Docela konkrétně v ODS. Bude-li
totiž chtít zůstat jejich předseda
vnitřně konzistentní, tak nemůže
"sadistické" období svých spolustra-
níků jen tak přejít.

Emanuel Vejnar

Udílení medailí

Dokončení na str. 4

Vzkříšení, 1933, Alessandro Bruschetti (1910-80)
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ZAHÁJENA MEDIÁLNÍ KAMPAŇ „KDO, CO A KOMU" 
K NAVRACENÍ CÍRKEVNÍHO MAJETKU
ČBK (Praha).V úterý 4.3. se v Praze konala tisková konference u příle-
žitosti zahájení komunikační kampaně „Kdo, co a komu". 
Smyslem kampaně je informování široké i odborné veřejnosti o připra-
vovaném majetkovém narovnání církví a státu. K tématu promluvili
postupně Ing. Karel Štícha, hlavní ekonom Pražského arcibiskupství,
který hovořil o současném stavu nevypořádaného majetku, jenž je po-
zůstatkem činnosti komunistického režimu. Zmínil se také o neudrži-
telnosti a nevýhodnosti současného stavu pro stát i církev; JUDr. Tomáš
Kraus, tajemník Federace židovských obcí (FŽO) vyjádřil podporu této
kampaně, ke které chce FŽO přispět svými zkušenostmi s restitucemi
židovského majetku, zabaveného nacistickým protektorátem.
Opat strahovského kláštera Michael Josef Pojezdný zmínil odlišnou
formu majetkového vyrovnání kongregací a řádů, které se chtějí vrátit 
k původnímu životnímu stylu svých předchůdců, jak je tomu v zemích,
kde činnost klášterů nebyla násilně přerušena.
Patriarcha Církve československé husitské (CČSH) vyzdvihl zejména
unikátnost dohody 17 náboženských subjektů, která představuje histo-
rický konsenzus. Jaromír Jech, výkonný místopředseda Svazu měst a
obcí, podpořil naléhavost dohody, zejména v souvislosti se zablokova-
ným (dříve církevním) majetkem více než 200 měst a obcí, které s ním
nemohou volně nakládat a to jim brání v rozvoji.
Zástupce realizátora projektu o.s. MAS Říčansko Daniel Kvasnička při-
blížil hlavní důvody ke vzniku této komunikační kampaně. Představil
také internetové stránky www.cirkevnimajetek.cz, které slouží jako
informační portál a rozcestník pro získávání komplexních informací
ohledně celé problematiky církevního majetku. Další tisková konferen-
ce k této problematice je plánována na 25.3.2008.

V PRAZE PROBĚHL FILMOVÝ FESTIVAL JEDEN SVĚT
krestandnes.cz (Praha).V Praze se konal filmový festival Jeden svět pod
záštitou Václava Havla, ministra kultury Václava Jehličky a primátora
hlavního města Prahy Pavla Béma. Desátý ročník festivalu je věnován
Aun Schan Su Ťij, nositelce Nobelovy ceny míru, a lidem v Barmě, které
utlačuje brutální vojenský režim. 
Během devíti let své existence se festival Jeden svět, organizovaný spo-
lečností Člověk v tísni, vyvinul v největší lidskoprávní filmový festival
v Evropě a stal se jednou z nejvýznamnějších kulturních akcí v rámci
Prahy a celé České republiky. V roce 2007 Jeden svět získal Čestné
uznání Organizace Spojených národů pro výchovu, vědu a kulturu
(UNESCO) za výchovu k lidským právům. 
Desátý, jubilejní ročník festivalu Jeden svět se konal v Praze od 5. do 13.
března, v průběhu března a dubna se uskuteční ve 28 dalších městech
po celé České republice. Ve všech těchto městech se regionální festivaly
Jed-noho světa konají pod záštitou hejtmanů, primátorů a starostů a ve
spolupráci s místními nevládními organizacemi. 
Festival je tradičně podporován Ministerstvem kultury ČR a Magistrá-
tem hlavního města Prahy. Jeden svět se těší také dlouholeté podpoře
Plzeňského prazdroje, MEDIA Programu Evropské komise, Česko-
-německého fondu budoucnosti a Státního fondu na podporu a rozvoj
české kinematografie. Festival je také podpořen grantem z Trustu pro
občanskou společnost ve střední a východní Evropě. 
"Devět ročníků festivalu Jeden svět představuje devět let sebereflexe,
devět let rostoucího sebevědomí občanské společnosti u nás. Mají-li
zejména mladí lidé vůli zajímat se o problémy, bídu a konflikty dnešní-
ho světa, máme všichni naději, že budoucí svět bude o něco lepší než
ten současný," řekl o festivalu Václav Havel  

(kir)

PAPEŽ BENEDIKT XVI. PODLE TIMESŮ LETOS REHABILITUJE
MARTINA LUTHERA
ČTK (Londýn). Papež Benedikt XVI. podle londýnských Timesů ještě
letos rehabilituje jednoho z hlavních zakladatelů reformačního hnutí
Martina Luthera. Luther byl za své učení exkomunikován z katolické
církve papežem Lvem X. v roce 1521. 
Podle Timesů papež povede o Lutherovi diskusi s dalšími teology a
bude při ní hájit stanovisko, že Luther nebyl kacíř, ale že se snažil očis-
tit církev od korupce. Kardinál Walter Kasper listu řekl, že tento pape-
žův krok pomůže dialogu mezi katolíky a protestanty. Má také zmírnit
napětí vyvolané papežovým výrokem, že protestantské a ortodoxní
církve nejsou řádnými církvemi. 
Podle deníku má milost udělená Lutherovi zmírnit obraz Benedikta
jako zastánce tvrdé konzervativní katolické linie. Luther se postavil
papežské moci, přeložil Bibli do němčiny a kritizoval odpustky. K nej-
více kontroverzním částem jeho učení dnes patří jeho negativní postoj k
židům.  

(ath)

V ASSISI ZEMŘEL MASSIMILJAN MIZZI, ZAKLADATEL MEZINÁRODNÍHO
FRANTIŠKÁNSKÉHO CENTRA PRO EKUMENISMUS
(Assisi). V pondělí 3. března zemřel P. Massimiljan Mizzi, minorita,
zakladatel Mezinárodního františkánského centra pro ekumenizmus a
mezináboženský dialog v Assisi. 
Páter Mizzi v roce 1948 vstoupil do Řádu sv. Františka a byl členem
maltské minoritské provincie. V roce 1972 založil Františkánské cent-
rum ekumenické pastorace, generální kapitula pod vlivem P. Mizziho
ustanovila Františkánské mezinárodní centrum pro ekumenizmus a
mezináboženský dialog. P. Mizzi se stal generálním delegátem pro eku-
menizmus a tento úřad plnil do roku 2003, zúčastňoval se ekumenic-

SRC vznikla v r. 1948 v holand-
ském Amsterdamu, krátce po skon-
čení druhé světové války. Věřící ze
všech církví si byli vědomi, že je
nutné prohloubit společenství
všech křesťanských církví světa na
společném základu jediné apoštol-
ské církve Kristovy.
Po šedesáti létech má 342 členských
církví ve všech světadílech a sdru-
žuje téměř všechny protestantské
(evangelické) církve a většinu pra-
voslavných církví celého světa, po-
čtem je to asi 400 milionů křesťanů.
Své sídlo má v Ženevě, kde 17.
února t.r. bylo jubilejní sejití zástup-
ců církví z více než 150 zemí. Slav-
nostním kázáním posloužil ekume-
nický patriarcha konstantinopolský
Bartoloměj I.
V naší vlasti navazuje na tuto insti-
tuci Ekumenická rada církví (ERC),
která byla založena (rekonstruová-
na) po rozpadu federálního Česko-

slovenska. V současné době má 11
členských církví, 2 přidružené a 5
pozorovatelských subjektů (Kato-
lická biskupská konference je jed-
nou z přidružených). ERC má své
sídlo v Praze a funkce předsedy je
rotující. V současné době ji vede dr.
Pavel Černý z Církve bratrské.
Toto ekumenické sbližování církví
probíhá na celém světě. Některé
jsou si už tak blízké, že uznávají
vzájemné dvojčlenství, případně i
propůjčené členství se všemi právy
a povinnostmi. U nás na této plat-
formě vznikl Ochranovský seniorát
při Českobratrské církvi evangelic-
ké, když došlo v Jednotě bratrské 
k rozkolu v r. 1999 vlivem nového
radikálního importovaného charis-
matického hnutí v české provincii,
které tam i převládlo. 
V zahraničí se ujal název pro oddě-
lenou část Český distrikt Unitas
Fratrum. Uznal jej i synod celosvě-

tové Jed-noty bratrské v r. 2002 a
pověřil ochranným dozorem Kon-
tinentální (evropskou) provincii,
když tito čeští členové pokračují 
v učení i praxi Jednoty bratrské,
dodržují církevní řád jednotné círk-
ve z období před zásadní změnou 
v 90. létech, která vedla k rozdě-
lení.
Zatím se marně pokouší vedení
světové Jednoty zvládnout tyto
neutěšené poměry, když česká pro-
vincie mnohé z řádů a usnesení
světové JB neuznává, nebo nere-
spektuje. Založení autonomního
Ochranovského seniorátu a ochot-
ně propůjčené členství v ČCE bylo
zachraňující ekumenickou pomocí
v dané krizové situaci. I světová
Jednota (Unitas Fratrum) tuto
pomoc blízké evangelické církve
oceňuje a navazuje s ní kontakty. 

mhl

Z církví u nás i ve světě Jubileum Světové rady církví 1948-2008

V denním tisku se v poslední době
objevují články o evangelickém
německém hřbitově v Praze-Straš-
nicích.Jedná se totiž o jeho zásadní
obnovu, která má být dokončena
do roku 2010. Hřbitov se nachází
přímo proti tzv. Strašnickému kre-
matoriu (ve skutečnosti krematori-
um neleží ve Strašnicích, ale v ka-
tastru Vinohrad). V novinových
článcích se uvádí, že jde o hřbitov
založený koncem 18.století. To je
ovšem naprostý omyl, jde o zámě-
nu dvou hřbitovů.
Původní evangelický hřbitov totiž
vznikl v Karlíně, u Invalidovny, na
úpatí vrchu Vítkova. Již roku 1777,
tedy několik let před vydáním tole-
rančního patentu, obdrželi evange-
ličtí kupci z Norimberku od guber-
nia svolení, aby si směli v uvede-
ném místě v Karlíně zřídit kryptu k
pohřbu evangelíků jak z řad norim-
berských kupců působících v Pra-
ze, tak také evangelických důstojní-
ků z pražské posádky. V následují-
cích letech byl kolem této krypty
zřízen malý evangelický hřbitov.
Podle zprávy z roku 1787 byl tento

hřbitůvek obehnán zdí a uprostřed
umístěn veliký dřevěný krucifix. 
K rozšíření hřbitova v Karlíně došlo
v roce 1833, když hřbitov byl ve
společném užívání jak německého,
tak českého sboru evangelické círk-
ve a.v. Uprostřed hřbitova byla nad
jednou hrobkou zřízena kaple.
Vzhledem k tomu, že hřbitov byl
rozměrově malý, byla většina členů
českého evangelického sboru po-
hřbívána na Olšanech.
V roce 1890 došlo k velké povodni,
která způsobila v Praze velké škody
(Karlův most). Také hřbitov v Kar-
líně byl zaplaven a v důsledku toho
ze zdravotních důvodů uzavřen.
Evangelíci pak byli pochováváni na
Olšanském hřbitově. Němečtí evan-
gelíci však usilovali o založení
vlastního hřbitova, což se také stalo
roku 1895, kdy byl zřízen hřbitov
ve Strašnicích. Evangelíci z českého
sboru však byli od té doby pohřbí-
váni na nově zřízeném (1896) neka-
tolickém oddělení na Olšanských
hřbitovech.Starý karlínský hřbitov
byl v roce 1910, tedy dlouho po
svém zrušení, prodán karlínské

obci za 33 tisíc Kč, z čehož polovina
připadla německému evangelické-
mu sboru, druhá polovina pak
sboru českému u Salvátora. Po-
zůstatky pohřbených byly převeze-
ny na Olšany (čeští evangelíci) a na
nový hřbitov ve Strašnících (ně-
mečtí evangelíci).
Z karlínského hřbitova se dodnes
zachovala jediná památka. V sou-
sedství evangelického hřbitova se
totiž rozkládal katolický vojenský
hřbitov. Z něho zůstala barokní
kaple z roku 1753 s freskou Koru-
nování Panny Marie a českých pa-
tronů, v nedávných letech oprave-
ná. Evangelický hřbitov ve Straš-
nicích sloužil svému účelu až do
roku 1945. Je na něm pochována
celá řada osobností německé národ-
nosti, výrazně zapsaných do praž-
ských kulturních a politických
dějin. Mnoho z hrobů na strašnic-
kém hřbitově patří k vynikajícím
dílům funerální architektury. Obno-
va hřbitovního areálu bude nespor-
ně výrazným obohacením pražské-
ho památkového fondu.

Michal Flegl

Evangelický hřbitov ve Strašnicích

I. Vyjádření k informacím z hro-
madných sdělovacích prostředků
o nálezu hrobky Ježíšovy rodiny 
Část světové veřejnosti se zájmem i 
s překvapením sledovala informace
o nalezení hrobky Ježíšovy rodiny 
v Jeruzalémě, propagované i filmy,
internetovými snímky a knihami
(česky, J. Tabor, Ježíšova dynastie).
13.-17. ledna tohoto roku proběhla 
v Jeruzalémě mezinárodní konferen-
ce organizovaná prof. J. H. Charles-
worthem, ředitelem Ústavu pro
Kumránské texty v Princetonu, na
niž byl pozván i prof. Pokorný. Pře-
važující mínění vědců bylo, že 

k uvedené identifikaci hrobky ne-
jsou žádné prokazatelné důvody. Je
velmi nešťastné, že kancelář Reuters
na internetu tento závěr falešně
interpretovala, a upozorňujeme zá-
jemce na vyjádření Duke University
v Durhamu, NC, které tyto desinfor-
mace vyvrací. 

II. Stanovisko k propagaci Nové
Bible Kralické
V posledních měsících se na interne-
tu a v tisku objevila oznámení o pří-
pravě nového překladu Bible zvané-
ho Nová Bible kralická. (NBK).
Vítáme každý zájem o Písmo včetně

jeho nových překladů. S doporuče-
ním NBK jsou však spojeny neodpo-
vědné výroky o Českém ekumenic-
kém překladu Bible (ČEP), který je
prý ovlivněn komunistickým pro-
středím, v němž vznikal. Pokládáme
za svou povinnost zaujmout k těmto
výrokům stanovisko: ČEP vznikal
za těžkých podmínek, ale od sa-
mých začátků šlo o dílo ekumenicky
koncipované, na jehož překladu pra-
covali odborníci všech církví a při-
znali se k němu přední představitelé
katoličtí, evangeličtí i pravoslavní.
Jeho kvalitu garantoval i Překla-
datelský výbor Spojených biblic-
kých společností. Velmi nás mrzí, že
vydavatelé NBK zvolili tak nešťast-
nou cestu propagace svého díla, a
očekáváme, že se podobná vyjádře-
ní nebudou opakovat. 

Vědecká rada 
Centra biblických studií 

Prof. ThDr. Petr Pokorný, DrSc.,
ředitel CBS

Praha 4. 3. 2008

Aktuality Centra biblických studií

kých setkání po celém světě. Byl organizátorem ekumenických iniciativ,
konferencí, modlitebních a kulturních setkání s představiteli různých
vyznání a náboženství. Za tuto činnost byl P. Mizzi vyznamenán pape-
žem Pavlem VI., arcibiskupem Canterbury, organizací Life Foundation
International i prezidentem Malty. Byl doktorem honoris causa
Křesťanské univerzity v Texasu a v roce 2002 byl kandidátem na
Nobelovu cenu za mír, informuje tk kbs.  

(ath)
www.christnet.cz

Stanoviska Vědecké rady a pracovníků Centra biblických studií Akademie
věd a Univerzity Karlovy v Praze (CBS) ke dvěma veřejným sdělením



(dokončení z minulého čísla)
Vegetariánství bylo důležitým té-
matem již v prvních ročnících časo-
pisu Sbratření, který Pitter vydával 
s Pavlou Moudrou (také vegetarián-
kou a aktivistkou za práva zvířat). 
V pozdějších číslech je pravidelnou
součástí tohoto časopisu „Vegetář-
ský koutek", recepty na vegetarián-
ská jídla a informace o zahraničních
vegetariánech (mezi jinými Tolstoj,
G. B. Shaw, Gándhí i antičtí filosofo-
vé). Pitter též organizuje zájezdy na
světové vegetariánské kongresy,
radí začínajícím vegetariánům a od-
povídá na množství kritických do-
pisů na toto téma. V roce 1928 vydal
spolu s MUDr. Ctiborem Bezděkem,
významným lékařem a propagáto-
rem vegetariánství, vysoce ceněnou
knihu Vegetarism pro a proti. Vě-
dom si toho, že věřící lidé často pře-
hlížejí kruté zacházení se zvířaty,
Pitter řeší v jedné kapitole této kni-
hy i eticko-ekologické otázky vzta-
hu lidí ke zvířatům. Ochrana příro-
dy a zvířat je dle Pittera „úkol emi-
nentně náboženský"; dle něho člo-
věk má být zvířatům „starším bra-
trem". Ve stejném roce Pitter vydává
knížku Ve jménu zvířete, která je
reportáží o jeho cestě do Velké
Británie na světový kongres proti
vivisekci a za práva zvířat, kde zís-
kal cenné zkušenosti od organizací
na ochranu zvířat. O rok později se
účastní světového kongresu Mezi-
národní vegetariánské unie, který se
konal v Kamenickém Šenově; ve
svém projevu Pitter zdůrazňuje vý-
znam přikázání Nezabiješ, které se
podle něj „ nevztahuje jen na člově-
ka, ale na všechno živé tvorstvo", a
vyzdvihuje též nutnost získat pro
myšlenky vegetariánství mladé lidi.
Právě na tomto kongresu Pitter s
ostatními československými vegeta-
riány dává základ ke vzniku Česko-
slovenského vegetářského klubu,
jehož předsedou se Pitter později
stal. Klub pořádal přednášky, vydá-
val knihy, letáky a kromě jiných
materiálů vydal i Pitterovu brožuru
Vegetarismus a náboženství. Pitte-
rova angažovanost v klubu vyvolá-
vala ovšem i zvýšený zájem policie
o činnost vegetariánů (Pitter byl
dříve v souvislosti s odmítáním vo-
jenské služby ve vězení, jeho aktivi-
ty byly proto sledovány). Není tedy
divu, že na oznámeních policejnímu
prezidiu o konání vegetariánských
srazů, které jsem nalezl v archivních
materiálech, je Pitterovo jméno
vždy několikrát červeně podtrženo
a opatřeno vykřičníky upozorňující-
mi na nutnost sledování té které
aktivity. Úsměvné dnes je, že takto
ostražitě postupovali policisté na-
příklad i při Pitterově oznámení o
konání vegetářského kuchařského
kurzu. Rady jak správně vařit čočku
byly zřejmě z jejich pohledu činnos-
tí vysloveně protistátní.
Pitter o vegetariánství neúnavně
přednáší, a to i během 2. světové
války, kdy činnost Vegetářského
klubu byla zastavena. Po válce Pit-
ter opět upozorňuje na nutnost
důslednosti, tedy nebýt jen nekuřá-
kem a abstinentem, ale také vegeta-
riánem; v propagaci vegetariánství
pokračuje pak i v emigraci. V době
jeho emigrace je v Československu
vegetariánství již označeno za bur-
žoazní přežitek a sektářství, a vyso-
ká spotřeba masa je chápána coby

známka vyspělosti země; z té doby
také pochází většina dnešních před-
sudků vůči vegetariánství. K vege-
tariánství přivedl Pitter svým pří-
kladem mnoho dalších lidí. V časo-
pise Sbratření je dokonce otištěn
dopis řezníka, který se pod vlivem
četby Tolstého a Pitterových článků
stal vegetariánem! Rovněž instituce
pro děti, které Pitter založil, Milíčův
dům i ozdravovna v Mýtě byly
vedeny vegetariánsky. Je nutné zmí-
nit, že Pitter do vegetariánství niko-
ho nenutil, pouze je nabízel jako
téma k zamyšlení. Každý by k němu
měl dojít postupně a sám, z vlastní-
ho poznání a vnitřních důvodů,
nikoli být k vegetariánství donucen
jako k nějaké askesi. Lidé kolem
Pittera dosáhli mnoha úspěchů, ať
už to bylo omezení krutých pokusů
na zvířatech nebo vytvoření zá-
chranné služby pro zvířata. Na roz-
díl od některých jiných ochránců
zvířat se Pitter nevěnoval jen ochra-
ně psů a koček, ale skutečně všech
zvířat, a to i těch nejvíce opomíje-
ných, zvířat hospodářských.
Pitter přednášel ve spolcích na
ochranu zvířat a účastnil se i zahra-
ničních konferencí. Na světovém
kongresu proti vivisekci v Anglii si
též všiml, že mnoho lidí činných 
v ochraně zvířat nejeví velký zájem
o problémy lidí. Opět se projevil
jeho humanismus zahrnující vše ži-
vé. V Anglii, stejně jako u nás, upo-
zorňoval, že vztah k lidem i ke zví-
řatům musí jít ruku v ruce; pro
jedno člověk nesmí přehlížet druhé.
Kladl na to důraz tehdy jako jeden 
z mála - dle něho ochrana zvířat
musí být stejnou samozřejmostí jako
péče o lidi. Píše: „Nedovedu si před-
stavit, že by křesťan mohl jít nevší-
mavě nejen kolem trpícího člověka,
ale i zvířete. Zvíře má právo na
ochranu svého staršího bratra – člo-
věka. Ochranou zvířete nenazývám
mazlení se s nimi, nýbrž snahu vy-
moci jim svobodný život nebo sluš-
né, laskavé zacházení."
Pitter silně ovlivnil rozvoj vegetari-
ánství i ochrany zvířat v Českoslo-
vensku a je velká škoda, že minulý
režim tuto tradici u nás přerušil. To,
co Pitter kritizoval již před mnoha
lety - velkochovy tzv. „živočišné vý-
roby" - přerostlo dnes do ještě vět-
ších a hrůznějších rozměrů. Miliony
zvířat za celý svůj krátký život
nikdy nespatří slunce, jsou drženy
bez možnosti pohybu a uspokojení
svých základních potřeb, krmeny
nepřirozenými krmivy a končí na
jatkách krutou smrtí. Pitter svými
hlubokými důvody pro vegetarián-
ství a osobním příkladem nutí k za-
myšlení nad naším vztahem ke zví-
řatům. Máme-li volbu, zda jíst či
nejíst maso, měli bychom ji využít a
nikoliv hledat výmluvy. Jen výji-
mečně jsme dnes osobně konfronto-
váni s násilím na lidech; každý z nás
je však několikrát denně postaven
před volbu, zda jíst nebo nejíst
mrtvá zvířata. I zde nám Přemysl
Pitter ukazuje, jak se rozhodnout.
Toto jsou jeho slova, tolik platná a
potřebná obzvlášť dnes: „Nemohu
sice docílit, aby všichni lidé nezabí-
jeli a nejedli maso zvířat, ale mohu
alespoň zmírnit a umenšit jejich utr-
pení a smrt a zříci se sám pojídání
jejich umučených a zabitých těl.
Nemohu-li učiniti všecko, mohu
učinit alespoň tolik, kolik právě mo-

hu. A co mohu, to i musím. Nejím
masa netoliko že mně škodí, ale
proto, že ubližuji živému, cítícímu
tvoru. Radikální pacifisté zavrhují
ozbrojené násilí vůči lidem, ale sami
se hojně dopouštějí „ozbrojeného"
násilí vůči svým menším bratřím ze
světa zvířat. Toto násilí se mi zdá o
to horší, že se provádí na tvorech
slabších nežli je člověk, tvorech, kte-
ří se nemohou bránit. Není to pouze
důvod zdravotní, který nutí myslící
lidi k vegetarismu, ale hlavně soucit
a láska, úcta k životu, na nějž člověk
nemá práva, aby jej úmyslně ničil.
Všichni, kdo znají a respektují Boží
zákon „Nezabiješ", měli by jej rozší-
řit i na ty, kdo člověku obětavě slou-
ží a s ním všecky bědy snášejí. Na
útrapách zvířecích tvorů a jejich
mučednické smrti nenesou vinu jen
ti, kdo ze řemesla je odpravují, ný-
brž i ti, kdo pojídáním jejich těl
zavdávají k tomu příčinu. Zdá se
mi, že jen ten má opravdový soucit 
s člověkem, kdo jej má i se zvířetem.
(Hýčkání a mazlení nenazývám
soucitem.) Nechci říci, že vegetariá-
ni jsou lepšími lidmi nežli masojed-
ci, ale jestliže jsou pacifisty, pak je-
jich pacifismus je hlubší a opravdo-
vější. Totéž platí obráceně o vegeta-
rismu, jenž bez opravdového paci-
fismu skutečným vegetarismem
není.
Kdo se zříká požitku masa, součas-
ně ale chová v sobě touhu po něm, je
špatný a nejistý vegetarián. Nesou-
lad mezi jeho jednáním a myšlením
je na škodu jeho stavu a přivede ho
dříve nebo později zpět k masu. Ve-
getarismus jako askese je chybná
cesta. Kdo pociťuje zdržování se
masitých pokrmů jako oběť, učiní
lépe, když zatím pojídání masa
bude částečně omezovati a dá si na
čas pro pozvolné zjemňování chuti
a citu. Pravý vegetarián nepociťuje
zdrženlivost od pojídání zvířecích
mrtvol jako oběť nebo askesi, nýbrž
jako ra-dostnou vnitřní nutnost…
Omylem je tvrzení, že vegetariáni
ideoví jsou nedůslední, protože i
když nezabíjejí zvířata, ničí rostliny,
které jsou též bytosti živé. Je zřejmý
rozdíl mezi zabitím krávy a „zabi-
tím" květáku. …Utrpení šiškami
krmené husy, nebo předtuchou
smrti pronásledované a zařezávané
dobytče nelze stavět v rovnici 
k strouhání mrkve nebo mlácení
obilí či česání ovoce. Ovšem, v obou
případech se ničí život, ale tam je
ničení provázeno velikým utrpením
tvorů, kterého vegetariáni nechtějí
být příčinou… (a)co se zvířaty,
nebudou-li se jíst? Odpověď je snad-
ná, nebudou se pěstovat. Zato se
budou více pěstovat zeleniny, plodi-
ny, ovoce. A z bývalých řezníků se
stanou výrobci zdravých živin. 
Máte pravdu, vytýkáte-li nemož-
nost důsledného vegetarismu za
dosavadních poměrů mravních a
sociálních. Ale řekněte mi: v čem
vůbec můžeme být do krajnosti dů-
slední? A přece neustále se o to
pokoušíme, celým životem usiluje-
me o přiblížení se k těm nejvyšším
ideálům, jak nám je Kristus a jiní
velicí učitelé lidstva vytyčili. V tom-
to neustálém přibližování se a byť
leckdy nedokonalém, ale přece jen
toužebném úsilí spočívá celý smysl,
radost a krása našeho života. Ne-
mohu-li učiniti všecko, mohu učinit
alespoň tolik, kolik právě mohu. A
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Přemysl Pitter 
(*21.6.1895 Praha, †15.2.1976 Curych)

Po smrti českého krále Ladislava Pohrobka, který vládl jen čtyři roky a
zemřel v 17 letech, bylo dost kandidátů na krále. Byl to třeba Kazimír, král
polský, Vilém Saský, bavorský Ludvík Bohatý, Fridrich Braniborský.
Francouzský král Karel VII. nabízel na český trůn svého jedenáctiletého
syna Karla.
Čechové dobře vybírali. Palacký píše, že „pan Jiří se v kritických dobách
těch choval podle evangelia". Jiří byl tou dobou zemským správcem. Přál
si velice narovnání mezi husity a římskou církví, a tak i návratu českého
národa do společenství ostatních křesťanských národů v Evropě.
Sněm byl svolán na „suché dni postní" 1458 a delegáti byli zvacími dopi-
sy napomenuti, aby zachovali povinnou věrnost a nedali se od koruny
české odvrátiti ani sliby ani hrozbami. Ještě 1. března jeli dva úředníci pro
důležité listiny z korunního archivu na Karlštejně, které potvrzovaly
právo na svobodnou volbu.
A jak to bylo ve čtvrtek 2. března 1458? „Velký shon a dav lidu po ulicích
i náměstích, žádajícího míti krále, označoval dobu rozhodnou a osudnou.
Již naděje i pochyby, důvěra i nejistota napnuly byly mysli všeho množ-
ství v radnici i vně čekajícího, když po vykonané ve sněmu modlitbě nej-
vyšší purkrabí Zdeněk ze Šternberka potázav se s pány potichu, a krátce
promluviv o potřebě i právu vlasti, první dal hlas volenci národu, a nena-
dále poklekna před dávným přítelem, hlasem nadšeným zvolal: Živ buď
Jiří, král a pán náš milostivý! Příkladu jeho následovali tudíž jiní páni, a
v okamžení nejen celý sněm octnul se na kolenou, slibuje věrnost a poslu-
šenství, ale i vně radnice rozléhalo se hlučné volání: „Živ buď Jiří, král
český!" Pan Jiří u velikém rozčilení děkoval stavům, přijímaje důstojen-
ství podávané pod výminkou, aby všickni napotom bývali jemu radní a
pomocní k obecnému dobrému, ku prospěchu a slávě koruny české. Tu
již srdečností rozplakalo se množství přítomných, a když kdosi, jako u
vytržení, zazpíval si hlasitě Te Deum laudamus, sněm celý spojil hlas svůj
se hlasem jeho. Současně udeření na radnici v tak řečený zvon královský
dalo znamení ke zvučnému plésání lidu po náměstích a ulicích a ke zvo-
nění po všech kostelech pražských."

Miroslav Frydrych 

co mohu, to i musím. Převedeno na
otázku vegetarismu, značí to: nemo-
hu sice docíliti, aby všichni lidé ne-
zabíjeli a nejedli masa, ba sám nucen
jsem i leccos používati, co spojeno je
s utrpením i smrtí těchto ubohých
spolutvorů…, ale mohu alespoň
zmírniti a umenšiti jejich utrpení a
smrt a zříci se sám pojídání jejich
umučených a zabitých těl. Jako
odměny dostane se mi i velikého
daru od matky Přírody – zdraví.
Neboť že maso je jedem, kterým
zvolna lidstvo se hubí, to počíná i
exaktní lékařská věda nahlížeti. 
Vegetářství samo o sobě nedává
ještě cejch dokonalosti. Ale ti dobří

nevegetariáni by byli ještě lepšími
lidmi, kdyby byli vegetariány, pro-
tože vegetarismus znamená vyšší,
láskyplnější, čistší a zdravější způ-
sob života a hlubší myšlení." 

Jan Šťastný
Česká vegetariánská společnost 

V souvislosti s článkem bychom rádi
upozornili na knížku Jana Čejky "Jejich
jest království: O etickém chování vůči
zvířatům a jejich osudu". Knížka pojed-
nává o osudu hospodářských zvířat a
vyzývá k soucitu a odpovědnosti lidí,
zvláště pak křesťanů, za ochranu těchto
našich bližních. Je možno ji objednat v
knihkupectvích nebo přímo u naklada-
telství PRÁH (www.prah.cz).

Teolog, humanista, ochránce zvířat a vegetarián

Zvolili jsme si krále
(před 550 lety)



Bohoslužby

Své rané dětství prožil Zbyněk Hon-
zal na východním Slovensku ve
Spišském Podhradí, v rodině české-
ho četníka a legionáře.V jeho pěti
letech se přestěhovali do Čachtic,
kde navštěvoval obecnou školu a 
v Novém Městě nad Váhom došel
až do tercie osmiletého gymnázia.
Pokračovat musel pak po vyhlášení
Slovenského štátu už v Čechách. 
V roce 1939 se přestěhovali do Str-
milova, odkud rodina Honzalova
původně pocházela. Můj tchán byl
křtěn a vychováván jako katolík, ale
jeho osobní celoživotní přichýlení 
k evangeliu Kristovu souvisí s půso-
bením Snahy, ke které jej přivedli
jeho spolužáci farář Pravdomil
Brchaň a Mojmír Kolman. Své du-
chovní zrání věrně zachytil ve svých
válečných pamětech nazvaných
Zvony naděje. Rozhodujícím dnem
jeho života byl Silvestr 1942, kdy na
evangelizačním shromáždění v Jih-
lávce zaslechl zcela osobně slovo 
z Izaiáše: „Neboj se, já jsem tě vy-
koupil, povolal jsem tě jménem
tvým. Můj jsi ty.“ Sám k tomu píše:
"Když jsem šel brzy ráno od vlaku,
právě se rozednívalo. Měl jsem
radost z toho nového dne, neboť se
rozednívalo i v mé duši. Bůh mi sví-
til na cestu." Na jaře roku 1943
dozrálo jeho rozhodnutí nevěnovat
se umělecké dráze, jak původně
chtěli jeho rodiče i on sám, ale stát se
kazatelem. Po maturitě však byli
spolu s Mojmírem a Pravdomilem
totálně nasazeni u protektorátní
Technische Nothilfe v Ostravě.
Bohosloví vystudoval v letech 45-51,
studium musel přerušit prvním
pobytem v třebotovském tuberku-
lózním sanatoriu v roce 1949. Když
jako bohoslovec vypomáhal v Ledči,
seznámil se s Věrou Voříškovou a od
28. července 1951 pak šli životem
spolu až do manželčiny smrti 
v březnu 2005. Narodil se jim syn
Pavel a pak po roce za sebou dcery
Anička a Májenka. Nebylo pro rodi-
nu snadné nést tíhu tatínkova dru-
hého dlouhodobého pobytu v plic-
ním sanatoriu v Žamberku v roce
1959. Stejně tak nebyla snadná
náročná operace oční sítnice v roce
1969. Oba manželé, i když každý
jinak, tvořili přístav naděje, pokoje a
důvěry nejenom pro svoje děti a nás,
jejich životní partnery, a pro naše
děti, ale tak nějak pro všechny, kteří
od nich mohli duchovně čerpat na
sborech v Letohradě v letech 1951-
1966 i v Jindřichově Hradci v letech
1966-1987. Otevřená fara byla vždy
na prvním místě, nejdřív musel být 
v pořádku kostel a modlitebna a pak
teprve se nezbytně opravovalo v by-
tě. Oba byli lidmi promyšlené osob-
ní víry. Nikde jinde jsem nezažil tak
bytostnou spjatost všedních otázek
života s každodenní modlitbou nad
hesly Jednoty bratrské či Písmá-
kovým deníkem. Oba tím dýchali.
Život Zbyňka Honzala, to je přede-
vším služba v obou zmíněných sbo-
rech, práce evangelizační v rámci
celé církve, ale také strmilovská dů-
chodová léta naplněná duchovní
službou, zpěvem a zájmem o všech-
no dění kolem sebe i v obci doslova
až do samotného konce. A pak i jeho
činnost výtvarná, kterou pro evan-
gelium opustil, aby ji pak znovu
našel nejenom jako osobní potěšení,
ale jako součást své služby. Výtvarná
výzdoba mnoha modliteben a koste-
lů, nespočetné linoryty a pak i jeho
obrazy. Pro Zbyňka Honzala bylo

rozhodující slovo Písma a tomu
podřizoval i svůj výtvarný projev,
zvlášť u linorytů . Jeho obrazy visí
nejen v bytech nás nejbližších, ale ta-
ké v domácnostech mnoha bývalých
mládežníků a přátel. Většinou to bý-
vá zátiší s květinami nebo jihočeská
krajina s jasnými světlými barvami.
V těch obrazech není žádný urputný
zápas a neklid. Je v nich pokoj a
krása. Br. Zbyněk Honzal měl veliký
smysl pro krásu slova, pro krásu
obrazu, pro krásu Božího stvoření a
pro krásu vztahů. I z jeho výtvar-
ných prací vyzařuje jeho víra, jeho
přístup k životu a k lidem. Nedo-
vedl si představit, že by měl vůči
němu někdo špatné úmysly. Nikdy
jsem ho neslyšel říci o někom zlé
slovo. Nelze postihnout všechno to,
z čeho na místech, kde spolu s man-
želkou sloužili, vzešla sláva Pánu
Bohu. O tu mu totiž vždycky šlo nej-
víc. Ukazoval opravdu za sebe, na
Krista, na jeho dílo spásy, na tom
visel celou svou bytostí a nadějí a
tomu podřizoval všechno své hlubo-
ké vzdělání i své koníčky. Kázání
připravoval až do samého konce
života s velikým potěšením a rado-
stí. Vždyť kázal v Zahrádkách i ve
Strmilově ještě poslední neděli před
svým odchodem. Asi by nebyl rád,
že zde píšu o něm. Ale když on
všechny věci praktické i duchovní
dělal takovým způsobem, že smě-
rovkou ke Kristu byl celý jeho život.
Proto když o něm píšu, jako bych
zároveň psal o Boží podivuhodné
cestě s námi. Možná, že o tom ani
nevěděl, ale v jeho přítomnosti jsme
doslova ochutnávali to, co to je

ovoce lásky, pokoje a skutečné nefal-
šované tichosti před Bohem. Můj
tchán br. Zbyněk Honzal zůstává
pro nás i mnohé další laskavým člo-
věkem víry lásky a naděje a věro-
hodným Kristovým svědkem z jed-
noho kusu. Jsme vděčni Pánu Bohu
za to, co nám všem mohl svým živo-
tem předat. 

Petr Firbas, zeť

Zbyněk Honzal zemřel
Veliký český filosof Emanuel Rádl
ve své úvaze o bezbranném Bohu
napsal o zvláštní metodě Boží po-
moci světu. Bůh pomáhá světu tak,
že naň posílá hodné lidi, kteří jsou
vzorem pro okolí. Kteří jsou jako
andělé Boží, poučují, vedou, napo-
mínají, varují.
Bylo a je mnoho andělů kolem nás.
Jedním z nich byl i Zbyněk Honzal,
narozený 17.2.1925. Působil jako
evangelický farář 15 let v Letohradě
a poté 21 let v Jindřichově Hradci.
Zbyněk spolu s Pravdomilem Brcha-
něm a Mojmírem Kolmanem tvořili
za dob studií na fakultě nerozlučnou
trojici přátel s výraznou niternou
zbožností.
Zbyněk Honzal patřil k lidem po-
slušné víry, účinné lásky a zapálené
naděje. K těm, kdo uslyšeli „Povolal
jsem tě tvým jménem" a dělali tomu
povolání čest svým životem. Patřil 
k lidem Písma a modlitby – však
také zemřel při biblické hodině ve
Strmilově 13. února 2008. Slovo o
veliké naději zmrtvýchvstání zazně-
lo při jeho pohřbu 23. února 2008.

-mf-

Do redakce jsme dostali oznámení o
úmrtí bratra Jiřího Tytla, faráře ČCE
v Praze na Vinohradech, Borové u Po-
ličky, Libčicích nad Vltavou, Bučině,
Libenicích a Poličce. Zemřel pokojně
dne 8. března 2008 ve věku nedožitých
81 let. Rozloučení se konalo v sobotu
15. března 2008 v 11 hodin v evange-
lickém kostele v Borové u Poličky.

ZVEME VÁS NA VEČERNÍ VELIKO-
NOČNÍ BOHOSLUŽBU - VIGILII - která
se bude letos konat v pražském
evangelickém kostele u Martina ve
Zdi na Bílou sobotu 22. března
2008 od 21.00 do 23.00 h.

Za přípravnou skupinu 
Mikuláš Vymětal

* * *
Mateřské centrum při Farním sboru
Českobratrské církve evangelické,
Praha 2, Korunní 60 pořádá 

JARNÍ A LETNÍ BURZU 
dětského a juniorského oblečení,
obuvi, školních a sportovních po-
třeb, knížek, hraček, atd ve čtvrtek
3. dubna 2008 od 12.30 do 18.00 h.
Příjem věcí:
středa 2.4. 16.30 –18.30
Prodej věcí:
čtvrtek 3.4. 12.30 –18.00
Výdej věcí:
čtvrtek 3.4. 19.00 –19.30
Za každou  přijatou věc se vybírají
2,- Kč. Z celkového prodeje se strhá-
vá 10 %. Výtěžek je věnován ve pro-
spěch mateřského centra FS ČCE.
Přijímají se jen věci čisté, nezničené
a prodejné. Vyhrazujeme si právo
věci nepřijmout.
Limitováno do 25 ks na osobu pří-
tomnou příjmu. Nevyzvednuté vě-
ci propadají ve prospěch Diakonie.
(Prosíme, mějte připraveny drobné
peníze a seznam věcí bez číslování
položek! Díky!)

Vzpomínka na mého tchána, bratra faráře 
Zbyňka Honzala (1925-2008)

Oznámení

domnívali, že umrtvováním těla na-
plňují Boží vůli. Tělu přisuzují od-
povědnost za celkovou hříšnost člo-
věka. Nový zákon však z ní neviní
tělo, ale srdce nebo duši: "Ze srdce
vycházejí špatné myšlenky, vraždy,
cizoložství, smilství, loupeže, křivá
svědectví, urážky." (Mt 15,19)
Druhé jho, které vážně ohrožuje
naši svobodu, je strach ze světa.
Stále se nechceme dost učit u Ježíše.
Kdo se bez předsudků vystaví ob-
razu, který podává o Ježíši Nový
zákon, nalézá jej přednostně mezi
obyčejnými lidmi, ba jako přítele
celníků a hříšníků. Není výjimkou,
že bývá "hostem u hříšného člově-
ka". (L 19,7) Tak to na něj žalovali ti,
kdo se pokládali za lepší židy. Ježíš
svými podobenstvími zcela zřetel-
ně pověděl, že přišel do nepřátel-
ského světa a že za něj - div se
tomu, světe - zemře. Mnohým křes-
ťanům se však z různých důvodů
nechtělo a nechce následovat Ježíše
do světa. Naopak udělali si ze světa
nepřítele, kterého je třeba se vystří-
hat a vůbec mít z něho strach.
Smyslem obrácení, které Ježíš od
nás vyžaduje, není odvrat od světa,
ale naopak lítost a solidarita s jeho
trápením. Svoboda, kterou máme
jako křesťané v Kristu, nás chce
zbavit strachu a vyzbrojit, abychom
nad světem nebědovali a nebáli se
ho, ale pomáhali mu nalézt cestu ke
svobodě a k lepšímu životu. Ne-
ponechávejme svět ďáblu, jenž
používá právě světa, aby postihl
nenávistí Krista Pána a ty, kteří jsou
jeho. (J 15,18)
Místo závěru parafráze - volné

zpracování Jonášovy předlohy: A
MNĚ by nemělo být líto toho veli-
kého světa, v němž je už víc než pár
miliard lidí, kteří nedovedou roze-
znat pravdu od lži, a v němž je tolik
jiných tvorů? (Jon 4,11)

Josef Veselý

Dokončení ze str. 1

Pozvánky

Strach ze světa

Ústecký seniorát - 

Českobratrská církev evangelická
DĚČÍN, 405 02, Ne 10.00
Bezručova 4/90, a. Jan Opočenský
DUCHCOV, 419 01, Ne 8.00
Havlíčkova 23, a. Jan Opočenský
CHOMUTOV, 430 01, Ne 9:30
ul.28.října 12, f Jiří Bureš
CHOTINĚVES, 411 45 Úštěk, Ne 10.30
Horní Řepčice 58, f Martina V. Šerá-
ková
KADAŇ, 432 01, Ne 13.30
ul.5.května 693, a. Jiří Bureš
KRABČICE U ROUDNICE N.L., 411 87,
Ne 9.00
Krabčice č.26, a. Štěpán Brodský
LIBKOVICE POD ŘÍPEM, 413 01, Ne
10.45
Libkovice č.74, a. Kurt Bartoš
LITOMĚŘICE, 412 01, Ne 9.00
Rooseveltova 7, f Rut Brodská
LOUNY, 440 01, Ne 9.00
Českých bratří 1510, f Tomáš Pavelka
MOST, 434 01, Ne 10.10
U města Chersonu 8/1675, f Petr
Špirko
ROUDNICE N L., 413 01, Ne 9.00
Švagrovského 674, f Kurt Bartoš
TEPLICE, 415 01, Ne 9.30
Sládkova 2006/16, f Jan Opočenský
TŘEBENICE, 411 13, Ne 8.30
Sokolská 89, f Štěpán Brodský
ÚSTÍ NAD LABEM, 400 01, Ne 10.00
(zima 10.15)
Dvořákova 6, f Anna Pavlosková
ŽATEC, 438 01, Ne 9.30
Husova 1200, f Jan Veselý

Církev bratrská
DĚČÍN, Ne 9.30
Puchmayerova 4, Karel Hůlka
LITVÍNOV, Ne 9.30
Dukelská 424, Petr Šimmer
MOST, Ne 9.30
J.Kříže 3127, Milan Let
TEPLICE, Ne 9.30
Poštovní 10/934, Pavel Benák
ÚSTÍ N.LABEM, Ne 9.30
V Zahrádkách 33, Štefan Paluchník

Evangelická církev metodistická
LITOMĚŘICE, Ne 9.30
Sládkova 8, f Radoslav Novotný

Bratrská jednota baptistů
DĚČÍN, Ne 9.00
Šikmá 152, s.Josef Šédl
LITOMĚŘICE, Ne 9.30
Žižkova 3/2039, s.Vlastimil Malý
LOVOSICE, Ne 9.30
Dlouhá 84, Radek Pospíšil
TEPLICE, Ne 9.30
Chelčického 7, František Hrůza
ŽATEC, Ne 9.30
Lva Tolstého 1249, Dobroslav Stehlík
CVIKOV, Ne 9.30
Čsl.armády 34, Milan Svoboda
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Díky, prosby a přání
V odpoledních hodinách soboty 23. února jsme se v našem lyském kostele roz-
loučili s někdejším kurátorem našeho sboru (1983-1996), seniorátním kurátorem
Poděbradského seniorátu (1970-1985), členem synodní rady ČCE (1983-1991),
VLADIMÍREM PISTOREM. Po dlouhou dobu ho Pán Bůh mezi námi zachoval.
Zemřel ve věku téměř dovršených 87 let 14. února tohoto roku. Narodil se 14.
dubna v Klánovicích jako syn Ing. Josefa Pistora a Marie rozené Ludvíkové. 
S rodiči se pak přestěhoval do Čelákovic, kde žil až do konce svého života. 
V blízkém Brandýse n. L. vystudoval reálné gymnázium a byl pak po celý život
zaměstnancem Pražských pekáren jako ekonomický náměstek ředitele, po roce
1968 jako šofér a posléze jako plánovač.
Při bohoslužbách, ve kterých jsme se s ním loučili, byla účast z našeho sboru,
seniorátu a celé církve tak hojná, že náš kostel byl zcela naplněn. Kázal místní
farář Emanuel Vejnar. Své kázání založil na dvou biblických textech: Čtení z 1.
epištoly ke Korintským 15. kapitoly o jistotě vzkříšení z mrtvých a základu
kázání ze Zjevení Janova 21,4 o dokonalosti Boží lásky léčící a posléze přemá-
hající všechno bolestné a zlé. Oslavil tak cíl, ke kterému byl život zesnulého ces-
tou, pro nás pak laskavou a lákavou svědeckou službou. Za nás Lyské vyslovil
srdečný dík. Slova upřímné vděčnosti svému dlouholetému spolupracovníku
vyjádřil za seniorátní výbor a celý Poděbradský seniorát bratr Jaromír Čábela,
kolínský presbyter, za obětavou práci v synodní radě mu poděkoval bratr Joel
Ruml, synodní senior. Za práci tajemníka naší bohoslovecké fakulty, kterou
bratr Pistor jako důchodce po určitý čas zastával, vyslovil poděkování její
někdejší děkan, Dr. Jakub Trojan. Pěvecký kroužek lyského sboru zazpíval 23.
žalm. Při tom všem jsme všichni, jak jsme tu byli, vzpomínali. Každý osobně tro-
chu jinak, přece však společně a shodně. Na jeho ochotu k službě, obětavost a
pečlivost při ní, na jeho zcela obzvláštní dar nalézat smíření v případech nedo-
rozumění a sporů, moudrosti pastýřské a kazatelské pohotovosti k službě 
v mnoha sborech seniorátu, ve sboru vlastním i v celé církvi, kam ho pozvali, či
kde bylo potřebí jeho pomoci. Aděkovali jsme. Děkovali za všechna ta léta plod-
né činnosti bratra Pistora Bohu, který nám tohoto bratra dal, za dílo, které s jeho
pomocí a z jeho pověření konal. Aprosili jsme Pána žně o vyslání ještě mnohých
tak ochotných a zdatných dělníků. A mysleli jsme při tom na ty, kteří by to
pozvání zaslechli, aby neváhali ani se nevymlouvali, ale to pozvání přijali. Je to
práce při všech těžkostech a nesnázích, které ji provázejí, krásná a radostná. - Po
ukončení shromáždění jsme ještě dlouho, skoro až do večerních hodin v místech,
kam nás zesnulý svým odchodem sezval, setrvali ve vzpomínkách, utvrzování a
posilování přátelských vztahů starých i navazování nových. Sestry z lyského
sboru se při tom postaraly o štědré pohoštění. Srdečný dík.

Dalibor Molnár
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IZAJÁŠ 40, 26-31
Kdo by neznal únavu, pocit bez-
moci a zklamání, který bývá často
spojen s myšlenkou: „Bůh na mě
zapomněl. Bůh mě přehlíží"? Ten-
to pocit doléhá na jednotlivce i na
Boží lid. Prorok skleslé povzbuzu-

je: „Podívejte se na Boží dílo! Kdo
to všechno stvořil? Odhlédněte od
všeho skličujícího a pozdvihněte
svou hlavu vzhůru, to vás přivede
na jiné myšlenky. Vždyť „Bůh,
který vesmír řídí a dbá i na svit
hvězd, má v péči také lidi, je vůd-
cem v spleti cest."
Skepse a sklíčenost zastírají vzpo-
mínky na Boží skutky, které nám
Hospodin již dříve prokázal.
Prorok svému lidu říká: „Cožpak
nevíš? Cožpak jsi neslyšel? Což-
pak si už nevzpomínáš na to, jak
tě Bůh vedl? Jak vás vysvobozoval
z rukou nepřátel, vedl ve spleti-
tých situacích, nasycoval a napájel
na poušti, odpouštěl vaše viny?
Jestliže vám Bůh v minulosti pro-
kazoval dobro, můžete se spoleh-
nout, že vám svou pomoc neode-
pře. Hospodin nevyčerpal svou
dobrotu a milosrdenství. On není

zemdlený a unavený. Není v kon-
cích se svými možnostmi."
Únava a skleslost zamlžují vidění
víry, Bůh se nám pak jeví jako
slabý, malý, unavený a neschop-
ný. Ale skutečnost je jiná. My se
unavíme, Bůh však nikoliv. Často
nevíme, jak dál, ale Bůh to ví. Jsme
schopni myslet jen v krátkodobé
perspektivě, ale Bůh může pře-
hlédnout veškerý čas. Narážíme
na hranice svého rozumu, ale Boží
rozumnost nelze vyčerpat. Bůh je
mnohem větší než všechny pro-
blémy, které nás unavují a otravu-
jí. On je větší než všechno, co nás
ohrožuje. Proto ti, kdo v něj dou-
fají, nejsou odkázáni na své mož-
nosti: „nabývají nové síly; vznáše-
jí se jak orlové, běží bez únavy,
jdou bez umdlení."

Daniel Tomeš, 
farář ČCE Lanškroun

Evangelický
týdeník
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Bůh není znavený (k neděli Quasimodogeniti)

Tak se při potkání zdravili athénští
občané. Apoštol Pavel se to o nich
dověděl, když se na své druhé mi-
sijní cestě procházel jejich městem.
Něco nového bylo pro ně drogou:
"Ničemu nevěnují tolik času, jako
tomu, že vykládají a poslouchají ně-
co nového." (Sk 17,21) Zdá se, že tu
drogu vyrobilo pro sebe celé lid-
stvo. Přinesla mu mnoho dobrého 
v mnoha oblastech jeho života.
Není tu místo, abychom je vyjme-
novali, snad stačí, když porovnáme
způsob cestování. V prvním století
apoštol potřeboval několik dní, aby
se dostal z Jeruzaléma do Říma.
Dnes v 21. století je to otázka něko-
lika hodin. Touha po novém má i
svou odvrácenou, temnou, smrtel-
ně hrozivou tvář. Televize S (Spec-
trum) nám poskytuje dost znepo-
kojivých informací o tom, jaké no-
vé, účinné zbraně má lidstvo - nej-
prve jen jedna jeho část - k dispozi-
ci. Apoštol ovšem měl na mysli, co
nového se objevilo ve vztahu člově-
ka k Bohu, neboť na něm všechno
ostatní záleží.
"V uctívání bohů jste velice horliví,"
tuto poklonu složil Athéňanům Pa-
vel. Ale místo aby vplul do tohoto
trendu a připojil k jejich bohům
ještě svého boha, nazval jejich nábo-
ženskou horlivost neznalostí, které
je třeba litovat a obrátit se k Bohu,
jenž bude soudit celý svět skrze
muže, kterého vzkřísil z mrtvých.
Už bylo dost náboženství, teď na-
stala poslední doba, jejímž dosud
skrytým Pánem je Ježíš Kristus!
Athéňané se tomu zasmáli a svět
zůstává všenáboženskému trendu
věrný dodnes. Oproti Athéňanům a
celému světu, který pomíjí, patří
věčná památka jménům Dionysia 

z Areopagu a ženy Damaris a s
nimi ještě jiným, kteří uvěřili dobré
zprávě o jediném Bohu a jeho Synu,
Ježíši Kristu (Sk 17,34).
Jsem nevýslovně rád, že k těm "ještě
jiným" jsem byl připojen svatým
křtem. Jsme dohromady malé stá-
dečko, ale Bohu se zalíbilo dáti mu
KRÁLOVSTVÍ. To je teprve konec
toho athénského příběhu.
Vraťme se z Athén k nám, do České
republiky. I tu je něco nového.
Lidové noviny, ba i Kostnické jiskry

píší o trendu a mainstreamu s tako-
vou samozřejmostí, že přece každý
ví, o čem je řeč. Obě ta slova vyjad-
řují skoro totéž, trend je směr, jímž
se věci vyvíjejí a mainstream je jeho
hlavní proud. Základním heslem
obou je: nic není definitivní, vše je v
pohybu, nic neplatí na věky. Bible
nám však majestátně zjevuje, že
Bůh přemohl chaos, stvořil svět a
dal mu zákony, které sám nepřekro-
čí (Ž 146,6). Bůh je Bohem pořádku.

Václav Krása, předseda Národní rady osob se zdravotním postiže-
ním České republiky, upozornil veřejnost, že přibližně dvaceti
procentům osob v ústavních zařízeních sociální péče schází dosta-
tek finančních prostředků na jejich přístup ke zdravotní péči - a
dokonce i na běžné hygienické prostředky. Reakce médií bylo
poskrovnu, komentáře mizivé. K oněm dvaceti procentům dotče-
ných klientů zařízení můžeme oprávněně přičíst spoustu seniorek
a seniorů mimo zdi ústavů, kteří se potýkají s podobným problé-
mem. Nemusí se nám to líbit, je to prostě objektivní fakt. 
Všimněme si však něčeho jiného, co s tím úzce souvisí. Otázky,
které bychom nejraději zahnali, vyvstanou neodkladně znova. Co
ještě jiného bolestně schází seniorkám a seniorům v domovech,
ústavech, penzionech, když zaplatí základní platbu za bydlení,
stravu a veškerou péči, které se jim dostává? Ne samými léčivy,
vitamíny a kosmetikou živ je člověk. Také zachováním lidské
osobnosti, individuality, důstojnosti. Pro nejednoho člověka je
těžké mít život vymezen strohými pravidly ústavu, do něhož byl
začleněn. Jde o to, co dotyčného dělí od normálního života, na
který býval zvyklý. Nedostižnou metou může být návštěva přátel
na druhém konci republiky, koupě dárku. Nesnází dojíždění do
kostela v sousedním městě. Pěstování oblíbeného „koníčka",
který něco stojí. Návštěva kina, divadla, kavárny, pořízení nové
knihy. Leccos by každý snadno doplnil podle svého. Pomiňme
návrh „ať se děti postarají". Dítka také mohou, nebo nemusí
dotyčným vytrhnout trn z paty. Jeden je nemá, druhý má, leč
nesolventní, třetí mí dítka daremná. Někomu může bránit i
hrdost. Nám ovšem jde o standardní přístup. A to není vůbec
málo. Co hůř, je to nad rámec zájmu společnosti. A přiznejme si,
nejspíš i nad její možnosti. Sotva se lze spokojit tím, že klienty v
ústavech již nikdo neosloví(?) dědo, babi – a netyká jim a oni
nemusí žít na vícelůžkových pokojích. Pojištěnecký a sociální
systém je ohromným pokrokem, ve starověku jej nebylo. Šikovní
lidé v Izraeli se i tak dokázali vyhnout péči o jim svěřené osoby
tím, že určité prostředky prohlásily za dar chrámu, „korban". A
měli alibi. O nic víc se už starat nemuseli.

Jan Kašper

Korban aneb 105 % alibi

Co je nového?

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Když se tak kolem sebe dívám a sle-
duji názory lidí, tak stále více nabý-
vám dojmu, že rozum asi padá z
Nebe. Na první pohled se zdá, že se
svět hemží odborníky typu brouk
Pytlík, kteří všechno vědí a všemu
rozumí. A vůbec nejhorší na tom je
situace, kdy má člověk o sobě pře-
vysoké mínění jen proto, že je mo-
mentálně v politické funkci, vydělá-
vá hodně peněz anebo si zakládá na
tom, že je duchovní. To mnohdy
vede k tomu, že se takoví vedoucí
obklopují ve sborech, stranách či
firmách spolupracovníky, kteří ne-
oponují a svými schopnostmi ne-
ohrožují jejich postavení. Pokud se
někomu něco nelíbí, může přece
odejít, ne?
Na první pohled logické, že? Vždyť
se stále volá po respektování autorit!
Položme si však otázku: "Kam to
půjde s organizací, když se šéf opírá
o ty, kteří jsou podle jeho názoru
méně schopní, než je on sám?" Před

dvěma lety jsem měl možnost trávit
prázdniny v Kanadě, kde jsem se
naladil pozitivními dojmy. Oslovilo
mě zejména vyprávění o tom, jak
tam není problém, aby se například
manažer obchodního centra přátel-
sky pobavil s uklízečkou, jak jí práce
jde. Zdánlivě nedůležitý detail,
ovšem zkuste v Čechách najít dopl-
ňovačku zboží do regálů v hyper-
marketu, která je úsměvná, friendly
a má svou práci ráda. V jednom pří-
padě si nadřízený podřízených váží,
ve druhém předpokládá vyhazov
po třech měsících. Civilizační rozdíl
je zde patrný.
Stejným extrémem je smýšlení, kdy
jsou ti dole skálopevně přesvědčeni,
že ti nahoře jsou totální hlupci. Pro
takové mnohdy bývá kompenzací
výplata. Ostatně za peníze se dá
snést skoro všechno. Ovšem, co si
má počít třeba Církev, kde se větši-
nou dělá zadarmo? Někteří pastoři

Stůjme nohama pevně na zemi

Dokončení na str. 4

Dokončení na str. 2

TRŽNÍ NABÍDKA
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EVANGELICKÁ CÍRKEV HLEDÁ 525 LIDÍ, OCHOTNÝCH PŘIJMOUT
11. LISTOPADU KŘEST
(Eisleben, Německo) Celkem 525 lidí ze všech zemí světa, ochotných při-
jmout 11. listopadu tohoto roku křest, hledá evangelická církev k oslavám
525. výročí dne pokřtění Martina Luthera. Podle možností by měla být co
největší část těchto lidí pokřtěna, stejně jako zakladatel protestantismu,
právě v kostele sv. Petra a Pavla v Eislebenu, rodném městě Martina Lut-
hera. "Nemíníme inscenovat masový křest, jen nabádat lidi k podniknutí
kroku do křesťanského života", sdělila evangelická farářka města Eisleben
Claudia Bergmann, podle které by se kandidáti na slavnostní křest museli
neprve podrobit obvyklé instruktáži, uvedl server aktualne.sk.

(ath)
VALDIČTÍ VĚZNI OBDRŽELI PŘI KOMORNÍ SLAVNOSTI SPECIÁLNÍ VÝTISK
BIBLE, URČENÉ PRO VĚZEŇSKÉ KAPLE
V úterý 11. března obdrželi valdičtí vězni při komorní slavnosti jeden
speciální výtisk Bible z těch, které jsou určeny pro vězeňské kaple 
v České republice. Česká biblická společnost a Vězeňská duchovenská
péče předaly tyto Bible všem vězeňským kaplanům. Každý výtisk obsa-
huje název věznice, pro kterou je určen a má rovněž volné listy, jež
poslouží pro zápis kroniky daného zařízení. "Bible máme, používají se,
ale neměli jsme jednu Bibli, která by byla pro konkrétní věznici určena,"
objasnil hlavní kaplan na tiskové konferenci přítomným novinářům
záměr tohoto činu. „Je to především symbolická funkce takového daru.
Naznačuje, že vězení není místo, které je vyloučeno ze společnosti, a
vůbec že není místo, které je vyloučeno z oblasti lidských vztahů,"
dodal Pivoňka. Vězeňská duchovenská péče předpokládá, že „vnesení"
této zvláštní Bible do jednotlivých vězeňských kaplí může být vhodnou
příležitostí k připomínce potřebnosti duchovní služby v rámci hledání
cesty odsouzených zpět do života společnosti. Bible budou používány
církvemi navštěvujícími jednotlivá zařízení s výjimkou Svědků
Jehovových. Ti mají vlastní text, upřesnil při úterním uvedení Bible do
kaple věznice Valdice Aleš Jaluška, farář Církve československé husitské 
z Lomnice nad Popelkou. Během duchovního odpoledne vystoupila
hudební skupina Náhodná setkání složená z vězňů.

(ath)
PŘED 65 LETY NACISTÉ KRVAVĚ ZLIKVIDOVALI ŽIDOVSKÉ GHETTO V KRAKOVĚ
ČTK (Krakov/Praha). Při likvidaci židovského ghetta v polském Kra-
kově nacisté před 65 lety, 13. března 1943, připravili o život nejméně
1000 osob. Perzekuce židovských obyvatel Krakova začala hned po
obsazení města v září 1939. Synagogy byly uzavřeny a v květnu 1940
zahájili nacisté masivní deportaci židů z města: z 68.000 židů, kteří ve
městě žili před válkou, jich v Krakově zůstalo jen asi 15.000. 
Krakovské ghetto bylo oficiálně zřízeno v březnu 1941. Židé bydleli za
zdmi v naprosté izolaci od zbytku města. Deportace židů z ghetta do
okolních koncentračních táborů začala v květnu 1942 a 13. března 1943
nařídil nacistický velitel Amon Goth celkovou likvidaci ghetta: asi 8000
lidí bylo odvezeno do pracovních táborů a přes 1000 zabito v ulicích
ghetta. Zbývající byli převezeni do Osvětimi. O svém mládí v tomto
ghettu vyprávěl ve své vzpomínkové knize režisér Roman Polanski.

(juml)
V NIZOZEMSKU VYHLÁŠENA PROTITERORISTICKÁ POHOTOVOST KVŮLI FILMU
O ISLÁMU
ČTK (Den Haag). Nizozemská vláda zvýšila v zemi protiteroristickou
pohotovost na druhý nejvyšší stupeň kvůli potenciální hrozbě útoků,
které by mohlo vyprovokovat chystané uvedení protiislámskému filmu.
Jeho tvůrcem je nizozemský krajně pravicový poslanec a úřady předpo-
kládají, že snímek, v němž je údajně demonstrativně pálen i korán,
vyvolá odpor muslimů nejen v Nizozemsku, ale i v dalších zemích. 
Nizozemská média dávají zvýšené nebezpečí také do souvislosti s ne-
dávným rozhodnutím Haagu prodloužit vojenskou misi na jihu Afghá-
nistánu. Stejný stupeň pohotovosti jako nyní platil v Nizozemsku napo-
sledy před čtyřmi roky po vraždě kontroverzního režiséra Thea van
Gogha islámským radikálem.
Autorem patnáctiminutového snímku je populistický poslanec Geert
Wilders, jehož Strana pro svobodu (PVV) má devět ze 150 parlament-
ních křesel. Již dříve prozradil, že jeho film Fitna (Rozvrat) dokáže, že
korán je "hrůzná a fašistická kniha". Podle Wilderse tato svatá kniha
islámu inspiruje netoleranci, vraždění a násilí. Již dříve požadoval, aby
byla zakázána, a přirovnal ji k Hitlerově Mein Kampfu.

(juml)

Po třicetileté válce roku 1648 obdr-
žel lyské panství generál Jan
Špork. Byl samozřejmě římským
katolíkem, jeho druhá manželka
Eleonora ovšem vyrostla jako lute-
ránka. Až při sňatku musela pře-
stoupit na katolickou víru. Právě
tato Eleonora se posléze stala mat-
kou Františka Antonína Šporka.
Ten spravoval lyské panství od
roku 1684 až do své smrti v roce
1738. František Antonín Špork je
znám svou svobodomyslností. Ta
mu dovolovala přátelit se s neka-
tolíky a ve své lyské tiskárně vy-
dávat i literaturu, která neobstála
před dobovou cenzurou. Ačkoli
Šporka vychovávali jezuité, nevy-
cházel s nimi dobře. Roku 1712 mu
zavřeli jeho lyskou tiskárnu a roku
1729 mu zabavili jeho knihovnu.
Špork byl dokonce krátce v Praze
uvězněn. V následujícím roce
vyslechl obžalobu z kacířství a je-
ho šíření. Návrh trestu obsahoval
konfiskaci majetku a doživotní
vězení. Nakonec byl Špork v roce
1733 odsouzen k pokutě 25 000
zlatých a úhradě soudních výloh.
Nejsou známy případy, že by F. A.
Špork na svém panství proti taj-
ným evangelíkům nějak aktivně

vystupoval. Iniciativa v jejich potí-
rání není doložena ani u jeho ná-
stupce, Františka Kristiána Sweerts
Šporka, který spravoval lyské
panství od r. 1738 až do vydání
tolerančního patentu.
Z jeho doby se však už zachovaly
o situaci tajných nekatolíků na lys-
kém panství konkrétní zprávy.
Pocházejí z archivního fondu dě-
kanského úřadu, archivu Augusti-
niánského kláštera a Radního pro-
tokollu. Nejstarší zdokumentova-
nou událostí je rozsáhlé vyšetřo-
vání tajných evangelíků v roce
1747. Podnět k němu dalo zjištění,
které zde učinila jezuitská misie 
s osobní přítomností Koniáše. Na
panství byly provedeny domovní
prohlídky a u devatenácti osob by-
ly nalezeny kacířské knihy. Místní
historik, katolický katecheta Vojá-
ček, pramenný materiál komentu-
je takto: "Z protokolů je jasno, že
lyský farář Werner i jeho kaplan P.
Podivín ze zdejšího augustinián-
ského kláštera zacházeli s kacíři
docela slušně, jako by jen chtěli
vyhověti liteře zákona." Pozoru-
hodná je i další Vojáčkova po-
známka: "Kdo dobře dopadl na
faře, měl vyhráno, ale přísnější

výslechy a rozsudky byly před
světskými úřady." I farář Veselý,
který v Lysé působil od roku 1755,
se vůči tajným nekatolíkům cho-
val značně nestandardně. Vojáček
píše, že za něj "nebylo na hledání
kacířů čas". Zato však, pokračuje
Vojáček, "je všude plno vojenských
křestních zápisů – samí lutriáni."
V tu dobu už mohli nekatolíci
sloužit v císařské armádě a zdá se,
že si Lysou volili jako vhodné
místo pro křty svých dětí. Jistě 
k tomu měli důvod. Přítomnost
evangelických vojáků nemohla
zůstat na místní tajné evangelíky
bez vlivu.
Ve vyhledávání "kacířů" se pokra-
čovalo až roku 1761. Nikoli ovšem
z místní iniciativy. Nařídil to arci-
biskupský misionář. Farář Deml,
který v Lysé tehdy působil, přitom
na jaře ve svém hlášení psal, že "na
jeho osadě není lidí kacířských ani
podezřelých". Ale konzistoř lys-
kým farářům nevěřila. Roku 1770
byly pro podezření z kacířství
vyslýchány dvě osoby. Vojáček
tyto výslechy komentuje slovy:
"Zase to všechno dobře dopadlo."
V roce 1774 bylo vyslýcháno 16

Z církví u nás i ve světě Sametová protireformace 
na lyském panství

(Mk 11,1-14)
Evangelista Marek popisuje, jak
Ježíš poslal dva ze svých učedníků
pro oslátko. Ježíš a učedníci byli ještě
před Jeruzalémem a právě se mělo
naplnit proroctví Zachariáše: „Hle, 
k tobě přichází tvůj král, ospravedl-
něný a vysvobozený, ponížený, je-
doucí na oslu, na oslátku, na osličím
mláděti." (Za 9,9) Ti dva vyslaní ma-
jí říci majiteli zvířete jednoduše:
„Pán je potřebuje". Tato věta stačí,
aby lidé – jakoby pod mocí už těch
nových událostí – dovolili oslátko
vzít. – Ale jaké to nové události oče-
kávali lidé? Král – Pomazaný Hos-
podinův - přijde. A co udělá?
Znovu vybuduje to ztracené králov-
ství Davidovo, kdy pohané budou
podřízeni, Římané vyhnáni a Boží
král bude poslušný vůči Bohu a
pevný před nepřáteli? – Anebo už
přichází ten zlom, kdy se zjeví Boží
soud „nad pronárody" a začne jiný,
nadpozemský věk?
Ježíš sedí na oslu. Někteří z Ježíšo-
vých fanoušků prostírají na zem
pláště, jiní zdobí cestu květinami a
palmovými ratolestmi. Lidé před
Ježíšem i za ním volají Hosana – to
své „pomoz již" – a ještě: "Požehna-
ný, který přichází ve jménu Hos-
podinově, požehnáno buď králov-
ství našeho otce Davida, které při-
chází!"… Ježíš vjíždí do Jeruzaléma
a ví, že nepotrvá dlouho a tito nad-
šenci budou pořádně zchlazeni…
Ví, že cesta se zužuje a že tyto jásavé
tváře na ní nezahlédne. Cesta se
zužuje tak, že v samotném Jeruza-
lémě už ho nikdo nevítá, ba nere-
gistruje. Před chrámem má u sebe
už jen těch pár učedníků. Po velikém
haló u vstupní brány najednou nezá-
jem. Jen běžný halas orientálního
města. Jeruzalém je jeho přítomností
nedotčen. 
Ježíš vrací osla a vchází do chrámu.
Prochází celý komplex a nikdo mu
nevěnuje pozornost. „Prohlíží si

všechno" jako neznámý, jako turista
v chrámu sv. Víta… On, Ježíš Kris-
tus, je Pánem všeho, ale to všechno,
to svaté město, ten chrám, kde sídlí
Bůh – ten centrální nerv kultu se
svými svátky, očišťováním /a k to-
mu lomoz, rumrajch, hašteření/ - to
všechno o Ježíše nemá zájem, to
všechno je k němu lhostejné! Ježíš se
nachází spolu s učedníky v tomto
svátostném prostoru, a nic se neděje.
Ani lidé ani kameny nevolají. –
Falešné naděje, falešný kult, obrov-
ské zdi, obrovský šum kolem! A
Ježíš - uprostřed svých dvanácti jako
třináctá nula!
Z tohoto Markova obrazu naznače-
ného několika slovy čiší cizota, pro-
past mezi Ježíšem a Jeruzalémem, a
až i jakási Ježíšova bezvýznamnost.
Vždyť koho oslovuje Ježíš, ten Velký
prorok? Jen chudáky a lůzu tam za
hradbami, mimo to velké město!
Když si Ježíš vše prohlédne, den
končí. Protože je večer, odchází Ježíš
s dvanácti z chrámu a z Jeruzaléma
pryč, do Betanie. Nevíme, na co kdo
cestou myslel, a ani nevíme, jestli (a
o čem) spolu mluvili. Možná po té
znervózňující prohlídce mlčeli. Ale
možná Ježíš s nevolí už teď večer
nazval chrám doupětem lupičů…
Betanie je bydlištěm Marie, Marty,
Lazara. Šli k nim? Snad. Dostali něco
k jídlu, ale moc toho být nemohlo,
protože hned druhý den, při návra-
tu do Jeruzaléma, Ježíš dostává hlad.
Odnese to fíkovník. Ježíš ho vidí 
z dálky, jde k němu, nic nenalézá:
"Ať z tebe už navěky nikdo nejí ovo-
ce!" – Fíkovník usychá…
Těžko si budeme myslet, že Ježíš se
rozzlobil na fíkovník proto, že „mi-
mo čas fíků" nenašel na něm svači-
nu. – Byla to jiná zlost, která vedla
Ježíše k tomuto činu, podobenství.
Zlost nad nevěrným Izraelem strávi-
la Ježíše – tak jak to čteme jinde:
"Horlivost domu tvého snědla mne."
(A dodejme – i fíkovník.)

Teď přichází na řadu chrám. Hlad –
nehlad. Ježíš vyžene prodavače a
penězoměnce.
Je těžké být člověkem – vždyť doma
jsme někde jinde. Ještě těžší je být
prorokem. (Jeremiáš po všech útra-
pách: „Proklet buď den, kdy jsem se
narodil!") Ale ještě těžší je být tím
Velkým prorokem, kterého očekáva-
ly celé generace. Vždyť musí krok za
krokem, neustále, kazit lidem jejich
radosti. – A také je těžké a tíživé
všechno si zde v tomto chrámu pro-
hlížet a vědět, že nezůstane kámen
na kameni, že Boží soud se blíží. –
Ale ještě těžší je být Synem člověka,
který přišel, aby dal svůj život za
mnohé. „Smutná je má duše až 
k smrti," říká nakonec Ježíš, i když
věděl, že to bude muset jednou při-
jít.
Evangelista Marek nás nešetří. Ne-
mluví o nadčlověku. Ukazuje Ježíše
i unaveného, hladového a osamoce-
ného. Určitě však ví, co dělá. Ne-
bude ani náhoda, jak Marek nechá
vyznít Ježíšovu prohlídku chrámu.
V Markově spisu nacházíme takto
syrové pozvání na úzkou cestu za
tím, kdo zde a takový byl – a kdo
zmizel. Ničím nám tu cestu nezkráš-
luje, neopájí nás rychlými sliby. O to
víc nás, čtenáře, ovšem provokuje
„zmrtvýchvstalý" Ježíš, který čeká
své učedníky v Galileji.
Marek k tomuto zvláštnímu konci
svého díla nic nedodává. Syn člově-
ka musel trpět. Musel být zabit – a
také se to stalo. A co dál? Nic.- Jen
jedno slovo: běžte za ním, šel na-
před!. Je jen jedno povzbuzení u
Marka: čiňte pokání a věřte té zprá-
vě mládence z hrobu, totiž že ten
ukřižovaný byl vzkříšen. Odešel do
Galileje mezi pohany. Tam ho uzříte.
A budete mu turisté po celém světě
– až do skonání světa. Neboť není
žák nad svého učitele.

M. Šusták

Budete mu turisté
NAD BIBLÍ

či faráři si na nic nehrají a řídí spole-
čenství jako spolupracující tělo
Kristovo při úctě i k té své nejpo-
slednější ovečce. Jiní se možná více
než o lidi ve sboru opírají o úřad,
který jim byl svěřen, o své vzdělání,
o biskupa nebo jiného nadřízeného
apod. Naopak, mezi laiky se to často
hemží polobohoslovci a znalci růz-
ných oborů, kteří sice nemají čas
danou věc dělat, ale vědí, jak by se
měla nejlépe dělat.
V Kanadě jsem si také všiml, že 
v kostele potkáte třeba několik set
věřících, kteří možná z našeho po-

hledu připomínají obyčejné lidi. O
teologii se s vámi moc nepobaví, 
v případě zájmu vám doporučí ně-
koho, kdo vám to vysvětlí, ale zato
vás pozvou na gril anebo na chatu,
příjemně se s vámi pobaví. Neděle
se tráví odpočinkem, běžnou záleži-
tostí je třeba rodinný den, kdy jsou
spolu rodiče, děti a přátelé. Asi už
nemám, co bych dodal. Snad jen to,
že bych si přál, aby nejen česká
církev, ale i celý náš národ se nau-
čil stát nohama pevně na zemi a
žil v atmosféře porozumění a vzá-
jemné úcty.

Ivo Kraus

Stůjme nohama pevně na zemi
Dokončení ze str. 1

Dokončení na str. 4



Není krásnějšího svědectví víry
Žida než dokument, skrytý v prázd-
né láhvi od petroleje v jednom z po-
kojů varšavského ghetta mezi suti-
nami kamenů a lidskými pozůstat-
ky. Napsal ho jeden Žid během po-
sledních hodin svého života v hoří-
cím ghettu. Zasluhuje, aby se stal
posledním slovem teologického
problému naší generace.

Varšava 28. dubna 1943
Já, Jossel Rakover z Tarnopolu, po-
tomek zbožných a čestných před-
ků, píši tyto řádky v okamžiku,
kdy Varšavské ghetto je v plame-
nech. Dům, ve kterém píši, je jed-
ním z posledních domů, který ne-
byl plameny dosažen. Již před
mnoha hodinami byla na nás za-
měřena strašná dělostřelecká palba
a stěny kolem mne se řítí jako kra-
bičky od sirek. Zanedlouho i dům,
ve kterém jsem, se stane tím, čím
ostatní domy v ghettu: hrobem
svých obránců a obyvatel.
Je mi čtyřicet let a když se dívám
zpět na uplynulá léta, mohu říci 
s jistotou, pokud je člověku možné
být si něčím jist, že jsem vedl pocti-
vý život. Nemohu říct po všem, co
jsem zkusil, že můj vztah k Bohu se
nezměnil; ale jsem schopen říci 
s naprostou jistotou, že jsem pyšný,
že jsem Žid, protože je velmi těžké
být Židem. Věřím, že být Židem
znamená být bojovníkem, plout
věčně proti proudu lidského zla a
rozkladu. Žid je hrdinou trýzně-
ným, je mučedníkem.
Snad řekneš, že otázkou teď není,
zda jde o odměnu nebo trest, ale
spíš o skrytí Tvé přítomnosti, aby
se vysvětlilo, proč lidská stvoření

jsou odevzdána do moci zlých lidí.
Ptám se Tě, však, Bože, jednu otáz-
ku, která mě spaluje: Co všechno se
ještě musí stát synům Izraele, abys
se nám zjevil znovu?
Cítím, že musím k Tobě mluvit
otevřeně. Teď více než kdykoliv
jindy v naší historii nekonečného
utrpení, pokoření a ponížení, my,
kteří jsme nyní rozšlapáni jako
hmyz, pohřbíváni živí a páleni za
živa, hubeni po milionech, máme
právo vědět: jak dlouho můžeš být
tak trpělivý?
Říkám Ti to, protože v Tebe věřím
víc než kdykoliv. Já nyní vím: Ty jsi
můj Bůh. Ty určitě nemůžeš být
jejich Bohem, protože jejich strašli-
vé činy jsou výrazem zpustlé bez-
božnosti. Jestliže ti, kteří mne nená-
vidí a vraždí, jsou tak temní a zlí,
potom já musím být někým, kdo
trvale nese něco z Tvého světla a
dobroty.
Smrt už nemůže čekat. Musím
skončit s psaním. Střelba se stává
řidší. Naši hrdinští obránci padají
jeden za druhým. Varšava, ta velká,
krásná, to město plné bázně před
Bohem, Varšava židovská, umírá.
Slunce zapadá a děkuji Ti, že ho už
nikdy neuvidím. Mohu vidět z ok-
na, že nebe je rudé jako kaluž krve.
Za velmi krátkou dobu budu se
svojí ženou a dětmi a miliony těch,
kteří zahynuli, ve světě, kde vše je
dobré, ve kterém není pochyb, ve
kterém Bůh je jediným a nejvyšším
vládcem.
Umírám s mírem, ale ne spokojen,
zasažen, ale ne v zoufalství. Umí-
rám s vírou v Boha. Jdu za ním, i
když on mě od sebe odstrčil. Do-
držoval jsem Micvot, přestože jsem

byl trestán. Miloval jsem Jej, i když
On nás potlačil na nejnižší stupeň,
kde jsme se stali opovrhovaným
stádem mezi národy.
Můj rebe nám říkával historku o Ži-
dovi, který unikl před španělskou
inkvizicí. V malém člunu konečně
připlul ke skalnatému ostrovu.
Moře bylo rozbouřené, počasí hro-
zné. Udeřil blesk a zabil jeho ženu.
Strašná vlna smetla do moře jeho
dítě. Sám, nahý a bosý, zastrašený a
zničený dosáhl ostrova. S posled-
ním zbytkem síly obrátil oči k nebi
a řekl: Hospodine na nebesích,
utekl jsem sem, abych byl schopen
plnit Tvoje přikázání a posvětit
Tvoje jméno. Ale Ty děláš všechno,
abych opustil svoje náboženství.
Jestliže si Ty myslíš, že uspěješ a že
mě odvrátíš z pravé cesty, prohla-
šuji Ti, Bože můj a Bože mých otců,
že k tomu nikdy nedojde. Můžeš
mě potlačit; můžeš mi vzít to nej-
dražší. Můžeš mě trestat až k
samotné smrti. Já budu v Tebe
důvěřovat vždycky. Já zůstanu
Židem a nic na světě mě neodradí.
To jsou též moje poslední slova. Nic
se nezmění. Učinil jsi vše, abych Tě
zapřel, abych v Tebe nevěřil. Já ale
umírám tak, jak jsem žil – se skálo-
pevnou vírou v Tebe.
Šemá Jisroel Adonaj Elohejnu Ado-
naj echod – Slyš Jisraeli, Hospodin
je náš Bůh, Hospodin je jediný.

(Překlad z knihy Jewish History and
Culture, Rabi Benjamin Blech. 
Sloha Books, New York 1999)

Přeložil Ing. Petr Hermann
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Dopis Bohu
O necírkevním „křesťanství" ve filmové fikci
Stále častěji se v euroamerické filmové tvorbě objevuje nota novodobé-
ho odstupového hnutí od církve jako organizace intrikového, až mafi-
ánského charakteru, která staví na lžích. Jako by nám chtěli tvůrci těch-
to filmů sdělit: Do 3. tisíciletí vstupme už konečně bez církví! Bez ohle-
du na to, zda svá díla vydávají za úsměvnou fikci či vážně míněnou vý-
zvu, působí sama tato díla dojmem, o kterém jejich tvůrci jistě vědí. 
Z těch posledních v Čechách známých uvedu pro představu filmy Stíny
mrtvých (The Body, režie J.McCord, 2001) či Šifra mistra Leonarda (The
Da Vinci Code, režie: R.Howard, 2006). V obou filmech vystupuje cír-
kev, která brání odhalení pravdy a fanaticky usiluje o udržení si svého
totalitního mocenského postavení. Vědecká pravda ji v podstatě nezají-
má. Drží se zuby nehty tradic či iluzí, těmi totiž může prostinké věřící
lépe ovládat. V prvním z výše uvedených filmů je v Jeruzalémě objeve-
no pohřbené tělo ukřižovaného člověka a všechno nasvědčuje tomu, že
se jedná o tělo Ježíšovo. Církev (Vatikán) vyšle svého agenta, aby věc
vyšetřil a případně zamezil šíření hrůzného závěru, že Ježíš z mrtvých
nevstal. Víra milionů věřících, která by jinak byla ohrožena, je podává-
na jako lepší milosrdná lež, se kterou církevní instituce stojí a padá.
Druhý filmový příběh už církev představuje jako mafii, zvláště ve ztě-
lesnění jejího nástroje v podobě organizace Opus dei jako tajné služby.
Ta má za úkol zamezit šíření dlouho utajované „pravdy", že Ježíš měl
děti a že Ježíšova rodina v potomcích dosud žije a schází se. Fikce toho-
to druhého příběhu je obludnější v tom, že dle ní církev po celá dvě tisí-
ciletí o tajném Ježíšově rodu věděla, ale už od prvních koncilů dělala
všechno pro to, aby veškeré důkazy k tomu zlikvidovala. V obou fil-
mech je jasně položen důraz na Ježíšovo lidství: Jeho tělo leží v hrobě
jako tělo kteréhokoliv jiného člověka. Jako muž chtěl mít ženu a děti, a
tak je také měl; bylo to přirozené, jen fanatická církev potřebovala jiný
scénář, a tak Ježíše obožštila legendami. Předem nepoučený divák pak
odchází přesvědčen, že církev jako tradiční instituci je třeba opustit,
protože jinak se člověk nestane skutečně svobodným a nevymaní se 
z jejích lží a iluzí , pakliže v církvi dosud byl. Jestliže v ní hloupou ovcí
nebyl a není, může být jedině rád. 
Vedle takovýchto dobrodružných, až hororových filmů vídáme tu a tam
i podobně laděné komedie. Český divák mohl např. zhruba před 10 lety
zhlédnout jinak už poněkud starší snímek Život Briana (Life of Brian,
režie: Terry Jones, 1979). Tímto snímkem jako by se rozmazlené ostrov-
ní dítko poněkud neomaleně loučilo s primitivní matkou církví a vůbec
s tradičním vypjatým křesťanstvím a volilo střízlivě uvolněnou víru 
v pokrokového člověka a jeho přirozenost. 
Nejsmutnější na tom celém je, že právě u nás je spousta lidí, zvláště
mladších, kteří se takto s církví a tradičním křesťanstvím setkávají vů-
bec poprvé, kromě toho, že tu a tam viděli u cesty kostel či slyšeli o
knize jménem Bible a pod. A takovým divákům pak nezbývá nic jiného
než iluzorní víra, že křesťanství se obejde bez církve obecné, a dokonce
i bez Boha, který se stal člověkem, a přece Bohem zůstal. Namísto toho
je jim nabízena víra ryze pokrokově humanistická a individualistická,
která se podobá spíše ztracenému zrnku písku uprostřed pouště. Všech-
ny takto věřící to spojuje, že jejich víra je tím zrnkem písku a že jich je
naštěstí hodně, ale neuvědomují si, že na takové víře není možné stavět.
Kdo z nich má čas zkoumat, zda tzv. vědecké argumenty výše uvede-
ných filmů mohou obstát v odborné nefiktivní diskusi! A tak jim zbývá
jen dojem: Potkáš-li tradičního církevníka, je jistější mu nedůvěřovat!
Byl obelhán, či vědomě obelhává tebe. Tím my církevníci vstupujeme
na misijní pole, na kterém je velmi těžké obstát. Nesmíme totiž držet 
v ruce ani Bibli, protože tu už kdysi zcenzurovala a pro své potřeby zfal-
šovala církev. 

Adam Balcar

Recenze

„Který slib se opravdu musí dodr-
žet?" Až na druhém místě v pořadí
se v nedávném průzkumu mezi
německou populací, v němž bylo
možno přisoudit nejvyšší míru zá-
vaznosti několika nabízeným mož-
nostem, ocitá manželský slib. Ten za
bezpodmínečně závazný považuje
58 % z celkem 1002 dotázaných. Jak
je u výsledků poznamenáno, větší
váhu přikládají slibu vzájemné věr-
nosti manželů na Západě (61 %),
menší na Východě (46 %). 
Citujeme z evangelického měsíčníku
Chrismon, který vychází od února
2007 tak, že je distribuován jako sa-
mostatná příloha více prestižních
německých novin (mezi nimi i dení-
ků Frankfurter Allgemeine a Sued-
deutsche Zeitung). A jaký slib se ve
výsledcích průzkumu, který si tento
měsíčník objednal u specializované
agentury, dostal na první místo? Slib
daný dítěti. Ten za bezpodmínečně
závazný považuje 67 % dotázaných.
V těsném závěsu za slibem manžel-
ským následuje na třetím místě pří-
saha před soudem (57 %), dále pak
slib vrátit vypůjčené peníze (52 %).
Ostatní alternativy následují s od-
stupem. K výsledkům se zpola rezi-
gnovaně vyjadřuje soudkyně Heidi
Fendlerová, s větším pochopením
naopak Christine Rauová, vdova po
německém prezidentovi. 
Jaký další překvapující materiál
nalezneme v Chrismonu č. 3? Koho-
pak by nezaujal rozhovor se dvěma
nevšedně vystupujícími ženami!
Jedna exceluje jako kuchařka, druhá
vyniká v povolání, na něž rozhodně
nevypadá – profesionálně boxuje.
Kuchařka vyznává přípravu jídla a

péči o druhé vůbec jako určité žen-
ské „hájemství", boxerka naopak
klade důraz na úplnou emancipaci
žen ve všech profesních oblastech. 
K rohování, jež pro ni hodně zname-
ná a v němž zatím jde od úspěchu k
úspěchu, se dostala ve třinácti letech
poté, co ji na ulici zmlátila parta
odrostlejších dívek. (Pozoruhodné
je, jak dnes dávný incident hodnotí:
„Vlastně bych těm holkám měla být
vděčná.") Při čtení rozhovoru se mi
automaticky vybavily mudroslovné
pasáže o „ženě statečné".
Neotřele přibližuje čtenářům žurna-
listické řemeslo Arnd Brummer.
Zdůrazňuje totiž, že k obecné novi-
nařině bytostně (a to přímo jako
hlavní charakteristický rys) patří
určitá míra nepřesnosti. Musím říci,
že po přečtení Brummerova fejetonu
budu na novináře a nespecializova-
ný tisk pohlížet jinak než doposud.
Asi opravdu nemá smysl rozhořčo-
vat se např. nad novinovým spoje-
ním „evangelický kněz". Nehodlám
nicméně ani nadále akceptovat
např. mechanicky papouškovanou
novinářskou floskuli „kontroverzní
teolog". (Ledaže by před jejím použi-
tím dotyčný nespecializovaný psa-
vec nejprve vysvětlil, koho by asi tak
měl za teologa „nekontroverzního".)
Nemálo místa je věnováno médiím,
jako jsou film (internetová stránka
měsíčníku obsahuje dokonce rubri-
ku týdenní: „Nově v kinech tento
týden") a internet. Francouzský film
Skafandr a motýl (který se do
německých kin dostává později než
do českých) je v redakční recenzi
označen za „dojemné, nezapomenu-
telné vyznání lásky k životu". Vý-

sledkem komplexnější investigace je
rozsáhlý článek, v němž Axel Rei-
mann odhaluje nepravdivost, kaší-
rovanost některých podomácku po-
řízených a na internetu zveřejně-
ných videí. (Právem upozorňuje na
to, že získávat pozornost lze oprav-
du všemožně, třeba bezdůvodným
vzbuzováním „soucitu".)
Vedle výše uvedených textů, jež ve-
směs postrádají výslovný odkaz na
víru, najdeme v Chrismonu č. 3 i
příspěvky zaměřené vzdělavatelně,
kérygmatičtěji. Teologicky fundova-
ně se zamýšlí nad stařeckou demen-
cí biskup Wolfgang Huber, jeden 
z vydavatelů. Otázkám skloubení
přikázání lásky k bližnímu s právem
na vedení vlastního života se nemé-
ně fundovaně věnuje teoložka Susa-
nne Breit-Kesslerová. Série pěti situ-
ačních miničrt na téma spánek a ne-
spavost je uvozena citátem z pašijní-
ho příběhu (Mk 14,32-42). O Bohu a
o víře je výslovně řeč rovněž v roz-
hovoru s psychoanalytičkou Marga-
rete Mitscherlich-Nielsenovou. 
Nevyjmenovali jsme zdaleka vše, co
Chrismon č. 3 přináší. Pozoruhodné
je, že nejrozmanitější příspěvky se
mezi sebou nejenom navzájem sne-
sou, ale přímo spolu ladí. (Je to dáno
nepochybně jejich hloubkou, zaníce-
ností.) Časopis je seriózní, užitečnou,
poutavou četbou. Odpovídá zásadě,
kterou vyhlašuje na internetových
stránkách měsíčníku (www.chris-
mon.de) jeden z jeho vydavatelů:
působit v protestantské pluralitě.

František Schilla

Z německého evangelického
měsíčníku Chrismon 3/2008

Protestantismus v pluralitě

To jsou slova jisté pokojné demonstrace západního světa, jimiž na
sebe upozorňuje jeden transparent.
Člověk i všechno kolem něho odchází, umírá. Pomíjí jednodenní
život jepičí, stejně tak jako dlouhověký život želvy, vadne stéblo
trávy jako i statný dub a celý les. Vše živé spěje k zániku, vstříc
chladné smrti. Je pouze otázkou času, kdy se tak stane.
Existuje vůbec někde někdo či něco, co zůstává? „- - tělo i srdce mé
hyne" (Ž 73,26). Tento povzdech žalmistův je pravdivý a musíme
jej přijmout: ale jaké radostné vyústění má ten verš!
Věru, bylo by na světě zle a bezútěšně, kdyby k nám nedolehla
dobrá zpráva o Tom, který vydal svého jednorozeného syna na
smrt, aby každý, kdo v Něho věří, měl život věčný. Musel přijít
Jeden, kdo umírá, abychom my všichni žili. Tento Jeden je Ježíš,
umírající na kříži, aby Boží láska byla pro nás skrze víru k dosa-
žení. A zde nacházíme východisko z bezútěšnosti, beznaděje a
úzkosti z umírání. Jaká to byla víra Marie a Marty v Ježíše, že on
je ten, který jediný může přivést jejich bratra k životu. Ze samého
hrobu. Ježíš říká o Lazarovi, že spí, a probouzí ho, milovaného pří-
tele, ze spánku smrti (Jan 11), přes pochybování Marty, jíž bylo
vyslechnout Ježíšovo: „Neřekl jsem ti, že uvidíš slávu Boží,
budeš-li věřit?"
Kéž přivede i nás ze spánku netečnosti a nevěry k životu 
z Boha.

Lydia Plevová

„Řekněte umírajícímu světu 
o Ježíši!“



Bohoslužby

osob a v letech 1779 a 1780 po
sedmi. Vojáček tuto nezvyklou
aktivitu vysvětluje slovy: "Patrně
přijel pan misionář a pana faráře
popohnal."
Toleranční patent byl v Lysé vy-
hlášen 1. února 1782. Mimo jiné
tehdy k evangelické církvi odpad-
li oba kostelníci. Pozoruhodné je,
že jeden z nich se jmenoval Riegl.
Byl tedy manželem nebo synem
"kacířky" Anny Rieglové, odsou-
zené v procesu s tajnými evangelí-
ky roku 1747 k práci v okovech
kvůli výroku: "Zádušní mše po-
může člověku jako když scíplý
kobyle voves do huby nasypá." –
Zvláštními lidmi se obklopoval
místní katolický farář! Už měsíc
po vyhlášení tolerančního patentu
žádali čtyři zástupci evangelíků o
hřbitov a chtěli hned celou polovi-
nu stávajícího. Negativní odpověď
dostali až za dva roky. Zřejmě po
tu dobu nebyla vyloučena ani
kladná odpověď. Požadavek, vzne-
sený na hraběte Sweerts Šporka o
zakoupení nepoužívaného kostela
na náměstí byl zamítnut a okamži-
tě, protože jednoznačně odporoval
tolerančním předpisům. Přesto se
v roce 1786 obrátili místní evange-
líci s žádosti o koupi kostela přímo
na císaře. Po 160 letech násilné

protireformace tedy měli sebevě-
domí zcela nečekané.
Zajímavá epizoda je zaznamenána
v Radním protokolle. V roce 1782
se dostal do sporu evangelík Mi-
kuláš Kaplan s katolickým radním
Antonínem Francem. Když skon-
čilo radniční vyšetřování patem,
šel Kaplan k hraběti a ten se posta-
vil na jeho stranu. Ještě týž rok byl
pak Kaplan uveden do funkce
"mladšího rychtáře". Přísahu na
svůj úřad konal "bez svíček". Ne-
obvyklost udělení této funkce vy-
jde najevo srovnáním se situací na
mělnickém panství. Zde se v obci
Tuhaň přihlásili k evangelické víře
rychtář Jan Jílek a konšel Jan Va-
cek. Okamžitě byli ze svých funk-
cí odvoláni a nahrazeni katolíky. 
Z doby rané tolerance jsou –
pokud jde o postavení evangelíků
ve městě – zajímavé ještě dvě
zprávy: Roku 1803 daroval hrabě
Filip Špork do kostela 12 boro-
vých lavic ze starého klášterního
kostela. Roku 1817 byl uveden do
funkce rychtáře evangelík (a kurá-
tor sboru), Antonín Berger. V této
funkci setrval téměř 40 let.
Protireformace se lyskému panství
nemohla vyhnout. Chyběla v ní
však iniciativa místních orgánů.
Původ této laxnosti je třeba hledat
u Šporků. Vrchnost totiž zásadně

ovlivňovala, co se na panství dělo.
Musela sice dodržovat určité obec-
né předpisy, o tom, kdo bude v
místě její působnosti farářem či
rychtářem, však rozhodovala ona. S
vrchností pak chtěl být zadobře i
klášter, zvláště když ležel v tak bez-
prostřední blízkosti zámku, jako je
tomu v Lysé. Neobvyklé je i to, že se
v Lysé evangelíci udrželi ve městě,
dokonce v takovém, v němž fungo-
val klášter. Kláštery byly totiž stře-
disky protireformace. Navenek sice
Šporkové evangelíky podporovali
až po vydání tolerančního patentu,
po celou dobu protireformace však
na svém panství vytvářeli klima,
které jim dovolovalo přežít. Zdá se,
že někteří jimi vybraní faráři vyslo-
veně sympatizovali s luterstvím.
Tajní evangelíci jinakost poměrů na
lyském panství cítili a zvedalo jim
to hlavu. Důsledkem této výjimeč-
né situace je zřejmě i to, že teprve
osmdesát let po vydání toleranční-
ho patentu byla v Lysé zřízena
evangelické škola. Evangeličtí rych-
táři si prostě výuku svých dětí na
katolické škole ohlídali. Bez Šporků
by nejspíš probíhalo všechno jinak.
Pro lyské evangelíky znamenal
tento rod v době protireformace i
po ní maximum možného.

Emanuel Vejnar

DIAKONIE CÍRKVE BRATRSKÉ hledá
do domova pro seniory a lidi s han-
dicapem BETHESDA zdravotní se-
stry a ošetřovatele do nepřetržitého
provozu. Kvalifikační předpoklady
pro zdravotní sestry - SZŠ, VOŠ,
Bc., u ošetřovatelů - sanitářský kurz
(možnost dodatečného doplnění).
Nabízíme přátelský kolektiv, krásné
pracovní prostředí, možnost celoži-
votního vzdělávání.
Kontakt: vrchní sestra J. Turková,
tel.: 775 217 162 nebo e-mail: 
vrchni.bethesda@seznam.cz 

č. 7

KDO DARUJE OBECNÍ KNIHOVNĚ ro-
mány pro ženy (Javoř., Harlek.,
Večery p. lampou apod)? Děkuji.
Telefon 388 332 032, 737658054. 

č. 4
SPRÁVNÍ RADA DIAKONIE ČCE,
Belgická 22, Praha 2 vyhlašuje
výběrové řízení na místo ředitele
Diakonie ČCE - střediska v Čáslavi.
Požadavky: řídící a organizační
schopnosti, komunikační znalost
němčiny nebo angličtiny, orientace
v sociální oblasti (znalost zákona,
standardů apod), praxe vítána,
vzdělání VŠ nebo úplné střední
vzdělání s praxí v oboru, respekto-
vání křesťanských hodnot, výho-
dou je členství v ČCE nebo v jiné
křesťanské církvi, znalost proble-
matiky práce s lidmi s mentálním
postižením, řidičské oprávnění.
Termín přihlášek je 11.4.2008. 
Více informací na 
www.diakoniecce.cz 

č. 9
DIAKONIE CÍRKVE BRATRSKÉ hledá
do domova pro seniory a lidi s han-
dicapem BETHESDA fyzioterapeu-
ta do jednosměnného provozu.
Kvalifikační předpoklady - SZŠ,
VOŠ, Bc. Nabízíme přátelský kolek-
tiv, krásné pracovní prostředí, mož-
nost celoživotního vzdělávání.
Kontakt: vrchní sestra J. Turková,
tel.: 775 217 162 nebo e-mail: 
vrchni.bethesda@seznamcz.

č. 8
REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM

"GRÜNE AU", samoobslužný dům
zve k rekreaci do nádherné alpské
krajiny v St. Wolfgang, kde pro nád-
heru této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i duše
může dýchat. Vých. od Salzburg, z
Prahy 4 hod., 50 míst, pro skupiny i
pro jednotlivce, křesťanská obecen-
ství i sportovce. Sněhový ráj 'Post-
alm' (1200-1900m) - skibus zdarma -
sníh do Velikonoc. Horské túry
začínají přímo u domovních dveří.
Cena: Skupiny 14,50 ev. 13,50; jed-
notlivci 14,50 euro/den; děti sleva;
pro náročnější 'Bungalow' pro 4 do-
sp. a 4 děti - 100 euro/den.
www.christliches-freizeitheim-gru-
ene-au.de  
Jiří Potoček 
tel/fax 49 553 9393.

č. 2

Sametová protireformace
na lyském panství

Inzerce

Seniorát jihočeský

Českobratrská církev evangelická

ČESKÉ BUDĚJOVICE, 370 01; Ne 9.00
tř. 28. října 28, f Daniel Matějka

JINDŘICHŮV HRADEC, 377 01; Ne 9.30
Bratrská 129/IV, f David Balcar

PÍSEK, 397 01; Ne 9.00
Fügnerovo nám. 48, f David Nečil

SOBĚSLAV, 392 01; Ne 9.00
ul. 28. října 277/II, f Jan Kupka

STRAKONICE, 386 01; Ne 8.45
Bezděkovská 216, a Hynek Tkad-
leček 

STRMILOV. 378 53; Ne 10.00
Studenská 382, f Jaroslav Pechar

TÁBOR, 390 02; Ne 9.30
Bílkova 3, f Ondřej Soběslavský

VOLYNĚ, 387 01; Ne 10.30
Lidická 124, f Hynek Tkadleček

Církev bratrská

ČESKÉ BUDĚJOVICE, 370 01; Ne 9.00
J. Š. Baara 64, Svetozár Slavka

HUSINEC, 384 21; Ne 10.00 
Kostnická 85, Martin Grohman

PÍSEK, 397 01; Ne 9:30 
Tyršova 15, Roman Cimbulka

TÁBOR, 390 02; Ne 9.30 
Bechyňská 2, Petr Jareš

Bratrská jednota baptistů

ČESKÉ BUDĚJOVICE, 370 01; Ne 9.30 
U Hvízdala 11, Milan Kern

Evangelická církev metodistická

BECHYNĚ, 391 65; Ne 15.00
Čechova 284, Filip Jandovský

ČESKÉ BUDĚJOVICE, 370 01; Ne 9.00
Palackého náměstí (Husův sbor
CČSH), Dalimil Voříšek

PROTIVÍN, 398 11; Ne 9.00
Mírová 171, Filip Jandovský

TŘEBOŇ, 379 01; Ne 9.00
Seifertova 449, Richard Novák
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Ekologická sekce České křesťanské
akademie zve na úterý 8. dubna 2008 
v 17:30 do Františkánského klubu u
Panny Marie Sněžné, Praha 1, Jung-
mannovo nám., průchod z Jungman-
nova nám. do Františkánské zahrady,
na besedu s RNDr. Jiřím Bendlem,
CSc., z ministerstva životního prostře-
dí o životním prostředí v ČR.

* * *
ICEJ srdečně zve na POCHOD DOBRÉ
VŮLE PROTI NÁKAZE RASISMU A ANTISE-
MITISMU, který se uskuteční v neděli
13. dubna 2008.
Pochod dobré vůle začíná ve 14 h na
náměstí Franze Kafky na Starém Měs-
tě a povede na Klárov na Malé Straně.
Akce vyvrcholí ve Valdštejnské zahra-
dě od 15 hodin tradičním setkáním
VŠICHNI JSME LIDI, na kterém promluví
vězeň z Osvětimi Oldřich Stránský;
pozvání dále přijali komisař EU pro
kulturu a vzdělávání Ján Figeľ, předse-
da Senátu Přemysl Sobotka a další
osobnosti. Tajemník Federace židov-
ských obcí v ČR Tomáš Kraus seznámí
přítomné se zprávou o projevech anti-
semitismu v ČR za poslední rok. 
Hlavním zahraničním hostem bude
mezinárodní ředitel ICEJ Jeruzalém
Jürgen Bühler. Hudební host: soubor
hebrejských písní Adaš. V rámci pro-
gramu vystoupí sólově také světozná-
mý izraelský jazzman Avishai Cohen 
Pod záštitou předsedy Senátu PČR
Přemysla Sobotky a primátora hl. m.
Prahy Pavla Béma pořádá Meziná-
rodní křesťanské velvyslanectví
Jeruzalém – česká pobočka (ICEJ).
Akce se koná v rámci Evropského
roku mezikulturního dialogu.

* * *
JARNÍ PRESBYTERNÍ KONFERENCE

LIBERECKÉHO SENIORÁTU 08
Zveme vás, bratři a sestry, na presby-
terní konferenci Libereckého seniorá-
tu, která se bude konat v sobotu 12.
dubna 2008 na půdě sboru v Liberci.
Hlavní téma: Náš církevní tisk
Rozvrh: 
9:30 pobožnost
10:00 – 14:00 Uvítání zástupců redakcí
Českého bratra, Evangelického týde-
níku-Kostnických jisker a Protestanta,

populárních to novin v Českobratrské
církvi evangelické. Seznámíme se s hi-
storií těchto tiskovin, s tradicí, s nyněj-
ší koncepcí jejich redaktorů, s jejich
vydavatelským záměrem. Dozvíme
se, pro jakého čtenáře jsou tyto noviny
určeny a co od nich můžeme do bu-
doucna čekat. Je jedna církev, jeden
evangelický svět, jedno křesťanstvo, a
přece tolikero tiskovin. Kdo to všech-
no stihne přečíst? Doplňují se nějak
tyto tiskoviny? Je nějaký zvláštní názo-
rový směr, který v našich sborech
zastupují? Předhánějí se v něčem? Je
nějaká rubrika, kterou zvláště sleduje-
te? Či autora? Co byste si přáli, aby
vaše noviny zlepšily? Tyto a jiné otáz-
ky můžeme položit našim vzácným
hostům.
Budou následovat přestávky s občer-
stvením a moderovaná diskuse, vyko-
náme sbírku pro liberecký sbor, který
nás zve i na společný oběd.
Pokud bude zájem, bude zajištěn i
paralelní program pro děti!
Je třeba se přihlásit písemně či telefo-
nicky do pondělí 7. dubna! u sestry
farářky Tabity Landové (fara Liberec).
Stačí nahlásit počet dospělých účastní-
ků za sbor, počet dětí a jejich věk.
Zváni jsou i členové sborů, kteří nejsou
členy staršovstev, ale mají o tuto pro-
blematiku zájem.

V pověření seniorátního výboru a se
srdečným pozdravem pořadatel

Adam Balcar, 
farář v Novém Městě p.S.

* * *
POZVÁNKA DO CHOTĚBOŘE
Náš nebeský Otec vybavil celý lidský
rod jedním stejným darem. Daroval
nám tuto naši krásnou zem. Na ní je
každý někde doma. Někomu život
připravil obživu na rodné hroudě,
jiným byla zase přidělena poutnická
hůl. Mnozí přilnou ke svému rodné-
mu místu, kde žijí, zapustí kořeny, je to
jejich milovaný domov.
Je také mnoho těch, kteří mají své
milované krajiny, patří tam kus jejich
srdce a s láskou se na ta místa vrací.
Jedni milují Krkonoše, jiní Jeseníky,
mnozí Beskydy, Šumavu, nebo Vyso-
činu. Právě tam bych vás chtěla

pozvat. Je to Chotěboř, jedno z našich
církevních rekreačních středisek.
Nějak všichni zapomeneme na různé
potíže všedních dní a celým srdcem
vnímáme tu radostnou atmosféru,
která do Chotěboře neodlučitelně
patří. Nestálo by to za zamyšlení přijet
se podívat a být podílníkem tohoto
společenství? Zkuste, třeba i od roční-
ku 1920!!! Všichni jsou vítáni. Kruh se
rozšíří a jistě stejný tón nakonec zazní
ze srdce všech. „Když rozchod nastá-
vá, nám v srdci teskno je, však nelká-
me, neb zůstává shledání naděje.".  

Vlastimila Šimonovská
Pobyt  seniorů v Chotěboři organizuje
Pražský seniorát v době od 14. do 26.
června. Ubytování je v nově rekon-
struovaných budovách, stravování
možno domluvit včetně diet bez pří-
platku, pro účastníky z Prahy autobus
přímo až do střediska a zpět. Cena
pobytu 2.400,- Kč, pro pracovníky
církve a vdovy po farářích sleva.
Přihlášky: Jitka Fikejsová, Kloboukova
2262, 148 01 Praha 4.

Přírodě určil zákony, o nichž není
pochyb. Tak i lidskému společen-
ství, ale nevnutil mu je. Lidé jsou
svobodni, aby se rozhodli pro ně
nebo proti nim, pro řád nebo pro
neřád. Jedním z těch zákonů je
stvoření člověka jako muže a ženy,
jimž Bůh uložil, aby se jejich sexu-
ální jednota uskutečnila v trvalém
monogamním manželství, což je
forma manželství založeného na
spolužití jednoho muže s jednou
ženou. Jen takové manželství od-
povídá tomu, co chce Bůh pro člo-
věka. Ježíš je prohlásil za nerozluči-
telné. Přátel můžeš mít bezpočtu,
manželku jednu. 
Nejsem slepý ani fanatik. Vím,
jakému pokušení podlehl král
David a jaká jsou dnešní manžel-
ství a jejich trvanlivost. Jen v živo-
topisech svatých lze nalézt svaté,
bezhříšné lidi, v Bibli lidé klesají,
pláčou a prosí o odpuštění a zápasí

o svatost. Žádný neřád nemůže
však zrušit Řád.
Jaký je proti tomu dnešní trend,
předvádějí tisíce neznámých a
desítky nejznámějších manželství,
z jejichž smutných příběhů se živí
bulvár. Ten vám poví, co je nového.
Hlavní a nejsledovanější trend -
mainstream jsou manželství pade-
sátníků s dvacetiletými. O jejich
odložených starších manželkách se
nemluví, jak by se mělo, neboť o ně
jde v první řadě. Socioložka nás
informuje, že to je TREND, že tak to
je a tak to bude - bez hodnocení.
Nezbývá než se poddat? Vědí snad
lidé lépe než Bůh, co je správné, co
jim prospívá a co jim škodí? Církvi
náleží, aby ústy svých služebníků v
taláru i bez taláru vyhlašovala proti
všem nelidských trendům vůli a
řády Boha Otce, Stvořitele nebe i
země.

Josef Veselý

Co je nového?
Dokončení ze str. 1

Pozvánky



NEDĚLE JUBILATE SK 17, 16-34
Událost vzkříšení Ježíše Krista je pro
křesťany stálým zdrojem radosti a
naděje pro každý den. O této sku-
tečnosti, duchovní síle, moci Boží,
která zve každého člověka k nové-
mu životu, nelze mlčet. S takovou
hřivnou Boží milosti se nesmí sou-
kromničit. 

Evangelium zve všechny, aby se této
radosti účastnili a také ji patřičně
slovem i skutkem vyjádřili. Pavel,
zmocněn Duchem svatým, činí na
Areopágu své vyznání víry. Svědčí o
Božím tajemství tak, aby mu pří-
tomní porozuměli, nikoli tedy „slo-
vy nadnesenými a moudrostí" (1 K
2,1). 
Na výzvu přítomných učenců by-
chom snad čekali Pavlovu apologii
víry ve vzkříšeného Spasitele, ale
místo disputace slyšíme od Pavla 
v pouhých několika větách vyjádře-
ní základní biblické zvěsti – jakýsi
sumář Bible, „první katechismus".
Zazní vše podstatné pro navigaci
člověka ke skutečnému Dárci ži-
vota. 
Avšak ouha! Něco tu nehraje. Šum 
z řad posluchačů a jízlivý posměch
neurvale přehlušuje (ach, člověče,
pokolikáté již!) ten tichý Boží hlas,
který působí zvláštní vnitřní neklid
z toho, co rozum nebere… Hlas Pav-
lův je nakonec umlčen, avšak seme-

no pravdy je zaseto a Bůh se k dílu
přiznává! 
Pavel s obdivuhodnou trpělivostí a
pokorou nevytřásá prach své obuvi
nad Výstavištěm lidské „moudros-
ti", nýbrž odchází v pokoji. Neod-
chází však s prázdnou - nechává za
sebou stopu, otisk Boží ruky ….. 
Pole tohoto světa je k obdělání jak
úhor tvrdé – dnes možná víc než
kdysi, leč vinice už kdesi skrze Boží
mozoly vzniká. Tedy plésejme, že
můžeme být při tom! 
A podle žalmu 66 plésejme společně
nad mnohými Božími činy! Ačkoli
dopustil, že nám po hlavách jezdili,
On nás vyvedl a dal hojnost všeho!
Modleme se, aby nám zvěst o vz-
kříšení Páně byla stálou výzvou 
k rozhodnému svědectví víry, zá-
kladem ku vzdělání a těm, co se
snad ještě (resp. znovu) smějí, smě-
rovkou k dobré orientaci (tzn. lítos-
ti a obrácení).

Samuel Hejzlar 
farář ČCE v Dobříši

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

9. dubna 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
16. dubna
Z obsahu

* Bez bázně a hany 
se světem

* Vychování 
* M. Brožovi 
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Svědectví víry - rozhodné a radostné 

Česká biblická společnost vstoupila
do našeho povědomí přinejmenším
jako spolehlivý vydavatel a doda-
vatel Biblí. Její nebývalý rozvoj byl
dán jednak novými možnostmi po
pádu starého režimu, jednak po-
dnes důležitým propojením na
Spojené biblické společnosti (Uni-
ted Bible Societies). Bezesporu také
schopnostmi spolupracovníků. Pře-
chod od ústranné kanceláře v Kar-
líně přes malý obchod s kanceláří 
v Soukenické, po vybudování mo-
derního centra nové budovy Domu
Bible v Kobylisích, je svázán se jmé-
nem prvního ředitele ThDr. Jiřího
Lukla. Jeho úlohu lze sotva docenit.
ČBS získala pod jeho vedením
význačný kredit v ekumeně, cizině,
ve společnosti i médiích. 
Přechodným obdobím bylo půso-
bení ředitele Ing. Pavla Krále, než
nastoupil nynější ředitel Mgr. Pavel
Novák. Jeho zájem se zaměřil na
rozvinutí vydavatelské práce. Úlo-
ha tehdejší ediční komise byla již
předtím okrajovější záležitostí. 
V dalším období prakticky ani ne-
začala pracovat. Pro její aktivní čin-
nost byly předloženy konkrétní
návrhy, avšak pro spolurozhodová-
ní se již nenašel žádaný prostor.
Úlohu ediční komise přebral plně
ředitel ČBS. Ediční komise sice
nakonec nebyla zrušena, leč přesta-
la prakticky pracovat s tím, že jí
budou propříště případné činnosti
delegovány ředitelem. Výbor tvoře-
ný zástupci církví se nadále cítí být
spíše statutárním orgánem. Za vy-
dávání nových titulů nenese pří-
mou odpovědnost. S vydanými

knížkami je Výbor seznamován,
když jejich vydání je v běhu nebo již
vyšly. Ředitel ČBS se tak stal plně
osobním garantem vydavatelské
činnosti. A to s plnou a výlučnou
odpovědností. Danému systému a
vlastnímu angažmá ředitele je třeba
přiznat nebývalou pružnost při
vydávání novinek. Ať už jde o obra-
zové knížky s texty pro děti Lion`s
Bible, nebo tituly encyklopedické, či
předvánoční akci „Daruj Bibli!" s
moderním přebalem, jichž bylo
během pár týdnů prodáno 
10 036 kusů. Mnozí odběratelé na
sborech si také v poslední době
uvědomili, že objednání od 5 kusů
je přijde o 20 % levněji než v knih-
kupectvích. Dokonce je pro kupují-
cí možná i výhodnější dohoda
smluvní ceny. 
Čtenáře velice zajímají díla encyklo-
pedická, naučná. Počíná se rovněž
řada komentářů k Novému záko-

nu. Vyšly již první z nich (List
Efezským, Petr Pokorný; První list
Tesalonicenským, Mireia Ryšková).
Jedná se o nanejvýš potřebné dílo.
Vydává je Centrum biblických stu-
dií AVČR a UK v Praze ve spolu-
práci s Českou biblickou společnos-
tí. V češtině navíc žádná souvislá
řada novozákonních výkladů do-
sud neexistuje (!!). Překladatelská
novozákonní komise ekumenické-
ho překladu žel nevydala řadu
komentářů podobně jako starozá-
konní. Příležitost tehdy měla. Ale-
spoň časem vydala Nový zákon 
s výkladovými poznámkami. Beze-
sporu nedoceněný titul, který by si
zasloužil nové, lákavé vydání. Plá-
nován je nový, již připravovaný,
biblický slovník. Zatím je žel nejas-
né, kdy bude autory (snad již brzy?)
dokončen. 
Při dané produkci ovšem vzrůstá

Věcný záměr zákona o finančním narovnání vztahu mezi státem a církvemi je
od podzimu zveřejněn. Připravila jej společná komise státu a církví a je šťast-
né, že se poprvé po osmnácti letech podařilo dosáhnout souhlasu všech zain-
teresovaných. Ze strany církví souhlasí nejen nejvlivnější a nejbohatší církev
katolická, ale i všechny členské církve Ekumenické rady. Ze strany státu sou-
hlasí nejen ministři financí a kultury, ale i další, jejichž rezortů se to týká: pro
místní rozvoj a zemědělství. Přes rozdílné přístupy dosáhly nakonec všechny
strany shody, takže návrh má podporu vlády i církví – a to je vzhledem ke slo-
žitosti tohoto historického problému podivuhodný úspěch. To všechno
ovšem zdaleka neznamená, že zákon v navržené podobě přijme sněmovna i
veřejnost.
Ať už však jeho schválení dopadne jakkoliv, už teď je velmi užitečné, že se tím
také poprvé po desetiletích české veřejnosti nepřímo otevřela otázka církví, a
tedy i příležitost k vyjadřování o jejich smyslu a o chápání křesťanské víry
obecně. A jak se dalo čekat, ukazuje se, že je naše sekulární veřejnost žalost-
ně nepoučená. V různých tiscích i v internetových diskusích se k věci vyjad-
řuje spousta lidí. Projevuje se, že povědomí národa o křesťanské víře je jako
díže, v níž je bez ladu a skladu odložena přemíra dílčích názorů, nápadů,
kusých informací i dezinformací, postřehů moudrých i scestných, výbuchů
hněvu i vtipných glos, zlomyslných polopravd i kousavých sarkasmů. Na-
jdete spoustu dobře informovaných příspěvků i polovzdělaneckých výlevů.
Jsou tam namátkově uvedená historická fakta, možná přesná, avšak uvedená
bez souvislosti a tím dostávající svévolný výklad. Najdou se bigotně omeze-
ná prohlášení i pseudovědecká tvrzení. Také horliví stoupenci volného trhu a
svobodné demokracie dokáží vyjadřovat pohrdavý postoj, a zřejmě si ani
neuvědomují, že užívají slovník i myšlení ateismu škol padesátých let.
Najdou se i bojovné protikatolické výpady, které by snad měly stranit české
reformaci a lichotit evangelickým církvím, ale mluví slovníkem doby snad po
první světové válce. Nevědí nic o současném katolicismu ani o ekumeně.
Někteří lidé s dobrou vůlí dodnes nevědí, že v roce 2000 uspořádal Vatikán
kvalifikovanou konferenci k památce M.J.Husa a že v jejím závěru katolická
církev ústy papeže oficiálně vyjádřila lítost nad tím, že jej odsoudila, i nad
konflikty a rozděleními, které to pak způsobilo. 
Jako celek prozrazuje tato diskuse, že velká část české sekulární veřejnosti
zůstala v poměru ke křesťanství na úrovni informací a emocí dávno minulých
desetiletí. Už proto vítejme připravovaný zákon. Vždyť jeho nezamýšleným
vedlejším účinkem je příležitost ukázat veliké mezery ve vědomí národa,
jinak snad kulturního. Ať vyjdou najevo i obskurní nápady, ať si je jejich
autoři srovnají s míněním jiných, ať si ujasní zastaralé předsudky. Tento ved-
lejší účinek připravovaného zákona bude neméně užitečný než sám výsle-
dek. Vždyť se tím v národě bude moci pročistit ovzduší ve prospěch vzájem-
né snášenlivosti a církvím se otevře volnější prostor k jejich svědectví.

Blahoslav Hájek

Užitek "narovnání"ČBS včera, dnes i zítra
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Očařka mi předepsala oční kapky
na glaukom. „Neslepněte zbyteč-
ně...," hlásá jí plakát na dveřích.
Lahvička za Kč 82,80, ... denně 
2 kapky ... 20 dní po otevření vy-
hodit. Jedna kapka za Kč 2,07.
Jedna kapka zkusmo asi 0,025 ml,
1 litr 40.000 kapek, 1 litr roztoku
za Kč 82.000,00. Všelijakých solí,
nevyslovitelných, ale většinou té-
měř kuchyňských, asi 1 %. 1 kilo-
gram solí za Kč 8.200.000,00, to jest
přes 8 milionů Kč.

Zlato stojí kolem 915 dolarů za 
1 unci. Řekněme, že Kč 18.300,00
za 28,3 gramů dává Kč 650,00 za 
1 gram. Tedy Kč 650.000,00 za
1 kg.
Tedy : Kilo zlata 650 tisíc, ... kilo
solí přes 8 milionů. 
Sůl je nad ryzí zlato, dokonce 12 x.
Alespoň na oči. To by dnes poznal
snad už i král. 
Neslepněte zbytečně.

Ilja Herold

Sůl nad zlato ...

Dokončení na str. 4
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V ERFURTSKÉ UNIVERZITNÍ KNIHOVNĚ BYLA NALEZENA NEZNÁMÁ KÁZÁNÍ SV.
AUGUSTINA
RaVat (Erfurt). Opisy kázání slavného prvokřesťanského učitele Církve 
z přelomu čtvrtého a pátého století byly nyní nalezeny v erfurtské univer-
zitní knihovně. Jak potvrdil mluvčí erfurtské univerzity, vědcům se podaři-
lo identifikovat tyto texty v jednom středověkém rukopisu „Bibliotheca
Amploniana". Čtyři z těchto kázání byla dosud zcela neznámá a dvě byla 
k dispozici pouze ve fragmentech. Nalezený pergamenový rukopis vznikl
pravděpodobně v druhé polovině 12. století. „Bibliotheca Amploniana" je
dosud nejrozsáhlejší zachovalou sbírkou středověké knihovny na světě a je
v péči katolické teologické fakulty erfurtské univerzity. 
Šest nově objevených kázání svatého Augustina mluví o různých tématech.
Ve třech z nich je těžištěm činná láska k bližnímu ve formě almužny, dvě
další jsou kázání připravená pro svátky mučedníků a v posledním brojí
Augustin proti zlozvyku slavit svátky mučedníků nezřízenými pitkami. 

(ath)
KAMPAŇ PRO CÍRKVE ODLEHČÍ I KRESLENÉ VTIPY
(Praha). Leták s kresleným vtipem z kostela či nachystaný plán billboardu,
na kterém kněz nafukuje pumpičkou kostel a to je doplněno textem - Církev
poroste vždycky. I tak vypadá kampaň na podporu zákona o narovnání
vztahů mezi státem a církvemi. Dokud však nebude dostatek peněz, budou
místo billboardů pouze letáky, řekl MF DNES farář Církve bratrské v Říča-
nech u Prahy Daniel Kvasnička. Je jedním z těch, kdo se na přípravě kam-
paně podílejí. 
I na internetových stránkách www.cirkevnimajetek.cz lze kromě věcných
argumentů najít několik kreslených vtipů, které mají kampaň odlehčit. Na
jednom z nich například křeček okusuje Bibli, což dvě přihlížející myši
komentují slovy: "Křečci to křesťanství nikdy nepochopili. Mají sice hubu
plnou Božího slova, ale ve skutečnosti jsou to děsní hamouni." 
Původně sice autoři kampaně podle Kvasničky uvažovali o vtipném billbo-
ardu přímo s kardinálem Miloslavem Vlkem, ale nakonec od tohoto nápa-
du ustoupili. Letáky, jež se mají tisknout postupně po deseti tisících kusů, a
které budou finanční vypořádání státu s církvemi vysvětlovat, se budou
podle Kvasničky rozdávat například na nádražích a jiných veřejností hojně
navštěvovaných místech. Jedním z důležitých aspektů kampaně je vysvětlit
narovnání vztahů mezi církví a státem, informuje server zpravy.idnes. 

(ath)
V KVĚTNU V PRAZE VYSTOUPÍ GENIÁLNÍ GOSPELOVÍ ZPĚVÁCI THE BLIND BOYS
OF ALABAMA
(Praha). The Blind Boys of Alabama - nevidomí gospeloví zpěváci z jihu
Spojených států se vracejí po dvou letech do České republiky. Nositelé čtyř
Grammy, o nichž Stevie Wonder prohlásil "Oni nejsou tradiční, oni předsta-
vují tradici!", spojují strhující gospelový feeling s blues, současným rocko-
vým písničkářstvím, jazzem a soulem. Jejich interpretace skladeb nemají
dodnes obdoby. Sedmdesátiletí staříci považují nadále každý koncert za
způsob, jak se pomocí zpěvu přiblížit Bohu, a neváhají přitom publikum
rozpálit doběla. Poprvé se The Blind Boys of Alabama objevili v České
republice na festivalu Music in the Park v roce 2006, kdy jejich vystoupení
vzbudilo nadšené reakce kritiků i diváků. Tentokrát vystoupí v Lucerně a
vstupenky na tuto jedinečnou příležitost je možné již nyní zakoupit v síti
Ticketpro; koncert pořádá agentura InnerVisions, na jejíchž webových
stránkách je možné nalézt bližší informace (www.innervisions.cz.). 
The Blind Boys of Alabama trpělivě čekali přes šedesát let na to, až si jich
svět všimne. S osobitou vírou "Když poctivě sloužíte Bohu, on se vám jed-
nou odmění" se dali dohromady ve slepeckém ústavu alabamského města
Talladega v roce 1939. Naléhavě strhující hudbou na pokraji extáze elektri-
zovali návštěvníky bohoslužeb, pohřbů a duchovních shromáždění, aby za
čas pronikli také do barů, kabaretů a divadel v duchu hesla královny gos-
pelu, zpěvačky Mahalie Jackson, která tvrdí: "Copak by se hezké písně měly
zpívat pouze v kostele?" Pozdější těžké rozhodnutí přizpůsobit gospel
moderní době se Blind Boys bohatě vyplatilo - v roce 1982 překvapili publi-
kum na World’s Fair v Knoxville a rok nato zamířili na Broadway, kde účin-
kovali v legendárním muzikálu The Gospel At Colonus. 
Zásadní zlom nastal v roce 2001, kdy se zúčastnili v Anglii festivalu WO-
MAD, organizovaného Peterem Gabrielem, který jim po vystoupení oka-
mžitě dal k podpisu smlouvu na desku pro svou značku Real World. Album
Spirit Of The Century (2001) představuje naprosto ojedinělé zasazení gos-
pelu do nových časů. Tradicionály Jesus Gonna Be Here a fantastické
Amazing Grace, nastavené House of the Rising Sun, představují dnes klasi-
ku. Spirit Of The Century se stalo triumfem gospelu 21. století, satisfakcí
Blind Boys za léta v zapomnění, důkazem všestrannosti černošských staří-
ků, rok nato slavnostně uvedených do Gospelové síně slávy. Slavnostního
udílení Grammy se Blind Boys zúčastnili ještě třikrát - Higher Ground
(2003), Go Tell It On The Mountain (2004), There Will Be A Light & Ben
Harper (2005),informuje Český rozhlas. 

(ath)
NEJVĚTŠÍ BRITSKÉ UČITELSKÉ ODBORY NAVRHUJÍ RADIKÁLNÍ PLÁN
REORGANIZACE NÁBOŽENSKÉ VÝCHOVY
(Velká Británie). Největší britské učitelské odbory navrhují radikální plán
reorganizace náboženské výchovy tak, aby každý žák měl na škole přístup
ke své víře. Podle vyučujících by studenti nemuseli navštěvovat oddělené
(segregované) školy, pokud se dostanou ke svému náboženství v jakémkoli
zařízení. V mnoha městech Velké Británie stojí blízko sebe školy téměř
výlučně pro bílé a na druhé straně převážně pro muslimy. Kdyby projekt
Národní odborové organizace učitelů (National Union of Teachers, NUT)
uspěl, musely by křesťanské školy ve svých třídách povolit imámům nebo
rabínům učit náboženství muslimy a židy. Ve státních muslimských zaříze-
ních by naopak mohl například katolický kněz vyučovat římskokatolické
děti, pokud by na škole byly. 

(ath)

Nevím, jak jste kdo prožili první
březnový extrémně větrný víkend.
Já tedy opravdu hodně zvláštně. 
V sobotu 1. března odpoledne jsem
se jako občan této země rozhodla jet
do Plzně. Věděla jsem, co se tam
chystá, ale stále jsem tomu nevěřila.
Ale to, co jsem tam zažila, mi nedá
mlčet.
Celý svůj profesní život jsem praco-
vala jako lékařka a psaní článků není
moje parketa. Účelem tohoto článku
není rozšířit vaši informovanost. Je
spíše výzvou, vyburcováním z apa-
tických postojů. Promiňte, ale já vás
chci opravdu rozrušit. V ten den
jsem i já byla hluboce rozrušena. Na
plzeňských ulicích se totiž stalo něco
horšího, než co napáchala vichřice.
Tam se pokoušelo po 60 - 70 letech
povstat strašné zlo, ta nenávistná lež
antisemitismu, která bývala již v mi-
nulosti maskována známými eufe-
mismy.
Po pádu komunistické totality jsem
byla vděčná za svobodu a příznivý
vývoj v naší zemi. Ale nyní ani ne po
20 letech jsem viděla velkou hrozbu
nové, třetí totality, a tak nechci mlčet.
Bylo mi hanba a velmi smutno. Moc
a moc. Ptáte se proč? 
V ten letošní první březnový den
jsem stála na schodech před krásnou
budovou. Zleva jsem slyšela klidné,
leč smutné hlasy číst po sobě jména
stovek obětí obyvatelů města Plzně.
Jméno, věk, místo vyhlazovacích
táborů, kde těmto zcela nevinným
dětem, mladým ženám, mužům a
starcům a stařenkám nacisti krutě
předčasně ukončili životy. Nacis-
tická mašinérie smrti tyto tisíce
plzeňských obyvatel oloupila o to
nejsvětější právo pro každou lid-
skou bytost - o právo na život.
Vpravo od mne stojí něžně vypada-
jící krásný starší pán. Vím o něm, že
nedávno oslavoval své 85. narozeni-
ny a patří mezi ty, kteří navzdory
ďábelské snaze o „konečné řešení
židovské otázky" přežili. Jeho ne-
smírně těžký příběh jsem nedávno
četla v knize Bojovali na všech fron-
tách. Je to plukovník v.v. a má teď 
v očích slzy. Patřil k tisícům stateč-
ných židovských vojáků, kteří na
různých frontách světa bojovali
proti nacismu. Za drastických pod-
mínek a zraněný přeběhl k Rudé
armádě a zúčastnil se bitvy o Kyjev.
Po návratu do Československa se
dozvěděl, že 56 členů jeho nejbližší
rodiny bylo zavražděno.
Za mnou na schodech je opřený

amatérský transparent: Zákony a
instituce jdou na ruku neonacistům.
Pár metrů proti nám, na straně
chodníku, se již delší dobu stavějí
policisté. Mladí muži v černých kva-
litních uniformách a v nablýskaných
černých vysokých botách. Rovnají se
bok k boku a čelem k nám. Vidím
jim do kamenných tváří, snažím se s
nimi mluvit, stojí, poslouchají rozka-
zy. Jen jeden mi lidsky s trochou
omluvy řekl: „Musí se změnit záko-
ny, my jen posloucháme…“ Ano, já
se budu snažit, ale dělejte to taky vy,
odpovídám, pro vás, vaše děti a
vnuky. Je přece známo, že po ďábel-
ském nacistickém plánu likvidace
Židů byli na řadě Slované… 
Pak si uvědomuji, že se dostáváme
my, co zde stojíme, do blokády. Přes
policejní kordon nelze odejít, že si
potřebuji vzít něco ze svého zapar-
kovaného auta je vůbec nezajímá,
opět jen plní rozkazy. Ptám se, proč
já, jako řádná občanka, jsem takto
omezena na právu svobodného
pohybu. Je to demokracie, po které
jsme toužili?
Atmosféra houstne, přijíždějí desít-
ky obrněných policejních aut, stavějí
se před nás, vytvářejí kovovou zeď a
blokují jakýkoliv pohyb. Z aut vy-
skakují další stovky policistů, tento-
krát v plné parádě - těžkooděnci, se
štíty a helmami. I oni se stavějí čelem
k nám, působí to nepříjemně, teď to
není film, ale skutečnost. Zahušťují
šiky, rameno na rameni, plastový štít
na štítu.
Apak se objevili za nimi na plzeňské
třídě další policisté, tentokrát na
koních. Vyvolalo mi to asociaci s ob-
razy našeho milovaného prvorepub-
likového prezidenta „tatíčka" T. G.
Masaryka. Ten dle svých vlastních
slov bojoval hodně bojů, ale nejvíce
času a síly věnoval boji proti antise-
mitismu. Co by on řekl na tuto pará-
du černooděnců na koních za peníze
daňových poplatníků, doprovázejí-
cích ve svém středu české neona-
cisty?
Je jich údajně méně než mělo být.
Vidím jen hlavy v kapucích, černé
vlajky, nenávistné obličeje, grimasy
a zlé až sprosté posunky směrem k
nám. Je mi jich líto. Je mi hanba kvůli
těm pamětníkům. Ti neonacisté jsou
mladí. Nevědí, co činí?
Ale my to víme…
V takovém státě se mi špatně žije.
Jedna věc je konstatování, další činy.
Dá se něco proti tomu dělat?
Myslím, že ještě ano.

Vidím hrozbu nástupu další totality
- třetí a ještě hrůznější než ty dvě
předešlé, které naše země za posled-
ních 90 let své historie zažila. Nechci
se stydět, že jsem občankou této
země a že máme takovéto zákony.
Pokud se neozve zatím mlčící větši-
na, nezasloužíme si svobodu. Vyzý-
vám všechny občany, já, obyčejná
občanka této země, k protestu a
kampani ke změně zákona o shro-
mažďování. 
Pokud vám není jedno, co se děje,
prosím připojte se k této občanské
iniciativě. Tohle více nedovolme.
Naši politici a soudy si tady přecie-
nesmí dělat, co se chce jim.
Nemyslím si, že je náhodou, že
letošní židovské svátky Purim se
časově prolínají s termínem křesťan-
ských Velikonoc: svátky zástupné
smírčí smrti Ježíše Krista s oslavou
vítězství Židů v Perské říši za dob
krále Achašveróše.
Napadají mě slova žida Mordokaje
královně Ester: „Nedomnívej se, že
v domě králově vyvázneš životem,
jediná ze všech židů. Budeš-li v tuto
chvíli skutečně mlčet, úleva a osvo-
bození přijde židům odjinud, ale ty a
dům tvého otce zahynete. Kdo ví,
zda jsi nedosáhla královské hodnos-
ti právě pro chvíli, jako je tato." Ta
slova ke mně hlasitě mluví - jako
věřící v Ježíše, Božího Syna naroze-
ného z židovské matky - co když
jsme byli naroubováni na ušlechti-
lou olivu právě pro toto?
A tak vás chci vyzvat ke dvěma ak-
cím: 
1. Žádejme na zákonodárcích, aby
změnili zákon o shromažďování,
aby nebylo možné tak jednoduše
zneužívat demokratické svobody.
2. Vyjděme společně v neděli 13.
dubna 2008 na POCHOD DOBRÉ
VŮLE proti nákaze rasismu a antise-
mitismu. Shromáždíme se ve 13,30
na náměstí Franze Kafky na Starém
Městě a od 14. hodiny pak půjdeme
Kaprovou ulicí dál na Klárov na
Malé Straně. Akce vyvrcholí ve
Valdštejnské zahradě tradičním set-
káním VŠICHNI JSME LIDI. Po-
drobnější informace jsou na
www.vsichnijsmelidi.cz
Přijďte podpořit osobně pochod do-
bré vůle a akci ve Valdštejnské
zahradě.
Není čas na spánek.
K triumfu zla postačí, když slušní
lidé nebudou dělat nic.

Darina Sedláčková

Z církví u nás i ve světě Plzeň a Purim

Česká pobočka Mezinárodního
křesťanského velvyslanectví Jeru-
zalém (ICEJ) pořádá v neděli 13.
dubna 2008 od 15 hodin v pražské
Valdštejnské zahradě další ročník
veřejného shromáždění proti anti-
semitismu pod názvem „Všichni
jsme lidi". Akce se koná ve spolu-
práci se Senátem Parlamentu ČR a
záštitu nad ní převzali primátor hl.
m. Prahy Pavel Bém a předseda
Senátu Přemysl Sobotka. 
Navazujeme tak na stejnojmenná
shromáždění z předchozích čtyř let,
jichž se zúčastnily již tisíce lidí a na
kterých spolupracujeme s řadou
dalších organizací občanské společ-
nosti. V průběhu let na nich pro-
mluvili poslanci a senátoři, diplo-
maté, představitelé nevládních
organizací, umělci a mnozí další,
včetně pamětníků, kteří přežili ho-

locaust. Shromáždění mají tradičně
také velmi bohatý kulturní pro-
gram s hudebním a tanečním vy-
stoupením židovských a romských
skupin. 
Hlavním hudebním hostem letošní-
ho ročníku bude unikátní pěvecký
soubor Adaš, jehož umělecký ve-
doucí ThDr. Tomáš Novotný z Ost-
ravské univerzity vede studenty ve
studiu hebrejštiny formou písní.
Pozvání na setkání přijal komisař
EU pro kulturu a vzdělávání Ján
Figeľ. Shromážděné osloví také
předseda Senátu PČR Přemysl
Sobotka a nový velvyslanec státu
Izrael v ČR. Se svými osobními
vzpomínkami na šoa se podělí
osvětimský vězeň Oldřich Strán-
ský. Tajemník Federace židovských
obcí v ČR Tomáš Kraus seznámí
přítomné se zprávou o projevech

antisemitismu v ČR za poslední rok
a hlavní zahraniční host, meziná-
rodní ředitel ICEJ z Jeruzaléma
Jürgen Bühler, upozorní na hrozivý
nárůst protižidovských projevů ve
světě. V rámci programu vystoupí
sólově také světoznámý izraelský
jazzman Avishai Cohen. Koncert
jeho tria se koná večer v Akro-
poli.
Před vlastním shromážděním zve-
me všechny účastníky na Pochod
dobré vůle centrem Prahy, jímž se
chceme prakticky a viditelně při-
hlásit k hodnotám přátelství a
pravdy a vyjádřit jasný občanský
postoj nesouhlasu s rasistickými
předsudky. Sraz účastníků Pocho-
du je před 14. hodinou na nám.
Franze Kafky, cíl ve Valdštejnské
zahradě.

Pochod dobré vůle „Všichni jsme lidi“

Dokončení na str. 4



V čísle č. 8 - 9 ET-KJ Emanuel
Vejnar, farář sboru ČCE v Lysé n.L,
jehož jsem členem, v zásadě kritizu-
je udělení medaile žijícím členům
skupiny bratří Mašínů, kteří v 50.
létech vedli odboj proti tehdejšímu
komunistickému režimu a nakonec
se jim podařilo „prostřílet se" do zá-
padního Berlína. Při svých akcích na
území tehdejšího Československa
zabili při získávání zbraní a finanč-
ních prostředků 3 lidi, za což jsou
dodnes částí veřejnosti považováni
za obyčejné loupežné vrahy. Za-
stánci tohoto odsuzování obvykle
argumentují: komunistický režim se
dostal k moci legální parlamentní
cestou, tehdejší Československo
mělo diplomatické styky s prakticky
všemi státy světa, zabití členové
SNB a „pokladník" byli pouhými
„pěšáky" tehdejšího mocenského
režimu, sabotážní akce bratří Maší-
nů měly zanedbatelný efekt a nako-
nec utekli na Západ „za lepším" ži-
vobytím.
Na první pohled se zdá tato argu-
mentace logická, málokdo však při-
hlédne k tehdejší vnitropolitické
situaci našeho státu a k tomu, jaká
zvěrstva již stačili v Československu
komunisté napáchat. Po roce 1989
toho bylo napsáno dost a dnes his-
torici popisují z archivních a soud-
ních záznamů stále nové případy
bezejmenných obětí i hrdinů, kteří
se nedali zlomit. Bratří Mašínové
jsou známi zejména skutečností, že
přežili a že se jim díky neuvěřitelné-
mu štěstí podařilo prostřílet se na
Západ a dodnes vydávat svědectví
o svém případu. Na rozdíl od br. fa-
ráře Vejnara jsem s Milanem Pau-
merem, jedním z trojice skupiny
mluvil v Městském muzeu při bese-
dě s veřejností a také jsem zažil
pokus místních komunistů uskuteč-
nit na této besedě „virvál" v duchu
těch, kterými rozbíjeli schůze svých
politických odpůrců před „vítěz-
ným Únorem 1948". K výše uvede-
ným námitkám podporujícím „lega-
litu" tehdejší vládní moci chci připo-
menout, že řada států udržovala
diplomatické styky s nacistickým
Německem, pokud s ním nebyly ve
válečném stavu (např. USA), a o ne-
demokratičnosti jeho režimu nebylo

pochyb. Že většinu sboru SNB 
v době akce skupiny bratří Mašínů
tvořili bývalí prvorepublikoví poli-
cisté? Před lety jsem s jedním tako-
vým pracoval. Na začátku 50. let od
SNB odešel a jak sám říkal, nemohl
se na ta svinstva koukat. A šel radě-
ji „k lopatě". V roce 1950 jsem začal
chodit do školy, takže si mnohé 
z atmosféry těch let pamatuji, i to,
jak se měnily charaktery našich ně-
kterých sousedů, nebo si jen ustraše-
ně špitali.
Bratří Mašínové s odkazem na
svého otce a své mládí zvolili party-
zánský způsob boje. Přesně tak, jak
byl v učebnicích i tisku popisován
protinacistický odboj včetně získá-
vání zbraní a finančních prostředků.
Čas ukázal, že pro zvolený způsob
odporu nejsou vhodné podmínky, a
proto se rozhodli emigrovat a dát se
k dispozici pro případnou zahranič-
ní vojenskou akci. Podobně tak
odcházeli po roce 1939 jejich před-
chůdci. Po roce 1948 však hranice
byla téměř hermeticky uzavřena a
většina utíkajících skončila na drá-
tech „globálního koncentračního tá-
bora", který komunisté z celého
východního bloku udělali. Je třeba si
uvědomit, že řada našich spoluob-
čanů se stala v tomto koncentráku
fanatickými dozorci, někteří pak
dostali roli obyčejných kápů a větši-
na z nás byla obyčejnými vězni. Ty
dráty na hranicích z nás většina do
roku 1989 neviděla, a tak jsme si
svoje uvěznění ani neuvědomovali.
Pamatuji na úžas mnohých, když
při jednom sborovém autobusovém
zájezdu jsme kdesi na jihu Čech jeli
několik kilometrů okolo cca 3 metry
vysokého plotu z ostnatého drátu.
Jakými rukojmími jsme, jsem si uvě-
domil na jaře roku 1981, kdy jsem
byl povolán na vojenské cvičení 
k pluku, který byl připravován 
k případnému vojenskému zásahu
v Polsku, pokud by tamní komunis-
tická vláda situaci nezvládla. Já, ale i
další, jsme si kladli otázku, jak se za-
chováme, budeme-li nuceni do Pol-
ska táhnout. Všechny tyto souvis-
losti je třeba si uvědomit, a to i
přesto, že dodnes to řadě našich
spoluobčanů nedochází.
V Čelákovicích, kde bratří Mašínové

zabili strážmistra Honzátka, jsem
byl v letech 1990 – 2002 místostaros-
tou a starostou, o jejich případ jsem
se zajímal a s řadou spoluobčanů
jsem mluvil. Ti, kteří byli komunis-
tickým režimem postiženi, je neod-
suzují.Před několika dny jsem mlu-
vil s jedním členem našeho sboru o
několik let starším z rodiny postiže-
né tzv. rozkulačováním a ten mi
řekl, že už tehdy bratry Mašíny ob-
divovali.
Komunisté u nás vedli skrytou ob-
čanskou válku a byli v tom mistry.
Do slibovaného ráje nás naháněli
klackem a jejich metody byly srov-
natelné s těmi nacistickými. Jejich
omluva krátce po listopadu 1989 se
jeví s odstupem let jako pouhá for-
malita, neboť k odkazu „vítězného
Února 1948" se stále hlásí. Medaile
udělené bratrům Mašínům i Milanu
Paumerovi považuji za oprávněné.
Byly uděleny za odvahu, se kterou
se vrhli do protikomunistického
odboje v době, kdy komunisté již
popravili několik desítek svých po-
litických odpůrců včetně Milady
Horákové. Jen tak mimochodem
pro srovnání: Politický odpůrce car-
ského režimu Vladimír Uljanov
(zvaný Lenin) se mohl ve svém vy-
hnanství oženit a chodit na lov a Jo-
sefu Džugašvilimu (zvanému Sta-
lin) se podařilo z vyhnanství uprch-
nout. Oni pak ke svým politickým
oponentům tak velkorysí nebyli.
Carská rodina byla zastřelena včet-
ně dětí, přestože už v té době byla
tzv. politicky mimo. A o gulagu a
procesech toho bylo napsáno snad
dost. Udělením výše uvedených
medailí se dle mého názoru otevře-
lo jedno tabu. Tu medaili neobdrželi
totiž za to, že někoho při své činnos-
ti zabili, ale za to, že měli odvahu se
totalitní moci postavit. A nebyli
sami. Stačí sledovat v televizi doku-
menty Historie CS nebo Zapomenu-
tí hrdinové, abychom pochopili, jak
toho ještě málo o době vlády komu-
nistů u nás víme. Je proto zásadní
rozdíl mezi odbojem násilnou for-
mou z doby politické totality a např.
teroristy IRA, kteří své politické po-
žadavky mohou svobodně prosazo-
vat v demokratických volbách.

Josef Šalda, Čelákovice
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Nesouhlasím se svým farářem
Beitzel, Barry (ed.), Biblica: biblický atlas. 
Putování sociálními a historickými reáliemi biblických
zemí, 
Fortuna Libri, 2007

Tato populárně-naučná publikace nakladatelství Fortuna Libri je pouta-
vým průvodcem zeměpisnými, historickými a kulturními reáliemi bib-
lického světa. Svým encyklopedickým materiálem je určena spíše laické
veřejnosti nežli odbornému publiku. Kniha je nabitá hojnými ilustrace-
mi, pomocí nichž si její autoři kladou za cíl usnadnit čtenáři „představit
si a lépe pochopit příběhy a vyprávění biblického textu" (str. 13).
V úvodu se toto dílo o Bibli zaobírá vývojem a šířením Bible a biblickou
archeologií. Vlastní text je poté rozčleněn do osmi kapitol s následující-
mi nadpisy: (1) „Geografie a historie biblických zemí", (2) „Genesis a
kniha patriarchů", (3) „Soudcové", (4) „Králové", (5) „Proroci a spraved-
liví", (6) „Dobytí království", (7) „Život Ježíše Nazaretského" a (8) „Šíře-
ní slova". Vedle dobového pozadí je tento text z velké většiny převyprá-
věním biblického příběhu. Zahrnuje ovšem i intertestamentální dobu 
s popisem vlád Alexandra Velikého, Ptolemaiovců, Seleukovců, Ma-
kabejců a následně Římanů. Naopak biblické události knih Rút nebo
Ester se zdají být autory publikace přehlédnuty. V závěru encyklopedie
se nachází část s biblickými odkazy, tabulkami, bibliografií, slovníčkem
biblických pojmů, výběrem citátů z Bible, soupisem zeměpisných míst a
všeobecným rejstříkem.
Publikace jako taková obsahuje velké množství obrazové látky, čímž
uchvátí oko každého, kdo do knihy jen nahlédne. Více než 650 repro-
dukcí maleb, barevných vyobrazení, rytin, fotografií spolu s velkým
množstvím barevných map činí z knihy poutavý materiál přibližující
biblické vyprávění. Vedle ilustrací s krátkými popisky se na stránkách
publikace rovněž nacházejí textové rámečky zahrnující informace týka-
jící se dobového pozadí, archeologických poznatků, historických sou-
vislostí, náboženských zvyklostí a podobně. 
Kniha pro své masivní rozměry a váhu nezaujme místo pouze jako refe-
renční literatura v knihovnách. Její největší vklad tkví v nezměrném
množství obrazového materiálu, kterým místy předčí text, jenž dopro-
vází. Pro své zpracování reálií biblického světa, ale především pro své
představení malířského umění inspirovaného po staletí biblickým pří-
během se bude tato encyklopedie vyjímat v knihovně každého zainte-
resovaného čtenáře.

Lydie Kucová

Dvě nové knížky R. Žiaranové-Dvořákové

Zhruba před rokem jsme na tomto místě opožděně informovali o vydá-
ní vynikající a pozoruhodné novely sestry Ruženy Žiaranové-Dvo-
řákové "Sedem parížskych večerov". Autorku inspiroval týdenní pobyt
v Paříži v roce 1979 a nedožité sté narozeniny básnířky Marie Rafajové.
Ústřední postavou novely je Pařížanka Sul Caudronová, bývalá autor-
čina profesorka francouzštiny a hostitelka při popisované návštěvě.
Autorce se podařilo něco v krásné literatuře neobvyklého a jen nesnad-
no opakovatelného: portrét Sul zvýraznila vlastnostmi jiné osoby a
dokonce do jejího příběhu vkomponovala nejen události ze života
česko-slovenské básnířky Marie Rafajové, ale i její autobiografické
verše.
Kulisou děje je sedm nejvýznamnějších a nejpamátnějších lokalit světo-
vé metropole umění a kultury nad Seinou.
V loňské informaci jsme se dočetli, že sestra Ružena Žiaranová-Dvo-
řáková líčí v novele několik neobvyklých setkání, vyznává se z lásky 
k Paříži, ale především vydává počet ze svého nejdůležitějšího životní-
ho setkání se Spasitelem Pánem Ježíšem Kristem. 
Zároveň jsme informovali, že knížka je přeložena do češtiny a čeká na
české vydání. S velkou radostí můžeme tuto loňskou informaci doplnit,
že knížka se péčí křesťanského vydavatelství A-Alef Ostrava dostala
koncem roku 2007 na knižní pulty.
A aby toho v doplnění loňské informace nebylo málo, uveďme, že zmí-
něné nakladatelství vydalo zároveň další a rovněž pozoruhodnou nove-
lu sestry R. Žiaranové-Dvořákové "Túžba po výškach". 
Také tentokrát se děj odehrává v dosti daleké cizině, dokonce pro nás
ještě exotičtější nežli "Sedm pařížských večerů" - na Sicílii, v jednom 
z nejkrásnějších italských měst: v Taormině pod sopkou Etnou.
V doslovu autorka píše, že tento nevšední, místy poetický a zdánlivě
umně vyfabulovaný, ale chvílemi až reálně dramatický příběh, který má
gradaci, netuctové rozuzlení i románový závěr s happy endem, ospra-
vedlňuje jenom to, že se skutečně odehrál. 
Jejím záměrem není jen čtenáře pobavit. Chce povzbudit ty, kteří už dar
víry přijali, aby jej dále rozvíjeli, a ty, kteří pokládají víru v Pána Boha
za výmysl, aby se zamysleli nad tím, že víra - ať si to připustíme nebo
ne - skutečně ovlivňuje a formuje život člověka a jeho činy. 

Obě knížky si lze objednat nejlépe přímo na adrese nakladatelství 
A-Alef, Bořivojova 620/29, 718 00 Ostrava, 
nebo E-mail: a-alef@centrum.cz 
Pak jsou až neskutečně levné! 
"Sedm pařížských večerů" , str. 100, cena 50,- Kč,
"Túžba po výškach", str. 56, cena 30, - Kč. 
V obou případech plus poštovné.

Jan Štěpán

Recenze

Chceme-li hodnotit činy vykonané 
v minulosti či v přítomnosti, musí-
me si o nich zjistit co nejvíce infor-
mací a snažit se jim porozumět v dě-
jinném kontextu. Aby nedošlo k to-
mu, že se vyjadřujeme pouze k na-
šim předsudečným představám, a
nikoli k samotné věci. To se přihodi-
lo E.Vejnarovi v zamyšlení nad oce-
něním skupiny kolem bratrů Maší-
nů (Udílení medailí, ET-KJ 8-9/08).
Autor vytrhl ze souvislosti jednu
větu z rozhovoru s Milanem Paume-
rem a z ní odvozuje, že celé skupině
šlo o vraždění, ničení a loupeže.
Tento pohled by snad byl pochopi-
telný, kdybychom byli odkázáni
výhradně na ideologicko-informač-
ní zdroje komunistického režimu.
Ale vzhledem k tomu, že dnes má-
me informací nesrovnatelně víc, je
nutné označit Vejnarův článek za za-
vádějící, ba za demagogický.
Zaprvé: M. Paumer nečekal na „me-
dailičku", nýbrž pan premiér se sám
rozhodl ocenit členy odbojové sku-
piny. Jistě věděl proč.

Zadruhé: Jen ten, kdo se neseznámil
s aktivitami bratří Mašínů již za
války a posléze po nástupu komu-
nistů k moci, může ironicky ztotož-
ňovat oceněný hrdinský čin se zabi-
tím, zmrzačením a loupeží. Ostatně,
na tom odboj skupiny kolem bratří
Mašínů nespočíval. Dobře věděli, že
v tak malém počtu mnoho nezmů-
žou. Proto bylo jejich hlavním zámě-
rem dostat se k americké armádě a 
v její uniformě se pak pustit do boje
proti sadistickému režimu. Že byli
do jisté míry idealisté, podléhající
iluzi o americké intervenci? Ano, ale
to v žádném případě nesnižuje jejich
odhodlání a odvahu k tomu sami
přispět. Naopak. Patří jim uznání a
ocenění za to, že rozpoznali komu-
nistický režim jako zavrženíhodný a
pokusili se podle svých možností
proti němu jednat. 
Zatřetí: Je zcela nedůležité, zda byli
všichni členové SNB v komunistické
straně, nebo ne, a podobně to platí i
o zabitých odbojovou skupinou. Šlo
o strukturu tehdejšího režimu, který

se zaštiťoval podporou celé společ-
nosti, vyjma posledních zbytků ne-
přátel (lidí s odvahou vzepřít se),
proti kterým zahájil třídní boj. Silou
propagandy a státního násilí se
podařilo zdecimovat a zpacifikovat
společnost na celá čtyři desetiletí.
Mašínovská skupina se tomuto nási-
lí postavila. Mrtví, kteří za nimi
zůstali, byli ve službě státem řízené-
ho násilí a jdou na jeho vrub. Stali se
obětí boje, který rozpoutal komunis-
tický režim. 
Začtvrté: Jestli E. Vejnar touží po
srovnání s osudem Židů, lze pouká-
zat na jejich touhu po vlastním státu
a ochotu jej bránit osobním nasaze-
ním, s vírou a se zbraní v ruce. Bo-
hužel, v dějinách českého státu jsme
se s těmito ctnostmi často nesetkáva-
li. Proto se konečně můžeme ales-
poň odhodlat k tomu, že oceníme
naše spoluobčany, kteří takovou od-
vahu a nasazení prokázali. Ctirad a
Josef Mašínovi s Milanem Paume-
rem k nim bezesporu patří. 

Marek Zikmund 

Medaile pozdě, ale přece



Bohoslužby
Proč to děláme 
Jak ukazují nedávné zkušenosti 
s neonacistickými provokacemi,
antisemitismus je opět na vzestupu.
Evropa byla v historicky zcela ne-
dávné době svědkem šíření nená-
vistné protižidovské ideologie a dě-
jištěm největšího pokusu o genoci-
du Židů v historii. Chceme-li se 
z historie poučit, musíme jednat. 
Právě jako křesťané sdílející se Židy
velkou část duchovního dědictví,
jež formovalo naši civilizaci, jsme si
vědomi toho, jak je pro společnou
evropskou budoucnost důležité

připomínat si tyto historické udá-
losti. Vždyť idea sjednocení konti-
nentu vznikla na troskách pováleč-
né Evropy a byla vyjádřením vůle
už nikdy nedopustit opakování
těchto hrůz. 
Proto chceme mobilizovat všechny
občany, kterým není lhostejný sou-
časný vývoj v naší zemi i v širším
evropském kontextu, a povzbudit
je k občansky statečnému postoji. 
Protest proti nenávisti a násilí však
nemůže být veden nenávistně a
násilně. Proto vyjadřujeme své na-
léhavé poselství pokojným a kulti-
vovaným způsobem. Zveme všech-

ny lidi dobré vůle, aby se k nám při-
pojili. 
Další podrobnosti a aktuality nalez-
nete na stránkách 
www.vsichnijsmelidi.cz 
K triumfu zla postačí, když slušní
lidé nebudou dělat nic. 

ICEJ (International Christian Em-
bassy Jerusalem) je křesťanská
charitativní a vzdělávací organi-
zace 
28. pluku 15, 101 00 Praha 10, 
tel. 272 732 636,
e-mail: icej@ecn.cz, 

www.icej.cz

KDO DARUJE OBECNÍ KNIHOVNĚ ro-
mány pro ženy (Javoř., Harlek.,
Večery p. lampou apod)? Děkuji.
Telefon 388 332 032, 737658054. 

č. 4

SPRÁVNÍ RADA DIAKONIE ČCE,
Belgická 22, Praha 2 vyhlašuje
výběrové řízení na místo ředitele
Diakonie ČCE - střediska v Čáslavi.
Požadavky: řídicí a organizační
schopnosti, komunikační znalost
němčiny nebo angličtiny, orientace
v sociální oblasti (znalost zákona,
standardů apod), praxe vítána,
vzdělání VŠ nebo úplné střední
vzdělání s praxí v oboru, respekto-
vání křesťanských hodnot, výho-
dou je členství v ČCE nebo v jiné
křesťanské církvi, znalost proble-
matiky práce s lidmi s mentálním
postižením, řidičské oprávnění.
Termín přihlášek je 11.4.2008. 
Více informací na 
www.diakoniecce.cz 

č. 9
DIAKONIE CÍRKVE BRATRSKÉ hledá
do domova pro seniory a lidi s han-
dicapem BETHESDA fyzioterapeu-
ta do jednosměnného provozu.
Kvalifikační předpoklady - SZŠ,
VOŠ, Bc. Nabízíme přátelský kolek-
tiv, krásné pracovní prostředí, mož-
nost celoživotního vzdělávání.
Kontakt: vrchní sestra J. Turková,
tel.: 775 217 162 nebo e-mail: 
vrchni.bethesda@seznam.cz

č. 8
REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM

"GRÜNE AU", samoobslužný dům
zve k rekreaci do nádherné alpské
krajiny v St. Wolfgang, kde pro nád-
heru této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i duše
může dýchat. Vých. od Salzburg, z
Prahy 4 hod., 50 míst, pro skupiny i
pro jednotlivce, křesťanská obecen-
ství i sportovce. Sněhový ráj 'Post-
alm' (1200-1900m) - skibus zdarma -
sníh do Velikonoc. Horské túry
začínají přímo u domovních dveří.
Cena: Skupiny 14,50 ev. 13,50; jed-
notlivci 14,50 euro/den; děti sleva;
pro náročnější 'Bungalow' pro 4 do-
sp. a 4 děti - 100 euro/den.
www.christliches-freizeitheim-gru-
ene-au.de  
Jiří Potoček 
tel/fax 49 553 9393.

č. 2
DIAKONIE CÍRKVE BRATRSKÉ hledá
do domova pro seniory a lidi s han-
dicapem BETHESDA zdravotní se-
stry a ošetřovatele do nepřetržitého
provozu. Kvalifikační předpoklady
pro zdravotní sestry - SZŠ, VOŠ,
Bc., u ošetřovatelů - sanitářský kurz
(možnost dodatečného doplnění).
Nabízíme přátelský kolektiv, krásné
pracovní prostředí, možnost celoži-
votního vzdělávání.
Kontakt: vrchní sestra J. Turková,
tel.: 775 217 162 nebo e-mail: 
vrchni.bethesda@seznam.cz 

č. 7

Pochod dobré vůle „Všichni jsme lidi“ Inzerce

SENIORÁT ZÁPADOČESKÝ

Českobratrská církev evangelická
AŠ, 352 01; Ne 10.00 /něm. 8.30/
Husovo nám. 3, f Pavel Kučera
ČERNOŠÍN, 349 58; Ne 10.00 (a.c.e)
14.30 (b.d)
Husova 249, f Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ, 331 52; Út 17.30
Nový obvod 137, a. Jiří Marván 
DOMAŽLICE, 344 01; Ne 9.00
Kostelní 93, a. Karel Šimr 
HORNÍ SLAVKOV, 357 35 Nové Sedlo;
Ne 12.45
Karlovarská 140, a. Radek Matuška
CHEB, 350 02; Ne 8.45
ul. 26. dubna 5, f Lubomír Líbal
CHODOV U KARLOVÝCH VARŮ, 357 35;
Ne 9.15
Dukelských hrdinů 281, f Radek
Matuška
CHRÁST U PLZNĚ, 330 03; Ne 9.30
Železniční 477, f Karel Šimr
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.15
Zahradní 33, f František Pavlis
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ, 345 06; Ne 9.00
Dělnická 359, a. Jan Satke 
KRALOVICE, 331 41; Ne 9.00
Žatecká č. 480, f Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, 353 01; Ne 10.00
Lidická 189/16, f Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC, 334 52; Ne 9.00
Husova 201, f Jan Satke
NEJDEK, 362 21; Ne 9.00
Husova 525, f Bob H. Ogola
OSTROV, 363 01; Ne 10.00
Jáchymovská 170 
PLZEŇ - KORANDŮV SB., 301 50; Ne 9.30
Anglické nábř. 13, f M. + H. Hama-
riovi
PLZEŇ - ZÁPADNÍ SB., 301 00; Ne 9.00
Němejcova 2, j Renata Šilarová
PODBOŘANY, 441 01; Ne 11.00 (a.c)
Politických vězňů 300, f Jana Kad-
lecová
PŘEŠTICE, 334 01; Ne 9.00
Rebcova 557, f Jan Satke
ROKYCANY, 337 01; Ne 9.30
Jiráskova 481/II, j Ondřej Pellar
SOKOLOV, 356 01; Ne 10.30
Petra Bezruče 501/7, j Pavel Knorek
STŘÍBRO, 349 01; Ne 10.00 (a.c.d.e)
Masarykovo nám. 15. a. Daniel Ma-
touš 
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.30
Máchova 357, f Alfred M. Satke

Církev bratrská
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Bulharská 2061/29A, Jan Valeš ml. 
KLATOVY, 339 01; Ne 9.00
Masarykova 367/III, Zdeněk Šplí-
chal 
PLZEŇ, 301 00; Ne 9.00
Doudlevecká 31, Zdeněk Šplíchal

Evangelická církev metodistická
HORŠOVSKÝ TÝN, 346 01; Ne 16.00
(b.d.e)
Nádražní 79, Zdeněk Eberle
KARLOVY VARY, 360 01; po domluvě
Zámecký vrch 45, Miloslav Čech
PLZEŇ 1 LOCHOTÍN, 323 00; Ne 9.30
Bolevecká náves 2, Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3, 301 24 ; Ne 9.00
Husova 14, Petr Procházka
TACHOV, 347 01; Ne 10.00
Náměstí Republiky 85, Milan Mrá-
zek

Bratrská jednota baptistů
AŠ, 352 01; Ne 9.00
Táborská 9, Alois Boháček
CHEB 1, 350 02; Ne 9.00 
Libušina 4, David Sláma
CHEB 2, 350 02; Ne 9.30
Mírová 6, Jan Katušťák
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Závodu míru 112
KRASLICE, 358 01; Ne 10.00
Fučíkova 1639 
SOKOLOV, 356 01; ne 9:30
Brněnská 486, Michal Jílek
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.00
Havlíčkova 42, Jaroslav Pospíšil
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Dokončení ze str. 2

MS KJ UHERSKÉ HRADIŠTĚ
zve na  tyto přednášky: 
* 27. 4. M. L. King, f. ČCE Marek
Váňa
* 18. 5. Izrael, kaz. CB St. Heczko

* * *
BETLÉMSKÁ KAPLE NA ŽIŽKOVĚ
Příznivce pravidelných přednášek v
Betlémské kapli čeká zajímavý večer: 
* Jiří Just: Poklad v Mladé Boleslavi 
- čtvrtek 17. dubna v 18 hodin
V roce 2005 se při rekonstrukci bý-
valého kláštera v Mladé Boleslavi
objevily dvě truhličky se vzácnými
písemnostmi z počátku 17. století.
Muzejní pracovníci zjistili, že se jed-
nalo o osobní archiv Matouše Koneč-
ného, posledního předbělohorského
biskupa Jednoty bratrské. ThDr. Jiří
Just, který nalezené materiály vědec-
ky zpracovává a vydává, nás seznámí
s obsahem tohoto unikátního nálezu
a s jeho významem pro historické
bádání o české reformaci.

Christof Lange, farář ČCE

* * *
STUDENTSKÝ KOSTEL NEJSVĚTĚJŠÍHO
SALVÁTORA A EKOLOGICKÁ SEKCE ČES-
KÉ KŘESŤANSKÉ AKADEMIE zvou k eku-
menické bohoslužbě s kázáním Dr.
Jiřího Nečase, konané při příležitosti
Dne Země v úterý 22. dubna 2008 
v 19:00 v Kostele Nejsvětějšího Sal-
vátora v Praze 1 (u Karlova mostu). Po
bohoslužbě následuje v sakristii cca od
20:00 h do 21:30 diskuse na téma
"Diverzita života" s úvodem Prof. Dr.
Tomáše Halíka a Dr. Leony Leišové.

potřeba, aby překladatelé byli nejen
znalci jazyka, nýbrž i erudovaní
teologové. Mezi služby ČBS patří
také vydávání příležitostných tisků
pro různé křesťanské společnosti a
církve. Nejčerstvěji k výročí vzniku
Českobratrské církve evangelické.
Jedná se o vydání Bible v paralel-
ních sloupcích s kralickým a eku-
menickým překladem. Zájemci by
se nejspíš našli i v dalších církvích.
Také vyšla Bible pro službu vojá-
kům a vězňům. Postupně je vydá-
vána Bible pro slabozraké. Rychlý
prodej a případný dotisk jsou hlav-
ní strategií. Jen minimum knih by
mělo zůstat ležet skladem. 
Snahou je nyní také získat finanční
prostředky pronájmem všech mož-
ných prostor Domu Bible. Kance-
láře i prodej by pak přešly do příze-
mí a sklad by se rozšířil na část
garáží. Rozhodnuto je o přenechání
výstavy Proměny a cesty Bible
zájemci /ECAV/, čímž se v přízemí
získá potřebný prostor. Důsledkem

těchto omezení bude zřeknutí se
některých ambicí, např. osvětové
činnosti přímo v Domě Bible pro
veřejnost. Jedním z kladů má být
„nonstop" zpřístupnění kompletní
ČBS, včetně kanceláří a pracovišť
(?). Dosud se musí zájemci o vstup
do knihkupectví ohlásit u vchodu
zvonkem. Celkové řešení však
zatím nepostoupilo příliš ze stadia
úvah, byť ředitel ČBS obdržel sou-
hlas Výboru. Kromě předběžných
plánků nebyly dosud předloženy
projekty architektů, vyčísleny ná-
klady za ně, ani finanční nároky
samotné přestavby. Vše ovšem mají
bohatě zajistit bohaté příjmy dal-
ších nájmů.
Podstatnou je jistě práce spolupra-
covníků, kteří po léta vytrvali - a již
se osvědčili. Z nich jmenujme nejpr-
ve ty, kteří drží biblickou a jazyko-
vou práci. Jsou jimi PhDr. Ladislav
Žilka, od minulého roku nově Mgr.
Petr Fryš. Mimořádnou úlohou je
činnost Mgr. Milana Hloucha, zá-
stupce ředitele. Stará se o misijní
projekty, marketing, styk s veřej-

ností, vyhledávání možných fi-
nančních zdrojů. Díky jemu se
dočkáme výborných nových we-
bových stránek i zpřístupnění deu-
terokanonických knih na internetu.
V obchodním oddělení pečlivě pra-
cují Zdena Šmídová a Tomáš Rais.
Řediteli vypomáhá, žel přechodně,
Mgr. Linda Luhanová. Všem jme-
novaným i dalším patří dík za je-
jich poctivou práci.
Vlajkovou lodí ČBS zůstává Český
ekumenický překlad. Do budoucna
se zřejmě otevře řada otázek s ním
spojených (možnost další revize,
projekt nového překladu, případné
vydávání dalších překladů). Zá-
jemci o více informací budou vítáni
na Valném shromáždění ČBS v úte-
rý 15. dubna od 10:00 v kostele ČCE
U Jákobova žebříku, U školské
zahrady 1, Praha - Kobylisy (za-
stávka metra). Program bude za-
končen ve 13:30 přednáškou profe-
sora Petra Pokorného DrSc.: Tal-
piotská hrobka a víra ve vzkříšení.

Jan Kašper

ČBS včera, dnes i zítra
Dokončení ze str. 1

Francouzští evangelíci si 13.
dubna připomínají 410.výročí
vyhlášení tolerance. 
"Hugenotský" král Jindřich IV.
(Navarrský) vydal po osmi
krvavých hugenotských vál-
kách v roce 1598 Nantský edikt,
který poskytoval protestantům
jistá práva: svobodu svědomí,
bohoslužebná shromáždění (tam,
kde se do té doby konala), rov-
noprávnost v zastávání úřadů a
v soudnictví a vyhrazená „bez-
pečná místa" – města a hrady. 
Tento edikt se neprosazoval
snadno a zůstal v platnosti jen
do října 1685, kdy jej absolutis-
tický panovník Ludvík XIV.
zrušil. 

Pak nastalo pronásledování
tajné „církve pouště" a nepovo-
lená emigrace do sousedních
zemí – Švýcarska, Nizozemí,
Anglie, Braniborska, Hesenska
a Falce. 
Přes 500 000 hugenotů se tak
octlo v cizině, kde se uplatnili 
v hospodářském i kulturním
životě. Teprve v době revoluce
na konci 18. století se vrátila
náboženská svoboda. 
Dnes působí ve Francii řada
protestantských církví, které
jsou sdruženy ve federaci a
účastní se práce v domácí i svě-
tové ekumeně.

Bohuslav Vik

Nantský edikt 1598

24. března 2008 

FARÁŘ JAN KANTOREK

101 let

Samému Bohu sláva

Pozvánky

Oznámení



NEDĚLE CANTATE ZJ 15,2-4

V pohledu k cíli lidských dějin se
Starý a Nový zákon podivuhodně
shodují. Prorok Micheáš o tom píše:
„Mnohé národy půjdou a budou se

pobízet: Pojďte, vystupme na horu
Hospodinovu... Bude nás učit
svým cestám a my budeme chodit
po jeho stezkách... I překují své
meče na radlice...“ A v poslední
knize Bible Jan vidí totéž: „všechny
národy přijdou a skloní se před
tebou ..." Bible nám nabízí zvláštní
pohled na dějiny a potažmo na
každý jednotlivý lidský život. Na-
bízí vyjít z Božích zaslíbení jako 
z nezvratitelné jistoty, pevného bo-
du. Totiž uvěřit a pevně počítat 
s tím, že Bůh je Pánem a že On dílo
rukou svých nikdy neopustí, ale
dovede je ke slavnému cíli. 
Ale co bude se světem, s lidstvem,
než se tak stane? To nikdo neví.
Pisatel poslední biblické knihy si
ovšem iluze nedělá.Vidí to tak, že
svět je pokažený. Lidstvo je totálně
zkažené. Přijdou Boží tresty, lidstvo
bude muset zažít nepředstavitelné

hrůzy, jinak se neprobere. Bude si
muset vypít kalich hořkosti až do
dna, aby mohl nastat nový Boží
svět. Ne, to vše, co čteme v poslední
knize Nového zákona, to není jízdní
řád. To je reálná možnost, kam se
můžeme dostat, když se dáme do
služeb ďábla. 
Dvě věci jsou důležité: abychom
se nenechali odloučit od naděje,
která je založena na důvěře Božím
slibům, na jistotě Boží věrnosti. A
pak abychom z toho žili. Nesklo-
nili svá kolena před šelmou a ne-
nechali si od ní vypálit cejch na
čelo, nýbrž abychom byli obrazem
Božím. Jednou nebude píseň vele-
bící Boha ničím přehlušena, ale už
nyní má znít skrze naše životy
navzdory všemu, co by chtělo tuto
píseň umlčet. 

Petr Hudec, 
farář ČCE

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Příští dvojčíslo
vyjde 

23. dubna
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* Naplnil se čas 
* Vbrzku konec 

křesťanství v Iráku?
* Narovnání

12/2008

Cantate znamená zpívejte

Během velikonočního období bylo
letos v rozhlasovém vysílání věno-
váno hodně místa přednáškám i
rozhovorům o významu těchto -
jak bylo správně připomínáno - nej-
významnějších křesťanských svát-
ků. Já jsem se při poslechu tentokrát
zvlášť zaměřil na osobní přístup a
svědectví křesťanských referentů a
zpovídaných zástupců různých
církví. Byl jsem však trochu smutný
nad tím, že se spíše spokojovali
podáváním základních informací a
různým věcným vysvětlováním,
aniž by připojili i své osobní pojetí,
ne-li i vyznání. To bych byl o Ve-
likonocích trochu čekal i u našich
religionistů, kteří měli příležitost
srovnávat křesťanství s různými
druhy světových náboženství. (Ta-
kové osobní svědectví uměl svým
jemným způsobem nabídnout náš
zvěčnělý Jan Heller, profesor hodný
původního významu slova: profes-
sor - vyznavač!) 
Žel, že dnes už asi nejen u repre-
zentačních osobností, ale i v širších
křesťanských řadách převládá jaký-
si ostych a opatrnost, aby snad
svým osobním projevem nevyvolá-
vali dojem, že chtějí někoho du-
chovně ovlivňovat, čímž by ohrožo-
vali jeho vnitřní svobodu. U profe-
sorů-religionistů je pochopitelné, že
musí brát ohled na své různorodé
studenty. Ale nemohli by učinit
malou výjimku alespoň o Velikono-
cích? Vždyť stejně víme, že víru ne-
ní možno nikomu vnucovat, aby to
mělo smysl a účinek. Není to mož-
né ani vůči členům vlastní rodiny, i
když tam může být víra chápána
jako vzácné dědictví po otcích. Nic-
méně bych někdy velice rád zasle-
chl i v rozhlase, že někdo, kdo má
určitou veřejnou autoritu, vyzná i

svou víru v Pána Ježíše! Jak by to
jistě posílilo i mnohé již věřící po-
sluchače!
V této souvislosti jsem si vybavil 
v paměti závažnou situaci z konce
padesátých let minulého století,
kdy strana a vláda pořádala různá
povinná školení pro duchovní
všech církví. Tehdy se ti, kdo se ne-
báli v navazujících diskusích vy-
znat svou víru, dostávali na černou
listinu a do mnohých nesnází. V pa-
měti mně pak natrvalo utkvěla
chvíle při jednom podobném setká-

ní na vyšší úrovni, kam byli přizvá-
ni i děkani a profesoři církevních
fakult. Když marxistický referent
připomněl ve své přednášce i
mnohé tmářství středověké církve a
varoval před jeho pokračováním 
v naší moderní době, vyzval nako-
nec i on přítomné posluchače k dis-
kusi. Chvíli trvalo stísněné ticho,
ale pak se přihlásil profesor R.
Říčan a pronesl klidným ztichlým
hlasem: "Pan referent má pravdu.
Ano, v křesťanské církvi bylo i je

Poslední číslo Respektu (13/2008) přineslo studii Anneke Hudalla „Zákon
proti pohlavkům". Tato studie má vyvrátit obavy českých rodičů, učitelů i
sociálních pracovníků z připravovaného zákona, zakazujícího tělesné tresty
dětí. Anneke Hudalla se snaží z německých zkušeností doložit, že takový
zákon bude mít dlouhodobě pozitivní význam.
Nebudu nyní opakovat to, co jsem k problematice napsal již dříve (viz
„Neviditelný pes" 10. 3. 2008). Chci jenom upozornit na určitá fakta, která s
danou problematikou bezprostředně nesouvisí. Přesto bychom se nad těmito
fakty měli zamyslet. 
V roce 1940 byly hlavní problémy na veřejných školách Spojených států tyto:
1. Mluvení bez přihlášení, 2. žvýkání žvýkačky, 3. hlučení, 4. pobíhání po
učebnách, 5. předbíhání, 6. porušování předpisů o oblékání, 7. znečišťování
okolí.
Pak nastoupila permisivní, antiautoritářská výchova, jejíž ikonou byl Dr.
Benjamin Spock. 
V roce 1992 byly hlavní problémy na veřejných školách Spojených států tyto:
1. Užívání drog, 2. užívání alkoholu, 3. těhotenství, 4. sebevražda, 5. znásilně-
ní, 6. krádeže, 7. násilné přepadení. 
V Německu se tedy, jak čteme v Respektu, začali k dětem chovat slušněji.
Poněkud mne znepokojuje zpráva, že Turci žijící v Německu mají nikoli
pouze v relativních, ale i v absolutních číslech více dětí než Němci. Němci
zřejmě dobře vychovávají své děti, ale mají jich nějak málo.
Možná by stálo za to se nad těmito fakty zamyslet, dříve než budeme nová-
torsky rušit staré a osvědčené zvyky. Možná s danou problematikou nesouvi-
sejí, ale pokud skutečnost, že dnes si na mnoha školách před násilnickými
žáky nejsou jisti nejen jiné děti, ale někdy ani učitelé, nesouvisí s příliš per-
misivní výchovou, pak bych stál o odpověď na otázku: s čím tedy souvisí?
Krutost na dětech je zajisté špatná a měla by být trestána. Nevšímavost k týra-
ným dětem je rovněž špatná. Jsem ale přesvědčen, že na tyto odsouzeníhod-
né jevy nepotřebujeme nový zákon. Jsou postižitelné i podle zákonů stávají-
cích. Potřebujeme především zdravý rozum – a pak soudce, které nezajímá
pouze litera zákona, ale především obyčejná lidskost a přirozená spravedl-
nost.
Téměř všechna tabu jsme odstranili, stará dobrá rodina není ve flóru. I ve
výchově budeme velmi pokrokoví.
Jenže asi nebudeme mít koho vychovávat.
Uděláme, obávám se, místo jiné civilizaci. Všechno se vychýlí na druhou stra-
nu. Tato civilizace praktikuje nejen tělesné tresty dětí, ale i tělesné tresty
dospělých.

Dan Drápal

Pár poznámek k diskusi 
o tělesných trestech

Slovo Boží vyzývá k osobnímu vyznávání víry!
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Nedávno jsem měl rozhovor s mla-
dou ženou komunistického vyzná-
ní, která mi v duchu rudého evan-
gelia vysvětlovala, že náboženství
je jen berlička pro lidi, kteří to po-
třebují. Samozřejmě, ona byla na-
prosto svébytnou bytostí, která ne-
potřebuje, aby jí někdo manipulo-
val. Dovolil jsem si jí oponovat:
"Ale tady v severních Čechách mu-
sí být křesťané naopak silné osob-
nosti." To ji rozlítilo natolik, že pře-
šla rovnou k věci: "Moje kamarádka
je fanatická křesťanka a mě stejně
nepřesvědčíte!" A k tomu dodala:
"K tomu, abych žila morálně správ-
ně, nepotřebuji být věřící! To mám 
v sobě!" Omluvil jsem se jí s tím, že
ji rozhodně nechci přesvědčovat,
ale přesto jsem se zeptal: "A jak víte,
že to, co děláte, je správné?" No,
zamyslela se: "Moje matka mě tak
vychovala." - "A odkud tu Pravdu
zná ona?" odvětil jsem. V ten mo-
ment jsem poznal, že se zamyslela.
Následoval požadavek, abychom

se již nebavili o náboženství. Je to
prý nepříjemné.
A tak jsem si vzpomněl na slova
proroka: "Kdyby nám Pán Bůh zá-
stupů nezanechal semeno, byli by-
chom jako Sodoma, byli bychom
podobni Gomoře." (Ř 9,29). Oprav-
du, kdyby naši předci nebyli věřící,
jací bychom byli teď my? Zaplať
Pán Bůh za to, že výše uvedená pa-
ní měla kdysi někoho v rodě, kdo
zasadil do svých dětí Boží Slovo.
Pravda, u někoho vzklíčilo a u ně-
koho ne, ale je tam přítomné v po-
době návyků, které potomci získali
výchovou. Ty postupně vyprcháva-
jí a možná jednou se narodí někdo,
kdo zcela sejde z cesty Páně. Ale je
tu ještě naděje: "Blízko tebe je slovo;
ve tvých ústech a ve tvém srdci. To
jest to slovo víry, které kážeme: Vy-
znáš-li svými ústy Ježíše jako svého
Pána a uvěříš-li ve svém srdci, že
ho Bůh vzkřísil z mrtvých, budeš
spasen." (Ř 10,8-9).

Ivo Kraus

Vychování

Dokončení na str. 4
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VZÁJEMNÉ VZTAHY MEZI EVANGELÍKY SE OTEPLUJÍ
Johannesburg, Jižní Afrika /Ženeva, LWI. Na základě společného "Me-
moranda porozumění" z roku 2005 se každoročně setkávají dvě rozdílné
nezávislé organizace, které sdružují evangelíky na celém světě. Meziná-
rodní luterská rada a Světový luterský svaz se setkávají, aby prohloubily
vzájomnou komunikaci a porozumění. Poslední setkání se konalo 25. – 26.
února 2008 v Johannesburgu v Jižní Africe. Jedním z ústředních témat set-
kání byly plány na oslavy 500. výročí dne, kdy Martin Luther přibil na dveře
chrámu ve Wittenbergu 95 tezí. Tato událost z 31. října 1517 se považuje za
začátek reformace. Světový luterský svaz už zahájil diskuzi s Římskokato-
lickou církví a dalšími ekumenickými partnery o oslavách tohoto výročí v
roce 2017. Obě mezinárodní evangelické organizace vyjádřily společnou
touhu všech evangelíků, aby tyto oslavy byly „příležitostí k svědectví o
obnovující síle evangelia". SLS a MLR dále hovořily o možnosti účasti
Mezinárodní luterské rady na bilaterálních ekumenických dialozích, které
vede Světový luterský svaz. 
Mezinárodní Luterská rada má více než 30 členských církví a zastupuje více
než 3 milióny evangelíků. Světový luterský svaz je společenstvím 140 církví
v 78 zemích. Reprezentuje 68,3 miliónů věřících. 11 evangelických církví má
členství v obou organizacích.

RUSKÝ PRAVOSLAVNÝ VŮDCE HOVOŘIL S OSN 
O LIDSKÝCH PRÁVECH A MORÁLCE
Ženeva, ENI. Každý člověk musí mít právo na ochranu před propagací nási-
lí, zneužíváním sexuality, drog a alkoholu a před gamblerstvím – řekl vyso-
ce postavený vůdce Ruské pravoslavné církve, Metropolita Cyril. Metro-
polita Smolenska a Kaliningradu adresoval tato slova 18. března Radě pro
lidská práva Organizace spojených národů. Lidská práva musí být podlo-
žena morálními normami, zdůraznil. Metropolita Cyril doufá, že obavy
náboženských organizací zaujmou důležité místo mezi záležitostmi, který-
mi se zabývá úřad OSN sídlící v Ženevě.

DÍKY SPOLEČNÉMU PROJEKTU AFRICKÝCH NÁBOŽENSTVÍ
BUDOU MÍT LIDÉ V RWANDĚ ČISTOU PITNOU VODU
Kirehe, Rwanda, LWI. Světový luterský svaz, organizace Mezináboženská
akce za mír v Africe a potravinářská firma Nestlé slavnostně inaugurovaly
komunitní projekt, který zpřístupní pitnou vodu mnohým obyvatelům
Rwandy. „Toto je historický milník v mezináboženské spolupráci, jako i ve
spolupráci veřejné a soukromé sféry v Africe," řekl reverend Ishmael Noko,
generální tajemník Světového luterského svazu a prezident Mezinábožen-
ské akce za mír v Africe 19. 3. na inauguraci projektu. Projekt zabezpečí
zdravou, čistou pitnou vodu pro takřka 22 000 lidí v Kirehe, východním
distriktu Rwandy. „Chudoba a ekonomická zaostalost zemí Afriky jsou
úrodnou půdou pro konflikty. Spolupráce náboženských představitelů však
může sehrávat ústřední roli při napomáhání rozvoje a současně míru na
tomto kontinentu," dodal reverend Noko.

Ekuména vo svete 14/2008

ČSSD CHCE CÍRKVE VYPLATIT RYCHLEJI, UŽ DO PĚTI LET
Praha. Výrazně rychleji než Topolánkova vláda chce odluku státu a církví
opozice. ČSSD odmítá splácet po válce ukradený majetek 60 let, jak to plá-
nují koaliční strany. Podle informací Aktuálně.cz návrh, který sociální demo-
kraté předloží do sněmovny, počítá s tím, že by se miliardy církvím vyplati-
ly do pěti let a stát by je zcela přestal financovat během deseti let. "Nez-
pochybňujeme, že se peníze a majetek musí vrátit, mělo by to být ale rych-
leji. Proč zatěžovat na šedesát let národ takovými splátkami," řekl Aktuál-
ně.cz exministr kultury Vítězslav Jandák . 
"Bylo by možné to rychleji splatit. Z mimořádných příjmů státního rozpo-
čtu, z privatizace," navrhuje exministr Jandák. "Tak vysoká roční splátka a
takové přeplácení původní sumy je nesmyslné, vždyť ty peníze by mohly jít
třeba do vědy," dodal Jandák. Opoziční strana ale nesouhlasí ani s částkou
83 miliard korun. "Tato suma vznikla po politické dohodě, podle nás je
nutné vidět odhady majetku a znovu výslednou částku spočítat," řekl Ak-
tuálně.cz místopředseda ČSSD Bohuslav Sobotka. 
ČSSD kromě rychlejšího vyrovnání navrhne i jiný způsob, než vyplatit pení-
ze přímo konkrétním církvím. Peníze by totiž mohla dostat do správy napří-
klad speciálně založená nadace, fond či náboženská matice, která by je spra-
vovala a rozdělovala a které by mohli přispívat i lidé. Nadaci by spravova-
ly samy církve. 
Přestože zákon už putuje do sněmovny, opozice chce o svých návrzích ještě
nyní jednat s církvemi. Spoléhá i na to, že koalice by nemusela být v hlaso-
vání jednotná. Jandák sdělil, že budou nyní jednat s Biskupskou konferenci
a Ekumenickou radou církví o návrzích, informuje Aktuálně.cz.  

(ath)

ANDREWSOVA UNIVERZITA BUDE VYDÁVAT PRVNÍ STUDIJNÍ BIBLI
Michigan, USA, ANN-AIS. Mezinárodní redakční rada adventistických teo-
logů začala v tomto měsíci pracovat na nové studijní Bibli. Oznámil to ředi-
tel adventistické Andrewsovy univerzity Dr. Niels-Erik Andreasen. Nová
Bible (The Andrews Study Bible), publikovaná univerzitou, je první projekt
tohoto druhu v adventistickém nakladatelství. 
Nová Bible vychází z jednoho ze standardních anglických překladů Bible,
obyčejně používaných konzervativními evangelíky. Navíc bude obsahovat
studijní poznámky, systémy odkazů, články založené na teologických prin-
cipech, biblické výklady, mapy, tabulky a rejstříky. Andreasen očekává, že
konečný výsledek bude akademicky hodnotná, teologicky vyhovující a
prakticky použitelná verze Bible, která se díky snaze adventistů velmi roz-
šíří. Tato Bible přinese taktéž možnost teologům církve myslet jako evange-
listé a církevním evangelistům myslet jako teologové, řekl místopředseda
Generální konference církve adventistů Mark Finley, zodpovědný za oblast

BEZ BÁZNĚ A HANY SE SVĚTEM
(L 12,5)

„Bdi, ať tobě neškodí svět 
svou lstí a zbrojí,

těm, kdo v pravdě nechodí, 
nedej ruku svoji.

Rád by svět strh tě zpět; 
ó pak po všem veta.

Chraň se šalby světa.
Bdi pak sám i nad sebou, 

nad svým hříšným tělem,
by nebylo mdlobou svou 

Bohu nepřítelem.
Mnohá jest v srdci lest; 

nyní lká tak tiše,
hned zas dme se v pýše.

To nejsme v Íránu, ale na našich
bohoslužbách. Učitel Josef Baštecký
tak v písni „Přihotov se, duchu můj, 
k modlitbám a bdění" (EZ 519) pře-
ložil 1877 text drážďanského dvor-
ního rady Johanna Burcharda Frey-
steina (1671-1718) z časů německé-
ho pietismu, který proti „rozumo-
vému přebásnění" víry osvícen-
stvím přišel s písní zprvu malých
probuzeneckých kruhů, jíž pro-
středkoval znovu církvi zkušenost
pokání s ovocem obrácení a jistoty
spasení.
Patřím k těm, kteří usměvavému
krčení rameny a bratrskému okři-
kování navzdory rádi „listují v No-
vém zákoně" a ovšem i ve Starém,
takže živě souhlasím s bratrem 
J. Veselým, že zde Duch svatý Bohu
odcizenému stvoření „slouží k na-
stolení těla a světa jako jeviště vlády
a slávy Boží".
Už apoštol vnímá tu služebnost
jako divadlo (1 K 4,9.10.) a sebe na
té scéně nekonformním bláznem
(šaškem) pro Krista v představení
„spasitelného umění" (L 1,77), s moc-
nou, na samu podstatu jdoucí očist-
nou a osvobozující katarzí, ba pro-

měnou. Neboť bezpochyby tělo i
svět spolu se všemi věcmi sveřepě
směřují k horšímu konci. Entropie
roste. Jen a jedině v Božím hledáč-
ku, v kuželi tohoto světla odjinud
dochází na naší scéně k obratu, jímž
život nabírá vítr (RUACH) do pla-
chet směrem ke stále lepšímu v no-
vé kvalitě a uschopňování pro věč-
nost; ať už v Boží blízkosti ukáže
být čímkoli. (2Tm 1,7n).
Otec neoslyší Syna: „Chci, kde jsem
já, aby i oni byli se mnou, aby hle-
děli na mou slávu, kterou jsi mi dal;
nebo jsi mne miloval před ustano-
vením světa" (J 17,24). Svým oka-
mžikem, který nás bez ustání opou-
ští, se ve vzkříšení možná už dotý-
káme jeho bezbřehé přítomnosti,
jestliže nás vykoupil a pěstuje účas-
tí na slávě (J 17,22), kterou měl u
Otce prvé nežli svět byl (J 17,5). O
tom, že přitom pečujeme o tělo ji-
nak než „podle žádostí jeho" 
(Ř 13,14), není sporu.
Nejen listováním v Bibli se ovšem
staráme o Otcovo slovo, které nám
Syn dal (J 17,8.14.) k nelibosti, ba
nenávisti tohoto světa (J 17,14), a kte-
ré nás ozvláštňuje (Tt 2,14; J 15,19).
Otec nás posvěcuje ve své pravdě
(pavlovsky „ospravedlňuje") a Syn
posvěcuje sebe samého za nás (jak
jen cestou na smrt se smrtelník od
světa oddělit může), abychom i my
(poslaní na svět v jeho šlépějích 
J 17,18) posvěceni byli v pravdě 
(J 17,19). I my, kteří jsme skrze apoš-
tolské svědectví uvěřili v něho 
(J 17,20).
V žoldu slávy našeho Pána se
„neplést v obecné živnosti" (2 Tm
2,4) nemá zajisté s „askezí" ani 
s „otrockým jhem" nic společného,
třebaže v lecčems to vskutku není
„povolováním tělu" (Ga 5,13), resp.

„lstivému a převrácenému srdci" 
(Jr 17,9) v jeho libůstkách a svévoli
(2 P 2,13).
Ze strachu se světu přizpůsobuje-
me (zeptejme se svých vnoučat, jak
se mezi vrstevníky bojí odlišit) a za
víru se stydíme. Říkám za víru, pro-
tože naše věřivost mívá ke Kristu
daleko; a nemáme co nabídnout.
Celníci a hříšníci našli v Ježíši příte-
le jistě ne proto, že je omlouval,
resp. potvrzoval v jejich mizerii, ale
že měl řešení; neodepsal je, ale
nabízel východisko. A konečně,
sotva přišel na svět s tím, že „za něj
zemře". S tím na něho přišel svět. 
V Ježíšově zvěstování Mk 1,15; 
J 3,14 ani jinde to takhle nečteme.
„Listuju-li" bez hypotetických před-
jímání v tom, co evidentní smrtel-
ník o sobě a svém poslání Syna
Božího říká, pak čtu opakovaně o
záměru nového eskalujícího života
z víry v něho, všemu, i eventuální
lidsky vše zpochybňující smrti, na-
vzdory. S tou spolu s nenávistí se
předvádíme my, a především nám
se rozkrývá, co v nás vězí a co jsme
zač, a jak že Bůh Otec odjakživa
převráceností svého stvoření trpí. 
S kým to nehne, nevyhne se horším
koncům. Z toho Bible neslevuje.
Od nepaměti je Bohu „líto velikého
světa… atd." Dokonce jednou „lito-
val, že učinil člověka, a bolest měl 
v srdci svém" (Gn 6,6). Proto nyní
sáhl ke krajnosti (J 3,16), kterou zvě-
stujeme jako smrt Pána, který přijde
a přichází (1 K 11,26). Nás i tento
svět by však mělo varovat, že řecký
dějepisec Herodotos – snad 484-425
př. Kr. – už nedokázal určit, na kte-
rém břehu Tigridu dávno vyvráce-
né Ninive vlastně stálo.

Samuel Jan Hejzlar

Z církví u nás i ve světě Ad „STRACH ZE SVĚTA" 
Josef Veselý: ET-KJ 8-9/2008

Když uplynula sobota, Marie z Mag-
daly, Marie, matka Jakubova, a Salome
nakoupily vonné masti, aby ho šly po-
mazat.
Brzy ráno prvního dne po sobotě, sotva
vyšlo slunce, šly k hrobu.
Říkaly si mezi sebou: "Kdo nám odvalí
kámen od vchodu do hrobu?"
Ale když vzhlédly, viděly, že kámen je
odvalen; a byl velmi veliký.
Vstoupily do hrobu a uviděly mládence,
který seděl po pravé straně a měl na
sobě bílé roucho; i zděsily se.
Řekl jim: "Neděste se! Hledáte Ježíše,
toho Nazaretského, který byl ukřižován.
Byl vzkříšen, není zde. Hle, místo, kam
ho položili. Ale jděte, řekněte učední-
kům, zvláště Petrovi: 'Jde před vámi do
Galileje; tam ho spatříte, jak vám řekl.'"
Ženy šly a utíkaly od hrobu, protože na
ně padla hrůza a úžas. A nikomu nic
neřekly, neboť se bály.

Mk 16,1-8
„Když uplynula sobota…" - kdy to
bylo? V neděli brzy ráno byly ženy
při východu slunce už na cestě ke
hrobu a obchody neotvíraly takhle
časně. Ten nákup se uskutečnil v
sobotu večer. Židovský den totiž
nezačíná o půlnoci jako u nás, ale
večer, jakmile se na obloze objeví

první hvězdy, tedy se soumrakem.
Sobota začala s pátečním soumra-
kem a skončila sobotním soumra-
kem. Ty ženy spěchaly nakoupit
masti, jakmile se v sobotu začalo
stmívat, aby se ráno zbytečně ne-
zdržovaly. 
Pospíchaly ovšem zbytečně. I ten
nákup byl zhola zbytečný. Masti
jsou potřebné k balzámování mrtvé-
ho, ale než je donesou ke hrobu,
žádný mrtvý v něm nebude. Byly to
vlastně vyhozené peníze, ale to ještě
ženy netušily, to poznají až ráno. 
Cestou ke hrobu si ženy dělají sta-
rosti, kdo jim odvalí kámen. Ten
kámen vážil několik metráků a že s
ním nehnou, to si mohly spočítat
předem. Proč nepožádaly o pomoc
někoho z učedníků? Můžeme je-
nom hádat, proč je to nenapadlo.
Jisté ale je, že i tahle starost byla
zhola zbytečná. Ve chvíli, kdy si
teprve začínají lámat hlavu neřeši-
telným problémem, problém je už
vyřešen, jenom ženy o tom samo-
zřejmě ještě nemají ani tušení. 
A pak přijde ten okamžik pravdy:
kámen je odvalen, mrtvé tělo pryč,
a jakýsi mladík, kterému v přítmí
hrobu nebylo vidět pořádně do tvá-

ře, tvrdí, že mrtvý Ježíš byl vzkří-
šen. A ženy prchají od hrobu v
hrůze. Je to jistě pochopitelné: už
jen to místo nahání strach, a k tomu
takové překvapení, přímo šok.
Později si ani nebyly jisté,  jestli tam
viděly jednoho nebo dva muže:
podle Marka byl jeden, podle
Lukáše dva, podle Matouše to byl
dokonce anděl. V tom zmatku se
vystrašeným ženám nelze divit, že
pletly páté přes deváté, takže i
vyprávění evangelistů se nutně roz-
cházejí. Vzkaz učedníkům samo-
zřejmě nevyřídily, možná ho na
kvapném úprku ani nestačily
vyslechnout. Jak se o něm ale
potom dozvěděl Marek? Jedna z
možností je, že tím mladíkem u hro-
bu byl on sám. Nebo se ženy rozpo-
mněly, když první leknutí pominu-
lo a jazyk se jim rozvázal? Pravdu
se asi už nedozvíme. Co ale víme
jistě: vyděsily se zbytečně. Svou
smrt i vzkříšení Ježíš předpověděl,
ale ony tomu nevěnovaly pozor-
nost, proto pak u prázdného hrobu
zazmatkovaly. 
Můžeme nad těmi ženami vrtět hla-
vou, útrpně se usmívat nebo pohr-
davě ušklebovat, ale ruku na srdce:
Nestává se totéž i nám? Nenaku-
pujeme i my občas nepotřebné
věci? Neděláme si i my zbytečné
starosti s problémy, které Bůh už
vyřešil? Nezmatkujeme i my jen
proto, že jsme si dost nevzali k srdci
Ježíšova slova? 

Pavel Mareš

Zbytečný nákup, zbytečná starost, zbytečné zděšení

evangelizace. Konzultanty projektu jsou také Gerry D. Karst, místopředse-
da Generální konference církve adventistů a předseda správní rady
Andrewsovy univerzity, a Angel M. Rodriguez, ředitel Biblického badatel-
ského institutu církve adventistů. Redakční tým předpokládá vydání
Andrews Study Bible při příležitosti světového zasedání Generální konfe-
rence v roce 2010 v Atlantě v USA. 

(ath)



Uprostřed noci se probouzí Llewe-
lyn Moss, hrdina filmu Tahle země
není pro starý, aby se pustil do
podniku pramálo logického, který
mu může přinést nanejvýš „zbyteč-
né potíže": Znovu sám vyráží na
místo, kde ve dne objevil pozůstat-
ky po nezdařeném mafiánském
obchodu! Nedá mu to zkrátka, aby
se, byť opožděně, nepokusil o sku-
tek milosrdenství! Na místě, odkud
si předtím odnesl pár zbraní a kuf-
řík s hotovostí, se totiž kromě roz-
střílených mrtvol a nedotčené zásil-
ky drog nacházel také mafián v po-
sledním tažení zoufale prosící o vo-
du. A tak Llewelyn, hnut milosr-
denstvím, mu nese vody studené
nikoli jenom číši, ale přímo celý ka-
nystr.
To málem zaplatí životem hned
zkraje příběhu. Postřelený mafián
mezitím zemřel, zato po penězích
právě začala intenzivní sháňka!
Napoprvé Llewelyn ještě vyvázne.
V důsledku skutku milosrdenství
obdrží vlastně varování užitečnější
tím spíše, že nalezené peníze (dva
miliony dolarů) pořádně neprohlé-
dl, a nevšiml si tudíž miniaturního
naváděcího, lokalizačního aparátu.
V napínavé honičce na pokračová-
ní prokáže statečnost a výdrž, zba-
ví se posléze i lokalizátoru, ani to
mu však není nic platné. V patách
má totiž celou smečku profíků.
Nakonec ztratí peníze i život. Kro-
mě Llewelyna samotného zahyne
pohříchu i jeho manželka.
Běží o zcela mimořádný film. At-
mosférou, vycizelovaností dialogů,
poselstvím. Ne nadarmo obdržel
čtyři Oscary! Povšimněme si struč-
ně alespoň ústředního tématu pří-
běhu.

Peníze málokde leží jen tak. S mí-
rou pravděpodobnosti, jež praktic-
ky hraničí s jistotou, lze počítat 
s tím, že zmocním-li se kufříku
plného peněz, původní majitel se
ohlásí. Statky jsou vzácné, praví je-
den ze základních ekonomických
zákonů. Vezdejších statků nezbyt-
ných k obživě se bude člověk do-
máhat v potu tváře, praví se v Pís-
mu. (Jakýsi odlesk biblického insti-
tutu milostivého léta se v novodo-
bých tuzemských dějinách konal
jenom během kupónové privatiza-
ce. Tehdy se hodnotné statky
opravdu nadělovaly, rozdávaly
zdarma, resp. za určitý symbolický
vstupní poplatek do celé hry. Jak
každoročně vysvětluji dětem nad
dividendovým „dárkem od poš-
ťáka", jedna věc je jistá: Znovu se
něco takového hned tak konat ne-
bude.)
Člověk přirozeně sleduje vlastní
ekonomický prospěch, zůstává však
bytostí svobodnou. Mýlí se ekono-
mismus, jemuž tzv. homo oecono-
micus zcela zaplňuje horizont. Už
sekvence popsaná úvodem ekono-
mistická schemátka prolamuje.
Stejně tak je zpochybňuje šerif,
vypravěč příběhu. (Film se odehrá-
vá v Texasu v osmdesátých letech
dvacátého století.) Jak to formuluje
šerifův kolega z El Pasa, když spo-
lečně hudrují nad stavem světa,
úpadek společnosti lze přičíst na
vrub právě „penězům a drogám"
(srov. 2 Tm 3,2: „Nebo povstanou
lidé … peníze milující …").
Llewelyn Moss bydlí s manželkou
až do nálezu peněz v maringotce
(odtud lze vysvětlit sílu puzení, jež
Llewelynovi velí učinit osudový
krok: chňapnout po kufříku). Ano,

americký oskarový film si prosím
pěkně všímá chudých lidí! Jaký to
kontrast oproti současné české
kinematografii! Pomineme-li např.
produkci Bohdana Slámy, český
film se – vyjádřeno s určitým zjed-
nodušením – postupně mění na
jediný nastavovaný reklamní spot,
popř. na slepenec vícero reklam-
ních spotů. A ve virtuálním světě
reklamy nemají chudáci co pohle-
dávat. Zatím nejsnobštější celove-
černí „navoněná zdechlina", jakou
jsem kdy v kině viděl, se jmenovala
Tajnosti. (Nedávno obdržela dva
České lvy – dobře jí tak!) Recen-
zent, který před časem tento výron
novopohanství (kde důvodem os-
tentativního pohrdání lidskou by-
tostí může být třeba to, že tato má
podřadnou kabelku) vychválil na
stránkách Katolického týdeníku, si
zřejmě nepovšiml, že i katolická
církev má cosi jako sociální učení!
(A nedávno je dokonce aktualizo-
vala, ano „radikalizovala".) 
Jedinečnou atmosféru filmu Tahle
země není pro starý dotváří posta-
va „černého vzadu", Llewelynova
hlavního pronásledovatele a pro-
tivníka – patologického zabijáka
Antona Chigurha, z jehož slov i vy-
stupování mrazí. Ani on se rozhod-
ně nechová jako homo oeconomi-
cus! (Vraždí i své chlebodárce –
mafiány…) Scénky, v nichž vede
démonské konverzace s potenciál-
ními či nastávajícími oběťmi, jsou
mistrně propracované, hrozivé,
krásné i humorné zároveň, zkrátka
oskarové – tak jako celý film... Je to
film o vzácnosti statků a o ještě
větší vzácnosti milosrdenství.

František Schilla
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Milosrdenství a honba za penězi
JIŘINA KUBÍKOVÁ: ŽIVÁ JE ŘEČ BOŽÍ
(sborník příkladů o platnosti Božího slova) 
Vyd. Církev československá husitská, 
Praha 2007. 263 stran.

Byla to řeč obrazná, kterou Pán Ježíš Kristus mluvil s prostými lidmi –
a ti mu rozuměli. Platilo to tenkrát, když zde byl, a o řeči obrazné to
platí dodnes. I dnes lidem „mluví" příklad ze života. A mluví často dale-
ko srozumitelněji nežli všelijaké logické argumenty.
O tuto řeč životních příkladů zásahu víry do života se autorka zajímala
od dob svého mládí. Pečlivě si 60 let vypisovala z přerůzných knih,
článků a pojednání příklady, kde bylo znát „zásah víry" do života. V
recenzované knize je výsledek. Jak vypadá?
V knize nazvané podle biblického slova (Žd 4,12) „řeč Boží je stále živá"
máme celkem 233 témat – životních příkladů, situací, kde Boží řeč
„zasáhla" a něco změnila v jednání určitého člověka nebo skupiny lidí.
Je tam i více nežli 250 příkladů,výroků,dějů a svědectví o Božím pro-
mluvení k člověku.
Takovéto příklady životních situací nejsou v knize osamocené („holé").
Každý příběh je uveden několika biblickými verši, které se k dané pro-
blematice vztahují. Když se např. jedná o vztah člověka k penězům – jak
tomu je např. u příběhu č. 81 „Peníze" -, je v úvodu uveden Ježíšův
výrok Mt. 6,19-21: „Neukládejte si poklady na zemi.." a Žd 13,5 „Ne-
dejte se vést láskou k penězům…" Teprve potom následuje krátký pří-
běh z knihy Axela Muntheho z Knihy o životě a smrti.
Tak ohromné množství příběhů není v knize uvedeno náhodně,právě
naopak. Kniha je členěna do pěti velkých skupin: I.Z odkazu církevních
otců, II.Z odkazu české reformace,III. Život všední i sváteční, IV.Smrt a
věčnost a V.Děje a povídky. Poměrně nejrozsáhlejší kapitolou je kapito-
la „Život všední a sváteční" a kapitola s názvem „Děje a povídky".
Paní Jiřina Kubíková, emeritní profesorka a doktorka teologie, je zkuše-
nou autorkou. Vyšlo jí již 20 knih, jejichž seznam je uveden v závěru
knihy. Tato publikační zkušenost je znát i na této knize. Je čtivá, pře-
hledná, drží se věrně Bible v celém svém rozsahu (Bible je jí základem,
východiskem i směrnicí pro výběr příběhů). Vyniká stručností stylu.
Nadto je kniha graficky velmi pěkně upravená. Je to kniha „jedna
radost". Ani to není náhodou. Jak se dovídáme, byla vydána mimo jiné
i díky paní Mgr. Janě Špakové. Ta na vydání této knihy dala z vlastních
zdrojů nemalou finanční částku. I to o autorce a tématu knihy něco říká.
Komu je kniha určena? Rád bych řekl: všem křesťanům.V prvé řadě
lidem živé víry, kteří v ní najdou mnohé, co je potěší, povzbudí a
usměrní. Je určena i těm, s nimiž tito lidé živé křesťanské víry přicháze-
jí do styku. Těm mluví jazykem jim dobře srozumitelným. Nadto v ní
uvidí, jak často se křesťanská témata objevují v naší i světové literatuře.
V neposlední řadě je možno s dobrým svědomím tuto knihu doporučit
farářům, jáhnům, kazatelům, katechetům, učitelům v nedělní škole a
těm, kteří vedou jak sborové, tak rodinné bohoslužby. Najdou tam dale-
ko více, nežli si myslí – nejen příklady, ale i povzbuzení a potěšení. Za
to patří autorce dík.

Jaro Křivohlavý

Recenze
Výhost ekonomismu v oskarovém akčním filmu

Medaili E. Vejnarovi
Se značnou rozpačitostí jsem si pře-
četl „aktualitu" z ET 8-9/2008, v níž
nás Emanuel Vejnar seznamuje se
svým názorem na někdejší vystou-
pení bratrů Mašínů a jejich skupiny.
Při té příležitosti nám způsobem
sotva pochopitelným popisuje situ-
aci, jaká se nejspíš podle něho roz-
hostila v Československu po 25.
únoru 1948. Dovídáme se, že ještě
tři roky po této tragédii tvořili Sbor
národní bezpečnosti většinou prvo-
republikoví demokrati. Kuriózní
Vejnarova mystifikace čtenáři suge-
ruje dojem, že se po tzv. „Vítězném
Únoru" kriminály nezačaly plnit
svobodomyslnými Čechy a Slová-
ky, v pracovních lágrech nemizeli
sedláci vyhnaní ze svých gruntů, 
v uranových dolech nekončili
účastníci odboje, filosofové a teolo-
gové, nekonaly se popravy odpůr-
ců totalitního režimu. Zato členská
základna KSČ byla masakrována,
zabíjena a mrzačena /dáno do sou-
vislosti s šoa (sic!) působí obzvlášť
morbidně]./
E. Vejnar si na druhou stranu není
jist, jestli člen skupiny Milan Pau-
mer „vraždil, ničil, loupil až teprve
v NDR" (sic!). Nebude tedy nejspíš
ani vědět, že bez podpory civilního
obyvatelstva by zbytek skupiny
sotva prošel sítí deseti tisíc výcho-
doněmeckých „esenbáků" a sovět-
ských vojáků.
Těžko říct, co je meritem článku - se
kterými čerty bratr Vejnar vlastně

svádí boj, zvláště když v závěru
předloženého poučení dochází i na
ODS a její skutečné či domnělé trab-
le. Nicméně v návaznosti na fla-
grantní ignoraci jakýchkoli kontex-
tů je možné uzavřít, že Gustáv
Husák býval nadějným prvorepub-
likovým právníkem a že byl po-
hřben řádným katolickým pohřbem
římského ritu.

Vladimír Špaček
Neratovice 477, 31.3.2008

* * *
K článku E. Vejnara 
Velmi mne mrzí, že v evangelickém
tisku vychází názor jako vystřižený
z Haló novin, zvláště je-li autorem
farář mé církve. Emanuel Vejnar pa-
trně neví, že tzv. třídní boj, tedy
teror proti vlastnímu národu, neza-
čala skupina bratří Mašínů, ale
komunisté. Neví o 242 poprave-
ných z politických důvodů, neví o
statisících politických vězňů, o ura-
nových táborech, o vysídlování sed-
láků, o zničených životech statisíců
těch, kteří sice unikli kriminálu, ale
byl jim znemožněn normální život.
Neví o zastřelených na hranicích,
vyhozených ze škol a z práce.  
Ještě k tomu zabitému esenbákovi:
Ve státech s brannou povinností se
člověk ocitne v armádě, aniž by o to
stál. K policii, později SNB, nastu-
povali lidé dobrovolně, ať již za
první republiky, protektorátu nebo
v poúnorové éře komunismu. Jest-
liže věřící evangelík přijal dobrovol-
ně tuto službu, tím hůře. Křesťan

nemá sloužit zlu, a už vůbec ne do-
brovolně. Proto nemohu vidět v če-
taři Jaroslavu Honzátkovi nevinnou
oběť. 
Obávám se, že i farář Vejnar dal
svoji nespornou inteligenci dobro-
volně do služeb zlu. Bohužel mu u
toho asistuje redakční rada křes-
ťanských novin, pro kterou byl
Dan Drápal příliš pravicový. Jaký
obraz Vaší - a mé - církve tyto no-
viny předvádějí? Hanba, hanba,
hanba.

Zdeněk Pavelka
člen Jarovského sboru ČCE

* * *
"Medailičku" pro E. Vejnara
Zaslouží si ji za mimořádně cynický
zcela nelogický článek, otištěný 
v našem týdeníku č. 8-9. Vím o čem
píšu, na rozdíl od pana Vejnara. 
V roce 1993 jsem působil jako po-
radce tehdejšího ministra spravedl-
nosti a dostal jsem se ke svazku
spisů k případu bratří Mašínů ( a p.
Paumera).Výsledek mého rozboru
byl diametrálně odlišný od publi-
kovaných názorů p. Vejnara.Nelze
ovšem s nimi stručně polemizovat,
jde o záležitost velmi složitou. Au-
tor E. Vejnar však přistoupil k  té-
matu s neuvěřitelnou jednostran-
ností a bez hlubší znalosti faktů.
Nelze se pak divit, že vznikl tak
otřesný text, za nějž by se měl autor
stydět. A to je ke všemu ještě evan-
gelický farář. Poučení - více studo-
vat, opatrněji psát!

Michal Flegl, historik

NA Š E MĚŘ ÍTKO.

„Kostnické Jiskry" jsou časopis,  který  nikdy nebude na
všech stranách pochvalován a hýčkán. „Kostnickým
Jiskrám" nebudou odpovídat hlasy milostné a l íbezné,
protože jejich hlas je často ostrý  a drsný .  Ale jest j istě
jasno, že úkol „Kost.  Jisker" není bavit půvabnými
ohňostroji .  Skutečné j iskry pálí  a bodají ,  ale tím burcu-
jí  a osvěcují  cestu. „Kost.  Jiskry" mají  stále zdůrazňo-
vat jedno měř ítko v československém ž ivotě :  Měř ítko
Pravdy Bož í .  Toto měř ítko se snadně j i  uplatňuje ve vše-
obecných proslovech, ale tíže se aplikuje na různé zjevy
našeho současného ž ivota. Názory a projevy „Kost.
Jisker" mohou budit nesouhlas a otázky, nám však ne-
jde stů j  co stů j  o př ikyvování,  ale o hledání Pravdy,
která vysvobodí.  Můžeme se někdy zmý l it ,  ale jest
j isto,  že výzvy „Kost.  Jisker",  které vyrůstají  z  úmyslů
poctivých a upř ímných, nemohou než  působit plodně .
Nenaleznou-li  vždy Pravdu, tedy k ní  aspoň  ukáž í
cestu, anebo podnítí  k jej ímu usilovně jš ímu hledání. . .
Bůh náš  jest Pán všeho, a proto křesťanství nebude
dě lat policajta pro dnešní společnost se všemi jej ími
neřestmi.  Jsme proti  každému zlu, zprava i  zleva. Lidé
dobré vůle,  ať  jakéhokoli přesvědčení,  jsou u nás vždy
srdečně  vítáni k spolupráci.  Úkol evangelického tisku
jest jasný :  "Synu č lověč í !  Strážným jsem tě  postavil  nad
domem Izraelským..." Ezechiel  17-20

- k .
KJ roč .  XIV.,  č íslo 42, 20.ř í jna 1932

Jiskry tiskly



Bohoslužby

také mnoho tmy. Ale náš Pán Ježíš
Kristus není tma, ale světlo ! A na
tom je založena naše křesťanská
víra." A sál se zachvěl pohnutím.
Páni na ministerstvu mu však tohle
vystoupení neodpustili. - Náš milý
bratr profesor Říčan, přední histo-
rik, uměl vyznat Pána Ježíše! Žel i
toto vyznavačské spojení slov se už
v naší době vytrácí, dokonce i na
kazatelnách. Jménem Ježíš se někdy
až plýtvá, ale "Pán Ježíš", jako můj a
náš Pán, se z našeho svědectví
vytrácí. 
Slovo Boží v Novém zákoně nám

dosvědčuje, že opravdová křesťan-
ská víra není možná bez osobního
vyznání. Apoštol Pavel píše v Listu
Římanům 10,9: "Vyznáš-li ústy svý-
mi Pána Ježíše a srdcem svým uvěříš-li,
že jej Bůh vzkřísil z mrtvých, spasen
budeš." Zde je pozoruhodné, že
Pavel dává přednost "vyznání ústy"
před vírou, i když nezapomene
upřesnit, že nejprve "srdcem se věří k
spravedlnosti, a ústy vyznání se děje k
spasení" (v.10). V tom zdůrazněném
pořadí vlastně jen navázal na
výzvu Páně: "Kdožkoli tedy vyzná
mne před lidmi, vyznám i já jej před
Otcem svým v nebesích" (Mt 10,32).

Pavel dobře znal kolísavou situaci 
v křesťanských sborech; a věděl, že
bez osobního i společného vyzná-
vání Ježíše jako Pána není křesťan-
ská existence naplňována. Proto i
svůj velikonoční hymnus o Kris-
tově sebeoběti, ale i vyvýšení nade
vše (Fp 2,5-11) uzavírá Božím
eschatologickým určením: "A každý
jazyk aby vyznával, že Ježíš Kristus jest
Pánem v slávě Boha Otce." Toto urče-
ní ovšem zdaleka nesplňujeme ob-
časným svátečním recitováním
Apoštolského vyznání víry.

Jiří J. Otter

notlivci 14,50 euro/den; děti sleva;
pro náročnější 'Bungalow' pro 4 do-
spělé a 4 děti - 100 euro/den.
www.christliches-freizeitheim-gru-
ene-au.de  
Jiří Potoček 
tel/fax 49 553 9393.

č. 2
SBOR ČCE V LIBERCI NABÍZÍ K REKRE-
ACI BYT 1+1 ve sbor. domě (4 lůžka,
koupelna, kuchyň). Možnosti turis-
tiky, sport. i kult. vyžití. Cena za
noc: 1 os 215 Kč, 2 os 380 Kč, 3 os
525 Kč, 4 os 640 Kč, dítě 3-15 let 50
Kč. Tel. 482 713 044, liberec@evang-
net.cz.

č. 10

REKREAČNÍ KŘESŤANSKÝ DŮM

"GRÜNE AU", samoobslužný dům
zve k rekreaci do nádherné alpské
krajiny v St. Wolfgang, kde pro nád-
heru této perly přírody a pro Slovo
Boží, jehož je náš dům plný - i duše
může dýchat. Vých. od Salzburg, z
Prahy 4 hod., 50 míst, pro skupiny i
pro jednotlivce, křesťanská obecen-
ství i sportovce. Sněhový ráj 'Post-
alm' (1200-1900m) - skibus zdarma -
sníh do Velikonoc. Horské túry
začínají přímo u domovních dveří.
Cena: Skupiny 14,50 ev. 13,50; jed-

Inzerce

SENIORÁT LIBERECKÝ

Českobratrská církev evangelická

ČESKÁ LÍPA, 470 01, Ne 9.00
Chelčického 1012, f Marek Lukášek

JABLONEC N. N., 466 01, Ne 9.30
Pod Baštou 10, f Tomáš Matějovský

JILEMNICE, 514 01, Ne 10.00
Jungmannova 268, f Martin Horák

KŘÍŽLICE, 514 01 Jilemnice, Ne 8.45
Křížlice č.127, a. Martin Horák

LIBEREC, 460 01, Ne 9.00
Masarykova 22, f Tabita Landová

LIBŠTÁT, 512 03, Ne 9.00
Libštát č.83, f Filip Susa

NOVÉ MĚSTO POD SMRKEM, 463 65, Ne
10.00
Blahoslavova 325, f Adam Balcar

RUMBURK, 408 01, Ne 10.30
Krásnolipská 540/22, f Filip Šimo-
novský

VARNSDORF, 407 47, Ne 8.45
Tyršova 1246/7 , f Filip Šimonovský

Evangelická církev metodistická

JABLONNÉ V PODJEŠTĚDÍ, Ne 15.00
Markvartice 69, Jiří Šimek

Bratrská jednota baptistů

JABLONEC NAD NISOU, Ne 9.30
Máchova 39b, Daniel Kuc

LIBEREC, Ne 10.00
Malé nám. 7, Blahoslav Fajmon
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Dokončení ze str. 1

Pozvánky

Milý Mirku, 
v roce 1950 jsme chtěli jet slavnou
Tour de France, leč tvrdý poúnoro-
vý režim nám v tom zabránil. Vy-
mysleli jsme si narychlo Tour d’
Eglise – spanilou jízdu po našich
evangelických sborech na trase
Chrudim – Ratiboř. Celá naše vý-
prava včetně servismanů čítala dvě
osoby. Občerstvovací stanice jsme
měli povětšině na farách.
Start se uskutečnil 3. srpna 1950 od-
poledne v Chrudimi od Brožů. Jeli
jsme přes Žďár a Nové Město na
Moravě rovnou na noc k Žilkům do
Račic (odtud pocházel far. Jan Žil-
ka). Druhý den byla „račická
etapa". K polednímu jsme přijeli na
faru do Nového Města, kde jsme se
nadáli oběda. Leč Václav Kejř pra-
vil: „Mládenci, manželka je nemoc-
ná, ale jeďte rovně a na rohu uvidí-
te restauraci, najezte se tam dobře a
já to pak zaplatím." Nejen srdce, ale
i žaludek nám povyskočil radostí.

Jenže na hospodě cedule „Dnes
zavřeno". Mnohokrát jsme se po le-
tech tomu s V. Kejřem nasmáli. Jeli
jsme dál do Sněžného a Daňkovic, 
v Jimramově jsme potkali brněnské
Šebestovy, v Sedlišti Džona Šimka
(naposledy byl farářem v Aši). Přes
Bystřici jsme zas přijeli do Račic.
Další den ráno přes Velké Meziříčí
do Jihlavy, kde nás paní farářová
Nedbalová pohostila výbornou
polévkou a buchtami. Kus cesty do
Jindřichova Hradce jsme jeli na
nákladním autě. Cíl sobotní etapy
byla fara v Kardašově Řečici, kde
jsem strávil neděli s Věrou Oli-
vovou, zatímco Tys byl až v Bu-
dějovicích.
V pondělí jsme jeli přes Třeboň,
Stráž n. N. a Číměř skoro kolem za-
čátku hraničního pásma do Dačic a
přes Jemnici na noc do Bítova. Další
den přes Vranov do Znojma a do
Miroslavi na pohostinnou faru u
Ženatých, a odtud rovnou do hlav-

ního města Moravy Brna na nocleh
k Šimkům (rodiče už zmíněného fa-
ráře Jana Šimka). Druhý den odpo-
činkový výlet do Blanska a na Ma-
cochu. Po dalším vyspání u Šimků
jsme ujížděli přes Klobouky do
Hodonína. Horákovi nebyli doma,
ale věděli o nás a dali nám k dispo-
zici manželské postele a koš raj-
ských jablíček. To jsme si pochut-
nali!
Závěrečná etapa 11. srpna vedla
přes Uherské Hradiště a Napajedla
do Zlína, odtud přes hory do Hoš-
ťálkové a do cíle v Ratiboři. Ujeli
jsme celkem na 750 km, poznali
řadu sborů (ale v žádném jsme pak
nepůsobili). Tak mne napadá, Mir-
ku, že bychom mohli k Tvé (i mé)
osmdesátce ještě podobný výlet
uskutečnit (jistě ale v menším roz-
sahu), Navrhni trasu a masíruj si
nohy francovkou.

Tvůj 
–mf-

Slovo Boží vyzývá k osobnímu vyznávání víry!

Miroslavu Brožovi k osmdesátinám

22. března, na Bílou sobotu, se rodi-
na, spolupracovníci, přátelé a církev
rozloučili v evangelickém kostele na
Vinohradech s bratrem Prof. Ing.
Karlem Matějkou, CSc, který zemřel
po náhlé těžké nemoci v 64 letech
svého života.
Bratr Karel Matějka se narodil 17.
června 1943 v Poličce. Se svými
třemi sourozenci vyrůstal v rodině
evangelického faráře Karla Matějky,
vyznávajícího křesťana, který po-
cházel z rodiny pobělohorských čes-
kých exulantů. Pevná víra rodičů a
společenství sborů, v nichž otec pra-
coval, utvářelo život rodiny Matěj-
kovy.
Cesta nadaného chlapce ke vzdělání
nebyla snadná. Po středoškolském
studiu se musel vyučit černému ře-
meslu (získal výuční list frézař uni-
verzální) a absolvovat základní
vojenskou službu, než dostal sou-
hlas ke studiu na Fakultě technické a
jaderné fyziky v Praze. Během stu-
dijních let byl spoluzakladatelem
Interkalichu – sdružení evangelické
mládeže, která přicházela z venkova
do Prahy. Zde ovlivnil mnoho mla-
dých křesťanů. Účastnil se evange-
lických kurzů pro mládež i brigád
při stavbě Dětských vesniček. 
V r. 1969 ukončil studijní obor Ja-
derné inženýrství. V r. 1978 získal
hodnost kandidáta matematicko-
fyzikálních věd. V r. 1993 se habilito-
val jako docent a v r. 2003 byl prezi-
dentem republiky jmenován vyso-
koškolským profesorem. Od roku
1991 byl vedoucí Katedry jaderných
reaktorů. 

Přestože jeho vědecká odborná čin-
nost vyžadovala mnoho času a ener-
gie, zůstal aktivním členem církve.
Byl presbyterem a místokurátorem
sboru v Praze-Kobylisích., aktivně
se účastnil nákladné rekonstrukce
kostela v Janských Lázních. Byl
předsedou organizačního a právní-
ho odboru synodní rady, kde se vý-
znamnou měrou podílel na přípravě
a vydání nového Církevního zřízení
a církevních řádů. Po řadu let byl
právním poradcem synodů ČCE.
Jako potomek českých exulantů byl
spoluzakladatelem O.S. Exulant a
jeho prvním předsedou. Spoluorga-
nizoval velké sjezdy reemigrantů v
Praze a v Zelově, zájezdy na památ-
ná místa české reformace, má pod-
statnou zásluhu na vydávání věstní-
ku Exulant.
V náročné práci, kterou konal, mu
věrně pomáhala manželka Jarmila a
jejich 4 děti.
Zdravý, statný muž, sportovec, kte-
rý dosud nepotřeboval lékaře, 
v r. 2004 nečekaně těžce onemocněl.
Ošetřující lékaři nedávali žádnou
naději na uzdravení. Přesto se stal
zázrak, uzdravil se a k jeho životu
byly přidány další čtyři roky. 
Pokračoval ve své odborné a peda-
gogické práci. Zastupoval Fakultu
jadernou a fyzikálně inženýrskou
ČVUT na mnoha mezinárodních
konferencích. Naplno se také účast-
nil života církve.
Začátkem března 2008 znovu těžce
onemocněl a 15. března v nemocnici
zemřel. 
Odešel v něm statečný, mimořádně

schopný věřící křesťan, pro mnohé z
nás vzácný přítel a bratr. Loučíme se
s ním v křesťanské naději na slavné
setkání v království lásky a pokoje.
3. dubna 2008 

Pavel Smetana

MS KJ UHERSKÉ HRADIŠTĚ
zve na  tyto přednášky: 
* 27. 4. M. L. King, f. ČCE Marek
Váňa
* 18. 5. Izrael, kaz. CB St. Heczko

* * *
BETLÉMSKÁ KAPLE NA ŽIŽKOVĚ
Příznivce pravidelných přednášek v
Betlémské kapli čeká zajímavý večer: 
* Jiří Just: Poklad v Mladé Boleslavi 
- čtvrtek 17. dubna v 18 hodin
V roce 2005 se při rekonstrukci bý-
valého kláštera v Mladé Boleslavi
objevily dvě truhličky se vzácnými
písemnostmi z počátku 17. století.
Muzejní pracovníci zjistili, že se jed-
nalo o osobní archiv Matouše Koneč-
ného, posledního předbělohorského
biskupa Jednoty bratrské. ThDr. Jiří
Just, který nalezené materiály vědec-
ky zpracovává a vydává, nás sezná-
mí s obsahem tohoto unikátního
nálezu a s jeho významem pro histo-
rické bádání o české reformaci.

Christof Lange, farář ČCE
* * *

STUDENTSKÝ KOSTEL NEJSVĚTĚJŠÍHO
SALVÁTORA A EKOLOGICKÁ SEKCE ČES-
KÉ KŘESŤANSKÉ AKADEMIE zvou k eku-
menické bohoslužbě s kázáním Dr.
Jiřího Nečase, konané při příležitosti
Dne Země v úterý 22. dubna 2008 
v 19:00 v Kostele Nejsvětějšího Sal-
vátora v Praze 1 (u Karlova mostu).
Po bohoslužbě následuje v sakristii
cca od 20:00 h do 21:30 diskuse na
téma "Diverzita života" s úvodem
Prof. Dr. Tomáše Halíka a Dr. Leony
Leišové.

Rozloučení s Prof. Ing. Karlem Matějkou, CSc.

Dolní Lužičtí Srbové se nacháze-
jí v oblasti okolí města Chotě-
buze ve Spolkové republice Ně-
mecko. Dolnolužickosrbští evan-
gelíci žijí zčásti na sever od
Chotěbuze (Spreewaldu) a též na
jih od Chotěbuze až k území
nazývanému pracovně Střední
Lužice. 
Počet dolnolužickosrbských evan-
gelíků jazykově způsobilých 
v dolnolužické srbštině odha-
duji nyní na dva až čtyři tisíce
osob. 
Tento současný velmi nízký po-
čet podle mého názoru založe-
ného na pětatřiceti zkušenosti
vlastní zahrnuje takřka jen nej-
starší generaci. Dědové a babič-
ky hovořící plynulou lidovou
dolnolužickou srbštinou, kteří
stále navštěvují, pokud je mož-
no, evangelické bohoslužby, ko-
nané v rodném jazyku, obnove-
né bohosloveckým dolnolužic-
kosrbským disentem v roce 1988,
vedou své vnuky a vnučky k evan-
gelické víře. 
Aby nezanikl dolnolužickosrb-
ský jazyk (považovaný známým

českým evangelíkem prof. Anto-
nínem Frintou (1884-1975) do-
konce za jazyk zcela jedinečného
národa, počtem osob sice nepatr-
ného, ale církví evangelického
původu i literaturou velmi vý-
znamného), vznikl též pro jeho
zachování program intenzivní
jazykové výuky witaj. 
Týká se nyní více než dvou sto-
vek dolnolužickosrbských dětí.
Mohou již po krátké době výuky
pochopit základ obsahu dolnolu-
žickosrbských evangelických bo-
hoslužeb a zúčastňují se zpěvu
církevních písní. 
Také pěstují evangelické dolno-
lužickosrbské zvyky a některé 
z těchto dětí nosí v době nábo-
ženských svátků originální his-
torický dolnolužickosrbský evan-
gelický kroj, dokonce mladá
děvčata mají na hlavě symbolic-
kou starodávnou lapu. 
Snad modlitby dolnolužicko-
srbských evangelických věří-
cích pomohou k obnově jejich
obcí.

Josef Lebeda

Dolnolužickosrbští evangelíci



„VIDĚL JSEM TENTO LID, JE TO LID
TVRDÉ ŠÍJE" 

EX 32,7-14
Jako by Hospodin nevěděl, co je v li-
dech. Jako by se neustále divil. Jako
by své zklamání potřeboval nahlas
vyřknout před někým, kdo jej po-

chopí. Mojžíš moc dobře ví, co
všechno člověk dokáže. Vždyť izra-
elský lid vede již pěknou řádku dní.
Ví, jak je tento lid vrtkavý ve svém
rozhodování i ve své víře v Hos-
podina. A přesto a možná právě
proto se odvažuje za tento lid prosit.
Jeho prosba neomlouvá lid. Ne-
poukazuje na kladné stránky člově-
ka, které by se možná daly někde
najít. Mojžíšova prosba vlastně útočí
na Hospodina tam, kde bychom to
nečekali. Možná, že bychom neměli
takovou odvahu takto se modlit,
protože bychom hledali možnost,
jak tento lid ospravedlnit. Některé
naše skutky však nejdou ospravedl-
nit ani zrelativizovat. Nejde zrela-
tivizovat to, co patří Hospodinu.
Hospodinu patří naše důvěra, že
nás ani v těžkých chvílích neopustí,
že i na pustině vztahů může s námi
být Bůh. 

Mojžíš prosí: „Upusť od svého pla-
noucího hněvu. Dej se pohnout k lí-
tosti nad zlem, jež proti svému lidu
zamýšlíš." Mojžíš tluče na jediné
dveře, které mohou být otevřeny.
Jsou to dveře vztahu Boha k člově-
ku. Tento vztah je založen na zvlášt-
ním paradoxu. Paradoxu lásky,
která si dělá nárok na člověka. Proto
se Hospodin na lid izraelský hněvá,
proto jej chce zničit, protože si jej
žárlivě zamiloval. Tato žárlivě milu-
jící láska však není majetnická, ale
přeje si to nejlepší pro člověka. Přeje
si, aby člověk byl svoboden a za-
chráněn od svého starého já. Aproto
se Hospodin slitovává.
Proto nám Hospodin znovu a zno-
vu dává novou šanci. Ne pro naše
skutky, ale pro přímluvy našeho Pá-
na Ježíše Krista.

Eva Šormová, farářka
Ochranovského sboru v Praze

Evangelický
týdeník
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Mojžíš pohotový modlitebník

Tuto větu známe aspoň ze dvou
výroků. Ježíš přišel do Galileje a
kázal Boží evangelium slovy: "Na-
plnil se čas a přiblížilo se království
Boží." (Mk 1,15) Apoštol Pavel 
v listu Galatským 4,4 píše: "Když se
však naplnil stanovený čas, poslal
Bůh svého Syna." Co je to vůbec čas
a kde se tu vzal? Velcí filosofové
minulí i nynější se tou otázkou za-
bývají neúnavně, jako by chtěli
doplnit starozákonního Kazatele,
který popsal proměnlivost času, jak
ji vnímáme očima: "Je čas rození i
čas umírání - je čas boje i čas poko-
je." (Kaz 3,1-8) Bible nám dovoluje
přistoupit blíž k tajemství času: ve
čtvrtém stvořitelském dni nás činí
svědky Božího rozkazu: "Buďte
světla na nebeské klenbě, aby oddě-
lovala den od noci. Budou na zna-
mení časů, dnů i let." (Gn 1,14) Tak
jako ta světla (slunce a měsíc) i čas je
darem od Boha, je stvořením, má
počátek a konec. Bůh je jeho Pánem,
stvořil jej. Čas není věčný, jen Bůh je
věčný.
Je potřebné několikrát to opakovat,
neboť stvoření (příroda a svět) a čas
hrozí vyrůst v našich očích a mys-
lích do tak obludných rozměrů, že
za nimi už jejich stvořitele a Pána
nepoznáváme. Vládne nám klamná
představa, že svět a čas jsou neko-
nečné, věčné skutečnosti, skoro
božské, hodné nejen obdivu, ale i
uctívání. Právě proti tomuto poku-
šení směřuje 1. kapitola Genese tím,
že přírodu i čas sesazuje z jejich
pomyslného trůnu a zařazuje je
mezi poddané, sloužící. 
Hledal jsem ve své mysli, k čemu
bych přirovnal čas, až můj zrak spo-
činul na naší kuchyňské lince, kde
leží malý budíček, na němž lze sta-
novit čas od jedné minuty do šede-

sáti. Potřebují jej při pečení a vaření
zejména muži. Hle, řekl jsem si,
tento budíček je čas, jak vyšel z Bo-
žích rukou. Už je natažený tak, aby
zazvonil a podle nastavení ukončil
čas. Komu jej Bůh daroval? Nám,
lidem, když nám řekl, že všechno,
co stvořil, včetně toho budíčku, svě-
řil do našich rukou: "Podmaňte (si
to) a panujte (nad tím)." (Gn 1,28)
Jako by řekl: Teď je to vaše dílo. Já
vám do toho nebudu moc mluvit. A
vskutku: Mluví nám do toho zříd-
ka, tak zřídka, že jej někdy voláme,
aby nemlčel k tomu, co se tu na

zemi děje, jako bychom to nedělali
my, ale jen nějaký nepřítel. Dějiny
lidstva zaznamenaly, čím jsme na-
plňovali uplynulý čas: je to tak
bědná bilance, že Bůh už litoval, že
stvořil člověka, a důrazně mu po-
hrozil potopou. Potom budíček
času dál pravidelně tikal a odpočí-
tával čas a jeho děje, do jejichž smě-
řování Bůh aspoň třikrát zasáhl,
aby je přivedl k svému dobrému
skončení. Matoušovo evangelium o
těch zásazích ví. Označuje je jmény
Abrahama, Davida a babylonského

Českým a moravským věřícím všeho druhu se píše do paragrafovaného
znění zákon, který provede narovnání vztahů státu a církve, trůnu a oltá-
ře, víry a nevíry. Není to žádná restituce a nebude to žádná odluka. 
Restituce to nebude proto, že se zdaleka nevrátí všechno. Kdo drží v osob-
ním vlastnictví zem či nemovitosti, které získal od státu ze druhé ruky,
nebude je vracet do první ruky církví. Pouze část majetku se vrátí řádům.
Tedy žádná restituce. Jen částečná náprava křivd.
Také žádná odluka, protože už záhy po revoluci přestal stát ovlivňovat
náš církevní svět přímo tím, že by zasahoval do jmenování duchovních.
To povýtce dělal před tím celá léta a tvářil se jako šlechta s patronátním
právem. Jenže o kostely a duchovní život patronátně nepečoval. Nemo-
vitosti chátraly a faráři dostávali jeden z nejnižších platů za socialismu.
Největší problém není v tom, co a jak se bude vracet. Dá se vysvětlit i pře-
chodné období, kdy budou klesat po pěti procentech dolů dosavad vyplá-
cené peníze na platy duchovních. Dá se pochopit, že stát nemá miliardy
na hromádce a je spíše přístupný splácení. Dá se dopočítat, jak mu naros-
te cena půdy, kterou okamžitě dostane do vlastnictví, když se srovnají
ceny s Evropou. To vše lze pochopit. Jen nejde lidem na rozum, jak bude
s penězi hospodařit církev a náboženské společnosti. A ptají se po tom
nejenom ekonomové, ale i věřící sami.
Je pravda, že hospodařit církve už trochu umí, ale tady půjde o investiční
finančnictví. Podle podmínek v zavedených demokraciích by jim mohl
stát ještě trochu pomoci. Zákonné úpravy dotování dobročinných záleži-
tostí sahají dále. Dovolují totiž spotřebovávat jen úroky, stanovují audity
a další nástroje důvěry. To vše vytváří důvěryhodné prostředí pro dárce.
Po léta jsme si stěžovali, že neroste generace donátorů. Někteří jednotliv-
ci narostli, ale plošně mentalita bezpečné obětavosti spíše klesá. Po-
známky o nehospodárné a nekontrolovatelné občanské společnosti bylo
slýchat dost zřetelně. Ale byly to pro stát góly do vlastní branky. 
Narovnání některých křivd způsobených státem církvím a náboženským
společnostem v době nesvobody pomůže rozhýbat diskusi o dobročin-
nosti vůbec. Doufejme, že pomůže i k návratu zemědělské půdy sedlá-
kům, kteří byli okradeni jinak. Nešlo totiž jen o křivdy pro víru. 

Daniel Kvasnička

Narovnání

Naplnil se čas

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Tento nápis nedávno obnovil evan-
gelický farář na českobratrském
kostele v Lounech. Na první po-
hled prázdná fráze. Možná však
přijde doba, kdy opět nabude na
aktuálnosti. Čím dál častěji totiž
vnímám, jak je to těžké obhajovat
křesťanské názory.
Na kurzu pracovníků v sociálních
službách mi nedávno jedna žena
řekla: "Když jsem tam viděla ty
mentálně postižený děti, tak to
bych šla radši na potrat, než poro-
dit tohle!" Namítl jsem: "Víš, ale to
by byla vražda nevinného nenaro-
zeného života." V tu chvíli se mezi
pečovatelkami strhla lavina námi-
tek: "Jak tohle vůbec můžeš tvrdit!
Žena má právo..." S obdobnou
reakcí bych se nejspíše setkal i 
v diskusi ohledně rozvodů. Mezi
lidmi koluje fáma o psychologovi,
který prý nedávno prohlásil, že

chlapi jsou geneticky nakódovaní 
k nevěře, a proto není možné celý
život vydržet jen s jednou ženskou.
Dodávám, že severočeská pánev
patří mezi bašty nesezdaných párů
a rozvrácených rodin, což značně
přispívá k oblíbenosti podobných
lidových teorií.
Někteří věřící si možná myslí, že
kázat evangelium znamená přede-
vším stát za kazatelnou. Často se
však lze ocitnout v situaci, která
nabádá křesťana nezapřít Ježíše a
stát si za Pravdou Božího Slova.
Může to být například doma, na
pracovišti nebo na společenské
akci. Za své vyznání se není třeba
stydět. "Proto se nestyď za svědec-
tví našeho Pána, ani za mě, jeho
vězně, ale snášej spolu se mnou
útrapy pro evangelium podle Boží
moci." (2 Tm 1,9)

Ivo Kraus

Nestydím se za evangelium
Kristovo

Dokončení na str. 4

Katolický kostel v Bagdádu po bombardování - viz str. 2
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NĚMECKÝ ŘÁD SE CHCE POKUSIT O RESTITUCE ZMĚNOU
ZÁKONA O NAROVNÁNÍ S CÍRKVEMI
ČTK (Praha). Německý řád, který se léta neúspěšně domáhá vrácení svého
majetku v ČR, požaduje zpřesnění navrhovaného zákona o majetkovém
vyrovnání státu s církvemi. Chybí mu definice majetkové křivdy, která má
být zákonem napravena. Podle řádu v dřívějším návrhu zákona byla. 
Právní zástupci řádu uvedli, že podle posledních jednání s ministerstvem
kultury by na majetek řádu měl zákon pamatovat. Obávají se však možné-
ho různého výkladu zákona, který by mohli uplatňovat soudci. Pro řád totiž
i po přijetí zákona bude pravděpodobně cestou k jeho majetku soud.
Ministerstvo upozornilo, že navrhovaná norma je obecný zákon, který sta-
noví podmínky vydávání, nejde o zákon výčtový. "Majetek se bude vydá-
vat každému, kdo prokáže, že splňuje obecně stanovené podmínky. Žádný
řeholní řád se zde nevylučuje, ale ani výslovně neuvádí," sdělil ČTK mluv-
čí ministerstva Jan Cieslar.
Všichni účastníci dohod si podle něj byli vědomi toho, že nepřekročitelné je
datum 25. února 1948. Co bylo zabaveno dříve, se vracet nebude. Řád se
domnívá, že tuto podmínku splňuje.
"Byli jsme ujištěni, že je nám dáno legislativní cestou se domáhat svého
majetku," řekl na tiskové konferenci sekretář velmistra řádu Robert Rác.
Podle řádu to znamená, že bude moci o majetek usilovat soudní cestou,
nikoli to, že by vydání majetku bylo přímo zmíněno v zákoně. Otevřeným
dopisem se řád v minulých dnech obrátil i na premiéra Mirka Topolánka -
žádá jej, aby "přispěl k odstranění křivdy spáchané na Německém řádu".
"Nebojíme se toho, že by zákon s námi nepočítal, ale toho, že tak, jak je při-
praven, dává obrovský prostor protihráčům, aby si ho vyložili tak, že s námi
nepočítá," uvedli právní zástupci řádu.
Řády se o majetek soudí na základě určovacích žalob u okresních soudů, jak
to doporučil Nejvyšší soud. Tyto soudy však nerozhodují vždy stejně, práv-
ní povědomí soudce Obvodního soudu v Praze 1 je podle právníků řádu ji-
né než u soudce stejné instance na Bruntálsku. Proto požadují, aby navrho-
vaný církevní zákon nedával žádnou možnost jakýchkoli vlastních výkladů.
Německý řád se prohlašuje za pokračovatele Řádu německých rytířů,
vzniklého jako špitální řád v roce 1190 za třetí křížové výpravy. Velmistr řá-
du sídlil až do roku 1939 v Bruntále. Majetek řádu, mezi nímž bylo několik
špitálů, hradů a zámků či lázně Karlova Studánka, zabavili v roce 1939 na-
cisté; řád rozpustili. Po válce zahájil československý stát navzdory rozhod-
nutí vlády proti řádu konfiskaci. Tehdy se začal řád soudit o svůj majetek.
Již v roce 1948 někdejší československý Nejvyšší správní soud zrušil roz-
hodnutí, jímž se majetek převáděl do rukou státu. Nikdy ale nebylo napl-
něno, verdikt soudu nebyl řádu ani úřadům doručen. Komunistická garni-
tura ho nedoručila záměrně, aby nenabyl právní moci, řekl právní zástupce
řádu Václav Zeman.
Řád nyní o doručení rozhodnutí usiluje a říká, že právě nedoručením mu
byla spáchána křivda, a to v době, na niž se připravovaný zákon vztahuje,
tedy na období od 25. února 1948 do 1. ledna 1990. Správní soud vydal ver-
dikt 2. února 1948, nález byl ještě potvrzen 17. prosince 1948 - a tento verdikt
již spadá do období, které má řešit navrhovaný zákon.

POUTNÍKŮM, KTEŘÍ SE CHYSTAJÍ NA SDM, 
JE K DISPOZICI NOVÝ INTERNETOVÝ PORTÁL
(Austrálie). Poutníci, kteří se zúčastní Světových dní mládeže v Sydney, mají
k dispozici nový internetový portál. Na stránce www.faithtrip.net, kterou
spustili na doporučení Konference biskupů Austrálie, jsou k dispozici veš-
keré informace o SDM. Koncept portálu je podobný stránkám facebook
nebo myspace a cílem projektu je využít technologie na lepší službu víry. 
K dispozici jsou na stránce též blogy, fóra, videa, hudba, svědectví a zprávy
- vše s podtónem víry. Stránku spravuje 20letý profesionální animátor Jo-
seph Davies, který řekl, že stránka je koncipována tak, aby nabídla cestu k
rozvoji vnímání víry a hodnot prostřednictvím příležitosti k dialogu, infor-
muje TKKBS. 

(ath)
ÚSTAVNÍ SOUD: SVĚDKOVÉ JEHOVOVI NEMAJÍ PRÁVO
ZACHOVÁVAT ZPOVĚDNÍ TAJEMSTVÍ
ČTK (Brno). Svědkové Jehovovi s konečnou platností prohráli boj o přizná-
ní zvláštního práva zachovávat zpovědní tajemství. Ústavní soud (ÚS)
odmítl jejich stížnost, a potvrdil tak názor českého ministerstva kultury,
Městského soudu v Praze a Nejvyššího správního soudu. Důvodem je to, že
v náboženské společnosti Svědků Jehovových není na rozdíl od většiny círk-
ví a společností jasně vymezeno postavení duchovních. ÚS rozhodoval 
v březnu bez veřejného jednání, nyní usnesení zpřístupnil v internetové
databázi. "Pokud nejsou osoby, o nichž stěžovatelka (náboženská společ-
nost) tvrdí, že vykonávají duchovní činnost, transparentně uvedeny a nadá-
ny tímto právem v jejích oficiálních dokumentech, nemohou být duchovní-
mi ve smyslu zákona," uvedl v usnesení senát ÚS se zpravodajem Stanisla-
vem Balíkem. Podle zákona o svobodě náboženského vyznání a postavení
církví a náboženských společností musí církev při registraci předložit tak-
zvaný základní dokument, který mimo jiné popisuje způsob jmenování a
odvolávání duchovních. Svědkové Jehovovi však do dokumentu napsali, že
společnost třídu duchovních nemá.
"V každém sboru je rada starších, která se ujímá vedení ve sborové činnosti
a vykonává pastýřskou práci. Křesťanskou duchovenskou činnost jsou
oprávněni vykonávat všichni Svědkové Jehovovi," stojí v dokumentu. Svým
předákům věřící říkají starší nebo dozorci. V ústavní stížnosti společnost
napsala, že právě starší vykonávají činnost, která v podstatě odpovídá
postavení duchovního v jiných církvích a společnostech. Proto by prý i oni
měli mít právo zachovávat zpovědní tajemství. Podle českých úřadů a
soudů by však nejasné vymezení mohlo působit potíže. I pro osoby a insti-
tuce zvenčí, například policii, musí být zřejmé, kdo je v náboženské společ-
nosti duchovním, a proto má právo zachovat tajemství.

„Pokud se situace v Iráku rychle
nezmění (čemuž nic moc nenasvěd-
čuje), hrozí ukončení téměř dvouti-
sícileté historie křesťanů na území
dnešního Iráku," varuje poslanec
německého parlamentu Hermann
Gröhe.
V letošním čtvrtém čísle německé-
ho evangelického měsíčníku Chris-
mon popisuje Gröhe jako jeden 
z jeho vydavatelů vskutku mezní
okolnosti, za nichž v současnosti 
z někdejšího půldruha milionu
iráckých křesťanů přežívá doposud
v Iráku šest set tisíc, a přimlouvá se
za to, aby Německo poskytlo části
uprchlíků azyl. (Ačkoli irácká ústa-
va, přijatá v referendu v roce 2005,
výslovně uznává křesťany za své-
bytnou náboženskou skupinu, po-
dle autora článku zůstávají tato
slova pohříchu nenaplněna, toliko
„na papíru".) 
Gröheho burcující článek s názvem
Pronásledování křesťanů v Iráku
však v žádném případě nezname-
ná, že by toto číslo časopisu bylo
zaměřeno protimuslimsky. Zákaz
braní Božího jména nadarmo je zde
dokonce ilustrován literárním tex-
tem věřícího muslima.
Obecně vysoko nasazenou laťku 
z předchozích čísel udržují jinak 
v Chrismonu č. 4/2008 zejména
kmenoví autoři – teoložka Susanne
Breit-Kesslerová, jež z nejrůznějších
hledisek rozebírá problém utajová-

ní některých rodinných záležitostí 
v rámci rodiny a navenek, a šéfre-
daktor Arnd Brummer (srovnáním
Fidela Castra, jehož plakát si kdysi
v pubertě k rozčarování rodičů
vylepil na stěnu pokoje, a zápasní-
ka jménem Batista, jehož plakátem
k Brummerovu podivu a pohoršení
přizdobil nedávno svůj pokoj šéfre-
daktorův syn). 
Nezklamou ani další pravidelné
rubriky. Nový průzkum zadaný
specializované agentuře měl zjistit,
čeho by lidé chtěli v životě za kaž-
dou cenu dosáhnout (návodné
možnosti zněly: „postavit dům, za-
sadit strom, zplodit děti"). Ze 1003
dotázaných, kteří mohli upřednost-
nit více životních cílů najednou,
vyjádřilo překvapivě plných 25 %
přání napsat knihu! Z lidí s vyšším
vzděláním vyjádřilo totéž přání
pouhých 20 %. Jako by tak anketa
Chrismonu potvrzovala sarkastic-
kou glosu z Teorie spolehlivosti čes-
kého básníka Ivana Diviše: zatímco
dříve skupina lidí nejprve určitým
způsobem žila, něco prožila, načež
to celé pak jeden sepsal, dnes sice
nikdo pořádně nežije, avšak sepiso-
vat by to chtěli všichni. I v českých
knihkupectvích tvoří část nabídky
plytké autobiografie různých tzv.
celebrit. (V nadsázce až cynické
charakterizoval kdosi tento druh
literatury jako „hřbitovní kvítí".)
Také čtvrté číslo Chrismonu je oži-

veno několika rozhovory. Obzvláš-
tě s povděkem kvituji třístránkový
rozhovor s kabaretiérem Georgem
Schrammem a bývalým ministrem
vnitra Gerhartem Baumem v pravi-
delné rubrice Setkání. Baum, dnes
advokát, úspěšnými podáními ke
Spolkovému ústavnímu soudu
zápasí s hrozivým procesem „eroze
základních práv", kdy v rámci boje
proti terorismu „jsou občané stále
více sledováni" – především v éteru
a na internetu. (Ke Schrammovu
okázalému znepokojení nad tím, že
uvedený zápas se zatím převážně
neodehrává na půdě parlamentu,
doplňme nicméně až anekdoticky
znějící zprávu z Rumunska, kde
parlament přijal v roce 2007 novelu
trestněprávních ustanovení, podle
níž budou v Rumunsku policejní
odposlechy napříště možné pouze 
s předchozím souhlasem osoby, je-
jíž telefonáty mají být odposlouchá-
vány.)
Chrismon č. 4/2008 potvrzuje, že
německý evangelický měsíčník pat-
ří k tomu nejlepšímu, co lze najít na
německém novinovém a časopisec-
kém trhu. I u těch nejprestižnějších
novin tvoří – coby jejich samostatná
příloha – příslovečnou třešničku na
dortu. 

František Schilla
Z německého evangelického měsíčníku

Chrismon 4/2008

Z církví u nás i ve světě Vbrzku konec křesťanství v Iráku?

Vážená redakce,
přečetl jsem si v ET č.10 článek
"Korban, aneb 105 % alibi" a mám
takový pocit, že není úplně spra-
vedlivý k oficiálnímu sociálnímu
systému. Jako by šlo spíš o levnou
populistickou podbízivost, než o
reálnou informaci o skutečném sta-
vu věci. Ale potřebuje se nábožen-
ský časopis podbízet? Nebylo by
spravedlivější k sociálnímu klimatu
popsat realitu než kverulantsky
naříkat? Pokusím se popsat vlastní
zkušenosti .Jako motto bych chtěl
použít citát z Goetheho: "Kdo ne-
touží v létě po sáňkování a o Váno-
cích po jahodách, nejspíš nikdy
nebude mít důvody cítit se nešťast-
ný." (nespokojený).
Máme 93letou babičku, která si naši
péči o její stáří zasloužila tím, jak se
celý život neúnavně angažovala 
v péči o svá vnoučata, naše děti.
Bylo by nejhorším nevděkem od-
mítnout jí naši pozornost, když to
teď ve stáří potřebuje. Naši dobrou
vůli však komplikuje okolnost, že
čas nestojí ani pro nás - její děti. 

S manželkou jsme rovněž důchodci
a i když dosud soběstační, přesto
zdravotně postižení tak, že máme
co dělat sami se sebou. Babička
několik let pro své bezpečí bydlela 
s námi. Protože péče o ni vyžadova-
la značné osobní nasazení, využili
jsme nového zákona o sociálních
podporách a zažádali o finanční vý-
pomoc. Nebylo pro nás jednoduché
absolvovat projednávání žádosti a
překonávat různé komplikace a
nedorozumění mezi námi a úřady.
To si nezaslouží vyčítání, ale pocho-
pení, že úřady mají právo naši
žádost prověřit, protože mají sou-
časně povinnost eliminovat vychyt-
ralce. Po zdlouhavém jednání byl
babiččin nárok uznán a nejvyšší
částka podpory přiznána poctivě
dokonce se zpětnou platností. V do-
bě přiznání podpory byla babička
dlouhou dobu v nemocniční LDN. I
když jsme o to nebyli žádáni, pova-
žovali jsme za svou povinnost větší
část této podpory předávat nemoc-
nici jako sponzorský dar. Jejich péče
o babičku neměla chyby. Když

babička LDN opouštěla, přijali ji na
přechodné ošetřování do odlehčo-
vacího oddělení domova seniorů a
po delší době ji převzali do trvalé
péče. U nás by na rozdíl od ústavu
musela žít izolovaná od lidí, a ona
měla lidi vždy ráda. Bylo by nad
naše možnosti zajistit jí trvalý do-
hled, osobní hygienu a rozptýlení
úměrné jejím dnešním potřebám,
jaké jí ústav zajišťuje automaticky.
Personál je ohleduplný, laskavý,
prostě empatický. - Modlí se tak, jak
byla zvyklá, a pro personál to je "ta
naše zpívající babička". Nejméně
třikrát týdně ji navštěvujeme, ně-
kdy i s vnoučaty a nikdo pravnu-
kům nebrání, aby jí předvedli, co se
už naučili na hudební nástroje.
Jsme sociálním úřadům vděčni za
to, že babičku tak finančně zajistily,
že může ústavu ze svého příjmu
odevzdávat 600 Kč za každý den
pobytu. Poctivě jim to patří. Ve
světle naší popisované zkušenosti
soudím, že nastavení sociálního kli-
matu si nezaslouží tolik kritiky,
které se mu dostává. Pokud někde
selhává porozumění, soucit, vstříc-
nost, komunikace, tedy potřeby
neplacené a k nezaplacení, není to
vina sociálních zařízení, ale sobec-
kosti, nezájmu, lakoty, lhostejnosti,
otrlosti, a teprve tohle by měla být
samozřejmá doména učitelů i kaza-
telů.
V mých školních letech jsme měli v
Čítance báseň "Dědova mísa". Učili
jsme se ji nazpaměť a dodnes si z ní
pamatuji verš :."..až se tobě třásti
bude ruka, koryto ti synek udělá."
Zná tu báseň někdo z dnešních ško-
láků? Mám obavy, že není dost
"moderní".

Miroslav Šlechta
Pardubice

Ad „Korban aneb 105 % alibi“

"Ústavní soud nám v podstatě vysvětlil, že právo na zpovědní tajemství
nepatří k základním právům. Nicméně naznačil, že vhodným řešením by
byla úprava základního dokumentu," řekl ČTK právní zástupce Svědků
Jehovových Lubomír Müller. Dříve společnost změny odmítala. "Teď bude
nejspíš potřeba to znovu zvážit," podotkl Müller.
Boj o přiznání práva na zpovědní tajemství trval asi šest let. V roce 2002 se
Svědkové Jehovovi obrátili na ministerstvo kultury. Poté neúspěšně podali
žalobu a kasační stížnost k Nejvyššímu správnímu soudu. Ústavní soud
jejich stížnost řešil bezmála dva roky.
V Česku se při sčítání lidu v roce 2001 přihlásilo ke Svědkům Jehovovým
23.162 lidí. Právo na zpovědní tajemství patří k takzvaným zvláštním prá-
vům církví a náboženských společností, dalšími jsou například duchoven-
ská služba v ozbrojených silách a věznicích, uzavírání sňatků, zřizování cír-
kevních škol a vyučování náboženství na státních školách. Většině církví a
náboženských společností ministerstvo kultury právo na uchování tajem-
ství zpovědi přiznalo.

(juml)

POLEMIKA



Dr. Jiří Beneš, vedoucí katedry
biblistiky na HTF UK a učitel SZ
na Teologickém semináři v Sáza-
vě, nabízí po své čtenářsky pře-
svědčivé Dvanáctce (Úvod do stu-
dia Malých proroků – Praha 2006)
dosti náročnou Desítku čili vylože-
ní (spíše než výklad) tzv. Desa-
tera (Ex 20 : Dt 5). Knížka formátu
A5, již vydal Návrat domů 2008,
má 218 stran včetně rejstříků; tam
jsou též zařazena hebrejská slove-
sa (str. 210-218). V Literatuře (str.
205-207) najdeme kromě Biblí,
konkordancí , slovníků a talmudů
jména známých biblických bada-
telů – zahraničních (Buber, Jirku,
Deurloo, Schmidt aj.) i domácích
(Balabán, Bič, Keller, Kubáč, No-
sek aj.). Seznam zahrnuje i práce
popularizační či „lidové" (Noha-
vica, Sicher aj.). V Benešově spise,
podkladu pro habilitaci, je silně
patrný vliv holandských protes-
tantských mistrů exegeze (Miskot-
te, Deurloo). Přepis hebrejského
textu, zvláště signifikantních heb-
rejských pojmů, volí simplifikaci,
kvůli laikům či nehebraistům, což
je ovšem někde trochu matoucí. 
Jak rýsuje celková osnova (na
začátku spisu), jde dosti duchapl-
nému autorovi o kontext Dese-
tisloví (můj název – mb) jak v Exo-
du, tak v Deuteronomiu. Beneš
spojuje s „desaterem" i tzv. kultic-
ký dialog (Ex 34,27n) a zabývá se
obsahovou interakcí mezi Dekalo-
gem a Kultickým dialogem. Tato
vzájemná vztažnost a funkčnost
této souvztažnosti je nepřehléd-
nutelným přínosem Benešova ba-
datelského úsilí. Desatero je Be-
nešovi textem etické povahy,
ohniskem však není antropolo-
gie, nýbrž teologie čili výpověď o
Bohu (str. 7n). Desatero je ve své
preambuli (tak Prudký, Duo loci,
s.103) izraelského zákonodárství
proklamace Boží vůle a jejích uni-
verzálních hodnot. Smysl této Bo-
ží sebeproklamace je náboženský
(nikoli obecně etický), původně
kultický. Podle Mowinckela bylo
Desatero při průchodu pouští pře-
nášeno jako národní paládium).
Nábožensko-kultický ráz, ne-li
charakter Desatera vykazuje ži-
dovská svátková praxe (šavuót).
Při synagogální bohoslužbě je
doplňkovým čtením k Ezechielovi
(1,28: prorokovo vidění Hospodi-
novy slávy). Kde je tady nějaká
etika v konvenčně historickém
smyslu? Beneš se zabývá kontex-
tem Desatera, jak v Ex, tak v Dt
(str. 28-33). Struktura Desatera je
stejná jako v Dt 6,4-9 – výzva
„Slyš, Izraeli" prolamující jedinost
a jedinečnost Boží, což je ohraniče-
ní a ohražení od jakéhokoli ne-
monoteismu. K opatrné, ale i vý-
hodné dispozici máme i Samari-
tánský Pentateuch, patrně z pole-
mických důvodů v roztříštěné
podobě (str. 48n). 
Prvním slovem Dekalogu je Hos-
podinovo JÁ. Subjektem dekalo-
gického korpu je JHVH – Hos-
podin, Pán (formule sebezjevení),
který sám sebe vyhlašuje za Vyvo-
ditele z domu otroků (formule
vysvobození). Kontextuálním uži-
tím tohoto JÁ se Bůh představuje
člověku jako „velmi blízký (…),
bližší než může sám sobě být člo-
věk", je to „Bůh, který je v našem
nitru" (str. 55n); to je formulace

velmi odvážná, na hranici panteis-
mu nebo subjektivizujícího pietis-
mu. Formule vysvobození (j-c-‘)
ukazuje na Hospodina jako na
původce a působce vysvobození.
Místo perfekta (K: „kterýž jsem tě
vyvedl") navrhuje Beneš přítom-
ný čas, což je účinným zátarasem
„historizujícího pojetí" (str. 59).
Egypt, z něhož JHVH svůj lid
vyvádí, „nelze chápat jako pouhé
geografikum", je to spíše obecné
označení stavu (spíše než místa);
nejde patrně především o to, že je
to „země Ptahová", spíše tu sedí
výměr sociálně-politický. Hebrej-
ské označení Micrajim je místo
útisku a zničujícího sevření. Vyve-
dení vyvěrá v sakrálním izrael-
ském písemnictví už z Hospodi-
nova slibu Abramovi (Gn 15,7). Je
to něco, co bylo dávno přítomno
před písemnou fixací a brilantní
redukcí obou podob Desatera.
Beneš poučen judaistickou tradicí
a zkušeností konstatuje liturgický
kontext: jde v podstatě o zásadní
instrukce ke svátkům (str. 75). Slo-
vo o vyvedení chápané jako kon-
krétní instrukce k aktuálnímu vy-
cházení z různých „egyptských
domů" se vkresluje i mimo Tóru u
Izraelců i Neizraelců. Je tu reflexe
takových svědeckých vůdčích po-
stav jako byli Mojžíš nebo Sa-
muel. Formulaci jednotlivých při-
kázání gramaticky slouží záporná
imperfekta (str. 103): nečiníš, ne-
klaníš se, nesloužíš; nejsou tu tedy
podle Beneše především nároky
nebo požadavky: "Hospodinův
vyznavač je určitých aktivit…
zcela prost" (s.103). Cizí bozi de
facto neexistují, není tedy důvod
pro vytváření rytin. Toto (víc než
gramatikální) pojetí je nejvelkory-
sejší ze všech, s nimiž se můžeme
setkat. Ještě i Heller rozlišuje mezi
„nekraď" a „nepokradeš", přičemž
„nepokradeš" je mu víc než etická
instrukce, je to spíše zaslíbení:
jdeš vstříc době, kdy už vskutku
krást nebudeš (jde tedy o skryté
eschatologické nasvícení). Sám
Buber (Die Schrift, Heidelberg
1981) má: gedenke, ehre, morde
nicht etc. 
Druhé slovo Dekalogu je namíře-
no proti zviditelňování a tím ze-
služebnění, Hospodin je nedefino-
vatelný a nedisponovatelný. Bůh
je žárlivý (K: horlivý), chrání sebe
i své, ale milosrdenství strmě pře-
važuje nad objektivně pojatou
Boží spravedlností (teologicko-
zvěstná asymetrie). „Nést Boží
jméno" neznamená jen Jméno
vyslovovat, nýbrž je pronášet
svým životem nebo i životem ji-
ných. „Nesení" či „vynášení" Jmé-
na pro svůj vlastní účel, to by zna-
menalo zlehčování, nebo dokonce
proklínání. (Zde mohl Beneš ještě
víc rozvinout magické zneužití
Hospodinova jména (šem), tj.
Hospodina k nadracionálním a
mimocitovým cílům; je to protest
proti magické manipulaci mocný-
mi virtuálními mocemi, jež je
možno uvolnit ze sféry Boží nad-
vlády. Čtvrté slovo vybízí k pama-
tování na šabat. Aktivita, byť ná-
boženská a teologicky pointova-
ná, může být bez-božná; sedmi-
denní rytmus (práce a odpočinku)
nemá být porušen, jeden den
zůstane mimo pracovní rozmach
a elán. Jinak se ztrácí „rezonance 

s Bohem" (str.125). „Pamatovat"
(z-k-r) znamená respektovat, zpří-
tomnit si, vzít radostně za své. Jde
o respekt vůči tomu, co je q-d-š =
svaté, jen pro Boha oddělené…
Beneš připomíná i ekologické
důsledky tohoto svatého nečině-
ní: je to solidarita s mimolidským
stvořením, jež má rovněž právo
na oddech. Čtvrté přikázání se
ozývá i mimo Tóru, u některých
proroků, ale i v NZ. Podle Janov-
ského Ježíše není stvoření totožné
s vysvobozením ještě u konce,
proto Ježíšův „Otec" stále pokra-
čuje ve své spásné tvorbě (J 5,17).
Rodiče mají u Hospodinova vy-
znavače nesrovnatelnou váhu (ctít
– tak K i ČEP, ale i Buber: Ehre,
znamená „vzít vážně" – respekto-
vat tíhu (q-b-d) toho, kdo stál při
mém zrodu a vstupu do světa.
Beneš mohl místo „vážit si" říci
„vážit" (uvážit, rozvážit etc.). Být
těžký v něčích očích znamená
autoritu, kterou nelze zviklat
okolnostmi, případnostmi, osudo-
vostmi etc Respektovat nutno
ovšem i ptačí matku (Dt 22, 6n)
Podle NZ není autorita rodičů
bezmezná, rodiče nemohou blo-
kovat cestu za Ježíšem (Mt 10,
36n) Dále má být jasno: Hospodi-
nův vyznavač nezabíjí (lo’tir-
cách).Obsah a rozsah nezabíjení je
hodně široký, spadá sem i vražda
sirotka (Ž 94,6). V blízkosti vyve-
dence z Micrájim může kdokoli
druhý bezpečně žít. Instituční po-
mocí jsou útočištná města (v Nu,
Dt i Joz). Beneš tu opět konstatuje
ekologický dosah. NZ problema-
tiku (ne) zabíjení zjemňuje, pro-
hlubuje, inspirace k vraždě vy-
chází ze srdce. Ježíš i Pavel inter-
pretují onu negativní činnost jako
neoplácení zlého zlým, ano do-
konce superpozitivně: milovat.
Hospodinův osvobozenec nesmil-
ní (lo’tin’áf). Regule řídící sexuální
(ne) styky jsou rigorózní. Pro pro-
roky je smilnění modloslužba,
ohavný synkretismus. Podle NZ
jde už i o (pouhý) úmysl, který
třeba ani nedojde realizace. Vy-
znavači Hospodinovi nekradou
(lo’ tignov). Nejde tu ovšem jen o
vlastnění předmětů patřících jiné-
mu, je možné krást čest, devasto-
vat přírodu etc. Paběrkování na
poli krádeží není, Ráchelina krá-
dež Lábanových terafů je vypra-
věčem konstatována s pozitivním
porozuměním. Beneš mohl ještě
víc podtrhnout kultickou krádež
(zločin Akánův – Joz 7,11). Jedná
se však i o krádež lidí (Josef,
obranná loupež Šekemců, pelištej-
ské loupení dvorů, loupení kojen-
ců, loupení chudých etc.). Možná,
jak se domnívám proti Benešovi,
jde v nekradení o eticko-nábožen-
skou hráz (či protest, nebo profy-
laxi) proti únosům, zneužívání
zajatců a vykořisťování „proletari-
átu". Kdo byl vyveden z Egypta,
„neodpovídá" (lo’-ta’ané), ve smy-
slu: neodpovídat křivě; sloveso 
‘-n-h zahrnuje i významy: proble-
matizovat, poškozovat, znehod-
nocovat. Tedy: mlčet – neodpoví-
dat klamně, zdržet se zrádných
řečí. Buber: Aussage nicht als Lü-
genzeuge. Být křivým svědkem
mohlo být společensky atraktivní
- to však vysvobozenec nebere,
mlčí, aby nehodil stín na spraved-
livého.Výrazy jako šeqer nebo šav
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DESÍTKA 
čili přítomnostní výklad Dekalogu

Poslanec Evropského parlamentu 
Hynek Fajmon

ve spolupráci s frakcí 
Evropské lidové strany – Evropských demokratů,

Centrem pro studium demokracie a kultury
a Centrem pro ekonomiku a politiku

si vás dovoluje
pozvat na setkání s názvem

Evropská unie a my

Datum konání: 30. dubna 2008
Místo konání: Husův dům, Kmochova (křižovatka ulic Václavská
a Politických vězňů), Kolín

Program

9.00 Úvodní slovo
Hynek Fajmon

9.10 Evropské peníze: kdy, kde, jak a nač žádat (1. část)
Přehled možností v období 2007–2013
Petr Kopecký

9.40 Diskuse

9.50 Regionální operační programy
Petr Kopecký

10.20 Diskuse

10.30 Přestávka

10.45 Evropské peníze: kdy, kde, jak a nač žádat (2. část)
Program rozvoje venkova
Ondřej Krutílek, Petra Kuchyňková

11.15 Diskuse

11.25 Operační programy Lidské zdroje a zaměstnanost
a Vzdělávání pro konkurenceschopnost
Ondřej Krutílek, Petra Kuchyňková

11.55 Diskuse

11.55 Současné dění v Evropské unii (diskuse)
Hynek Fajmon, Ondřej Krutílek, Petra Kuchyňková

13.00 Oběd

14.20 Projekce dokumentu 
„Velký podvod s globálním oteplováním"

15.35 Diskuse

15.50 Závěrečné slovo
Hynek Fajmon

Z organizačních důvodů vás žádáme o potvrzení účasti 
do 23. dubna 2008 na tel. čísla: 
602 611 976 - pí Habalová; 
728 316 053 - p. Šalda, 
nebo e-mailem na: 
hynek.fajmon@ods.cz

označují podvod, podfuk, podraz,
pokus falešnou zprávou zničit
svého blízkého. To je stále „egypt-
ské zajetí", šíření téhož nedýcha-
telného plynu. V závěrečném
slovu hospodinovec „nedychtí"
(lo’tachmod), „netouží" (lo’- tit’avvé -
Dt 5,21), vyznavač je osvobozen od
jakoby přirozené touhy po ženě
(zde je poprvé v Desateru žena jme-
nována), majetku druhého, „od
biologických mechanismů, které
řídí jeho život" (str. 173n). Beneš po-
tom uvádí novozákonní implikace
(i komplikace) pohlavního i jiného
dychtění. NZ však ještě dotahuje:

jde o nezávislost následovníků Ježí-
šových i o svobodu od všech pou-
tajících entit (str. 176).
Skoro závěrem připomíná Beneš
„Desateru podobné texty" (str.
178nn), např. „deset stvořitel-
ských výroků" (Gn 1 - 2,4). Přede-
vším tuto „desítku" mohl autor
uvést „tučněji", poněvadž se tu
naskytuje teologická souvislost,
ba souvztažnost mezi stvořením a
Desaterem. Zpráva o stvoření, jež
je původně patrně protignostic-
kou polemikou (srov. Beat Zuber:
Bibel und Gnosi oder ein Vorschlag,

Dokončení na str. 4



Bohoslužby

zajetí. (Mt 1,17) Bůh používá i
pohanů s jejich zájmy k tomu, aby
se dějiny v té chvíli a na tom místě
staly Božími. K tomu "Hospodin
vzbudil ducha perského krále
Kýra". (2Pa 22,23)
Činit Boha odpovědným za všech-
no, co se v dějinách událo, by
ovšem bylo hrubým neporozumě-
ním: Boží vůle se v dějinách proje-
vuje jen zřídka a začasté tak zahale-
ně, že ji stěží objevíme. Zjevila se
však v plnosti vyvoleným v době,
kdy budíček času ukazoval posled-

ní minuty, poslední čas, který si
Bůh reservuje pro sebe a pro své
dějiny spásy: poslal svého Syna.
Tento poslední čas je tak výjimečný,
že jej začínáme počítat znovu od
nuly jako čas po Kristu.
Pochopili jsme, že všechno, co se
událo před ním, je čas, kdy se
někdy zřetelně a jindy zahaleně při-
pravoval slíbený příchod zachránce
a Pána lidstva a všeho stvoření. Bez
tohoto slíbeného Božího zásahu by
lidské dějiny mohly skončit jen
katastrofou. 
Kristova církev tu však není k to-

mu, aby vyhrožovala novou
katastrofou. Naopak posílá Kristo-
vy svědky, aby překvapovali kázá-
ním o dobré Boží vůli, jenž poslal
svého Syna v posledním čase, aby
nás zachránil a postavil na novou
cestu. My na ní klopýtáme i padá-
me, ale evangelium, zvěstující od-
puštění, znovu od nás padlých oče-
kává věrnost. Naplnil se čas a při-
blížilo se království Boží.
Věrnost je minimum i maximum
křesťanova života.

Josef Veselý

FARNÍ SBOR ČCE V TEPLÉ hledá
kazatele/kazatelku (nově rekon-
struovaný byt 4+1, zahrada, lá-
zeňský trojúhelník). Nástup léto
2008. Více na http://tepla.evang-
net.cz. 
Kontakt: 353 220 932, 
e-mail: msatke@seznam.cz

č. 6
ŽENA 56/168 HLEDÁ VĚŘ. MUŽE,
nek. k sezn.  Tel: 721 859 188. 
Zn.: Společně se radovat a pomá-
hat si. 

č. 11

Inzerce
SENIORÁT PRAHA - MĚSTO

Českobratrská církev evangelická
PRAHA 1 - Deutschsprachige Evan-
gelische Gemeinde Prag; Ne 10.30
sv. Martin ve zdi; f Ulrich Biskamp 
PRAHA 1, NOVÉ MĚSTO; Ne 9.30
Klimentská 18; f Eva Halamová
PRAHA 1 - STARÉ MĚSTO; Ne 9.30
Salvátorská 1; f Josef D. Beneš 
PRAHA 2 – VINOHRADY; Ne 9.30
Korunní 60; f Martin T. Zikmund 
PRAHA 3 – JAROV; Ne 9.30
U Kněžské louky 9; f Elen Plzáková
PRAHA 3 - ŽIŽKOV I; Ne 9.30
Prokopova 4/216;f Christof Lange 
PRAHA 3 - ŽIŽKOV II; Ne 9.30
Čajkovského 10; f Jaromír Strádal
PRAHA 4 – BRANÍK; Ne 9.30 
Modřanská 118; f Luděk Rejchrt
PRAHA 4 – MODŘANY; Ne 9.30
Písková 6; f Zvonimír Šorm 
PRAHA 4 – NUSLE; Ne 9.30
Žateckých 1169/11; f Irena Škeříko-
vá + f Marta Zemánková 
PRAHA 4 – SPOŘILOV; Ne 9.30
Donovalská 1862; f Tomáš Bísek  
PRAHA 5 – RADOTÍN; Ne 9.30
Na Betonce 14; f Lýdia Mamulová 
PRAHA 5 – SMÍCHOV; Ne 9.30
Na Doubkové 8/2040; f Ivo Mareš 
PRAHA 6 - DEJVICE – BUBENEČ; Ne 9.30
Dr. Z.Wintra 15/746; f Petr Hudec +
f Abigail Hudcová 
PRAHA 6 – STŘEŠOVICE; Ne 9.30 
nám. Před bateriemi 22; f Pavel Po-
korný + f Marta Zemánková 
PRAHA 8 – KOBYLISY; Ne 9.30
U Školské zahrady 1/1264; f Miro-
slav Erdinger + f Miloš Rejchrt 
PRAHA 8 – LIBEŇ; Ne 9.30
U Pošty 1098/6; f Roman Mazur 
PRAHA 9 - HORNÍ POČERNICE; Ne 9.00
Třebešovská 2101/46; f Petr Firbas 
PRAHA 10 – STRAŠNICE; Ne 9.00
Kralická 4; f Pavel Klinecký 
PRAHA 10 – UHŘÍNĚVES; Ne 9.00
Husovo nám. 378; f Vladimír Pír 
PRAHA 10 – VRŠOVICE; Ne 9.30
Tulská 1/14; f Jiří Ort 
Ochranovský seniorát - Praha 4, Mi-
chelská I/7, Ne 9.30; f Eva Šormová

Církev bratrská
PRAHA 1 – STARÉ MĚSTO, Ne 10.00
Soukenická 15, Grulich a Plchot
PRAHA 2 - NOVÉ MĚSTO, Ne 9:30
Římská 43, Mošner
PRAHA 3 – ŽIŽKOV, Ne 9:45
Koněvova 23, Kaleta
PRAHA 4 - JIŽNÍ MĚSTO, Ne 17:00
Cílkova 639, Robert Filip
PRAHA 4 – ŠEBEROV, Ne 10:00
V Ladech 10, Robert Hart
PRAHA 5- SMÍCHOV, Ne 9.30
Vrázova 4, B.Matulík
PRAHA 6 – DEJVICE, Ne 10.00
Hotel Krystal, J.Martího 2, Heczko
PRAHA 9 – ČERNÝ MOST, Ne 10.00
Stoliňská 2502/41b, Grulich
PRAHA 9 – HORNÍ POČERNICE, Ne 9.00
Ve Žlíbku 168, Kloubek
PRAHA 13 – Ne 10.00
Mezi Školami 2475/29, M.Šrámek
PRAHA – MEZINÁRODNÍ SBOR, Ne 10.30
Peroutkova 57, Waldrop

Bratrská jednota baptistů
PRAHA 3, Ne 10 .00
Vinohradská 68
PRAHA 3 (rusky mluvící), Ne 17.00
Vinohradská 68, Genadij Gavrilov
PRAHA 3 (mezinárodní), Ne 11.00
Vinohradská 68, Gareth Morris
PRAHA 4 – PANKRÁC, Ne 10.00
Na Topolce 14, Jáchym Gondáš
PRAHA 6, Ne 10.45
Nad Habrovkou 3, Keith Jones

Evangelická církev metodistická
PRAHA 2 – NOVÉ MĚSTO, Ne 9.30
Ječná 19, f.A.Procházková
PRAHA 9 – HORNÍ POČERNICE, Ne 9.30
Křovinovo nám. 12, f.P.Hradský
PRAHA 10 – STRAŠNICE, Ne 10.00
Vilová 26,f.P.Kuchynka

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
Redakce a administrace v Praze 2, Ječná
19, PSČ 120 00, tel.: 224 919 607, e-mail:
ET.KJ@worldonline.cz
www.evangelickytydenik.cz
Řídí redakční rada.
Redaktor: Ladislav Mečkovský
Uveřejněné příspěvky nemusí vždy
vyjadřovat stanoviska vydavatelů.
Nevyžádané materiály redakce nevrací,
ani neuschovává. 
Celoroční předplatné 440 Kč, jednotlivé
číslo 10 Kč. Č.ú.: 1932069379/0800
Tiskne Grafotechna 
Distribuci provádí společnost
*Mediaservis s.r.o., Zákaznické Centrum,
Kounicova 2b, 659 51 Brno. Příjem objed-
návek tel.: 541 233 232, fax: 541 616 160,
e-mail: zakaznickecentrum@mediaser-
vis.cz, příjem reklamací: 800 800 890.
*A.L.L.Production s.r.o., Poděbradská 24,
190 00 Praha 9, tel.: 234092851
Registrační číslo MK ČR: E 365
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Pozvánky

den Gaul vom Kopf her anzuzäumen,
Communio viatorum 2007/2, str.
254-265) je „dekalogem svého dru-
hu", i když pořadí témat je jiné a
není úplné. A Dekalog (Ex 20: Dt 5)
je vysvoboditelskou zvěstí o stvo-
ření: člověk je (s)tvořen tehdy, když
je vyveden z (egyptské) smrti a žije
podle zákonů nového věku.
Benešova práce je pečlivá, pro-
myšlená, dosti podrobná a ilus-
tračně zdařile prokreslená. Před-
ložené pojetí, jež není imperativní
ani futurální (eschatologické),
nýbrž prezentní, je originální – i
když se vluzují určité pochybnosti
a zdá se, že nárokovost (budeš,

máš, musíš etc.) této izraelské a
židovské duchovně-politické ústa-
vy je možné odsunout. 
Práci, jakkoli vynikající, schází
možná širší dějinné zarámování.
Neboť spojení, ba skloubení ná-
boženství a práva nebylo v široké
geograficko-politické (a ideologic-
ké) oblasti, v níž se starý Izrael i
pozdější Židovstvo prostíraly,
něčím neznámým. Právě naopak,
izraelský dekalog je zvnějšku vi-
děno dítětem Chammurapiho zá-
koníku (18. st. ante). Také tento
zákoník, jenž zpracovává (nebo
zapracovává) předchozí právní
celky a úpravy, není chápán jako
dílo lidí: babylonský král přijímá

tuto právní ústavu v pokorné póze
od boha Šamaše (nebo Marduka?).
(Srov. Klíma, Josef: Lidé Mezopotá-
mie, Praha – Orbis, 1976; zastavme
se zvl. u oddílu IX: Aby silný ne-
škodil slabému, str. 197nn.) Srov-
náním s Chammurapiho zákoní-
kem by více vynikly i rozdíly, na-
příklad třídní charakter babylon-
ské koncepce, ten v izraelském
sepsání nenajdeme. Beneš však
měl asi (dobré?) důvody, proč se
do mezináboženského srovnávání
nepustil. K tomu bude mít příleži-
tost při sepisování svých dalších
děl, jež, jak doufám, budou ná-
sledovat.

Milan Balabán

Naplnil se čas

DESÍTKA 
čili přítomnostní výklad Dekalogu

PŘEDSEDNICTVO KOSTNICKÉ JEDNO-
TY - SDRUŽENÍ EVANGELICKÝCH KŘES-
ŤANŮ, O.S. oznamuje a srdečně zve
členy, přátele a zájemce na Sjezd
Kostnické jednoty, který se bude
konat v sobotu 8. listopadu od
13.00 h v prostorách sboru ECM 
v Ječné 19. Praha 2. Na programu
bude biblický úvod, přednáška a
po ní bude následovat obvyklý
program sjezdu. Bližší informace
ještě po prázdninách zveřejníme. 

* * *
TA LIDSKÁ SVOBODA
Letošní rok nám připomíná 90. výročí
osvobození naší vlasti po 300 letech
poroby v rakousko-uherském soustá-
tí. A nejen to. Osmička v datu letošní-
ho roku vyvolává vzpomínky na
doby, kdy jsme svobodu nejen získá-
vali, ale i ztráceli a znovu dobývali.
Co však je ta lidská svoboda, že stojí
za to vést o ni nové a nové společen-
ské, národní, ale i zcela osobní zápa-
sy? Do úvah o tom nás uvede Mgr.
Dalibor Molnár, emer. farář ČCE,
přednáškou v sobotu 24. května ve
14,30 h ve sborovém domě ČCE v Ly-
sé n/L. Zve Kostnická jednota, o.s.,
místní sdružení v Lysé n/L.

* * *
5. CELOSTÁTNÍ KONFERENCE A ROCHA
2008 se koná ve dnech 8. - 11. května
2008 v České Skalici v Domě Církve
bratrské, Tyršova 258.
Cíle konference:
* Posilovat povědomí vzájemnosti v
hnutí A Rocha, radosti i odpovědnos-
ti za stvoření.
* Seznámení s projekty A Rocha ve
světě 
* Povzbuzení k aktivitám v ochraně
přírody, posílení křesťansko ekologic-
kého myšlení 
* Poznání nových lokalit a přírodních
společenství podhůří Orlických hor +
Policko a Broumovsko
Cena konference s ubytováním je
1420 Kč, bez ubytování je 820 Kč, s
provizor. noclehem 940 Kč. Platbu je
nutné provést do 1. května 2008.
Kontaktní osoby:
Pavel a Radka Světlíkovi, tel. 775 042
221, 491 420 616; Filip Laštovic, tel.
603 959 813 
Havlíčkova 65, 552 03 Česká Skalice
e-mail: psvetlik@arocha.cz
Informace o ekologicko-křesťanském
hnutí A Rocha najdete na 
www.arocha.org

Farní sbor Českobratrské církve
evangelické v Dobříši pořádá 
(v rámci Májových slavností měs-
ta) ve svém kostele výstavu obra-
zů Miroslava, Ondřeje a Vojtěcha
Radových: "Ejhle obraz". 
Srdečně zveme veřejnost na ver-
nisáž této výstavy, která se usku-
teční v pátek 23. 5. od 18.00.

Program: 
Uvítání - Samuel Hejzlar; farář;
Slovo k výstavě - autoři,
Varhanní doprovod - Lukáš Vendl. 
Zvláště pak zveme rodiny s dět-
mi, pro něž bude na farní zahradě
připraven program již od 17.00.  
Dále bude výstava veřejnosti pří-
stupná dne 24. 5. od 10.00 do 12.00
a dále o nedělích 25.5.; 1.6. a 8.6.
vždy po bohoslužbách do 13.00.
V případě zájmu (např. škol) i bě-
hem týdne - dle dohody. 

Dne 8. 6. v 15.00 bude výstava
zakončena projekcí ze sakrálního
díla Miroslava Rady "Svědectví

obrazu" s následným rozhovorem
- opět v kostele ČCE v Dobříši.      

Samuel Hejzlar, farář

Pozvání do Dobříše

Baptisté na Kubě zahájili 50 dní modliteb
Čtyři samostatné skupiny baptistů na Kubě se zapojily do společné ini-
ciativy modliteb a evangelizace, která bude trvat 50 dní. Všecky čtyři
jednoty baptistů jsou členy Světové baptistické aliance. 
Od velikonoční neděle do Letnic „budeme sjednoceni v modlitbě za
svou zemi a její evangelizaci," řekl kubánský pastor Elmer Lavastida.
„Do programu nepřetržitých modliteb po dobu 50 dní se zapojí děti,
mládež i dospělí. Očekáváme velké věci od Boha!" dodal. 
Čtyři skupiny baptistů zintenzivnily v poslední době vzájemnou spolu-
práci. V únoru při příležitosti neděle Světové baptistické aliance připra-
vily společné dramatické představení s názvem „Jsme jedno". 
Znázornily v něm příchod prvních baptistů na ostrov Kuba v roce 1879.
Baptisté na Kubě považují existenci čtyř baptistických jednot za příklad
„rozmanitosti Těla Kristova". Součástí jejich přesvědčení je, že „žádný 
z údů těla si o sobě nemyslí, že je nenahraditelný, každý však přispívá
k obohacení ostatních".

Havana - BWA
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KUNVALD
Kunvald, obec nedaleko Žamberka, nám
splývá s prvními kroky Jednoty bratrské, s
odvahou promítnout nároky Kristova evan-
gelia do všedního života. Z husitských koře-
nů tu vyrostla česká církev první reformace,
která se sama církví netroufá nazvat, ale jen
její částkou – jednotou. Zahraniční členové
tohoto křesťanského uskupení nazývají rádi
Kunvald „kolébkou" Jednoty bratrské. 

Sem přišli z Prahy i odjinud pod vedením
Bratra Řehoře r. 1457-8 do vypálené vsi
nespokojenci s duchovním stavem církve a s
vývojem její husitské obnovy - nedokonče-
ností reformace. Chtěli tu žít pod Boží autori-
tou, pod vedením Ducha svatého, chtěli tu
vážně přemýšlet ve venkovském ústraní o
ideálu apoštolské církve, chtěli se jí podobat.
Nalézali k tomu odvahu se vší pokorou a
sebezapřením. 
Do blízkosti Žamberka je také vábila osob-
nost „dobrého" kněze Michala ze Žamberka,
který proslul jako kněz vzorného života. To
bylo pro formující se společenství velice
důležité, a proto se chtěli odevzdat jeho
duchovnímu vedení. Kunvaldští vytvořili
spolu s ostatními podobnými skupinami
organizované a vnitřně spjaté společenství.
Rozhodli se opustit lidské autority a řídit se
samým Písmem svatým. „My jsme si zvolili
naším Pánem a králem Ježíše Krista," slyšel
od nich Rokycana. 
Dlouho však klid v Kunvaldě neměli. Mno-
žily se žaloby na ně, že se vymykají z církve
podobojí praxí večeře Páně a vysokými
mravními nároky. Již r. 1460 byl vězněn Mi-
chal a po propuštění musel opustit Kunvald,
kam se předtím přestěhoval. R.1461 došlo i
na Bratra Řehoře a mnoho dalších. 
Klidnější doba přišla za vlády Jagellovců. Po
odboji českých stavů 1547, po prohrané Šmal-
kaldské válce, Jaroslav z Pernštejna neúpro-
sně Bratry ze svého panství vypověděl listem
z 10.9.1547. Tehdy odešlo z Rychnovska asi
600 osob do vyhnanství. 
Podle pověsti tu v Kunvaldě vyrostla Bra-
trská lípa (u čp. 77) ze tří proutků zasazených
při loučení Bratří s vlastí. Tři srostlé kmeny
symbolizují podstatnou trojinu bratrského
bohosloví: víru, naději a lásku.
Za císaře Maxmiliána II. se někteří vyhnanci
sice vrátili, ale ani svoboda vyznání po Ru-
dolfově majestátu r. 1609 netrvala dlouho.
Pobělohorská protireformace byla tvrdá...
Na místě prvního sboru Jednoty bratrské 
v Kunvaldě je dnes domek „Na sboru". V r.
1929 jej zakoupila Českobratrská církev
evangelická a vytvořila v něm památník
Jednoty bratrské s výstavní expozicí o histo-
rii Jednoty.
U silnice nad domkem Na sboru byl na býva-
lém bratrském hřbitově 24.7.1910 postaven
pomník Jana Amose Komenského. Autorem
pomníku je sochař S.Fiedler, který ho vyho-
tovil podle návrhu J.Strachovského z hořic-
kého pískovce.
Nedaleko domku Na sboru je Modlivý důl -
údolí, kde se Bratří scházeli ke svým boho-
služebným shromážděním v dobách proná-
sledování.

RYCHNOV NAD KNĚŽNOU
Sbor Jednoty bratrské v Rychnově n.Kn.
vznikl v době prvního pronásledování
(1460), kdy Michal ze Žamberka musel opus-
tit Kunvald a po propuštění z vězení se usíd-
lil v Rychnově na panství katolického ochrán-
ce Jana Rychnovského ml. Bratří si v Rych-
nově postavili sbor na Solnickém předměstí,
Již v prvním desetiletí mladého společenství
se důležité události odehrály mimo Kunvald.
V r.1464 se někde „na horách Rychnovských"
konalo důležité setkání, na kterém se první
Bratří dohodli na společném řádu. Zavázali
se , aby se „spolu u víře v Pána Krista ostří-
hali a v spravedlnosti ustavovali, kteráž 
z Boha jest, a v lásce přebývajíce, naději měli
v Bohu živém. A toho aby skutky dobrými
dokazovali, jedni druhým posluhujíce skrze
ducha lásky, a ctnostný život vedli, pokojný,
tichý, zdrženlivý, trpělivý, čistý, aby skrze ty
věci poznávali, že v pravdě víru mají i lásku
neomylnou a tak naději jistou, odloženou 
v nebi..."
O tři roky později se Bratří rozhodli zvolit si
vlastní duchovní. Stalo se tak po dřívějších
vážných rozhovorech s Martinem Lupáčem,
který jejich odvážný počin schvaloval. Svůj
záměr uskutečnili ve Lhotce u Rychnova
n.Kněžnou, pravděpodobně na Zelený čtvr-
tek 26. 3. 1467. Losem byli zvoleni Matěj
Kunvaldský, Tůma Přeloučský a Eliáš z
Chřenovic. Přišlo ale kvůli tomu další proná-
sledování od krále Jiřího... - Tuto událost při-
pomíná Bratrská borovice nedaleko obce
Slemeno (mezi Častolovicemi a Rychnovem
n.Kn) – dnes už jen její torzo, když ji vichřice
10. 6. 1971 vyvrátila. 
Význam rychnovského sboru je dán i tím, že
tu sídlil první biskup Matěj Kunvaldský.
Tento sbor jako hostitel mnohých synodů
Jednoty byl svědkem velkých rozhodnutí pro
život mladé Jednoty (konečné rozhodnutí ve
sporu mezi Velkou a Malou stránkou 1494).
R. 1497 se stal majitelem Rychnova a také
ochráncem Bratří Vilém z Pernštejna spolu s
manželkou Johankou z Liblic. Na mnoha
jeho moravských i českých panstvích byl
také bratrský sbor (Lipník, Přerov, Hranice,
Drahotuš, Kralice... Pardubice, Potštejn,
Rychnov n.Kn., Nový Bydžov...) Přízeň
Pernštejnů končila r.1457: na rozkaz Jana 
z Pernštejna byl sbor zavřen a Bratřím byla
zakázána shromáždění. Protože v tom Bratří
příliš neposlouchali, další Pernštejn Jaroslav
vystupoval proti Jednotě ještě přísněji. Bratří,
kteří se nepřipojí k jednomu ze dvou povole-
ných vyznání, se musí vystěhovat! Z Rych-
nova odešlo 25 rodin, ze Solnice 18, spolu 
s dalšími z jiných obcí na 400 osob. Většina
Bratří však zůstala.
Když se majiteli Rychnova stali Trčkové 
z Lípy (1577), mohli se Bratří zase volněji
shromažďovat. Ještě lépe se jim vedlo pod
Kryštofem Betengelem z Neyenberka, který
Rychnov koupil 1587. V letech 1594-1602 po-
stavil pan Kryštof veliký chrám sv. Trojice. Je
možné, že jej postavil pro Jednotu, stejně tak,
že Bratří tento chrám používali společně 
s podobojími. Zavřen byl 1627, 1666 došlo 
k jeho úpravě pro katolickou bohoslužbu a 
v r. 1842 došlo k jeho velké přestavbě. 

BRANDÝS NAD ORLICÍ
Jednota bratrská v Brandýse n.O. získala
brzy své stoupence. Zpočátku o ně bylo
duchovně pečováno snad z Kunvaldu,
později z Rychnova n.Kn. Brandýs jistě nebyl
nevýznamným sborem. Jeho správcem byl
Prokop z Jindřichova Hradce. Chráněn ro-
dem Kostků z Postupic zde prožíval svá
poslední léta Bratr Řehoř do svého úmrtí
12.8.1474 a byl tu pohřben na bratrském hřbi-
tůvku. 

Jako i jiné bratrské sbory, měl tento sbor krycí
název „Pod Klopoty". Areál bratrského sboru
byl nejspíše v blízkosti dnešního zámku.
Podle pozdějšího popisu z r.1635 byl bratrský
dům uspořádán jako malý klášter obehnaný
dalšími budovami. U hlavních vrat do areálu
byl vysoký dům s krásnými nápisy – příby-
tek správce sboru. K němu na východní stra-
ně přiléhala krásnými květy zdobená bratr-
ská škola. Třetí stranu malého náměstí tvořil
dřevěný bratrský kostelík s malou věží. Čtvr-
tou stranu tvořila budova s obydlím pro
jáhny a studenty. Uprostřed prostranství byla
zeleninová zahrada, kašna a nádrž pro ryby.
Na jih za kostelíkem bývala štěpnice táhnou-
cí se snad až k řece.
Bratrská škola v Brandýse je patrně první
školou Jednoty. Založil ji movitý Bratr
Klenovský v součinnosti s Mistrem Havlem
ze Žatce, který byl mistrem pražské univerzi-
ty, ale přešel sem k Bratřím do Brandýsa a
učil zde nejen budoucí duchovní Jednoty.
V Brandýse Jednota bojovala na synodě r.
1490 vnitřní zápas o novou orientaci – vyjití z
ústraní vstříc duchovní službě ve veřejnosti.
Je to čtyřletý zápas Malé a Velké stránky
druhé bratrské generace.
V době pronásledování po Šmalkaldské vál-
ce musel být sbor zavřen, ale již r.1557 Bratří
opět sbor otevřeli. Brandýs přešel r.1599 do
vlastnictví bratrského Jana ze Žerotína a
jemu se tu narodil 14.9.1564 syn Karel (tehdy
ještě Brandýs patřil matce Janově, Libuši z
Lomnice). Karel ze Žerotína v Brandýse
postavil na Loukoti větší kostel, ale v r. 1629
jej nechal strhnout, aby nepřišel do rukou
pobělohorské katolické protireformace. Od r.
1621 v Brandýse pod Žerotínovou záštitou
přebývalo až 24 bratrských duchovních,
mezi nimi i biskup Matouš Konečný, který tu
zemřel 8.2.1622. Jeho náhrobní kámen se
zachoval ve venkovním zdivu budovy
čp.100, která se nachází na místě bývalého
žerotínského kostela. Císařské mandáty se
utužovaly podle úspěchů císařských vojsk a
ti, co se skrývali, připravovali se na exil. Na-
konec odešel i Žerotín.
Pod záštitu Žerotínovu přišel do Brandýsa
n.O. z Moravy také J.A.Komenský Psal zde
útěšné spisy. Vznikl tu také Labyrint světa a
ráj srdce, který Komenský dedikoval Karlu
ze Žerotína 13.12.1623. Podruhé se tu Ko-
menský oženil s Dorotkou, dcerou bratrské-
ho biskupa Jana Cyrilla. Svatba 3.9.1624 byla
velká za účasti četných svědků z řad rytířů i
kněží a primátora města. Napovídá to, že tu
Komenský nežil tajně. R.1625 odtud odešel
do Podkrkonoší, než opustil vlast.
Komenskému byl v údolí na jihovýchod od
města postaven pomník - vysoký jehlanec 
z tvrdého pískovce s kulatým reliéfem s tváří
Komenského. Je to vůbec první pomník
Komenskému. Odhalen byl 5.9.1865 při slav-
nosti, které se účastnilo na 6000 osob (pří-
tomni byli mj. Tyrš, Palacký, Purkyně...).

LITOMYŠL
Litomyšl má tu vzácnou výsadu, že se
dochovala zakládací listina, jíž český král
Přemysl Otakar II. povýšil klášterní osadu na
město r. 1259. 
V Litomyšli se Bratří usadili velmi brzy po
začátcích Jednoty, silný sbor tu byl již r.1475.
Pán města Zdeněk Kostka z Postupic byl
nakloněn k tuhému odporu proti Jednotě, ale
jeho nástupce Jan starší Kostka z Postupic 
k Jednotě přilnul a přistoupil k Jednotě jako
jeden z prvních šlechticů. Jednotu chránil a
podporoval a svého syna vychoval pro život
mezi Bratřími. V jeho přízni Bratří získali
několik sborových budov a horní město, kde
ponejvíce bydleli, nazvali „horou Olivet-
skou". 

Litomyšl byla vedle Mladé Boleslavi výraz-
ným střediskem Jednoty. Pobývali tu na čas
Bratr Řehoř i Matěj Kunvaldský, sídlil tu
Prokop z Jindřichova Hradce, přátelsky spo-
lupracující s Br. Lukášem. Důležitou osob-
ností Velké stránky v Jednotě byl Jan Kle-
novský, muž širokého rozhledu. 
1.3.1491 vyjelo z Litomyšle poselstvo, které
jelo hledat dokonalou církev. Bude na Bal-
káně, v Rusku, v Malé Asii, ve Svaté zemi, 
v Egyptě? S touto otázkou se sbor loučil 
s Bratřími Lukášem, Kašparem, Marešem
Kokovcem a Martinem Kabátníkem. Nenašli.
Po dvaceti měsících putování napsal Br.
Lukáš: „Protože jsme kraj světa nenalezli cír-
kev shodnou s našimi představami o církvi
apoštolské, jsme přesvědčeni, že její obnove-
ní se stalo v naší Jednotě. Proto budeme za ni
ještě více Pánu Bohu vděčni a více ji budeme
milovat."
V Litomyšli působil Jan Černý, bratr Lukáše
Pražského, věhlasný lékař a bohoslovec. R.
1493 se stal i osobním lékařem Johanky z Lib-
lic, manželky Viléma z Pernštejna. Polemicky
korespondoval s vášnivým odpůrcem Jed-
noty Augustinem Käsebrodem, členem krá-
lovské kanceláře Vladislava II. v Budíně.
Černý ho také léčil a Käsebrod se mu chtěl
odměnit „zachráněním" od Jednoty, nepo-
vedlo se mu to.
V r.1503 založil Bohuš Kostka pro Bratry tis-
kárnu, kterou svěřil do péče Pavlu Mezi-říč-
skému – své tisky podepisoval Pavel
Olivetský z Olivetu. To už tu působil velice
vzdělaný bohoslovec Vavřinec Krasonický,
veliký pomocník Bratra Lukáše v přerodu
Jednoty. Po jeho smrti 1533 přišel do Lito-
myšle Jan Augusta. To se bratrská Litomyšl
stala ohniskem Jednoty. Nastalo přejné pro-
lutherské období, doba intenzivních styků 
s Wittenbergem, sám Augusta dvakrát za
Lutherem zajel. Poselstva však vycházela i
do jiných středisek reformace, udržovala se
čilá korespondence s reformačním světem.
Litomyšl byla i místem porad se zástupci
domácí církve utrakvistické a Augusta po-
mýšlel na spojení Jednoty s luterskými utra-
kvisty. 
R.1546 v Litomyšli hořelo, shořel i bratrský
archiv. V následném roce však přišla rána
ještě horší, králova pomsta za odboj českých
stavů proti Ferdinandovi I, do kterého se
Kostkové zapojili. Město propadlo královské
konfiskaci. Stejně i majetek Jednoty, které byl
okamžitě zavřen sbor a členové postaveni
před rozhodnutí: zrušit své členství v Jednotě
nebo opustit zemi. Do vyhnanství vyjelo
15.6.1548 asi 150 osob, biskup Jan Augusta
byl lstí zatčen a vězněn 16 let na Křivoklátě.
Prostý památník, který byl odhalen v neděli
16.9.1956 v blízkosti Džbánova, připomíná,
že ve zdejších lesích byl 25.4.1548 zajat bis-

Jednota bratrská v Čechách a na Moravě 
dějiny a současnost

Sbory Jednoty bratrské v Čechách
V loňském roce jsme si připomínali 550. výročí vzniku Jednoty bratr-
ské při vzpomínkových slavnostech i v tisku. V různých pohledech
jsme nahlédali na to, jak vyznávala svou víru, jak žila a zápasila o exi-

stenci a čím obohatila nejen své současníky, ale i následné generace.
Podívejme se na tyto její projevy v některých českých sborech.

Kunvald - Domek na sboru

Jan Augusta



kup Jednoty bratrské. Za vlády Maxmiliána
II. se Bratří opět tiše scházeli, ale bratrský
sbor už nenabyl takového významu jako
před prvním vyhnanstvím. Zanikl v pobělo-
horské době.
Pověst uvádí, že se Bratří z Litomyšle a okolí
loučili s vlastí na Růžovém paloučku u Mo-
rašic. Roste tu zvláštní rudá stepní růže Rosa
gallica, které se údajně nikde jinde nedaří.
19.6.1921 tu byl odhalen památník bratrským
exulantům od Aloise Meteláka za přítomnos-
ti asi 70 000 lidí. Za vysokou ozdobnou mříží
4,5 m vysoký sloup nese kouli o průměru 50
cm, která je pokryta měděnými reliéfy. - Po r.
1990 byly na Růžovém paloučku obnoveny
slavnosti k Husovu dni. 
Ve stejný den 19.6.1921 byl předán městu 
v Litomyšli pomník J. A. Komenského od
Aloise Meteláka. Tvoří ho na podstavci stojí-
cí velká koule o průměru 2,5 m symbolizující
Zemi. Je složena z dílů měděného plechu, na
kterém jsou stylizované výjevy ze života Ko-
menského a jeho díla Orbis pictus. 
S Litomyšlí je spojena také řada významných
osobností české kultury, např. B.Smetana, B.
Němcová, A. Jirásek, T. Nováková, Z. Ne-
jedlý....

MLADÁ BOLESLAV

Již před rokem 1468 byli na Mladoboleslav-
sku Bratří. Soustřeďovali se ve sboru v neda-
lekých Vinařicích, snad po vzoru kunvald-
ském ve venkovském ústraní. Jeho vliv sahal
do širokého kraje od Turnova až k Brandýsu
n.Labem. Během třiceti let se však středisko
Jednoty přesunulo do Mladé Boleslavi, když
se Jednota přestala měst stranit. Po smrti
Tůmy Přeloučského 23.2.1518, jednoho ze tří
zvolených bratrských kněží v památném
roce 1467, byl zvolen do funkce sudího 
v Jednotě Bratr Lukáš Pražský, významný
bohoslovec, a s ním se sbor v Mladé Boleslavi
stal střediskem Jednoty, „bratrským Římem".
Bratří dosáhli takového vlivu, že pojmenová-
ní „Boleslavští Bratří" se stalo označením pro
celou Jednotu.
Pánem Boleslavska se stal r.1469 Jan Tova-
čovský z Cimburka a jeho manželka Johanka
Krajířová z Krajku. Vlastnili také paství 
v Brandýse n. L., na Hrubém Rohozci a v
Turnově – i tady vznikly důležité bratrské
sbory. Paní Johanka se synem Adamem daro-
vali Bratřím zbořeniště bývalého františkán-
ského kláštera s kostelem na ostrohu nad
Jizerou. Tuto čtvrť Bratří nazvali Karmel.
Vznikl tu bratrský špitál i bratrská škola.
Jednota brzy pochopila význam knihtisku
pro pohodlnější vzdělání, k rozšíření bratr-
ských nauk, pro pastorační pomoc, když se
musela stáhnout do ústraní... V Mladé
Boleslavi využila tiskárnu věhlasného lékaře
a tiskaře Mikuláše Klaudyána. Pracoval v ní i
Jan Štyrsa. 
Vliv bratrského bohosloví a křesťanského
způsobu života byl silný nejen na poddaný
lid, ale i na panstvo. V pátek 23.9.1530 se sjelo
na Karmel na 20 členů panského stavu, aby
se otevřeně přiznali k Bratřím, a dali se zno-
vu pokřtít na znamení, že v Jednotě poznali a
osvojili si dobrodiní Kristovy smrti. 
Mezi postiženými mstou Ferdinanda I. po

Šmalkaldské válce byl i boleslavský pán
Arnošt Krajíř. Byla mu odňata řada panství a
sám měl „domácí vězení" v prostorách
města. Sbor byl zavřen. Ale již r.1553 nebojác-
ně připustil Arnošt Krajíř otevření sboru k
veřejným bohoslužbám a navíc obnovil pří-
pravy ke stavbě velkého reprezentačního
sboru. Stavěl jej italský Matteo Borgorelli.
Přes výslovný králův zákaz jej pan Arnošt
otevřel na Velký pátek 23.3.1554 a oznámil
tento svůj krok s vysvětlením arciknížeti.
Příštího roku 18.3.1555 pan Arnošt zemřel a
mladí Krajířové byli králem přinuceni 11 dní
po otcově smrti sbor zavřít a Bratřím byla
povolena jen domácí shromáždění. 
Velká střediska Jednoty měla své bibliotéky, v
nichž byly soustřeďovány důležité píse-
mnosti Jednoty. Měla ji i Mladá Boleslav.
Správce sboru Jan Černý, po uvěznění
Augustově nejvyšší představitel Jednoty,
viděl potřebu shromáždit písemné materiály
o bouřlivé době kolem stavovského povstání
1547. R.1552 byl povolán pomocník na tuto
práci, mladý Jan Blahoslav. Začal přepisovat
písemné materiály k událostem 1547-1549.
Blahoslav dobrou myšlenku Černého rozko-
šatil – dal popud k sebrání písemných dokla-
dů od vzniku Jednoty. Tak začaly vznikat
bratrské folianty Akta Unitatis fratrum. Po

Blahoslavovi se zapojili do práce další pra-
covníci a vytvořili historický skvost o 14
svazcích. Blahoslav myšlenku Černého zhod-
notil v úvodu foliantů (dnes VII.svazek):
„Svatý milého otce br. Černého skutek býti
soudím, že jest se i v to dal, aby ty věci, kte-
réž se nyní dějí, poznamenával, ano i ta
psaní, kteráž se v těch pokušeních od bratří
činila a činí, pořádně v hromádku sbíral, a to
vše tak spolu v jednu knihu snášel..."
Na krátký čas byl velký sbor otevřen r.1567 a
pak v r.1575 na svatodušní svátky - to byl čas
jednání o Českou konfesi. Velké shromáždě-
ní vedli J.Kálef a O.Štefan. V červenci 1600
byla Mladá Boleslav povýšena na královské
město, 2.9.1602 došlo k provedení svatoja-
kubského mandátu proti Bratřím a na Váno-
ce byl zapečetěn veškerý bratrský majetek
včetně karmelské knihovny. Volná léta po
Rudolfově majestátu ukončila Bílá Hora a její
důsledky. Bratrský sbor byl zavřen 26.1.1623
a bylo poručeno bratrským kněžím, aby se 
z Karmele vystěhovali před slunce výcho-
dem 31. ledna. 
Posledním biskupem v Mladé Boleslavi byl
Matouš Konečný, který před rychlým odjez-
dem do ochrany Žerotínovy v Brandýse n.O.
ukryl svůj „archiv" v podlaze karmelského
příbytku. (Byl náhodně objeven při staveb-
ních pracech v létě 2006.) Velký sbor byl r.
1624 vysvěcen na katolický kostel sv. Václa-
va, 1878 byl zrušen a přeměněn na vojenské
skladiště. 19.6.1910 byl otevřen jako muze-
um. 20.7.1946 zde byl ordinován na prvního
českého biskupa obnovené Jednoty bratrské
Václav Vančura.
Bratrskou historii Mladé Boleslavi připomí-
ná i Komenského pomník v parku na Vý-
stavišti od Ladislava Šalouna, odhalený 
24. 6. 1928 a znovu 28. 3. 1946. Stejně tak i
četné ulice pojmenované po osobnostech
Jednoty.

BRANDÝS NAD LABEM.

Na skalnatém ostrohu nad Labem na místě
původní tvrze vystavěl Jan Tovačovský 
z Cimburka hrad (dnes zámek). S druhou
manželkou Johankou Krajířovou z Krajku
byli ochránci Jednoty bratrské, a tak do jejich
vsi přicházeli Bratří z míst, kde byli pronásle-
dováni. Městem se stal Brandýs až r. 1561. 
Po příchodu na boleslavský Karmel sem
zajížděl Lukáš Pražský, pokud nejezdil za
utajenými Bratřími přímo do Prahy. V r. 1512
tu byla přijata do Jednoty paní Johanka.
Brandýs se stal důležitým pro Prahu - správ-
cem tohoto sboru byl od r.1537 Jan Černý,
pozdější přední biskup a sudí Jednoty a
významný historik, s jehož jménem jsou spo-
jeny Akty Jednoty. Jan Černý často „vskako-
val" do Prahy a brandýský sbor často hostil
četné návštěvy z Prahy. Černý odtud rozšířil
svou misijní aktivitu i na Nymburk, Kolín,
Slaný, Beroun...
Na čas používali Bratří kostel sv. Vařince,
který patřil utrakvistům, kteří tu neměli
svého faráře. Na přání věřících měli společné
bohoslužby Bratří i podobojí. Krajířové se
odhodlali k odvážnému kroku – povolali
významného italského stavitele Mattea Bor-
gorelli, aby postavil pro bratrský sbor chrá-
movou budovu. Borgorelli se po četných roz-
mluvách s Bratřími a po prostudování staro-
křesťanských chrámů pokusil o nový typ cír-
kevního prostoru, který by nejlépe Bratřím
vyhovoval i vzhledem k podstatě jejich boho-
služby. „Sbor" byl dokončen v r. 1542. 
To se už blížil neblahý rok 1547... Král bran-
dýské panství zabavil, členy Jednoty vypově-
děl, pokud nepřestoupí k podobojím nebo
katolíkům. Asi 300 osob na 50 vozech odešlo
do vyhnanství. Bratrský sbor nyní patřil pod-
obojím. Ale bratrský svéráz tu zůstal v rámci
církve podobojí. Velký sbor byl po r. 1624
označen jako kostel obrácení svatého Pavla.
Měl vyzývat, aby se evangelíci podle jeho
způsobu obrátili k víře pravé...

PRAHA
Zakladatelé Jednoty bratrské pocházeli z
posluchačů Rokycanových, který je silně
ovlivnil svými stesky nad duchovní i mravní
úrovní křesťanství. V Praze však pro ně neby-
lo místa... ale vedení Jednoty na Prahu neza-
pomínalo. Bratří tu byli, scházeli se tajně, a
bylo jich tu patrně mnoho. Správcové poměr-
ně vzdálených sborů přicházeli do Prahy, aby
na tajných místech posloužili Bratřím slovem
i svátostmi.
Důležitým místem pro Prahu byl dost vzdá-
lený sbor v Lenešicích u Loun. Založil ho
Bratr Řehoř, který sem přišel po svém uvěz-
nění 1461. Brzy se stal velice důležitým bratr-
ským střediskem celého kraje. Od r.1467 se
stal jeho správcem Eliáš z Chřenovic. Sem
přicházeli ohrožení Bratří z východních Čech
při pronásledování 1468-1471. Počátkem 16.
stol. své prvenství Lenešice ztratily; přešlo na
Mladou Boleslav. 
Péči o Prahu převzaly Benátky nad Jizerou a
Mladá Boleslav. Po ustavení sboru v Bran-
dýse n.Labem měl Pražany na starost správ-
ce tohoto sboru, jímž byl od r. 1537 Jan Černý.
Dalším významným sborem byl pro Prahu
sbor v Tuchoměřicích. Byl obsazován zkuše-

nými správci, nejednou předními členy úzké
rady. Býval tu „bratrský seminář", který
vychovával budoucí duchovní Jednoty. Od
r.1584 tu sídlil biskup Jan Efraim, jeden ze
spolupracovníků na Bibli kralické. Majitelem
panství byl obětavý příznivec a věrný člen
Jednoty Ctibor Sluzský z Chlumu a na Tu-
choměřicích, který pro sbor vytvořil svobod-
né prostředí. Budovy a polnosti byly osvobo-
zeny od daní.
Po Majestátu Rudolfa II. mohla Jednota bez
obav vystoupit na veřejnost i v Praze.
Ukázalo se, jak mnoho tajných členů a příz-
nivců měla v hlavním městě, kde se doposud
mohli jen „koutkovat". Za krátký čas byla
svěřena Jednotě do správy Betlémská kaple.
Působili tu Matěj Cyrus a po něm Jan Cyrill.
Již v létě 1609 se stal Betlém opět přitažlivým
pro celou Prahu. Ke svaté večeři Páně přistu-
povalo přes 1000 osob vedle velkého množ-
ství „diváků". 
Jednota pomýšlela na stavbu vlastního koste-
la. Za podpory zejména pana Viléma z Rou-
pova přistoupili ke stavbě kostelů Šimona a
Judy, větší pro česká shromáždění, menší pro
německá. 14. 6. 1620 je biskup Matouš Ko-
nečný odevzdal svému účelu. Bratří tu však
nepobyli dlouho – na Štědrý den je dostali
Milosrdní bratři...
Na krátký čas před Bílou Horou dostali Bratří
jako útulek také opuštěné jezuitské Klemen-
tinum s kostelem sv. Salvatora, který stával
na místě staré kaple sv. Bartoloměje. Konal se
tu poslední synod Jednoty před 8. listopa-
dem 1620.
Kruté „theátrum" se odehrálo na Staroměst-
ském náměstí 21.6.1621. Císař Ferdinand II.
veden pomstou chtěl utopit krví stavovský
odboj na obranu náboženství. Nechal popra-
vit 27 českých pánů, rytířů a měšťanů. Sedm
z nich bylo z Jednoty bratrské, mezi nimi i
Václav Budovec z Budova, jeden z největších
politiků a diplomatů předbělohorských
Čech. Jeho dům je téměř v dohledu poprav-
ního místa - v Týnské uličce. (Dům zdobí
pamětní deska a bronzová postava Budov-
cova od Antonína Bílka.) Dvanáct hlav
popravených bylo vystaveno v železných
klecích na mosteckých věžích v Praze.

* * *

Protiferormace vyhnala Jednotu bratrskou
do exilu nebo do utajení „skrytého semene".
Obnovena byla r. 1727 v Ochranově (Herrn-
hut), který založili 1722 exulanti z Moravy na
panství M.L.Zinzendorfa. Misií od r.1732 se
rozšířila do Ameriky, Afriky, Asie i Austrálie.
Do „země otců" se vrátila po r. 1861, první
sbor v Potštejně vznikl v r.1870. Dnes má svě-
tová Jednota bratrská – Unitas fratrum - 19
tzv. samostatných provincií, které spojuje
společný řád určovaný synodem světové
Jednoty. 

Jiří Polma

Sbor v Mladé Boleslavi

Sbor v Brandýse nad Labem

Václav Budovec z Budova

Tyto přílohy vycházejí díky
laskavé podpoře 

Ministerstva 
pro místní rozvoj 
České republiky



ŘÍMANŮM 8,1-11
Jsou tři duchovní zákony, které na
nás působí: zákon hříchu, zákon
smrti a zákon Ducha života. 
My živí máme nejbohatší zkuše-
nosti se zákonem hříchu. Narodili

jsme se do prostředí, kde na nás i 
v nás působí hřích podobně jako
gravitace. Hříchu jsme poddáni,
hříchem jsme přitahováni a kvůli
hříchu padáme na zem. Není mož-
né nehřešit. Nejlépe to zná ten, kdo
se nehřešit snažil. Zase zhřešil. A
proto se na něj vztahuje zákon
smrti.
Smrt je naší tragickou kletbou. Ne-
můžeme zabránit degeneraci bu-
něk, stárnutí a umírání. My živí
zatím děláme všechno pro to, aby-
chom oddálili jistý zánik, víme
však, že jednou se nám to nepodaří
a smrt si zcela zákonitě od nás
vybere svou daň. Co hůř, už si ji 
zčásti a po právu vybrala, protože
de iure jsme již mrtví ve vinách a
hříších.
Do světa ale vstoupila třetí zákoni-
tost, zákon Ducha života v Kristu
Ježíši. Právě toto je radostná zvěst

svatodušních svátků. Vskutku je co
slavit! Kdo je v Kristu Ježíši, je nové
stvoření, kterému je dána moc pře-
konávat přitažlivost hříchu. V Kris-
tu Ježíši je navíc člověk vybaven
novým „genem" (Duchem sva-
tým), který v sobě skrývá překoná-
ní smrti a život věčný. Pavel napsal:
„Jestliže ve vás přebývá Duch toho,
který Ježíše vzkřísil z mrtvých, pak
ten, kdo vzkřísil z mrtvých Krista
Ježíše, obživí i vaše smrtelná těla
Duchem, který ve vás přebývá."
Jsou tři duchovní zákony, které
známe i jako znovuzrození křesťa-
né. Všechny tři musíme brát vážně,
ale vědomě bychom se měli poddá-
vat jen jednomu – zákonu Ducha
života v Kristu Ježíši.
Amen

Bronislav Matulík, 
kazatel Církve bratrské, 

Praha - Smíchov

Evangelický
týdeník
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Svatodušní neděle - Zákon Ducha

Mám na mysli Bibli a literaturu,
která se k ní vztahuje. Už se nejed-
nou podařilo, o co usilovali ti ne-
přátelé křesťanské víry, kteří bystře
rozpoznali, jak podstatně je du-
chovní život křesťanů závislý na
Bibli: Starý zákon vypráví o židov-
ském králi Jójakimovi, jenž svitek
Jeremjášových prorockých kázání
rozřezal a házel do ohně, až celý
svitek na ohništi shořel. (Jr 36,21-24)
"Král ani jeho služebníci se neza-
chvěli strachem a neroztrhli svá
roucha, když slyšeli všechna ta slo-
va." Křesťanská církev snášela totéž
nepřátelství od svého vzniku až do
začátku 4. století. Ještě v únoru roku
303 odsoudil císař Dioklecián Bibli
do plamenů: Kdo ji nevydal, byl
popraven. Leč i sama církev, "maji-
telka" Bible, omezovala její četbu až
do konce středověku. Jen kněží ji
směli číst a vykládat. 
Nová náboženská hnutí a zvláště
reformace si na církvi vynutily
právo pro každého mít, číst, vyklá-
dat a šířit Bibli mezi všechny lidi.
Kdo číst neuměl, učil se to na Bibli.
Toto právo nevybojoval proti cír-
kevní hierarchii lid - nebylo to v je-
ho moci -, nýbrž učitelé církve, jako
byli Jan Hus a Martin Luther, kněží.
Pokud jde o hájení tohoto práva
evangelické církve v tom hrají první
housle, nemají však důvod se tím
chlubit, neboť zároveň přiznávají,
že výsostného práva mít a číst Bibli
využívá zlomek těch, kdo vyznáva-
jí evangelickou víru. Biblická vzdě-
lanost, kdysi na evangelících vyso-
ce ceněná, silně poklesla.
Už jsme řekli, že Bible je pro křesťa-
novu víru nezbytná, naprosto ne-
postradatelná. O co tedy přichází
evangelík, který svou Bibli nečte?
Bylo by přílišné říci, že o všecko.

Takového evangelíka zachraňuje a
při životu udržuje, že v neděli slyší
z úst svého kazatele to, čemu říká-
me biblické Čtení a potom jeho
výklad v kázání. Hyne ve víře,
opouští-li společné shromáždění.
Co tedy Bible svým čtenářům a
posluchačům sděluje a zjevuje?
Předkládá jedinou otázku a jedinou
odpověď. Ptá se, kdo je Ježíš, a
odpovídá: Ježíš je Kristus, Boží Syn.
Tuto otázku a odpověď má (mít)
kazatel evangelia na mysli, když
vstupuje na kazatelnu. Nezmýlí jej,
že židé a mohamedáni, kteří jsou na
Bibli závislí, chápou ji jinak; židé jen
jako otázku bez odpovědi, moha-
medáni jako náboženskou látku, k
níž připojili zcela novou otázku a
nové jméno. 

Evangelické církve se sotva mohou
smířit s tím, že evangelíci svou Bibli
málo čtou. Co ale dělat, aby k ní na-
lezli lepší, vnímavější vztah? Bible
je zvláštní, zcela jedinečná, mnoho-
vrstevná, mnohoobsažná kniha, ani
zkušení literáti si s ní nevědí rady.
Její tajemství spočívá v tom, že je to
kniha církve, v církvi je čtena a
vykládána. Cizí jí nemohou rozu-
mět. Aby jí její vlastní lépe rozumě-
li a rádi ji četli, je každá rada vítána.
Tu svou radu jsem už skoro celou
odtajnil: doporučil jsem vám, abys-
te Bibli četli jako otázku, kdo je
Ježíš, a jako odpověď, že Ježíš, ten
nazaretský tesař, je Kristus, Boží
Syn, Mesiáš.
Začněte u Markova evangelia, je

Hluku zpráv v médiích není možno ani radno zcela unikat. Je agresivní
svými vysokými tóny vypjatých emocí - výkřiky zločinů, křivd, podvo-
dů, nestydatostí. Skoro neuvěřitelné pak je, když v tomto šumu náhle
zazní normální tón.
Viníci hromadných neštěstí v dopravě se mohou lehce stát sami oběťmi
rozhořčeného hněvu těch, s jejichž životy a zdravím lehkomyslně naklá-
dali. Trestem za zklamání důvěry cestujících může být i lynč. Viník sráž-
ky tramvají v Ostravě si ale naopak vysloužil spíše uznání a sympatie, a
to dokonce i pozůstalých. Nemlžil a nesváděl vinu na dopravní podnik,
neopakoval mantru „nebudu se vyjadřovat" ani se nehájil. Přiznal vinu,
omluvil se, vyjádřil lítost, pozůstalým rozeslal dopisy. Podle své
maminky stále opakuje, že tam měl zemřít raději on než tři cestující.
Vina, lítost, omluva - vypadá to, že ten řidič se chová tak, jak je normál-
ní se chovat.
Co je ale normální? Normu chování dnes ve skutečnosti ze všeho nejvíc
vytvářejí média.  Vstupují tak do oblasti, v níž vždy kralovala rodina,
obec, kultura a náboženství. Jsou to média, která nám dnes velmi výraz-
ně sdělují, co máme považovat za normální. Činí to prostřednictvím pří-
běhů politiků a dalších celebrit. Tyto příběhy téměř nahradily staré pří-
běhy otců a dědů, králů, vojevůdců, biblických postav a svatých. Více
než v těch starých je v těch nových příbězích zastoupeno slabošství,
vyhýbání se odpovědnosti, lež a zatloukání až do poslední chvíle.
Čtyřiadvacetiletý Petr Hroch prožil celý život v době, kdy se média již
utrhla z jakéhokoli představitelného řetězu a činí si nárok na to, aby
vytvářela vzorce chování celé společnosti. A přece tento mladík bez
maturity dokázal mediální tvorbě norem úplně prostě vzdorovat a udě-
lat pravý opak toho, co je „mediálně normální". To je při vší hrůze z
dopravního neštěstí ohromně povzbudivé. Asi jako když jedete dálko-
vým autobusem, sedíte někde vpředu, nedobrovolně posloucháte hluk
nějaké příšerné frekvence nebo neodbytného blaníku - a řidičovo rádio
aspoň na chvíli ztratí pod kopcem signál.

Zdeněk Vojtíšek

Média, dvě tramvaje a norma

Málo čteme

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

V krásném vestibulu Severočes-
kého muzea hrál Frédéric Lagarde
na výborném klavíru v neděli 13.
dubna vysoce náročné skladby.
Posluchači, mezi nimiž byli také
evangelíci z místního sboru, vděčně
oceňovali virtuosní mistrovství
francouzského klavíristy, který
předtím měl koncerty v Písku a 
v Jablonném v Podještědí. Přednesl
sonátu op. 57 Appassionata Ludwi-
ga van Beethovena, dvě koncertní
etudy Franze Liszta Il sospiro a
Večerní harmonie, po přestávce dvě
arabesky Claude Debussyho Snění
a Svit měsíce, dále skladbu Maurice
Ravela a připojil dva přídavky.
Koncert uváděla Francouzka žijící
v Čechách, paní Jillian Nizard,

manželka našeho předního klaví-
risty Radoslava Kvapila, evangelí-
ka původem z Brna. 
Po koncertu v rozhovoru při večeři
se pan Lagarde zajímal o historii
Liberce a vysvětlil nám, co je u kla-
víristy paměť sluchová, paměť
mozková a paměť prstová, jak
všechny patří dohromady, a říkal,
že je to jednoduchá věc. 
Po vyslechnutí těch obtížných
skladeb hraných samozřejmě zpa-
měti jsme to s obdivem vzali na
vědomí. 
Hudba má svůj sdělný význam a
všestranný vliv, překračuje hranice
národů a jazyků a zve k dobrým
vztahům mezi všemi lidmi.

Jan Čapek

Francouzský klavírista 
v Liberci

Dokončení na str. 4

Stromy vrostlé do náhrobku - Židovský hřbitov, Jevíčko (viz báseň na str. 3)
foto: Jan Kašper
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SYNOD EVROPSKÉ KONTINENTÁLNÍ PROVINCIE JEDNOTY BRATRSKÉ

Schází se pravidelně každý druhý rok střídavě v různých zemích
Evropy, kde mezinárodní Unitas fratrum působí (Brüder-Unität,
Brüdergemeine). Ten letošní synod má být ve dnech 19. – 24. května 
v dánském Christiansfeldu, kde se sejdou delegáti z Německa, Švýcar-
ska, Dánska, Holandska, Švédska, Estonska, Lotyšska, Ruska a Albánie.
Bude tam zastoupena třemi delegáty i Jednota bratrská Ochranovského
seniorátu při ČCE, která vznikla rozdělením (rozkolem) české provincie
v r. 1999 a kterou v r. 2002 uznal celosvětový synod UF jako svoji zvlášť
sledovanou součást, která chce zůstat bratrskou. 
V Evropě existuje ještě Britská provincie JB známá pod jménem Mo-
ravian Church (Moravská církev, podle prvních bratrských misionářů
původem ze severní Moravy). Ta je pověřena vše připravit pro konání
celosvětového synodu Unitas fratrum, který má zasedat v Londýně 
v příštím roce 2009. Mezi jiným tento nejvyšší církevní orgán, dříve
nazývaný generální synod, se má zabývat poměry v JB v Česku, v „zemi
otců", kde po rozkolu v této provincii nová importovaná duchovní vlna
již nechce dodržovat celocírkevní řády a usnesení platná v celé světové
UF. Své domácí místní provinční řády a usnesení překvapivě nadřazuje
nad celocírkevní Church Order, což se ještě nikdy a nikde v dlouhé his-
torii této církve v žádné jiné provincii UF na celém světě nestalo.

mhl

MEZINÁRODNÍ SEMINÁŘ V SEVERNÍM IRSKU NABÍZÍ
SETKÁNÍ NAD PROBLÉMEM "PŘEKONÁVÁNÍ KONFLIKTŮ" 

ERC (Brusel). Evropská rada ekumenické mládeže (EYCE) se sídlem 
v Bruselu zve na mezinárodní seminář do Corrymeely, jediného centra,
kde se strany letitého konfliktu v Severním Irsku mohou sejít na neu-
trální půdě a jednat. Proto bylo toto místo vybráno pro školení o překo-
návání konfliktů. Výborně tak zapadá rovněž do projektu Světové rady
církví "Dekáda za překonávání násilí", informuje Ekumenická rada cír-
kví. 
Kurz je určen mladým lidem od 18 do 30 let, kteří jsou aktivně účastni
v církvi. Pořadatelé upozorňují, že jediným jednacím jazykem bude
angličtina. Bližší informace o tomto mezinárodním setkání včetně při-
hlášky je možné nalézt na stránkách Ekumenické rady církví. Účastnic-
ký poplatek je 200 eur, ale EYCE díky svým sponzorům může občanům
ČR poskytnout až 90% slevu na účastnickém poplatku i na cestovném.
O proplacení zbytku ze strany ERC, která je partnerskou organizací
EYCE, je možné jednat. 

(ath)

TIBETSKÝ DUCHOVNÍ VŮDCE SE SETKAL SE ZVLÁŠTNÍ VELVYSLANKYNÍ USA
PRO TIBET

ČTK (Washington). Tibetský duchovní vůdce se včera v americkém
státě Michigan setkal se zvláštní vyslankyní USA pro Tibet. Dalajlama
ocenil, že Američané vyjádřili znepokojení nad čínským zásahem v
Tibetu, a zároveň požádal Spojené státy o pomoc. Informovala o tom
agentura Reuters. Dalajlama a Paula Dobrianska se setkali v kampusu
Michiganské univerzity, kde promluvili s novináři. 
Dobrianska zopakovala, že prezident George Bush usiluje o zprostřed-
kování dialogu mezi dalajlamou a čínskou vládou. 
Dalajlama poděkoval americké vládě a prezidentovi za podporu a pro-
hlásil, že nyní potřebuje Tibet pomoc Ameriky. Tím zakončil  svůj pro-
jev bez dalších podrobností. 
Někteří světoví politici se rozhodli pro signál nesouhlasu s čínskou poli-
tikou v Tibetu bojkotem zahajovacího ceremoniálu letní olympiády v
Pekingu. Je mezi nimi například německá kancléřka Angela Merkelová
či britský premiér Gordon Brown. 
K bojkotu ceremoniálu Bushe vyzvala mimo jiné senátorka Hillary Clin-
tonová či předsedkyně Sněmovny reprezentantů Nancy Pelosiová.
Přestože dalajlama neodmítá bojkot zahajovacího ceremoniálu ze strany
politiků, k bojkotu olympiády jako celku se staví negativně. Tibetský
duchovní vůdce již několikrát pohrozil rezignací v případě, že jeho kra-
jané v Tibetu opět sáhnou po násilí. 

(ath)

V ČESKÉ REPUBLICE SE BUDE POPRVÉ KONAT
SETKÁNÍ ADVENTISTICKÝCH MISIJNÍCH ORGANIZACÍ OCI 

ANN-AIS (Věšín). Ve dnech 1.-10. května se v České republice poprvé
koná výroční setkání představitelů adventistických misijních organiza-
cí sdružených pod hlavičkou OCI (Outpost Centers International).
Smyslem existence těchto organizací je šířit evangelium praktickou a
adresnou pomocí bližním. Jedná se o tzv. podpůrné instituce – na círk-
vi nezávislé, ale s církevními orgány a laickými členy úzce spolupracu-
jící. 
OCI zastřešuje přes šedesát institucí ze třiceti zemí; mezi činnosti, kte-
rým se organizace věnují, patří např. provozování školicích zařízení,
prodejen a restaurací zdravé výživy či velkoobchodů se zdravými pro-
dukty, ekologických farem, sanatorií s nabídkou léčby přírodními pro-
středky, vydavatelství a nakladatelství, provozování rozhlasových nebo
televizních stanic atd. 
Hostitelem letošního setkání, které se koná ve Věšíně u Rožmitálu pod
Třemšínem, je pražský Country Life, který patří mezi největší instituce
tohoto typu. 

(ath)

Zdá se, že nůžky mezi fakultní the-
ologií a vírou obecného lidu se ne-
bezpečně rozevírají. Pěkným pří-
kladem byly letošní Velikonoce.
Všechno to začalo jako nějaká pi-
kantní židovská anekdota: americ-
ký režisér druhořadých filmů a
ortodoxní žid vyvrací základ křes-
ťanské víry – našli totiž prý pravý
hrob Ježíše Krista. Vtipné to ovšem
není. A to zejména kvůli reakci
některých českých evangelíků.
Místo aby celou záležitost odbyli
mávnutím ruky nad senzacechti-
vostí takové zprávy, pospíchají, 
v zájmu zachování zdání moder-
nosti křesťanství popírat jeho sa-
motné základy. 
V článcích, které se kolem poněkud
senzačního objevu „Ježíšovy" hrob-
ky objevily v českém tisku od před-
stavitelů naší církve, se setkáváme s
argumenty poněkud polovičatými,
až nedbalými. Protože Pavel ne-
mluví výslovně o prázdném hrobu,
tedy prý ani o této tradici nevěděl,
a tudíž ani prázdný hrob není důle-
žitý. Jenže Pavel ani výslovně ne-
zmiňuje např. Ježíšovo narození - 
z toho plyne, že se Ježíš patrně ne-
narodil. Biblisté promluvili, laik
musí zmlknout. Co si má laik počít
se zprávami všech čtyř evangelistů,
kteří hovoří právě o prázdném
hrobě, nebo o dosti výmluvné for-
mulaci „(David)… viděl do bu-
doucnosti a mluvil tedy o vzkříšení
Kristově, když řekl, že nezůstane 
v říši smrti a jeho tělo se nerozpad-

ne v prach" (Sk 2,31), to už nikdo
neřeší. Buď přijme tento liberální
výklad, nebo je nazván fundamen-
talistou, pokud stále ještě bere
vážně to, co ani slovem nezpochyb-
ňovali jeho předkové a o čem svěd-
čí i Písmo. Ježíš přece podle svědec-
tví Bible vstal z mrtvých, jeho tělo
bylo tak skutečné, že se ho učedníci
dotýkali, v tomto těle pak vstoupil
na nebesa. A zdá se, že Vzkříšené-
mu záleželo na tom, aby prokázal
tělesnost svého vzkříšení: ukazuje
jim probodený bok, ruce i nohy 
s děrami po hřebech, vybízí Tomáše
k vložení ruky do jeho otevřeného
boku (!), dokonce s učedníky sto-
luje.
Právě na theologické fakultě nás
učili, že evangelium o Ježíši Kristu
začalo právě pašijovým příběhem,
Ježíšovou smrtí a vzkříšením. Vše
ostatní právě z této tradice rostlo,
celá evangelijní zvěst, církev jako
svědectví právě o této události, i sa-
motná evangelia.
Petr Pokorný v anketě časopisu Re-
spekt odpověděl, že Kristovo vzkří-
šení není resuscitace. Dá se s ním
souhlasit potud, že vzkříšení Páně
není pouhá resuscitace. Ale přesto
byl vzkříšen v těle, byť v těle osla-
veném. „Hle, odhalím vám tajem-
ství: Ne všichni zemřeme, ale všich-
ni budeme proměněni, naráz, v
okamžiku, až se naposled ozve pol-
nice. Až zazní, mrtví budou vzkří-
šeni k nepomíjitelnosti a my živí
proměněni. Pomíjitelné tělo musí

totiž obléci nepomíjitelnost a smr-
telné nesmrtelnost." (1 K 15,51-53)
To říká apoštol Pavel. Tomu rozu-
mím. I když to v plnosti nechápu, je
to zvěst, která dodává naději v prů-
běhu života i na jeho konci. Je to
zvěst, které jsem ochoten vydat svůj
život. „Vyznává-li křesťan, že Ježíš
byl vzkříšen, znamená to, že Ježí-
šův příběh došel svého cíle u Boha
a to, co reprezentuje, je smyslem a
cílem lidského života i celých dě-
jin," tvrdí Petr Pokorný. Tomu na-
opak nerozumím, nevím, jak bych
to zvěstoval umírajícímu členovi
sboru a sám bych tomu život ne-
obětoval.
Pevně věřím, že prázdný hrob a
tělesné vzkříšení Kristovo vyznává
většina naší církve a doufám, že se
vrátíme zpět ke staré reformační
praxi, kdy doktoři církve, její pastý-
ři, laikové, presbyteři a diákoni četli
totéž Písmo a navzájem si rozuměli.
Před Slovem Božím stojíme všichni
ve své lidské nahotě. Písmo není
složitým rébusem pro theology a
znalce starověkých jazyků, v zása-
dě je srozumitelné všemu věřícímu
lidu. To jako evangelík držím a
budu držet. A tak se nestyďme za
evangelium. Možná nebudeme ja-
ko křesťané populární, možná se
nám budou mnozí smát. Ale mějme
víru Kristovu a nenechme se zmást
kdejakým moderním objevem či
hnutím. Takových už bylo. To jen
Bůh je stále týž.

Jan Kupka

Z církví u nás i ve světě Protestantský Titanic

Schůzka se konala na základě
pozvání předsedy ČSSD Jiřího Pa-
roubka v Poslanecké sněmovně 
v pátek 25. dubna od 13 do 13,45
hodin za přítomnosti biskupa
CČSH Jana Hradila a vedoucí jeho
kanceláře. Za ERC se zúčastnili
Pavel Černý a Joel Ruml.
Tématem byl rozhovor o probíhají-
cím procesu řešení vztahu státu a
církví, jak jej předpokládá vládní
návrh zákona o nápravě některých
majetkových křivd církvím a nábo-
ženským společnostem.

Pan předseda ČSSD předal předsta-
vitelům ERC dokument s výhrada-
mi, které má ČSSD k předloženému
vládnímu zákonu, a návrhy, jak ce-
lou problematiku chce řešit ČSSD.
Následující rozhovor ukázal, že
představitelé ERC nepovažovali za
potřebné, aby jakkoli problematizo-
vali dosaženou dohodu mezi církve-
mi navzájem a církvemi a státem.
Konstatovali, že s ohledem na po-
chopitelný tlak Svazu obcí a měst na
uvolnění „blokačního paragrafu"
rozumí předloženému vládnímu

návrhu jako nejpropracovanějšímu
za posledních bezmála dvacet let.
Představitelé ERC konstatovali, že
je škoda, že se ČSSD odvrací svými
výhradami od procesu, který byl
otevřen právě jejími ministry kultu-
ry. S ohledem na zájem církví, státu,
obcí a měst nemohou zástupci ERC
v současné chvíli přistoupit na jaké-
koliv jednání o možných změnách
dosažených dohod. Ty byly stvrze-
ny podpisy zástupců všech církví a
státu a každý zásah, byť v dobré
víře, vrací celé jednání na úplný
začátek, přičemž cíl lze jen stěží
dohlédnout. S ohledem na značný
zájem Svazu obcí a měst na zrušení
„blokačního paragrafu" pak každé
oddalování cíle otevírá cestu jak
novým nespravedlnostem, poku-
sům o silové řešení, tak i rozkládání
vztahu mezi církvemi a státem a
nakonec k soudním procesům, kte-
ré nikomu nepřinesou prospěch.
Zástupci předsednictva ERC pro-
hlásili, že parametry navrhovaného
zákona byly nastaveny s ohledem
na přijatelnost všemi zúčastněný-
mi, což předpokládalo vzájemnou
vstřícnost, respekt a chuť ustupovat
v zájmu dosažení dohody. 
Představitelé ERC poznali, jak veli-
ká je zátěž politického soupeření a
boje na jednotlivé politické předsta-
vitele, a proto se obracejí na poslan-
ce všech stran, kteří chtějí napravit
to, co vzešlo ze zhoubné a totalitní
ideologie, s výzvou, aby oproštěni
od zásad politického boje pomohli
dále postoupit v úsilí, do kterého
konstruktivně za poslední dlouhá
léta vstupovali mnozí jejich před-
chůdci. Máme-li věřit upřímnosti
tvrzení, že o řešení usilují, pak nyní
přišla příležitost a vhodná chvíle,
jaké doposud nebyly.

Předsednictvo ERC

ERC k jednání s Jiřím Paroubkem

NĚMECKÝ MINISTR VNITRA CHCE DO ZEMĚ PŘIJMOUT KŘESŤANSKÉ BĚŽENCE
Z IRÁKU

(Německo). Spolkový ministr vnitra Schäuble by v Německu rád uvítal
více křesťanských uprchlíků z Iráku. Jejich situace je podle politika CDU
alarmující. Podle ministra by mělo být povinností celé Evropské unie
nabídnout těmto lidem nový domov. Německé ministerstvo zahraničí
uvádí, že se počet křesťanů žijících v Iráku snížil za poslední tři roky z
800.000 zhruba na polovinu. Podle Wolfganga Schäubleho hledají tito
lidé útočiště před vražděním a pronásledováním. Nový domov by iráč-
tí křesťané měli najít například právě v Německu. 
Schäuble to chce navrhnout na schůzce se svými zemskými kolegy.
Bavorský šéf resortu vnitra Hermann už myšlenku částečně podpořil s
tím, že by část nákladů měly převzít křesťanské církve. Schäuble si ale
představuje, že se otázka iráckých běženců bude řešit taky na úrovni
Evropské unie, informuje Radiožurnál-Zprávy. 

(ath)
www.christnet.cz

Valná hromada SpEK
Během letošního farářského kurzu, který se zabýval otázkou evangelic-
ké identity, se konala také valná hromada Spolku evangelických kazate-
lů (SpEK). V souvislosti s tématem kurzu na valné hromadě zaznělo, že
důležitou částí naší identity jsou i politické postoje církve v době nor-
malizace, způsob, jak reagovala na politickou aktivitu některých svých
členů (tzv. Dopis jednatřiceti, Charta 77) a nakonec také to, jak se s touto
částí života naší církve vyrovnáváme dnes. Proto valná hromada SpEK
schválila toto usnesení: „Valná hromada SpEKu prosí žijící signatáře
Charty 77 a „31" - duchovní i laiky, aby vydali svědectví o postojích
církve k nim (veřejných i osobních)."

Jan Plecháček, předseda SpEK



Zabití člověka je vždycky zlo. Ně-
kdy je nevyhnutelné a menší než
zlo, které by nastalo, kdybych neza-
bil. Ochrana života někdy vyžaduje
život zmařit. 
Mašínové a jejich druhové v NDR
při přestřelce s mnohonásobnou
přesilou zmařili tři lidské životy. Ta-
kové věci se v boji o život při útěku
za svobodou stávají. S ohledem na
povahu režimu, který v r. 1953 v teh-
dejším Československu vládl, jeví se
mi zastřelení příslušníků Volkspoli-
zei jako zabití v sebeobraně. 
Nijak ale toto konání neobdivuji:
můj obdiv vždycky měli a mají ti,
kdo unikli přes železnou oponu po-
mocí po večerech doma sešívaného
balónu, trabantu přestavěného na
vírník a všelijakých jiných pitoresk-
ních pomůcek vyrobených doma 
v garáži. Příběhy takových lidí jsem
na Svobodné Evropě, pokud se dala
chytit, hltal, dojímal se jimi a po-
vzbuzoval. Byly znamením, že k za-
bíjení ochotný režim se jenom zdá
všemohoucí a kdo projeví pevnou
vůli, chytrost a vynalézavost, do-
káže se z něj vymanit. Všem, kdo
překonali zabijácké zátarasy, aniž
při tom někoho zabili či jen zranili,
bych vyznamenání udělil ihned a 
s velkou parádou: snad za vítězství
ducha svobody nad hmotou ostna-
tého drátu, nebo zcela krátce – za
naději. 
Ctirad Mašín v Čelákovicích zmařil
život. Ne v sebeobraně, nýbrž tak ří-
kajíc preventivně; strážmistr Hon-
zátko byl omámen chloroformem a
zřejmě i spoután, tedy zneškodněn,
načež následně mu Mašín pro jisto-
tu podřízl hrdlo. Snažím se najít pro
to nějaké ospravedlnění, ale nena-
cházím. 
Děsí mne, když svým rukojmím bo-
jovníci z Al-Kajdá podřezávají krky
a stejný děs pociťuji při pohledu na
kaluž krve na fotografii s mrtvolou
strážmistra Honzátka: to nebyla fo-
tomontáž komunistické propagan-
dy, to je skutečná krev a Mašín hrdě
doznává, že bezbranného Honzátka
dýkou usmrtil, neboť to prý byla
součást boje proti sadistickému reži-
mu ! Jenže podřezávání krku nikdy
není bojem proti žádnému režimu,
natož bojem a za něco ušlechtilého:
je to a zůstane podříznutím lidského
hrdla a krev takto prolitá ze země
volá, jako ta Abelova. Takový čin
nás ani v době komunismu nemohl
povzbudit , jenom děsit: nadějného
v něm nebylo nic. 
Uniformovaný Honzátko prý byl u
SNB dobrovolně a „jestliže věřící
evangelík přijal dobrovolně tuto
službu, tím hůře. Křesťan nemá
sloužit zlu,a už vůbec ne dobrovol-
ně. Proto nemohu vidět v četaři
Honzátkovi nevinnou oběť“, dočetl
jsem se v ET č. 12 (poznámka k člán-
ku E.Vejnara ). V čísle 11 jsem se do-
zvěděl (článek Medaile pozdě,ale
přece), že hlavním záměrem maší-
novců bylo „dostat se k americké
armádě a v její uniformě se pak pus-
tit do boje proti sadistickému reži-
mu...mrtví, kteří za nimi zůstali, byli
ve službě státem řízeného násilí a
jdou na jeho vrub". 
Souvislost mezi podpalováním sto-
hů slámy a úmyslem narukovat do
americké armády mi sice uniká,
pravda ale je, že u SNB Honzátko
být nemusel a také Jan Lecián, kte-
rému Ctirad Mašín vystřelil oko, ne-
musel být hasičem, natož členem
pomocné stráže SNB. V logice dvou
příspěvků, na které reaguji, pak

všichni, kdo přijali dobrovolně služ-
bu ve strukturách komunisty ovlá-
daného státu, si sami mohou za to,
že je někdo ve jménu boje proti „sa-
distickému režimu" zmrzačil či za-
mordoval 
Jenže esenbáci,vojáci, pomocníci VB
a hasiči nebyli jediní, kdo přijali
službu v tehdejších státních struktu-
rách. Učitelé na státních školách,
kde se výchova dle tehdy platné
ústavy děla v duchu „vědeckého
světového názoru, marxismu-leni-
nismu", přijali tuto práci dobrovol-
ně. Faráři také šli do farářské služby
dobrovolně a skládali (včetně mne)
slib věrnosti republice, aby dostali
státní souhlas. Nemluvě již o unifor-
movaném Mirku Topolánkovi, kte-
rý složil vojenskou přísahu věrnosti
tehdejšímu (sadistickému?) režimu,
vystudoval střední vojenskou školu
a stal se pak ve svém podniku před-
sedou SSM. Míra dobrovolnosti u
všech mnou zmíněných kariér byla
různá, nicméně je skutečností, že
mnoho věcí, které od nás režim oče-
kával, jsme dělat nemuseli a bylo
možné se mu postavit. 
Např. v roce 1951, když komunistic-
ká věrchuška organizovala tzv. hla-
sování na obranu míru, v němž se
odsuzuje zrádná reakce, v celé re-
publice pouhé stovky lidí odmítly
vhodit do urny svůj „hlas pro mír".
Mezi jinými to byl evangelík Ivan
Urbánek z karlínského gymnázia a
protokol uvádí, že tento výborný
student projevil nesouhlas s politic-
kým zřízením z" vážných důvodů a
pro chyby, které vidí"; vyhodili ho
těsně před maturitou. Anebo jsme
nemuseli do armády; důkazem je
např. evangelík Aleš Březina,který
odepřel nastoupit vojenskou službu

se zdůvodněním, že nebude sloužit
v armádě začleněné do agresivního
vojenského paktu, který přepadl
jeho vlast. Odseděl si za to 2 a půl
roku.
Když je někdo vyznamenáván,
musí být patrné, za co. Že hrdinsky
střílel či dokonce byl zastřelen,
nestačí: platí tu obdoba kanonizač-
ního pravidla, že ne martyrium
samo, ale věc, pro kterou mučedník
martyrium podstoupil, z něj činí
světce. Obdobně činí hrdinu hrdi-
nou ideál, za který bojuje a trpí,
nikoli sama jeho bojová zdatnost.
Ideál, hodný následování, v ozbroje-
ném odboji bratří Mašínů a jejich
druhů nevidím: že bojovali proti
„sadistickému" režimu, to je příliš
mlhavé, příliš hodnotící, příliš emo-
tivně zabarvené a málo věcné. 
A něco důležitého postrádám, aby
mi mohli být tito lidé sympatičtí:
nikdy jsem od bratří Mašínů, ani
pana Paumera neslyšel jediné slův-
ko lítosti nad tím, že zabili dětem
tátu, mrzačili lidi a působili bolest:
oni své zabíjení vytrvale prezentují
nikoli jako menší zlo, nýbrž jako
ctnost. Možná, že jejich ostřílenost 
z nich jakoukoli lítost vytěsnila. Li-
tovat obětí jejich zabíjení by mohli
alespoň ti, kdo se hlásí k evangeliu
Ježíše nenásilného, což tímto činím. 
Nevím, jaké motivace vedly předse-
du vlády mé země k vyznamenání
žijících členů odbojové skupiny bra-
tří Mašínů. Vím ale bezpečně. že
svým vnukům jako životní vzory a
nadějné pozdravy z lepšího světa
budu předkládat Ivana Urbánka a
Aleše Březinu a ne bratry Mašiny či
Mirka Topolánka. 

Miloš Rejchrt
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Pro mé vnuky ať Mašínové nejsou vzorem

Starý hřbitov židovský,
to je sama kytice z šedého kamení,

na kterou šlápl čas. 
Bloudil jsem mezi hroby

a myslel na matku.
Čítávala bibli.

Písmena ve dvou sloupcích
řinula se jí před očima

jako krev z rány.
Lampa prskala a čadila
a matka si vzala brejle.

Občas musila ji sfouknout
a urovnat svou vlásenkou

žhavý knot.

Když přivřela však unavené oči, 
snila o ráji,

dokud jej Bůh ještě neobsadil
ozbrojenými cherubíny.
Často usnula a kniha
svezla se jí do klína.

Byl jsem ještě mlád,
když jsem objevil ve Starém zákoně

úchvatné verše o lásce
a dychtivě vyhledával místa,
kde bylo psáno o incestech.

Tehdy jsem ještě neměl tušení,
kolik něhy je ukryto ve jménech

starozákonních žen.

Ada  je Ozdoba a Orfa
je Laň,

Naama je Sladká
a Mikol Potůček.

Abigail je zdroj utěšení.
Když si však vzpomenu,

jak jsme bezmocně přihlíželi,
zatímco odvlékali židy

a s plačícími dětmi,
ještě dnes prochvěje mne hrůza

a mráz mi běží po zádech.

Jemina je Holubice a Támar
je Palma.

Tersa je Líbezná
a Zelfa je Krůpěj.

Můj bože, jak je to krásné!

Jaktak  již bylo tu peklo,
a přece nikdo se neodvážil
vyrvat těm vrahům zbraň.
Jako bychom neměli v sobě

ani trochu lidskosti!

Jméno Jecholie znamená
Hospodin je mocný.

Ale jejich zamračený bůh
díval se za ostnatý drát

a nehnul prstem.

Dalila je Lahodná, Ráchel
je Ovečka,

Debora je Včela
a Ester Jasná hvězda.

Sotva jsem se vrátil ze hřbitova,
červnový večer svými vůněmi

opřel se do oken.
Ale z ticha dálek občas zahřímala

budoucí válka!
Není času bez vraždění.

Byl bych však zapomněl,
Rodé je Růže.
A tento květ,

to snad je jediné,
co nám na světě zbylo

z bývalého ráje.

Komentář, který vyvolává reakci, je dobrý. Tak nás to učili v německé
Medienakademii. Děkuji tedy bratru Šaldovi a Zikmundovi i všem dalším,
kteří reagovali na mou glosu „Udílení medailí" (ET 8-9/2008), za kompli-
ment. Dobrá polemika se zase pozná podle toho, že tezi vyvrací antitezí.
Stěžejní výpověď Milana Paumera, na niž jsem ve své poznámce reagoval,
zněla: „Bojovali jsme proti sadistům." Nezjistil jsem, že by byl někdo ze
zavražděných sadistou. Kdyby bratři Šalda a Zikmund ve své polemice
důkazy o jejich sadismu přinesli, určitě bych své stanovisko přehodnotil.
Kdyby doložili, že všichni členové KSČ byli sadisty, či že život komunisty
má menší hodnotu nežli život Žida, aktivně bych se čtenářům Evangelic-
kého týdeníku omluvil za to, na jaké etické scestí jsem je svou úvahou při-
vedl. Tak bych se kál, že bych od svých oponentů už ani odpověď na otáz-
ku, co s těmi „sadisty", kteří svému spravedlivému údělu unikli, nežádal.
Šalda ve své polemice supluje kvalitu kvantitou. Určitě se mu podařil titu-
lek. Míjí se sice tématem, ale zcela jistě upoutá, protože zraňuje. Litanie
následující po něm jsou však stokrát omletými klišé českých deníků a inter-
netových fór. Z jeho osobního vkladu mne zaujala zmínka o tom, že se zají-
mal o případ v Čelákovicích zavražděného (podle něj ovšem pouze „zabi-
tého") evangelíka, strážmistra Honzátka. Neříká o něm jediné křivé slovo.
Kdyby mohl, určitě by tak udělal, protože by tím doložil, že naším premié-
rem ocenění muži nebyli „obyčejnými loupežnými vrahy", ale skutečnými
mstiteli.
Zikmundova polemika patří mezi ty, které se snaží udělat dojem svou
odborností. Ideální je připravit si pro ni půdu tím, že nejprve z kritizované-
ho udělám blbce, který neví, o čem mluví: Vejnare, „chceme-li hodnotit činy
vykonané v minulosti či v přítomnosti, musíme si o nich zjistit co nejvíce
informací a snažit se jim porozumět v dějinném kontextu." Jistě, tohle Vejnar
neví, to ví jenom Zikmund. Vejnar se vyjadřuje „pouze ke svým předsudeč-
ným představám, a nikoli k samotné věci". Teprve Zikmund nám teď zcela
bez předsudků řekne, jak je to doopravdy.
Přiznávám, že jsem to ovšem z jeho příspěvku nepochopil. Mluví o nějakém
nespecifikovaném „hrdinském činu", současně však tvrdí, že jeho vykona-
vatelům nešlo „o vraždění, ničení a loupeže". Možná, že má bratr Zikmund
skutečně více informací, nežli je veřejnosti běžně dostupných. Pak by je před
námi neměl zatajovat. Pokud ti tři dostali medaili jen za to, že „rozpoznali
komunistický režim jako zavrženíhodný a pokusili se podle svých možnos-
tí proti němu jednat", tak na ni mám nárok taky!
Pokud by bratr Zikmund nerozdával pouze rady druhým a myslel trochu
víc na sebe, mohl si ušetřit přinejmenším své „zaprvé". Kdyby si sehnal
informace, o nichž tak zasvěceně mluví, věděl by, že Paumerovo chtění sku-
tečně předcházelo Topolánkovu udílení. Přesně takto to pan Paumer redak-
torce Práva pověděl: „ Medailičku mi přiveze." S aktivitami pana Paumera
za války, které jsou podle Zikmundova „zadruhé" důležité pro pochopení
„oceněného hrdinského činu", jsem se tedy skutečně neseznámil. A ani se o
to nebudu snažit. Při obsazení republiky bylo Paumerovi sedm let.
V „zatřetí" se částečně shodnu. Také si myslím, že je „zcela nedůležité, zda
byli všichni členové SNB v komunistické straně". Byli to prostě lidi. A lidi se
nezabíjejí. Ani když jsou součástí nějaké „struktury", s níž se neidentifikuji.
Dovedete si, bratře Zikmunde, představit Ježíše, jak se staví proti násilí tím,
že v Čelákovicích podřezává strážmistra Honzátka? Já ne! Já mám pro udí-
lení medailí mnohem vyšší kritéria. Takže se ve vašich očích nezachovám
odvážně a neodhodlám se (viz. „začtvrté") k tomu, abych „ocenil naše spo-
luobčany Ctirada a Josefa Mašínovy a Milana Paumera". Já totiž stále nevím
za co.

Emanuel Vejnar

Za co?

Myslím, že se nemýlím, když po
rozhovorech, které jsem s mnohými
dříve i v posledních dnech měl, řek-
nu, že na rozdíl od bratra Šaldy a
Martina Zikmunda asi valnou větši-
nou v našem sboru souhlasíme 
s článkem svého faráře E. Vejnara
(ET-KJ 8/08), který se týká vyzna-
menání bratří Mašínů, poskytnuté-
ho jim naším ministerským předse-
dou panem Topolánkem. Máme tu
jejich činnost za zločinnou, i když
snad byla také, jak její obhajovatelé a
obdivovatelé tvrdí, „politicky" moti-
vována. Díky Bohu za to, že plame-
ny nenávisti, které se v ní tak výraz-
ně rozhořely, zůstaly i v době stude-
né války přece jen studené a vše
posléze vyústilo v devadesátých
letech v společná jednání, rozhovo-
ry, vzájemné ústupky a mírové
smlouvy, které kéž zůstávají nejen
nezapomenuty a neporušeny, ale po
právu a potřebně oslavovány a dále
upevňovány a rozvíjeny. Nerozně-
cujme ty dosud doutnající oharky
nenávisti ani ve vzpomínkách, na-
tožpak v oslavách a vyznamená-
ních. Mohly by se takovým dmý-
cháním znovu rozhořet a my v nich
tentokrát jedni i druzí shořet. Ne-
návist, důsledně domyšleno, vlastně
k politice nepatří. Je s tou ušlechtilou
činností až téměř neslučitelná. Jmé-
no té činnosti – politika - je přece
odvozeno od řeckého polis, které
znamená obec, v širším smyslu lid-
ské společenství. Politika je podle
toho činností, která má tomuto spo-
lečenství, jeho upevňování a vzdělá-
vání sloužit. Nenávist je však jenom
ničí. Působí tak neblaze, že se politi-

ka skrze ni stává svým vlastním
opakem. Všeobecně platné pojme-
nování pro tento opak politiky ne-
znám. Česky bych ho však nazval
štvanicí.

Dalibor Molnár

Glosa k polemice
Je až k nevíře, kolik křesťanů a čtenářů
Kostnických jisker sympatizuje s těmi,
kteří vraždili jen proto, aby se dostali ke
zbraním a penězům a potom pomocí
těchto prostředků se dostali do jiného,
lepšího „?", světa.
To, že o určitém problému hovořím s
těmi, kteří mi jsou názorově blízcí a kteří
mi potvrdí můj názor, ještě neznamená,
že se jedná o objektivní hodnocení a
závěr případu. To však nezaručuje ani
funkce poradce ministra spravedlnosti.
(Ona historie se totiž mnohdy dělá na
objednávku, jak jsem slyšel z nejedněch
úst, a jak víme, i její hodnocení podle
momentální situace. Viz např. odsun
Němců po 2. světové válce – těch, kteří
zažili vystěhování ze Sudet po příchodu
Hitlera - a nebylo jich také málo, již
mnoho nežije a nikdo se jich na jejich
názor a zkušenosti neptal a neptá; dnes
se stále otevírá jen ta druhá polovina.)
Neděli co neděli slyšíme z kazatelen o
lásce, odpouštění, smíření, v Bibli čteme,
že máme bojovat proti zlu, ale nikde o
tom, že máme právo „nositele" zla likvi-
dovat, nikde o tom, že by bylo svaté,
ospravedlnitelné vraždění či válka.
I když také v mnohém se svým farářem
nesouhlasím, v tomto případě s ním sou-
hlasím bez výhrad a děkuji mu za to, že
tak inteligentním způsobem vyjádřil
křesťanský postoj a názor mnohých.

Jiří Šmída

Souhlasíme se svým farářem

Ztracený ráj
Jaroslav Seifert



Bohoslužby

nejstarší z novozákonních spisů. Na
otázku „Kdo je Ježíš,“ je zdrženlivé.
Ježíšovy skutky samy dávají zřetel-
nou odpověď, jakou mocí je činí.
Svým učedníkům přikázal, "aby
nikomu o něm neříkali", kdo je. U
Matouše a Lukáše už výslovná
odpověď převyšuje otázku. A evan-
gelista Jan hned na začátku přichá-
zí s odpovědí: "Hle, beránek Boží,
který snímá hřích světa." Otázku,
kdo je Ježíš, evangelista mění ve
vyznání a v pozvání: "Pojďte se

podívat na toho člověka, není to
snad Mesiáš?" (J 4,29) Skutky apoš-
tolů už se vůbec neptají, kdo je
Ježíš, ale zvěstují "evangelium, že
Ježíš je Mesiáš". (Sk 5,42) V apoštol-
ských listech Pavlových, Petrových
a Janových Ježíš je zvěstován jako
"Pán slávy" (1K 2,8), pod jehož mi-
lostivou vládou se jeho věrní učí
chodit a svým poslušným životem
ukazovat pohanům na cestu k Boží
lásce a pravdě. Poslední spis Zjeve-
ní Janovo strhuje poslední oponu,
která odděluje Ježíše od jeho věr-

ných i od vzpurného světa a dává
jim zahlédnout Božího Beránka,
Ježíše Krista, toho ukřižovaného a
vzkříšeného sedět po Boží pravici,
přicházejícího soudit všechny lidi,
nejprve církev.
Nezapomněl jsem na Starý zákon.
Jeho smysl je zřejmý teprve z No-
vého zákona. Ježíš odkazuje židy
na Písma Starého zákona: "Písma
svědčí o mně. Kdybyste opravdu
věřili Mojžíšovi, věřili byste i mně,
neboť on psal o mně." (J 5,46)

Josef Veselý

PROVEDU NA PC KOREKTURY české-
ho a německého textu, vystudova-
né obory germanistika, pedagogi-
ka, filozofie, částečně psychologie,
sociologie. Cena 250 Kč (9 euro) za
hodinu práce. 
Kontakt Vodafone 0049 1520 393
1101, e-mail Saarka@web.de

Č. 12
ŘÍDÍCÍ VÝBOR EKUMENICKÉ RADY
CÍRKVÍ V ČR (dále ERC) vypisuje
výběrové řízení na funkci vedoucí
tajemník/ce ERC v ČR.
Požadované předpoklady: členství
v církvi, schopnost dobré komuni-
kace s lidmi a řízení sekretariátu
(personální), alespoň základní zna-
lost ekumenické situace v ČR a v
zahraničí, vysokoškolské vzdělání
vítané, ekumenická otevřenost,
znalost angličtiny (německý jazyk
vítán), znalost práce na PC, dobrá
formulační schopnost, zejména V
písemném styku
Písemné přihlášky do výběrové-
ho řízení (se strukturovaným ži-
votopisem spolu s motivačním do-
pisem) zasílejte na sekretariát ERC,
Donská 370/5, 101 00 Praha 10. 
Nástup na předávání a zapraco-
vání od 1. července 2008, nejpo-
zději od 1.9.2008. 

Č. 13

Inzerce
SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická
BROUMOV
bohoslužby: Ne 8.15 
Sbor neobsazen, Kladská 85
550 01 
ČERNILOV
bohoslužby: Ne 9.00 
j.Lydie Kuželová
Černilov č. 139
503 43
DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM
bohoslužby: Ne 8.30 
nám. Odboje 1128
544 01 
HOŘICE V PODKRKONOŠÍ
bohoslužby: Ne 10.00 
Sbor neobsazen
Husova 870
508 01 
HRADEC KRÁLOVÉ
bohoslužby: Ne 9.00 
f Pavel Otter
Nezvalova 1/529
500 02 
HRONOV
bohoslužby: Ne 10.15 
f Michal Kitta 
Českých bratří 181
549 31 
JIČÍN
bohoslužby: Ne 10.30 
Sbor neobsazen
Konecchlumská 289
506 01 
KLÁŠTER NAD DĚDINOU
bohoslužby:Ne 9.00 
f Ruben Kužel 
Klášter nad Dědinou č. 22
517 71 České Meziříčí
KOSTELEC NAD ORLICÍ
bohoslužby: Ne 9.45 
f Miloslava Hofmanová 
f David Najbrt 
Štefánikova 753
517 41 
LETOHRAD
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jiřina Kačenová 
Petříkov 201
561 51 
NÁCHOD - ŠONOV
bohoslužby: Ne 9.00 
f Marek Bárta 
Purkyňova 535
547 01
NOVÝ BYDŽOV
bohoslužby: Ne 9.30 N. Bydžov,
11.00 Chlumec n/C. 1.+3. n. 
U památníku 1156
504 01 
SEMONICE 
bohoslužby:Ne  9.00 
f Jaroslav Kučera 
Semonice č. 57
551 01 Jaroměř 1
TRUTNOV
bohoslužby: Ne 10.00 
f Tomáš Molnár 
Úpická 163
541 01 
TŘEBECHOVICE POD OREBEM
bohoslužby: Ne 9.00 
f Filip Čapek 
Masarykovo nám. 19
503 46 
VRCHLABÍ
bohoslužby: Ne 9.30  
f Petr Chlápek 
Českých bratří 112
543 01

Ochranovský sbor
POTŠTEJN

Církev bratrská
NÁCHOD, Purkyňova 584 
Hofman,  Ne 9.30 
TRUTNOV, Lomní 103/9, 
Jan Šrámek, Ne 9.00
HRADEC KRÁLOVÉ, V Kopečku 89, 
Legát, Ne 10.00

Bratrská jednota baptistů
BROUMOV, 
Lidická 230, Ne 10.00 
Richard Novák

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
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Pozvánky

8. května 2008 se dožívá br. emerit-
ní farář a senior Miroslav Frydrych
80 let. Narodil se v Ratiboři na Va-
lašsku (a zůstává tomuto místu stá-
le věrný). Při studiích bohosloví 
v Praze na Husově bohoslovecké
fakultě byl ovlivněn profesory J. L.
Hromádkou, J. B. Součkem a R. Ří-
čanem. Svou teologickou praxi za-
čal ve sboru v Suchdole nad Ohří,
kde nastoupil jako vikář v kazatel-
ské stanici v Odrách, v srpnu 1956
odešel do Bohuslavic nad Metují a
1. listopadu 1973 se stal farářem v
Kolíně. Sloužil mezi námi dlouhých
23 let, v jejichž průběhu byl také
několik roků seniorem Poděbrad-
ského seniorátu, a k 31. 12. 1996
skončil aktivní službu.
V Kolíně navázal br. farář Frydrych
na práci svého předchůdce Josefa
Kejře. Neměnil bohoslužebný pořá-
dek ani ustálené formy práce. Je až
napodiv, co všechno se ve sboru
konalo, a to dokonce i v době totali-
ty. Zmínit můžeme nedělní školu,
biblické hodiny pro děti, konfir-
mační cvičení a prázdninové poby-
ty konfirmandů na farách, shro-
máždění dorostu a mládeže, setká-
vání „třicátníků", biblické hodiny
pro dospělé. A samozřejmě v sa-
mém středu sborového života byly
vždycky bohoslužby. Mohlo by se

říci – to všechno jsou běžné povin-
nosti faráře. Ale ono bylo vždycky
něco navíc. Přínosem pro sborovou
práci byly např. společné schůze
staršovstev z Kolína, Kutné Hory a
Českého Brodu, dvakrát ročně se
konaly sborové dny, provedly se
větší stavební úpravy sborových
budov, uskutečňovala se ekumenic-
ká setkání, určitý čas mohl br. farář
vyučovat i náboženství na škole.
Poměrně dlouhou dobu měl na sta-
rosti i administraci sborů v Zásmu-
kách, Libenicích, Velimi a Krako-
vanech. V kostele se konala řada
koncertů pro veřejnost. V Kolíně
jsme mohli vítat i překladatelskou
skupinu Starého zákona, jejíž práce
se br. Frydrych rovněž účastnil.
Výrazný podíl měl br. farář na do-
bré práci Kostnické jednoty, k je-
jímž zakladatelům v roce 1905 pat-
řil kolínský farář a superintendent
ThDr. Čeněk Dušek. Mohli jsme
slyšet a stále slýcháme hodnotné
přednášky, hudební nešpory a patří
sem i organizace modlitebních
týdnů na počátku roku.
Zvláštním obdarováním jubilanta
byla schopnost navazovat přátel-
ství s křesťany takřka po celém
světě. Jen těžko by se dal spočítat
počet návštěv br. Frydrycha i někte-
rých členů staršovstva ve sborech 

v Německu, Nizozemsku, Maďar-
sku a jinde, stejně tak počet hostů 
v našem sboru. Velkou pozornost
věnoval br. farář i našim sborům 
v Chorvatsku, Rumunsku a na Ukra-
jině. Byl i pomocníkem Městskému
úřadu v Kolíně – především jako
tlumočník. Ostatně věci veřejné ne-
byly a nejsou br. faráři cizí.
Br. farář Frydrych nezapomínal na
sborové jubilanty, konal mnohé
návštěvy nemocných i starších
členů ve sboru. 
Odchod do důchodu neznamenal
pro br. faráře Frydrycha rozhodně
konec kazatelské práce. Nejen náš,
ale mnoho sborů celé církve, přede-
vším Poděbradského seniorátu, vy-
užívá jeho služeb, je zván i k před-
náškám, dopisuje do církevních
časopisů ET-KJ nevyjímaje.
A tak při tomto významném život-
ním jubileu patří naše vděčnost pře-
devším Pánu Bohu za vše, co mezi
námi br. Frydrych konal a stále ještě
koná. Vyprošujeme Ti, Mirku, do
dalších let hojnost Božího požehná-
ní, zdraví i sílu k dalšímu rozdává-
ní povzbuzení i radosti mezi blízký-
mi nejen v naší Českobratrské círk-
vi evangelické.

J. Čábela, 
kurátor FS ČCE v Kolíně, 

MOKJ v Kolíně

Málo čteme

Životní jubileum bratra Frydrycha

SYNODNÍ RADA ČCE A DOZORČÍ
RADA DIAKONIE ČCE si vás srdečně
dovolují pozvat na slavnostní boho-
služebné shromáždění, při kterém
bude synodním seniorem Mgr. Joe-
lem Rumlem uveden do funkce ře-
ditele Diakonie ČCE Mgr. David
Šourek. 11. května 2008 v 14.30 h 
v kostele sboru ČCE v Praze 4 -
Jižním Městě, ul. Donovalská
2331/53 149 00 Praha 11 Chodov.

* * *
SENIORÁTNÍ VÝBOR PODĚBRADSKÉHO
SENIORÁTU A SENIORÁTNÍ ODBOR PRO
VZDĚLÁVÁNÍ LAIKŮ vás srdečně zvou
na SENIORÁTNÍ SETKÁVÁNÍ. 
Koná se v sobotu 17. května 2008 od
9 h v evangelickém kostele v Kolíně
na téma Věrohodnost křesťanů v
dnešním světě (pracoviště - obec -
rodina - sbor).
Promluví socioložka PhDr. Jiřina
Šiklová a docent Evangelické teolo-
gické fakulty Pavel Hošek.
Připravme si dotazy do panelové
diskuse, která bude následovat.
Zveme všechny, kdo mají zájem
společně promýšlet svou víru a
svoje postoje, vzájemně sdílet své
zkušenosti a být ve společenství.
Těšíme se na setkání různých gene-
rací a na účastníky ze všech sborů
seniorátu i odjinud. Zváni jsou také
zájemci z ekumeny a veřejnosti.

* * *
EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘESŤAN-
SKÉ AKADEMIE zve na úterý 13. květ-
na 2008 do kláštera Emauzy na be-
sedu s RNDr. Jiřím Nečasem o ener-
getice, dopravě a udržitelnosti. Za-
čátek je v 17:30, předpokládaný
konec do 19:15.

Na presbyterní konferenci Liberec-
kého seniorátu, která byla uspořá-
dána v sobotu 12. 4. 2008 ve sboro-
vém domě v Liberci, se uskutečnilo
setkání přítomných presbyterů se
zástupci v ČCE nejčtenějších cír-
kevních časopisů – Českého bratra,
Evangelického týdeníku – Kostnic-
kých jisker a Protestanta.
Zástupci jmenovaných periodik –
za Českého bratra Jan Mamula, za
ET – KJ Bohumil Kejř a za Protes-
tanta Tomáš Trusina a Jáchym Gon-
dáš – dostali předem několik bodů,
podle kterých postupoval moderá-
tor konference Adam Balcar při ve-
dení tohoto setkání. Pozvaní hosté
tak měli příležitost představit své
časopisy, uvést něco z historie jejich
vydávání, zmínit různé etapy vývo-
je, vyjádřit se, proč oni osobně se ve
vydávání angažují, jaká je koncepce
a zaměření tiskovin, které reprezen-
tují – a také, což se jevilo při zadání
jako nejožehavější, bylo vyjádřit se
k obsahu a úrovni těch dalších
dvou časopisů… 
Ačkoliv si tyto časopisy skutečně
do jisté míry konkurují na trhu
mezi nepříliš širokou čtenářskou
obcí, přece se navzájem nevnímají
jako nežádoucí konkurenci a nao-
pak se jejich zástupci shodli, že by
bylo ochuzením, kdyby některý 

z těchto titulů přestal vycházet. 
V diskusních příspěvcích účastníků
se opakovaně ozývalo pochvalné
uznání kvality jednotlivých perio-
dik i lítost nad tím, že nebývá
zvládnutelné číst a odebírat všech-
ny tři. Ne ojediněle se rovněž obje-
voval dotaz, zda by nebylo řešením
nějak spojit vydávání těchto časopi-
sů, jejichž čtenáři se do značné míry
překrývají... Byly to však takové
má-lo realistické povzdechy, proto-
že zaměření a poslání těchto časopi-
sů je přece jen hodně odlišné.
Celé setkání bylo příjemné nejen
svou přátelskou a otevřenou atmo-
sférou, ve které bylo možné hovořit
o tom, co se kde daří i nedaří, ale
bylo určitě také užitečné i nahléd-

nutím do zákulisí jednotlivých re-
dakčních postupů a v neposlední
řadě i obecným promýšlením úlohy
církevního (či křesťanského) tisku 
v dnešní době, která se vyznačuje
nejen nárůstem informací a růz-
ných mediálních prostředků, ale ta-
ké měnící se čtenářskou obcí s jiný-
mi požadavky, než které byly běžné
před několika desetiletími. Přesto
však je zřejmé, že je tím více potřeb-
né přinášet z křesťanského světa
nejen např. kvalitní biblické články,
ale také zpravodajství a komentáře
k dění ve společnosti. Vzájemné
setkávání zástupců různých titulů a
jejich živý kontakt se čtenáři tomu
mohou napomoci.

bok

Setkání bez střetnutí

Tomáš Trusina a Jan Mamula



SLYŠ, IZRAELI, HOSPODIN JE NÁŠ
BŮH, HOSPODIN JEDINÝ. BUDEŠ

MILOVAT HOSPODINA, SVÉHO BOHA,
CELÝM SVÝM SRDCEM A CELOU SVOU

DUŠÍ
A CELOU SVOU SILOU.

DT 6,4-9

HOLISTICKÝ PŘÍSTUP K BOHU
Zřejmě všichni čtenáři týdeníku
znají zpaměti přikázání o milování

Hospodina z celého srdce, duše i
síly. Zároveň cítíme, kolik nám toho
chybí, abychom tento příkaz napl-
nili. Vždyť známe slovo z 1 K 13 o
tom, jaká láska je. Ta Boží je pro
nás skutečně nedostižná, ale záro-
veň je rozlita do našich srdcí skrze
Ducha svatého (Ř 5,5). Jako pravý
Žid, apoštol Pavel zdůrazňuje, že
cílem jeho i našeho vyučování je a
má být láska z čistého srdce, dob-
rého svědomí a z upřímné víry 
(1Tm 1,5). O to jde, když rodiče
vychovávají své děti, nebo vedou-
cí nedělní školy své žáky. Nejde o
získání nových informací, ale o za-
kořenění a zakotvení v lásce. Za to
se modlil Pavel, protože takto se
poznává nepoznatelné (Ef 3,14nn).
Slovo holistický (celostní) je po-
měrně moderní. Bible o něm jiný-
mi slovy mluví často.
Například o králi Jóšijášovi čteme
ve 2 Kr 23,25: Nebyl mu podoben
žádný král předním, který by se
obrátil k Hospodinu tak jako on,
celým svým srdcem a celou svou
duší a celou svou silou a činil vše

podle zákona Mojžíšova… Poko-
řil se před Bohem, protože uviděl
sebe a svůj lid v pravém světle. To
jej vedlo k pláči a pokání. Obrací
se k Bohu i celou svou duší, když
s ním uzavírá smlouvu o následo-
vání. Pro toto rozhodnutí nasadil
svůj rozum i svou vůli. Dal všech-
nu svou sílu, aby očistil chrám,
potlačil modloslužebné praktiky 
a uctíval Hospodina podle jeho
vůle.
Změna začíná v srdci, když se mě
dotkne Boží Duch. Poté vede k roz-
hodnutí. Ke smlouvě a ke změně.
Už nemiluji to, co jsem miloval
dříve, ale moje láska se upíná 
k Hospodinu.
Nyní se pořadí obrací. Vynaklá-
dám všechnu sílu na to, abych byl
pod vlivem Božího slova. 
Zaobírám se jím všemi prostředky
své duše (čtení, přemýšlení, medi-
tace, učení se zpaměti) a dovoluji
tak Bohu, aby se dotýkal mého
srdce, z kterého vychází život.

Pavel Hradský

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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* Konec konstantinské
epochy

* Z ekumeny
* Nadace Divoké husy
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Poselství k 1. neděli po sv. Trojici

Dopustil se ho v boji. Jsou boje a
boje. O těch, které jsou hlučné a
ryčné, píší historici, žijící mnohdy 
v domnění, že válečné bitvy a napo-
sled světové války změnily podobu
světa a život národů víc než cokoli
jiného. Opravdu. Změnily velmi
mnoho. Sledoval jsem s hlubokým
zaujetím celý průběh 2. světové vál-
ky a její politické, morální a sociální
důsledky. Dějiny světa poskočily
kupředu oběma světovými válka-
mi, které dohromady trvaly 10 let,
rychleji než předešlé 18. a 19. stole-
tí, kdy se v naší Evropě "nic" nedá-
lo, život klidně plynul. 
Jaksi nepozorovaně, mimo oči svě-
ta, se odehrály a odehrávají boje
důležitější, beze zbraní, boje myšle-
nek, které vysílá do světa Pravda a
získává si bojovníky, herce, služeb-
níky, svědky, přátele a bratry a sest-
ry. Ve vojsku jsou rozdíly ve funk-
cích. Pravda je má také. Funkce
vrchního velitele je obsazena, ale
mezi pěšáky je stále dost volných
míst, aby se nikdo nemusel na světě
cítit zbytečný a neužitečný. Tam se
někteří osvědčili svou statečností a
věrností, až je jejich spolubojovníci
vyzdvihli na svá ramena a nazvali
je otci a ozdobili titulem "svatých".
Tak se kněz a biskup Augustin stal
pro další generace takovým svatým
otcem. Z Kristova evangelia, které
po svém obrácení s nemocnými
průduškami do posledního dechu
denně vykládal z kazatelny, mu vy-
stoupilo učení o milosti jako hlavní,
směrodatné. Ubohý hříšník, jimiž
jsme od narození všichni, nemá ji-

nou možnost, jak obstát před Bo-
hem, než milost, kterou Kristus
udílí věřícímu bez jeho zásluhy:
"Ber, jez a pij zdarma."
Na začátku 5. století se postavil bis-
kupovi Augustinovi do cesty bre-
taňský mnich Pelagius, obdařený
vysokým charakterem a životní

důstojností. Učil, že dědičný, prvot-
ní hřích vůbec neexistuje. Biblický
Adam nám dal jen špatný příklad,
ale každý člověk je ve skutečnosti
vždycky schopen rozhodnout se
pro dobro a uskutečňovat je vlastní-
mi schopnostmi. Nepotřebuje k to- V češtině si pod pojmem tolerance představujeme nejčastěji

snášenlivost. Víme, že slovo tolerance pochází z latinského tole-
rari, neboli snášet, strpět. Zamysleme se však nad několika pří-
klady a pokusme se poctivě odpovědět na otázku: „Jak si různí
lidé vykládají význam tohoto slova?" Je totiž tolerance a „tole-
rance". Ráda bych uvedla několik příkladů k zamyšlení.
O někom řekneme: „On je trochu moc tolerantní." Ve skuteč-
nosti tím však myslíme, že by se na této osobě dalo dříví štípat,
že je jí všechno jedno, nebo dokonce ještě něco horšího. Co z to-
ho vyplývá? Tato přehnaně tolerantní osoba je pravděpodobně
líná cokoli měnit a raději je „tolerantní".
Nebo druhý příklad: „Tolerance je jednou ze základních hodnot
demokratické společnosti." Lidé se setkávají a samozřejmě spo-
lu musí komunikovat a mít pochopení pro své odlišnosti.V naší
společnosti se však rozmáhá jakási všeobecná „tolerance" k růz-
ným, např. morálním, úletům. V okamžiku, kdy takováto „tole-
rance" přejde lidem do krve, začnou za normální považovat i vě-
ci obecně škodlivé, jen aby to nevypadalo, že jsou úzkoprsí. Vez-
měme různá úsloví: „Dneska krade každý" nebo „To je dneska
normální" ... dále dosaďme cokoli. A v tuto chvíli přestává být
ona „tolerance" kladnou hodnotou. Také býváme mnohem „to-
lerantnější" k nešvarům, které se nás konkrétně netýkají.
V technických vědách slovo tolerance znamená odchylku od ide-
ální hodnoty. Kde však jsou naše „ideální hodnoty"? Již dlouho
pracujeme na tom, aby se zamlžovaly a pomalu se od nich odstu-
povalo. Proč nechápeme, že se tím naše evropská civilizace dob-
rovolně vzdává svých kořenů a své síly! Jakou máme potom šan-
ci obstát v dialogu s kulturami, které nejenže si tolerance nijak
zvlášť nepovažují, ale bývá pro ně spíše známkou slabosti. A jak
mají příslušníci těchto národů respektovat naše hranice (kultur-
ní, etické aj.), když jsou i pro nás, kteří v jejich rámci žijeme, tak
velice pohyblivé a nejednoznačné.

Markéta Hlasivcová
Literárně dramatický klub Dialog na cestě

O toleranci

Omyl církevního otce Augustina
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Vedení kampaně cirkevnimajetek.cz
se 7. 5. 2008 odpoledne setkalo
s kardinálem Miloslavem Vlkem,
který zastupoval Českou biskup-
skou konferenci, a s předsednic-
tvem Ekumenické rady církví, ve-
deným panem Pavlem Černým.
Přítomen byl také zástupce Fede-
race židovských obcí v ČR Tomáš
Kraus. Předmětem rozhovoru byl
stav projednávaného návrhu záko-
na, který zatím neprošel prvním
čtením dolní komory Parlamentu
České republiky,r. a další kroky ko-
munikační kampaně. Ze setkání
poskytujeme toto prohlášení:
Představitelé církví a náboženských
společností pracovali při přípravě
předloženého návrhu zákona ve
věcné a bratrské shodě, která trvá i
nadále. Nijak ji nezměnila ani sou-
časná situace, do které se projedná-
vaný návrh dostal ve Sněmovně
Parlamentu ČR, naopak se tím tato
shoda ještě prohloubila a jistě bude
trvat i v budoucnosti, a to i u mnoha
dalších společných témat. Církve a

náboženské společnosti jsou zajed-
no v principu vládního návrhu zá-
kona o narovnání vztahů a považu-
jí jej za rozumný a schůdný. Znovu
diskutovaný výčtový zákon, uplat-
ňující restituční princip, se už v mi-
nulosti ukázal jako neschůdný, a to
zejména pro stát. O dalších aspek-
tech zákona se dá hovořit v rámci
projednávání ve výborech Posla-
necké sněmovny Parlamentu ČR,
nikoli o jiné formě zákona. Církve a
náboženské společnosti jsou pře-
svědčeny o tom, že prodloužení dal-
ších jednání o několik týdnů nemá
velký význam v kontextu možné
nápravy křivd trvajících několik
desetiletí. Protože návrh zákona
uvízl v prvním čtení, je teď ale zále-
žitost zcela a úplně v rukou politi-
ků. Představitelé církví a nábožen-
ských společností vyjadřují polito-
vání nad tím, že se návrh zákona
stal předmětem politického boje, ze
kterého se vytratil morální aspekt
narovnání a nápravy křivd.

Jak to bude dál?

Dokončení na str. 4

Slunce - k básni na str. 3

Dokončení na str. 2
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Vážení a milí čtenáři našeho týdeníku,
v čase po svatodušních svátcích vás všechny pozdravuji a přeji nám všem, aby živý
Duch Kristův byl přítomen v každém našem společném i osobním jednání.
Co se týče některých redakčních novinek, rozhodli jsme se především ukončit disku-
si ke kauze udílení medailí br.  Mašínům. Všem zúčastněným stranám jsme poskyt-
li dostatek prostoru k vyjádření svých názorů. Případné další příspěvky budeme již
přeposílat přímo účastníkům této mnohdy vzrušené debaty.
V současnosti se náš týdeník dostal žel do finančních potíží a je tak ohroženo jeho
další vydávání. Dovoluji si proto na vás, čtenáře i církve, obrátit s prosbou o jeho
podporu. Budeme vám velmi vděční za každý sebemenší dar, který umožní jeho další
existenci. Chci připomenout  možnost představit historii i současnost vašeho sboru
na vloženém listu Evangelického týdeníku a tímto způsobem podpořit  jeho pokra-
čování. Tuto možnost využily v minulosti již některé sbory a zaplacením vloženého
listu nás takto vydatně podpořily.
Jistě jste si také již v posledních číslech povšimli obměněného schematismu bohoslu-
žeb. Uvádíme rozpis neděleních setkávání podle jednotlivých seniorátů ČCE, k nimž
přiřazujeme také místní sbory některých protestantských církví. Rádi bychom v této
službě pokračovali, a to co nejlépe. Pokud jsme někde uvedli data, která již neplatí,
omlouváme se vám a budeme rádi za každou vámi zaslanou aktualizaci.
Příjemné čtení vám přeje

Ladislav Mečkovský

DIALOG JE HLAVNÍ CESTA K MÍRU, ŘÍKAJÍ KŘESŤANŠTÍ ŽURNALISTÉ
Paralimni, Cyprus – ENI/CEC. Setkání evropských křesťanských žurnalistů
a novinářů, jehož nosným tématem bylo „Komunikace je mír", se konalo 
2. – 6. dubna na Kypru. Setkání podtrhlo význam dialogu jako základní
metody prosazování míru. Zároveň identifikovalo překážky vzájemného
porozumění jako je ignorace, překroucené představy o druhém a strach.
„Křesťanští novináři a žurnalisté musí být sebekritičtí při používání někte-
rých slov. Slova umí dopředu odsoudit a rozdělovat. To se děje, když
nesprávným způsobem používáme označení "my" a "oni",“ uvádí se v závě-
rečném prohlášení ze setkání. V době, kdy mnoho analytiků mluví o „stře-
tu civilizací", zvou křesťanští žurnalisté k „povzbuzování komunikace mezi
civilizacemi". „Komunikace je mír" – téma konference – je vysoký ideál.
Komunikace je proces, který je možno použít k dobrému i ke zlému." Když
ji chceme používat jako prostředek smíření, musí obsahovat schopnost
„naslouchat příběhům těch druhých", a také připravenost podělit se o vlast-
ní zkušenosti a přesvědčeni. Jestli má být komunikace mírem, musí ztěles-
ňovat principy rovnosti, přístupnosti (informací) a dialogu, jejichž záměrem
je vést k mírovým výsledkům a skutkům. Účastníci semináře na Kypru jsou
v tomto smyslu přesvědčení, že komunikovat mír znamená vytvářet mír,“
doplňuje závěrečné prohlášení. Setkání se zúčastnilo 40 náboženských žur-
nalistů a novinářů ze 17 zemí Evropy a Blízkého Východu.

CIRKVI REAGUJÚ NA RASTÚCE NAPÄTIE PO VOĽBÁCH V ZIMBABWE
Ženeva – LWI/ENI. Generálny tajomník Svetového luteránskeho zväzu,
reverend doktor Ishmael Noko vyjadril veľké znepokojenie nad situáciou v
Zimbabwe. 29. marca sa v krajine konali prezidentské, parlamentné i miest-
ne voľby. Volebná komisia Zimbabwe však doteraz odmieta zverejniť ofici-
álne výsledky volieb. Potom, ako tak urobili miestne cirkvi a mimovládne
organizácie 1. apríla a Juhoafrická rada cirkví 8. apríla, uverejnil Svetový lu-
teránsky zväz 10. apríla vyhlásenie, v ktorom vyzýva autority Zimbabwe,
aby bez meškania zverejnili výsledky volieb. Zmiernilo by sa tak napätie,
podozrenia a nedôvera v demokratickosť procesu v krajine. Noko, ktorý je
sám pastorom Evanjelickej luteránskej cirkvi v Zimbabwe, vo vyhlásení
zdôraznil význam volieb pre obyvateľov štátu, ktorí „dlho čakali na tento
deň". V Zimbabwe už 28 rokov vládne totalitným spôsobom prezident
Robert Mugabe. Obdobie jeho vlády zanechalo spoločnosť v hlbokej ekono-
mickej kríze s čoraz hrubším porušovaním základných ľudských práv.

JERUZALEMSKÝ BISKUP VYSÁDZAL OLIVOVNÍKY A FIGOVNÍKY
Jeruzalem – ENI. Jeruzalemský evanjelický biskup Munib Younan sa pridal
k obyvateľom palestínskej dediny Biddu pri vysádzaní 1000 olivových a
figových stromov. Biskup Younan chcel takto demonštrovať, že kresťania a
moslimovia vedia spoločne spojiť sily pri práci. Olivovníky a figovníky
vysádzali neďaleko izraelskej bariéry, ktorá oddeľuje obyvateľov Biddu od
ich vlastnej pôdy. „Prišli sme, aby sme prejavili solidaritu s ľuďmi," povedal
evanjelický biskup Jordánska a Svätej zeme Munib Younan, ktorý sa pridal
k asi sto obyvateľom dediny neďaleko bariéry, ktorá oddeľuje územie vyčle-
nené Palestínčanom od izraelského územia.         Ekuména vo svete 16/2008

30. dubna rozhodl pražský městský
soud, že „katedrála sv. Víta s přileh-
lými nemovitostmi patří definitivně
státu". Potvrdil tak zářijový verdikt
Obvodního soudu pro Prahu 1.
Římskokatolická církev s tímto ver-
diktem nesouhlasí a hodlá se dovo-
lat k Nejvyššímu soudu. Právě ten
ovšem počátkem loňského roku
rozhodl, že „nemovitosti byly nor-
mou nezpochybnitelně převedeny
na stát". Přelíčení městského soudu
byl jako vedlejší účastník přítomen
i arcibiskup Vlk. Argumenty proti
vynesenému rozsudku uvedl dva.
Postrádají sice jakoukoli právní
závažnost, pro masáž veřejného
mínění však byly vybrány velmi
dobře. Oba totiž rozehrávají „ko-
munistickou kartu". A spojit dnes
někoho s komunismem je jako
obvinit ho ve středověku ze spolče-
ní s ďáblem.
První Vlkův argument zní, že ne-

movitosti nebyly převedeny na stát
ani podle tehdy platných zákonů.
Jeho výpověď je v naprostém roz-
poru se soudním výrokem, který
jasně říká, že „byly převedeny ne-
zpochybnitelně". Je zarážející, že
arcibiskup nemá nejmenší respekt k
výnosu nezávislého soudu. Místo
aby demokratickou strukturu naše-
ho státu svým projevem podepřel,
nabourává a zpochybňuje i tu ma-
lou autoritu, kterou moc soudní ve
společnosti má. Šermuje přitom
slovy „komunistické právo" a „zná-
rodnění" a dává najevo, že neroz-
hodnou-li soudci podle jeho gusta,
jsou spjati s dobou, před níž si musí
každý povinně uplivnout. Je ovšem
dojemné, jak při svém horlení zapo-
míná, že soud rozhoduje i o „při-
lehlých nemovitostech" a z úst se
mu dere jen vznešené, skrz naskrz
duchovní slovo „chrám".
Druhou ranou danou justici – tento-

krát už vysloveně pod pás - je otev-
řené zpochybnění legitimity výnosu
Nejvyššího soudu, jehož judikátem
jsou soudy nižších instancí vázány.
Důvodem k tomu je Vlkovi skuteč-
nost, že jeden z jeho soudců, Fran-
tišek Ištvánek, byl v druhé polovině
80. let členem KSČ. Nekalost čuje
Vlk i v tom, že loňské dovolací říze-
ní probíhalo „pouze dva měsíce".
Proto označuje řízení ve sporu o ka-
tedrálu za „nekorektní", tedy ne-
správné a nepoctivé. Takové vy-
svědčení dává hlava české katolické
církve naší justici. Když justici, tak
ovšem i celé naší demokracii. Moc
soudní je přece jednou ze tří noh, na
kterých v demokracii stojí. Vypadá
to, že jsme dnes ve větší krizi než v
době komunismu. Nepamatuji se
alespoň, že by tehdy srovnatelně
postavený katolický funkcionář
režim tak rozhodně kritizoval.

Emanuel Vejnar

Z církví u nás i ve světě

Z církví u nás i ve světě

Arcibiskupský mariáš

Jiří J. Otter vyjádřil ve svém článku
„Slovo Boží vyzývá k osobnímu
vyznání víry“ jisté zklamání či poli-
tování nad tím, že v pořadech Čes-
kého rozhlasu, věnovaných letoš-
ním velikonočním svátkům, neza-
znělo jasné a zřetelné vyznání víry.
Zmiňuje se o „našich religionistech",
kteří se spokojili s „podáváním zá-
kladních informací a různým věc-
ným vysvětlováním, aniž by připoji-
li i své osobní pojetí, ne-li vyznání“.
Patřím rozhodně mezi potrefené
husy, proto bych rád vyslovil pár
myšlenek na vysvětlenou.
Volání po osobním vyznavačském
postoji mě potěšilo. Jako konvertita,
navíc „z probuzeneckých kruhů
Církve bratrské", nemívám k osob-
ním vyznavačským výpovědím
nikdy daleko, a nejednou jsem

právě za to kritizován. Těší mě, že
se najdou bratři, kteří celou věc na-
hlížejí také z druhé strany. Tolikrát
jsem dostal vynadáno za příliš
osobní a vyznavačské postoje, že
mě skutečně těší výtka s opačným
znaménkem a beru ji velmi vážně. 
Zároveň se musím přiznat, že si
opravdu nevím rady, jak najít sprá-
vnou rovnováhu mezi vyznavač-
ským a civilním tónem, a to přede-
vším z hlediska žánru pořadů, ve
kterých občas vystupuji, a ještě více
z hlediska jejich předpokládaných
posluchačů. Pracovníci redakce ná-
boženského vysílání Českého roz-
hlasu, vesměs velmi laskaví a milí
lidé, mi totiž často kladou na srdce,
abych mluvil civilním, necírkevním
jazykem, obvykle mě koneckonců
zvou a představují jako religionistu,

ne jako faráře, dokonce občas s
úsměvem vysloví přání, abych
„nemluvil jako farář". Redakce ná-
boženského vysílání není křesťan-
skou ani „misijní" stanicí (jakou je
Trans World Radio nebo Proglas).
Pořady této redakce jsou adresová-
ny nejširší (a právě necírkevní) ve-
řejnosti, snaží se překlenout vzdále-
nost mezi věřícími a nevěřícími,
oslovit je a inspirovat k úvahám o
duchovních rozměrech lidské exis-
tence. Proto dávají prostor všem
duchovním a náboženským tradi-
cím, nejen křesťanství. Proto se mě
velmi často ptají na „zajímavé para-
lely" z prostředí jiných, neevrop-
ských duchovních tradic. 
V pořadech Petra Vaďury, které se
vysílají v neděli ráno a zvou k me-
ditaci nad konkrétními texty z Bib-
le, je zcela namístě mluvit vyzna-
vačsky, křesťansky, biblicky, a jinak
to ani nejde. Pan Vaďura mě k tomu
koneckonců laskavě „tlačí" a jsem
za to rád. Nikam se neschovávám a
vydávám poctivě počet ze své víry. 
V jiných pořadech to ale není tak
jednoduché a jednoznačné. Ob-
vykle dostávám pokyny typu
„méně znamená většinou více",
„hlavně nedávejte odpovědi na
otázky, které nikdo neklade", nebo
„pokuste se oslovit člověka, pro
kterého jsou Vánoce jen nakupová-
ní a uklízení a Velikonoce jen den
volna navíc a malovaná vajíčka".
Proto a jen proto se snažím mluvit
nenábožensky, začít od běžné život-
ní zkušenosti necírkevního člověka,
navazovat vlákna a nitky souvislos-
tí mezi běžným, sekularizovaným
„provozem" svátků a jejich hlubo-
kým duchovním významem. Sna-
žím se bourat stereotypy, které
vládnou u (církvi a víře odcizenou)
veřejnosti.
Tak nějak rozumím „objednávce" ze
strany redaktorů. Učím se to a jistě
se mi to často nepodaří, obvykle
odcházím z rozhlasu v hluboké de-
presi, a to i tehdy, když jsou násled-
né reakce posluchačů velmi po-
vzbuzující. Učím se od moudrého
Bonhoeffera, od nedostižného Hel-
lera, od neuvěřitelně vzdělaného
Halíka, a také od laskavého Marka
Ebena a vtipného Aleše Juchelky. Ti
posledně jmenovaní jsou ohrom-

K článku bratra Jiřího Ottera

Dokončení na str. 4

Kampaň bude v dalších týdnech po-
kračovat ve veřejných diskusích. Po-
skytne servis zpráv na internetu na
své adrese www.cirkevnimajetek.cz.
Její zástupci navštíví starosty obcí a
měst, hejtmany krajů a další regio-
nální politiky, kteří projevují dlou-
hodobý zájem o zásadní řešení pro-
blematiky zablokovaného ma-etku
blokujícího rozvoj regionů České
republiky. Z dosavadního průběhu
rozhovorů a reakcí ve veřejnosti je

vidět, že přetrvává nedostatek infor-
mací o vztahu náboženských spo-
lečností, církví a státu od doby ko-
munistického převratu v r. 1948 až
podnes. Kampaň se proto ještě více
zaměří na fakta osvětlující minulost
a současnost života církví a nábo-
ženských společností. Na příkla-
dech prokáže přínos práce církví 
a náboženských společností pro
všechny občany naší vlasti.

Tisková zpráva 
Daniel Kvasnička

Dokončení ze str. 1

Jak to bude dál?

Vážení přátelé, 
bratr Jan Kupka se dotkl ve svém
článku Protestantský Titanic největ-
šího a ústředního tajemství naší
křesťanské víry. Klíčovou záhadou
to bylo od samého začátku, tj. od
Zmrtvýchvstání. Velerada byla do-
konce ochotna obětovat této záhadě
i beztrestnost spánku vojenské strá-
že v té noci. Líčení různých prame-
nů potvrzuje, že vzkříšení bylo do-
provázeno náhlým a oslepujícím
světlem, po jehož skončení bylo vše
jako předtím. Nechci nastolovat
otázku pravosti tzv. Turínského
plátna, ale zde vědci přišli také ke
zjištění, že plátno muselo projít něja-
kým dosud neznámým zářením
také proto, že když bylo nedávno
dovoleno plátno vyfotografovat,
objevil se namísto negativu pozitiv s
novými obrazci.
Od začátku křesťané věřili a vyzná-
vali, že vzkříšením Kristus na sebe
vzal tělo oslavené, a že takové dosta-
neme při vzkříšení také my. Bez této
víry bychom těžko mohli věřit, že
dostaneme to naše "staré" tělo, které
se jistě v zemi rozloží, nebo - když
někoho sežere žralok v moři - se
přemění v tělo někoho jiného, tedy
žraloka, a zbytek se rozplyne v moři.
Stále mě udivuje, jak pevná to byla
víra našich předků, kdy ani ti neju-
čenější si neuměli představit složení
atomu, podobné sluneční soustavě,

kde hlavní náplní není hmota, ale
silokřivky různého vlnění, záření
atd. Takže naše pevné tělo je vlastně
jen soustava silokřivek. 
Lidské narušení ochranné vrstvy
atmosféry umožnuje záření dosud
neznámého a netušeného druhu
procházet na zemi.
Nevědomost vede k pýše, vědění ke
skromnosti: čím víc víme (lidstvo),
tím víc se divíme, co ještě nevíme -
kolik druhů záření a podobných
jevů ještě dále existuje. Dá se říci, že
je to nekonečné (aspoň pro lidské
chápání) množství druhů, takže ať
poznáme sebevíce tajemství, stále
ještě zbývá skoro nekonečno tajem-
ství - nekonečno minus jedna nebo
tisíc je stále nekonečno.
Takže můžeme předpokládat, že to
oslavené tělo, které jednou dostane-
me, bude vybaveno něčím, co ještě
asi dlouho nebudeme chápat a asi
nikdy nepochopíme. Zde musí na-
stoupit pevná víra.
Proto otázka oslaveného těla, těla
procházejícího zdmi nebo zavřený-
mi dveřmi, objevujícího se hned tu,
hned onde, i jeho nanebevstoupení
patří do oblasti víry a ne vědeckého
důkazu.
Tím víc musíme obdivovat víru
našich předků a upevňovat svou.
Uctivě zdraví    

Jiří Laube

Ad Protestantský Titanic
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„Právo se netvoří příkazem vůdce."
– Tak si dovolil německý soudce
oponovat v listopadu 1940 úřadují-
címu říšskému ministrovi sprave-
dlnosti v otázce „eutanazie" posti-
žených!
Kromě toho, že legendárním výro-
kem odmítl přiznat relevanci (tj.
přednost před prameny práva
uznávanými právní teorií) příkazu
Hitlera, který kolidoval s vyššími
právními zásadami, připomíná
páté číslo evangelického měsíčníku
Chrismon i jiné momenty ze života
soudce Lothara Kreyssiga: Kreys-
sig (1898-1986) se stal křesťanem až
po třicítce, roku 1934 se připojil 
k Vyznávající církvi, na zásah Hit-
lera byl penzionován v pouhých 43
letech, roku 1957 založil Akční spo-
lečenství na pomoc hladovějícím a
roku 1958 Aktion Sühnezeichen.
Autor vzpomínky Eduard Kopp
uzavírá, že Kreyssigův život dává
za pravdu všem, kdo tvrdí, že od-
por proti nacismu byl možný.
Se vzpomínkou na předního člena
Vyznávající církve dobře ladí člá-

nek Muslimové v Německu. Bis-
kup Johannes Friedrich (jeden z vy-
davatelů Chrismonu) zde polemi-
zuje s názorem britského anglikán-
ského arcibiskupa Rowana Wil-
liamse, že v občanskoprávních vě-
cech by pro muslimské občany
evropských zemí mohla platit tzv.
šaría (muslimské právo). Nesluči-
telnost mezi šaríou a evropským
rodinným právem spatřuje přede-
vším v tom, že šaría diskriminuje
ženy. Jinak se ovšem biskup Fried-
rich přimlouvá za existenci zdaleka
viditelných mešit v německých
městech a za vyučování islámu
podle německých státních osnov
jako za dva účinné (preventivní)
prostředky proti islamizaci s nebla-
ze integristickými tendencemi.
Friedrichův článek relativizuje ně-
kdejší (neoficiální) církevnické
„moudro", jež jsem v dobách nor-
malizačního Československa za-
slechl nejméně ze dvou stran a jež
jistě doposud chová v paměti též
nejeden z našich čtenářů: „V Ně-
mecku se stavěj’ mešity… Eště že

tady máme soudruhy, jinak bysme
taky stavěli mešity!"
Možnou nostagii po časech, kdy
„soudruzi" dle vlastního uvážení
dusili v různé míře kdekoho („os-
talgii"), vyhání ještě ostřeji rozho-
vor v pravidelné rubrice Setkání.
Jedním ze dvojice zpovídaných je
totiž farář Joachim Gauck, bývalý
spolkový pověřenec pro dokumen-
taci Stasi (východoněmecké obdo-
by československé Státní bezpeč-
nosti). Druhým je Hans-Michael
Holczer, přední bojovník za cyklis-
tiku prostou dopingu. Tématem
rozhovoru je láska k pravdě; Gauck
se obecně zasazuje proti „posouvá-
ní měřítek", pro oblast politiky je za
určitých podmínek nanejvýš ocho-
ten ještě případně tolerovat „příle-
žitostně taktický vztah k pravdě".
Tolik tři vyznavačsky nejvýraznější
příspěvky z Chrismonu č. 5/2008,
kde nalezneme i nejrozmanitější
další materiály, včetně kuchař-
ských receptů.

František Schilla
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Vyznavačství a právotvorba
JAN HELLER: ZNAMENÍ ODKAZUJÍCÍ K NEBI
Vydal Vyšehrad, Praha 2007. Cena: 248 Kč.

Nedávno zesnulému profesorovi Starého zákona, který nebývale popula-
rizoval studium Bible, se podařilo ještě za života připravit na cestu k
posluchačům pozoruhodnou knihu rozhovorů nad Starým zákonem. Jde
o první svazek nově vzniklé edice nakladatelství Vyšehrad s názvem
„Rozhovory nad biblí“, která nese podtitul „Rozhlasové rozhovory o bib-
lických textech" (v posledních dnech vyšel již druhý svazek těchto inspi-
rativních rozhovorů a připravuje se třetí svazek, který bude pokračováním
rozhovorů s Hellerem). Do modra laděná kniha v rozsahu 277 stran má
pevnou vazbu s fotografií autora na obálce, předmluvu Petra Vaďury a
stručné životopisy obou účastníků rozhovoru na záložce. 
Prof. Heller, teolog a lingvista, farář a profesor Starého zákona na KEBF
(později ETF) Praha byl znám svými neobyčejně zajímavými přednáška-
mi, které zprůhledňovaly vhled do Starého zákona i religionistiky. V jeho
živém podání tyto staré zprávy ožívaly a poutaly pozornost studentů.
Není proto divu, že si jej, když to bylo možné (po roce 1989), všimli pra-
covníci médií (mnohdy jeho přímí či nepřímí žáci) a tuto Hellerovu schop-
nost poutavě a plasticky, s velkým vhledem a vnitřním zaujetím zpřítom-
ňovat staré příběhy využili. Díky této popularizaci je nám dnes Starý
zákon v Čechách mnohem bližší a myslím, že předně díky Hellerovu
působení je starozákonní poselství bráno dnes mnohem vážněji a Starý
zákon již není vnímán jen jako kratochvilná dodatková četba zákona
Nového. 
K popularizaci Hellerových bohatých vědomostí (byť prof. Heller publi-
koval po celý svůj život) svým neocenitelným dílem přispěl v poslední
době i rozhlasový redaktor Mgr. Petr Vaďura. Posluchači jej znají z četných
po-řadů na Českém rozhlase Praha i Plzeň, z vysílání rádia TWR, z inter-
netového rádia 7 a dříve i z Proglasu. Ve snaze zachytit maximum z
úchvatné schopnosti strhnout a nadchnout studenty, čtenáře i posluchače
k tomu, aby vstoupili do starozákonních příběhů, navštěvoval Vaďura
nemocného prof. Hellera doma, natáčel, čistil a pouštěl do éteru Hellerovy
výklady a reflexe. Ohlas byl nečekaný. Posluchači tyto rozhovory nejen
poslouchali, ale rychle si mezi sebou informace o těchto rozhovorech pře-
dávali, rozhovory stahovali a posléze Vaďuru žádali i o zaslání jejich tiště-
né podoby, neboť k Hellerovým výkladům je potřeba se znovu vracet a
promýšlet je. Petr Vaďura proto dojednal s nakladatelstvím Vyšehrad
nejen přepsání a vydání těchto rozhovorů, ale i založení celé edice pro
rozhovory s dalšími vykladači. Podařilo se tak zachovat jedinečné
Hellerovo poselství v autentické podobě, díky němuž pomáhá Hellerův
moudrý, obsahově velmi závažný a životními zkušenostmi naplněný
výklad bible lidem, kteří s ním nikdy do přímého styku nepřišli a nepři-
jdou. Hellerovo živé a věrohodné křesťanské vyznání však neoslovuje jen
vzdělané křesťanské laiky, ale široké spektrum lidí, jimž jsou církevní akti-
vity buď nedostupné nebo nepřijatelné, anebo kteří jsou zvěstí Bible zcela
netknuti. A právě v tom vidím mimořádný vyznavačský dosah Vaďurova
počinu. Učenému profesorovi naslouchá v rozhovoru vzdělaný laik, který
klade své otázky tak, aby jim právě laik mohl rozumět. A prof. Heller umí
laikům odpovídat. Vznikají tak rozhovory formulované svěžím a lehkým
jazykem. Nejsou nudné a protože nejsou zatíženy náboženskou ani odbor-
nou teologickou terminologií, rozumí jim i lidé necírkevní a nenáboženští.
Jim je tlumočeno starozákonní a novozákonní svědectví o Bohu s překva-
pivou aktuálností. Hellerův výklad Bible tak má velký misijní potenciál. 
Přehledná a podnětná učebnice zachycující životní žeň pilného profesora
evangelické starozákonní vědy na pražské Evangelické teologické fakultě,
pokorného křesťana a pečlivého posluchače starozákonních příběhů, je
rozdělena na tři části. První tvoří dvacetiminutové rozhovory pro pořad
Českého rozhlasu 3 stanice Vltava s názvem Ranní slovo (vysílaný vždy 
v neděli v 7,30). Výběr vykládaných textů je dán liturgickým rozpisem a
uspořádán chronologicky, tj. podle toho, jak byly příspěvky vysílány.
Druhá a třetí část knihy obsahuje poněkud šířeji pojaté rozhovory nad texty
Starého zákona, nebo zaměřené tematicky (např. o čase, jménech, o zlu, o
Egyptu, prostituci, o vzkříšení). Všechny rozhovory mají společné rysy: 
a) jsou pojaty jako výklady starozákonních textů (vyjma rozhovoru o
čistém a nečistém, který je veden nad Sk 11,1-18), jako určitý komentář,
který obsahuje řadu podnětů jak pro samostatné studium Bible, tak pro
přípravu kázání; dosud žádný z Hellerových rozhovorů se tak cíleně a v
takovém rozsahu nevěnoval výkladu starozákonních textů; 
b) hovor je veden nad texty, které nejsou příliš frekventované v kázání,
nebo které jsou pro svou obtížnost a nesrozumitelnost spíše opomíjené
(převažují texty prorockého rázu). Většinou totiž neobsahují příběh, což
výklad znesnadňuje. O to pozoruhodnější pak je jejich srozumitelnost a
posluchačský ohlas. 
Ze všech rozhovorů je patrná precizní příprava obou protagonistů a jejich
ponor do jejich zamilované Bible. Vaďurovy otázky jsou nejen dobře pou-
čené, ale také soustředěné na hlavní poselství studovaného textu. Helle-
rovu přípravu oceňuje Vaďura ve své předmluvě a v příloze do jedné 
z nich dává nahlédnout také čtenáři. Rozhovor je zasvěcený a uctivý k stu-
dovanému materiálu i k partnerovi v rozhovoru. Prof. Heller bere otázky
redaktora velmi vážně, nijak je neopravuje ani nezpřesňuje a jako dobrý
kantor dobře položenou otázku chválí. Ví totiž, jak důležitá je otázka pro
vlastní hledání, jak dobrá otázka pomůže nalézt odpověď a že někdy stačí
otázku jen položit. Ve svých odpovědích prof. Heller pracuje s pojmy, které
svým výkladem upřesňuje (čistí), analyzuje starozákonní texty a vykládá
je často pomocí analogií se staroorientálními blízkovýchodními nábožen-
skými představami, které velmi dobře zná a umí je pro výklad vhodně
použít. Oba protagonisté výsledky svého rozhovoru průběžně shrnují,

Recenze

Evangelický týdeník poskytl v pat-
náctém čísle Emanuelu Vejnarovi
nadstandardní možnost známkovat
diskutéry, kteří reagovali na jeho
glosu „Udílení medailí" v ET - KJ 
8-9/2008. Stal se tedy „samosoud-
cem" vlastního textu a skromně jej
shledal správným. Bohužel se neza-
myslel nad tím, proč jeho dílčí
glosa, ironizující Milana Paumera,
bratry Mašíny i ODS (to poslední
mu nevyčítám), vyvolala nebýva-
lou vlnu ohlasů, a to dokonce z jeho
vlastního sboru. Polemika totiž
ukázala, že některé problémy Čes-
kobratrské církve evangelické i celé
české společnosti se v naší církvi
zametají pod koberec. Nutně se pak
objeví při nejbližším gruntování.
Jsou těmi „správnými kluky" Al-
fréd Kocáb, Jan Dus, Svatopluk Ka-
rásek, Miloš Rejchrt, nebo spíše
nositel Leninovy ceny míru Josef 
L. Hromádka? Za sebe jsem roz-
hodnut, ale co na to vedení církve?
Každý člověk, nejen křesťan, by měl
v životě hledat dobro. Jinak je tomu
v historii a politice. Dobro se zde
bohužel nevyskytuje, a tak bychom
prostou srovnávací metodou měli
vybírat menší zlo. 
Angloamerické bomby za druhé
světové války byly stejně vražedné
jako německé. A teď, bystrý čtenáři,
hledej rozdíl. Jako kluci jsme měli
jednoduché měřítko. Viníkem rvač-
ky byl ten, kdo si začal. V případě
poslední světové války to bylo na-
cistické Německo. Nebylo to náho-
dou, bylo to důsledkem zrůdných
teorií rasové nadřazenosti. 
Rovněž komunistický teror, který
má na kontě ještě větší počet obětí,
byl důsledkem zrůdné a nenávistné
ideologie třídního boje. V roce 1917
v Rusku i v roce 1948 u nás to byli
komunisté, kdo si začal. Kdo se jim
postavil, a to i se zbraní v ruce, byl
na správné straně, chcete-li, na stra-
ně menšího zla. Kdo od nich dostal
Leninovu cenu míru, sloužil velké-
mu zlu, jakkoliv to byl vynikající
teolog. 
Není náhodou, že jak nacismus, tak

komunismus viděly v Kristově
církvi nepřítele. Na to by křesťan
nikdy neměl zapomínat.
S Milošem Rejchrtem se shoduji, že
bych pro své vnuky vybral raději
jiné vzory než Mašíny. Například
úspěšné vědce, citlivé básníky, ši-
kovné truhláře nebo moudré faráře.
Může však přijít doba, která bude
víc než básníky potřebovat bojovní-
ky. Je čas milovat i čas nenávidět,
čas boje i čas pokoje (Kaz 3,8).
Bratře Vejnare, nejsem voličem ODS
a k současné společnosti jsem kritic-
ký, ale ve svých jednašedesáti le-
tech mohu říci, že žiji ve šťastné

době. Vděčím za to politickému a
historickému „menšímu zlu", které
se může jmenovat Západ nebo USA
a na jehož straně byli i Ctirad Ma-
šín, Josef Mašín a Milan Paumer.
Názory duchovních mají i v pře-
vážně sekulární české společnosti
stále vliv na veřejnost. Bratře Vej-
nare, už víme, koho nevolit a koho
nevyznamenat. Teď bych prosil
jasné vyjádření: Je komunismus
jednou z akceptovatelných politic-
kých alternativ, nebo je to zlo, které-
mu je nutno odporovat?
Bratře Vejnare, karty na stůl!

Zdeněk Pavelka

Karty na stůl!

Z německého evangelického měsíčníku Chrismon 5/2008

POLEMIKA

Jen jednou

JAROSLAV SEIFERT

Jen jednou jsem spatřil
slunce tak krvavé.

A pak již nikdy.
Zlověstně padalo k obzoru

a zdálo se,
že někdo rozkopl dveře pekla.

Ptal jsem se na hvězdárně, 
a vím už proč.

Peklo známe, je všude
a chodí po dvou.

Ale ráj?
Možná, že ráj není nic jiného

než úsměv,
na který jsme dlouho čekali,

a ústa,
která zašeptají naše jméno.

A pak ta krátká závratná chvíle, 
kdy smíme rychle zapomenout

na to peklo.
Dokončení na str. 4



Bohoslužby
ným svědectvím křesťanské víry, už
jenom tím, že jsou a kým jsou. Snad
smím připojit i větu, že by nebyli
tam, kde jsou, kdyby mluvili stále
vyznavačsky.
Nezapomenutelný profesor R. Ří-
čan, kterého Jiří Otter zmiňuje, byl
v jiné situaci: kontextem jeho stateč-
ného vyznání byla totalitní zvůle
strážců bývalého režimu. Nemluvil
k necírkevním posluchačům v pro-
středí postmoderní pluralitní spo-
lečnosti, která vyznavačskému ja-
zyku vůbec nerozumí (!). A právě o
to jde: aby lidé, kteří si náhodou
zapnou rádio, zaslechli srozumitel-
né oslovení, aby jim uvízla v hlavě
myšlenka nebo výzva, ne více a ne
méně. Aby si případně naladili
podobný pořad za týden znovu. Je
to běh na dlouhou trať. Mnoho
posluchačů Českého rozhlasu, kte-
rým církevní zvěstování (zatím) nic
neříká, se může každým rokem jen

o krůček přiblížit tajemství Vánoc či
Velikonoc. Myslím, že rozumím
přání redaktorů a redaktorek Čes-
kého rozhlasu: chtějí, aby se rozši-
řoval okruh (necírkevních) poslu-
chačů, kterým pořady redakce ná-
boženského vysílání „mluví z duše"
nebo dokonce „mluví do života".
Chtějí oslovovat hledající, chtějí
vycházet z jejich otázek, z jejich trá-
pení, z jejich obzorů. Nechtějí půso-
bit dojmem křesťanské rozhlasové
stanice, kterou poslouchají jenom
křesťané. Nechtějí vysílat „houštiny
a shluky zaprášených nábožen-
ských slov", které nemají žádný
zřejmý vztah k zápasům a otázkám
(církevně) nezasvěceného člověka.    
A v tom spočívá moje dilema: když
si ve studiu u mikrofonu předsta-
vuji své nevěřící kamarády a mlu-
vím „k nim", je mi jasné, že to, co
řeknu, bude mým věřícím přátelům
připadat „málo slané". Šetřím in-
timním jazykem vyznání, abych ho

příliš častým opakováním nezne-
hodnotil. Není to z ostychu, toho se
mi pohříchu nedostává. Obávám se
nevěrohodnosti a ještě více nesro-
zumitelnosti tam, kde „se jménem
Ježíš až plýtvá", jak bratr Jiří Otter
sám ve svém článku konstatuje.
Na závěr tedy připojím malé vy-
znání: omluvám se vám všem, bra-
tři a sestry, kterým možná chybělo
jasnější osobní vyznání víry v ně-
kterých mých rozhlasových pro-
mluvách. Snad se mi podařilo
vysvětlit důvody, které mě k tomu
vedly. Učím se, a velmi často chyba-
mi. A upřímně vás prosím o pří-
mluvnou modlitbu, abychom (já i
všichni křesťané, kteří občas hovoří
v rozhlase) dokázali najít správnou
míru vyznavačské „soli", tak aby
naši nevěřící přátelé byli srozumi-
telně osloveni a inspirováni a naši
věřící přátelé povzbuzeni a posíle-
ni.  K tomu nám dopomáhej Bůh…

Pavel Hošek

ORDINACE PLDD, PRAHA 6, HLEDÁ
ASISTENTA na zástup 1 den v týd-
nu; tel: 604 988 174. 

č. 14
PROVEDU NA PC KOREKTURY české-
ho a německého textu, vystudova-
né obory germanistika, pedagogi-
ka, filozofie, částečně psychologie,
sociologie. Cena 250 Kč (9 euro) za
hodinu práce. 
Kontakt Vodafone 0049 1520 393
1101, e-mail Saarka@web.de

Č. 12
ŘÍDÍCÍ VÝBOR EKUMENICKÉ RADY
CÍRKVÍ V ČR (dále ERC) vypisuje
výběrové řízení na funkci vedoucí
tajemník/ce ERC v ČR.
Požadované předpoklady: členství
v církvi, schopnost dobré komuni-
kace s lidmi a řízení sekretariátu
(personální), alespoň základní zna-
lost ekumenické situace v ČR a v
zahraničí, vysokoškolské vzdělání
vítáno, ekumenická otevřenost,
znalost angličtiny (německý jazyk
vítán), znalost práce na PC, dobrá
formulační schopnost, zejména V
písemném styku
Písemné přihlášky do výběrové-
ho řízení (se strukturovaným ži-
votopisem spolu s motivačním do-
pisem) zasílejte na sekretariát ERC,
Donská 370/5, 101 00 Praha 10. 
Nástup na předávání a zapraco-
vání od 1. července 2008, nejpo-
zději od 1.9.2008. 

Č. 13

K článku bratra Jiřího Ottera Inzerce

SENIORÁT ZÁPADOČESKÝ

Českobratrská církev evangelická
AŠ, 352 01; Ne 10.00 /něm. 8.30/
Husovo nám. 3, f Pavel Kučera
ČERNOŠÍN, 349 58; Ne 10.00 (a.c.e)
14.30 (b.d)
Husova 249, f Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ, 331 52; Út 17.30
Nový obvod 137, a. Jiří Marván 
DOMAŽLICE, 344 01; Ne 9.00
Kostelní 93, a. Karel Šimr 
HORNÍ SLAVKOV, 357 35 Nové Sedlo;
Ne 12.45
Karlovarská 140, a. Radek Matuška
CHEB, 350 02; Ne 8.45
ul. 26. dubna 5, f Lubomír Líbal
CHODOV U KARLOVÝCH VARŮ, 357 35;
Ne 9.15
Dukelských hrdinů 281, f Radek
Matuška
CHRÁST U PLZNĚ, 330 03; Ne 9.30
Železniční 477, f Karel Šimr
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.15
Zahradní 33, f František Pavlis
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ, 345 06; Ne 9.00
Dělnická 359, a. Jan Satke 
KRALOVICE, 331 41; Ne 9.00
Žatecká č. 480, f Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, 353 01; Ne 10.00
Lidická 189/16, f Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC, 334 52; Ne 9.00
Husova 201, f Jan Satke
NEJDEK, 362 21; Ne 9.00
Husova 525, f Bob H. Ogola
OSTROV, 363 01; Ne 10.00
Jáchymovská 170 
PLZEŇ - KORANDŮV SB., 301 50; Ne 9.30
Anglické nábř. 13, f M. + H. Hama-
riovi
PLZEŇ - ZÁPADNÍ SB., 301 00; Ne 9.00
Němejcova 2, j Renata Šilarová
PODBOŘANY, 441 01; Ne 11.00 (a.c)
Politických vězňů 300, f Jana Kad-
lecová
PŘEŠTICE, 334 01; Ne 9.00
Rebcova 557, f Jan Satke
ROKYCANY, 337 01; Ne 9.30
Jiráskova 481/II, j Ondřej Pellar
SOKOLOV, 356 01; Ne 10.30
Petra Bezruče 501/7, j Pavel Knorek
STŘÍBRO, 349 01; Ne 10.00 (a.c.d.e)
Masarykovo nám. 15. a. Daniel Ma-
touš 
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.30
Máchova 357, f Alfred M. Satke

Církev bratrská
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Bulharská 2061/29A, Jan Valeš ml. 
KLATOVY, 339 01; Ne 9.00
Masarykova 367/III, Zdeněk Šplí-
chal 
PLZEŇ, 301 00; Ne 9.00
Doudlevecká 31, Zdeněk Šplíchal

Evangelická církev metodistická
HORŠOVSKÝ TÝN, 346 01; Ne 16.00
(b.d.e)
Nádražní 79, Zdeněk Eberle
KARLOVY VARY, 360 01; po domluvě
Zámecký vrch 45, Miloslav Čech
PLZEŇ 1 LOCHOTÍN, 323 00; Ne 9.30
Bolevecká náves 2, Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3, 301 24 ; Ne 9.00
Husova 14, Petr Procházka
TACHOV, 347 01; Ne 10.00
Náměstí Republiky 85, Milan Mrá-
zek

Bratrská jednota baptistů
AŠ, 352 01; Ne 9.00
Táborská 9, Alois Boháček
CHEB 1, 350 02; Ne 9.00 
Libušina 4, David Sláma
CHEB 2, 350 02; Ne 9.30
Mírová 6, Jan Katušťák
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Závodu míru 112
KRASLICE, 358 01; Ne 10.00
Fučíkova 1639 
SOKOLOV, 356 01; ne 9:30
Brněnská 486, Michal Jílek
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.00
Havlíčkova 42, Jaroslav Pospíšil

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
Redakce a administrace v Praze 2, Ječná
19, PSČ 120 00, tel.: 224 919 607, e-mail:
ET.KJ@worldonline.cz
www.evangelickytydenik.cz
Řídí redakční rada.
Redaktor: Ladislav Mečkovský
Uveřejněné příspěvky nemusí vždy
vyjadřovat stanoviska vydavatelů.
Nevyžádané materiály redakce nevrací,
ani neuschovává. 
Celoroční předplatné 440 Kč, jednotlivé
číslo 10 Kč. Č.ú.: 1932069379/0800
Tiskne Grafotechna 
Distribuci provádí společnost
*Mediaservis s.r.o., Zákaznické centrum,
Moravské nám. 12D, 659 51 Brno. Příjem
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*A.L.L.Production s.r.o., Poděbradská 24,
190 00 Praha 9, tel.: 234092851
Registrační číslo MK ČR: E 365
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mu žádnou milost. Svými dobrými
skutky si všichni můžeme zajistit
svou spásu. To znamenalo, že
mnich Pelagius přeoral Kristovo
evangelium tak, že mu z něho zbyla
jen přísná morálka, absolutní puri-
tánství.
Snad vás nenapadlo, že vás zbyteč-
ně tahám do dávné minulosti!
Vždyť podobných Pelagiů je stále 
v našem současném světě dost.
Kde? V kulturní frontě, která začíná
v strýcovské univerzitě selského
rozumu a končí v Akademii věd. A
ovšem také v církvích, římské i
evangelické. Augustinů je málo. Au-
gustin sice nad Pelagiem zvítězil, ale
jeho učení o milosti se postupem
doby z církve vytrácelo ve prospěch
Pelagia. Tisíc let uplyne, než učení o
milosti přijme a pro celou křesťan-

skou církev zachrání reformátor
Martin Luther. Od té doby uplynulo
téměř 500 let a boj o prosazení
Kristovy milosti v myšlení a životě
církví trvá dál - vstoupil do 21. stole-
tí. Evangelické církve se podle svého
teologického směřování organizač-
ně oddělily, jedny vstoupily do
Světového luterského svazu, druhé
do svazu reformovaného.
Povězme nyní: Když ostře odmítl
Pelagiovo učení, jakého omylu se
přitom Augustin dopustil? Učil
podle Písma, že každý člověk je
před Bohem hříšník. Všechno, co
dělá, nese na sobě známku hříchu.
Z toho vyvodil falešný důsledek, že
všechny ctnosti pohanů jsou jen
skvělé neřesti, jež nemohou Boha
oklamat. Jen Kristova milost je
spasí. Augustin viděl v Pelagiově
učení o možnosti člověka sám sebe

spasit dobrými skutky nejnebez-
pečnější útok proti učení o víře 
v Krista, neboť činí Kristovu oběť
zbytečnou a marnou. Augustina
pak postihla zvláštní slepota: nevi-
děl očividné rozdíly mezi hříšníky,
neviděl, že jedni jsou dobří a druzí
zlí. Viděl jen jednu cestu ke spáse v
milosti, proto neviděl rozdíl mezi
Sokratem a Neronem, neuznal, že
existují pohané, kteří jsou poctiví,
pravdomluvní, je na ně spolehnutí -
dobří lidé.
Teprve reformátoři pomohli církvi
k tomu, aby se neostýchala uznat
ctnosti a poklonit se dobrým skut-
kům nevěřících, a přijala za své
spolupracovníky i ateisty, kteří jsou
čestní, spolehliví, pracovití a odpo-
vědní, i když jsou to ctnosti hříšní-
ků. Vždyť i za ně Kristus zemřel.

Josef Veselý

Omyl církevního otce Augustina
Dokončení ze str. 1

Pozvánky
EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE VE SPOLUPRÁCI
S OBČANSKÝM SDRUŽENÍM OBČANÉ
PROTI HLUKU A EMISÍM vás srdečně
zvou k účasti na Ekumenické
bohoslužbě za krajinu, která bude
v sobotu 24. května 2008 v 15 h na
levém břehu Vltavy, na louce na
Sedleckých skalách.
Zastavme se na chvíli v myšlenkách
a přibližme se krajině a přírodě. Na-
še prostředí se nám bezvýhradně
dává k dispozici a nemůžeme je
stále jen spotřebovávat, ale musíme
o ně i pečovat. Pojďme se spojit v
modlitbě za krajinu, pojďme za ni
vzdát dík a chválu.
Více informací lze najít na: 
http://www.drahan.chabry.cz

Pastorační asistentky se již šestým
rokem věnují práci s dětmi a mlá-
deží a příliš o své práci nedávají
vědět sestrám a bratřím mimo
svou vlastní církev. Proto jsme se
rozhodli o své pětileté práci na-
psat a trochu informací dát čtená-
řům Kostnických jisker.
V rámci naší sociálně-pastorační
činnosti se nám během posledních
pěti let podařilo oslovit celkem
628 dětí. Působili jsme na 14 zá-
kladních, speciálních a mateř-
ských školách v Praze, v tělový-
chovné jednotě Hagibor a při
vršovickém sboru Církve česko-
slovenské husitské. Hlavní náplní
našich volnočasových aktivit byla
tvůrčí práce s keramickou hlínou,
ale nejen to. Například děti ze
sociálně slabších rodin dostávaly 
v době Vánoc dárkové balíčky od
organizace Samaritan Purpose,
pomáhali jsme při realizaci kurzů
Alfa, byli jsme spolupořadateli
dobročinného koncertu na pomoc
postižené Asii. Při této příležitosti
děti vyrobily keramické dárečky a
výtěžek byl určen potřebným dě-
tem v této oblasti. 
Každým rokem zhotovujeme s
dětmi nejen výrobky s nábožen-
skou tematikou, nýbrž i beseduje-
me v kroužcích o tradicích křes-

ťanských svátků vánočních a veli-
konočních a tím je seznamujeme s
tradičními hodnotami. Naše dět-
ské kroužky jsou často jedinou
křesťanskou aktivitou na škole či
ve školce. V této souvislosti by-
chom uvítali širší ekumenickou
spolupráci. Rádi bychom dali pro-
stor zejména mladým, kterým
nabízíme možnost absolvovat u
nás studijní praxi, ale samozřejmě
vítáme každého dobrovolníka s
pedagogickou, katechetickou, so-
ciální či jinou zkušeností, tak aby

se mohla práce s dětmi na školách
nejen rozvinout, ale i více propojit
se životem pražských sborů. Zve-
me mezi nás šikovné výtvarníky
nebo i ty, kteří se chtějí něco nau-
čit, uvítáme i duchovní na besedy
s dětmi. V příštím školním roce
nabídneme i další aktivity, a to
hudebního a jazykového zaměře-
ní. Bližší informace lze nalézt na:
http://www.husiti.cz/huscentrum,
případně se vám rádi budeme vě-
novat na tel.: 774 918 176. 

Mgr. Dana Krausová

Husitské centrum bilancuje

Ve dnech 8. - 11. května 2008 pro-
běhlo v Havlíčkově Brodě setká-
ní mládeže tří denominací -

Církve bratrské, Bratrské jednoty
baptistů a Křesťanských sborů. 
Hlavním tématem setkání mla-
dých křesťanů byla otázka: Jak žít
autentický křesťanský život
uprostřed nekřesťanské společ-
nosti? Mimo uvedené hlavní
téma proběhlo během akce celá
řada se-minářů na nejrůznější
společenská a etická témata, dále
několik koncertů, divadelních
vystoupení, filmových předsta-
vení z vlastní tvorby atd. Sjezdu
se účastnlo okolo 1300 lidí.

Rada Církve bratrské, 8.5.2008 

Jak žít autentický křesťanský život

a tak umožňují čtenáři lépe se v
probírané látce orientovat. K dobré
přehlednosti přispívají i Vaďurovy
shrnující nadpisky každého rozho-
voru. Rozhovory PetraVaďury s
prof. Hellerem jsou čtivé, kultivova-
né a hlavně věcné. Za to jim oběma
patří recenzentův obdiv a vřelý dík.

Jiří Beneš

Recenze
Dokončení ze str. 3

Prostřednictvím Nadace Divoké
husy můžete přispět do veřejné
sbírky, jejíž výtěžek bude použit
na dobudování a vybavení reha-
bilitační místnosti ve středisku
Dítě a kůň v Miskovicích..
Stačí zaslat SMS ve tvaru DMS
HUSY na číslo 87777. 
Příspěvky můžete také posílat na
číslo účtu 27000000/2700, varia-
bilní symbol a 266 (Dítě a kůň). 
Přispívat můžete i trvalým příka-
zem.

Oznámení



VŠEM BÝT VŠÍM?
„VŠEM JSEM SE STAL VŠÍM"

1. KORINTSKÝM 9,16-23

Apoštol Pavel píše, že se stal všem
vším. Jak je možné být pro všechny
vším? Můžeme dělat všechno, co se
od nás očekává? Můžeme být se
všemi ve shodě? Můžeme vždy
všem vyhovět - jak se to zpívá 
v jedné písni: „Skládal jsem písně.
Vdovám koks. Analfabetům psa-
ní"? Apoštol Pavel to nedělal. 
Pavel se nestal vším pro všechny.
Pro mnohé byl ale jedním z nich:
Židům, těm pod zákonem, těm bez
zákona, slabým či nemocným.
Nikoho nepřehlížel, pro všechny
měl naději. A hlavně: hledá, jak
všem vyřídit, co znamená Ježíšova
zpráva o Boží přízni právě v jejich
situaci. Hledá vyslovit, co evangeli-
um mění v situaci lidí, pro které
nejvyšší autoritou je Mojžíšův
zákon. A co naopak evangelium

znamená v situaci těch, kteří tento
zákon neznají nebo nechápou. Tak
se apoštol staví na stranu jedněch i
druhých. Stává se jim jedním z nich.
Proč? Pavel to nedělá pro odměnu
ani proto, aby se stal oblíbeným.
Vždyť se tak spíš stal neoblíbeným,
svou mzdu si odpíral. Dělá to pro
evangelium: chce mít svůj podíl na
tom, když ta dobrá zpráva mezi
lidmi působí. A dělá to také kvůli
lidem: aby alespoň někteří z nich
mohli být evangeliem zachráněni
od zlého. 
To je od té doby způsob, jak je mož-
né stávat se aspoň pro někoho
dobrým poslem. Někdy bezmála
vším. 

Martin Horák 
farář ČCE v Jilemnici

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poselství k 2. neděli po sv. Trojici

Všechna tři synoptická evangelia
(Matouš, Marek, Lukáš) jako jedním
hlasem zachovala Ježíšova slova o
tom, že musí trpět a zemřít. Jen
Marek poznamenává, že o tom mlu-
vil otevřeně. Dva z nich, Matouš a
Marek, zaznamenali dvoje pokárání,
svědčící o napjaté situaci. Nejprve se
odvážil Petr kárat Ježíše za jeho
poraženecké řeči. Nato Ježíš pokáral
Petra slovy: "Jdi mi z cesty, satane;
tvé myšlení není z Boha, ale z člově-
ka." O jeho člověčím myšlení svědčí
i to, že jakmile uslyšel Ježíšova slova
o utrpení a smrti, nevzal už na vědo-
mí další Ježíšova slova, že třetího
dne vstane. Smrt se položila na jeho
mysl jako těžký kámen, který mu
nedovolil slyšet to podstatné a ra-
dostné, že smrt bude poražena a
nyní je poslední skutečností VZKŘÍ-
ŠENÍ - Ježíš třetího dne vstane. Při-
znejme, že nemáme odvahu ho ká-
rat: ten kámen známe a víme, kolik
času a práce nám to dá, než ho zno-
vu odvalíme a uslyšíme to pravé a
podstatné - evangelium vzkříšeného
Pána.
Petr je stále v zajetí moci smrti. Ježíš
mu svými slovy o svém utrpení a
smrti vzal všecku naději na rychlé
vítězství nad všemi nepřáteli a na
nastolení Božího království na ze-
mi. Musí jít Ježíš touto cestou? Proč
se tak dobrovolně vzdává kariéry,
kterou mu Petr nastínil, když jej na-
zval Mesiášem? Nerozumí tomu. A
nerozuměli tomu ani učedníci, když
jim znovu předpověděl, že bude
vydán do rukou lidí. Jaký smysl má
jeho smrt? Tak se v duchu tázali, ale
báli se ho na to zeptat. Škoda!
Od té doby se ptáme, jaký smysl má
Ježíšovo "musím", které ho přivedlo
až na kříž. A jsme ovšem odkázáni
jen na evangelia a vlastně na všecka
Písma, která potvrzují Ježíšovo "mu-
sím", ale neříkají proč. Prvotní křes-

ťanská církev nalezla odpověď na
otázku, proč Ježíš musel zemřít, v
příběhu emauzských učedníků, jimž
vzkříšený Ježíš připomene, že podle
Písma, zvláště podle proroků (Iza-
jáše 53), musí Boží služebník "vše
vytrpět a tak vejít do své slávy" (L
24,26). Petr Pokorný začíná svůj
výklad Ježíšova "musím" v Marko-
vě evangeliu ujištěním, že to není
výraz fatalismu, slepého, neodvrat-
ného osudu, ale odhodlání a po-
slušnosti činit Boží vůli.
O smysl Ježíšovy smrti na kříži se po
dlouhá staletí vedl zápas, který
skončil dvěma výklady, které po-
skytují církvi a čtenářům Bible
oporu k přemýšlení a poznání i 
k aktuálnímu vyznání, že Kristova

smrt má spasitelný význam pro člo-
věka a celý svět. Autory těch výkla-
dů jsou dva muži narození v 11. sto-
letí, Anselm z Canterbury (1039 -
1109) a Petr Abélard (1079 - 1142),
první Angličan a druhý Francouz, ač
se spíše sluší nazvat je Evropany.
Anselmovo učení - tady se pokusím
o nemožné říct několika větami,
proč se Bůh musel stát člověkem -
spočívá na dvou pilířích. Na jedné
straně stojí Boží čest, na druhé vina
člověka. Jen nejvyšší oběť Božího
Syna může a tedy musí vrátit Bohu
čest a odstranit vinu člověka, která je
nekonečná.
Podle Abélarda musel Ježíš zemřít,
aby přesvědčil člověka o Boží lásce 

V poslední době se opět začalo psát o Oscaru Schindlerovi. Je znovu
na tapetě, jeho manželka sotva zmíněna. Bylo tomu tak vždy. Roz-
poruplný Schindler, jednak československý vlastizrádce, jednak ši-
kovný podnikatel s nacistickou mašinerií v zádech. Uměl využít ži-
dovské práce a přitom se projevit k židům lidsky i mnohým zachránit
život. Dokázal se dobře oženit. Jeho žena s ním vytrvala v dobrém i
zlém dokonce i po odloučení, když se jim nedařilo v Argentině s cho-
vem slepic a nutrií. Ostatně i sem se dostali s židovskou pomocí (když
Švýcarsko je nepřijalo) a byli v Argentině židy podporováni. Pelzlová
prožila přitom dětství na Moravě, narozena 1907 ve Starém Maletíně
v rodině sedláka. Vzpomínala, že to byla zřejmě její tvrdohlavost,
která jí pomohla vymanit se z úzkých rodinných poměrů. Dobrou pří-
ležitostí pro ni byl již rok strávený v Přerově v klášterní hospodářské
škole. Bezesporu její křesťanská výchova jak v rodině, tak ve škole
nebyla mělká, jistě dobově podmíněná. Škola ji měla připravit na
manželství, do něhož vstoupila jinak, než doma čekali. Osudové bylo
její setkání s o něco mladším, podmanivým, uhrančivým a dobro-
družným Oscarem. Vstoupila s ním do jiného prostředí. Obtížné pro
ni však bylo vyrovnávat se s manželovými nevěrami a opakovanými
finančními problémy v jeho podnikání. Zřejmě proto spíše z hospo-
dářských důvodů, než ideologických, se Oscar nechal naverbovat
německou rozvědkou a Emilie mu v jeho činnosti pomáhala. Věznění
unikli díky okupaci a s říšskou pomocí v zádech se Schindlerovi daři-
lo i jako podnikateli. Stal se členem NSDAP. Židům pomáhali však
oba, zejména po přestěhování jejich továrny do zázemí v Brněnci.
Zvláště Emilie dokázala využít kontaktů s velitelem tábora Göthem,
když brzy pochopila, oč zde běží. Hold jí vzdal i manžel vyjádřením:
„Pro mou ženu bylo poskytnutí pomoci samozřejmostí. Bylo-li třeba
pomoci lidem, kteří se ocitli v nejtěžší tísni, starala se čerta starého o
nějaké nebezpečí. Měla tolik odvahy, že jednala s veliteli SS jako se
sluhy.“ Emilie protizákonně zvýšila vězňům příděly jídla až na troj-
násobek a zajišťovala to i nelegálními obchody, pro které jí hrozil
trest smrti. Ještě před koncem války pomohla zachránit 100 židů z pol-
ského Golleschau, které Oscar v poslední chvíli „vytrhl" z transportu.
Z nich 17 dorazilo do Brněnce v dobytčím vagonu zmrzlých a ty

Za vším je žena: Emilie!

Proč musel Ježíš zemřít?

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Tak jsem si po letech konečně pře-
četl v žákovských knížkách svých
dětí následující sdělení: "Příští rok
se na naší škole vyskytla možnost
výuky náboženství. Zaškrtněte -
máme zájem, nemáme zájem." Ko-
nečně, zajásal jsem a vztáhl jsem
svou ruku k označení kladné odpo-
vědi. "Ale tatííí, néé, já tam chodit
nechci!" zaúpělo dítě. Pochopil
jsem, že až zas tak jednoduché to
nebude. "Proč tam nechceš? Tobě se
to nelíbí?" zeptal jsem se mile. "Já
už chodím na faru a nikam jinam
nechci!"
Kdekdo by si možná řekl: "Tak ji
nepřihlásíme." Ostatně, to je velmi
jednoduché řešení. Mně se však
vybavil verš z knihy Zjevení: "Ne-
boť ačkoli máš nepatrnou moc,
zachoval jsi mé slovo a mé jméno jsi
nezapřel." (Zj 3,8) Musím podo-
tknout, že o naší víře ví celá vesni-

ce, a tak mi přišlo nefér vyslovit se
proti. Vždyť křesťanští rodiče mají
správně vést potomstvo k Bohu jak
jen to lze. Projevili jsme tedy zájem.
Domnívám se totiž, že naše holky
rády chodí na dětský klub do círk-
ve, protože jsou tam mezi svými 
v zóně bezpečí. Ve škole spíš sklízí
za svojí víru posměch hraničící 
s psychickou šikanou jak od spolu-
žáků, tak v některých případech i
ze strany vyučujících. Musí to být
hrozně těžké překonávat. Přes to
všechno jsme však nepolevili, děti
se postupem času se situací smířily
a jak se ukázalo, perzekuce nena-
staly. Výuka sice ještě nezačala, ale
ať už dopadne jakkoli, věřím, že to
mělo smysl. Chtěl bych povzbudit
všechny rodiče, kteří řeší podobný
problém, aby se nevzdávali a vydr-
želi až do konce. Bůh vám žehnej.

Ivo Kraus

Náboženství

Dokončení na str. 4

Emilie Schindler

Dokončení na str. 2
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Milí čtenáři,
dlužím vám k nejčerstvějšímu vydání našeho týdeníku jedno krátké vysvět-
lení. V minulém čísle jsem avizoval, že diskuse nad kauzou br.Mašínů již
nebude na našich stránkách pokračovat. Jelikož jsme však do redakce obdr-
želi ještě několik příspěvků na toto téma, rozhodli jsme se přece jen učinit
výjimku a nechat některé z došlých ohlasů ještě zaznít. Z naší strany však
platí již dříve zmiňovaný apel na dotyčné autory, aby se další výměna
názorů odvíjela již, pokud je to možné, na bázi povícero soukromé.
Děkujeme za pochopení. Rádi však otiskneme vaše pohledy i na další nejed-
noznačné problémy odehrávající se v našich církvích a v jejich vztazích k
současné společnosti. Přeji vám všem úctu a respekt k názorům druhých a
těším se na další spolupráci s Evangelickým týdeníkem. 

Ladislav Mečkovský

METODISTÉ V AMERICE SCHVÁLILI DOHODU
O ÚPLNÉM SPOLEČENSTVÍ S EVANGELÍKY
Fort Worth, Texas – UMNS/ENI. Biskup Spojené metodistické církve v USA
Melvin Talbert řekl, že cítil „píseň ve svém srdci", když delegáti generální
konference metodistů schválili dohodu o úplném společenství s Evangelic-
kou luterskou církví v Americe. Dohoda byla schválena drtivou většinou
hlasů 28. dubna ve Fort Worth v Texasu. Ve dnech 23. dubna až 2.května se
tam konala generální konference Spojené metodistické církve, nejvyšší
zákonodárné shromáždění této denominace, které se koná jednou za 4 roky.
Biskup Talbert byl spolupředsedou týmu, který vedl ekumenický dialog
mezi metodisty a evangelíky v Americe. Dohoda o úplném společenství je
ovocem třiceti let společného dialogu. V rámci již tradičního ekumenického
dne během generální konference, 29. dubna, den po schválení dohody, byl
při ranní bohoslužbě na konferenci slávnostním kazatelem biskup Mark
Hanson, prezident Světového luterského svazu a předsedající biskup
Evangelické luterské církve v Americe.

NA ZÁVER GENERÁLNEJ KONFERENCIE OSLÁVILI METODISTI
100. VÝROČIE „SOCIÁLNEHO KRÉDA"
Fort Worth, Texas, USA – UMNS/CPCE. V posledný deň generálnej konfe-
rencie, 2. mája, oslávili metodisti sté výročie špecifického metodistického
dokumentu „Sociálne krédo". Pôvodné krédo, prijaté v roku 1908 na gene-
rálnej konferencii v Baltimore v Spojených štátoch, ostro odsudzovalo prácu
detí, navrhovalo lepšie pracovné podmienky pre robotníkov vrátane jedné-
ho dňa pracovného voľna do týždňa, spravodlivejšiu vyššiu mzdu a bez-
pečnosť pri práci. Za základ života v spoločnosti ponúkalo biblické zlaté
pravidlo „čokoľvek chcete, aby vám ľudia činili, čiňte im aj vy". Za sto rokov
svojej existencie prešlo krédo viacerými revíziami a aktualizáciami. V roku
1968 k nemu metodisti pridali sadu podrobných Sociálnych princípov.
Samotné krédo používajú metodisti pravidelne v rámci nedeľných bohoslu-
žieb. Pri príležitosti stého výročia pripravila pracovná skupina novú, súčas-
nú a zároveň nadčasovú verziu kréda. Je poetická a má formu litánie.

METODISTI NEZMENILI PRINCÍPY VO VZŤAHU K HOMOSEXUÁLOM
Fort Worth, Texas, USA – UMNS/ENI. Po dlhej diskusii plnej emócií sa
generálna konferencia Spojenej metodistickej cirkvi uzniesla, že vo svojich
Sociálnych princípoch nezmení vyjadrenia o homosexuálne orientovaných
ľuďoch. 30. apríla delegáti hlasovaním potvrdili stanovisko, že praktizova-
nie homosexuality sa nezlučuje s kresťanským učením. „Sociálne princípy
musia byť verné biblickému učeniu," povedal reverend Eddie Fox, riaditeľ
oddelenia pre evanjelizáciu Svetovej metodistickej rady. Generálna konfe-
rencia zároveň zachovala pravidlo, ktoré neumožňuje metodistickým pas-
torom posväcovať homosexuálne zväzky. Viac ako 100 ľudí protestovalo
proti týmto uzneseniam. Generálna konferencia však zároveň schválila
uznesenie zdôrazňujúce, že každý jednotlivec má posvätnú hodnotu, lebo je
stvorený na Boží obraz. Metodisti teda majú byť „láskaví, vľúdni, odpúšťať
a milovať jeden druhého, ako aj nás Kristus miloval a prijal". Delegáti ďalej
prijali uznesenie, že cirkev sa stavia proti „všetkým formám násilia a diskri-
minácie, založeným na pohlaví alebo sexuálnej orientácii."

Ekuména vo svete 19/2008

Až do doby císaře Konstantina,
který panoval v létech 306-337, křes-
ťané v římské říši byli jen trpěni, čas-
těji pronásledováni. Církev přesto
rostla a získávala v římské říši vliv.
Císař správně pochopil, že bude
lépe, když se věřící stanou jeho spo-
jenci. Zrušil proto všechny protikřes-
ťanské výnosy a vrátil zabavené
modlitebny i domy. Do té doby pro-
následované společenství dostalo
státní uznání a k tomu ještě řadu
významných výsad. Křesťanskou
neděli jako den Páně a odpočinku
zavedl v celé říši. Do církve se hlási-
li lidé z vyšších společenských vrs-
tev, protože zde byla možnost získat
ještě lepší postavení, než dosud
měli.O evangelium jim moc nešlo,
také o kříži Kristově málo přemýšle-
li. Křest byl pro ně jen nutným při-
stupujícím obřadem, o který stála
více církev. Nové poměry mnohé
ovlivnily především v církvi samé.
Císařova hojná přízeň umožnila sta-
vět nádherné katedrály, chrámy, bis-
kupské paláce, též kláštery, a tak se
trůn s oltářem dostaly na stejnou
úroveň vlivu a panování v celé říši,
když si vzájemně pomáhaly. Málo
bylo těch, kdož pochopili, že za nád-
herou a vlivem se nenápadně plížil
duchovní úpadek. Za kacíře byli
prohlašováni ti, kdož se nechtěli s
touto proměnou smířit, když viděli,
jak zbohatlá a zpohodlněná církev
ztrácí své původní misijní poslání
Kristovy služby, lásky a chudoby.
Jde zde přece o službu bližnímu a
strádajícímu, o vztah k Bohu, ne o
panování. Ježíš jasně řekl: „Moje
království není z tohoto světa"… (J
18,36). O misijním poslání zase:
„Jděte do celého světa a kažte evan-
gelium všemu stvoření"…(Mk 16,15).
Pracovníci církve naopak zůstávají
ve svých residencích a zabydlují se.
Císař se přece za ně dostatečně stará
o šíření víry, má k tomu i větší mož-
nosti; věnovali se převážně jen
duchovnímu rozjímání. Pozapo-

mněli, že nikde v Písmu není dopo-
ručení spojit se s těmi mocnými svě-
ta a panujícími. Nepřemýšleli, že za
darované výhody se musí často
mlčet, kde by se naopak mělo křičet
a burcovat svědomí. I za privilegia
od Konstantina se dříve nebo pozdě-
ji musí něco dát. Čí chleba jíš, toho
píseň zpívej, to už tenkrát platilo.
Pravda, církev není už pronásledo-
vaná, ale také není svobodná, nechá
se ovlivňovat, zpronevěřuje se své-
mu poslání.
Ještě za života Konstantina dochází
k další významné události. Císař za-
ložil r. 326 na místě starého města
Byzantia Cařihrad. Proto někdy se
též mluvilo o císařství byzantském.
Cařihradu se pak také říkalo Kon-
stantinopol a z Říma tam na východ
přesídlil s celým svým dvorem. Po-
stupně z toho vznikly dvě říše, vý-
chodní a západní. Tím vzrostl vý-
znam římského biskupa církve, kte-
rému se začalo říkat papež. Císařové
jako dobré válečníky verbovali do
svého vojska příslušníky germán-
ských kmenů a tito pak získávali
velký vliv. Došlo to tak daleko, že zá-
padní část římské říše r. 476 zaniká.
Veškerou moc postupně získávají
papežové a jejich vojevůdci. Brzy se
zde mluví o Římské říši německého
národa. Východní část římské říše
trvala skoro o tisíc let déle. Kultura i
náboženství obou oblastí se od těch-
to dob vyvíjely zcela samostatně.
Trůn a oltář se zde nezměnil .
V r. 1054 došlo k definitivnímu roz-
dělení církve na východní pravosla-
vnou s patriarchou v čele, se sídlem
v Cařihradě, někdy zvanou ortodox-
ní, ovlivněnou řeckou kulturou, a na
západní katolicko-latinskou v Římě.
Papež a patriarcha se vzájemně pro-
kleli. Zapomněli snad tito nejvyšší
representanti na Pána Ježíše, který
řekl: „Milujte své nepřátele, dobře
čiňte těm, kteří vás nenávidí, žehnej-
te těm, kteří vás proklínají, modlete
se za ty, kteří vám ubližují"? (Lk 6,27-

28)…Zde byli proti sobě dva
nejmocnější vůdcové tehdejší křes-
ťanské víry. Kdekdo už cítil, že spo-
jení trůnu s oltářem nebylo příno-
sem pro šíření křesťanství. Církev
nesmí s mečem v ruce panovat poli-
tickou mocí, její převaha nad světem
musí být v duchovních hodnotách.
U nás vyhnání pokračovatelů Cyrila
a Metoděje z Moravy a nahrazení
slovanských bohoslužeb latinskými
obřady také nebylo nikdy v dobrém
vzpomínáno. Časté křižácké krvavé
výprava, násilné misijní působení
mezi Slovany se silnou germanizací
napáchaly další nedozírné škody. 
V době české reformace trůn a oltář
se rovněž špatně zapsal svým půso-
bením. Vtipně to vyjádřil duchovní
otec Jednoty bratrské Petr Chelčický.
Církev obrazně vidí jako rybářskou
síť k lovení křesťanů. Do té se dosta-
ly dvě velryby, císař a papež, které ji
potrhaly na cucky, že je už k ničemu.
Jindy zase mluvil o trojím lidu. Jsou
zde páni, ochránci pravdy, dále
kněží jako modlitebníci a prostřední-
ci mezi nebem a zemí. O tyto dvě
skupiny mocných musí pečovat ti
málo vlivní, těžce pracující obyčejní
věřící. Zvláště po Bílé Hoře to bylo u
nás kruté, kdy veliké množství nej-
vzdělanějších obyvatel odešlo raději
do ciziny, třebaže deformace křes-
ťanské víry byla i v některých jiných
zemích také už veliká. 
Po rozpadu rakousko-uherské mo-
narchie v r. 1918 vzniklo v nové re-
publice hnutí s heslem: "Skoncovali
jsme s Vídní, skončíme i s Římem.
Pryč od něho!" Nastalo hromadné
opouštění římské církve. Byli to pře-
vážně lidé ovlivnění vlasteneckou
politickou vlnou, ne evangeliem. Ve
víře v Pána Ježíše Krista byli velice
mělcí. Mnozí z nich po skončení
druhé světové války, v době nástu-
pu komunistické totality, opět z círk-
ví vystupovali a zůstali už bez cír-
kevní příslušnosti. 
(dokončení příště) Miroslav Hloušek

Editorial

Z církví u nás i ve světě

Konec konstantinské epochy

V Husově sboru Církve českoslo-
venské husitské v Brně na Botanické
ulici (autor ing. arch. JanVíšek) mají
v apsidě rozměrný obraz akademic-
kého malíře Jana Dědiny se zobraze-
ním Ježíšova Kázání na hoře.
Je dnes dost obtížné, ba vyžaduje to
jistý kus odvahy připomenout si 
v křesťanském tisku šesté (5. dle ř.k.)
Boží přikázání NEZABIJEŠ, možná
větší pochopení nalezneme pro ne-
zabíjení zvířat. Citovat KÁZÁNÍ
NA HOŘE už snad není vhodné ani
v církevním tisku (chtěl bych se mý-
lit), když se obdivuje násilí, hrubost,
neomalenost, krádeže, boj o majetek,
rozpad rodiny (přiznávám, že také
já se na něm podílel), odstrkování
slabých, nejmenších a nemocných.
Tak potřebné zastání druhých a cha-
rita, i když se mnozí ateisté i křesťa-
né na ní rádi podílejí, jsou tím hodně
zastíněny. Stačí se podívat do církev-
ního tisku, třeba jen do Kostnických
jisker. Skutečný křesťanský náboj,
zvěstování Krista a viditelný důsle-
dek uvěření - služba bližnímu - ně-
jak vyšuměl, i když se někde nahra-
zuje ne zcela vyčerpávající instituční
diakonií. 
Neustále se mi vtírají do mysli slova
Ježíše Krista farizeům při jeho vjez-
du do Jeruzaléma: „Pravím vám,

budou-li oni mlčet (učedníci), bude volat
kamení“ (L 19,40). Ještě že v někte-
rých kostelích a modlitebnách jsou
obrazy a kamenné sochy zpodobňu-
jící Pána Ježíše Krista při Kázání na
ho-ře. Vždyť Kázání na hoře říká v
na-prosté většině to, co se dnes
nenosí. Lidé - křesťané i nekřesťané,
někde se rozdíl stírá stranickostí -
mohou říkat, že jsme moralisté, fun-
damentalisté, naivní snílci (nehodící
se do tohoto světa a církve), hlupáci,
ba tmáři (to už nám říkali v minulé
éře). A přece všechna tato proti
dotvrzují také mně Ježíšova nepoho-
dlná slova: „Slyšeli jste, že bylo řečeno
otcům:Nezabiješ! Kdo by zabil, bude
vydán soudu…" (Mt 5,21 i 22) kromě
SKUTEČNÉ sebeobrany. „Slyšeli jste,
že bylo řečeno: Oko za oko a zub za zub.
Já však vám pravím, abyste se zlým
nejednali jako on s vámi…" (Mt 5,
38.39) Text pokračuje známou fac-
kou z pravé strany a z levé strany a
příkazem: Kdo vás chce připravit o
košili, dejte mu i sako nebo kabát. To
už je přece pro náš vkus trochu moc.
A co pak ještě: „Milujte své nepřátele a
modlete se za ty, kdo vás pronásledu-
jí…" (Mt 5,44), nebo „Neskládejte si
poklady na zemi, kde je ničí mol a rez a
kde zloději vykopávají a kradou" (Mt
6,19). Je třeba citovat víc, abychom

zneklidnili své svědomí?
Už slyším rozzlobené teology, histo-
riky, religionisty, psychology, polito-
logy…, že se vše dnes vykládá jinak,
nově, jak vytrhuji ze souvislostí, že
straním těm nalevo nebo těm napra-
vo. Někdy se hovoří o malém posu-
nu – vyváženosti. Pán Ježíš žádnou
vyváženost nezná, ale při posledním
soudu, až přijde Syn člověka „…od-
poví…: Amen, pravím vám, cokoliv jste
učinili jednomu z těchto mých nepatr-
ných bratří, mně jste učinili…" (Mt
25,40-45) 
Začínáme si zvykat na různé přístu-
py, nově si uvědomujeme, že černo-
bílé vidění užívají v tomto světě jen
politické strany,snad se tak chtějí při-
blížit Vševědoucímu. U kritiků se
někdy jedná o neznalost a nahrazuje
se demagogií. Nenechme se a nene-
chte se otrávit, zvláště když ti, co by
měli mluvit mlčí. Bible k nám hovo-
ří stále, i když by ji někteří rádi redu-
kovali: Hitler odmítal celý Starý zá-
kon, Luther Jakubovu epištolu, ko-
munisté téměř vše, až na společné
vlastnictví, jiní zase odmítají něco
jiného. Co nám z Písma zbude, co 
z reformace, co z křesťanství? Dějiny
nás přesvědčily, že uvedené snahy
nejsou v moci člověka.

Jiří Novák 

Kázání na hoře i dnes?

nechala pohřbít po židovském způsobu. O živé se obětavě starala
sama. Po válce se Oscarovi nepodařilo ani s podporou své sestry zajis-
tit existenci v Německu a po vystěhování do Argentiny by s manžel-
kou bez židovské pomoci neobstáli. Manželství bylo opět v krizi, sám
Oscar se s Emiliiným souhlasem vrací do Německa, kde r. 1974 umírá.
Samotné Emilii paradoxně pomohlo natočení Spielbergova filmu, z
něhož jí připadl podíl na filmových právech. Měla se objevit v závě-
rečné scéně, kde pokládá kytku na hrob svého manžela. Byla poté
oceněna titulem „spravedlivá mezi národy", přijata prezidenty Billem
Clintonem a Romanem Herzogem a s papežem Janem Pavlem II.; s
pomocí argentinské novinářky vydala knihu „Já, Emilie Schindlero-
vá". Stihla ještě navštívit Moravu (rodný kraj a továrnu v Brněnci).
Zemřela v roce 2001 v nemocnici ve Strausbergu u Berlína. Tak se uza-
vřel osud ženy nazývané „matka kuráž".

Jan Kašper

Dokončení ze str. 1

NAD BIBLÍ

Za vším je žena: Emilie!



Dosavadní diskuse na stránkách ET
- KJ i v jiných médiích o aktivitách
skupiny bratří Mašínů potvrzuje, že
pro hodnocení je nutné se informo-
vat, abychom nekritizovali vlastní
představy. Vytržení jedné věty z jed-
noho rozhovoru („bojovali jsme
proti sadistům") zkresluje motivy
zmíněné skupiny, neřku-li takový
výrok jako „vraždili jen proto, …
aby se dostali do jiného, lepšího (?)
světa" (polemika v ET - KJ č.15/08). 
Bratři Mašínové se rozhodli bojovat
proti komunistickému režimu. V du-
chu svého otce, Josefa Mašína, který
jako jeden ze „tří králů" bojoval
proti režimu nacistickému. Ještě na
sklonku války bratři Ctirad a Josef
provedli několik sabotáží proti ně-
mecké armádě a v roce 1945 byli
vyznamenáni prezidentem Bene-
šem medailí za chrabrost. Na počát-
ku 50.let bylo velice blízko k vojen-
skému konfliktu mezi Západem a
Východem, v komunistických věz-
nicích bylo asi 200 tisíc politických
vězňů, lidé byli okradeni o své
majetky, o svobodu vyjadřovat své
názory, o životní perspektivu. V této
situaci se Mašínové rozhodli půso-
bit proti režimu, který si nijak neza-
dal s režimem za války. Teprve když
poznali, že jejich skupina má silně
omezenou možnost něco zvrátit,
rozhodli se odejít za hranice a připo-
jit se k americké armádě. 
Pro svou diverzní činnost potřebo-
vali zbraně a peníze (ty pro akci na
osvobození Ctirada Mašína, který
byl tehdy ve věznici v Jáchymově).
Při získávání zbraní byli zabiti dva
lidé: v Chlumci nad Cidlinou pří-
slušník SNB Oldřich Kašík a v Čelá-
kovicích příslušník SNB Jaroslav
Honzátko. Při přepadení vozu s
výplatou byl v sebeobraně zabit
pokladník Kovolisu Josef Rošický. 
Nepovažuji se za odborníka, jen se o

celou kauzu zajímám a dělám si o ní
obrázek z více zdrojů, než jen z
několika rozhovorů nebo komentá-
řů. Odbojové skupině šlo o způso-
bení škody režimu, nikoliv o mstu
nebo řešení vlastní situace. To bylo
motivem, proč nakonec oblékli ame-
rickou uniformu. Neutíkali do klid-
ného závětří, oproti těm, kdo překo-
návali železnou oponu s osobní tou-
hou uniknout totalitě. Úniky v baló-
nech či jiným vynalézavým způso-
bem mohly leckoho dojímat – ale co
to řešilo? Tito lidé měli samozřejmě
plné právo nalézt domov v nové,
svobodné zemi. Bylo skvělé, když se
jim to podařilo, ale s odbojem je to
nesrovnatelné. Utekli, aby mohli žít
jinde a jinak. Mašínové se svými
druhy se postavili proti zločinnému
režimu. Komunisté vyhlásili boj a
oni se začali bránit, nejprve doma,
poté v zahraniční armádě. K tomu
bylo dost důvodů. Žili v době vr-
cholícího stalinismu, kdy se režim
choval vůči vlastnímu obyvatelstvu
vskutku sadisticky. Plameny nená-
visti nebyly zdaleka studené, ale
sežehly každého, kdo nebyl zticha a
v lajně. Trpěli jednotlivci, desetiletí
komunismu se podepsalo na celé
společnosti. Co se mělo dělat?
Přizpůsobit se? Být loajální, a při-
tom si myslet svoje? Akademicky
diskutovat v uzavřených kroužcích?
Čekat, že to jednou někdo vyřeší za
nás? Bratři Mašínové se rozhodli
nestát se pasivními diváky a oběťmi
teroru. Začali jednat, s rizikem
nemenším než v době protektorátu.
Poznali, že někdy nestačí pouhé
slovo nebo dobrý úmysl, že vyhro-
cená situace může ospravedlnit
vyhrocené nasazení. 
Všichni jsme zajedno v tom, že zabi-
tí je zlo. Je ovšem zarážející, že ještě
dnes jsou odsuzováni lidé, kteří se
proti prameni zla aktivně postavili.

V naší společnosti jde (bohužel) o
výjimku, neboť v moderních ději-
nách nám bylo buď zabráněno bojo-
vat, nebo se nenašel dostatek odváž-
ných lidí. Vžilo se přizpůsobování,
čekání, lavírování. A vrahem je na-
zýván ten, kdo se pokusil podlomit
režim terorizující vlastní občany.
Zabití člověka je zlo. Ale zároveň
platí, že v některých případech je
vyváženo nutností zasáhnout proti
zlu většímu. Hájíme-li pacifismus,
přehlížíme oběti násilného činu. Vo-
líme-li nenásilný odpor, můžeme
narazit tváří v tvář skutečnosti na
limit tohoto řešení. To promýšlela a
promýšlí i křesťanská církev, mini-
málně od čtvrtého století, když sta-
novila podmínky aktivního odporu
proti tyranskému zneužívání moci.
Ten je ospravedlněný, když se vláda
proviňuje hrubým, dlouhodobým a
rozsáhlým zneužíváním státní auto-
rity, tj. takovým zneužíváním, že
přestává plnit svou funkci obecného
blaha. K tomu se ostatně vyjadřuje i
zákon o protiprávnosti komunistic-
kého režimu a odboji proti němu
(č.198/1993 Sb.), který v § 3 říká: 
„Odpor občanů proti tomuto reži-
mu, který ať již jednotlivě či ve sku-
pině na základě demokratického
přesvědčení politického, nábožen-
ského či mravního projevovali od-
bojem nebo jinou činností nebo
vědomě a veřejně vyjadřovali, na
území státu i v zahraničí, a to i ve
spojení s cizí demokratickou moc-
ností, byl legitimní, spravedlivý,
morálně oprávněný a je hodný úcty."
Jsou principy a hodnoty, za které
stojí za to trpět, a proto bychom měli
být ochotni za ně i bojovat. Bratři
Mašínové, Milan Paumer spolu s
hrstkou dalších to nejen prohlašova-
li, ale do boje i šli. Nebudeme-li si
vážit našich hrdinů, pravděpodob-
ně nebudeme mít žádné, až je bude-
me skutečně potřebovat. 

Marek Zikmund
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Za co? Za chrabrost.
JIŘÍ BENEŠ: DESÍTKA, DESATERO ANEB DESET SLOV O BOHU A ČLOVĚKU. Vydal
Návrat domů, vyd. první, Praha 2008. ISBN 978-80-7255-177-4, 218 stran.
O autorovi: 
Jiří Beneš Th.Dr. je absolventem Komenského evangelické bohoslovecké
fakulty v Praze. Jako kazatel působil na sborech Církve adventistů s.d. v
Kladně, Slaném, Praze Dejvicích, Strašnicích a Krči. Nyní vyučuje Starý
zákon a hebrejštinu na Teologickém semináři v Sázavě a na Husitské teolo-
gické fakultě UK, kde je současně vedoucím katedry Starého zákona. Vedle
toho vykládá Bibli v rozhlasových pořadech s Petrem Vaďurou na Českém
rozhlasu a TWR. V knize Kázání/Dvořák/Tumis jsem o Jiřím Benešovi
napsal to, co bych rád aktualizoval (v tuto chvíli text vystihuje i vnitřní náboj
Desítky a vnější atmosféru, v jaké vznikala, což dokládá soulad toho, co Jiří
Beneš učí a hlásá, s tím, jak i z čeho žije): „V hierarchii hodnot – poctivým
studiem začínaje a osobním angažovaným zápasem o Hospodina (s
Hospodi-nem) konče – si nejvíce cení niterného zaměření ke službě sboru,
člověku. Vede k umění nepoučovat, neodsuzovat, nezapuzovat a nepoko-
řovat, spíše hledat vhodné slovo, případný výraz a výklad. K čemu? Aby
člověk více unesl a méně zatěžoval. Učí mlčet i odpovídat slovem: „Nevím".
O knize: 
Desítka bude užitečná těm, kterým je Bible vnitřně blízká a chtějí jí rozumět
do hloubky, přičemž se ptají, jak Písmo poctivě vykládat. Kniha je odborně
i lidsky hluboce vyzrálá, její krystalizace probíhala mnoho let: Studie vzni-
kala jako odezva na podnět lidí z vinohradského sboru v Praze roku 1993
(Akademie) a poté Jiří Beneš Desatero pravidelně probíral se studenty v ho-
dinách hebrejštiny na Teologickém semináři v Sázavě (byl jsem jedním z
nich). Podobu knižního vydání nabyla studie o Desateru, detailně promyš-
lená, až v letošním roce. Jenže Desítka již na trhu není – celý náklad byl do
měsíce v podstatě rozebrán. Lze jen doufat, že se vbrzku dočkáme dotisku.
„Úvod" /s. 7-9/ vysvětluje výchozí přístupy k Písmu: Autor sděluje, že se
snaží odkládat všeliká předporozumění Desateru a snaží se mu naslouchat
„v perspektivě, kterou ono samo předkládá" /s. 8/. Čtenáře nijak nešetří,
vede ho k nevyhnutelnému konfliktu a přímo mu brání být „vůči textu
divákem", zároveň jde vedle zápasícího jako zkušený průvodce, když sou-
středí jeho pozornost „na Hospodinovo jednání" vně i uvnitř člověka /s. 8/.
Kniha je dále rozdělena do čtyř hlavních částí.
První část nazvaná „O Desateru" /s. 10-26/ je uvedením do textu s podka-
pitolami: „Co je Desatero, Komu je určeno, Označení Desatera, Dělení Desa-
tera, Forma Desatera". Desatero je představeno jako Hospodinovo mluvení,
které posluchače strhává k jednání, "nejednání". Autor již od počátku pozo-
ruhodně snoubí svůj cit pro jazykové jemnosti i historické okolnosti s ohro-
mující vytrvalou pílí vlastní konkordancie (vykládá ozvuk Desatera v celé
Bibli). Podklady precizně vybádané utřídí a propojí se současným denním
životem. 
Druhá část „Kontext" /s. 27-49/ soustřeďuje pozornost na dvě starozákon-
ní knihy, v nichž se dvojí znění Desatera nachází – na druhou a pátou knihu
Mojžíšovu a domýšlí odlišnosti s Desaterem v Samaritánském Pentateuchu.
Hluboce inspirativním výkladem je hledání souvislostí Desatera s význam-
ným vyznáním víry Š-ma Izrael v Dt 6,4-9. Rozbor Š-ma Izrael je ponorem
do textu, po kterém citlivý čtenář zřejmě nezůstane nezasažen. 
„Desatero" /50-181/, třetí, nejrozsáhlejší kapitola knihy, interpretuje Desa-
tero. Dělení na podkapitoly vychází ze základní struktury Desatera (auto-
rem zvolené), nazvané podle prvních slov jednotlivých přikázání: „Já, není,
neneseš, pamatovat – střežit, vážit si, nezabíjíš, nesmilníš, nekradeš, neod-
povídáš, nedychtíš", načež následuje podkapitola jedenáctá: „Desateru
podobné texty". Výklad prochází od promýšlení různých variant překladu
hebrejského textu do zkoumání všech možných souvislostí Desatera s obsa-
hem celé Bible. Současně vykladač dokázal postihnout látku do nejposled-
nějších drobností.  
Čtvrtá část „Kultický dekalog" /182-203/ Desatero spojuje s texty obvykle
opomíjenými, zdánlivě současnému člověku ‘neužitečnými‘. Ty pak ožívají
s překvapivě pronikavým uplatněním.
„Závěr" /204/ připomene, v čem Jiří Beneš spatřuje smysl studia celého
Starého zákona: jde mu „o výpověď (vyznání) víry a následně o život ovliv-
něný Hospodinovým činem". 
K dalšímu studiu orientuje uvedená „Literatura" /s. 205-207/, vhled do ní
získá čtenář během četby Desítky. Student hebrejštiny by neměl opomenout
„Ediční poznámky" /s. 208-209/ a při opakovaném studijním užívání knihy
budou velkou pomocí „Rejstříky" /s. 210-218/.
Podobný výklad Desatera jsem od nikoho neslyšel, ani nečetl. Desítku
pokládám za užitečné studijní vodítko při práci s biblickým textem, je zda-
řilým zprostředkováním hebrejského textu i myšlení, v jehož duchu je
napsán také řecký Nový zákon. Kdo hledá orientaci svého života pod as-
pektem Hospodinova slova formulovaného v Desateru, neměl by knihu
opomenout. Je vážnou výzvou k přezkoumání obsahu víry i života. Kniha
nepatří na polici s lehkým čtením - pro svou hutnost, komplexnost, hloub-
ku i množství originálních výpovědí a souvislostí. Je třeba číst ji pomalu,
nechat látku uležet a nezdolně se k četbě vracet. Kdo si tu práci dá, okusí
Hospodina z jedinečné perspektivy. 
Desítka je hodnotná také tím, že je jakousi štafetou: Totiž vlastní studii
Desatera začíná Jiří Beneš citací ze studie svého učitele prof. Jana Hellera
(Zákon a proroci), načež dodává: „Hellerovo shrnutí... vnímám jako impuls
k pokračování, o což se v jím vytyčeném směru pokusím." /s. 10/ Jsou tomu
přibližně čtyři roky, kdy mi při čekání na tramvaj prof. Heller řekl o
Benešově knize V moci Slova (kterou navrhl v Lidových novinách na Knihu
roku) následující: „Čtu si tu knihu stále dokola, znovu a znovu si v ní pod-
trhávám a pořád nacházím nové věci..., víte, neznám nikoho, kdo by se tak
poctivě a detailně zabýval jednotlivým slovem, termínem", dlouze se odml-
čel a zamyšleně dodal: „V některých věcech šel Jiří ještě dál a hlouběji." Proto
mne na Desítce mrzí jediné: že si tu knihu pan prof. Heller nestihl přečíst.

J. Dvořák

RecenzePOLEMIKA

Co je hrdinského na vraždě policisty,
pokladníka, zmrzačení hasiče? A co
má touha bojovat s komunismem
společného s podpalováním stohů?
Stejně tak se ovšem můžeme tázat:
Co mají drážďanské nebo berlínské
děti společného s nacionálním socia-
lismem? Dokonce ani jejich rodiče
nebyli zdaleka všichni v NSDAP. A
přece právě na ně naši západní letci
shazovali zápalné pumy. Přece vojá-
ci naší východní armády bez rozlišo-
vání ostřelovali z děl Berlín. A to vše
ve chvíli, když už byla vojenská pře-
vaha spojenců nad Německem na-
prosto zřejmá. Stejně tak byly bom-
bardovány továrny plné nuceně
nasazených nebo židovských vězňů.
Stejně tak se terčem stíhacích bom-
bardérů stávali ne pouhé stohy, ale
hned celé vagóny s obilím, včetně,
ovšem, obslužného personálu. A
přece těmto vojákům udílíme me-
daile a nazvat je vrahy by si dnes
nikdo nedovolil.
Dost horká „studená válka"
Jenže to byla válka. Liší se ale oku-
pované Československo tolik od
toho komunistického? Sovětským
satelitem se stává po ozbrojeném
puči. Na jeho území stojí vězeňské
tábory, kde se holýma rukama přebí-
rá uran a lidé jsou stříleni „na útě-
ku". Ve věznicích jsou bity a znásil-
ňovány ženy. Nebojuje se u nás; ale
za německé okupace, až na úplně
závěrečnou fázi, se pozemní bojové

operace naší zemi také vyhnuly. Ge-
nocida obyvatelstva v okupované
Litvě, Lotyšsku a Estonsku je v pl-
ném proudu, v Lotyšsku postihne až
polovinu obyvatelstva. A kdo by
toužil po té „opravdové" válce s tan-
ky a děly, tak ta v době zabití stráž-
mistra Honzátka běží s aktivní pod-
porou Československa už rok v Ko-
reji. Konvenční válka v Evropě je pak
reálnou alternativou pro oba vojen-
ské bloky, naše armáda se na ni ne-
pokrytě připravuje, o blízkosti kon-
fliktu je přesvědčena i značná část
obyvatelstva.
Co bylo cílem, který by opravňoval
činy bratří Mašínů, ptá se br. Rejchrt.
Shromáždit zbraně pro podporu
předpokládaného postupu americ-
ké armády naším územím. A do té
doby – narušování (násilně kolekti-
vizovaného!) hospodářství. Přepady
policejních stanic, peněžních tran-
sportů, ba i likvidace zajatců (!): To
byl běžný postup diverzních skupin
i za války, ač se o tom moc nemluví.
Výcvik v záškodnických, (jak sám
přiznává) teroristických metodách
ostatně získal Ctirad Mašín ve Svazu
brannosti. Můžeme takové metody
odmítat; ale pak tak čiňme i u váleč-
ných diverzních skupin. Nemůžeme
bry. Mašíny vinit z toho, že k očeká-
vanému konfliktu východního a zá-
padního bloku v Evropě (!) nakonec
nedošlo. Bratři Mašínové navíc ne-
zabíjejí neozbrojené; s kobercovým

bombardováním civilistů se jejich
činy už vůbec srovnávat nedají.
Formuje je jejich na všech stranách
nesmírně brutální doba. S tou uzaví-
rají kompromis. Jen jiného druhu
než většina společnosti. Slova o Kris-
tu, odmítajícím násilí, totiž nezní
zrovna věrohodně z úst církve, která
mlčí k popravě evangeličky Milady
Horákové, k pronásledování svých
„kulackých" členů, ke stovkám
duchovních ve vězeních. Která ústy
J.L. Hromádky dokonce tyto pomě-
ry před světem zamlžuje a obhajuje.
Jáel a prolitá krev
Prolít krev je nesmírně zlé, i pro
správnou věc. Přinejmenším od 2.
Mojžíšovy se však v Písmu krev pro-
lévá dost masivně. Jáel (Sd 4, 17-21)
poskytne poraženému (!) králi Síse-
rovi azyl, na který má podle smlou-
vy u ní právo, a ve spaní mu zákeř-
ně prorazí hlavu stanovým kolíkem.
Debora pak o kapitolu dále zpívá:
„Požehnána buď nad jiné ženy Jáel,
žena Kénijce Chebera, nad jiné ženy
ve stanech buď požehnána!" Samot-
ný Ježíš jde na prodavače v chrámu
s bičem (J 2,16); před zatčením, zdá
se, sám váhá s užitím násilí proti
chrámové policii (L 22,36nn). Nako-
nec však jde cestou nejsvětější oběti.
Dva kompromisy
Kdo se snaží dosáhnout jeho doko-
nalosti, ten jde stejnou cestou. Ti
ostatní, před ním i po něm, mají dvě
možnosti kompromisu s násilím:
Buď mu přitakat, nebo jít násilím
proti násilí. A násilí je vždy, vždy

Nesuďme, abychom nebyli souzeni

Dokončení na str. 4



Bohoslužby
Jonatan přilnul celou duší 

k Davidovi, 
zamiloval si ho jako sebe sama.

1S 18,l
Bylo nás pět dívek na teologii v pod-
zimním semestru roku 1946. (Tři z
nás jsou už odvolány z této časnos-
ti). S Evou Peroutkovou mě od za-
čátku pojilo vřelé přátelství, možná
také díky částečně židovské krvi,
lásce k hebrejštině a Starému záko-
nu, a to přátelství trvalo celý život.
Na Evino rozhodování a volbu ži-
votního povolání měli nepřímý vliv
její rodiče. Maminka byla židovka.
Tatínek byl původně katolickým
knězem, v Římě získal doktorát teo-
logie. Po návratu z Říma působil
jako katecheta. S katolickou církví se
rozešel a oženil se. Protože ovládal
řeči, působil v Praze jako průvodce
cizinců, později jezdil s našimi turis-
ty do ciziny jako vedoucí zájezdů ve
službách cestovních kanceláří. Měli
dvě děti, syna Vratislava a dceru
Evu. Tatínek sice nevstoupil do naší
církve, ale děti posílal do našeho
sboru v Dejvicích. Eva i Vráťa vyrů-
stali pod vlivem faráře Krejčího. Oba
byli konfirmováni, ale až před
Evinou ordinací v roce 1953 se přišlo
na to, že není pokřtěna. Ordinace
byla v neděli v Poděbradech 13. pro-
since, asi dva dny předtím ji farář
Krejčí pokřtil v dejvickém sdružení
mládeže. (Dejvice patřily tehdy k
salvátorskému sboru.) Vráťa byl věr-
ným členem naší církve, zemřel
mlád na rakovinu plic. Maminka ze-
mřela na tuberkulózu těsně před
příchodem nacistů. Tatínek ji dlouho
nepřežil a Eva pak bydlela v rodině
své tety Bergmanové. Také Eva
během studia na fakultě onemocně-
la TBC, byla dvakrát v sanatoriu, ale
díky dobrému léčení se uzdravila.
Na rozdíl ode mne dokončila studia.
Já jsem se po šesti semestrech vdala
a měli jsme rodinu. Naše přátelství 
s Evou trvalo dál, i když jsme se tak
často nevídaly, zato naše korespon-
dence byla hojná.
Eva byla nejen dobrou rádkyní, ale
spojovala nás též důvěrná vzájemná
zpověď. Když se v naší rodině rodi-
ly děti, pětkrát byla jim kmotrou. Při
těch příležitostech se vždycky setká-
vala s panem farářem Rostislavem
Nechutou, který naše děti křtil. Vě-
děla jsem, že k němu chovala ná-
klonnost už od doby, kdy ji učil v

Praze na gymnáziu náboženství;
tehdy byl vikářem v Praze u Kli-
menta. Doufali jsme, že tato křestní
setkání vyústí v nabídku k sňatku.
Ale pan farář měl maminku, která se
o něho dobře starala, a na ženění
nepomýšlel. Eva nejprve učila nábo-
ženství v Rakovníku. Po ordinaci
působila jako vikářka v Libštátě,
poté 1954-1958 jako vikářka na Klad-
ně pro Rakovník, od roku 1958 do
1961 jako seniorátní vikářka Liberec-
kého seniorátu se sídlem v Libštátě. 
V roce 1960 zemřela panu faráři Ne-
chutovi maminka. Po pohřbu, jehož
jsme se s manželem zúčastnili, jsme
přivezli pana faráře k nám do
Svratoucha na návštěvu. Po vážném
rozhovoru, který se týkal jeho bu-
doucnosti, jsem dostala od pana
faráře souhlas, abych s Evou telefo-
nicky promluvila a zeptala se jí, zda
by si ho vzala. Samozřejmě jsem
dostala kladnou odpověď. Pan farář
slíbil, že jí napíše. Brzy nato se u nás
ve Svratouchu konala svatba – v led-
nu 1961. Sjelo se na ni kromě příbuz-
ných též mnoho farářů, samí přátelé
novomanželů (mj. Rumlovi, Sládko-
vi, Souškovi, Klasovi). Nechutovi
bydleli na faře ve Strměchách. Pro
Evu momentálně nebylo duchoven-
ské místo a musela přijmout civilní
zaměstnání, ve kterém setrvala do
roku 1964. Tehdy synodní senior
Václav Kejř nalezl řešení. Uvolnilo se
farářské místo v Humpolci a manže-
lé Nechutovi dostali na starost oba
sbory, Humpolec i Strměchy. Bydleli
na faře v Humpolci. 
Naše přátelství stále pokračovalo. 
S Nechutovými jsme trávili společné
dovolené na Šumavě, v Lázech na
Valašsku, v Janských Lázních a víc-
krát u nás ve Svratouchu nebo u
nich v Humpolci. Eva si svého man-
žela velice vážila. Byl výborným he-
braistou, Daňkovým žákem. V teo-
logii si dobře rozuměli. Jejich man-
želství bylo šťastné. Vídávali jsme se
s nimi na schůzkách starozákonní
překladatelské skupiny, jejíž česká
část bývala často pohostinu na naší
faře ve Svratouchu. Hojněji jsme se
pak setkávali (téměř každý měsíc)
při redakční radě u nás na faře v
Nymburce. Pan farář Nechuta se ne-
těšil pevnému zdraví a v roce 1993
po dlouhé nemoci zemřel ve věku 77
let. Eva byla jeho trpělivou ošetřova-
telkou a věrně mu dosloužila.

Zůstala pak už jako vdova a dů-
chodkyně bydlet v bytě v bývalé
evangelické škole v Humpolci.
V nejtěžší chvíli mého života, když
se rozpadlo mé první manželství,
byli oba Nechutovi mým útočištěm.
Když jsem se podruhé vdala, měli
jsme svatbu v Humpolci u Nechutů
a oba nám byli za svědky. Oddával
nás náš kolega a přítel z Poděbrad-
ského seniorátu br. far. Dalibor Mol-
nár. Po smrti pana faráře Nechuty
bylo naše přátelství s Evou ještě in-
tenzivnější. Strávili jsme s Evou ně-
kolik společných dovolených (Luha-
čovice, Slavonice, Chotěboř). Téma-
tem našich společných setkání byly
otázky teologické, exegetické pro-
blémy, situace církve, sborové a
rodinné aktuality. Těšili jsme se, že
letos opět pojedeme společně na
rekreaci seniorů v Chotěboři. V úno-
ru však měla Eva vážný úraz, zlo-
meninu nohy v krčku. Následovala
operace v nemocnici v Pelhřimově a
pak rehabilitace v LDN Humpolci,
kde 30. dubna 2008 zemřela.
Ještě loni se v Praze zúčastnila sym-
posia o S.C.Daňkovi a těšila se na
vydání sborníku. Dočkala se ho, ale
byl jí doručen těsně před její smrtí.
Jen do něho nahlédla, ale už neměla
sílu si jej přečíst. Sama si sestavila
úmrtní oznámení, jehož konečnou
úpravu svěřila br. seniorovi dr.
Zdeňku Souškovi. 
S vděčností Pánu Bohu za vše, co
jsme od s.Evy Nechutové a skrze ni
přijali, jsme se s ní rozloučili v pátek
9. 5. 2008 v evangelickém kostele 
v Humpolci. Kázal místní farář br.
Pavel Šindler na text ze Zj 7 a 22, za
místní sbor promluvil br. kurátor
Walter Vogel. Vzpomínku za kolegy
měl dr. Zdeněk Soušek. Úvodní
modlitbou posloužil a závěrečné
požehnání udělil br.synodní senior
Joel Ruml. Přijeli bratři a sestry ze
Strměch, Pelhřimova, příbuzní, přá-
telé a kolegové faráři z blízka i 
z dáli. – Smrt nás rozdělila. V tele-
fonických rozhovorech z posled-
ních dnů jsme s Evou stále ještě
udržovaly naději na shledání. Ur-
čily jsme si i datum – 9. květen, ale
Ten, který řídí naše cesty a v jehož
rukou jsou naše dny, ví nejlépe, co
je pro nás dobré. Soli Deo existentia,
soli Deo gloria.

V. Hajská

PROVEDU NA PC KOREKTURY české-
ho a německého textu; vystudova-
né obory germanistika, pedagogi-
ka, filozofie, částečně psychologie,
sociologie. Cena 250 Kč (9 euro) za
hodinu práce. 
Kontakt Vodafone 0049 1520 393
1101, e-mail Saarka@web.de

Č. 12
ŘÍDÍCÍ VÝBOR EKUMENICKÉ RADY
CÍRKVÍ V ČR (dále ERC) vypisuje
výběrové řízení na funkci vedoucí
tajemník/ce ERC v ČR.
Požadované předpoklady: členství
v církvi, schopnost dobré komuni-
kace s lidmi a řízení sekretariátu
(personální), alespoň základní zna-
lost ekumenické situace v ČR a v
zahraničí, vysokoškolské vzdělání
vítáno, ekumenická otevřenost,
znalost angličtiny (německý jazyk
vítán), znalost práce na PC, dobrá
formulační schopnost, zejména V
písemném styku
Písemné přihlášky do výběrové-
ho řízení (se strukturovaným ži-
votopisem spolu s motivačním do-
pisem) zasílejte na sekretariát ERC,
Donská 370/5, 101 00 Praha 10. 
Nástup na předávání a zapraco-
vání od 1. července 2008, nejpo-
zději od 1.9.2008. 

Č. 13

Přítelkyně Eva Inzerce
SENIORÁT HORÁCKÝ

Českobratrská církev evangelická
DAŇKOVICE, Ne b d e 9.00 h (a c 11.00)
Daňkovice č.4, a.Michal Vogl
HORNÍ DUBENKY, NE 9.00 h
Horní Dubenky č.54, f.Tomáš Vítek
HORNÍ KRUPÁ, Ne 10.15 h
Horní Krupá č. 63, f David Šorm
HORNÍ VILÉMOVICE, Ne 9.00h
Horní Vilémovice č.31, f Leonardo
Teca
JIHLAVA, Ne 8.30 h
Vrchlického 1, f. Jan Keřkovský
MORAVEČ, Ne 9.30 h
Moraveč č.35, a Michal Hána
NOVÉ MĚSTO NA MORAVĚ,  Ne 9.00h
Křenkova 151,f Zdeněk Šorm, f Mar-
kéta Halamová
OPATOV, Ne 11.00 h
Opatov č.10, a Pavel Šindler
SÁZAVA, Ne 10.00 h
Sázava č. 73, f Petr Gallus
SNĚŽNÉ NA MORAVĚ,  Ne 9.30 h
Sněžné č.60, f.Michal Vogl
PELHŘIMOV - STRMĚCHY, Ne 8.45 h
(Strměchy 10.45 h)
Růžová 82, f. Michal Hána
TELČ, Ne 8.30 h
Nám. Zachariáše z Hradce 21/I, f Petr
Melmuk
TŘEBÍČ, Ne 8.30 h
Bráfova 33/561, f Aleš Mostecký, f
Daniela Zapletalová - Grollová
VELKÁ LHOTA U DAČIC, Ne 9.00 h
Velká Lhota u Dačic č.37, a Tomáš
Vítek
VELKÉ MEZIŘÍČÍ, Ne 9.00 h
U Světlé 734/24, f. Pavel Jánošík

Evangelická církev metodistická
JIHLAVA, Ne 8.45
Seifertova 13, Jan Zajíc
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k němu a vzbudil v něm lásku k Bo-
hu. "Bůh prokazuje svou lásku k
nám tím, že Kristus za nás zemřel,
když jsme ještě byli hříšní" (Ř 5,8).
"Nikdo nemá větší lásku než ten,
kdo položí život za své přátele" (J
15,13). Hříšník má problém uvěřit v
Boží lásku. Pomáhá mu jedině láska,
která k němu promlouvá z kříže.
Už jsme mohli poznat, že Ansel-
movo učení potvrzuje nutnost Ježí-
šovy smrti důrazněji než Abélar-
dovo, které raději mluví o tom, jak v
člověku vzbudit víru. Nicméně oba
vyjádřili po svém jinou stránku sdě-
lení, jichž Bible poskytuje řadu o
tom, proč Ježíš přišel, trpěl nenávistí
lidí a dobrovolně zemřel za všechny.
Všimli jsme si ovšem rozdílu: An-
selmovo myšlení je objektivní, Abé-
lardovo subjektivní, klade důraz na
subjektivní dění, které se odehrává v
člověku, jenž pohlíží na Ukřižo-
vaného. Ten pohled v něm vzbuzuje

víru. A jeho víra pak zpětně potvr-
zuje, že Kristus musel zemřít.
Anselm vypráví, co se podle něho
objektivně stalo: „Bůh v Kristově
kříži smířil sebe (!) s člověkem a se
světem.“ Na tom naše víra nebo
nevěra nemůže nic změnit. Ono to
platí a pevně stojí podle účtu "má

dáti - dal". Kristus musel zaplatit. A
je to k dispozici tobě, člověče a světe.
Proč bys tomu neměl věřit, když i
rozum s tím účtem souhlasí. Tvé
smíření s Bohem se stalo bez tvé
účasti, proto je platné a pevné.“
Abélardův výklad je bližší Písmu,
církev však a potom i reformační
církve se přiklonily k výkladu An-
selmovu. O tom přemýšlím. 

Josef Veselý

Proč musel Ježíš zemřít?
Dokončení ze str. 1

Pozvánky
VYDAVATELSTVÍ EMAN A BERT KISJES
vás zvou na zahájení výstavy z po-
zůstalosti grafika Ivana Urbánka a
uvedení knihy jeho kreseb Josef 
2. června 2008 v 18 h v Galerii –
Lapidárium, Rámová 6, Praha 1.
Autora připomene Vladimír Su-
chánek, akad. malíř a grafik, knihu
představí Bert Kisjes, jazzovými
improvizacemi doprovodí Trio Bas
Kisjes.
"Nejprve kreslil Prahu,... potom
trotly, kteří se podobali lidem,... a
nakonec je umísťoval do příběhů
Starého zákona."
IVAN URBÁNEK, JOSEF (KRESBY
IVANA URBÁNKA)
Soubor kreseb svébytného typogra-
fa a kreslíře Ivana Urbánka sleduje
takřka verš po verši starozákonní
příběh Josefa a jeho bratrů. Spe-
cifická Urbánkova kreslířská poeti-
ka dává vyniknout „lidským" i „he-
brejským" rysům biblického posel-
ství. Biblický text je přiložen v české
a nizozemské verzi.
Kniha vychází ve spolupráci s nizo-
zemským vydavatelstvím Zwart op
Wit v úpravě respektující charakter
Urbánkových kreseb. Kvalitu re-
produkcí garantuje tisk v umělecké
tiskárně Pantheon, Velsen Noord,
Nizozemí.
Rozsah 246 stran formátu 23*19cm,
pevná vazba, 489 Kč.
Při objednávce u EMANa 19% sle-
va. ISBN 978-80-86211-63-3
Objednejte u EMANA
Husova 656
256 01 Benešov
tel.: 317 722 215
http://eman.evangnet.cz
Novinky zasíláme bez účtování
poštovného.

špinavá záležitost, vždy postihuje i
nevinné a někdy nabývá až obludné
podoby vypálených Drážďan. Pak je
tu ale právě možnost onoho přitaká-
ní násilí. Možnost podpisu pod hro-
madnou lidovou žádost o trest smrti
pro „zrádce lidu". Možnost sloužit v
komunistické armádě. Možnost vo-
lit komunistickou stranu. I tento
kompromis je odpustitelný. A, jak
správně píše br. Rejchrt, jedeme v
něm skoro (!) všichni. Je tu dle mého
ovšem stále otázka míry: Sloužit u

SNB, nebo pod hrozbou vězení na-
rukovat na vojnu. Být v KSČ, nebo ji
jen ze strachu volit. Ale právě proto,
že jsme v tomto přitakání násilí vůči
nevinným všichni nějak namočení
(sám jsem stihl být alespoň v Jis-
krách), tím spíše pro nás platí: Ne-
suďte, abyste nebyli souzeni. Proto-
že kompromis s násilím v podobě
ozbrojeného boje přeci jen Písmo
zná. V podobě mlčení ke zlu a tiché
spolupráce na něm však ne.

Tomáš Pavelka
(Stanovisko autora zveřejníme příště)

Nesuďme, abychom nebyli souzeni
Dokončení ze str. 3

Veřejná sbírka
Nadace Divoké husy
Divoké husy létají z místa na místo.
Kdyby zůstaly na jednom místě, zpohodl-
něly by a časem by již nebyly schopny
vzlétnout.

Sören Kierkegaard
V první polovině června poletíme s
Divokými husami do Stochova nav-
štívit občanské sdružení Agnitio,
které se zaměřuje na canisterapii
neboli podpůrnou léčbu pomocí psa.
Přítomnost psa má řadu pozitivních
účinků nejen na lidskou psychiku, ale
celkově na jeho zdravotní stav. Pro
mentálně postižené děti jsou psi
pokladnicí podnětů a motivací. Na-
bízí jim uspokojení běžných lidských
potřeb, jako je potřeba lásky a něžnos-
ti. Hraním si procvičují jemnou moto-
riku a i přes své tělesné znevýhodně-
ní dokáží se psem na vodítku radost-
ně ujít „kus cesty".
Prostřednictvím Nadace Divoké husy
můžete přispět do veřejné sbírky, jejíž
výtěžek bude použit na nákup oboj-
ků, vodítek, polohovacích polštářů a
dalších pomůcek pro canisterapii.
V druhé polovině června se vydáme 
s Divokými husami do Miskovic nav-
štívit občanské sdružení Dítě a kůň.
Člověk a kůň se navzájem tak pro-
lnou, že se nedá říci, kdo koho vlastně
ovlivňuje. Hipoterapie je léčebná re-
habilitační metoda, při které dochází
ke zlepšení fyzické a psychické kondi-
ce působením koně-terapeuta. Působí
blahodárně na lidi nemocné i zdravé,
a to v každém věku. Zejména pak li-
dem s postižením dolních končetin
dovoluje „projít se ve vzpřímené
chůzi".
Prostřednictvím Nadace Divoké hu-
sy můžete přispět do veřejné sbírky,
jejíž výtěžek bude použit na dobu-
dování a vybavení rehabilitační
místnosti ve středisku Dítě a kůň v
Miskovicích. Stačí zaslat SMS ve
tvaru DMS HUSY na číslo 87777.
Příspěvky můžete také posílat na
číslo účtu 27000000/2700, variabilní
symbol 265 (Agnitio) a 266 (Dítě a
kůň). Přispívat můžete i trvalým pří-
kazem.



OBRAŤ SE TEĎ!
PROČ BYSTE MĚLI ZEMŘÍT, DOME

IZRAELSKÝ? VŽDYŤ JÁ SI NELIBUJI VE
SMRTI TOHO, KDO UMÍRÁ, 

JE VÝROK PANOVNÍKA HOSPODINA. 
OBRAŤTE SE TEDY A BUDETE ŽÍT.

EZ 18, 31b-32

Tento Hospodinův výrok je zavr-
šením 18. kapitoly Ezechiele,
která je mistrným kouskem pro-
myšleně vedené argumentace.
Prorok Ezechiel na jejím počátku
zpochybňuje konvenční přísloví
hlásající, že trest za minulé pro-
vinění se přenáší na přítomnou a
budoucí generaci. Proti přísloví
„otcové jedli nezralé hrozny a
synům trnou zuby" staví tezi, ve
které prohlašuje Hospodina za
vlastníka každé živé bytosti, ať
otce nebo syna (v. 2-4). Tuto tezi
podpírá třemi hypotetickými pří-
pady (v. 5-20), v nichž kategoric-
ky odmítá použitelnost výše
zmíněného přísloví. Člověk sám
nese odpovědnost za své činy.
Spravedlivý bude žít, ale ten,
který hřeší, zemře.
Prorok poté otevírá další problém
v souvislosti s Boží spravedlností,
problém zásluhy a provinění (v.

21-32). Nahromaděný hřích bě-
hem života člověka nerozhoduje o
jeho údělu. Platí to také obráceně.
V minulosti nahromaděná lidská
spravedlnost není zásadní pro
další osud člověka. Rozhodující je
přítomná situace a přítomné jed-
nání. Proto výzvy v závěru kapi-
toly k obrácení se k Hospodinu.
Lidé nejsou souzeni na základě
jednání v minulosti, ale na zákla-
dě volby, kterou činí tady a teď.
Bůh není apatický k našim vol-
bám. Odhaluje se jako ten, který
nemá zalíbení ve smrti, ale v živo-
tě. Jeho pozvání k životu, které
znělo izraelskému národu v exilu,
zní v dnešní době i nám: Obrať se
a budeš žít!

Lydie Kucová
Mezinárodní 

baptistický teologický 
seminář v Praze

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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* Ekumenická bohoslužba 
za krajinu - ohlédnutí

* Není lepší zajít do přírody
* K českým národním 

svátkům

18/2008

Poselství k 3. neděli po sv. Trojici

Příčí se mi jeho cenu pomlouvat a
snižovat, jako by na něm tolik nezá-
leželo, protože je tu Pán Ježíš, který
tě miluje. A miluje tě zdravého stej-
ně jako nemocného. Zní to pěkně
zbožně a je to pravda, ale ta argu-
mentace silně kulhá. Nebere totiž 
v potaz Boha Stvořitele a jeho vůli.
On v pěti dnech připravil vše, aby
člověk mohl na zemi plně a radost-
ně žít. A sám to hned hodnotí: "Vi-
děl, že je to dobré." Šestého dne
stvořil člověka k svému obrazu a
tehdy "viděl, že všechno, co učinil,
je velmi dobré" (Gn 1,31). Z Božích
rukou vychází člověk velmi dobrý,
krásný, zdravý a rozumný - k Bo-
žímu obrazu.
My se však dnes setkáváme s člově-
kem, který musí o své zdraví pečo-
vat a jen výjimečně se cítí úplně
zdráv. Už jen rýma mu ten pocit
kazí. Tady bychom mohli zařadit
celý seznam nemocí, jimiž prochá-
zíme - od lehčích až po chronické a
smrtelné. Obvykle umíráme na ně-
jakou nemoc, která nakonec vítězí
nad zdravím. Nejvíc se bojíme vro-
zených nemocí, které postihují tělo i
duši od samého začátku a chtějí
proměnit celý život v nezdar a ne-
štěstí.
Nemoc není Boží vůle, není jeho
dílo. Bůh ji nevkládá na člověka,
nežádá, abychom se s ní smířili.
Naopak nás povzbuzuje, abychom
se jí chránili a proti ní všemi pro-
středky bojovali. Ježíš nám zcela
samozřejmě volá na pomoc lékaře.
(L 5,31) Apoštol Pavel si ve vězení
libuje, že tam má po boku nebo na
návštěvě "milovaného lékaře Luká-
še" (Ko 4,14). Čí dílo je tedy nemoc?
Kdo za ní stojí? Písmo ho jmenuje:
je to nepřítel, který dělá své zlé dílo,

když spíme a nic netušíme (Mt
13,27.28). Odkud se vzal, víme moc
málo.
Zdraví je dar, bez něho se člověk
necítí úplně dobře. Potřebuje je, aby
se mohl plně účastnit společného
života. Nemocnému jsou nepřístup-
ná mnohá zaměstnání i hry. Inva-
lidům na vozíku zabraňují schody
dostat se do kostela. Nemocný se
dnes stěží ubrání zlodějům a násilní-
kům, natož aby se mohl účastnit
obrany vlasti. Zdraví je velký dar,
kde se o ně nepečuje, tam klesá a
ztrácí se cena života vůbec.

Zdravý člověk má velkou výhodu
před nemocným, společnost to jen
stvrzuje, když vyzdvihuje a oslavu-
je zdravé. Nemocní ustupují a mizí.
V českém městě protestovali jeho
občané proti zřízení domova dů-
chodců s odůvodněním, že by na
jejich děti špatně působil pohled na
staré a nemocné. To je jen důsledek
společenského hodnocení, které je
zaměřeno na mládí, krásu a zdraví.
Soucitu se starými a nemocnými 
v naší společnosti ubývá.
Starost o zdraví ve srovnání s dří-

Na svém zasedání se 32. synod ČCE věnoval schvalování návrhů a pod-
pořil myšlenku člena synodní rady Miloše Rejchrta, který dopoledne
vystoupil proti tomu, aby církev přijímala dary pocházející z hazardních
her. 
Stejně tak se jednoznačně postavil za iniciativu příhraničních sborů ze
seniorátu Západočeského, Ústeckého a Českobudějovického, které ve
spolupráci s Evangelickou církví v Německu vypracovaly dokument Se-
xuální zneužívání žen a dětí v česko-německém příhraničí. Synod pod-
poruje všechny cesty vedoucí k nápravě této situace.
Plné znění návrhů synodu bude zveřejněno, jakmile synodní rada ČCE
na svém dalším zasedání potvrdí jejich platnost. 
Během jednání synodu téměř stovky synodálů, kteří se účastnili zase-
dání nejvyššího orgánu ČCE, proběhl brífink pro zástupce médií.
Zpravodajství ČT, Českého rozhlasu, ČTK a další novináři měli mož-
nost klást otázky synodnímu seniorovi Joelu Rumlovi a synodní kurá-
torce Mahuleně Čejkové. 
Na ně byly směrovány zejména dotazy týkající se finančního narovná-
ní mezi církví a státem, na něž je ČCE stále připravena, a pastoračního
tématu synodu Manželství a rodina. Mahulena Čejková zde připomně-
la soustavnou péči, kterou věnuje spolu se synodním seniorem manžel-
ským krizím farářů a farářek.
Velký prostor měl materiál vypracovaný odbornou česko-německou ko-
misí k tématu „Obchod s lidmi, sexuální zneužívání žen a dětí v česko-
německém příhraničí" (posléze synodem odhlasovaný). Na dotazy novi-
nářů odpovídala za českou stranu Jindřiška Krpálková z projektu
Magdala, předsedkyně komise Margita Pištorová, za německou stranu
Martin Rosowski a Michael Hübner. Fakta o počtu erotických klubů a
množství násilím zneužívaných žen byla otřesná.
Synodní senior Joel Ruml na závěr popsal komplikovaný eticko-teolo-
gický průzkum, který provádí i v rámci zahraniční ekumeny, aby získal
srovnání pro náročnou otázku, zda má církev přijímat dary z pochybné-
ho podnikání. Pokud synod v té otázce rozhodne za synodní radu a při-
káže jí svým usnesením takové dary nepřijímat, uleví se mu. (Synod na
svém večerním zasedání pak takový dokument přijal.)
Letošní 2. zasedání 32. synodu proběhlo ve dnech 15. - 18. května 2008. 
Bylo zahájeno ve čtvrtek v 19.00 h a bylo zakončeno bohoslužbami 
s večeří Páně v neděli v 9.30 h.
Jednání se konalo v hlavním zasedacím sále Magistrátu hl. m. Prahy,
Mariánské náměstí 2, Praha 1, společné bohoslužby v kostele na Vi-

Ze synodu ČCE

Hlavně zdraví?
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Nedávno přijal synod Církve čes-
kobratrské evangelické usnesení
proti přijímání darů z hazardu.
Kdekdo si pomyslí: "Existují vůbec
ještě nějací provozovatelé heren či
nočních podniků, kteří mají zájem
sponzorovat nějaké sbory? Má toto
usnesení smysl?" Sám o tom pochy-
buji. Na druhou stranu bychom se
však mohli zeptat obecně: "Zajímá
nás původ peněz, které se k nám
dostávají?" Třeba takový pronájem.
Žijeme v době, kdy nám peníze vět-
šinou nesmrdí. Často se rozhoduje-
me podle nejvyšší nabídky. 
Například v jednom okresním měs-
tečku, které má pouze dvacet tisíc
obyvatel, mají na faře nejmenované
církve noční bar. Znáte to, je to
taková větší vesnice, jdou řeči.
Pravda, podnikatel platí nájemné,
které je poněkud vyšší než obvyklé.
Ovšem, stojí ty peníze za to?
Pracuji v neziskové oblasti a vím,

jak je těžké sehnat prostory za malé
či symbolické nájemné. Tím nechci
říci, že by je měly poskytovat právě
sbory a nejlépe zadarmo. Budovy
se musí udržovat a finanční situace
většiny církví to neumožňuje. Plně
by však postačovalo, kdyby se pří-
slušná staršovstva rozhodovala
více v závislosti na tom, co ta či ona
organizace chce v jejich budově
dělat. Prodělek na penězích jistě vy-
váží požehnání od Boha.
Kniha Kazatel je v tomto směru vý-
stižná: "Kdo miluje peníze, peněz
se nenasytí, kdo miluje hojnost, ne-
má nikdy dosti. Také to je pomíji-
vost." (Kaz 5,9) Šalamoun, nejmou-
dřejší z králů, bohatství nežádal, a
přesto je obdržel. Jednat v podob-
ném duchu nám káže i Pán: "Hle-
dejte především jeho království a
spravedlnost, a všechno ostatní
vám bude přidáno." (Mt 6,33)

Ivo Kraus

Špinavé peníze

Dokončení na str. 4

Dokončení na str. 2
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EVROPŠTÍ ANGLIKÁNI A PROTESTANTÉ DISKUTOVALI O MODELECH JEDNOTY
Klingenthal – CPCE. Dialog mezi anglikánskými církvemi Velké
Británie a Irska a Společenstvím protestantských církví v Evropě pokra-
čoval další fází. 21. –  23. dubna 2008 se na zámku Klingenthal ve Francii
uskutečnila konzultace, kterou zorganizoval Institut ekumenického
výzkumu Světového luterského svazu ve Štrasburku. Evropští angliká-
ni a protestanté na setkání diskutovali o různých modelech jednoty.
Ústředními pojmy diskuse byla „jednota ve smířené různosti", „plná,
viditelná jednota" a „společenství". Věnovali se i teologickému chápání
kněžské služby a praktickým důsledkům uvedení ekumenických
dohod do života jednotlivých církví. Dialog se co nejdříve zaměří na
objasnění otázky: co je to společenství a jak se stává viditelným ve služ-
bě a životě církví.

KRESŤANIA PRICHÁDZAJÚ NA POMOC
KATASTROFOU POSTIHNUTÉMU MJANMARSKU
BWA/WCC. Baptistická svetová pomoc - humanitárna a rozvojová
agentúra Svetovej aliancie baptistov - sa 6. mája zaviazala pomôcť
sumou 50 000 amerických dolárov obetiam ničivého tajfúnu v Mjan-
marsku. 3. mája zasiahol juhovýchodnú ázijskú krajinu tajfún Nargis,
ktorý pripravil o život takmer 100 000 obyvateľov a zaplavil veľkú časť
krajiny. Generálny tajomník Svetovej rady cirkví, reverend Samuel
Kobia, vyjadril v ten istý deň v kondolenčnom liste Mjanmarskej rade
cirkví „hlbokú bolesť a zármutok" nad tragickou katastrofou.
Humanitárna organizácia „Akcia cirkví spolu", ktorá je dcérskou orga-
nizáciou Svetovej rady cirkví a Svetového luteránskeho zväzu, okamži-
te spustila proces mobilizácie s cieľom poskytnúť v najbližších dňoch čo
najintenzívnejšiu pomoc ľuďom v zasiahnutých územiach. Reverend
Kobia vyjadril tiež „nádej, že Mjanmarská vláda umožní ľahký prístup
a poskytne nevyhnutnú podporu medzinárodným pracovníkom a
agentúram humanitárnej pomoci.“

CIRKVI V BOLÍVII VYZÝVAJÚ K POKOJNÉMU DIALÓGU PO ROZHODNUTÍ NAJ-
BOHATŠIEHO REGIÓNU KRAJINY ODTRHNÚŤ SA
La Paz/Ženeva – LWI/ ENI. 30. apríla predstavitelia evanjelickej, meto-
distickej a reformovanej cirkvi spoločne so zástupcami letničných zhro-
maždení a ekumenických organizácií v Bolívii vydali spoločné vyhláse-
nie v súvislosti s blížiacim sa referendom. V najbohatšom regióne kraji-
ny sa 4. mája konalo referendum o osamostatnení. Cirkvi v krajine pred
jeho uskutočnením upozorňovali: „Situácia môže byť horšia, ak sa ne-
cháme premôcť dezinformáciami, nedostatkom dialógu a záujmami jed-
notlivcov a skupín, ktoré rozbíjajú harmóniu a pokoj v našej krajine." V
predvečer referenda vyzval generálny tajomník Svetového luteránske-
ho zväzu reverend Ishmael Noko všetky strany sporu k „úprimnému
dialógu, ktorý je jedinou schodnou cestou vedúcou k spravodlivosti,
pokoju a zmiereniu". Čelný predstaviteľ Bolívijskej evanjelickej cirkvi
reverend Luis Cristóbal Alejo Fernández po referende, v ktorom obyva-
telia regiónu Santa Cruz povedali svoje jednoznačné „áno" osamostat-
neniu, vyzval k pokojným demonštráciám s modlitebným obsahom.
„Ako prorocká cirkev takisto odmietame všetky separatistické plány.
Vyzývame preto k dialógu a pokojnému vyjednávaniu, ktoré by viedli
k skorému vyriešeniu tohto sporu," povedal reverend Fernández, prezi-
dent Bolívijskej evanjelickej luteránskej cirkvi.

KŘESŤANŠTÍ PŘEDSTAVITELÉ VYZÝVAJÍ K SPRAVEDLIVÉMU MÍRU PŘI PŘÍLEŽI-
TOSTI 60 LET OD OBNOVENÍ STÁTU IZRAEL
Jeruzalém – ENI. Více než 140 mezinárodních křesťanských představi-
telů podepsalo při příležitosti 60. výročí obnovení státu Izrael společné
prohlášení. Vyzývají v něm k spravedlivému míru mezi Izraelci a
Palestinci. Prohlášení vydali 8. května. „Naléháme na všechny, kteří
pracují pro mír a spravedlnost v Izraeli a Palestině, aby vzali do úvahy,
že základem pro vybudování trvalého řešení musí být spravedlnost.
Spravedlnost má své kořeny v Bohu. Výsledkem spravedlnosti bude
pokoj a bezpečnost," uvedli v prohlášení, citujíce proroka Izaiáše, ve-
doucí představitelé křesťanských církví. 

Ekuména vo svete 20/2008

(dokončení z minulého čísla) 
Dnes nás mrzí, že křesťanské insti-
tuce v celé Evropě jako celek neod-
soudily nacistické řádění a mlčely 
v době organizovaného vyvražďo-
vání Židů (holocaust). Zde zklama-
li všichni, katolíci i protestanti. Báli
se hlasitě připomenout, že biblické
NEZABIJEŠ nebylo nikdy ani na
čas odvoláno. Jen malá skupinka 
v Německu, známá jako vyznavač-
ská církev, se ozvala a byla tvrdě
potrestána.
Blíží se konec církve rozpadem, ne-
bo je možná ještě náprava? Křes-
ťané nemají dnes ten dobrý kredit
minulosti, kdy byli i od pohanů ob-
divováni, že tvořili velkou rodinu
bratří a sester, kde jeden druhého
miloval, nešidil, neokrádal, pomá-
hal, kde to jen šlo. Jedno je jisté.
Konstantinská epocha církve nená-
vratně skončila, třebaže v někte-
rých zemích to není ještě vidět. Po
staletí se vyplácelo býti křesťanem,
byly z toho výhody. Dnes to už
neplatí. Dnes je církev v mnohých
zemích na okraji společnosti a má
malý vliv. Platí to především o sta-
rém nemocném světě - Evropě, a 
v té na tom je nejhůře naše vlast 
s největším číslem novopohanů a
nejmenším počtem věřících. Ne-
chce se nám ani věřit, že na celém
světě křesťanů neubývá, když vidí-
me poměry kolem sebe u nás doma.
Misie mezi pohany je mimořádně
úspěšná, proto počet přistupujících
je stále větší než úbytek Co do poč-
tu je dnes křesťanů přes dvě miliar-
dy, což je třetina lidstva. Jsme nej-
větší ze světových náboženství.
Povážlivě nás dohání islám, který
rád říká, že křesťané zklamali a tu

oni mají za nás co napravovat. 
Že potřebujeme duchovní obnovu,
o tom nikdo nepochybuje. Zatím se
v našich českých podmínkách i po-
měrech hledá, co by to mělo být a
jak začít, abychom ještě více něco
nepokazili. Vyznáváme, že naši
otcové a matky ve velké většině
nedokázali v době bolševické totali-
ty z obav před budoucností předat
křesťanskou víru svým dětem, kte-
ré tím ztratily i kontakt s církví.
Většinou už nebyly ani pokřtěny.
Tato přerušená tradice vykonala to
své, mládež už vyrůstala jako bez-
věrecká, ve většině nebyla proto ani
konfirmována. Škola a pionýrská
organizace spolu se svazem mláde-
že taktéž silně zapůsobily, a tak zde
máme novou většinovou skupinu
národa, které se říká novopohané.
Ti do kostela už netrefí, k víře ne-
mají vztah. Po pádu komunismu se
ukázalo, že zdravé jádro aktivně
vyznávajících křesťanů u nás je
podstatně nižší, než se předpoklá-
dalo, a stále z nejrůznějších příčin
nás ubývá. O sektářské blouznivce
ze Západu a ctitele cizích kultů z
Dale-kého východu není u nás
nouze, zde ale záchranu nevidíme.
Mluví se o odluce církve od státu, v
některých zemích už se tak stalo. Je
zde určitá podoba poměrů, jak je
znali křesťané v prvních třech stale-
tích své existence. Navázat na dobu
před Konstantinem nelze, protože
nejde přeskočit zpět staletý vývoj
všeho kolem nás. Musíme vycházet
ze současnosti a mluvit bez pobož-
ných frází jazykem civilním, sou-
časným. Téměř jsme už zapomněli,
že každý věřící musí být ve svém
okolí misionářem. Duchovní hod-

noty nelze jen přijímat, musíme je
předávat dál. Po staletí to celkem
dobře fungovalo, až dnes to vázne.
Stydíme se za svoji víru, proto
téměř mlčíme. Máme velký podíl
na současné krizi rodiny a lidstva.
Dokážeme oslovit naše spoluobča-
ny-novopohany? Podaří se nám vy-
světlit, proč je tolik neradostných
věcí kolem nás? Rozdíl mezi vědou
a vírou? Čím nám je Betlém, Velký
pátek a Velká neděle? Co pro nás
znamená křest a konfirmace? Mož-
ná, že se nad námi tito jen pousmě-
jí a budou nás považovat za fanatic-
ké sektáře, omezené snílky, blázny,
nebo i zatížené primitivy s vymy-
tým mozkem, budou nás litovat.
Nezáleží ani tak na našem umění,
nebo řečnické výmluvnosti, ale na
tom, zda otevře Hospodin tvrdé
srdce těm, kteří se k němu obracejí
zády. Prosíme o to v našich modlit-
bách? Bude-li to Pán chtít, křesťan-
ství nezanikne! Ale co když všech-
no kolem nás je už Božím trestem a
soudem? Apoštol Pavel k tomu
říká: „Kde se rozmohl hřích, tam se
ještě více rozhojnila Boží milost" ( Ř
6,20). To je naše naděje, vedle víry a
lásky…
Konstantinská epocha církve po-
stupně všude končí. Nesouhla-
síme, že mnozí už mluví o post-
křesťanské době. Věřící v Pána Ježí-
še zde stále ještě jsou a není jich
málo. Co se bude dál odehrávat, ni-
kdo neví. Domníváme se, že křesťa-
né musí prožít něco podobného
jako bylo u nás kdysi české národní
obrození. A zase: prosíme o tu mi-
lost?

Miroslav Hloušek

Z církví u nás i ve světě Konec konstantinské epochy

Schyluje se k boji. Cizích vojáků je 
v Izraeli jako písku na mořském
břehu. Gedeón je na průzkumné
cestě k midjánskému táboru. Bůh
dal jednomu z hlídkujících vojáků
prorocký sen: „Bochník chleba zni-
čehonic rozvrátí obrovskou midján-
skou armádu." Prorocký sen a k to-
mu i prorocký výklad. Jeden nepřá-
telský voják má sen a druhý ho vylo-
ží: „To nemůže být nic jiného, než že
Bůh dá vítězství nad námi Izraelci
Gedeónovi." Když to všechno Ge-
deón vyslechne, pokloní se Hospo-
dinu. – Pokloní se, protože ví (na
rozdíl od nás), že Bůh k nám může
promlouvat skrze všechno a skrze
všechny, kteří jsou kolem nás – a to i
tehdy, když má někdo nepřátelské
úmysly… Jak je to možné?
Je to možné jednoduše proto, že
Bohu patří celý svět a On, živý Bůh,
proniká vším a vstupuje, kam chce.
Neexistuje oblast, kam by Hospodin
nedosáhl, neexistuje člověk, kterého
by Hospodin nemohl navštívit…
Neexistuje nic, skrze co, či skrze ko-
ho, by k nám Hospodin nemohl po-
zvednout svůj hlas.
Bůh teď mluví:"Pecen chleba povalí
nepřátelský stan."
„Stan" – to je celý obrovský tábor
nepřátelské armády. Ale „pecen
chleba" – co tohle může být?!
Kdo po tobě kamenem, ty po něm
chlebem, říká se a znamená to, že
člověk nemá oplácet zlým zlé.
Ale jak bude poraženo toto cizí voj-
sko, které zaplavilo zemi jako kobyl-
ky? Chlebem?

Ne, Hospodin jistě nevyzbrojí tři sta
Gedeónových mužů chlebovými
šípy a chlebovými náboji. Ani chle-
bové, ba ani žádné jiné zbraně ne-
použije Hospodin. Gedeón řekne
svým mužům: „Vezmete si pochod-
ně ve džbánech a polnice. Budete
stát kolem tábora a až vám dám po-
vel, rozbijete džbány a zatroubíte."
Tři malé oddíly, každý po stovce
mužů, se uprostřed noci připlížily 
k táboru a na Gedeónův pokyn roz-
bily džbány. Zazářily pochodně. Vši-
chni najednou zatroubili a zahučeli:
„Meč za Hospodina a za Gedeó-
na!"…
Avšak jaký je zde meč? Je jenom
světlo a řinčí trouby - a do toho řev,
vítězný řev Gedeónových hlouč-
ků!... Jenom světlo a oslava Božího
vítězství. To je jediná zbraň, kterou
Hospodin použije. Jenom to a nic
jiného! To stačí na drtivou porážku
desetitisícové armády. „V celém
táboře nastal divý spěch, zmateně
pokřikovali a dávali se na útěk."
Midjánci v tom zmatku dokonce
útočili jeden proti druhému.
Z hor rychlostí blesku sestoupí muži
z dalších izraelských kmenů a pro-
následují prchající nepřátele. Cizí
vojsko je rozprášeno. Izraelci opět
obsadili údolí Jordánu. Vrací se do
míst, odkud je ještě nedávno vytlači-
ly plenící hordy nepřátel. Boj skon-
čil. Izrael je osvobozen!
Avšak, byl to vůbec boj? – Místo
zbraní vytasili Gedeónovi bojovníci
zářící pochodně! A když volali „meč
Hospodinův a meč Gedeónův",

viděli jsme, že žádný meč nebyl.
Pokud o nějakém meči můžeme
vůbec mluvit, tak smíme říci, že to
byl meč Ducha. To Bůh učinil, že se
cizí vojáci vyděsili a vzali nohy na
ramena. 
Bůh Gedeónovi řekl: „Vydal jsem ti
je do rukou." A co Bůh slíbil, to také
splnil. Pán Bůh dvakrát zmenšil
Gedeónovu sílu a udělal to proto,
aby Izraelci nemohli říci: "Tohoto
vítězství jsem dosáhl vlastní mocí."
A tak nakonec jen tři sta trubačů
bylo svědkem Božího jednání. Ahlas
polnic zní spíše jen jako vítězný tuš,
oslavný jásot nad vítězstvím Toho,
kdo jediný je schopen obhájit svůj lid
proti přesile baalovců… 
Gedeónův otec řekl baalovým ctite-
lům, když ho chtěli zabít kvůli zni-
čenému oltáři pro Baala: „Ať Baal
sám vede svůj spor, jemu přece
Gedeón zbořil oltář!"
Co udělal Baal? Zdálo se, že Baalov-
ské božstvo je už v akci, když se do
Izraele nahrnuly desetitisíce násilní-
ků. Vtrhli do země, obsadili rovinu
Jizreel. Ale - Baal u toho nebyl. Jistě
byl v představách Midjánců; ale to je
asi tak všechno. Midjánci vyrazili
pro vítězství. Možná k Baalovi i vo-
lali a přinášeli hojné oběti. Ale Baal
jim nepomohl. Proč? – Protože Baal
není. Může existovat baalismus jako
náboženský kult, může se k Baalovi
modlit množství národů – ale Baal
není. Je to jen socha, je to vždy jen
vymyšlené božstvo. A ctitelé takové-
ho božstva nemohou porazit Hos-

Pecen chleba                  (Sd 7,13–24)

nohradech, Korunní 60, Praha 2. Zasedání synodu - kromě jednání 
v komisích - byla veřejnosti přístupná. 
Vedle otázek správy církve, odvolacího soudu, změn církevního zřízení
a řádů a také ekonomických otázek - nechyběl problém majetkového
narovnání mezi církvemi a státem - se nejvyšší orgán církve zabýval
náročným tématem "Manželství, rodina a jejich současná úskalí".
Poslanci - synodálové - obdrželi zpracovaný materiál k diskusi. Z loň-
ské debaty vyplynulo, že evangelíci nejsou názorově příliš radikální,
ale ani příliš liberální. "Když církev bude umět jednoznačně preferovat
slovy i příklady, že manželství je tím nejlepším, co dal Bůh lidem do
života, bude to nejvýznamnější sdělení , které může ve společnosti
říkat," jsou loňská slova synodního seniora Joela Rumla k novinářům. 
Synodálové také diskutovali nad zprávou odborné komise ustanovené
Radou Evagelické církve Německa a synodní radou ČCE k tématu
"Obchod s lidmi, sexuální vykořisťování žen a zneužívání dětí v česko-
německém příhraničí".
Zasedání se letos zúčastnili zástupci evangelických církví v Německu.

Dokončení ze str. 1

NAD BIBLÍ

Ze synodu ČCE

Dokončení na str. 4



Jako laický samouk a na šachovnici
myšlení předem obětovaný pěšec s
chutí a povděkem přijímám výlety
do minulosti theologie, zvláště pak
opáčka napínavých reminiscencí 
z dějin dogmatu. Obvykle při nich
zpozorním, jak že se mi k těm dáv-
ným problémům připomíná moje
Bible dnes, tedy ta mně se otvírají-
cí, mě oslovující a duchovně vyži-
vující.
„Ber, jez a pij zdarma," zazněla 
v článku bratra Veselého trefná
definice „milosti, kterou Kristus
udílí věřícímu bez jeho zásluhy".
Hledám tedy a snažím se pochopit,
co ten ošidný znak v Bibli označuje.
V evangeliích Pán Ježíš milost vý-
slovně neudílí. Zato čteme, že „mi-
lost Boží byla v něm,… prospíval
moudrostí a věkem i milostí u Boha
i u lidí" (L 2,40.52.). Už v andělském
pozdravení jeho maminky (L1,28.30)
milost znamenala prozření a ucho-
pení závratné, vše proměňující
pravdy.
Jan Křtitel dosvědčil o přicházejí-
cím Ježíši, že ON je tím světlem a
SLOVEM plným milosti a pravdy
(J 1,9.14.). Bereme-li z jeho plnosti
milost za milost (v.16.), pak dozajis-
ta netoliko milost vyvinění, resp.
„odhřešení" (jakési „amnestie" ve
smyslu ospravedlňujícího výroku
Soudce v nebesích, od věků beztak
známého svým milosrdenstvím a

odpouštěním (Ž 103 aj.), nýbrž
mnohem víc poznání a přijetí svět-
la pravdy přišlého na svět (J 8,12;
13,19 aj). Tudy pak i daru, resp. při-
kázání věčného života (J 17,3;
12,50), milost růstu v poznání Otce
a Syna, kterého poslal. S takovým
Bohem smířeni máme naději ho
snést, a radujeme se z něho celým
srdcem, ze vší své duše a mysli.
Zůstáváme s ním nyní i na věky.
Snad nejsem pelagián, přiznám-li,
že v Bibli nenacházím dědičný vliv
„prvotního hříchu" při maličkých
držitelích nebeského království (Mt
19,14), zato však nepřeslechnutelné
zlořečení nad těmi, kteří je po-
horší. Ježíšovo „běda!“ , které svět
ze sebe nesetřese (Mt 18,7; L 17,1).
Všichni jsme prošli pohoršením
dospělého světa zformováni k neu-
žitečnosti pro Boha a k hříšnosti:
„Není, kdo by činil dobré, není ani
jednoho" (Ž 14,3;53,4; Ř 2,12).
Neméně ošidným znakem se mi 
v té souvislosti jeví „spravedlnost",
kterou obecně chápeme jako bezú-
honnost a správnost „dobrých lidí".
V české etymologii pozoruhodně
„spravedný" je od „s pravdou" (po-
dobně jako „opravdu" od „ó, prav-
du máš") (v. Machek). Vztah znaku
„spravednost" k tomu, co označuje,
odpovídá tedy v češtině mnohem
spíše svědectví Bible, nežli občan-
ské praxi „každému, co jeho jest".

Patriarchovi bylo vyjití s pravdou
Božího povolání na cestu víry
„počteno za spravedlnost" (Ř 4,3;
Ga 3,6; Jk 3,23), a podobnou dyna-
miku má i naše ospravedlnění z ví-
ry v Pána Ježíše Krista.
Naproti tomu pohrdnutí pravdou
Božího sebezjevení vede k marnos-
ti myšlení a zatmění srdce, potaž-
mo k bláznovství a nepravostem
všeho druhu (Ř 1,21-32). Činící
pravdu jde k světlu zjevené milosti
Boží, aby se ukázalo, co je zač. Od-
mítnutím zůstává člověk se svými
ctnostmi i nectnostmi v jakémsi
samosoudu tady a teď i ve věku
budoucím. (J 3,19). SLOVO Boží a
Kristovo soudí člověka, který pot-
kal a nepřijal, pohrdl a neuvěřil 
v jednorozeného Syna Božího 
(J 12,48).
Zatajíme-li to „dobrému hříšníkovi"
sami snad zahanbeni jeho ctnostmi,
pak v den, který Bůh učiní, ho
můžeme mít svými dnešními rozpa-
ky, uznáními a poklonami tak tro-
chu na svědomí, až ho nevratně
zaskočí rozdíl mezi tím, kdo slouží
Bohu, a tím, kdo jemu neslouží (Mal
3,18). Kristus, Beránek jako zabitý i
kvůli němu a jeho zaviněním umřel
a trpí, ale v opouzdření slušností a
ctností se ho to netýká. Boží vzkříše-
ní mu k víře neslouží (Sk 17,31) a
pro bytí s Bohem ho nezmění.

Samuel Jan Hejzlar

3ET-KJ

Dobře nevěřící hříšníci?

(K filmu Soukromá válka pana Wilsona a vyhlášení nezávislosti Kosova)
„Obávám se, že Bůh bude nakonec na obou stranách …" – Divák v kinosá-
le sebou přímo trhne, když si uvědomí, že právě obava před přiživováním
náboženského fanatismu se mezitím naplnila měrou více než vrchovatou! 
Při filmu Soukromá válka pana Wilsona, natočeného podle skutečného pří-
běhu amerického senátora z osmdesátých let 20. století (který „vydupal"
zvýšení americké finanční podpory pro afghánské bojovníky proti Sovětům
z počátečních pěti milionů dolarů až na stonásobek uvedené částky a doda-
tečné vyzbrojení a odborné proškolení povstalců na odpovídající, moderní
úroveň) sebou ostatně divák trhne ještě vícekrát. Strany konfliktu v dotyč-
ném ohnisku napětí (Afghanistánu) se mezitím, pravda, proměnily. Místo
mudžahedídů (bojovníků, partyzánů) na straně jedné a sovětských oku-
pantů na straně druhé stály později – a stojí dodnes – na straně jedné pří-
slušníci Talibanu (potažmo Al Kajdy) a na straně druhé spojenecká koalice
v čele se Spojenými státy. O to víc přejíždí divákovi mráz po zádech, když
ta či ona postava na plátně v neblahém tušení předjímá něco z pozdějšího
vývoje. 
Třeba tehdy, když se v pákistánském uprchlickém táboře významný veřej-
ný činitel, jehož se až na místě podaří získat pro věc dodatečné „mobilizace"
finančních prostředků pro afghánský odboj, chopí mikrofonu a za jásání
davu deklamuje anglicky a arabsky islámskou formuli: „Bůh je velký! (Alláh
akhbar!)" Dvojice hlavních hrdinů (senátor Wilson v podání Toma Hankse a
jeho „komiliton" z řad CIA v podání Philipa Seymoura Hoffmana) se přitom
zatváří pěkně kysele! Uvědomují si totiž, že je pouze otázkou času, kdy se
jednou spuštěný vyhlazovací boj proti „nevěřícím" změní ve vyhlazování
„jinak věřících". Z novozákonního hlediska je koncepce tzv. svaté války
nepřijatelná. Podobně kysele jako obě hlavní postavy ve filmu se, připo-
meňme, zhruba ve stejné době, o níž film pojednává, tvářili na různých eku-
menických grémiích církevní představitelé z různých koutů světa nad zprá-
vou o „ekumenickém" (muslimsko-křesťanském) přívlastku pro kameny
vrhané Palestinci během intifády (povstání) proti židovským vojákům:
„holy stones (svaté kameny)". 
Jako nepřeslechnutelné varování vyznívá zejména závěr filmu, kdy se sená-
toru Wilsonovi nepodaří sehnat ani jediný milion dolarů na postavení školy
v Afghanistánu zbaveném sovětských okupantů. (Nezájem dotyčných čini-
telů je výmluvně doložen tím, že jeden z nich si při cynicky formulovaném
odmítnutí splete Afghanistán s Pákistánem.) Varovné vyznění filmu u nás
navíc umocňuje zvláštní shoda okolností. V týdnu, během něhož byl film
uveden do českých kin, došlo k vyhlášení nezávislosti Kosova. Závěr filmu
lze tedy chápat rovněž jako navýsost aktuální výzvu mezinárodnímu spo-
lečenství, kde spatřovat v záležitosti Kosova priority a na co si dát zvláštní
pozor. (Ledacos z toho, co na plátně vysloví Hanks či Hoffman, jako by
dávalo zapravdu důrazu nově zvoleného prezidenta Václava Klause na
opatrnost ohledně reakce na vyhlášení kosovské nezávislosti.) 
Kromě zcela nepatřičného slova „soukromá" v české verzi názvu nelze pře-
jít bez povšimnutí některá podivná specifika českých titulků k recenzova-
nému filmu, který co do aktuálnosti momentálně nemá v českých kinosá-
lech konkurenci. Zmiňme nejkřiklavější zreslení. Poživačný senátor způso-
bí trapas, když si při návštěvě v sídle pákistánského prezidenta zkusí nejpr-
ve objednat „nějakou whiskey, třeba režnou (Rye) …" Podle českých titulků
si však místo prvotřídního destilátu na bázi žita (jehož kritéria např. v USA
nesplňuje to, co se pod stejným označením prodává v Kanadě) objednává
whiskey „rýžovou", tedy jakýsi místní náhražkový patok (který by se správ-
ně ani neměl jmenovat „whiskey"). Za tímto zkreslením může stát nevyhlá-
šené ochranářství (protekcionismus) domácích (českých) či jiných destilátů
před konkurencí ze zámoří. „Cenzorské" ochranářství v titulcích k zahra-
ničním filmům tvoří rub téže mince, jejíž lícem je brutální, dryjáčnická skry-
tá reklama ve filmech původu domácího. Jestliže podle okřídleného rčení
znovuzvoleného prezidenta jde o peníze „až v první řadě", pak pro součas-
né české filmařství jde na více úrovních „o diváka až v poslední řadě". Toť
tristní realita českých kinosálů v roce 2008! Než se pořádně rozkouká, bývá
divák tuzemskými filmaři pokradmu zatahován do jakési obchodní války, o
jejímž vyhlášení nebyl řádně informován a kterou lze (na rozdíl od českého
názvu recenzovaného filmu) právem označit za ryze soukromou.

František Schilla

RecenzePOLEMIKA

V evangeliu podle Jana v 6. kap.
verš 63 čteme: „Co dává život, je
duch, tělo samo nic neznamená."
Nejen Židé, ale i mnozí dosavadní
Ježíšovi učedníci jsou pohoršeni
Ježíšovým nárokem na rovnost 
s Bohem a vykoupením člověka ze
smrti přijetím oběti Ježíšova těla a
jeho krve. Verš 63. je výzvou k roz-
hodnutí víry v Ježíše jako zjevitele a
vykupitele života, které je z víry a
má zaslíbení věčnosti. Ježíš v cito-
vaném verši Janova evangelia chce
říci: „Tělo" = racionální poznání ne-
ní poslední a rozhodující skuteč-
ností lidského poznání a života.

Ono ještě „nic" rozhodujícího ne-
znamená. Tím Ježíš nepopírá (rela-
tivní) význam rozumu dostupného
poznání, avšak Ježíš zde zjevuje
krizi našeho rozumového poznání
tam, kde jde o poslední skutečnosti
lidské existence, lidského bytí a
života. V tom je zahrnuto i omezení
významu fundamentalismu, zaklá-
dajícího víru na hmatatelných a
viditelných skutečnostech Ježíšova
života, včetně „prázdného hrobu".
Rozhoduje Ježíšovo Slovo věčného
života a víra, jež se na něm zakládá.
Je to „duch" Ježíše Krista, který pře-
máhá „tělo" našeho omezeného

poznání. „V rezignaci na poslední
svrchovanost našeho rozumového
poznání se prosazuje víra, která
není výsledkem našeho lidského
úsilí, ale skutečností působenou Bo-
hem. V rozhodující hodině našeho
života se ukazuje, zda je víra náš
vlastní skutek, anebo Boží dar".
(Bultmann, Komentář k Ev. podle
Jana, str. 342-3). To je Ježíšova „tvr-
dá řeč", na níž se láme pohoršení,
jistoty našeho poznání" – k našemu
spasení. – Řekl Ježíš Tomášovi: „že
jsi mne viděl, věříš. Blahoslavení,
kteří neviděli, a uvěřili. (Jan 20,29).

Vlastimil Sláma

Pohoršení prázdného hrobu

Ad Josef Veselý: „Omyl církevního otce Augustina"
„EKUMENICKÝ" DŽIHÁD? 

SPÍŠ „EKUMENICKOU" DOBROČINNOST!

(k článku bratra faráře Jana Kupky (Soběslav) v ET-KJ 15/08)

ale br. Pavelka si toho nevšiml.
Nebude asi dobrým hráčem. Mám
obavu, aby mne neobvinil z toho,
že dostávám v Evangelickém tý-
deníku „nadstandardní možnost"
prezentovat svůj názor na tutéž
věc dvakrát. Odkazuji ho proto (a
případné další zájemce) na posled-
ní větu čtvrtého odstavce mé
obhajoby uveřejněné v ET - KJ
15/2008. Tam odpověď najde.
Otázku, jak je to s těmi „správný-
mi kluky", mu vzhledem k alter-
nativě, kterou uvedl, doporučuji
položit Markovi Zikmundovi. Ten
se v dané problematice určitě
vyzná lépe než já. Bratru Pavel-
kovi pak přeji, aby se nezapomněl
v „čase nenávidět".

Emanuel Vejnar

Jsem českého původu, ale žiji již 40
let v Paříži a zúčastňuji se shromáž-
dění mesiánských Židů, o kterých
bych vám chtěla dát několik infor-
mací, svědčících o jejich víře. Je to
shromáždění Židů, věřících, že Ježíš
(Jeshua – hebrejsky) je jejich mesiáš –
a křesťanů různého vyznání, kteří
pochopili, že kořeny jejich víry jsou
zakotveny ve starém židovském zá-
konu. Svědectví tohoto shromáždění
je známkou, že církev (Kheila) nena-
hrazuje Izrael v Božím plánu spásy.
TMPI – název hnutí – znamená svě-
dectví mesiánských Židů pro Izrael
– bylo založeno Pavlem a Rolandou
Ghenuassia ( Židé Algerie) v r. 1965.

Byla to pionýrská událost v Evropě.
Shromáždila Židy a křesťany z růz-
ných národů. Mesiánská synagoga –
EL-BETH-EL (Dům Pána) je členem
mezinárodní Smlouvy mesiánských
synagog. Tato organizace je také při-
jata v ONU, a je i členem francouz-
ské evangelické Smlouvy.
Co se týká organizace bohoslužeb –
shromáždění mesiánských Židů re-
spektuje Boží svátky ustanovené v
židovské tradici, které mají pro Iz-
rael a církev prorocký dosah v pří-
tomnosti a  budoucnosti. Mesiánské
hnutí, přesto že svědčí o své víře v
Ježíše, zůstává věrno své židovské
kultuře a židovské identitě, zdůraz-

K reakcím na článek o vyznamenání bratří Mašínů

Karty jsem vyložil,
Mesiánští Židé ňuje tímto korelaci Staré a Nové

smlouvy. Ježíš nepřišel zrušit zákon,
ale naplnit. 
Jinou charakteristikou je svěcení
(Shabbat). Svěcení hebrejských svát-
ků bylo ustanoveno podle měsíč-
ních cyklů a ne slunečních, které od-
povídají světským svátkům ustano-
veným podle gregoriánského kalen-
dáře. Hebrejský kalendář byl usta-
noven podle Božích epoch.
Praxe může být obviňována ze ži-
dovské tradice, ale nedělá se na ni-
koho žádný nátlak, aby se podřizo-
val židovské tradici nebo praktiko-
val obřízku, jen klade důraz na ži-
dovskou identitu jejich víry a na
židovské dědictví. Respektuje bib-
lické principy a ne rabínské. Světí
všechny biblické svátky Boží od Pe-

sah (Velikonoce) až po Sonccoth
(svátek stánků)
Členové shromáždění nosí kipa (po-
krývka hlavy) a talit (bílý šál) při
bohoslužbách – jiné známky židov-
ské identity, které svědčí o přísluš-
nosti k Božímu lidu, který byl vyvo-
len jako znamení Boží přítomnosti 
v lidských dějinách. 
Chválení Boha a modlitby jsou
konány částečně v hebrejském jazy-
ku, částečně ve francouzském. Hnu-
tí mesiánských Židů má za účel
svědčit hlavně Židům o splnění Boží
smlouvy, dané Bohem jeho lidu, a
realizaci proroctví, která otvírají per-
spektivy v existenci Židů jako lidu a
také jako národa rehabilitovaného
ve světle Božího zaslíbení.

Maya Jeancoffe, Paris



Bohoslužby
„.... my tady hledáme právo a spra-
vedlnost..." znělo většinou tam, kde
se Tomáš právě nacházel: v kostele
Na Slupi, v nemocnici u sv. Alžběty,
v kruhu blízkých, ve vězení. Sféry
jeho nepokojné existence se vzájem-
ně protínaly a vytvářely jednotu
jeho osobnosti. S trochou nadnese-
nosti lze tvrdit, že ho znali všude.
Tedy ne zase tam, kde se dělaly kšef-
ty a zakládaly politické posty; jako
chartista a „podzemní" kněz byl k
takovým pokušením značně kritický
– dráždila ho představa, že v lid-
ském světě nelze žít bez „struktur" a
profilované politické tendence; nej-
raději by všechna mocenská sesku-
pení rozmetal, aby měl čas na člově-
ka. Na člověka, ne obecně na lidi.
Nepřehlédl stín v zákoutí, bolest v
duši, strach v oku, rdousící nespra-
vedlnost. A dovedl se proti ní posta-
vit. 
„Alžbětinky" na něho nenechaly
dopustit. Měly, pravda , jako řádové
sestry vypěstovaný smysl pro své
„upozadění" a s Tomášem velkou
trpělivost. Možná, že se i vroucně
modlily, aby bylo jejich knězi odpuš-
těno. Před oltářem byl velice málo,
spíš mezi lavicemi. A vedl rozhovor.
Diskutoval, občas i vyvolával: „... a
co si myslíš Ty?" (zásadně tykal,
nikoliv z neúcty – vždyť Nejvyššímu
také nevykáme, to je ta naše konven-
ce, smysl pro pokleslou slušnost na
nepravém místě.) Příslušnost k té
které církvi zase pro něj nehrála až
tak podstatnou roli; na tu svou však
nikdy nedal dopustit, pokud šlo o
její hlubinné základy. Právě tak pro-
gram bohoslužby byl pružný, elas-
tický, plný možných prostorů, kam
bylo možno umístit názor někoho z
přítomných, zkušenost, zážitek,
poučení. A ještě mnohem víc, co již
přesahuje účel této vzpomínky.
Při své službě ve vězení autority
nešetřil. Možnost ubrat tomuto kate-
gorickému soudu na váze omeze-
ním „většinou nešetřil" jsem zamít-
nul; prostě tak to bylo. Při návštěvě
v americkém federálním vězení v
Cumberlandu, kam jsme zavítali při
návštěvě světové konference IPCA

ve Washingtonu, se jejich pana ředi-
tele optal svou odvážnou angličti-
nou: „Jak dlouho tady šéfujete – a
kdy už odejdete?" Překvapený ředi-
tel vězení se rychle zorientoval a
zeptal se své suity, zda si někdo
myslí, že by měl odejít; nikdo nebyl
toho názoru, a tak to Tomášovi sdě-
lil. Pak si s úsměvem podali ruce. I
někteří naši páni ředitelé si na tako-
vého pana Vlasáka vzpomenou: ne
vždycky s lehkým srdcem, Tomáš
byl vší v kožichu, pokud šlo o něja-
kou pracně ukrývanou nepravost, či
když nabyl dojmu, že se někde
potlačuje právo. Funkcionář na
všech úrovních mohl svou existenci
ospravedlnit pouze tím, když proká-
zal neústupnost k podvodu a ke lži,
doprovázenou akcí za spravedlnost.
Ať se to týkalo kohokoliv. I třeba
členů výkonného výboru Vězeňské
duchovenské péče, jehož byl čle-
nem. Nebo jeho předsedy či tajemní-
ka. Tomáš bděl nad kontrolou
čistých vztahů – na všech stranách:
před katrem – i za ním.
Ani své klienty nešetřil: probíral s
nimi až filosoficky jejich pozici,
nepropadl beznaději při tom, jak se
vrstvily jejich přestupky, přečiny,
zločiny, hříchy, navrhoval cestu ke
spravedlnosti a právu, s nepokrytou
vahou své osobnosti říkal ostrou
pravdu o minulosti – a přitom nevy-
tlačil naději na změnu: byla totiž
skryta v hloubce konceptu jeho
nesnadného života, podporována
upřímnou vírou v oběť Ježíšovu a ve
smysl utrpení. Tak se většinou nene-
chal vyvést z míry, vždy s vážným,
mírně nabroušeným úsměvem. Jen
jednou mu poklesly koutky – tehdy,
když mně sděloval, že jeden chlapík,
zatím co byl Tomáš v uličce v koste-
le, mu v sakristii ukradl mobil.
Pamatuji se, že tenkrát čtrnáct dní
nešel do vězení....
Nejsem sám, kdo na Tomáše vzpo-
míná. Ta vzpomínka není zase příliš
smutná, podivné. Posledních pět let
jej řádně potrápilo: po totálním
kolapsu organismu skoro zázrakem
přežil, těžce postižen na těle i zraku,
nikoliv na duchu. Rodiny jeho bra-

trů a také některé spolusestry vzaly
na sebe tíhu asistenční služby. A pak
došlo k vysvobození. V pátek 9.
května se s ním u sv. Ignáce na
Karlově náměstí v Praze rozloučila
část jeho známých, pod vedením
Mons. Václava Malého, pražského
světícího biskupa. Promluva vysti-
hla základní kameny Tomášova
života. Nechyběl ani pozdrav eme-
ritního evangelického faráře od
Salvátora Alfréda Kocába - zcela ve
stylu Tomášovy životní praxe.
Atmosféru dokreslilo prohlášení bis-
kupa Malého, že si pro tu příležitost
nevzal biskupskou mitru, že by se to
k Tomášovi nehodilo. 
Část známých se s ním rozloučila;
další loučení bude postupné, dyna-
mické, zasahující neodhadnutelné
množství lidí, intelektuálů, vězňů,
nemocných, spolupracovníků, spo-
luvěřících i jinak věřících, propuště-
ných, dobrovolných duchovních ve
vězení, kaplanů, ředitelů věznic,
šéfů i podřízených všech kategorií.
Vzpomínky trvají, nejsou učesané,
jako Tomášova osobnost nebyla.
Nebyl svatý, ani si na něj nehrál. Ale
nezadal si se zlým, alespoň jak se
nám vidí. Jak se vidí Tomu nahoře,
se jednou uvidí.....

Bohdan Pivoňka
P. Tomáš Vlasák se narodil 15.2.1932 
v Praze. Po ukončení studia na gymná-
ziu s výborným prospěchem nebyl přijat
na vysokou školu pro postoj své rodiny 
k tehdejšímu režimu. Základní vojen-
skou službou prošel u jednotek PTP a
poté pracoval jako dělník. Kvůli svým
protikomunistickým názorům byl v roce
1971 propuštěn ze zaměstnání, byl opa-
kovaně vyslýchán STB a několikrát za-
tčen. Tomáš Vlasák se vždy zajímal o
teologii a křesťanství, jako dělník začal
studovat a připravovat se na cestu kněž-
ství. Kněžské svěcení přijal v r. 1992. P.
Vlasák byl v pražské arcidiecézi pověřen
nemocniční a vězeňskou duchovní sprá-
vou, působil jako administrátor farnosti
Nejsvětější Trojice v Podskalí a jako rek-
tor kostela Panny Marie Bolestné (Na
Slupi) v Praze 2. Od roku 2005 byl ve vý-
službě. Zemřel 30.4.2008 ve věku 76 let.

MOŽNOST PŘIVÝDĚLKU
Hledám někoho ochotného na
přepsání latinského textu, nejlépe
s maturitou z latiny. Jde o 43 stran
textu, včetně anglického úvodu.
Tento významný spis, původně v
sanskrtu, by měl v dohledné době
vyjít knižně. Nabízím 250 Kč za
hodinu. Prosím o dodání na CD či
disketě. Vaši odpověď na tuto
nabídku zašlete laskavě  na gmail,
který najdete na:
www.intelligentbooks.net.

Č. 15
FS ČCE V NERATOVICÍCH-LIBIŠI
NABÍZÍ K PRONÁJMU:
a) byt 4+1 s možností používání
pěkné zahrady;
b) kostelnický byt 3+1.
Přivítáme nájemníky se zájmem o
sborový život. Po dohodě je
možné kostelnictví spojit s větším
bytem. Velmi dobré spojení do
Prahy.
E-mail: neratovice-libis@evang-
net.cz, Tel.: 604 244 532

Vzpomínka na Tomáše Vlasáka Inzerce
SENIORÁT POLIČSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOROVÁ U POLIČKY, Ne 10.00 h
Borová u Poličky č. 30, a Miroslav
Čejka

HLINSKO, Ne 9.00 h
Straněnská 837, f Miroslav Čejka

JIMRAMOV, Ne 8.30 h
nám.Jana Karafiáta 148, f Tomáš
Jirků

KROUNA, Ne 9.00 h
Krouna č.155, f David Sedláček

KRUCEMBURK (DŘÍVE KŘÍŽOVÁ), Ne
10.00 h
ul. Mikuláše Střely 178, f Marek
Vanča

POLIČKA, Ne 8.30 h
Nábř. Svobody 561, f Jan Dus

PROSEČ U SKUTČE, Ne 9.00h
Proseč u Skutče, a Libor Chaloupka

RANÁ U HLINSKA, Ne 10.30 h
Raná u Hlinska č. 80, f Marta Sed-
láčková

SVRATOUCH, Ne 10.30 h
Svratouch č. 123, a Jan Dus

TELECÍ, Ne 9.00 h
Telecí č. 129, a Tomáš Jirků

vějšími stoletími nahradila starost o
spásu duše. Více než zatracení se
bojíme rakoviny. Boj proti ní na-
stoupil místo dobrého boje víry.
Podobně to vyjádřil teolog a psy-
choterapeut Manfred Lütz: "Naši
předkové stavěli katedrály, my sta-

víme kliniky. Naši předkové za-
chraňovali svou duši, my zachra-
ňujeme svou postavu. Je to bez dis-
kuse: Máme nové náboženství,
náboženství zdraví."
Sem, do takového světa sestoupil
Ježíš Kristus s evangeliem o Boží
lásce k člověku. Miluje nás nemoc-

né i zdravé, hříšníky i spravedlivé.
Odpouští nám a přijímá nás za své
bratry a sestry. Když nás přijímá
takové, jací jsme, dává nám odvahu
a sílu, abychom přijali i sami sebe,
své ztroskotání, svou nemoc, své
stáří i své postižení, a vytrvali v jisté
víře, že slavná Kristova zaslíbení se
naplní. To je hlavní! Že to další včet-
ně zdraví také potřebujeme, ví Bůh.

Josef Veselý

Hlavně zdraví?
Dokončení ze str. 1

Pozvánky
FARNÍ SBOR ČESKOBRATRSKÉ CÍRK-
VE EVANGELICKÉ V DOBŘÍŠI otevřel
ve svém kostele výstavu obrazů
Miroslava, Ondřeje a Vojtěcha
Radových: "Ejhle obraz". 
Výstava bude veřejnosti přístup-
ná naposledy v neděli 8. 6. po
bohoslužbách do 13.00. V případě
zájmu (např. škol) i během týdne
- dle dohody. Dne 8.6. v 15.00 bu-
de výstava zakončena projekcí ze
sakrálního díla Miroslava Rady
"Svědectví obrazu" s následným
rozhovorem - opět v kostele ČCE
v Dobříši. 

Samuel Hejzlar, farář
* * *

VÝROČÍ SLOVANSKÉHO SJEZDU
U příležitosti 160. výročí Slovan-
ského sjezdu se koná pod záštitou
primátora hl. m. Prahy MUDr. Pav-
la Béma pravoslavná bohoslužba,
kterou vede metropolita Kryštof,
na Václavském náměstí v Praze 
v sobotu 7. června od 10 h.

* * *
PIETNÍ SHROMÁŽDĚNÍ K UCTĚNÍ PA-
MÁTKY 27 PŘEDSTAVITELŮ ČESKÉHO
STAVOVSKÉHO ODBOJE, poprave-
ných 21. června 1621 na Staro-
městském náměstí v Praze, se ko-
ná pod záštitou primátora hlavní-
ho města Prahy MUDr. Pavla
Béma a s podporou starosty měst-
ské části Praha 1 ing. Petra Hejmy
v sobotu 21. června v 17 h v chrá-
mu sv. Mikuláše na Staroměst-
ském náměstí v Praze a u pamět-
ní desky popravených.
PROGRAM:
V chrámu sv. Mikuláše:
* Slovo úvodem: Ing. Petr Hejma,
starosta MČ Praha 1
* J. S. Bach: Preludium C dur pro

podina… Mohou se srocovat, mo-
hou plánovat a brojit, ale když nako-
nec dojde k boji, leknou se vlastního
stínu. Pecen chleba je silnější než
tuny zbraní. Protože onen „pecen
chleba" – to je vůle Boží, to je Bůh
sám ve svém jednání.
Z biblického hlediska to smíme říci
dokonce naplno: Boží vůle je chléb,
který sestupuje z nebe.
Tento chléb z nebe se lidem zjevil v
podobě Ježíše Krista, On řekl: „Já
jsem ten chléb z nebe pravý"… Ježíš
je ztělesněním Boží vůle. V souladu
s Boží vůlí Ježíš žil a také šel, až napl-
nil celé Boží poslání, poslání - být
pokrmem pro každého, kdo věří…
Spojení Ježíše Krista s Boží vůlí i v

boji proti přesile bylo tak jednoznač-
né, že Ježíš mohl říci: „Mým pokr-
mem je činit vůli toho, který mne
poslal." Z chleba shůry jíme, když vě-
říme, že v Ježíši Kristu za námi přišel
Bůh. Z toho pecnu Božího jíme také
vždy, když doopravdy a vážně
jdeme za Boží vůlí, když na prvním
místě hledáme nejprve Boží králov-
ství. Boží vůli hledáme v mnohých
životních volbách, ale hledáme ji
také vždy, když prožíváme strach a
úzkost, když i my jsme ohroženi
přesilou. Tehdy opět a opět stojíme
před rozhodnutím, zda se budeme
spoléhat na vlastní zbraně, anebo víc
na Boží moc a Boží jednání.
Mohli bychom říci, že otázka, co je
lepší, je už předem zodpovězená.
Vždyť je dávno jasné, co je lepší –
zda okusovat si nervózně vlastní
prsty, či jíst z onoho Božího pecnu. A

přece, jak často zůstáváme ve faleš-
ném odhodlání vydržet bojovat z
vlastních sil!...Boží slovo nám však
říká: „Ti, kdo žijí jen z vlastních sil,
nemohou se líbit Bohu." /Ř 8,8/
Když tato slova apoštol Pavel psal,
nechtěl nám přitížit. Pouze konstato-
val, že se ocitáme mimo Boží moc,
pokud si myslíme, že si vystačíme
sami. Boží vůle přichází k těm, kdo
očekávají jeho pomoc, jako bochník
chleba, který sytí a posiluje. Pro ty,
kdo se Boží vůli protiví, je to pecen,
který má takovou sílu, že rozmetá
jejich stany – a vlastní zbraně se jim
stávají nebezpečím.
Gedeón byl po mnohých nejistotách
doveden až k tomu rozhodujícímu:
spolehl na Hospodina i za okolností,
které byly podle zdravého rozumu
absolutně beznadějné. A Hospodin
způsobil, že síla nepřátel se rozpad-

Dokončení ze str. 2

violoncello - sólo
* Proslov k událostem: Miroslava
Němcová, první místopředsedky-
ně Poslanecké sněmovny PČR
* J. S. Bach: Preludium D moll
pro violoncello - sólo
* Slovo z historie: Mgr. Jan Bi-
stranin, potomek bělohorských
exulantů
* J. S. Bach: Preludim D dur pro
violoncello - sólo
Na Staroměstském náměstí:
Položení věnců u pamětní desky
popravených a krátké proslovy:
* MUDr. Pavel Bém, primátor
hlavního města Prahy
* Ing. Jan Zahradil, poslanec Ev-
ropského parlamentu
* Anděla Dvořáková, předsedky-
ně ČSBS.
Účinkují:
violoncello: Petr Nouzovský, var-
hany, Bohumil Rabas (regenscho-
ri a varhaník u sv. Mikuláše), Or-
chestr Armády ČR, moderátor:
Mgr. Jan Židlický, farář CČSH
Pořádají:
Kostnická jednota, Historická
společnost Veritas, Církev česko-
slovenská husitská v Praze, po-
tomci a příbuzní mučedníků po-
pravených na Staroměstském ná-
městí a ctitelé jejich odkazu,
občanské sdružení EXULANT -
potomci pobělohorských exulan-
tů, Společnost TGM, Společnost
E. Beneše, ČSBS a ČsOL. 
Spolupracují:
Sokol, Skauti a další
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Pecen chleba la v prach.
Jak vedl Baal svůj spor? Nijak.
Protože žádný Baal není. A jak si
vedli v boji proti Bohu samotní baa-
listi? - Hospodin zavanul svojí mocí
a baalisti utekli /jak opilí fotbalisti/.
Bůh se opět zastal svého lidu, pro-
tože Bůh svůj lid neopouští. Žádný
ismus, žádná říše, žádná armáda
Boží dílo nepřekazí. Poznal to Ge-
deón se svými trubači. A poznal to i
Ježíš Kristus. Ani ukřižování nezna-
menalo konec Boží cesty k nám: po
ukřižování přišlo vzkříšení. Proti
přesile lidských zbraní stojí přesila
Boží moci…
Z jakých sil chceme žít – z těch
našich anebo z těch shůry?
Před touto volbou stojí nyní po
vyhraném zápase i Gedeón.



JAK JEDNAT SE ZLÝM (ZLÝM)?
Ř 12, 17 - 21

V období mezidobí podle starocír-
kevních liturgických tradic vládne ze-
lená barva. To proto, že v tomto ob-
dobí mezi svátkem Trojice a novým
adventem se má církev vzdělávat,
růst, prostě se zelenat. Proto v tomto
období církevního roku najdeme v
perikopách mnohdy praktické rady,
jak žít v běžném životě. Atak je tomu
i pro 4. neděli po Trojici. Máme před
sebou text nejvýznamnějšího církev-
ního učitele, apoštola Pavla. Píše v
listu římským křesťanům o tom, jak
se mají chovat, když se setkají se
zlem (nebo Zlem - chcete-li). 
Zlo je negativní síla, která vstupuje

do tohoto světa, do života každého
člověka. Jak se může stát člověk Bo-
žím dobrým nástrojem, je-li otevře-
ný a odevzdaný Božímu působení,
může se také velmi snadno a v oka-
mžiku stát nástrojem toho zlého
(Zlého). Jen si to uvědomme. Co
uděláme, když na nás někdo, třeba i
právem, agresivně vyjede. Okamži-
tě sklouzneme na jeho rovinu a má-
me tendenci bránit se stejnými pro-
středky. Jak je to těžké zůstat v kli-
du, když podrážděný partner, part-
nerka, přijde unavený a hladový z
práce, třeba ještě navíc po nějakém
nezdařilém nebo náročném dni.
Nebo když na nás vyjede dospívají-
cí dítě. A přitom jsme si už tolikrát
ověřili, jak léčivé je zůstat klidným,
nejízlivým. A jak je to potom ještě
těžší v dobách neklidu, při přírodní
katastrofě, nebo v době nesvobody
či v jiné vyhrocené situaci. Ale pro
takové je právě toto mezidobí dob-
rým tréninkem.
Apoštol Pavel vlastně velmi úzce
navazuje na Ježíšovo Kázání na ho-
ře. Ježíš říká učedníkům a zástu-
pům, kteří se kolem něho shromáž-
dili a dychtivě mu naslouchali: „Já
však vám pravím, abyste se zlým
nejednali jako on s vámi" (Mt 5,39a).
Jak Ježíš tak apoštol nemyslí pasivní
rezistenci ani lhostejnost, ale aktivní

postoj. Zlý (zlo) se dá zastavit. Ale
ne pasivitou, či lhostejností. To jsou
naopak velmi dobré prostředky k
šíření zla. Postavit zlobě hráz se dá
jedině v ježíšovském duchu. Nepřá-
telství lze zastavit jen tenkrát, když
přijmu postoj opačný. Nedám se
svést k otevřené agresi, nebudu vy-
konávat spravedlivý soud, i když je
nad slunce jasnější. Sáhnout po od-
sudku je to nejjednodušší, ale také
nejméně účinné. Pro postoj kristov-
ský je potřeba síla a odvaha. Ovšem,
mnohdy jsme slabí a bázliví. A tak
se nám stává, že se uchylujeme do
jakési falešné křeče s úsměvem na
tváři. Není třeba se usmívat. Bůh
zná naše srdce a ví z jakých pohnu-
tek jednáme. Náš protějšek potřebu-
je zaslechnout, že něco v jeho jedná-
ní není v pořádku. A na to stačí říci
klidně pravé slovo v pravý čas. A
není-li slyšeno, může se zopakovat
stejně klidně. 
Bože, dej nám vždy zdravý sebekri-
tický pohled na sebe a sílu a odvahu
k odmítnutí zlých pohnutek. Víme,
že to není jednoduché, ale víme, že
právě tímto směrem vede cesta k
pokoji, cesta k bližnímu, cesta k to-
bě. Amen

Irena Škeříková
farářka ČCE v Praze Nuslích a 

na Evangelické akademii
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Poselství k 4. neděli po sv. Trojici

Nejednou jsem si připadal jako
vzdálený příbuzný velkého švýcar-
ského teologa a faráře Karla Bartha.
Ta příbuznost je smyšlená, může se
do ní dostat každý kazatel evange-
lia. Karl Barth jako farář evangelic-
kého sboru v Safenvil, 50 km jižně
od Basileje, stával v neděli ve svém
farském bytě u okna, odkud dobře
viděl, jak někteří jeho farníci s holí,
obutí do hor míjeli jeho okna na
cestě do přírody. Já podobně, jako
farář evangelického sboru v Jilem-
nici, jsem ze svého farního okna
dobře viděl, kdo a kolik mých farní-
ků přichází v neděli ráno do shro-
máždění. A to je ta zmíněná příbuz-
nost s farářem Karlem Barthem,
přece však s tím rozdílem, že Barth
měl větší porozumění pro ty, kdo
místo do kostela mířili do hor, do
přírody.
Já vím, čím by je mohl omlouvat.
Odpovědnost za jejich volný vztah
k církvi a ke sboru mohl uvrhnout
na několik dřívějších generací evan-
gelických teologů, kteří četli a
vykládali biblickou zprávu o stvo-
ření (Gn 1) samostatně, odloučeně
od Nového zákona. Faráři na kaza-
telnách potom v jejich stopách ká-
zali a jejich posluchači pak už stvo-
ření - přírodu vnímali jako zdroj
pravdy a lásky Boží. Chodili pak v
neděli do hor s dobrým svědomím,

že činí dobře tělu i duši.
Budeme tedy mluvit o přírodě, kte-
rou stvořil Bůh. Člověku pak dal
rozum, aby jím mohl prozkoumat,
poznat a ocenit celé stvoření, i záko-
ny, jimž je podrobeno. Tak Bůh pře-
mohl prapůvodní chaos a vtělil

celému stvořenému vesmíru řád.
Rozumem a zkušeností ten řád
nejen poznáváme, ale důvěřujeme
mu tak, že se ráno vydáváme z
domu s jistotou, že nejdeme do
neznáma, kde by nás čekalo dobro-

Když jsem byl malý, občas jsem dostal nařezáno. Bylo to tehdy, když
jsem ublížil někomu jinému nebo nesplnil své povinnosti.
Znal jsem ještě druhý druh trestu, který aplikoval jen táta, nikoli
maminka. U nás doma se tomu říkalo kádrový pohovor. Spočíval v tom,
že táta seděl v křesle a já stál před ním. Táta mi kladl nepříjemné otáz-
ky a vedl mravokárné řeči. Musím říci, že kádrový pohovor pro mě byl
mnohem horší než výprask.
Později jsem četl jakousi knížku od Ludvíka Aškenazyho, kde autor
popisuje podobnou zkušenost. Otec se rozhodl výprask nahradit mra-
vokárným promlouváním do duše. Hrdina Aškenazyho knížky sebral
odvahu a udělal něco, čeho jsem se já nikdy neodvážil. Řekl: „Tati, a
nemohlo by se to ještě aspoň jednou odbýt tím výpraskem?" 
Teď budeme moderní, či dokonce postmoderní. Tělesné tresty budou
zakázány. Dokonce na doporučení Evropské unie. 
Postmoderní doba nedokáže rozlišit týrání dětí od výchovného pohlav-
ku. Zato nám stát leze do všeho a s odpuštěním buzeruje slušné rodiny. 
Přitom „skvělý" nápad se zákazem trestů přichází v době, kdy na ško-
lách šikanují nejen slabší žáky, ale už i učitele. 
Asi jsem staromilec. Když jsem byl malý, tak když nějaký puberťák
nepustil v tramvaji babičku sednout, zpravidla se řada lidí ozvala a
řekla mu, co si o tom myslí. Dnes se neodvážíme zasáhnout do osobní
svobody sedícího puberťáka. Kdyby mě soused viděl v deseti letech s
cigaretou v puse, asi by mi dal výchovný pohlavek sám a pak by o tom
řekl mé mamince. Leč my jsme pokrokoví: Hledíme na práva dětí, a tak
necháváme bez povšimnutí osmi- a devítileté děti, které vyjdou ze školy
a zapálí si. Jsem přece nanejvýš jen soused, a tak mi do toho nic není,
že? Jenže to, co se dříve vyřešilo pěkně po sousedsku, teď bude řešit stát. 
Ne že by nebylo třeba řešit týrání dětí. Osobně si myslím, že ho není
méně, než bylo v dobách, kdy děti o svých právech nevěděly, ale kdy
sousedé bývali všímavější. Je ho více proto, že celkově jsme vůči sobě
bezohlednější a méně všímaví. Odvážných Michalů Velíšků je mezi
námi příliš málo.
Džamila Stehlíková, která zřejmě bude předkladatelkou zákona, má
pravdu v tom, že pozitivní tresty (třeba zákaz počítače nebo televize)
jsou mnohem lepší. Osobně si také myslím, že kdo musí tělesně trestat
osmileté dítě častěji než naprosto výjimečně, už jistě něco prošvihl. Ale
plácnout čtyřleté vztekající se dítě považuji za velmi správnou terapii.
Dítě se potřebuje naučit, že jeho jednání má následky. Zakázat čtyřleté-
mu dítěti počítač nedává moc smysl.

Zákaz tělesných trestů?

Není lepší jít do přírody?

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Ministryně vlády České republiky
pro oblast lidských práv Džamila
Stehlíková nedávno vytáhla do boje
proti bití našich malých spoluob-
čánků. Jsou přeci malí a roztomilí,
tak jaképak mlácení. Na děti máme
být hodní a laskaví a všechno jim
trpělivě vysvětlovat. Násilí je nehu-
mánní.
A vskutku. V některých zemích ci-
vilizované Evropy již řadu let po-
dobné zákony existují. Slyšel jsem,
že například ve Švédsku mohou
lidé zavolat policii na maminku,
která naplácá synovi na pískovišti.
Agrese je přece projev zoufalství
rodiče, známka toho, že konflikt
nedokáže řešit jinak. Ještě že tam
mají sociální pracovnice, které na to
dohlížejí a ty problémy pomáhají
pachatelkám zvládat.
Jak na věc mohou pohlížet křesťa-

né? Boží Slovo říká: "Kdo šetří hůl,
nenávidí svého syna, kdežto kdo jej
miluje, trestá ho včas." (Př 13,24;
22,15 ad.) Jak se s tím vyrovnat?
Podle mého názoru věřící člověk
přirozeně nechce své děti stresovat.
Má je rád. Ostatně, fyzický zásah
vykonaný na vlastním potomkovi
často vyvolává nepříjemné výčitky
svědomí, zvláště posloucháte-li
srdcervoucí nářek svých milova-
ných dítek. Takže proč něco namí-
tat proti novému mravnímu zá-
konu?
Právě proto, že něco jiného říká
Bůh. V životě totiž někdy přicháze-
jí chvíle, kdy je otec nucen přiměře-
ně zasáhnout v zájmu zdravého vý-
voje svých ratolestí. Kdysi jsem četl
na mailu svědectví dívky nakažené
virem HIV, která vyčítala svým

Ach Džamilo!

Dokončení na str. 4
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BERLÍN SE CHCE ZBAVIT KOSTELA S NACISTICKÝMI SYMBOLY
Berlín. Návštěva v berlínském evangelickém kostele, postaveném v duchu
nacistické třetí říše. Reportér agentury Reuters navštívil zdevastovaný evan-
gelický kostel, který byl kdysi postaven na oslavu Třetí říše, nyní se ale má
stát muzeem a pomníkem připomínajícím nacistické hrůzy. Kostel na jihu
Berlína je varovným svědectvím, jak se německé zemské církve dokázaly
přizpůsobit hitlerovské propagandě. 
Atmosféra druhé světové války a nacismu je v kostele patrná na každém
kroku. U vchodu visí lustr ve tvaru železného kříže, kazatelna je vyzdobe-
na dřevorytem, na němž voják wehrmachtu v plné polní vkládá svou ruku
do Ježíšovy dlaně. Nad oltářem se klene vítězný oblouk, zdobený kachlič-
kami s křesťanskými symboly, ale i helmami pěšáků a některými prvky z
uniforem jednotek Sturmabteilung neboli SA. Oproti původní výzdobě
dnes chybí už jen početné svastiky, které jsou zákonem zakázány a musely
z chrámu zmizet. 
Kostel z hnědých cihel vznikl v roce 1935, dva roky po Hitlerově nástupu k
moci. Oficiálně sice byl dedikován Martinu Lutherovi, podle místních oby-
vatel však reformátora během války nahradila socha Adolfa Hitlera. V kos-
tele se také nacházejí varhany, které poprvé hrály na nacistickém sjezdu v
Norimberku v roce 1935, kde byly přijaty protižidovské zákony. Podle míst-
ního faráře Hanse-Martina Brehma je s podivem, že se kostel v poválečném
období nestal útočištěm neonacistů. 
Tento týden konečně farní rada zahájila razantní pokus o rozchod s minu-
lostí. "Budova je důkazem, jak moc dokáže vražedná ideologie proniknout
do běžné společnosti. Každá generace je v nebezpečí, že hrůzy minulosti
zopakuje," říká Brehm. Kostel, který již neslouží bohoslužebným účelům,
potřebuje na opravu 3,5 milionu eur. Kostel je třeba vzhledem k jeho temné
minulosti zásadně rekonstruovat a dát mu nový cíl, sdělila Anna Maria
Odenthal ze státní památkové péče, informuje rozhlas-cro6.cz. 

(ath)
MISIJNÍ ODBOR KOSTNICKÉ JEDNOTY
Misijní odbor Kostnické jednoty od svého založení v roce 1989 spolupracu-
je s nejrůznějšími misijními společnostmi, pořádá příležitostné přednášky
misionářů, jednou za měsíc modlitební hodiny za služebníky v misii, zejmé-
na mezi muslimy, podporuje některé naše misionáře v zahraničí a těší se z
toho, že i naše zem je požehnaná vším, co smíme konat směrem k Izraeli,
který letos oslavil 60 roků od vzniku novodobého židovského státu. Ten je
dokladem věrnosti Boží a pravdivosti biblických proroctví. Kromě zájezdů
do Izraele, jejichž počet se z počátečních dvou do roka (od roku 1993) zvýšil
na čtyři: dva mimo sezónu v lednu – únoru, jeden na jaře a jeden na pod-
zim, poznali jsme a k nám pozvali celou řadu pracovníků z Izraele
(Meyerovi z AMZI, Watsonovi – koncerty židovských písní, René Stutz –
práce se závislými v Nazaretu, Ludwig Schneider – přednášky jeruzalém-
ského novináře, Fredi Winkler – přednášky na konferenci v Kladně vedou-
cího práce Beth-Shalom, Haifa, Evelyn Katz – varhanní koncerty), iniciovali
kající bohoslužby za 2000 roků křesťanského antisemitismu v rámci konfe-
renci o Izraeli (Kladno, Pardubice), přednáškovou činností šíříme pravdivé
informace o Izraeli a vydáváme literaturu ve spolupráci s nakl.Alef o Izraeli
a službě Židům. Vedle sestry z naší země, Alenky Krausové, která slouží na
Olivové hoře v Jeruzalémě v Domě modlitby, se naskýtá další možnost
české služby v Izraeli, a to manželům Rut a Igorovi, kteří by mohli převzít
službu závislým v Nazaretu. V některém dalším čísle ET-KJ předložíme
jejich svědectví a výhled do budoucnosti k Vašim modlitbám a eventuální-
mu finančnímu zapojení do tohoto požehnaného projektu.

Za MO Ing. Jana Hrdá a Ludmila Hallerová 

NOVÁ BRITSKÁ TELEVIZNÍ SOUTĚŽ NABÍZÍ KLÁNÍ MEZI SVĚTOVÝMI VYZNÁNÍMI
Británie. Židé proti muslimům, sikhové versus křesťané a hinduisté
kontra buddhisté - nejedná se o války, ale o klání mezi světovými vy-
znáními, což je námětem nové britské televizní soutěže. Pořad s pra-
covním názvem Faith Off -Víra stranou na britské islámské stanici Islam
Channel má za cíl podporu dobrých vztahů a vzájemného respektu me-
zi britskými náboženskými komunitami. 
V každém z osmi dílů se utkají dva čtyřčlenné týmy. Soutěžit budou ve
vědomostních otázkách, včetně náboženské tematiky. Účastníci budou
muset například z rozmazaných fotografií rozpoznávat slavné nábo-
ženské vůdce, jako jsou dalajlama či papež. Moderátorem pořadu byl
vybrán muslimský komik Jeff Mirza. Soutěžící nemají být teologové a
náboženští vědci, ale běžní lidé.

Jak jsme i na stránkách našeho
týdeníku oznamovali a zvali,
uskutečnilo se v sobotu 24.5. na
Sedleckých skalách bohoslužebné
shromáždění, kterému předcháze-
lo od dopoledne několik akcí spo-
jených s vděčností za Boží stvoření
i s obavami, jak mnohé porušuje-
me, včetně svého životního pro-
středí.
Účastníci setkání doputovali z růz-
ných stran na místo, kde byla boho-
služba připravována. Mnozí vystu-
povali z údolí Vltavy příkrou stez-
kou a v nádherně slunečném poča-
sí se scházeli na loučce, která byla k
tomuto účelu ochotně poskytnuta a
vybavena nejen ozvučovací techni-
kou a řadami lavic, ale byl na ní i
prodejní stánek pekárny, což mno-
hým přišlo vhod.
Shromáždění vedli Milan M.
Horák z Obce křesťanů, katolický
kněz Matúš Kocian, který kázal, a

Jiří Nečas, ordinovaný presbyter
ČCE, který ještě po liturgickém
programu promluvil i k otázkám,

které zavdaly podnět pro nejrůz-
nější akce nejen této soboty – totiž
plánované jižní varianty dálniční-
ho okruhu kolem Prahy, která by
velice zasáhla svou stavbou i pro-
vozem do krajiny, jež má své pří-
rodní kouzlo a nesporné kvality.
Není náhodou, že všichni tři jme-
novaní účinkující se angažují v
Ekologické sekci České křesťanské
akademie. V bohoslužbách nechy-
běly ani společné písně a přímluv-
né modlitby.
Rozhodně se nedá říci, že by se
sešel nad skalami kdovíjaký tábor
lidu, ale účast byla důstojná a
povzbudila účastníky i organizá-
tory (např. občanské sdružení Ob-
čané proti hluku a emisím a Eko-
logická sekce ČKA), kterým patří
dík za veškerou přípravu a zajiště-
ní potřebných věcí, které nám
tento den zpříjemnily. A poděko-
vání patří zvláště Pánu Bohu,
který nám daroval tak pěkné poča-
sí, krajinu, společenství víry…. 

Bohumil Kejř

Z církví u nás i ve světě Ekumenická bohoslužba za krajinu

Citáty z žalmů jsou neodmyslitel-
nou součástí našich bohoslužeb.
Skoro by se dalo říci, že je to jakási
evangelická liturgie. Některé umí-
me nazpaměť již od mládí. Kdo by
neznal žalm první nebo třiadvacá-
tý! Chrámový zpěv si bez nich lze
těžko představit. A Biblické písně
od Antonína Dvořáka na kralické
znění žalmů patří k národnímu
hudebnímu pokladu.
Žalm č. 10 není příliš známý. Patří
nepochybně mezi žalmy Davidovy,
ač to v záhlaví není výslovně uve-
deno, takže některé překlady jej při-
řazují prostě k žalmu devátému a
mění číslování (např. ruský). Ov-
šem styl mluví spíše pro to, že je
samostatný. A přece se ostatním

žalmům Davidovým poněkud
vymyká. Neužívá totiž první osoby
jednotného čísla, jako jsme toho
svědky jinde. Jako by si tu jakýsi
nestranný pozorovatel vzal na paš-
kál jevy ve společnosti zasluhující
nesmlouvavé kritiky. Předně pýchu
těch, jimž říká bezbožníci. Ti si z
Hospodina pranic nedělají. Daří se
jim dobře, „vymýšlejí zlé rady", ho-
nosí se svým sladkým životem a
„na své nepřátele foukají". Žijí si,
jako by Boha nebylo, případně jako
by ho jejich způsob existence vůbec
nezajímal. Avšak dalším žalmisto-
vým tématem je to, že tito bezbož-
níci „protivenství činí chudému",
jehož okrádají, používajíce „chyt-
rosti a lsti". Verš 8 až 10 je přirovná-

vá ke lvu, který se chystá ze zálohy
ke skoku, aby „padlo v silné pazou-
ry jeho shromáždění chudých". Ze
vzrušených slov žalmistových
přímo čiší rozhořčení: jak někdo
může zle nakládat s chudými, aby
se měl dobře z jejich potu a krve a
dokonce se tím ještě vychloubat?
Lze-li něco nazvat bezbožností, pak
je to právě toto: bezskrupulózní
olupování a utlačování chudých.
Žalmista nenechává nikoho na
pochybách: Hospodinu se to oškli-
ví. Sice se neubrání povzdechu
(verš 1.), že Bůh skrývá svou tvář,
skoro jako by se na to nemohl dívat.
Přece však vposled neztrácí naději,
že Hospodin „žádost ponížených
vyslýchá".
Možná je čtenář překvapen, že citu-
ji podle kralického překladu. Není
to z nějakého staromilství ani v tom
není sklon k liturgičnosti. Žalm to-
tiž uvádí na pěti místech výraz
„chudý", jenomže právě jen v tom
kralickém překladu. Ekumenický
překlad všechna hebrejská, „ani" po
případě řecká „ptochos" a „penes"
(viz Septuaginta – řecký překlad
Starého zákona), což znamená
„chudý", interpretuje ve třech pří-
padech jako „bezbranný", ve dvou
jako „ponížený". Ani jednou neho-
voří o chudém. Proč to, když

Zamyšlení nad 10. žalmem

Celkově však hrozí, že se zase půjde s kanónem na špačky. Jelikož jsou
mezi námi zlí lidé, pak takovým věcem jako je „kuřimský případ" neza-
brání sebelepší legislativa. Týrané děti tam nezachránily sociální pra-
covnice, ale všímavý soused. Paradoxně „kuřimský případ" má poslou-
žit jako bič na domácí vzdělávání, kterému se v naprosté většině věnují
rodiče, kteří své děti milují a jsou ochotni se pro ně nadprůměrně nasa-
dit. Přestože je někdy plácnou. Kvůli zákazu tělesných trestů se ze Švéd-
ska muselo odstěhovat několik naprosto normálních a slušných rodin,
protože otec nebo maminka naplácali vztekajícímu se potomku a někdo
je udal. 
Nechci, aby nám Evropská unie doporučovala podobné zákony. Nechci,
aby nám předepisovala, kolik matek malých dětí má nastoupit brzy po
porodu do práce. Chci, abychom se zase začali chovat slušně a nor-
málně.
Ale asi jsem staromilec. 

Dan Drápal

Dokončení ze str. 1
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Zákaz tělesných trestů?
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rodičům skutečnost, že ji nechali
odejít z domova a živit se prostitucí.
Doslova říká: "Kdybych tenkrát ra-
ději dostala pár facek, nemusela
bych teď umírat." Liberální výchova
přináší své ovoce. Již dnes si nevědí
učitelé rady s chováním žáků na
školách, za pár desítek let může být
stejná situace i v rodinách.
Na celé záležitosti mě zaujal rozpor
mezi teorií a praxí. Jakýmsi peda-
gogickým ideálem je zcela nenásil-

ná liberální výchova ve stylu Rous-
seauovy knížky "Emil". Ovšem pra-
xe ukázala, že ji nedokázal apliko-
vat nikdo v dějinách, a to ani sám
autor, který byl nakonec nucen dát
svých šest dětí do sirotčince. To
však nebrání lidem v ni věřit a pro-
sazovat ji. Protipólem těchto snah je
Bible, které společnost věří čím dál
méně, a to i přesto, že výchovné i
jiné principy v ní obsažené fungují.

Ivo Kraus

Ach Džamilo!
Dokončení ze str. 1



Je veliký rozdíl mezi dvěma slovy,
která si jsou svým zněním tak veli-
ce podobná. Vlastenčení a vlastene-
ctví. Ten rozdíl lze vystihnout dvě-
ma krátkými hesly. To prvé se řídí
heslem „co je české, to je hezké", a
právem si z něho utahuje cimrma-
novské dílo mistra Svěráka a spol. a
právem se od něj mnozí s nechutí
odvracejí. To druhé říká a chce jed-
nat podle hesla sice také podobně
znějícího, ale zcela opačného vý-
znamu. „Co je české, ať je hezké!"
Vyjadřuje proti tupému a sebespo-
kojenému konstatování jasný a
radostný program. Obojí pak vy-
jadřuje lásku. To prvé lásku opičí,
která láskou vlastně není, poně-
vadž tomu, kdo je tu takzvaně
milován, jen škodí. To druhé vyjad-
řuje láskyplně moudrou péči otce a
matky, snahu milujícího milované-
mu prospět, byť svému prospěchu
třeba ještě nebo opět nerozumí.
Zbývá ovšem povědět, co je to to
hezké, které by mělo být české.
Skvělým způsobem to vyjadřují
dobře zvolené a tak i spojené dva

dny státních svátků, které máme
před sebou, 5. a 6. červenec, den vě-
rozvěstů Konstantina a Metoděje a
den mistra Jana Husa.
Co hezkého, velikého a slavného
nám tyto dny připomínají? Proč se
jim dostalo tak významného místa?
Jsou to duchovní základy, ze kte-
rých jsme jako národ vyrostli.
Jsou to jakoby kořeny, na kterých
jsme jako strom nebo květ na svých
kořenech i závislí. Odloučeni od
nich strádáme, jsme ohroženi.
Je to veliké poselství, které svými
životy a za cenu svých životů ti
jeho nositelé vyřizovali. Poselství,
které je velikým bohatstvím věcí k
lidskému životu nezbytně potřeb-
ných a stále potřebnějších.
Doba, ve které žijeme, je nepochyb-
ně v mnohém s dobami minulými
nesrovnatelná. Člověk, my lidé má-
me v rukou stále větší moc, stále
úžasnější možnosti. Nejen na naší
zemi dálky pro nás přestávají být
dálkami. I vesmír se nám přibližu-
je. Máme stroje, které za nás nejen
pracují, odstranily dřinu, ale i za

nás a dokonce rychleji a spolehlivě-
ji myslí. A co ještě všechno dnes
můžeme a snad už zítra budeme
moci. Kdo to všechno domyslí a si
představí? A máme také zbraně.
Zbraně jedni proti druhým. Zbra-
ně, které zabíjejí a ničí v nebývalé,
dříve netušené míře. A stačí, aby-
chom jen prstem hnuli a spustíme
tu zkázu.
Tak jsou ty duchovní hodnoty,
kořeny, ze kterých jsme vyrostli,
spojeni, s nimi, zděděné bohatství,
které jsme prostřednictvím těch
vzpomínaných přijímali, stále po-
třebnější: Ukazují nám, jak všech
těch sil, které dnes máme k dispo-
zici, objevů, vynálezů, hvězdných
letů, užívat, jak žít, abychom toho
všeho dobře a k prospěchu svému
a všeho a všech využili, abychom
se vzájemně nepobili a všude,
kam se dostaneme, jen dobré a
nikoli peklo, které si tak často
navzájem působíme, tam nezpů-
sobili.

D. Molnár
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K českým národním svátkům

Jako mnoholetá čtenářka Evangelického týdeníku (Kostnických jis-
ker) neustále sleduji události a problémy své církve ve vlasti. Dovolte
mi proto připomenout, jak se vždy v dějinách prokazoval úspěch círk-
ve: tím, že křesťané začali skutečně podle evangelia žít, modlit se,
činit pokání a doslovně naplňovat příkazy obětavé lásky jeden ke
druhému a společně ke světu. Pravým hlubokým evangelijním živo-
tem a doslovnou poslušností vůči Bohu jim bylo Bohem darováno
vše!
Jako nedávný příklad mohu uvést Evangelické sestry Mariiny z
Darmstadtu. Ze spisů jejich vedoucí Basiley Schlinkové vysvítá, že se
modlily za vše: za denní chléb, za dary Ducha i za dary pozemské - a
bylo jim vše darováno cestami jen Bohu známými -, i majetek pro
účely misijní a dobročinné. Žily doslovně z modliteb  a Bůh se o ně
ve všem postaral.
Proč se honit za  ztraceným majetkem církve? Bůh je bohatý a dá vám
jiné, nové prostředky pro potřebu křesťanského obživení. Je třeba
Bohu důvěřovat, poslouchat ho a vzdávat se mu! Je to jediná možnost
pro přežití křesťanství.
Přijměte, prosím, tento můj poslední odkaz církvi.

Marie Mikulová Thulstrupová, 
Kodaň

Právníci hodnotí nedávné rozhod-
nutí izraelského Nejvyššího soudu
jako důležité právní vítězství
mesiánských Židů v Izraeli. Při-
tom vlastně o žádné rozhodnutí
nešlo: „Dohodněte se – a my vaši
dohodu požehnáme," řekli prý
nejvyšší soudci židovského státu 
v polovině dubna oběma stranám
sporu, načež ministerstvo vnitra
svůj návrh stáhlo. Nyní Židům,
kteří věří v Ježíše, již nic nebrání
přistěhovat se do Izraele.
Právníci Juval Grajevsky a Calev
Myers zastupovali dvanáct mesi-
ánských Židů ve vzorovém proce-
su proti izraelskému ministerstvu
vnitra. Všem byla zamítnuta žá-
dost o izraelské občanství, protože
věří v Ježíše Nazaretského jako

Mesiáše Izraele, zaslíbeného ve
Starém zákoně. Většina z nich
dostala od izraelského minister-
stva vnitra dopis, že nedostanou
občanství proto, že vyvíjejí misio-
nářskou činnost. Jedné žadatelce
bylo na ministerstvu sděleno, že
její misijní činnost je namířena
„proti zájmům Státu Izrael a ži-
dovského národa". Dotyční tato
obvinění odmítli jako nepravdivá
a poukazovali dále na to, že misij-
ní činnost není právním důvodem
k tomu, aby bylo Židovi zabráně-
no v přistěhování do Izraele.
Do židovského Státu Izrael se smí
přistěhovat ten, kdo je Žid. Zakla-
datelé státu chtěli původně po-
skytnout útočiště každému, kdo
byl nacisty pronásledován jako
Žid, a vycházeli proto de facto z
nacistických norimberských raso-
vých zákonů. Proto přiznává izra-
elský zákon o návratu právo na
občanství také lidem, kteří podle
židovské tradice vlastně Židy ne-
jsou. Podle původního záměru
smí získat izraelské občanství kaž-
dý, kdo může prokázat alespoň
jednoho židovského prarodiče.
Naproti tomu podle rabínských
zákonů je Židem jen ten, kdo má
židovskou matku nebo konverto-
val k judaismu podle ortodoxního
ritu. Později byla do zákona přidá-
na klauzule, podle které se smí do
Izraele přistěhovat pouze ten, kdo
nezměnil své náboženství, což pů-
sobilo v uplynulých letech zmatek
zejména s ohledem na Židy, kteří
věří v Ježíše. Izraelské minister-
stvo vnitra, které bylo po léta v
ortodoxních rukou, zastávalo ná-
zor, že podle uvedeného dodatku
je možné těmto mesiánským Ži-
dům izraelské občanství odmít-
nout.
Židé věřící v Ježíše jsou svými
ortodoxními spoluobčany považo-
váni za zrádce, kteří se ke svému
národu obrátili zády. Mesiánští
Židé sami se však chápou tak, že
se zcela vědomě hlásí ke své ži-
dovské národnosti, a přesto věří v
Ježíše jako Mesiáše Izraele. Proto

se také nazývají „mesiánští Židé",
nikoli třeba „židokřesťané". Mnozí
se přitom zcela vědomě distancují
od tradičních křesťanských církví,
nechávají své děti obřezat a místo
tradičních křesťanských slaví ži-
dovské svátky. Grajevsky a Myers
hodnotí výsledek svého sporu s
ministerstvem vnitra, který vedli
před Nejvyšším soudem, jako roz-
hodující krok na cestě ke zrovno-
právnění společenství mesián-
ských Židů v rámci židovského
světa.
Jako další úspěch na této cestě lze
hodnotit také zveřejnění článku v
pesachovém svátečním vydání he-
brejského deníku Maariv. K jeho
napsání vedl bombový útok proti
rodině mesiánského pastora Da-
vida Ortize, ke kterému došlo v
březnu, přesně o purimu, v izrael-
ské osadě Ariel ležící nedaleko
palestinského města Nablus, v
srdci biblického Samaří. Výbuš-
nina maskovaná jako purimový
dárek explodovala ve chvíli, kdy
15letý Amiel Ortiz chtěl balíček s
nápisem „veselý svátek" otevřít.
Mladík byl těžce zraněn.
Tento velký deník uvedl útok do
souvislosti s těžkostmi, které zaží-
vají Židé věřící v Ježíše, a  to pře-
devším v Aradu a v Beer-ševě, ze
strany ortodoxních Židů. Když se
novinář z Maarivu při práci na
textu tázal také „druhé strany",
tedy ortodoxních Židů, nejprve ho
po-važovali za mesiánského Žida
a sprostě mu nadávali – což v člán-
ku cituje doslova a v angličtině.
Článek je zakončen modlitbou me-
siánských Židů: „Náš nebeský
Bože, pomoz nám milovat ty, kdo
nás nenávidí. Pomoz Ami Ortizovi
a uzdrav ho. Ochraňuj izraelské
vojáky a nedopusť, aby během
tohoto svátku pesach došlo k úto-
kům. Ve jménu Ješua, amen."

© Johannes Gerloff, 
Křesťanský mediální svaz KEP

www.israelnetz.com
Přeložil Mojmír Kallus

Mesiánští Židé smějí získat 
izraelské občanství
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Josef Lebeda

(báseň čtenáře ET-KJ)

Z hlubokosti volám!

Jiskry tiskly

Sekta
Slovo „kacířství" a „sektářství" znamená vlastně to-
též. Jestliže herese je zdůrazněním jedné složky
křesťanské zvěsti, povýšené potom na ústřední zása-
du bez náležitého zřetele k ostatním složkám biblic-
kého svědectví, je sekta pospolitostí těch, kdož se
věnují jednostrannému podtrhování takové zásady.
Po stránce jazykové si třeba uvědomit, že slovo
„sekta" není odvozeno od latinského seco,secare, což
znamená řezati, odříznouti, odděliti, nýbrž od latin-
ského sequor, sequi, následovati. Sektáři tedy nejsou
ti, kdož se od církve oddělují, nýbrž ti, kdož jsou
následovníci, přívrženci jednostranného zdůraznění
biblické pravdy, které dávají přeznívati na úkor har-
monie celkové zvěsti Písem svatých.

Jbj 

KJ 24/1958

před 50 lety



Bohoslužby

V Chrástu u Plzně oslavili ve dnech
31. května a 1. června 60. výročí zalo-
žení místního evangelického sboru.
Součástí oslav byly nejen slavnostní
bohoslužby a ohlédnutí do historie
sboru, ale také bohatý kulturní pro-
gram. Akci s názvem „60 let na ces-
tě" pořádali členové Farního sboru
Českobratrské církve evangelické v
Chrástu u Plzně na farské za-hradě a
v budově sboru v Železniční ulici.
Slavnost odstartovala v sobotu 31. 5.
programem pro rodiče a děti na
místním dětském hřišti. Návštěv-
níky od 16 hodin pobavila divadelní
hra Švestka z dílny pánů Smoljaka a
Svěráka v podání amatérského sou-
boru Cimrmanband.
Vpodvečer zazněla na farské zahra-
dě hudba. Od 17,30 zahrála rocková
kapela The Solitudes a v 18,30 vy-
stoupil známý gospelový soubor

Touch of Gospel z Plzně. Sobotu za-
končila zpívaná u táboráku s Lido-
vou muzikou z Chrástu. Po celý den
nechybělo občerstvení a k dispozici
bylo hřiště pro děti. Přijela také
pojízdná čajovna Seraf s výrobky
spravedlivého obchodu Fair Trade.
V neděli 1.6. se v modlitebně sboru
konaly slavnostní bohoslužby za
účasti řady duchovních, kteří ve
sboru v uplynulých desetiletích
působili. V 11 hodin představitelé
sboru i obce zahájili výstavu o histo-
rii sboru, kterou občané budou moci
zhlédnout také po celý červen v
místním zdravotním středisku. Zá-
roveň představili sborník, mapující
více než 60 let života evangelické
komunity v Chrástu. Ten připomene
například válečná léta, během nichž
nacisté popravili dvanáct členů
sboru, dále stavbu sborového domu

v 50. letech, působení duchovních,
kteří se stavěli proti nesvobodě ko-
munistického režimu, nebo vznik
netradičního ztvárnění Poslední ve-
čeře na zdi modlitebny významným
českým malířem Karlem Svolin-
ským v 80. letech. Oslavy vyvrcholi-
ly v 15 hodin rodinným koncertem 
s názvem Domácí muzicírování. 
V Lidovém domě v Chrástu na něm
vystoupili žáci místní základní umě-
lecké školy spolu se svými rodiči.
Chrástečtí evangelíci spolu s Obec-
ním úřadem Chrást, oddílem Sluníč-
ko při TJ Spartak Chrást a Základní
uměleckou školou v Chrástu pozva-
li na všechny akce širokou veřejnost.
Dobrovolné vstupné a sbírka při
bohoslužbách poslouží k opravě ne-
funkčního sborového harmonia.

Karel Šimr, farář sboru 
http://chrast.evangnet.cz

MOŽNOST PŘIVÝDĚLKU
Hledám někoho ochotného na
přepsání latinského textu, nejlépe
s maturitou z latiny. Jde o 43 stran
textu, včetně anglického úvodu.
Tento významný spis, původně v
sanskrtu, by měl v dohledné době
vyjít knižně. Nabízím 250 Kč za
hodinu. Prosím o dodání na CD či
disketě. Vaši odpověď na tuto
nabídku zašlete laskavě  na gmail,
který najdete na:
www.intelligentbooks.net

Č. 15
FS ČCE V NERATOVICÍCH-LIBIŠI
NABÍZÍ K PRONÁJMU:
a) byt 4+1 s možností používání
pěkné zahrady;
b) kostelnický byt 3+1.
Přivítáme nájemníky se zájmem o
sborový život. Po dohodě je
možné kostelnictví spojit s větším
bytem. Velmi dobré spojení do
Prahy.
E-mail: neratovice-libis@evang-
net.cz Tel.: 604 244 532

č. 16

Evangelický sbor v Chrástu oslavil
60. narozeniny

Inzerce
ÚSTECKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická

DĚČÍN, 405 02, Ne 10.00
Bezručova 4/90, a. Jan Opočenský
DUCHCOV, 419 01, Ne 8.00
Havlíčkova 23, a. Jan Opočenský
CHOMUTOV, 430 01, Ne 9:30
ul.28.října 12, f Jiří Bureš
CHOTINĚVES, 411 45 Úštěk, Ne 10.30
Horní Řepčice 58, f Martina V. Šerá-
ková
KADAŇ, 432 01, Ne 13.30
ul.5.května 693, a. Jiří Bureš
KRABČICE U ROUDNICE N.L., 411 87,
Ne 9.00
Krabčice č.26, a. Štěpán Brodský
LIBKOVICE POD ŘÍPEM, 413 01, Ne
10.45
Libkovice č.74, a. Kurt Bartoš
LITOMĚŘICE, 412 01, Ne 9.00
Rooseveltova 7, f Rut Brodská
LOUNY, 440 01, Ne 9.00
Českých bratří 1510, f Tomáš Pavelka
MOST, 434 01, Ne 10.10
U města Chersonu 8/1675, f Petr
Špirko
ROUDNICE N L., 413 01, Ne 9.00
Švagrovského 674, f Kurt Bartoš
TEPLICE, 415 01, Ne 9.30
Sládkova 2006/16, f Jan Opočenský
TŘEBENICE, 411 13, Ne 8.30
Sokolská 89, f Štěpán Brodský
ÚSTÍ NAD LABEM, 400 01, Ne 10.00 
Dvořákova 6, f Marie Molnárová
ŽATEC, 438 01, Ne 9.30
Husova 1200, f Jan Veselý

Církev bratrská

DĚČÍN, Ne 9.30
Puchmayerova 4, Karel Hůlka
LITVÍNOV, Ne 9.30
Dukelská 424, Petr Šimmer
MOST, Ne 9.30
J.Kříže 3127, Milan Let
TEPLICE, Ne 9.30
Poštovní 10/934, Pavel Benák
ÚSTÍ N.LABEM, Ne 9.30
V Zahrádkách 33, Štefan Paluchník

Evangelická církev metodistická

LITOMĚŘICE, Ne 9.30
Sládkova 8, f Radoslav Novotný

Bratrská jednota baptistů

DĚČÍN, Ne 9.00
Šikmá 152, s.Josef Šédl
LITOMĚŘICE, Ne 9.30
Žižkova 3/2039, s.Vlastimil Malý
LOVOSICE, Ne 9.30
Dlouhá 84, Radek Pospíšil
TEPLICE, Ne 9.30
Chelčického 7, František Hrůza
ŽATEC, Ne 9.30
Lva Tolstého 1249, Dobroslav Stehlík
CVIKOV, Ne 9.30
Čsl.armády 34, Milan Svoboda

družství nebo nebezpečí. Zítra
bude všechno stejné jako dnes, věci,
zvířata i lidé. Pokud se tak nebu-
dou chovat, noviny nás o tom uvě-
domí na první stránce. Dosud
všechno řádně jde jako hodinky a
zdá se, jako by nic nebránilo tomu,
abychom z řádu, kterému je vesmír
podroben, poznávali jeho Stvořitele
Boha.
Ano, ale to by musel být člověk
takový, jak ho zrovna Bůh stvořil.
Ale právě on se změnil, zmocnila se
ho pýcha, chce být jako Bůh.
Poznává Boha, ale vidí v něm kon-
kurenta, nepřítele. Místo aby vzdal
chválu Bohu za jeho dílo stvoření,
klaní se tvorstvu a sám sobě. Pře-
čtěte si o tom v Pavlově listu Říma-

nům v 1. kapitole, kde ekumeničtí
překladatelé nadepsali příslušný
oddíl jako "scestí bezbožnosti". Ces-
tu přirozeného poznání Boha si člo-
věk sám uzavřel.
Místo aby jej ztrestal, Bůh se nad
ním slitoval, zjevil se mu. Jeho zje-
vení zanechalo za sebou stopu čitel-
nou v Písmu Starého a Nového
zákona. Kdo má oči ke čtení, ať čte,
kdo má uši k slyšení, ať naslouchá,
jak se Bůh zjevoval a nakonec zjevil
ve svém Synu, Ježíši Kristu. Ty dva
zákony, Starý a Nový, právě že jsou
dva, představují pokušení je od
sebe oddělit a nechat platit Starý
vedle Nového a naopak, Nový
vedle Starého, nezávisle na sobě.
Ony však spolu souvisejí, tvoří je-
den celek. V dřívějších generacích

však někteří učitelé - teologové
nechali platit zprávu o stvoření z
Gn 1 tak samostatně, jako by cesta
přirozeného poznání Boha byla
schůdná a cesta do hor (za kultu-
rou, za lidmi) místo k těm, kdo jsou
shromážděni kolem Krista Pána,
vítaná. Do toho však promluví
Nový zákon: Dřív než nebe a země
bylo tu Slovo, "všechno skrze ně
povstalo. A Slovo se stalo tělem a
přebývalo mezi námi. Spatřili jsme
jeho slávu, slávu, jakou má od Otce
jednorozený Syn, plný milosti a
pravdy" (J 1,1-14).
Ne příroda, ale Syn zjevuje Otce.
"Nikdo nezná Otce než Syn a ten,
komu by to Syn chtěl zjevit" (Mt
11,27).

Josef Veselý

Není lepší jít do přírody?
Dokončení ze str. 1

Pozvánky
PIETNÍ SHROMÁŽDĚNÍ K UCTĚNÍ PA-
MÁTKY 27 PŘEDSTAVITELŮ ČESKÉHO
STAVOVSKÉHO ODBOJE, POPRAVE-
NÝCH 21. ČERVNA 1621 NA STARO-
MĚSTSKÉM NÁMĚSTÍ V PRAZE, se
koná pod záštitou primátora
hlavního města Prahy MUDr.
Pavla Béma a s podporou starosty
městské části Praha 1 ing. Petra
Hejmy v sobotu 21. června v 17 h
v chrámu sv. Mikuláše na Staro-
městském náměstí v Praze a u
pamětní desky popravených.

PROGRAM:
V chrámu sv. Mikuláše:
* Slovo úvodem: Ing. Petr Hejma,
starosta MČ Praha 1
* J. S. Bach: Preludium C dur pro
violoncello - sólo
* Proslov k událostem: Miroslava
Němcová, první místopředsedky-
ně Poslanecké sněmovny PČR
* J. S. Bach: Preludium D moll
pro violoncello - sólo
* Slovo z historie: Mgr. Jan Bi-
stranin, potomek bělohorských
exulantů
* J. S. Bach: Preludim D dur pro
violoncello - sólo

Na Staroměstském náměstí:
Položení věnců u pamětní desky
popravených a krátké proslovy:
* MUDr. Pavel Bém, primátor
hlavního města Prahy
* Ing. Jan Zahradil, poslanec Ev-
ropského parlamentu
* Anděla Dvořáková, předsedky-
ně ČSBS.

Účinkují:
violoncello: Petr Nouzovský, var-
hany, Bohumil Rabas (regenscho-
ri a varhaník u sv. Mikuláše), Or-
chestr Armády ČR, moderátor:
Mgr. Jan Židlický, farář CČSH

Pořádají:
Kostnická jednota, Historická
společnost Veritas, Církev česko-
slovenská husitská v Praze, po-
tomci a příbuzní mučedníků po-
pravených na Staroměstském ná-
městí a ctitelé jejich odkazu,
občanské sdružení EXULANT -
potomci pobělohorských exulan-
tů, Společnost TGM, Společnost
E. Beneše, ČSBS a ČsOL. 
Spolupracují:
Sokol, Skauti a další
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Luther a dokonce i moderní němec-
ká Einheitsübersetzung říká „chu-
dý" (ostatně tak činí i ruská Bible)?
Z čeho pramení odpor ekumenic-
kých překladatelů k tomuto slovu? 
Jedno vysvětlení se nabízí. Překla-
datelské práce probíhaly v době,
kdy vládla marxistická ideologie
poukazující ustavičně na to, že v
kapitalistické společnosti se lidé
dělí na bohaté a chudé, a překlada-
telé jí nehodlali nahrát na smeč.
Kromě toho režim utlačoval disi-
denty a ti nebyli vždycky chudí,
byli však bezbranní a ponížení. Jen-
že takovéto překladatelské přezna-
čování a dovysvětlování není bez
nebezpečí. Vede nejednou k oslabe-
ní důrazu, ať už žalmistova či jiné-
ho svědka Božího (viz Za 9,9 – zde
chudý král Kralických byl na-hra-
zen králem pokořeným), důrazu na
sociální stránku věci. Venkoncem to
pak vede k ukrácení Slova Božího,
jež nemůže úderně promluvit ani k
dnešku, kdy máme kapitalismus s
jeho bohatými a chudými občany a
globální svět s jeho bohatými a chu-
dými národy. My-slím, že kralický
překlad je bližší žalmistovu záměru
než ten ekumenický. Že může
účinněji zburcovat naše svědomí.
Dejme tomu, že naši vlastní chudí
jsou oproti těm starověkým boháči.
Přesto je 10. žalm aktuálnější, než je
nám milo. Neboť jako celek jsme
my západní lidé „bezbožníky

honosícími se v líbostech života
svého" (v. 3.) a „ z pychu protiven-
ství činíme chudému" (v. 2), který
tam někde v Africe, v latinské
Americe a Asii mře hladem a žízní.
Pomysleme na to, že „Hospodin se

dívá do času, neboť on nátisk a
bolest spatřuje, aby nám odplatil
rukou svou", zatím co se „na něj
spouští chudý a sirotku on je spo-
mocník"(v. 14.).

Jaroslav Kraus

Zamyšlení nad 10. žalmem

Evropská YMCA pořádá ve
dnech 3. - 9. 8. 2008 v Praze
evropský festival, kterého se
zúčastní až 8 tisíc mladých
lidí z Evropy a USA. 
Připravena je řada zajíma-
vých workshopů, diskusních
workshopů, koncertů mla-
dých kapel a sborů, profesi-
onálních hudebníků, out-
door aktivit, aktivit YMCA
skautů, bohoslužeb atp. 
YMCA v ČR hledá pro tuto
příležitost mladé dobrovol-
níky, kteří by byli ochotni 6
hodin denně pomoci na info-
desku festivalu, v hostelech,
kde budou účastníci ubyto-
vaní, a v mnoha dalších ob-
lastech. 
Po zbylý čas dne se mohou
festivalu účastnit jako běžní
účastníci. 
Více informací se dozvíte na

webových stránkách festi-
valu 

www.ymca2008.com

Hledáme dobrovolníky
Festival YMCA Europe 2008

Dokončení ze str. 2

Baptistický sbor, Na Topolce 14,
Praha 4 srdečně zve na benefiční
koncert pro nadační fond Klíček
s názvem Slepičářna 2008, který
se koná 11. 6. 2008 v parku v blíz-
kosti Vyšehradu.
Od 16 h vystoupí kapely
* Nebiba
* Tribetown
* Urban Bushma
* od 20 h - afterparty - vystoupí
Na Topolce sound system Equal-
i-zer.
* stánek nadace Klíček
* čajovna
* bazárek
Bližší informace na 

www.topolka.estranky.cz

Slepičárna 2008



'HLE, KLADU NA SIÓNU KÁMEN VY-
VOLENÝ, ÚHELNÝ, VZÁCNÝ; KDO V NĚJ
VĚŘÍ, NEBUDE ZAHANBEN.'

1 Pt 2,6
Vysoko v samém vrcholku klenby
stojí vložený kámen – kámen úhel-

ný. Stavitelé mu někdy říkají kle-
nák. Váha celé odvážné stavby se
do něj opírá. Co by bylo platné vy-
stavět krásnou klenbu, kdyby ne-
našla svou oporu a svůj smysl
právě v tomto kameni? Chyběla by
potřebná pevnost a soudržnost.
Celá práce by vyšla nazmar, jedno-
tlivé balvany by se rozsypaly. 
Autor epištoly vyznává, že tímto
jednotícím základem, touto jedinou
pravdivou oporou je Ježíš Kristus.
Právě ten, kterého architekti Božího
lidu zavrhli, kterým opovrhli, kte-
rého vyvrhli za zídku vinice. Na
kříž a do hrobu. 
V minulosti se stavba církve vždy
začala drolit a rozpadat v okamži-
ku, kdy získala přílišné sebevědo-
mí a místo vzácného úhelného ka-

mene Ježíše Krista začala stavět
více na jiných základech – na moci,
bohatství, moralizující ideologii…
V takové chvíli často nezbylo, než
to pochybné nepevné monstrum ne-
chat padnout a začít stavět znovu. 
Jak jsme na tom my sami? Na co
spoléháme, kde jsou naše jistoty a
opory? Petrova epištola nás zve k
obnově uvadající víry. K naději, že i
my sami můžeme být při stavbě
něco platní. 
„Kdo v něj uvěří, nebude zahan-
ben." Ten, kdo se vydá Ježíšovou
cestou, sám se mu stává podobným
– živým kamenem – spojující opo-
rou pro všechny ty, kdo se sypou,
bortí a drolí. 

Jáchym Gondáš
kazatel sboru BJB, Praha 4

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Příští číslo vyjde 
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* Díky, Adame
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Poselství k 6. neděli po sv. Trojici

Procházíme-li dějinami filozofie a
sledujeme-li etické důrazy hlavních
náboženských a filozofických prou-
dů od starověku až po současnost,
důrazy, které vždy souvisejí s otáz-
kou smysluplnosti života, můžeme
srovnávat motivace jednotlivých
mravních systémů, jejich úroveň
obsahovou i právní, jejich důsled-
nost a dokonalost. Děláme to?
Umíme srovnávat? Máme s čím
srovnávat? Známe vlastní kořeny,
které by nám posloužily jako určitá
laťka, s níž srovnávat vzdálenější je
možné? Nebo jsme je opustili, zane-
dbali, či nám byly vyrvány, zcizeny,
zfalšovány na naší ne vždy snadné
historické cestě? Neztratili jsme na
ní někde také svou vlastní identitu i
touhu po poznání a domýšlení hlu-
binných filozofických souvislostí,
která byla našemu národu v minu-
losti vlastní? Nezalíbila se nám
pohodlná myšlenková povrchnost
pyšných, k níž nás naposledy vedla
padesátiletá totalita? Globální svět,
do něhož jsme nyní vstoupili, pro-
středí myšlenkové svobody, v němž
se teprve učíme žít, nám sice oteví-
rá cestu k zasvěcenějšímu srovná-
vání nejrůznějších způsobů vnímá-
ní života i smrti, ale nás zastihl
nepřipravené. Naše kořeny jsou
zasypané, zapomenuté, všelijak lži-
vou či polopravdivou interpretací
pokřivené, neduživé, zpřelámané, a
proto, ale bojím se, že nejen proto,
nežádoucí. A tak nás literární pra-
meny i krátkodobé osobní zkuše-
nosti ze všech koutů světa, dostup-
né nyní v bezbřehé bohatosti, o níž
se nám kdysi nesnilo, mnohdy jen
matou. Nahodilé útržky jednotli-
vých myšlenkových směrů, s nimiž
se střetáváme, zaměňujeme často
za systémy, které si dotváříme po
svém.
I tolik dnes populární učení hindu-

ismu a buddhismu o převtělování
je u nás většinou pouze volně inter-
pretováno a mnozí jeho příznivci v
něm spatřují jakousi další nadějnou
šanci pro užívání života. O obrov-
ské tíze účtování, které v tomto
koloběhu bytí – v lidské formě až
200 000krát obnovovaném – nábo-
ženství Východu vidí, jen málo
víme. Bolestná, svízelná a svazující
je už jeho samotná podstata. V
novém životě, kde Já už nejsem Já,
neboť Já vlastně neexistuje vůbec a
tzv. Jáství je v učení hinduismu i
buddhismu popíráno, ponesu zod-
povědnost za skutky minulého

bytí, o nichž nic nevím, protože
forma i podstata bytosti bývalé a
současné není totožná a vědomá
kontinuita neexistuje. Jaký para-
dox! V našem chápání světa, kde
individualita každého jedince tak
mnoho znamená, zraňující paradox
k neunesení. Ale my, zvyklí nepro-
nikat ani ke kořenům vlastním,
natož cizím, se necháme oslovit
pouhým útržkem myšlenky, kterou
si „došatíme" podle vlastního přání.
Jak pochopitelná je ale, domýšlíme-
-li, touha pravých vyznavačů
buddhismu či hinduismu po ukon-

VŠECHNY ETABLOVANÉ KŘESŤANSKÉ CÍRKVE KRITIZUJÍ VZNIK
POSLANECKÉ KOMISE S ÚČASTÍ KOMUNISTŮ

Poslanci v jednání Poslanecké sněmovny PČR rozhodli v pátek 13.6.2008
o ustavení poslanecké komise, která ve schváleném textu má posoudit
rozsah a způsob řešení otázky narovnání obsažené ve vládním návrhu.
Česká biskupská konference (ČBK) a Ekumenická rada církví (ERC) vyda-
ly k tomuto rozhodnutí své prohlášení:
Poslanci v jednání Poslanecké sněmovny PČR rozhodli v pátek
13.6.2008 o ustavení poslanecké komise, která ve schváleném textu má
posoudit rozsah a způsob řešení otázky narovnání obsažené ve vládním
návrhu. To měla a mohla dělat celá sněmovna. Dále má připravit návrh
věcného řešení, které se rovná tvorbě nové předlohy zákona.
Vládní zákon obsahoval maximální vstřícnost ze strany církví a nábo-
ženských společností, které při přípravě návrhu spolupracovaly a byly
ochotny ustoupit ze svých zákonných nároků a řešit pouze jejich část.
Dlouhá doba splácení byla také výhodnější pro stát než pro církve a
náboženské společnosti. Stát si této vstřícnosti zjevně nevážil a vysta-
vuje se takto mj. nebezpečí nárokování všeho, co stanovuje zákon
218/1949. Tyto nároky stát po léta neplní a nepočítá s nimi ani v rozpo-
čtu roku 2009.
Složení odsouhlasené poslanecké komise naznačuje, že její práce bude
bez účasti církví a zároveň s aktivním zapojením zástupců KSČM.
Předseda klubu komunistů poslanec Pavel Kováčik ujistil kolegy
poslance před hlasováním o návrhu na zřízení parlamentní komise
slovy: "...naše nominace (myšleno KSČM) do této komise nebudou
nominacemi pouze formálními, ale že – jak jsme zvyklí v podobných
případech – tam odvedeme dobrý a poctivý kus práce." Toto vyjádření
vzbuzuje na straně církví a náboženských společností pochopitelnou
obavu, protože poctivou práci komunistů už dobře znají.
Církve a náboženské společnosti očekávají od zákonodárců jasná sta-
noviska a podle nich se rozhodnou o dalším postupu ve věci naplnění
svých legitimních očekávání.

Jménem České biskupské konference:
Mons. Jan Graubner, předseda

Jménem Ekumenické rady církví:
Pavel Černý, předseda

13. 6. 2008

Církve k poslanecké
komisi

Návrat ke křesťanským kořenům

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Všimněte si, jak často se dnes hovo-
ří o tom, že globální ekonomice
hrozí krize. Tu vystartují nahoru
například ceny kakaa, pak zas bavl-
ny a nakonec se ze sdělovacích pro-
středků dozvíme, že třeba za pár let
už vůbec neseženeme nově vytěže-
né zlato. Když tak koukám na růst
cen ropy, tak se mi zdá světová
krize opravdu neodvratná. Na dru-
hou stranu si však říkám, že by se
asi český sedlák před 50 lety vůbec
nelekl sucha v Zimbabwe či požárů
v Austrálii. Hrozí nám tedy krach?
Určitý optimismus mě vede k poci-
tu, že vlastně ne! Logicky, pokud se
zhroutí globální ekonomika, tak
buď uzdraví anebo se zavede zpát-
ky ta domácí. Vždyť lidé mají obvy-
kle snahu se vracet k starému
osvědčenému.
Myslím si, že za všechno můžou
spekulanti. Světová politika uděla-
la chybu v tom, že dopustila exi-
stenci těchto parazitů, kteří vydělá-
vají, aniž by vytvářeli jakékoliv

hmotné nebo duševní hodnoty. V
minulosti se obchody prováděly v
reálném světě. Znamenalo to, že
ceny komodit rostly jen případě, že
se více ku-povaly. Současnost je
však jiná. Dnes se sedí u internetu a
investuje. Vše probíhá virtuálně
jako v ně-jaké počítačové hře.
Virtuální burzovní svět však na
rozdíl od běžného hmotného světa
reaguje na sebemenší podnět kde-
koli na naší planetě. Nálady trhu
pak neskutečně hýbou cenami, což
paradoxně někomu může vynášet
astronomické zisky. Skutečnost to
koriguje se zpožděním a většinou
na to doplácí většina obyvatel.
Závěrem bych rád použil slova kni-
hy Job: "Před jeho žravostí nic neob-
stálo, proto jeho blahobyt nebude trva-
lý." (Job 20,21) Tak takto nějak to
vidím i se současnými vládci trhu.
Kdosi řekl, že budoucnost je v tom
naučit se být chudý a přitom ještě
zůstat šťastný.

Ivo Kraus

Hospodářská krize

Dokončení na str. 4



2 ET-KJ

Milí čtenáři Evangelického týdeníku,
nastávající období letních dovolených přináší také změnu v harmonogramu našeho
obvyklého vycházení. V létě se k vám dostanou dvě dvojčísla, do nichž jsme zařadili
i trochu odpočinkovějšího čtení na vaše cesty. K pravidelnému vydávání týdeníku se
vrátíme ihned po skončení prázdnin. Věřím přesto, že si i nyní najdete chvíli k jeho
přečtení. Potěší nás, když nám do redakce napíšete o svých prázdninových zážitcích
z návštěv krajů dalekých i blízkých. Léto je vždy jedinečnou příležitostí k setkávání
s ostatními křesťany při nedělních bohoslužbách v neznámých městech a vesničkách.
Přejeme vám, abyste si z každého takového setkání odnesli do svých domovů hodně
milých vzpomínek. Inspirativní čtení vám přeje

za redakci ET-KJ
Ladislav Mečkovský

POLITICI MAJÍ PŘED SEBOU DALŠÍ VELKÝ OŘÍŠEK - "BUDE ODDÁVAT ÚŘEDNÍK,
NEBO I KNĚZ ?" 
(Praha). Má snoubence oddávat úředník, nebo i kněz? Apokud platí i druhá
možnost, bude to duchovní jakéhokoli náboženského hnutí? To je jedním z
velkých oříšků, které budou muset politici rozlousknout při projednávání
nového občanského zákoníku, jehož návrh představil v těchto dnech minis-
tr spravedlnosti Jiří Pospíšil. Jedno je jisté, že stávající úprava skončí. Pospíšil
nabízí dvě verze, jednu rigidně státní, druhou naopak liberální. Jednoduše
řečeno buď budou v Česku oddávat jen úředníci, nebo i pověřené osoby
úplně všech církví a náboženských společností. Právo evropských zemí zná
oba modely. Původní věcný záměr občanského zákoníku totiž počítá do
budoucna výhradně s civilními sňatky. K takovému řešení se mimochodem
opatrně kloní i navrhovaná předloha. „Po stránce ryze odborné převažují
argumenty ve prospěch spojení statusových účinků výlučně s civilním sňat-
kem," uvádí se v důvodové zprávě ministerstva spravedlnosti. Druhou
variantou je rozšířit možnost oddávat snoubence ze současných 19 registro-
vaných církví na všechny církve a náboženské společnosti působící v Česku.
Současný model, kdy toto právo náleží jen vybraným církvím, totiž podle
předkladatelů odporuje Listině základních práv a svobod. Podle ní nesmí
stát činit rozdíl mezi osobami různé víry. Výběr z obou variant je teď na poli-
ticích. „Rozhodnutí otázky, zda budou právní účinky vzniku manželství
nadále spojeny jen s civilním sňatkem, anebo zda bude i nadále zachována
rovnocennost civilních i církevních sňatků, je věcí politické úvahy," konsta-
tují předkladatelé. Civilní sňatek jako jediný model uznává Belgie, Ra-kous-
ko nebo Švýcarsko. Jinde mohou oficiálně sezdávat jen výslovně určené
církve, například v Itá-lii, Portugalsku, Řecku nebo Polsku. V Česku se cír-
kevní sňatky uznávají od roku 1992, zákon byl mírně upraven v roce 1998,
informují Novinky.cz 

(ath)
IZRAEL VYSTAVUJE KNIHU IZAJÁŠ - NEJSTARŠÍ BIBLICKOU KNIHU SVĚTA
(Izrael). Nejstarší existující knihu Bible mohou do poloviny srpna vidět
návštěvníci Muzea schrány Knihy, pobočky Izraelského muzea v Givat Ram
v Jeruzalémě. Poprvé za 40 let, na počest 60. výročí vzniku Státu Izrael,
vystavuje izraelské muzeum starověké svitky většiny knihy Izajáš. Výstava
pod názvem „Stane se na konci dní" zahrnuje 2,6 metru dlouhý svitek kapi-
tol 1 až 28 a další 2,38 metru dlouhý svitek kapitol 44 až 66. Svitky, které byly
nalezeny v Kumránských jeskyních v Judské poušti v roce 1947 spolu s více
než 200 dalšími, budou vystavovány do konce srpna. Většina svitků od
Mrtvého moře ve Schráně knihy není vystavována pro veřejnost déle než
několik měsíců. Důvodem je snaha pečovat o ně za ideálních podmínek,
informuje ERETZ.cz. Součástí výstavy jsou také archeologické artefakty z
Izajášovy doby, vztahující se k jeho vizím a proroctvím, včetně starověké
mečíkovité radlice, která je reminiscencí na slavný verš: „Překují své meče
na radlice" (Iz 2,4). 

(ath)
NA SCHŮZI MAĎARSKÉHO ZÁKONODÁRNÉHO SBORU ROZDÁVALI BIBLE
(Maďarsko). Na závěrečném jednání schůze maďarského zákonodárného
sboru rozdávali církevní představitelé v parlamentu Bible těm poslancům,
kteří o ně projevili zájem. Připravených 130 exemplářů nestačilo, zájem byl
vyšší. Iniciátorem pondělní akce v rámci Roku Bible byl předseda výboru
pro náboženské záležitosti Zoltán Balog za opoziční FIDESZ Maďarský
občanský svaz, akci podpořila i socialistická předsedkyně parlamentu
Katalin Sziliová, uvádí server aktualne.sk. Podle maďarské tiskové agentu-
ry MTI byl zájem o Bible větší než se očekávalo, proto další výtisky budou
dodatečně zaslány poslancům poštou. Bible s podpisy od nejvyšších před-
stavitelů maďarské katolické církve a protestantských církví převzalo 20
socialistů, dále to potom byli většinou poslanci FIDESZ a Křesťansko-
demokratické lidové strany. Někteří poslanci žádali vepsat věnování pro
sebe, jiní zase pro své děti či příbuzné, informuje aktualne.sk. 

(ath)

Je velmi zajímavé sledovat vývoj
teologie staré Jednoty bratrské. Od
svého vzniku v roce 1457 do pobě-
lohorského rozptýlení Jednota bra-
trská mnohokrát přepracovávala a
kultivovala svá vyznání. Za relativ-
ně krátkou dobu své existence bra-
tři publikovali téměř čtyřicet vy-
znavačských a apologických doku-
mentů, což je skutečně ojedinělá
produktivita. Jak na tuto skutečnost
nahlížet? Vyjadřuje teologickou ne-
stabilnost či nezakotvenost bratří?
Mám za to, že bližší pohled na vý-
voj teologického úsilí Jednoty bratr-
ské naznačuje jinou odpověď.
Když se bratři odvažovali v polovi-
ně 15. století k samostatné cestě,
nebylo to vykročení na základě ho-
tové dogmatické koncepce. Jedním
z výchozích motivů bratrské sebei-
dentifikace byla soteriologická oba-
va, vyjádřená známým pojmem
„nouze spasení". Toužili po spáse 
v Ježíši Kristu a z Písma věděli, že
spásné dílo Kristovo jde ruku v ru-
ce se svatostí a zbožnou ukázněnos-
tí, kterou tolik postrádali u tehdej-
ších etablovaných církví v Českých
zemích.1 Rozhodli se proto vydat se
„úzkou cestou" radikálního násle-
dování Krista, a to i s vědomím
vlastní početní nemnohosti: „...v
umenšení a chudobě, jakož Písma
oznamují o posledním času."2

Důraz na důslednou zbožnost za-
hrnoval v počátcích Jednoty bratr-
ské též některé charakteristické
znaky náboženského disentu: zdr-
ženlivost v kontaktech s vládnoucí
mocí, odmítání přísah, války, násilí,
ale i odmítání některých světských
povolání a světského vzdělání. V ná-
sledujících etapách své existence
prošla Jednota bratrská významnou
teologickou proměnou, která vy-
plynula jednak z vnitřního života
samotné Jednoty, jednak z nevy-
hnutelné interakce jak s domácími,
tak zahraničními teologickými vli-
vy. Historikové rozlišují zhruba šest
teologických období Jednoty bratr-
ské od založení ke Komenskému,
ve kterých bratři postupně propra-
covávali a formulovali svou teolo-
gii.3 V jednotlivých různě dlouhých
obdobích s nestejnou intenzitou pu-
blikační produktivity bratři objevo-
vali různé doktrinální důrazy a ko-
rigovali své předchozí pohledy.
Prohlubování teologického myšlení
se postupně odrazilo v praktickém
životě církve. I když stále zůstával
původní důraz na duchovní zbož-
nost a kázeň, pozvolna nacházela
Jednota bratrská smířlivější vztah
ke „světu". Vytrácel se separační ak-
cent, mizel programový primitivis-
mus a antiintelektualismus. Kněžští

kandidáti byli posíláni na studia, za
členy byli přijímáni i majetní lidé,
dokonce i ze šlechtických kruhů,
ovšem za předpokladu neklam-
ných známek bohabojného života.
Není mým cílem postihnout roz-
sáhlý vývoj bratrské teologie, který
se týkal téměř všech základních
teologických oblastí jako je nauka o
spáse, o církvi, o svátostech atd.4
Hlavním záměrem tohoto článku je
poukázat na ojedinělou připrave-
nost bratří k vlastní sebekorekci a
otevřenosti přijmout nové pravdy
tak, jak je postupně objevovali. A.
Molnár komentuje tuto charakteris-
tickou vlastnost Jednoty bratrské
následujícími slovy: „Jednota bratr-
ská nikdy nehlásala neproměnitel-
nost věroučného výrazu. ... Církev-
ní a teologické projádření podstat-
ných věcí se mezi bratřími sice opí-
ralo o apoštolské vyznání víry a 
o dogmatickou tradici západního
křesťanstva, nečinilo si však nárok
býti nepohnutelným a neměn-
ným."5

Toto charakteristické bratrské ohle-
dávání vlastní identity se dělo na
pozadí téměř neustálé náboženské
perzekuce. Bratři si byli dobře vě-
domi nebezpečí, která vyplývala 
z jejich mnohých doktrinálních pře-
svědčení. Přesto se odvažovali ta-
ková přesvědčení nejen zastávat,
ale též publikovat a následně podle
nich jednat. Při formulaci svých
vyznání nemohou být proto pode-
zíráni z jakýchkoliv oportunistic-
kých, pragmatických, mocenských
či politických motivací. Nebyli k ja-
kémukoli vyznavačskému posunu
přivedeni obavou z věznění, strá-

dání, vyhnanství nebo naopak vidi-
nou prospěchu, ať už eklesiologic-
kého, ekonomického či jakéhokoliv
jiného. Jejich neutuchající potřeba
vybrušování vlastní teologie nevy-
plývala z ničeho jiného než z „...vě-
domého a poslušného poddávání
se nově rozpoznané a vyjádřené
pravdě...," jak to dobře vyjádřil F.
M. Dobiáš.6 Není divu, že prostředí
s takovými myslitelskými základy
dalo zrodit se velikánu, jakým byl
mj. Jan Amos Komenský.
Nedogmatická otevřenost, snoubící
se s oddaností pravdě, utváří jeden
z osobitých rysů bratrské identity.
Přesahuje tímto vlastní denominač-
ní rámec a oslovuje všechny věřící,
neboť kombinace takových teolo-
gických ctností je nutným výcho-
diskem pro posun na cestě za prav-
dou, bez ohledu na to, v které círk-
vi se člověk touto cestou vydává.
Zápas Jednoty bratrské je živou vý-
zvou všem věřícím. Ať už jsem z
kterékoli církve, jsem nucen ptát se:
Kterým směrem se rozvíjí má teolo-
gie? Rozvíjí se vůbec? Je třeba, aby
se rozvíjela? A z jakých popudů?

Jan Hábl
Poznámky:
1 Katolické a utrakvistické.
2 Molnár, A.: Eschatologická naděje čes-
ké reformace in Od reformace k zít-
řku, Kalich, Praha 1956, str.63.
3 M.Strupl datuje tyto etapy násle-
dovně: první 1468-1495; druhá
1495-1531; třetí 1531-1546; čtvrtá
1546-1574; pátá 1574-1628; šestá
1628-1662. Každá etapa je spjata s
určitou vůdčí teologickou osobnos-
tí či osobnostmi jako Řehoř, Jan
Klenov-ský (první období), Lukáš
Pražský (druhé období), Jan Roh,
Jan Au-gusta (třetí období), Matěj
Červenka, Jan Augusta (čtvrté
období ), Jiří Strejc (páté období),
J.A.Komenský (šesté období). 
4 Blíže k této problematice viz např.
Molnár, A.: "O bratrské teologii" in R.
Říčan’s Dějiny Jednoty bratrské, Ka-
lich, Praha 1957, str. 409n nebo Stru-
pl, M.: Confessional Theology of the
Unitas Fratrum in Church History, 33
S 1964, p.279-293.
5 Molnár, A.: "O bratrské teologii" in
R. Říčan’s Dějiny Jednoty bratrské,
Kalich, Praha 1957, str. 409.
6 Dobiáš, F. M.: Víra a vyznání čes-
kých bratří, Vydavatelské oddělení
KSML pro Evangelické dílo, Praha
1941, str. 21.

Editorial

Z církví u nás i ve světě

Proměny teologie Jednoty bratrské 
jako svědectví pravdě

Bjeliševac – Velká Lhota
Do Bjeliševce a okolí se odstěhovali mnozí Valaši v letech 1880 až 1910. V Bjeliševci,
malé dědině se 132 obyvateli, kde je evangelický sbor s 58 členy a v sousední
Pleternici 26, se dodnes mluví valašsky. Kurátorkou je Zdenka Pagáčová. Kazatel-
skou službu obstarává biskup reformované církve v Chorvatsku Endre Langh.
Před pěti lety byl v Bjeliševci slavnostně otevřen malý kostel, postavený přičiněním
místních lidí a mnohými dary ze zahraničí. Tehdy se sem vypravili autobusem evan-
gelíci z Velké Lhoty u Vsetína a vzniklo přátelství mezi oběma sbory. Připojili se i
katolíci a letos už podruhé navštívili Bjeliševští Valašsko. Autobusový zájezd s 42
lidmi vedl Goran Hruška a Alena Hrušková. V sobotu 7. června navštívili hosté rož-
novský skansen. Večer se vyprávělo v rodinách. V neděli při společných bohosluž-
bách kázal senior Jan Krupa o slávě křesťanské víry, která nepotřebuje důkazy (Mt
16,1-11). Potom se hosté dověděli něco z dějin sboru a kostela. Odpolední sejití s po-
vídáním, zpěvy, hudbou a večeří se protáhlo až do deseti večer.
V pondělí ráno v 9 hodin odjeli hosté domů přes Slovensko a Maďarsko. Díky všem
za skvělé pohostinství a přátelství. 

mf

Radujte se s radujícími...
Naši rodiče Hana a Adolf Petrovi z Javorníka v posledních dvou letech prožívají
vzácná jubilea (70 a 75 let). Dne 11. 7. 2008 si připomenou, že před 50 lety bylo je-
jich manželství vyprošeno požehnání (br. prof. J. M. Lochmanem) v Praze u Martina
ve zdi. Také si spolu s vámi, kdo je znáte, chceme 27. 7. 2008 vděčně připomenout 40
let trvání brigád a mezinárodních setkání v Javorníku - Travné. Rádi bychom získa-
li kontakty (adresy, e-maily) všech, kteří jste od roku 1968 na travnou na brigády a
setkání přijízděli. Chceme poslat zprávu i těm, kteří nebou moci tentokrát přijet.
Prosíme o sdělení jmen zemřelých - chtěli bychom si připomenout také ty, kteří nás
předešli. Kdo budete chtít navštívit Petrovy v Javorníku (Lidická 218, telefon 584
440 252), kontaktujte je nejlépe telefonicky.

syn Ondřej Petr, dcera Jana Stralczynská s rodinami



V množství osmičkových výročí
letošního roku si lyský sbor připo-
mněl důležité výročí, a to osmdesá-
tiny našeho bývalého faráře br.
Dalibora Molnára.
Br. D. Molnár se narodil 6.5.1928 ve
farářské rodině Molnárů. On sám je
v pořadí sedmým farářem z tohoto
rodu, jehož prapředek Petr Molnár
k nám do Čech přišel hned s první
skupinou duchovních z Maďarska.
Do Lysé se br. Molnár přistěhoval
se svou paní a dětmi Renatou a Ště-
pánem v květnu roku 1960 z Uhlíř-
ských Janovic, kde působil jako vi-
kář ve sboru v Zásmukách. Slav-
nost instalace se konala 14. srpna
1960. Instalovaný kázal na text z
evangelia Matoušova 21,28: „Synu,
jdi na vinici a dělej." Dlužno říci, že
vinice lyského sboru hned pocítila,
že se jí ujal pilný pracovník. 
Obnovily se práce s mládeží a s
dětmi. Oživil se zájem o biblické
hodiny, častěji se konala setkání
presbyterů v jednotlivých částech
seniorátu. Br. Molnár každoročně
sváděl boj o vyučování náboženství
na školách. Poctivě obcházel všech-
ny rodiče školních dětí ve sboru.
Žel argumenty vládnoucí třídy o
nevědeckosti a tmářství nábožen-
ství docházely mnohde sluchu. 
Nemalé úsilí bylo také věnováno
nácviku sborového zpěvu. Nácvik
vedla manželka br. faráře s. Molná-
rová.
Všechny tyto aktivity ovšem ne-

ušly pozornosti orgánů, které dozí-
raly na činnosti církví. K přímému
střetu s těmito orgány došlo, když
ve vojenské službě v Milovicích byl
nynější presbyter br. Jiří Šmída. Ja-
ko voják se zúčastňoval schůzek
naší mládeže, pro které vypracoval
biblické výklady a vymýšlel spole-
čenské hry. Tyto písemné přípravy
mu vykradla ze skříňky vojenská
kontrarozvědka. Následovalo vy-
šetřování a vyhrožování. Vše ale
vyústilo v to, že si mládež dala na
čelní stěnu zimní modlitebny heslo
z Žižkova chorálu „Kristus nám za
škody stojí".
V listopadu 1975 byl br. Molnár zvo-
len seniorem Poděbradského senio-
rátu. V této době byl seniorát zmítán
mnohými potížemi, a tak faráři na-
šeho sboru přibylo mnoho práce a
starostí. Vyskytly se rodinné problé-
my a problémy se zbavením státní-
ho souhlasu bratrům Kocábovi a
Trojanovi. Do této doby patří tlaky
na br. faráře v souvislosti s umístě-
ním sovětských vojsk v Milovicích.
Bylo mu sděleno, že musí hlásit,
kdyby se některý z příslušníků této
armády objevil na faře či při boho-
službách. Br. Molnár odpověděl, že
nic takového neučiní a že takový
závazek je pro duchovního křesťan-
ské církve nepřípustný.
Před Velikonocemi v roce 1982 byl
br. Molnár vyslán synodní radou
do Heidelbergu. Během tohoto
pobytu měl možnost, kromě studia,

poznávat Bádenskou evangelickou
církev. Při návratu do vlasti byl
podroben důkladné hraniční kon-
trole, kde mu byly zabaveny všech-
ny tiskoviny, poznámky z předná-
šek i vlastní přednášky, které v
Německu měl, a byly mu vráceny
až po několika měsících.
Ještě mnoho z této těžké doby by
stálo za zmínku. Br. Molnár nikdy
nezatrpknul, ani se nesklonil před
mocí. Jeho krédo bylo „Nedej se
přemoci zlému, ale přemáhej v
dobrém zlé" a toto se snažil vštípit i
posluchačům pod svou kazatel-
nou.
Ještě je třeba se zmínit o tom, že za
celou dvousetletou historii z lyské-
ho sboru nevzešel žádný bohoslo-
vec. Za třicetišestiletého působení
br. Molnára se čtyři členové sboru
rozhodli pracovat jako duchovní na
vinici Páně: dvě jeho děti Renata a
Tomáš, Lenka Freitingerová – Šmí-
dová a Martin Fér.
Bratr Molnár nyní žije ve svém
domku v Lysé, ale nedá se říci, že
na odpočinku. Svědčí o tom jeho
častá výpomoc s kázáním v jiných
sborech i u nás. Je předsedou odbo-
ru Kostnické jednoty v Lysé a auto-
rem častých článků v Kostnických
jiskrách, ve kterých si i bez jeho
svolení dovolujeme otisknout jeho
báseň Osmdesát.

Za sbor v Lysé nad Labem
Pravdomil Šenk
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80. narozeniny Dalibora Molnára

(Z německého evangelického měsíčníku Chrismon 6/2008)

Jak trpělivě, laskavě, chápavě hovořit s teologizujícím psychologem či
neurobiologem? A jak mu přitom z biblických pozic vyvracet a rozmlou-
vat jednu bludnou (antropologicky naivní) konstrukci za druhou? 
To lze vyčíst z pravidelné rubriky Setkání v letošním šestém čísle němec-
kého evangelického měsíčníku Chrismon, kde se o prvku násilí v dět-
ských hrách přou farář Thomas Hartmann a neurobiolog Gerald Hütner.
Z dvoustránkového rozhovoru citujme typickou ukázku: „Kdybych nevě-
děl, že jste farář, považoval bych Vás za zástupce firmy, která prodává dět-
ské pistolky nebo počítačové hry!" Jak málo vědí o křesťanské svobodě
všichni ti akademicky otitulovaní vševědové, kdo si vlastní profesionální
deformaci pletou s biblickou zvěstí! (Podobným stylem, byť s odlišnou
dikcí, vyčítali za normalizace různí „rozhodnutím strany doktoři" – nosi-
telé titulu RSDr., totiž doktoři sociálních věd – tehdejšímu úřadujícímu
synodnímu seniorovi ČCE jeho nimrodství, zálibu v lovu zvířat.)
Z dalších příspěvků v Chrismonu č. 6/2008 vyzdvihněme článek o drbech
a klepech, v němž teoložka Susanne Breit-Kesslerová razí zásadu, že k
ověření, zda to, co se chystám o druhém vypustit z úst, není náhodou jíz-
livou sprostotou, se mám sám sebe nejprve zeptat: „Mohl(-a) bych mu (jí)
to přesně takhle říci do očí?" (Zde si dovoluji doplnit z pokladnice vlast-
ních zásad: Nezapojit se do neseriózní ústní tradice obnáší to, že člověk
odmítne fungovat jako článek dané tradice už ve fázi přijímání sdělení.)
K dokreslení neutuchající aktuálnosti tématu stačí snad uvést, že co
pamatuji, nebylo na pražské teologické fakultě nikdy třeba překládat do
češtiny německý termín „Rufmord" („vražedná pomluva"). Jak bytostně
je ničení pověsti lidí vlastní církevnickému prostředí, to ti naivnější
absolventi pochopili až v terénu (v církevní službě) o pár let později…
Jako samostatná příloha několika německých novin je Chrismon každý
měsíc distribuován v celkovém nákladu jeden a půl milionu výtisků.
Není rozhodně od věci seznámit čtenáře našeho týdeníku ve vší struč-
nosti s tím či oním z témat měsíčníkem nastolených, a následně pak pro-
mýšlených a diskutovaných porůznu po celém Německu – v evangelic-
kých kruzích i mimo ně. 

František Schilla

V poslední době jsme na stránkách
Kostnických jisker četli ostrou vý-
měnu názorů týkající se událostí,
jež se staly na počátku let padesá-
tých minulého století. Vyhraněná
stanoviska některých příspěvků
nás překvapila tím, jak jsou diamet-
rálně odlišná a naprosto nekompro-
misní: na straně jedné příkré soudy,
na druhé straně chvála, vyzname-
nání, medaile a poděkování za sta-
tečnost. Rozumní čtenáři se domní-
vají, že definitivní hodnocení minu-
losti nám lidem nepřísluší a že je
nutno přenechat konečné posouze-
ní všech věcí soudci Nejvyššímu,
který jediný ví všechno, a proto
soudí nestranně a spravedlivě. 
Věc má ovšem jeden háček. Posled-
ní soud, o jehož příchodu nemůže
být pochyb, bude projednávat mili-
ony jednotlivých případů za celé
dlouhé období lidských dějin, což je
velmi náročný úkol. Víme dobře,
jak dlouho se dnes v našem soud-
nictví vlečou některé kauzy. Tím
spíše by se mohlo stát, že na věč-
nosti, kde bude dost času a nebude
časová tíseň, by se mohly soudní
záležitosti protáhnout až na tisíce
nebo i miliony světelných let.
Aby se tomu předešlo, byla církvi
od prvopočátku svěřena tzv. moc
klíčů, která má funkci jakéhosi pří-
pravného řízení. My totiž už zde na
zemi a v této časnosti spolurozho-
dujeme o tom, kdo přijde do nebe a
komu naopak zůstane nebe na věky
uzavřeno a uzamčeno. Prakticky se
to děje tak, že komu odpustíme zde
na zemi, tomu bude odpuštěno i na
nebi, a naopak (Mt 16,19). Platí to
ovšem i obráceně: i my se musíme
ukázat před Božím soudem (2 K 5,
10) a rozsudek si víceméně přinese-
me s sebou – podle toho, jestli nám

odpustí nebo neodpustí naši bližní,
vůči nimž se proviňujeme. Tím se
Poslední soud neobyčejně urychlí a
mohl by skončit během několika
málo měsíců.
Jako křesťané se tedy významně
podílíme na přípravách Posledního
soudu, předjímáme jeho výsledky a
spoluurčujeme jeho rozhodnutí.
Tuto práci musíme brát velmi
odpovědně, neboť na nás záleží,
kde budou druzí trávit věčnost.
Když to dobře půjde – na Posled-
ním soudu nebude totiž odvolání -
mohl by se každý jednotlivý případ
rozhodnout při jednom stání, a to

tak, že přísedící andělé sečtou hlasy
pro a proti a výsledek předají
Soudci, který ohlásí výsledek. Jedi-
ný problém by mohl nastat při rov-
nosti hlasů, a proto doporučujeme
Kostnickým jiskrám, aby uveřejňo-
valy vždy lichý počet příspěvků! 
Jako čtenáři jsme rádi, že náš evan-
gelický týdeník je významným
pomocníkem ve službách Poslední-
ho soudu a těšíme se, že Kostnické
jiskry vzhledem k jejich zásluhám 
v této časnosti budou vycházet i na
věčnosti. 

V. Hajský 

Kostnické jiskry ve službách
Posledního soudu

Vzal jsem si tužku, spočítal.
A je to vlastně jen dnů pár

těch osmdesát let.
Dvacet devět tisíc a dvě stě

je milníků těch při cestě,
kterou jsem žitím šel.
Kdyby je někdo šetrný

chtěl proměniti v koruny,
příliš by neuspěl.

Tak sotva střechu 
nad hlavou

by měl a možná děravou
za sumu takovou.

A přece jen těch na dlaň dní,
jež žijem tu my nehodní,

je velikého cos.
Ne pro dálky, ne pro práci,

či pro prožitky, senzaci
je veliký náš los.

Ty věci mohou dobré být
a slávu dát či blahobyt

a nelze bez nich žít.
Však přijde chvíle pojednou,

kdy jako stíny vyblednou
a kdy jak divem jedno je,

kde, kdo jsi byl a co zas ne,
poněvadž všechno jako 

v snách
a jako písně na strunách

pomíjí, hasne, umlká,
ať raduje se, nebo lká,

tou chvílí jedinou
a že to smrt je tvá.

Velikost žití ta v tom tkví,
ta sláva toho mála dní,

že člověk se v nich potkat smí
s tím, jenž je všeho Pán

a jenž má v ruce jak pár zrn
hvězdy a slunce, prostor, čas

a jak své děti má rád nás.

Ach, kdo to prožil, procítil,
ten nebude se bát.

Ví: V životě i ve smrti
v ochranném stínu perutí

Jeho smí spočívat.
Ví, když život zhasíná,

s Ním nový, lepší začíná.
On má své děti rád.

A jako dítě k otci lne
a chce být vděčné, poslušné,

tak věčně s Ním chce být.

Hovoříme s vševědy

Osmdesát

Tábory jsou skvělým místem pro setkávání dětí z různých koutů celé
republiky. Stačí se jen přihlásit a v létě vyrazit na několik dní do spole-
čenství, ve kterém se plní sny o dobrodružství a zábavě. Tábory jsou až
po okraj naplněny hrami, koupáním, zpíváním, soutěžemi, nočními
hrami a dalším a dalším....
Na některém je víc toho; na jiném zase onoho, každý si může vybrat z
naší nabídky. Kdo na táboře někdy byl, pojede rád znovu, a tomu, kdo
ještě nebyl, to vřele doporučujeme. Věřte, je to zážitek na celý život!
V letošním roce pořádáme 3 tábory:
1. od 28. 6. do 8. 7. 2008 - vedoucí Jaroslav Coufal
2. od 8. 7. do 18. 7. 2008 - vedoucí Ladislav Chladil
3. od 16. 8. do 24. 8. 2008 - vedoucí Tomáš Najbrt
Tábory se konají v Bělči nad Orlicí, v areálu tábora J. A. Komenského
uprostřed královéhradeckých lesů v tzv. „Malém táboře" přímo na
břehu rybníka. K dispozici je jídelna, WC, sprchy, klubovna, hřiště,
lodě...

Další informace na www.deticce.cz

Před dvaceti lety (1988) jsme se radovali, že jsme mohli na Kalichu u
Besedic ve volné přírodě pod skalami uspořádat veřejné shromáždění
při Husově dni. Léta před tím nám to nebylo dovoleno státními úřady.
Dnes si skoro ani neuvědomujeme, jak je „normální" takové shromáž-
dění mít. 
Zveme vás rádi na letošní Husův den v neděli 6.července.
Dopolední shromáždění bude probíhat v Železném Brodě se začátkem
v 9,30 hodin v Ochranovském sboru při ČCE. Odpolední shromáždění
na Kalichu bude začínat v 15 hodin. Kázat bude farářka pražského
Ochranovského sboru Eva Šormová, o Husovi bude přednášet farář
CČSH Aleš Jaluška. 
Přijeďte k nám, budeme se z vaší návštěvy radovat. Máme dost místa v
Železném Brodě i mezi skalami na Kalichu...

J. Polma

Přihlašte své děti na letní tábory
pořádané ČCE!

Kalich 2008

Poděkování
JUDr. Bohumil Kejř, dlouholetý zaměstnanec Rady Církve bratrské a
dirigent Spojeného mužského sboru, který oslavil 11.6.2008 své 95.
narozeniny, upřímně touto cestou děkuje za všechna blahopřání, vzpo-
mínky i přímluvné modlitby. 
Domov pokojného stáří, Naděje, Vysoké Mýto



Bohoslužby
Chodili jsme spolu osm let do vse-
tínského gymnázia a čtyři roky na
bohosloveckou fakultu. Po maturitě
1947 jsme spolu byli na lesní brigádě
v Karlově Studánce. Stahovali jsme
metrové dříví z nepřístupných míst
na lesní cesty. Bydleli jsme v lesovně
u mé sestry Drahy Andělové a zažili
jsme celou řadu zajímavých příhod.
Tak jsme třeba vyhrabávali žížaly
pro pana Alexejeva, šéfa UNRRY v
ČSR, aby mohl chytat ryby. A když
přijeli na návštěvu Jendovi rodiče v
americkém džípu, zůstali v lesovně
a Jan nás asi osm naložil a vyvezl až
na Praděd ke kamenné rozhledně.
Žádná cesta tam tehdy nebyla.
V srpnu jsme pak byli několik dnů u
Kočíbů na Korábce u strýce Pavla a
tetičky Jitky. Považte, učili jsme se
tam Heidelberský katechismus! A
když už jsme u cestování, vzpome-
nu na naši cestu na Slovensko na ko-
lech v srpnu 1949. Copak Jan, ten
měl na kole i světlo! Měli jsme s se-
bou každý plecháček sádla a chleba.
Spali jsme, kde to šlo, třeba na seně u
dobrých lidí. Těch bylo dost. Byli
jsme v Nízkých Tatrách na Chopku a
pět dní ve Vysokých Tatrách. Tam
jsme třeba šli z Popradského plesa
přes Velký Prielom a Velkou stude-
nou dolinu do Tatranské Lomnice.
Tam jsme tehdy spali v zotavovně
ROH, kterou spravoval bratr faráře
Zdeňka Bareše. Domů jsme pak jeli
přes Poprad, Dobšinou, Brezno a
kolem Hronu dál. Krásná byla plá-
novaná zastávka ve Slovenské Lupči
u Kučerů. Pan Kučera byl ředitelem
měšťanky v Hošťálkové, paní pochá-
zela z Lupče. měli asi pět dcer. Po

večeři povídala paní Kučerová:
„Tož, chlapci, umyjte si nohy.." My
jsme se na sebe tak nechápavě podí-
vali, proč si najednou mýt nohy, ale
poslechli jsme. A pak to přišlo, paní
Kučerová nás uložila do peřin!
Pokračovali jsme další den přes
Banskou Bystrici, Trenčín a Valašské
Klobouky na Vsetín a do Ratiboře.
Byli jsme po více jak sedmi stech
kilometrech správně utahaní, ale
spokojení.
Fakultní léta byla krásná. Bydleli
jsme spolu celé čtyři roky, nejprve v
„akváriu" ve 4. patře Husova domu,
potom v Jirchářích. Tu jsme byli v
září 1948 na brigádě. Vynášeli jsme
starý nábytek na půdu a do pokojů
jsme stěhovali nové skříně. Dost
jsme se nadřeli, ale pan farář Sochor
nám slušně zaplatil. Spolu jsme děla-
li i většinu zkoušek. K panu profeso-
ru Říčanovi jsme se na zkoušku z dě-
jin učili čtyři měsíce. Hrávali jsme
náruživě šachy, i do noci. A hádali
jsme se s reformovanými Slováky.
V srpnu 1948 jsme byli v Háji u
Ledče n. S. na čtrnáctidenním vojen-
ském výcviku spolu s dalšími šesti
bohoslovci. V říjnu pak přišlo na fa-
kultu varování, že jsme byli mezi
všemi studenty nejreakčnější.
Po fakultě zůstal Jan jako asistent u
p. prof. R. Říčana a já jsem byl v Od-
rách vikářem u far. G. A. Říčana. Jan
už na fakultě spolupracoval na rejst-
řících ke Čtyřem vyznáním (1951).
Pro knihu „O dobrých skutcích" od
Martina Luthera přeložil jeho spisek
„Krátké naučení o tom, co je třeba v
evangeliích hledat a od nich očeká-
vat" (1987). Jan byl čtrnáct let fará-

řem v Kroměříži (1954-1968). Za po-
hnutých srpnových dnů 1968 se Lu-
kášovi přestěhovali do Prahy do
sboru na Jarově, kde Jan působil ce-
lých dvacet let až do smrti 18. 6. 1988.
V padesátých letech se oženil s Vě-
rou Hutákovou ze Zlína a byl obda-
řen dvěma syny Markem a Petrem.
Jan měl velice dobré a hodné rodiče
a sestry. Maminka Lydie, rozená Kočí-
bová z Korábky, usměvavá, byla
zrovna ztělesněním křesťanské lásky
a služby. Tatínek František se z niče-
ho, z valašské bídy, vypracoval neo-
byčejnou pílí na vynikajícího stavite-
le. J. W. Goethe pravil, že rodiče mají
dát svým dětem pevné kořeny a
křídla. Jan měl pevné kořeny víry
zapuštěné v rodinné zbožnosti i v
bojovnosti valašských evangelíků. A
měl křídla. S posluchači svých kázá-
ní vzlétal na výšiny víry. Ale ovládal
také mistrně křídla větroňů. Potře-
boval se dostat výš, chtěl mnohé vi-
dět z nadhledu. Pro mne byl milý Jan
člověkem naděje a veliké radosti.
O radosti kázal v únoru 1988 na text
z Fp 4. „Křesťanská radost je nezá-
vislá na vnějších okolnostech. Je to
radost, o niž nás nic nemůže připra-
vit. Ať už nás v životě potká cokoli,
vždycky nad tím platí právě to, co
nám Pán Bůh dává poznat v Kristu,
to, že o nás ví, že je s námi a že v tom
posledním slova smyslu jsme v jeho
ruce. Proto všecko, co nás potkává a
čím procházíme, není posledním
slovem nad naším životem. To po-
slední slovo má Boží milost v Kris-
tu."

Miroslav Frydrych 

DIAKONIE ČESKOBRATRSKÉ CÍRKVE
EVANGELICKÉ hledá samostatného
PR pracovníka. Obsahem práce
na této pozici je komplexní zajiš-
tění PR velké křesťanské nezisko-
vé organizace, která poskytuje
sociální služby v celé ČR (organi-
zace PR akcí, komunikace s mé-
dii, tištěné materiály, propagační
předměty, PR podpora jednotli-
vých středisek).
Požadujeme:
* zkušenost s prací v oblasti PR 
* kreativita, komunikativnost, sa-
mostatnost 
* časová flexibilita, ochota cestovat 
* znalost angličtiny, příp. dalšího
světového jazyka 
* běžná uživatelská práce s počí-
tačem 
* řidičský průkaz 
* znalost neziskového sektoru a
tematiky sociálních služeb vítána
Nabízíme:
* smysluplnou, pestrou a zajíma-
vou práci 
* pracoviště v centru Prahy 
* pružnou pracovní dobu 
* zázemí silné organizace
Předpokládaný nástup srpen -
září 2008. Přihlášky s životopisem
a motivačním dopisem zasílejte
do 12. července 2008 na adresu
kalus@diakoniecce.cz nebo poš-
tou: Diakonie ČCE, Mgr. Pavel
Kalus, Belgická 22, 120 00 Praha 2,
tel. 242 487 829.

EVANGELICKÝ SBOR VE VYSOKÉM
MÝTĚ hledá kazatele. Nabízíme
prostorný byt v prvním patře sbo-
rového domu. Informace u bratra
kurátora: telefon 732 635 695 nebo
na e-mailu vysoke-myto@evang-
net.cz 

č. 18
HLEDÁM A PŘIJMU K SPOLEČNÉMU
BYDLENÍ věřící sestru v Ježíši Kris-
tu. Jsem astmatička + vyšší krev.
tlak. Budu vděčna za všelijaké
"menší" výpomoci v domácnosti.
Zn. Spěchá. 

č. 17

Jan Lukáš od nás odešel před 20 lety Inzerce
BRNĚNSKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická
BOSKOVICE, Ne 9.30
Hybešova 1446/9, f Marek Zikmund
BRNO –HUSOVICE, Ne 9.00
Netušilova 720/26, f Štěpán Hájek
BRNO – ŽIDENICE, Ne 9.00
Konečného 6/8, f Pavel Kašpar
BRNO I, Ne 8.30 a 10.00 (červenec-
srpen 9.00)
Opletalova 600/6, f Jiří Gruber, f Olga
Tydlitátová
BRNO II. Ne 9.00
Lidická 719/79, f Jaroslav Vítek , f Jiří
Malý
BŘECLAV, Ne 10.00
U potoka 383/34, f Daniel Blažek
DAMBOŘICE, Ne 9.00
Dambořice 73, f Jana Gruberová
HERŠPICE, Ne 9.30
Heršpice č.117, f Jarmila Řezníčková
HRABĚTICE, Ne a c 9.00
Šanovská 304, a Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA, Ne 10.00
Masarykovo nám.390/4, a Marián
Šusták
KLOBOUKY U BRNA, Ne 9.30
Brběbská 218/30, f Luděk Korpa
MIROSLAV, Ne 8.30, 19.00
Husova 44, f Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00 (c 13.30)
Svitavská 961/40, f Alois Němec
NIKOLČICE, Ne 8.15
Nikolčice č.70, a Marian Šusták
OLEŠNICE NA MORAVĚ, Ne 9.00
Rovečínská 131, f Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTŘICE NAD PERNŠTEJ-
NEM, Ne 9.30
Prosetín u Bystřice nad Pernštejnem
č.44, f Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ, Ne 9.30 
Rovečné č.174, f Ondřej Ruml
SILŮVKY U BRNA, Ne 8.30
Kopaninky 184, f Martina Kadlecová
SVITAVY, Ne 9.30
Poličská 3, f Josef Valenta
VANOVICE, Ne 9.00
Vanovice č. 60, f Pavel Freitinger, 
f Lenka Freitingerová
VESELÍ, Ne 9.00
Veselí č.21,  f Jan Keller
ZNOJMO, Ne 10.00
Rudoleckého 928/15, f Jana Špina-
rová

Církev bratrská
BRNO-BETANIE, Ne 10.30
Ostrá 14, Pavel Lukáš
BRNO – KOUNICOVA, Ne 9.00
Kounicova 15, Jan Asszonyi
BRNO – KRÁLOVOPOLSKÁ, Ne 10.00
Královopolská 810/74, Jiří Lukl
KYJOV, Ne 9.30
Urbanova 716, Jan Asszonyi
LETOVICE, Ne 9.00
Okružní 13, Zbigniew Lipus
OLOMOUC, Ne 10.00
Mariánská 3, David Beňa
PROSTĚJOV, Ne 9.00
Šárka 10a, Ernest Welszar
TŘEBÍČ, Ne 9.30
Kpt. Jaroše 638/7, Roman Neumann

Evangelická církev metodistická
BRNO – BYSTRC, Archa, Ne 9.00
Lýskova ul. , k Jana Křížová
BLANSKO, Ne 11.00
Masarykova 13, k Jana Křížová
MIKULOV, DDM, Ne 8.30
Vrchlického 11, f Michal Kostka
VALTICE, Ne 10.00
Příční 31, f Michal Kostka
NOVÝ PŘEROV, Ne 15.00 (střídavě s
Drnholcem)
Nový Přerov 15, f Michal Kostka
DRNHOLEC, Ne 15.00 (střídavě s No-
vým Přerovem)
Tyršova 8, f Michal Kostka
ZNOJMO, Ne 9.30
Chelčického 2, k Miroslav Čížek

Bratrská jednota baptistů
BRNO, Ne 9.00
Smetanova 20, k Pavel Coufal
BLANSKO, Ne 9.00 
Svatopluka Čecha, k Michal Petratur
OLOMOUC, Ne 9.30 
Klub Sidia, tř.Kosmonautů, k Petr
Coufal

čení tohoto bolestného řetězce živo-
tů bez individuální kontinuity a
zodpovědnosti, touha po nirváně,
ač ani ona sama neznamená nic víc,
ale také nic méně než blažené vyva-
nutí, únik, i když opět bez vlastní
identity. Hinduistický karmanový
zákon je nelítostným strážcem
etiky, účtování v dalších životech
budí strach. Kdybychom lépe znali
obsah Ježíšova Kázání na hoře a
jeho učení vůbec, ovšem čistý, bez
nejrůznějších rádoby „údernějších"
nálepek a chybných interpretací, jež
za staletí církve dotvořily často v
upřímné snaze člověka k dobru při-
nutit, byli bychom vděčnější za svo-
bodu v morálním rozhodování, kte-
rou nám nabízí. Jeho etika je ovšem
náročná, vlastně ve srovnání s
ostatními systémy nejnáročnější a
znamená metu, již překonat nelze.
Tolik diskutovaná cesta nenásilné-
ho vystupování proti zlu je oprav-
du jen pro ty mravně nejschopnější,
jen pro ty statečné. Ptáme se: „Proč
jít právě touto cestou?" „Abyste byli
syny nebeského Otce, " čteme v Bib-
li. Nebo: „Buďte tedy dokonalí, jako
je dokonalý váš nebeský Otec."
Taková odpověď nám opravdu
hodně fandí. Nemá nad sebou
žádný bič, žádného „pomocníka",
spoléhá pouze na naši touhu po
dokonalosti Boží, která je v nás
zakódována (ano, jsme stvořeni 
k obrazu Božímu), a jinak zde stojí
vlastně zcela bezbranná. Ba více – 
v širším kontextu překrývá v ko-
nečném účtování všechnu naši
nedokonalost, všechna naše pochy-
bení všeodpouštějícím Božím mi-
losrdenstvím. Naše etické prohry
neohrožují naši spásu, nejsou-li

svévolné. Spása je darovaná. Strach
z odplaty za naše chybné kroky je
vynulován. Křesťanská etika tak
vychází „pouze" ze svobodného
rozhodnutí každého jedince a stojí
„na pouhém" principu lásky.
Filozof E. Rádl hovoří "o etice čisté-
ho morálního řádu bez pohrůžky".
Tady nejlépe porozumíme i jeho
úvaze o bezbranném Bohu. Usku-
tečňování etiky vložil Bůh opravdu
bezbranně a hodně odvážně a –
nám se zdá – příliš riskantně do
svobodných rukou člověka. Ten, ač
má jen velmi omezenou svobodu
rozhodovat o svém životě tělesném
i duševním, neboť neviditelný mik-
rob, genetický kód, nešťastné
uklouznutí a mnohé jiné okolnosti
budou mnohdy vytvářet jeho cesty
proti jeho vůli i proti jeho snažení,
bude - ať nemocen, či zdráv, vzděla-
ný, či bez vzdělání, občansky svo-
bodný, či nesvobodný – z pověření
Božího určovat mravní úroveň lid-
ských vztahů, ba lidských dějin se
vším dobrým i zlým, co přinesly a
přinášejí v toku darovaného času.
Je to jeho výsada, je to i jeho plná
zodpovědnost. Nikdy a nikde ne-
byla člověku projevena taková
důvěra, a již nikdy projevena nebu-
de, neboť vyšší, či - chcete-li - vzne-
šenější etická cesta neexistuje. Ne-
dokonalý člověk – i ti nejmravnější
sedmkrát denně hřeší, čteme v
evangeliu – je vyzýván k cestě etic-
ké dokonalosti, neboť Bůh sám ho
ujišťuje, že je i ve své křehkosti nej-
vyšší mravní velikosti schopen.
Bude prohrávat, ale bude i vítězit,
bude-li čerpat sílu z lásky k bližní-
mu a k neviditelnému, nezpodob-
nitelnému, ne vždy srozumitelné-
mu, naše představy přesahujícímu,

přesto však blízkému Bohu, Bohu
Otci. 
Je křesťanské učení, jehož etický
vrchol - ač zaštítěn Boží milostí - je
vlastně bez hranic, u nás opouštěné
a zapomínané pro svou náročnost?
Je pro ni tak snadno vyměňováno
za roztodivné ozvěny nejrůznějších
„pravd"? Vždyť je dokonce často
sebejistě nahrazováno i beznaděj-
nou pravdou ateistickou, která zná
jen konečný pohled do zmaru a
nicoty bez jakékoli transcendentál-
ní naděje, a přece má v naší zemi -
dnes označované jako nejateističtěj-
ší v Evropě - takový úspěch. 
Pravda Horského kázání, pravda
evangelia není v pravém slova
smyslu u nás odmítána, ani pomíje-
na či vyměňována. O nádherné,
omračující vnitřní hodnotě Kris-
tova učení, o její etické kráse naše
společnost totiž jen málo ví, ví-li
vůbec. Ježíš, který svým sebeoběto-
váním překročil meze všech nor-
mativů, ujišťuje, že jeho „břímě
není těžké", i když jsme vyzýváni k
závratné spolupráci na vytváření
etického profilu světa. Smíme to-
muto cíli věnovat svůj omezený čas
pozemského života, své omezené
schopnosti, možnosti, síly, aniž
bychom podléhali strachu z vlastní
nedokonalosti. Při neúspěchu se
můžeme opět a opět svobodně
zvednout a doufat v milosrdenství
Boží. Je možná lepší, radostnější
perspektiva lidského snažení, je
možné lepší nasměrování lidského
života uprostřed bolavého světa?
Nebylo by dobré, ba velmi dobré
vrátit se k vlastním kořenům?

Milada Kaďůrková

Návrat ke křesťanským kořenům
Dokončení ze str. 1

Pozvánky
Město Lysá nad Labem a Farní sbor
Českobratrské církve evangelické
pořádají 6. 7. 2008 od 18 h u příleži-
tosti státního svátku slavnost k pa-
mátce MISTRA JANA HUSA s polo-
žením kytice u Husovy busty ve dvo-
raně Evangelického sboru na nám.
Bedřicha Hrozného v Lysé n. Labem. 

* * *
6. července se koná na Kozím hrádku
tradiční ekumenické shromáždění,
při kterém bude vzpomenuto smrti
Mistra Jana Husa. Začátek v 9.30 h,
pro účastníky bude přistaven autobus
u sborového domu ČCE Tábor v Bíl-
kově ul. č. 3, odjezd v 8, 45 h.

Ondřej Soběslavský, farář
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KONEC VŠECH VĚCÍ JE BLÍZKO. ŽIJTE
PROTO ROZUMNĚ A STŘÍZLIVĚ, ABYSTE
BYLI POHOTOVÍ K MODLITBÁM…
NEBOŤ 'VŠICHNI LIDÉ JAKO TRÁVA A
VŠECHNA JEJICH KRÁSA JAKO KVĚT
TRÁVY. USCHNE TRÁVA, KVĚT OPADNE,
ALE SLOVO HOSPODINOVO ZŮSTÁVÁ
NA VĚKY'.

1 P 4,7-11
Na počátku církev měřila zbývající
čas v hodinách. O tisíc let později
odpočítávala církev na přelomu
prvního a druhého milénia čas nej-
prve v měsících, pak v týdnech, ve
dnech a nakonec i v minutách. 

Dnes církev raději úplně přestala čas
počítat. Ukázalo se, že poslední dny
a hodiny trvají dlouho. A tak se plá-
nuje na dlouhé roky dopředu.
Finančně například na 60 let…
Jisté však je jistojistě, že konec věcí je
blíž než za časů apoštolů! A dále je
jisté i to, že konec našich vlastních
věcí je také dnes o den blíž, než tomu
bylo včera. Všechno spěje ke svému
konci. Nejrychleji však spějí ke své-
mu konci lidské životy. Jak Petr při-
pomíná: 'všichni lidé jako tráva…'
Aha! Jestli je konec všech věcí blíz-
ko, tak ještě blíže je konec našich
vlastních věcí. Vždyť všechny naše
dny a naše krása jsou jako dny trávy,
jež je kosena sekáči, nebo sežvýkána
přežvýkavci… Konec všech věcí, a
tedy především našich vlastních
věcí, je blízko. To neradi slyšíme.
Raději bychom se soustředili na
konec všech ostatních věcí. Žít s vě-
domím konce, to je v moderní spo-
lečnosti nově vznikající tabu. Pro-
dlužujeme život, zachraňujeme dří-
ve nezachranitelné, endoprotézy,
by-passy, transplantace kmenových
buněk… Výsledky nejsou špatné.

Stoupá útěšně střední délka života,
lidé žijí déle a v lepší kondici. A
přece náš život má své meze, má své
meze, má své meze. V křesťanské
perspektivě ovšem konec časnosti
znamená začátek věčnosti. Nemu-
síme nic uspěchat, je lepší zemřít
„sytý dnů", nežli tragicky mladý. Ač
nás přece konce věcí (tedy úmrtí,
rozpady, kolize a ztráty všeho dru-
hu) kolem nás rmoutí, nesmějí nás
urmoutit k předčasnému konci. Žít s
vědomím konce věcí, to nás má vést
k pokoře, k rozvaze, k vyšším roz-
měrům a dimenzím, než je momen-
tální zážitek a požitek. Apoštol říká:
žijte rozumně a střízlivě. Tedy pře-
devším ŽIJTE! Je to výzva k životu,
k životu žitému naplno, hluboce,
opravdově, s vědomím určitého
úkolu, s vědomím spoluúčasti na
Kristem započatém díle. V takovém
rozpoložení můžeme žít radostně a
beze strachu. V čase pohybujícím se
kdesi mezi poslední hodinou a věč-
ností…

Petr Špirko
seniorátní farář 

Pražského seniorátu ČCE

Evangelický
týdeník
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Poselství k 10. neděli po sv. Trojici

Vzpomeňte si, že Werich s Voskov-
cem zpívali spíše posměšně než
chlubivě, že jejich rod je starší rodu
Habsburků. Hodnotu člověka nevi-
děli v dlouhé řadě doložitelných
předků, případně v jejich zásluhách
o blaho státu nebo lidstva, nýbrž 
v jeho aktuálním mravním a sociál-
ním chování. Jeden z mých synov-
ců si ve své dospělosti uvědomil, že
po linii své babičky patří do rodu
Urbánků, který se výrazně zapsal
do dějin českého a českobratrského
evangelictví. Podařilo se mu vysto-
povat a zapsat genealogii toho rodu
do roku 1526.
Mně je líto, že jsem se dosud nevě-
noval genealogii rodu Veselých - a
už k tomu nebudu mít čas. Taky
bych se rád dověděl nejen jak vyso-
kého věku se moji předkové dožili,
ale čemu či komu věřili a jaký smysl
dávali svému životu. Taky abych se
povzbudil jejich dobrým příkla-
dem, varoval se jejich chyb a neo-
mlouval jimi své chyby a zlé ná-
klonnosti. Existuje dědičnost, jistě,
ale lidé rádi jí omlouvají svou lenost
nebo nechuť postavit se jí čelem a
vzít na sebe odpovědnost za své
činy. Podobně i křesťané jsou vyzý-
váni k témuž boji, aby si uchovali
svobodu, do níž je Kristus Pán povo-
lal svým odpuštěním (Ga 5,13).
Pamatujme na otce a matku, na dě-
dečka a babičku (2 Tm 1,3) a na
všechny, kdo nás vedli a kázali nám
slovo Boží (Žd 13,7). Tak nás Písmo
varuje, abychom pro současnost,
která je tak náročná a hltavá, neza-

pomínali na minulost. Tím se křes-
ťan liší od těch, kdo žijí jen součas-
ností, a jako občan České republiky
vítá projekt PAMĚŤ NÁRODA. I
národy a státy nalézají smysl své
existence v dávném počátku, ve ve-
liké myšlence, v touze, v ideji, ne v
nějakém nápadu jednotlivce. Právě
takové požadavky vložilo světové

společenství na poslední vzniklý
stát Kosovo!? Stát Izrael oslavuje 60.
výročí svého vzniku; blahopřeji!
Všechno, co jest, cítí, že se potřebu-
je vykázat oprávněním od někoho
vyššího nebo Nejvyššího, které bylo
uděleno dávno nebo nedávno v mi-
nulosti. I člověk, každý bez vý-

"Pojeďte 21.září do kostela na kole!" Tak zní motto akce pořá-
dané komisí pro otázky životního prostředí při synodní radě
Českobratrské církve evangelické a Ekologickou sekcí České
křesťanské akademie při příležitosti slavení Dnů vděčnosti za
stvoření v průběhu září a října a Dne bez aut. 
K akci se může připojit každý, kdo v neděli 21.září přijede do
kostela na kole. Svůj závazek můžete dopředu zaregistrovat
na internetových stránkách www.dokostelanakole.cz, kde
jsou současně shromážděny praktické informace týkající se
cyklistiky. Fotografie dokumentující akci budou zařazeny do
slosování o praktické ceny. 
Smyslem této celorepublikové ekumenické akce je propago-
vat cyklistickou dopravu, která je, stejně jako pěší chůze, šetr-
ná k životnímu prostředí a ve srovnání s automobilovou
dopravou nepoměrně levnější, zdravější a na kratší vzdále-
nosti dokonce statisticky rychlejší. 
Strmý nárůst automobilové dopravy v posledních letech se
nevyhnul ani církevnímu prostředí. V neděli jsou kostely
doslova obleženy auty. Jejich majitelé si však často ani neuvě-
domují, jak hodně jejich, jistě velmi praktický, pomocník
škodí životnímu prostředí. 
Přímé oběti automobilismu zná naprostá většina ze svého
blízkého okolí. Vždyť jen za dobu nutnou k přečtení tohoto
článku zahubí auta na celém světě průměrně 20 lidí a dalších
1000 je vážně zraněno.  
Z antropologického hlediska mnohem nenápadnější, o to
však nebezpečnější jsou oběti nepřímé. Auta produkují totiž
celou řadu nebezpečných produktů: silně rakovinotvorné
látky, látky vedoucí k astmatu a jiným trvalým dýchacím obtí-
žím, k podráždění očí atd. Nezanedbatelnou roli hraje také
hluk a vibrace, devastace životního prostředí spojená s těžbou
ropy, výrobou a likvidací automobilů. Odhaduje se, že na tyto
nepřímé následky zemře jen v Evropě několik desítek tisíc
lidí ročně. 
Akce je pořádána při příležitosti slavení Dnů vděčnosti za
stvoření. Jako křesťané máme zodpovědnost za svěřené hřiv-
ny, totiž tento přerozmanitý svět. Snažme se být dobrými
správci světa!  

Komise pro otázky životního prostředí při SR ČCE
Ekologická sekce České křesťanské akademie

Do kostela na kolePůvod - můj i váš
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Vždycky jsem si myslel, že nezisko-
vá organizace se většinou zaměří na
poskytování sociálních, zdravotnic-
kých, vzdělávacích a dalších služeb
v oblasti, kde se lidově řečeno nedá
vydělat. Ono to ostatně platí i na
výplaty v této sféře, a tak není divu,
že se to v nich hemží lidmi ochotný-
mi pomáhat druhým. Na první
pohled věc chvályhodná, prospěšná
a pro stát ekonomicky výhodná.
Ovšem, ne každý sdílí můj názor.
Někdo třeba nevidí tento rozdíl a
domnívá se, že komerční firmy jsou
efektivnější. Ostatně mohou dělat
svoji práci dobře, ba i lépe. A navíc
mají peníze! Neziskovky, světe div
se, je nemají. Nejspíše proto, že ne-
jsou založeny za účelem dosažení
zisku. Ale to už mnoho lidí nezkou-
má. Faktem je, že takové občanské
sdružení je pěkně rizikové. Nesplní
podmínky nějaké dotace - a co si
kdo na nich vezme? Jako bychom
zapomínali, že krachuje nepoměrně

více sróček než zaniká občanských
sdružení, která splňují podmínky
příjemce dotací a grantů.
Letos je to s penězi opravdu špatné.
V některých dotačních oblastech ne-
byly vůbec vyhlášeny výzvy z pro-
gramů Evropské unie jako v minu-
lých letech. Neziskovky to nemají
vůbec jednoduché a je otázkou, zda
některé nebudou nuceny ukončit
činnost. Soukromníci se na trh soci-
álních služeb zatím nehrnou. Nu
což, potřební to nějak přežijí. Ptám
se však, zda chceme mít společnost,
která nebere ohled na slabší jedince. 
Zdá se, že se občané cítí být v poho-
dě. Jsou přece krásní, mladí, inteli-
gentní, perspektivní. Jenomže "Léka-
ře nepotřebují zdraví, ale nemocní..."
(Mk 2,17) A to je příležitost pro
Církev jako tu nejstarší a největší
neziskovku. Vždyť, kdo jiný než
Jeho lid by měl zájem o ty, kdo ne-
jsou momentálně IN?

Ivo Kraus

Neziskovky

Dokončení na str. 4
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SVETOVÝ LUTERÁNSKY ZVÄZ USPORIADAL KONFERENCIU O EVANJELICKOM UČENÍ
O CIRKVI
Ženeva– LWI. Protestantské chápanie cirkvi bolo centrálnou témou medzi-
národnej konferencie Svetového luteránskeho zväzu, ktorá sa konala 12. –
16. júna v Ekumenickom inštitúte Bossey, neďaleko Ženevy. Pripravilo ju
Oddelenie pre teológiu a štúdium Svetového luteránskeho zväzu (OTS
SLZ). Ako oficiálnu tému konferencie zvolilo citát z Nicejského vierovyzna-
nia „Jedna, svätá, všeobecná a apoštolská Cirkev" s podtitulom „úvahy o
pochopení cirkvi v ekumenickej perspektíve". Pozvanie prijali teologické
kapacity z jedenástich krajín.  
Konferencia v Bossey zahájila nový študijný program OTS SLZ, v priebehu
ktorého budú odborníci na ekleziológiu interpretovať citát z Nicejského
kréda „Veríme v jednu svätú všeobecnú a apoštolskú Cirkev" z perspektívy
Evanjelickej luteránskej cirkvi a súčasnej protestantskej teológie a dajú jej
novú sviežosť. Štúdium pomôže urobiť evanjelické učenie o cirkvi zrejmej-
ším. Je „historickou povinnosťou Evanjelickej cirkvi objasniť ekleziologické
dôsledky reformačnej teológie pre samých seba a pre ostatné cirkvi," pove-
dal pred stretnutím reverend Dr. Hans-Peter Grosshans, študijný tajomník
pre teológiu SLZ. Reverend Grosshans ďalej prezradil, že ďalšie stretnutia 
v rámci študijného programu sa budú konať v Južnej Amerike, Ázii a Afrike.
Prvé stretnutie na pôde Európy sa zameralo na význam frázy z Nicejského
vyznania v jej celistvosti pre protestantské cirkvi dneška.  Nasledujúce stret-
nutia budú v detailoch rozoberať význam jednotlivých znakov cirkvi – jed-
noty, svätosti, všeobecnosti a apoštolskosti pre dnešné protestantské cirkvi. 
Účastníci stretnutia v Bossey prišli z Brazílie, Dánska, Etiópie, Fínska, Ne-
mecka, Grécka, Malajzie, Mjanmarska, Švajčiarska, Spojených štátov ame-
rických a Zambie.
Okrem evanjelických odborníkov sa stretnutia zúčastnili aj predstavitelia
pravoslávnych cirkví, Rímsko-katolíckej cirkvi, baptistov a reformovaných
kresťanov. Podľa reverenda Hansa-Petra Grosshansa evanjelické chápanie
cirkvi sa nesmie usilovať potvrdzovať vlastnú identitu v protiklade k ostat-
ným kresťanským vierovyznaniam, ale radšej v spolupráci s nimi. Dôraz
musíme položiť na ekumenický dialóg. Zároveň musíme vziať do úvahy
rozličné kontexty, v ktorých naše cirkvi žijú, a iba takto definovať, čo je cir-
kev a definíciu premeniť na realitu. – povedal doktor Grosshans.  
Od podpísania Spoločného vyhlásenia k učeniu o ospravedlnení 31. októb-
ra 1999 v Augsburgu v Nemecku predstaviteľmi Svetového luteránskeho
zväzu a Rímsko-katolíckej cirkvi je „cirkev" stále viac ústrednou témou eku-
menických dialógov. Proces prijímania Spoločného vyhlásenia bolestne, ale
jasne ukázal, že hlavnou prekážkou k nášmu zjednoteniu sú rozchádzajúce
sa chápania konceptu cirkvi, povedal na záver pre agentúru LWI reverend
doktor Hans-Peter Grosshans. Zdôraznil tým centrálny význam a aktuál-
nosť problematiky ekleziológie – učenia o cirkvi v evanjelickom kontexte,
ktorým sa bude v najbližších rokoch zaoberať nový študijný proces Sve-
tového luteránskeho zväzu.

Ekuména vo svete 25/2008

„NÁSLEDOVAT JEŽÍŠE VE VIRTUÁLNÍM PROSTORU"
Ženeva – WCC. Internet se v dnešní době rozvinul tolik, že se stal sociální
sítí, kde si jednotlivci i instituce mohou navzájem vyměňovat myšlenky a
nápady prostřednictvím textu, zvuků či obrazů. Internet tím nabízí příleži-
tosti, ale také výzvy i pro církve.  Možnostmi využití internetu a dalších
elektronických médií se zabývala 13. evropská křesťanská internetová kon-
ference 13. – 17. června v Lyonu ve Francii. Účastníci, kteří přišli ze zemí od
Islandu až po Rumunsko, se na ní podělili o své pohledy na to, jak by círk-
ve měly, slovy jednoho z hlavních přednášejících, „následovat Ježíše ve vir-
tuálním prostoru". Mezi projekty, které účastníci na konferenci představili,
byl například interaktivní virtuální kostel pro děti, který na internetu při-
pravili Finové, či program pastorální péče prostřednictvím e-mailů a SMS-
ek, které využívají ve Švýcarsku.

V JERUZALEME SA KONÁ STRETNUTIE ANGLIKÁNSKYCH DUCHOVNÝCH, KTORÍ SÚ
PROTI VYSVÄCOVANIU HOMOSEXUÁLOV
Jeruzalem – ENI. Viac ako tisíc vedúcich predstaviteľov cirkví Anglikán-
skeho spoločenstva, ktorí nesúhlasia s ordináciou homosexuálov, sa zhro-
maždilo na stretnutí v Jeruzaleme. Medzi prítomnými je i 280 biskupov 
z Afriky, Južnej Ameriky a Ázie. Väčšina účastníkov summitu, ktorý sa koná
od 22. do 29. júna, je z južnej pologule. Zúčastnení duchovní predstavitelia
tvrdia, že budú bojkotovať najbližšiu - 10. Lambetskú konferenciu v Anglic-
ku. Tá sa má začať 16. júla. Lambetská konferencia je najvyšším stretnutím
anglikánskych biskupov a koná sa raz za 10 rokov. Jednou z dlhodobých
príčin rozporov vnútri Anglikánskeho spoločenstva je otázka posväcovania
zväzkov partnerov rovnakého pohlavia a vysvätenie Gene Robinsona, ktorý
sa otvorene hlási k homosexuálnej orientácii a žije s partnerom, za biskupa
Episkopálnej cirkvi v USA.

MANŽELKA UKRAJINSKÉHO PREZIDENTA VYZÝVÁ K ZRUŠENÍ DANÍ PRO CÍRKVE
Kyjev – ENI. Katerina Juščenkovová, první dáma Ukrajiny, řekla, že církev-
ní charitativní organizace by neměly platit daně a naléhala na změnu odpo-
vídajícího zákona. „Žádám naši vládu a parlament, aby udělaly to, co dělá
většina civilizovaných národů: aby zastavily pokutování každého občana,
organizace či nadace, kteří se snaží pomáhat státu při řešení jeho hrozných
sociálních problémů." Juščenkovová přednesla tato slova 13. června na kon-
ferenci v rámci Ekumenického sociálního týdne ve Lvově na západě Ukra-
jiny. První dáma Ukrajiny předsedá správní radě charitativní nadace Ukra-
jina 3000, která se snaží napomáhat obnově a rozvoji tradice dobročinné a
zodpovědné společnosti na Ukrajině.
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Před několika dny jsme měli až pří-
liš kulaté výročí po maturitě. Na
večírku se mě spolužáci vyptávali i
na to, zda nejsem křesťanským fun-
damentalistou. Ujistil jsem je tím, že
to mohu ukázat vstřícností ke čtyř-
procentní menšině našich spoluob-
čanů - k homosexuálům. 
Když byl na 28. červen letošního
roku ohlášen pochod lesbiček (ně-
které si přejí říkat leseb) a gayů
Brnem, věděl jsem na základě své-
ho prohlášení, že se ho mám i jako
heterosexuál zúčastnit. Na setkání
se připravovali mnozí. Vedle větši-
nou mladých homosexuálů též
extrémní pravice, někteří katolíci,
někteří pravoslavní, my nejen zvě-
davci a městská a státní policie,
která měla zabránit možným stře-
tům jednotlivých skupin.
Ještě před začátkem došlo k pronik-
nutí příznivců hnutí národního
odporu a neonacistů jednou z pasá-
ží na náměstí Svobody. Než se poli-
cie vzpamatovala, bylo zraněno
několik lidí. Až na toto zaváhání
strážci zákona vše zvládli. Na pódi-
um vystoupili organizátoři a hosté
setkání a po krátkých proslovech se
vydal průvod s názvem Duhová
vlna na pochod centrem města, i
když v poněkud stísněné atmosfé-
ře. Očekávalo se asi 400 gayů a les-
biček, ale podle mého počítání jich
bylo víc jak dvojnásobek. V čele

průvodu šla ministryně pro práva
menšin Džamila Stehlíková, ná-
městek primátora města Brna,
představitel gayů Jiří Hromada a
další a další. Předpokládaná trasa
musela být zkrácena, neboť v ústí
Zelného trhu do Masarykovy ulice
čekalo několik desítek pravicových
extremistů (slyšel jsem i angličtinu)
bedlivě hlídaných policií, chystají-
cích se k útoku, ale nevyšlo jim to.
Po pochodu došlo ještě k drobným
potyčkám zmíněných s policií,
„holé lebky" nevynechaly ani slzný
plyn, který zasáhl i mne. Sledoval
jsem také volání, která křičeli lidé 
z davu, např.: „Homosexuálové do
nebe nepůjdou! Homosexuálové
jsou odpadem přírody (nebo spo-
lečnosti)!" atd. Na transparentech
pochodujících byly zase jiné nápisy:
„Homofobové (nenávistní lidé JN)
se do nebe nedostanou!" nebo znač-
ně nevhodné heslo: „Tolerujeme
tradiční rodinu!" 
Zmíním ještě jev, který nebyl uve-
den v žádném sdělovacím pro-
středku. U mariánského sloupu,
přímo v centru dění, stálo nebo kle-
čelo z jedné strany několik většinou
mladých lidí, kteří se modlili růže-
nec. Vždyť růženec se dá „modlit"
pro i proti čemukoliv. Na opačné
straně stál v sutaně i s velkým dře-
věným křížem už dobře známý
pravoslavný kněz Libor Halík

(POZOR! nezaměnit s Tomášem
Halíkem) s několika příznivci. Ti se
modlili pomocí zesilovače Zdrávas
a vyjadřovali některé myšlenky
proti homosexuálům, ale motali to
asi pro větší působivost s pedofilií.
Lidé je důrazně napomínali, že tak-
to ubližují církvi a proč pletou do
svého zápasu Pannu Marii? Jeden 
z nich se neustále dovolával mega-
fonem ochrany policie, která ale
neměla v tomto případě nejmenší
důvod zasahovat.
Teď nepíšu, co je v Bibli o homose-
xualitě, chtělo by to nezaujatý vý-
klad i s historickým kontextem.
Řada vědců je přesvědčena, že je to
vrozený neměnný stav, jiní lidé zase
tvrdí něco o chorobné úchylce jako
je pedofilie a další mají představu,
že lze takového člověka „léčit".
Nevím, proč Bůh tvoří lidi s uvede-
nou orientací, nevědí to ani věhlas-
ní teologové, ale mnozí se ve spo-
lečnosti úspěšně uplatňují i jako
vědci, televizní pracovníci, kumštý-
ři, tanečníci atd. Pamatuji ještě,
když byla homosexualita trestná,
dnes mají možnost registrovaného
partnerství a ještě touží po možnos-
ti adoptovat děti. Může se nám to
vše zdát nepřirozené, a přece jsou
gayové a lesbičky naši rovnoprávní
spoluobčané, bližní a někteří patří
mezi naše sestry a bratry v Kristu.

Jiří Novák

Z církví u nás i ve světě Homosexuál je odpadem přírody?

Novozákonní spis, který je v Kra-
lické bibli označen jako Epištola
sv.Pavla k Židům (v ČEP pouze:
List Židům), nebývá ani dnes před-
mětem takového zájmu jako jiné
apoštolské listy. Dnešním čtenářům
už jsou vzdáleny ony mnohé srov-
návací odkazy na starozákonní děje
a bohoslužebné souvislosti, které
měly dokazovat někdejším křesťa-
nům židovského původu, že Ježíš
Kristus se stal jako Boží Syn jedi-
nečným naplněním mesiášského
očekávání starého Izraele: "Bůh
mluvíval mnohokrát a mnohými způso-
by k našim otcům ústy proroků, - v
tomto posledním čase k nám promluvil
ve svém Synu, jehož ustanovil dědicem
všeho." (Žd 1,1-2). Tento jednoznač-
ně zaměřený apoštolský list však
obsahuje celou řadu obdobných
tezí, které vystihují hlubší smysl
našeho křesťanského vyznávání.

Jim předchází základní výzva, kte-
rou čteme na začátku 2.kapitoly:
"Proto se tím více musíme držet toho,
co jsme slyšeli, abychom nebyli strženi
proudem." (Žd 2,1). Toto znění podle
ČEP, se však zcela liší od kralického
překladu: "Protož musíme tím snaž-
něji šetřiti toho, což jsme slýchali, aby
nám to nevymizelo." Zatímco kralic-
ké znění "aby nám to nevymizelo" je
nám dobře srozumitelné - aby to
"nevymizelo z paměti", musíme pro
ekumenický překlad hledat vysvět-
lení, proč používá onoho zvláštního
příměru "nebýt strženi proudem" -
snad proudem vody, ale jaké, a kam
asi strženi? (Podobně překlad F.
Žilky: "odneseni proudem" ; tak i
lat. Vulgata. - M. Luther: "dass wir
nicht dahinfahren".) 
Toto nápadné rozdvojení překladů
opět připomíná, že v původním
řeckém textu Nového zákona je

opět ojedinělý výraz - HAPAX-
LEGOMENON, který měl v helé-
nistickém slovníku víceznačný
smysl. Ono řecké sloveso (PARAR-
REIN) mělo původně význam "uši-
nutí někam mimo správný směr". 
V námořnickém prostředí se vzta-
hovalo na loď, která byla pro
nedbalost posádky zahnána větrem
či proudem mimo přístavní molo, či
vůbec stržena z přístavu někam,
kde hrozilo ztroskotání. V tomto
smyslu zde tedy mohly právem
navázat i překlady: "nebýt strženi a
odneseni proudem" - někam do
nebezpečného ohrožení. - Ono slo-
veso však bylo používáno také pro
drobné případy "ušinutí" při lidské
nedbalosti a nepozornosti: když
sklouzl prsten s prstu a ztratil se,
když upadl na zem kus jídla, když
sklouzlo sousto do nepravé dírky. 
V přeneseném smyslu pak dále,
když se někomu při diskusi vytratil
potřebný argument; a konečně také,
když unikla z paměti správná myš-
lenka ! V tomto smyslu zase může-
me rozumět kralickému pojetí: "aby
nám to nevymizelo z paměti."
Možný důsledek onoho nebezpečí
"ušinutí" - ať už ve smyslu stržení
proudem či vymizení z paměti - je
připomenut hned v následných
verších: až i "pohrdnout slavným spa-
sením", když přece "každý přestupek
zákona i každá neposlušnost došla spra-
vedlivé odplaty." (2,2-3). - Obdobné
varování před neposlušným ušinu-
tím čteme v 2. listu apoštola Petra:
"Ale vy, milovaní, protože to víte pře-
dem (t. o času ke spáse, který posky-
tuje Pán), střezte se, abyste nebyli
oklamáni svodem neodpovědných lidí, 
a neodpadli od vlastního základu."
(2 Pt 3,17).

Jiří J.Otter

NAD BIBLÍ

Podvojné pojetí duchovního ušinutí
(V Listě Židům je významné hapaxlegomenon již v úvodu)

Lety Divokých hus - Nadace Divoké husy informuje
Milí přátelé,
děkujeme všem, kteří podpořili naši minulou výzvu a přispěli na nákup
pomůcek pro canisterapii pro o.s. Agnitio. Díky vám se podařilo sebrat část-
ku 13.029,- Kč. 
Ani o prázdninách se Divoké husy pohodlně neusadily někde u rybníka, ale
jsou stále na cestě. K letu Divokých hus se můžete přidat i vy.
12. července se vydáme s Divokými husami do Sokolova za občanským
sdružením Útočiště, kde se zdržíme 14 dní.
Jak již název napovídá, posláním organizace je pomoc všem, kteří potřebu-
jí dočasné útočiště. Zejména pak mladým lidem bez zázemí, kteří opouštějí
výchovná zařízení a dětské domovy, lidem ohroženým drogou nebo škod-
livými návyky. Poskytuje nejen přechodný domov, ale prostřednictvím
poradenství a terapií pomáhá nalézt mladým lidem nový směr a šanci na
nový začátek. 
Prostřednictvím Nadace Divoké husy můžete přispět do veřejné sbírky, jejíž
výtěžek bude použit na rekonstrukci střešní krytiny Střediska pracovní tera-
pie na farmě v Liboci.
Stačí zaslat SMS ve tvaru DMS HUSY na číslo 87777. Příspěvky můžete také
posílat na číslo účtu 27000000/2700, variabilní symbol 268. Přispívat může-
te i trvalým příkazem.
Děkujeme všem, kteří se k letům Divokých hus přidávají. Aktuální „Let
Divokých hus" najdete vždy na www.divokehusy.cz



Také letos jsme se sešli 21. června
na Staroměstském náměstí plném
ruchu o zisk usilujícího a jistě i
výnosného podnikání, davů senza-
cechtivých turistů, k pietně slav-
nostnímu shromáždění, vzpomínce
na tragicko-hrůzné události, které
se zde odehrály před dávnými 387
léty. Obojí se vešlo vedle sebe a
bylo výrazem doby, ve které žije-
me. V ruchu a shonu hlas, připomí-
nající odkud a kam spějeme, aby-
chom se neztratili sami sobě, neza-
pomněli na směr, kterým bychom

se měli ubírat. Dík všem, kteří se
vahou svého společenského posta-
vení za tu chvíli ticha a zamyšlení
ve svatomikulášském chrámu a
pak na místě poprav postavili,
panu primátorovi hlavního města
Prahy MUDr. Pavlu Bémovi, panu
starostovi Prahy 1 Ing. Petru Hej-
movi, těm, kteří se ujali náročné
práce přípravy a organizace tohoto
shromáždění, těm, kteří nás tu oslo-
vili, panu starostovi Hejmovi, paní
Miroslavě Němcové, první místo-
předsedkyni Poslanecké sněmov-

ny, panu Mgr. Janu Bistraninovi,
panu Ing. Janu Zahradilovi, po-
slanci Evropského parlamentu,
všem, kteří přispěli svým slovem k
porozumění významu vzpomína-
né události. Tak výstižným, mínění
početného shromáždění vystihují-
cím způsobem to učinili, že jsme se
nejen na konci jejich projevů, ale i
během nich neudrželi a dali svým
potleskem najevo svůj nadšený
souhlas. Také hudebníkům, varha-
níku panu Bohumíru Rabasovi,
violoncellistovi panu Petrovi Nou-
zovskému a orchestru Armády ČR
děkujeme. Bachova hudba byla
vhodným rámcem toho, co tu bylo
vysloveno, husitská, slovenská a
česká hymna vyjádřením našich
hlubokých citů.
Celá slavnost jednotou smýšlení,
vyjádřeními v jednotlivých proslo-
vech i celkovým snad všemi pociťo-
vaným ovzduším byla nejen pietní
vzpomínkou a díkem 27 poprave-
ným a všem těm, kteří v dobách
pobělohorského temna nesli břímě
boje o svobodu a věrnosti poznané
pravdě; přerůstala v manifest spo-
lečného odhodlání jejich odkazu
zůstat i navzdory současným mód-
ním trendům, usilujícím jejich vý-
znam zastřít, věrni a čelit jim.

Dalibor Molnár
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Uctění památky 27 popravených 
představitelů českého odboje

Začalo to už v sobotu odpoledne. Kolem páté zazvonily u dveří fary obě
konfirmandky. Chtěly do kostela. Kus za nimi stála dvě auta plně obsazená
jejich rodinnými příslušníky. Je tady v Lysé takový zvyk vyzdobit si před
konfirmací kostel. Když jsem se do něj přišel asi po dvou hodinách podívat,
vlnila se po jeho bocích spirálovitě stočená bílá stuha se snítkami žlutozele-
ného buxusu. Okna zdobily mohutné vázy s udatnou a na stole Páně se
skvěla kytice červených růží. V neděli ráno se pak ještě na každé lavici obje-
vila drobná kytička s dominující růžičkou. O ty byl veliký zájem a lidé si je
po bohoslužbách odnášeli na památku domů.
V neděli v osm kostelník otevřel obě brány. První přišel jako obvykle bratr
učitel. Doprovází na housle spolu s varhanami společný zpěv a potřebuje,
jak říká, vždycky více času, aby se připravil. Brzy po něm se začali trousit
další hudebníci. Flétny, violoncello, housle, lesní roh … Sborový orchestr
nehraje každou neděli, tu konfirmační si však nemohl nechat ujít. Zatímco v
kostele ladil orchestr, ve škole si svou píseň naposledy zkoušel pěvecký sbor.
Pouze třetí hudební těleso, které mělo vystoupit, se obešlo bez zkoušky. Byly
to děti z náboženství na školách v Lysé a v Milovicích. Ty spolu dokonce zpí-
valy poprvé dohromady až teprve naostro.
Čtvrt hodiny před začátkem bohoslužeb už bylo parkoviště před kostelem
plné. Lidé se zdravili a proplétali sem tam mezi auty. Jejich zdánlivě chao-
tický pohyb je však vždycky nakonec dovedl pod mohutnou korunu
památného stromu. Odtud pak už jejich cesta nabyla zcela jasný směr. Ve
skupinkách i jednotlivě kráčeli podél záhonu kvetoucích růží a náhrobních
kamenů, přenesených sem ze zrušeného hřbitova, až k chrámovým dveřím.
Před devátou se prostranství před kostelem vyprázdnilo. Zůstaly zde jen
obě konfirmandky. Vzápětí se v černém taláru objevil bratr farář, pozdravil
se s nimi a všichni společně vstoupili za zvuku varhan do kostela.
Kázání na text z 31. kapitoly proroka Jeremiáše ukazovalo, co je cílem zralé
víry: Není to snaha být na sebe tvrdý a dostát zákonu vytesanému do kame-
ne či napsanému na papír. Takto zvnějšku předkládanému zákonu se
vždycky vzpíráme a snažíme se jej obejít. Zralá víra má Boží zákon zapsaný
v srdci. Člověk nedělá určité věci proto, že jsou zakázané, ale proto, že jsou
špatné. A on dozrál k poznání, že špatné věci dělat nechce. Motivací k jeho
jednání není strach z trestu, ale touha přinést do tohoto světa něco hodnot-
ného a krásného… Toto kazatelovo sdělení nebylo samozřejmě určeno
pouze oněm dvěma konfirmandkám, ale všem přítomným.
Vlastní konfirmace měla tři části. V první děvčata odpovídala na otázky z
biblistiky, věrouky, církevních dějin a zpaměti přednesla vybrané biblické
texty. Po písničce dětí z náboženství se zvučným „ano" přiznaly ke svému
křtu a vyjádřily svou vůli pokračovat v cestě, na kterou je rodiče postavili.
Spolu se shromážděním řekly Apoštolské vyznání a přijaly požehnání.
Pěvecký sbor jim pak zazpíval píseň „Dej mi, Pane, bdělé srdce". Poté jim
bratr kurátor předal konfirmační list, Bibli a zavzpomínal na jejich dětství.
Ke svým setkáním je pozvala mládež. Nakonec ony samy poděkovaly
svému faráři a rodičům a předaly jim květiny.
Z kruchty zaburácel orchestr. Když dohrál, vrátily se bohoslužby do svého
běžného rytmu: ohlášení, modlitba, poslání, požehnání, píseň. Při vycháze-
ní podal bratr farář ruku více než sto deseti lidem. Prostranství před koste-
lem se opět zaplnilo. Jednu část zahrady obsadily rodiny konfirmandek,
které zde vytvářely stále nové konfigurace pro fotografování. Na vyhřáté
lavičky začali usedat staří, na své místo u zídky se stahovala mládež a tro-
chu v odstupu si dopoledního dýmu užívali kuřáci. Asluníčko svítilo a ptáci
zpívali a děti (až na jedno) byly hodné a nám se to líbilo. Alespoň vzpomín-
kou bychom se chtěli o svou radost rozdělit s vámi, kteří jste mezi námi
nebyli.

Emanuel Vejnar

Již řadu let patří připomínka staro-
městských mučedníků k pravidel-
ným událostem, které mají mnozí
lidé – pražští i mimopražští – napev-
no ve svém kalendáři. Ano, tradice
těchto shromáždění je již velmi
dlouhá, a tak je snad na místě nejen
o jejím konání referovat, ale také se
trochu zamyslet nad tím, jakými
proměnami prochází.
Je nesporné, že od samotných začát-
ků, které byly velmi skromné na
účast a také v mnohém poznamená-
ny spíše nadšením než organizátor-
skou zdatností a širší spoluprací při
přípravě a zajištění, bylo možné rok
od roku pozorovat značné zlepšová-
ní, které dospělo až k opravdu
důstojně připravené a zajištěné akci.
To se týká nejen technického zabez-
pečení, ozvučení, ale i spoluúčinku-
jících řečníků, umělců, záštitou pri-
mátora a dalších, i méně viditelných
jevů.
Jak se však tato akce proměňuje v
průběhu let svých obsahem? Nutno
konstatovat, že opouští svůj výraz-
něji křesťanský charakter… Tato
okolnost byla i poněkud vynucena
skutečností, že nekatoličtí křesťané
se tohoto shromáždění neúčastnili v
počtu, který by dovoloval  uchová-
vat ryze křesťanský až vyznavačský
ráz těchto setkání. Stále více se na
něm prosazovaly nejrůznější institu-
ce, spolky a sdružení, takže není
divu, že řečníci a účinkující z jejich
řad poznamenali i celkovou náplň
jak úvodního setkání v husitském
chrámu sv. Mikuláše, tak při násle-
dujícím vlastním pietním aktu u
pamětní desky na boku staroměst-
ské radnice. 
Jistě i tak se zde pravidelně setkává-
me s celou řadou hodnotných pro-
mluv a pokusy o určitou aktualizaci
odkazu těch, kteří pro svobodu svě-
domí statečně položili své životy.
Nemohu se však z posledních setká-

ní zbavit dojmu, že obzvláště jsou
aplaudovány ty příspěvky, které se
nějakým způsobem „otírají" o moc
Evropské unie a horují pro vlastene-
cké zájmy, tedy s důrazem na větší
národní svrchovanost. Nejsem kdo-
víjakým obdivovatelem Evropské
unie a jejího vlivu. Netěší mě mnohé
přizpůsobování se jejím požadav-
kům a standardům. Ale ani se mi
nezdá, že by právě 21. červen byl tím
nejvhodnějším výročím se těmito
otázkami zabývat.
Jistě i nadále se těchto setkání budou

zúčastňovat již takřka tradiční
zástupci různých pražských i mimo-
pražských protestantských církví.
Jak se na nich budou cítit, nakolik se
s programem budou moci ztotožnit,
to ukáží další ročníky. Rozhodně
bychom si přáli, aby ráz připomínky
této události nesl zřetelnější křesťan-
ský charakter. Abychom v budouc-
nu nemuseli s lítostí konstatovat, že
i toto byla pro církve jedna ze slib-
ných možností, která zůstala ne
zcela využita.

Bohumil Kejř

Pietní shromáždění na Staroměstském náměstí

Konfirmace

aneb: jaká byla, jsou a budou?

Milému krnovskému kazateli 
bratru Bronislavu Kielarovi (opožděně) k osmdesátinám

Milý Broňku.
Tvým přátelům se to přihodilo (když dva případně neudělají totéž, neudělá to nikdo)
a ty jim promineš. Zdravím Tě stále ještě v čase Tvého významného životního jubi-
lea. Světlo světa jsi spatřil ve Slezsku na okraji dnešního Havířova, kde se prolínají
národnostní i duchovní proudy a kde se s předstihem odehrávala malá i velká dra-
mata našeho státu i druhé světové války.
Chlapci v těchto končinách bývali vedeni k jednoduché filosofii: Co nejrychleji se stát
samostatným a odlehčit existenčním starostem svých rodičů. Takto jsi získal odbor-
nost v oboru elektrotechniky a zaměstnání v kombinátu Nová Huť, kde jsi dosáhl
významného postavení. Ale v té době (sám dílenský mistr) jsi již důvěrně znal
Mistra a Pána, dosvědčeného Novým zákonem. Základy jsi přijal jako dítě v neděl-
ní škole, ale živý slezský biblismus a aktivity pietisticky orientovaného hnutí Snaha
nešly mimo Tebe. Také skutečnost, že jsi svou manželku nalezl v těchto kruzích (stala
se jí Jarmila, dcera kazatele Jana Tomeše) vypovídá o tom, že Ti myšlenka dát se povo-
lat ke kazatelské službě nebyla cizí. Ještě předtím, než se tak stalo, potřeboval šenov-
ský sbor nového kurátora a tys volbu neodmítl. Byl to pro Tebe bezpochyby čas
výborné průpravy. Povolání k plné službě Slova přišlo až v roce 1971. Z Krnova
odcházela sestra Jarmila Strádalová. Seniorátní výbor navrhl Tebe a Ty ses po složi-
tých jednáních se státní správou stal správcem pohraničního sboru.
Co obnášela tato změna, bys mohl vyprávět jedině Ty sám. Ale snadný Tvůj krok
nemohl být. Musel Ti chybět pětiletý pobyt na teologii, společenství a rozhovory
bohoslovců v semináři, naslouchání nejlepším pražským kazatelům, sledování
odborné literatury, vše, co vytváří fondy budoucímu kazateli. Tobě to nebylo dopřá-
no, a kázat jsi musel neděli co neděli. Také málo stabilní prostředí lidí, kteří se při-
stěhovali do Sudet, ale měli své kořeny někde jinde, diasporní rozptýlení rodin, ne-
snadné shromažďování dětí v čase společenské nepřízně, to si žádalo spoustu pasto-
račních návštěv a cest. – A do toho přišla několikaletá a vyčerpávající oprava býva-
lého německého chrámu. Bez porozumění a součinnosti Tvé rodiny a ovšem živého
jádra sboru by takový objem práce nebyl myslitelný. A přece se podařil. – K devate-
nácti letům služby v Krnově jsi přidal ještě tři v Bruntále. Že při své nynější hlaso-
vé indispozici dokážeš být spolehlivým sborovým taxikářem, toho zdůvodněním je
Tvá radostná a odpovědná víra a my za ni Pánu církve i našich životů děkujeme.
Za bratrstvo kazatelů Moravskoslezského seniorátu

Ludvík Klobása



Bohoslužby

Otevřeme-li si Český biografický
slovník 20. století (Paseka, 1999),
najdeme tam v kostce život Josefa
Součka. Narodil se 10.10.1864 v Jes-
třabí Lhotě u Kolína, zemřel 7.6.1938
v Praze. Český evangelický bohoslo-
vec, otec Josefa Bohumila Součka.
1897 – 1930 farář u Klimenta v Praze.
1918 jeden z iniciátorů spojení čes-
kých evangelíků v Českobratrskou
církev evangelickou. 1918 – 1938 její
první synodní senior. Udržoval roz-
sáhlé styky s anglosaským protes-
tantským světem (čestný doktor teo-
logické fakulty v St. Andrews ve
Skotsku).
Jaký bohatý život je vtěsnán do těch-
to strohých údajů. Souček vyrůstal v
kolínském sboru pod vedením
Čeňka Duška. Absolvoval tehdy
slavné kolínské gymnázium, kde
bývalo až 70 evangelických studen-
tů. Teologii studoval po vídeňských
začátcích ve Skotsku. Sborovou
práci zahájil jako vikář ve Velimi
1889, poté byl v Daňkovicích. Od
začátku roku 1895 až do konce roku
1932 působil nejprve jako vikář a
pak farář v Praze u Klimenta. Od
18.12.1918 do 31.12.1932 byl zároveň
synodním seniorem. 1933 až 1938
byl už jen synodním seniorem.
V Praze začal pracovat ještě za fará-
ře Benjamina Košuta, velkého mi-
lovníka Husova. Ve velice nesnad-
ných poměrech v klimentském sbo-
ru, jehož diaspora sahala až k Šuma-
vě na jihu a na západě až k Chebu.
Zakládal nedělní školy, vyučoval
náboženství na středních školách,
kázal, přednášel, navštěvoval rodi-
ny, povětšině spolu se svou manžel-
kou. Ferdinand Kafka správně do-
dává, že Souček přišel ke Klimentu 
v plné životní síle svých třiceti let,
měl široký rozhled po světě a dove-
dl si získat úctu. Možná mu právě ve
velkoměstském sboru pomáhala
jeho zakotvenost ve venkovském
prostředí v Polabí a na Vysočině. J. L.
Hromádka o Součkovi napsal:"Kladl
veliký důraz na ryzost osobního

života, na pravdivost v lidských
vztazích, a tím promítal do našeho
života kus mírového evangelického
úsilí, aby nejen náš církevní, nýbrž i
veřejný život byl nesen úzkostlivým
smyslem pro pravdu a poctivost.
Pod tím vším zněla i u něho zvěst
evangelia o spasitelském díle Ježíše
Krista, takže jeho práce se neztrácela
v mravních heslech a napomenu-
tích.“
Mladý Souček vyrůstal v době obro-
zenecké. Naši přední myslitelé
vyzdvihovali reformaci a budouc-
nost českého lidu viděli v naplnění
husitského a bratrského odkazu. Do
této práce Souček vstoupil – přinášel
lidem reformační dědictví. Byl v tom
posílen studiem v presbyterním pro-
středí skotském. Odtud jeho úsilí o
skutečnou církev Ježíše Krista, která
žije ve sborech soustředěných kolem
zvěsti evangelia a spravovaných
svobodně volenými presbytery. I
správa církve jako celku musí být v
rukou svobodně zvolených kazatelů
a starších. Důraz na kořeny české
reformace ho vedly k rozhodnutí, že
všichni čeští evangelíci patří k sobě a
že jsou povoláni budovat církev
duchovně svobodnou, nezávislou a
jednotnou.
Církevní rada Bohumil Valeš napsal,
že Josef Souček byl velkým milovní-
kem českého národa. Tu lásku zdě-

dil po svých otcích z doby toleranční
a osobně ji v něm vypěstoval jeho
učitel, kolínský farář Čeněk Dušek.
K němu se Souček vždycky hlásil
jako ke svému vzoru. Spisovatel Jan
Herben často připomínal, jak ohni-
vými a neobyčejně působivými
slovy senior Souček kázal za první
světové války v přeplněném kli-
mentském kostele a jak tím vydatně
pomáhal posilovat českého ducha,
namnoze pokleslého v tehdejší
nesnadné době. 
K tomu přispěly i Husovy oslavy v
červenci 1915. Četly se spisy Husovy
a Chelčického a Kšaft J. A. Komen-
ského. 16. 5.1917 vznikl přípravný
výbor pro spojení církví a Souček se
stal jeho předsedou. Ke spojení re-
formované a luterské církve došlo
pak hned po konci války v prosinci
1918. Politické a národní osvobození
připadalo Součkovi jako zázrak. 
S vděčností Bohu zpíval 124. žalm
„Byť Boha s námi nebylo". Radoval
se, ale měl stále obavy, abychom pro
svou nehodnost o svůj stát zase
nepřišli. V tom se plně shodoval se
svým učitelem superintendentem
Duškem. Ten měl říci po osvobození
těsně před svou smrtí: „Jen abychom
si tu svou republiku nerozkradli.“
Na generálním sněmu byl Souček
zvolen předsedou Synodního výbo-
ru (později synodní rady). Téměř
dvacet let stál v čele nové evangelic-
ké církve. Vedl ji ke sjednocování
vnějšímu i vnitřnímu a k tomu, aby
v ní našly domov tisíce přistouplých
lidí. Stal se váženým představitelem
českých evangelíků ve styku se za-
hraničními církvemi.
Získal si i dobré postavení v nové
československé republice. K jeho
šedesátinám mu z Topolčianek po-
slal blahopřejný telegram prezident
T. G. Masaryk. Synodní senior Josef
Souček zemřel v roce 1938 po dlou-
holeté práci pro církev i pro národ.
Jsme za něho Pánu Bohu vděčni.

Miroslav Frydrych

HLEDÁM HOSPODYNI PRO PANÍ NA
VOZÍKU (50 LET) OD ŘÍJNA 2008
vždy dva týdny v měsíci. Rakous-
ko, venkov u Lince. Fyzicky nená-
ročné, vhodné pro svěží důchod-
kyni nebo i pro maminku s jed-
ním dítětem od 4 let. Řidičák
netřeba. Schopnost dohovořit se
německy nutná. Tel: 608 367 176,
dsoltesz@seznam.cz 

Č. 22
O. S. HEWER HLEDÁ PRO PRAHU
vedoucí/ho osobní asistence. 
Informace www.pecovatel.cz 
mobil 777 155 553, 
marusak@pecovatel.cz

Č. 19
ZDRAV.SESTRA, STUDENTKA 1.LF UK
shání ubytování v Praze. Mohu
poskytnout asistenci seniorům,
postiženým, hlídání dětí. 
Tel: 728 114 303, jane.z@seznam.cz

Synodní senior Josef Souček zemřel
před sedmdesáti lety

Inzerce
BRNĚNSKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická
BOSKOVICE, Ne 9.30
Hybešova 1446/9, f Marek Zikmund
BRNO –HUSOVICE, Ne 9.00
Netušilova 720/26, f Štěpán Hájek
BRNO – ŽIDENICE, Ne 9.00
Konečného 6/8, f Pavel Kašpar
BRNO I, Ne 8.30 a 10.00 (červenec-
srpen 9.00)
Opletalova 600/6, f Jiří Gruber, f Olga
Tydlitátová
BRNO II, Ne 9.00
Lidická 719/79, f Jaroslav Vítek , f Jiří
Malý
BŘECLAV, Ne 10.00
U potoka 383/34, f Daniel Blažek
DAMBOŘICE, Ne 9.00
Dambořice 73, f Jana Gruberová
HERŠPICE, Ne 9.30
Heršpice č.117, f Jarmila Řezníčková
HRABĚTICE, Ne a c 9.00
Šanovská 304, a Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA, Ne 10.00
Masarykovo nám.390/4, a Marián
Šusták
KLOBOUKY U BRNA, Ne 9.30
Brněnská 218/30, f Luděk Korpa
MIROSLAV, Ne 8.30, 19.00
Husova 44, f Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00 (c 13.30)
Svitavská 961/40, f Alois Němec
NIKOLČICE, Ne 8.15
Nikolčice č.70, a Marian Šusták
OLEŠNICE NA MORAVĚ, Ne 9.00
Rovečínská 131, f Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTŘICE NAD PERNŠTEJ-
NEM, Ne 9.30
Prosetín u Bystřice nad Pernštejnem
č.44, f Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ, Ne 9.30 
Rovečné č.174, f Ondřej Ruml
SILŮVKY U BRNA, Ne 8.30
Kopaninky 184, f Martina Kadlecová
SVITAVY, Ne 9.30
Poličská 3, f Josef Valenta
VANOVICE, Ne 9.00
Vanovice č. 60, f Pavel Freitinger, 
f Lenka Freitingerová
VESELÍ, Ne 9.00
Veselí č.21,  f Jan Keller
ZNOJMO, Ne 10.00
Rudoleckého 928/15, f Jana Špina-
rová

Církev bratrská
BRNO-BETANIE, Ne 10.30
Ostrá 14, Pavel Lukáš
BRNO – KOUNICOVA, Ne 9.00
Kounicova 15, Jan Asszonyi
BRNO – KRÁLOVOPOLSKÁ, Ne 10.00
Královopolská 810/74, Jiří Lukl
KYJOV, Ne 9.30
Urbanova 716, Jan Asszonyi
LETOVICE, Ne 9.00
Okružní 13, Zbigniew Lipus
OLOMOUC, Ne 10.00
Mariánská 3, David Beňa
PROSTĚJOV, Ne 9.00
Šárka 10a, Ernest Welszar
TŘEBÍČ, Ne 9.30
Kpt. Jaroše 638/7, Roman Neumann

Evangelická církev metodistická
BRNO – BYSTRC, Archa, Ne 9.00
Lýskova ul. , k Jana Křížová
BLANSKO, Ne 11.00
Masarykova 13, k Jana Křížová
MIKULOV, DDM, Ne 8.30
Vrchlického 11, f Michal Kostka
VALTICE, Ne 10.00
Příční 31, f Michal Kostka
NOVÝ PŘEROV, Ne 15.00 (střídavě s
Drnholcem)
Nový Přerov 15, f Michal Kostka
DRNHOLEC, Ne 15.00 (střídavě s No-
vým Přerovem)
Tyršova 8, f Michal Kostka
ZNOJMO, Ne 9.30
Chelčického 2, k Miroslav Čížek

Bratrská jednota baptistů
BRNO, Ne 9.00
Smetanova 20, k Pavel Coufal
BLANSKO, Ne 9.00 
Svatopluka Čecha, k Michal Petratur
OLOMOUC, Ne 9.30 
Klub Sidia, tř.Kosmonautů, k Petr
Coufal

jimky, může slyšet o svém oprávně-
ní žít, podmanit si zemi a panovat
nad vším živým (Gn 1,28). Potíž je 
v tom, že Písmo adresuje toto Boží
pověření určitému člověku, jehož
jméno je Adam a Eva. Příkop času,
který mne od nich odděluje, je příliš
hluboký, abych jej přeskočil a stal se
jejich současníkem. Avšak tato úva-
ha je zcela marná, protože do toho
pověření vstoupil hřích a lidé byli
vyhnáni z Boží blízkosti: stali jsme
se vyhnanci. U nich, u lidí, u svých
předků hledat svůj původ je scestné,
pokud nevidíme, že ve dveřích kaž-
dého rodu leží hřích, vzpoura proti
Bohu a vražda. Jiné rody nejsou. Na
počátku velké kariéry a velkého
majetku je vždy velká loupež nebo
vražda. Takový soud vyřkl velký
americký básník W. Whitman (1819
- 1892). Mohl by být velký církevní
majetek výjimkou?
Do tak beznadějné situace musel
vstoupit zcela nový příběh nového
Adama, Božího Syna, Ježíše Krista.
Zatímco se velmi zřídka stává, aby
někdo vstoupil jako cizí do mocné-
ho a bohatého evropského nebo
amerického rodu přiženěním nebo
přivdáním, rod Ježíše Krista je otev-
řen každému, kdo do něho vstoupí

dveřmi, vírou v Ježíše Krista a křtem
ve jméno celé Boží rodiny, Otce, Sy-
na a Ducha svatého.
Ježíš se narodil, aby byl dveřmi, ji-
miž vstupují hříšníci, kteří se znovu
rodí jako noví členové do jeho rodo-
kmenu a přijímají dědictví, které

patří Božím dětem.
Post scriptum: Říkám to tiše jako dů-
věrné tajemství, neboť evangelium je
slovo o lásce, která je určena všem,
ale děje se jednotlivě, téte a` téte - o
samotě, za zavřenými dveřmi.

Josef Veselý

Původ - můj i váš
Dokončení ze str. 1

Pozvánky

Oznámení

Vzpomínka

KALVINISTICKÉ SYMPOZIUM
se koná ve dnech 4.-7.srpna 2008. 
Místo: Farní sbor ČCE v Lounech,
ul. Českých bratří 1510
Cílová skupina: starší mládež,
třicátníci, střední generace, senio-
ři, laici, kazatelé, ekumena.
Jedná se o setkání zájemců o Kal-
vínův život a dílo pořádané několi-
ka faráři ČCE. Aktivní účast přislí-
bili: Tomáš Pavelka, Jan Kupka,
Robert J. Hřebíček, Adam Balcar,
Filip Susa. Zazní referáty na témata
z Kalvínova života a theologie, jako
např. o svátostech, o církevním
uspořádání, o dvojím předurčení aj.
Účast ohlašujte přímo na faře v
Lounech e-mailem či telefonicky:
louny@evangnet.cz, 415 652 618.
Tam také dostanete podrobnější
informace.
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Vyšší odborná škola sociální a
teologická „Dorkas“ v Olomouci
oznamuje, že do 15. srpna je mož-
nost přihlásit se k přijímacímu
řízení pro denní studium oboru
"sociální a teologická činnost".
Bližší informace na 

www.dorkas.cz.

Na 13. červenec 2008 připadá 100.
výročí narození sestry Marty Čej-
kové roz. Vilímové. Vzpomínáme 
s vděčností nejen na její věrnou
práci v církvi po boku svého man-
žela Karla Čejky v Křížlicích, Mla-
dé Boleslavi a v Děčíně, ale také na
vše dobré, co přinášela všem v naší
široké rodině a čím obohatila naše
životy.

Mahulena Čejková

Jaromír Čábela, kurátor evangelického
sboru v Kolíně, se narodil 12. července
1933. Po studiu pracoval celých 39 let v
kolínském Koramu (rafinérie minerál-
ních olejů), zároveň byl dlouhá léta
předsedou sportovního oddílu Jiskra Ko-
lín, také aktivně sportoval. Po listopado-
vé revoluci 1989 byl zvolen místostaros-
tou města Kolína. Už po čtyři desetiletí
pracuje ve staršovstvu sboru, teď ve
funkci kurátora. Působil v seniorátním
výboru Poděbradského seniorátu, v le-
tech 1983-1995 byl seniorátním kuráto-
rem. Ještě letos zasedal na synodu.
Jaromír Čábela je napořád člověk plný
energie, milující svůj sbor a církev. Ta
láska se třeba promítá do úpravy hřbito-
va či do opravy velimského kostela před
lety, ale také do úsilí o krásný sbor, kde
by lidé našli svůj domov. A to poslední:
náš kurátor má mnoho přátel po Evro-
pě, které také rád navštěvuje, od Ka-
mence po Sv. Mikuláš v Sársku a až po

nizozemský Mijdrecht a Utrecht. A zís-
kává si i další přátele. Za tím vším je
pevná zakotvenost v rodině díky věrné
manželce Maruši a zakotvenost ve sboru
a v církvi. Vyprošujeme Jaromírovi pro
další roky Boží požehnání.

-mf-

Jaromír Čábela 75 let

Dary na tiskový fond
Frankovský Pavel - Plzeň 

250 Kč 
Heczková Anna              1000 Kč 
Hejzlar Samuel - Luh n. Morání 

300 Kč
Jelínkovi - Oráčov          2000 Kč
Mařasová Marie - Švýcary 

500 Kč
Moses Ladislav              1000 Kč
Sláma Milan                   1000 Kč
Vandas Jiří                      1000 Kč
Vávrová Marie                 500 Kč
Vedralová Miloslava - Praha 10 

1200 Kč
Všem srdečně děkujeme



(ZÁVĚREČNÁ KAPITOLA)
Od převratu už uplynula řádka let a země stále žila v eufo-
rii. Proč? Nekonaly se žádné opasky! Asi právě proto ta
euforie. Ale bylo to tady, i když to přese všechno bolelo.
Adam se vrátil s rodinou z Finska, nemělo cenu komukoli
cokoli vykládat, nikdo by to nechtěl pochopit. Vrátil se ke
svému řemeslu, ale euforie držela i jeho.
Mohlo se, smělo se, nebyl strach. Tedy byl, z mafie. Ten
výraz se skloňoval, ale nikdo nebyl schopen určit, o čem je
řeč. Prostě mafie. Ta se rozlezla po zemi jako mor. A staré
struktury strouhaly mrkvičku: „Teď vidíte, zač je toho loket,
ta vaše demokracie!" A dobře věděly své. A tak se stále
nadávalo, jako zastara. A kdy se nenadávalo? Ale dnes
přese všechno to bylo radostné.
Tak třeba Českobratrská církev evangelická slavila výročí
svého založení, ke kterému její otcové, představitelé tehdy
církve Reformované a Evangelické luterské, dospěli hned
po vzniku Československé republiky v prosinci 1918. Bylo
to hezké setkání, žádné tirády, žádná paráda, ale nechyběla
ani legrace a hlučící veselí, jak tomu bývalo při společných
setkáních v létě v zimě, na brigádách, na kurzech, na horách
či sborových setkáních, prostě tam, kdekoli se dva nebo tři
z těchto nejmenších sešli. Zcela v duchu jedné z těch nejvěr-
nějších této církve, která před desetiletími žádala svého
oddávajícího duchovního, aby největší ozdobou její svatby
bylo kázání. A vzpomínalo se. Dlouze. Však se mělo nač!
Zahraniční host oslav se podivil, jak čeští evangelíci dokáží
naslouchat tolika řečem.
A to ještě nevystoupil biskup Radkovský, představitel
plzeňské římskokatolické diecéze. Při jeho pozdravu se
všichni přítomní drželi pevně svých židlí. Ano, již jsme to
četli, ale proč to nezopakovat: hovořil o významném pří-
spěvku pro českou křesťanskou pospolitost, ekumenickém
překladu Bible, který v šedesátých a sedmdesátých letech
vznikal především díky péči teologů dnes slavící církve.
Přítomným se až zarazil dech, když naslouchali slovům bis-
kupa. Vždyť pro české evangelíky druhé půle 20. věku má
překlad tentýž význam, jako měla pro jejich dědy a báby
Kralická šestidílka. Znamenala soudržnost ve víře, ale i vzá-
jemnou soudržnost v jejich církevních společenstvích, ve
farních sborech.
Ve školách se dnes již málo hovoří o významu Kralické bible
pro český moderní jazyk. Moderní jazyk je dnes úplně jinde,
ale ať chceme nebo ne, bez Kralické by nebyl takový, jaký je,
byl-li by vůbec – a i když ta je nám již archiválií, bez ní
bychom prostě nebyli tam, kam jsme se dostali. Kam jsme se
dostali? Dostali jsme se dál, nežli naši otcové? Vlastně jsme
byli na tom jako oni. Uchovali jsme si své i ve vichřicích
časů!
Adam Stava seděl v zadní řadě ve Smetanově síni Obecního
domu. Tam také se před těmi osmi desetiletími čeští refor-
movaní a luterští církevní hodnostáři dohodli na spojení
svých církví a vytvořili dnešní Českobratrskou církev evan-
gelickou. Jejich potomci se tady sešli, aby se radovali, že se
dokáží i dnes po vzoru svých prabáb vzdělávat, a to i v
době počítačů a letů do vesmíru, v době zárodku globaliza-
ce, s níž se pomalu sžívali.
Cinkali skleničkami, jak si připíjeli, usrkávali kávu ze svých
šálků, bez okolků drobili z ukusovaných zákusků, jak nesta-
čili ani polknout, když si vzájemně chtěli co nejvíc povědět.
Uprostřed nevázaného veselí přítomných se Adam stáhl
sám do sebe. Často mu otec zdůrazňoval, proč dostal své
jméno, mezi vrstevníky tehdy opět neobvyklé. I za to mohla
válka, vlastně nacismus, prostě nacistická zvůle, která vyža-
dovala, aby v době německé okupace každý občan doložil
svůj árijský původ. I František Stava se této svévoli podří-
dil, a i z toho vytěžil své. Matrikář na úřadě mu za úhradu
vypsal po pořádku jména všech předků, tak jak předcháze-
la jeho otci, také Františkovi. Vyčetl různá jména, nejčastěji
se objevovalo jméno Josef a Jiřík. Nejstarší zaznamenaný

však pocházel z půle sedmnáctého století, nějaký Adam
Stava, který si vzal za ženu Annu, jejíž příjmení však není
vůbec uvedeno. Jen rok jejich sňatku 1665. S obdivem vzpo-
mínal Stava na archiváře svého rodného místa, jak dokázali
zanést jména všech jeho předků. Jako nevěsty se vystřídala
děvčata snad ze všech dnešních rodin, žijících již v mnoha
pokoleních na zdejších březích Olešenky. Uvědomil si, jak
jsou v této oblasti téměř všechny rodiny spřízněny. Pravda,
podle archivních záznamů si některý Stava vyrazil i dál. A
dobře udělal! Jejich rod se alespoň poněkud ozdravil. Ale i
ty vzdálenější námluvy vedly nanejvýš tak někam přes
kopec. A když se za války mladým Stavům narodil jejich
druhorozený, bez váhání mu dali jméno nejstaršího archiv-
ně doloženého Stavy. To jméno se v rodopisu víckrát neob-
jevilo, i když se na něj vzpomínalo. Až nyní, podle uvážení
rodičů. Kdoví co je vedlo k rozhodnutí svého syna tak
pojmenovat. O starém Adamovi se na Rzech vědělo i mlu-
vilo. Z pokolení na pokolení si rodiny sdělovaly jeho vzdor,
kterým si uchovával pronásledovanou bratrskou víru mezi
všemi utrakvisty, kteří i v těchto končinách představovali
náboženskou většinu. Pocházel ze dvora Dlouhé, přes
kopec od Hrádku, směrem na Olešnici a na sklonku svého
života zažil na svém dvorci misii, která měla zajistit, aby se
jeho žena již nedokázala ve své hluboké víře modlit a nero-
zuměla biblickým textům. Učívali jsme se to v dějepise, jak
letopisec legát Piccolomini, tedy pozdější papež Pius, hovo-
řil s obdivem o náboženském vzdělání husitských žen: Bibli
prý vykládají lépe nežli leckteří panáčci. Anna, jedna z těch
vykladaček písma, přivedla Adama Stavu ze sedmnáctého
století k poslušné bratrské víře. Zřejmě to byla její láska ke
kralické Šestidílce, kterou jejich potomci nedávno vykopali
ze skály, na níž stojí stavení Stavů. Nebyl to však až tento

předmět doličný, co určovalo Stavovu rodinu našeho věku?
A Adam dvacátého století proklouzával životem své doby.
Ve škole se opět zabydlel, co mu zbývalo. Prý ale trvalo, než
se přizpůsobil. Co to odcizení způsobilo? Dva roky jiného
prostředí, anebo prostor, ve kterém se po ty dva roky Adam
spokojeně proháněl? Jiní zase, poměrně s obdivem, připo-
mínali, že prý ho přechod zpět vůbec nepoznamenal.
Ano, díky Bohu, Adam se nechal sdružovat, byť i s vlast-
ním, jedinečným úhlem odklonu od fyla svého prapůvodu,
kdy se každý paprsek jeho vychýlení přese všechno vztaho-
val ke středu přeslenu, svazku, do něhož, dle jezuitského
myslitele, fylum přerůstalo.
Jak jinak, když i Adam, jako i jiní jedinci, tápal. A co víc,
budou tápat. Ale nechávají se utvářet! Ale když potom
vyrazí, pozor na odpoutávání od vlastní individualizace! Ta
musí nutně spět vpřed, a nejen do pochybné, nahodilé, až
svévolné rozmanitosti tápavé mnohosti, jež se vymaňuje ze
spění a odpoutává se od reflexe vlastního úsilí. Ať si Adam
pociťuje zpomalování rytmu své krajiny! Ale mnohá rozma-
nitost hrozí příživnictvím, snad, čtenáři, spíše porozumíš,
napíšu-li parazitováním. Ano, pozor na parazity, na ty malé
ďáblíky, kteří nám mimo jiné způsobují i tolik běhání, do-
kud je všechny nespláchneme.
I lidová pohádka o nich ví své! A my si je neuvědomíme?
Necháme si jimi nahlodávat své ustálení, které tolik potře-
bujeme?
Při církevních oslavách ve Smetanově síni Adam seděl a
hleděl slepě před sebe. Byl si vědom vlastní rozbíhavosti, a
tak si chtěl uvědomit alespoň úhel svého vychýlení, jeho
mezní bod, za kterým nastává sklouznutí z cesty. Dodnes
hledá místo dopadu po tom obrovském skoku, na který se
rozeběhl. Najde ho? A víc! Udrží si směr svého rozběhu ve
víru vichrů a bouří věků minulých i dob nadcházejících?
Vybral si správnou startovací dráhu? Nepřešlápl? A co to
místo dopadu po obrovském skoku, ke kterému dospěl, ke
kterému se odvážil? Bude ho stále vyhledávat? Musí. Musí
věčně hledat nové a nové obnovování!
Oddechl si, že nezahlédl protestující skupinky naivních
evangelických snílků.
Pravda, pravda, pravda?
Slogan těch protestantů! Ale i jejich pravda moc ublížila a
zranila. No, pranice z toho nebyly, ti druzí se stáhli, ale…!
Uvědomil si Adam cíl dopadu? Se startem si poradí. Dobře
si promyslel, řekli jsme si to již, jak se rozeběhnout, kudy
běžet. O trati svého dlouhého běhu ví, ale ví, kam doběhne?
A kdo to vůbec ví? Ano, dnes již běhá. Je běžcem, dokonce
na dlouhé tratě. Kdepak vláček. A jednokolejka? Romantika
mládí! Adam se již dávno nevozí!
Teď slyšel zadout zvuk polnic. Ten již dávno od startu až
dodnes doprovází jeho běh. Zní v rytmu jeho kroků.
Startovní listina je přísně vedena. Každý účastník běhu
života je v ní zanesen. Každý účastník toho běhu může zví-
tězit! Nikdo není první, ale všichni musí doběhnout. A vítěz
je každý, kdo doběhne. Jak snadné. Slyšíme to stále. Ale
málokdo doběhne. Jak to, že jsou takové ztráty? Takový od-
pad?
„Adame, nepůjdem se po všem proběhnout?" plácnul ho po
zádech Karel, který k němu přistoupil a vyrušil ho z přemí-
tání. Ne nadarmo lidé z Interkalichu druhé půle šedesátých
let, dnes jich tu bylo hojně, pěstovali sport. Fotbal, cvičení 
v tělocvičně, to všechno byla průprava na jejich výšlapy po
horách. Dodnes vzpomínají na svou výpravu do klášterů
rozsetých po karpatských výšinách. Jednotlivé túry se stou-
páním i několik set metrů tehdy zvládali a ještě si stačili
zdůvodňovat své výkony. Určili si klášter, ke kterému se
chtěli dostat, a během cesty se roztrhli. Vybrali si rozmanité
cesty, jedni karpatskými vesnicemi, jiní dali přednost zlézá-
ní horských štítů, ale do kláštera se museli dostat. A došli.

LETNÍ PŘÍLOHA
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ISBN: 80-239-3779-0, EAN: 9788023937794
Formát: 194 stran, 21x15cm, česky, brožovaná vazba, 260gr.
Rok vydání: 2005 /1. vydání/
Kniha připomíná zkušenosti člověka, jenž si „na náměstích vycinkal" dnešní dobu, ale především zažil hrůzné udá-
losti minulého století: válku, teror padesátých let, osmašedesátý se vším všudy, ale i normalizační bezpráví a blb-
nutí. V knize tedy píši o některých událostech ke konci války (o náletech), o únoru 1948, o popravách a lámání
osobností v padesátých letech, o závanu uvolnění koncem 60. let a Palachově sebeoběti; několika obrazy shrnuji
období normalizace, ale i dobu po převratu s jejími negativy, která protagonista knihy vnímá trpělivě. 
A několika obrazy, aby děj nebyl vytržen z dějinného kontextu, popisuji studentské revoluční nálady konce 60. let
i jinde v Evropě (Finsko, SRN).
Přes všechna napětí, která líčí, je kniha pokojná: její člověk na svou dobu nahlíží pohledem vědomého křesťana,
který i přes váhání ve víře, ke kterému dospěl pod tlakem všech událostí doby, opět nachází své místo v životě.
Kniha vyjadřuje přesvědčení, že i praktikující věřící se svým životem podíleli, byť jen z malé částky, na celkovém
pnutí doby, které přemohlo komunistický útlak a přispělo k návratu naší země k jejím historickým kořenům.
Vypráví o společenském působení lidí zakořeněných v církevním životě. Některá témata čtenáře nutí k častému
zamyšlení.

Marek E. Světlík

Kostel Českobratrské církve evangelické v Merklíně



Nikdo z účastníků výpravy neodpadl. Ano, zvítězili.
Překonali všechny překážky, které si již před staletími zdej-
ší mniši sami vytkli. Tehdy ti mladí lidé pochopili, co to
znamená dokonat svůj běh. Spěli výš a výš. Ale pozor, jak
připomíná náš myslitel: Není vrcholků bez propastí.
A dutí jejich polnic, jejich běh k vítězství, oslnivá běloba
jejich bytí zahnala šelmu, jež se Adamovi zjevovala na moři
a už se ho zase zmocňovala. Chtěla běsnit jak tehdy na
moři, dobývala se do sálů, ale bezzubá, bezrohá zde jen
poletovala jak pohádková bílá paní a sama od každého z
přítomných ucukla, jak jen se o ně otřela. Že by cílová
rovinka?
Tehdy na moři Adam potřeboval pomoc, aby mohl pokra-
čovat ve svém běhu vítězství.
Kam? Tam, kde je! I když to je prý slzavé údolí, na jehož
cestách kdekdo klopýtne. Jammertal si pojmenovali obyva-
telé pražských Nuslí svou čtvrť. Lidé myslí vůbec víc na
utrpení než na radost, na strasti než na potěšení. A co by
ještě nechtěli. Navymýšlí si. Co vidí, o čem slyší, co spřá-
dají?
Od lidových vyprávěček při draní peří či jiných starodáv-
ných činností přes fausty, golemy, drákuly až po fantomasy,
007 a jiné fantasmagorie, jimiž si lidé vysvětlují, obhajují či
zdůvodňují svou sebedůvěru, sebejistotu, jimiž si dodávají
odvahu pro svůj běh. K čemu? Ptáte se. Rozhlédněte se ko-
lem! Cožpak dění kolem nás nevyžaduje notnou dávku otr-
losti? Aby ne, když si člověk sáhl i na prapůvodní zdroje
svého lidství; co lidství, přírody! I to mu bylo dopřáno. Jak
s tím naloží? Zatím si tyto doteky zobrazuje k obrazu své-
mu. Čím to? Jak dlouho bude ještě bažit po vysněných silá-
cích, šikulech, ba i stvůrách a ne po té nabídce, kterou si člo-
věk naší polokoule připomíná vždy počátkem zimy.
V Obecním domě bylo toho dne skutečně rušno. I při pro-
gramu se po chodbách procházeli známí, konzumovali, co
se nabízelo, a hlavně vedli vzájemné rozhovory, které ústi-
ly až k rušivým chvílím. O přestávkách následoval doslova
gejzír radostných překvapení ze vzájemných setkání a
poznání se po mnoha a mnoha letech, po desetiletích.
Adam sledoval nová ztvárnění takových lidských představ.
Ostatně to krátilo chvíli i jemu. A i jeho to uvolňovalo, to je
pravda. A aktivovalo mu to i rozum. A strávení pekla ho
vyžaduje až až! Aha, život se vším, co přináší, je Adamovi
peklem? Dětskou hru nebe – peklo – ráj zažil, že mu zůstá-
vá mementem? Co z toho? Adam je strašpytel. Žádný 007.
Bojí se všeho, ale z toho svého jednokolejného vláčku už
dávno přestoupil. Co se nacestoval autostopem! Uchvácen
sledoval v jednom křesťanském středisku v savojských
Alpách přenos prvního přistání člověka na Měsíci. Ano,
započalo nové období podmanění přírody člověkem! Ano,
nastal nový modus vivendi pro člověka a Adam musel být
při tom. To mu již skutečně nestačil jeho vláček motoráček.
Toto přistání jednou provždy vyřešilo hospodářské potřeby
člověka takovým skokem, že až zmarnilo všechny revoluce
sociální i všechny ostatní. Vědomí člověka získalo nové roz-
měry, které v sobě nutně obsahují jejich řešení. Jak proroc-
ky promluvil Jan Čapek k Howardu Bardovi před svými
sdruženci!
Ve svém soustředění se náš člověk vracel o jeden historický
zlom dějin své země zpět, do toho osmašedesátého, k cír-
kevní slávě jejího padesátiletí. Co znamenaly dvanáctky
starozákonnímu lidu, pro zemi, kde žil náš Adam, symbo-
lem se stávaly osmičky. I když v těch Čechách jsou chápány
spíše fatálně. I osmašedesátý, jak jsme si již pověděli. Co

všechno přinesl. A je pravda, Čechy pěkně zamával. Kdo ví
proč? Politicko-společenská katarze? František Stava byl o
tom přesvědčen.
Co církev. Ještě stále tomu tak říkáme. Anebo zná někdo lepší
pojem pro sdružení těch, kteří používají ratio jen k usnadně-
ní své práce? A vyřešilo by její problém nové pojmenování?
A jeho život? A ty osmičky v českých dějinách? To vše se mu
stalo mementem pro život podle zásady semper reformare.
Na úřadě v Helsinkách se jednou Kováč zeptal, co Adam
myslí pojmem staré struktury. Tomu tenkrát připadalo hlou-
pé říkat komunisti, nebo stále bolševici, a tak používal tako-
vý neutrální pojem: staré struktury. Kováčovi se ani to nelíbi-
lo, a tak nějak opět provokoval.
A tehdy si Adam uvědomil, jak aktuální je ten atribut užíva-
ný ve vztahu k církvi: semper reformanda!
Oslavy v Obecním domě provázelo skutečně nevázané vese-
lí účastníků: Hluk, hluk, hluk radostných a překvapivých
zvolání, řečí, klapot podrážek a podpatků, cinkot nádobí.
Adam byl ještě zamlada, kdy lovil a sbíral povědomí o živo-
tě, jednoho sobotního podvečera ve Staronové synagóze.
Vstupní branka do synagógy nebyla uzamčena. Tenkrát ještě
zdaleka nenastal turistický nápor, prošel tedy dozadu ocho-
zem pro ženy. Vedla ho zvídavost. Až ke vchodu se chodbou
nesl hluk, jak kdysi u nich ve třídě o přestávce. Jakoby drmo-
lení, které nebralo konce. Až pootevřenými dveřmi spatřil
klátící se postavy, jak s pomůckami v ruce či bez nich stále
cosi odříkávaly. To si vybavil staré vyjádření: je tu rámus jak
v židovské škole. Tato vzpomínka našeho muže provázela při
dnešních církevních oslavách. A tato skutečnost mu vadila.
Asi z profesionálních důvodů.
V sále neustále probíhaly oslavné projevy. Octl se v napětí.
Pořad v sále a bezprostřední přirozené veselí v předsálí, které
posluchače v zadních řadách sálu bezesporu rušilo.
Až, jako několikrát s Evou, ve chvílích největšího uspokojení
a spolehnutí, nevěděl nic z programu v sále a hluk venku šel
mimo něho. Vlastně ne. Sedě na své židli v sále, tleskal těm,
kteří skončili své projevy, a současně se vciťoval do shluku již
dávno vykrystalizovaných atomů básníkova kvádru. Ano,
nyní se tu již o sebe třely křemeny, které jiskřily, co povídám,
plály, a co chvíli se sdružovaly mimořádnou silou vzájemné-
ho přitahování, aby se vzápětí rozdělily, vytvářejíce tak rov-
nováhu společenství, tak jak ho toto místo určovalo.
Aby to nebylo slyšet! Ať se Adam zprvu bránil lomozu,
který se nesl prostorami, nemohl si od něho pomoci.
Ale co nemohl! Vždyť on nechtěl!
Seděl sám. Pocítil žár, jako by se pod jeho židlí rozhořel spa-
lující oheň, úpornou bolest, jako by seděl na řeřavých uhlí-
cích. A nejen to. Cítil - snad ne pach spalujícího se masa?
Ano, on hořel! Opět pocítil osamocení jako tehdy na lodi při
plavbě do Helsinek. Ale teď ho nesvíral pocit marnosti jako
na moři. V tu chvíli mu skanuly slzy po tvářích, doslova se
kutálely. A pocítil, jak se žár pod ním náhle rozlil a zachvá-
til všechny prostory a on teď seděl doslova ve středu Ohně,
jenž kolem plál tou nejbělejší září. Ten tam byl pach spále-
niny, ta tam byla bolest. Ve srovnání s tímto ohněm pozem-
ské katastrofické požáry působily jak Alšovy ohníčky za
podzimních smrákajících se odpolední na sklizených
polích, zažehnuté mladičkými pastevečky. Naším Ohněm,
ten ale plál, jak zpívá básník, a plápolá i nadále a plát bude
na věky, skryti v hloubi jeho plamenů, které s hřmotem spa-
lovaly vše nečisté, s úsměvem a v té nejlepší zábavě pro-
cházeli všichni přítomní s hlučným cinkotem sklínek chut-
ného moku, jak si opětovně připíjeli na pozdrav a na radost

ze setkání a stále až bezohledně kolem sebe drobili pochu-
tiny, z nichž si přikusovali, a polykali vše plnými hrdly,
právě tak, jak si připíjeli z cinkajících skleniček. Řeči se
vedly, vtípky sršely, vzpomínkami se žilo. Bylo nač… Je ten
oheň nesežehl – již dávno byli zakaleni údělem svým i
svých předků. Údělem střídání dob, ale i mrazu bitevních
polí, popravišť, věznic a káznic do ruda vybarvených tou
prazvláštní purpurovou lidskou šťávou, jejíž sedlinu věky
již dávno přetavily v karmín. I náš Adam, ten křemínek
jiskřící při každém dotyku, natož úderu, nyní doslova sršel.
Ano. Již nehleděl do hlubin země, do nichž se chtěl na širé
mořské pláni uchýlit. Co chvíli některý z přátel, když pro-
cházel kolem, ho bujaře plácl po rameni. To se valily balva-
ny pod sílou erupce toho vše otřásajícího ohnivého spole-
čenství a prostředí.
Kam se hrabou všechny rachejtle a petardy, gejzíry ohňo-
strojů proti Ohni, který spaluje vše nečisté a naše vzrostlé
kmeny tak chrání. Je tu stále tentýž a na věky.
„Tluče bubeníček, tluče na buben…," najednou Adam za-
slechl popěvek klukovské písně a hlas, na který nikdy neza-
pomene. Nemůže!
Vzpomínka, kterou mu hlas vyvolal, dunivý oheň naráz zti-
šila a uhasila a nahradila ho. Dunivý oheň, který Adama
provázel celé dnešní shromáždění, mu v tu chvíli utichl a
zmizel. To se před mužem postavili Tomáš a Líba Vančuro-
vi. Tomáš s jejich klukovským popěvkem a Líba se smíchem
naplno, od ucha k uchu, svobodná, právě tak, jako když
vycházela s Adamem ze Slávie, kde potřebovala slyšet jeho
ano.
Adamovi bylo okamžitě jasné: Jak by tu oni mohli chybět!
Tomáš ani nestačil přerušit svůj zpěv a Adam se halasně jak
ve chvalském třešňovém sadu připojil. Píseň svého útlého
dětství již společně dozpívali do konce. Bez bubínků, i pře-
sto k údivu přítomných, ale také k jejich pobavení. Co na
tom, že to mnohé pohoršilo. Ale křepčení jejich skupinky a
jejich hlasy, za ta léta vycvičené nedělními chvalozpěvy,
strhly nakonec i ostatní a předsálím slavnostně naladěné
Smetanovy síně se jako gejzír radosti ze shledání po těch
desetiletích, a vůbec po útrapách, které přítomní společně
po dlouhá desetiletí prožívali, nesly i tóny prosté národní
písně Tluče bubeníček…
Dopisuji toto vyprávění, pročítám, co všechno má Adam za
sebou, a když jsem si to promýšlel, zcela bezděčně mi při-
šel na mysl údiv:
Ecce homines!

Nepátrej, čtenáři, po konkrétním Adamovi. Neobjevil bys
ho! Takových lidí je bezpočet, i když se ztrácejí v bezejmen-
né mase lidstva naší doby. Jak ta jehla v kupce sena. To při-
rovnání přišlo zcela bezděčně na mysl. Vyžaduje však při-
pomínku: budeme-li kupku sena přehazovat, abychom
našli jehlu, může nás pořádně bodnout. Ano, spíš dřív pích-
ne, než ji najdeme.
A zvídavého čtenáře tak i bodne postava Adama Stavy. Jako
by se na něho hodil dnes již zapomenutý kralický biblický
příměr – chudí duchem.
Ani padouch, ani hrdina. A už vůbec ne šedá zóna!
Výraz chudý duchem je většině čtenářů již neznámý, drtivé
většině těžko srozumitelný, ale přese všechno v naší spo-
lečnosti tolik potřebný. V Bibli jsou takto označované osoby
navíc velebeny! Divili bychom se, kolik jich přese všechno
najdeme i dnes mezi sebou.
Hledejme je! Ptejme se na ně, na prostředí, ve kterém se
pohybují – tiší v zemi.
Kniha nechce jitřit, ale rozhodně chce varovat před zapo-
mínáním a podceňováním příčin všeho, co si člověk i v mi-
nulém století musel vystát. Upomíná nás na duchovní lho-
stejnost a nedbalost, do které život svou náročností člověka
strhává. Ať v minulosti nebo dnes.

Interiér kostela Českobratrské církve evangelické v Praze - Smíchově

Kostel Českobratrské církve evangelické v Praze - Braníku



HLEĎTE, ABY NIKDO NEOPLÁCEL
ZLÝM ZA ZLÉ...

1TE 5,15
Jedno známé přísloví praví: „Za
dobrotu na žebrotu.“ Možná, že se
nám již někdy stalo, že jsme se 

z dobré vůle snažili někomu pomo-
ci, ale situace se obrátila proti nám.
Apoštol napsal tato povzbudivá
slova křesťanům, kteří také žili ve
světě zkaženém hříchem. Byli pro-
následováni, trpěli zlé věci od svých
blízkých i jiných. Autor mohl tato
slova napsat, protože sám takto
oplácel. Sám prožíval těžkosti, pře-
sto se modlíval za své nepřátele. Po-
máhal, sloužil, odpouštěl, žehnal,
miloval právě tam, kde jiní nenávi-
děli. Proto jeho slova mají pro nás
moc a inspirují k dobrému
...ale vždycky usilujte o dobré mezi
sebou...
Církev je skvělým místem, kde
může být budováno dobré ovzduší
přijetí, odpuštění a lásky. Je zřejmé,
že jen takto žijící sbor bude přitaho-
vat jiné a Pán Ježíš Kristus bude

přebývat s radostí v prostředí, které
je mu vlastní. On vždy usiloval o
dobro. I on  miloval, prokazoval
dobro - a byl odmítnut.
... a vůči všem. 
Svět je nádherným místem, aby-
chom v něm žili svatý, praktický
život. Kristus velmi rád býval v
tomto světě. Naši nevěřící bližní
jsou milováni Pánem Bohem. „Bůh
tak miloval svět, že dal svého Sy-
na." Jsou milováni i námi? Doká-
žeme jim naslouchat, pomáhat,
přát dobré věci a modlit se za ně? 
V následování Krista se pro ně  obě-
tujme. 
S přáním Boží moci k činění dobra

Tadeáš Firla, 
kazatel Církve bratrské, 

Český Těšín

Evangelický
týdeník
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Neoplácet zlým se vyplácí

Pracuje, a to bez přestání, tak nám
odpoví Ježíš (J 5,17). Jenže zatím už
Bůh ustanovil sedmý den, požeh-
nal jej a posvětil, neboť v něm pře-
stal konat veškeré své dílo stvořitel-
ské (Gn 2,3). Člověku pak přikázal,
aby v ten den nepracoval, ale věno-
val se společenství s Bohem, pro
něž je určen. Den odpočinku má
pro něho blahodárný a radostný
význam.
Záhy se objevila otázka, zda Bůh
není porušitelem zákona, když pra-
cuje i v sobotu. Nikoli Filo, řecky
mluvící Žid a židovští rabíni kon-
cem 1. století se shodli v tom, že
Bůh pracuje i v sobotu, neboť jinak
by Boží prozřetelná péče každý
týden ustala a svět by se ocitl bez
Boha, a jak utržený ze řetězu by
skončil v nicotě. I když Bůh v sobo-
tu pracuje, nemůže být obžalován,
že nezachovává zákon o sobotě. Je
přece Pánem, a tedy Pánem i nad
sobotou. Nad ním není žádný Nej-
vyšší soud. Nelze se od něho odvo-
lat k evropskému či mezinárodní-
mu soudu. 
Pracuje i v sobotu, ač lidem přiká-
zal, aby nepracovali. Poslal Abra-
hama zabít syna (Gn 22,3), ač přiká-
zal "Nezabiješ". Dovolil Izraelcům,
aby si od Egypťanů vypůjčili kleno-
ty a ujeli s nimi (Ex 12,35), ač přiká-
zal "Nepokradeš". Ježíš přikáže v
sobotu uzdravenému, aby od-nesl
své lože domů (Mk 2,11), ač Bůh
přikázal o sobotě: "Nebudeš dělat
žádnou práci ty ani tvé dobytče."
Tak argumentují Kraličtí vykladači -
viz jejich poznámky, šťastlivče,
máš-li je!
V sedmý den Bůh přestal konat své
stvořitelské dílo. Z toho někteří
usoudili, že svět je hotové dílo, kte-
ré nepotřebuje nic přidat ani ubrat.
Otáčí se a běží tak, jako dobře zho-
tovené hodiny - automaticky. To

ostatní, co se na světě děje, je výsle-
dek práce a péče člověka. Někteří z
nich za to Bohu děkují, jiní už na
něho vůbec nedbají, jako by nebyl.
Všechnu odpovědnost vzal na sebe
člověk, zbožný nebo bezbožný.
Není třeba dodávat, že ten zbožný
zůstal stát v půli cesty, v minulosti,
jeho zbožná slepota zazdila Boží
přítomné a budoucí dílo a už je
nevidí. Chybí mu radost z toho, co
Bůh dělá nyní a co ještě udělá. Na-
opak křesťanská víra se raduje z to-
ho, že Bůh pracuje bez přestání.
Kdyby nebyl stále při díle, kdyby
byl pracoval jen těch 6 dní, museli
bychom sami sebe a všechno ostat-
ní považovat za kopii originálu:
Jako by někde nahoře zůstal pra-
vzorek člověka a všeho ostatního a
na svět by přicházely jen kopie, sé-
riové výrobky s číslem. Nesporné
je, že jistá sériovost existuje. Počítá s
ní chirurg, když otevírá skalpelem
tělo člověka, počítá s tím, že najde
na patřičném místě játra, slezinu či
žaludek, jako by šlo jen o lidské
tělo, ne o tělo určitého jednotlivce.
Lidé jsou si velmi podobni vzhle-

dem a postavou, nos a oči mají na
hlavě. Jen úsměvem  se liší od zví-
řat a jiných tvorů. Znovu tedy: je
každý člověk jen sériový výrobek,
žádný originál? Pohled do dějin lid-
stva a do našich dnů by tu sériovost
skoro potvrzoval. V Osvětimi, na
koncentráčnických pryčnách viděli
jste ležet osobnosti, originály nebo
bezejmenné lidi s číslem? Ne, ne-
měli jméno, natož titul, měli jen
číslo. Je to důsledek toho, že někte-
ří lidé, bachaři, se dali do služby
nelidskosti, ale oni byli v řadě ti
poslední, k nim patřili ti velmi od-
povědní, kteří zůstali doma u svých
rodin a nakonec mnozí, skoro vše-
chen lid, který nechtěl vědět, proto
nic nevěděl, oni a my podobně,
všichni jsme zazdili Boha do minu-
losti nebo jsme mu dali výhost
vůbec ze všeho a usurpovali pro
sebe všechnu moc, ale i odpověd-
nost!
Bůh pracuje bez přestání a každý
člověk je originál. Žalmista volá
Boha k svému počátku: "Ty jsi mne
vyvedl z života matky," (Ž 22,10)

Nevím, jak to vnímáte vy, ale mně většinou nesedí takové ty nastři-
hané TV vsuvky během bohoslužeb. Každoročně sleduji přenos z
Betlémské kaple a velmi mě udivilo, že během tak svátostného oka-
mžiku, jako je slavení památky večeře Páně, letos uvedla Česká tele-
vize výstup pana Mgr. Radka Zapletala. Nemám nic proti tomuto
finančnímu zpravodaji Ústřední rady CČSH, který se - soudě podle
přílohy Českého zápasu (38/2007, str. 5-6) - proslavil návrhem reformy,
která posuzuje církev podle podobných měřítek jako komerční firmu.
Spíše nechápu, proč zrovna on a proč během vrcholných okamžiků
eucharistického společenství. Úplně jinak by to vyznělo od nějakého
moderátora na začátku nebo na konci pořadu. Navíc, tradicionalisté v
tuto dobu očekávají spíše varhany beze slov.
Myslet si však můžeme cokoliv. Světem vládne touha být na obra-
zovce. "Začínáme zase doporučovat sami sebe?..." (2 K 3,1) To ostatně
dokládají i dodatky politiků následujících po požehnání. "Být viděn"
možná znamená "být uznáván". Zdá se, že mediálně známá tvář pro-
sadí snáze to či ono. Ovšem v případě člověka, který se zapletl do
bohoslužby věnované jinému reformátorovi, bych neviděl záměr.
Režisér se snad snažil, aby se divák nenudil. Situace však vybízí 
k určité vzpomínce na Boží bojovníky.
Mistr Jan nebyl manažer a nechtěl, aby církev byla firmou. Kritizoval
snahu kléru hromadit hmotné bohatství. Místo něho si vážil hodnot
ceněných v nebi. Změny, které prosazoval, nevycházely z žádné mar-
ketingové analýzy, ale z Písma svatého. Nastartoval mravní a duchov-
ní obrodu národa, a to i přesto, že jeho následovníci tehdejší církev na
čas ekonomicky zdecimovali. Jsem přesvědčen o tom, že není dobré
nechat řídit církve lidi, kteří se především zajímají o peníze. Jde přece
o vyšší cíle.
Hus nezklamal a osvědčil se stejně jako apoštol Pavel: "...skrze slávu
i pohanu, skrze zlou i dobrou pověst; jako bludaři, a přitom pravdo-
mluvní, jako neznámí, a přitom dobře známí, jako umírající, a hle
žijeme, jako trestaní, a přitom nevydaní na smrt, jako zarmoucení,
stále se však radující, jako chudí, avšak obohacující mnohé, jako nic
nemající, a přitom všechno vlastnící." (2 K 6,8-10)

Ivo Kraus

Kdosi se do Husa zapletl

Co dělá Bůh?

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Není to tak dávno, kdy byla v ČT
diskuse zástupců politických stran
na téma Církve. Myslím, že to bylo
v době ministrování Vítězslava
Jandáka. Mezi pozvanými byl také
přítomen zástupce KSČM. Když
byl vyzván k vyjádření na toto
téma, tak odpověděl, že KSČM má
církve zařazeny do kapitoly sudet-
ští Němci, šlechta, církve. Možná,
že mu to tak trochu nešťastně ujelo,

ale tím řekl vše. Sudetští Němci a
šlechta jsou pro komunisty odjakži-
va čímsi nežádoucím, a co jiného
může znamenat zařazení církví do
této kapitoly. Z toho lze snadno
usuzovat, jak bude vypadat v
poslanecké komisi onen "dobrý a
poctivý kus práce", o němž sou-
druh Pavel Kováčík ujistil kolegy
poslance.

Jaroslav Voříšek

Ad Církve 
k poslanecké komisi

Dokončení na str. 4

Dálniční Kaple Smíření vyrostla na dálnici D5 poblíž Plzně - viz str. 2



2 ET-KJ

ERC K ČLÁNKŮM LÉKAŘSKÁ ETIKA A ETIKOTERAPIE
Ekumenická rada církví v České republice je společenstvím křesťanských
církví, které usilují o vzájemné porozumění a spolupráci. Jednou z oblastí, v
nichž tyto církve spolupracují, je i zdravotnictví. V nedávno zveřejněných
článcích Lékařská etika a etikoterapie (Časopis lékařů českých 147, 2008, č.5,
str. 258 – 260) a Lékařská etika a etikoterapie II (Časopis lékařů českých 147,
2008, č.6, str. 303 – 306) je ERC spojována s kryptoreligiózní esoterickou eti-
koterapií, která – aplikována v nemocniční duchovní péči - by ve svých
důsledcích mohla poškodit pacienta. Jako představitelka tohoto směru eti-
koterapie je jmenována paní MUDr. Eva Kalvínská, která v současné době
spolupracuje s Komisí ERC pro duchovní službu ve zdravotnických zaříze-
ních.
Mohu za komisi prohlásit, že naší snahou je maximálně dbát na kvalitu
péče. Naším pojetím je citlivé doprovázení pacienta (příbuzných, personá-
lu) s plným respektem k jeho (jejímu) osobnímu přesvědčení a dodržováním
zásady nonmaleficience a beneficience. Tato východiska jsou zachycena v
Dohodě o duchovní péči ve zdravotnictví mezi Ekumenickou radou církví
a Českou biskupskou konferencí (zde), která je jediným oficiálním doku-
mentem ERC v této věci. Z příloh Dohody (etický kodex, kvalifikační před-
poklady pracovníka) je patrné, že duchovní péče v pojetí ERC je v souladu
s evropskými standardy (www.eurochaplains.org). Zástupce komise je také
aktivním členem European Network of Health Care Chaplaincy a účastní se
pravidelných konzultací (zprávu je možno najít na http://www.eurochap-
lains.org/czech.htm) .
Ze stejných zásad vycházela i koncepce pilotního kurzu Evangelické theo-
logické fakulty Univerzity Karlovy, který proběhl v akademickém roce
2007/8 ve spolupráci s 1. a 2. lékařskou fakultou UK. Praktická část kurzu
byla inspirována metodikou Clinical Pastoral Training (CPT). V zájmu kva-
lity péče je CPT zaměřena na osobu kaplana v rámci skupinové supervize.
Jsme přesvědčeni o tom, že pro kvalifikované duchovní doprovázení v kli-
nických podmínkách nestačí jen pouhá církevní příslušnost, dobrá vůle ani
vzdělání, ale specifický (zkušenostní) výcvik.
Z výše řečeného je snad patrné, že ERC nedává prostor dogmatičnosti žád-
ného druhu, tím méně kryptoreligiózní esoterické etikoterapii. Taková vý-
chodiska a praktiky jsou pro nás nepřijatelné pod touto i jinou terminologií.
Paní MUDr. Eva Kalvínská má naši důvěru, oceňujeme její přínos, neboť po
léta usiluje o zřízení standardní duchovní péče v českých nemocnicích.
Vždy nás vedla k otevřenosti vůči pacientům, kteří nemají své duchovní
zázemí ani domovské společenství v žádné klasické církvi, ale přece mají
své duchovní potřeby. Nikdy nezpochybňovala naše křesťanská východis-
ka a nevnášela do obsahu ani do praktické podoby naší služby žádné esote-
rické prvky.
Myslím, že by bylo škoda prohlubovat v tuto chvíli rozpory mezi těmi
nemnoha lidmi, kterým duchovní potřeby pacientů leží na srdci. Spíše jsme
v situaci, kdy bychom měli spolu mluvit, naslouchat jeden druhému a hle-
dat konsenzus. 

Pavel Pokorný, 
referent Komise ERC pro duchovní péči ve zdravotnických zařízeních

PRAVOSLAVNÉ ŽENY HOVOŘILY O SVÉM POSTAVENÍ V CÍRKVI
Ženeva – WCC. Za posledních 10 let došlo v účasti pravoslavných žen na
životě církve k významným změnám, avšak mnoho z toho, co je znepoko-
juje, pravoslavné autority stále ještě nevzaly do úvahy. – Tak zní závěr mezi-
národního shromáždění pravoslavných žen. Poslední mezinárodní konzul-
tace žen v rámci pravoslavných církví se konala v Istanbulu v Turecku v roce
1997. Od té doby se podíl pravoslavných žen na životě církve zlepšil: cír-
kevní struktury uznaly potřebu věnovat se specifickým potřebám žen; ženy
dostaly příležitost sloužit v některých pozicích a tu a tam se podílet na roz-
hodovacích procesech. Stále však nemají takřka žádný přístup k stipendiím
pro teologické studium a s tím souvisejícím možnostem být zaměstnankyně
v rámci církve, k tréninkům a možnostem poskytovat pastorační péči a další
služby v církvi, velmi zřídka jsou členkami rozhodovacích orgánů v církvi. 
Těmito tématy se zaobírala 5 denní konzultace ve Volose v Řecku, sponzo-
rovaná Světovou radou církví. Konala se 8. – 12. června a zúčastnilo se jí 45
žen z východních a orientálních pravoslavných církví z Evropy, Blízkého
východu, Asie, Austrálie a Severní Ameriky.

Ekuména vo svete 27/2008

Vážená redakce,
přečetl jsem si vámi vydané Kostnické jiskry, č. 21-22/2008 ze 16. července
2008. Musím vám bohužel sdělit, že se mě velmi nemile dotkl článek „Původ
– můj i váš" v tomto čísle KJ otištěný, jehož autorem je Josef Veselý. Přes-
něji řečeno, dotkly se mě úvodní věty tohoto článku, které hovoří o genea-
logickém bádání jednoho synovce autora článku.
Tím synovcem jsem totiž já, a pranic se mi nelíbí, že moje genealogické
zájmy se staly „berličkou" k tomu, aby autor uvedl další, a chápu že důle-
žitější, části svého článku. Mé pohnutky ke sledování minulosti rodu
Urbánků autor nemůže znát, nikdy se mě na ně neptal, a přesto v článku
tyto pohnutky, i genealogický výzkum obecně, subjektivně dezinterpretuje.
Navíc uvádí zcela chybný časový údaj, který jsem mu nesdělil a jímž se
může pravý autor odborných bádání cítit poškozen.
Myslím, že svůj článek mohl autor napsat i bez úvodních vět, bylo by to
férovější a tím i opravdovější. Je mi líto, že jeden z mých strýců, navíc eme-
ritní evangelický duchovní, si takovou triviální pravdu neuvědomil.
Přivítal bych vaše vyjádření, resp. uvedení tohoto dopisu pod rubrikou
„Názory čtenářů", či jinou, jak v tisku bývá zvykem.
S pozdravem                                                                                    Josef Ondra

Při pátrání v německém archivu
Jednoty bratrské v Ochranově
(Herrnhut) nedaleko Žitavy (Zittau)
o životě mého strýce Jaroslava Hejla
(1892-1920), který v letech 1911-1914
pracoval jako úředník v mlékárně
Jednoty bratrské v Ochranově, jsem
objevil zajímavé dokumenty týkající
se Lanškrouna a Čermné. Jednak to
je strojopis o 119 stranách od Ger-
trud Müllerové, kde vzpomíná na
dobu, kdy v Lanškrouně a v okolí,
zejména v Čermné, se v sedmdesá-
tých a osmdesátých letech 19. století
činil pokus o založení obnovené
Jednoty bratrské a jak zde vznikaly
domácí dílny na šití knoflíků.
Myslím, že by to mohlo být zajíma-
vým příspěvkem pro bližší poznání
sociální problematiky a života lidí
na Lanškrounsku a v Čermné.
Hartwig přišel do Čermné z pruské-
ho Slezska z Hrabství kladského z
obce Friedersdorf. Je zajímavé, že
Hrabství kladské bylo v 15. stol. spo-
jeno s Hrabstvím münsterbersko-
potštejnským. Münsterberg (dnes
polské Zenbice asi 20 km severně od
Kladska) se stal 1742 útočištěm
nejméně 5.000 exulantů pro víru,
kteří ve Slezsku utvořili řadu čes-
kých sborů jako Husinec, Dolní a
Horní Poděbrady, Čermnín, Bedři-
chův Hradec aj. Víme, že z Čermné
do Slezska odešla jedna rodina
Duškova a jiní.
V červnu 1999 jsem se účastnil v
moderně obnoveném exulantském
kostele ve Střelíně (jižně od Wroc-
lavi) vzpomínky, že tam před 250
léty založili český exulantský sbor. O
životě a díle W. Hartwiga, který v
Čermné za svého téměř čtyřicetileté-
ho působení zanechal významné
dílo v oblasti sociální a nábožensko-
duchovního působení. Pokusíme se
nejdůležitější připomenout.
Jak je známo, v roce 1722 moravští
exulanti (proto se jim v USA později
říkalo Moravští bratří), pocházející z
okresu Nový Jičín a od Fulneku, kde
do roku 1621 působil J. A. Komen-
ský, založili v Ochranově pod patro-
nací hraběte Zinzendorfa sbor Jed-
noty bratrské. V nedalekém okre-
sním městě Niesky založili čeští exu-
lanti rovněž sbor Jednoty bratrské.
Později po roce 1736 založili exulan-
ti z východních Čech a zejména z
Čermné několik sborů Jednoty bra-
trské v okolí Berlína a ve vesnici
Rixdorf u Berlína. Odešlo tam tehdy
přes 5.000 evangelíků, kteří byli ve

vlasti pro víru pronásledováni. V
říjnu 1998 navštívili potomci čes-
kých exulantů z Rixdorfu Čermnou
s jejich biskupem T. Clemensem,
jehož manželka má předky ve Vo-
děradech u Sloupnice. Tato „obno-
vená" Jednota bratrská z Německa
konala v 18. století misii v Evropě
(Holandsku, Dánsku, Anglii), ale i v
USA, v Karibské oblasti a v Africe.
Dodnes je v těchto zemích mnoho
sborů Jednoty bratrské a všichni
vědí, že jejich duchovní tradice
Jednoty bratrské pochází ze „země
otců" - z Moravy a Čech.
V naší zemi mohla být tato tradice
českých bratří obnovena až po tole-
rančním patentu 1781. Císař ovšem
dovolil jen reformované (reformace
švýcarské – helvetské) vyznání (k
němu se připojili čermenští evange-
líci) nebo luterské (německé refor-
mace). Teprve po r. 1861 s vydáním
císařského patentu byla tolerance
evangelíků rozšířena o určité svobo-
dy (pak teprve bylo dovoleno k čer-
menskému kostelu postavit věž).
Tehdy se Jednota bratrská v Ně-
mecku na synodu usnesla, že by se
mohla také v Čechách obnovit
Jednota bratrská. Prvním činem bylo
vyslání laického kazatele Wilhelma
Hartwiga. Přišel do Čermné v nadě-
ji, že zde najde bratry a sestry, kteří
budou mít vztah k Jednotě bratrské.
Hartwig však nalezl v Čermné po-
četný živý sbor reformované církve.
Domnívám se, že tehdejší farář
Čeněk Juren (působil v Čermné
1863-1887) neměl pochopení pro
poněkud pietistickou zbožnost
Hartwiga, a tak ten zde neuspěl se
snahou založit sbor Jednoty bratr-
ské. Více by se o tom mohlo zjistit v
ar-chivech. Ovšem po válce 1866
Hartwig nalezl v Čermné řadu sirot-
ků. Začal se o ně starat. Trpělivou
prací a neúnavným psaním dopisů
do Německa vyprosil peníze, aby po
založení sirotčince 1867 mohl 1872
koupit chalupu čp. 538 (dnes čp.
188), kde bylo ubytováno až 40
chlapců.Oficiálně chalupu koupila
společnost „Handlung W. G. Thrän
and Comp." pro Evangelickou bratr-
skou církev, jak se tehdy v Rakousku
obnovená Jednota bratrská jmeno-
vala. Za budovu s 6 měřicemi pol-
ností odkoupenou od statku čp. 189
zaplatili 4.500 zlatých. V září 1873
tato chalupa – sirotčinec vyhořel.
Nikdo by nevěděl, jak tato budova
vypadala, nebýt kresby uchované v

archivu v Německu. Je to vzácný
pohled od východní strany přes
Bájský potok včetně kříže, který tam
dodnes stojí. Kresba z roku 1873 je
zřejmě zhotovena několik měsíců
nebo týdnů před požárem.
Poté znovu musí Hartwig psát pro-
sebné dopisy do Německa a do círk-
ví v jiných zemích. Podařilo se mu
při všech starostech o sirotky opět
opatřit peníze, aby postavil již patro-
vou budovu podle vzoru čermenské
evangelické školy (čp. 128). Patrová
budova byla opatřena věžičkou 
s hodinami. Vše kryto černou břidli-
cí.
Vedle sociální práce konal Hartwig
také dílo náboženského vzdělávání
a misie a snažil se v Čechách založit
Jednotu bratrskou. To se mu podaři-
lo s čermenským bratrem Motlem
1870 v Potštejně, kde založili první
sbor Jednoty bratrské. Odtud se
Jednota šířila dále. V díle zakládání
sborů Jednoty pomáhal značně bý-
valý dlouholetý učitel evangelické
reformované školy v Čermné Václav
Vančura, který pak později působil
jako kazatel Jednoty bratrské a nako-
nec byl zvolen prvním biskupem
Jednoty bratrské v tehdejším Česko-
slovensku. Po posledním biskupu
Jednoty bratrské J. A. Komenském
byl v Čechách jeho nástupcem V
Čermné byla 1872 založena kazatel-
ská stanice Jednoty v bratrské spra-
vovaná sborem Jednoty Ústí n. Orl.
Z té doby je zachován také hřbitov
Jednoty bratrské v Čermné. Hartwig
zde velmi zdárně působil do roku
1904, kdy zemřel a je v Čermné
pochován na hřbitově Jednoty bratr-
ské.
V roce 1905 se stal správcem sirot-
čince kazatel Jednoty bratrské Fran-
tišek Kostomlatský po; jeho smrti
1920 domov vedla vdova Růžena
Marková (nar. 1874) až do roku 1939.
V listopadu 1932 budova opět čás-
tečně vyhořela. Za války byl v domě
domov důchodců, po válce opět
sirotčinec Jednoty bratrské. V pade-
sátých letech byl majetek Jednotě
bratrské zabaven a zřízen státní
Domov mládeže, který zde existuje
dodnes. – Když zde Jednota bratrská
konala po desetiletí zdárně důleži-
tou sociální práci, neměla by zde 
v tomto díle v čase svobody opět
pokračovat? Zatím v navrácení
majetku Jednota bratrská neuspěla.

Mgr. Miroslav Hejl

Názory čtenářů

Z církví u nás i ve světě Jednota bratrská v Horní Čermné

Jednou z největších osobností rané
dolnolužickosrbské biblistiky a
evangelické teologie je dějinami i
Božím rozhodnutím zastřený farář
Jakubica. Z českého podnětu po své
konvenzi v době reformace začal na
žarovském panství v Dolní Lužici

poprvé překládat základní dílo
křesťanského evangelického boho-
sloví – Nový zákon – přibližně po
roce 1523. Překlad Starého zákona
do dolnolužické srbštiny musel
počkat na následovníky, byl již nad
síly jediného překladatele. Jaku-

bicův překlad Nového zákona
nemohl být publikován, ale rukopis
se uchovává v novověké době v
západní části Berlína. Zůstal jednou
provždy velkým dokumentem
náboženské reformované dolnolu-
žickosrbské literatury a byl též
zároveň prvotním dílem celé lužic-
kosrbské literatury vůbec (horní i
dolní). Jakubica dokončil tento svůj
vysoce ceněný rukopis roku 1548
pod vlivem tehdy poslední Lut-
herovy Bible, ale i dalších českých a
německých reformovaných Biblí.
Jakubica dokázal touto svou Bohem
požehnanou překladatelskou prací
všeobecně vysokou úroveň dolno-
lužickosrbské náboženské evange-
lické vzdělanosti i v duchu evange-
lizačním.

Josef Lebeda

460 let od prvního překladu Nového zákona 
do dolnolužické srbštiny

Ekumenickou neděli, která je letos vyhlášena na 21. září, také každoročně
doplňuje tematická sbírka, letos na první českou dálniční kapli
"Smíření", která byla v tomto roce otevřena na dálnici D5 a je památníkem
všech lidských obětí dálniční dopravy a také, vzhledem ke své poloze na
tradiční cestě mezi Čechami a Německem, symbolizuje smíření obou sou-
sedních národů. 
Výtěžek ze sbírky zasílejte na účet Ekumenické rady církví v ČR 473 492
623/0300 pod variabilním symbolem č. 52725.

Sbírka k Ekumenické neděli 
na první českou dálniční kapli



Ojedinělého uznání i pozornosti
médií se dočkal ve věku 96ti let
farář Českobratrské církve evange-
lické Jan Jelínek. Ústředí ČCE
vydalo následující zprávu: „Náčel-
ník generálního štábu armády
České republiky udělil 22. 7. 2008
evangelickému faráři Janu Jelín-
kovi, pplk.v.v., pamětní plaketu -
Laudi Memorabilis - za neokázalé a
nezištné hrdinství a skutky, jimiž
zachránil desítky lidských životů
nejen v osudových chvílích druhé
světové války, ale i v pohnutém
poválečném období." Co se za
touto informací skrývá? A co na
jednom kazateli tak mimořádně
zaujalo naše sdělovací prostředky?
Farář Jelínek, narozený 19. 5. 1912 
v Zelově, byl v letech 1937-1944
kazatelem českého, reformovaného
sboru na Volyni v obci Kupičov,
tehdy na polském území. Ve váleč-
ných letech, uprostřed konfliktů,
posunů hranic, front a nezměrného
násilí, zachránil Jan Jelínek spolu se
svou manželkou Annou život
několika desítkám lidí, často stojí-
cích ve válečné vřavě proti sobě.
Šlo o Ukrajince, benderovce, Rusy,
Poláky, židovské uprchlíky. Ne-
jednou jim poskytli i ošetření. Na
faře nárazově našlo azyl tolik lidí,
že se tam nemohli vejít, a tak
pomáhaly i další české rodiny. Šlo
skutečně o „místo útočištné" biblic-
ké, starozákonní povahy. Na faře

mohli být vedle sebe shromážděni
lidé, kteří by mimo ni sáhli druhým
na život. 
Posléze farář vstoupil i s manžel-
kou do československé armády,
kde sloužili jako zdravotníci. Po-
stupovali na východní frontě. Poté
Jelínek pracoval ve vojenské zahra-
niční službě. Pomáhal přesídlovat
zelovské reemigranty a volyňské
Čechy. Zachránil také život řadě
emigrantů ze Sovětského svazu,
kterým hrozilo věznění v gulagu.
Vystavoval jim křestní listy s razít-
kem své dřívější kupičovské far-
nosti. Na otázku reportéra: „Takže
jste falšoval úřední listiny?" - mu
odpověděl: „Pán Bůh je láska." Od
roku 1947 se vrátil ke kazatelské
službě. Byl vikářem v Kralovicích u
Plzně pro Valeč a poté v Podbořa-
nech. Žel se stal také obětí komu-
nistické persekuce. Koncem pade-
sátých let mu věnovala zvýšenou
pozornost StB, až byl odsouzen na

dva roky pro pobuřování (1958-
1960). Poté pracoval deset let jako
dělník... Po převratu mohl konečně
svobodně působit kazatelsky ve
své církvi.
Farář Jelínek již v minulosti vojen-
ská ocenění obdržel, mj. také český
válečný kříž. V roce 2007 mu bylo v
jeho 95 letech uděleno vysoké stát-
ní polské vyznamenání. Naše čes-
ká prezidentská kancelář návrh na
Jelínkovo vyznamenání však od-
mítla. Pozoruhodné je farářovo
vyjádření: "Pro mne je Bůh všecko,
moje vlast a čest. Já se můžu před
Pánem Bohem postavit, že jsem od
žádného nic nechtěl a kde jsem
mohl pomoci, pomohl. A dovedl
jsem si získat i nepřátele; někteří 
z nich, když přišli ke mně, odchá-
zeli už jako přátelé." Zajímavá je
také jeho odpověď na otázku, kdy
se nejvíc bál. Řekl, že nejvíc se bál,
aby nemusel zemřít v bolševickém
vězení. 
Jan Jelínek je autorem knihy vzpo-
mínek a zamyšlení, která se jmenu-
je Pouštěj chléb svůj po vodě podle
citátu z biblické knihy Kaza-tel:
"Pouštěj chléb svůj po vodě, nebo
po mnohých dnech najdeš jej." Ne
nadarmo jsou farář Jan Jelínek
spolu se svou manželkou Annou
přirovnáváni k pověstnému Osca-
ru Schindlerovi a jeho manželce
Emilii. 

Jan Kašper

3ET-KJ

Statečný farář vyznamenán

Podle odhadů publikovaných nedávno prostřednictvím Rady Evropy
(neplést s Evropskou radou, orgánem Evropské unie!) trpí fyzickým násilím
ze strany mužů z bezprostředního okolí více než čtvrtina žen v Evropě. (Pro
upřesnění dodejme, že pojem „Evropa" se pro Radu Evropy neomezuje na
Evropskou unii. Členských států Rady Evropy je sedmačtyřicet.) 
To je podíl pořádně vysoký! (A nelze jej jistě svést pouze na hodně široké
vymezení Evropy.) O vysoký podíl se nepochybně jedná i v České republi-
ce. Vzhledem k pravděpodobné významnosti daného společenského jevu
lze vyjádřit podiv nad tím, jak málo se mu tuzemská média věnují.
Nanejvýš tu a tam bulvár u té či oné tzv. celebrity.
Co soudobá kultura takříkajíc „vyšší", serióznější? V poslední době jsem
téma domácího násilí zaznamenal v polském filmu Náměstí Spasitele a v
knížce Skalpely od francouzského spisovatele Charlese Gancela (Scalpels,
Buchet/Chastel Paris 2007). V obou případech běží o výrazné umělecké dílo
a v obou případech si tvůrci vzali námět přímo ze života.
Stručně o příběhu z Gancelovy knihy: Když žena nepřestane unaveného
muže zasypávat výčitkami ani po jeho opakovaných výzvách, zasadí jí tento
tři rány pěstí. Na ambulanci sice násilník ze slov ošetřujícího personálu
pozná, že partnerka jako příčinu úrazu (prasklého rtu) oficiálně uvedla
menší kolizi v autě, v očích všech zúčastněných i přihlížejících si však záro-
veň přečte jednoznačný odsudek. Odváží ženu (která je konečně zticha)
domů a cítí se provinile… (Takových „trapných příběhů", v nichž přímo
pulzuje život, obsahuje knížka Skalpely celkem deset.)
Z Gancelova příběhu zaznívá tón, který nenalezneme v bulvárních líčeních
násilných epizod z partnerských vztahů té či oné celebrity: totiž sdělení, že
ve vztahu, kde k domácímu násilí dochází, je nepřímo vlastním násilnickým
jednáním poškozován i násilník sám. Vždyť i ve chvíli, kdy jeden z partne-
rů druhého mlátí, zůstávají oba, pověděno teologicky, jedním tělem.
Známější než Gancelova knížka je zatím po světě polský film Náměstí
Spasitele (Plac Zbawiciela), který kritika u severních sousedů dokonce ozna-
čila za film roku 2006. U nás jej lze zhlédnout v rámci různých filmových fes-
tivalů. Snad někteří z čtenářů toto kruté, naturalistické sociální drama vidě-
li. Zmiňme jen první scénu násilí, kdy manžel za vlasy vleče manželku ke
své matce a nabádá ji, aby se tchyni omluvila za jakousi prostořekost. Také
nad touto scénou nechme kriticky zaznít slovo z Geneze 2,24: „Z té příčiny
opustí muž otce svého a matku svou, a přidržeti se bude manželky své…"
Samo sebou se rozumí, že ve filmu režiséra Krzysztofa Krauzeho nejsou
propagovány žádné produkty. Protagonisté tam pijí nanejvýš „herbaty"
(blíže neoznačený čaj). Z tohoto prozaického důvodu u nás také – snad s
výjimkou Bohdana Slámy – nikdo žádná sociální dramata netočí. V celé sou-
časné „vyšší" české kultuře zatím (pokud mi nic podstatného neuniklo)
téma domácího násilí (porůznu „vykukující" ze znepokojivých statistik) na
novodobého Mrštíka teprve čeká. Přesto od něj nelze odhlížet – patří k situ-
aci, do níž se zvěstuje evangelium.

František Schilla

Ludvík Švihálek: 
Tajemství budoucnosti, Praha 2006,
Advent-Odeon s.r.o.
Knihu dostala manželka darem, má
kapitoly: Co víme o budoucnosti,
Prorocká kniha knih, Židé, Proroctví
o městech starověku, Předpověděný
Mesiáš a Jaká je naše budoucnost.
Při otevírání modlitebny CA s.d. z
bývalé synagogy ve Veselí nad Mo-
ravou měl jsem sbor také pozdravit.
Pověděl jsem, že i když jsme křesťa-
né, máme různé důrazy. Tak jako
jméno přítomného předsedy církve
br. K.Nowaka zní stejně jako moje, a
přece se liší. Vztahy obou našich
sborů (ČCE v Javorníku nad Velič-
kou a Adventistů s. d. ve Veselí) jsme
budovali na důvěře a osobních sty-
cích. Půjčovali jsme jim kostel, vy-
měňovali si kazatelny, jejich kazatel
přicházel i s pěveckým sborem.
Styky to byly pro obě církve neob-
vyklé, ale vůbec ne jediné.
Abychom lépe porozuměli následu-
jícímu stručnému obsahu knihy, při-
pojme předem několik poznámek.
Církev vznikla z hnutí Williama Mil-
lera (1782-1849), který dospěl na zá-
kladě výpočtů k nesprávnému závě-
ru, že Ježíšův 2. příchod nastane
1843/44. Po zklamání se hnutí roz-
padlo. Ty hlavní skupiny jsou ad-
ventisté s. d. a svědci Jehovovi. Toto
jsou základní důrazy, kde se lišíme:
Den odpočinku je dle Desatera sobo-
ta (hlásala Ellen Whiteová), dodržo-
vání jídelních předpisů blížících se
předpisům pro Židy. Význačná je
misijní a zvláště charitativní činnost
organizace ADRA. Církev křtí do-
spělé ponořením, praktikuje obřad
umývání no-hou před večeří Páně,
kterou vysluhuje chlebem a vinným
moštem, má pro všechny sobotní
školu a hlavně očekává brzký 2. pří-
chod Pána Ježí-še. Ve světě má 12
milionů členů, v ČR asi 8000, za oku-

pace byla zakázána a pak obnovena
letech 1952-1956.Blíží se do-slovné-
mu chápání Písma, my jsme zvyklí i
na svobodnější přístup k výkladu,
má status pozorovatele ERC. Církev
se sama považuje za ostatek, např.
dle Ř 9,27 „…Jen zbytek (Kral. osta-
tek) bude zachráněn". 
První kapitolka sděluje, že není v
lidských možnostech zahlédnout
budoucí události. „A přece je na
světě kniha, jejíž autoři tvrdí, že jim
bylo dáno nahlédnout za oponu
času." Jeden mladý adventista mně
řekl, že už se jednou spálili s lid-
ským předvídáním a počítáním.
Prognózy člověka nejsou spolehlivé.
V roce 1989 se angažovali prognosti-
ci , ale ani oni netušili zhroucení reži-
mu. V druhé kapitole popisuje autor
na několika místech biblickou kraji-
nu o to působivěji, že ji zná z vlast-
ního pozorování. My jsme kdysi as-
poň snili, že se tam někdy podívá-
me. Možnosti přišly nečekaně a rá-
di jsme jich využili. Viděli jsme i
popisované jeskyně v Kumránu,
kde byly nalezeny svitky ze 2. stol.
př. Kr., a to knihy Izajáše, části žalmů
a kompletní Daniel.Adventisté vě-
nují značnou pozornost knize Da-
niel a Zjevení Janovu, jiní křesťané
zase tyto knihy nevykládají příliš
často. Autor se u Daniela soustřeďu-
je na 2. kapitolu, kde ve snu viděl
Nebúkadnesar sochu, která měla
„hlavu ze zlata, ramena a hruď ze stříb-
ra, boky a břicho z mědi, nohy ze železa,
chodidla a prsty ze železa smíšeného s
hlínou. Pak se objevil kámen… udeřil do
hliněných nohou té sochy a rozdrtil ji."
(Tak má vzniknout věčné králov-
ství.) Adventističtí vykladači vysvět-
lují vidění takto: Je to Babylon,
Médo-Persie, Řecko, Řím a chodidla
a prs-ty mají být evropské národy,
které nebudou spolu držet, i přes
mnohé a všelijaké snahy, jako železo

a hlína. Dalším pokusem je Evrop-
ská unie, budoucnost má ukázat
správnost výkladu proroctví. U Da-
niela v 7. kap. je další obraz již po-
psaných říší v podobě zvířat – lva,
medvěda, levharta a strašné šelmy.
Poslední šelma má na hlavě deset
rohů a pak ještě narůstá malý roh. To
má být Římská říše a její dědic Řím-
skokatolická církev. V knize se obje-
vuje dost kritiky na tuto církev dle
Da 7,24-27. Obrazy nám někdy sku-
tečně připomínají inkvizici, křížové
výpravy, protireformaci atd. Toto je
nejostřejší část knihy, je těžké se s ní
ztotožnit. Další kapitola nese název
Židé. Autor knihy mimo jiné píše:
„Pokud někdo požaduje jasný důkaz pro
výjimečnost a pravdivost Bible, zde je:
Židé." Popisuje množství pronásle-
dování Židů, rozptýlení, pogromy
až po šoa, kdy jich zahynulo ze
zvůle Hitlera šest milionů. Jen jeden
biblický citát z knihy: „Hospodin tě
rozptýlí do všech národů… Mezi těmi
národy nebudeš mít klidu… nebudeš si
jist svým životem“ (Dt 28,64-66).
Kniha se zabývá i jmény nějak vý-
značných Židů. Uvádím jen namát-
kou, Georg Gershwin, Albert Ein-
stein, Lev Trockij, Rothschild, praž-
ský obchodník Šemuel Maisl, Gu-
stav Mahler, ale také Karel Marx a
Bedřich Engels. Židovského původu
měl být i Kryštof Kolumbus. V bib-
lických proroctvích je i o návratu Ži-
dů: „Hospodin tě uvede do země, kterou
obsadili tvoji otcové." A tak 14. května
1948 vznikl stát Židů Izrael. - Násle-
dující kapitolka píše o Kartágu (z
města Týru), Babylonu, Ninive a dá-
le je zmiňován extrémní islám.
Poslední dvě kapitoly mluví o před-
pověděném Mesiáši a budoucnosti.
Židé dle Starého zákona čekali a če-
kají v různých vlnách Mesiáše (Po-
mazaného, řecky Krista). Mnozí,
zvláště vzdělanější Židé, zklamaní

Tajemství budoucnosti

Domácí násilí a Geneze

ze všelijakých falešných mesiášů,
začali žít představou mesiášského
věku. Tedy nepřijde nějaká nadpři-
rozená bytost, ale působení moud-
rých lidí způsobí duchovní obrodu
národa a věda a technika způsobí
všeobecný blahobyt. Ovšem, jsou i
jiné mesianismy, např. Karla Marxe,
křesťanů, které se blíží k již uvede-
nému, osvícenství… Jiní zase vidí 2.
příchod v okamžiku smrti člověka
vycházející z představy o nesmrtel-
nosti duše. Pozemský život Ježíše
Krista a jeho biblické předpovědi si
nemusíme zvlášť připomínat - snad
jen jedním citátem: „Až přijde Syn
člověka, bude jako za dnů Noe..."(Mt
24,37-39) O tom dni a hodině však neví

nikdo… ani Syn, jenom Otec sám" (Mt
24,36). Ale nejde o pasivní očekává-
ní. V knize je varovná příhoda, jak v
Německu v třicátých letech 20. stole-
tí mladíci v hnědých košilích terori-
zovali židovské obchodníky; bylo to
považováno za okrajový jev. Jen aby
tomu tak nebylo i dnes. V církvích
jsou různé přístupy k Písmu. Když
se málo počítalo s Duchem svatým,
objevilo se letniční hnutí. Stejně tak
je to s druhým příchodem - objevili
se adventisté. Konec Zjevení Janova
píše:„Ten, od něhož je to svědectví, pra-
ví:,Ano, přijdu brzo.’ Amen, přijď, Pane
Ježíši!" (Zj 22,20) Lépe by bylo knihu
přečíst a udělat si vlastní úsudek.

Jiří Novák

Recenze



Bohoslužby

Emeritní senior bratr Klobása na-
psal v ET-KJ č. 21-22 „otevřený do-
pis" k uplynulým osmdesáti rokům
našeho milého bratra Bronislava
Kielara, někdejšího kazatele a řek-
něme přímo skutečného faráře v
Krnově. Bratr Klobása nemůže znát
o kazatelích svého někdejšího seni-
orátu vše, a proto mu nelze vůbec
vyčítat jemné nepřesnosti v jeho
článku. Rád bych doplnil onu část
„dopisu", že jubilantu nebyl dopřán
pětiletý pobyt na fakultě, studium
odborné literatury atd. Poslední vy-
dání knihy V proměnách času 1969-
1999 (Kalich 2002) píše:„V dubnu
1971 navázalo staršovstvo (v Krno-
vě JN) kontakt s kurátorem sboru
ČCE v Šenově u Ostravy Bronisla-
vem Kielarem, který tehdy dálkově
studoval KEBF v Praze."
Už jako mladí jsme se my, sebevě-
domí posluchači stavební fakulty
VUT v Brně dohadovali, zda dálko-
vé studium je skutečně plnohod-
notné, a přitom jsme zapomínali na
řadu roků práce, znalostí a zkuše-
ností ve zvoleném oboru. Hrdě se

hlásím k tomu, že jsem spolužákem
bratra Bronislava na tehdejší KEBF
v Praze. Tam jsme dojížděli od roku
1969 společně po tři roky na kon-
zultace. Bylo nás deset, mnozí jsme
již měli ukončenou jinou vysokou
školu, já byl z ročníku nejmladší.
Měli jsme zde společenství poslu-
chačů z ČCE, CB i BJB. Znalosti
mnohých byly takové, že jsme se
nejednou se vší úctou domlouvali s
přednášejícími a bylo to ku prospě-
chu obou stran. Pamatuji si jména
některých spolužáků, někteří již
zemřeli, stejně jako profesoři. Vedle
bratra Kielara s námi studoval Ka-
rel Rys z Ústí nad Labem, funkcio-
nář lidové strany, bratr Špidlík,
kazatel CB v České Třebové, sestra
Věra Kachyňová z Brna, která se
ráda blýskla tím, že učila prof. Petra
Pokorného (ředitele dálkového stu-
dia) v nedělní škole. O rok níž byla
Pavla Mrázková, sestra doc. Jiřího
Mrázka, ale s námi se zúčastňovala
konzultací. Dálkové studium nás
přimělo studovat až přesmíru lite-
ratury, kterou bychom stejně četli, i

kdybychom nebyli posluchači
KEBF. Bratr Kielar patřil do našeho
společenství, spolupracoval s námi
při rozmnožování některých po-
třebných textů, vzájemně jsme si
korespondovali a všichni jsme vy-
tvořili kamarádské společenství, i
když nám chyběla bezstarostnost
mladých denních studentů. Dnes
už nevím, jak komu bylo studium
„ukončeno". Mně telegramem, že
nemám jezdit na další konzultaci a
bude následovat vysvětlení. Nená-
sledovalo… Nezmiňoval bych se o
tom,kdyby naše studium nebylo
všelijak zpochybňováno a nazývá-
no nějakým kurzem… Po dalších
letech není už třeba uvádět víc.
Zpovzdálí jsme službu br. Broni-
slava pozorovali, byli jsme si pro-
hlédnout i zrestaurovaný krnovský
kostel a vyslechnout jeho kázání.
Musíme povědět, že měl výbornou
průpravu, byl člověkem na svém
místě. Za někdejší spolužáky přeji
od Pána všechno dobré.

Jiří Novák

PRONAJMU BYT 2+K.K. na Černém
Mostě k nastěhování 15.8.2008.
Tel.: 724369172 

Č. 24
KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na
Schafberg 1783 m, cykloturistika,
v zimě sníh až do Velikonoc, pest-
rý venkovský podzim je zážitek
nezapomenutelný! Horské túry
začínají přímo u domovních
dveří. 

Ještě k bratru Bronislavu Kielarovi Inzerce

SENIORÁT ZÁPADOČESKÝ

Českobratrská církev evangelická
AŠ, 352 01; Ne 10.00 /něm. 8.30/
Husovo nám. 3, f Pavel Kučera
ČERNOŠÍN, 349 58; Ne 10.00 (a.c.e);
14.30 (b.d)
Husova 249, f Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ, 331 52; Út 17.30
Nový obvod 137, a. Jiří Marván 
DOMAŽLICE, 344 01; Ne 9.00
Kostelní 93, a. Karel Šimr 
HORNÍ SLAVKOV, 357 35 Nové Sedlo;
Ne 12.45
Karlovarská 140, a. Radek Matuška
CHEB, 350 02; Ne 8.45
ul. 26. dubna 5, f Lubomír Líbal
CHODOV U KARLOVÝCH VARŮ, 357 35;
Ne 9.15
Dukelských hrdinů 281, f Radek
Matuška
CHRÁST U PLZNĚ, 330 03; Ne 9.30
Železniční 477, f Karel Šimr
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.15
Zahradní 33, f František Pavlis
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ, 345 06; Ne 9.00
Dělnická 359, a. Jan Satke 
KRALOVICE, 331 41; Ne 9.00
Žatecká č. 480, f Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, 353 01; Ne 10.00
Lidická 189/16, f Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC, 334 52; Ne 9.00
Husova 201, f Jan Satke
NEJDEK, 362 21; Ne 9.00
Husova 525, f Bob H. Ogola
OSTROV, 363 01; Ne 10.00
Jáchymovská 170 
PLZEŇ - KORANDŮV SB., 301 50; Ne 9.30
Anglické nábř. 13, f M. + H. Hama-
riovi
PLZEŇ - ZÁPADNÍ SB., 301 00; Ne 9.00
Němejcova 2, j Renata Šilarová
PODBOŘANY, 441 01; Ne 11.00 (a.c)
Politických vězňů 300, f Jana Kad-
lecová
PŘEŠTICE, 334 01; Ne 9.00
Rebcova 557, f Jan Satke
ROKYCANY, 337 01; Ne 9.30
Jiráskova 481/II, j Ondřej Pellar
SOKOLOV, 356 01; Ne 10.30
Petra Bezruče 501/7, j Pavel Knorek
STŘÍBRO, 349 01; Ne 10.00 (a.c.d.e)
Masarykovo nám. 15. a. Daniel Ma-
touš 
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.30
Máchova 357, f Alfred M. Satke

Církev bratrská
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Bulharská 2061/29A, Jan Valeš ml. 
KLATOVY, 339 01; Ne 9.00
Masarykova 367/III, Zdeněk Šplí-
chal 
PLZEŇ, 301 00; Ne 9.00
Doudlevecká 31, Zdeněk Šplíchal

Evangelická církev metodistická
HORŠOVSKÝ TÝN, 346 01; Ne 16.00
(b.d.e)
Nádražní 79, Zdeněk Eberle
KARLOVY VARY, 360 01; po domluvě
Zámecký vrch 45, Miloslav Čech
PLZEŇ 1 LOCHOTÍN, 323 00; Ne 9.30
Bolevecká náves 2, Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3, 301 24 ; Ne 9.00
Husova 14, Petr Procházka
TACHOV, 347 01; Ne 10.00
Náměstí Republiky 85, Milan Mrá-
zek

Bratrská jednota baptistů
AŠ, 352 01; Ne 9.00
Táborská 9, Alois Boháček
CHEB 1, 350 02; Ne 9.00 
Libušina 4, David Sláma
CHEB 2, 350 02; Ne 9.30
Mírová 6, Jan Katušťák
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Závodu míru 112
KRASLICE, 358 01; Ne 10.00
Fučíkova 1639 
SOKOLOV, 356 01; ne 9:30
Brněnská 486, Michal Jílek
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.00
Havlíčkova 42, Jaroslav Pospíšil

"oddělil sis mě v mateřském nitru"
(Ž 71,6). "S každým dítětem jsou
všechny věci nově stvořeny a ves-
mír je vystaven zkoušce," pověděl
G. K. Chesterton. S člověkem všech-
no tvorstvo povstává z nicoty do
existence podle Boží vůle, která
tvoří non stop, i v sobotu a v neděli

tak, že jedny povolává do existence
a druhé v jejich existenci zachová-
vá. Všechno tvorstvo s člověkem v
čele zjevuje svou existencí dobrý
Boží záměr pořádat divadlo, do
něhož vstoupí i Bůh, zastoupen
svým Synem, neboť v té hře jde o
záchranu lidstva a všeho tvorstva
ze zabloudění na novou cestu svět-

la. A v té hře mně Ježíš svěřil jednu
maličkou, ale v Božích očích vý-
znamnou roli.
Nechť si každý řekne: Neocitl jsem
se na světě náhodou, ani jako sério-
vý výlisek člověka, nýbrž jako
povolaný, pojmenovaný člověk po-
dle Boží vůle a k jeho slávě.

Josef Veselý

Co dělá Bůh?
Dokončení ze str. 1

Pozvánky

Oznámení

OBČANSKÉ SDRUŽENÍ EXULANT
zve na konferenci „Exulant Jan
Amos Komenský" 19.-21.září 2008 v
Janských Lázních, objekt Sola fide.
Zahájení 19. 9. v 15.00 hodin. 
Program: 
Přednášky – prof. dr. Marta Beč-
ková, dr. Edita Štěříková, prof. dr.
Igor Kišš (Bratislava), dr. Dietrich
Meyer (Herrnhut), Mgr. Ondřej
Macek, dr.Daniel Herman;
Hudební vystoupení - premiéra
skladby česko-rakouského sklada-
tele Pavla Koutníka, hudba Ko-
menského doby (hudebníci z Víd-
ně), dětský pěvecký soubor Řetízek;
21.9. od 10,00 hod. bohoslužby v
Žacléři na místě posledního roz-
loučení exulantů s vlastí.
Ubytování v Sola fide: 200-250,-
Kč/noc, snídaně 50,-Kč, oběd a
večeře á 60,- Kč.
Podrobnější informace a přihláš-
ky: Pavel Čáp, Brechtova 778/4,
schránka č.25, 149 00 Praha 4 –
Háje; tel. 604175061; e-mail:
pavel.cap@email.cz 
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Všem bratřím a sestrám sborů,
kolegům a dalším přátelům děku-
ji za jejich upřímná blahopřání k
mým narozeninám. 

Zdeněk Navrátil
emer. farář ČCE, Hustopeče u Brna

* * *
Dne 1. srpna 2008 zemřel dlouholetý
kurátor a presbyter farního sboru Čes-
kobratrské církve evangelické v Praze
10 - Strašnicích Daniel Titěra.
Rozloučení s ním a poděkování za jeho
život se bude konat při zvláštních boho-
službách dne 24. srpna 2008 v 16.00 v
modlitebně strašnického sboru v
Praze 10, Kralická 4.

Tuto otázku položil při dějepisném
TV pořadu "O poklad Anežky
české" v neděli 20.7.2008 moderátor
Marek Eben skupině horlivých sou-
těžících v areálu Břevnovského kláš-
tera v Praze. A zdál se být velmi
uspokojen správnou odpovědí, že
jich bylo 160 - počet, který zvolil ví-
tězný hlas jako nejvyšší ze tří mož-
ností navržených k volbě. Touto
otázkou i odpovědí bylo divákům
naznačeno, že husité byli ve své do-
bě vlastně jen škůdci, kteří bezohled-
ně ničili to, co mohlo dodnes sloužit
jako vzácná kulturní památka. Tato
vsuvka na okraj pořadu mne zarazi-
la oním jednostranným zaměřením
na husitskou minulost, což jsem
zdaleka nečekal z úst moderátora,
jehož jsem si už dávno oblíbil i jako
herce, komentátora a písničkáře. (S
jeho vzácným otcem, hudebním
skladatelem Petrem Ebenem, mu-
žem ekumenické otevřenosti, jsem
se rád seznámil již v 70. letech při
přípravě nového Evangelického
zpěvníku. On sám do něho ochotně
přispěl svými osobitými nápěvy: EZ
314, později ještě 616, 671, 678, 684, i
svou vlastní písní: 613.) Přístup M.
Ebena v TV se mně nyní jevil jako
zbytečně tendenční. 
Je smutné, že právě mladší generace
TV diváků, která dnes už spíše
postrádá o husitské době objektivní
historický obraz, si mohla odnést z
tohoto pořadu zcela jednostrannou
představu, že husité byli jen fanatič-
tí ničitelé a bořitelé. Kdo jim vysvět-
lí objektivní pravdu, že to nebyli
husité, kteří vyvolali ono hrůzné
válečné dění, ale křižácká vojska slo-
žená z cizáků najatých Římem, která
zákeřně vtrhla do Čech, aby zničila
Husovy stoupence, kteří se rozhodli

pro svátostné přijímání i z kalicha?
Napadeným husitům pak nezbýva-
lo než se bránit proti nepřátelské
přesile. A když pak nepřátelská kři-
žácká vojska docházela plné podpo-
ry i od klášterů (namnoze cizác-
kých), stejně jako od šlechty oddané
Římu, museli husité bojovat i proti
nim jako páté koloně v zemi. A tak
docházelo podle tehdejšího způsobu
boje i k dobývání a likvidaci nepřá-
telských klášterů, stejně jako pan-
ských hradů. Přitom bohužel po-
sléze docházelo - v důsledku chilias-
tického očekávání brzkého konce
světa - i k bezohlednému ničení na-
hromaděného klášterního bohatství,
což dnes ovšem pokládáme za kul-
turní barbarství. Tento dobový ob-
raz jsem si odnesl z hodin dějepisu v
období první republiky a zdá se mi
být logicky správný i dnes. 
Když už bychom tedy chtěli vypočí-
távat škody napáchané v naší minu-
losti od husitů, pak by měly být

spravedlivě odhadnuty i škody způ-
sobené náporem pěti křížových
výprav během období jedenácti let,
kdy křižácká dobyvačná vojska u
nás loupila a plenila jako všechny
jiné námezdné armády. Ale to by asi
bylo těžko spočitatelné. Nesnáz při
zpětném dějinném ohlížení je v tom,
že jsme vždy nějak ovlivněni svým
přístupem, které straně jsme naklo-
něni. Ale představovat husity v TV
pořadu výslovně a jen jako ničitele
klášterů je nefér, jestliže zůstává
zamlčeno spravedlivě hodnotící
vysvětlení. Je to podobná nesnáz, ja-
ko kdyby vás napadl nějaký násilník
a vy mu v sebeobraně rozbijete nos,
ale pak vás jeho strana označí s ohle-
dem na jeho krev za neurvalého
násilníka. A tak o vás mluví i na
veřejnosti. - I pokud jde o historii, je
třeba vždy spravedlivě hodnotit obě
strany věcí a událostí. Odváží se
však v TV někdo zastat i husitů? 

Jiří J.Otter 

Kolik klášterů zpustošili v naší zemi husité?

Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de, Jiří Poto-
ček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23

Dne 29. června 2008 nás opustila sestra
Ludmila Košťálová, manželka em. čbr.
evang. faráře v Opavě.
Narodila se dne 30. listopadu 1928 v
Tršicích u Olomouce, kde její otec Jan
Kostruch byl ředitelem školy a máti uči-
telkou. Po přestěhování do Drahotuš
koncem roku 1940 absolvovala OŠŽP v
Hranicích. V tamějším sboru se po kon-
firmaci činně zapojila do církevního ži-
vota v tehdejším sdružení mládeže. Na
jejích sjezdech se také poznala se svým
manželem, mladým teologem Jarosla-
vem Košťálem. Po jeho návratu ze studií
v Kanadě se v r. 1949 vzali a manžel
nastoupil první místo faráře v tehdy

pohraničním sboru v Orlové. Lze říci, že
mu v jeho nelehké práci byla vydatnou
posilou a oporou. Dovedla se vypořádat
se službami v církevním životě i přesto,
že dala život čtyřem synům, kteří dnes,
ve zralém věku, mají velmi slušná spole-
čenská postavení. Nedělní bohoslužby
doprovázela hrou na klavír nebo harmo-
nium. Toto církevní poslání nezanedbá-
vala ani na druhém sboru v Opavě, kam
se v r. 1958 přestěhovali.
Život Lídy Košťálové lze shrnout do
dvou slov: Rodina a církev.
Heslu, které si mladí manželé vytyčili na
svatebním oznámení v r. 1949 „Já pak a
dům můj budeme sloužit Hospodinu"
zůstala celý život věrna.
Lído, nezapomeneme!

Ing. Jan Kostruch

Vzpomínka



Po několikerém nahlédnutí do nedávno vydaného sborníku
ČCE („Církev v proměnách času“ – 1968-1999), promyšleně
sestaveném přehledu života jejích současných sborů, sesta-
veného oficiálním mluvčím ČCE a dlouholetým vedoucím
tajemníkem Kancel. synodní rady M. Brožem mne neudivu-
je jeho přejně kritický pohled na jejich duchovní život, ale
vzbuzuje obecně tristní pohled na tendenci zeštíhlení počtu
jejich členů. To mne vede k častější otázce, proč tomu tak je,
že jejich život vadne, ne-li umírá, či zda celá církev nepo-
strádá už léta něco, co lze nazvat duchovním nábojem
svého poslání a tím i ztrátou přitažlivosti v oslovení dneš-
ního člověka.
Hledání příčin tohoto stavu: Neztrácí se nám poznání i
vědomí, že jsme od prvopočátků naší existence církví dia-
sporní, což nás sbližuje s pojmy misie či pastorace. Zvláště
v dobách mohutného náporu sekularizace se ztrácí nábo-
ženské cítění, čímž prochází i naše společnost již více než
200 let od nástupu osvícenské filosofie s následnými revo-
lucemi francouzskou a ruskou („Dějiny světa" sv. VII). K ře-
šení ústředního problému, patřícímu do kategorie nábožen-
ského myšlení, je nutno si především ujasnit základní otáz-
ku: „Jaké poslání má ve světě církev." Proto zkoumáme bib-
lický obraz církve za předpokladu spolehlivé exegese.
Křesťanská církev má hluboké kořeny v myšlení a praxi sta-
rého Izraele, zvláště v jeho misijním poslání. Dá se říci, že
už exodus věrného lidu Hospodinova z otroctví Egypta měl
své určité poslání zříci se falešných bohů a sloužit svému
Osvoboditeli. Stejně i jeho pobyt v babylonském exilu do-
svědčoval židovské komunitě věrnost Hospodinu (Daniel).
Okupace Kanánu Izraelem zaznamenala misijní situaci v
odvrhnutí model, jak stvrzuje Eliášův boj s baalismem s
důrazem, že jen Hospodin je pravým Bohem. Misijně si
počínali Ježíšovi apoštolé další generace věrných Kris-
tových následovníků v nerovném zápase s modlářstvím
různé podoby. I přes vleklé věroučné spory, které vedly 
k osudnému rozkolu tehdejší církve, panující v obou čás-
tech říše římské, rozpadlé v pátém století, nezlomily církev
v dalších stoletích v jejím misijním úkolu, získávání počet-
ných pohanských národů i ohněm a mečem. Dějiny křes-
ťanské misie sahají hluboko do středověku i novověku, kdy
byl pohanský svět naplněn misijní péčí církví, sloužící navž-
dy v nežádoucí rivalitě, tu a tam i v porozumění společné
věci Kristově. Nemalý podíl na rozšíření světové misie má i
pronásledovaná Jednota bratrská-Ochranovská, vysílající
řady misionářů do různých částí světa (v cizině s názvem
„Moravian Church"). České evangelické církve zůstaly bez
vlivu na světová misijní pole. Po 300 let zakoušely dopad
násilné protireformace a následnýého údobí ponížení tole-
ranční doby, trvající až do vydání Protestantského patentu
(1861). Vzájemné utrpení posilovalo naše otce v jejich mod-
litbách. Bůh opět splnil svá zaslíbení. Nastala doba vzniku
nových sborů, zvláště městských. Nejeden sbor děkuje
svému vzniku pečlivé pastorační péči prvních svých farářů-
zakladatelů. Tato skutečnost nás vede k myšlence „O
významu pastorace v úřadu faráře". Byl to významný boho-
slovec našeho století K. Barth, který rozpoznal vzájemnou
spojitost kazatelské služby s pastorací. Ta se děje už na
kazatelně a ze života lidí vstupuje do zvěsti kazatele. Ten
posluchačům přináší Slovo (Boží) se svou solidaritou, jindy
i výstrahou, krátce odpovědností za jejich spásu (1 Tm 2,4).
Připomínáme si Boží zaslíbení při věrnosti Hospodinu, ale i
jeho výstrahy před opomíjením Božího zákona či pohrdnu-
tím jeho milostí. Slovo života v Kristovuě evangeliu se tu
setkává i s těmi, kdo mu odporují. Tato vzájemná komuni-
kace může vyvolat střety mezi kazatelem a posluchačem.
Úbytek posluchačů pod kazatelnou věrného kazatele depri-
muje, nelze se tvářit, že se nic nestalo. V tom se pozná zra-
lost a zkušenost pastýře sboru, který není jen vyklada-
čem–exegetem, ale i pečovatelem svěřených mu duší.
Ježíšovo učení o dobrých pastýřích (viz Jan 10. kap.) stane
se v naší praxi příkladem. Při promýšlení koncepce misie či
pastorace nelze přehlédnout ústřední motiv české reforma-
ce, motiv eschatologický. K tomu ji přivedlo studium Písma
sv. Můžeme proto shrnout toto zvláštní teologické zaměře-
ní: „Všechno dění církve má smysl v očekávání parusie."
Přicházející Pán bude vše hodnotit. To bude ukončení dějin.
I nám v Božím díle je položena Kristova otázka: Když přijde
Syn člověka, zdali nalezne víru na zemi? (L 18,8). Nežijeme
z minulosti, ani pro přítomnost. Pro naději v Kristovo vítěz-
ství jsme i ve své přítomnosti i smrtelnosti lidem budouc-
nosti. Z tohoto aspektu je nutno chápat smysl sborové služ-
by. Ne poslední otázkou naší sebereflexe je „Vztah současné
církve (ČCE) k úkolům, které nám ukládá Řád i zřízení círk-
ve". Máme dlouhodobou koncepci v otázce pastorace či
misie i v měnících se okolnostech naší doby? Řada našich
synodů měla nepochybně tyto otázky na programu. Může

se ovšem stát, že z různých důvodů (i časových) nedošlo k
obecnému konsensu, ale jen časté poznámce: sy-nod bere na
vědomí". Ale každý přemýšlivý účastník ví, že takové usne-
sení nestačí a že je potřebí angažovat se v díle církve osob-
ně v určitém čase i místě služby. Jestliže se 88 sborů, uvede-
ných ve Sborníku – různé duchovní úrovně, těch soběstač-
ných i těch, které žijí na hranici faktické existence zmiňuje o
pastorační činnosti svého kazatele či určitého týmu, je to
dobré znamení o přijetí břemena nelehké služby tohoto
druhu. Za zmínku zde stojí nedávná zpráva z předního
brněnského sboru o povolání zvláštního pastoračního pra-
covníka mezi mladou generací.
Buďme si vědomi, že „V pastorační péči přijímáme mandát
od svého Pána". Tento nezastupitelný úkol má zvláštní po-
moc i ochranu, jíž se dostane všem, kdo věrně stojí v tomto
díle. Povzbuzení k této službě pastýřů lidu Hospodinova
slyšíme z úst našeho Pána: „Panovník Hospodin dal mi
jazyk umělý, abych uměl příhodně ustalému mluviti
slova...otvírá mi uši .. těla svého nastavuji bijícím..tváře své
neskrývám od pohanění" (Iz. 50,4-6). Z úst proroka pak
Hospodinovo slovo o shromažďování rozptýleného Jeho
lidu: „Tak shledávati budu stádo své, zahynulé hledati bu-
du, nemocné posílím" (Ez. 34,11-16). Jako vrcholná výzva
nejvyššího pastýře všeho Jeho lidu Ježíše Krista, který nám
odevzdává mandát nejzřetelnějších slov poslání: „Jdouce po
všem světě, učte všechny národy, křtíce je ve jméno Otce, i
Syna, i Ducha svatého" (Mt 28,18n). Proto i pastorace podle
Ježíšova vzoru je konfrontací člověka s Ježíšem a pozváním
k novému životu. Proto i v neúspěchu u lidí buďme si stále
vědomi slov písně: „Tvá, Pane Kriste věc to jest, jež nám zde
svěřena a že jest Tvá a pro Tvou čest, nemůž být zmařena"
(EZ 426). Nechť přítomnost Boží pomoci v této službě pocí-
tí všichni, kdo ji věrně konají.

Zdeněk Navrátil

LETNÍ PŘÍLOHA

Misijně-pastorační situace církve – Zamyšlení nad stavem sborů ČCE

„Vypadá to tady jako na Kozím hrádku," konstatoval před-
nášející, když se před ním otevřel prostor připravený ve
dvoraně evangelického sboru v Lysé nad Labem pro jeho
projev. Před kamennou hradbou stála na čerstvě posekané
travnaté ploše černá polní kazatelna s rudým kalichem.
Kolem ní se do půlkruhu vinulo šest řad laviček a židlí. Pod
korunou ořešáku, který na to vše vrhal blahodárný stín, pak
na návštěvníka zpovzdáli vlídně kynula budova toleranční-
ho chrámu. Ten je 6. července vždy otevřen, aby se příchozí
mohl kochat prostotou jeho interiéru, tak výmluvně odka-
zující k povaze rané církve. Právě ta byla mistru Janovi trva-
lou inspirací.
Za město, které je vedle evangelického sboru pořadatelem
akce, promluvil radní Petr Kopecký. Hlavní projev jsme svě-
řili emeritnímu faráři Josefu Kejřovi. Byla to dobrá volba.
Přednášející se ujal svého úkolu způsobem, kterým místu
vdechl ducha Husova. Nevedl akademicky neslané nemastné
řeči. Z každé jeho věty čišelo, jak se s kostnickým mučední-
kem ztotožňuje a prochází jeho zápasy spolu s ním. Globální
dobové obrazy se střídaly s detailními sondami. Nechyběly
ani aplikace vztažené k naší současnosti. Někdo mluví pět
minut a posluchačům to připadá nekonečné. Josef Kejř mluvil
půl hodiny a my jsme mu stále viseli očima na rtech.
Už mezi úvodní projevy vstupovalo komorní pěvecké sdru-
žení Ambrosius - ženský soubor z Hradce Králové. Druhá
polovina husovského setkání byla vyhrazena pouze jemu. V
hodinovém koncertě jsme slyšeli písně Husovy, Komen-
ského, Ebenovy, současných autorů, ale zejména spirituály.

Ty s českými texty jsme si s ním s chutí zazpívali: Jednou
budem dál, Já mám kocábku... Po potlesku se přidávalo. Ale
jen trochu. Nebe totiž ztemnělo bouřkovými mraky a my
jsme před sebou ještě měli cestu k Husově bustě, ke které v
tento den vždycky klademe kytici. Tentokrát to byly lilie ze
zahradnictví bratra Koníčka. Jen tak tak jsme je tam stihli
položit.
Oslavy se účastnilo 120 lidí. To odpovídá zhruba počtům
předchozích let. Mění se ovšem skladba účastníků. Přibývá
evangelíků a ubývá neevangelických občanů. S pořadateli
dobře kooperují městské věstníky a letos i Rádio Jizera.
Regionální média, včetně Nymburského deníku, nejen že
na akci nevyšlou svého zpravodaje, ale nezveřejní už ani
informaci o jejím konání. (Totéž ovšem platí i o evangelic-
kém časopise Český bratr.) Ale není třeba pokládat to za
fiasko. Ten nezájem lze vnímat i jako novinářský kompli-
ment vypovídající o tom, že se zde neděje nic plytkého,
skandálního ani tendenčního. Snad budeme takto poctěni i
napřesrok.

Emanuel Vejnar

Často jsme to slýchali a slýcháme dodnes: Hus, husité, tábo-
ři, Jednota českých bratří, to jsou vlastně socialisté – komu-
nisté končícího středověku, své doby, kteří tak jako nosívali
své středověké oděvy, mysleli a mluvili středověce, to zna-
mená nábožensky. Jejich víra v Krista, autoritu Bible a
všechny s tím spojené projevy jsou jako ty oděvy pouhé
vnější, dobové věci, které moderní, dnešní člověk odkládá.
Zůstává, má zůstat to podstatné, co nás s nimi spojuje, s je-
jich myšlením ztotožňuje. Je to jejich přesvědčení o rovnos-
ti a bratrství všech lidí a odtud plynoucí zaujetí pro sociální
spravedlnost, které dnes musí být neseno, vyjadřováno ni-
koli nábožensky, ale, jak byli mnozí přesvědčeni, vědecky,
to jest teoriemi dialektického materialismu, ale, jak jiní zase
praví, i jiných filosofických směrů, materialistických i idea-
listických, pokládajících ponejvíce náboženství vůbec a tedy
i křesťanství za dávno překonané a na mylných mystických
představách založené názory.
Je to tvrzení mylné. Ono náboženské, křesťanské, z biblické
víry rostoucí přesvědčení našich předků, husitů, českých
bratří, české reformace a dalších reformačních směrů, ne-
jsou jenom dobové šaty. Jsou to samy předpoklady, základy,

Interiér dálniční Kaple Smíření, která vyrostla poblíž Plzně a na
kterou vyhlásila ERC sbírku na ekumenicou neděli 21. září.

Za oslavami svátku Jana Husa
Lilie pro Husa

Proč jsme znovu společně
vzpomínali na Jana Husa

Z ekumenických oslav svátku Jana Husa na Kozím Hrádku



ze kterých ono přesvědčení o rovnosti všech lidí a úsilí o
nápravu církve a lidské společnosti vůbec vzešly. Není
hlubšího a nezvratnějšího zdůvodnění rovnosti všech lidí, 
v Listině lidských práv slavnostně vyhlášené, než je ono
biblické stvoření všech lidí k obrazu Božímu a jejich vykou-
pení ke svobodě toto poslání nést a naplňovat, uskutečněné
v poselství, životě a oběti Ježíšově pro všechny lidi.
Nejen komunismus, socialismus, ale všechno současné
upřímné úsilí o sociálně spravedlivou společnost má tu své
někdy přiznané, často však nepřiznané a někdy i horlivě
popírané kořeny a kýžené cíle. Kde jsme však od těchto
základů odtrženi, jich zbavováni, zbavujeme se jich, stává-
me se stále více podobni stromu bez kořenů, stromu, který
ztratil svou životní sílu. Přestává kvést, nést ovoce a citlivý
pozorovatel našeho euro-amerického světa, který tu máme
na mysli, nemůže nepozorovat, že je to vadnoucí strom, ze
kterého už i to listí opadává, že je v samém svém bytí ohro-
žován, že marně a škodlivě zabírá příliš mnoho místa.
Jediným východiskem, záchranou, jak se nám to jeví, je
návrat. Návrat ke kořenům a tím i k síle, kterou jsme jejich
prostřednictvím čerpali. Ta je nenahraditelná pro nás i pro
celý svět. Proto jsme i letos vzpomínali na mistra Jana Husa
a jeho následovníky. Ukazují, jak a kam se navrátit. Ukazují
i cestu dál, směr, kterým bychom se měli ubírat. Ač žili
dávno před námi, přece ještě mluví. Slovo, které jim bylo
dáno, „zůstává navěky" (Iz 40,8). Dík všem, kteří nám
pomáhali to Slovo slyšet. Dobře to bylo, že jsme vzpomí-
nali.

Dalibor Molnár

Prosba o pomoc
Kostelíčku v Kořenově bude příští rok 100 let

Milí přátelé,
Ochranovský seniorát při Českobratrské církvi evangelické kupuje od Jednoty bratrské malý kostelíček v Kořenově,
který je vzácným pro mnohé členy seniorátu, neboť v něm prožili krásná léta mládí i mnoho požehnaných setkání s
Božím slovem.
V roce 1948 zřídila Jednota bratrská horský domov v Polubném pro rekreační péči o děti a mládež. Chata (dnes hotel
Adria) spolu s kostelíkem se stala místem tělesného i duchovního osvěžení nejen pro mladé. Někteří tu našli víru a
upevnili ji, jiní tu navázali pevné přátelství i partnerské pouto na celý život. Toto evangelizační dílo od počátku silně
ovlivnil bratr Boris Uher. Padesátá léta tuto činnost církve podvázala, až nakonec znemožnila.
V současné době se v červenci a v srpnu konají v kostelíku pravidelná nedělní shromáždění, která mají silně ekume-
nický charakter. Dnes je oganizuje Ochranovský sbor při ČCE v Tanvaldě. 

Kostelíček 
Osmiboká kaple bývalé německé evangelické církve a.v. byla postavena za necelé čtyři měsíce v roce 1909. Horský
hřbitov u ní byl založen, ale nepovolen, roku 1911. Pohřbívat se tu začalo až v r. 1913 bez ohledu na úřady.
V roce 1948 kostelíček začala používat Jednota bratrská, do jejího vlastnictví byl předán v roce 1959.
Kostelík je zdaleka viditelný ve dne, ale i v noci díky nasvícení přitahuje pozornost. Chceme, aby obnova kostelíku
byla světlem nejen celému seniorátu, ale i znamením mnohým dalším, že činné křesťanství patří do současné společ-
nosti. Ať svítí vaše světlo před lidmi, aby viděli vaše dobré skutky a vzdali slávu vašemu Otci v nebesích. (Mt5,16)

Chcete pomoci?
Číslo konta pro váš dar: 963354389/0800, variabilní symbol 782008
Kontakt: jiri.polma@seznam.cz
Děkujeme!
Za seniorátní výbor Ochranovského seniorátu: 

Jana Uhlířová, seniorátní kurátorka a Jiří Polma, senior

* Od června minulého roku jste postup-
ně přebíral účetní štafetu od své před-
chůdkyně, sestry Evy Kratochvílové.
Bylo vám od počátku zřejmé, že v občan-
ském sdružení, které vydává noviny,
bude hodně práce a málo peněz?
V neziskovém sektoru se pohybuji
už několik let a v současnosti pracu-
ji jako účetní a daňový poradce pro
zhruba deset neziskovek (včetně
několika občanských sdružení). Pře-
kvapen jsem tedy nebyl.
* Asi bych měl zmínit, že vaše „objeve-
ní" bylo velkým úspěchem našich spol-
kových internetových stránek – jeden
den jsme tam vyvěsili inzerát, že hledá-
me účetního – a druhý den jste se nám
přihlásil. Byla to náhoda?
Kdybych nepřipouštěl působení
shůry, tak bychom to tak mohli vnímat.
* Stačíte sledovat nejen účetní položky, ale také spolkovou činnost
Kostnické jednoty a vydávání Evangelického týdeníku? 
Mám pocit, že se stále rozkoukávám. Pokud se ale ke mně
dostanou veškeré účetní a finanční informace, myslím si, že
můj obraz o dění ve sdružení je poměrně přesný a komplet-
ní. Ovšem ne od všech Místních sdružení dostávám potřeb-
né podklady v čase a způsobu, jak bych potřeboval.
* Nevyrůstal jste v církvi a proto přece jen máte určitý odstup
od navyklých a přežívajících forem… Působí na vás Evangelic-
ký týdeník dostatečně čtivý i pro ty, kteří nejsou v církevní tra-
dici tak zasazeni, nebo si myslíte, že je srozumitelný jen pro cír-
kevníky?
Rád se do ET podívám a pokouším se většinu alespoň pro-
číst. Kdybych ale pro Jiskry nepracoval, asi bych se k ET ani
nedostal.
Problém nevidím ani tak v čtivosti jako v množství a dost
široké nabídce na trhu vůbec. Domů mi chodí pravidelně
asi desítka různých křesťanských periodik a ve všech se na-
jde více či méně textů, které bych si s potěšením a užitkem
mohl přečíst. Kdybych to všechno stihl...
* Jak jste se mohl přesvědčit, vydávání Evangelického týdeníku –
Kostnických jisker, se stále pohybuje na hranici holé existence 
z důvodů, že chybí potřebné finanční prostředky. Jaké vidíte výcho-
disko a co by bylo možné udělat pro zajištění nákladné vydavatelské
činnosti?
To je těžké – jsem ekonom, dívám se na to přes optiku finan-
cí, trhu, nabídky a poptávky. Ale uvědomuji si, že jsou tu i
jiné další nepřehlédnutelné úhly pohledu. Případné nápady
tedy vždy hodlám spíše nabízet k posouzení ostatním
(redakční radě ap.).
* Kde pozorujete rezervy v hospodaření v současnosti a v čem by
bylo možné dosáhnout úspor a alespoň mírného zisku?
To se – podle mého – odvíjí od celkového pohledu. Můžeme
to vzít jako „byznys" a pak se budeme ptát, co umíme lépe
nebo levněji než ostatní, jestli existuje na trhu nějaká po-
ptávka (potřeba), kterou bychom mohli uspokojit a tak
vydělat. A nebo vezmeme vydávání Jisker jako poslání,
které je třeba držet. Potom ale nemůžeme příliš hledět na

finance, spíš je třeba počítat se ztrá-
tovostí a hledat „netržní" zdroje
krytí (dary, dotace).
* Zmiňoval jste již, že dosáhnout ales-
poň vyrovnaného rozpočtu, by bylo
možné např. zvýšením předplatného.
Máte i představu, o kolik by mělo být
předplatné vyšší?
Vlastní hospodářská činnost (vydá-
vání týdeníku) je dlouhodobě pro-
dělečným podnikem a musí být
kryta dary, dotacemi, mimořádnými
příspěvky. Kdybychom měli tuto
ztrátu pokrýt předplatným, museli
bychom zvýšit cenu o cca 50,-Kč na
rok, při 44 číslech by cena mohla být
např. 11,50 Kč, kdyby ovšem všichni
odběratelé řádně platili.
Např. při 2000 platících odběratelích

(což je reálnější číslo) by se vyšplhalo zvýšení až na cca 14,60
Kč, čímž bychom se dostali zhruba na nulu. Je to ovšem
jenom hra s čísly…
* S tím souhlasím – jsme vděční těm předplatitelům, kteří chápou,
že když nevydáme z finančních potíží všechna čísla, že nám vlast-
ně pomáhají, abychom nemuseli jejich počet ještě více redukovat –
a tak opravdu nepovažujeme další zvyšování za odpovědné.
Budeme doufat, že i nadále se podaří ten propad pokrýt z darů na
tiskový fond a jiných zdrojů. A také snad někteří odběratelé zlepší
svou předplatitelskou kázeň…
Pro chod vydávání Týdeníku je ulehčením, když není rozdíl
mezi těmi, kteří noviny odebírají a těmi, kteří je také pravi-
delně platí. Je nám velkou pomocí, když některé sbory
předplácejí čísla, která potom mohou rozdávat např. při
pastoračních návštěvách apod. Nicméně se neobejdeme ani
do budoucna bez příjmů z inzerce, darů na tiskový fond od
jednotlivců i sborů a další zdrojů, které pomohou zajistit
pokračování vydávání Evangelického týdeníku.
* Není to sice vaše pracovní náplň a našeho občanského sdružení
se to netýká – ale jako člen církve a ekonomicky vzdělaný člověk
asi průběžně sledujete tahanice o restituce církevního majetku.
Jaký je váš názor na historii těchto jednání a jaké byste rád viděl
řešení, které by prošlo u církví i u veřejnosti, která je většinově
dost proticírkevně naladěna?
Osobně se kloním spíše k pravicovému pojetí ekonomiky –
tedy svěřovat státu co nejméně pravomocí a úkolů a co nej-
víc odpovědnosti nechat na lidech samých a nestátních sub-
jektech. I v dnešní době některé denominace praktikují
odluku od státu a brání se přijímání státní podpory. Ačkoliv
to má i své nevýhody, myslím si, že církev si stačí dobře i
bez státní asistence, byť to znamená větší nároky na mou i
vaši peněženku.
* A vůbec – nejsou občanská sdružení, církve, nejrozmanitější cha-
rity a jejich projekty, jen jakousi přítěží společnosti, která je ori-
entována na zisk?
Zkuste vzít lidem divadla, sportovní areály, domy dětí a
mládeže a spoustu dalších „neziskových" aktivit! A navíc –
být „neziskovka" vůbec neznamená nemít peníze.
* Nemůžeme zaručit splnění vašeho přání – ale jak byste si před-

stavoval další rozvoj Evangelického týdeníku Kostnických jisker a
vaše působení v něm?
Pokud se mi podaří všechny účetní informace včas shro-
máždit a roztřídit do správných kolonek, budu spokojen.
Snad bych tedy popřál kolegům v ET i v místních sdruže-
ních KJ trpělivost se mnou, odvahu k vzájemné komunika-
ci a otevřenost pro nové věci.
* Děkujeme za rozhovor a přejeme hodně radostné a úspěšné práce
výhradně v kladných číslech!

* * *
Ing. Tomáš Paulus je nyní členem Církve bratrské v Poděbradech.
Je ženatý a má dvě děti.

Bohumil Kejř

DNY CHELČICKÉHO 2008 
Za dva měsíce chceme mít z milosti Boží opět na jihu Čech
společné dny Petra Chelčického. 
Jako podtext  píšeme „setkání rodin". Samozřejmě jsou
očekáváni jednotlivci i celé rodiny. 
Samotný program je určitě vyhovující i pro děti nejrůz-
nějšího věku. Také bychom vám ale chtěli být nápomocni,
pokud byste chtěli na jih přijet na více dnů. Rádi vám
pomůžeme sehnat levnější ubytování v penzionech,
(rodin prozatím tolik nemáme, kde by se dalo ubytovat) a
případně pomůžeme ve vašich dalších potřebách. 
Termín setkání je 20.-21.září. Je tedy možné využít také
dny před a po slavnosti. 
Sobota od 10.00 zahájení u památníku Petra z Chelčic 
v Chelčicích.
Odbornou přednáškou poslouží dva historici, jedním 
z nich je prof. Boubín. 
Dětské divadlo a další společný program pro vaše i míst-
ní děti. Před večerem návrat do Budějovic a pro zájemce
prohlídka města s průvodcem. Před večerním koncertem v
Arpidě společné grilování. Koncert by měl být opět bene-
fiční s výnosem pro potřeby Arpidy.
V neděli připravujeme evangelizační shromáždění s bra-
trem kazatelem Jaroslavem Pospíšilem.
Ukončení společným obědem.
Již nyní můžete posílat své přihlášky a případně poža-
davky především na ubytování. Pokud nám napíšete i vy,
kteří přijedete na jeden den, určitě nám to pomůže se ori-
entovat o počtu účastníků. Srdečně všechny zveme.
Za sbor BJB v Českých Budějovicích a za VV BJB

Vladislav Donát

Rozhovor s br. ing. Tomášem Paulusem

Za farským plotem 
(máte-li chuť nakouknout, co se tam děje 

a co všechno se semele...)
„Co já si vezmu za text na neděli ...", mumlal si jistý
farář, zíraje zamyšleně do své opotřebované Bible, „to je
tajemství ..."
„Hlavně pro tebe, se mi zdá," poznamenala jeho žena.

* * *
Povídá jednou bratr kostelník po shromáždění: „Pane
faráři, nezlobte se, ale na to dnešní kázání jste se nějak
málo připravoval – vždyť mně bylo úplně srozumitelný!
Bylo takový jednoduchý..."



NEZTRÁCEJTE PROTO ODVAHU,
NEBOŤ BUDE BOHATĚ ODMĚNĚNA… 

ŽD 10,35-39
Když jsem přišel před devatenácti
lety jako novopečený diakon do
Chvaletic, zvědavost vykonala své a
já jsem si poznamenal: na prvních
bohoslužbách účast šest bratří a ses-
ter, na druhých devět a na třetích
dvanáct. Cítil jsem se skvěle, asi jako
malý Billy Graham. Potom už to ne-
bylo tak přesvědčivé a dnes jsem
rád, když přijde několik nejvěrněj-
ších lidí. Vážím si jich, protože jsem
se na nich naučil rozumět tomu, co
to je křesťanská vytrvalost.

Slyšel jsem v církvi mnoho diagnóz
současné situace. Někteří vzpomí-
nají na tehdejší konference Evange-
lického díla, „tam vám bylo pane
faráři přes tisíc lidí". Jiní litují, že
chybí v církvi výrazné osobnosti:
bratr synodní senior Václav Kejř,
ten ještě uměl promluvit. Všem je-
jich vzpomínky přeji, ale stejně spat-
řuji budoucnost sborů v nenápad-
ných lidech, kteří se spoléhají na
apoštolovo slovo: „Potřebujete však
vytrvalost, abyste splnili Boží vůli a
dosáhli toho, co bylo zaslíbeno" (v.
36). Já dodám: potřebujete rovněž
odvahu, protože kdysi dávno bylo
odvážné vystoupit z církve a být
prvním „bez vyznání" v celé vesnici,
dnes vyžaduje odvahu vzít ráno do
ruky zpěvník a přes tu samou ves-
nici dojít do kostela.
Není těžké se účastnit práce, která se
rozvíjí. Firma přijímá nové zaměst-
nance, expanduje do zahraničí, poli-
tická strana zdvojnásobí ve volbách
počet hlasů. Každý se ochotně hrne
na tribunu a hlásí k autorství úspě-
chů. Pokud naopak přijdou zkouš-
ky a neúspěchy, nálada poklesne a
jedinou útěchou je, pokud těžké ob-
dobí netrvá příliš dlouho. Křesťan-

ská existence se pohybuje mezi tě-
mito extrémy, střídá záblesky rados-
ti s únavným stereotypem povin-
ností a opakujících se činností. Je to
stále znovu: narodí se děti, teď jak je
rodiče vychovají, zápas o čas ve
středním věku, pocit padesátníků,
že jim už život prokluzuje mezi prs-
ty a chtějí ještě stihnout to či ono. A
kolem chodí sousedé a děti mají
spolužáky a i kdyby nikdo neřekl
ani slovo, visí ve vzduchu otázka: co
na tom Pánu Bohu máte? Nešlo by
to i jinak?
Dnes nežijeme v době vášnivých
hádek o víru, ani už alespoň u nás
nejsou křesťané pronásledováni a
souzeni. Přesto probíhá dnes a
denně tiché rozhodování: stojí mi to
za to, jít za Kristem? Nemají nako-
nec ti moji nevěřící sousedé v něčem
snazší život? Apoštol těm svým vě-
ří: „Ale my nepatříme k těm, kdo
odpadají a zahynou, nýbrž k těm,
kdo věří a dosáhnou života" (v 39).
Já se spolu s apoštolem z takových
lidí velice raduji právě proto, že
jejich vytrvalost, i ta neviditelná,
není vůbec samozřejmá.

Miloš Hübner, farář sborů ČCE 
v Trnávce a ve Chvaleticích

Evangelický
týdeník
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Vytrvalost cestou k zaslíbení

"Není problém navodit u někoho
pocit viny. Každý chybuje. Manipu-
lovat pocit viny lze velmi snadno."
Tak se vyjadřuje známý psychiatr a
znalec problematiky sekt k nešťast-
né "kuřimské kauze" (server Aktual-
ne.cz). Vyplývá z toho, že každý
člověk v sobě nosí – třeba neuvědo-
měle – možný pocit provinění. Jen
si to různí lidé různou měrou uvě-
domují a jsou vůči tomu pocitu
různě citliví.
Z biblického hlediska to není divné;
vždyť to nepřímo vyplývá ze zvěsti
o stvoření a o Boží lásce k nám.
Všichni jsme dlužníky vůči Bohu i
bližním a je na nás, abychom si to
uvědomili a Boha za to vděčně
chválili. Ostatně: což nejsme dluž-
níky vůči předchozím generacím,
vůči lidem ze vzdálených zemí?
Pocit dluhu, ať vědomý či nevědo-
mý, je tedy u každého zcela na
místě. A od pocitu dluhu k pocitu
viny je už jen krůček. Němčina má
pro obojí jeden výraz. 
Velmi ovšem záleží na tom, jak se
ke svému pocitu viny kdo staví.
Na-vzdory tomu, že je patřičný,
není zdravé se jím ustavičně zabý-
vat, obírat a nechat se jím deprimo-
vat. Citliví lidé jsou k tomu náchyl-
ní a nejhorší je, když se jejich pocitu
vi-ny ujme někdo, kdo jej zneužívá.
Ten začne vědomí viny v dotyčné
osobě záměrně prohlubovat, zlo-
volně pěstovat a rozvíjet, posléze

nad ní získá bezvýhradnou moc. To
byl patrně případ nešťastné kuřim-
ské matky: někdo jí totálně zmani-
puloval. Záměrně v ní pěstoval po-
cit, že nevychovává děti dobře, že je
na ně stále ještě málo přísná. 
Většina lidí se podobného pěstová-
ní pocitu viny právem děsí. Vždyť
tento případ je jen dalším dokla-
dem, že stále se obírat vlastními
selháními je nezdravá úchylka,
nepatřičná až zvrácená – a hle, kam
až to může vést! A tak většina lidí
volí opačný extrém: vinu zcela vy-
těsní ze své pozornosti, nepřipustí
si ji, nevšímá si jí a obrní se proti ní
pocitem: jsem v pořádku, ničím
jsem se neprovinil, co dělám, dělám
dobře. Jsem jaký jsem a takového
mne berte. Nemám zapotřebí se v
jakémkoliv ohledu omlouvat, revi-
dovat a snažit polepšovat. Svět je

jaký je a usilovat o jeho nápravu je
marné, pošetilé.
Tento druhý přístup je dnes mno-
hem více rozšířený než první. Avšak
ani ten není šťastným řešením. Ne-
přináší pokoj ani svému nositeli ani
jeho okolí. Ten první vede k bezvý-
chodnému zoufalství, ten druhý ke
konfliktům mezi lidmi. Ajeho nositel
nenabyde klidu a rovnováhy když se
bude snažit všechny své kroky tvr-
došíjně ospravedlňovat, nebo třeba
za chyby obviňovat druhé. 
Jak osvobodivé naproti tomu je při-
znání vin, jak je vyjádřil před Janem
Karafiátem stařec-písmák: pletu já
to, pletu! Teprve touha po odpuště-
ní Kristovu je to, co odvádí od zou-
falství i od sebevědomého vzdoru.
A tu jsme u samého jádra novozá-
konní zvěsti.

Blahoslav Hájek

Nejednou býváme svědky neschopnosti místních úřadů zabezpečit poho-
du a klid v obci. V naší vlasti by mělo platit, že „Vládcové nejsou přece
hrozbou tomu, kdo jedná dobře, nýbrž tomu, kdo jedná zle."(Ř 13,3). Na
konci školního roku jsme byli svědky bezradnosti našich vládnoucích
instancí v jedné konkrétní obci. V Karlových Varech – Drahovicích;
ohledně Základní školy J. A. Komenského. Věci neprospěla média, zvláš-
tě ČTK, když přinesla zprávu, že „Členové Národní gardy, kterou zřídila
nacionalistická Národní strana, začnou hlídkovat u základní školy".
Zdrojem ČTK byla údajně sama Národní strana. Jednu věc je třeba této
partaji přiznat: umí šikovně a v pravou chvíli zasáhnout neuralgický bod,
kolem něhož naše úřady, státní složky a činitelé jen nemotorně přešlapu-
jí. Ani jedna z našich politických stran neuměla pro danou situaci cokoli
nabídnout. Pouhé slovo „národní" neumějí strany ani vyslovit. Vyklidily
pole jiným. Hlídky „gardy" měly dbát na bezpečí školáků. Posluchač či
divák si může náhle vybavit mimořádné záplavy v USA, kde na pomoc
ve stavu nouze byly povolány v poslední době oficiální, federální jedno-
tky Ná-rodní gardy. Zde veškerá podobnost končí. V naší vlasti se může
ještě člověk rozpomenout na Hlinkovy gardy. A Lidové milice. Ministr
Ivan Lan-ger sice činnost dotyčné soukromé milice kritizoval. Nicméně
jsme neslyšeli, je-li u nás možno nelegálně zřizovat polovojenské organi-
zace. A existují-li, zda je vůbec nutné jejich činnosti učinit přítrž. A jaké
legální nástroje k tomu stát má.
Okurková sezóna končí. Začíná nový školní rok. Zbývá otázka: Co dělat
v podobných případech? Posílit policejní hlídky? Požádat o posilu z jiné-
ho města? Přece to známe, jak stovky policistů, na koních i s antony a
údernými jednotkami vyhlíží týden co týden fotbalové fanoušky, byť ne
vždy je důvod k zásahu. A stát nákladů nelituje. V našem případě nejde
jen o jednu školu a rozjitřené cítění místních obyvatel.
Pokoj do života společnosti by měla zřejmě vnést součinnost státní i měst-
ské policie. Nedaří se jim to ani při kontrole rychlosti aut. Naneštěstí ti,
kteří jsou nejblíž, místní i krajské instituce jednat nechtějí, nesmějí, nebo
neumí. A nestačí-li na daný úkol místní činitelé, pomoci by měl snad kraj-
ský úřad, případně ministerský. Starověký Izajáš volal po míru a bezpečí
na věky a po vší zemi. My je potřebujeme právě teď, a to nejen v Kar-
lových Varech; slovy proroka, aby: „Spravedlnost vytvořila pokoj, spra-
vedlnost zajistila klid".

Jan Kašper

Bezradné instituce a nový školní rok Pocit viny
ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Synodní rada Českobratrské církve
evangelické se připojila k petici za
regulaci hazardního průmyslu v
České republice. 
Nejvyšší správní orgán církve chce
působit na zákonodárce, aby přijali
novelu zákona o loteriích, která je v
procesu schvalování. Hlasování se
očekává na přelomu září a října
2008. S peticí „Za regulaci hazardu"
se lze seznámit na www.stophaza-
rdu.cz .
Současná situace na stále se rozši-

řujícím trhu s hazardními hrami v
České republice se mění v epide-
mii. V posledních letech zde bylo
prosázeno přes 100 miliard korun
ročně, další miliardy získané zloči-
nem byly ve zdejších hernách „vy-
prány". Myslíme si, že to známe jen
z filmů. Ve skutečnosti se Česká
republika stala rájem hazardu –
zemí s největším počtem zaregistro-
vaných heren na světě. 

(Úvodní prohlášení 
z www.stophazardu.cz)

Synodní rada ČCE k petici

Škola ve Vamberku
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VALNÉ ZHROMAŽDENIE SVETOVEJ FEDERÁCIE KRESŤANSKÝCH ŠTUDENTOV )
Ženeva – ENI / WCC / WSCF. Citát z proroka Joela „vaši synovia a vaše
dcéry budú prorokovať" je témou 34. Valného zhromaždenia Svetovej kres-
ťanskej študentskej federácie, ktoré sa 1. – 9. augusta koná v Montreale 
v Kanade. Stretlo sa na ňom 200 študentov a mladých vodcov národných
študentských kresťanských hnutí z celého sveta z takmer všetkých kresťan-
ských denominácií. Valné zhromaždenie hodnotí posledné 4 roky činnosti,
plánuje ďalšiu štvorročnicu a zvolí nové vedenie federácie. Venuje sa aj otáz-
kam sociálnej spravodlivosti a solidarity, teologickej a biblickej reflexii aktu-
álnych otázok súčasných mladých ľudí a otázke výchovy nových ekume-
nických vodcov. Svetová kresťanská študentská federácia bola založená v
roku 1895 a v súčasnosti združuje 105 národných študentských kresťan-
ských hnutí. Valnému zhromaždeniu poslali pozdravy mnohí súčasní cir-
kevní a ekumenickí vodcovia. Reverend Samuel Kobia, generálny tajomník
Svetovej rady cirkví, ktorý bol sám aktívnym členom organizácie a jedným
zo zakladateľov študentského kresťanského hnutia v jeho rodnej krajine
Keni, sa v po-zdrave podelil s účastníkmi o svoje sny a napísal: „Som si hlbo-
ko vedomý vplyvu, aký študentské kresťanské hnutie môže mať na formo-
vanie života človeka." Reverend Setri Nyomi, generálny tajomník
Svetového reformovaného zväzu účastníkom Valného zhromaždenia s
vďačnosťou Bohu pripomenul, že „študentské kresťanské hnutia boli sku-
točným prorockým hlasom a pioniermi v ekumenickom hnutí." Podobne
kardinál Walter Kasper, predseda Pápežskej rady pre napomáhanie jednoty
kresťanov vo svojom liste Valnému zhromaždeniu zdôraznil, že inšpirovaní
mladí ľudia, s víziou a znalosťami sú nádejou ekumenického úsilia. „Mladí
ľudia, ako vy, ktorí ste zhromaždení v Montreale, sú pokladom našich cirk-
ví pre napomáhanie jednoty kresťanov v našich zložitých časoch."

SVĚTOVÁ RADA CÍRKVÍ ZVE SVÉ PARTNERY K ODPOVĚDÍM NA DVĚ ÚSTŘEDNÍ
OTÁZKY
Ženeva – WCC/CPCE. Stálý výbor Světové rady církví pro konsensus a spo-
lupráci prosí ekumenické partnery a rady členských církví, aby se ve větší
míře vyjádřili k návrhu uspořádat „rozšířené valné shromáždění" a poskyt-
li svůj teologický pohled na otázku chápání Církve, tedy problematiku ekle-
siologie. Stálý výbor se setkal začátkem července v teologickém semináři v
Hofgeismare v Německu. Valné shromáždění v roce 2006 předložilo církvím
na posouzení dva důležité dokumenty z této oblasti, publikaci „Podstata a
misie Církve" a prohlášení s názvem „Povolání být jednou Církví". Stálý
výbor pro konsensus a spolupráci na svém setkání také potvrdil, že cílem
Světové rady církví je snaha o jednotu. Po setkání Stálého výboru se v
Hofgeismare setkal výbor, který má za úkol vyhledávat kandidáty a připra-
vit volbu nového generálního tajemníka Světové rady církví. Současný
tajemník, reverend Samuel Kobia, totiž v únoru oznámil, že se na konci roka
2008 nebude ucházet o znovuzvolení do funkce.

Ekuména vo svete 32/2008 

ZÁSTUPCI CÍRKVÍ V ČR PODEPSALI DOHODU O DUCHOVNÍ SLUŽBĚ
VE VĚZNICÍCH
V úterý 19. 8. 2008 podepsali předseda ČBK arcibiskup Jan Graubner,
předseda ERC Pavel Černý a generální ředitel vězeňské služby Luděk
Kula "Dohodu o duchovní službě ve věznicích". K podpisu dohody došlo
v 10 h dopoledne v budově Generálního ředitelství Vězeňské služby ČR
v Praze 4, Soudní 1a. Dokument podepsali: arcibiskup Jan Graubner (za
Českou biskupskou konferenci), ThDr. Pavel Černý (za Ekumenickou
radu církví v ČR) a za Vězeňskou službu její generální ředitel PhDr. Lu-
děk Kula. Kromě zástupců médií a dalších hostů byli přítomni byli také
hlavní kaplan Duchovní služby Mgr. Bohdan Pivoňka, ředitelka Vězeň-
ské duchovenské péče Renata Balcarová. Dohoda aktualizuje a prolon-
guje spolupráci církví s Vězeňskou službou České republiky.

Napadení Gruzínské republiky ar-
mádou Ruské federace považujeme
za hrubé porušení mezinárodního
práva, obdobné přepadení Česko-
slovenska státy Varšavské smlouvy
před 40 lety. Velmi podobná je i ny-
nější ruská propaganda s tehdejší
sovětskou, označující nevyžádaný
vojenský zásah za bratrskou pomoc.
Jako tehdy, ani dnes ruská strana
nedodržuje dohody a porušuje dané
slovo; Rusko slíbilo mezinárodní
veřejnosti stáhnout své jednotky do
poledne 18. srpna 2008, na gruzín-
ském území jsou dodnes. Lekají nás
silácká a výhružná slova i skutky
ruských vojenských a politických
představitelů (např. nedávné obno-
vení stálé přítomnosti strategických

bombardérů s jadernými náložemi
ve vzduchu), jimiž nepokrytě vyhro-
žují nezávislým státům, včetně Čes-
ké republiky. 
Právě v souvislosti se čtyřicátým
výročím okupace Československa
zdůrazňujeme, že nechováme pra-
žádnou nenávist k ruskému lidu,
naopak, s pohnutím si připomínáme
statečnost těch Rusů, občanů někdej-
šího Sovětského svazu, kteří dali na-
jevo své přátelství k nám Čechoslo-
vákům a 25. srpna 1968 demonstro-
vali na Rudém náměstí za „naši i
vaši svobodu". Máme však obavy 
z imperiálních zájmů Ruska a jeho
pancéřové politiky, která se naposle-
dy projevila přepadením Gruzie. 
Věříme, že s křesťany v Rusku, 

v Gruzii a kdekoli i jinde na světě
nás spojuje Kristova oběť za hříchy
světa a jeho příslib pokoje, který pře-
vyšuje všeliký lidský rozum. 
Vyjadřujeme svou solidaritu všem,
jichž se ničivě dotkla velmocenská
pýcha, separatistický fanatismus ne-
bo iluze, že rázná ozbrojená akce
dokáže se separatismem skoncovat. 
Zároveň jako svobodní občané svo-
bodného státu vyjadřujeme vděč-
nost za to, že vláda našich věcí se k
nám navrátila a my smíme žít bez
nezvaných cizích vojsk na svém
území. Buď Bohu z toho díky a nám
závazek, abychom dar svobody
nepromrhali. 

Synodní rada 
Českobratrské církve evangelické

Názory čtenářů

Z církví u nás i ve světě Poselství synodní rady ČCE

Vyzýváme křesťany v České repub-
lice, ostatní spoluobčany a veřejné
představitele republiky, aby vyjádři-
li politickou i humanitární podporu
občanům Gruzie a jejich legitimně
zvoleným zástupcům.
S mnoha občany republiky bez roz-
dílu vyznání hledíme s hlubokou
nedůvěrou na kroky Ruské federa-
ce v současném konfliktu. Krajně
podezřelá je už samotná přítom-
nost tzv. mírových sil Ruské federa-
ce na území separatistických pro-
vincií, z nichž bylo v rámci etnic-
kých čistek vyhnáno přes čtvrtmili-
onu Gruzínů. Otevřená ruská pod-
pora separatistům je neslučitelná s
úlohou mírových sil na území suve-
rénního státu.
Důsledkem nejnovější ruské vojen-
ské intervence je hrozivý počet obětí
na životech i množství uprchlíků. Za
skandální považujeme skutečnost,
že spolu s vojsky Ruské federace
operují na území Gruzie polovojen-
ské milice separatistických republik.
Vrcholní ruští představitelé neskrý-
vají, že jedním z cílů Ruska je svrže-

ní slibně se rozvíjející gruzínské de-
mokracie.
Jako svobodní občané ČR vyzýváme
Ruskou federaci k okamžitému sta-
žení vojsk z území Gruzie. Oceňu-
jeme dosavadní kroky našich vlád-
ních představitelů, stejně jako hu-
manitární pomoc našeho státu i
nevládních organizací Gruzii. Volá-
me po prohloubení dosavadního
úsilí, zejména ve spolupráci s nový-
mi členskými státy EU. Činíme tak
těsně před výročím invaze vojsk
Varšavské smlouvy do Českoslo-
venska v roce 1968 a vůbec se odvo-
láváme na neblahou historickou
zkušenost mnoha národů střední a
východní Evropy se zvůlí Moskvy.
Gruzie přijala křesťanství již roku 337
a je tedy jednou z nejstarších křesťan-
ských kultur vůbec. Zároveň se
Gruzie tradičně vyznačuje vysokou
mírou náboženské tolerance, v regio-
nu nevídanou. Tím spíš cítíme sou-
náležitost s našimi křesťanskými bra-
try a sestrami v jejich tíživé situaci.
Apelujeme na naše spoluobčany,
aby se hlasitě vyslovovali ve pro-

spěch Gruzie, aby apelovali na své
zvolené zástupce a zapojili se do hu-
manitární pomoci.

Jan Zeno Dus, farář Českobratrské
církve evangelické (v penzi)

Miloš Rejchrt, 2. náměstek synod-
ního seniora ČCE, farář Farního
sboru ČCE v Praze 8, Kobylisích

Jan Keller, farář FS ČCE ve Veselí
Zdenek Bárta, seniorátní farář

Ústeckého seniorátu ČCE
Monika Žárská, za českou sekci

ACAT (Křesťané proti mučení)
Svatopluk Karásek, farář FS ČCE 

U Salvátora v Praze
Dan Macek, publicista

Markéta Halamová, farářka FS
ČCE v Novém Městě na Moravě

Petr Chlápek, farář FS ČCE 
ve Vrchlabí

Adam Balcar, farář FS ČCE 
v Novém Městě pod Smrkem

Jan Kupka, farář FS ČCE 
v Soběslavi (hlavní koordinátor, e-

mail: jankupka@centrum.cz)
Tomáš Pavelka, farář FS ČCE 

v Lounech (pomocný koordinátor,
e-mail: tpavelka@centrum.cz)

Prohlášení Evangelického výboru pro Gruzii

„Václav furt mluví vo nějaký patri-
stice. A já nemám to srdce mu říct, že
vůbec nevim, vo čem ta patristika
vlastně je," roztesknila se Martina.
„Patristika? Já myslim, že to je něco
vo bozích…," odtušila Lenka. Na ci-
tovaném rozhovoru, do něhož jsem
vzápětí vstoupil, by nebylo naprosto
nic zaznamenáníhodného. Až na
nepatrný detail: jak Martině, tak
Lence není dvanáct nebo třináct, ale
něco přes třicet. Obě jsou právničky. 
„Anglikánská církev sice nemá
papeže, ale má Henryho Chad-
wicka." Podle autorů většiny nekro-
logů z předních světových deníků
citovaná věta, jež zazněla na pohřbu

prof. Henryho Chadwicka z úst ang-
likánského arcibiskupa Rowana Wi-
lliamse, opravdu vystihla obecný či
společný názor (common view).
Česká republika se z uvedené obec-
nosti, povšechnosti, OIKUMÉNÉ
(obydleného, civilizovaného světa)
žel sama vyloučila a vylučuje. Červ-
nové úmrtí předního světového
odborníka na patristiku/patrologii
(obory zaměřené na studium církev-
ních otců) zde totiž žádné médium
doposud ani nezaznamenalo (po-
kud mi něco uniklo, pak se dotyčné-
mu českému novináři omlouvám),
natož aby při této příležitosti zaujalo
k Chadwickově osobnosti a dílu
nějaký názor.
Prof. Henry Chadwick, podle světo-
vých médií neoficiální anglikánský
„papež" (podle českých médií nao-
pak nula), zemřel dne 17. června
2008 ve věku 87 let. Když jiný před-
ní odborník na patristiku/patrolo-
gii, prof. Amedeo Molnár zhruba
před třiceti lety doporučoval ke stu-
diu Chadwickovo dílo The Early
Church (Raná církev), upozorňoval
zároveň, že německá verze daného
díla má daleko obsáhlejší poznám-
kový aparát. To postupem doby (te-
dy v pozdějších vydáních) jistě pře-

stalo platit. Jak rostla Chadwickova
autorita (roku 1989 mu britská krá-
lovna udělila čestný titul „komtur
rytířstva Řádu britského impéria"),
mohl si i u anglosaských nakladate-
lů více „dupnout". Sám se ostatně
mezi renomované vydavatele zařa-
dil – kromě řad komentovaných
patristických textů vydával např.
dlouhá desetiletí časopis The Journal
of Theological Studies a byl ve
správní radě společnosti vydávající
mimo jiné týdeník The Church Ti-
mes. Žertem býval označován za
„církevního Murdocha" (tiskového
magnáta). Byl rovněž významnou
postavou v oficiálních dialozích ang-
likánů s římskými katolíky.
Z četných (dnes už legendárních)
chadwickovských aforismů a bon-
motů připomeňme alespoň tento:
„Nic není smutnějšího než člověk,
který ztratil paměť …" Mám za to, že
přesně zde spočívá jeden z hlavních
neduhů nejenom snad Martiny a Len-
ky, ale celé české společnosti. Země,
jejíž univerzity každoročně vypou-
štějí ze svých bran pologramotné
právníky a pologramotné žurnalisty,
je zemí bez paměti. Tedy zemí hod-
nou především politování… 

František Schilla

Společnost bez paměti
K úmrtí neoficiálního anglikánského „papeže")

Napadení Jižní Osetie, autonomní
oblasti Gruzínské republiky, ar-
mádou Gruzínské republiky, po-
važuji za mnohem odpornější zlo-
čin nežli přepadení Českosloven-
ska státy Varšavské smlouvy. Ne-
pochopitelná je i současná česká
vládní propaganda, která zcela
ignoruje utrpení napadených Jiho-
osetinců a největší problém vidí ve
vstupu ruských vojsk do Gruzie a
pomalém stahování z ní. Skličuje
mě, že se s touto propagandou
identifikuje i synodní rada Čes-
kobratrské církve evangelické. Le-
kají mne silácká slova představite-
lů bývalých sovětských satelitů.
Náhlý podpis smlouvy o umístění
amerických raket v Polsku mne
naplňuje obavou, že nemají být
určeny na obranu proti Íránu.
V souvislosti se čtyřicetiletým vý-
ročím okupace Československa
zdůrazňuji, že si ruský lid nijak
neidealizuji. Má stejně daleko 
k dokonalosti jako ten náš. Po de-

setiletí jsme trpěli spolu s dalšími
národy pod ideologií, která ho
ovládla po Říjnové revoluci. S po-
hnutím si přesto připomínám
oběti těch Rusů, občanů někdejší-
ho Sovětského svazu, kteří i za nás
umírali na bitevních polích druhé
světové války. Při vší kritičnosti 
k Rusku však za konfliktem v Jižní
Osetii nevidím v prvé řadě jeho
imperiální zájem, nýbrž imperiál-
ní zájem Spojených států americ-
kých, podporovaný některými
státy Evropské unie. 
Vyjadřují svou účast všem, jichž se
ničivě dotkla velmocenská i pro-
vinční pýcha, která nerespektuje
právo národů na sebeurčení a
podléhá iluzi, že tuto touhu doká-
že vykořenit rázná ozbrojená akce.
Zároveň se mne jako občana toho-
to státu zmocňují obavy, že se nám
vláda našich věcí vymyká z ru-
kou. Žijeme zde sice bez cizích
vojsk, přesto je však patrné, že
ideologicky konvenční hlasy jsou

preferovány a ty, které vyjadřují
názor s oficiální propagandou ne-
konvenující, jsou zlehčovány a
umlčovány. Člověk nemusí být
zotročen pouze tanky. Novodobí
otrokáři užívají stále častěji mno-
hem sofistikovanějších metod.
Prosím Pána Boha, abychom se
jimi nedali obalamutit.

Emanuel Vejnar 
Reakce na vyjádření synodní rady
Českobratrské církve evangelické k
událostem v Gruzii a k 40. výročí

okupace Československa



Jan Sokol: Zůstat na zemi. 
Rozhlasové rozhovory o biblic-
kých textech vedl s autorem Petr
Vaďura.
Praha, Vyšehrad 2008, 302 stran,
258 Kč.
V edici Rozhovory nad Biblí, vydal
Vyšehrad v krátké době (po úspěš-
ném Janu Hellerovi) již druhý sva-
zek rozhlasových hovorů, které 
k tisku připravil Petr Vaďura s prof.
Janem Sokolem. Knihu oba autoři
uvedli do života na společné auto-
gramiádě v pražském knihkupectví
u sv. Jindřicha 12. 5. 2008. Prof. So-
kola snad ani není třeba příliš před-
stavovat. Do povědomí široké veřej-
nosti pronikl v roce 1998, kdy zastá-
val úřad ministra školství ČR a ze-
jména r. 2003, kdy neúspěšně kandi-
doval na prezidenta ČR. V letech
2000 až 2007 zastával funkci děkana
Fakulty humanitních studií UK Pra-
ha. Profesí matematik je dnes prof.
Sokol v odborných kruzích vnímán
spíše jako filozof a antropolog, v kte-
rýchžto oborech publikoval řadu
významných studií. O 26 let mladší
redaktor Petr Vaďura – iniciátor roz-
hovorů – vystudoval češtinu a děje-
pis na UK Praha, ale dnes spolupra-
cuje s Českým rozhlasem a TWR. 
Je známý svou neuvěřitelně pilnou
snahou popularizovat základní
křesťanské hodnoty, včetně zvěsti
Bible.
Spolupráce na těchto rozhovorech
začala v roce 2002. Tehdy Petr Vaďu-
ra pozval prof. Sokola do Tachova,
aby v tamní pobočce Křesťanské
akademie vedl přednášku o dvou
zprávách o stvoření v Bibli. Po před-
nášce následovalo živé vysílání roz-
hovoru s prof. Sokolem v plzeň-
ském studiu ČR v pořadu studia
Kontakt Doteky dobra. Přednáška i
rozhovor zaujaly a tak se oba prota-
gonisté dohodli na tom, že každý
měsíc spolu natočí rozhovor o jed-
nom tématu Starého zákona tak,
aby vznikl dvanáctidílný obraz
zvěsti, kterou Starý zákon nese.
Všechny tyto rozhovory byly po-
stupně odvysílány v pořadu České-
ho rozhlasu Plzeň Na křesťanské
vlně. Po roce však jejich spolupráce
neskončila. Natočili spolu i rozho-
vory nad tématy zákona Nového, 
z nichž 26 připravených pro Ranní
slovo je uveřejněno v recenzované
knize. Ale ani po vydání knihy jejich
spolupráce nekončí. Dodnes spolu
dále natáčejí rozbory biblických
textů pro úspěšný pořad Ranní
slovo, Českého rozhlasu 3 – Vltava.
Kniha rozhovorů s Janem Sokolem
nese název „Zůstat na zemi". Ten je
v mnohém směru velmi případný.
Jednak čtenáře upozorňuje na to,
kde je jeho místo a jednak zkratko-
vitě popisuje záměr rozhovoru:
mluvit normálně, přirozeně a jedno-
duše o složitých a časově i kulturně
vzdálených tématech. Nepohybovat
se v mystických ani intelektuálních
sférách. Nemluvit náboženským,
emocionálně zabarveným slovní-
kem. Dvanáct starozákonních témat
se snaží postihnout základní zvěst-
nou linii Starého zákona. Jednotlivá
témata jsou sestavena podle toho,
jak byla odvysílána a současně jejich
řazení odpovídá pořadí, v jakém se
s nimi ve Starém zákoně setkáváme.
Novozákonní úvahy jsou četnější,
kratší. Převažují v nich texty z Lu-
kášova evangelia. Jsou zhruba seřa-
zeny podle postupu děje novozá-
konních událostí, případně podle
jejich umístění v Novém zákoně.

Oddíl novozákonních úvah končí
poněkud neobvykle textem Gn 2,18-
24, který by obsahově a tématicky
patřil spíše na počátek celé knihy
jako druhá kapitola. Vaďurovy otáz-
ky, Sokolovy odpovědi a citace Bible
jsou v textu od sebe přehledně odli-
šeny. Odpovědi nejsou nudné, ani
příliš dlouhé, ale vždy výstižné a
nápadité. 
Když nasloucháme Sokolovým
odpovědím, musíme si klást otázku,
jakého že posluchače má před se-
bou, koho vlastně profesor oslovuje.
Zajisté lidi hledající a přemýšlivé,
kteří nejsou pevně zakotveni v ná-
boženské doktríně, tj. lidi necírkev-
ní, jimž umožňuje nahlédnout jim
přijatelným způsobem do své refle-
xe biblické zvěsti. Tak vnímá své po-
sluchače v rozhlase. Nepodbízí se
jim, ani nemluví z konfesijně vyhra-
něné pozice. Jeho odpovědi nejsou
doktrinálně vyprofilované, ani příliš
zatížené náboženskou terminologií
XIX. století (byť ne důsledně – viz
např. fráze „otroctví hříchu" str.
288). To znamená, že jsou prosty
náboženského partikularismu a ja-
kékoli manipulace. Vyvážený a tole-
rantní přístup bez jakékoli předpo-
jatosti je třeba vysoce ocenit stejně
jako vážnost, se kterou svého poslu-
chače bere. Sokol ponechává svým
posluchačům svobodný prostor a
volně reaguje na moderátorovy
podněty. Neklade si za cíl odpově-
dět přesně a slovníkově vyčerpáva-
jícím způsobem. Odpovídá spíše 
z pozice posluchače, nikoli z pozice
vykladače. V tomto smyslu jsou
jeho odpovědi odlehčené a rozho-
vor má charakter volného povídání,
resp. volných asociací (úvah) na při-
nášené podněty. Spolu se Sokolovou
jadrnou a zemitou řečí, vždy srozu-
mitelnou, působí jeho odpovědi
osvěžujícím dojmem. 
Jiným tématem, které je hodno re-
cenzentovy pozornosti, je vztah
prof. Sokola k biblickým tématům a
textům: „Bible zachovává něco z to-
ho, co je nejstarší pamětí lidstva"
(str. 36). Takže to, co čteme v Bibli, 
k nám patří. Prof. Sokol přijímá bib-
lickou zvěst velmi vážně, protože 
k němu samému biblické texty živě
mluví. Pro biblistu je zajímavé a
poučné sledovat, jak matematik, fi-
losof a antropolog vidí známé bib-
lické příběhy a jak interpretuje sle-
dovaná biblická témata z jakéhosi
poučeně laického zpovzdálí. Soko-
lovi naskakují etnologické a antro-
pologické souvislosti tam, kde bibli-
stovi naskakují jen souvislosti nábo-
ženské (kultické) nebo lingvistické.
To snahu formulovat zvěst vykláda-
ného oddílu oživuje, zprůhledňuje a
aktualizuje. V jistém nenábožen-
ském odstupu a možná i nadhledu
vidí stará náboženská témata v kul-
turním kontextu dobovém i dneš-
ním, který může být současnému
člověku dobře srozumitelný.
Zajímavé a dnes velmi mo-derní
jsou pokusy interpretovat také kon-
cepci vykládaných příběhů. Jistěže
by bylo možné vytýkat jisté zjedno-
dušení. Např. poněkud me-chanic-
ká představa Boha, jehož postoje
jsou určovány kvalitou obětí (kap.
Kain a Ábel). Nebo trochu ne-obrat-
né tvrzení o tom, že se Hos-podin „z
vlastního svobodného rozhodnutí
zříká libovůle a zavazuje se, že se
taková katastrofa už nikdy nebude
opakovat" (str. 42). Má si snad
posluchač myslet, že došlo ke
zmoudření Boha, který si až do této

doby dělal, co chtěl, a nyní poznal,
že nemůže? Ale to jsou jen drobnos-
ti, které možná čtenář vůbec nepo-
střehne. Mám za to, že určitá míra
zjednodušení může být ve prospěch
věci, jíž je popularizace biblické
zvěsti. Sepsáním a vydáním Sokolo-
vých úvah vznikl svérázný a zejmé-
na podnětný průvodce (jak je kniha
označena na předsádce) biblickým
prostředím, myšlením a zvěstí, s čet-
nými obohacujícími historickými
informacemi (např. ve výkladu o
vzniku a roli Septuaginty, v kap. Po-
exilní židovstvo) uvádějícími do
dobových reálií a kulturních souvis-
lostí, který je svou nenáboženskou
interpretací moderní a instruktivní.
Hlavní břímě vzniku knihy však
nese Petr Vaďura v pozadí. Díky
jeho iniciativě vznikla nejen tato
kniha, ale i celá edice Rozhovory
nad Biblí. Vaďura navrhne téma, do-
mluví setkání, rozhovor předem
připraví, za prof. Sokolem do Prahy
(z Tachova) dojede, rozhovor natočí,
pro potřeby vysílání vyčistí. Nakla-
datelství Vyšehrad rozhovory nechá
přepsat a Vaďura přepsaný mluve-
ný text upraví do tištěné podoby
(jen úprava jednoho rozhovoru
zabere den práce). AVaďurovy otáz-
ky by mohly být samostatným té-
matem recenze. Je z nich dobře sly-
šet, že redaktor je do biblického
textu velmi dobře zasvěcen a sám je
do něj také hluboce ponořen. Je
poznat, že Vaďuru zkoumaný text
bytostně oslovuje a když o něm
mluví, tak vždy v hlubokém poro-
zumění a jistém zanícení. Neklade
otázky pro zaujetí či pobavení čte-
náře (posluchače), ale proto, že jej
samotného zkoumání Bible velice
zajímá. Jsou to zaujaté otázky, které
nutí se příliš nezdržovat u povrchu
věcí. A současně prubují čtenáře,
zda by on sám dokázal na takovou
otázku odpovědět, či takovou otáz-
kou vystihnout, oč je třeba se v textu
zajímat. Někdy totiž je otázka tak
dobře položena, že mi až připadá
zbytečné na ni odpovídat. Nikdy ale
Vaďura otázkami nestrhává pozor-
nost sám na sebe, ani nenutí svého
partnera do předem připravených
pozic, do předem připravených zá-
věrů, tj. neopravuje jej. A to ani teh-
dy, když se se svým partnerem
dostanou na stejnou vlnu a dochází
k jejich rezonanci tak, že vlastně ne-
ní poznat kdo se ptá a kdo vlastně
odpovídá. I tehdy je z jejich rozho-
voru slyšet vzájemná úcta a respekt.
Hutný text je tak otázkami vždy
dobře rozfázován (strukturován) a
odlehčen.
Rozhovor není rozvláčný a dobře se
čte. Rád zde oběma protagonistům,
jakož i nakladatelství Vyšehrad, vy-
slovuji (a myslím i za čtenáře) svůj
vřelý dík za podnětnou populariza-
ci biblické zvěsti.

Jiří Beneš
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J. Sokol: Zůstat na zemi

„HAJDE," pravil chorvatský celník, když mi po rutinní, několikavteřinové
kontrole vracel druhou červencovou sobotu pas. Nedlouho předtím jsem
ovšem s tímtéž výrazem ve Slovinsku narazil. Od slovinského přítele
Andreje, jinak tolerantního, se mi dostalo důrazného upozornění, že prý
slůvko HAJDE/HAJDY „používají toliko Srbové". 
Nespletl se (ani takříkajíc „neodkopal") chorvatský státní zaměstnanec,
mýlil se můj slovinský kamarád. Termín HAJDE/AJDE či HAJDY/AJDY je
tzv. obecný balkanismus, který se do řady balkánských jazyků (novořečtiny,
bulharštiny atd.) dostal z turečtiny. Zatímco v hovorové češtině pokyn „děti,
HAJDY na kutě" znamená asi tolik co „děti, ALOU spat", ve většině balkán-
ských jazyků se u slůvka HAJDY/HAJDE ustálil jiný, hodně široký smysl.
Mohli bychom jej opsat přibližně sdělením: „Momentálně je třeba se v dob-
rém rozloučit." Hlavním důraz přitom spočívá na vyjádření respektu, úcty
(aby pozdrav a konec hovoru nepřišel znenadání, příliš bryskně, „šokově").
Za tímto aktuálním smyslem výrazu původně importovaného můžeme
vycítit vliv pravoslaví. Běží nepochybně o plod mezikulturního a meziná-
boženského (křesťansko-muslimského) dialogu: z pokynu původně snad
striktního se postupem času stal projev vystupňované zdvořilosti.
„HAJDY/HAJDE!" – Tak se dodnes na Balkáně ohleduplně nahlašuje bez-
prostředně nastávající konec nejrozmanitějších jednání a setkání. (Bulhaři
tak kupříkladu dopředu ohlašují – ještě před pozdravem – úmysl ukončit
telefonát z mobilu.) Jak půvabné, diplomatické, kulantní slůvko! Právem je
podrželi i zaměstnanci (prakticky katolického) chorvatského státu! Škoda
přeškoda, že v jiném z nástupnických států bývalé Jugoslávie se k němu
dnes (v rámci až příliš horlivého sebevymezování vůči bývalým pravoslav-
ným spoluobčanům z někdejší federace) mnozí již nechtějí znát! Mám zato,
že diplomatický balkanismus HAJDY/HAJDE odkazuje vposledu (v nej-
hlubší vrstvě) až k formulaci z modlitby Páně „… jakož i my odpouštíme
viníkům našim". Snaha o jeho eliminaci může tudíž tu či onde svědčit neje-
nom o samoúčelném jazykovém brusičství, nýbrž o závažnější krizi...
Celé území kolem Středozemního moře je odjakživa prostorem čilé kultur-
ní výměny. Odtud lze vysvětlit, že v hovorové francouzštině, tedy mluvě
státu důsledně sekulárního, se dodnes uchovala obdoba onoho obecně bal-
kánského HAJDY/HAJDE, totiž samostatně použitý infinitiv slovesa
ALLER (JÍT). K vykrystalizování obdobného významu (vyjádření respektu
k druhému před závěrečným pozdravem) mohla snad přispět podoba fone-
tická (daná týmiž samohláskami -A- a -E- ve slovech HAJDE a ALLER).
Dne 1. července 2008 převzala na půl roku pomyslné žezlo (předsednictví v
Radě EU) po Slovinsku Francie; Česká republika se stala členem tzv. Trojky
(tvořené současným, předchozím a bezprostředně následujícím předsednic-
kým státem). A Francie v čele s agilním prezidentem hned akcelerovala
úctyhodný projekt Unie pro Středomoří (do něhož se vedle většiny arab-
ských států zapojil i Izrael). ALLER! HAJDE! To, co se v první půli
Evropského roku mezikulturního dialogu 2008 obecně dařilo (pod slovin-
ským předsednictvím) poněkud méně, mohlo by se ve druhé půli tohoto
roku (pod francouzským předsednictvím) dařit více: setkávat se s druhými
ve vzájemném respektu. A my, kteří pomyslné žezlo v EU přebereme počát-
kem příštího roku, máme nejvyšší čas přiučit se ohleduplnosti, diplomacii,
respektu k druhému a umění dialogu – třeba právě od balkánských pravo-
slavných či od sekularizovaných Francouzů!

František Schilla

Hajdy!

Recenze Politikova blahoslavenství
Blahoslavený čestný politik. 

Blahoslavený politik, jenž si je vědom své role.  

Blahoslavený politik, který pracuje pro společné,
nikoli vlastní dobro. 

Blahoslavený důsledný politik, dodržující volební sliby.

Blahoslavený politik, který usiluje o postoje založe-
né na Kristu a hájí je. 

Blahoslavený politik, který umí naslouchat lidem
před volbami, během nich i po nich.

Blahoslavený politik, který se za žádných okolností
nebojí pravdy.

Blahoslavený politik, který se nebojí médií - ve
chvíli soudu se bude zodpovídat jenom Bohu.

KARDINÁL FRANCOIS XAVIER NGUYEN VAN THUAN

K Evropskému roku mezikulturního dialogu

s německým občanstvím pro uvedené
rozhodnutí úřady zažalovala a chce, aby
její záležitost byla projednána před spol-
kovým pracovním soudem.

* Vztah Německa k Izraeli
Německá kancléřka prohlásila v knesetu,
že „Zločiny Němců na Židech zakládají

stálou odpovědnost za existenci státu
Izrael. Náš vztah ke státu Izrael nebude
nikdy normální v běžném slova smys-
lu". Německo přitom uznává právo
Pale-stinců na vlastní stát, pokud se ti
zřeknou násilí a teroru. Vládu v tomto
směru v podstatě podporuje i opozice.

-kar

* Čepice místo šátku?
Nikoli. Muslimské pedagožce jedné ško-
ly ve Westfálsku bylo zapovězeno nosit
čepici, protože stálé nošení čepice by žá-
ci mohli chápat jako projev náboženství,
které zastává. Zemský pracovní úřad 
v Düsseldorfu rozhodl, že ani žáci ne-
smí při vyučování mít čepici, aby to
nebylo vnímáno podobně. Podobně Bas-
kové nesmějí nosit svou typickou čapku.
Instituce se hájí, že ve služebních věcech
mohou platit zvláštní pravidla. Učitelka

Krátce



Bohoslužby
„Dôležité sú knihy, nie osobná prí-
tomnost‘ autora," odpovedal pre
naše noviny pred dvanástimi rokmi
spisovatel‘ Ján Johanides na otázku,
či skôr konštatovanie, že nechodí na
besedy a stretnutia s čitatel’mi. Dnes
zostali skutečne už iba tie knihy...
V stredu 11. júna sa na cintoríne 
v Šali uskutečnila posledná rozlúčka
so slovenským spisovatel’om Jánom
Johanidesom, predstavitel’om gene-
rácie prozaikov nastupujúcej v 60.
rokoch. Debutoval v roku 1963 zbi-
erkou piatich noviel Súkromie, od
roku 1965 sa venoval prevažne slo-
bodnému povolaniu. Vo svojich die-
lach využíval prvky existencializmu
a antirománu i surrealizmu. K jeho
najznámejším dielam patrili Nepri-

znané vrany, Balada o vkladnej kniž-
ke, Pochovávanie brata. Najsmut-
nejšia oravská balada, či Slony 
v Mauthausene. Písal tiež publicisti-
ku pre tlač, rozhlas i televíziu, roz-
hlasové hry, televízne i filmové sce-
nare.
Do Šale sa prisťahoval kvôli manžel-
ke Oľge, ktorá musela vymeniť hor-
skú klímu za suchšie a teplejšie pod-
nebie – Šaľa im vtedy vyhovovala.
„Ked‘ som prišiel do Šale a začal sa
tu udomácňovať, dal som si šiť noha-
vice, krajčírskemu majstrovi pánovi
Varsányimu a ten mi povedal: 
„V Šali je dobre, uvidíte!" Táto jeho
veta sa skutečne naplnila pravdou..."
vyslovil sa Ján Johanides pred
rokmi. Mal rád malé mestá, zamilo-

val si brehy Váhu, aj rybárov 
„V Amerike"... Námety čerpal v roz-
hovore s bežnými ľuďmi: „Veľa vecí
som sa dozvedel v niekdajšej An-
tičárde, v krčme uprostred sídliska.
Jej obdoby už dnes v Šali niet." Bol
známy tým, že písal siahodlhé vety.
Svoje diela písal zásadne rukou a
dvojfarebnými ceruzkami podľa to-
ho, či je to definitivna verzia, alebo
nie. Písací stroj ho vraj vyrušoval.
V novembri minulého roka umrela
jeho manželka Oľga. Ján Johanides
zomrel vo veku nedožitých 74 rokov
náhle vo štvrtok piateho juna na
poludnie na zlyhanie srdca v ne-
mocnici v Šali. 

Michal Zajden
farár Evangelickej cirkvi a.v.

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na
Schafberg 1783 m, cykloturistika,
v zimě sníh až do Velikonoc, pest-
rý venkovský podzim, je zážitek
nezapomenutelný! Horské túry
začínají přímo u domovních
dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de, Jiří Poto-
ček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
HLEDÁME KAZATELE, KAZATELKU
pro práci seniorátního kazatele a
sborového kazatele (v Hodslavi-
cích) s 50% úvazky. 
Bližší informace 
Lubomír Červenka, tel.:777804340

č. 25

Za Jánom Johanidesom Inzerce
BRNĚNSKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická
BOSKOVICE, Ne 9.30
Hybešova 1446/9, f Marek Zikmund
BRNO –HUSOVICE, Ne 9.00
Netušilova 720/26, f Štěpán Hájek
BRNO – ŽIDENICE, Ne 9.00
Konečného 6/8, f Pavel Kašpar
BRNO I, Ne 8.30 a 10.00 (červenec-
srpen 9.00)
Opletalova 600/6, f Jiří Gruber, f Olga
Tydlitátová
BRNO II. Ne 9.00
Lidická 719/79, f Jaroslav Vítek , f Jiří
Malý
BŘECLAV, Ne 10.00
U potoka 383/34, f Daniel Blažek
DAMBOŘICE, Ne 9.00
Dambořice 73, f Jana Gruberová
HERŠPICE, Ne 9.30
Heršpice č.117, f Jarmila Řezníčková
HRABĚTICE, Ne a c 9.00
Šanovská 304, a Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA, Ne 10.00
Masarykovo nám.390/4, a Marián
Šusták
KLOBOUKY U BRNA, Ne 9.30
Brběbská 218/30, f Luděk Korpa
MIROSLAV, Ne 8.30, 19.00
Husova 44, f Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00 (c 13.30)
Svitavská 961/40, f Alois Němec
NIKOLČICE, Ne 8.15
Nikolčice č.70, a Marian Šusták
OLEŠNICE NA MORAVĚ, Ne 9.00
Rovečínská 131, f Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTŘICE NAD PERNŠTEJ-
NEM, Ne 9.30
Prosetín u Bystřice nad Pernštejnem
č.44, f Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ, Ne 9.30 
Rovečné č.174, f Ondřej Ruml
SILŮVKY U BRNA, Ne 8.30
Kopaninky 184, f Martina Kadlecová
SVITAVY, Ne 9.30
Poličská 3, f Josef Valenta
VANOVICE, Ne 9.00
Vanovice č. 60, f Pavel Freitinger, 
f Lenka Freitingerová
VESELÍ, Ne 9.00
Veselí č.21,  f Jan Keller
ZNOJMO, Ne 10.00
Rudoleckého 928/15, f Jana Špina-
rová

Církev bratrská
BRNO-BETANIE, Ne 10.30
Ostrá 14, Pavel Lukáš
BRNO – KOUNICOVA, Ne 9.00
Kounicova 15, Jan Asszonyi
BRNO – KRÁLOVOPOLSKÁ, Ne 10.00
Královopolská 810/74, Jiří Lukl
KYJOV, Ne 9.30
Urbanova 716, Jan Asszonyi
LETOVICE, Ne 9.00
Okružní 13, Zbigniew Lipus
OLOMOUC, Ne 10.00
Mariánská 3, David Beňa
PROSTĚJOV, Ne 9.00
Šárka 10a, Ernest Welszar
TŘEBÍČ, Ne 9.30
Kpt. Jaroše 638/7, Roman Neumann

Evangelická církev metodistická
BRNO – BYSTRC, Archa, Ne 9.00
Lýskova ul. , k Jana Křížová
BLANSKO, Ne 11.00
Masarykova 13, k Jana Křížová
MIKULOV, DDM, Ne 8.30
Vrchlického 11, f Michal Kostka
VALTICE, Ne 10.00
Příční 31, f Michal Kostka
NOVÝ PŘEROV, Ne 15.00 (střídavě s
Drnholcem)
Nový Přerov 15, f Michal Kostka
DRNHOLEC, Ne 15.00 (střídavě s No-
vým Přerovem)
Tyršova 8, f Michal Kostka
ZNOJMO, Ne 9.30
Chelčického 2, k Miroslav Čížek

Bratrská jednota baptistů
BRNO, Ne 9.00
Smetanova 20, k Pavel Coufal
BLANSKO, Ne 9.00 
Svatopluka Čecha, k Michal Petratur
OLOMOUC, Ne 9.30 
Klub Sidia, tř. Kosmonautů, k Petr
Coufal

Pozvánky
DEN DIAKONIE V PLZNI
Den diakonie v Plzni nabídne
přednášky i praktické dílny.
Po dlouhé době první seniorátní
den křesťanské služby v západo-
českém seniorátu s podtitulem
"Křesťanská služba aneb diakonie
bez IČO" bude v sobotu 27. září
2008 hostit plzeňský Korandův
sbor ČCE.
Pořadatelé z Poradního odboru
křesťanské služby Západočeské-
ho seniorátu chtějí vytvořit pro-
stor pro setkání lidí, kteří se podí-
lejí na činnosti sborové diakonie
nebo se o ni zajímají a chtějí si s
druhými vyměnit zkušenosti a
vzájemně se inspirovat.
Bohatý program budou tvořit
přednáška i prakticky zaměřené
workshopy. Setkání vyvrcholí
ekumenickou bohoslužbou, kte-
rou hudebně doprovodí soubor
Touch of Gospel.
Zváni jsou zájemci i z jiných seni-
orátů a z ekumeny. Podrobný pro-
gram a kontakty jsou k dispozici
na www.evangnet.cz.

Karel Šimr
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Milí přátelé, 
rok se s rokem sešel a mýtická
vyvřelina uprostřed české kotliny,
půvabně zvaná Říp, chce být hos-
titelem už druhého setkání lidí
dobré vůle, tedy těch, kteří se ne-
bojí nějakým způsobem odpovídat
na výzvu žít svůj život s otevře-
nou hlavou a srdcem. Zváni jsou
všichni, kterým už takový život
zavoněl věčností, i ti, kteří se ne-
odvažují považovat se za věřící,
ale radost z možnosti nabídnout
své síly v pomoci druhým jim není
cizí. 
K pramenům příběhů opravdové
člověčiny půjdeme tentokrát ve
stopách napínavého příběhu Noe-
movy archy a duchovní provokace
Ježíšových blahoslavenství, které
revolučně přeznačují obvyklé
obrazy o lidském štěstí a naplně-
ném životě. Především však chce-
me vytvořit prostor pro radost 
z toho, že jakkoliv si někdy pod
vlajkami svých konfesí či světoná-
zorů nerozumíme, to, co nás spo-
juje je mnohem důležitější a napí-
navější. Zveme charitativní a dia-
konické organizace, spolky a jed-
notlivce, prostě všechny, kteří
nechtějí svět jen popisovat, ale i
proměňovat a kultivovat. 

Ekumenická rada církví v ČR

Přijďte v den 90. výročí vzniku
naší republiky na místo, které je
symbolem našeho domova. Přijďte
strávit společně sváteční čas s lid-
mi dobré vůle. 
2. ročník ekumenického shromáž-
dění se koná 28. října 2008 na
bývalém parkovišti pod horou Říp
(a výše), ze směru Krabčice.
Co můžete čekat:
* pouť na horu Říp – biblická za-
stavení, ekostezka pro děti a mlá-
dež
* modlitební program 
v rotundě sv. Jiří a sv. Vojtěcha,
pásmo nepřetržitého čtení Bible
známými osobnostmi 
i poutníky
* tržiště možností – prezentace
církevního života (charity, sociální
práce, školy, nakladatelství apod.)
* výrobky chráněných dílen, fair-
trade výrobky, knížky, občerstve-
ní a jiné
* Dům Bible – velký stánek s Pís-
mem svatým, biblické hry pro děti
* dětský program, kreativní dílny
* hry, soutěže, sportovní aktivity
* první pódium - koncerty zajíma-
vých hudebních kapel
* druhé pódium - divadelní před-
stavení

* biblické workshopy na téma
Kázání na hoře
14:00 – 15:30 Modlitba za domov -
přímý televizní přenos na ČT2 za
účasti představitelů církví a zá-
stupců věřících.
Veškeré informace sledujte aktuál-

ně na www.modlitbazadomov.cz
Pište: rip@modlitbazadomov.cz, 
telefonujte: +420 271 742 326.
Bude zajištěna společná doprava,
informujte se na uvedeném čísle a
emailu.

Modlitba za domov opět na Řípu

* kol., EVANGELICKÁ IDENTITA
(Sborník SPEKu 14)
Kdo jsme, odkud jdeme, co jsme přijali v evangelické církvi, jak a v čem
navazovat na předchůdce? Historické, vykladačské, teologické, odbor-
né i osobní texty, reflektující okolnosti vzniku i další směřování ČCE,
první spojené evangelické církve ve Střední Evropě. Soubor přednášek
z kurzu Spolku evangelických kazatelů z r. 2008.
Obsahuje mj. texty Co všechno bylo u kolébky ČCE? (Pavel Filipi), Ka-
cíři, písmáci, daňkovi a společenství s příběhy (Ondřej Macek), Český
mesianismus (Peter C. A. Morée). Přestupové hnutí z pohledu katolíka
(Jana Šebestová), Neidentita v identitě? (Jan Kranát), Hledání evange-
lické a katolické identity a jejich vzájemného vztahu (Martin T. Zik-
mund). Evangelické důrazy ve světle kritického pohledu bible (Petr
Sláma), Proč jsem evangelička (Hana Pfannová).
ISBN 978-80-86211-61-9, 88 stran, 94 Kč, „K" 65 Kč

Z knižnice SPEKu dále můžete objednat:

* kol., JDI A JEDNEJ TAKÉ TAK
Soubor přednášek z kurzu Spolku evangelických kazatelů z r. 2007 o
předpokladech a soudobých výzvách křesťanské etiky. Mj. texty: Ježíš a
etika (Petr Pokorný), Starý zákon a etika (Pavel Keřkovský), Islám a
etika (Pavel Hošek), Přizpůsobujeme se světu? (J. Halama), Etické otáz-
ky umělého oplodnění (K. Řežábek), Manželství a rozchody (J. Klimeš).
Knižnice SPEKu č. 13 ISBN 978-86211-60-2; 88 stran, 94 Kč, „K" 65 Kč

* kol., ODVAHA
Když se poctivě zabýváte církví a farářováním, zjistíte, že k tomu potře-
bujete odvahu. Sborník z kurzu evangelických kazatelů z r. 2006. Mj. s
přednáškami Daniele Ženatého (Odvaha být farářem), Ludvíka
Armbrustera (Nestydím se za Evangelium), Daniele Midriaka (Odvaha
k obzretu sa), Jiřího Peheho (Současná česká politika), Jana Konzala
(Snění o církvi), Davida Nečila (Odvaha být farářem na malém sboru).
ISBN 80-86211-53-3; 88 stran, 96 Kč, „K" 65 Kč

* kol., ČESKÝ ATHEISMUS – příčiny, klady a zápory
Sborník textů o „ne/náboženském" stavu české společnosti. Mj. texty
Jana Čapka, Prokopa Remeše, Jana Šimsy, Tomáše Halíka, Oty Halamy,
Jana Sokola a Zdeňka Nešpora. Sborník SPEKu 11. ISBN 80-86211-46-0
88 stran, 79 Kč „K" 55 Kč

* JEŽÍŠ KRISTUS
Sborník biblických studií a aktuálních přednášek o christologických
východiscích i zádrhelech současné evangelické teologie. Mj. texty Petra
Pokorného, Pavla Rejchrta a Miroslava Pfanna. (Sborník SPEKu 9) 80 s.,
68 Kč, „K" 55 Kč

* RYBOLOV
Biblické, aktuální i historické příspěvky na téma misie. Příspěvky J.
Mrázka, P. Rumla, M. Kitty, J. Halamy a dalších. Sborník SPEKu č. 8, 64 s.,
68 Kč, „K" 20 Kč

Objednávat můžete 
telefonem: 317722215, emailem: eman@evangnet.cz

přímo na http://eman.evangnet.cz
nebo na adrese: EMAN, Husova 656, 256 01 Benešov

Nové knihy



ZDALIPAK PŮST, KTERÝ JÁ SI PŘEJI, NE-
NÍ TOTO: ROZEVŘÍT OKOVY SVÉVOLE,
ROZVÁZAT JHO, DÁT UJAŘMENÝM SVO-
BODU, KAŽDÉ JHO ROZLOMIT? 
COŽPAK NEMÁŠ LÁMAT SVŮJ CHLÉB
HLADOVÉMU, PŘIJÍMAT DO DOMU UTI-
ŠTĚNÉ, TY, KDO JSOU BEZ PŘÍSTŘEŠÍ?
VIDÍŠ-LI NAHÉHO, OBLÉKNOUT HO?

IZ 58,6-7
Postní období, které má v křesťan-
ském roce svoje místo 40 dní před
velikonočními událostmi, dnes už
vnímáme jen o nedělích, kdy to sly-
šíme připomenuto, která že je post-
ní neděle. A přitom právě neděle
nejsou započítány do těch čtyřiceti
dnů. V neděli, v den vzkříšení se cír-
kev raduje a chválí svého Pána za
jeho veliké milosrdenství, v němž se
k nám sklonil a přinesl nám vysvo-

bození, spásu, záchranu. 
Postní období má mít svůj obsah a
význam v tom, že se soustřeďujeme
na Ježíšův pozemský život, v němž
se nám Bůh dal poznat. Jeho Syn šel
tímto světem cestou lásky a služby
druhému člověku-bližnímu. 
Budeme-li pozorně naslouchat a sle-
dovat jeho cestu, potom nám slovo,
které zní z úst proroka Izaiáše, bude
jen dalším ujištěním, že půst, to není
něco pochmurného, to není uchýle-
ní se do ústranní a vědomí, že se
něčeho odříkám pro Boha. 
Izaiášova slova zřetelně a nepře-
hlédnutelně vybízejí, nabádají, zvou
k aktivitě, která nepřehlíží a vidí
druhého člověka. Půst rozhodně ne-
má vést k soustředění na sebe sama,
na moje předvádění před Bohem i
před druhými. Půst umožňuje v té
podobě, v jaké nám ho předkládá
slovo prorokovo, být prostý sobec-
kých zájmů. 
I postní doba se může proměnit v
dobu radostnou a vést nás ke svo-
bodě Božích dětí. Nemusíme se v ní
soustředit na to, co bychom si měli
odříct. Můžeme jen otevřít oči a
dívat se očima lásky na své bližní.
Uvidíme jejich potřeby, které nemu-
sí být jen materiálního charakteru. A
potom se jen pro ně otevřít a v lásce
se podělit o dobré slovo, o čas k
naslouchání, o čas radosti, o čas
smutku, o čas modlitby, o kus cesty,

po které jdu. Možná i o kus chleba,
či část peněz. Všechno to může být
půst, který určitě nepovede k ztrá-
tám, ale který nás obohatí a přivede
k Velikonocům. K Velikonocům, jež
jsou pro nás svátkem velikého svě-
dectví o Božím velikém obdarování.
Bůh nás skrze Ježíše Krista obdaro-
val životem. Životem věčným, který
začíná už tady na zemi naším naro-
zením a putování i smrtí, která není
konečnou stanicí. 
Víra a naděje ve velikonoční posel-
ství je tím, co vede k půstu, tak jak
nám jeho smysl vyřizuje prorok
Izaiáš: Dát svobodu a lámat chléb
hladovému. Amen 
Bože, 
kolik ještě musíme prožít půstů, 
než pochopíme co je tím pravým
postem? 
Chceme to poznat, ale pořád jsme někde
na začátku. 
Možná proto, že se neumíme ztišit a
nechat promluvit tebe. 
Chceme prosit, 
vyučuj nás tichosti, pokoře a trpělivosti. 
Chceme prosit, 
buď nám milostiv, když nám to nejde. 
Chceme prosit, 
přiveď nás i letos až k Velikonocům. 
To vše pro Ježíše Krista, tvého Syna a
našeho Spasitele a Pána. 
Amen

Marta Zemánková 
farářka ČCE Praha 4-Nusle

Evangelický
týdeník
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Co je pravý půst?

Člověk se honosí rozumem, ale do
jeho výbavy patří také pudy, o
nichž panuje mínění, že popouzejí
člověka ke zlému, zatímco rozum
jej vede k dobrému. Toto mínění má
do jisté míry pravdu: pudy více než
rozum tíhnou ke zlému, čímž říká-
me, že i pudy nalézáme někdy při
dobrém díle, jehož autorem bývá
převážně rozum.
Jedním z pudů, kterými nás obdařil
Bůh, je pud pohlavní. Před několika
desítkami let četla evangelická mlá-
dež Trobischovu knížku z afrického
prostředí "Miloval jsem jednu
dívku". Autor tam vykládá mladé-
mu muži, že jeho sexuální výbava je
podobna zbrani, kterou přece ne-
používáme proti komukoli a kdy-
koli jen proto, že je nabita. Sex bez
lásky a odpovědnosti rozkládá lid-
skou bytost a rozrušuje lidské spo-
lečenství. Je hezký a zdravý, dobrý
a požehnaný, je-li nesen láskou,
která nehledá jen svůj prospěch a
ráda se zaváže na celý život. Potvr-
zuje nadřazenost člověka nad zví-
řaty, která mají pohlavní pud jako
svéprávnou, svévolnou, všeurčující
sílu. Pes je samec nebo samice, ne-
má jiné jméno ani jiné určení. Bůh
dal člověku jméno muže a ženy 
s určením, aby byli Božím obrazem.

Pohlavní pud připojil k jejich lidství
(mužství a ženství) ne jako všeovlá-
dající, nicméně důležitý, dočasný
nástroj určený především k plození
a množení lidského rodu a k proje-
vům lásky a laskavosti. Na tom nic

nemění skutečnost, že při vzplanutí
lásky muže a ženy je myšlenka na
plození a množení spíše následná
než prvotní.
Bůh se tak do jisté míry stal ručite-

V USA se dále vyostřil spor o výklad ústavy a zákonů zakládajících man-
želství. Je omezeno na partnery různého pohlaví? Je vyloučeno vyhledat
si partnera pro manželství mezi osobami stejného pohlaví? Nešťastným
precendentem, který my v naší kultuře a zákonodárství neznáme, bylo 
v americkém zákonodárství vyloučení možnosti volit si partnera pro
manželství rasově smíšená. I tato norma byla většinou společnosti (včet-
ně církevní) horlivě zastávána, než byla pod tlakem hnutí za rasovou rov-
nost zrušena. V roce 1948 nenašli soudci důvod k vyloučení sňatku part-
nerů různé rasy - dnes ke sňatku partnerů stejného pohlaví. Závažnou
otázkou ovšem je, zda lze rovnost rasovou přenášet na volbu manžel-
ských partnerů stejného pohlaví. Většina odpovědných soudců v Kali-
fornii našla nové základní právo: na „stejnopohlavní" manželství. Nyní
se vede spor o hodnověrnost takového kroku. Zřejmě bude věc předmě-
tem soudního a právního jednání federálních úřadů. 
Jádrem sporu zůstává rozhodnutí Nejvyššího soudu státu Kalifornie, dle
něhož rozhodnutí lidového hlasování, přijaté v roce 2000 („manželství je
spojením mezi jedním mužem a jednou ženou"), je protiústavní.
Guvernér státu Arnold Schwarzeneger v letech 2005 pozastavil prosazo-
vaný zákon svým vetem. V letošním roce se však rozhodl výrok soudců
respektovat. Zároveň se vyslovil proti novému lidovému hlasování v den
prezidentské volby 4. listopadu, při němž by bylo manželství definováno
dodatkem ústavy jako monogamní životní společenství. Manželství
podobné civilní svazky stejného pohlaví zatím povolují vedle Kalifornie
jen New Hampshire, New Jersey, a Massachusetts. Starosta San Franciska
Gavin Newson (v roce 2004 navzdory zákazu přikázal vydávat potvrzení
o sňatku homosexuálním párům, jež byla vzápětí anulována) hovoří o
vítězství lidských práv a důstojnosti. V samotné Kalifornii nyní není tře-
ba sezdávaným žádného potvrzení o bydlišti v rámci státu, takže se ote-
vírá cesta párům z celé federace, které sem budou proudit k oddavkám.
Otevřenou zůstává ještě otázka možnosti adopce a výchovy dětí partnery
téhož pohlaví, což je v té které formě v Kalifornii již praktikováno. Jedná
se právě zde o otázku upuštění od diskriminace, či experiment v oblasti
nejzákladnějších mezilidských vztahů? Zatím je nejasné, zda se podaří
prosadit dílčí lidová hlasování, či hlasování o změně ústavy. Pak by se
téma stalo hlavním v prezidentských volbách. Je pozoruhodné, že církev-
ní veřejnost, která je konzervativní, je stejně jako její protivníci schopna
jen černobílých postojů a není schopna, aby z ní vzešel prostředkující
návrh, odlišující právní stav klasického manželství, rodiny a specifické
registrace, která by mohla připadat v úvahu. Celá záležitost zatím vyhlíží
jak divadelní hra s otevřeným koncem. 

Jan Kašper

Stát Kalifornie versus lid USA? 

Naše výbava

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Už jsem si myslel, že alespoň ve
veřejnoprávních médiích mají v cír-
kevní terminologii jasno. Chyba
lávky, nemají. Anejen v nějakých faj-
novostech, ale ve výrazech, které
patří ve zpravodajství z církví k nej-
běžnějším. Ten žurnalistický diletan-
tismus mne zatahal za uši v neděli
10. srpna v hlavních večerních zprá-
vách na ČT 1. Diváci se z nich do-
zvěděli, že se president George Bush
v rámci své návštěvy olympijských
her účastnil ranní „mše" v protes-
tantském kostele a že tuto mši slou-
žil evangelický „kněz". Většina po-
sluchačů na tom vyjádření nejspíš
neshledala nic divného. Ale právě
kvůli tomu bychom měli zbystřit.
Jak to, že naše veřejnoprávní média,
která si povinně platíme, aby nás
kultivovala, před veřejností za deva-
tenáct let neodhalila, že se v protes-

tantských kostelích nekonají mše,
ale bohoslužby, a za kněze - pro-
středníka mezi Bohem a lidmi - pro-
testanté pokládají pouze Krista?
Lámu si hlavu, čím to je způsobeno.
Skutečně jen žurnalistickým diletan-
tismem? Nesouvisí to s pohrdáním
menšinami? Anebo není za tím
obecnější snaha podsouvat veřejnos-
ti, že odlišnost těch menšin od glo-
bálu je vlastně zanedbatelná, a proto
není důvodu se o ně nějak více zají-
mat? Globalizačnímu tlaku naší do-
by by nejspíš odpovídalo to posled-
ní. A zdá se, že to už nese ovoce.
Evangelické sbory například samy
sebe nezřídka prezentují jako „far-
nosti" a jejich faráři hovoří o lidech 
v nich jako svých „farnících".
Menšiny nezanikají tím, když počet
osob, které je tvoří, klesne pod urči-

Nelze nad tím mávnout rukou

Dokončení na str. 4

Dokončení na str. 2
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KONEC OLYMPIÁDY, KONEC "PŘÍMĚŘÍ" S VATIKÁNEM?
Čínská policie zatkla biskupa Julia Jia Zhiguo. K akci došlo 24. srpna, krátce
před oficiálním zakončením Olympijských her. Katolíci se obávají, že zásah
znamená konec nepsaného příměří na dobu olympiády a začátek další vlny
pronásledování. Tak komentují pro Asia News zatčení ordináře diecéze
Zhengding čínští kněží, kteří chtějí zůstat v anonymitě. 
Biskup Jia Zhiguo byl zadržen při nedělní mši svaté v katedrále ve Vuqui.
Během liturgie do kostela vešli policisté a před očima věřících biskupa
vyvedli. V současné době není známo, kam byl převezen.
Agentura monitorující církevní problematiku v Asii připomíná, že 73letý
biskup Jia Zhiguo je v domácím vězení pod neustálým policejním dozorem
od roku 1989. Předtím strávil 15 let v komunistických kriminálech (1963-
1978). Biskup patří do podzemní církve věrné Římu. Ačkoliv je ordinářem,
má naprostý zákaz kontaktu s kněžími a řeholnicemi působícími na území
provincie Hebei.

vlu/christnet
IRSKÝ KARDINÁL PROTI LISABONSKÉ SMLOUVĚ
Jedním z důvodů odmítnutí Lisabonské smlouvy v Irsku je nepřátelský
postoj evropských institucí k náboženství. Přesvědčen je o tom irský primas,
kard. Séan Brady. V přednášce na čtyřdenním semináři v západoirském
městě Ballina připomněl, že křesťané zpočátku přijímali proces evropské
integrace velmi pozitivně. Nejednou k tomu přispěl také Jan Pavel II.
Postupem času ale Evropská unie začala schvalovat návrhy, "které útočí na
rodinu založenou na manželství, právo na život od početí do přirozené
smrti, posvátnost sabatu, právo křesťanských institucí (včetně škol) zacho-
vat a propagovat vlastní étos. 
„Právě v důsledku těchto rozhodnutí je pro praktikující křesťany stále
obtížnější zachovat upřímnou podporu evropského projektu," řekl irský pri-
mas. Podle kardinála Bradyho tento negativní proces, který nepochybně
ovlivnil postoj části Irů v červnovém referendu, lze spolu s Janem Pavlem II.
označit za zánik křesťanské paměti v Evropě. 

mč/christnet
HINDUISTIČTÍ EXTREMISTÉ: ŽHÁŘSTVÍ A VRAŽDĚNÍ
Dva křesťané byli upáleni zaživa ve východoindickém státu Orisa. Hin-
duističtí fundamentalisté podpálili sirotčinec křesťanských misionářů 
v Khuntapali. 
V plamenech zahynula dvacetiletá pečovatelka Rajnie Maji-hie. "Zemřela,
aby zachránila sirotky," řekl pro agenturu Misna P. Alfonse Towpo.
"Zůstala pozadu, aby pomohla odejít všem dětem. Také o. Eduard byl
těžce popálen, aby pomohl uniknout sirotkům," řekl asistent P. Towpo 
z diecéze Sambalpur. 
Další křesťan byl upálen ve svém domě při útoku hinduistických manife-
stantů, kteří podpalovali kostely a oratoře. Pod heslem "zabíjejte křesťany
a ničte jejich instituce" rozvášněné skupiny hinduistů srovnaly se zemí
kostel, kapli, farní centrum i centrum sociální pomoci. Plamenům neunik-
ly ani dva mikrobusy místních řeholnic. Útočníci obviňují křesťany ze
smrti svého vůdce, Svamiho Laxananada Saraspatiho, který byl zabit
neznámými pachateli minulou sobotu. Saraspati opakovaně vybízel hin-
duisty k násilí. Stál mimo jiné za loňskými útoky na křesťany, při kterých
zahynuli tři lidé a 13 kostelů lehlo popelem. Několik dní před smrtí
Saraspatimu vyhrožovali maoisti, které chtěl nutit k opuštění regionu.
Obviňovali ho z podněcování etnicko-náboženských konfliktů. Policie
posílila bezpečnostní opatření. Jak se ale zdá, podobně jako v minulosti,
násilné akty vůči křesťanům přehlíží. 

vlu/christnet

STRETLI SA NAJVYŠŠÍ PRAVOSLÁVNI PATRIARCHOVIA
Moskva– ENI. Dvaja najvyšší pravoslávni patriarchovia sa stretli v
hlavnom meste Ukrajiny a zaviazali sa k jednote cirkvi. Stalo sa tak pri
príležitosti osláv 1020. výročia „pokrstenia Kyjevskej Rusi". V roku 988,
po tom ako veľkoknieža Vladimír prijal kresťanstvo a ustanovil ho za
náboženstvo svojho ľudu, sa 25. júla začali hromadné krsty obyvateľov
Kyjeva.  
Osláv sa zúčastnil Ekumenický patriarcha Konštantínopola Bartolo-
mej I., považovaný za duchovného vodcu pravoslávnych kresťanov, aj
Moskovský patriarcha Alexej II., hlava Ruskej pravoslávnej cirkvi.
Obidvaja patriarchovia spoločne slávili nedeľnú svätú liturgiu.
Ekumenický patriarcha navštívil Kyjev prvýkrát po 350 rokoch.

Ekuména vo svete 32/2008

Během letošního srpnového výročí
pražských událostí za "bratrské"
sovětské okupace v r. 1968 jsme
mohli sledovat v rozhlase i televizi
pořady s vyprávěním pamětníků,
jak osobně prožívali ony dny. A tak
jsem si položil otázku, zda bych i já
mohl přispět nějakým příběhem,
který by připomněl něco víc než dě-
sivé pocity z dunění vojenských
letadel, hřmotu tanků na dlažbě
naší ulice a střelby u muzea a roz-
hlasu. A tak jsem si vybavil svůj
zvláštní příběh spojený se záchra-
nou významných německých přá-
tel z Berlína, které v Praze zaskočil
vpád cizích vojsk. Musel jsem se
ovšem vrátit i ke svým deníkovým
záznamům z oněch dnů, abych si
oživil paměť.
Tehdy, předcházející srpnovou ne-
děli, přiletěl do Prahy na turistic-
kou návštěvu biskup ze západního
Berlína Dr. Kurt Scharf se svou
manželkou. Jeho jsem už dobře
znal z r. 1965 ze slavnosti otevření
"Kaple smíření" v koncentračním tá-
boře Dachau, kam jsem byl delego-
ván spolu s kolegou Dr.Zeleným za
naši církev - oba jako někdejší poli-
tičtí vězni. (Byla tam vedle Dr. M.
Niemoellera i řada představitelů
evropských církví, Dr.Scharf tehdy
jako předseda celoněmeckého sva-
zu EKU.) 
Již v neděli 18. 8. odpoledne jsem
manžele Scharfovy odvážel z praž-
ského letiště do hotelu Zlatá husa
na Václavském náměstí. V dalších
dnech jsem se jim nemohl příliš
věnovat, protože jsem měl povin-

nosti v kanceláři a oni nebyli oficiál-
ními hosty naší církve. (Paní se mně
svěřila, že manžel přijel raději na
soukromý turistický pas, kde neby-
lo uvedeno, že je biskupem v zá-
padním Německu. Byli ještě pod
dojmy našeho nedávného "Praž-
ského jara", ale věděli též o naší
zhoršené situaci. Hlavně se však
chtěli pokochat Prahou, což se jim 
v prvních dnech dařilo.) 
Pak přišla středa 21.8., kdy bylo i
prostranství na Václavském náměs-
tí zahlceno sovětskými tanky. Dr.
Scharf mně ráno volal do bytu, co
mají dělat, že by rádi odjeli, ale
nemohou sehnat taxi. (Nejenže pře-
stali jezdit taxikáři, ale nebyl k do-
stání ani benzin.) Slíbil jsem, že se
pokusím něco vymyslet. Musel
jsem v KSR ještě vypravit do sborů
poselství syn.rady k nastalé situaci,
ale hned po 13. h jsem se vydal za
Scharfovými do hotelu. Tam jsme z
okna sledovali tanky najíždějící
proti mladým manifestantům. Do-
mluvili jsme, že se dalšího rána
pokusíme dostat na nejbližší ry-
chlík na západ, protože letiště bylo
obsazeno vojskem. 
Ve čtvrtek 22.8. už mne před devá-
tou čekali Scharfovi i se zavazadly
před hotelem. Od vrátného jsme se
dozvěděli, že je obsazeno i Hlavní
nádraží a že jediné spojení na západ
je možné jen rychlíkem ze Smí-
chova. Po taxi nebylo nikde ani
památky, a tak jsem popadl jejich
dva kufry, že to zkusíme stihnout
pěšky. (Manželé Scharfovi již byli
postarší, ale já jsem měl ještě rok

před padesátkou, a tak jsem těžké
kufry přece jen zvládal.) 
Za mírných dešťových přeháněk
jsme pospíchali Národní třídou
směrem k Vltavě. U Mostu legií
však byla ozbrojená hlídka. Chvíli
jsme vyčkávali - a posléze se nám
povedlo zařadit se do bujného sva-
tebního průvodu v čele s ženichem
a nevěstou, kteří si za nabídnutý
přípitek vymohli přechod na dru-
hou stranu. Bylo to jako malý zá-
zrak, že vojáci se pak věnovali lahvi
darované vodky a nechali nás
všechny projít. Za Vltavou už nám
skoro docházely síly, ale před An-
dělem se nám ještě podařilo zasta-
vit auto, jehož řidič nás za poslední
české peníze Dr. Scharfa rychle
dopravil na smíchovské nádraží.
Tam již čekal nabitý rychlík připra-
vený k odjezdu. Scharfovi se tam
ještě natlačili i se zavazadly a za
chvíli už jsem jim mával na šťast-
nou cestu. (Na nádraží jsem se do-
zvěděl, že šlo o mimořádný, a vlast-
ně poslední vlak vypravený na
západ. - Asi za l4 dnů jsem dostal 
z Berlína od biskupa Scharfa dopis
s díky za moji pomoc; že dobře pro-
šli i na hranici v Chebu, která ještě
nebyla střežena vojáky.) - Onoho
večera jsem ještě doprovázel na
nádraží dalšího německého hosta,
Dr. H. Herzoga, pracovníka GAW 
z Drážďan. Ten byl z NDR a přijel
do Prahy služebně, takže byla situ-
ace snazší. Na naše nervy však za-
působil několikrát odkládaný a až
hodně zpožděný odjezd vlaku. 

Jiří J.Otter

Z církví u nás i ve světě Vzpomínka na srpnové dny 1968

Nedávno jsem se účastnil veřejného
rozhovoru o homosexualitě, ve kte-
rém velmi často zaznívalo slovo
tolerance. Nad několika postřehy,
které se tolerance týkají, bych se
chtěl zamyslet.
Když spolu lidé hovoří, mívají
pochopitelně různé názory. Asi kaž-
dý souhlasí s tím, že odlišný názor je
třeba tolerovat. Umíme to však?
Jsme skutečně tolerantní, když se
střetneme s jiným názorem? 
Rozhovor o homosexualitě byl dob-
rou prověrkou vzájemné tolerance.
Pozorně jsem sledoval, jak diskutují-
cí předkládají své názory - nejen co
je obsahem jejich názoru, ale jak jej
sdělují druhým z hlediska tolerance. 
Když první z diskutujících předložil

svůj názor, sděloval ostatním mini-
málně dvě věci. Za prvé obsah
svého názoru - totiž, že homosexuál-
ní sklon i chování nelze podle Bible
považovat za hřích. A za druhé sdě-
lil i to, co si myslí o těch, kteří mají
názor opačný - kdo s tím nesouhlasí,
je tvrdý, nemilosrdný, netolerantní,
jeho postoj je diskriminující, až ne-
křesťanský. Svá stanoviska prezen-
toval velmi laskavě a mile, i když
padla pejorativní slova jako dogma-
tismus, fundamentalismus apod.
Ponechejme stranou otázku, který
názor více odpovídá biblické výpo-
vědi, a zaměřme se na obecný pro-
blém tolerance v rozhovoru. 
Myslím, že zmíněný diskutující se
dopustil jedné zásadní chyby, která

mnohým skutečný dialog velmi ztí-
žila nebo dokonce znemožnila. Tím,
že místo argumentů pro obhajobu
svého názoru označil již předem
odlišná stanoviska za tvrdá a nemi-
losrdná, uvedl všechny s jiným
názorem do situace, z které nebylo
úniku - buď souhlasíš, nebo jsi neto-
lerantní.
Tolerance se může projevit až tehdy,
když jsou názory vyřčeny - navzá-
jem vyslechneme obhajobu a argu-
menty, můžeme spolu i nesouhlasit,
ale dáváme si jasně najevo, že se
tolerujeme. V naší diskusi tomu tak
nebylo - ještě jsem ani nezačal mlu-
vit, a už jsem věděl (partner mi to
dal najevo), že dám-li svou kůži na
trh a řeknu svůj odlišný názor, proje-
vím se jako netolerantní. 
Přestože je tento mechanismus větši-
nou neuvědomělý na straně toho,
kdo jej používá, je manipulativní a
funguje spolehlivě - mnozí se oprav-
du obávají nebo ostýchají vyjevit
svůj pohled na věc, protože jsou již
předem zařazeni do nežádoucí kate-
gorie. 
Píšu tato slova s vědomím, že sám
bývám slovně netolerantní. Kolikrát
jsem argument formuloval tak, že
byl oponent hned od začátku posta-
ven do role, ve které být nechtěl. Ato
ani nemluvím o případech vědomé
manipulace. 
Jsem rád, že veřejný rozhovor pro-
běhl a že jsem se ho mohl účastnit.
Přinutil mě o toleranci přemýšlet a
formulovat sám pro sebe zásady
čestného a uctivého rozhovoru.
Třeba vám moje přemýšlení k něče-
mu bude.

Jan Hábl

Tolerance naruby aneb 
netolerantní struktury rozhovoru

tou mez. Menšiny zanikají, když pro
ně myšlenkový systém, který je
ustavil, přestane být důležitý. Men-
šina, která se liší od většiny jenom
svým krojem, je sterilní. Života-
schopná, s potencí k růstu, je jen
taková, která dokáže nabídnout
myšlenkovou alternativu k většině.
Proto jsou ty protestantské „mše,
kněží, farnosti a farníci" výrazy, nad
nimiž nelze jen tak mávnout rukou.
Každý takový patvar rozmazává
myšlenkovou alternativu, kterou
evangelíci nabízejí vzhledem k nábo-
ženské většině. Ať už je důvodem té
terminologické blasfémie profesní

diletantismus, pohrdání nebo snaha
o eliminaci alternativ, činí-li tak
veřejnoprávní médium či reprezen-
tant církve, je třeba se ozvat. K čemu
máme televizní náboženskou redak-
ci, když nedokáže za téměř dvacet
let své existence vysvětlit svým spo-
lupracovníkům význam několika
pojmů? K čemu posíláme faráře na
studia do ciziny, když nezvládají, co
by měl vědět každý konfirmand? Já
se tedy ozývám. Adresuji svou
výtku České televizi, synodní radě
Českobratrské církve evangelické a
na vědomí ji dávám čtenářům
Evangelického týdeníku.

Emanuel Vejnar

Dostal jsem zajímavou osobní odpověď
Jde o můj nedávný článek "Kolik klášterů zpustošili husité", jehož text jsem zaslal
na vědomí i do České televize. K mému překvapení na něj odpověděl sám pan M.
Eben jako průvodce onoho aktuálního pořadu "O poklad Anežky české". Ve velmi
vstřícně pojatém dopise vysvětluje, že by byl nerad sám viněn z nějaké katolické zau-
jatosti vůči husitství; a že v oněch pořadech "Anežky" byly naopak mnohé scénáře
zaměřeny také velmi kriticky i na škody páchané v dějinách katolickou stranou.
Vyznal se též, že je už přes deset let interpretem Komenského Labyrintu, jímž je vždy
znovu fascinován. Zvlášť mne pak zaujal i jeho logický úsudek na závěr, že "kdyby
to katolická církev ve středověku nebyla dovedla tam, kam to dovedla, nemuselo
žádné husitství vzniknout a Jan Hus by byl možná dnes chápán jako vynikající kato-
lický teolog a myslitel; a jestliže vznikly reformované církve, bylo to jen logickým dů-
kazem faktu, že věru bylo co reformovat". 
A tak jsem velmi rád panu Ebenovi písemně poděkoval za jeho osobní poctivé a
ekumenicky pojaté vysvětlení. Připomněl jsem však také, že můj článek neměl
být výtkou vůči jeho osobě, nýbrž šíře pojatým postesknutím oproti negativní-
mu pojetí husitství a reformace, jak se mně to jeví u našich některých mladších
historiků.

J.J.Otter

Názory čtenářů
Nelze nad tím mávnout rukou

Dokončení ze str. 1



Dr. James Dobson: When God
doesn’t make sense.
Tyndale House Publishers, 
Inc. Wheaton, Illinois. 1993

V životě víry jsou momenty, kdy
dost dobře nechápeme, co se děje.
Je tomu tak např. v situaci, kdy
rodina jede v neděli do shromáž-
dění a všichni zahynou při auto-
nehodě. Je tomu tak v situaci, kdy
se snažíme někomu pomoci, mys-
líme to dobře, ale vše se obrátí 
v opak. Je tomu tak, kdy se rodič
modlí za nemocné dítě, a ono pře-
sto zemře. Situace může dojít tak
daleko, že si někdo řekne, že to, co
se stalo, bylo z Boží strany nefér,
nebo dokonce, že "Pán Bůh na nás
zapomněl". Co potom?
Otázkám tohoto druhu se věnují
mnozí. Věnoval se jim i u nás dobře
známý americký psycholog a
výrazný křesťan Dr. James Dobson.
Věnoval se jim desetiletí a nakonec
napsal knihu, která má v angličtině
podobný název jako tento článek.
Pro někoho může být tato kniha
pozoruhodná tím, že se jí prodalo
již více nežli jeden milion výtisků.
Pro jiné tím, že mu vnáší určité
světlo do oblastí, kde si neví rady
nebo kde se mu zdálo, že je napro-
stá tma.
V úvodu přináší Dobson přehled
situací, kdy jsme zklamáni z toho,
že věci se nevyvinuly tak, jak jsme
očekávali. Nejde mu jen o zklamá-
ní, ale o to, že si klademe otázky
nad tím, proč Pán Bůh nechal to zlé
působit, proč k tomu došlo a proč
nezasáhl včas. Pro obecnější pojetí
takovýchto stavů používá termín:
"bariéra zklamání". 
V dalších kapitolách se snaží rozbo-

rem biblických míst ukázat, jak je
možno se na takovéto situace dí-
vat.
Jednou z pomocí zde může být
uvědomění si toho, že Pán Bůh
myslí jinak, nežli myslíme my. Je-
ho pohled vidí též situaci z vyšší-
ho nadhledu, nežli je naše pojetí
dané situace. Autor se zabývá bib-
lickou postavou Joba, jeho bojem s
Bohem o pochopení situace, do
které se dostal, jeho uznáním
vlastní omezenosti a Boží nadřa-
zenosti i jeho pokorou při přijetí
Božího pojetí.
V knize je možno se setkat s několi-
ka podnětnými metaforami -
obraznými formami vyjádření to-
ho, co je pro chápání nepochopitel-
ných Božích zásahů podstatné.
Jedním z nich je obraz provazolez-
ce, který natáhl nad Niagarskými
vodopády lano a po něm přešel
propast, kam vody padají. Poté se
ptal lidí, zda si myslí, že by byl s to
převézt přes tuto propast v kolečku
člověka. Všichni hlasitě souhlasili.
Věřili, že to je možné. Takto koli-
krát chápeme víru. Poté posluchače
vyzval, aby vystoupili k němu na-
horu na sloup a sedli si do kolečka,
že je převeze přes propast. Tento
druhý krok chápe jako projev dů-
věry. Pomocí tohoto obrazu odlišu-
je víru a důvěru. A je to důvěra, co
Dobson vidí jako to nejdůležitější 
v situacích, kde jsme ve víře zmate-
ni z toho,co se děje.
Důležitost důvěry v oblasti víry vy-
jadřuje ještě jiným obrazem. Ten-
tokrát vidí člověka, který jede v ho-
rách autem. Z jedné strany úzké sil-
nice je strmá skála, z druhé beze-
dná propast. Stane se, že se toto
auto potká s jiným, dojde ke srážce,

auto spadne do propasti, ale jeho
řidič se stačí zachytit za keř. Visí
"na vlásku" a volá: „Je tam někdo,
kdo by mne zachránil?" Po chvíli
slyší: „Ano, jsem tu a chci tě zachrá-
nit. Musíš se ale pustit keře, které-
ho se držíš a já tě chytím". Řidič se
rozmýšlí a potom zvolá: "Je tam
ještě někdo jiný, kdo by mne za-
chránil?" I tak to někdy vypadá 
s naší vírou a důvěrou.
Řada rad, s nimiž se v knize setká-
váme, je velice konkrétních. Dob-
son např. zdůrazňuje rozdílnost
našeho a Božího pojetí času. Totéž
se týká pojetí toho, co víme. Set-
káme se tam např. s rozhovorem
Alberta Einsteina se studenty o
tom, zda existuje Bůh. Einstein se 
v odpovědi na otázku, zda existuje
Bůh, zeptal: "Kolik procent toho, co
se týká vesmíru a všeho v něm, se
domníváte, že známe?" Jeden stu-
dent našel odvahu a řekl, že asi dvě
procenta. Einstein na to kývl - i
když se domníval, že to je příliš - a
řekl: "A co je v těch 98%, které
neznáme?" A pak má někdo odva-
hu říci, že víme skoro všechno!
V Dobsonově knize dominuje dů-
raz na nezdolnou důvěru v Boží
lásku. To je konstanta, která trvá
přes všechny bariéry zklamání a
našich otázek, nejistot a problémů.
Druhým momentem je důraz na
trpělivost, naši nedokonalost a ak-
ceptaci - přijetí nepřijatelného.
Autorovi jsme vděčni za to, že
knihu napsal. Je možno ji doporučit
každému věřícímu člověku a zvláš-
tě pak těm, kteří to berou s pasto-
rální péčí o své bližní vážně. Ne-
divím se, že si ji koupilo již daleko
přes jeden milion lidí!

Jaro Křivohlavý.
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Když nechápeme, co Pán Bůh dělá

Pokud jste se právě vrátili z dovolené na Balkáně pořádně nabroušeni na ten
či onen projev místního šlendriánu, pokuste se na problém pořádku a nepo-
řádku podívat novýma očima, neotřele!
Nejlépe za přispění bulharského režiséra Ivana Ničeva a jeho znamenitého
filmu Cesta do Jeruzaléma (Putuvane kam Jerusalim) z roku 2003. Film,
jehož scénář vychází ze skutečné události, sleduje anabázi dvou německých
židovských dětí po Bulharsku počátkem druhé světové války. Když jim ve
vlaku zemře dědeček, který je doprovázel na cestě z Německa, ocitnou se
samy a bez znalosti jazyka na nádraží v Sofii. Zde je hned napadne a okra-
de banda výrostků. Vzápětí se jich však ujmou tři potulní komedianti, po
nejrozmanitějších peripetiích je přes Plovdiv a Šumen doprovodí až do pří-
stavu Varna a odešlou lodí do Palestiny, kam měly obě děti původně s
dědečkem namířeno. 
Přes napínavý děj, závažnost tématu a nastolené morální otázky je ve filmu
spousta humorných scének. Zmiňme alespoň interpretační ekvilibristiku v
situaci, kdy mezi jinými dotazy z publika má „mluvící hlava" odpovědět
také na otázku, zda Německo vyhraje válku, a scénu, kdy v rámci „kouzle-
ní" na pódiu roztluče horkokrevný komediant uvědomělému, arogantnímu
straníkovi v moždíři na padrť hodinky značky O., „dar stranického vedení"
(tuto scénu by měli povinně zhlédnout všichni filmoví tvůrci, kteří si pletou
tzv. umístění produktu s neoznačeným reklamním spotem).
V roce, kdy si připomínáme 60. výročí vzniku státu Izrael, by podle mého
názoru měli čeští filmoví distributoři poskytnout mimořádnému Ničevovu
filmu více promítacích příležitostí než doposud. V závěrečných titulcích se
diváci dozvídají, že v letech 1939 a 1940 emigrovaly přes Bulharsko do
Palestiny tisíce evropských Židů a že Bulharsko, byť bylo od roku 1941 spo-
jencem nacistického Německa, nikdy nerealizovalo Německem vnucované
tzv. konečné řešení židovské otázky. Zásluhu na tom, že bulharská židovská
komunita i další bulharští občané židovského původu (celkem přes 50.000
lidí) válku přečkali, připisují titulky mimo jiné bulharské pravoslavné círk-
vi, ale i některým politickým činitelům.
Já bych (v návaznosti na vlastní zážitky z letošní balkánské dovolené, ale i
na nejednu pasáž z filmu) v dané souvislosti zmínil ještě, a to naveskrz pozi-
tivně, onen úvodem zmiňovaný šlendrián, laxnost, neefektivnost. Běda,
když se zabsolutizovaný lidský „pořádek" dává, jak činil Hitler se svými
soukmenovci, do spojení s Prozřetelností! Právě HOMINUM CONFUSIO-
NE, DEI PROVIDENTIA (lidskými zmatky, Boží prozřetelností) unikli za
války bulharští občané židovského původu tzv. konečnému řešení (jež 
s Božími záměry ani s Božím vedením nemělo nic společného)…

František Schilla

Lidskými zmatky …

Recenze

(Jak Bulhaři sabotovali tzv. konečné řešení židovské otázky)

Když jsem již poněkud opožděně,
vzhledem k datu uveřejnění první-
ho příspěvku Emanuela Vejnara k
udělení medailí členům skupiny
bratrů Mašínů, pročítal reakce účast-
níků následně vyvolané polemiky,
rozhostil se ve mě pocit smutku i na-
děje současně. Pochopitelně, také já
jsem zaznamenal onen „akt ocenění"
premiérem naší republiky. A také
jsem nemohl k této záležitosti neza-
ujmout stanovisko, byť nepubliko-
vané a pouze sdílené v kruhu mé
rodiny a přátel. Domnívám se, že
zcela pregnantně a současně ve
všech polohách křesťanského nazí-
rání uchopil podstatu sporného aktu
i s přihlédnutím k jeho možnému
ambivalentnímu vnímání ve svém
příspěvku Miloš Rejchrt. Pocit smut-
ku i určitého osobního zklamání na
mě dopadá z víceméně nekompro-
misních stanovisek těch polemizáto-
rů, kteří - vyzbrojeni byť masivním
argumentačním materiálem - po-
strádají jaksi schopnost chápat para-
doxnost jevů na křižovatkách dějin,
paradoxnost ideálů a činů jejich
účastníků, mnohost ve vnímání ži-
vota, schopnost v rozlišení jeho he-
roismu i tragiky. Naopak mi připa-
dá, že mnohá ta nesmiřitelnost a
současně jednoznačnost v soudu je
jistým pokusem o vlastní zrcadlení
se na nepravém heroismu „vykona-
vatelů správného činu". Mašínových
cesta za svobodou bez zábran doce-
la zákeřně doplňuje národní identitu
právě o tento prvek „heroismu" a je

nasnadě jednoduché a bezbolestné
ztotožnění se s Mašíny jako předvo-
je či reprezentace národa hrdinské-
ho. Není asi náhodou, že většina 
k udělení „ocenění" skeptických po-
lemizátorů zažila s minulým reži-
mem „svoje" tak říkajíc z očí do očí,
jejich postoj k takovému jednání a
jeho hodnocení je však prostě nepři-
jatelný. Sami necítí potřebu hrdinů
zástupných, takováto kategorie hr-
dinství není v jejich rejstříku lid-
ských hodnot.
Výše pociťovaná naděje mě naopak
ujišťuje, že je možné v těchto pro
mnohé z nás zauzlených okamžicích
naší minulosti odhalit a dokázat
zpracovat pozitivně a beze zbytku
minulost, tu společně sdílenou, ale
možná zejména tu naši osobní,
zakotvenou někdy velice hluboce v
osudech, omylech, tragických odbo-
čeních nás samých, našich rodin,
jejich členů žijících i zesnulých.
Dokázat nepověsit naše vlastní
omyly či námi polozasuté okamžiky
osobních selhání nebo aktuálních
nestatečností na věšáky jiných, ať
osob či okolností, ale zároveň se
nebát – právě dnes – přihlásit k ide-
álům byť v minulosti v praxi zprofa-
novaných, ale jak v hloubi srd-ce
někde tušíme, správných a do-konce
pro plný život nás a našich bližních
nezbytných. Jak krásná příležitost
pro hrdinství! 
Obávám se, že bez této možná často
bolestné sebereflexe nebudeme
nejen my, věřící křesťané, ale celá

naše česká společnost schopni se ori-
entovat v současné složité době a
už vůbec ne věřit v pozitivní
budoucnost. A aby nevznikl omyl,
nemám na mysli žádnou předsta-
vu „zářivých lepších zítřků". ale
budoucnost s opravdově a upřím-
ně zpracovanou minulostí, s poko-
rou a schopností odpouštět. A tím
také budoucnost pro křesťana 
s Božím požehnáním. I mne, stejně
jako autora jednoho z příspěvků,
poněkud překvapuje, že zmíněná
polemika se stala tak kontroverzní
právě na stránkách církevních
periodik. Tedy: Nesuďte, abyste
nebyli souzeni... milujte se všichni
navzájem.

Zdeněk Šalda, 
Lysá nad Labem

Mašínové, a jaký je vlastně pohled na
naši vlastní minulost?

AD: Pietní shromáždění na Staro-
městském náměstí aneb: jaká byla,
jsou a budou? ET-KJ 21-22/2008
Bohumil Kejř se obává, že pietní
shromáždění na Staroměstském ná-
městí, pořádaná každoročně 21. 6.,
prý ztrácejí svůj původně křesťan-
ský charakter. Do popředí se prý
dostávají spíše ty příspěvky, které se
otírají o Evropskou unii, horují pro
vlastenecké zájmy a zasazují se o
větší národní svrchovanost. I když
má jisté výhrady k EU, nepovažuje
právě ono výročí za vhodnou příle-
žitost k její kritice.
Člověku se maně vybaví otázka, ja-

ké jiné příležitosti by Kejř případné-
mu odpůrci EU doporučil. Když po-
díl institucí, studijních programů,
pracovních míst i veřejných akcí
sponzorovaných a kontrolovaných
právě tímto EU neustále stoupá, ne-
může vytýkat jiným, že hledají zbý-
vající oázy svobody projevu. Odpůr-
ce EU přitom nemusí být vůbec vla-
stencem. I stoprocentní kosmopolita
může mít dobré důvody pro obavy
ze stále mocnějšího ústředí EU,
například z příslušných nemístných
regulací, nedostatečné zpětné vazby
a etiky politické odpovědnosti.
O některých věcech sice lze říci, že

jsou, a o jiných, že nejsou křesťanské,
ale o mnohém dalším nelze říci ani
jedno ani druhé. Zmiňovaní řečníci
na onom shromáždění přitom vůči
nadvládě Bruselu zaujímali daleko
shovívavější postoj než Jeremiáš
nebo Ezechiel vůči babylonskému
panství. A z evangelií samotných se
těžko dá vyvodit tolik, abychom
mohli jasněji vyhodnocovat a klasifi-
kovat ony projevy na křesťanské a
nekřesťanské. Bratr Kejř jim může
vytýkat nekřesťanskost stejně málo,
jako my jemu.

Zdeněk Zacpal
(Autor je překladatel)

Křesťanství a cizí nadvláda

Někdo mi hodil do okna
jedinou bílou astru.

Podzim se dívá do dveří,
za chvilenku se zešeří,

okénko zastru.

Kdyby pad' dovnitř druhý květ,
mohl by život zšedivět - 

štěstí je z alabastru!

Marie Rafajová

Z alabastru



Bohoslužby
Rád bych ve svém příspěvku vzpo-
menul 135 let od narození význam-
ného jimramovského rodáka Ru-
dolfa Šedého. Jeho skromný život
byl zcela podřízen úkolu zvěstovat
Boží slovo všude tam, kam ho ži-
votní cesty přivedly. 
Narodil se 25. srpna 1873 v rodině
malého rolníka v Jimramově, která
požívala vážnost pro svoji poctivost
a pracovitost. Měl sourozence, tři
bratry a sestru. Po ukončení základ-
ního vzdělání na evangelické škole
v Jimramově se vyučil knihařem 
v tehdy německých Svitavách. Pod-
nikl tovaryšské cesty po Rakousku,
Italii a Švýcarsku. Při základní vo-
jenské službě, kterou prodělával 
v Brně, navštěvoval evangelické
prostředí, které v něm vzbudilo zá-
jem o duchovní práci v církvi. Na
doporučení byl přijat na studium 
v Biblickém institutu v německém
Barmenu. Po ukončení studia v Bar-
men byl vyslán k misijní práci 
v Londýně. Po návratu z Anglie
pracoval krátký čas jako kolportér
Biblí. V roce 1908 přijal na doporu-
čení faráře Prudkého z Olomouce

duchovenskou práci mezi rozptýle-
nými českými evangelíky na sever-
ní Moravě. Práce přinášela ovoce.
Za dobu jeho působení byly vysta-
věny tři kostely z nichž kostel v
Hrabové je v současné době vyhlá-
šen kulturní památkou. Rudolf Še-
dý byl muž všestranných zájmů.
Rád fotografoval a patřil mezi ama-
térské astronomy. Proto také v kos-
tele v Hrabové není věž, ale hvěz-
dářská kopule. 
V letech 1922 a 1923 byla na Ukra-
jině bída, která přecházela v hlado-
mor.Kostnická jednota vyzvala bra-
tra Rudolfa Šedého, aby vedl po-
mocnou akci mezi Čechy žijícími na
Ukrajině. Situace byla velmi obtíž-
ná. Primitivní cesty, řídká síť želez-
nic a mnohdy obtíže s bolševickými
úřady. Z hladomorem zbídačené
Ukrajiny dovezl do Českosloven-
ska 77 sirotků a polosirotků. Děti
byly umístěny v rodinách a bylo jim
umožněno vyučit se řemeslu nebo
studovat. 
Těžká práce nastala po rozbití
republiky v roce 1938. Část území
na severní Moravě, kde Rudolf

Šedý pracoval, se ocitla v záboro-
vém území. Nastalé poměry nebyly
pro jeho práci příznivé. Konec
války byl nebezpečný, neboť při
přechodu frontové linie byl vážně
poškozen kostel v Hrabové. Pová-
lečná léta byla ve znamení odchodu
německého obyvatelstva a přícho-
du nových osadníků. Krátce po
válce byl ustanoven vězeňským fa-
rářem na Mírově. 
V roce 1948 odchází na odpočinek
do Jimramova, kde 28. 6. 1970 zem-
řel. V závěru svého života napsal
„Paměti", které se staršovstvo Čes-
kobratrské církve evangelické v Jim-
ramově rozhodlo vydat knižní for-
mou. Nakladatelství Eman připra-
vilo k vydání knihu „Paměti pana
vikáře Šedého", která vyjde v září
tohoto roku. Zájemci o knihu „Pa-
měti pana vikáře Šedého" ji mohou
koupit v sídle evangelického sboru
v Jimramově nebo v knihkupec-
tvích, jež zásobuje nakladatelství
Eman. Všem, kteří znali pana viká-
ře Šedého nebo o něm jen slyšeli,
knihu vzpomínek vřele doporučuji.

Timoteus Kadlec

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. 
www.christliches-freizeitheim-
gruene-au.de, 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
HLEDÁME KAZATELE, KAZATELKU
pro práci seniorátního kazatele a
sborového kazatele (v Hodslavi-
cích) s 50% úvazky. 
Bližší informace 
Lubomír Červenka, tel.:777804340

č. 25

135 let od narození Rudolfa Šedého Inzerce
SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická
BROUMOV
bohoslužby: Ne 8.15 
Sbor neobsazen 
Kladská 85
550 01 
ČERNILOV
bohoslužby: Ne 9.00 
j.Lydie Kuželová
Černilov č. 139
503 43
DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM
bohoslužby: Ne 8.30 
nám. Odboje 1128
544 01 
HOŘICE V PODKRKONOŠÍ
bohoslužby: Ne 10.00 
Sbor neobsazen
Husova 870
508 01 
HRADEC KRÁLOVÉ
bohoslužby: Ne 9.00 
f Pavel Otter
Nezvalova 1/529
500 02 
HRONOV
bohoslužby: Ne 10.15 
f Michal Kitta 
Českých bratří 181
549 31 
JIČÍN
bohoslužby: Ne 10.30 
Sbor neobsazen
Konecchlumská 289
506 01 
KLÁŠTER NAD DĚDINOU
bohoslužby: Ne 9.00 
f Ruben Kužel 
Klášter nad Dědinou č. 22
517 71 České Meziříčí
KOSTELEC NAD ORLICÍ
bohoslužby: Ne 9.45 
f Miloslava Hofmanová 
f David Najbrt 
Štefánikova 753
517 41 
LETOHRAD
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jiřina Kačenová 
Petříkov 201
561 51 
NÁCHOD - ŠONOV
bohoslužby: Ne 9.00 
f Marek Bárta 
Purkyňova 535
547 01
NOVÝ BYDŽOV
bohoslužby: Ne 9.30 N. Bydžov,
11.00 Chlumec n/C. 1.+3. n. 
U Památníku 1156
504 01 
SEMONICE 
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jaroslav Kučera 
Semonice č. 57
551 01 Jaroměř 1
TRUTNOV
bohoslužby: Ne 10.00 
f Tomáš Molnár 
Úpická 163
541 01 
TŘEBECHOVICE POD OREBEM
bohoslužby: Ne 9.00 
f Filip Čapek 
Masarykovo nám. 19
503 46 
VRCHLABÍ
bohoslužby: Ne 9.30  
f Petr Chlápek 
Českých bratří 112
543 01

Ochranovský sbor
POTŠTEJN, Českých bratří 8
Naďa Běťáková

Církev bratrská
NÁCHOD, Purkyňova 584 
Hofman,  Ne 9.30 
TRUTNOV, Lomní 103/9, 
Jan Šrámek, Ne 9.00
HRADEC KRÁLOVÉ, V Kopečku 89, 
Legát, Ne 10.00

Bratrská jednota baptistů
BROUMOV, 
Lidická 230, Ne 10.00 
Richard Novák

Pozvánky
MASARYK A HUS je název před-
nášky, kterou prosloví přední hu-
sovský badatel PhDr. Jiří Kotyk,
Ph.D., pracovník Historického ústa-
vu Filozofické fakulty Univerzity
Hradec Králové, v rámci 28. semi-
náře historické společnosti VERI-
TAS. Seminář se bude konat v sobo-
tu dne 11. října 2008 v 10 hodin 
v Pardubicích v sálku na faře ČCE 
v ulici Sladkovského č.638. Všichni
zájemci jsou srdečně zváni.

* * *
DEN DIAKONIE V PLZNI
Den diakonie v Plzni nabídne
přednášky i praktické dílny.
Po dlouhé době první seniorátní
den křesťanské služby v západo-
českém seniorátu s podtitulem
"Křesťanská služba aneb diakonie
bez IČO" bude v sobotu 27. září
2008 hostit plzeňský Korandův
sbor ČCE. Pořadatelé z Poradního
odboru křesťanské služby Zápa-
dočeského seniorátu chtějí vytvo-
řit prostor pro setkání lidí, kteří se
podílejí na činnosti sborové dia-
konie nebo se o ni zajímají a chtě-
jí si s druhými vyměnit zkušenos-
ti a vzájemně se inspirovat. Boha-
tý program budou tvořit přednáš-
ka i prakticky zaměřené worksho-
py. Setkání vyvrcholí ekumenic-
kou bohoslužbou, kterou hudeb-
ně doprovodí soubor Touch of
Gospel. Zváni jsou zájemci i z ji-
ných seniorátů a z ekumeny. Pod-
robný program a kontakty jsou k
dispozici na www.evangnet.cz. 

Karel Šimr
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lem pokračování lidských genealo-
gií, neboť plození a množení nedal
jen jako příkaz, ale vložil do člově-
ka puzení, pud, který jej zvedne od
počítače, aby šel za děvčetem. Jinak
by lidstvo zahynulo na obchodová-
ní (pud zisku), na válčení (pud
agrese), obžerství (pud chleba) a na
pud fandovství (fotbal). Člověk by
jen obchodoval, válčil, jedl a pil a
chodil na fotbal. I tento poslední
pud mi vklouzl do mysli v souvis-
losti s letošním evropským fotbalo-
vým mistrovstvím. Sexuální pud je
nad ně všechny silnější a rozumněj-
ší v pravý čas.
Skoro zbytečné se mi jeví upozor-
ňovat na skutečnost, že stvoření
člověka je od samého začátku uve-
deno jako dvojice. Bůh stvořil člo-

věka, muže a ženu je stvořil (Gn
1,27), což ještě doplnil slovy "Není
dobré, aby člověk byl sám" (Gn
2,18). Byl stvořen pro společenství
tak, že jeden nemůže být bez dru-
hého. Jejich podobnost Bohu - a
Bůh je láska - se projevuje v jejich
schopnosti milovat. Splnit své urče-
ní mohou jen ve společenství lásky,
tedy v manželství, které je pro člo-
věka určením přednostním, a záro-
veň ve společenství lásky Božího
lidu. Muži nebo ženy, kteří se sólo-
vě vydávají na cestu tak zvané rea-
lizace svého nadání mimo manžel-
ství i mimo církev, stěží nalézají
trvalý úspěch a hlavně pokoj, neboť
nevyužili svého hlavního nadání,
jímž je láska, vztah k druhému, spo-
lečenství. 
Láska, jak se o ní zpívá bez omrze-

ní, lže, zatajuje, že její sexuální
podoba je druhořadá a dočasná.
Nicméně je to láska, pokud symbo-
lizuje pravou lásku také tím, že na
rozdíl od ní přiznává svou dočas-
nost i proměnlivost v čase. Jakmile
splní svůj úkol, nevyhasne, ale
vyhasíná. Kolik zamilovaných by
se vzdalo sebevražedných úmyslů
z lásky, která se tak ráda přeceňuje,
kdyby vzali na vědomí, že je dočas-
ná. Život s ní nekončí, připravuje
člověku ještě jiné krásy a dobroty.
Kolik ženatých a vdaných by pře-
stalo uvažovat o jiném a novém
vztahu, kdyby bez paniky počítali s
tím, že tělesná, sexuální láska je jen
do času a je jen předobrazem sku-
tečné lásky. O tu nás čas nemůže
připravit. Je věčná (1K 13).

Josef Veselý

Naše výbava
Dokončení ze str. 1

První zářijový týden obohatí progra-
mové schéma TV NOE nový pořad s
názvem „V posteli", který je určen
dívkám od 12 do 16 let. 
Představíme dívkám zajímavé osob-
nosti z duchovního i světského živo-
ta. Nahlédneme také do světa módy,
vizáže i zábavy naplněné hrami.
Nebude chybět ani prostor pro krea-
tivitu. V jednotlivých dílech se sleč-
ny naučí batikovat, péct nebo šít.
A proč právě „V posteli"? Název na-
povídá, že se moderátorky a jejich
hosté dotknou i řady ožehavých
témat. Svět uschovaný za dveřmi
dívčího pokojíčku je osobní a není
pro každého. Je místem, kam pustí-
me jen toho, komu důvěřujeme.
Znáte přece ty chvíle, kdy si povídá-
me se svými nejdražšími, sourozen-
ci, rodiči nebo kamarádkami upro-
střed haldy plyšáků, právě jen v naší
milované posteli. Smějeme se, je
nám dobře nebo smutníme a rodin-
ná atmosféra jistoty nám navodí
pocit radosti, důvěry a otevřenosti. 
V rubrice „Nakrm ucho" pozvaní
hosté z řad lékařů, kněží a psycholo-
gů odpoví na všetečné otázky.
A pozor! Nebude chybět ani hudba,
humor a soutěž.
Pořad je natáčen částečně ve studiu

TV NOE, ale diváci prostřednictvím
kamery nahlédnou třeba i pod prsty
kadeřníků ze studia „Střihoruký
Edward" v Brně.
Nový pořad „V POSTELI" viděli
diváci poprvé ve středu 3. 9. 2008 
v 17.40 h. Dozvěděli se, co je to de-
coupaque. 
Jan Špilar (majitel „Oskara" za mas-
ky ve filmu Amadeus) odpověděl
na otázku, proč chodit ke kadeřní-
kovi. 

Herec Josef Pejchal holkám přiblížil,
jaké to je být hercem.
Kdo nevěděl, co to jsou Osadníci z
Katanu, rychle pochopil, o co přišel.
A nechyběla ani HELP linka. 
Magazín pro dívky uvidíme na tele-
vizních obrazovkách ve čtrnáctiden-
ních intervalech. Do Vánoc odvysílá
TV Noe devět dílů. Pokud se vám
náš pořad zalíbí, můžete se těšit na
pokračování i v příštím roce a stát se
spolutvůrci.

Nový pořad pro dívky v TV Noe

390 let – výročí lužickosrbské, 
úmrtí Wjaclawa Warichia

Warichius (1504-1618), hornolužický Srb, autor první známé tištěné hor-
nolužickosrbské knihy (z obou variant lužickosrbského jazyka), tzv.
Malého katechismu podle Luthera v roce 1595! Tato jedinečná kniha, urče-
ná k výuce základů evangelické teologie, třebaže drobná, dokazuje jedno-
značně vstup podstatné části Lužických Srbů do reformované evropské
duchovnosti. Jde v tomto případě o prohlubování elementárních znalostí
věřících, s cílem upevnit víru, myšlení a život Lužických Srbů. A s touto
vírou vytvářet propojení evangelických obcí takřka celou Horní Lužicí.
Warichiův Malý katechismus byl výsledkem wittenberského studia v le-
tech 1584-1586 tohoto pozdějšího významného hornolužickosrbského
evangelického faráře, který se též staral o vytváření center evangelických
společenství v Lužici. 
Malý katechismus Warichia vyšel zároveň německy pro německé krajany
v Lužici, aby vedl oba národy, tedy Němce i Lužické Srby, k harmonické-
mu soužití v duchu evangelií. 

Josef Lebeda



CHVALTE PÁNA
EF 5,15-21

Apoštol píše, že nastaly zlé dny a
my nemůžeme tvrdit, že by tyto
zlé dny již skončily. 

Skoro se zdá, že mocnosti temna,
tušící slavný příchod Kristův ve
slávě, se činí víc a více, aby – po-
kud by Hospodin dovolil - svedly
i vyvolené.
Copak my, nám se tady žije doce-
la fajn. Vyhříváme se na slunci
vycházející demokracie, pěkně si
pokuřujeme tu dýmku míru s kým-
si uzavřeného a máme spoustu
času na pěstování zbožnosti a bez-
trestné budování církve. Však se
těšíme, až uslyšíme: To dobře, slu-
žebníče dobrý a věrný… 
Zlé dny? Ty se teď přesunuly
kamsi daleko za naše hranice, ale
kdopak by dnes slyšel Hlas mu-
čedníků? Snad jen slovo pro ty,
kteří nejsou tak sebejistí a nějak
trpí i v těchto požehnaných dnech:
Ty zlé dny jsou stále zde. Snad
oblékly jiný kabátek. Ale jsou tady

a čekají na svou příležitost a nebu-
deme-li nadále s bázní a třesením
konat své spasení, pak je možné,
že to zlo pronikne a nasákne do
našich srdcí tak lstivě, jak jen to
zlo umí. Dejte si pozor, bratří, aby
někdo z vás neměl srdce zlé a
nevěrné, takže by odpadl od živé-
ho Boha.
Žít moudře znamená nepromarnit
tento čas milosti. Dávat si pozor
na to, jak žijeme. Hlavně MY, jak
žijeme. Nechat se napomenout a
nemít za každou cenu poslední
slovo, jak je to zvykem kolem nás.
Nenechat se opít žádným vínem,
byť demokratickým. Jsme vyzváni
chválit Pána. Tak jej chvalme.
I za to, že je to přece On, kdo řek-
ne poslední slovo.

Richard Novák
EMC Třeboň

Evangelický
týdeník
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Poselství k 18. neděli po sv. Trojici

Je to už víc než rok, když v
Německu evangelická a katolická
církev vydaly společné prohlášení
"Demokracie potřebuje politické
ctnosti". Text vychází z biblického
určení odpovědnosti člověka a jeho
začlenění do vztahů k ostatním
lidem, k přírodě a dějinám.
Za mimořádně varovné v současné
společnosti pokládá nezaměstna-
nost a demografický pokles. Obrací
se na všechny občany s tím, že jsou
odpovědni za společné blaho. Obča-
né nejsou podřízenými otcovského
státu. Demokracie není samohybný
mechanismus, jímž by ústavní me-
chanismy samy zaručovaly úspěch. 
Další kapitoly jsou věnovány třem
skupinám: politikům, novinářům a
představitelům zvláštních zájmů.
Politikové mají v duchu svého slibu
sledovat nejen obecný prospěch, ale
i dávat přednost dlouhodobým
cílům před krátkodobými. To vyža-
duje ctnosti, jakými jsou odvaha,
hotovost k riziku a pevnost. V ko-
munikaci s voliči je důvěryhodnost
tím kapitálem, který jim umožňuje
vydat se i na nesnadné cesty. No-
vináři prostředkují mezi politiky a
veřejností, ale nemají mandát k to-
mu, aby mísili věcné informace s je-
jich hodnocením. Jsou v dilematu
mezi důvěrnými sděleními a potře-
bou odhalení. Veřejné mínění a zve-
řejněné mínění není totéž. Společ-
nost se dělí na bezpočet skupin,
mnohé z nich organizované ve
zvláštních zájmech. Tato diverzita
slouží prospěchu společnosti, užší
společenství může poskytovat jedin-
cům víc hodnot, výchovy i uspoko-
jení než kolik jich může poskytnout
stát. Skupiny také mohou připomí-
nat pozornost ke znevýhodněným
občanům a k opomíjeným hodno-
tám. Nebývá však snadné rozlišit

mezi oprávněnými požadavky a
skupinovým egoismem.
Text také varuje, že v poslední době
jako by ekonomické myšlení převlá-
dalo nad subtilnějšími tématy. Vždyť
demokracie se musí stále znovu
utvářet.
Církve sdělují, že tímto prohlášením
uplatňují svou politicko-diakonic-
kou odpovědnost. Ctnosti jako hod-
nověrnost , osobní integrita a prav-
divost ať jsou dobře patrné. Strany
nechť se ve sporech s politickými
protivníky namáhají jednat tak, aby
výsledek demokratického konfliktu
nepřivodil obecné politické ochro-
mení.
Spis má 50 stran, jeho autory je širo-
ké grémium 17 představitelů z obou
církví: biskupů, sociálních teologů,
politologů a společenských vědců.
Byl přijat Radou Evangelických círk-
ví Německa i Německou biskup-
skou konferencí katolické církve
jako oficiální dokument. Vzbudil re-
spekt i pozornost, byť ne ohromující.

Text není kontroverzní, nikoho neu-
ráží, žádnou konkrétní kauzu ne-
zmiňuje. Přináší nová objevná hle-
diska? Ne křiklavá, není zajímavý
pro bulvár. Avšak osvědčené ctnosti
nově pojmenovává, uvádí do no-
vých souvislostí a nově formuluje
nebezpečí nové doby. 
České církve nemají takovou veřej-
nou autoritu jako německé. Přece by
však zřejmě jejich společné slovo do
veřejnosti nebylo bez užitku. Naše
společnost není veskrze lhostejná
ani veskrze ateistická a i mimo círk-
ve je dost těch, kteří by podobný
hlas rádi slyšeli. V souvislosti s jed-
náním o majetkovém vyrovnání
církví u nás zazněly také hlasy, že by
bylo bývalo lépe, kdyby se nezačína-
lo hospodářskými záležitostmi.
Prozatím všechna jednání o hospo-
dářském vyrovnání nahrávají mylné
představě, že církvím zde nejde o nic
jiného, než o majetek. A to není
dobré. 

Blahoslav Hájek

Nejčastěji přihlašují rodiče děti na vyučování náboženství kvůli mo-
rálce. To není úplně vedle, ale není to ani trefa přímo do černého.
Morálka je při vyučování náboženství jakýmsi vedlejším produktem.
Něco jako je sláma při pěstování obilí. Ta se samozřejmě také zužit-
kuje. Přesto se však obilí nepěstuje kvůli slámě. Pěstuje se kvůli zrnu.
Nejcennějším plodem, který vyučování náboženství přináší, je vznik
vnitřní jistoty, že žiji ve smysluplném světě. Toto vědomí nebo jeho
absence totiž zásadním způsobem předznamenává lidský život.
Věřím-li, že žiji ve smysluplném světě, motivuje mne to, abych svůj
život naplňoval smyslem. Žít ve světě, který smysl nemá – tedy k ni-
čemu nespěje a na konci všechno smaže – není pouze demotivující,
ale vysloveně depresivní.
Takto teoreticky se s dětmi při vyučování náboženství samozřejmě
nemluví. Těžiště té tři čtvrtě hodiny je v biblických příbězích, z nichž
tato smysluplnost dýchá. Vrátím-li se ještě jednou k obrazu obilí, pak
je každý z těch příběhů zrnem ukrytým v klasu. Zpravidla dlouho
děti vnímají ty biblické příběhy jako vyprávění podobná pohádkám.
Teprve po letech – když před nimi začnou vyvstávat otázky, které si
jako děti nekladly a které je jako dospělé začínají zneklidňovat – 
k nim ty příběhy začnou mluvit existenciálně. Najednou si uvědomu-
jí, že nešlo jenom o Jákoba, o Mojžíše, o Marii Magdalénu, že v nich
jde i o mne. Vlastně v nich jde především o mne. Zrno se náhle sype
z klasů a člověk odhaluje, že to, co v dětství přijal, má mnohem větší
cenu nežli vůbec tušil.
Loni přihlásilo v našem sboru několik rodičů své děti na vyučování
náboženství. Sami jím přitom nikdy neprošli. Možná to signalizuje,
že sekularizace dosáhla v nejmladší generaci takového stupně, že už
vůči náboženství mizí předsudky. To je nadějné i nebezpečné záro-
veň. Záleží na tom, jaký náboženský systém do nově otevřeného pro-
storu vstoupí. Zda takový, který vede k odpovědnosti a ke svobodě
nebo takový, který bude člověku jeho odpovědnost brát a degradovat
ho tím na nesvéprávnou bytost. Křesťanská církev nebyla v dějinách
vždycky světlem. Obnovující vliv Bible ji však do světla stále vrací.
Chcete-li svým dětem poskytnout dobrý základ pro život, pomoci jim
odhalit, že žijí ve smysluplném světě a dát jim poznat i trochu té mo-
rálky, víte, kam se obrátit.

Emanuel Vejnar

Vyučování náboženství

Církev oslovuje veřejnost

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Půl roku po smrti osmi mužů u Pa-
nenského Týnce připomněla eku-
menická bohoslužba v Postolo-
prtech i další vážné nehody, které
se v letošním roce staly na Loun-
sku.
Ve středu 13. srpna 2008 od 18 h se
v kostele Nanebevzetí Panny Marie
na postoloprtském náměstí usku-
tečnila ekumenická bohoslužba vě-
novaná těm, kteří zůstali - lidem a
obcím zasaženým těžkými do-
pravními nehodami uplynulého
půlroku na Lounsku. „Každý si
můžeme představit okruh lidí, kteří

by za námi přišli do nemocnice
nebo kteří by nám šli na pohřeb. Ti
všichni – a mnozí další - se cítí být
událostí přímo zasaženi, případně s
dopady události soucítí," upozor-
ňuje psycholožka Bohumila Baš-
tecká. Netradiční bohoslužbu, která
vzbudila mezi místními nebývalý
zájem, hudebně doprovodil plzeň-
ský sbor Touch of Gospel.
"Vy i my jsme zůstali. Tentokrát
jsme přežili. Někteří ještě nemůžou
popadnout dech, událost je zasáhla
přímo. Jiní musí rychle nabrat sil,

Bohoslužba za oběti nehod

Dokončení na str. 2
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SVĚTOVÁ RADA CÍRKVÍ ZVE SVÉ PARTNERY K ODPOVĚDÍM NA DVĚ ÚSTŘEDNÍ
OTÁZKY
Ženeva – WCC/CPCE. Stálý výbor Světové rady církví pro konsensus a
spolupráci prosí ekumenické partnery a rady členských církví, aby se ve
větší míře vyjádřily k návrhu uspořádat „rozšířené valné shromáždění" a
poskytly svůj teologický pohled na otázku chápání Církve, tedy proble-
matiku eklesiologie. Stálý výbor se setkal začátkem července v teologic-
kém semináři v Hofgeismare v Německu. 
Valné shromáždění v roce 2006 předložilo církvím na posouzení dva důle-
žité dokumenty z této oblasti, publikaci „Podstata a misie Církve" a pro-
hlášení s názvem „Povolání být jednou Církví". Stálý výbor pro konsensus
a spolupráci na svém setkání také potvrdil, že cílem Světové rady církví je
snaha o jednotu. Po setkání Stálého výboru se v Hofgeismare setkal výbor,
který má za úkol vyhledávat kandidáty a připravit volbu nového generál-
ního tajemníka Světové rady církví. Současný tajemník, reverend Samuel
Kobia, totiž v únoru oznámil, že se na konci roku 2008 nebude ucházet o
znovuzvolení do funkce.

CIRKEVNÍ PRACOVNÍCI V INDII PROTESTUJÚ PROTI VRAŽDE AKTIVISTU V BOJI
PROTI ALKOHOLU
Bangalore – ENI. Pracovníci kresťanských cirkví sa pridali k sociálnym
pracovníkom pri protestoch v indickom štáte Karnataka. Aktivisti žiadali,
aby vláda prijala tvrdé opatrenia proti takzvanej „alkoholovej mafii". K
protestom došlo po tom, ako bol zabitý vedúci aktivista v boji proti alko-
holu. Protestujúci vyjadrili svoju nespokojnosť tým, že 25. júla celý deň
sedeli pred sochou Gándhího v Bangalore a na záver sa zúčastnili v pries-
toroch národnej kancelárie Študentského kresťanského hnutia spomienko-
vej slávnosti na zavraždeného A.T. Babuho. Babu mal 51 rokov a bol
tajomníkom Národného zväzu občianskych hnutí pre oblasť Karnataky.
21. júla bol na smrť ubitý vo vozidle, ktoré šoféroval.

METODISTÉ VE VELKÉ BRITÁNII SE ROZHODLI INVESTOVAT DO MLADÝCH
CT/CPCE. Konference metodistů ve Velké Británii odsouhlasila na svém
červencovém setkání, že investuje více než 4 milióny liber do velké inicia-
tivy, jejímž záměrem je rozvinout a posílit účast mladých lidí na životě
církve. Během pěti roků dostane každý metodistický distrikt grant, díky
němuž budou moci zaměstnat na částečný úvazek mladého člověka ve
věku mezi 16 a 23 lety. Většinu času budou tito mladí lidé pracovat v rámci
svého distriktu, část jejich času bude určena pro aktivity na národní úrov-
ni. „Účast na životě církve znamená zapojení se – může to být cokoliv od
vyjadřování svého názoru až po přípravu programu a účasti na rozhodo-
vání", řekl Mike Seaton, vedoucí týmu pro práci s mladými do 19 let.
Zároveň se každý distrikt bude každoročně účastnit na novém projektu
„Mission Possible" – Misie je možná, který navrhnou mladí s cílem zapo-
jit se v místních společenstvích. „To, že církev přijala toto usnesení, zna-
mená obrovskou investici do budoucnosti. Rozhodnutí je důkazem toho,
že to myslíme vážně se zapojením mladých do srdce svého života," dopl-
nil Mike Seaton. Pilotní projekt začne už v září tohoto roku.

Ekuména vo svete 32/2008

Prosba autora
Vážená redakce,
dík za zveřejnění recenze knihy Ludvíka Švihálka, Tajemství budoucnosti
v ET-KJ č. 23-24. Ve vytištěném textu došlo k nedorozumění, nepodal jsem
jednu větu dost srozumitelně a redakční úpravou došlo ke změně faktů
(jedná se o závěr 1. a začátek 2.sloupce). Bylo tam v mém textu: „… Ve
světě má 12 milionů členů, v ČR asi 8000, za okupace byla zakázána a pak
v letech 1952 – 1956. Upravený text uvádí: „… a pak obnovena v letech
1952-1956". Skutečný text by měl být:. „… za okupace a pak v letech 1952-
1956 byla zakázána".

Jiří Novák
Čtenářům i autorovi se velice omlouváme.

redakce

K tzv. fatvě (muslimské klatbě) při-
rovnaly aktivistky z organizace Ni
putes ni soumises (přeloženo do spi-
sovné češtiny: „Ani poběhlice, ani
ženy mužům poddané") rozsudek
prvoinstančního soudu ve francouz-
ském Lille. Ten prohlásil za neplatné
manželství, u něhož snoubenka na-
stávajícímu zamlčela, že do manžel-
ství nevstupuje jako panna. 
Rozsudkem z dubna tohoto roku se
zevrubněji zabývá Anne Cheminová
v letošním červencovém čísle měsíč-
níku Esprit. Připomíná, že rozhod-
nutí soudu bylo odůvodněno „ne-
dostatkem souhlasu" ve smyslu (na-
poleonského) občanského zákoníku,
tj. souhlasu informovaného. Infor-
movaný souhlas se zakládá kromě
jiného na znalostech o podstatných
vlastnostech osoby, s níž daná strana
do manželství vstupuje. Podle dosa-
vadní judikatury (rozhodovací pra-
xe francouzských soudů) se za pod-
statnou vlastnost, jež by nastávající-
mu či nastávající neměla před sňat-
kem zůstat skryta, považovalo např.
(podle rozhodnutí pařížského sou-
du z roku 2001) to, že druhý z part-
nerů provozuje jako hlavní výděleč-
nou činnost prostituci. Lillský senát
vzal za rozhodný subjektivní názor
muslimského novomanžela. (Z evan-
gelijního hlediska lze tento postoj
novomanžela, zdůrazněme, jedno-
značně označit za doklad „tvrdosti
srdce" – srov. Mt 19,8; Mk 10,5.) Za-
tímco mnozí se do budoucna při-
mlouvají za omezení prostoru pro
volné uvážení soudce tím, že by zá-
konodárce v novele francouzského
občanského zákoníku „podstatné
vlastnosti" konkretizoval taxativním
(úplným) výčtem, podle autorky by
měla novela pouze panenství ne-
věsty z „podstatných vlastností" vý-
slovně vyloučit. 
Otevřený dopis 138 muslimských
náboženských činitelů představite-

lům křesťanských církví z října 2007
rozebírá Thomas Pierret ve dvojčísle
revue Esprit za srpen a září 2008.
Nejprve si z více úhlů kriticky všímá
skutečnosti, že hlavním adresátem
dopisu je papež. Protože jádro listu
muslimských představitelů spočívá
ve výzvě k dohodě o dvojpřikázání
lásky k Bohu a k bližnímu jako o
hlavním společném prvku obou ná-
boženství, sleduje dále autor kon-
kordančně odpovídající pojmy v Ko-
ránu a konstatuje, že jejich výskyt je
oproti Bibli značně skrovný (daleko
četnější jsou v Koránu pojmy pro
úctu k Bohu, podrobení se Bohu, mi-
losrdenství Boha vůči člověku a do-
bročinnost člověka vůči bližnímu).
Charakterizuje pak islámské proudy
a směry, k nimž signatáři patří, a
upozorňuje, že motiv lásky je zřejmě
nejsilněji přítomen v súfismu (islám-
ském mysticismu). Islámská „diplo-
matická iniciativa" (vyjádřeno termí-
nem autora) rozhodně poskytuje
námět k přemýšlení i řadovým křes-
ťanům, zejména na pozadí lillského
rozsudku: je islám na rozdíl od křes-
ťanství náboženstvím ujařmujícího
Zákona, nebo nikoli? Vrcholná křes-
ťansko-muslimská teologická kon-
zultace, podle Pierreta bezprece-
dentní (Pierret zjevně nezná Havlo-
vo pražské Forum 2000, kde ovšem
probíhá mezináboženský dialog 
v rozsahu komornějším), se má ko-
nat už letos v listopadu. 
Místo lamentací nad tím, jaká pase-
ka byla nadělána lillským rozsud-
kem a bude ještě případně nadělána
připravovanou křesťansko-muslim-
skou teologickou konzultací, by zde
pozorní čtenáři revue Esprit mohli
spolu s Paulem Ricoeurem hovořit
spíše o „mýtinách uznání" pro islám.
Pojetí uznání v díle významného
protestantského myslitele Paula Ri-
coeura (a až do úmrtí v roce 2005
zřejmě nejprominentnějšího stálého

autora měsíčníku) je totiž věnován
rozsáhlý (dvanáctistránkový) článek
Fabiena Lamouchea v červencovém
čísle Espritu. Opravdovým uznáním
před zákonem je pro Ricoeura ano-
nymita. A tento požadavek dle
mého názoru rozsudek z Lille splňu-
je! Nebyla jím ve sporu dvou fran-
couzských občanů před soudem
sekulárního evropského státu apli-
kována šaría (muslimské právo) – se
stejnou subjektivní představou o
panenství jako nevěstině „podstatné
vlastnosti" (tedy, z novozákonního
hlediska řečeno, se stejným proje-
vem tvrdosti srdce) by před tímtéž
soudem uspěl i nemuslim – křesťan,
žid či agnostik. Velice pěkně jsou 
v Lamoucheově článku ocitovány
pasáže, v nichž Ricoeur jako, vyjá-
dřeno slovy Václava Klause, „otáz-
ku špatně položenou" zavrhuje oblí-
bený mediální dotaz: „Jak jste spo-
kojen(-a) s rozsudkem?"
Obrazem průseků či mýtin se Paul
Ricoeur vymezuje a ohrazuje proti
určité nenasytné touze po uznání,
jež by logicky ústila v nikdy nekon-
čící společenský zápas – v zápas, do-
dejme, lemovaný posléze nejenom
novými Kosovy, ale přímo novými
Mnichovy. To je navýsost aktuální
důraz! Vzhledem k neblahému vý-
ročí Mnichova připomeňme, že
měsíčník Esprit (založený roku 1932
Emmanuelem Mounierem) se jako
jeden z mála ve „Francii sladké" od
samého počátku kriticky vyjadřoval
k mnichovské dohodě, což také v le-
tech bezprostředně následujících
odskákal (historii časopisu do roku
2002 lze nalézt na internetových
stránkách www.esprit.presse.fr).
Mnichovanskou linii vůči tvrdosrd-
catým chasníkům toho či onoho
ražení tedy rozhodně nesledoval 
v minulosti a nesleduje ji ani v sou-
časnosti. 

František Schilla

Z církví u nás i ve světě „Mýtiny" uznání ano, nové Mnichovy ne!

Tato otázka po "abecedě" může zají-
mat čtenáře Písma právě při vstupu
do nového školního roku. Její aktuál-
nost je však možná - pokud jde o
češtinu - až od r.1979, kdy byl vydán
ekumenický překlad bible (ČEP =
Český ekumenický překlad). V něm
narážíme na školský pojem "abece-
da" při četbě Listu Židům 5,12 , kde
apoštol připomíná svým poslucha-
čům a čtenářům: "Už byste měli být
sami učiteli, a zatím opět potřebujete,
aby vás někdo učil abecedě Boží řeči".
(V Kralickém překladu: "Měvše býti
mistry, opět potřebujete učeni býti
prvním počátkům výmluvností Bo-
žích.") Co vedlo pisatele listu k této
zvláštní kritice ?
Jde o souvislost se závažným oddí-
lem Listu Židům, kde se apoštol
snaží vysvětlit, že Pán Ježíš, Syn
Boží, může být vzhledem ke své
celoživotní oběti pojímán i jako nový
velekněz, který přesahuje funkci
velekněze ve Starém zákoně (Žd
4,14-15). On, na rozdíl od někdejšího
velekněze, "obětoval sám sebe jako oběť
smíření a stal se původcem věčné spásy
všem, kteří ho poslouchají" (Žd 5,7-10).
V tomto pojetí však jako by si autor
listu uvědomoval nesnáz pro vní-
mání svých čtenářů - či už s tím měl
i určitou zkušenost - a tak pokračuje

zcela novým tónem: "O tom by bylo
mnohé co mluvit, ale je těžké vám to
vyložit, protože nejste ochotni slyšet"
(Žd 5,11). Apak následuje onen vyčí-
tavý povzdech: "Za takovou dobu už
byste měli být (ve svém poznání) sami
učiteli, - a zatím potřebujete, aby vás
někdo učil abecedě Boží řeči; potřebu-
jete mléko, ne hutný pokrm" (Žd 5,12).
Toto následné přirovnání k mléku
známe i z použití v 1. Korintským,
kde Pavel připomíná, že musel ně-
které korintské členy sboru "živit
jako nedospělé mlékem Slova, protože
pokrm ještě nemohli snést" (1K 3,2-3).
Podobně i zde v Listu Židům ještě
následuje vysvětlení: "Každý, kdo po-
třebuje mléko, protože nepřivykl slovu
spravedlnosti, je jako nemluvně. Hutný
pokrm je pro vyspělé, pro ty, kdo mají
cvičením své smysly vypěstovány tak, že
rozeznají dobré od zlého" (Žd 5,13-14).
Slovem abeceda zde překládá ČEP
řecký výraz STOICHEIA, který měl
tehdy značný významový rozptyl.
Původně znamenal písmena v abe-
cedě (tak M. Luther: "písmena Boží-
ho Slova"), dále elementární prvky
hmotného světa (tak lat. Vulgata:
"elementa exordii"), až i "vesmír-
ných živlů" (Ga 4,3 Ko 2,2 2Pt 3,10);
a v přeneseném smyslu šlo též o zá-
klady gnostických nauk. V původ-

ním textu je ještě doplněk TÉS
ARCHÉS, to zn. počátku, principu,
prazákladu (srov. K: "prvním počát-
kům", F.Žilka: "začátečním zákla-
dům", J.Moffat: "rudimentary prin-
ciples"). Pak by mohl být překlad
ČEP ještě doplněn: "potřebujete, aby
vás někdo učil základní abecedě Boží
řeči". Tak ještě víc vynikne onen
kontrast apoštolovy výtky: schop-
nost vyučovat - oproti neznalosti ele-
mentárních základů ! (Výraz abece-
da najdeme ještě v německém mo-
derním překladu Die gute Nachricht
z r.1967.) - Apoštolovo zklamání nad
neznalostí, či spíše neochotou někte-
rých křesťanů pronikat hlouběji do
tajemství Božího Slova má být po-
bídkou k novému pilnějšímu hledá-
ní a "zkoumání v Písmu, zdali je to
tak, jak je zvěstováno" (Sk 17,11).
Zde se nám vybavuje i výtka samé-
ho Pána Ježíše v podání Janova
evangelia: "Otcovo slovo ve vás nezů-
stává, protože nevěříte tomu, koho on
poslal. Zkoumáte Písma a myslíte si, že
v nich máte věčný život; a Písma svědčí
o mně. Ale vy nechcete přijít ke mně,
abyste měli život" (J 5,38-39). - Připo-
mínka "abecedy Boží řeči" je vážnou
výzvou i pro dnešní váhavé křes-
ťany. 

Jiří J. Otter

Je v Bibli také slovo abeceda - a kde?

aby mohli znovu vyjet k neštěstí,
znovu pomáhat a znovu – někdy –
tam být zbytečně," přečetly si desít-
ky příchozích na uvítacím letáku.
Po biblických čteních a promluvách
faráře Českobratrské církve evan-
gelické Tomáše Pavelky, farářky
Církve československé husitské
Heleny Smolové a místního řím-
skokatolického děkana P. Rudolfa
Preye přečetl evangelický farář Bob
Baštecký dlouhý seznam tragic-
kých nehod, při nichž letos zatím
na silnicích Lounska zahynuly dvě
desítky lidí. Bohoslužba pak vyvr-
cholila symbolickým aktem, při
nichž lidé zapalovali malé svíčky a
kladli je před stůl Páně jako zname-
ní naděje, že i z trosek může po-
vstat nová naděje.
Bohoslužbu uspořádali duchovní
místních křesťanských církví ve
spolupráci s Psychosociálním inter-

venčním týmem – mezioborovým
uskupením, které se zabývá pomo-
cí lidem a obcím po neštěstích.
Chtěli tak vyjádřit občanskou sou-
náležitost s lidmi přímo zasažený-
mi vážnými nehodami, poděkovat
těm, kdo v těžké situaci pomáhají,
podpořit odvahu čelit neštěstím
společně a vzpomenout obětí.
Podpořit odhodlanost lidí pomáhat
při a po dopravních nehodách - to
byl cíl veřejné rozpravy nazvané
Odvaha se držet. Ta se po skončení
bohoslužby konala v zasedací síni
Kulturního zařízení města Postolo-
prty. V jejím úvodu zaznělo několik
pohledů na to, jak lidé mohou při a
po dopravní nehodě pomoci dru-
hým. K hasiči, sociální pracovnici,
psycholožce, oběti dopravní neho-
dy a duchovnímu se pak svými
otázkami a postřehy přidali další z
dvou desítek přítomných.

(red)

Bohoslužba za oběti nehod
Dokončení ze str. 1

Z francouzského měsíčníku Esprit: k muslimským výzvám
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Vyšlo první číslo (Jaro 2008) nového
časopisu Církevní dějiny - osob-
nosti, události, struktury, mentali-
ty. Vydává CDK v Brně a bude vy-
cházet dvakrát ročně.Šéfredaktorem
je Jiří Hanuš. Podobný časopis je
potřebný, zvláště v současnosti,
když je opět snaha přepisovat ději-
ny (pokolikáté už?) k obrazu někte-
rých vlivných skupin. Křesťanům
vzešlým z reformace pravděpodob-
ně ublížila naše komunistická minu-
lost, která si z naší minulosti mnohé
přivlastnila, žel se svou interpretací.
Kéž by vnímala i dnešní mladá
generace, že nejsme bez dějin, ani
církevních, že se máme o ně zajímat,
aby se tak předešlo některým
výstřelkům nebo nežádoucím ná-
vratům ve společnosti i v církvích.
Někteří katoličtí historici nás vedou
ve svém díle někam jinam, o čem
jsme si mysleli, že už je z velké části
překonáno. Ovšem také evangeličtí
badatelé v dějinách zase ve své sna-
ze po nestrannosti, možná i ze ser-
vilnosti, posuzují historické dění –
inkvizici, reformaci, protireformaci 
s úlohou jezuitů, období tolerance -
trochu jinak, i když už historici jako
F.M.Bartoš, nebo Amedeo Molnár
mnohé prokázali a vše nezní libo-
zvučně.V této situaci člověka potěší
článek Jiřího Ottera v ET-KJ č.23-24
jako reakce na soutěž O poklad
Anežky české: Kolik klášterů zpus-
tošili v na-ší zemi husité?
Na pomoc, že není v církevní histo-
rii vše v pořádku, si beru nejnovější
katolické publikace. Třeba kniha 
k 450. výročí příchodu jezuitů do
českých zemí. Co si myslíme o jezu-
itech? zaplétají minulost a součas-
nost katolíci i evangelíci (až na Jana
Hellera). Např. František Xaver
Halas, přednášející historii na Pa-
lackého univerzitě v Olomouci, zde
píše, že vnuk Lukáš přinesl z církev-
ní školy úkol: Co je to období Tem-
na. Halasova „dcera mu poradila defi-
nici (se kterou se autor ztotožnil): byla
to doba, kdy dobrotiví otcové jezuité
trpělivě a s láskou přiváděli zbloudilé
české ovečky do lůna Matky církve (str.
28). I po některých vysvětleních o
selhání jednotlivců je jeho tvrzení
nepřijatelné a neobjektivní. Proto
mě velmi překvapila v novém časo-
pisu jeho Esej o povaze církevních
dějin (od str. 3). Vzhledem k již cito-
vanému by mohlo jít spíš o dva
autory, ale není tomu tak. Halas
mimo jiné cituje kardinála Pou-
parda, kdy na rehabilitační komisi
(Galileo Galilea) byly položeny tři
otázky: „Co se stalo? Jak se to stalo?
Proč se to stalo?"Autor píše, že tak
se dá shrnout činnost veškeré cír-
kevní historie jako takové. V kaž-
dém případě chybí jedna důležitá
otázka: Kdy se to stalo? Pak se totiž
dovíme, že etická stránka v historii
není vždy stejná. Velmi si vážíme
skvělých současných jezuitů, jako je
kardinál Tomáš Špidlík nebo
František Lízna. U mnohých jezuitů
z dávné minulosti tomu bylo
naprosto jinak. Takže nehistorickým
pohledem je možno se lecčemu
vyhnout, jako to udělal třeba Jakub
Trojan z Evangelické teologické
fakulty UK ve zmíněné knize Co si
myslíme o jezuitech (str. 120, 121). A
ještě jedna ukázka z této knihy,
abych dosvědčil žádoucnost nového
historického časopisu. Milan Uhde,
někdejší ministr kultury, přes snahu
o objektivitu píše: (jezuité) „vznikli
jako organizace, která měla zvrátit
průběh takzvané reformace" str.

123. I katolíci respektují zaběhlý ter-
mín reformace. Radomír Malý, vyu-
čující církevní dějiny na Jihočeské
univerzitě v Českých Budějovicích,
chce zase minulost promítat do sou-
časnosti. Ve své knížce: Je dovoleno
hájit inkvizici? v poslední kapitole
touží po zavedení inkvizice (říká
„bude nutné ji zbavit, černé legen-
dy"), katolického státu, a trestání
přetahování k reformačním církvím
a ateistům (str. 150,151).
Autoři článků v novém časopise
jsou domácí autoři jako Zdeněk
Nešpor (Ideologické nástroje ateiza-
ce české společnosti 1948-1989), Jiří
Hanuš z MU v Brně (Církevní histo-
rik Hugh McLeod a jeho brněnská
přednáška), tajně svěcený biskup
Jan Konzal ( Jak uzrál můj problém,
1. část), výtvarník Karel Rechlík
(Kaple a cesta přátelství v Bílce),
Petr Sláma z Evang. teologické fa-
kulty UK (recenze), Jarmila Drozdí-
ková (Dějiny budoucnosti. Křesťan-
ský sionismus a jeho vliv v arabsko
– izraelském konfliktu) a další. Z
cizinců připomenu alespoň již zmí-
něného Hugha McLeoda (Nábo-
ženství a lidová kultura), kde píše o
sekularizaci, náhradních obřadech
za křesťanské v západních zemích
atd. V samostatném článku se chci
touto zajímavou věcí zabývat v
našich podmínkách v protažení his-
torie až do současnosti. Poučný 
je článek afrického arcibiskupa 
z Ugandy Henri Luke Orombi „Co
je anglikanismus“ o tamní evangeli-
kální obrodě. Nelze nechat zapad-
nout článek Jarmily Drozdíkové o
křesťanském sionismu. My se snad 
s náznaky postojů tohoto zaměření
setkáváme v časopisu Mezinárod-
ního křesťanského vyslanectví
Jeruzalém – ICEJ, Slovo z Jeruza-
léma. Tito evangelikální křesťané se
snaží podporovat vystěhovávání

Židů do Izraele, fascinuje je myšlen-
ka stavby nového chrámu na
původním místě v prostoru dnešní
Omarovy mešity. Totéž si přejí také
ortodoxní Židé v Izraeli. Přiznám se,
že mnohé, co sděluje autorka, jsou
pro mě informace nové a znepokoji-
vé. Prý nestačí, „že se Židé vrátili do
své země. Dřív než nastane očeká-
vaný konec, musí existovat Chrám...
Stavba nového chrámu povede ke
konečné spáse",jinak řečeno k další-
mu možná poslednímu střetu mezi
militantními Araby a Židy. Tak se
má přiblížit Armagedon, zřejmě
bitva i bojiště (pahorek Megiddo). V
Izraeli nám toto bojiště ukazovali
pod horou proměnění Páně – Tábor.
Lindsey v jedné své velmi čtené a
kupované knize v USA „popisuje,
jak se obrovské armády - ruská, čín-
ská a africká, síly komunismu a
militantního islámu – pokusí zničit
Izrael, ale nic nezmohou". Ježíš
(Mesiáš) se pak vrátí do teokratické-
ho židovského království s centrem
v obnoveném jeruzalémském chrá-
mu a nastane milenium (to je vní-
máno různě). V tom všem prý
sehrávají velkou roli USAa dle textu
autorky studie je tam nějak zamí-
chán i křesťanský sionismus.
Nový církevně historický časopis
představuje na začátku redakční
radu. Některé redaktory znám z je-
jich publikací, jiné osobně. Jsou to
např. Petr Fiala, Jiří Malíř, Jana Ne-
chutová z MU v Brně, Pavel Marek
z Palackého univerzity v Olomouci,
Martin Vaňáč z Evang. teologické
fakulty UK v Praze. Věřím, že tako-
vý redakční kolektiv skýtá určitou
záruku objektivnosti, nestrannosti a
že se bude snažit čelit opětovnému
přepisování dějin, jak si někteří vliv-
ní přejí. 

Jiří Novák

3ET-KJ

Nový časopis o církevních dějinách 
Irvin D. Yalom:
Pohled do slunce.
Portál, Praha, 2008.
Kdy se v tomto časopise objeví recenze určité knihy, když předpokládáme,
že jde o "křesťanskou knihu", s nímž nás chce recenzent seznámit. V daném
případě tak tomu není. A přece se domnívám, že by bylo dobré, kdyby se
vědělo o této knize, která právě nyní vychází - současně s anglickým origi-
nálem. Proč? Kniha, kterou zde představujeme, má podtitul "O překonává-
ní strachu ze smrti". A tematika smrti a umírání není žádnému náboženství
a žádné spiritualitě cizí - právě naopak.
Yalom píše hned v úvodu, že "lidské smrtelnosti se v průběhu tisíciletí věno-
val každý seriózní autor". A jemu je právě letos 77 let. Je světoznámým uni-
verzitním profesorem psychiatrie a psychoterapie na prestižní americké
standfordské univerzitě. U nás již vyšlo v překladu celkem šest jeho knih a
- jak je vidět podle čekacích dob a ošumělosti výtisků v Národní knihovně -
těší se mimořádnému čtenářskému zájmu. 
Proč Yalom napsal tuto knihu? Protože zjišťoval, že ti, kteří se věnují lidským
úzkostem a strachům, se vyhýbají tématu, které on - a nejen on - považuje
za ústřední: strachu ze smrti. Platí to nejen o psychoterapeutech a všemož-
ných poradcích, ale i o křesťanské pastorální péči. Proto není marné podívat
se, s čím přichází.
Jeden ze dvou hlavních momentů, které mohou být lidem v této problema-
tice strachu ze smrti pomocí, vidí Yalom v "dělání dobrých skutků". 
V pozadí zde slyšíme slovo doktora Alberta Schweitzera: "Cokoliv jste uči-
nili komukoliv dobrého, to zůstává". Jak tomu Yalom rozumí? Aby to
vysvětlil, používá obrazu šíření vln po rybníce, kdy se do něj hodí kámen.
Od místa, kam kámen dopadl, se šíří vlny po celém rybníce ještě dosti dlou-
ho po tom, co již kámen dopadl na dno. Obdobně si představuje, že se šíří
to, co uděláme dobrého druhým lidem. Není to samoúčelné. Podle jeho
vlastních slov obraz zčeřené hladiny v souvislosti s děláním dobrých skut-
ků dává lidem smysl života - mají pro co žít. Zároveň pomáhá v boji proti
přerůzné podobě zla na světě. Působení vzoru kladného života posiluje
pocit naplnění života - snahu žít hodnotným a smysluplným životem.
Druhým momentem, který lidem v situaci existenciální úzkosti podle
Yaloma pomáhá, je dobrý vztah s druhými lidmi - např. dobré, do smrti
trvající přátelství. Vidí, jak strašné je to, když člověk nemá nikoho ve chvíli
odchodu, s nímž by mohl hovořit o tom, co ho trápí a čeho se bojí. Proto
klade takový důraz na vztah mezi tím, kdo umírá, a tím, kdo ho doprovází.
Ne navštívení jednou za čas, ale trvale být s ním, ať se děje, co se děje. Asi
tak, jak tomu bývalo, když se dříve na vesnici umíralo doma v rodinách - 
v kruhu přátel a v rodinném kruhu.
Je ještě jedna věc, která je hodna pozornosti v recenzované knize. Jsou jí
desítky kazuistik - příkladů rozhovoru s lidmi, kteří se bojí smrti. Yalom je
vybral ze své vlastní téměř půl století trvající psychoterapeutické praxe. 
A umět hovořit s lidmi, kteří se bojí smrti, to není naše silná stránka. Proto
se zde můžeme mnohému naučit.

Jaro Křivohlavý

Recenze

Nový školní rok je událost, která 
v našem sboru neprojde bez povšim-
nutí, stejně jako olympiáda, silvestr a
další podobné příležitosti k aktuální-
mu zaměření bohoslužeb. Letos má-
me tři prvňáčky, kteří z dosavadního
bezpečného závětří domova budou
vrženi do víru světa, do arény, kde
vládnou hlavně pěsti a lokty, do
světa nelítostné soutěže, šikany, sexu
a drog, možná i pedofilních úchylá-
ků... Nepochybně je to důvod k oba-
vám a modlitbám. A tak je sbor po-
slední srpnovou neděli vyzván, aby
jim vyprosil Boží ochranu a pože-
hnání. Je to na místě, jak by ne. Má-
me všechny důvody se o své děti
třást, když je musíme svěřit cizím
lidem, navíc lidem zpravidla v Boha
nevěřícím, a předhodit je napospas
dětskému kolektivu, který se Boha
nebojí a lidí nestydí, a ty slabší a
bojácnější mezi sebou dokáže krutě
terorizovat. Mnozí z nás dospělých
takovou zkušenost v dětství zažili
na vlastní kůži, proto se o své děti
strachují o něco víc než rodiče nevě-
řící, a určitě své modlitby vysílají 
z upřímného srdce. 
Přesto si kladu otázku, zda si v círk-
vi tímto způsobem tak trochu ne-
chlácholíme vlastní svědomí. Je
přece dnes už v naší moci tuto situa-
ci změnit. Jsou otcové a matky
(znám takové), kteří se nedokázali
smířit s tím, že by jejich dítě mělo od
šesti let samo čelit tlakům, nástra-

hám a rizikům té školní džungle, a
tak, protože v okolí žádná křesťan-
ská škola nebyla, rozhodli se ji zalo-
žit. A podařilo se jim to! Jiní rodiče
raději zůstali s dětmi doma a vyuču-
jí je formou domácího vzdělávání.
Komu na dětech opravdu záleží, to-
ho neodradí žádné překážky ani
klacky házené pod nohy. 
V Jednotě bratrské, která dala světu
největšího pedagoga všech dob,
bývaly školy u každého většího sbo-
ru samozřejmostí, protože tomuto
společenství bylo jasné, že výchova
charakteru a duchovní formování
člověka jsou důležitější než pouhé
hromadění vědomostí. Dnes je i v
církvích, které se Komenského rády
dovolávají, naopak samozřejmostí
posílat děti do školy státní, převážně
ateistické, ačkoli totalitní státní mo-
nopol na výchovu a vzdělávání dětí
byl už dávno zrušen. Když prý cír-
kev dokázala přežít půl století bez
vlastních škol, proč si má to břeme-
no uvazovat na krk dnes? Stačí pře-
ce, když se za děti budeme modlit,
vždyť Pánbůh je dost mocný, aby je i
na těch státních školách dokázal
ochránit od každé úhony.
Ano, tu moc jistě má. Jenže proč by
měl za nás dělat to, do čeho se nám
samotným vůbec nechce? Když sa-
mi cítíme tak malou odpovědnost za
to, komu své děti svěřujeme, proč by
měl naši lenost podporovat? Zákon
setby a sklizně platí neúprosně i

tady. Církev, která se tak beze všeho
dobrovolně vzdává vlastní výchovy
svých dětí a ponechává ji na státu, ať
se potom nediví, cože nakonec skli-
dí. Vždyť si to tak sama zařídila. 
Dlouholetý zákaz misijního působe-
ní nás odnaučil vnímat misii jako
samozřejmý úkol církve. Stejně tak
dlouholetý státní monopol na sociál-
ní služby podkopal vzájemnou soci-
ální odpovědnost ve sborech a prak-
ticky zlikvidoval nejen diakonskou
službu, ale i vědomí její potřebnosti.
Ani v oblasti vzdělávání to nemohlo
dopadnout jinak, a tak si dnes drtivá
většina rodičů už ani nedovede
představit jinou školu než státní. Je
to vysvětlitelné, je to pochopitelné,
ale je to taky správné? Není tak tro-
chu pokrytecké volat k Bohu, aby ty
naše děti před vším zlým ve škole
zachoval, když je tam sami dobro-
volně posíláme a ani prstem nehne-
me, aby měly školu jinou, lepší,
postavenou na biblických a Komen-
ského principech?
Když ovšem takovou myšlenku ně-

kde vyslovíte nahlas, určitě se hned
ozve nějaký rodič, jehož dítě mělo
od první třídy tu a tu skvělou učitel-
ku, že nesmíme všechny kantory
házet do jednoho pytle. A vůbec je
nespravedlivé státní školy šmahem
odsuzovat, sami jsme jimi konec-
konců všichni prošli a přežili jsme to.
Kde bychom taky honem vzali tolik
věřících učitelů, potřebné bu-dovy,
kdo by měl tu naši školu financovat?
To bychom si ji snad měli sami pla-
tit? Prostě důvodů víc než dost, aby-
chom děti dál ponechali v péči tatíč-
ka státu, neboť nás to nic nestojí a
Pánbůh si je tam už nějak ohlídá.
(Odpusť, milý čtenáři, ten sarkastic-
ký tón – vychází z vlastní trpké zku-
šenosti.) Dokud budou v církvi pře-
trvávat takovéto alibistické postoje,
budou naši školáčci mezi spolužáky
dál jako ovce mezi vlky, a žádné pří-
mluvné modlitby z nás na-ši odpo-
vědnost za jejich krušnou situaci
nesejmou. Děti Ježíš nikdy jako ovce
mezi vlky neposílal.

Pavel Mareš

Ovce mezi vlky



Bohoslužby
Nový televizní pořad pro kluky se
začal na obrazovkách televize Noe
vysílat od 10. září 2008. 
Každých 14 dní budou pro vás při-
pravena nová, zajímavá a zábavná
témata. Novou tváří pořadu
GOODwillBOY je Jiří Lokaj. Jirka o
sobě říká: "Jsem obyčejný sedmnác-
tiletý kluk, obyčejný student gym-
názia a obyčejný ministrant v jedné
osobě. K neobyčejné práci, modero-
vání neobyčejného pořadu v TV
Noe, jsem se dostal úplně náhodou.
Mám rád cestování, sport a cokoliv
s přáteli. Mým přáním je modero-
vat tento pořad tak, aby se to divá-
kům líbilo." 
Někteří se možná ptáte, proč má
český pořad pro kluky anglický ná-
zev. Je to velmi jednoduché, anglič-
tina je dnešním teenagerům velice
blízká a je u nich i oblíbená. Každý
z 9 dílů pořadu GOODwillBOY
také nese anglický název. 
A na co se mohou mladí v celém
seriálu pořadu GOODwillBOY tě-
šit? 
V díle „Army" se máte možnost
podívat na to, jak žijí vojáci v Af-
ghánistánu. O armádě si popovídá-
me s pplk. Mgr. Janem Kozlerem,
který je duchovním Církve česko-
slovenské husitské a od roku 2006
hlavním kaplanem Armády ČR.
Kněžské svěcení přijal roku 2001.
Účastnil se zahraniční mise v Iráku
(2004) a Kosovu (2005-2006).
Členové skupiny Kerygma v díle
„Music" se s vámi podělí o to, jak to
chodí ve světě hudby a jak se k ní

dostali. Slovenský zpěvák Richard
Čanaky vám mimo jeho velkou
zálibu hudbu představí i jiné utajo-
vané přednosti a záliby, které má.
Kdo by v dnešní době neznal slovo
skaut. O nich a také o tom, co všech-
no podnikají, se na vlastní oči pře-
svědčíte v díle „Skauting". O vlast-
ní zkušenosti ve skautu a se skauty
vám bude vyprávět biskup Mons.
František Václav Lobkowicz, který
je dodnes duchovním rádcem skau-
tů a skautek v České republice.
Díl o sportu vám přiblíží vztah člo-
věka k výkonu a k tomu, čeho chce
čeho by měl chtít člověk v životě
dosáhnout. Zajdeme se podívat na
sport, který u nás v České republice
ještě není až tolik rozšířený a
známý, na baseball a na kluky, kteří
ho hrají. O své životní pouti ke
sportu bude vyprávět profesionální
sportovec. Který? Aspoň nějaké
překvapení si pro vás necháme :)
Co klukům říkají auta, závodění a
třeba tuning? Všichni byste už nej-
radši v 18 letech měli řidičák a
vlastní auto. O svých zkušenostech
se závoděním a s auty bude již ve
svém mladistvém věku povídat
automobilový závodník cestovních
vozů Adam Lacko. Podíváme se
taky pod pokličku speciálně upra-
vených aut. 
V díle „Normal day" vám předsta-
víme kněžský arcibiskupský semi-
nář v Olomouci, co tam kluci vyvá-
dějí, jak a kde tráví prázdniny a jak
vypadá život budoucích kněží. O
svém studiu v semináři a lumpár-

nách se svěří i trnavský arcibiskup
Ján Sokol.
Novinky o webu, internetu, počíta-
čových hrách, údržbě se dozvíte 
z úst povolaného odborníka Kuby
Marka, který se v Rádiu Proglas
stará o počítačovou techniku a taky
mezi jeho velké záliby patří počítač.
Na telefonické dotazy ohledně
počítačů bude odpovídat Martin
Holík, ředitel Rádia Proglas.
Významným hostem dílu o filmu
bude režisér Jan Hřebejk. Odbor-
ným okem režisérským zhodnotí
film Mela Gibsona „The Passion of
the Christ" a film „The Jesus". 
Na filmové dotazy odpoví herec
Vladimír Javorský, kterého můžete
znát z filmu Václav (2007) a z nové-
ho filmu, který se právě hraje v ki-
nech Máj (2008), kde Vladimír Ja-
vorský vystupuje jako farář.
„Rescuers", čili záchranáři, osvětlí
klukům práci při zachraňování
lidských životů a herec Josef Pej-
chal se s vámi podělí o to, jak se
dostal k herectví a do doktorského
prostředí v Ordinaci v růžové
zahradě.
V žádném dílu nebude chybět
soutěž; na tu budete moci odpoví-
dat prostřednictvím dopisu a nebo
prostřednictvím webových strá-
nek TV Noe www.tvnoe.cz, kde
vždy po premiéře dílu naleznete
otázku. Hrát se bude o zajímavé
ceny. 
Nebudou chybět hudební klipy a
také anketa a okénko s názvem
„Světec". 

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de, 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
VDOVA 35 LET, znovuzrozená se 4
dětmi, hledá duchovní povzbuzení,
přátelstí. Mob. jen SMS 608626538,
volat nelze. Tel. 516476490. 

č. 27
KNIHU od Gerardy Eveline van
Nes-Uilkens-ové "Bergmančata",
přel. Hannak Šimková, Praha,
Kalich 1937. Zn. Koupím.

č. 26

Nový pořad pro chlapce v TV Noe Inzerce
SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická
BROUMOV
bohoslužby: Ne 8.15 
Sbor neobsazen 
Kladská 85
550 01 
ČERNILOV
bohoslužby: Ne 9.00 
j.Lydie Kuželová
Černilov č. 139
503 43
DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM
bohoslužby: Ne 8.30 
f. Vojen Syrovátka
nám. Odboje 1128
544 01 
HOŘICE V PODKRKONOŠÍ
bohoslužby: Ne 10.00 
Sbor neobsazen
Husova 870
508 01 
HRADEC KRÁLOVÉ
bohoslužby: Ne 9.00 
f Pavel Otter
Nezvalova 1/529
500 02 
HRONOV
bohoslužby: Ne 10.15 
f Michal Kitta 
Českých bratří 181
549 31 
JIČÍN
bohoslužby: Ne 10.30 
Sbor neobsazen
Konecchlumská 289
506 01 
KLÁŠTER NAD DĚDINOU
bohoslužby: Ne 9.00 
f Ruben Kužel 
Klášter nad Dědinou č. 22
517 71 České Meziříčí
KOSTELEC NAD ORLICÍ
bohoslužby: Ne 9.45 
f Miloslava Hofmanová 
f David Najbrt 
Štefánikova 753
517 41 
LETOHRAD
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jiřina Kačenová 
Petříkov 201
561 51 
NÁCHOD - ŠONOV
bohoslužby: Ne 9.00 
f Marek Bárta 
Purkyňova 535
547 01
NOVÝ BYDŽOV
bohoslužby: Ne 9.30 N. Bydžov,
11.00 Chlumec n/C. 1.+3. n. 
U Památníku 1156
504 01 
SEMONICE 
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jaroslav Kučera 
Semonice č. 57
551 01 Jaroměř 1
TRUTNOV
bohoslužby: Ne 10.00 
f Tomáš Molnár 
Úpická 163
541 01 
TŘEBECHOVICE POD OREBEM
bohoslužby: Ne 9.00 
f Filip Čapek 
Masarykovo nám. 19
503 46 
VRCHLABÍ
bohoslužby: Ne 9.30  
f Petr Chlápek 
Českých bratří 112
543 01

Ochranovský sbor
POTŠTEJN, Českých bratří 8
Naďa Běťáková

Církev bratrská
NÁCHOD, Purkyňova 584 
Hofman,  Ne 9.30 
TRUTNOV, Lomní 103/9, 
Jan Šrámek, Ne 9.00
HRADEC KRÁLOVÉ, V Kopečku 89, 
Legát, Ne 10.00

Bratrská jednota baptistů
BROUMOV, 
Lidická 230, Ne 10.00 
Richard Novák

Oznámení
HISTORICKÁ SPOLEČNOST VERITAS
dává na vědomí všem zájemcům,
že na září a říjen 2008 připravila 
k distribuci druhé, doplněné a
opravené vydání

Edice tolerančních přihlášek 
z let 1781–1782. 

Jde o svazek:
země Čechy, kraj 8. Beroun

Svazek je rozšiřován elektronicky
– volně ke stažení na webové
adrese 
http://veritas.evangnet.cz. 
Elektronickou verzi zasíláme též
na CD–ROM. Zájemci o tištěnou
verzi si ji mohou pomocí jedno-
duchého formuláře rovněž objed-
nat. Formulář je k dispozici na
výše uvedené internetové adrese,
nebo si o něj napište na tuto adre-
su: 
Mgr. Miroslav Soukup (jednatel),
Sídliště 1436/17, 289 22 Lysá nad
Labem; 
e-mail: veritas@evangnet.cz.
Edice tolerančních přihlášek při-
náší systematicky utříděné pra-
meny o průběhu prvního roku po
vydání tolerančního patentu,
včetně jmenných přihlášek k
evangelické víře. Využijí ji napří-
klad rodopisci nebo historikové
zaměřující se na tuto nedílnou
část dějin naší země. Neměla by
chybět v žádné historicky zamě-
řené vědecké knihovně.

Výbor historické společnosti
VERITAS

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
Redakce a administrace v Praze 2, Ječná
19, PSČ 120 00, tel.: 224 919 607, e-mail:
ET.KJ@worldonline.cz
www.evangelickytydenik.cz
Řídí redakční rada.
Redaktor: Ladislav Mečkovský
Uveřejněné příspěvky nemusí vždy
vyjadřovat stanoviska vydavatelů.
Nevyžádané materiály redakce nevrací,
ani neuschovává. 
Celoroční předplatné 440 Kč, jednotlivé
číslo 10 Kč. Č.ú.: 1932069379/0800
Tiskne Grafotechna 
Distribuci provádí společnost
*Mediaservis s.r.o., Zákaznické centrum,
Moravské nám. 12D, 659 51 Brno. Příjem
objednávek tel.: 541 233 232, fax: 541 616
160, e-mail: zakaznickecentrum@media-
servis.cz, příjem reklamací: 800 800 890.
*A.L.L.Production s.r.o., Poděbradská 24,
190 00 Praha 9, tel.: 234092851
Registrační číslo MK ČR: E 365

Pod tímto názvem se objevil loňské-
ho prosince v Evangelickém týdení-
ku článek Josefa Veselého. Týkal se
Barbory Špotákové, která jako mist-
ryně v hodu oštěpem byla vyhláše-
na sportovkyní roku. Autor se o ní
vyslovil s uznáním. Článek o ní však
napsal hlavně v jiné souvislosti.
Barbora Špotáková totiž, jak uvedl,
se vyslovila o své víře „s tou výhra-
dou, že nikomu nedovolí, aby oblast
jejího myšlení obsadil jmény a oso-
bami". Dále, pokud se autor podle
svých slov spolehlivě pamatuje, „je
to pro ni oblast tajemná, neurčitá,
bezejmenná." Toto vyjádření inter-
pretoval Josef Veselý v tom smyslu,
„jako byste byli na divadelním před-
stavení, ve kterém nikdo nehraje, je
tma, ale cosi se děje." 
Komentář, spočívající na upřímném
vyznání, je nešetrný a podjatý.
Vyplývá to z autorova výroku, že je
„trnem v oku" těm, „kteří se upnuli
k jedinému jménu, jímž se jim Bůh
představil". Josef Veselý se dovolává
Mojžíše v jeho situaci u hořícího
keře. Tam bylo vysloveno ono
JHVH. Je to jméno? Význam „Jsem,
kterýž jsem" vede spíše k obezřet-
nosti při zacházení se jménem; i
pokud jde o Ježíše. Což On neřekl
„Ne každý, kdo mi říká Pane,
Pane…"? 
Rozdíl mezi křesťanskou vírou a
náboženstvím není tak rozporný, jak
jej staví autor. Záleží na tom, co ro-
zumíme slovem „náboženství". Ne-
ní to v podstatě upnutí na Boha (re-
ligio)? O náboženství se vyslovil i
Masaryk: „Zmocňuje se celého člo-
věka, jeho mysli, citu i činů, celého
jeho života" (Karel Čapek: Hovory s
T.G.M.). V tom smyslu i křesťanská
víra je náboženstvím. 
V článku uvedl autor pro srovnání

Jana Milíče Lochmana, jenž byl, jak
lze vyrozumět, co křesťan sportov-
cem vyššího typu. .„Křesťané by
měli sportovat," míní s upozorně-
ním na známého teologa autor člán-
ku, neboť „ani nejsvobodnější sport
nedokáže" – „vyhánět z našeho srd-
ce zlé duchy, démony a ďábly."
Nevím, proč tato poznámka, to
vskutku účelem sportu není. Sport je
svébytný, nemusí být spojován s ji-
nými hodnotami.
Víra Barbory Špotákové patří podle
autora článku k náboženstvím, jaké
jsou „trnem v oku" těm, kdo spojují
svou víru s Ježíšovým jménem.
Josefu Veselému zřejmě ano, ale
nemůže si osobovat právo být mluv-
čím jiných. Mně je otevřené přiznání
oštěpařky Špotákové k víře, byť jmé-
nem nepodložené, sympatické. Os-
tatně ta nemusí být, zvláště při jejím
mládí, konečná. Všichni se nachází-
me na cestě. Za jakých rozmanitých
okolností a podmínek, jak a proč se
orientujeme, ví jen Bůh, jenž sleduje
s porozuměním naše kroky. 
Barbora Špotáková vyznala před
národem, který prý patří mezi neja-
teističtější, otevřeně svou víru a byla
okřiknuta nikoli ateistou, namísto co
by se jí dostalo účasti. - Jde-li o to,
získávat jiné, jejichž víra je domněle
nesprávná, pak způsob odmítavé,
odsuzující konfrontace nepatří mezi
ty nejlepší. 
Na článek Josefa Veselého jsem se
rozhodl odpovědět nyní, po skonče-
ní Olympijských her v Číně. Sledo-
val jsem Barboru Špotákovou s vel-
kým zájmem, nejen ve chvíli, kdy
posledním hodem, velice blízkým
světovému rekordu, získala zlatou
medaili, ale i v následných záběrech.
Když stála na stupni vítězů, zpívala
s hudbou státní hymnu, očividně

dojata. Svůj vztah k rodné zemi
vyslovila pak i v souvislosti s 21. srp-
nem, kdy k nám před čtyřiceti lety
vtrhla cizí vojska; a ona s tím vědo-
mím právě o výročí tohoto tragické-
ho data překonala ruskou soupeřku.
- V obrázkovém týdeníku s fotogra-
fií Barbory Špotákové na titulu jsem
se pak dočetl, že ona jako jediná 
z výpravy českých sportovců se
vyslovila v rozhovoru pro noviny
proti porušování lidských práv v Čí-
ně, patrně ještě na nejistém území
tohoto státu, zatímco jiní se otázkám
toho druhu vyhýbali s poukazem na
to, že jsou sportovci a politika je
nezajímá. - To vše jsem si uvedl 
v souvislost s tím, co říkala o své
víře, a řekl jsem si:: „Poznáte je podle
ovoce." 

Miroslav Matouš

O sportu a vyhánění ďábla

Zájezdy do Izraele 
v roce 2009

Průvodce:
Fredi Winkler, Beth-Shalom,
Haifa
Přihlášky:
Ludmila Hallerová, Ve Vilách 7,
140 00 Praha-Michle
e-mail: hallerova@volny.cz , 
tel.: 241 414 120

* 15. – 25. ledna 
(volná dvě místa)
* 26. ledna – 4. února 
(volné 1 místo)
4. – 13. nebo 15. února 
(žádné volné místo)
* 9. - 18. března eventuálně Izrael
+ Sinaj (volných 20 míst)
Podzimní přesné datum neurčeno
(konec října, začátek listopadu),
zájezd je celý volný
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Když Pavel píše "svému" sboru v
Korintě, musí právě čelit tvrdé kri-
tice z jeho řad. Značná část členů
korintské církve ho nyní považuje
za neschopného, za nevýraznou
osobnost, a co je horší: za samo-

zvance. "Jak to, že nám chceš po-
roučet? Kdo tě pověřil? Kde máš
papír?!" Dostanou od Pavla odpo-
věď: "Vy jste mým papírem, listem
Kristovým, vzniklým z naší služby."
Pavel nepíše: "Vždyť vy jste můj
sbor - komu se to nelíbí, může ode-
jít." Určitě se Pavel na jejich spole-
čenství hodně podepsal. Ale nechce
se odvolat na to, že to byl právě on,
kdo tento sbor zakládal. Uvědo-
muje si, že není žádným nábožen-
ským podnikatelem, ale apoštolem
Kristovým. A chce, aby také oni
pochopili, že nejsou spolkem za-
hrádkářů, ale církví: "Moje doporu-
čení jste vy. Ovšem ne já jsem tento
list podepsal, nýbrž Kristus. Ten
mě k vám poslal."
Je důležité, aby to křesťané pocho-
pili: To, co začal Bůh s námi, když
vyvedl Ježíše z hrobu, už není
další náboženský spolek, který se
pokouší svým morálním zákonem
vylepšovat a zdokonalovat lid-

stvo. Když Pavel mluví o kamen-
ných deskách, myslí na židovský
zákon. Boží smlouva s Izraelem
měla ukazovat cestu k spasení.
Spravedlivému člověku slibuje ži-
vot, ale hříšníka odsuzuje a uvádí
do zoufalství. Nová smlouva, kte-
rou Bůh člověku zjevil v Kristu,
už nepředstavuje lidský pokus
překonat propast mezi člověkem a
Bohem, nýbrž vzniká tím, že Bůh
se vydává na cestu za člověkem.
Bůh sám obrací hříšníka a dává
mu do srdce svého Ducha.
Ti, kdo důvěřují v Boha skrze Kris-
ta, nemají svou autoritou a kompe-
tenci v tom, co sami dokázali. Jejich
způsobilost je od Boha, jehož lásku
poznali a nechtějí si ji nechat pro
sebe. Tím se stávají svědky Božího
odpuštění a Božím živým posel-
stvím pro druhé lidi.

Christoph Lange
farář ČCE, Praha – Žižkov, 

Betlémská kaple

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

1. října 2008 !! ročník 93 !! cena: 10 Kč

Příští číslo vyjde 
8. října

Z obsahu
* Barack Hussain Obama:  

Nástupcem M. L. Kinga, 
či prezidentem? II 

* Pupek světa
* Zprávy z ekumeny

28/2008

Poselství k 20. neděli po sv. Trojici

Spiritualita je od slova spiritus, to
znamená duch. Spiritualita člověka
znamená duchovní myšlení a zamě-
ření člověka. 
Spiritualit je velmi mnoho a musíme
si upřesnit to, o čem chceme uvažo-
vat. Je spiritualita v různých nábo-
ženstvích, v křesťanství, ale i v budd-
hismu nebo v islámu. Filozofie se
spiritualitou, duchovními problémy
samozřejmě zabývá. Psychologové
mají své pojetí spirituality. Máme
znát jejich názory. Spiritualita je zřej-
mě vnímána nejspíše jako něco
žádoucího a potřebného, ale musí-
me přiznat, že může existovat i spi-
ritualita špatná, pomýlená, že se člo-
věka i zástupů může zmocnit duch
zloby, pohrdání, ponižování člově-
ka, duch nenávisti, rasové nadřaze-
nosti, třídní nenávisti, obviňování
druhých. Bible mluví o duchovních
zlostech vysoko. Existuje také spiri-
tismus, víra ve zjevování duchů,
lidově duchařina, očekávání vidění,
tajemných hlasů, jsou rozmanité
fanatické sektářské projevy. 
Chceme dnes mluvit o spiritualitě
současného člověka u nás v klad-
ném smyslu, člověka v naší zemi, v
naší společnosti s přihlédnutím k
minulosti. Byla druhá světová válka,
prožili jsme jednačtyřicet let komu-
nistické nadvlády, osmnáct let de-
mokracie.
Člověk existuje v těle; každý člověk
je určitá bytost, žije, rozhoduje se,
učí se, má svůj duševní život, svůj
nervový stav, svou podobu, svou
postavu a svou tvář a má i svůj
duchovní svět, duchovní charakter,
zaměření, nadhled a rozhled. Je to
cosi skrytého, a přece se projevuje ve
slovech i v činech. Člověk dovede

duchovně přemýšlet, rozšiřovat svůj
obzor vzděláním, setkáváním s
lidmi. Posloucháme hudbu a oboha-
cuje nás, vidíme přírodu kolem sebe
a potěšuje nás. A zase když příroda
přinese povodně nebo zemětřesení,
týká se to také našeho duchovního
světa, který je náhle napaden úzkos-
tí. Také nemoc je vedle tělesného trá-
pení i duchovní zkušeností, a co te-
prve smrt. Přemýšlíme nad nemocí,
nad neštěstím, jsme znejistěni, roz-
važujeme věci, ptáme se po smyslu
života, po významu času, po smyslu
smrti. Duchovní stránka člověka
jistě souvisí s jeho mravním myšle-
ním a upevňuje jeho jedinečnost.
Dnes se mluví o tom, že moderní
člověk žije konzumentsky, že je člo-
věkem konzumním, který prý pře-
devším myslí na spotřebu. To je
zjednodušený pohled; dnešní člověk
je složitější, než aby mohl být takto

jednostranně vystižen. Je také a
možná především bytostí duchovní
se zřetelem k mravnímu jednání.
Člověk se může ovšem zkazit a jed-
nat nemravně, když lže, krade a
podvádí. 
Duchovní život člověka může být
zanedbáván, dítě není vychováváno
a vedeno k tomu, aby se rozvíjelo
vnitřně a objevovalo nové věci,
nýbrž ustrne a zaostává, je rozmaz-
lené a soběstředné. Mladý člověk se
rozhlíží po světě a hledá své zájmy,
vzdělává se, cestuje, má své přátele a
kamarády. Má růst v pozoruhodnou
osobnost, která objevuje nové vnitř-
ní rozměry, říká se dimenze..
Život dospělých a starých lidí může
být obohacován, ale i zploštěn, člo-
věk ustrne na starých vzpomínkách
a bolestných zkušenostech a nepo-
kračuje dopředu. Mladý i dospělý

Než se pokusíme najít odpověď na uvedenou otázku, povšimněme
si, proč především byla prezidentskému kandidátu věnována
pozornost v našich médiích. Vládne nejistota, v jaké míře podpoří
výstavbu radarových zařízení na našem území. Posléze se vyjádřil,
že je nutné, aby se země sousedící s Ruskem nestaly terčem jeho
zastrašování. Zdůraznil ale, že systém není namířen proti Moskvě a
zopakoval, že je nutné nejprve účinnost štítu prověřit. Obama ujis-
til, že „Musíme vyslat jasný signál, že se Polsko a další země v
tomto regionu nestanou předmětem zastrašování a agrese". Sama
věc ochranného štítu a jeho účinnosti bude zřejmě dále ještě posu-
zována. Nyní zpět k úvodní otázce: vstoupí tento kandidát spíše do
šlépějí M. L. Kinga, nebo bude tento kandidát prezidentem? Druhá
otázka zůstává otevřenou, zároveň částečně odpovídá na prvou. 
M. L. King byl kazatelem a vedl hnutí za rasovou rovnost. Na jeho
volbu prezidentem nešlo ani pomyslet. Dnešní prezidentský kan-
didát se snaží vyvarovat rasového podtextu již v jiné době, kdy
snad barva pleti nemusí při volbě vadit. V USA je také podstatné,
že Obama výrazně a nikoli formálně akcentuje křesťanskou moti-
vaci. Blízký je přitom Kingovi v důrazu na sociální otázku. Dosti
nešťastně se objevily spekulace působící jako návod, že by Obama
mohl jako King i skončit. Žel se prokázalo, že spekulace mají až
příliš reálný základ. V době, kdy se chystala konference Demokra-
tické strany, při rutinní prohlídce jednoho vozu policie objevila dvě
pušky, množství munice, maskáče a drogy. Poté policisté zatkli dvě
osoby a ve dvou místních hotelích ještě další dvě. Jedna z nich se
při zatýkání pokusila utéci a při skoku z okna se zranila. Zadržení
už byli obžalováni z nelegálního držení drog. Podle informací sou-
kromé televize u sebe jeden z podezřelých měl prý hákový kříž, což
by mohlo naznačovat spojení se skupinou bílých rasistů. Překva-
pení čekalo na policisty při výslechu jednoho z podezřelých: "Chtěl
jsem na Obamu střílet z velmi výhodné pozice puškou na vzdále-
nost 750 metrů," popsal plánovaný čin. Atentát na Obamu chtěli
spáchat v den, kdy bude pronášet svůj projev na sjezdu demokratů,
který ho nominoval jako kandidáta na prezidentský úřad. Obama
mluvil na stadionu, kde se očekávala účast 75 tisíc lidí. Z vážných
důvodů byl již od května 2007 pod ochranou Secret Service tak
časně, jako nikdo před ním. Významného prezidentského kandidá-
ta je třeba představit. 

Barack Hussain Obama: Nástupcem
M. L. Kinga, či prezidentem? (I)

Spiritualita člověka a dílo Ducha svatého
ZAOSTŘENO DO DÁLKY

AKTUALITA

Zdálo se, že restituce církevního
majetku projdou Parlamentem při
stávajícím politickém rozložení sil
bez problému. Nestalo se tak.
Ačkoli bylo „dořešení vztahu mezi
státem a církvemi a náboženskými
společnostmi" součástí programo-
vého prohlášení vlády, přesto
návrh zákona tři vládní poslanci
nepodpořili. Vytýkají mu spolu s
opozicí neprůhlednost, nestan-
dardnost a vzhledem ke katolic-
kým řádům i tiché prolomení resti-
tuční hranice před 25. únor 1948.
Když návrh Poslaneckou sněmo-

vnou neprošel, nebolelo mne to.
Nejen z těch právě uvedených dů-
vodů. Vadí mi, že církve sdružené v
Ekumenické radě církví, opojené
vidinou peněz, na které by bez
podpory nároků římskokatolické
církve nedosáhly, jednají v rozporu
se svými historickými postoji. Vý-
hrůžné prohlášení ze 13. 6., jímž
Biskupská konference a Ekume-
nická rada církví zareagovaly na
ustavení poslanecké komise, která
má posoudit vládní návrh, je duchu
evangelia na hony vzdáleno.

Třetí restituční alternativa

Dokončení na str. 2 Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 4
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SVETOVÁ RADA CIRKVÍ OSLÁVILA SVOJE 60. NARODENINY
Ženeva – ENI/WCC. 23. augusta v roku 1948 počas Prvého valného zhro-
maždenia v Amsterdame v Holandsku bola založená najväčšia svetová
ekumenická organizácia Svetová rada cirkví. „Prehlásením, že hľadaním
Krista našli jedni druhých sa 147 cirkví, ktoré sa pred 60 rokmi zišli v
Amsterdame, nanovo odovzdalo Kristu a zaviazalo jedni druhým," pove-
dal pri príležitosti osláv 60. výročia súčasný generálny tajomník Rady re-
verend Samuel Kobia. „Je významné, že keď sa na tomto istom mieste
zhromažďujeme o 60 rokov neskôr, môžeme povedať, že cirkvi boli verné
svojmu záväzku. Nielen že zostali spolu, ale prehĺbili a rozšírili svoje brat-
stvo." Svetovú radu cirkví dnes tvorí 349 členských cirkví z viac ako 110
krajín sveta. Reprezentuje tak okolo 560 miliónov kresťanov. „Dnes sa
výzvy pri hľadaní viditeľnej jednoty zdajú byť ešte ťažšie, ale my napriek
tomu hľadíme do budúcich 60 rokov s nádejou a dôverou," dodal reverend
Kobia.

DELEGÁCIA SVETOVEJ RADY CIRKVÍ NAVŠTÍVILA GRUZÍNSKO A RUSKO
Ženeva – ENI/WCC/CEC. „Sme tu, aby sme vám vyjadrili solidaritu sve-
tovej cirkvi a informovali naše cirkvi o tunajšej situácii," povedal reverend
Jean-Arnold de Clermont z Francúzskej protestantskej cirkvi, prezident
Konferencie európskych cirkví, miestnym predstaviteľom počas návštevy
delegácie Svetovej rady cirkví v Rusku a Gruzínsku, vrátane vojnou zni-
čených oblastí na území Južného Osetska. 
Návšteva, ktorá sa uskutočnila 3. – 7. septembra, mala za cieľ „povzbudiť
kresťanov v oboch krajinách, aby pokračovali vo vzájomnej komunikácii a
modlitbách jedných za druhých". „Ak kresťania v Gruzínsku a v Rusku
dokážu, aby ich rozkol medzi ich krajinami nerozdelil, budú môcť pomôcť
svojim vládam pohnúť sa smerom k pokojnému vyriešeniu konfliktu,"
povedala Eleonora Giddings Ivory, vedúca programu verejného svedectva
a svetovej obhajoby Svetovej rady cirkví. 
Delegácia sa počas návštevy stretla s vysokými predstaviteľmi Ruskej pra-
voslávnej cirkvi, Gruzínskej pravoslávnej cirkvi i ďalších miestnych cirkví,
takisto s miestnymi politickými autoritami a s ľuďmi, ktorí sa stali obeťou
vojnového násilia, ako tiež s poskytovateľmi humanitárnej pomoci.
Členovia delegácie SRC po návrate z návštevy Ruska a Gruzínska hovori-
li o hrozných obrazoch dom po dome zničených vyhladených dedín - zde-
molovaných a vypálených, o situácii nezákonnosti na území Južného
Osetska, ako tiež o veľkých problémoch humanitárnej pomoci dostať sa k
ľuďom zasiahnutým konfliktom. Hovorili však takisto o spolupráci pra-
voslávnych cirkví Ruska a Gruzínska pri pomoci obetiam násilia.
Návšteva SRC nadväzovala na krátku návštevu predstaviteľov Konferen-
cie európskych cirkví v Gruzínsku koncom augusta. Obe ekumenické
organizácie v spoločnom liste z 12. augusta, len 5 dní po vypuknutí kon-
fliktu, vyzvali k modlitbám a pomoci ľuďom zasiahnutým konfliktom na
Kaukaze. Ekumenické organizácie potvrdili apely Ruskej i Gruzínskej pra-
voslávnej cirkvi a Evanjelickej baptistickej cirkvi v Gruzínsku, ktoré jed-
nohlasne vyzývali k zastaveniu konfliktu, vyjednávaniu mierového rieše-
nia a naliehavej pomoci postihnutým. 

SPOJENÉ STÁTY SI PŘIPOMNĚLY TRAGICKÉ UDÁLOSTI 11. ZÁŘÍ
New York – ENI. 11. září, den výročí teroristických útoků v Spojených stá-
tech amerických v roce 2001, se v zemi stal neoficiálním dnem smutku,
kdy si národ připomíná téměř 3000 obětí útoků. „Uvědomujeme si, že
tento den se týká rodin," řekl pro agenturu ENI Peter Drakoulias, člen rady
Chrámu svatého Mikuláše, patřícího řecké pravoslavné církve, který byl
zničen, když se dvojčata Světového obchodního centra v New Yorku zříti-
la. „Na konci dne si vždy uvědomíme, že náš kostel byl jen cihly a malta."
Na rozdíl od něho, „lidský život je lidským životem, a to je něco zcela jiné-
ho" - dodal Drakoulias.

GENERÁLNÍ TAJEMNÍK AFRICKÉ EKUMENICKÉ RADY
VEŘEJNĚ PODSTOUPIL HIV TEST
Nairobi – ENI. Generální tajemník Celoafrické konference církví – ekviva-
lentu Konference evropských církví na africkém kontinentu – reverend
Mvume Dandala šel příkladem a dal se otestovat na HIV, aby povzbudil
dobrovolné masové testování na přítomnost viru v těle. Ke stejnému
kroku vyzval i další náboženské představitele. „Myslím, že víc pastorů by
mělo přijít na test a neskrývat to," řekl Dandala, když 5. září vystoupil z
malého bílého stanu, který slouží jako dobrovolné poradenské a testovací
centrum v táboře pro vyhnance ve slumech Mathare v Nairobi.

Ekuména vo svete 58/2008

Nahotinka v evangelickém časopise!
A pod ní frivolní anekdota! 
„…tělesná, sexuální láska je jen do
času …" (Josef Veselý: Naše výbava,
ET-KJ 26/2008). Co jiného by konec-
konců, řekli bychom, mělo či smělo
na dané téma v evangelickém mé-
diu zaznít? A přece na s. 48 letošního
devátého čísla německého evange-
lického měsíčníku Chrismon dochá-
zí, řečeno výrazivem dob minulých,
k „ideologické diverzi"! Čtenář je
přejnou redakční recenzí informo-
ván o tom, že Evangelická filmová
porota vyhlásila filmem měsíce září
nový německý film Wolke 9 (odtud
fotečka i anekdota). O čempak oce-
něný film pojednává? O tom, jak si
téměř sedmdesátiletá Inge „nabrnk-
ne" šestasedmdesátiletého Karla a
jak to celé následně zatřepe s jejím
třicetiletým manželstvím s Werne-
rem. V zevrubnější recenzi na strán-
kách Chrismonu www.chrismon.de
chválí navíc Volker Hummel (pod
fotečkou neméně choulostivou) reži-
séra výslovně za to, že ztvárněním
sexuality a cizoložství u seniorů
(dříve narozených) odvážně prolo-

mil dosavadní tabu.
Hummelovo nadšení je dle mého
názoru třeba poněkud přitlumit.
Téma totiž ve světové filmové bran-
ži (zejména v anglosaské oblasti) až
tak nové není. Film Wolke 9 si roz-
hdně nechám ujít, neboť na rozpará-
děnou Inge opravdu nejsem zvěda-
vý. (Pokud už by to opravdu muse-
lo být, pak bych prosil spíše Jitku
Čvančarovou.) Jinak proti gus-tu
Evangelické filmové poroty žád-ný
dišputát. 
K celkovému trendu „ideologické
diverze", který se projevuje i v jiných
článcích čísel 7 (nejvýrazněji zřejmě
v článku s názvem Vrahovo mlčení,
kde je čtenářům přiblíženo přemítá-
ní dvojnásobného vraha), 8 (třeba 
v článku s názvem Do starobince
nikdy, jehož vyznění je přesně opač-
né) a 9 Chrismonu, lze nicméně v zá-
sadě přitakat. Autoři i publikum
evangelických médií jsou, budiž
řečeno bez obalu, „stejným bídám
poddáni" (Sk 14,15) jako autoři a
publikum médií jiných. Rozpozná-
vacím znakem evangelického média
nemusí tedy nutně být předem

striktně vymezený výběr témat, za-
ručeně stoprocentní ideologická
kovanost jednoho každého z autorů
a neochvějný „Kanzelton" (kazatel-
nicový tón, styl a přístup) za všech
okolností.
V každém z posledních tří čísel
Chrismonu stojí dále určitě za po-
zornost rozhovor v pravidelné rub-
rice Setkání. Upozorněme alespoň
na rozhovor v čísle 8, kde se neuro-
chirurg Volker Sturm poctivě, v potu
tváře a pod tlakem skeptických
poznámek paleontologa Volkera
Mosbruggera vyrovnává s otázkou,
zda zaváděním mozkového stimulá-
toru (zdůrazněme, že pouze u velmi
těžkých pacientů – např. s Parkinso-
novou chorobou apod.) si náhodou
nehraje na Boha. Vychází přitom z
toho, že jako lékař má povinnost
poskytnout pomoc. Velmi skepticky
se naopak staví k otázce operativní-
ho ovlivnění sexuálního chování u
delikventů, neboť ti za daných okol-
ností (tj. ponejvíce ve výkonu trestu)
dle jeho názoru sotva mohou se
zákrokem souhlasit zcela svobodně.

František Schilla

Z církví u nás i ve světě Stejným bídám poddáni

Plným jménem Barack Hussain
Obama (nar. 4. 8. 1961; druhé
jméno je po otci Baracku Hus-
sainovi Obamovi seniorovi, kte-
rý zemřel r. 1982. Pocházel z Ke-
ni, syna měl ze svého druhého
manželství s Američankou Stan-
ley Ann Dunham na Havaji.
Barack sen. měl šest dalších dětí,
o nichž není mnoho známo). 
Jako dítě žil Barack jr. na Havaji.
Po rozvodu rodičů (1963) žil se
svou matkou a od roku 1967 s ní
a nevlastním otcem v Jakartě.
Barack navštěvoval místní ško-
ly, v letech 1967-1970 římskoka-
tolickou, poté rok školu státní, 
s muslimským základem. Po ná-
vratu do USA studoval nejprve
na Columbia University. 
Idealistický mladý muž Barack
Obama se roku 1985 pustil do
tvrdé práce na okraji společnosti
a obdivuhodně uspěl. Byl zdat-
ným aktivistou, který dokázal
příslušné úřady naklonit k pod-
poře užitečných programů pro
lidi na dně společnosti, ale také
je dotáhnout do konce. 
Pozoruhodnou postavou, která
hned zkraje výrazně ovlivnila
Obamův život, byl jeho „otcov-
ský" přítel Jerry Kellman, řím-
ský katolík (!), hluboce věřící
člověk. Připravil pro něj 7 zásad:
„1. Naslouchej lidem ve své čtvr-
ti; 2. Postřehni, co lidmi hýbe, co
z jejich osobních zájmů je veřej-
nou záležitostí; 3. Přiveď lidi,
kteří mají velké problémy, s tě-
mi, kteří mají vliv, k jednomu
stolu; 4. Pomoz jim najít sebedů-
věru a společnou řeč; 5. V přípa-
dě nutnosti organizuj protest; 6.
V konfliktní situaci pomoz na-
lézt kompromis; 7. Jako organi-
zátor komunity vedeš druhé ke
svépomoci. Inspiruješ, potřebu-
ješ spolupracovníky a prostřed-
níky." A jeho žák se již ve svém
mládí uvedenými zásadami ří-
dil. 
Třiadvacetiletý Obama s církev-

ní podporou založil v Chicagu
poradní centrum. Pomáhá v něm
deklasovaným dělníkům a li-
dem na okraji společnosti. Pohy-
buje se v polorozpadlém ghettu,
jehož většina obyvatel nemá ne-
mocenské pojištění. Pouští se do
podpory jejich potřeb, vede
řadu protestních akcí včetně
úspěšných demonstrací. Pro-
středkuje však především setká-
ní odpovědných činitelů s těmi,
o jejichž práva se bere. Vyhle-
dává a sezve k jednáním zástup-
ce podnikatelů, policie a před-
stavitele města. Radnice nako-
nec vyčlenila dva miliony dola-
rů na sanování nevyhovujících
bytů. 
Zažil ovšem i několik neúspě-
chů a potýkal se s neporozumě-
ním místních činitelů, kteří však
postupem času uznali užitečnost
jeho práce. Ta po jeho odchodu
žel zpustla, když se jí neujal
žádný následovník. O Obamovi
doslova platí, že z drsného dna
se odrazil strmě vzhůru. Zprvu z
„černého ghetta" na Harvard
(1988-1990), kde si doplnil práv-
nické vzdělání, aby dále mohl
pomýšlet na výraznější kariéru
právníka či politika po absolu-
toriu. 
Během studií jej zaujal Saul Da-
vid Alinsky, pokládaný za kon-
troverzního autora. Je hodnocen
jako organizátor občanské spo-
lečnosti a teoretik aktivismu.
Studovala jej se zájmem i Hil-
lary Clintonová, údajně se však
jej varovala ve svých pracech
byť jen citovat, kdežto Obama
ano. Připomíná se Alinského
sarkastický výrok „konzumuji,
tedy jsem" i jeho obava z úskalí
demokracie v rozvinutém kapi-
talistickém systému. Pozoru-
hodné je však i Alinského nábo-
ženské pozadí. Vyrůstal v židov-
ském, chicagském ghettu (ozna-
čovaném i za slum), v přísně ve-
dené, ortodoxní rodině, jíž se
posléze vymkl a vystudoval

archeologii, kriminologii a so-
ciologii. Jeho celoživotní sna-
hou bylo sociologické studie
uplatnit v praxi, přičemž vychá-
zel z římskokatolické(!) sociální
nauky. Byl to princip subsidiari-
ty, podle něhož rozhodnutí a
zodpovědnost musí aktivně jed-
nat na tom stupni politického
systému, který je nejblíže obča-
nům. Stal se nejen teoretikem
aktivismu, nýbrž i praktikem
řady programů, hnutí a akcí.
Mezi osobnostmi, které prospě-
ly jeho práci, byl i chicagský,
římskokatolický biskup. Alin-
sky měl být i vězněn. Velkých
úspěchů dosáhl již ve 40. letech,
k největším však patřil zápas za
zlepšení životních podmínek v
chicagském černošském ghettu
(1958) a dále prosazení rasové
rovnosti pracujících ve firmě
Kodak v Rochestru (1964). Tím
stál plně na straně Martina Lut-
hera Kinga a jejho odkaz Oba-
movi je zřejmý. Naplnil jej i 
v tom, že se stává vždy prostřed-
níkem smíření, pokud jen tro-
chu lze. 
Nadmíru vyhraněný, až ostrý
černošský politik by nebyl pro
bělochy přijatelný, ani volitel-
ný. Obamova rozhodnost a záro-
veň vstřícnost okořeněná humo-
rem mu vždy otevíraly cestu 
k lidem. 
Během studií publikuje v od-
borném časopise a pracuje po-
sléze ve vedení redakce, po
absolutoriu se vrací do Chicaga
a věnuje se advokátní praxi, spe-
cializuje se na problematiku lid-
ských práv. Učí také na chicag-
ské právnické fakultě. 
Posléze se stává (2004) senáto-
rem za stát Illinois. Tím nakročil
k dalšímu postupu ve své poli-
tické kariéře. 
V roce 2007 vstoupil do boje o
prezidentskou kandidaturu v De-
mokratické straně. Proti Hillary
Clintonové uspěl.

Jan Kašper

Barack Hussain Obama: 
Nástupcem M. L. Kinga, či prezidentem? (I)

Může-li návrh restitučního zákona
uplatňovat jinou metodiku vůči
katolickým řádům (kterým fyzicky
vrací veškerý majetek) a ostatním
církevním subjektům (které od-
škodňuje finančně), mohl by snad
nabídnout i třetí restituční alternati-
vu: Stát by nadále vyplácel duchov-
ní ze svého rozpočtu, částka by se
ovšem na rozdíl od současné praxe
odvozovala a průběžně aktualizo-
vala od počtu členů příslušné círk-
ve. Případné další pracovníky by si
každá církev platila ze svého.

Pro zemi, která v ústavě deklaruje,
že chce střežit a rozvíjet zděděné
duchovní bohatství, by měla být
taková podoba restituce politicky
průchozí. Ostatně i z čistě ekono-
mického hlediska by šlo o dobře
investované peníze. Jejich užití by
bylo průhledné a určitě by vedle
„nápravy některých křivd" pomoh-
ly vychovat pár slušných lidí.
Církve, které by tento model přija-
ly, by se nemusely rozptylovat sta-
rostmi o své milióny a mohly by se
cele věnovat svému poslání.

Emanuel Vejnar 

Třetí restituční alternativa
Dokončení ze str. 1

(Z německého evangelického měsíčníku Chrismon 7, 8 a 9/2008)

Dokončení ze str. 1



Proti konzumní podívané na vraž-
dění zaměřil a radikálně zaostřil
svou tvorbu rakouský režisér Mi-
chael Haneke. Syn protestantské-
ho otce a katolické matky tak ve
filmařské branži nekonformním,
ano protestním způsobem aktuali-
zuje přikázání „Nezabiješ".
V Hanekeho filmu Funny Games
USA, který koncem srpna vstou-
pil do českých kin, dvojice mla-
dých sadistů v bílých rukavičkách
rozverně, rafinovaně, stupňovaně
mučí a postupně sprovodí ze svě-
ta tříčlennou rodinu, na jejíž
víkendovou usedlost se vloudila.
(Po vyvraždění osazenstva chaty
– jak se ukáže, již druhé v dané
lokalitě – se mladíci odeberou
zopakovat své kousky na nemovi-
tost vedlejší, tedy třetí v pořadí. A
začínají opět prosbou o laskavé
zapůjčení několika vajec…) 
Běží, upozorněme předem, o film
velice nepěkný. A tak to také, do-
dejme vzápětí, má být. Při pohle-
du na vraždu musí přece normál-
nímu člověku přinejmenším za-
skočit popkorn v hrdle! Funny
Games USA je remakem (předě-
lávkou) staršího díla téhož filma-
ře. Dovětek „USA" v názvu na-
značuje, že tvůrce tentokrát neo-
hroženě vytáhl do boje, aby se
utkal s hollywoodskými schématy

přímo v jejich hlavním odbytišti.
Zmiňme v této souvislosti postup,
který Haneke použil i v jiných fil-
mech: Když se terorizované ženě
podaří zmocnit se pušky a jednoho
z agresorů zastřelit, druhý z mladí-
ků najde ovládač, celý děj vrátí zpát-
ky (přetočí), načež zastřelení „kole-
gy" včas zamezí. Jak se režisér sám
vyjádřil, i zastřelení agresora totiž
zůstává vraždou! Tím, že děj vrátil a
opravil, hleděl zaskočit (a pokud
možno „probrat") řadového „pop-
korna" (diváka ztumpachovělého
běžnými, leč rouhavými schématy
filmařů), neboť „popkorn" mezitím
jistě už stačil danou vraždu kvitovat
potleskem...
Nemohu se ubránit neodbytnému
pocitu, že stejně dobře jako zkrat-
ka „USA" (v originálu: „U.S.") by
se v názvu filmu vyjímala zkratka
„CZ" (popř. „ČR"). Také vás po-
každé, když se vracíte od jihu z
dovolené, udeří hned za hranice-
mi do očí i do mysli řvavé reklam-
ní tabule podél českých dálnic (jež
např. v Německu zcela chybí)?
Také vám na údajném českém „fil-
mu roku 2007" vadilo, že hned
zkraje se v něm dvakrát po sobě
opakuje tentýž detailní záběr ka-
mery na mobilní telefon, kde nej-
prve plasticky a až jaksi trojroz-
měrně vystoupí z pozadí název

výrobce a poté se neméně křiklavě
objeví název mobilního operátora
(v evropských státech, kde je tzv.
umístění produktu upraveno
zákonem, bývá právě opakování
takových záběrů jedním z kritérií
k rozpoznání a postihu skryté re-
klamy)? Pak vás určitě, na rozdíl
od „popkornů", osloví klíčová epi-
zoda z Hanekeho předělávky, jež
v původním filmu (natočeném
ještě v době „předmobilní") chy-
běla: 
Týrané dvojici rodičů (již bez od-
praveného dítěte) dopřejí pojednou
trapiči chvilku oddechu, usebrání,
samoty. Honem přivolat policii!
Avšak co to – mobilní telefon nasák-
lý vodou nefunguje! Nefunguje ani
tehdy, když se pomocí dalšího (v
reklamách rovněž oblíbeného) pro-
duktu vysuší! V jeden okamžik se
užuž zdá, že by se telefonický kon-
takt s policií mohl zdařit. Ale hned
vzápětí jako by Haneke potměšile
aktualizoval slova dávné písně Jiřího
Korna: telefóóón elegantně zradil! Pí
pí, popkorne, pí pí (čti: product pla-
cement)! A vysmátí tyrani se vracejí
na scénu dovršit dílo zkázy…
Otřesné, brutálně pravdivé dílo!
Dílo zvěstující navzdory všem fil-
mařským schématům a žvástům
biblické přikázání: „Nezabiješ!"

František Schilla
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Nezabiješ! 
Jiří J. Otter:
Jen jedenkrát v Bibli
Kalich
O letních prázdninách jsem se
znovu začetl do knížky biblických
studií Jiřího J. Ottera, kterou vyda-
lo nakladatelství Kalich pro Cen-
trum biblických studií pod názvem
Jen jedenkrát v Bibli. A tak chci na
toto nevelké, a přece pozoruhodné
dílko upozornit naši evangelickou
veřejnost, zvláště pak čtenáře, kteří
mají zájem o hlubší pronikání do
biblického poselství. 
Musím zdůraznit, že i jeho základ-
ní část, tzv. hapaxlegomena, odborný výklad řeckých slov, která se
vyskytují jen jednou v NZ, není určena jen pro odborníky, studenty
bohosloví a faráře, ale i pro ty čtenáře, kteří hledají v Písmu ukazatele
pro životní směřování.
Autor knihy je v předmluvě profesorů fakulty představen jako „jeden z
mimořádně svěžích starých mužů, který nezahálí ani ve vysokém věku,
kdy už se nezadržitelně blíží k devadesátce". Není jen překladatel, filo-
log, pečlivý exeget, průzkumník a kopáč (Ez 8,8), ale až i jako pilný
detektiv, který má ovšem ku pomoci především biblické slovníky
(Kittel, Bauer, Souček) a konkordanci. 
Na čtenáře čekají zajímavé výklady o „Kramaření Božím slovem, o
„Pobožnosti, která je velkým ziskem", o „Apoštolském varování pod
cizím jhem", o „Případu hluboce vytlačené stopy" (to v první části kníž-
ky,), ale v další části i výběr krátkých sond do 2.Listu Korintským a
výklad různých nesnadných novozákonních textů, jako „Sůl země",
„Rozkošné jho". „Zapřít sám sebe", „Duch Páně jako advokát", „Střízli-
vost v modlitbách" atd.
Na závěr mohu jen spolu s profesorem Petrem Pokorným opakovat:
doporučuji tyto studie všem, kteří mají rádi Bibli.

ZŠ
Kniha je ještě k dostání v Kalichu, Praha 1, Jungmannova 9

Výborný katolický časopis Getsemany přinesl ve svém letošním jarním
194. čísle podnětnou studii Jorise Vercammena (1952), arcibiskupa sta-
rokatolické církve z Utrechtu, o výstavbě „nové katolicity". 
Autor se přimlouvá za ekumenickou pluralitu jedné (sjednocené ?)
katolické církve, jejíž jednotlivé části by se neposuzovaly podle společ-
né formulace víry, ale podle společného postoje ke kulturním a spole-
čenským výzvám. V jeho světle by chtěly reflektovat Písmo svaté i staré
společné tradice a realizovat své poslání jako Boží lid. S nadějí, že jed-
nota mezi křesťany posune dopředu jednotu mezi lidmi a uvnitř celého
světa, v němž křesťané budou podávat svědectví své naděje. 
Studie klade nám „nekatolíkům" otázku, zda se my naopak až příliš
často nesjednocujeme především svými postoji ke kulturním a spole-
čenským výzvám, a formulace víry přecházíme nebo si je přizpůsobuje-
me svým postojům. A přece evangelium má svůj daný konkrétní obsah,
i když nemusí být vždy ani jednotný, ani universální. A kulturní a spo-
lečenské výzvy jsou pak významným polem, na kterém jsme každý
osobně povinen se rozhodovat... zaujímat stanovisko... a „realizovat své
poslání jako částečka Božího (snad) lidu"... podle své víry. 
Až příliš často mám však dojem (a to ledaskdy i při čtení Evangelického
týdeníku), že toto rozhodování za nás již rády a jakoby definitivně pro-
vedly církevní instituce a jejich představitelé. A zatímco formulace víry
ztrácejí v životě církví i jednotlivců svůj živý, reálný, biblicky věrný a
lidsky věrohodný obsah, jednotné univerzální postoje ke kulturním a
společenským ( to je politickým, ekonomickým, vojenským a humanit-
ním) výzvám se bezbrannému čtenářstvu a posluchačstvu vnucují,
předkládají i podkládají jakoby samozřejmé, nesporné a neodvolatelné.
Církevní a náboženské časopisy mají zde ideální možnost: Pomáhat hle-
dat kristovsky věrné a lidsky věrohodné odpovědi na kulturní a spole-
čenské výzvy tam, kde je jiní již jakoby hotové ( a to ne vždy nezištně)
svým čtenářům podkládají a sugerují.

Ilja Herold

Recenze

Jednou měsíčně zazvoní u nás dvo-
jice svědků Jehovových. I když
nemíním měnit církevní přísluš-
nost, sejdu z našeho čtvrtého podla-
ží k domovním dveřím a přátelsky
s nimi pohovořím. Uvědomuji si, že
dělají vlastně to, co mnoho křesťan-
ských církví zůstává dlužno okolní
společnosti. Také nás se přece týka-
jí Ježíšovy výzvy k misijní aktivitě,
stejně ale i varování, abychom
neodmítali ty, kdo přicházejí svěd-
čit (J 10). Dvojici příchozích tvoří
starší bystrý muž, který se dovede
dobře orientovat ve volném rozho-
voru. S ním přichází mladší svědek
nebo svědkyně, kteří mají připrave-
no několik poznámek k určitému
tématu. Tematika vychází z článků
v časopisech, které mi přinášejí.
Jsou to „Strážná věž" a „Probuďte
se!" Někdy tatáž čísla časopisů už
mám. Setkávám se totiž s jehovisty
také v podchodech metra nebo na
nádražích, kde stojí se svými novi-
nami a čekají, až je někdo o ně požá-
dá (sami je zřejmě nesmějí nabízet).
Je mi kolportétů či kamelotů trochu
líto, a tak si vždy některý z časopi-
sů vyberu.
Časopisy obsahují především bib-
lické úvahy. Ty občas vyznívají
značně katastroficky, někdy zas
(podle mne) dost naivně popisují
budoucí Boží království. Je tu však
pokaždé mnoho dalšího zajímavé-
ho čtení o aktuálních problémech
dnešního světa, pojednání z medicí-
ny, zoologie, botaniky, historie i
zeměpisu a techniky, kvizy a vzpo-
mínky starších svědků na službu v
odlehlých, exotických končinách
světa.
Podle připojených inzerátů jsem si
objednal dvě knížečky: „Otázky
mladých lidí" a „Tajemství rodinné-
ho štěstí". Nemohu říct, že by mne v
nich něco zaráželo nebo uráželo.
Anonymní autoři jsou zřejmě zku-

šení lidé a dovedou probírat nejrůz-
nější situace. Biblické citáty v časo-
pisech i knihách jsou převzaty „z
moderního Překladu nového světa
Svatých Písem". V češtině je to patr-
ně překlad „na druhou". tedy pře-
klad překladu, ale často mne v něm
něco překvapí. Tak např. v kapitole
o neúplných rodinách jedna z kní-
žek cituje žalm 68,5, ale nemluví se
tam o Bohu jako o „otci sirotků" (jak
jsme na to zvyklí), ale o „otci chlap-
ců bez otce", což však, jak jsem se
přesvědčil v slovníku, dobře odpo-
vídá hebrejskému výrazu.
Co však sleduji tímto článečkem?
Myslím, že není správné povznese-
ně, nesnášenlivě a sudičsky přezírat

lidi, jejichž víra je trochu jiná než
naše. Kdo z nás má patent na pra-
vověrnost? Mám v dobré paměti,
jak před několika desítkami let jed-
nali se mnou někteří lidé ze sboru,
když jsem je také přišel navštívit
(„pastorovat"). Jejich chování na
mne občas působilo jako ledová spr-
cha. A to byli „naši" lidé! Ani dnes,
když v rámci sborové křesťanské
služby navštěvujeme při různých
příležitostech příslušníky sboru,
nebýváme vždy přijímáni zvlášť
vřele. Hlavně však, abychom my
sami zbytečně neponižovali ty, kdo
nechodí pouze tam, kde mají pro ně
přichystánu kávu se zákusky. 

D. H.

Film Funny Games USA: od popkornů ke Kornovi

Výzva církvím?Má setkání s jehovisty

S překvapením jsem četl reakci
br. Emanuela Vejnara k situaci v
Gruzii, ET-KJ 25/08. Dozvěděl
jsem se, že nevidí ruský imperiál-
ní zájem, nýbrž imperiální zájem
USA, podporovaný některými
státy EU (dodávám, možná právě
i České republiky) a přečetl si i
jeho výzvu, abychom prosili
Pána Boha, abychom se nedali
obalamutit jejich sofistikovanější-
mi metodami. Br. Vejnar však
sám, zřejmě, se nechal obalamu-
tit méně sofistikovanou ruskou
propagandou a to je mi upřímně
líto. 

Jan Trnka, 
Praha

* * *

21. srpna 2008 jsem se zúčastnil
před ruským velvyslanectvím
demonstrace, která si chtěla při-

pomenout nejen srpen 1968, ale
především i odehrávající se udá-
losti v Gruzii. Ani vystoupení
senátora Jaromíra Štětiny neza-
stíralo složitost politické situace,
která obsazením Jižní Osetie ze
strany gruzínské a vpádem vojsk
ruské armády do Gruzie, nastala.
Válečné běsnění je vždycky špat-
né a dolehne obvykle nejvíce na
civilisty. A přece toho podvečera
jsem prožíval radost. Nejen nad
vítězstvím Špotákové v hodu
oštěpem, ale především nad tím,
že z úst synodního seniora Joela
Rumla zaznělo na demonstraci
jasné a srozumitelné slovo. Po-
selství synodní rady ČCE k udá-
lostem v Gruzii a k 40. výročí
okupace Československa vyrov-
naným a vyváženým způsobem
hodnotí stávající situaci. Díky
Vám, sestro a bratři, za Vaše
poselství – církvi i národu. 

Radost, hrdost a pýchu vystřídal
vzápětí smutek. Nechci hovořit o
zděšení. To když jsem si přečetl v
ET-KJ č. 25/2008 rubriku „názory
čtenářů". Emanuel Vejnar má jistě
plné právo prezentovat svůj ná-
zor a pohled, který, když to
nazvu střídmě, je stejně tak „zau-
jatý" jako pohled těch, kteří „Gru-
zii fandí". Koneckonců, vždyť
takto to vidí i hlava našeho státu.
Chci-li ovšem hovořit o „imperi-
álním zájmu Spojených států
amerických podporovaných ně-

kterými státy Evropské unie",
měl bych umět pojmenovat a
vidět i imperiální zájmy Ruska.
Pošlapávání mezinárodního prá-
va je vždy věc přinejmenším ne-
slušná!
Končím slovem, které použil sám
autor. Prosím Pána Boha, aby-
chom se nedali Emanuelovým
slovem obalamutit.

Petr Brodský
celocírkevní kazatel pro 

české sbory ve východní Evropě 

Názory čtenářů
K reakci br. E. Vejnara (ET-KJ 25/2008)



Bohoslužby
člověk dovede zplanět a zpovrchnět,
pokazit se, dostat se do závislostí, ze
kterých se nedovede vymanit a vy-
hledá posléze odborníky, kteří by
mu měli pomoci. Ale dospělý a starý
člověk může naopak dále tvořit, pra-
covat, duchovně růst.
Člověk má svou spiritualitu. Nechce
být pouze konzumentem, spotřebi-
telem, má své touhy, předsevzetí,
plá-ny a sny, ale také zklamání a
nenaplněná očekávání. Nesoulad,
neporozumění, odcizení člověka za-
sahuje. Rozvod manželství vnitřně
člověka poznamenává. 
Dokonce politika je duchovní a sou-
časně mravní záležitost, jde v ní o
rozhodování o lidech, o hlasování
při tvorbě zákonů, o veřejné událos-
ti a stanoviska k nim, o tvorbu spo-
lečnosti a o její výhledy a budouc-
nost.
Spiritualita souvisí s mravním roz-
hodováním: zda zalhat anebo říci
pravdu je mravní rozhodnutí a sou-
časně duchovní. Být spravedlivý k
různým lidem je duchovní úkol, stej-
ně tak pokusy být dobrý uprostřed
různých skupin.
Spiritualita člověka reaguje na pro-
měny doby. Druhá světová válka
znamenala obrovský zásah do živo-
ta milionů lidí. V komunismu člověk
narážel na dozor shora, na dirigová-
ní svrchu a trápil se, zda se má pod-
robit či vzdorovat; v dnešní svobod-
né či liberální společnosti se člověk
rozmáchne třeba do prázdna a se
svobodou si neví rady, anebo ji zne-
užije. Otázka peněz je také duchovní
věc. Jak spravedlivě rozdělit peníze
v rodině a na co je dát a jak se vypo-
řádat s dědictvím po rodičích anebo
komu dát dědictví po sobě.
Spiritualita člověka existuje. Co s ní
člověk dělá? Stačí mu, že je tak zva-
ně v pohodě? Ta znamená spokoje-
nost, ale je spokojenost posledním
cílem našeho života? Nezůstali jsme
dlužni druhým lidem něco jiného
než svou spokojenost? A co když je
člověk bez zájmu o druhého, když je
k němu netečný a nemá tušení, co to
je soucit a solidarita.
Člověk má svou duchovní stránku a
ta může být v souladu s jeho těles-
ným stavem, s duševními zkuše-
nostmi, s nervovým napětím či kli-
dem, s jeho erotickou výbavou, s je-
ho sexuálním životem. Protože i do-
brý anebo nešťastný sexuální život
se zrcadlí v nervovém, duševním a
duchovním rozpoložení člověka.
Přitom duchovní stránka člověka
neznamená sebepovyšování nebo
samolibost, naopak skutečná du-
chovnost vede k pokoře a skrom-
nosti.
Chceme však současně hovořit o
díle Ducha svatého. To je jméno či
titul z křesťanství, z Bible. Vyjadřuje
vždy nové, svobodné Boží působení
na člověka a má charakter obdaro-
vání, a to dnes a zítra. Duch svatý
zahrnuje v sobě Boží obsahy, neko-
nečně bohaté obsahy a jejich náplní
je to, co v sobě nesl a tvořil, vykonal,
co ve světě představil Ježíš Kristus.
Podle Pavla Kristus učiněn jest nám
od Boha moudrost, spravedlnost,
posvěcení a vykoupení. To jsou ty
obsahy, které Duch svatý zrovna tak
nese v sobě. Sám je aktuálním Božím
dějstvím pro člověka, ale má stále
charakter daru. Je to Boží obdarová-
ní na cestě k člověku, není to nábo-
ženský automat, který spouští člo-
věk, ani obřadní ceremonie, která by
něco navozovala, ani řečnický vý-
kon, který by samočinně něco zjed-

nal. Člověk může Ducha svatého
pouze dosvědčovat, nikoli prostřed-
kovat. Duch svatý sestupuje k člově-
ku, pokud chce, a je to tiché a skryté
dějství. Jeho cílem je navštívení člo-
věka a také přebývání v člověku.
Člověk jej vděčně přijímá, ale tento
dar dovede také uhašovat, vyhánět,
jeho přebývání ukončovat a Ducha
svatého zarmucovat. 
Vykročení člověka vstříc Duchu sva-
tému je modlitba, která je plodem
víry ve smyslu prosby. To je rovněž
tiché a skryté dějství, o kterém
nemusí nikdo vědět. Ježíš říká: Když
by ses modlil, vejdi do pokojíka své-
ho a zavři dveře a modli se k Otci
svému. Jsou modlitební chvíle a mo-
dlitební shromáždění, to je také
dobré, ale modlitba je velmi osobní
věc mezi člověkem a Bohem. Po té
prosbě člověk smí očekávat na ono
obdarování, které je ovšem v pravo-
moci Boží. To očekávání či vyhlížení
vystihuje Martin Luther německým
slovem harren. Zase to není nic auto-
matického. Jde však o Boží dar, niko-
li sebevědomou manipulaci ze stra-
ny člověka. Člověk se tohoto daru
nemůže zmocnit, nestává se majet-
kem člověka. 
Apoštol Pavel ukazuje, že projevy
Ducha svatého jsou prosté, konkrét-
ní, zemité, civilní, všední, každoden-
ní. Říká: Kde je ten Duch Páně, tu i
svoboda. Křesťanství vlastně není
náboženství, nýbrž svoboda z Du-
cha svatého. Pavel říká, že království
Boží nejsou malicherné spory kolem
zákonických předpisů, zda se může
jíst maso nebo jen zelenina, ale spra-
vedlnost, pokoj a radost v Duchu
svatém. Právě v Duchu svatém se
člověk může rozhodovat spravedli-
vě třeba v rodině, aby byl spravedli-
vý ke všem dětem a ke všem vnou-
čatům, může se rozhodovat pokojně
třeba ve sboru a v církvi a radostně 
ve své duši. Jinde Pavel říká, že
ovoce Ducha svatého je dobrota,
spravedlnost a pravda. Člověk smí
být dobrý a přestane jemně či hrubě
trápit druhého, zažene zlobu a nená-
vist, smí být spravedlivý v soudních
rozepřích a sporech a pravdivý tak,
že nelže a neuchyluje se k poloprav-
dám, a to i v politice, kde například
odmítne korupci a úplatek. Jinde
vyjmenovává Pavel ovoce Ducha
svatého známými civilními slovy:
láska, radost, pokoj, tichost, dobroti-
vost, dobrota, věrnost, krotkost,
středmost. Tak láska je právě dar pro
druhého, nikoli požadavek, žádost
či žádostivost. Věrnost je třeba věr-
nost manžela manželce a manželky
manželovi. Krotkost a trpělivost se
vyplatí každému řidiči auta. Křes-
ťanství nejsou obřady, obrazy, sochy,
oltáře, skvělá roucha, uctívání sva-
tých, procesí, zákonické předpisy,
dokonce ani kostely. Jsou to i pěkné
věci na pohled, esteticky a architek-
tonicky zajímavé, ale rozhodně dru-
hotné. Křesťanství může být i bez
všech těchto věcí. Apoštol Pavel z to-
ho neměl nic. Tajní evangelíci v době
protireformace měli tady pouze lesy
a tuto Studánku Páně. Křesťanství je
všední život prosvětlený úžasnými
dary Ducha svatého, které mají sa-
mozřejmý, spontánní, mravní do-
sah. Zmíněné posvěcení může zna-
menat očištění člověka pro mravní
jednání. Člověk je pak právě spon-
tánní, otevřený, nikoli kožený, str-
nulý, komisní, úřednický, strojový,
mechanický. Duch svatý svým úča-
stenstvím vyučuje pokoře, takže ne-
ní možná povýšenost a sudičství,
kterou tak zřetelně dovedou proje-

vovat zbožní lidé jistí svým obráce-
ním.
Toto všechno se setkává s tím, co
jsme vyjádřili předtím. Duch svatý
není přirozenou součástí našeho
duchovního světa, naší spirituality,
nýbrž setkává se s ní, naráží na ni.
Nemůžeme Ducha svatého narou-
bovat na náš duchovní život, nýbrž
přejeme si, aby Duch svatý náš du-
chovní život pozměnil, poučil nás i
obohatil a i nadále nás vedl. Duch
svatý vnáší do našeho duchovního,
citového, volního, duševního, těles-
ného života novost. Právě křesťan-
ství je novost a ne prodlužování sta-
rých návyků a stereotypních zvy-
klostí. Duch svatý je překvapením,
tak jako je překvapením dar. Ale
Duch svatý je neskonale víc, tak
třeba umožňuje odpuštění mezi
lidmi, dovede navodit smíření po
nedorozumění a sváru. Podle Ježíše
Duch svatý je Utěšitel, to znamená,
že dovede být pramenem útěchy v
bezvýchodných a konečných situa-
cích, uprostřed neštěstí a tragédie,
uprostřed zhoubné choroby, tváří v
tvář smrti. Jeden žalm krásně říká:
rozmnožíš důstojnost mou a zase
utěšíš mne. Duch svatý dovede
osvobodivě zasáhnout do bolest-
ných bodů našeho života, do míst
našich starostí, dovede najít staré
rány, aby je zklidňoval a utišoval
svou milostí a mocí. Zmíněné vy-
koupení je ujištěním, že se život
nepropadne do nicoty, ale že člověk
je vytržen ke spáse a k věčnému
životu. Duch svatý také vnáší do
myšlení člověka moudrost a prozíra-
vost i předvídavost, aby člověk a
zvláště politik nebyl naivní, hloupý,
pošetilý. Moudrost je takové pro-
myšlení situace a nadcházejících
změn, že člověk, politik, povede
druhé i sebe moudře a správně
kupředu a nezavede společnost do
slepé uličky, ztroskotání, prohry a
potupy. Je možno zmiňovat další
obdarování Ducha svatého; apoštol
Pavel píše i o uzdravování, proroctví
a řeči ve vytržení. 
Svatodušní svátky nejsou méně
významné než Vánoce a Velikonoce.
Dílo Ducha svatého je přislíbeno
všem lidem, národům a lidstvu.
Církve mají jeho dílo dosvědčovat s
velkou nadějí pro zítřek a křesťané
mají pamatovat na přímluvné pros-
by o Ducha svatého pro jiné lidi,
nevěřící, necírkevní, pro ty, kteří ne-
sou ve svých funkcích těžkou odpo-
vědnost a pro ty, kteří trpí jakoukoli
nouzí duše či těla.
Spiritualita člověka a dílo Ducha
svatého. Obé je v situaci setkání.
Duch svatý není vázán na naši spiri-
tualitu. Duch svatý není výronem a
produktem našeho duchovního
života. Duch svatý není přirozenou
součástí naší spirituality. Duch sva-
tý, chce-li, jde naší spiritualitě napro-
ti, chce se s ní potkat, zjevuje se jí, je
pro ni překvapením, nepatrným,
malým anebo velkým. Duch svatý je
něčím novým pro naši spiritualitu,
obohacuje ji. Smíme se těšit, že se
Duch svatý smiluje nad naším živo-
tem a jeho spiritualitou, vnese do ní
své nové dary a obohatí ji ve smyslu
svobody a pokoje. Přitom zůstaňme
skomní. I poznání díla Ducha svaté-
ho je jen z částky, ale i tato částka
poznání z Ducha svatého stačí k to-
mu, abychom se správně rozhodo-
vali. 

Jan Čapek
Přednáška na shromáždění v lese u

Studánky Páně, sbor Horní Dubenky, 
v neděli 24. srpna 2008

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de, 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
NABÍDKA PRÁCE
Vyhlašuji výběrové řízení na obsa-
zení místa vedoucího ekonomické-
ho a provozního úseku Vyšší od-
borné školy Jabok.
Požadovaná kvalifikace: vysoko-
školské vzdělání, zkušenosti v sa-
mostatném řízení ekonomické a
provozní agendy, manažerské do-
vednosti, znalost problematiky in-
formačních technologií, respektová-
ní křesťanského zaměření školy.
Předpokládaný nástup: 1.12.2008.
Přihlášky spolu se strukturovaným
životopisem a s doklady o nejvyš-
ším dosaženém vzdělání zasílejte
do 24.10.2008 na adresu VOŠ Jabok,
Salmovská 8, 120 00 Praha 2, nebo
na e-mail: martinek@jabok.cz.  Mgr.
Michael Martínek, Th.D., ředitel
VOŠ Jabok 

Č. 29

Spiritualita člověka a dílo Ducha svatého Inzerce
BRNĚNSKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická
BOSKOVICE, Ne 9.30
Hybešova 1446/9, f Marek Zikmund
BRNO –HUSOVICE, Ne 9.00
Netušilova 720/26, f Štěpán Hájek
BRNO – ŽIDENICE, Ne 9.00
Konečného 6/8, f Pavel Kašpar
BRNO I, Ne 8.30 a 10.00 (červenec-
srpen 9.00)
Opletalova 600/6, f Jiří Gruber, f Olga
Tydlitátová
BRNO II, Ne 9.00
Lidická 719/79, f Jaroslav Vítek , f Jiří
Malý
BŘECLAV, Ne 10.00
U potoka 383/34, f Daniel Blažek
DAMBOŘICE, Ne 9.00
Dambořice 73, f Jana Gruberová
HERŠPICE, Ne 9.30
Heršpice č.117, f Jarmila Řezníčková
HRABĚTICE, Ne a c 9.00
Šanovská 304, a Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA, Ne 10.00
Masarykovo nám.390/4, a Marián
Šusták
KLOBOUKY U BRNA, Ne 9.30
Brněnská 218/30, f Luděk Korpa
MIROSLAV, Ne 8.30, 19.00
Husova 44, f Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00 (c 13.30)
Svitavská 961/40, f Alois Němec
NIKOLČICE, Ne 8.15
Nikolčice č.70, a Marian Šusták
OLEŠNICE NA MORAVĚ, Ne 9.00
Rovečínská 131, f Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTŘICE NAD PERNŠTEJ-
NEM, Ne 9.30
Prosetín u Bystřice nad Pernštejnem
č.44, f Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ, Ne 9.30 
Rovečné č.174, f Ondřej Ruml
SILŮVKY U BRNA, Ne 8.30
Kopaninky 184, f Martina Kadlecová
SVITAVY, Ne 9.30
Poličská 3, f Josef Valenta
VANOVICE, Ne 9.00
Vanovice č. 60, f Pavel Freitinger, 
f Lenka Freitingerová
VESELÍ, Ne 9.00
Veselí č.21,  f Jan Keller
ZNOJMO, Ne 10.00
Rudoleckého 928/15, f Jana Špina-
rová

Církev bratrská
BRNO-BETANIE, Ne 10.30
Ostrá 14, Pavel Lukáš
BRNO – KOUNICOVA, Ne 9.00
Kounicova 15, Jan Asszonyi
BRNO – KRÁLOVOPOLSKÁ, Ne 10.00
Královopolská 810/74, Jiří Lukl
KYJOV, Ne 9.30
Urbanova 716, Jan Asszonyi
LETOVICE, Ne 9.00
Okružní 13, Zbigniew Lipus
OLOMOUC, Ne 10.00
Mariánská 3, David Beňa
PROSTĚJOV, Ne 9.00
Šárka 10a, Ernest Welszar
TŘEBÍČ, Ne 9.30
Kpt. Jaroše 638/7, Roman Neumann

Evangelická církev metodistická
BRNO – BYSTRC, Archa, Ne 9.00
Lýskova ul. , k Jana Křížová
BLANSKO, Ne 11.00
Masarykova 13, k Jana Křížová
MIKULOV, DDM, Ne 8.30
Vrchlického 11, f Michal Kostka
VALTICE, Ne 10.00
Příční 31, f Michal Kostka
NOVÝ PŘEROV, Ne 15.00 (střídavě s
Drnholcem)
Nový Přerov 15, f Michal Kostka
DRNHOLEC, Ne 15.00 (střídavě s No-
vým Přerovem)
Tyršova 8, f Michal Kostka
ZNOJMO, Ne 9.30
Chelčického 2, k Miroslav Čížek

Bratrská jednota baptistů
BRNO, Ne 9.00
Smetanova 20, k Pavel Coufal
BLANSKO, Ne 9.00 
Svatopluka Čecha, k Michal Petratur
OLOMOUC, Ne 9.30 
Klub Sidia, tř.Kosmonautů, k Petr
Coufal

Oznámení

Pozvánky

V zármutku oznamujeme, že 18. zá-
ří 2008 zemřel ve věku 90 let čes-
kobratrský evangelický farář Josef
Kovář, který působil ve sborech v
Praze na Vinohradech, ve Zruči nad
Sázavou a ve Vrchlabí. 
Bohoslužebné rozloučení se konalo
27. září ve sboru J. A. Komenského
ve Vrchlabí.
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EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘESŤAN-
SKÉ AKADEMIE zve k účasti na eku-
menické bohoslužbě vděčnosti za
stvoření v úterý 14. října 2008 v
18.30 h ve Velké posluchárně Evan-
gelické teologické fakulty v Praze 1,
Černá 9. Kázáním poslouží Mgr. Mi-
lan Horák. Po bohoslužbě cca od
19.30 h následuje beseda o rozmani-
tosti našich cest k Bohu s doc. dr.
Pavlem Hoškem z katedry religio-
nistiky z ETF UK. Současně bude
možno zhlédnout výstavku dět-
ských kreseb "Pestrobarevný svět",
otevřenou od 17 h.                     (Jne)



ZVLÁŠTNÍ BOŽÍ ŘÍZENÍ
(KRÁLOVÉ ZKLAMÁVAJÍ)

1Kr 12,12-14

Dnešní perikopa nás vrací až k Sa-
muelovi. Jak se představitelé Iz-
raele zhlédli v sousedních zemích a
chtěli, aby jim Samuel ustanovil
krále. A přece věděli, že králem nad
nimi je sám Hospodin, který je
vyvedl ze země egyptské, z domu
otroctví. Nedali si říci, a tak měli
Saula a Davida a Šalomouna. Ani

vnímavé, slyšící, rozumné srdce,
ostatně darované Hospodinem, ne-
stálo cele při Hospodinu. Ba odvrá-
tilo se od něho k pochybné Aštoretě
a Kemóšovi a bohům Moábců a
Amónovců. Hospodin Šalomouna
trestá. Jeho království přislíbil pro-
rok Achijáš Jarobeámovi, zatímco
na Šalomounova syna Rechabeáma
zbude jen kmen Juda a Jeruzalém,
vyvolené město, v němž přebývalo
Hospodinovo jméno a „planoucí
světlo". Před možným zabitím
uprchl Jarobeám do Egypta.
Snad to bude po smrti Šalomouno-
vě lepší. Nebylo. Jarobeám , navrá-
tivší se z exilu, nabízí novému králi
spolupráci a smíření. Jen nám uleh-
či tvrdou službu a těžké jho a bude-
me ti sloužit. Král svolal své porad-
ce, radu starších, kterou zdědil po
svém otci. Byli to moudří lidé. Pra-
vili mu: „Vyhov jim a dej jim laska-
vou odpověď a oni budou tvými
dobrými služebníky." Král však
nedbal této moudré rady a dal na
radu mladíků. Tak král po třech
dnech odpověděl izraelské delega-
ci: „Můj otec vás obtížil jhem, ale já
k němu ještě přidám. Můj otec vás

trestal biči, ale já vás budu trestat
důtkami."
Co jiného mohl učinit Jarobeám se
svým lidem, než zavelet: „K sta-
nům svým, ó Izraeli!" Království
Šalomounovo se navždy rozdělilo.
Víra smí vidět za vším lidským
zklamáváním zvláštní Boží řízení,
pro nás často zahalené. Juda a pla-
noucí světlo v Jeruzalémě ukazuje
k ne-beskému Jeruzalému, nad
nímž září Boží sláva a jehož svět-
lem je Beránek (Zj 21,23).
Změnilo se moc za dvacet století?
Ani ne. Představitelé moci, ti, co
vládnou, politici, které jsme si zvo-
lili, jsou povětšině neuvěřitelně
nemoudří. Bylo by to k uzoufání,
nebýt toho, který je Král nad králi a
Pán nad pány, který kraluje a budu-
je své království navzdory všemu
lidskému zklamávání. Který podi-
vuhodně zasahuje do našeho živo-
ta a dává nám moudrost a naději 
k vykupování času a k dobrému
činění.

Miroslav Frydrych
emeritní farář ČCE,

člen předsednictva KJ

Evangelický
týdeník
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Poselství k 21. neděli po sv. Trojici

Marek Eben s obvyklou elegantní
lehkostí nechtěně utvrzoval své
posluchače v dojmu, že filmovým
festivalem roku 2008 se Karlovy
Vary vyšvihly na světovou úroveň.
Srovnání s filmovým festivalem 
v Cannes přivede české nadšence do
reality: do Varů přijelo letos 90
nákupčích filmů, do Cannes 10 tisíc
takových obchodníků. Film není jen
kultura, především je to byznys,
obchod, v němž se točí miliardy. 
V tomto ohledu je festival v Cannes
pupkem filmového byznysu, karlo-
varský za ním silně pokulhává. Oba
však dokumentují tutéž touhu
vyzdvihnout se z prostřednosti na
vyšší, až nejvyšší úroveň, k slávě lid-
ského umění, dovednosti a zisku.
Nemluvme o fotbalu a hokeji a už
vůbec ne o ženské kráse, kde se také
projevuje touha po prvenství, a pou-
kažme na vrcholné světové olympij-
ské hry, v nichž se letos o prvenství
ucházela nově vycházející mocnost,
Čína. Peking se na několik dní stal
pupkem světa.
Je mi stydno, že jsem nepoukázal na
mnohé ušlechtilé a nezištné obory, v
nichž lidé usilují o prvenství, avšak
tím výběrem, který se omezil na
oblast byznysu, jsem tu oblast již
ohodnotil a postavil ji do zřetelné
opozice k události a dění, které je a
zůstane navždy pupkem světa: je to
křesťanství, vše, co se událo a děje v
souvislosti se jménem Izraele - a žida
Ježíše Krista.
Neobávejte se, že chystám billboard

s úderným obsahem, který by lidem,
jedoucím za svými věcmi, tedy
opačným směrem, připomněl, že se
stávají cizinci ve své zemi. Křesťan-

ství, víra v Ježíše Krista, je záležitost
intimní, výběrová. Sluší jí spíš kostel
než silnice, kniha o tisíci stranách

Barack spolu s manželkou vytvářejí ideální, svěží, sebejistý pár a
spolu s dětmi vytvářejí obraz, odpovídající klasické představě pří-
kladné křesťanské rodiny (dcery Malia Ann a Natascha). Bulváru,
ani protivníkům se nepodařilo zatím najít na tomto obrazu nějaký
kaz. Manželka Michelle, s níž je Barack ženat od roku 1992 (setkal
se s ní jako praktikant ve státní správě při své práci), přitom otev-
řeně přiznala, že zprvu byla proti Barackově prezidentské kandida-
tuře. Věděla, že život manželky politika je tvrdý. Také se jí letos
muselo dotknout, když byla zveřejněna sprostá kresba s jejím man-
želem v turbanu a ji se samopalem.
Vedly se ovšem spory o to, je-li Obama pro konzervativní, křesťan-
ské voliče přijatelný. Také, je-li „dost" věřící. A zda nemá při sobě
něco z rané výchovy ovlivněné islámem. Média přinesla zprávu:
„Obamův otec i dědeček (ale i nevlastní otec, nevlastní babička a
nevlastní sourozenci) jsou všichni muslimy. Uvádí se také, že když
se svým otčímem a matkou žil v Indonésii, byl pokaždé registrován
ve školách jako muslim (i v římskokatolické škole sv. Františka 
z Assisi, roku 1968, pod otčímovým příjmením Soetoro a jménem
Barry; totéž se opakovalo, když se rodina přestěhovala a „Barry" 
v další – teď už veřejné – škole byl opět registrován jako „muslim").
Obamova matka Anna pocházela z rodiny, která byla původně bap-
tistická, ale rodiče se přiklonili k unitářství. O Obamově matce se
posléze uvádí, že se stala atheistkou. Sám Obama se ve své autobi-
ografii „Sny pocházející od mého otce" zmiňuje o tom, že chodil do
muslimské školy a učil se recitovat Korán." 
Uvedli jsme, že pro jeho život byla důležitá podpora „otcovského"
katolického přítele Jerry Kellmana. Protestanty uspokojilo, že
jistým obratem pro Obamu byl kontakt s reverendem Jeremiahem
Wrightem ml., jehož kázání „Odvaha naděje" (o rozporuplném
světě s jeho chamtivostí, spory, bídou, hladem, apartheidem a apa-
tií) se ho hluboce dotklo a toto motto užil pro titul své knihy.
Změna byla zřejmá i v tom, že začal pravidelně navštěvovat boho-

Barack Hussain Obama: Nástupcem
M. L. Kinga, či prezidentem? (II)

Pupek světa
ZAOSTŘENO DO DÁLKY

AKTUALITA

Před nedávnem jsem se setkal na
motivačním kurzu pro pracovníky
škol se zajímavou pedagožkou. Jak
už to tak bývá, rozhovor se záhy sto-
čil na děti: "Vyučuji rodinku a
vždycky holkám říkám, že neexistu-
je šťastný manželství. Chci, aby vě-
děly, že každej chlap někdy škobrt-
ne vedle a byly na to připravené."
Dodala, že je sama rozvedená a že ji
muž opustil kvůli nějaké čubce, co z
něj jen vysává peníze.
Co naplat, říká se přece: "Neuč se,
život tě naučí." Tohoto hesla se drží
nejvíce svévolníci nevážící si rad
rodičů. Uznávají ho však i ti, kteří si
určitou zkušenost již odžili. Napří-
klad: "Já jsem měla hrozný dětství.
Máma s tátou se hádali a odnášely
jsme to my děti. Než tohle, tak to
jsem radši sama." Jako by vlastní
zkušenost určovala pravdu. Kde se
však bere ta jistota, že to tak oprav-
du bude? Cožpak se to nedá změ-
nit?
Odpověděl jsem prostě: "Ale já mám
šťastné manželství. Jsme se ženou
už přes deset let, máme se rádi a

ještě jsem nikde neškobrtnul." Nej-
dříve přišel údiv, pak námitka: "Ale
to není možný, určitě vám to někdy
taky neklape, co?" Řekl jsem, že na
tom nemám žádnou zvláštní záslu-
hu. Jsem si totiž vědom, že nehřešit
je milost. Modlíme se přece: "...neu-
veď nás v pokušení,..." Pochopila, že
jsem věřící, a tak rozhovor ukončila
s vysvětlením, že ona sama věřit ne-
dokáže, takže je jakékoliv přemlou-
vání zbytečné.
Celá ta záležitost mě nabádá k
zamyšlení, proč lidé nepovažují
Bibli za "učitelku života" jako v mi-
nulosti. Už jenom proto, že je to
kniha tak stará, osvědčená a uzná-
vaná miliardami křesťanů po celém
světě. Mohli by si pak přečíst, jak žít,
aby jejich život byl šťastný. Jenže
místo toho má možná polovina
národa chuť nám ji omlátit o hlavu.
Ostatně, Písmo to předpokládá:
"Neboť přijde doba, kdy lidé nesne-
sou zdravé učení, a podle svých
choutek si seženou učitele, kteří by
vyhověli jejich přáním." (2 Tm 4,3)

Ivo Kraus

Učitelka života

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 4

Pomník Giordana Bruna v Římě - viz str. 3
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TURECKO MUSÍ RESPEKTOVAT NAŘÍZENÍ EVROPSKÉHO SOUDU VE VZTAHU
K ZABRANÉMU CÍRKEVNÍMU MAJETKU
Oxford, Ohio – ENI. Komise pro mezinárodní náboženskou svobodu Spo-
jených států amerických vyzvala vládu Turecka, aby s okamžitou platnos-
tí implementovala nařízení Evropského soudu pro lidská práva vrátit a -
nebo finančně nahradit zkonfiskovaný nemovitý majetek, který před víc
než deseti roky vláda Turecka vzala pravoslavné církvi. V polovině roku
2008 se Evropský soud jednohlasně usnesl, že Turecko v této věci poruši-
lo protokol o majetkových právech Evropské dohody o lidských právech.
Konfiskace se týká sirotčince na tureckém ostrově Buyukada, který patří
Ekumenickému patriarchátu v Konstantinopoli. 

SVITKY OD MRTVÉHO MOŘE BUDOU BRZY NA INTERNETU
Jeruzalém – ENI. Izraelský úřad pro starověké historické památky vyjád-
řil potěšení z výsledků pilotního projektu digitalizace Svitků od Mrtvého
moře. Tyto starověké rukopisy obsahují nejstarší vzorky dosud naleze-
ných spisů ze židovské Bible, křesťany nazývané Stará smlouva anebo
Starý zákon. „Doufame, že v průběhu pěti let si lidé budou moci pomocí
jediného kliknutí na počítači prohlížet nejlepší zobrazení Svitků od
Mrtvého moře," řekla Pnina Shor, vedoucí oddělení péče o zachování his-
torických artefaktů Izraelského úřadu pro starověké historické památky v
návaznosti na testování, které proběhlo koncem srpna.

SÚOSTROVIU TUVALU HROZÍ KVÔLI KLIMATICKÝM ZMENÁM ZÁNIK
Funafuti, Tuvalu – ENI. Funafuti je hlavným ostrovom súostrovia Tuvalu,
ležiaceho na sever od Fiji v pokojných hlbokých vodách južného Pacifiku.
Súostrovie 9 ostrovov je štvrtou najmenšou krajinou sveta, má len 12 000
obyvateľov, a je zároveň krajinou najnižšie položenou. 
Naša zemeguľa sa však v dôsledku zvyšujúceho sa skleníkového efektu a
súvisejúcej klimatickej zmeny možno onedlho rozlúči s týmto súostrovím
plným nádherných atolov. Dôkazy klimatickej zmeny sú tu doslova hma-
tateľné: čoraz väčšie prílivové vlny, pobrežná erózia, slané a špinavé ryb-
níky a jazierka, ktoré kedysi plnila priezračná sladká voda, ktorá bývala
zdrojom životne dôležitej tekutiny – pitnej vody.
Minister životného prostredia Tuvalu Tavau Teii hovorí: „Posledné výsku-
my Univerzity južného Pacifiku teraz vravia, že nám (súostroviu) zostáva
30 rokov. Situácia je hrozná." 
Cirkev je na Tuvalu najväčšou mimovládnou organizáciou. Reverend
Tofina Falani, najvyšší predstaviteľ cirkvi, rozpráva: „Je to naša krajina,
nazývame ju „fanua" – náš domov... Milujeme Tuvalu, ... zem, ktorú nám
Boh dal." 
Zbožní Tuvalčania majú okrem strachu zo zaplavenia oceánom obavy i 
z paralyzujúcej takzvanej „teológie potopy", ktorú k nim importujú fun-
damentalistickí kresťania zo Spojených štátov. Krajinu totiž v poslednom
období zaplavuje bizarná teológia, ktorá na základe biblického príbehu o
Noachovi a potope popiera klimatickú zmenu. 
„Nevzdávajte sa nás," tak znie v tejto situácii výzva a prosba svetu z Kres-
ťanskej cirkvi v Tuvalu ústami jej prezidenta reverenda Falaniho. Vládni
predstavitelia, opozícia, cirkev i mestská rada, všetci si prajú, aby sa svet k
nim pridal pre záchranu ich národa a tak zachránil svet samotný od naj-
horších dôsledkov klimatickej zmeny. Boj o Tuvalu je bojom o záchranu
tejto zeme.

Ekuména vo svete 58/2008

V nejmenované moravské továrně
na pračky pracoval hluboko za nor-
malizace Ruda. Řídil se zásadou, že
„křesťan má pracovat pořádně". 
V kolektivu (vyjádřeno frází z pra-
covních posudků) nebyl příliš oblí-
ben. Kolegové a kolegyně mu totiž
zazlívali, že jim svým počínáním
„zvyšuje normy". 
V německém deníku Süddeutsche
Zeitung uveřejní občas rozsáhlejší,
analytičtější článek Willi Winkler.
Hrubě nespokojen s povrchním
způsobem psaní svých kolegů 
(z týdeníku Spiegel, ale i jinde) o
čtrnáctém dalajlámovi, chopil se té-
matu sám. A vzal to zgruntu. Srov-
náním Ježíšových novozákonních
podobenství a obrazných vyjádření
dalajlámy doložil v článku s ná-
zvem Slaďounký kousek ovoce do-
posud neodhalenou (a až jaksi rou-

havě znějící) věc: Zatímco Ježíš
osvětloval cosi radikálně nového
(království Boží) pomocí známých
reálií z každodenního života, dalaj-
láma pouze rozvádí jednu banalitu
pomocí banality jiné. 
K bojkotu až „abnormálně" levného
čínského zboží, který by něco stál,
tvoří nekritická adorace dalajlámy
(„ideálního světce konzumní spo-
lečnosti") vítanou alternativu, neboť
nestojí naprosto nic. Pro toto abnor-
málně laciné náboženství razí
Winkler nový pojem: „dalajlámais-
mus (Dalailamaismus)". Nejvlast-
nější přitažlivost dalajlámaismu
spatřuje v tom, že požaduje jediné:
vzdát se kritického myšlení. Už Ma-
saryk tvrdil, že myšlení bolí.
Winkler navíc ironicky varuje, že 
z myšlení se dělají vrásky. Pohleď-
me na Richarda Gerea a na Ma-

donnu – jak blahodárně působí bo-
tulotoxinové injekce a dalajlámais-
mus!
A tak zatímco tisíce novinářů po
celém světě chrlí dál články o tzv.
celebritách (mezi něž i dalajláma
patří) s prakticky nulovou infor-
mační hodnotou, zvedá jejich dů-
kladnější kolega Willi Winkler, po-
dobně jako kdysi Ruda v oblasti
praček, přece jen svým nasazením
poznenáhlu pomyslné normy v no-
vinařině. Povrchní psavci snad
svými produkty celkově znevěro-
hodňují virtuální (umělou, médii
vytvářenou) realitu a tak jaksi ne-
přímo zevnitř rozkládají tzv. medi-
okracii (nadvládu médií), Vildovy
články se však dají číst. Podobně
jako se již za totality daly používat
Rudovy pračky.

František Schilla

Z církví u nás i ve světě Ruda, Vilda, dalajláma

služby černošského sboru Tri-
nity United Church of Christ,
jehož je členem. Před dvaceti
lety zde měl být pokřtěn. Sám se
později vyjádřil, že „reverend
Wright mne přivedl na novou
cestu a naléhavě mi představil
Ježíše Krista, což bylo nejlepší
vzdělání, jehož se mi dostalo". V
čele kostela stojí mimo jiné
heslo, vyznání: „Beze studu čer-
ný, neomezeně křesťanský.“ Je
zde možno slyšet slova o tom, že
rasismus existuje dodnes, dneš-
ní generace si užívá nadvládu
bílých a Spojené státy jsou bílé.
Samorostlý kazatel z vyhraněné-
ho, černošského sboru se však
časem stal pro prezidentského
kandidáta přítěží. Sám Wright
mu měl v osobním rozhovoru
povědět, že uspěje-li, musí se od
něj distancovat. Nutností se to
stalo poté, co se kazatel vyjádřil,

že vláda USA je rasistickou a ne-
se spoluvinu za teroristický
útok z 11. září. Důvodů pro zne-
pokojení podává reverend veřej-
nosti spoustu. Například, když
v kázání o ukřižování Krista
opakovaně zdůrazňoval, že to
byli běloši, kteří jej umučili, s
opakovaným dodatkem „je to 
v Bibli!". V tisku se objevily
titulky: „Obamův reverend je
kazatelem nenávisti." Otřesený
Obama poté prohlásil: "Osoba,
která se takto vyjádřila, je jiná
než ta, kterou znám posledních
dvacet let. Nemluví mým jmé-
nem. A již vůbec ne mé volební
kampaně. My s ním nic nekoor-
dinujeme. Ostře odmítám jeho
postoje. Očekával jsem od něho
duchovní podporu, nikoli poli-
tické rady." Sám Obama se zdá
být uměřený, ovšem neváhá
také přitvrdit hesly typu: „Do-
kážeme naši zem smířit, naši
planetu zachránit!". Umí v kam-
pani využít výrazněji než dopo-
sud nikdo – dokonce než sama
Hillary - soudobé trendy. Jeho
strategie byla založena na využi-
tí internetu, přes který dostal
drobné finační dary od milionů
občanů. 
Na nominačním sjezdu jej šťast-
ným způsobem podpořily ze-
jména dva projevy: manželky a
Edwarda Kennedyho. Největší
pozornost vzbudilo vystoupení
jeho ženy Michelle. Obamová se
představila jako matka a sestra i
„manželka, která miluje svého
muže a věří, že bude výjimeč-
ným prezidentem". V projevu
zdůraznila, že ona i její manžel
byli vychováni tak, aby „ctili
americké hodnoty a věřili v ame-
rický sen". Zmínila také to, že
vyrůstala v dělnické rodině v Chi-
cagu. Podporu Obamovi vyjád-
řil v emotivní řeči poté senátor
Edward Kennedy, bratr prezi-
denta J. F. Kennedyho, který
patří k nejpopulárnějším demo-
kratickým politikům: "Práce za-
číná nanovo, naděje opět povstá-
vá a sen žije dál," prohlásil
Kennedy během svého sedmi-
minutového proslovu. Uvedl, že
věří, že Obama jako vrchní veli-
tel nebude nutit mladé Ameri-
čany padnout ve zbytečných vál-

kách. Těžce nemocný 76letý
Kennedy, u něhož byl v květnu
zjištěn a 2. června operován
zhoubný nádor na mozku, zahá-
jil své vystoupení slovy: „Nic mi
nemohlo zabránit přijet na toho
výjimečné shromáždění." Podle
něj jsou nadcházející časy "ob-
dobím naděje" pro národ.
Zbývá ovšem mimo jiné překle-
nout statistickou mez, podle níž
voliči v průzkumech upřednost-
ňují Afroameričana, aby proká-
zali, že nejsou rasisté. Nakonec
dají stejně hlas bělochovi.
Kromě toho se objevil pokus o
obstrukci – podle Britských listů
„právník Philip Berg u okresní-
ho federálního soudu v Pensyl-
vánii podal žalobu na demokra-
tického prezidentského kandi-
dáta Baracka Husseina Obamu
alias Barry Soetora alias Barry
Dunhama (a také na celostátní
výbor Demokratické strany a
Federální volební komisi), kde
žádá soud, aby uznal Baracka
Obamu nevolitelným do úřadu
prezidenta USA, neboť Ústava
USA připouští volitelnost jen
těm, kdo se tam narodili a jsou
občany USA. Žaloba se snaží
dokázat, že se Barack Obama
patrně nenarodil v USA, a že se
ve skutečnosti narodil v Keni,
neboť tam jeho matka v době
jeho narození pobývala. A že
možná dokonce nebyl v USA ani
naturalizován" Podobně bývá
zpochybňováno, zda byl Obama
vůbec pokřtěn – hodnověrný
doklad prý schází. 
Osobností, kterou Obama po
Hillary ještě musí překonat,
zůstává republikán John Mc.
Cain. Zdá se, že údajný hendi-
kep v oblasti mezinárodní poli-
tiky již Obama vyrovnal dvěma
cestami po Evropě (v Berlíně
šťastně navázal na dávnou ná-
vštěvu J.F. Kennedyho), Izraeli a
Blízkém Východě. Poslední z
nich byla mimořádně úspěšná.
Chce dostát volání po „změně".
Tu uměli naplnit málokteří
předchozí prezidenti. Evidentně
Franklin Delano Roosevelt a
John. F. Kennedy. Snad svým
způsobem i Ronald Regan. Oba-
ma chce být jedním z nich. 

Barack Hussain Obama: 
Nástupcem M. L. Kinga, či prezidentem? (II)

(K tzv. „dalajlámaismu")

Dokončení ze str. 1

Nepletl bych se do jejich vztahu,
kdyby ta pohnutka ke mně nepřišla
z Bible. Dlouho jsem ten vztah, jak jej
Bible určuje, nevnímal. Viděl jsem
církev jako menšinu v naší společ-
nosti a ve světě, která si tiše zpívá
svou písničku za zdmi svých koste-
lů. Jen zcela výjimečně se ta písnička
dostane do světa a stane se hitem.
Duchovní - církevní hudba se přísně
odděluje od hudby světské, muzi-
kanti při pohřbu na hřbitově hrávali
pomalé, nábožné skladbičky, ale na
cestě ze hřbitova hrají do kroku a v
hospodě už do tance. Potvrzují tak
fatální omyl, že církvi náleží smrt, a
světu život. Ve skutečnosti je tomu
naopak. Na hřbitově se zvěstuje
život - a svět ať už si se smrtí poradí,
jak dovede! Kde jinde má křesťano-
va radost vítězit nad smutkem, ne-li
na hřbitově? V dávných dobách tak
tomu bývalo, že pouliční odrhovač-
ka se dostala až do kostela a sloužila
církvi k vyjádření radosti z Kristova
vítězství nad smrtí. Je doloženo, že v
době reformace u nás i ve světě sviž-
né melodie pouličních písniček do-
staly v církvi svůj nejpatřičnější slov-
ní výraz. 
Těmito slovy o postavení církevní

písně jsem chtěl jen doložit, jak
krutým neprávem se svět povyšu-
je nad církev. Hlásá nejen svými
písničkami, ale všemi svými proje-
vy (svými dějinami), že je vpředu,
že je vedoucí stranou, a všechny
cizí projevy a děje má za fiktivní,
jako za totality jimi byly politické
strany v Národní frontě. Že se teo-
logické fakulty v 90. letech staly
částí univerzity, je skoro nepocho-
pitelný div; stal se v nenormální
době jakési euforie, v dobré nála-
dě, která už vyprchala, jak ukazu-
je nynější jednání naší poslanecké
sněmovny o majetkovém narovná-
ní s křesťanskými církvemi.
Řekl jsem, že pohnutka k těmto
úvahám mi přišla z Bible. Náležitě
jsem si uvědomil, že její počáteční
kapitoly (Gn 1-11) jednají o světě,
nikoli o církvi. Adam a Eva a jejich
potomci nejsou Izraelci, jsou to
pohané, světáci. Bible tedy začíná
dějinami světa, ovšem v podivu-
hodné zkratce, z níž nelze vypsat
dějiny světa, ale lze z nich rozpo-
znat historický, dějinný pohled,
který Bibli už neopustí. Už v Jo-
sefových příbězích vystupuje fara-
onův úředník Putifar ve prospěch

Hebrejce Josefa. I sám farao se ne-
dobrovolně stává významným
hráčem ve vyjití Izraelců z Egypta.
Bůh vyvolil perského krále Cýra 
k tomu, aby povolil Židům v
Babyloně návrat domů a zvlášt-
ním dekretem r. 538 před Kristem
jim umožnil postavení nového
chrámu v Jeruzalémě. V Ježíšově
životě vystupuje svět v postavě
římského úředníka Piláta, jenž
společně s nejvyšší židovskou
radou vydá nevinného Ježíše na
smrt. Římské právo odhalilo svou
nesmazatelnou slabost. - V životě
apoštola Pavla hraje svět dvoj-
značnou roli, ale pozitivní vítězí
nad negativní. Díky římským sil-
nicím Pavel cestuje a přináší evan-
gelium tam, kde dosud nebylo
Ježíšovo jméno známo. Díky své-
mu římskému občanství se mohl
odvolat k císaři a zachránit si
život.
Všechny tyto příběhy dostatečně
ukazují, jak se dějiny světa nevy-
hnutelně stýkají s dějinami církve,
což by bylo zjištění dost banální,
kdybychom nepostřehli, že v
dlouhých staletích se světské ději-

O církevních a světových dějinách

Dokončení na str. 4



Tento renesanční myslitel se naro-
dil 200 roků po založení Karlovy
univerzity, 300 roků před revoluč-
ními událostmi 1848, 400 let před
komunistickým uchopením moci 
v naší zemi a letos máme 460 roků
od jeho narození ve městě Nola
poblíž Neapole. Tento článek lze
brát jako příspěvek k osmičkovým
výročím. Neznáme ani den, ani
měsíc, kdy přišel na svět, ale to
neznamená, že si toto kulaté výročí
nemůžeme připomenout také my.
Giordano Bruno už v osmnácti
letech vstoupil do dominikánského
řádu, svou vědeckou prací a svo-
bodným myšlením vzbudil velký
zájem inkvizice. Inkvizicí byl už ro-
ku 1232 pověřen právě jeho domi-
nikánský řád, ale po Tridentském
koncilu (1545-1563) předali katolíci
hlavní roli jezuitům. Před jejich slí-
děním po kacířích musel tento Ital
uprchnout z Říma a dvacet roků
prožil na cestách Evropou po růz-
ných univerzitách. Pro nás je zají-
mavé, že za římského císaře a čes-
kého krále Rudolfa II. (1552-1612)
pobýval Bruno také nějaký čas 
v Praze. Byl vynikajícím astrono-
mem, filosofem, spisovatelem. Ve
své práci navázal na Mikuláše
Koperníka (1473-1543), Poláka zřej-
mě českého původu, na jeho helio-
centrickopu soustavu1); to už byl
nepřijatelný objev jak pro římsko-
katolickou církev, tak i pro jeho
současníka Martina Luthera.
Církev se stále držela Ptolemaiovy
geocentrické soustavy2) a všemož-
ně ji bránila. Giordano Bruno po-
kročil dál než Koperník - už ani
Slunce není středem vesmíru, ves-
mír je nekonečný3). A tady je na mí-
stě citát z jeho díla: „ Existuje neko-

nečný vesmír, který je výsledkem
nekonečné Božské moci." Ve své
filosofii dospěl od monotheismu4) k
pantheismu5) a to snad dráždilo cír-
kev a inkvizici ještě více. Opět je-
den citát: „Příroda není nic jiného
než Bůh ve věcech." Necelé jedno
desetiletí před strašnou smrtí se
vrátil do Itálie. Byl udán, zatčen,
dlouho vězněn, mučen, souzen in-
kvizičním tribunálem a když neod-
volal, upálen v Římě na Campo dei
Fiori, dá se přeložit jako Květinové
náměstí. Když jsme před několika
lety navštívili Itálii, jeden mladý
salesián, sportovec, Čech žijící v Ří-
mě, s námi absolvoval soukromou
noční procházku Římem. Ukázal
nám, co se běžně turistům neuka-
zuje, mimo jiné také ono místo,
nyní zelinářské tržiště, kde byl
Giordano Bruno během oslav sva-
tého roku, po vyobcování ze „svaté
a neposkvrněné" církve, upálen.
Inkvizitoři prý prosili guvernéra 
v Římě za zmírnění trestu. Ve sku-
tečnosti pro jejich zaslepenost došlo
k upálení „zatvrzelého kacíře".
Kdyby odvolal, stejně by byl zůstal
doživotně vězněn jako Galileo
Galilei (1564-1642), rovněž zastánce
heliocentrismu, kterému později
bylo doživotí zmírněno na doživot-
ní domácí vězení. Mně to vše při-
padá, jako za heydrichiády, když
křičeli na atentátníky schované v
kryptě pravoslavného kostela Cyri-
la a Metoděje v Praze: „Vzdejte se!
Nic se vám nestane!"Nebo za totali-
ty sliby, že když uvěznění přiznají
vše, co je vyšetřovatelé naučili,
nepropadnou hrdelnímu trestu, a
přesto byli popraveni nebo strávili
množství roků v kriminále. Téměř
v každé rodině jsme se s touto

novodobou inkvizicí setkali. Až v
roce 1887 by-la na místě upálení
postavena socha v nadživotní veli-
kosti, kde je zpodobněn Giordano
Bruno jako řeholník s kapucí do
čela a na podstavci jsou medailony
„kacířů". Je tam vyobrazen český
reformátor Jan Hus, odsouzený
kostnickým koncilem k smrti upá-
lením v roce 1415, a anglický teolog
Jan Viklef, který sice zemřel v roce
1384 přirozenou smrtí, ale koncil v
Kostnici nařídil jeho kosti vykopat
a spálit. Další kacíř na památníku je
španělský lékař, právník a teolog
Miguel Servet; byl upálen v Ženevě
v roce 1553 z popudu Jana Kalvína
pro pochybnosti o Trojici. Na jed-
nom medailonu je Sierr de la
Rameé, pro změnu francouzský
humanista. Noční pohled na ztem-
nělou sochu nám zůstal dlouho v
paměti jako memento. Budiž ke cti
papeži Janu Pavlu II., že se v .roce
2001 omluvil za církev za smrt a
utrpení mnohých. Škoda, názor to
není všeobecný. 

Poznámky pro nás, kteří jsme
už ledacos zapomněli: 
1) Slunce je středem planetární sou-
stavy, kolem které obíhají planety.
2) Systém, v jehož středu je Země a
Slunce, Měsíc a planety ji obíhají.
3) Snad už tušil, že jsme součástí
galaxie Mléčná dráha a takových
galaxií jsou miliony. 
4) Monotheismus–víra v jednoho
Boha na rozdíl od polytheismu
(vícebožství), s náznaky v křesťan-
ství, který se k nám v kultech pro-
lamuje.
5) Příroda je totožná s bohem.

Jiří Novák

3ET-KJ

Giordano Bruno (1548 – 1600)
Za mřížemi a dráty
také trochu jinak
To je titul knihy ThDr. Jiřího Ottera, v níž vzpomíná na těžké chvíle v
nacistických věznicích a pracovních táborech za druhé světové války.
Spolu se svým otcem – farářem v Husově sboru v Plzni – byl v roce 1944
zatčen a odsouzen za poslouchání cizího rozhlasu. Oba prošli těžkými
výslechy na gestapu a byli odsouzeni k nuceným pracem v táborech v již-
ním Bavorsku. 
Jako vězeň pracoval student Jiří v továrně na výrobu tankových motorů.
Lágr nebyl velký – dva dlouhé dřevěné baráky, v jednom čeští političtí
vězni a v druhém italští zběhové spolu s vězni různých národností. Jiří
Otter mohl pracovat ve velkém skladišti, kde se po čase sblížil se svým
„magazínmeistrem", který mu ulehčoval práci a nechával mu občas něco
k jídlu a zmírnil tak jeho hlad. A co víc: umožňoval mu posílat dopisy do
Plzně a nechával ho brát si zbytky balicího papíru, na který mohl psát
poznámky do deníčku a krátké biblické úvahy. Jeho dalším příznivcem byl
i ředitel továrny - evangelík, který ho občas zaměstnal ve své teplé kance-
láři. A tak si mladý vězeň připadal jako onen vězeň Josef ve Starém záko-
ně, který došel přízně egyptského faraona. (Ředitel továrny se mu přiznal,
že je členem německé Vyznávající církve; a byl to také on, kdo opatřil
Jiřímu jako bohoslovci kapesní vydání německého Nového zákona spolu
s překladem žalmů.)
A tak se konečně dostáváme k tomu podstatnému, totiž k onomu podtitu-
lu „ ..také trochu jinak". Tam, kde může zaznít poselství evangelia, tam je
to opravdu jinak! Bratr Jiří si mohl po večerech a o nedělích číst Písmo a na
jeho základě si připravovat výklady pro malou vězeňskou „Nedělní
školu". Soustřeďoval kolem sebe každé nedělní dopoledne kroužek 10 – 15
vězňů a vykládal jim krátké aktuální biblické texty. Vléval jim do srdce
naději na vysvobození, jistotu Boží ochrany a přítomnosti v nejtěžších
životních situacích. Tak mohlo biblické poselství zasahovat do jejich srdcí,
zvláště pak i o Štědrém večeru.
Nakonec se zbídačelí a hladoví vězňové dočkali posledních dnů války,
kdy byli před postupující americkou armádou transportováni v pochodu
smrti do ženské věznice v Aichachu a tam posléze i osvobozeni. Po děkov-
ných bohoslužbách připravil náš osvobozený vězeň - spolu s dr. M.
Horákovou z osvobozené ženské věznice - společný návrat do vlasti.
Kniha končí vděčnými vzpomínkami na kontakty s americkými osvobo-
diteli doma v Plzni. Nejsou zapomenuti ani Němci, kteří se nebáli Jiřímu
jako vězni pomáhat ulehčit jeho nesnadný úděl.

Prof. Slavie Radechovská

Chápu obavy rodičů vysílajících své prvňáčky „do světa": Aby se v něm
neztratili, a aby v něm neutrpěli škodu. Sám jsem býval rodič. Otázkou je,
zda situace je tak vyhraněná, jak autor naznačuje. Zda ovečkami jsou a
zůstanou skutečně právě NAŠE děti - a zato ti OSTATNÍ,- hrůza povědět.
A zda řešením je útěk do izolace ... když se nelze vyhnout otázce :„a co pak
dál?"
Myslím, že děti mají být uváděny mezi ostatní děti ve svém vlastním dět-
ském věku. A že už malé děti mají vědět, poznat a zažít, že venku občas
prší. A mají na to být od rodičů i připraveny, i vyzbrojeny. Rodičovskou
pozorností, zájmem, sledováním - i jejich moudrostí a upřímností. Sám
jsem zde zklamal.
Myslím si dále, že ten svět kolem je i naším světem,- v dobrém i ve zlém. Je-
li svět kolem zlý nebo příliš zlý, je to nutně i naše vina. Naším odstupem,
naším nezájmem, naší leností, naším povyšováním, naším vlastním chová-
ním. Vzděláváme se ve svém rodičovství? Jak a o čem se svými dětmi hovo-
říme? Jaká je naše spolupráce se školou? Jaký je vůbec náš zájem o místní
školství? Jak se zajímáme o místní úřady a jejich obsazení? Jakou politicko-
výchovnou a vzdělavatelnou filosofii ve státě podporujeme? Jak podporu-
jeme instituce pečující o mimoškolní čas dětí a mládeže? Jakou úroveň mají
kroužky dětí a mládeže v našich sborech? Jaké jsou programy pro nedělní
školy? O čem a jak píší církevní časopisy pro děti a mládež?
Je toho mnoho, co se dá a má dělat. I když to jistě není snadné. Ale je to
snadnější i perspektivnější, než držet děti v církevních inkubátorech do let,
kdy nevyhnutelné konflikty reálného světa již nedokáží řešit. A přitom
zaručit, že právě NAŠE ovečky jsou skutečně ovečkami a že jimi také
navěky zůstanou. 

Ilja Herold
(K článku Pavla Mareše z čísla 27)

Recenze

Pozoruji tě každý den, ty lidská tros-
ko. Srdce mi usedá. Ty však možná
své neštěstí už necítíš. Tvým světem
se stala lavička na rušné křižovatce
velkoměsta, nedaleko nádraží a hos-
pody za rohem. Čert ví, kde bereš
peníze na své lahváče...
Žasnu nad tvou vytrvalostí, se kte-
rou trávíš své jednotvárné dny. Jsou
nabité letním sluncem, horkem,
smogem. A ty, v úžasné, ležérní, str-
nulé póze se hodinu za hodinou
opékáš na žhavém slunci. Tvoje
kůže je spálená, hnědá, ošlehaná.
Dnes jsi měl na sobě nové šaty.
Kdopak ví, kdes je našel. Snad se
kdosi ustrnul a daroval ti je, poně-
vadž ty bys těžko obcházel popelni-
ce a sbíral odložené šatstvo, které na
ně někteří útlocitní lidé pokládají.
Navzdory frajerské póze totiž, s jed-
nou nohou na lavičce a podepřen o
loket ruky, chodíš jako tučňák. Jakási
nemoc tě ujídá, avšak žádný lékař o
tebe nepečuje. Den ode dne je to
horší, ta tvoje ťapavá, kolíbavá
chůze, při které se zastavuješ kaž-
dých deset krůčků. Pak se ohlížíš a
dělá to dojem, že na někoho čekáš,
že se velice zajímáš o to, co se za
tebou děje. Že sleduješ projíždějící
automobily. Ty ale jen nemůžeš, ty
odpočíváš, protože tvá chůze je utr-
pením. Když tě na tvé lavičce pře-
kvapí déšť, snažíš se co nejrychleji
ukrýt na nádraží se svými igelitka-
mi, ale obvykle to nestihneš...
Říkám si, co asi jíš. Že jsi živ pivem,
to je jasné. Za záchod ti slouží křoví
vedle lavičky. Je to dobré - nemáš to
daleko. Nemusíš po schodech a

nemusíš platit. S mytím si už dávno
neděláš starosti...Venku to s tvým
zápachem není tak zlé...
Jednoho dne už jsi tu nebyl, obyva-
teli lavičky na křižovatce, jednoho
dne zůstal tvůj "byt" prázdný. Za-
slechla jsem cosi v rádiu, že prý dva
mladíci v noci k smrti ukopali bez-
domovce. Že bys to byl býval ty, můj
příteli?
Nikdy jsi nepřišel žebrat k našim
dveřím. Jak jsi vnímal svět okolo
sebe? Pohřížen do pivního oparu
přežíval jsi den za dnem, nevadilo ti
parno a nemilosrdné slunce, ani řev
ulice. Možná, žes nevnímal ani rány
a kopance. Žiješ ještě, příteli? Žiješ
ještě, ty živá socho, která i v pozd-

ním večeru nehybně setrvávala na
lavičce, v houstnoucím šeru s ní ja-
koby srostlá?
Nedokázala jsem ti pomoci, byls tak
utlumen, že bys mi asi ani nerozu-
měl. Tvá řeč byla nejasná a mumla-
vá a zničená stejně jako tvá celá
osobnost. A přece jsi byl člověkem,
stvořeným k Božímu obrazu.
Politujme, lidé, politujme chudáka,
zlomeného člověka , anebo to něco,
co z člověka zbylo. Jak jsi skončil? Je
ti teď lépe? Koho to vůbec zajímá?
My zapomeneme, ale ty, Bože, neza-
pomeneš! Pamatuj, Bože, že jsme jen
stvoření, jen prach!

Renata Šilarová

Můj bezdomovec

Nemohla jsem věřit, že čtu názor
nikoli běžného, ale pravidelného
a významného přispěvatele naše-
ho týdeníku. Nedokážu pochopit
a nebylo vysvětleno, jak může
suverénní stát napadnout sám
sebe. Píše se o "náhlém podpisu",
a přitom jde o umístění základny
připravované několik let! Jed-
nání Polska jen potvrzuje, jak
oprávněné jsou obavy tohoto
bezprostředního souseda součas-
ného Ruska, jehož předchůdce si
už kus jeho území ukrojil. Jak
moudré bylo rozhodnutí malých
pobaltských republik osvobodiv-

ších se z dlouhé okupace spolu s
Gruzií a dalšími, chránit svou
suverenitu v NATO. Nebo to
snad byly „Spojené státy a jejich
imperiální politika", které si při-
vlastnily vedle východního Pol-
ska i kus Finska, Kurily, nikoli
nepodstatný kus Českosloven-
ska, svého spojence, a nyní pošil-
hávají po Moldávii, Ukrajině a
hlavně po Kavkazu?
"S hlubokým dojetím připome-
nuté oběti" (s danou situací ne-
související) „sofistikovaně" až
demagogicky podsouvají dojem,
jako by ti, kteří je ve svých pro-

hlášeních výslovně nepřipome-
nuli, si jich dostatečně nevážili.
Kdo si jich žel nevážil, byla v po-
slední době už prokazatelně
vlastní generalita, která je v mno-
ha případech hnala vědomě na
zbytečnou smrt. 
Prohlášení nejsou namířena proti
lidu Ruska. Ten má na ruskou
politiku formovanou osvědče-
ným příslušníkem KGB pramalý
vliv a lze jen doufat, že dojde ke
změně a lid Ruska přestane být
„obalamucován".
Ráda vzpomínám na někdy
bouřlivé debaty, které se vedly
kolem nedělního stolu naší širo-

ké rodiny. Diskutovalo se o kázá-
ní, politice, o čemkoli jiném a
každý z nás dospívajících hájil
hlasitě svůj názor. Toto hluboce
duchovní a přitom demokratické
prostředí nás vedlo k tomu, že
jsme se později nebáli formulo-
vat a nahlas vyjádřit svůj názor i
v době, která tomu naprosto ne-
byla nakloněna. 
Závěrem bych připomenula jed-
no arménské přísloví, národa,
který má s Ruskem své staleté
zkušenosti: „Jdi k Turkovi, ve-
zme ti život, jdi k Rusovi, vezme
ti duši."

Eva Žárská

Názory čtenářů
K reakci br. E. Vejnara (ET-KJ 25/2008)

O vlčcích a ovečkách



Bohoslužby

než billboard, vystřelující několik
slov. Církev se výjimečně a nerada
dává cestou barnumské reklamy,
proto také nebude našim politickým
představitelům vymlouvat, aby do
Číny jeli, když je halasně nezve do
kostela.
Nárok, který je obsažen v křesťan-
ství, vyslovujeme určitě, ale tiše, aby
bylo všem zřejmé, že nemá nic spo-
lečného s ideologiemi, které se
nechtějí vzdát násilí. Ten nárok se
opírá o druhořadou skutečnost, že
není na světě národa, žádné civiliza-
ce, která by neměla ponětí o Bohu.
Ta prvořadá skutečnost záleží v tom,
že Bůh se zjevil v Izraeli a jenom v
něm. Jistě jste tak jako já s tím náro-
kem narazili. Mluvíte s lidmi o
Bohu, ale brzy dáte najevo, že mlu-
víte o Bohu, který má jediného Syna

a jeden starý a nový lid, církev Ježíše
Krista. Oni hned namítnou, že jsou
tu přece také velká orientální nábo-
ženství a za všechny jejich zastánce
jmenují ušlechtilého dalajlámu.
Starý zákon a Ježíš i jeho apoštol
Pavel o nich vědí, nepopírají je, ale
jejich bohy píší s malým b. Kdo se s
nimi seznámí v jejich svatých kni-
hách, jen těžko se ubrání poznání, že
obsahují pozoruhodnou melanž, v
níž se utopí nejeden náboženský
turista dřív, než nalezne cestu zpět
domů - melanž s pěknými prvky
náboženskými i mravními, ale i
mytickými, kultickými a magický-
mi. Jen zřídka vážnému badateli
poskytnou čas, aby od malých bohů,
jichž je mnoho, postoupil k poznání
skutečného, živého Boha. Tudy cesta
nevede.
Náboženská zkušenost světových

náboženství nepostupuje a nevede k
poznání živého Boha dějin, Boha
svatého a milosrdného, který se
předběžně zjevil v Izraeli a definitiv-
ně v Ježíši Kristu, který nepřišel, aby
si dal sloužit a aby se dal oslavovat,
ale stal se služebníkem všech. V tom
získal prvenství a slávu u Boha.
Svým ponížením a smrtí prokázal
všem lidem lásku a daroval jim
odpuštění a život. Nevídaná a neslý-
chaná cesta ke slávě. Nikomu se
nechce tudy jít, ale jiná není.
Pupek světa se nebude jmenovat
Washington ani Peking, Karlovy
Vary ani Cannes, ale Nový Jeru-
zalém (Zj 21,2). Ježíš Kristus povolá
všechny národy před svůj soud 
(Mt 25,31nn), ale nejprve svou církev
(1 P 4,17).

Josef Veselý

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-

Pupek světa Inzerce

PRAŽSKÝ SENIORÁT - STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická

BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f D. Dušková -
Havlíčková

HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLT., 252 66; Ne 9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, a Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne 9.30
Husova 133, a Elen Plzáková  

Církev bratrská

KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE, 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK, 269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého n. 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modl.
CASD), Daniel Hottmar

Pozvánky
POZVÁNKA NA SJEZD

KOSTNICKÉ JEDNOTY – SDRUŽENÍ
EVANGELICKÝCH KŘESŤANŮ, O.S.

Znovu zveme členy, přátele a zá-
jemce na sjezd Kostnické jedno-
ty, který byl ohlášen na sobotu 
8. listopadu od 13 h v malém sále
v přízemí Evangelické církve
metodistické Ječná 19, Praha 2.
Na programu je: 
* Biblický úvod  - Miloš Šolc
* Smíšený pěvecký sbor CASD
Praha, Vinohrady
* Přednáška – T. G. Masaryk a Fr.
Urbánek. Příspěvek k 90. výročí
vzniku republiky -  Dr. Jan Ště-
pán
Sjezdový program – zprávy, roz-
prava, návrhy.
Předpokládaný konec v 16 h.

Na setkání se těší 
předsednictvo KJ

* * *
POZVÁNKA NA VÝSTAVU

Vážení, dovoluji si vás pozvat na
svou první malou fotovýstavu, spo-
jenou s trochou (mé) poezie a Bo-
žím Slovem. K vidění je v knihku-
pectví Brána, Ječná 19, Praha 2. Lze
přijít kdykoli v době otevření do 17.
10. 08 v pondělí až pátek. Okolo 17.
10. bude výstava přeinstalována a
vystavovat bude moje žena Micha-
ela. Těším se na vás, na vaše reakce
a doufám, že vezmete užitek du-
chovní i estetický, nebo vás výstava
prostě jen potěší a povzbudí. Uví-
tám jakékoli náměty na zlepšení. 
S pozdravem Martin Voráč

* * *
SEZNAMOVACÍ POBYT

HERLÍKOVICE V KRKONOŠÍCH
28. – 30. 11. 2008

Milí přátelé, nabízíme Vám mož-
nost účasti na dalším seznamova-
cím pobytu v Krkonoších Horský
domov ČCE, který je určen pro ne-
zadané křesťany, kteří hledají svého
životního partnera. Pokud se chcete
přihlásit, je třeba napsat formou
krátkého dopisu svůj věk, stav, cír-
kev, do které patříte a stručně popiš-
te, jak jste se stal-a křesťanem. Toto
je třeba poslat na naší adresu nebo
na E-mail nejpozději do 13. 11. 2008.
Pokud použijete obálku, je třeba
přiložit 2 známky na dopis. Na neú-
plné přihlášky nemůžeme brát zře-
tel, proto věnujte pozornost jejímu
napsání. 
Pokud se na pobyt přihlásí někdo,
ke komu nebude věkově přiměřený
protějšek, samozřejmě na to pře-
dem dotyčného upozorníme .
Každému přihlášenému odpovíme.
V případě dotazů se obracejte, pro-
sím , telefonicky. Pobytu se obyčej-
ně účastní lidé ze sedmi různých
církví.  Cena pobytu je 1200 Kč. 
Kontakt: Petr + Jovanka Rýglovi,
KS Jičín, Jarošovská 225, 506 01, 
tel.: 724 440 391, 
e-mail: jovka.petr@tiscali.cz 

Petr + Jovanka Rýglovi
* * *

SLAVNOSTNÍ BOHOSLUŽBA
V sobotu 11. října se koná v 15 h
slavnostní bohoslužba s vysíláním
osmi letošních absolventů Evan-
gelikálního teologického seminá-
ře a dalším doprovodným progra-
mem. Více informací na 

www.etspraha.cz

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
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Dokončení ze str. 1

zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de, 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
Hledáme pro našeho mírně han-
dicapovaného syna (24) seznáme-
ní s dívkou podobného osudu, k
vzájemnému dopisování a setká-
vání. Uvítáme zájem o cyklistiku,
hudbu, literaturu, přírodu. Zn.:
Naděje pro dva. 

č. 30
Hesla Jednoty bratrské 2009, 45
Kč (od 10 ks 35 Kč); objednávky:
hesla@dulos.cz, SMS:607726481

č. 31

ny objevují jako pomahači církev-
ních (Božích) dějin, hlavně však - a
v tom je jejich hlavní smysl - že se
účastní Božího záměru přivést
všechny děje, ať v církvi nebo ve
světě, do Božího království. Jinak
jsou dějiny světa dějinami tragic-
kých omylů.
Upadl jsem do snění - zdálo se mi,
že svět by měl po dvou strašných
válkách hledat nový vztah k církvi
jako spolucestující v jednom vla-
ku. Ten už měl tolik strojvůdců,
kteří přivedli svět do katastrofy! A
sen pokračoval: je na čase uznat,
že svět a církev mají jednoho Pána

a vůdce, Ježíše Krista. Najednou
jsem se probudil. Vrátil jsem se do
skutečnosti a pomyslel na dlouhé
dějiny, v nichž církev a svět vystu-
povaly jako konkurenti v boji o
moc. Dosud mezi nimi panuje
nedůvěra, bojí se jeden druhého.
Vyřadit církev z tohoto vztahu,
zničit ji, jak se o to pokoušely v
naší době některé státy, se ukázalo
jako neschůdné. Církev vytrvala
přes všechna pronásledování. Je tu
i se svými dějinami, mimo něž
nemůže být Bůh poznán! Podě-
kujme za ni Bohu. Jaký by to byl
svět bez Boha, bez církve - hrůza
pomyslet. Vyřadit svět je myslitel-

né toliko v mysli (církevních) fana-
tiků, jinak nemyslitelné. Pokud jde
o jeho dějiny, shledáváme, že jejich
nejtajnější smysl je totožný s ději-
nami církve: vyhlížet Boží králov-
ství, kdy Bůh bude úplně vlád-
nout a sdílet se s lidmi. Bůh je
Bohem všech národů, řídí je svým
způsobem, který nám uniká a
vede je všechny k věčnému cíli.
Tak věříme se svou církví a tak
doufáme přes všechny její chyby a
omyly, přes její nevěrnost. Bůh
není s církví totožný. Jemu patří
všechna sláva.

Josef Veselý

O církevních a světových dějinách
Dokončení ze str. 2

Je pochopitelné, že faráři odcho-
dem do důchodu zmizí z povědo-
mí členů sborů. Vzpomene na ně
zpravidla jen starší generace.
Snad s láskou a díkem, že vyko-
nali kus dobré práce v církvi, že
byli dobrými zvěstovateli Slova a
pastýři jim svěřeného stáda.
Na manželky farářů a zvláště na
vdovy po nich si moc nevzpome-
neme. A přitom ty často nenápad-
né ženy dovedly mistrně doplnit
práci svých manželů ve sboru,
uměly pohostinně otvírat dveře

far a s úsměvem přivítat hosty.
Někdy také napravit to, co farář
udělal nedobře.
Rád zpívám Šebestův 68. žalm
„Když Bůh v své moci povstane".
Praví se tam: „On je vdov mocný
ochránce, jich před nátiskem
zastánce, Bůh v svatyni své sva-
té." Nejste zapomenuty, milé vdo-
vy, myslí na vás sám svatý Hos-
podin a ochraňuje vás.
Vzpomínáme na ty z vás, které
překročily práh věčnosti cestou
za svými manžely, v květnu Jar-

mila Zátorská, v srpnu Lydie
Vojtěchovská. Myslíme na nej-
starší z vás, na PhDr. Evu Pellaro-
vou, na Věru Slámovou, které je
už letos 95 let. Vzpomínáme i na
letošní mladší jubilantky Magda-
lenu Horkou, Květoslavu Klaso-
vou, Jarmilu Kučerovou a další.
Editha Gyengeová, vdova po bis-
kupovi reformované církve v Ra-
kousku a zakladateli Oberwart-
ské konference, oslavila v srpnu
85. narozeniny.

Miroslav Frydrych

Pamatovat na vdovy po farářích

Liturgickou hudbu si jako téma
podzimního studijního setkání zvo-
lili příznivci evangelické iniciativy
Coena. Uskuteční se 16. - 18. října
2008 v kostele sv. Ducha v Novém
Boru na Českolipsku. Tradiční pod-
zimní setkání evangelické liturgic-
ké iniciativy Coena se bude letos
věnovat problematice bohoslužeb-
né hudby. Účastníci budou mimo
jiné debatovat o zpěvníku jakožto
knize, která si v církvi zasluhuje po
Bibli největší pozornost. Hlavním
hostem proto bude Miloslav Ester-
le, vedoucí pracovní skupiny, která
z pověření Českobratrské církve
evangelické tvoří nový evangelický
zpěvník. Ekumenický pohled na
věc doplní Jiří Kub, místopředseda
Společnosti pro duchovní hudbu,
svým příspěvkem o hudbě v řím-
skokatolické liturgii. Nebude chy-
bět ani přednáška Martina Grom-
biříka o gregoriánském chorálu.

Program jako obvykle zarámuje sla-
vení modlitby denních dob a eu-
charistická liturgie. Na setkání jsou
zváni zájemci z evangelické církve i
ekumeny.
Akce se koná v kostele sv. Ducha 

v Novém Boru na Českolipsku. Ten
byl po čtyřiceti letech celkově zre-
konstruován a 8. května 2008 znovu
posvěcen. Ekumenicky ho využíva-
jí místní křesťanské církve.
Program a informace pro účastníky
jsou k dispozici na webu iniciativy: 
http://coena.edunix.cz

Karel Šimr

V Novém Boru se budou 
věnovat liturgické hudbě

V č. 23-24 mne zaujaly hned tři články (nebo poznámky), o nichž si myslím, že
by měly být zaslány spíše jiným médiím. Jde o: 
Kdosi se do Husa zapletl
Kolik klášterů zpustošili v naší zemi husité
Ad Církve (proč velké C?) k poslanecké komisi.
Nemám nic proti tomu, aby byly otištěny i v našem tisku, myslím však, že dale-
ko potřebnější by bylo obrátit se přímo na televizi – v dvou prvních případech,
v tom třetím snad na příslušné poslance a možná rovnou na představitele KSČ.
Možná se tak stalo, pak se ráda omluvím, ale obracet se jen na čtenáře ET-KJ,
kteří mají asi stejné názory jako autoři, mi připadá jaksi neefektivní. Ledaže by
někdo z nich těm kompetentnějším sám napsal.
(Už jsem to párkrát udělala - dříve k různým problémům; někdy z toho něco
vzešlo, jindy ne. Ale za pokus by to určitě stát mělo. V prvé řadě autorům zmí-
něných příspěvků nebo snad přímo redakci ET-KJ.)

Hana Najbrtová, Myslibořice

Kompetentnější adresáti



ABRAHAM – SOLIDÁRNÍ PŘÍMLUVCE
GN 18,20-33

Ze Sodomy a Gomory doléhá k
nebi zoufalý křik utištěných a zot-
ročených. V podobě dvou poslů se

proto Hospodin sám vydává na
inspekční cestu k Sodomě. Jako by
nechtěl dát jenom na to, co se do-
slechl. Chce se osobně a zblízka
přesvědčit, jak je tomu v Sodomě
se spravedlností a právem. Jestli je
tomu ovšem skutečně tak, jak
dává tušit ono úpění, je po městě
navždy veta. O své vlastní vůli
odhaluje Hospodin Abrahamovi
nejbližší budoucnost Sodom-
ských. Odkrývá před ním svoje
úmysly a svoje soudy. Abrahám
tak není trpně odsouzen do role
pasivního pozorovatele Božích
záměrů. Ten, v němž mají být po-
žehnány všechny národy země,
stojí před Hospodinem a za zka-
žené město se přimlouvá. Nazna-
čuje, že budoucnost není vůbec
daná, ale že závisí na našem jed-
nání. Bůh z nás chce mít společní-
ky na svém díle, až po onu mož-

nost mluvit do něj. Abraham
neobhajuje Boží jednání ani se
naopak nestaví do role zbožného
mravokárce. Jeho nasazení je na-
sazením pro druhé, i když pro tak
problematické a evidentně zkaže-
né město. Nejde mu dokonce ani
jen o počet spravedlivých, ale
vlastně o záchranu všech bez roz-
dílu: Nezahladím je ani kvůli deseti.
Jde ve smlouvání s Bohem až do
krajnosti. Licituje, zápasí, při-
mlouvá se. Solidárně se zasazuje v
nahlášené záhubě za svého „bra-
tra", a to tak, až mu v tom i sám
Hospodin dá za pravdu. S důvě-
rou ve spravedlnost toho Jediného
Spravedlivého smíme se i my z
pouhé milosti vytrvale přimlou-
vat za všechen svět bez rozdílu.

Ladislav Mečkovský
redaktor ET-KJ

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poselství k 23. neděli po sv. Trojici

Vy si také pamatujete z mnoha slov,
která jste zaslechli během dne, jen
některá, která vám z nějakého důvo-
du uvízla v paměti. V celém životě
jen několik z nich stojí za zapamato-
vání. V mé paměti jich zůstalo
opravdu jen několik. Jednou v sobo-
tu večer, to už jsem měl připraveno
nedělní kázání, šel jsem se projít po
našem náměstí. Po několika krocích
slyším naříkavý hlas, muž se vracel
z nedaleké hospody a pomalu a zře-
telně opakoval: "Jaký to má smysl?"
Neměl bych poslouchat opilce? Tak
jsem se také nejprve tázal, ale hned
jsem si vzpomněl, že z úst nemluv-
ňátek (Mt 21,16) a z kamení (Abk
2,11; L 19,40) máme očekávat slova a
otázky, které dospělý střízlivý člo-
věk drží pod pokličkou.
"Jaký to má smysl?" To je ta otázka,
kterou básník raději rázně smetl ze
stolu: "Žiju, protože dýchám." (V.
Nezval) Pyšný, lehkomyslný člo-
věk odmítne ptát se po smyslu
života, stačí mu, že žije. Nakonec tu
otázku utopil v alkoholu. Dnes už
jsou po ruce rychlejší prostředky,
jimiž i jiní než básníci utopí nejen
otázku, ale i sami sebe. Mrtví se pak
už netážou. 
Zjevení, jehož se nám dostalo od
Boha v Písmu Starého a Nového zá-
kona, odpovídá na otázku po smys-
lu všeho stvoření, včetně smyslu
mého života, tak uspokojivě a prav-
divě, že můj rozum ani mé srdce
nehledají odpověď u lidí ani u od-
borníků. Písmo mi sděluje, že Bůh
stvořil vše a člověka zvlášť. Svět a já
tu nejsme náhodou, ale podle Boží
vůle. Bůh to tak chce. Slyšíte, jaká to
síla a vůle je základem všeho i
mého bytí a života každého člově-
ka. Jsme Boží vlastnictví! Ale z to-
hoto domova utíkáme za svobo-

dou, abychom byli sami svoji. Z
této svobody, která je otroctvím,
vycházejí naše nářky: Jaký to všech-
no má smysl? Navzdory všem nář-
kům, navzdory všem hlubokým
pocitům marnosti a prázdnoty
života Bůh tyto zoufalce, nás, volá,
abychom si uvědomili, čí jsme.
Potom už v našem životě radostněj-
ší události nebude! Bůh na tu nej-
zoufalejší otázku odpověděl milostí
a pravdou, odpuštěním a životem. 
Sluší se upozornit, že tuto odpověď
neposkytuje člověku Starý zákon.
Ten spíše nechává tu otázku zazní-
vat vždy s novým aktuálním důra-
zem, aby neupadla mezi banality.
Odpověď v plnosti přináší Nový
zákon: Slovo, skrze něž a pro něž

bylo všechno stvořeno, se stalo
tělem a přebývalo mezi námi, Ježíš
Kristus. V něm a skrze něho Bůh
zjevil a daroval všemu stvoření
svou lásku a svou milost. Evangeli-
stovi Janovi se podařilo vyjádřit
vztah Starého zákona k Novému
zákonu dvojicí: Zákon, přisouzený
Mojžíšovi, a Milost a Pravda, jejichž
nositelem je Ježíš Kristus. Slovo,
které bylo při počátku, uvádí tuto
dvojici v jeden celek. Starý ani
Nový zákon neobstojí každý samo-
statně. Jiná zkratka, ošidnější, pro-
tože není pro ni přímá opora v
Písmu, označí Starý zákon za zjeve-
ní Boží moci a Nový zákon za zje-
vení Boží lásky.

Finiš blížících se voleb amerického prezidenta nám přináší nepře-
berně zpráv více i méně podstatných, jež nám vykreslují oba hlav-
ní kandidáty i adepty viceprezidentství do nejroztodivnějších
detailů. Z té záplavy vyčnívají informace související především s
krizí finančnictví, jež se přelévá do celého světa. My však budeme
věnovat pozornost především náboženskému profilu uchazečů. Věc
v USA velice důležitá a rozhodně ne v poslední řadě. Po Obamovi
přichází na řadu John McCain. 
A odpověď hned na prvou, základní otázku, není vůbec jednodu-
chá. K jaké církvi vlastně John McCain patří? Svým původem, po
rodičích, do anglikánské episkopální církve. Velkou pozornost
však vyvolal poutí k Madoně Guadelupské v doprovodu presiden-
tova bratra Jeba Bushe, dřívějšího floridského guvernéra, který
konvertoval k Římskokatolické církvi. Ostatně po poslední návště-
vě prezidenta ve Vatikánu je nasnadě se ptát, zda se i v jeho přípa-
dě něco podobného nepřipravuje po skončení jeho volebního
období. Pokud jde o McCaina, zřejmě se nejednalo jen o zhlédnutí
„turistické atrakce". McCain měl evidentní, spirituální zájem na
této pouti, když přijal požehnání od vůdčího kněze, hlavního čini-
tele tohoto poutního místa, které údajně navštíví ročně 18 - 20 mili-
onů poutníků, čemuž odpovídá návštěva 50 000 katolíků denně. K
soše Mariině položil kytici bílých růží. - Historie poutního místa se
odvíjí od roku 1531. Pokřtěný indián Juan Diego měl údajně vidění
Marie (tmavé pleti) v podobě skvoucího obláčku. Přejný vztah, jak
se zdá, k mariánské úctě mohl sice rozšířit McCainův „náboženský
potenciál", ovšem zároveň mohl zpochybnit jeho integrující roli na
protestantské straně. Původem v episkopální církvi, posléze nav-
štěvující bohoslužby v kostelích jižních baptistů, nejčastěji ve
Phoenixu; přitom nebyl pokřtěný v dospělosti. McCain na jednom
mítinku, kde byl společně s Obamou, rozhodně potěšil římské
katolíky i konzervativní protestanty, když prohlásil, že dítě má lid-
ská práva od okamžiku početí. Obama nechtěl překročit své kom-
petence, pokud by měl definovat moment vzniku lidské bytosti, a
vyjádřil se ve prospěch zodpovědných matek ve svízelných situa-

Válečný veterán John McCain 
prezidentem? (I)

Proč bychom se netázali?

ZAOSTŘENO DO DÁLKY

AKTUALITA

Archivní vína skladovaná porůz-
nu po světě jakožto vína z roku
1945 přesahují co do objemu cel-
kovou produkci vína (i úrodu
hroznů) z dotyčného roku! Tak zní
seriózní (autoritou jistého vyšetřo-
vacího orgánu podložená) infor-
mace, k níž se lze dostat při brou-
zdání po internetu.
S rozvojem techniky se zdokona-
luje též padělatelství. Šejdíři dnes
dokáží věrohodně napodobit i
starší sklo, láhve apod. Vínozna-
lectví je oborem jednak hodně spe-
cializovaným, jednak oborem s
nezanedbatelnou subjektivní slož-
kou. Laik má sotva šanci poznat,
kdy jej domnělý expert vodí za
nos a takříkajíc opíjí rohlíkem

(„interesantní buket, dámy a pá-
nové…"). A nejeden zbohatlík
žádá (byť to tak výslovně nefor-
muluje) od vrchního jediné: pitivo
s patřičnou etiketou, jehož horent-
ní cenou vytře spolustolovníkům
zrak… Tím vším vysvětlují odbor-
níci úvodem zmíněný nález.
Snad si některý z internetových
surfařů nad citovanou zprávou
vybaví písničku, která se po sdru-
ženích evangelické mládeže zpí-
vala ještě hluboko v době předin-
ternetové. Totiž písničku o svatbě
v Káni, kde se mimo jiné zpívá:
„… a jak času přibejvá, / to horší
se nalejvá …"

František Schilla

A jak času přibývá…

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 4

Pozadí svatby v Káni umocněně aktuální
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VALNÉ SHROMÁŽDĚNÍ EVROPSKÉ KŘESŤANSKÉ ENVIRONMENTÁLNÍ SÍTĚ
Ženeva – CEC. „Rizika související s klimatickou změnou od roku 2001 dra-
maticky vzrostla ... církve mohou přispět k řešení tím, že přinesou změny
v životním stylu a ve vzorech chování," řekl účastníkům 7. Valného shro-
máždění Evropské křesťanské environmentální sítě (ECEN) profesor Jean-
Pascal van Ypersele, laureát Nobelovy ceny z roku 2007.  
Valné shromáždění křesťanské environmentální sítě, která je napojena na
Konferenci evropských církví, se konalo 24. – 28. září nedaleko Milána 
v Itálii. Bylo zároveň oslavou 10. výročí existence environmentální sítě a
její služby pro činnost církví v péči o Boží stvoření v Evropě.  
Tématem shromáždění, kterého se zúčastnilo 100 delegátů z 27 evrop-
ských zemí, bylo „Skutečná výzva klimatické změny".  Závěrečné prohlá-
šení podtrhlo, že „kořeny lidského ničení životního prostředí je třeba hle-
dat nejen v samotných skutcích, ale v postojích, které jsou  v nás hluboce
zakořeněny. Lidské bytosti si potřebují vybudovat vztah s okolním svě-
tem, který by nebyl založen jen na čistě využívajícím a tržním principu."

KARDINÁL KASPER VYZÝVÁ KATOLÍKY, ABY STUDOVALI LUTHERA
Frankfurt/Wittenberg – ENI. Římští katolíci se mohou poučit od protes-
tantského reformátora 16. století Martina Luthera, doporučuje nejvyšší
představitel Papežské rady pro napomáhání k jednotě křesťanů, kardinál
Walter Kasper. Vyjádřil se tak v interview pro noviny Frankfurter Allge-
meine Zeitung krátce před zahájením 10leté série akcí, které vyvrcholí v
roce 2017 pětistým výročím evangelické reformace. 
Kardinál Kasper povzbudil v interview katolíky ke čtení Lutherových ko-
mentářů k Bibli a jeho „písní plných duchovní síly". Kardinál také řekl, že
doufá, že se protestanté vrátí k víře Martina Luthera, kterému by se určitě
nelíbily dnešní liberální tendence.  
Evangelická církev Německa (EKD) zahájila 21. září Lutherovu dekádu
slavnostními bohoslužbami v zámeckém kostele ve Wittenbergu, kam
Luther poprvé přišel před 500 lety v roce 1508 a kde podle tradice 31. října
1517 přibil 95 článků proti odpustkům, což se považuje za datum začátku
reformace. Slavnostním kazatelem byl biskup Mark Hanson, prezident
Světového luterského svazu.

RUSKÉ ZVONY SE PO VÍCE NEŽ TŘIČTVRTĚ STOLETÍ VRÁTILY
MOSKEVSKÉMU PATRIARCHÁTU
Moskva – ENI. Ruský prezident Dmitrij Medvěděv měl jako první tu čest
zazvonit na sadu cenných zvonů po jejich návratu z Harvardské univerzity
v USAdo kláštera Danilov, který je sídlem Moskevského patriarchátu Ruské
pravoslavné církve. 18 zvonů strávilo v USA desítky roků. Po bolševické
revoluci v roce 1917 je sovětská vláda v roce 1930 předala jako staré odpa-
dové železo americkému průmyslníku Charlesi Cranemu. Crane zakoupil
zvony, aby je zachránil před roztavením, a daroval je Harvardské univerzi-
tě v Cambridge v americkém státě Massachusetts. Tam se zvuk jejich zvo-
nění z věže stal jedním z nejznámějších typických místních tónů.

SVETOVÁ RADA CIRKVÍ PREDĹŽILA FUNKČNÉ OBDOBIE SAMUELA KOBIU
Ženeva – WCC. Exekutívny výbor Svetovej rady cirkví na svojom stretnu-
tí minulý týždeň v Lübecku oznámil svoje rozhodnutie predĺžiť zmluvu 
s reverendom Samuelom Kobiom, súčasným generálnym tajomníkom
Svetovej rady cirkví, dovtedy, kým sa pozície neujme nový generálny
tajomník. Nového generálneho tajomníka zvolí Centrálny výbor rady na
stretnutí v septembri 2009 v Ženeve. Reverend Samuel Kobia oznámil vo
februári tohto roku na stretnutí Centrálneho výboru, že sa nebude uchád-
zať o potvrdenie vo funkcii generálneho tajomníka v novom volebnom
období.

Ekuména vo svete 40 /2008

Od autosugesce vrcholových spor-
tovců až k černošským spirituá-
lům se pohybuje Arnd Brummer,
když hledá, k čemu by přirovnal
některá předvolební hesla. 
Až příliš často, jak konstatuje, není
voličstvu zcela jasné, zda se politik
s pozitivními proklamacemi obra-
cí sám na sebe, nebo na veřejnost.
Pochyby jímají šéfredaktora ně-
meckého protestantského měsíční-
ku Chrismon třeba nad heslem,
jímž formuluje obecný cíl změny
ve společnosti nejmenovaný ame-
rický prezidentský kandidát: „Yes,
we can." (převedeno do předvo-
lební češtiny: „Dokážeme to!")
Kdo je míněn oním „my (we)"? Jak
však ukazují spirituály i texty
písní z hnutí za občanská práva,

mohou však být podobná sebeu-
tvrzovací sdělení vposledu zastře-
nou formou modlitby. V tomto
duchu také chce Brummer slovům
nejmenované německé političky o
tom, že ona je političkou věrohod-
nou, která prý co dnes řekne, to
zítra učiní, rozumět jako prosbě:
„Bože, prosím Tě, abych zůstala
věrohodnou a učinila zítra to, o
čem dnes hovořím. A nenech mě
na holičkách, když to nedokážu!"
Pozadu za vtipným šéfredaktoro-
vým fejetonem nezůstávají v letoš-
ním desátém čísle Chrismonu ani
další příspěvky. Upozorněme
zejména na sloupek, v němž bis-
kupka Margot Kässmannová upo-
zorňuje, že ruku v ruce s globali-
zací hospodářství má jít také glo-

balizace našeho spolučlověčenství
(mrzák polehávající v prachu
indické ulice je, zdůrazňuje Käss-
mannová, též naším bližním), a na
humorné básničky z prostředí
nemocniční mašinérie z pera Bru-
na Pockrandta („deset služebníč-
ků na klinice / chtělo sloužit ne-
mocným, / jeden z nich byl exter-
ně pronajat (outsourcován) / a
zbylo jich jen devět …"). 
Stručný výběr z desátého čísla
Chrismonu zakončeme slovy Ma-
reike Falletové, která katolického
praktika z oblasti duchovní péče o
nemocné a jeho nevšední básnic-
kou tvorbu čtenářům Chrismonu
představuje: „Smíchem odnímá-
me smrti moc. Alespoň nakrátko."

František Schilla

Z církví u nás i ve světě Proklamace a pokora

Vyvstávající či vynořující se
hnutí nové církve – tak by se
dalo nazvat hnutí, které se už i u
nás od 90. let minulého století
ohlašuje a které přichází z anglo-
amerického světa. Tam se obje-
vuje pod názvem The Emerging
church(-es). Lze očekávat, že k
nám bude více a více pronikat. O
co jde? Na co bychom se měli i 
v našich sborech chystat? V
mnohém nám toto hnutí připo-
míná už velmi známé jevy z naší
společnosti posledních desetile-
tí, ovšem zvláště v církevním
hávu se začíná jevit stále neoby-
čejnějším a pro mnohé zajíma-
vějším. Můžeme mluvit o vlně,
která se v našich sborech teprve
ukáže ve své působivé síle.
Základní rysy tohoto hnutí
popsal nedávno velmi dobře
David Novák v Křesťanské
revue 4/2008. Pro bližší sezná-
mení tedy doporučuji jeho člá-
nek. Já se omezím jen na nej-
stručnější charakteristiku tohoto
hnutí a budu k němu poněkud
kritičtější. 

Základní rysy
Asi nejhlubší zásada v tomto
hnutí je tato: nevést ostrou hra-
nici mezi církví a okolním svě-
tem. Církev by se prý měla při-
způsobit postmoderní době, ve
které se nacházíme. Zelenou do-
stává jen křesťanství poddajné,
tj. nepanovačné, neautoritativní,
humanistické, sekulární, bez šu-
pin starých tradic na očích. Nové
křesťanství už by prý mělo jed-
nou provždy rezignovat na kon-
trolu okolního světa, nemělo by
se ani pokoušet chtít vše vysvět-
lit. S tím souvisí jistá otevřenost
iracionalitě v této „nové" zbož-
nosti a ochota zbavit se snahy
všechno analyzovat a kategori-
zovat. Vysoce se cení jinakost
jako taková, takže jiný názor
jako by automaticky byl vždy už
lepší než ten náš. Dále se často
zmiňuje zásada nekritizovat pří-
liš rychle, ale spíše více naslou-
chat! Toto „křesťanství" se vzdá-
vá pozice výlučného nábožen-
ství a vyznání v něm pak nároku
na výlučné postavení uvnitř
rodiny křesťanských církví. Da-
leko víc se cení sociální aktivis-
mus – snaha pomáhat světu
kolem. Církev se tu zbavuje své
institucionality a všech jejích
prvků, protože bývají spíše na
překážku. „Řadový věřící" je na-
hrazován aktivním spolupodíl-
níkem na přípravě a průběhu
bohoslužebného i jinak sborové-
ho života; téměř zde nenachází-
me nikoho, kdo by přijímal - kdo
by jen pokorně konzumoval.
Jestliže’s přišel z tradičního cír-
kevního prostředí a s ničím ji-
ným ses nesetkal, tak si buď jist,
že jsi dosud zaslepený. Vše je tu
podrobeno absolutně otevřené
diskusi. Někde se tu tzv. mužské
principy zbožnosti a církevní
správy nahrazují ženskými. Víra
tu nemá nic společného se systé-
mem, což souvisí s výše již zmí-
něným zájmem o iracionalitu.
Odpovědi nesmějí být černobílé
a poddané rigidní logice jakého-
koliv druhu. O dogmatice už
vůbec nesmíš mluvit. Vyznání
jsou jen smělými pokusy. Pravda
má vždycky více podob a nejlé-
pe je vyjádřitelná příběhem.
Žádným velikým, spíše takovým

malým, ve kterém se už nějak
najdeš. Bůh, který se v biblických
příbězích nachází, je daleko
nespoutanější a živější, než by se
ti dle tradičních výkladů mo-hlo
zdát. Poznáváme ho nekonečně,
tj. nikdy o něm vlastně nic pořád-
ného nemůžeme říci.
Vzhledem k tomu, že se ve své
podstatě jedná o vliv filosofií
postmoderny a humanismu, za-
jímá „věřícího" v tomto novém
prostředí už jen autenticita, tj.
pravda, která je i ze mne, kterou
mohu spoluprožít – v nejlepším
případě, kterou jsem už sám za-
žil, ještě než jsem se setkal s
jejím vyjádřením. Církevně soci-
ologicky se dbá zvláště na to,
aby člen církve měl ve sboru ně-
jaké své místo, to v prvé řadě, a
to je důležitější než víra sama. Ta
je spíše čímsi soukromým. V
extrémních případech pak toto
hnutí nezná vinu ani hřích člo-
věka. 

Já malý člověk a já velký Bůh 
I když nám může být mnohé na
tomto hnutí sympatické, i jako
protestantům z českého prostře-
dí, přesto by nemělo uniknout
naší pozornosti několik důleži-
tých skutečností: 
1. Musíme si přiznat, že jsme už
také částečně dětmi tohoto hnu-
tí, právě proto se nám také doce-
la líbí. 
2. Jedná se o postmoderní církev,
která dotáhla do důsledků hu-
manismus, která ho ale zbavila
svazující racionality a intelektu-
alismu, institucionalismu, a nao-
pak ho opředla posvátným ta-
jemnem a celou řadou iracionál-
ních vzpruh.
3. Tzv. křesťan zde nabývá nové-
ho sebevědomí „Já malý člověk,
a právě proto Já veliký Bůh." A
právě v tomto bodě si obzvláště
kladu otázku, zda se vůbec ještě
jedná o křesťanství, které přece
vždycky vědělo a cítilo, že mezi
církví (ať už šlo více o hnutí či o
instituci) a světem kolem ní
nutně vedla a vede jasná hrani-
ce, i když ji nemusí a nemá ko-
lem sebe vést církev sama. A
vědělo a ví, že má Boha nejprve
nad sebou, a teprve pak i v sobě. 

Adam Balcar

Vyvstávající hnutí – 
The Emerging church

(Z německého evangelického měsíčníku Chrismon 10/2008)

cích, přičemž sám chce prospět tomu, aby počet
potratů se co nejvíce redukoval. 
Oba kandidáti také přijali pozvání populárního
pastora Ricka Warrena k hodinovému interview
(přenášenému CNN), v němž se rozhovořili o víře,
morálce, energetické krizi a boji proti terorismu.
Vystupovali odděleně. Oba se přihlásili k víře v
Ježíše Krista. Obama akcentoval pokorný život
před Bohem, zdůraznil, že Ježíš zemřel pro jeho
hříchy. McCain zdůraznil, co pro něj víra v Ježíše
Krista znamená: je spasen a jeho hříchy mu jsou
odpuštěny. Vzpomněl také, jak moc pro něj zna-
menalo, když ve vietnamském vězení mu na Štěd-
rý den bachař sundal pouta a do špíny v kobce
učinil znamení kříže: „V té situaci jsme náhle byli
dva křesťané, kteří sdíleli ten okamžik." 
McCainovi bývalo předhazováno, že mluví málo o
své víře. Protivníci o něm rozhlašovali, že „není
znovuzrozený", nýbrž je „jen křesťan". Přitom
oceňováno bývalo jeho vyznání pro Christian
Science Monitor, že své legendární pětapůlleté
věznění ve Vietnamu, v němž byl zasažen bom-
bou při bombardování Hanoje a k tomu ještě i
mučen, přežil pomocí své víry. Důvěra v Boha,

národ, spoluvězně jej držela, aby vše přestál, jak
napsal ve svých memoárech. V této souvislosti je
třeba ocenit, že senátor McCain projevil i výrazné
kritické sociální cítění, pokud jde o vězněné na
Guantánamu. Přislíbil, že za jeho vlády bude
oproti současnému stavu uzákoněno, že v americ-
kých věznicích nebude dovoleno mučit vězně.
Věznice v Gauntanamu bude zrušena a vězni pře-
vezeni do normálních věznic v USA a tam také
řádně souzeni.
Nepříjemnou přítěží pro McCaina bylo jeho
upřímné hodnocení Jerry Fallwella a Pata Robert-
sona (již v roce 2000) coby „agentů intolerance".
Při stranické kampani počátkem roku se objevily
plakáty "Konzervativní akční konference", které
před McCainem dokonce varovaly. James Dobson
(jehož knížky přeložené u nás vycházely), vystu-
pující ve významných rozhlasových relacích, šéf
evangelikálního svazu «Focus on the Family»,
prohlásil, že McCaina rozhodně volit nebude. U
úskalí americké náboženské scény při volbě pre-
zidenta a také u toho, jak se jim prezidentský kan-
didát pokusil čelit, se zastavíme příště.

Jan Kašper

Válečný veterán John McCain 
prezidentem? (I)

Dokončení ze str. 1



Nad každým sborem obsazeným
kazatelem visí povinnost pravidel-
né dávky do personálního fondu.
Mnoho sborů tuto povinnost nepl-
ní rádo a z upřímného srdce a
mnohé i projevují pocit křivdy,
nebo jen pokorné útrpnosti. A při
tom částka 63.000,- Kč v dnešní
době není kdoví jak závratná. Naše
sbory nejsou neschopné oběti. To
víme. Sbírky na konkrétní, zejména
sociální účel (osiřelé rodiny, přírod-
ní katastrofy apod…) provází často
téměř horlivé nadšení a stávají se
leckde sborovou událostí. Ne tak
personální fond; a při tom se má v
zásadě jednat o odvod na konkrét-
ní osoby, a tedy konkrétní sociální
potřeby církevních pracovníků. To
vše snad proto, že obětavost finanč-
ní je podmíněna tím, že víme, pro
co přesně se obětujeme. Problém
tkví zřejmě v tom, že fond jde z
větší části na rezervu a také pro
některé lidi na sborech neznámé.
Na svého kazatele totiž přispívají
lidé na sborech cestou PF (perso-
nálního fondu) jen zčásti. 
Nejprve ke shromažďování rezerv:
Je otázka, zda v tak dynamické
společnosti, jakou je ta současná,
nedojde k náhlému znehodnocení
těchto finančních rezerv. V souvis-
losti s hypoteční krizí v USA, která
se pomalu přelévá, není zcela nere-
álné, že v dohledné době dojde k
znehodnocení rezerv i u nás.
Většina světové populace ani nemá
přebytky, ze kterých by vytvářela
rezervy. A právě tam se stává zvláš-
tě aktuální evangelijní pravidlo
„nestarejte se o zítřek, každý den
má dost svých vlastních starostí"
(Mt 6,19.20.21.34). Nutno dodat, že
to se týká i některých oblastí u nás,
kde jsou naše sbory. Tedy obava, že
se peníze rozkutálejí, je oprávněná. 
Setkáváme se se dvěma většinový-
mi postoji: buďto prostý vzdor vůči
shora či z centra uvalenému
poplatku - a to vede k rozkližování

soudržnosti povšechného sboru.
Anebo je odpovědí snaha o liberali-
zaci: uplatnit tržní princip odměňo-
vání duchovních. Tím se ovšem z
církve stává náboženský byznys a z
duchovního více či méně schopný
specialista na uspokojování nábo-
ženských potřeb. Nejde o to stavět
se proti tržním principům, ale
nenechat je přerůstat do sfér, kte-
rým nepřísluší. I náš stát, který
respektuje liberálně tržní principy,
má oblasti vyňaté z tržní sféry:
např. policii, armádu apod... I cír-
kev je církví bojující, rytěřující,
postavenou do světa jako do vojen-
ské služby, do boje za evangelium
pokoje. A tak jako desátník pobírá
pevně stanovený žold, ať slouží v
Praze nebo v pohraničí, tak také
duchovní voják by měl všude pra-
covat za pevně stanovenou částku
bez ohledu na místo. Tehdy teprve
může duchovní cítit podporu obec-
né církve, která jej na místo posílá
sloužit se ctí. Členové sboru pak
nejsou vazalové, od kterých církev-
ní vrchnost vybírá dávky, ale bratři,
kterým v pokoře a bez strachu
duchovní slouží. Samozřejmě, že
jako v armádě, kde vyšší šarže
berou vyšší žold, tak se již teď zcela
správně zohledňuje délka služby aj.
Navíc si tu všimněme jisté nesrov-
nalosti: V případě personálního
fondu se kázeň uplatňuje více
méně striktně, ale v případě saláru
se kázeň neuplatňuje téměř vůbec
(viz všeobecně zanedbávaná výše 5
% ! z příjmů). Vyhroceně řečeno: PF
spíše nabývá podoby jakéhosi
výpalného, tedy poplatku, který je
paušálně uvalen na celé společen-
ství bez ohledu na možnosti a
ochotu jeho členů. Takový způsob
vybírání daní je typický pro chao-
tické společnosti, jakými byla spo-
lečnost raného středověku, společ-
nost válečných dob (u nás např. za
prusko-rakouské války) aj.. 
Protože nelze vycházet z téměř

žádných pravidel ohledně členství
v církvi a vztah členů ke sboru je
nevyjasněný (není totiž často jasné,
kdo je členem sboru a kdo ne), není
za stávajících předpokladů jiné
řešení než cestou paušalizace ani
možné. Ale jde právě o to, změnit
podmínky, na jejichž základě by
bylo možno přistoupit k spravedli-
vějšímu rozdělení finančního bře-
mene, zvláště proto, aby se církev
nestahovala jen do ekonomicky
výhodnějších oblastí a neopouštěla
dobyté pozice v oblastech chud-
ších. Církev je především pro
chudé a ponížené: Ovšem pro
dostatečně pokorné, kterých se
ujímá, staví je do zápasu a vysoko
si cení právě jejich sil a možností.
Něco jiného jsou podmínky a něco
jiného je člověk uprostřed těchto
podmínek. Nezapomínejme na
výzvu nést spásu až na sám konec
země (např. Sk 13,47).
Řešení tedy vidíme předně v
upřímných a průhledných vztazích
členů k jejich sboru, následně sborů
k celku církve. Dotáhněme do
konce to, k čemuž máme již dobře
nakročeno. Že sbor má být vlastně
rodinou. Společenstvím, které jde
dobrovolně za jedním cílem. Za
prvé tedy, papírový seznam členů
budiž odrazem skutečného stavu –
s kým sdílíme společné úsilí, kdo je
zatím jen přejným divákem. Kdo je
členem sboru, je již členem důvěr-
ného společenství; jeho soukromý,
osobní život se již do velké míry
prolíná s životem sboru. Právě toto,
nikoliv nějakou studenou šikanu, si
představujeme také pod pojmem
kázně. 
Ano, právě uplatňovaná kázeň je
pro nás řešením současné situace,
prosycené pocitem křivdy a nátla-
ku. Prvním praktickým krokem by
mohlo být, že každý z členů prostě
zajde za pokladníkem sboru a
řekne: Tolik a tolik měsíčně mohu a
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Úvaha nad personálním fondem 
v Českobratrské církvi evangelické

Poslední listopadový víkend proběhne v Domažlicích slavnostní otev-
ření nového sborového domu Českobratrské církve evangelické. Místní
evangelický sbor si při této příležitosti připomene 85. výročí svého zalo-
žení. V sobotu 29. listopadu od 16.30 hodin poprvé ožije nově postave-
ná modlitebna kulturním a společenským programem, na němž vystou-
pí například pěvecký sbor z partnerského sboru ve Furth im Wald nebo
vokální skupina Hlasoplet. V neděli 30. listopadu se zde pak budou
konat slavnostní bohoslužby, při nichž bude kázat synodní senior Čes-
kobratrské církve evangelické Joel Ruml. 
Ojedinělá stavba za 11 milionů korun vyrostla na okraji městského
Hanova parku (Tyršova 690). Zahrnuje kromě bohoslužebného prosto-
ru také byt pro faráře a domovníka i zázemí pro setkávání. Finance na
realizaci ojedinělého projektu získali členové sboru například z Je-rony-
movy jednoty, zahraničních darů nebo Ministerstva kultury ČR. Velkou
část prostředků zajistil prodej stávajícího sborového domu. Nemalou
měrou se na financování stavby podíleli také sami domažličtí evangelí-
ci. Sborový dům bude otevřen rok a půl po požehnání základního
kamene stavby. O stavbu vlastního sborového domu usiluje Farní sbor
Českobratrské církve evangelické v Domažlicích už od svého vzniku po
první světové válce. Stavbu znemožnila nejprve okupace a poté měno-
vá reforma v padesátých letech, která znehodnotila ušetřené prostřed-
ky. Dosud sbor využíval nevyhovující budovu v Kostelní ulici, která
původně sloužila jako hostinec.

Zbyněk Wolf, člen staršovstva a projektant stavby

Nový sborový dům v Domažlicích

Dokončení na str. 4

Poznal jsem jej při prvních demokratických volbách v Československu po sametové
revoluci na přelomu května a června 1990 na Hradčanech v Praze ve volební míst-
nosti (v předsálí Vladislavského sálu) jako člen volební komise okrsku Hradčany (a
též Pražský hrad.) Při těchto volbách nadějí později poněkud zklamávaných jedním

z nejjasnějších bodů bylo setkání s americ-
kými kontrolory těchto prvních českých
svobodných voleb. Podle mne poprvé sku-
tečně svobodných od roku 1938. Senátor
McCain během počátku prvního dne voleb
náhle vstoupil do volební místnosti se
svým překladatelem, aby získal základní
informace. Se mnou překladatele nepotře-
boval. Volně, lehce a úsměvně americky
pozdravil „Ahoj". Odpověděl jsem mu
stejně. Viděl jsem nádhernou, inteligentní,
štíhlou, lehce prošedivělou postavu senáto-
ra. Vypadal tak, jako by po brutálním
mučení od vietnamských komunistů u Ha-
noje měl na hlavě auru. Představil se jed-
noduše: „McCain". Velmi se divil, že vím
o tom, že je americký válečný veterán,
hrdina Spojených států. Třikrát jsme pro-
bírali, jak probírají křehké demokratické
volby u nás, a postupně jsem mu sděloval
odhad výsledků voleb okrsku, kde volil i
kancléř Schwarzenberg (ten nejskromněj-
ším způsobem) a kardinál František To-
mášek. Již od druhého setkání si senátor
pro kontrolní rozhovory se mnou nebral
raději ani českého překladatele. Je otázkou,
zda mu vůbec důvěřoval. Také se velmi
divil mému velkému zájmu o demokracii
jako takovou. Z takového rozhovoru z něj
vyzařovala spokojenost.Výsledek voleb
(předběžný) označil jako znamenitý.
Protože v našem okrsku měli komunisté se
svými spojenci pod pět procent, nechtěl
nás komunistický předseda volební komise
pustit domů ani dlouho po skončení voleb.

J. Lebeda

Má setkání s Johnem McCainem



Bohoslužby

Poznamenejme, že řečtí filosofové
té doby vykládali svět také pro-
střednictvím slova. Jejich Slovo -
Logos, původně božské, však na
sebe nevzalo lidskou podobu a také
si nevzalo na starost člověka, ale
vesmír, jehož neuspořádanost pro-
měnilo v harmonický kosmos.
Slovo, Ježíš Kristus přišel, aby
zachránil veškerenstvo a člověka ze
smrti do života. Filosofickému Slo-
vu náleží role spíše kosmetická,

důležitá, ale hlubší smysl nemá,
protože se nezajímá o člověka.
Díky Božímu povolání jsme se ocit-
li mezi vyvolenými, kteří křtem bez
své zásluhy oblékli Ježíše Krista. Na
cestu, abychom nezbloudili a došli
cíle, jsme dostali dvojí: shromáždě-
ní bratří a sester, církev Páně, a
Bibli, Starý a Nový zákon, kde jsou
písemně, trvale zaznamenány otáz-
ky ke čtení a slyšení, jimiž voláme o
pomoc a vysvobození. Ježíš Kristus
nám přinesl milost a pravdu i slib

nového života v nebi.
V nebi budou naše otázky jiné, bez
zoufalých výčitek, ale budou nalé-
havé, abychom se dověděli, kudy
vede cesta dál do dalšího nebe.
Máme se přece setkat s Bohem a se
svými bratry a sestrami i se svými
známými bližními. Musíme si
mnohé dopovědět či vysvětlit, na
co nebylo dříve dost času a příleži-
tostí, než dojde na obligátní otázku,
co je v nebi nového.

Josef Veselý

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
PRODÁM DIGITÁLNÍ VARHANY znač-
ky Viscount, model Jubilate 230.
Jedná se o dvoumanuálové varha-
ny s pedálem, ideální jako nástroj

Proč bychom se netázali? Inzerce

PRAŽSKÝ SENIORÁT - STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická

BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f D. Dušková -
Havlíčková

HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLT., 252 66; Ne 9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, a Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne 9.30
Husova 133, a Elen Plzáková  

Církev bratrská

KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE, 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK, 269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého n. 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modl.
CASD), Daniel Hottmar

Pozvánky
POZVÁNKA NA SJEZD

KOSTNICKÉ JEDNOTY – SDRUŽENÍ
EVANGELICKÝCH KŘESŤANŮ, O.S.

Znovu zveme členy, přátele a zá-
jemce na sjezd Kostnické jedno-
ty, který se bude konat v sobotu 
8. listopadu od 13 h ve sboru
Evangelické církve metodistické
Ječná 19, Praha 2.
Na programu je: 
* Biblický úvod  - Miloš Šolc
* Smíšený pěvecký sbor CASD
Praha, Vinohrady
* Přednáška – T. G. Masaryk a Fr.
Urbánek. Příspěvek k 90. výročí
vzniku republiky -  Dr. Jan Ště-
pán
Sjezdový program – zprávy, roz-
prava, návrhy.
Předpokládaný konec v 16 h.

Na setkání se těší 
předsednictvo KJ

* * *
FILHARMONIE NADACE ANIMATO
V pátek 7.11.2008 vystoupí v Pra-
ze v rámci svého podzimního
turné mezinárodní studentský
orchestr Filharmonie nadace
Animato. 
Tento orchestrální projekt vznikl 
z iniciativy švýcarské nadace
Animato. Nadace se zabývá pod-
porou mladých hudebníků v Ev-
ropě a v rámci své činnosti spolu-
pracuje s vysokými hudebními
školami z 10 zemí Evropy včetně
České republiky. Letošní turné je
2. ročníkem tohoto projektu. Or-
chestr tak naváže na své první
vystoupení v Praze v roce 2006,
které bylo uspořádáno při příleži-
tosti 60. výročí založení Aka-
demie múzických umění v Praze.
Koncert Filharmonie nadace Ani-
mato se uskuteční v nejkrásnějším
secesním sále Prahy, a to ve
Smetanově síni Obecního domu,
7.11.2008 od 19:30 hodin.
Filharmonie provede pod taktov-
kou renomovaného britského di-
rigenta Howarda Griffithse díla
mistrů svého oboru G. Verdiho, F.
Mendelssohna-Bartholdyho a G.
Mahlera. Pro rezervaci a nákup
vstupenek v ceně 250 Kč je možno
kontaktovat prodejní síť Ticketpro 
(www.ticketpro.cz)
Pokud se chcete o tomto projektu
a dalších aktivitách nadace Ani-
mato dozvědět více, můžete nav-
štívit stránky nadace Animato
www.animatostiftung.ch
Doufám, že Vás tato kulturní akce
osloví a těším se na spolupráci

Alena Fryščáková

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
Redakce a administrace v Praze 2, Ječná
19, PSČ 120 00, tel.: 224 919 607, e-mail:
ET.KJ@worldonline.cz
www.evangelickytydenik.cz
Řídí redakční rada.
Redaktor: Ladislav Mečkovský
Uveřejněné příspěvky nemusí vždy
vyjadřovat stanoviska vydavatelů.
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ani neuschovává. 
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číslo 10 Kč. Č.ú.: 1932069379/0800
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Dokončení ze str. 1

do menšich až středně velkých
kostelních prostor, kaplí a sboro-
vých síní. Ideální pro sbory s větší-
mi nároky v oblasti hudby; vhodné
i pro koncertní využití. Na nástroji
je také možnost transpozice, různé
ladění včetně středotónového a
Werckmeister; 36 volných kombi-
nací; tremolo; zvony ... atd. Záruka
platí ještě 7 let a nástroj je v bez-
chybném stavu, málo používaný.
Cena dohodou. Pro více informací
volejte, nebo pište prosím na číslo
724 168 515. 

Č. 33
KOUPÍM KNIHY: RICCIOTI - Život
Ježíše Krista a Dějiny Izraele¨,
Daniel Majer - Kapitoly z židov-
ských dějin. 

Č. 32

chci rád dát na naši společnou věc.
Z neoblíbené dávky se tak rázem
může stát věc bratrské smlouvy. V
současnosti je to doporučených 5%
z příjmu. To ovšem budí dojem
libovůle. Do očekávání povšechné-
ho sboru od každého člena tedy
vnesme dynamiku. Povšechný sbor
ať pak v případě PF postupuje stej-
ným způsobem, který již v praxi
bez všeho zpochybňování funguje
u celocírkevních repartic s tím roz-
dílem, že by se povinnost odvodů
do PF vztahovala jen na sbory obsa-
zené kazatelem. Sbor, který by se
nechtěl na PF podílet vůbec, nechť
se zřekne nároku na kazatele, který
by svou službu pojímal jako plno-
časové zaměstnání. PF budiž pak
procentuálním podílem na celko-
vém výtěžku saláru sboru a počtu
členů podle řádně vedené sborové
kartotéky. O tom, kdo je členem a
kdo ne, řády mluví. Je jen třeba
alespoň ty stávající řády uvést do

praxe. Předně „očekávání" církve,
které je řády jasně vyjádřeno, by
mělo být uváděno do praxe. Až na
oněch libovůli prozrazujících 5 % z
výše příjmů určujících výši očeká-
vaného saláru na člena. Procen-
tuální podíl z výtěžku saláru na
platy kazatelů by měl každoročně
schvalovat synod podle aktuální
potřeby.
Nabízí se pak vážná otázka, které
sbory obsazovat a jak. Navrhujeme
zhruba toto řešení: ty, které jsou
schopny vytvořit podmínky pro
práci svého kazatele a jeho bydlení.
Načež by o obsaditelnosti sborů
měl rozhodovat nejprve seniorát, a
v poslední řadě pak synod. Zvláštní
podmínky by se vytvořily jen pro
tzv. misijní místa. A co s vybraným
personálním fondem od sborů
obsazených? Ten ať se stane před-
mětem okamžité spotřeby jako
repartice. Rezignujme na vytváření
rezerv. (K tomu budeme muset
dříve či později přistoupit tak jako

tak, až dojde k vyčerpání rezerv
PF.) Samotný PF je rezervou na
několik málo let, což neodpovídá
tomu, že je již téměř po desetiletí
každoroční neoblíbenou zátěží
sborů. Nebojme se učinit plat kaza-
tele závislým na celocírkevních
sbírkách. 
Závěrem: Vycházíme celkově z
předpokladu, že ochota podílet se
na společném díle není možná bez
ochoty vnášet spravedlnost do
rámce tohoto společného díla. Bez
spravedlnosti se nedá mluvit o vzá-
jemném bratrství ani o společném a
účinném postupu. A spravedlnost
není možná bez řádu. Řád předsta-
vuje i jakousi jasnost (čitelnost). A
řád není možný bez kázně a jejího
smělého uplatňování. Kázeň slouží
v prvé řadě jako připomínka toho,
že je tu nějaká vzájemná smlouva,
která by se neměla porušovat. 

Adam Balcar
Tomáš Pavelka

Úvaha nad personálním fondem
Dokončení ze str. 3

Během roku došlo k celé řadě
zlých, násilných činů v Iráku. Již 
v únoru byl unesen a zavražděn
chaldejský katolický arcibiskup.
Nyní (v říjnu) se násilnosti dotkly
celých křesťanských čtvrtí v Mo-
sulu. Tisíce křesťanských rodin
jsou na útěku. Ohrožení narostlo
poté, co výbušninami byly tři
domy křesťanských rodin vyhoze-
ny do vzduchu. Ve třetím z nich
rodina ještě bydlela, byla vyhnána
a poté dům obrácen v sutiny. K
zajištění pořádku byli vyzváni po-
licisté, když dostali příkaz „chrá-
nit příslušníky této sekty". Jejich
ochrana je zjevně chatrná, nikdo
dosud nebyl pro násilné činy do-
paden, ani souzen. 
Křesťanů jsou v Iráku asi 3 % oby-
vatel. Letos proběhla zpráva, že
byla v Mosulu otevřena nová
modlitebna Církve adventistů
sedmého dne. První slavnostní
bohoslužby se zúčastnilo okolo
100 členů církve z okolních měst.
Pro válkou rozvrácený Mosul je
důležitou pomoc Lékařů bez hra-
nic. V nemocnici ve městě, kterou
dlouhodobě podporují, nemohou
však pracovat přímo. Dodávají
léky, obvazový materiál, školí pra-
covníky v jordánském Ammánu. 
Kritická je rovněž situace pracov-
níků médií. Ozbrojenci v Mosulu v
září unesli a zavraždili čtyři pra-
covníky irácké televize Šarkíja. Ve
městě je pro svobodně smýšlející a
nemuslimské obyvatelstvo neú-
nosná situace. Represe, ohrožení
na životě, vyloučení z možnosti
zaujmout důležité postavení ve
společnosti a podnikání vede

movitější k emigraci do zahraničí,
chudší k přesunu do snad bezpeč-
nějších míst ve válkou rozvráce-
ném státě. Doposud za bezpečněj-
ší byla považována oblast severně
od Mosulu. Američané navrhli vy-

tvořit pro křesťany bezpečnou
zónu na úrovni Ninive, což odmí-
tá chaldejská církev s tím, že křes-
ťané se cítí být Iráčany. Nechtějí
proto vytvářet křesťanské ghetto. 

(kar)

Křesťané terčem násilí v Mosulu

Svobodně a beze strachu
Českobratrská církev evangelická (ČCE) si v listopadu
letošního roku připomene 90. výročí svého vzniku.
Necelé dva měsíce po vyhlášení Československé repub-
liky byl svolán Generální sněm českých evangelíků,  na
kterém bylo jednomyslně schváleno spojení církví
luterské a reformované v jedinou ČCE.

Oslavy první sjednocené církve v srdci Evropy 
se uskuteční ve dnech 

21. – 23. 11. 2008.

Z programu:
V pátek 21.11.2008 se uskuteční na Evangelické teolo-
gické fakultě Univerzity Karlovy mezinárodní sympozi-
um na téma „Bible v rukou lidu". Poté proběhne hudeb-
ně-kulturní program v Betlémské kapli, vystoupí David
Vávra, Spirituál kvintet a další.
V sobotu 22. 11. v evangelickém chrámu u Salvátora pod
heslem „Svobodně a beze strachu" proběhnou před-
nášky, panelová diskuse, dětské odpoledne, zazpívá
smíšený farářský sbor a budou  slavnostní bohoslužby.
Večer zakončí koncertní program Te Deum.
V neděli 23. 11.pak budou ve všech farních sborech ČCE
bohoslužby se společnou liturgií.
Podrobný program je k dispozici na www.srcce.cz

Kontakt: 
Ivana Benešová, komunikace s veřejností 

Českobratrská církev evangelická 
ivana.benesova@srcce.cz

tel: 224 999 275
tel: 606 956 957

http://www.srcce.cz



JAKO ZLODĚJ V NOCI
1 Te 5,1-2

…tak přichází den Páně. Zloděje
obvykle nečekáme můžeme po-
zamykat všechny dveře, zabezpe-

čit dům, ale tím jen ukolébáme
svou ostražitost. Připravujeme se
tím o možnost čelit, překvapení.
Jediným způsobem jak se připra-
vit, je postavit stráž, bdít i v noci,
která je ochránkyní zločinců.
Pavel ovšem nemluví o zloději,
mluví o dni Páně. Mluví o něčem,
co nejsme schopni posoudit jako
dobré a zlé. Bůh je dobrý, vládne
však i nad zlem. Den Páně je tak
jedněm bránou spasení, druhým
pak zjevením Božího hněvu. Je to
ta jediná chvíle, kdy se svět ukáže
černobílým. Kdy se potvrdí, že
Kristus nepřišel, aby uvedl pokoj,
ale meč. Kdy se dobro se zlem ne-
spojí v jednolitou kaši, kdy nebu-
dou spaseni jednoduše všichni.
Kdy se naplní naše touha po
čistém dobru, které bude zbaveno
od zla, kdy budou plevy od klasů

jednou provždy odděleny. Kdy
dobré bude prostě dobré a zlé a
bude zlé
Pavel ale neříká, že bychom se
toho dne měli bát, naopak. Vždyť
je to konečné naplnění spravedl-
nosti, kterou celý život čekáme.
Máme den Páně, vzkříšení a pro-
měnění očekávat jako stateční
vojáci Kristovi, ustrojeni ve víru a
lásku jako v pancíř, s přilbicí na-
děje.
Možná jsme i my v tomto světě
až příliš zabezpečeni, den Páně
jako bychom přestali vyhlížet,
jako kdybychom už ztratili nadě-
ji na to nejlepší, co nás teprve
čeká. Tak jen buďme bdělí, neboť
věříme-li Pánu, jistě spaseni bu-
deme. AMEN

Jan Kupka
farář ČCE v Krabčicích

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poselství k 25.neděli po sv.Trojici

Víte, o kom mluvím. Pravý Bůh a
pravý člověk je jediný, Ježíš Kristus.
"K věčnému spasení je nezbytné,
abychom věřili a vyznávali, že náš
Pán Ježíš Kristus, Boží Syn, je právě
tak Bůh i člověk, dokonalý Bůh a
dokonalý člověk." Tak věří a vyzná-
vá Athanasiovo vyznání, asi z 5. ne-
bo 6. století. Završuje všechna dří-
vější starokřesťanská vyznání, o
jejichž úctyhodnosti nelze pochybo-
vat. Prospívají všem, kdo trpělivě
čekají (čtou), až vytryskne jejich ži-
vý, léčivý pramen. Nicméně dnešní
člověk, který se má za křesťana a
nemá nic proti své spáse, nad jejich
starostmi mávne rukou a dožaduje-
li se ještě vůbec něčeho, pak něčeho
aktuálního. Páté nebo šesté století je
mu vzdáleno za sedmi horami a
sedmi řekami, kam se už nejezdí ani
nelétá. Nebudu jej zlehčovat. I já žiju
s ním v 21. století. Ale už dávno jsem
poznal, že oddělit se od minulosti
silnou čárou, je hluboký omyl, který
člověka nesmírně ochuzuje a přive-
de ho na mizinu, předstírá totiž, že
plazmová obrazovka a internet (ji-
nak užiteční služebníci) mu poskyt-
nou vše potřebné k úspěšnému a
šťastnému životu.
Slíbili jsme si něco aktuálního. Ak-
tuálnost je už v tom, že Ježíš Kristus
je tentýž včera i dnes - i na věky.
Zdůrazňuji to, neboť náš drahý
národ má ve své krátkozrakosti za
aktuální jen to, co se děje právě dnes.
Jako by se jindy nic významného
nestalo. Stalo se, že Bůh se stal člo-
věkem: Svatý přišel mezi nás, ale
nespálil nás svým spravedlivým
hněvem, nýbrž objal nás svou lás-
kou, daroval nám svou spravedlnost
a poslal nás zvěstovat slovy a skutky
jeho pravdu a lásku. Pro mne je to
aktuální, na výsost významné.

Kdy to doceníme, že Bůh se stal člo-
věkem, ne privilegovaným princem,
jenž je odvolán z boje v Afganistanu,
jakmile se má s ostatními pěšáky
dostat do nebezpečí smrti. Jeho
pravé lidství záleží v tom, že se sku-
tečně narodil za římského císaře
Augusta (63 - 14) v malém městečku
Betlémě. Jedl a pil, měl hlad a žízeň,
radoval se i plakal. Ztotožnil se s
naším lidstvím, narozením i smrtí.
Malé a skrovné muselo být jeho byd-
liště, necestoval, nejdál byl v Cesareji
Filipově v severní Galileji při prame-
ni Jordánu, nepočítáme-li nechtěný
pobyt na útěku v Egyptě. Na hori-
zontu, kam dohlédl, viděl kříž a
hrob. Úděl lidského bytí prožil až do
dna: byl odsouzen, potupen, zbičo-
ván a ukřižován: Ejhle, člověk! Kdo
tady žádnou aktuálnost nepociťuje,

asi se odstěhoval dál, do jiného
domu a přišel o slávu jeho přítom-
nosti; vždyť měl uslyšet, že Ukřižo-
vaný byl vzkříšen jako první z nás.
Běda, opouštíme ho, ale zase sláva -
on nás neopouští.
Aktuálnost Ježíšova narození je
zvláště v tom, že s naším člověčen-
stvím vzal na sebe náš hřích a hle,
my hříšníci stojíme díky Kristu Pánu
před Bohem, jako bychom nikdy
žádný hřích neučinili: Smíme si od-
dechnout a svobodně žít beze stra-
chu ze smrti a odsouzení. Tak nám
to v neděli předložil v Blahoslavově
domě z evangelia bratr farář Ctirad
Novák, klidně při vědomí, že evan-
gelium Ježíše Krista nepotřebuje náš
zvýšený řečnický výkon. Neboť dát
vůči hříšníkům přednost milosti

Zlému vyhrocení kampaně se oba kandidáti ubránili. Stalo se, že
při jednom mítinku, když bylo vysloveno jméno Obamy, vyřvávali
přítomní „terorista", či dokonce „zabte ho!" a "dolů s jeho hlavou".
McCain přímo k nim zvolal, že  Obama je "slušným člověkem", kte-
rého se "není třeba bát coby prezidenta". Poté se ozývalo bučení a
hvízdání. Také Obama mírnil své příznivce, pokud jejich reakce
byla pod bodem ponoru. V samém závěru kampaně, když začal
McCain ztrácet procentní body, ozval se před poslední debatou:
„Obamovi naplácám, víte co?". Pokusem o zesměšnění Obamy bylo
také několik klipů, na nichž je Obama ironicky srovnáván s
Mojžíšem, a to ve výňatcích z projevů se záběry ze slavného filmu
Desatero přikázání režiséra Cecila B.De Milla. Vcelku se však
hlavní aktéři drželi,  McCain nejednou proti svému naturelu. 
Oba soupeři museli čelit tomu, že byli bezmála činěni zodpověd-
nými za výroky kazatelů, jejichž bohoslužby navštěvovali.  Nebylo
doloženo, že by sami jejich názory zastávali a prezentovali na
veřejnosti. Tak byl McCain označován za příznivce pastora Johna
Haggee a musel se jej veřejně zříci, neboť ten mimo jiné učil, že k
holocaustu došlo dle Boží vůle. Osvětim byla dle něj jednak Božím
trestem na židech, jednak i projevem Boží lásky, neboť jen díky
holocaustu mohli získat svůj stát. Na druhé straně označil hurikán
Katrinu (2005 v New Orleans) za Boží trest; jednak za povolení fes-
tivalu homosexuálů, jednak že president Bush přiměl Ariela
Sharona k ústupkům vůči Palestincům. Jindy zase označil
Evropskou unii za Antikrista. Podobné věci mají být v jeho údajně
eskamotérské teologii, v knize „Jerusalem Countdown", jíž bylo
vydáno 600.000 výtisků.
Oživení v tomto směru určitě znamenalo začlenění Sarah Palinové
do volební kampaně (vystudovala bakalářské studium žurnalistiky
a komunikace na universitě v Idahu). Volbou své viceprezidentky
McCain překvapil. Bezesporu tak šikovně navázal na popularitu
političky  Hillary Clintonové. Přinejmenším potěšil Američanky,
jistě i i část mužské populace. Palinová má dar upoutat pozornost a
provokovat gesty i slovy. Kromě toho vstoupila do kampaně z okra-
jové Aljašky se zkušeností tamní čelné, avšak provinční političky,
byť guvernérky. Její manžel je podnikatel, mají pět dětí; odmítla
potrat u posledního syna postiženého Downovým syndromem.
Jaká je její křesťanská orientace? Hlásí se k radikálním sborům let-
niční církve, které navštěvuje. Její postoje jsou výrazně fundamen-
talistické, občas se citují její úletová vyjádření. Tvrdí se, že u kon-
zervativních Američanů by v tandemu mohla McCaina posílit.  Ve
válce v Iráku je také její syn; o válce hovořila jako o Božím plánu.
Bylo možno zhlédnout video, jak před vstupem do volební kampa-
ně přijala ve sboru požehnání proti démonským silám. Jinak je
ovšem těžké odlišit její postoje od prostředí, k němuž patří. To
samo o sobě, i její nezkušenost v zahraničně-politických otázkách,
mohlo McCainovi vadit; uvádí se, že jej přesvědčil jeho volební
štáb. 
Na druhé straně měla Palinová určitě vylepšit McCainův nábožen-
ský deficit v očích fundamentalistů. Sama nesmírně striktní ve

Válečný veterán John McCain 
prezidentem? (II)

Pravý Bůh a pravý člověk aktuálně

ZAOSTŘENO DO DÁLKY

AKTUALITA

Znáte to, člověk zajišťuje náležitý
dozor, ale ten se ukáže jako nená-
ležitý, když se něco stane.
Logicky, kdyby náležitý byl, tak k
nehodě či škodě nedojde. Zlaté
pravidlo říká: "Kdo nic nedělá, ten
nic nezkazí." Aktivní lidé si ani
často neuvědomují, jak riskují.
Jen si představte, že se vám svěře-
né dítě zraní. Nebo způsobí ško-
du, kterou musíte zaplatit. Možná,
že namítnete: "Snad jste pojištěni a
máte mít školení." No to ano, ale
ruku na srdce: "Splňujeme všech-
no?" Má nedělní besídka směrnici
o zajištění dozoru nad dětmi? Už
správce kostela vypracoval evaku-
ační plán? Je prováděn pravidelný
úklid dle požadavku hygieniků?

A co další předpisy? Jistě, je
možné si říci, že pro církev jsou
závazné pouze morální zákony a
že v atmosféře lásky se přece ne-
budeme s nikým soudit. Jenže pak
přijde rána a ejhle! Najednou se
hledají hnidy. Pragmatické po-
řekadlo varuje: "Na prvním místě
jde vždycky jen o peníze." A kdo
jich má na rozhazování?
Závěrem bych chtěl vás čtenáře
povzbudit. Pokud jste ve sborech
či v obecně prospěšných organiza-
cích aktivně činní, neustávejte ve
svém snažení a věřte Bohu, že se
vás v těžkých zkouškách zastane.
Hlavně: "Stále se radujte a v mod-
litbách neustávejte." (1Te 5,16-17)

Ivo Kraus

Rizika odpovědnosti

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 4
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JAROSLAVA JESCHKEOVÁ ZEMŘELA
Přešla přes údolí stínu smrti 11. září 2008 a nebála se zlého, vždyť s ní byl
Pán pánů a Král králů. Přešla do církve zvítězilé. Mnozí jsme to ani nevě-
děli. Sestra Jeschkeová, roz Altmanová, vdova po prof. J. B. Jeschkeovi,
zemřelém před 31 lety, patřila do evangelického sboru v Nymburku. Byla
dlouholetou varhanicí. Sama píše, že hrála s menšími přestávkami 60 let.
Vděčně vzpomínáme na její práci v seniorátním pěveckém sboru. V
posledních dvou letech nemoci byla její velikou oporou sestra farářka a
další sestry ve sboru. Pánu Bohu samému děkujeme za její život, za její
ruce a srdce ochotné k službě i za její radostné úsměvy.

-mf-
MIRKO NAGY 1917-2008
Dne 24. září 2008 zemřel v Brně ve věku nedožitých 92 let br. farář a senior
Mirko Nagy. Pocházel ze starého šlechtického maďarského rodu, jehož něk-
teří příslušníci jako faráři přišli k nám po vydání tolerančního patentu, poně-
vadž zatím nebyl dostatek domácích teologů. Působili v našich sborech až
do dnešní doby. Žel, zesnulý byl poslední toho jména v řadách našich kaza-
telů.
Mirko Nagy se narodil ve Kšelích u Čes. Brodu, kde jeho otec Oskar byl
téměř po padesát let farářem. Vyrůstal mezi devíti sourozenci. Po gymnáziu
studoval nejprve na filosofické fakultě UK. Po uzavření vysokých škol nacis-
ty vypomáhal otci v rodném sboru, a hned po ukončení II. světové války se
přihlásil na Husovu evangelickou fakultu ke studiu bohosloví. V Praze
poznal s. Martu Běťákovou, která pracovala v kanceláři synodní rady, s níž
se později oženil. Stala se mu věrnou pomocnicí ve sborech, v nichž působil.
Byly to vlastně jen dva sbory. Vilémov u Golčova Jeníkova, kde pracoval 
17 let, a Rovečné, kde působil 14 let.
Vilémovský sbor byl jeho první láskou, kde měl řadu upřímných přátel a
těšil se vážnosti také u katolických obyvatel. V sídle sboru bylo totiž jen
několik našich rodin. Těžiště práce spočívalo v široké diaspoře, kterou
obstarával s nevšední obětavostí. Byla to tvrdá práce, v létě v zimě do pod-
hůří a na hřebeny Železných hor. Vždycky se však rád do Vilémova vracel
a jeho paní je tam pochována. Také v Rovečném za příznivějších a soustře-
děnějších okolností konal věrně svoji práci v duchu biblicko-reformovaném
a získal si tam dobré přátele. Velkou pomocí mu tam byl svérázný dlouho-
letý kurátor František Kadlec.
Do důchodu odešel r. 1979; prožíval jej nejprve ve svém domě v Drnovicích
u Lysic a po smrti své ženy v rodině své dcery Marty, výborně opatřen, a to
i po stránce zdravotní. Tam také po delší nemoci mezi svými tiše skonal.
Br. Nagy neměl rád okázalosti a sentimentální řeči. Byl spíše málomluvný a
uzavřený, ale když promluvil, tak upřímně. V době totality jednal jako se-
nior s církevními tajemníky se svobodným nadhledem, jako by v něm bylo,
v dobrém smyslu, něco z onoho hrdého uherského magnáta. Neshledali
byste v něm žádné šalebnosti nebo křiváctví.
S br. Nagyem jsme se rozloučili dne 4. října v Brně, Červeném kostele za
velké účasti bratří a sester. Kázal br. synodní senior Joel Ruml na texty, které
si zesnulý sám vybral: Pl 3,57 a L 24,29.
Zachováme milého bratra v dobré paměti a věříme, že jeho pochodeň bude
předávána dál v rodině i v církvi. 

-oko-

„Ještě jsem tady." Název pořadu, 
v němž dokumentaristka Tereza
Brdečková hovoří s vitálními seni-
ory (dříve narozenými), se české-
mu čtenáři spontánně vybaví
hned u dvou článků z letošního
říjnového čísla francouzského mě-
síčníku Esprit. 
„Ještě žijící (encore vivants) – to je
důležitý výraz," zdůrazňuje protes-
tantský myslitel Paul Ricoeur, když
u smrtelně nemocných upřednost-
ňuje uvedenou charakteristiku
před označením „umírající (mori-
bonds)". Citát z Ricoeurových kon-
ceptů a poznámek, jež byly posmrt-
ně vydány v loňském roce (Ricoeur,
P.: VIVANT JUSQ’UA LA MORT
suivi de FRAGMENTS, Paris, Le
Seuil 2007), uvádí Jacques Ricot v
říjnové revue Esprit, kde uvedenou
publikaci přejně, byť s některými
výhradami k její celkové koncepci,
recenzuje.

Dekulturací (opakem akulturace),
tj. zrušením a zpřetrháním vazby
mezi náboženstvím a kulturou se
v tomtéž čísle Espritu zabývá
Olivier Roy v článku s názvem Se-
kularizace a proměna nábožen-
ství. Právě dekulturace (décultura-
tion) je podle Roye charakteristic-
ká pro letniční formu protestantis-
mu jakožto náboženství, jež je
momentálně spolu s mormon-
stvím celosvětově nejvíce na po-
stupu. Článek, v němž lze najít
některá obecně málo známá fakta
(např. že Jižní Korea vysílá v pro-
centním přepočtu na obyvatele do
světa největší počet protestant-
ských misionářů, že úřední vnuco-
vání islámu v Iránu vede k sekula-
rizaci tamního obyvatelstva apod.),
je rozsáhlým výňatkem z úvodu
ke knize téhož autora. (Ta vychází
v říjnu pod názvem Svatá nevědo-
most - čas náboženství bez kultu-

ry, a to rovněž v pařížském nakla-
datelství Le Seuil.) Autor zdůraz-
ňuje zejména, že teorie střetu civi-
lizací či kultur neumožňuje uspo-
kojivě pochopit nové, živé, postu-
pující formy náboženství, které
sám označuje jako „tektonické".
Fundamentalistické formy nábo-
ženství jsou, na rozdíl od forem
tradičních, podle něj nejlépe uzpů-
sobené globalizaci. V glosolálii
(mluvení jazyky) dosashuje podle
Roye dekulturace vrcholu: Bůh
zde hovoří takříkajíc bez (kultur-
ního) kontextu.
Tolik dva podnětné příspěvky z
říjnového čísla francouzského ča-
sopisu Esprit, z nichž jako by
zaznívala dvojí ozvěna úvodem
zmíněného konstatování: „Ještě
jsem tady!" Snad jejich stručné shr-
nutí povzbudí i čtenáře našeho
týdeníku.

František Schilla

Z církví u nás Ještě tady!

Čechoslovakismus vychází z před-
stavy existence jednoho českoslo-
venského národa, který je složen z
Čechů hovořících českým jazykem a
Slováků hovořících jazykem sloven-
ským. Bez této koncepce by nebylo
možné požadovat vytvoření samo-
statného státu, protože po první svě-
tové válce na území Čech, Moravy,
Slezska a Slovenska byly i jiné počet-
né národnostní menšiny, a to dokon-
ce silnější než menšina slovenská.
Takto Češi a Slováci početně tvořili
nadpoloviční většinu v nové repub-
lice a byli pány na svém území.
Tehdy ještě Slovák se necítil býti
Slovákem, jak je tomu dnes, k tomu
došlo až mnohem později. V Ra-
kousko-uherském soustátí se nám
Čechům také říkalo Slované rakou-
ští a Slovákům Slované hornouher-
ští. 

Teprve až od konce první poloviny
19. století se začala prosazovat spi-
sovná forma slovenského jazyka a
ne všude byla hned přijímána. Do
té doby se vše psalo maďarsky,
německy a sporadicky i česky, když
nemnoho Slováků studovalo na
pražské universitě. Jan Kollár, na-
zývaný apoštolem slovanské vzá-
jemnosti a autor Slávy dcery, se ni-
kdy se zavedením spisovné sloven-
štiny nesmířil a psal celý život jen
českým biblickým jazykem, jak se
tehdy říkalo. Jeho ideálem bylo pro-
sadit jednu slovanskou řeč pro
všechny Slovany, když češtinu, slo-
venštinu, srbštinu, polštinu, ruštinu
a pod. považoval jen za slovanské
dialekty. V Německu se podařilo
sjednotit všechny Němce a dát jim
jeden společný spisovný jazyk,
který vycházel z klasického Luthe-
rova německého překladu Bible.
Totéž chtěl Kollár pro všechny
Slovany, jeden spisovný jazyk. Byl
ochoten mnohé své národní (kme-
nové) rozdíly obětovat. Ale poměry
mezi Slovany byly jiné, nepodařilo
se mu to.
Slovenská evangelická církev pou-
žívala ještě za první republiky při
svých bohoslužbách českou Kralic-
kou bibli i český zpěvník zvaný
Tranoscius. Až po druhé válce se
zmohli na vlastní překlad Písma i
zpěvník. Zde bylo vždy pochopení
pro českou a slovenskou vzájem-

nost. Také vědomí, že všichni Slo-
vané mají společný původ.
Když čeští úředníci po válce prová-
děli na Slovensku sčítání obyvatel a
ptali se na národnost, mnohdy se
nedočkali žádné odpovědi. Lidé
říkali často, že býti Čechem, Slo-
vákem nebo Maďarem je jedno, na
tom nezáleží, že budou tam, kde
bude lépe. Sjednocený stát přinesl
Slovákům prosperitu, vzdělání a
především potřebné zázemí pro
vnitřní obrození, protože tvrdá
maďarizace skončila. Ke slovenské-
mu národnímu obrození docházelo
prakticky až za první republiky,
mnohem později než u nás a jinde.
Byli tam i odpůrci čechoslovakis-
mu, kteří se báli pozvolného počeš-
tění Slováků. Nejsilnější hlasy vy-
cházely z řad nacionalistických kle-
rikálních katolíků. Dále to byla sku-
pina autonomistů, které podporo-
vala komunistická strana. Proces
odmítání čechoslovakismu byl
završen v r. 1968 ústavním záko-
nem o československé federaci
dvou rovnoprávných národních re-
publik – české a slovenské socialis-
tické republiky, tvořících spolu
ČSSR. I ta se rozpadla, když volání
Slováků po samostatnosti Praha
vyslyšela. Dnes mluvíme o velmi
dobrých vztazích dvou nezávislých
sousedních států, členů Evropské
unie, ale to už je o něčem jiném.

Miroslav Hloušek

O čechoslovakismu

(Z francouzského měsíčníku Esprit: k tzv. dekulturaci)

věcech morálky se dočkala dvou nepříjemností
během kampaně. Jednak musela přiznat, že ona i
její manžel činili nátlak, jehož následkem přišel o
zaměstnání manžel  její rozvádějící se sestry (háji-
la se, že z toho neměla žádný zisk), jednak její
sedmnáctiletá dcera přišla do jiného stavu se stej-
ně mladým hokejistou (obratem jej předvedla v
šatech a kravatě před kamery s dohodou o man-
želství). Obstála celkem nad očekávání v debatě
vůči soupeři na křeslo viceprezidenta Joe
Bidenovi, který je vysoce vzdělaný a zkušený
politik (profesor práv, člen senátu v Delaware,
specializuje se na mezinárodní politiku; římský
katolík).
Situace je, zdá se, vyrovnaná. Pro McCaina přišlo
však nepříznivé vyjádření dvou protagonistů
americké scény. Bývalý ministr zahraničí Bushovy
vlády, Colin Powell (předchůdce Condoleezza
Rice), dva týdny před volbami vyslovil v televiz-
ním interview NBC podporu Baracku Obamovi.
Sám je oponentem války vedené v Iráku. Zdůraz-
nil, že Obama dokáže vést USA. Ocenil, že jeho
kampaň je otevřená, zasahuje a inspiruje většinu
obyvatelstva a v případě, že vyhraje, budou mít
Američané důvod k hrdosti a nadšení zavládne i v
zahraničí.
Pro konzervativní veřejnost je důležité, že dva
týdny před volbami celostátně vlivný kazatel Rick
Warren se vyslovil jednoznačně pro Obamu. Je
autorem knih „Moc ke změně tvého života",
„Odpovědi na životně důležité otázky", „Metody

osobního studia Bible"; v češtině vyšly v naklada-
telství Návrat tituly „Proč jsme vůbec tady?" a
„Cílevědomá církev". Jeho sbor Saddleback
Church (v neděli na bohoslužbě 20 000 účastníků)
založil 34 další sbory a vyslal přes 4.500 svých
členů na misii do celého světa. Údajně 350.000
pastorů a vedoucích sborů z více než 125 zemí se
již zúčastnilo jeho seminářů v 18 jazycích. 
V našem přehledu jsme se věnovali především
náboženskému pozadí americké volební scény. Je
bez diskuse, že ani ateista, ani nekřesťan by v
USA nebyl zvolen. Co však bude nakonec určují-
cí? Propad ekonomiky spíše než válka, či funda-
mentalismus? Nakonec ovšem bude každý volič
za plentou nezřeně volit sám. Barva pleti, stáří či
mládí, žena či muž, zkušenost či nezkušenost
mohou způsobit výchylku tím či oním směrem,
včetně  motivů jiných než racionálních. Čechoa-
meričan Erazim Kohák ve svém rozboru dohlédl
ke dvěma pojetím amerického snu, který je v
lidech hluboko zakódován. Ten první představuje
Obama: sen o otevřenosti, štědrosti, nadání, nadě-
ji, víře v demokracii, solidaritě a sociální sprave-
dlnosti. Dnes je svázán s ekonomickou situací,
realitou, v níž 40 milionů Američanů nedosáhne
na zdravotní pojištění. A dále sen blízký
McCainovi: zaručení, že za tvrdou práci bude spo-
lehlivá mzda. I v jeho případě krize ekonomiky
nenahrává stabilizaci spotřeby. Zdá se, že jsme se
věnovali náboženským - a skončili v hospodář-
ských poměrech.

Jan Kašper

Válečný veterán John McCain 
prezidentem? (II)

Dokončení ze str. 1

Sestra Eva Žárská nesouhlasí v
ET-KJ 29/2008 s psaním bratra
Emanuela Vejnara. Svůj nesou-
hlas vyjadřuje podivem: Což to
není ten bratr, který psává do KJ?
A psát do KJ (musíme si domys-
let) přece znamená psát tak a tak?
Jako píšu já?
Mne naopak těší, že KJ svlékají
zatím alespoň občas svůj uni-
formní procentralistický kabát a
hledají své pochopení a svůj
výraz širšího společenského
vidění. Rozšíří se tím přirozeně i
okruh nesouhlasů. Například o
sestru Žárskou. Ale proč bych
měl vždy nesouhlasit právě jen

já... a například právě s psaním
sestry Žárské? Když mohou být
pohoršení a hněvat se i jiní? 
Domnívám se, že KJ nepotřebují
předhotovenou ideologii. A bra-
tru Vejnarovi fandím. Jde vždy
jen o to, aby naše snahy o nápra-
vu věcí lidských byly založeny
na dobrých a hlubších znalostech
a na měřítku, které evangelijně
přesahuje běžná partajnická psa-
ní. To pokládám za jediné platné
kritérium pro veškerou církevní
politiku i pro formování profilu
KJ. U bratra Vejnara, u sebe - i u
sestry Žárské. 

Ilja Herold

O profil Evangelického týdeníku
Kostnické jiskry



To je podtitul knihy BRNEM CES-
TAMI POKOJE, která vyšla letos v
nakladatelství L.Marka v Brně.
Vydání je v českém a německém
jazyce. Publikace vznikla z iniciati-
vy rakouské a české Ekumenické
rady církví, má sponzory z obou
stran a velmi přijatelnou cenu.
„Na návrh rakouské strany bylo za
příklad zvoleno Brno – město, kde
vedle sebe a spolu existovalo oby-
vatelstvo německé i české, nábo-
ženské komunity katolické, protes-
tantské, pravoslavné, židovské.
Jejich vzájemné vztahy nebyly bez
napětí. V průběhu práce se však
ukázalo, že minulé antagonismy
(nesmiřitelné protiklady JN) jsou
namnoze překonány a vzájemné
vztahy se staly dobrými a plodný-
mi." To je krátký citát z Úvodu od
českého Prof.Dr. Pavla Filipiho a
rakouského Prof.Dr. Karla W.
Schwarze. Po této úvodní kapitolce
následuje dalších čtrnáct kapitol o
Brně a jednotlivých církvích, při-
bližně od pěti do víc jak dvaceti
stran. Na začátku je všeobecná
kapitola od Mileny Flodrové o his-
torii města s krátkým názvem Brno
a pak následují části zpracované
jednotlivci nebo skupinami z růz-
ných církví. U Židů je velmi zřetel-
ně vidět, že mají dlouhou a pohnu-
tou historii sahající daleko před
počítání našeho letopočtu. Staro-
bylost i současnost je cítit u řím-
ských katolíků a původně pravo-
slavných řeckokatolíků v unii s
římským katolictvím od r.1596. Ta-
ké evangelíci mají několikasetletou

tradici. V této kapitole jsme se sna-
žili popsat nezastřeně vztah evan-
gelických Čechů a Němců, který
vycházel z národnostních pnutí,
teď již dávno překonaných. Ně-
mečtí evangeličtí faráři v Brně byli
různí, od toho, který vydával Ži-
dům křestní listy, aby je zachránil,
až po přesvědčeného fašisty, který
umístil i do kostela hákový kříž.
Ostatní kapitoly popisují vývoj i
současnost mladších církví. Staro-
katolickou, pravoslavnou (historic-
ky velmi starou , ale v Brně je až z
20.let 20.stol.), Církev českosloven-
skou husitskou, Církev bratrskou,
Evangelickou metodistickou (která
má téměř třistaletou historii, ale v
Brně je nejmladší), Bratrskou jed-
notu baptistů, Církev adventistů
s.d. a jednu z nejnovějších Apoš-
tolskou církev. Mezi českou a ně-
meckou částí je několikastránková
obrazová příloha, která doplňuje
texty. V Brně existují i nezmíněná
uskupení křesťanů např. Křesťan-
ské sbory, Slovo života, Ježíš přijde,
Křesťanské společenství atd. Ve
městě působí také sbory Svědků
Jehovových, mormonů a jiné ne-
křesťanské skupiny včetně věřících
první islámské mešity na území ČR. 
Ještě než se dotknu některých (dle
mých zkušeností) nepřesností, chci
povědět, že kniha se dobře čte a
kapitoly o historii Brna a jednotli-
vých církvích včetně Židů se dopl-
ňují.
Škoda, že není uvedeno několik asi
ne už všeobecně známých skuteč-
ností, například: 1. Řeckokatolické

bohoslužby nebyly obnoveny až v
roce 1992, ale už po roce 1968 konal
farář Jakub Hradil bohoslužby této
církve v kostele na Josefské ulici. 2.
Pravoslavný kostel bývá každou
neděli plný, většinu návštěvníků
tvoří mladí, v Brně pracující Ukra-
jinci; méně je jich už na řeckokato-
lických bohoslužbách. 3. Po řadu
roků bylo v Brně zvláštností, že do
povolení kremací u římských kato-
líků konal jejich pohřby v kremato-
riu starokatolický farář Jan Heger a
oznamoval vzpomínku na zemřelé
na následující neděli, a tak v kapli v
Domě šlechtičen nebo v bývalém
minoritském refektáři (jídelně) na
Orlí ul. bylo každou neděli na
prasknutí. 4. U Římskokatolické
církve není ani zmínka o skryté
církvi za socialismu. V Brně jsme
měli moravské středisko této círk-
ve,mnohem četnější jak pražské, se
známým biskupem Felixem Davíd-
kem, se studiem teologie a s mno-
hými vysvěcenými jáhny, kněžími
a biskupy a s jejich pozdějším složi-
tým začleňováním do církve. 5.
Možná se CČSH měla zmínit o
úspěšném překonání dvou nedáv-
ných selhání (už někdejšího patri-
archy a také již bývalého pražského
biskupa), která nás zneklidňovala a
ovlivňovala život jejich církve také
v Brně. 7. Jen pro úplnost kapitoly
Brno, spíš zeměpisně, Svitava
nepřitéká od Tišnova, ale od Svitav.
Uvedenou knihu čtenářům vřele
doporučujeme; ani nemusejí být
rovnou z Brna. 

Jiří Novák
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Křesťané a Židé v dějinách a současnosti

Ještě nedopad
do srdce a do života

podzimní list.
Je listopad

a sklizeň Boží 
v nedohlednu.
Ten list zde leží
tak jej zvednu

abych nedopad.

JAN KAŠPER

List pad

Ačkoli ctila konzervativní hodnoty,
až do konce v ní dřímalo malé nepo-
sedné děvčátko, vždy připravené k
nečekanému výroku nebo činu.
Snad to měla v sobě už od mateřské-
ho lůna. Těhotenství její maminky
diagnostikovali lékaři zprvu jako
nádor. Když se totiž Miruška narodi-
la, bylo její matce sedmačtyřicet a
otci sedmdesát. Její sourozenci byli
už tehdy velcí, a tak se Mirka stala
mazlíčkem rodiny. Protože rodiče
záhy zemřeli, stala se jí matkou její o
osmnáct let starší sestra Dobruška,
aby po dlouhá léta spolu sdílely
radosti i strasti života. Mirka ale
zůstala vždycky svá, poslušná i
vzdorovitá, vážná i veselá. 
Chci ji připomenout vám, kdo jste ji
znali, a přiblížit vám všem ostatním.
Mirka se narodila v Roudnici nad
Labem v rodině chemického inžený-
ra Antonína Štěpánka a jeho manžel-
ky Julie rozené Šťastné. Pokřtil ji
farář Benjamin Fleischer, s nímž ro-
dina udržovala přátelské styky. Po
otcově smrti odchází matka s oběma
dcerami do slovenské Modry, kde
Dobruška studuje evangelický uči-
telský ústav a bratr Slávek zakládá
rodinu. Na Slovensku matka umírá
a tak začíná společná cesta dvou ses-
ter Štěpánkových. Dobruška dostá-
vá učitelské místo ve Bzincích pod
Javorinou a Miruška dojíždí do ško-
ly v Novém Mestě n. V. V evangelic-
ké vesnici měla učitelka úctu i slušné
zaopatření. Tu se zrodila mnohá
celoživotní přátelství a obě sestry
vždy patřily mezi propagátorky
česko-slovenského bratrství. Přišel
však rok 1939 a s ním vypovězení
Čechů ze Slovenska. Bzinečtí evan-

gelíci svoji paní učitelku neradi pro-
pouštěli. Tehdy prý kdosi pověsil
soše Jana Nepomuckého na záda
batoh s nápisem: I já odcházím!
Dobrušce se pak naskytlo místo uči-
telky v Havřicích u Uherského
Brodu a Mirka začala chodit do zdej-
ší školy. Nikdy nezapomněla na
facku, kterou jí kterýsi učitel uštěd-
řil, když se podle slovenského pra-
vopisu podepsala Štepánková bez
háčku. Považovala to za neodpusti-
telnou křivdu. - Na brodském gym-
náziu našla mnohé přátele, s nimiž
se stýkala až do posledních let.
Hradišťského pana faráře Jadrníčka
ctila, rodinu jeho diakona Balabána
si zamilovala na celý život, zvláště
děti. V Brodě prožily Štěpánkovy
nesnadná válečná léta a hned po
jejich skončení jim nastalo další stě-
hování. Dobruška spolu s Jadrníčko-
vou dcerou Marií se zapojily do jedi-
nečného sociálního díla Přemysla
Pittra a Olgy Fierzové, v němž bylo
zachráněno několik set dětí, jež ve
válečném běsnění ztratily rodiny. V
duchu Ježíšově se v těchto domo-
vech potkávaly děti vítězů i poraže-
ných, Češi, Němci, Židé a další
národnosti. Ten smysl pro sociálně i
zdravotně postižené lidi patřil k zá-
kladním rysům obou našich sester a
přinesl mnohé dobré ovoce. Během
Dobruščina angažmá v Pittrově
dvouletce začala Mirka studovat na
pražské lékařské fakultě. V těch
letech po komunistickém převratu
bylo zázrakem, že studium mohla
dokončit, neboť se programově řadi-
la mezi ty studenty, kteří ve sleto-
vém průvodu v roce 1948 skandova-
li: Beneš na cvičiště, Gottwald na

smetiště! Z medicíny ji nejvíc zajíma-
la chirurgie. Po studiích dostala
umístěnku do Orlové, kde úspěšně
absolvovala chirurgickou praxi.
Další její působiště bylo ve Zlíně.
Tam se seznámila s kolegou Vilé-
mem Vignatim, jehož italský předek
se v 19.století usadil na Moravě a
jeho potomci se časem stali význam-
ným přerovským měšťanským ro-
dem. Vignatiovi se brali ve zralém
věku. Usadili se v Luhačovicích, kde
měli oba lékařská místa v lázních.
Jejich jediná dcerka Ivuška se však
narodila s těžkým postižením. Teh-
dy se Mirka bez váhání rozhodla, že
o dítě bude sama pečovat, manžel
byl spíše pro umístění v ústavu. Tak
žili každý svůj život. V té chvíli opět
přispěchala na pomoc Dobruška.
Ujala se Ivušky a umožnila Mirce
vrátit se k lékařskému povolání. V
době, kdy většina postižených byla
skryta v ústavech, jezdily sestry s
Ivuškou na vozíku po Luhačovicích
a tak ukazovaly, že láska dodává
postiženému hodnotu a důstojnost.
Jejich domeček v Luhačovicích a
přes léto byt ve sborovém domě v
Napajedlích se staly místy mnohých
setkání s lidmi z církve i necírkve.
Sestry Štěpánkovy se přátelily s
řadou lidí z okruhu Pittrova, z aka-
demické Ymky, ze slovenských círk-
ví, z okruhu komeniologů. Ekume-
nická otevřenost byla pro ně samo-
zřejmostí, takže se u nich dveře "ne-
trhly". Jejich kontakty se zahraničím
přilákaly pozornost státní bezpeč-
nosti, a tak se stalo, že Mirce byl v
době normalizace odebrán cestovní
pas. Protože byla jazykově mimo-

Smrt
Smrt je v dnešní době něčím, co se vehementně snažíme odstranit ze svých
životů. Smrt existuje pouze v nemocnicích, LDN – kách, ústavech... Když
se s ní máme setkat tváří v tvář, jímá nás jakási posvátná hrůza. Z čeho?
Snad z naší hříšnosti?
Ten, kdo je Božím dítětem, se smrti bát nemusí, a navíc: „Milostí tedy spa-
seni jste skrze víru." Jsme spaseni milostí. Tedy – jsme zachráněni Bohem
z jeho vlastní vůle. Pro nás smrt znamená jakousi vstupní bránu do nebe.
Tak proč se jí tolik bojíme? Jsme zase tam, kde jsme byli. Smrt a přemýšle-
ní o ní často vypadá jako bludný kruh, ze kterého se nelze dostat. Ale nás
z tohoto kruhu již vysvobodil Ježíš – ten, který přemohl smrt.
„Tu devicto mortis aculeo, aperuisti credentibus regna coelorum." Ty jsi
přemohl osten smrti, věřícím v tebe jsi otevřel nebeské království. Kde je
tvůj osten, smrti zlá? Jsi poražena Vítězem, Mesiášem, Synem člověka.

Sebepoškozování
Tento novodobý „trend" mladých lidí roste obludně rychle. Mnozí by se
divili, kolik mladých dívek má již nějaké zkušenosti se sebepoškozová-
ním. Ano, je velice jednoduché to odsoudit. Může za to ten nový hudeb-
ní styl, může za to špatná výchova, může za to... Pravá příčina je ale
někde jinde – v lidském nitru. Nevěřím tomu, že by se někdo řezal jen
proto, že chce být emo. Řeže se proto, že má psychické problémy. 
Mluvila jsem s některými lidmi, kteří tyto problémy mají, a na otázku,
proč to dělají, byla vždycky odpověď: „Já jsem to musela udělat. Protože
se mi potom ulevilo." Je to opodstatněno biologicky – po způsobení
jakékoli rány se okamžitě uvolní hormon „dobré nálady", serotonin.
Pocit štěstí těsně po říznutí je reálný. Většina lidí, kteří mají problémy se
sebepoškozováním, byli v mládí (i sexuálně) zneužíváni, nebo je trápí
nějaký dlouhodobý problém, např. v rodině. Časté je sebepoškozování
po znásilnění. Někteří lidé své rány vydrží dlouho skrývat, někteří se
svými jizvami chlubí...
Proč o tom píšu? Nesmíme být hluší k potřebám a bolestem druhých.
Nesmí nám být „ukradené“ osudy ostatních lidí. Psychické problémy
mají hluboké kořeny. Z vlastní zkušenosti vím, že psychicky nemocným
lidem se dá nejlépe pomoci modlitbou. Modlete se za ně, buďte s nimi,
ale hlavně s tím něco dělejte. Ano, začněme něco dělat. Nebo za nás
bude mluvit kamení.

Anna Šnoblová, CB Hradec Králové, 
19 let

MUDr. Miroslava Vignati, roz. Štěpánková 
(2.2.1927 - 16.9.2008)
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Bohoslužby

před zákonem je jedno z velkých
tajemství evangelia. 
A ještě i nyní si dejte dobrý pozor! O
pravost svého lidství, o jeho úplnost
byl a je Ježíš připravován tam, kde
se zamlčuje, že se narodil jako žid a
Žid (vyznání má přednost před pů-
vodem), Žid s rodokmenem od
Abrahama, jehož rodiče jsou Židé,
jeho matka je Židovka. Proto je ne-
patřičné, neslušné a zavádějící malo-
vat ji jako krásku Monu Lisu nebo
jako Číňanku, Rusku, Češku nebo
Afričanku. Své dítě, Ježíše, přinesla
do chrámu v Jeruzalémě, aby byl
obřezán. O jeho židovství nepochy-
bujeme, když jej sledujeme, dvanác-
tiletého mladíčka s pejzy, jak ho

vedou jeho rodiče o svátcích do
chrámu. A ještě se jim nedivíme, že o
jeho božství silně pochybují, mají ten
nárok za bláznovství. Nepochybo-
vali, že jejich syn je člověk, jakýsi
zvláštní, ale člověk.
Židé byli od počátku od národů a
pronárodů světa ponižováni a pro-
následováni, pro tu zvláštnost. První
genocida, kterou zaznamenala Bible,
se týkala židovského lidu v Egyptě.
Budete-li svým dětem malovat Pan-
nu Marii jako Češku, a jiní jako Čí-
ňanku či černošku, a podobně jejího
Syna Ježíše Krista jako pěkného
Čecha, a jiní jako Číňana nebo černo-
cha, uvedete je do zlověstného
omylu, že Židé, kteří jsou pomlou-
váni, biti a zabíjeni, jsou jacísi podiv-

ní cizinci, kteří si asi nebo jistě za-
slouží, co je postihuje, když nechtějí
být ve všem jako my a jako ta naše
arijská Panenka Marie a její arijský
Syn Ježíšek. 
Církev o tom od počátku věděla, ale
nechuť a nenávist vůči Židům trpěla
a později podporovala. Když hlása-
la, psala a vyznávala, že Ježíš Kristus
je pravý Bůh a pravý člověk, mohla
naznačit, že k pravému Ježíšovu lid-
ství patří neoddělitelně jeho židov-
ství, pejzy i jarmulka. Neudělala to.
Proto to děláme dnes my a píšeme a
vyznáváme, že Ježíš Kristus je pravý
Bůh a pravý člověk - ne světoobčan,
ale Žid a žid. 

Josef Veselý

DIAKONIE ČCE; STŘEDISKO BETLÉM
vyhlašuje výběrové řízení na místo vedou-
cího Domova Betlém v Kloboukách u Brna
(Jihomoravský kraj, okr. Břeclav). Domov
Betlém, který je organizační součástí stře-
diska, je zařízením rodinného typu, které
vedle kvality poskytovaných služeb staví
především na ekumenicky pojatých křes-
ťanských hodnotách. Sociální služby po-
skytované Domovem Betlém jsou určeny
převážně lidem s těžkým tělesným posti-
žením. Předpokládané datum nástupu do
funkce: od 1.1. do 1.3.2009 (podle možnos-
tí uchazeče).
Veškeré další informace o tomto výběro-
vém řízení a nutných předpokladech,
které musí uchazeč o tuto funkci splňovat,
najdete na internetovýché stránkách:
http://www.betlem.org.
Termín pro zaslání (podání) přihlášek: nej-
později do 21. listopadu 2008.
Adresa pro zaslání nebo osobní předání
přihlášek: DČCE; středisko BETLÉM, k ru-
kám ředitele Petra Hejla, Císařova 27, 
691 72 Klobouky u Brna.

Nabízíme k pronájmu prostorné bydlení
3+1 ve sborovém domě kazatelské stanice
v Lipové, v pěkném prostředí Drahanské
vysočiny (600 m. n. m.). V bytě je zavede-
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Českobratrská církev evangelická
AŠ, 352 01; Ne 10.00 /něm. 8.30/
Husovo nám. 3, f Pavel Kučera
ČERNOŠÍN, 349 58; Ne 10.00 (a.c.e);
14.30 (b.d)
Husova 249, f Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ, 331 52; Út 17.30
Nový obvod 137, a. Jiří Marván 
DOMAŽLICE, 344 01; Ne 9.00
Kostelní 93, a. Karel Šimr 
HORNÍ SLAVKOV, 357 35 Nové Sedlo;
Ne 12.45
Karlovarská 140, a. Radek Matuška
CHEB, 350 02; Ne 8.45
ul. 26. dubna 5, f Lubomír Líbal
CHODOV U KARLOVÝCH VARŮ, 357 35;
Ne 9.15
Dukelských hrdinů 281, f Radek
Matuška
CHRÁST U PLZNĚ, 330 03; Ne 9.30
Železniční 477, f Karel Šimr
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.15
Zahradní 33, f František Pavlis
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ, 345 06; Ne 9.00
Dělnická 359, a. Jan Satke 
KRALOVICE, 331 41; Ne 9.00
Žatecká č. 480, f Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, 353 01; Ne 10.00
Lidická 189/16, f Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC, 334 52; Ne 9.00
Husova 201, f Jan Satke
NEJDEK, 362 21; Ne 9.00
Husova 525, f Bob H. Ogola
OSTROV, 363 01; Ne 10.00
Jáchymovská 170 
PLZEŇ - KORANDŮV SB., 301 50; Ne 9.30
Anglické nábř. 13, f M. + H. Hama-
riovi
PLZEŇ - ZÁPADNÍ SB., 301 00; Ne 9.00
Němejcova 2, j Renata Šilarová
PODBOŘANY, 441 01; Ne 11.00 (a.c)
Politických vězňů 300, f Jana Kad-
lecová
PŘEŠTICE, 334 01; Ne 9.00
Rebcova 557, f Jan Satke
ROKYCANY, 337 01; Ne 9.30
Jiráskova 481/II, j Ondřej Pellar
SOKOLOV, 356 01; Ne 10.30
Petra Bezruče 501/7, j Pavel Knorek
STŘÍBRO, 349 01; Ne 10.00 (a.c.d.e)
Masarykovo nám. 15. a. Daniel Ma-
touš 
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.30
Máchova 357, f Alfred M. Satke

Církev bratrská
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Bulharská 2061/29A, Jan Valeš ml. 
KLATOVY, 339 01; Ne 9.00
Masarykova 367/III, Zdeněk Šplí-
chal 
PLZEŇ, 301 00; Ne 9.00
Doudlevecká 31, Zdeněk Šplíchal

Evangelická církev metodistická
HORŠOVSKÝ TÝN, 346 01; Ne 16.00
(b.d.e)
Nádražní 79, Zdeněk Eberle
KARLOVY VARY, 360 01; po domluvě
Zámecký vrch 45, Miloslav Čech
PLZEŇ 1 LOCHOTÍN, 323 00; Ne 9.30
Bolevecká náves 2, Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3, 301 24 ; Ne 9.00
Husova 14, Petr Procházka
TACHOV, 347 01; Ne 10.00
Náměstí Republiky 85, Milan Mrá-
zek

Bratrská jednota baptistů
AŠ, 352 01; Ne 9.00
Táborská 9, Alois Boháček
CHEB 1, 350 02; Ne 9.00 
Libušina 4, David Sláma
CHEB 2, 350 02; Ne 9.30
Mírová 6, Jan Katušťák
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Závodu míru 112
KRASLICE, 358 01; Ne 10.00
Fučíkova 1639 
SOKOLOV, 356 01; ne 9:30
Brněnská 486, Michal Jílek
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.00
Havlíčkova 42, Jaroslav Pospíšil

Pozvánky

Oznámení

DRUHÝ SBOR ČCE V PRAZE 3-ŽIŽ-
KOV SI PŘIPOMÍNÁ V TOMTO ROCE

80 LET OD ZALOŽENÍ SBORU. 
V rámci oslav srdečně zveme na
vernisáž výstavky k tomuto výročí,
která se uskuteční v modlitebně
našeho sboru v neděli 16.11.2008.
Po bohoslužbách si bude možno
prohlédnout výstavku fotografií a
dokumentů z historie sboru a vy-
slechnout krátké vzpomínky pa-
mětníků. 
Srdečně zveme!

* * *

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE zve na úterý 
11. listopadu v 17.30 h do přízemí
kláštera Emauzy na besedu s doc.
RNDr. Martinem Branišem, CSc. 
z Ústavu pro životní prostředí
Přírodovědecké fakulty UK na
téma Znečistěné prostředí.
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Dokončení ze str. 1

no plynové ústřední topení. Drobné sta-
vební úpravy jsou nutné, avšak výši inves-
tic do oprav lze odečíst z nájemného.
Staršovstvo FS Prostějov, U kalicha 1, 796
01 Prostějov. 

č. 35

řádně vybavená, byli jí přidělováni i
německy mluvící pacienti, ale pouze
z NDR, nikoli z Rakouska. V tomto
nesnadném období se zřejmě Mirka
rozhodla vydat většinu svých sil
Ivušce. Přitom ale nezatrpkla a ne-
nechala svůj intelekt ležet ladem.
Kvůli přísunu objektivních informa-
cí si obstarala vídeňskou televizi a
zásobovala své okolí nejnovějšími
zprávami. V její nelehké situaci jí byl
velmi blízký osud židovstva. Ne-
viditelnými kanály k ní připutovaly
spisy Ben Chorina a Lapideho, které
překládala z němčiny a na stroji ro-
zepisovala a darovala známým,
zejména farářům. Překládala i další
autory, třeba katolíka Rahnera, ale i
židovské detektivky. Tento žánr si
velmi zamilovala a žertem říkala, že
většinu svých znalostí má z četby
detektivek. Mně samotnému slouži-
la po léta tzv. výstřižkovou službou,
kdy z různých novin vybírala zají-
mavé zprávy a posílala mi je, abych
se jako farář mohl věnovat teologii, a
přitom byl "in". Toto "Ivuščino" ob-
dobí skončilo v roce 1990 úmrtím
milované dcerky, které Mirka jako
matka zvládla s nevšední vnitřní
silou. Nedlouho poté se musela roz-
loučit i s Dobruškou. Toto předpo-
slední období Mirčina života je cha-
rakterizováno cestováním a službou
hradišťskému sboru. Sborová part-

nerství s holandskými i německými
evangelíky umožnila Mirce konečně
vycestovat za hranice a tak využít
své perfektní jazykové výbavy.
Angažovala se zejména v kontak-
tech s nizozemským sborem Berkel-
Rodenrijs. Při setkáních překládala,
mimo ně vedla korespondenci. Byla
velmi společenská a vtipná, a proto
nesmírně oblíbená. "Frau Doktor
Vignati", to je v Berkelu pojem. Ces-
tovala neúnavně, bez potíží se uplat-
ňovala i při setkáních dětí a mláde-
že, protože se v ní skrývala duše
dítěte prostá předsudků a moralizo-
vání. V paměti mnohých zůstává se
svou typickou cigaretou a šálkem
kávy, s úsměvem a humorným pří-
během v záloze. Smála se: Když žila
Dobruška, vyčítala jsem jí řeč v
"epické šíři", a teď to sama dělám
stejně! Za Ivuščina života se Mirka
sborového života neúčastnila; Ivuš-
ka byla její "omluvenka". Potom
však našla ve sboru své místo. Po
Dobrušce převzala Mirka službu v
hradišťském staršovstvu. Doma v
Luhačovicích chodila pravidelně na
bohoslužby i biblické hodiny. Ujala
se sborových oznámení a přednáše-
la je s jedinečnou jazykovou vytříbe-
ností a sobě vlastní noblesou. 
Poslední, nejtěžší Mirčino období
začalo operací v říjnu 2007. Jako lé-
kařka věděla, že nebude dlouho žít.
Do konce však nepřestala bojovat.

Nenaříkala ani nevyčítala. Milovala
život, vážila si každého dne, byla
vděčna za každé dobré setkání.
Bránila se nemocnici i hospicu, chtě-
la umřít doma. Toto přání se jí splni-
lo (na rozdíl od dvou nesplněných:
svézt se drezínou a na "riesenradu"
ve Vídni). Její zápas s nemocí trval
necelý rok. Zde bych rád vyzvedl
sílu církevního společenství, bez
něhož by Mirčin pobyt doma nebyl
myslitelný. Poděkování za nezištnou
službu patří zejména rodině Ševčíko-
vých, zvláště Marušce z Doubravky,
Libušce Kubíčkové, luhačovské cha-
ritě a všem vám, kdo jste Mirku nav-
štěvovali, jí telefonovali nebo psali,
všem, kdo jste se za ni modlili. Smrt,
přes niž, jak pevně věříme, vešla
paní doktorka Vignati do plné svo-
body, nastala v úterý 16. září 2008 v
ranních hodinách. Při pohřebním
rozloučení řekl farář Marek Váňa, že
s paní doktorkou nikdy nemluvil o
víře. Tím jistě nechtěl o její víře po-
chybovat. Pobožné fráze jí totiž byly
z duše cizí. Celý život paní MUDr.
Miroslavy Vignati však vyznívá jako
jednoznačné vyznání víry v Toho,
jenž nepozorován vede náš život stí-
nem i světlem, aby se nám nakonec
stal věčným, bezpečným příbytkem
(Žalm 90). Soli Deo gloria, samému
Bohu sláva.

Jan Hudec, synovec h.c., 
farář ČCE v Liptále

MUDr. Miroslava Vignati, roz. Štěpánková
Dokončení ze str. 3

Prvního srpna zemřel ve věku 82 let
dlouholetý presbyter a kurátor strašnic-
kého sboru Daniel Titěra. Patřil k nej-
větším pamětníkům dějin sboru, který
mu byl opravdu druhým domovem, po
léta také druhým pracovištěm. Jako
kurátor pracoval po celé čtvrtstoletí po
boku faráře Jiřího Lejdara, po jeho smrti
se staral o provoz sboru a o nástup nové-
ho kazatele. Tichý a nenápadný, obětavý,
moudrý, velkorysý, schopný tišit napětí
a smiřovat protikladné názory.

Sborový dopis strašnického sboru
ČCE.

Tenkrát, před … nebyly schůze star-
šovstva ve Strašnicích nuda a ztráta
času. Naopak. Vášnivé diskuse o
charismatickém hnutí, jeho důra-
zech, přínosech a úskalích (mládež
ve svých večerech „zkoušela" gloso-
lálii!), kritika nízké úrovně dopisů
posílaných k narozeninám starších a
starých členů sboru, nikam neve-
doucí rozhovory o tom, kde bude
umístěn hrací stůl po generální
opravě varhan atd. atd. To byly chví-
le, kdy evangeličtí rebelové vytáhli
do boje a při jedné takové přestřelce

najednou, k překvapení všech, ode-
šel bratr farář beze slova do kancelá-
ře; nastalo hrobové ticho a každý s
napětím čekal, co bude dál. Naštěstí
v čele stolu seděl jeden presbyter,
skromný, nenápadný, ukázněný,
pořádný, přísný k sobě. Tolerantní,
obdarovaný trpělivostí i diplomatic-
kým taktem. Moudrý, usilující o
vidění v souvislostech a do hloubky.
To byl kurátor Daniel Titěra. Tichým
hlasem pokračoval ve vedení schůze
a když se za nějakou chvíli vrátil
zklidněný pastýř sboru, ovečky už
poslušně seděly a pokračovaly v
práci. Laskavý diplomat se zklidňu-
jící uvážlivostí působil k tomu, aby
často rozjitřené nálady nevedly k
trvalému nedorozumění, ale aby
obdarování každého presbytera na-
šlo z pohledu sboru dostředivý
směr. To byl Daniel Titěra. Syn oblí-
beného a známého strašnického živ-
nostníka v oboru galanterním a tex-
tilním, který spoluzakládal strašnic-
ký sbor a spolufinancoval stavbu
sborového domu. Při děkovných bo-
hoslužbách před kázáním jsme sly-

šeli od faráře sboru tato slova:
„Můžeme tak nějak vidět přímo v živo-
tě, jak vypadá člověk obdarovaný Du-
chem svatým." 
Odvážná věta.
Připomněla mně poznámku z nád-
herné knihy Sándora Máraie Deníky
(l.svazek), kde čteme: „Chestertonova
malá studie o svatém Františku z Assisi
nás poučí, že bez laskavosti nemůže být
nikdo svatý. Člověk může být svatý jedi-
ně v lidském měřítku. A nejvýše stojí
tehdy, když v sobě potlačí netoleranci a je
laskavý. Ten nebeský trubadúr, snoube-
nec svaté Chudoby, nejenže oslovil Boha,
všehomír, ptáky a ryby osobně – už i to
je veliká věc -, ale on oslovil Boha, všeho-
mír, ptáky a ryby laskavě. …".
Dovolil jsem si malou úpravu pře-
kladu: místo slov laskavost, laskavý
jsou v knize slova zdvořilost a zdvo-
řilý. Chtěl jsem těmito jinými termí-
ny lépe vystihnout charakter a celo-
životní směřování strašnického
kurátora. Laskavý diplomat už tedy
není mezi námi. Máme ale mnoho
důvodů na něj vděčně vzpomínat. 

(„Deníky" přeložila z maďarského ori-
ginálu Estera Sládková a dílo vydalo

nakladatelství Academia 2008).
ZŠ

Laskavý diplomat Poslední rozloučení s RNDr. Ja-
roslavem Kučerou, CSc., původem
z Nikolčic, dlouholetým členem 
2. sboru ČCE v Brně, na odpočin-
ku v Táboře, se konalo v sobotu 
1. listopadu 2008 ve 12 h v Brně,
Blahoslavově domě (Lidická 79). 

MUDr. Věra Soběslavská



2 Pt 3,3-15
Od prvních počátků církve a křes-
ťanské víry se objevovali lidé, kteří
se vysmívali očekáváním křesťan-
ského společenství. 
Proti těmto námitkám protivníků,
že je vše při starém, křesťané stavě-
li své vyznání a jistotu víry, že Bůh
působí svým Slovem v dějinách

tak, že oslovuje, získává a promě-
ňuje lidi a skrze ně i poměry ve
světě. Bůh, a to patří k jeho podsta-
tě, působí skrytě a čeká na obrácení
a víru člověka. Epištola vykládá to,
že se jakoby ve světě nic viditelné-
ho neděje, že vše zůstává při sta-
rém, tím, že Bůh záměrně čeká s
nastolením nového nebe a nové
země, protože chce, aby každý člo-
věk mohl být zachráněn. 
Víra v odpuštění a milost Pána
Ježíše Krista mi dává odpověď na
otázku, jak já obstojím před Božím
soudem. A z našich veršů pak slyší-
me krásné ujištění, že příběh kaž-
dého z nás je  zakomponován do
velikého Božího příběhu s celým
stvořením.
A přestože v naději očekáváme "
nové nebe a novou zemi ", nezna-
mená to, že zapomínáme na obec-
ný rozměr naděje, na svou starou
zemi a staré nebe nad ní. Myslím,
že se tu nabádá, aby křesťané byli
osobnostmi. V církvi se pociťuje

jakýsi ostych před růstem osobnos-
ti. Má se za to, že lidé v církvi mají
být pokorní a jakoby v jedné řadě,
předpokládá se, že sebe sama křes-
ťan staví do pozadí. Mají ale být ve
sborech jen lidé matní, nevýrazní a
šediví? Lidé ušlápnutí a nezajíma-
ví? U nás je ideálem stát někde
vzadu a neprojevovat se. Epištola
to vidí jinak. Být duchovními i
mravními osobnostmi s tou krás-
nou a osvobodivou mezerou víry,
která zaručuje, aby člověk ne-
zpychnul a nestal se sám sobě
cílem.
Epištola nás vybízí, abychom byli
pevně zakotveni v naději na pře-
měnu nebe i země, ale zároveň rost-
li ve víře a žili plný, radostný a uvě-
domělý život Božích dětí, cílevědo-
mých osobností, které ví, komu
patří a které to umí dát s pokorou
najevo, které jsou oporou a světlem
pro druhé. Amen

Marek Vanča, 
farář ČCE, Křížová

Evangelický
týdeník
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Poselství k 27.neděli po sv.Trojici

Nejprve to základní: mluvíme-li o
své křesťanské víře, nevztahujeme
se k něčemu nad námi, ale výhradně
k někomu, k osobě. Věříme v Boha
Otce, avšak zvláštnost a výlučnost
křesťanské víry záleží v tom, že věří-
me v Ježíše Krista, Božího Syna, jenž
přišel k nám jako jeden z nás a zjevil
nám Boha Otce i Ducha svatého.
Toto centrální postavení Ježíše Krista
přísně odděluje všelijak věřící od
křesťanů. Těch je málo, apoštol
Pavel po svém kázání Ježíše Krista
ukřižovaného a vzkříšeného jich
napočítal něco víc než tři. Dionysius
z Areopagu a žena jménem Damaris
a další nejmenovaní tam stáli jako na
pranýři, aby dosvědčili celým
Athénám a dnes celému světu, že
oddanost Ježíši Kristu v životě i ve
smrti na jedné straně a víra
Athéňanů na druhé straně jsou dvě
zcela rozdílné věci, v poměru tři ku
množství. Lidé rádi něčemu věří,
aniž by se pro to dali upálit nebo
něco obětovali. 
Osobní vírou, jak jsem nadepsal
tento článek, rozumím uvědomělý
vztah své osoby k osobě Ježíše
Krista. Ptám-li se sám sebe, označím
svůj vztah k němu slovy úcta a
obdiv. Tak nejprve, potom přidám
vděčnost a poslušnost. Proto mne
překvapí, že Ježíš požaduje od Šimo-
na Petra a tedy také ode mne víc -
lásku. Ošívám se jakýmsi studem,
když slyším jeho otázku: "Miluješ
mne?" (J 21,16). Ostatně i u Petra cítí
český čtenář Ekumenického překla-
du jakýsi ostych. Na Ježíšovu otázku
odpovídá slovesem, které má v češ-
tině slabší náboj: "Mám tě rád."

Přečtěte si ten oddíl J 21, 15-17 a
uznáte, že ekumenický překlad
navádí k psychologickým úvahám o
hloubce našeho vztahu k Ježíši.
Kralický překlad k nim nenavádí,
označuje ten vztah jen slovesem
milovat, ačkoliv řecký originál má
pro něj slovesa dvě, milovat a mít
rád. Kraličtí mistři zřejmě usoudili,
že obě slovesa mají tentýž význam,
ale hlavně se báli zasívat do lidí
falešnou naději, že lze dojít spasení
větší láskou a větší vírou. Bůh
nechce větší víru a lásku od lidí, chce
jedinečnou lásku, kterou prokázal
Bohu a lidem Boží Syn, Ježíš Kristus.
To je fakt, a my se na jeho víře a lásce
podílíme, ať je naše víra a láska
menší nebo větší. Je nám přikázáno

usilovat o více víry a lásky, ale nám
zakázáno spojovat s tím svou spásu.
Ta je v Kristově víře a lásce.
V Ježíšově otázce: Miluješ mne spo-
čívá naše oprávnění ptát se po osob-
ní víře. Jsme ve svém vyznání velice
skoupí nebo spíše chudí. Už je to
výkon, když označíme svou víru
slovy věřím v Boha a vyslovíme-li k
tomu jméno Ježíše Krista, máme za
to, že se po nás nemůže žádat víc.
Ale Ježíš žádá víc, dokonce "Miluješ
mne víc...". Fotografie nebo dokonce
film našich zemřelých rodičů nám
pomáhá připomenout si jejich podo-
bu, úsměv i jejich některá slova.
Představte si, že bychom měli tako-
vou fotografii Ježíšovu! Nemáme ji a

Nejsem kompetentní posuzovat výběr laureátů státních cen, které
uděluje k 28. říjnu president republiky. Ale jsem k tomu,- a díky za
to,- svoboden.
A tak především mám dojem, že politicky přituhlo, a odsudky
minulého režimu nabyly ve zdůvodněních na nepostradatelnosti,
počtu i síle. Ale rozumím: Strany bojují a pan president patří k těm,
co k nim patří. Mějme pochopení.
Za horší ale pokládám stále zdůrazňovanější rovnítko mezi reži-
mem nacistickým a socialistickým. Nejen se jím přitěžuje socialis-
mu,- ale až příliš přejně odlehčuje nacismu. Byla-li totiž, jak se
předkládá polo- a čtvrtpamětníkům, léta normalizace tím nejhor-
ším, co šlo zažít,- pak (řeknou si oni),- ten fašismus nemohl být zda-
leka tak zlý. Je nesporné, že útisk za komunistů mohl být indivi-
duálně pociťován i bolestněji než za nacistů. Ale hovoříme-li o
národu, lidu, státu a vlasti,- jak pan president zdůrazňoval,- pak
musíme v těchto dimenzích i hodnotit. A osudy jednotlivců a sku-
pin, i ty nejbolestivější, zůstávají osudy jednotlivců a skupin.
Vyložené rozpaky mám nad hrdiny vojenských kontingentů, kteří
za žold zabíjejí druhé v zájmu třetích. Individuálně jde možná o
hrdinství a o překonání sebe sama. A velitelé (velitelky) to potře-
bují. Ale postrádám zde étos nejen biblický,- ale i občanský a spo-
lečenský a obecně humanitní. Což je vlastně totéž. 
Celkově jsem měl dojem nesnází s naplněním kontingentu. Není
třeba těch 28 příliš? Nebo jinak: Je šťastné kopnutí mičudy do bran-
ky, kdysi na jakémsi mistrovství kdesi, doopravdy na státní cenu?
A není úspěšná restituce podniku,- i když nežádaně, přeci jen
dobře a účinně dlouhá léta vedeného a rozvíjeného,- odměnou až
nezaslouženou sama o sobě? A co jsme měli z toho, že pan profesor
přednášel v Německu? 
Jistě mi nehrozí o státních vyznamenáních rozhodovat. Ale zajíma-
vou by mohla být třeba i jen taková polobulvární anketa: Koho
byste ze státně zasloužilých osobností vyznamenal Vy ...?

Ilja Herold

Státní vyznamenání

K osobní víře

ZAOSTŘENO NABLÍZKO

AKTUALITA

Při nástupu nového velvyslance
ČR ve Vatikánu JUDr. Pavla Voša-
líka a při předání jeho pověřova-
cích listin v předvečer svátku sv.
Václava, dne 27. září 2008, mluvil
papež Benedikt XVI. ve svém pro-
jevu k velvyslanci neobvykle také
k otázce dosud nedořešeného ma-
jetkového narovnání s církvemi u
nás: "Celá společnost proto získá,
když je církvi dáno právo spravo-
vat duchovní a materiální dobra
pro svou službu (srov. Gaudium et
spes, č. 88). Ve Vaší zemi se v této
oblasti ukazují znamení pokroku,

ale ještě zbývá mnoho vykonat.
Věřím, že speciální komise, které
za účelem vyřešení mimořádné
otázky církevního majetku sesta-
vila Vaše vláda a parlament, bu-
dou i nadále pracovat čestně, poc-
tivě, a uznají upřímně přínos círk-
ve pro společnost. Vyslovuji zvláš-
tní přání, aby se na toto dbalo i při
řešení otázky pražské katedrály,
která je živým svědectvím bohaté-
ho kulturního a náboženského dě-
dictví Vaší země a dokladem sou-
ladu mezi církví a státem". 

podle Christnet

Papež se vyslovil k otázce
majetkového narovnání

Dokončení na str. 4
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EVANGELÍCI V NĚMECKU CHTĚJÍ, ABY BYL DEN REFORMACE STÁTNÍM SVÁTKEM
EPD. V den Památky Reformace potvrdila Německá evangelická církev
žádost, aby se 31. říjen stal státním svátkem v celém Německu. „Den refor-
mace je v naší kultuře pevným bodem", řekl na slavnostních službách
Božích biskup Braunschweigu Friedrich Weber. Den před ním vyslovil
požadavek i předsedající biskup Německé evangelické cirkve Wolfgang
Huber. Dosud byl tento den oficiálním svátkem jen v nových spolkových
zemích kromě Berlína.  
Evangelický zemských biskup Bádenska Ulrich Fischer pověděl ke konci
svátečního dne „Tato noc, jak žádná jiná, je mostem od evangelického
svátku ke katolickému". Význam protestantského dne Památky reformace
a katolického Svátku všech svatých vyzvedly církve uspořádáním „Noci
otevřených kostelů".  
31. října slaví evangelíci na celém světě Památku Reformace, protože
podle tradice v tento den roku 1517 přibil tehdy augustinánský mnich
Martin Luther na dveře zámeckého chrámu ve Wittenbergu známých 95
článků proti odpustkům.  Jako přípravu na 500. výročí Reformace, kterou
evangelické církve celého světa oslaví v roce 2017, zahájili v Německu v
září Lutherovu dekádu.

V ŽENEVE ZAHÁJILI ROK OSLÁV PRI PRÍLEŽITOSTI 500. VÝROČIA NARODENIA
JÁNA KALVÍNA
Ženeva - ENI. Dielo Jána Kalvína „poskytlo hnutiu Reformácie prvú sys-
tematizáciu jej myslenia. Tá posilnila hnutie a pomohla cirkvám zorgani-
zovať sa", povedal reverend Thomas Wipf, prezident Federácie švajčiar-
skych protestantských cirkví počas slávnostnej bohoslužby 2. novembra v
Ženeve pri Reformačnej stene, monumente na pamiatku Kalvína a ďalších
protestantských reformátorov. 
Slávnostná bohoslužba zahájila rok udalostí pri príležitosti 500 rokov od
narodenia Jána Kalvína, centrálnej osobnosti protestantskej reformácie 16.
storočia v Ženeve. Kalvín sa narodil 10. júla 1509 v Noyone na severe
Francúzska, a na tento deň na budúci rok sa v Katedrále Svätého Petra v
Ženeve pripravuje oficiálna slávnostná bohoslužba, na ktorú budú pozva-
ní významní náboženskí a politickí vodcovia. 
Pri príležitosti Kalvínovho roka pripravil Svetový reformovaný zväz špe-
ciálnu webovú stránku s kalendárom akcií a množstvom ďalších informá-
cií, bola zložená pieseň zvlášť pre túto príležitosť, Reformovaný zväz
vyhlásil súťaž o najlepšiu kázeň, a švajčiarsky výrobca čokolády Blaise
Poyet sa dokonca pokúsil zachytiť udalosť v chuti nových špeciálnych
čokoládových praliniek.  
„Najlepší spôsob, ako môžeme osláviť 500. výročie narodenia Jána Kalvína
je obnovený záväzok byť Božími agentmi transformácie", povedal v úvode
novej knihy s názvom „Odkaz Jána Kalvína" generálny tajomník
Svetového reformovaného zväzu reverend Setri Nyomi.
„Dúfam, že dedičstvo Jána Kalvína bude zdrojom obnovy a inšpirácie pre
cirkvi v ich úsilí o čoraz väčšiu kresťanskú jednotu a spravodlivosť pre vše-
tok Boží ľud a životné prostredie.", povedal reverend Clifton Kirkpatrick,
predseda Komisie Medzinárodného patronátu nad Kalvínovým rokom a
prezident Svetového reformovaného zväzu.
Svetový reformovaný zväz združuje 75 miliónov reformovaných kresťa-
nov z 214 cirkví v 107 krajinách na celom svete.

Ekuména vo svete 45/2008

Ve dnech 20.- 24. května příštího
roku se v severoněmeckém přístav-
ním městě Bremy sejde již 32. setká-
ní německých evangelíků (Deut-
scher Evangelischer Kirchentag).
Setkání, jehož smyslem a posláním
je, aby lidé z nejrůznějších míst a
situací mohli společně prožít čas, ve
kterém by si mohli vyměňovat zku-
šenosti, zamýšlet se na určitými
otázkami, navazovat dobré vztahy,
společně chválit svého Pána. 
Pracovním heslem tohoto setkání
bude otázka z tzv. zpráv o stvoření
„kde jsi člověče" (Gn 3,9), které
navazuje na heslo Kirchentagu
předchozího (Kolín nad Rýnem
2007), kdy byl připomínám apoštol-
ský výrok o „slovu mocném a vše
prostupujícím" (Žd 4,12). To slovo
má skutečně moc a tak není překáž-
ky, kterou by nemohlo překonat.
Překonává je však proto, aby člově-
ku pomohlo, zachránilo a uzdravilo
jej. Otázka „kde jsi" chce člověka

zastavit a přivést k tomu, aby se
ptal, zda místo, na kterém se nalézá,
je tím pravým, správným a kudy se
vydat, aby čas, který mu byl na této
Zemi darován a svěřen, nebyl
časem prázdným a marným. Aby
tomu tak nebylo, potřebuje Boží
pomoc, která za ním v onom moc-
ném slovu přichází.
Město Brémy se do dějin se zapsalo
i tak, že bylo místem, odkud se
odplouvalo do tzv. Nového světa za
prací a za – jak mnozí věřili – lepším
životem. Proto je zde i tzv.
Auswanderunghaus, museum, ve
kterém si můžete prohlédnout, jak
to tenkrát „chodilo„. Z různých
dokumentů a záznamů byly sesta-
veny seznamy těch, kdo v těchto
místech opouštěli „Starou Evropu„
(bylo jich několik milionů). A proto-
že tato jména byla vložena do počí-
tače, můžete zde objevit „stopy
svých předků„ (já jsem se zde kupř.
dozvěděl, že můj děda Václav odjel

do Spojených států 13. května 1912
lodí George Washington …).
„Brémská církev„ je vlastně spole-
čenstvím samostatných sborů, kde
se klade veliký důraz na práci
„dobrovolníků„ (laiků), proto její
„provoz„ je finančně nenáročný a o
to více je prostředků pro nejrůzněj-
ší službu okolí. Jeden z těchto sborů
se uvolil, že poskytne střechu nad
hlavou skupině, která smí opět při-
jet díky velkorysému pozvání vede-
ní Kirchentagu. Zde má proběh-
nout - již třetí – českoněmecký
večer – bohoslužby s večeří Páně s
následným společenským večerem.
Pokud se chcete zúčastnit obracejte
se na Ekumenickou radu církvi,
která má organisaci této výpravy na
starosti. A nezapomeňte, že počet
míst je omezen.

Ondřej Soběslavský, 
člen mezinárodního výboru

Kirchentagu

Z církví u nás i ve světě Chystáme se do Brem

Mesiánští Židé zakládají svoje svě-
dectví na formulaci 10. kap. Ma-
touše, verš 6,7 – „Jděte nejdříve ke
ztraceným ovcím patřícím k Izraeli.
Jděte a prohlašujte, že království
Boží je nablízku." Výjimečný účel
jejich svědectví je určen postavením
Izraele v lidských dějinách jako
znamení Boží moci.
Židé byli také první, kteří nesli
poselství evangelia druhým náro-
dům Z 31. kap. Jeremiáše verše 4-31
vyplývá, že plán Stvořitele s Izrae-
lem není omezený jen na minulost,
ale bude se ještě realizovat v jeho
budoucnosti. Boží sliby týkající se
existence Izraele mají být respekto-
vány jak Židy tak křesťany. 
Mesiánští Židé jsou rehabilitováni
ve své identitě jako lid s duchovním
posláním, které vyvrcholilo přícho-
dem Mesiáše – Yeshoua – Ježíše
(pro národy) – jako znamení Boží
spásy (Ep. sv. Pavla Římanům 9,4-

5), jehož prostřednictvím se zúčast-
ňují ostatní národy duchovního
dědictví Izraele.
Jsme na počátku Nového židovské-
ho roku – Roch – Hachana, který
byl slaven 30. 9. -1. 10. 2008. Je za-
čátkem hebrejského liturgického
kalendáře. 
Mesiánští Židé si připomínají své
tradice ve světle jejich víry v Me-
siáše Yeshoua.
Paradoxně Nový Rok v židovské
tradici je oslavován v odepření,
protože je částí toho, co tradice
nazývá strašné dny (Ues Yamim
Noräim), protože připomíná kreaci
světa a člověka Bohem, který se u
příležitosti No-vého roku připravu-
je soudit lidské skutky uplynulého
roku. Z tohoto důvodu každý věří-
cí Žid je veden k examenu svého
svědomí (Levitikus 23,24) „ – Hlas
synům Izraele takto: sedmého
měsíce první den tohoto měsíce,

budete mít odpočinutí, památku
troubení svaté shromáždění, svatě
držíce" Svátek troubení chofáru.
Podle rabínské tradice tento svátek
není jen svátkem židovským ale
svátkem univerzálním, kdy Stvo-
řitel soudí celou komunitu.
Oslava svátku probíhá v Synagoze
modlitbami, které jsou přerušová-
ny troubením chofáru – (zhotove-
ného z rohu kozla) – který volá
věřící a probouzí svědomí každého
před jeho Stvořitelem. Den troubení
– Yom Terona. Chofár připomíná
také poslušnost Abrahama a nabá-
dá věřící lid také k poslušnosti vůči
Stvořiteli celého vesmíru.
Večer se slaví Roch Hachama v ro-
dině okolo společné večeře, a po-
tom 2 dny které následují. se sdílí
strava zvláště připravená pro tuto
příležitost. Vzájemně se popřává
Nový Rok – Shana Tova a po jídle se
máčí v medu nakrájená jablka, aby
Nový Rok byl sladký a plný naděje.
Nový Rok je začátkem 10. dnů,
které připravují věřící na největší
svátek Judaismu –Yom Kipour –
Velký Pardon – obdržený jednou za
rok.
Všechny svátky v Judaismu jsou
svátky ustanovené Stvořitelem.
Jsou to konvokace Stvořitele přesně
vymezené v sezonách každého ro-
ku a které připomínají svatost Stvo-
řitele – jediného Pána celého vesmí-
ru a nabádají k svatosti jeho lid.
Mesiánští Židé si připomínají svát-
ky Nového roku v souhlasu s jejich
tradicí, zvláště v rodinách, kde
pozorují jejich vyznání ve smyslu
jejich mesiánské víry. Zvuk Chofáru
není jen prázdný religiosní akt,
který nemá význam, ale oznamuje
velkou událost, která má být ozná-
mena celému lidu – zvuk Chofáru
oznamuje blízkost Božího králov-
ství a začátek nové mesiánské éry.
Chofár du Roch – Hachama nás
probouzí k jiném životu, který nám
je otevřen Mesiášem – Yeshoua –
Chet do církve v které se setkává
Izrael a křesťané v nové životní per-
spektivě.
Přeji Vám všem Roch – Hachama –
Nový rok plný naděje a úspěchu.

Maya Jeancoffe
Paris

K příležitosti Nového židovského
roku – Roch – Hachama

Nemohu než vrátit se k článku Jiřího Nováka z
16. července 2008, který napsal pod názvem
„Homosexuál je odpadem přírody?" 
V celém článku není ani jeden biblický verš k
věci. Vyjádření Písma bychom ovšem od evan-
gelického týdeníku právem očekávali. Vý-sle-
dek? Kostnické jiskry věnují enormní pozor-
nost názorům lidským, a Boží slovo jde zcela
stranou. To je velmi vážné. 
Článek obsahuje popisná fakta k pochodu
homosexuálů, který se konal 28. června v Brně.
Jinak je ovšem článek přehledem autorových
vlastních postojů a názorů, kromě pasáže, kde
se zmiňuje o přesvědčení řady vědců (že
homosexualita je vrozený neměnný stav), dále
o tvrzení jiných lidí (že jde o chorobnou úchyl-
ku jako je pedofilie) a představě dalších (že lze
takového člověka léčit). 
V závěru článku vyčnívají dva názory Jiřího
Nováka. První říká: „Nevím, proč Bůh tvoří
lidi s uvedenou orientací (rozumí se s homose-
xuální orientací)…" Sloveso „tvořit" má přiro-
zeně pozitivní náboj – vyžaduje kladnou kono-
taci. Proto obrat „Bůh tvoří lidi s homosexuální
orientací" zní neobyčejně podivně, jako by se
Bůh na tvoření těchto jedinců speciálně zamě-
řoval, ba dokonce v tom nacházel zalíbení! To
hraničí s rouháním proti Bohu. 
Druhý Novákův názor vyjadřuje: „…gayové a

lesbičky jsou naši rovnoprávní spoluobčané,
bližní a někteří patří mezi naše sestry a bratry v
Kristu." Pokud jde o to, že jsou naši rovnopráv-
ní občané a bližní, souhlasím, to je v pořádku.
Pokud jde o výrok, že někteří gayové a lesbič-
ky „patří mezi naše sestry a bratry v Kristu," k
tomu mám vážné výhrady. Kdyby bylo v textu
výslovně uvedeno, že jde o jedince, kteří homo-
sexualitu opustili, vyšli z ní a nyní následují
Ježíše Krista, bylo by to v pořádku. To však
autor článku nečiní a z jeho formulace lze
vyvodit pouze to, že někteří gayové a lesbičky,
kteří v homosexualitě zůstávají, jsou našimi
sestrami a bratry v Kristu – jde opět o vyjádře-
ní hraničící s rouháním Bohu a jeho hodnoto-
vým normám. 
Kostnické jiskry v tomto článku věnují enorm-
ní pozornost názorům lidským, ale Boží slovo
jde zcela stranou. Při takovéto praxi vážně uva-
žuji o tom, že tento týdeník přestanu odebírat,
ba ztrácím motivaci se za redaktory a vliv týde-
níku modlit. 
Redakční rada sice může namítnout, že „uve-
řejněné příspěvky nemusí vždy vyjadřovat sta-
noviska vydavatelů," ale tak jednoduché to
zase není. Pokud vydavatelé nemají k uveřej-
něným příspěvkům co říci, pak je možno v
tomto evangelickém týdeníku rovnou propa-
govat hinduismus, buddhismus, lámaismus a

další orientální duchovní proudy jako zajíma-
vou spiritualitu, která nepochybně osvěží naše
ospalé evropské křesťanství – a to vše bez sta-
noviska Písma! 

Mgr. František Pala

Názory čtenářů

Schválené cirkvi v Číne pomáhajú
cirkvám v podzemí
Nedávno zvolení vedúci predstavitelia oficiálne
schválených protestantských cirkví v Číne pove-
dali, že im záleží na cirkvách a spoločenstvách,
ktoré sa stretávajú po domoch a fungujú väčši-
nou tajne, bez povolenia. 
Oficiálne cirkvi im chcú pomôcť napríklad i
prostredníctvom poskytnutia Biblií. 
„Urobíme, čo bude v našich silách, aby sme pri
nich stáli. Podmienkou však je, že sa budú pri-
dŕžať pravovernej viery, nezblúdia od pravdy, a
nebudú nasledovať heretikov.", povedal 22.
októbra na seminári s názvom „Čínska cirkev –
noví vodcovia, nové výzvy" starší Fu Xianwei,
vodca jedinej legitímnej organizácie, ktorá
zastrešuje protestantské aktivity v Číne. 
Organizácia združuje podľa odhadov minimálne
18 miliónov čínskych protestantov. Analytici
však tvrdia, že množstvo ďalších kresťanov v
Číne patrí do podomových alebo podzemných
cirkví.

Ekuména vo svete 45/2008

Z ekumeny



V KJ dne 22.10.2008 vyšel článek
kolegů Adama Balcara a Tomáše
Pavelky s výše uvedeným názvem.
Po prvním přečtení jsem se mu
zasmál. Až dosud jsem měl dojem,
že rozhovor na této základní rovině
jsme ukončili už před lety. Článek
však obsahuje tolik věcných a
logických chyb i právní a ekono-
mické neznalosti, že mi nezbývá,
než se k němu vyjádřit. Dovolte mi
postupovat článkem odstavec za
odstavcem:
V prvním odstavci čteme, že:
„mnoho sborů tuto povinnost nepl-
ní rádo" a „mnohé i projevují pocit
křivdy". Zde nevím, z jaké zkuše-
nosti autoři vycházejí. Můj vlastní
sbor považuje PF za přirozený
důsledek toho, že má svého kazate-
le. Mám dojem, že většina sborů
ČCE takto Personálnímu fondu
porozuměla. – Když máme rádi
svého faráře/farářku, rozumíme
tomu, proč platit Personální fond.
Dále autoři uvádějí, že odvod PF je
63.000,- Kč. Musím je opravit: letoš-
ní výše PF činí 65.000. Pro rok 2009
bude odvod 67.000,- Kč. Na zákla-
dě návrhů správní rady PF zvyšuje
synod tyto roční odvody úměrně
meziroční míře inflace. – Je ovšem
třeba si uvědomit, že celkové
náklady na jedno kazatelské místo
(včetně daní a odvodů) jsou šesti-
násobné. 
Tvrzení, že fond jde „z větší části
na rezervu" je mylné. Omyl autorů
mne překvapuje tím spíš, že tento
předpoklad je nosným tématem
celého článku. Stačilo by, aby si
autoři přečetli Statut PF a usnesení
synodu (30/4-36; 31/1-64), a mož-
ná by bývali celý článek nenapsali.
Ve skutečnosti jde na rezervu pou-
hých 15 % ročního výběru; dalších
5 % jsou solidární prostředky a
celých 80 % je rozděleno hned v
následujícím roce na mzdy kazate-
lů. (Říkám si, jestli vůbec autoři
článku tuší, že tyto peníze jsou sou-
částí jejich platu.)
Takto vypadá totéž v číslech: V roce
2006 jsme na PF vybrali 11,2 milio-
nu Kč. Z toho 9 milionů dostali

kazatelé v roce 2007 formou platů a
stravenek; 0,6 mil. obdržely sbory v
solidárních prostředcích a 1,6 mil.
zůstaly ve spoření PF. Příspěvek
ministerstva činil 70 mil. Celkové
náklady na mzdy kazatelů v roce
2007 (včetně pojištění a daní) byly
79 mil. Kč.
Potřebujeme rezervu? Synod již
před léty zvážil, že ano. Na rozdíl
od autorů článku si totiž synodálo-
vé kladou otázku nad tím, kde vez-
meme peníze v případě náhlého
poklesu státní dotace. Pro takový
případ chce mít synod k dispozici
zálohu alespoň na jeden rok. 
Další odstavec: hypotéční krize v
USA. Znovu cituji autory článku:
„není zcela nereálné, že v dohledné
době dojde k znehodnocení rezerv i
u nás". Nejprve si říkám: Co je to za
argumentaci „není zcela nereálné"?
Nechtějí mne zde autoři dvojitým
záporem nějak manipulovat? –
Potom vše čtu znovu a uvědomuji
si, že krize v USA nevznikla z pře-
míry rezerv (které autoři kritizují),
ale z jejího opaku: z přemíry půj-
ček. Současná krize v USA vznikla
právě proto, že občané a instituce
nechtěly myslet na budoucnost. –
Inteligentní čtenáři, sám posuď,
zda nás autoři nevyzývají právě ke
stejné nezodpovědnosti.
Jako policie nebo armáda? Cituji: „I
náš stát, který respektuje liberálně
tržní principy, má oblasti vyňaté z
tržní sféry: např. policii, armádu
apod. I církev je církví bojující, rytě-
řující, postavenou do světa jako do
vojenské služby, do boje za evange-
lium pokoje." Zde končí citát. – No
tedy, opravdu si myslíte, že nás stát
někdy bude podporovat jak policii
a armádu? A stáli byste vůbec o
takovou vazbu na jakýkoli stát? – Já
tedy ne a překvapuje mne, že
vůbec něco takového naznačujete.
Nejasné členství v církvi? Znovu
cituji: „Protože nelze vycházet z
téměř žádných pravidel ohledně
členství v církvi a vztah členů ke
sboru je nevyjasněný (není totiž
jasné, kdo je členem sboru a kdo
ne), není ze stávajících předpokla-

dů jiné řešení než paušalizace ani
možné." – Žasnu: Téměř žádná pra-
vidla ohledně členství v církvi?
Četli jste někdy Řád členství v círk-
vi a Pravidla evidence členů? Já
bych na rozdíl od Vás trval na tom,
že v evidenci členství je naše církev
přebyrokratizovaná a má pravidel
až přespříliš. – Znáte vůbec řády?
Když to pojímáte takhle, tak bych
doporučoval Vašim seniorům brz-
kou vizitaci ve Vašich sborech.
Píšete, že „není jiné řešení než pau-
šalizace ani možné." Ano, s tímto
tvrzením zcela souhlasím. Musíme
měřit všem stejně. A právě takto
Personální fond funguje. Paušálně,
za každé farářské místo stejně, pře-
hledně: Každý sbor, který chce mít
faráře, musí být schopen odvést
Personální fond. Proč? Protože to
jsou peníze, které jsou nutné k udr-
žení jednoho farářského místa.
Protože všichni faráři/farářky
berou obdobný plat.
Vaše idea bratrské smlouvy je skvě-
lá. Plně souzní s mým pojetím.
Prosím, prosazujte ji ve svých sbo-
rech. Mnozí to podobně děláme už
léta.
Šokuje mne Váš předposlední
odstavec: „Nabízí se pak vážná
otázka, které sbory obsazovat a
jak." Tím spíš, že v zápětí dodáváte,
že by o „obsaditelnosti sboru" měl
rozhodovat nejprve seniorát a poté
synod. – Zde se, obávám se, znovu
nemůžeme dohodnout. V prvé
řadě: a priori odmítám technokra-
tický termín „obsaditelnost sboru".
Nic takového neexistuje. Sbor si
buď najde kazatele/kazatelku,
nebo si je nenajde. Stejně tak odmí-
tám, aby o „obsaditelnosti sboru"
rozhodoval seniorát, synod, správ-
ní rada PF nebo jakákoli jiná insti-
tuce. Toto spadá výlučně do zodpo-
vědnosti místního sboru. Buď my,
členové sboru, najdeme kuráž a
prostředky, abychom si fará-
ře/farářku povolali, nebo ne.
V posledním odstavci voláte po jas-
nosti a spravedlnosti. Současné
právní uspořádání považuji za
velmi čitelné a spravedlivé řešení.
Vede místní sbor ke zodpovědnosti
a dává mu prostor pro svobodné
rozhodování. 
V závěru svého článku žádáte řád a
kázeň. Všimli jste si vůbec, že řád,
na němž se většina zástupců této
církve shodla, tu již dávno je?
Srdečně váš,

Jan Dus, 
farář v Poličce 

a předseda správní rady PF

Omluva
Omlouváme se čtenářům, že jsme
ve svém článku „Úvaha nad perso-
nálním fondem v ČCE" (ET-KJ
30/2008) uvedli dvě mylné infor-
mace, na něž jsme byli upozorněni
hned dvěma bratry. Jedná se o
nešťastnou mystifikaci, že „perso-
nální fond jde z větší části na rezer-
vu", což, jak jsme si ověřili, skuteč-
ně není pravda. A dále pak o
nepřesně udanou výši povinného
odvodu na letošní rok, která ve
skutečnosti představuje už 65.000,-
Kč. Mrzí nás to. Šlo nám především
o principy pro lepší systém, ve kte-
rém by se bral ohled na sbory půso-
bící ve ztížených podmínkách, a
vůbec o ohroženou bratrskou sou-
držnost ČCE jako takové. 

Adam Balcar, Tomáš Pavelka 
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Reakce na Úvahu nad Personálním fondem
v Českobratrské církvi evangelické

Vlastně ani nevím, v čí hlavě se ta myšlenka zrodila. Někdy v květ-
nu nebo červnu zazvonil telefon a jeden z místních radních se mě
zeptal, zda by se letos mohlo vzpomínkové shromáždění k 28. říjnu
konat v našem kostele. Proč ne. Evangelíky a Československo spolu
poutala spousta vazeb. Nejviditelnější byla určitě v osobě prvního
presidenta T.G. Masaryka. Ale zdaleka nešlo jen o vztahy a souzně-
ní na nejvyšší úrovni. Staršovstvo lyského Evangelického sboru
například zareagovalo na vznik republiky zrušením své církevní
školy. Zdůvodnění tohoto rozhodnutí bylo až dětinsky odzbrojují-
cí: Československé republice narozdíl od Rakouska-Uherska důvě-
řujeme! Přes prázdniny jsme ohlášenou akci pustili z hlavy.
Věnovali jsme se prozaičtějším věcem. Rekonstruovali jsme sboro-
vá sociální zařízení, opravovali severní zeď kostela, připravovali
Dny evropského dědictví, zajišťovali autobusový zájezd a dojedná-
vali podmínky pro výkon veřejně prospěšných prací. Začátkem
října se „radnice" ozvala s hotovým programem.
Vzhledem ke kulatosti letošního výročí se slavilo více než v před-
chozích letech. K tradičnímu pokládání věnců obětem 1. světové
války u pomníků v Lysé a v Litoli přibylo sázení dubů v zámecké
zahradě. Okresní archív ve spolupráci s místním muzeem zahájil
výstavu dobových dokumentů a fotografií. Časově navazovalo
jedno na druhé. Kdo chtěl, mohl stihnout všechno. Do našeho sbo-
rového areálu se začali lidé trousit kolem patnácté hodiny. Kousek
za branou je vítaly dvě dívky a nabízely jim červené, zelené a bílé
balónky se znakem města. Kdo se neostýchal a řekl si, dostal od
nich i praporek. V některých chvílích se pestrobarevný balónkový
had vlnil ze vstupní dvorany až ke dveřím kostela. Před vchodem
do něj si někteří „slabší jedinci" balónky přivazovali k vodicím
drátům vinice s tím, že si je při odchodu vezmou. (Skutečně tam po
skončení byly.) Většina lidí však s nimi odvážně vstoupila dovnitř.
Když se kostel zaplnil – mohlo v něm být kolem 120 lidí – byl
pohled do jeho nitra vskutku neobvyklý.
V půl čtvrté zahájila shromáždění česká hymna. Po ní předala
moderátorka slovo panu starostovi. Ten promluvil o tom, co se ode-
hrálo před 90 lety a k čemu by nás to dnes mělo motivovat.
Myšlenky T.G. Masaryka pak zvučným hlasem přednesl herec
Pavel Soukup. Je lyským rodákem a má pro město slabost. Už na
jaře vyhlásil Spolek pro rozvoj města školní soutěž v dějepisných
znalostech. Udílení diplomů a cen se stalo dalším bodem programu.
Vítězkyně kategorie základních i středních škol dostaly jako
zvláštní prémii od přítomného europoslance Hynka Fajmona
zájezd do Štrasburku. Vedle státní a městské vlajky stála v průčelí
kostela i vlajka sokolská. To proto, že místní jednota letos oslavila
140 let od svého založení. Její starosta připomenul, čím za tu dobu
prošla. Starosta města a zástupkyně klubu důchodců poté uvázali
na sokolskou zástavu pamětní stuhy. V závěrečném půlhodinovém
hudebně-dramatickém bloku vystoupili snad všichni učitelé místní
umělecké školy. Tečku za shromážděním svým potleskem učinili
vděční účastníci.
Několik balónků přitom vylétlo ke stropu. Jejich pohyb jako by
naznačoval, že něco z toho, co se tu dělo, v sobě má kvalitu, která
ukazuje vzhůru. Nejen že to bylo „hezké". Ono to pootevřelo lid-
skou mysl pro polohy, kterým obvykle zůstává uzavřena. Kdo by se
namáhal, když nemusí, kdo by riskoval, kdo by se obětoval? Bez
odvahy k těmto projevům bychom však stále ještě žili v Rakousku-
Uhersku. A tak to platí stále: Kde lidé nejsou ochotni udělat víc
nežli musí, tam národ chřadne. Kupředu se zdaleka nejde pouze
cestou technologického pokroku. Bez obětovného nasazení pro
ideu i ta technologicky nejvyspělejší společnost retarduje a hroutí
se. Jako lyský farář mám radost z toho, že při této oslavě náš kostel
objevili lidé, kteří o něm dosud nevěděli. Je pozoruhodné, že ačko-
li z někdejšího státu Čechů a Slováků zbyla už jen vzpomínka, pře-
sto má tato vzpomínka stále ještě takovou sílu, že dokáže člověka
přivést do evangelického kostela. Vazby, které spolu kdysi poutaly
evangelíky a Československo jsou pořád živé.

Emanuel Vejnar

Ad Nelze nad tím mávnout rukou
(KJ 26/2008)
Zcela se ztotožňuji s názorem Ema-
nuela Vejnara, že je načase, abychom
se ozvali proti neskutečné aroganci, s
jakou se naše média staví k církevní
terminologii. Nejvíce bijící do očí je
úporně používaná evangelická mše,
kterou už před čtvrt stoletím podle
tehdejších komunistických sdělova-
cích prostředků u nás u baptistů
sloužil Billy Graham. Od té doby
snad už bylo možno dosáhnout něja-
kého pokroku, ale nestalo se tak. Za
své novinářské dráhy jsem mnoho-
krát domácí novináře upozorňovala
na absurditu jimi používané termi-
nologie. Obvykle se upřímně podivi-
li, poděkovali, ale nic se nezměnilo.
V denním tisku je snad tu a tam urči-
tá nepřesnost odpustitelná, ale když
proniká i do knižních publikací,
které by měly být překládány lidmi
znajícími reálie dané země, tak už to
odpustitelné není. Přesto lze o pro-
testantských mších číst jak v biogra-
fii presidenta Reagana, tak i presi-
denta Clintona. Podle ní Clinton na-
vštívil mši nejen u baptistů a meto-

distů, ale také – a to je vrchol – u qua-
kerů. 
K chybám dochází ovšem i při pře-
kladu z češtiny do angličtiny. Zachy-
tila jsem například překlad rodilé
Angličanky, která tvrdila, že evange-
listé přežívali na Valašsku. Otázku,
jak se tam se Středomoří dostali, si
zřejmě nepoložila. Angličané na na-
še rozlišovaní mezi evangelík a
evangelikál nejsou zvyklí, protože
základním označením je pro ně pro-
testant. 
Snad by bylo namístě, aby Ekume-
nická rada církví vydala nějakou
brožurku církevní terminologie a ro-
zeslala ji českým médiím. Ještě lepší
by možná bylo, aby vytvořila webo-
vé stránky, kde by každý mohl na-
lézt informace, jaká terminologie se
používá v každé z našich církví, a
naopak, pro kterou církev se dá urči-
tý termín použít, a co vlastně zname-
ná. Je opravdu nejvyšší čas se ozvat.
A perlička nakonec – nedávno jsem
zažila, jak si celkem milý řečník ná-
hle nedovedl vzpomenout, kdeže se
to Židé vlastně scházejí. A tak si v
nouzi pomohl obratem židovská
mešita.

Iva Drápalová 

Balónky letěly vzhůru

Názory čtenářů

(28. říjen v Lysé nad Labem)



Bohoslužby

lidé se marně a zbytečně po jeho
podobě pídí. Bůh se postaral, aby-
chom nezůstali jen na ústním podá-
ní, které po letech zdegeneruje. Po-
staral se, abychom o jeho Synu měli
písemnou stopu jeho slov a činů ve
Starém a zřetelněji v Novém zákoně.
Není jiný způsob, jak si připamato-
vat podobu Ježíše Krista: je na papí-
ře Písem svatých, ne na plátně ani na
truhličce, ani v hlíně ani v oblacích.
"Ptejte se na Písma, ta svědectví vy-
dávají o mně," pověděl nám.
Ježíšova podoba, jak ji podávají, má
však dvě tváře, lidskou a Boží. Cesta
k božské tváři vede přes lidskou

tvář, ne naopak. Otcové, kteří ve 2.
století určili pořad knih Nového
zákona, chtěli, aby se čtenáři No-
vého zákona nejprve seznámili s
evangelii, zařadili je proto na první
místo. Čtyři evangelia vypravují o
jeho člověčenství, o narození z ženy,
matky Marie, o jeho dětství, o jeho
všedním životě s učedníky, o zradě a
nenávisti i lásce, o jeho smrti a
pohřbu. Pozorný čtenář sesbírá
odtud dost zpráv, jimiž Ježíšova
podoba vystoupí z neurčitosti pou-
hého jména. Jméno ježíš bylo ostatně
běžné, v některých oblastech se nosí
ještě dnes. Nový zákon je proto
doplnil "příjmením" Nazaretský. Vy-

pravováním o jeho člověčenství nás
Nový zákon vtahuje do děje, aby-
chom pocítili, že v jeho příběhu jde o
nás, o mne, o tebe, o lidstvo a celé
stvoření. Ale jak by mohl všem nám
a všemu stvoření přinést nápravu,
odpuštění a život věčný, kdyby
nepřišel od Boha jako jeho Syn s
plnou mocí? Jeho božství, které v
evangeliích jen probleskuje, odhalu-
jí apoštolské listy naplno a vyzývají
nás, abychom s nimi ke jménu Ježíš
jedním dechem vědomě přidávali
Kristus, vysvoboditelský král. Ježíš
je Kristus, ale Kristus je Ježíš Na-
zaretský.

Josef Veselý 

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
PRODÁM DVOUMANUÁLOVÉ DIGITÁL-
NÍ VARHANY ZNAČKY VISCOUNT,
model Jubilate 230. (Možnost trans-
pozice, různé -i historické- ladění:
36 volných kombinací; zvony atd.)
Ideální nástroj do menších až střed-
ně velkých kostelů, kaplí a sboro-
vých síní, vhodné i pro koncertní
využití. Záruka platí ještě 6 let a
nástroj je v bezchybném stavu,
málo používaný. Cena dohodou.
Kontakt: 724 168 515.

č. 34

K osobní víře Inzerce

Pražský seniorát - 
STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická

BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f D. Dušková - Hav-
líčková

HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLTAVOU, 252 66; Ne
9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, a Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne 9.30
Husova 133,  a Elen Plzáková  

Církev bratrská

KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE, 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK,  269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého n. 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modl.
CASD), Daniel Hottmar

Pozvánky
SBOROVÉ DNY DRUHÉHO SBORU ČCE
V PRAZE 3 - ŽIŽKOV se budou konat
6. -  7. prosince 2008 v modlitebně
našeho sboru, Čajkovského 10,
Praha 3 – Žižkov.
Našim milým hostem bude
ThD. Petr Sláma, odborný asistent
Katedry Starého zákona ETF UK v
Praze
Program:
* sobota 6. 12. 2008  – 19:00 přednáš-
ka +rozhovor s hostem
* neděle 7. 12. 2008  -   09:30 boho-
služby  + přednáška, rozhovor,
zpěv mládeže

* * *
EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE zve na sobotu
22. listopadu 2008 od 9:45 do Gal-
erie Josefa Adamce (Obec křesťa-
nů, Praha 7, Na Špejcharu 3; z Ba-
deniho ulice za izraelským velvy-
slanectvím směrem ke staveništi
tunelu Blanka) k účasti na setkání
členů sekce a dalších zájemců  o
křesťanský pohled na životní pro-
středí. V dopolední panelové dis-
kusi na téma "Svoboda a jednota"
vystoupí doc. ThDr. Petr Macek,
PhDr. Zdeněk Vojtíšek, Mgr.
Milan Horák a RNDr. Jiří Nečas.
Během polední přestávky bude
příležitost k setkáním, rozhovo-
rům a navazování kontaktů.
Setkání by mělo skončit do 15:30.

JNe

* * *
KOSTNICKÁ JEDNOTA SDRUŽENÍ
EVANGELICKÝCH KŘESŤANŮ O.S. zve
na přednášku Mgr. Petra Šafaříka
Současný obraz protireformace v
českých zemích
Přednáška se koná ve sborovém
domě Českobratrské církve evan-
gelické na náměstí Bedřicha
Hrozného v sobotu 29. listopadu
2008 od 15.00 hodin.

EVANGELICKÝ TÝDENÍK - KOSTNICKÉ JISKRY
Vydává Kostnická jednota 
Redakce a administrace v Praze 2, Ječná
19, PSČ 120 00, tel.: 224 919 607, e-mail:
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Nevyžádané materiály redakce nevrací,
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Dokončení ze str. 1

NABÍZÍME K PRONÁJMU PROSTORNÉ
BYDLENÍ 3+1 ve sborovém domě
kazatelské stanice v Lipové, v pěk-
ném prostředí Drahanské vysočiny
(600 m. n. m.). V bytě je zavedeno
plynové ústřední topení. Drobné
stavební úpravy jsou nutné, avšak
výši investic do oprav lze odečíst z
nájemného. Staršovstvo FS Pro-stě-
jov, U kalicha 1, 796 01 Prostějov. 

č. 35

Narodil se v Brně v tentýž den co
Českobratrská církev evangelická.
Znám ho a mám ho rád několik
desítek let. Poprvé jsme se setkali
jako asistenti faráře Dr. Viktora
Hájka. Honza, mladší mne o 5 let,
začínal svou duchovenskou dráhu
jako diakon, já jako vikář brněnské-
ho evangelického sboru. V kancelá-
ři Blahoslavova domu sedal Honza
u okna a ještě svobodný chtěl vidět,
kdo, jakého stáří, pohlaví a vzhledu
přichází. Učil se psát - dostali jsme
důležitý úkol vytvořit opis církev-
ních matrik pokřtěných, oddaných
a zemřelých. Asi měl krásnější
rukopis než já, neboť náš pan šéf
Hájek pohleděl na jeho opisy a pak
procítěně prohlásil: " Ach, Honzo,
kdo to po Vás bude číst..." Až
dodnes si svůj rukopis zachoval
beze změny.
Během dlouhých kancelářských
hodin se mi svěřil s mnohým, ale
aspoň jedno vám prozradím. Měl
na starosti svého mladšího bratra
Petra, nyní úctyhodného profesora
novozákonního bohosloví na evan-
gelické fakultě University Karlovy,
toho měl přivést ze školy domů
pokud možno nezraněného. Kdy-
koli se z té dotyčné školy vyhrnuli
žáci, věnovali se dobromyslným ale
bezohledným potyčkám. Jednou mi
sdělil: "Včera byla před školou hro-
mádka kluků, jeden na druhém.
Hledal jsem Petra, ležel docela
vespod, ale byl celý." Dnes jsem
tomu i já rád, vím, jakým přínosem
je jeho práce v novozákonní vědě.
Měl štěstí, že ho neušlapali a že ho
Honza včas vysvobodil. Dnes sle-
duje jeho práci a účinně mu v ní
pomáhá.
Rozešli jsme se, já do sboru v
Jilemnici, on o pět let později do
sboru v Prosetíně. Zatím už probě-
hla 2. světová válka, kterou připra-
vilo a rozpoutalo nacistické Němec-
ko. Hanba tohoto prvenství bude
sotva kdy z něho sňata a zapome-
nuta. Její důsledky přivedly sovět-
ské Rusko do Evropy a mnoho
zemí včetně Československa při-
pravily o svobodu. Za odměnu se
jim dostalo dobrodiní sovětského
míru. Náš jubilant si doplnil své
vzdělání obecné a dosáhl doktorátu
na filosofické fakultě v Brně. Proto
se vzácně představuje jako PhDr.
Aby na prosetínské faře nezmrzl,
ale jistě nejen proto se oženil se
svou celoživotní láskou Alenou. Po
sedmi letech, v roce 1952, se odstě-
hovali do Brna na evangelickou
faru na Pellicově ulici. První brněn-
ský sbor jej povolal za svého faráře.
Už byl čas, abychom se zase sešli. O
dovolené jsem se svou ženou a

dětmi pobýval v Brně. Moje první
cesta vedla na faru k Pokorným, o
jejich pohostinnosti netřeba psát. I
na kazatelnu mne pustil. To byla
důvěra!
Naznačil jsem, že jeho základní a
rozhodující vzdělání bylo teologic-
ké. Protože všechny vysoké školy
Němci zavřeli, synodní rada Čes-
kobratrské církve evangelické
uspořádala pro studenty bohosloví
tajný kurs. Student Jan Pokorný byl
mezi nimi. V čele toho kursu byl JB
Souček, tajemník synodní rady,
později profesor Nového zákona na
evangelické fakultě. Jeho jméno
zaručuje, že se studentům dostalo
dobrého "univerzitního" vzdělání,
které po skončení války bylo stu-
dentům na fakultě doplněno a lega-
lizováno. Nerozmnožil tedy náš
jubilant řady filosofů, upsal se teo-
logii celým srdcem.
Základní zvěst, kterou je evangelic-
ká církev povolána prohlašovat, dal
napsat už jeho dědeček Václav
Pokorný nad vstupní dveře Bet-
lémského kostela: My kážeme
Krista. V kázáních ji bakalář teolo-
gie Jan Pokorný nezapomínal dopl-
ňovat, že jde o Krista ukřižovaného
a vzkříšeného. Ač znal všechny
proudy moderní teologické vědy,
zůstal vždy nad nimi a občas na
adresu teologických pánů profeso-
rů pronesl kritickou poznámku,
kterou by je rád vrátil k jasné refor-
mační teologii a zbožnosti.

Chcete vědět, jaký je to člověk?
Charakteristická je jeho vstřícnost,
která si všímá evangelíka neevan-
gelíka a ujímá se ho, zejména v jeho
starostech. Nesetkává se s nimi
povrchně a nadarmo. Dodneška se
k němu hlásí a rádi se mu připome-
nou aspoň podáním ruky mnozí z
Prosetína a ovšem z Brna. Ta vstříc-
nost je sborotvorná. Je čitelná i na
jeho dětech. S manželkou Alenou
ing. vychovali tři dcery. U jedné z
nich jako důchodce a vdovec našel
příbytek a tolik laskavé péče, že se jí
skoro chlubí. Jiní staří dědečkové to
rádi uslyší! Patří mezi faráře beze
lsti, odpovědný za všechny, kteří se
dostali do jeho péče. Je pracovitý,
libost má v Bibli a příbuzných kni-
hách, v církvi a ve sboru. Vůči cír-
kevní kariéře projevoval jakousi
lhostejnost, cení si titulu faráře,
kazatele Božího slova. Na rozdíl od
těch, kdo Boží sliby cudně uzavírají
do výrazu "dobrá budoucnost",
snaží se obhájit jejich konkrétnost a
vtělit je do své víry - podle PÍSMA.
Žít vedle faráře Jana Pokorného je
příjemné a povzbudivé, vůči svým
blízkým bližním, k nimž se počí-
tám, projevuje bratrskou, věrnou
náklonnost. S přáním všeho dobré-
ho do dalších let Tobě, Honzo, a
všem Tvým milým zůstávám Tvým
commilitonem či aspoň spolupout-
níkem. 

Josef Veselý

Farář Jan Pokorný, PhDr. 18.12.1918

90. VÝROČÍ ČESKOBRATRSKÉ CÍRKVE EVANGELICKÉ
(ČCE)  – PRVNÍ SJEDNOCENÉ CÍRKVE VE STŘEDNÍ

EVROPĚ

Ve dnech 21. – 23. 11. 2008 se uskuteční oslavy k 90. vý-
ročí první sjednocené církve ve střední Evropě, Čes-
kobratrské církve evangelické. 
Součástí oslav bude v pátek 21. 11. 2008 v 19.30 h v
Betlémské kapli  „Koncert k narozeninám". Hrát a zpívat
bude spirituál kvintet, Tomáš Najbrt a další umělci a
hosté. 
Večerem budou provázet Daniela Brůhová a David
Vávra.

Tisková konference k význačnému jubileu se bude
konat ve středu 19. 11. 2008 v 10.30 hod v ústředí círk-
ve, Jungmannova 9, Praha 1.

Podrobný program najdete  na www.srcce.cz

Kontakt:
Ivana Benešová, komunikace s veřejností

ivana.benesova@srcce.cz
tel: 224 999 275
tel: 606 956 957

http://www.srcce.cz



* Kdo by pohrdal dnem malých začátků? Za 4,10
Letmý pohled by posuzoval cestu této misie jako všelijak
křivolakou. Vedla pronásledováními, nouzemi, úzkostmi i
hladem, nemocemi a zklamáními. Byla to cesta hlubinami i
výšinami. Těžce na ni spočinuly dvě světové války. Ale nad
tím vším vítězila předivná milost našeho Pána, trpělivá
láska, která vedla i nesla, byla přemáhající pomocí a ochra-
nou. 

* Ernst Jakob Christoffel – život oddanosti ve službě
Vykupiteli
Narodil se 1876 v Reydtu v německém Porýní. Vyrůstal v po-
žehnaném prostředí rodiny hugenotského původu, domov
by vytvářen křesťanskou vírou a prolnut láskou k bližním. Při
nástupu nového století učinil čtyřiadvacetiletý Ernst rozhod-
nutí, které proměnilo jeho život. „Počínaje dnem, ve kterém
jsem si uvědomil, že jsem Božím dítětem, bylo mi samozřej-
mé, že se cele postavím ve službu svému Pánu. Toto rozhod-
nutí pro mne nebylo nikdy ničím jiným než povinností vděč-
nosti vůči Pánu a vědomím mého dluhu vůči světu, žijícímu
bez Krista." Nastala léta příprav ke službě zvěstovatele
Božího slova a pracovníka misie. V roce 1904 skončil studium
na Evangelické kazatelské škole v Basileji. 

* Pán Bůh postupně ukazuje cestu služby
Spolu se svou sestrou Hedvikou pečoval jako správce
dvou sirotčinců v městě Sivas v Malé Asii. Zde poznali
bídu početných nevidomých dospělých i dětí. Ernst byl
tímto poznáním hluboce otřesen. Přiznal si, že je vlastně
dlužníkem těchto odstrkovaných, zanedbaných ubožáků.
Pán Bůh mu vložil do srdce i svědomí tuto situaci nevi-
domých a nebohých v zemích Orientu. Nyní měl jistotu:
Pán mi svěřuje právě tento úkol. Ano, ale jak docílit, aby
byl naplňován?

* Pán Bůh dává ke svěřeným úkolům také dary k jejich
splnění
Christoffel se obrátil na misijní společnosti pro Blízký vý-
chod s prosbou, aby do svého programu zařadily péči o
nevidomé. Uvedl, že je k dispozici pro tuto službu. Všechny
misie však odmítly. Stalo se dobře. Kdyby pomoc tak počet-
ným nevidomým byla jen jakýmsi přívěskem v programu
činnosti některé z misií, nemohla by se plně rozvinout do
potřebné hloubi i rozsahu. Odmítnutí přineslo zdánlivě
nepříznivou změnu do celé situace. Na jedné straně pře-
svědčení, že tento úkol je svěřen ode Pána, na druhé straně
žádné vyhlídky či možnosti splnit tento úkol obvyklým
způsobem. Smí se odvážit k jeho prosazování bez potřeb-
ného zázemí? Může pracovat jako misionář v osamocení,
„na volné noze"? Rozhodování bylo velice obtížné. Přátelé
ho varovali před takovým řešením, označili je za lehkováž-
nost. 

* V nesnadných problémech nemáme hledět na lidi, ale
na Boha
Byla to doba vnitřních bojů. Manželka Christoffelova milé-
ho učitele tehdy řekla zcela prostě: „Nedívejte se na lidi,
hleďte na Pána Boha." Christoffel byl rozhodnut vzít na
sebe riziko volné misionářské služby. Ernst i Hedvika jsou
ochotni vydat se na cestu ke službě lásky těm nejpotřebněj-
ším. Svou hotovost vyjádřili takto: „Když nám Pán dá pení-
ze na cestu a menší sumu, abychom zakoupili a zařídili
dům, a když nás ještě navíc obdaří tolika penězi, abychom
po dobu jednoho roku mohli pečovat o 10 svěřenců, pak
půjdeme." Účinná misionářská pomoc lásky není závislá
jen na těch, kteří jsou hotovi a ochotni jít pomáhat. Nutně
zde musí být také ti, kteří sice zůstávají doma, přece však
pomáhají, vytváří zázemí nejen modlitebné, ale také oběta-
vě ochotné k poskytnutí nutně potřebné vezdejší podpory. 

* 27. listopad 1908 – den Božího jednání
V ten den byl Ernst Jakob Christoffel Slovem Božím a mod-
litbou ordinován ke službě faráře. Současně je to den vzni-

ku slepecké misie. Pán Bůh vzbudil kruh přátel, ochotně
hotových k podpoře práce Ernsta a Hedviky. Jeden z nich,
žijící v Basileji, zajistil svým darem opatření výdajů na dva
roky. Pán Bůh dává ve svém díle dny zvláštního žehnání.
Uprostřed jásání a radosti však nezaniká vědomí závislosti
na další milosti

* Bethesda – první domov pro postižené
Bethesda znamená „dům milosrdenství". V temném Kur-
distanu, v městě Malatya byl vybudován na podzim v roce
1909 dům pro nevidomé a postižené. V celé oblasti Turecka
to byl jediný ústav. „Mohamedánským obyvatelům jsme
svou službou předkládali praktické vyučování o křesťanské
víře a jejím působení pomáhající láskou." Postupně zde by-
lo až 85 obyvatel. Také kruh přátel roste a prospívá v upev-
ňování. Své středisko má nyní v Berlíně. 
Rok 1919 je poznamenán bolestí. Všichni Němci jsou z Tu-
recka vykázáni, Christoffelovi se vrací do Německa.

* Dílo misie není opuštěno. Práce pokračuje.
Člověčí uvažování zde nevidí nic jiného, než konec práce.
Christoffel stál několikrát nad bolestivými troskami práce
Křesťanské slepecké misie v Orientě. Dvakrát musel půso-
bení obnovovat od samého začátku. Žil stále ve vědomí
ohroženosti svého života. Práce misie byla zmařena hrůza-
mi světových válek. Krátce po svém návratu z Turecka v ro-
ce 1919 prožíval těžký nápor malárie, důkladné vyléčení
trvalo až do roku 1920. Přece však setrvával ve své jistotě a
důvěře v Boží povolání a vedení k této práci. „Pokládám to
stále za zvláštní Boží milost, že Pán nám dal, abychom se
pevně drželi jeho pověření a abychom měli víru tam, kde
podle lidského uvažování již nebylo čemu věřit." 
Situace v Turecku se ustálila. Zákaz pobytu Němců byl od-
volán na začátku roku 1924, mezi prvními příchozími do
Konstantinopolu byl misionář Christoffel. Cesta do opuště-
ného působiště Malatya nebyla povolena. Započaté práce 
s budováním domova pro postižené v samotném Kon-stan-
tinopolu byly zastaveny. Po změně kabinetu byla všechna
pracně dobytá povolení odvolána. Nové Turecko zavřelo
své brány misii, ochotné podávat nezištnou pomoc nejubo-
žejším. Pán však otevřel dvéře do Persie.
V listopadu 1925 nastoupili neúnavní pracovníci misie vše-
lijak obtížnou cestu, Christoffel se třemi spolupracovníky.
Nový začátek v Persii nebyl snadný. Velký nedostatek pe-
něz zaviněný ztrátou v Turecku, značné umenšení počtu
přátel v Německu, misionáři neznali ani řeč, ani kulturu
nového působiště. Jak budou přijati? Co nescházelo byla
varování i kárání. Také zde prožívali skutečnost péče svého
Pána. Problémy s ubytováním, nesnáze s převzetím pouka-
zů peněz, sledování příslušníky cizinecké policie, jednání
na policii, nepřátelský postoj mohamedánského kléru, neu-
stálená politická situace…na vzdory tomu všemu byl vybu-
dován domov v Tabrizu. 
Christoffel a jeho pomocník misionář Ludvig Melzl odce-
stovali v listopadu 1928 do Esfahánu. Zkoumali, nakolik by
zde bylo vhodné vybudování dalšího domova. 1. května
1929 přesídlili do velkého domu nedaleko města, nová prá-
ce započala v plném rozsahu. V nádherném, svým způso-
bem bohatém městě živořilo mnoho dětí ulice, ty nejubo-
žejší, nevidomé a jinak postižené vděčně přijaly domov s
laskavou péčí a výchovou. Zde bylo započato s péčí a
výchovou sluchově postižených. Christoffel se svými
pomocníky, přátelé v Evropě, všichni spolu byli vděčni za
možnosti zapojení do této další služby lásky ve jménu Pána
Ježíše Krista a v jeho milosti. On je Pánem Pánů a Králem
králů, služba pohrdaným, opuštěným a zapomenutým je
službou jemu samému. Po padesáti letech svého působení
vyznává Christoffel: "Léta misijní služby mě poučila, že to
je nevystižitelná Boží milost a jeho nepochopitelné skloně-
ní, když se mu zalíbilo použít omezené, chybami zatížené,
neschopné lidi k vykonávání svých plánů a záměrů s náro-
dy tohoto světa."

* Hrůzy 2. světové války. Budou misijní pracoviště zacho-
vána?
Nová, daleko větší pohroma se valí do nejrůznějších míst
světa. V době pohody a dobrého zdaru, v dobách nebezpe-
čí a nesnází je důležitá skrytá práce modlitebníků – pří-
mluvců. Mají ve jménu Pána Ježíše volný přístup ke trůnu
Boží milosti, až k srdci nebeského Otce, vede je a jejich
prosby doplňuje Duch svatý. Pán Bůh zná tyto nevyhlašo-
vané modlitebníky přímluvce, on takové hledá a raduje se
z nich. Plní při nich svá zaslíbení k oslavě svého jména, pro
dovršení svého díla. Proniká tam vzhůru také tužba tvého
srdce? 

* Vytrvalý až do smrti
Christoffel nechce opustit své svěřence v Isfahánu. Zůstává,
i když jiní Němci včas odešli. V roce 1943 ve svých 67 letech
je zatčen Angličany, prožívá léta nesvobody a strádání v
několika zajateckých táborech. Práce v domově pokračova-
la, i když nouzově. V roce 1946 je propuštěn zbídačelý,
bídně oblečený. V poválečném Německu pomáhá postiže-
ným, hlavně nevidomým. V Nümbrechtu pro ně založil
domov, který dosud slouží svému účelu. Misionářova služ-
ba však není ještě ukončena. V roce 1951 přijal povzbudi-
vou pomoc švédských přátel, ve svých pětasedmdesáti
letech znovu odcestoval do Iránu a v Isfahánu, aby věrně
pokračoval péčí a vyučováním nevidomých, hluchoně-
mých a dalších postižených. Prošel těžkou nemocí, ze které
ho povolal Pán do své radosti a slávy 23. dubna 1955. Na
jeho hrobě v dalekém Iránu je uveden vzácný titul: „Otec
nevidomých a hluchých a dětí nikoho."

* Dílo pokračuje – Christoffelova slepecká misie
Práce misie zdárně pokračovala. Na počest věrného prů-
kopníka byla „Křesťanská slepecká misie v Orientě" pře-
jmenována a tak je nyní široce známa jako „Christoffelova
slepecká misie." 
V roce 1961 převzal vedení pastor Siegfired Wiesinger a
jeho manželka Magdalena. Působili až do roku 1989. Dílo
misie se prohlubovalo a šířilo. CBM (Christoffel Blinden-
mission) se stalo jednou z největších misijních společností
na světě. Zde je stručný přehled důležitých události:
Rok 1966 byl počátkem převratné pomoci zbytečně nevido-
mým. V kábulské nemocnici v Afganistanu byla misií
financována a uskutečněna první operace šedého zákalu. 
Následujícího roku byla zahájena výstavba objektů v
Etiopii, Tanzánii, Indii a o dalších pět let později projekt
misie v Peru otevřel programy pomoci lásky postiženým v
jižní Americe. 
Převratný byl rok 1989, kdy Světová zdravotnická organi-
zace uznala CBM jako odbornou organizaci pro zabraňová-
ní vzniku slepoty. 
V roce 1999 CBM začala vyvíjet globální iniciativu mezi
nestátními organizacemi ke spojení boje proti nevidomosti.
Heslo „20/20" je označením zdravého zraku v americkém
očním lékařství. Zde je současně termínem pro celosvětové
úsilí boje proti nevidomosti: do roku 2020 nemá být na
světě žádný zrakově postižený nebo ohrožený, který by
nebyl pod účinnou odbornou lékařskou péčí.

100 let působení Christoffelovy slepecké misie

E. J. Chistoffel se sestrou Hedvikou

Skupina po operaci šedého zákalu

Ernst Jakob Christoffel



V roce 2000 počet operací šedého zákalu financovaných
CBM přestoupil 4 milióny. 

* Zpráva o činnosti v uplynulém roce 2007
Misie působí ve 1021 projektech ve 111 zemích Afriky, Asie,
Latinské Ameriky a Východní Evropy. Od svých přátel ze
sdružení v jednotlivých státech přijala pro svou práci lásky
47 miliónů Eur. Tak mohla být podána účinná pomoc více
než 21 miliónu trpících lidí. Vykonáno bylo dalších 673.670
operací šedého zákalu. Celkový počet těchto operací k na-
vrácení zraku dosáhl již osmi miliónů.

* Průběh oslav stého jubilea
Oslavy jsou v desítkách měst, rozsáhlé, důstojné a radostně
vděčné. Záštitu nad nimi převzala manželka prezidenta
Německé svazové republiky paní Eva Luise Köhlerová. 
V této význačné době pro CBM působí v čele misie dva rov-
noprávní ředitelé. Martin Georgi (1957) pro komunikace a
Reinhold Behr (1954) pro správu a finance. Působí ve spoje-
ní s devítičlennou misijní radou. Ke společným projektům
je zapojeno 10 národních sdružení, která shromažďují dary
pro působení misie. Zastoupeny jsou Austrálie, Belgie, Ně-
mecko, Velká Britanie, Irsko, Italie, Kanada, Nový Zéland,
Švýcarsko, USA, zapojena je také Česká republika. 

* Tajné působení přátel této misie za doby komunistické
nadvlády v naší vlasti
Tato vlastně ilegální činnost byla spojena se jménem a půso-
bením br. kazatele Antonína Voříška v ústeckém a posléze
děčínském sboru Církve bratrské. Významné bylo spojení
manželů Jana a Helgy Líbalových se sekretářkou centrály
Christoffelovy slepecké misie v Potsdamu (tehdy NDR) se
sestrou Christe Adler. Důležité také bylo působení br. Jin-
dřicha Dietricha a manželů Pavla a Pavly Páralových. Cí-
lem bylo získávání dalších přátel této práce k modlitbám i
účinnému projevu lásky. Již tehdy byly při návštěvách teh-
dejší Německé demokratické republiky předávány finanční
dary na práci misie. Na toto působení vzpomíná br. Jaroslav
Kučera: „Bratr kazatel Voříšek mě v té době požádal o
zapojení do této nelegální práce v oblasti Moravy a východ-
ních Čech. Byl jsem tehdy kazatelem rozsáhlého olomouc-
kého sboru. Vedle své kazatelské služby jsem vykonával
přednášky o misii na různých místech. Při tom vydatně
pomáhaly promítané diapozitivy, dodané ústředím CBM.
Velikou pomocí byly místní odbočky čile pracující Kost-
nické jednoty. Vděčně vzpomínám na tato obecenství." 

* Jak tato práce pokračovala po pádu komunismu
Pokračování vzpomínek JK: „Teprve tehdy jsem se dověděl
o hlavní centrále misie v Benzheimu v západním Německu.
Ohlásil jsem se dopisem. Bratři reagovali nečekaně a rych-
le. Přijeli do Prahy, došlo ke společnému jednání v Eku-
menické radě církví a v Radě Církve bratrské. Tehdejší
tajemník RCB br. kazatel Karel Taschner byl pověřen, aby
spolu se mnou pracoval již na samotném uvedení českého
sdružení CBM. Ustanovující shromáždění s volbou výboru
se konalo 12. dubna 1991. Svou činnost ve svobodné vlasti
jsme započali s vděčnou radostí, i když ve skrovnosti. 
Vděčně připomínám další spolupracovníky: v Litomyšli
sestra Mgr. Helena Macková, účetní na půl úvazku po řadu
roků, bratr Ing. Ladislav Beňa, pokladník, bratr Ing. Milan
Nádvorník, revizor účtů a další pomocníci. 
Reportáže o misii předložila několikrát naše televize i roz-
hlas, zprávy byly otištěny v různých periodikách. Získali
jsme modlitebné společenství s řadou bratří a sester, kteří
měli a mají otevřená srdce pro tuto částku Božího díla. 
Jsem si vědom toho, že práce bylo učiněno málo. To malič-
ko však bylo učiněno z předivné Boží milosti. Byly a jsou
zde překážky. Můj pokročilý věk (narozen 1922), několik
pobytů s řadou operací v nemocnici, bolavý zdravotní stav
mojí manželky atd. Působil jsem v čestné funkci předsedy
výboru již jako kazatel důchodce. Pokud to bylo možné,
konal jsem přednášky s promítáním filmů o práci misie s

cestováním od Karlových Varů až po Košice. Např. v roce
1994 to bylo 73 přednášek a kázání. 
Společně jsme předali za dosavadní dobu při postupném
odesílání darů našich přátel na ústředí CBM více než jeden
milión Kč. V tom je zahrnuta hodnota ultrazvukového dia-
gnostického přístroje, na jehož získání má značný podíl
misijní oční lékař MUDr. Jan Týnovský, který jej pak na
Filipínách užíval jako vydatnou pomoc při vyšetřování i
operacích zraku. Podobným darem byla zásilka více než
stovky úplně nových brýlí, kterou jsme převzali a posléze
posloužila zrakově postiženým v péči křesťanské nemocni-
ce v jemenském Adénu. Poslední souhrný dar našich přátel

5000 Eur byl předán v únoru 2008 přímo centrále CBM.
Jsem vděčen Pánu za zdraví a svěžest dostačující k mé
nynější službě. Vykonávám ji s vděčností za tak předivnou
milost a s modlitbou, aby Pán žně vypudil někoho dalšího
na mé místo, vzbudil nové příznivce této široké služby
lásky a povolal i vystrojil další dělníky z našich sborů a
církví také pro dílo této misie."

* Další pracovníci z naší vlasti, působící pro zdárnou
práci misie
Již uvedený Dr. Týnovský působil několik roků na
Filipínách, pak dále v Jemenu. Vykonal tisíce operací šedé-
ho zákalu. Přátelům misie vzkazuje: „Přál bych vám, abys-
te mohli vidět, přímo sledovat úžasnou radost člověka, kte-
rému byl operací kataraktu navrácen zrak." Dalším význač-
ným pracovníkem je MUDr. Ivo Kocur, zástupce misie i
české vlády u Světové zdravotnické organizace, vedoucí
Školícího centra pro odbornou přípravu očních lékařů na
jejich práci v zemích třetího světa. Centrum je vybudováno
v Praze, svou mezinárodní kancelář v Ženevě. Význačný

pracovník CBM MUDr. Josiph Taylor – Schneider za svou
práci pro nevidomé a zrakově postižené vyznamenaný
anglickou královnou pochází vlastně z našeho Sokolova.
Před zlobou a zhoubou nacistické zvůle vůči židovským
občanům byl jako školák zachráněn převozem do Anglie.
Odtud po studiích působil v Africe. Nositel Nobelovy ceny
Ing. Otto Wichterle, aniž by to tušil, byl v Božím plánu
pomoci nevidomým povolán a obdařen k vynálezu umě-
lých očních čoček. Miliónům nevidomých, postižených
šedým zákalem tak byl poskytnutím operace a vložením
těchto čoček navrácen vzácný dar vidění.

* Odpověď našim přátelům, kteří se táží, jak mohou účin-
ným způsobem projevit svou vděčnost za toto široké dílo
třeba právě při příležitosti stoletého jubilea
Vložil-li komukoliv Pán Bůh do srdce, aby pomohl nést
tíhu služby a pomoci nejubožejším na tomto světě a tak
umožnil převratnou změnu v jejich životě, rádi vás přivítá-
me k tomuto projevu vaší lásky a tak účasti na práci Božího
díla.
Své příspěvky mohou dárci dát přímo, pokud k tomu mají
příležitost. K tomuto převzetí je pověřen br. kazatel Kučera,
zástupce CBM v ČR, který vystavuje z bloku k tomu urče-
nému potvrzení, na němž je razítko našeho českého sdru-
žení. 
Můžete užít naše složenky, naší bankou je Česká spořitelna
a. s., pobočka Litomyšl, číslo účtu 1280480399, číslo banky
0800.
Tatáž čísla našeho účtu užijte při převodu obnosu daru z
Vašeho účtu u banky. Prosíme, nezasílejte bankovky vlože-
né s dopisem do poštovní obálky a odeslané běžnou listov-
ní poštou. Doporučíme Vám nejlacinější podání Vašeho
obnosu. Odbočky České spořitelny jsou i pro Vás snadno
dostupné. Podejte naši složenku bez uvedení jména a adre-
sy, jen s uvedením obnosu, nebo podejte jen lístek s přesně
opsaným číslem našeho účtu a obnos Vašeho daru. V tom
případě je podání zdarma. Spořitelna vám vystaví potvrze-
ní na předaný obnos. Takto zaslaný obnos bude nám sice
vykázán jako příjem s datem podání a vyznačením darova-
ného obnosu v jeho plné hodnotě, ovšem bez vaší adresy.
Budeme vděčni, když nám dopisem, telefonem, faxem nebo
e-mailem ohlásíte tento svůj dar. Podávejte své dary pro
práci Božího díla s modlitbou, tak jak i my vděčně chválíme
Pána Boha za Vaši účast na zdaru jeho díla. On sám nechť je
Vaším Odplatitelem.
Pokud je nám známo nebo Vámi oznámeno, vystavujeme a
odesíláme potvrzení o daru k daňovému odpisu. Využijte
tuto možnost!
* Děkovný dopis – další potvrzení Vašeho daru
Je dobře, když budeme mít Vaši adresu, abychom Vám
mohli takový dopis odeslat. Přidáváme k němu malou,
přece však, jak se snažíme, milou upomínku. Chceme tak
potvrdit naši vděčnost za Vaši lásku a ochotnost a zůstat tak
s vámi ve spojení v lásce, která pamatuje na potřebné.
Naše adresa
CBM - Christoffelova slepecká misie v ČR A. Tomíčka 49
Litomyšl 570 01 
telefon – fax 461 613 727,  e-mail: cbm.cz@tiscali.cz 
Vypracoval a srdečně pozdravuje 

Jaroslav KučeraHrob E. J. Christoffela

Výuka v dnešní Christoffelově nadaci v Německu

E. J. Christoffel učí mluvit hluchoslepého chlapce



NAPŘIMTE SE A ZVEDNĚTE HLAVY
L 21,25-33

Když jsem na podzim vyšel z do-
mu, padl můj pohled vždycky na

opadané stromy, listí na zemi. Při-
pomínaly, že se blíží zima, a taky, co
mám udělat. Zrýt, shrabat listí, při-
pravit se. Ježíš mluvil o fíkovníku,
který když se začíná zelenat, věstí
blížící se léto. Obraz je to příjemněj-
ší, nadějnější, to, oč jde, je asi po-
dobné - když vím, co přijde, připra-
vím se na to.
Ježíš říká zřetelně, co přijde: "vězte,
že je blízko království Boží." Všech-
no to, o čem mluví předtím, jsou
jenom znamení toho, že přichází.
Kdy to bude? O to nejde. Spíš o to,
k čemu nás jeho blízkost a nezadr-
žitelný příchod povede. Rozhodně
se nemusíme a nemáme třást, jak to
s námi dopadne. Víme jak. "Na-
přimte se a zvedněte hlavy, neboť
vaše vykoupení je blízko." Je úžas-
né slyšet něco takového, když

okolo nejistota rozežírá poklady a
smělé plány jako mol a rez. Vše-
lijaké naše plány pomíjejí, a jak by
ne, když i nebe a země pominou.
Ale to ty, kdo se drží Krista, nemá
vyvést z míry. My přece víme, na co
vsadit - na Krista, na jeho slovo. To
nepomíjí. Ne, že by ten, kdo na něj
vsadí, byl z oněch soužení a otřesů
vyňatý. Ví ale, že cíl jeho cesty ne-
mohou zpochybnit ani zničit, a
proto může jít se zvednutou hla-
vou, bez hrbení, podlézání, kličko-
vání.
Pojďme k Božímu království vzpří-
meně, můžeme si to dovolit. Nako-
nec i ostatním právě tím nejlépe
dosvědčíme, čeho opravdu stojí za
to se v životě držet.

Jan Plecháček
farář ČCE v Heřmanově Městci

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poselství ke 2. neděli adventní

V letošním tzv. „osmičkovém ro-
ce" si připomínáme, že před deva-
desáti lety, konkrétně 17. – 18. pro-
since 1918, byl v neuvěřitelně krát-
ké době, necelé dva měsíce po
vyhlášení Československé repub-
liky, svolán Generální sněm čes-
kých evangelíků. Na něm bylo
jednomyslně schváleno spojení
církví luterské a reformované v je-
dinou, která později dostala název
Českobratrská církev evangelická.
Po první světové válce se tedy
uskutečnilo v naší zemi něco, k če-
mu dochází v okolních zemích,
např. v Německu a Holandsku, na
konci 20. století: totiž ke spojování
evangelických církví.
Církev, ke které se hlásil například
prezident Tomáš Garrigue Masa-
ryk, Milada Horáková a Jan Palach
má kořeny v tzv. české reformaci na
konci 14. a počátku 15. století, o sto
let dříve, než začíná reformace svě-
tová. Tehdy došlo v českém králov-
ství k úsilí o nápravu církve, vedou-
cí k reformnímu hnu-tí, k odtržení
od Říma. Rektor pražské univerzity,
Jan Hus, usiloval o lepší poznání
Bible a obnovu církve. Pro věrnost
evangeliu byl odsouzen v Kostnici
a v červnu 1415 upálen.
Reformní hnutí se dalo do pohybu.
Husovi nástupci vynikali v úsilí
podřídit církev normě Božího slo-
va. Jejich program byl stručně for-
mulován v roce 1420 pod názvem
„Čtyři pražské články (artikule)". 
Z radikálních husitských kruhů se
oddělila v druhé polovině 15. stole-
tí nová reformní generace. Vzniklá
Jednota českých bratří se usídlila v
roce 1457 ve vesnici Kunvald, aby
vytvořila křesťanskou obec, žijící 
v následování Krista. Jednota bratr-
ská představuje vrchol české refor-

mace. Dokladem je zejména vše-
obecně známá Bible kralická. Nej-
známější postavou Jednoty je pak
její poslední biskup Jan Amos Ko-
menský, proslulý po celé Evropě
jako teolog, pedagog a neúnavný
propagátor „obecné nápravy věcí
lidských" cestou vzdělávání širo-
kých vrstev.
Za vlády římskokatolických Habs-
burků zesiloval protireformační
tlak. Plnou náboženskou svobodu
se však podařilo vymoci až na císa-
ři Rudolfu II. vydáním Majestátu v
roce 1609. Bohužel, jeho platnost
skončila bitvou na Bílé hoře 1620.
Po té následovala tuhá protirefor-
mace, spočívající v zákazu jakékoli
nekatolické církve. To byla velká
pohroma pro obyvatelstvo z 90 %
protestantské. Nastala emigrace
velké části obyvatelstva, zbytek byl
násilně rekatolizován.
Nejtěžší období náboženské ne-
svobody trvalo 160 let. Narodilo se
v něm pět generací, z nichž ta po-

slední se dočkala vyhlášení To-
lerančního patentu 13. října 1781
císařem Josefem II.

Před sjednocením
Toleranční patent neumožnil čes-
kým evangelíkům navázat na čes-
kou reformaci a obnovit církev
utrakvistickou a Jednotu bratrskou.
Povoleny byly jen konfese helvet-
ská a augsburská. Avšak obě takto
vzniklé církve brzy navázaly styky
s týmiž v jiných zemích. 
Reformovaná církev (h.v.) byla
početnější než luterská (a.v.), existo-
vala mezi nimi i napětí, avšak vědo-
mí společných kořenů v české
reformaci obě církve sbližovalo. V
19. století pak vzrostl vliv také osví-
censtvím obrozené české kultury,
jež se vymezovala jak proti katolic-
tví, silně protěžovanému habsbur-
skou monarchií, tak proti všudypří-
tomné německé kultuře. Už v roce

Podle pozvánky a navrženého programu se uskutečnil 8. listopadu
2008 sjezd Kostnické jednoty - sdružení evangelických křesťanů.
Na úvod nám posloužil biblickým zamyšlením br. Miloš Šolc.
Následovalo skvělé vystoupení smíšeného sboru CASD z Londýnské
ulice. Bratr dr. Jan Štěpán přednesl poučený a přehledný příspěvek o
kazateli Svobodné církve reformované (Církve bratrské) Františku
Urbánkovi a T. G. Masarykovi a jejich vzájemných vztazích.
Následovalo sjezdové jednání - a z něho vybíráme zajímavost, kterou
ve zprávě o hospodaření přednesl br. Tomáš Paulus. Upozornil na
fakt, že naposledy byla zvýšena cena našeho týdeníku Kostnických
jisker v roce 2001 na současných 10 Kč. Ve skutečnosti je však nyní
náklad na 1 číslo více jak 12,30 Kč. Dokážeme si představit, co to
znamená - a i ke konci letošního roku docházejí prostředky k pokra-
čování vydavatelské činosti.
Proto se obracíme na své členy, přátele a čtenáře Evangelického týde-
níku, aby svými dary na tiskový fond umožnili  dovést tento vydava-
telský ročník až do konce!! Za vaše dary vám velice děkujeme. 

Předseda sdružení

PROHLÁŠENÍ 63. SJEZDU
KOSTNICKÉ JEDNOTY - SDRUŽENÍ EVANGELICKÝCH KŘESŤANŮ, O.S.

Dlouholetá existence Kostnické jednoty dává mnoho důvodů k vděč-
nosti nad dílem, které bylo v průběhu více jak jednoho staletí vykoná-
no. Mohli bychom dlouze vypočítávat ty, jejichž věrné práci vděčí naše
široká evangelická veřejnost za připomínání podstaty křesťanské víry
a jejich cest myšlenkovým světem uplynulých období.
Jsme si vědomi, že v současných podmínkách nemůžeme dostatečně
navázat na dílo svých předků - ale stále naléhavě cítíme úkol napomá-
hat především vyzdvihování základů reformačních principů, které jsou
dnes neprávem opomíjeny. Chceme také i nadále podporovat spoluprá-
ci evangelických křesťanů na místní úrovni.
Všem, kteří to cítí podobným způsobem a usilují o otevřenou ekume-
nickou spolupráci v návaznosti na odkaz našich předků, vyprošujeme
Boží blízkost a posilu pro každodenní život a úkoly.
Zveme také ke spolupráci ty, kteří se na této službě církvím i národu
chtějí podílet spolu s námi.
Praha, 8.11.2008 Účastníci sjezdu

63. sjezd Kostnické jednoty

Výročí osmičkového roku

ZAOSTŘENO NABLÍZKO

Dlouholetý farář ve Sněžném.
Letos na podzim uplynulo deset let od jeho úmrtí.
Jako vzpomínka několik jeho zápisků:

Dej mi poznat krásu tvé přítomnosti.

Všechno nepravé a nepravdivé odstraň ode mne,
aby mi na ničem nezáleželo více nežli na tobě 
a na tvém království.

Abych nebránil Pravdě, která ke mně chce přijít,
aby mohla jít dále.

Žít před tebou a tak s druhými.

Nejde o mne, jde  o nás o všechny, proto otevři dveře své přítomnosti, prosím

Jaroslav Pfann
Dokončení na str. 2

První sjednocená církev v Evropě
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SYNOD EVANGELICKÉ CÍRKVE V NĚMECKU
EKD. „Změna klimatu – změna vody – změna života" bylo hlavním téma-
tem letošního zasedání 10. synodu Evangelické církve Německa (EKD),
které se konalo v Brémách. 
Zahájily jej  2. listopadu slavnostní bohoslužby v katedrále sv. Petra, které
televize ZDF vysílala v přímém přenosu. Předsedající biskup Rady Evan-
gelické církve Německa Wolfgang Huber následně přednesl zprávu. 117
členů synodu rokovalo v dalších dnech o současných problémech v spo-
lečnosti a v církvi, jakož i o rozpočtu církve na rok 2008. 
Zasedání synodu oslovil 3. listopadu biblickou studií na hlavní téma syno-
du prezident Evangelické církve v Brazílii Walter Altmann, který je i mo-
derátorrm Světové rady církví.  
Synod po celou dobu doprovázela hudba. Je to jedna z tradic synodní kul-
tury, že ti, kteří hrají na plechové dechové nástroje, jimi doprovázejí nejen
společné pobožnosti, ale svým hraním signalizují i konec přestávek mezi
jednáními. Nebylo tomu jinak ani v Brémách, které jsou tradičně označo-
vány za domy městských muzikantů. 
100 ze 120 řádných členů synodu EKD volí synody členských zemských
církví, 20 členů jmenuje Rada EKD. Evangelická církev Německa sdružu-
je 23 luterských, sjednocených a reformovaných zemských církví v Spol-
kové republice Německo.  Na letošním zasedání synodu bylo 53 žen a 64
mužů. Ženy tedy tvořily 45 % delegátů.

SVĚTOVÝ LUTERSKÝ SVAZ VYDAL PASTORÁLNÍ POSELSTVÍ
KE GLOBÁLNÍ FINANČNÍ KRIZI
Helsinky /Ženeva – LWI. V kontextu současné globální finanční krize
vydal Výkonný výbor Světového luterského svazu na svém setkání 24. –
26. října v Helsinkách ve Finsku pastorální zprávu. V ní poukazuje na to,
že současná krize je „katastrofálním" důsledkem neudržitelných ekono-
mických, sociálních a environmentálních procesů.
„S bolestí pozorujeme, jak rychle bylo možné v této době krize zmobilizo-
vat obrovské finanční zdroje na pomoc peněžním trhům a institucím,
zatím co v daleko lepších ekonomických časech nebylo možné najít zlo-
mek těchto zdrojů na eliminaci extrémní chudoby ve světě," píše se ve
zprávě. Výkonný výbor dále poznamenal, že zatím co bankám a finanč-
ním institucím přinesou bezprecedentní finanční balíčky prospěch, rozpo-
čty na humanitární pomoc a rozvoj budou vystaveny většímu tlaku.
Výbor proto vyzval církve, aby vytrvaly ve svém závazku přinášet naději
a  podporu nejchudším a nejzranitelnějším ve svých komunitách a na
celém světě. Je úlohou církví znovu vybudovat důvěru ve společenství.
Výbor vyzval členské církve k vzájemnému sdílení zkušeností a podpoře
uprostřed současné krize. 
Výkonný výbor SLZ se skládá z prezidenta, pokladníka, viceprezidentů a
vedoucích sedmi programových výborů. Setkává se obvykle dvakrát do
roka.

ŘÍMSKOKATOLICKÝ ARCIBISKUP MARX VYDAL KNIHU S NÁZVEM „KAPITÁL"
Trier, Německo – ENI. Více než po 140 letech po prvním vydání základního
díla Karla Marxe „Kapitál" jmenovec otce moderního komunismu, římsko-
katolický arcibiskup Reinhard Marx napsal knihu se stejným titulem.  
„Kapitalismus bez etického a zákonného rámce je nehumánní", řekl arcibis-
kup v interview pro časopis „Der Spiegel" několik dnů před vydáním knihy.
„Takový byl můj závěr z finanční a bankovní krize. ... Už před lety jsem
věřil, že bezuzdná spekulace je hříchem," doplnil Reinhard Marx, kterého
však s jeho předchůdcem z 19. století nespojují žádné rodinné svazky.

SVETOZNÁMY EVANJELIZÁTOR BILLY GRAHAM OSLÁVIL 90. NARODENINY
BWA. 7. novembra sa svetoznámy americký evanjelizátor Billy Graham
dožil 90-tich rokov. Oslávencovi prišli desiatky tisícov blahoprajných
pozdravov. 
Billymu Grahamovi zablahoželali aj predstavitelia Svetovej baptistickej
aliancie, s ktorou mal dlhodobé dobré vzťahy. V období rokov 1950 – 1985
bol Graham rečníkom na každom Svetovom kongrese baptistov. Svetové
kongresy baptistov sú najväčšími medzinárodnými stretnutiami baptistov
a konajú sa každých 5 rokov. V roku 1960 na 10. Svetovom kongrese v Rio
de Janeiro v Brazílii si Grahama prišlo vypočuť okolo 200 000 ľudí. 
„Poznám málo organizácií na celom svete, ktoré slúžia tak účinne ako
Svetová baptistická aliancia," povedal na adresu organizácie, združujúcej
214 baptistických jednôt vo vyše 100 krajinách sveta s viac ako 37 milión-
mi pokrstených veriacich, evanjelizátor.  Billy Graham v priebehu viac ako
šesť desaťročí zvestoval Božie Slovo v 185 krajinách sveta. Počas obdobia
totality navštívil misionársky aj Slovensko. 

Ekuména vo svete 46/2008

Věru podivně působí rozklady rá-
doby jazykozpytce, který se na
vlnách Českého rozhlasu podjal
úkolu vysvětlit neznalcům, citujme,
„jak přesně to se vznikem HAMBUR-
GERŮ a jejich pojmenování bylo…"
(zvýrazňujeme)! Jak Slovník spi-
sovné češtiny pro školu a veřejnost,
tak odborníci z jazykové poradny
totiž doporučují při skloňování pře-
jatého slova HAMBURGER v češti-
ně písmenko –e- vynechávat: ham-
burgru, hamburgry…
Kdyby si alespoň uvedený mudr-
lant nečinil nárok na encyklopedic-
kou úplnost toho či onoho ze svých
mouder! On se však tváří přinej-
menším jako novodobý Komenský:
„Tak si VŠECHNY hypotézy, teorie,
pověsti a nápady, které se kolem zkrat-
ky O.K. nashromáždily, proberme."
Znovu zvýrazňujeme a k následné-
mu údajně kompletnímu výčtu teo-
rií ohledně původu zkratky O.K.
dodáváme: Každý z Řeků, co jich
po širém světě běhá, by zvolal, že 
v něm chybí ta úplně hlavní teorie,
podle níž údajně železniční zřízenci
řeckého původu v USA označovali
zkontrolované balíčky zkratkou
O.K., tedy „OLA KALA" (řecky:
„VŠE V POŘÁDKU"), a protože
jsou v řecké alfabetě i v latinské
abecedě obě velká písmena O i K
shodná, tak od amerických Řeků
uvedenou zkratku posléze přejal
takřka celý moderní svět…
Ještě horší je, že dotyčný vševěd ve
svých etymologických výkladech
(tj. výkladech o původu výrazů),

jež byly nejprve odvysílány na sta-
nici Českého rozhlasu Regina, poté
vloženy na internetové stránky
Českého rozhlasu (kde trůní dopo-
sud) a postupně (zatím ve třech ní-
že uvedených publikacích, z nichž
pocházejí všechny citáty v tomto
článku) jsou vydávány knižně, pod-
niká i smělé exkurzy do biblistiky a
religionistiky (nauky o nábožen-
stvích). Citujme některé obzvlášt-ní
perly (čti: bludy) z uvedených
oblastí.
Pod heslem Hřivna rozvádí náš ety-
molog úvahy o tom, že „řečtí pře-
kladatelé" evangelií si prý počínali
podobně jako překladatelé čeští.
Zjevně vychází z předpokladu, že
originální verze evangelií byla se-
psána v latině, a teprve odtud pře-
kládána do řečtiny a do dalších ja-
zyků! To je ovšem hrubý omyl.
Evangelia (stejně jako další novozá-
konní spisy) byla sepsána v helénis-
tické řečtině, KOINÉ. 
Vševědovu nekompetentnost pro-
zrazuje bezděky též jím (pod hes-
lem Žebro) prezentovaný „pohled
nejvědečtější" na Adamovo žebro,
spočívající v poukázání na souvis-
lost biblické látky s matérií ze su-
merských mýtů: „… Což staří Židé
znali jen velmi přibližně, a tak to všech-
no spletli, pomotali dohromady a vznikl
židovský mýtus o stvoření první ženy
ze žebra prvního muže." To ve zvul-
garizované podobě odpovídá pře-
vládajícímu přístupu religionistiky
někdy z 19. století. Jak novější reli-
gionistika, tak novější biblistika

zastávají pozice sofistikovanější:
Bibličtí autoři naopak znali tradiční
vyprávění (která po starém Orientu
kolovala) velice dobře. U příběhů
tzv. předvěku z Geneze jsou velmi
důležité právě ony polemické posu-
ny a vyhrocení oproti podáním ji-
ným. 
Za doslovné ocitování stojí ještě
alespoň jeden z vševědových religi-
onistických vývodů pod heslem
Muslim: „Tento Muhammad založil
islám jako náboženství, které se odděli-
lo od křesťanství, na počátku 7. století."
Dodejme: Islám se od křesťanství
sotva mohl „oddělit", když s ním
nikdy nebyl spojen.
Za příznačné považuji toto: Dotyč-
ný rozumbrada se posluchačům i
čtenářům předem omlouvá, že
jazykovědě se vlastně věnuje pouze
amatérsky. Svou odbornost ve vzta-
hu k biblistice a religionistice se
specifikovat nenamáhá. Podle
úrovně i šíře záběru „od Adama k
Mohamedovi" si troufám hádat, že
by mohla pramenit z autorovy
účasti na přednáškách v někdejším
tzv. VUMLU („večerní univerzitě
marxismu-leninismu").

František Schilla

Odkazy
Novotný, M.: Zákulisí slov, Praha
Motto 2003, 136 s.
Novotný, M.: Zákulisí slov podru-
hé, Praha Motto 2004, 238 s.
Novotný, M.: Zákulisí slov do třeti-
ce, Praha Motto 2006, 200 s.

Z církví u nás i ve světě Bludy z Českého rozhlasu

V sobotu 8. listopadu 2008, tři
měsíce po železničním neštěstí ve
Studénce, proběhl v ČR vzpo-
mínkový řetězec s názvem Spo-
jeni osudem: ani v neštěstí ne-
jsme sami. Připomněl památku
zemřelých, situaci zraněných a
jejich rodin, statečnost pomáhají-
cích s cílem podpořit vnímavost a
solidaritu nás všech.
Akce v rámci řetězce „Spojeni osu-
dem: ani v neštěstí nejsme sami" se
v sobotu 8. listopadu konaly cel-
kem v 5 městech na Moravě i v Če-
chách. Dobrovolníci také vezli vla-
kem EC 108 Comenius mezi Ostra-
vou a Prahou symbolické světlo.
To předali účastníkům vzpomín-
kových setkání na nádražích v
Olomouci, České Třebové a Praze.
Vlak připomněl neštěstí dlouhým
zahoukáním při průjezdu Stu-
dénkou a při vjezdu do zmíně-
ných stanic. 
Studénka 
Celodenní akce začala ve Studénce
vzpomínkovým setkáním Zasta-
vení naděje na místě, kde 8. srpna
2008 najel vlak EC 108 Comenius
do spadlého mostu. Při nehodě
nebo v jejím důsledku zemřelo
osm lidí a sedm desítek lidí bylo
zraněno. Asi tři desítky účastníků
se shromáždily v 10 hodin u Měst-
ského úřadu a poté v průvodu
prošli na místo neštěstí. Se symbo-
lickým desetiminutovým zpoždě-
ní tudy projížděl dlouze houkající
vlak Comenius. Zúčastnili se
pozůstalí, přímí účastníci nehody,
hasiči a záchranáři, zástupci města
a lidé z okolí. Organizátoři pak

připomněli událost i nasazení lidí,
kteří se účastnili záchranných
prací i následné pomoci. Promlu-
vila vedoucí Krizového centra
Ostrava Petra Ďásková, starosta
města Studénka Ladislav Honu-
sek nebo konzul Polské republiky. 
„Pro pozůstalé, pro těžce zraněné
a pro viníky se změnilo všechno.
Pro jejich kamarády, známé, pro
další cestující, pro obyvatele Stu-
dénky, to byla a je rána. Nemohou
anebo nechtějí zapomenout. Ani
my nechceme zapomenout. Chce-
me myslet i na oběti jiných neštěs-
tí," řekl koordinátor akce Martin
Jániš. Rudolf Svoboda, občan
Studénky, informoval přítomné o
záměru vybudovat na místě ne-
štěstí pomníček. Ohlásil také sbír-

ku na vybudování pietního místa
připomínající všechny, kterých se
dotklo neštěstí ve Studénce, úpra-
vu okolí tohoto pietního místa a
péči o něj. 
Číslo účtu je 
9961 9961/0300 v. s. 742 
a patří Nadaci ADRA. 
Zájemci o spolupráci při tvorbě
pietního míst,a se mohou ozvat
panu Svobodovi na e-mail svobo-
da.rud@seznam.cz. 
Setkání zakončil duchovní Henk
van Hattem modlitbou a předčítá-
ním křestních jmen obětí nehody.
Lidé přitom kladli na připravené
místo zapálené svíce. Pietní akt
hudebně doprovodil flétnový sou-
bor Muzické školy v Ostravě pro

Čechy a Moravu propojila 
vzpomínka na oběti nehod 

1907 představitelé obou církví spo-
lečně deklarovali svou touhu po
spojení v návaznosti na české refor-
mační dědictví a vytvořili k tomu
organizační výbor. 
28. října 1918 byla ustavena Čes-
koslovenská republika. Jen něko-
lik dní poté svolal organizační vý-

bor do Prahy na 17. a 18. prosince
Generální sněm českých evangelí-
ků. Ten přijal jednomyslně usne-
sení o vzájemném spojení. Spo-
jená církev přijala později jméno
Českobratrská církev evange-
lická. 

Ivana Benešová

Dokončení ze str. 1

Výročí osmičkového roku

(Zavádějící jazykozpytný průvodce „od Adama k Mohamedovi")

Dokončení na str. 3

Zapalování svíce na pietním místě v Praze



V sobotu 25. října 2008 byla historic-
kou společností VERITAS dokonče-
na a předána veřejnosti k užívání
nová turistická naučná stezka v blíz-
kosti Dačic a Telče na jihu naší vlas-
ti. Jde o prostřední úsek tzv. Cesty
valdenské a české reformace. Stezka
by měla v budoucnu, až bude reali-
zována v celé své zamýšlené trase,
spojit Jihočeský kraj a kraj Vysočinu.
Stezka připomíná místa pobytu val-
denských, tj. skupiny křesťanů,
jejichž hnutí ve středověku zahájilo
světovou reformaci. Stoupenci uče-
ní Petra Valda se na pomezí Čech,
Moravy a Rakouska dostali v dů-
sledku pronásledování západní
církví na přelomu 13. a 14. století.
Roku 1340 byla vyhlášena první kří-
žová výprava proti tzv. kacířům na
našem území, vedená Oldřichem z
Hradce. S tím se pojilo rozsáhlé
vyšetřování inkvizičního soudu a
zajatí valdenští byli uvězněni ve
zdech hradu Landštejn a také v Jin-
dřichově Hradci.
Stezka dále akcentuje vývoj české
reformace v regionu zejména v
předtoleranční a toleranční době.
Právě otevřený střední úsek přímo
prochází oblastí, kde byli v předto-
leranční době tajní evangelíci něko-
likrát vyšetřováni pro podezření z
„kacířství". Po vynuceném vyhláše-
ní tolerančního patentu se pak na
Velkolhotecku přihlásily čtyři dále
popisované obce takřka celé (!) k
evangelické víře.
Prostřední úsek stezky začíná u
Klepákova mlýna, významného
střediska předtoleranční skryté círk-
ve české reformace. Zachovaly se
zde vzácné knihy, zejména Bible a
kancionály. Stezka dále pokračuje
do obce Brandlín, která byla typická
písmáctvím a láskou ke knihám. Po
150 letech násilné rekatolizace zde
bylo více než 90 % obyvatel evange-
líky. V obci později fungovala evan-
gelická škola, zřízená evangelickým
sborem ze sousední obce Velké
Lhoty u Dačic. Třetí zastavení otev-
řeného úseku naučné stezky je v
Radlicích. I tato obec byla v tole-
ranční době prakticky celá evange-
lická; v jedné z usedlostí v předtole-
ranční době fungovala ilegální kni-
hovna sloužící širšímu společenství
křesťanů navazujících na českou
reformaci. - Další informační tabule

naučné stezky připomíná bývalý
tzv. majestátní kostelík sv. Ducha,
postavený roku 1609 po vydání
Majestátu císaře Rudolfa II. v katast-
ru obce Šach. Po Bílé Hoře byl kos-
telík konfiskován, po tolerančním
patentu nevrácen potomkům pů-
vodních vlastníků a postupně se
rozpadl. Před tolerančním patentem
se v něm konala tajná shromáždění
skryté církve české reformace. Cesta
k následující tabuli vede nedaleko
jeho ruiny, kterou její nynější majite-
lé nedovolili v terénu ani označit
vysvětlující tabulkou. Tento úsek
procházející po dlouho nepoužíva-
né polní cestě musel být v létě mla-
dými historiky v rámci jejich pra-
covního soustředění nově prokles-
těn a vysekán, aby se stal pro turisty
schůdným. V obci Šach připomíná
tabule naučné stezky některé vý-
znamné šachovské rodáky z předto-
leranční doby (Pavla Jamu, umuče-
ného pro víru roku 1763, jeho vnuč-
ku Alžbětu, která se zprvu jako jedi-
ná z celé rodiny přihlásila dokonce
ještě jako nezletilá v roce 1782 ke své
víře a dodala tak odvahu i svým pří-
buzným, a také Mariannu Macků,
která byla při výslechu v předtole-
ranční době podle ústního podání
přinucena jezuitou vypít kolomaz). I
tato obec bývala z více než devíti
desetin evangelická. Předposlední z
tabulí naučné stezky už stojí přímo
ve Středisku české reformace ve
Velké Lhotě u Dačic. Ta je svým uni-
kátním, památkově chráněným to-
lerančním areálem jedinečná v celé
České republice. Právě zde je doku-
mentován zvláštní vývoj české
reformace v toleranční době, který
dodnes dosvědčují dva v těsné blíz-
kosti stojící evangelické kostely, pat-
řící původně dvěma tolerančním
sborům, luterskému a helvetskému.
V druhém z nich je dnes stálá výsta-
va „Česká reformace v evropském
kontextu". Tabule ovšem přibližuje
fotografií i společný hřbitov věřících
obou konfesí, který v obci také leží.
Poslední zastávkou otevřeného
úseku naučné stezky je osada
Poldovka, ležící na úbočí vrchu
Hradisko, dominanty širého okolí.
Prostřední úsek Cesty valdenské a
české reformace byl financován z
grantu na rozvoj šetrné turistiky
Jihočeského kraje a za přispění dal-

ších dárců, kterým touto cestou
děkujeme. Realizaci obou zbývají-
cích (koncových) úseků – ve směru
ke Studánce Páně pod Javořicí a na
opačné straně do okolí Kunžaku –
plánujeme na léta budoucí.
Naučná stezka je volně přístupná
pro chodce i cyklisty, byla vyznač-
kována přísně podle metodiky
Klubu českých turistů, a měla by se
proto brzy objevit i v turistických
mapách. Terénní práce byly v říjnu
dokončeny a stezka předána za pří-
tomnosti několika spolupracovníků
k užívání. Její slavnostní otevření
plánujeme ovšem až na počátku
příští turistické sezóny 15. května
2009. Tehdy bude otevřena u příleži-
tosti výjezdního zasedání meziná-
rodní konference „Žijeme v Evropě
ve vzájemném respektu" v Telči,
pořádané historickou společností
VERITAS u příležitosti 400. výročí
Majestátu Rudolfova a předsednic-
tví České republiky v Evropské unii.
Doufáme, že nová naučná stezka
vedoucí oblastí, která dosud stála
spíše ve stínu jiných turisticky atrak-
tivních míst, se dočká svých pozor-
ných návštěvníků – turistů, kteří se
kromě příjemné procházky krásnou
přírodou rádi ještě navíc dozvědí
něco z historie daného regionu a ze
života osobností, které krajinu v
dobách minulých obývaly.
Všem, pro něž je tento region naší
vlasti příliš vzdálený, doporučuje-
me alespoň knihu Setkání po dvou
stoletích Evy Melmukové-Šašecí.
Jde o historickou beletrii, v níž
autorka inspirována skutečnými
událostmi rané toleranční doby
dokumentuje na základě fiktivních
rozhovorů s historickými postava-
mi okolnosti a těžkosti spojené s při-
hlašováním k evangelické víře v
oblasti Velkolhotecka. „Setkání"
vycházela v 70. letech v ET–KJ na
pokračování, pak byla vydána sou-
hrnně ke dvoustému výročí od
vydání tolerančního patentu v roce
1983 Synodní radou ČCE jako ne-
svázaná cyklostylovaná příručka.
Najdete ji při troše štěstí ve sboro-
vých knihovnách nebo v digitální
podobě na Internetu (http://veri-
tas.evangnet.cz/html/librarcz.htm)

Mgr. Miroslav Soukup,
jednatel VERITAS

3ET-KJ

Cesta valdenské a české reformace

HISTORIE – PAMĚŤ NÁRODA
Již třetím rokem se moderátorka historické společnosti VERITAS doc. PhDr.
Eva Melmuková a člen výboru ThDr. Petr Melmuk, Th.D. zapojili do pro-
jektu Husova institutu teologických studií podporovaného MK ČR s ná-
zvem „Historie – paměť národa, přínos významných postav českých dějin
pro současnost". Tohoto projektu se účastní např. prof. Šmahel, prof. Čornej,
patriarcha CČSH dr. Butta, děkan HTF UK prof. Lášek a mnozí další. Po celé
období obětavě organizují tyto akce br. ThDr. David Tonzar, Th.D., nyní bis-
kup Pražské diecéze CČSH, a jeho manželka Mgr. Hana Tonzarová, vyso-
koškolská pedagožka a pracovnice ústředí CČSH.
Co se týče roku 2006 (srpen – září, Brno a Železná Ruda), šlo o dvanáct přís-
pěvků; jejich autory byli historikové i teologové. Témata se pohybovala od
působení Konstantina a Metoděje v 9. století až po výraznou státnickou
osobnost 20. století dr. Eduarda Beneše. Sestra moderátorka při té příležitosti
osvětlila ve svém příspěvku dílo a význam Petra Chelčického, br. Melmuk
se věnoval osobnosti a odkazu prvního československého prezidenta T. G.
Masaryka.
Druhý projekt tohoto typu se konal na podzim roku 2007 (opět Brno a Želez-
ná Ruda). Účastnilo se jej již více než sedmdesát zájemců. Nově byly zařa-
zeny kromě postav i významné události dějin našeho národa. Ses.
Melmuková tentokrát objasňovala složitou problematiku vydání toleranč-
ního patentu v Čechách a na Moravě včetně jeho hodnocení v české historii
a br. Melmuk se soustředil na příčiny i důsledky bitvy na Bílé hoře v dějin-
ných souvislostech.
Letos se konal již třetí ročník série těchto přednášek (tentokrát v Janských
Lázních a Železné Rudě). Také při této příležitosti se aktivně účastnila ses.
Melmuková (hovořila o vzniku a vývoji Jednoty bratrské) i br. Melmuk
(zamýšlel se nad postavou husitského hejtmana Jana Roháče z Dubé).
Husův Institut teologických studií v Praze (HITS) vydal již sborníky z let
2006 i 2007. Zájemci si je mohou objednat na adrese HITSu (Praha 6, V Tišině
3) nebo přímo v prodejně Blahoslav (Praha 6, Wuchterlova 3).

Petr Melmuk

děti a mládež se zdravotním postižením. Od 12.00 hodin
proběhla pod vedením psycholožky Bohumily Baštecké v
prostorách Městského úřadu ve Studénce rozprava Zásah
shůry: co člověk na to? 
„Chceme se sejít, abychom podpořili odvahu společně čelit
nepřízni osudu a připravenost angažovat se pro druhé, aby-
chom upevnili naději, že má smysl něco dělat a že i ztráty
mohou časem dávat smysl," vysvětlila Bohumila Baštecká
smysl setkání.  

Olomouc 
Dobrovolníci na hlavním olomouckém nádraží převzali
symbolické světlo z vlaku Comenius krátce po 11. hodině.
Před jeho příjezdem rozdávali cestujícím letáky s informa-
cemi o vzpomínkovém řetězci. 
O probíhající vzpomínkové akci informoval zvláštním hlá-
šením také nádražní rozhlas. 
Po odjezdu vlaku ředitel Krajského centra osobní dopravy
Olomouce Petr Holánek pronesl krátký proslov a zapálil
svíci ve vestibulu nádraží.  

Česká Třebová 
Podobný průběh měla vzpomínková akce také v České
Třebové. Zúčastnily se jí asi dvě desítky lidí včetně příbuz-

ných dívky, která byla účastna nehody Comenia ve Stu-
dénce. 
Po odjezdu vlaku proběhl v prostorách nádraží krátký piet-
ní akt se zapalováním svící. 

Praha
Také příjezd vlaku na Hlavní nádraží v Praze ve 14 hodin
doprovodil vzpomínkový akt se zapalováním svící a minu-
tou ticha na nástupišti. 
Spolu s dobrovolníky, kteří doprovázeli světlo, vystoupila z
vlaku také přímá účastnice neštěstí z Polska, která při neho-
dě ztratila dvě kamarádky. 
Prahu se Studénkou propojila i projekce fotografií z dopo-
ledního setkání ve Studénce, která probíhala v odbavovací
hale. Následně se přítomní z nástupiště odebrali do vládní-
ho salonku na veřejnou rozpravu s názvem „Odvaha čelit
neštěstí“. Při ní s občany diskutovali odborníci i lidé, kteří
se s vážnou dopravní nehodou osobně setkali.  

Chrast u Chrudimi 
Celý den vyvrcholil v 16 hodin Koncertem na památku
obětí dopravních nehod v kostele Nejsvětější Trojice v Chra-
stu u Chrudimi. Přes pět stovek lidí vyslechlo Requeim W.
A. Mozarta. Účinkovali Komorní filharmonie Pardubice a
Kühnův smíšený sbor, slovem doprovodil Alfred Strejček.

Místní si tak připomněli tragickou událost z května tohoto
roku: ve čtvrtek 22. 5. 2008 vjel na náměstí 26letý řidič pod
vlivem drogy na chodník a zabil tam 28letou ženu a jejího
3letého syna. Součástí koncertu byla sbírka na podporu
obětí nehod v ČR, která vynesla přes 13 000 Kč. 
Při přípravě a realizaci akce se spojila řada organizací i
občanů: Psychosociální intervenční tým, Krizové centrum
Ostrava, České sdružení obětí dopravních nehod, sdružení
Rafae, Městský úřad v Chrasti, Dopravní vzdělávací insti-
tut, Federace strojvůdců ČR nebo humanitární organizace
ADRA, Charita ČR, Armáda spásy, Český červený kříž a
další. 

Tiskoví mluvčí akce: 
Karel Šimr, 

koordinátor Psychosociálního intervenčního týmu, 
tiskový mluvčí akce za Čechy:

739 244 774
Lukáš Humpl, 

mluvčí Územního střediska záchranné služby
Moravskoslezského kraje,

tiskový mluvčí akce za Moravu: 
722 548 840

Tiskové zprávy, doprovodné soubory a fotografie k akci na
http://pit-cr.info

Upozornění na publikace

Čechy a Moravu propojila vzpomínka na oběti nehod 
Dokončení ze str. 2



Bohoslužby
* V cause Kuřim jsi naznačil, že tam
je nábožensko-sektářské pozadí; 
v čem spočívá?
Z materiálů, které jsem měl jako
autor odborného vyjádření v „ku-
řimské kauze" k dispozici, celkem
jasně vyplývá, že motivy paní Bar-
bory Škrlové k jejímu jednání byly
náboženské. Musím ale samozřej-
mě připustit, že tyto materiály
mohly být zfalšovány nebo že můj
úsudek je mou profesí deformován.
Přesto si myslím, že události, které
vyšly najevo, dávají smysl jen
tehdy, pokud připustíme, že důvo-
dem jednání jednotlivých aktérů
byla touha splnit náboženský cíl.
Přesná podoba tohoto cíle ovšem
není jasná. Zatím je možné se o něm
jen dohadovat.

* Jaké je základní téma hnutí "Grá-
lu" a jaké existují jeho modifikace?
Hnutí Grálu pochopí čtenáři Evan-
gelického týdeníku snadno, když
řekneme, že se jedná o novou podo-
bu starověké gnose. Základním té-
matem je návrat lidského ducha do
vyšších duchovních sfér, z nichž
sestoupil do našeho, „hrubě hmot-
ného" světa. Na pomoc lidským

duchům v tomto návratu sestoupi-
ly do hrubé hmoty vysoké duchov-
ní osobnosti, především Ježíš, Syn
Boží, a Abd-ru-shin, Syn Člověka.
Právě Abd-ru-shin, německý spiso-
vatel a obchodník Oskar Ernst
Bernhardt (1875-1941), je autorem
tohoto novodobého gnostického
učení.
Základní gnostické téma je přítom-
no ve všech skupinách značně roz-
větveného hnutí Grálu (u nás bylo
či je takových skupin snad osm,
možná i více). Od hlavního proudu,
který reprezentuje mezinárodní
Nadace hnutí Grálu, se liší přede-

vším pojetím konce světa a přícho-
du Tisícileté říše, podobou Abd-ru-
-shinova kanonického spisu a orga-
nizačními schématy.

* Parsifal/Dvorský - zůstává vel-
kou neznámou?
Ne, o Janu Dvorském (tedy Parsi-
falu Imanuelovi) a jeho působení v
roli mesiáše, s nímž bude nastolena
Tisíciletá říše, je toho mnoho zná-
mo. Neznámá zůstávají místa jeho
pobytu, na nichž se se svou rodinou
od začátku roku 1995 skrýval a
skrývá.

* Zabýváš se nějakou jinou, zatím
překvapivou, či nečekanou záha-
dou?
Překvapivá je pro mě i po letech
studia stále rozmanitost duchovní-
ho života současnosti. Záhadou je
snad především to, jak obrovskou
motivaci má člověk k tomu, aby
stále hledal relevantní náboženské
odpovědi. „Hlad po Bohu" nebo
„nevyléčitelná náboženskost" člo-
věka mě stále přivádí v úžas.

Za odpovědi pro Evangelický
týdeník děkuje

Jan Kašper

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
CÍRKEVNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA V TÁBO-
ŘE HLEDÁ UČITELKU. Informace:
Ondřej Soběslavský, e-mail 
soběslavskyondrej@seznam.cz. 

č. 37
FARNÍ SBOR ČCE V ROVEČNÉM hledá
kostelníka/kostelnici. Kostelnické
práce v rozsahu zhruba 20-30 hodin
měsíčně. Sbor poskytuje k užívání
bývalou faru; opravený obytný
dům s bytem 4+1 (130m2), s menší
zahrádkou, sklepem a garáží. Věřící
rodina vítána. Krásné prostředí
Vysočiny; 55 km severně od Brna.
Nástup možný na jaře 2009. 
Kontakt: FS ČCE Rovečné č. 174
PSČ 592 65, e-mail: rovecne@evang-
net.cz tel: 732 852 503. 

Č. 38

Otázky pro Zdeňka Vojtíška Inzerce
SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická
BROUMOV
bohoslužby: Ne 8.15 
Sbor neobsazen, Kladská 85
550 01 
ČERNILOV
bohoslužby: Ne 9.00 
j. Lydie Kuželová
Černilov č. 139
503 43
DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM
bohoslužby: Ne 8.30 
f Vojen Syrovátka
nám. Odboje 1128
544 01 
HOŘICE V PODKRKONOŠÍ
bohoslužby: Ne 10.00 
Sbor neobsazen
Husova 870
508 01 
HRADEC KRÁLOVÉ
bohoslužby: Ne 9.00 
f Pavel Otter
Nezvalova 1/529
500 02 
HRONOV
bohoslužby: Ne 10.15 
f Michal Kitta 
Českých bratří 181
549 31 
JIČÍN
bohoslužby: Ne 10.30 
Sbor neobsazen
Konecchlumská 289
506 01 
KLÁŠTER NAD DĚDINOU
bohoslužby:Ne 9.00 
f Ruben Kužel 
Klášter nad Dědinou č. 22
517 71 České Meziříčí
KOSTELEC NAD ORLICÍ
bohoslužby: Ne 9.45 
f Miloslava Hofmanová 
f David Najbrt 
Štefánikova 753
517 41 
LETOHRAD
bohoslužby: Ne 9.00 
f Jiřina Kačenová 
Petříkov 201
561 51 
NÁCHOD - ŠONOV
bohoslužby: Ne 9.00 
f Marek Bárta 
Purkyňova 535
547 01
NOVÝ BYDŽOV
bohoslužby: Ne 9.30 N. Bydžov,
11.00 Chlumec n. C. 1.+3. n. 
adm. Jaroslav Kučera
U památníku 1156
504 01 
SEMONICE 
bohoslužby:Ne  9.00 
f Jaroslav Kučera 
Semonice č. 57
551 01 Jaroměř 1
TRUTNOV
bohoslužby: Ne 10.00 
f Tomáš Molnár 
Úpická 163
541 01 
TŘEBECHOVICE POD OREBEM
bohoslužby: Ne 9.00 
f Filip Čapek 
Masarykovo nám. 19
503 46 
VRCHLABÍ
bohoslužby: Ne 9.30  
f Petr Chlápek 
Českých bratří 112
543 01

Ochranovský sbor
POTŠTEJN
bohoslužby: 9.00
Naďa Bětáková

Církev bratrská
NÁCHOD, Purkyňova 584 
Jiří Hofman,  Ne 9.30 
TRUTNOV, Lomní 103/9 
Jan Šrámek, Ne 9.00
HRADEC KRÁLOVÉ, V Kopečku 89 
Martin Legát, Ne 10.00

Bratrská jednota baptistů
BROUMOV, 
Lidická 230, Ne 10.00 
Richard Novák

Pozvánky
Na pražských Vinohradech pro-
běhne již druhá, společná
VÁNOČNÍ GOSPELOVÁ BOHOSLUŽBA
křesťanů Prahy 2.
Zpívá pražský soubor Maran-
atha Gospel Choir, který vystou-
pí s živou kapelou. Bohoslužba
proběhne v sobotu 13. prosince
od 18h. v kostele Českobratrské
církve evangelické v Korunní
ulici 60 na Praze 2. 
Vstupné je dobrovolné. 
Na Vánoční bohoslužbu jsou
zváni všichni křesťané a jejich
přátelé, kteří by se rádi na chvíli
zastavili v předvánočním shonu
a mohli si tak vychutnat pravou
podstatu Vánoc.

Na setkání s vámi se těší 
křesťané z pražských Vinohrad
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Každý pohřeb, každá zpráva o
smrti někoho známého před námi
znovu otevírá tu starou otázku:
Kde je ten člověk teď? Je v nebi u
Boha? Nebo někde čeká na společ-
né vzkříšení mrtvých ke konečné-
mu soudu? Jestli jde duch zemřelé-
ho k Bohu rovnou po smrti, k čemu
by pak bylo vzkříšení při Ježíšově
druhém příchodu? A jestli zločinec
ukřižovaný vedle Ježíše po pravici
dosud čeká na budoucí vzkříšení,
jak mu mohl Ježíš slíbit „dnes
budeš se mnou v ráji"? Jako by tu
Písmo samo sobě odporovalo: pro
obě možnosti se dají najít biblické
argumenty, přitom se však navzá-
jem vylučují. Nebo snad ne? Co s
tím? Jedni v té nesnázi sáhnou po
„očistci" jako přestupní stanici, kde
si dušička musí na nové tělo počkat,
jiní z „říkám ti: dnes budeš se mnou
v ráji" udělají „říkám ti dnes: budeš
se mnou v ráji" a splnění Ježíšova
slibu tak odsouvají na neurčito. 
Existuje však poměrně prostý způ-
sob, jak zdánlivě nepřekonatelný
rozpor mezi „už dnes" a „teprve po
vzkříšení" překlenout i bez nebib-
lického očistce či násilné změny
interpunkce. Stačí do důsledků
domyslit, že čas, který prožíváme
ve svém vědomí, není totožný s
časem fyzikálním. Tak například
doba, kterou prospíme beze snů,
není v našem vědomí vůbec zazna-
menána - celá třetina fyzikálního
času je z našeho prožívání vylouče-
na! Představíme-li si lidské vědomí
jako kameru zaznamenávající okol-
ní děj, shoduje se záznam s fyzikál-
ní skutečností jen potud, pokud
kamera běží. Jakmile se zastaví,
může do nového spuštění uběh-
nout sebedelší doba, na filmu po ní
nezůstane ani stopa. Proto můžeme
mít po procitnutí pocit, že jsme
usnuli před malou chvilkou, ačkoli
jsme prospali několik hodin. Právě
tak jako člověk tvrdě spící, ani
„mrtví nevědí zhola nic" (Kaz
9,5),vědomí je vypnuto, osobní čas
zastaven a vzkříšení tudíž prožijí
jako okamžitý přechod z předcho-
zího života do nové skutečnosti.

Pro onoho ukřižovaného zločince
to bude skutečně „dnes", i kdyby
mezitím uplynuly tři tisíce let:
„film" jeho vědomí žádnou fyzikál-
ní pauzu prostě nezaznamenal. 
Pověděno technicky, smrtí opouští-
me jednosměrný lineární vektor
fyzikálního času, nerozlučně spjatý
s naší pozemskou existencí. Pro
pozemské pozorovatele tím zemře-
lý „přestal existovat". To však ne-
znamená, že nemůže existovat
jinak a jinde. Film, na který se dívá-
me v kině, má svůj vnitřní čas, zcela
jiný než divákův. Za deset minut
mohou na plátně uběhnout deseti-
letí, dítě se změnit ve starce. Tok
času se však dá i obrátit: starcovy
vzpomínky vás v mžiku přenesou
do jeho dětství a třeba i na jiný kon-

tinent. Filmový tvůrce může s časem
i prostorem zacházet zcela libovolně
a podle své fantazie. Proč by tedy
zemřelí nemohli mít vzkříšení už za
sebou, i když z našeho hlediska ještě
nenastalo? Proč by nemohli skuteč-
ně být už s Pánem jako ten zmíněný
lotr, ačkoliv my, uvěznění tělem ještě
v pozemském časoprostoru, ten
slavný okamžik teprve vyhlížíme? 
Ten, který je Pánem času i věčnosti,
prohlášením „dříve než Abraham
byl, já jsem" obrací naši logiku i gra-
matiku naruby. Budoucí vzkříšení
stejně jako lotrovo skonání na kříži
před dvěma tisíciletími jsou před
ním stejně přítomné jako počátek i
konec vesmíru. Vždyť jeho jméno
znamená JSEM. 

Pavel Mareš

Kde jsou naši zesnulí?

Gerd Theissen: Úvod do Nového
zákona
z něm. přeložili Miroslav
Rozbořil a Ctirad Novák, 
149,- Kč

Jean Zumstein: Protestantismus
a první křesťané
(Ježíš, Pavel, tradice a víra)
z franc: přeložil Jan Keřkovský,
129,- Kč

Bůh - můj bližní
(Evangelický katechismus v 25 obra-
zech)
z franc. přeložil Martin Fér, 
139,- Kč

Petr Bukowski: Budu s tebou...
(Role Bible v pastýřském rozhovoru)
z něm. přeložili Hana Coufalová,
Ondřej Macek a Ladislav Beneš,
139,- Kč

Knihy si můžete objednat na
adrese:
http://mlyn.evangnet.cz nebo
Nakl. Mlýn, Vrchlického 1, 586 01
Jihlava. 
Sleva 10%, poštovné a balné ne-
účtujeme.

Čtyři novinky z MLÝNA

EUTANÁZIA TÉMOU KONZULTÁCIE PRO-
TESTANTSKÝCH CIRKVÍ V EURÓPE
Skupina špecialistov na etické otázky
zo Spoločenstva protestantských cirk-
ví v Európe sa v predposledný októb-
rový týždeň stretla vo Viedni na kon-
zultácii o eutanázii. Cieľom konzultá-
cie bola príprava spoločného stano-
viska protestantských cirkví na túto
tému. Skupina etických špecialistov,
ktorá je poradným orgánom Leuen-
bergského spoločenstva v etických
otázkach, zhodnotila existujúce vy-
hlásenia národných cirkví k otázke
eutanázie. „Postoje cirkví sú založené
na rovnakých hodnotách a presved-
čeniach, ale v jednotlivých otázkach
prichádzajú k rozličným záverom,"
povedal dr. Dieter Heidtmann, koor-
dinátor skupiny špecialistov. Je to
spôsobené predovšetkým rozličnými
sociálnymi a zákonnými kontextami
cirkví. „Silnou stránkou protestant-
ských cirkví v Európe je však intenzi-
ta, s akou zápasia s napätím medzi
autonómiou jednotlivca, ochranou
života a podporou v utrpení," doplnil
Heidtmann. Spoločenstvo protestant-
ských cirkví v Európe verí, že bude
môcť predstaviť spoločné stanovisko
o eutanázii už na nasledujúcom stret-
nutí Rady Spoločenstva v januári
2009 v nórskom Oslo. 

Z ekumeny



DIVY BOŽÍ MILOSTI
Micheáš 5,1

Až zanedlouho znovu zazní po-
selství Vánoc, všimněme si, že
Pán Bůh má zvláštní zálibu ukrý-

vat poklady na místa, kde by je
nikdo nehledal. Micheáš dostal již
stovky let před Kristem vidoucí
slovo o rodišti Mesiáše. Nešlo ku-
podivu o posvátný Jeruzalém.
Kdoví, jestli se prorok sám ne-
zdráhal věřit tomu, co uslyšel od
Boha. Neměl by se král narodit
královsky, ve městě vládců a s
královskou poctou? Ale v tak oby-
čejném a provinčním Betlémě?
Avšak Boží království roste nená-
padně, z maličkého semínka, po-
tají, ve skrytu a tam, kde by to sot-
vakdo čekal. Nesklízí potlesk
zaplněných tribun, není předmě-
tem masivní reklamy, neplní titul-
ní strany. „Ačkoli jsi nejmenší…",
čteme u proroka. Zdá se, že všech-
ny rozhodující momenty mezi
nebem a zemí se rodí mimo dosah
nejen pěti lidských smyslů, ale i

veškeré naší představivosti. Z no-
vozákonních příběhů a podoben-
ství je vidět, že Bůh své poklady
skrývá před pyšnými a samolibý-
mi lidmi a odhaluje je pokorným a
těm, kteří už sami na sebe spolé-
hat nemohou. I Pán Ježíš Kristus
se tak modlil: „Velebím tě, Otče,
Pane nebes i země, že jsi tyto věci
skryl před moudrými a rozumný-
mi, a zjevil jsi je maličkým." L 10,21. 
Potřebujeme otevřenou mysl i po-
korné srdce, abychom nepřehlédli
paradoxy Boží lásky, ono příznač-
né „ačkoli". I velké řeky pramení
coby nepatrné potůčky v nepří-
stupných horách. Kéž nás přemů-
že úžas a vděčnost za maličké i
veliké divy Boží milosti.

Tomáš Holubec
kazatel CB

Karlovy Vary

Evangelický
týdeník
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Poselství ke 3. neděli adventní

Když řeknu doktor, představíte si
svého ošetřujícího lékaře, ne jak
vypadá, ale jak se chová a zda umí
své "řemeslo". Nechcete na jeho
místě mít fešáka ani neurvalce, ale
odborníka, který je slušný a má
zájem, aby vám pomohl svým slo-
vem a odborným činem. Jméno
doktora Cvacha ze známého tele-
vizního nemocničního seriálu si
našlo v myslích diváků svého kon-
krétního doktora Cvacha, kterému
k jeho slovům chybí patřičná lékař-
ská dovednost. K plnému titulu
náleží slovo i čin.
Jeli jsme do Potsdami. Kdyby ten
opilec, který objímal kandelábr a
zpíval, neměl na sobě slušivou svět-
lou, důstojnickou, endéráckou uni-
formu, nevzbuzoval by v nás po-
cit jakési pohoršlivé nepatřičnosti.
Uniforma, soudcovský a farářský
talár tak jako bílý lékařský plášť
vyžaduje na člověku, který je oblé-
ká, aby jim svým chováním nedělal
ostudu. Ale jděme dál: Vzpřímený
člověk, zdali není nutkán, aby se
choval lidsky, a zdali se nemá cho-
vat křesťansky (kristovsky) křesťan,
který oblékl Krista ve křtu? Mnozí v
taláru i bez taláru neobstojí na lid-
ském soudu. Co teprve na soudu
Božím?
Na štěstí se Bůh rozhodl, že už
nebude soudit a trestat. Dal lidské-
mu pokolení v talárech i bez něho
svého Syna, aby ke svému božské-
mu titulu přidal lidský titul: na své
lidství oblékl božství. Obojímu titu-
lu, božskému i lidskému, nezůstal
nic dlužen ve slovech i v činech -
pro nás. Od té doby je lidská spása
buď zadarmo (pouhou vírou), nebo
je nedosažitelná.
Obraťme se nyní do Nového záko-
na. Ten se vám stane přehlednějším,
když v něm objevíte dva rozdílné

způsoby, jimiž vypravuje o Ježíši
Kristu. Ten první prohlíží a hodnotí
jeho činy, ten druhý tajemství jeho
osoby. Přitom zjišťujete, že vyprávě-
ní o jeho činech převažují nad těmi,
která se vztahují k tajemství jeho
osoby. To tajemství není opomenu-
to, zůstává, ale na druhém místě.
Lze také se vší opatrností říct, že
Ježíšovy činy přísluší k jeho lidské-
mu titulu, jeho slova titulu božské-
mu. Ježíš - člověk - činil všechnu
spravedlnost, Kristus - Bůh - mluví
slova života. Nový zákon nechává
o Ježíšových činech svědčit apošto-

la Pavla, apoštola Jana o jeho osobě.
Když to všechno říkám, musím
zároveň upozornit, že naprosto
nehodlám rozdělovat dílo Ježíše
Krista. To dílo tvoří jednotu: na
Ježíšových činech se účastní jeho
božství, jinak by je nemohl činit!
Rozdíl mezi těmito dvěma
Ježíšovými svědky lze spatřit i v
jejich slovním vyjadřování. Jan,
svědčící o tajemství Ježíšovy osob-
nosti, používá podstatných jmen, ta
jsou nositelem jeho vyprávění. Ku
příkladu výroky "Hle, beránek

Tiskové agentury přinesly zprávu, že L’Oservatore Romano našel
po čtyřiceti letech slova omluvy vůči výroku Johna Lennona, že
„Beatles jsou slavnější než Ježíš“. Tehdy některá rádia přestala ve
svém vysílání pouštět veškeré hity Beatles. Mnozí křesťané přede-
vším ve Spojených státech tehdy dokonce veřejně pálili alba nej-
slavnější britské kapely. V březnu 1966 John Lennon dále pověděl,
že „Křesťanství odejde. Vyprchá a zmizí". Na pozdější tiskové kon-
ferenci uvedl, že nechápe, za co by se měl světu omluvit, protože
jeho slova byla pochopena špatně. Ale zároveň uvedl, že se omlou-
vá v každém případě, protože jeho manažer jej o to požádal. Řím-
skokatolická církev odsoudila tato tvrzení jako hřích. 
Jsou-li Beatles slavnější než Ježíš, je to dobře možné. Stačí přiložit
pravítko (či počítačový program) slávoměru – a je to. Mohli bychom
stanovit jednotku jeden Lennon. A bylo by. Věc však není tak jed-
noduchá. Začíná advent, blíží se Vánoce. Je-li mumraj v marketech
měřítkem slávy/popularity, možná by se Ježíš vyšvihl na pomyslné
hitparádě poněkud dopředu. Pokud bychom si jej ztotožnili s ja-
kýmsi roznašečem dárků, možná by opět zabodoval. Žel musíme
Ježíše z této soutěže diskvalifikovat. Jeho narození kdesi na okraji
římského impéria a zájmu civilizace, ke všemu ještě ve žlabu ve
chlévě. Dítě pochybného původu. Údajně si toho všimlo jen pár
ovčáků, o andělích nemluvě. A ještě tři přivandrovalí mágové od
východu. A jeho konec? Horší jak začátek. Beatles to alespoň z níz-
kých poměrů někam dotáhli. Kdežto Ježíš končí v nepřízni davu,
popravený za městem, smrtí určenou pro barbarské otroky. Žádná
sláva; potupa. Jeho logo jsou jesle, kříž, prázdný hrob. Následovní-
ků zprvu jen pár a když jich bylo víc, byli po tři století podezřelí,
že jsou anarchisté, bezbožníci a podvrací stát. Pokud ponížené lid-
ství bylo křesťanům blízké, bývali dobrými následovníky Ježíše
Krista jako Pána svého života ve znamení kříže a prázdného hrobu.
A pokud ve svobodných poměrech křesťané propadli touze po
moci, vlivu, slávě, pak jim hrozilo, že se na hony vzdálí Kristu,
jehož měli následovat. 
Ovšem: Beatles skládali dobré melodie a zpívali výborně. Rádi si je
dodnes poslechneme. A jejich písně měly obsah. Šlo v nich o touhu
po lásce, naději, spravedlnosti. Možná, že přispěly k tomu, že z po-
vědomí dnešní společnosti se některé křesťanské hodnoty tak doce-
la nevytratí.

Jan Kašper

Není co odpouštět

Jsou tituly a titul

ZAOSTŘENO NABLÍZKO

Nedávno jsem potkal ženu, která se
odmítala účastnit Mikulášské besíd-
ky s odůvodněním, že je věřící a že
nějakého čerta nemusí. Namítl jsem
jí, že jde o křesťanský zvyk podmí-
něný naší minulostí a kulturou a že
chápu její rozpaky, neboť Mikuláš a
ani vánoce v Bibli nejsou. Po otázce:
"Rozvrátí účast na besídce vaši
víru?" dodala, že tedy přijde. Pak
jsem se zeptal, zda nosí na boho-
služby šátek. Samozřejmě, že ano!
Tři roky s tím zápasila, ale pak zjisti-
la, že je to správné. Nemůže se bez
něj modlit. Vysvětlil jsem jí tedy, že
apoštol vůbec neřešil její šátkový
problém ohledně modlení, ale na-
psal to proto, že v kultuře I. století
znamenalo být bez šátku nestoud-
nost stejně jako v naší době vyzýva-
vý výstřih. S pocitem údivu odešla.
Podobně neobratně někdy laičtí
věřící jednají i v jiných věcech, do-
mnívajíce se, že jsou vskutku radi-
kální. Pravdu v Písmu člověk totiž
nemůže najít náhodně, ale jen stu-

diem. Jenže kde má prostá matka 
v Bibli najít něco o stromečku, dár-
cích či rozesmátých dětech těšících
se na Ježíška? Aco když ještě k tomu
v domě bude svítit Betlémské světlo
a tři králové jim napíšou na vrata
K+M+B? Pravděpodobně jsem teď
nastínil teologický horor, že ano?
Osobně prožívám tradice Vánoc, co
se týče církevního učení, v klidu.
Moje víra na tom nestaví, jsou to jen
zvyky a je mi jasné, že jinak budou
slavit Vánoce v Africe, Rusku či Jižní
Americe než u nás ve střední Evro-
pě. Kdybych byl křesťan z Židů, tak
bych možná slavil i Chanuku, kdo
ví? A tak pro mne zůstává Betlém-
ské světýlko radostí, která putuje za
lidmi o Velké noci, jim připomenout,
že se narodil Spasitel. Jásám, plesám
a nebojím se, že se stanu heretikem.
Ba naopak, jsem rád, že stále ještě
přežívají tradice, které šíří lásku a
pokoj lidem nejen dobré vůle.

Ivo Kraus

Tradice?

Dokončení na str. 4

AKTUALITA
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EURÓPSKI PROTESTANTI ZJEDNOCUJÚ OSNOVY TEOLOGICKÉHO ŠTÚDIA

Berlín / Bern,– CPCE. Od štvrtka do nedele (20. – 23. novembra) sa 
v Berlíne konala konzultácia Spoločenstva protestantských cirkví v Euró-
pe o vzdelávaní kandidátov pripravujúcich sa na ordinovanú službu.
Začal sa ňou proces vývoja spoločných noriem pre prípravu budúcich
kňazov, ktoré budú záväzné pre celú Európu. 
Už v roku 2003 sa európski protestanti zhodli na tom, že podmienkou, aby
niekto mohol byť uvedený do úradu pastora, je teologické vzdelanie mini-
málne na úrovni magistra.
Podľa profesora Michaela Beintkera, jedného z prezidentov Spoločenstva
protestantských cirkví v Európe, má potreba spoločných noriem svoj
základ už v zakladajúcom dokumente Spoločenstva – Leuenbergskej
zmluve. Jej podpísaním si protestantské cirkvi Európy navzájom uznávajú
ordináciu - vysviacku a kňazský úrad. To musí mať dôsledky v porovna-
teľnosti kurzov počas teologického štúdia, čo následne umožní prijať kňa-
zov z jednej cirkvi pre službu v druhej. 
„Diskusia je teda o celom modeli vzdelávania budúcich kňazov," povedal
profesor Beintker. Je potrebné zjednotiť sa aj na takých veciach ako sú ciele
a formy praktických fáz tréningu budúcich farárov. Ďalšou centrálnou
otázkou je potreba zjednodušiť možnosť prestupu medzi teologickými
školami a vytvoriť multinárodnostné študijné kurzy pre spoločné štúdium
študentov z rozličných zemí v rámci programov financovaných Európ-
skou úniou. 
V záverečnom komuniké z konzultácie sa píše: „Je potrebná dobrá spolu-
práca teologických fakúlt, resp. podobných teologických inštitúcií, a cirk-
ví. Na jednej strane záujmy cirkví by mali byť naplno zohľadnené, na stra-
ne druhej musí byť bez obmedzení zaistená sloboda akademickej teológie
vyvierajúcej z vierovyznania cirkvi. Tvárou v tvár rastúcim nárokom na
profesionálne schopnosti rastie význam jasnej motivácie a osobnostnej
vhodnosti kandidáta pre službu."
Na konzultácii, ktorú Leuenbergské spoločenstvo pripravilo spolu s Evan-
jelickou cirkvou Nemecka (EKD), sa stretlo 30 predstaviteľov 25 protes-
tantských cirkví z 15 krajín Európy. Evanjelickú cirkev a.v. na Slovensku
zastupoval generálny biskup Miloš Klátik. 
Najbližšia konzultácia sa uskutoční v roku 2010. Medzi tým bude na pro-
jekte pracovať pracovná skupina. Záverečný výstup odprezentujú v roku
2012 7. valnému zhromaždeniu Spoločenstva protestantských cirkví 
v Európe. 
Spoločenstvo protestantských cirkví v Európe – Leuenbergské spoločen-
stvo tvorí 105 evanjelických, reformovaných, zjednotených, metodistic-
kých, valdénskych, českobratských a husitských cirkví, ktoré majú medzi
sebou úplné spoločenstvo, čo znamená, že si navzájom uznávajú sviatosti
– Krst a Večeru Pánovu, a kňazský úrad.

KRESŤANIA V EURÓPE SÚ NÁBOŽNEJŠÍ AKO SA ZDÁ

Varšava / Brusel– ENI / CPCE. Hoci Európania chodia do kostola menej
ako kedykoľvek v minulosti, veľká väčšina sa stále považuje za nábožen-
sky založených, ukazuje nedávny prieskum nemeckej nadácie Bertels-
mann. 17. septembra v Bruseli zverejnila nadácia výsledky Medzináro-
dného náboženského monitoru. 74 % všetkých Európanov sú nábožní,
jedna štvrtina sa dokonca považuje za veľmi nábožných. Len 23 % tvrdí,
že sú nenáboženskí.  
Veľké rozdiely možno pozorovať medzi jednotlivými európskymi krajina-
mi. Náboženský monitor zistil, že najviac veriacich pravidelne navštevuje
kostol v Poľsku – 64 % - a v Taliansku – 49 %. Najmenej chodia do chrámu
Nemci – len 17 % uvádza pravidelnú návštevu bohoslužieb, a Francúzi
dokonca iba 16 %. Zaujímavé je aj zistenie, že dôležitosť náboženstva 
v každodennom živote má pomerne stabilnú hodnotu naprieč generácia-
mi. Mladí ľudia veria v Boha a v posmrtný život v rovnakom počte ako
ostatné vekové kategórie. 

JEDNOTA CIRKVÍ POMÔŽE SVETU VERIŤ V MIER

Ženeva – WARC. Ohrozenie mieru a bezpečnosti na rôznych miestach
sveta by malo dodať na naliehavosti úsiliu o kresťanskú jednotu - povedal
reverend Setri Nyomi, generálny tajomník Svetového reformovaného
zväzu. „Ako môžu cirkvi pomôcť rozvíjať svetový mier, mier medzi národ-
mi a vnútri národov, keď medzi nimi samotnými mier nie je?"- spýtal sa
počas prejavu na konferencii s názvom „Civilizácia mieru – Náboženstvá
a kultúry v dialógu", ktorú v Nikózii na Cypre 16. - 18. novembra zorga-
nizovali Spoločenstvo svätého Egídia a Pravoslávna cirkev Cypru.
Konferencie sa zúčastnilo asi 250 náboženských vodcov a 1000 členov
Spoločenstva sv. Egídia a lokálnych náboženských skupín.  
„Ak nie sme zjednotení, oddeľujeme sa od Pána cirkvi a robíme svetu ťaž-
kým, aby uveril," povedal Nyomi. Súčasne vyjadril vďačnosť za jednotu
cirkví na miestach ako India, Severná Amerika, južná Afrika, Austrália a
Európa, a za teologické dialógy, ktoré pomohli prekonať odsúdenia minu-
lej doby a posunúť sa k lepšiemu porozumeniu. „Zároveň sme zarmútení
viditeľnými znameniami rozdelenia – vrátane tých nových, ku ktorým
prišlo – a tým, ako Cirkev neprestáva byť ohrozená rozdelením; nie ani tak
pozdĺž doktrinálnych hraníc, ale po ideologických a etických líniách... Ak
míňame našu energiu na to, čo nás rozdeľuje, odpútava nás to od práce na
kresťanskej jednote a našom príspevku k mieru medzi národmi," doplnil
reverend Nyomi.

Ekuména vo svete 48/2008

Milé křesťanky a křesťané v Evan-
gelické reformované a Starokato-
lické církvi. Jako vedoucí děkanátu
v bernské oblasti Římskokatolické
církve jsem zasažen a pohněván
tím, jak se ve vatikánském doku-
mentu „O učení církve" soudí o na-
šich sesterských církvích, když se
popírá, že by byly „církví ve vlast-
ním smyslu". Distancuji se od toho-
to znevažujícího postoje a jsem vdě-
čen, že v bernské oblasti spolupra-
cujeme už po mnohá léta v klad-
ném ekumenickém klimatu, ať už
ve farnostech a sborech, ve společ-
ných projektech i v sociálním a
mezináboženském díle a rovněž v
oblasti tisku.

Průkopník ekumeny, bratr Roger 
z Taizé, napsal v r. 1990: „Ekume-
nické hnutí nesmí déle odkládat
úsilí o smíření. Jít každý svou ces-
tou by vedlo do slepé uličky a do
strnutí. Smíření dosáhneme jen 
v plném a důsledném následování
evangelia. Tak budeme působit ke
smíření v celé lidské rodině."
Z dokumentu římské kongregace
víry mluví zcela jiný duch. Jako v
katechismu se vyjadřuje nárok na
majetnictví jediné pravdy. Pevnost
vlastní pravověrnosti vytyčuje hra-
nice vůči našim sesterským círk-
vím, kterým se upírá, že by byly
církvemi. Bratr Roger mluví jinou
řečí, usiluje o dialog a o vystižení

pravdy evangelia. Církev tak opou-
ští nárok na pravověrnost, jenž jí
sloužil jako slonovinová věž. Podle
slov druhého vatikánského koncilu
se nalézá „jako lid Boží na cestě".
Jsem vděčen, že v naší oblasti si hle-
díme v ekumenických vztazích z
očí do očí. Těším se na další společ-
nou cestu a lituji nesmiřitelného
postoje, jenž se v dokumentu kon-
gregace víry projevuje.

Karl Graf, 
římskokatolický vedoucí děkanátu

Otištěno v měsíčníku evangelické círk-
ve Saemann, listopad 2007.

Přeložil Štěpán Pavlinec

Z církví u nás i ve světě Reakce na vatikánský dokument

Známý příměr Pána Ježíše o „svět-
le postaveném pod nádobu" je
dochován v podání všech synop-
tických evangelistů. Původní vý-
raz pro „nádobu" (ř. MODIOS) pou-
žil asi jako první, a to zcela ojedi-
něle, jako HAPAX, evangelista
Marek. Matouš a Lukáš jej pak
mohli převzít do svých verzí
Ježíšových výroků. Je ovšem prav-
děpodobné, že Pán Ježíš používal
své obrazné příměry a metafory
vícekrát a při různých příležitos-
tech, což mohlo mít vliv i na způ-
sob podání evangelistů. (Doklad o
tom máme u Lukáše.)
U Marka je zařazen onen kazatel-
sky působivý kontrast „světla
daného pod nádobu" mezi různý-
mi dalšími výroky Páně, a to jako
předpoklad toho, že to, „co bývá
skryto, musí být jednou zjeveno":
„Přichází snad světlo (ř. lampa),
aby bylo dáno pod nádobu nebo
pod postel a ne na svícen? Nic
není skrytého, aby to jednou neby-
lo zjeveno." (Mk 4,21-22). (Kra-
lický překlad mluví o „svíci posta-
vené pod nádobu".) Musíme si
však uvědomit, že zde původní
výraz pro „světlo", či „lampu",
nebo „svíci" (ř. LICHNOS) předsta-
voval olejový kahan s hořícím pla-
ménkem na konci upraveného
knotu: a pokud měl osvěcovat
místnost, musel být postaven na
zvláštní svícen. Ona „nádoba" (ř.
hapaxové MODIOS), představovala
v helénistické oblasti dutou míru
pro měření obilí (podle slovníku
A. Novotného asi na 9 l). Pod ní by
se světélko kahanu muselo rychle
ztratit a zaniknout.
U Matouše je obdoba tohoto výro-
ku v souvislosti s výrokem Páně
„vy jste světlo světa, nemůže
zůstat skryto město ležící na hoře"
(Mt 5,14). Pak následuje konstatu-
jící příměr: „A když rozsvítí lam-
pu, nestaví ji pod nádobu, ale na
svícen; a svítí všem v domě." Na to
navazuje známá kazatelská výzva:
„Tak ať svítí vaše světlo před
lidmi, aby viděli vaše dobré skut-
ky a vzdali slávu vašemu Otci v
nebesích" (Mt 5,16). V kralickém
znění je pro onu měrnou nádobu
archaické označení „kbelec“, což
asi byla v jejich době podobná
měrná nádoba. (Původní řecký
výraz MODIOS byl převzat i Ří-
many jako „modius"; a tato dutá
míra pak byla rozšířena i po

Evropě.) – Výkladová poznámka
Kralických je zde zaměřena na
správné umístění „lampy" na sví-
cen": „Tak všichni na očích budete,
jako někdy ona svíce v chrámě na
svícen postavená.“
U Lukáše je onen výrok dokonce
ve dvojí souvislosti. Jednak v na-
vázání na podobenství o rozsévači
L 8,16: „Nikdo přece nerozsvítí
světlo a nepřikryje nádobou ani je
nedá pod postel, ale dá je na sví-
cen, aby ti, kdo vcházejí, viděli
světlo." A dále ještě v samostat-
ném oddíle mezi výroky o světle
(L 11,33): „Nikdo nerozsvítí světlo,
aby je postavil do kouta nebo pod
nádobu, ale dá je na svícen, aby ti,
kdo vcházejí, viděli“. Zde je Lu-
kášův nový příměr „do kouta"
další HAPAX (ř. KRYPTÉ). Tomu je
ovšem přiměřenější kralický pře-
klad: „do skrýše" (krypty)! F. Žilka
přeložil obdobně: „do sklepa".
Zde pak ještě následuje Lukášův
další příměr, a to k lidskému oku:
„Světlem tvého těla je oko. Je-li tvé
oko čisté, i celé tvé tělo má světlo.
– Hleď tedy; ať světlo v tobě není
tmou" (Kral: „temností".) V této

nové souvislosti už má onen zá-
kladní příměr „světla pod nádo-
bou" i následný důležitý kontrast:
otevřené světélko kahanu pod
nádobou zhasne do naprosté tmy!
Kralický poznámkový výklad ono-
ho příměru „světla pod nádobou" je
zaměřen alegoricky: „Svíce ta (svět-
lo) jest Boží slovo (Ž 119,105). A
jakož světlo tmavá místa osvěcuje,
tak také Boží slovo v temném místě
svítí (2Pt 1,19). To pak světlo staví-
no bývá pod nádobu, když služeb-
níci v své povinnosti oblevují, prav-
du v nepravosti zadržují (Ř 1,18),
prorocká kázání zapovídají (Iz
30,10, Am 6,12), ale co by jim mělo
kázáno býti, vyměřují (2Tm 3,3)." –
Nám zde dnes postačí zcela jedno-
duchý výklad: Kristus a jeho evan-
gelium nemá ani v našem světě
zůstávat skryto, tak jako nemá
smysl stavět světlo pod tlumící a
dusící nádobu. Proto ani Kristovi
učedníci nemají existovat jako pod
krycí nádobou, ale jako na svíc-
nu, aby sloužili světelnému zdroji
evangelia.

Jiří J. Otter

Trojí pojetí výroku Páně 
o „světle pod nádobou"

NAD BIBLÍ

Jan Cyž ze Žuric se narodil ve
výročním roce 1898. Počátkem
dvacátých let konvertoval a stal
se horlivým evangelíkem. Byl
manželem vnučky největšího
evangelického hornolužickosrb-
ského buditele Jana Arnošta
Smolera (1816-1884). Ten ve své
době byl představitelem všech
hornolužickosrbských evangelí-
ků, t.j. 15/16 všech Lužických
Srbů, včetně dolních. 
Jan Cyž studoval v Praze a k jeho
největším přátelům patřil evan-
gelický farář ze Žižkova Pavel
Kristián Lanštják a bratr prof.
Antonín Frinta. S bratrem Frin-
tou se Jan Cyž věnoval propagaci
významu života a díla T. G.
Masaryka v obou částech Lužice.
Značnou část svého plodného
pracovitého života věnoval Jan
Cyž lužickosrbské knize (zvláště
evangelické) obou variant jazyka

v oblasti nakladatelství, vydava-
telství, v tiskárně i jako redaktor
a autor. Skutečnou knihou knih
pro Jana Cyže byla vždy evange-
lická Bible. 
I v závěru života ve vesnici Ra-
kecy živě diskutoval s místním
hornolužickosrbským farářem o
smyslu Písma a do posledních
dnů života se rozhorloval nad
jeho zanedbáváním při evange-
lické bohoslužbě. Bylo tomu tak
v hornolužických Rakecích. 
Do konce života korespondoval 
s řadou českých evangelíků. Ze-
mřel v požehnaném věku roku
1985. 
Jeho ostatky jako „bojovníka za
lužickosrbský lid" byly uloženy
v hrobce Smolerů vedle rakve
Jana Arnošta Smolera na budy-
šínském lužickosrbském hřbito-
vě Na Hradišti.

Josef Lebeda

1898 – výročí Jana Cyže,
posledního evangelíka 
lužickosrbského rodu Smolerů



„Láska dokonalá ven vyhání bá-
zeň." Citátem z první epištoly Jano-
vy lze shrnout kritiku jednoho 
z novějších papežových projevů, je-
jímž autorem je šéfredaktor Chris-
monu Arnd Brummer. A s téma-
tem strachu / úzkosti (německy:
„Angst", což souvisí s přídavným
jménem „eng" čili „úzký, těsný") se
setkáváme i v několika dalších pří-
spěvcích v letošním jedenáctém
čísle tohoto německého protestant-
ského měsíčníku.
Odborník na média Norbert Bolz
podává média jako „branži produ-
kující strach (Angstindustrie)".
Podstatná část působení médií je 
v současnosti podle Bolze zaměře-
na na překonávání a vyplňování
určitého „vakua strachu" vzniklého
po ukončení studené války. Teo-
logii zániku světa nahrazují podle
něj média ekologií zániku světa,
aby pod vedením „zelených vele-
kněží" odváděla veřejnost od Boha
Otce k „matce Zemi". „Pro funda-

mentalistické ekologisty je příroda
sama totožná s Nadpřirozenem,"
varuje Bolz. (Vedle Bolze burcuje 
v tomtéž čísle čtenáře Chrismonu 
z předkritických snů o souladu 
s přírodou též otřesná výpověď
ghanského zemědělce, který tak-
tak útěkem zachránil holý život
poté, co byl soukmenovci nařčen 
z čarodějnictví, a v novém místě
pobytu se ze všeho nejvíce obává
oživení celé aféry. Děkuji pěkně za
takovéto výstřelky v rámci „di-
vošsky nevinného" souznění s pří-
rodou!)
K odvrácené straně reformované
(kalvinistické) tradice (strachu ze
zavržení, náběhu k totální kontrole
na sborech) se v rozhovoru opako-
vaně vracejí spisovatel Jan Siebe-
link a Klaas Huizing, teolog a spi-
sovatel. Oba si z někdejší sborové i
rodinné katecheze v dětství odnesli
nejenom impulzy kladné, ale i trva-
lejší traumata. Huizing, který před-
náší teologii na univerzitě ve

Würzburgu, tvrdí: „Bible je poetic-
ká kniha." Podle Siebelinka dnes
romány přebírají roli, kterou nespl-
ňují teologové. Huizing označuje
za napínavý takový román, který
líčí vydařený lidský osud, aniž by
upadl do kýče. (Tomu prý za celé
dějiny lidstva plně dostálo „sotva
deset románů".)
Snad nejsem sám, kdo si nad letoš-
ním jedenáctým číslem Chrismonu,
kde je tolik místa věnováno strachu
v jeho nejrozmanitějších podobách
(od verze papežské přes verzi „ze-
lenou" a animistickou až po verzi
reformovanou), vzpomene na ně-
kdejšího synodního seniora ČCE
Miloslava Hájka. Ten se daným té-
matem důkladněji zabýval z teolo-
gického hlediska zhruba v polovi-
ně osmdesátých let. (Sám přitom
upřednostňoval český termín „úz-
kost" jakožto obavu, jejíž předmět
není jasně vymezen.)

František Schilla

3ET-KJ

Nejen papež se bojí

Rozsudkem ze dne 17. listopadu 2008 zrušil odvolací soud ve fran-
couzském Douai rozhodnutí prvoinstančního soudu z Lille, jímž bylo
prohlášeno za neplatné manželství, kde snoubenka nastávajícímu
lhala, že do manželství vstupuje jako panna (blíže srov. „Mýtiny"
uznání ano, nové Mnichovy ne!, ET-KJ 27/2008). Podle rozsudku
odvolacího soudu nelze panenství považovat za „podstatnou vlast-
nost osoby" ve smyslu francouzského občanského zákoníku.
Rozsudek soudu v Douai rozebírá v deníku Le Monde z 19.11.2008
Anne Cheminová v komentáři s výmluvným názvem Panenství:
odvolací soud v Douai „opětovně sezdává" manžele z Lille. 
Citujme úryvek z oficiálního odůvodnění rozsudku: „…lež, která se
netýká podstatné vlastnosti osoby, není platným důvodem ke zrušení
manželství ..." Dodejme, že svobodné dívky jsou dnes nejednou
vystaveny tlaku opačnému: Panenství jako by bylo čímsi, co člověka
společensky, občansky, lidsky degraduje. (Okolí tak nepřímo podně-
cuje dívky k výmyslům o kdovíjakých sexuálních zkušenostech.)
Zlému snu se pak – zejména u těch vnímavějších – může podobat
situace, kdy se oba protichůdné moralistní tlaky (tj. tlak náboženské-
ho společenství i tlak sekulárního okolí) zaměří na jednu a tutéž
osobu: Tancuj, tancuj, vykrúcaj… 
Rozsudek soudu v Douai má obecně osvobodivý rozměr i za takových
– jistě nikterak výjimečných – okolností. Uťal hudební doprovod k
dobovým tanečkům kolem panenství i nepanenství (v jednu chvíli až
příliš hlasitý). 

František Schilla

Tanečky kolem panenství končí

(Z německého evangelického měsíčníku Chrismon 11/2008)

V 31. čísle ET-KJ nám br. farář Josef
Veselý připomněl, jaké duchovní
bohatství přináší zvěst evangelia ve
slovu a životě Pána Ježíše Krista.
Vděčně kvitujeme a přijímáme již
samu skutečnost, že náš milý bratr
ještě ve svých „šedinách" stále při-
náší ovoce jako vykladač a služeb-
ník Slova a má co říci starým i mla-
dým členům církve. Vpravdě i o
něm platí Ježíšovo povědění: „Pro-
to každý zákoník, který se stal
učedníkem království nebeského, je
jako hospodář, který vynáší ze
svého pokladu staré i nové" (Mt
13,52). Bratr Veselý ve zmiňovaném
článku položil důraz na duchovní
obsah Ježíšova poselství – zvěsti
Žida a Mesiáše, Spasitele všech 
v něho věřících.
Já bych právě dnes v době obav 
z důsledků hospodářské krize rád
připojil to, co Ježíš jako pravý člo-
věk přináší k naší orientaci ve
věcech hospodářských. Neurážejte
se, prosím, nad touto formulací!
Vpravdě obsahuje Ježíšovo evange-
lium řadu pokynů a „znamení"
také pro naše myšlení a počínání ve
věcech hospodářských. Mladším
odborníkům ponechám konkrétní
doklady pro tuto tezi a jejich dů-
kladné prostudování. Zde bych
uvedl pouze Ježíšův vztah k majet-
ku a bohatství, jak se jeví například
v jeho varování před zaslepující
upjatostí na vlastnictví, jež může
vyústit až k modloslužbě „mamo-
nu", proměňující Boha i bližního 
v pouhé prostředky k rozmnožení
vlastního majetku. Tak doslova zní
Ježíšovo varování u Lukáše 12,15:
„Mějte se na pozoru před každou
chamtivostí, neboť i když má člo-
věk nadbytek, není jeho život zajiš-
těn tím, co má.“ Závažné doporuče-
ní nejen pro věřící křesťany, nýbrž
pro každého, kdo zachází s penězi,
ať už je „shrabuje na hromadu"
jakýmikoli prostředky (včetně spe-
kulace), nebo úpí pod břemenem
dluhů z neuvážených půjček. Toto
zotročení financemi může pak způ-
sobit lavinu všeobecného zadlužení
a inflace, rozkládající základní lid-

skou solidaritu lidí jako Božího
stvoření, tedy jako bližních. Ježíš –
pravý Bůh i pravý člověk – nás při-
šel zachránit i před zaslepením
vidinou životního zabezpečení, ano
„naplnění", na základě nahromadě-
ného majetku, pro kterou je člověk
v nebezpečí, že ztratí nejen víru v
Boha, ale i úctu k bližnímu a nako-
nec svou duši a třeba i svůj život...
Věčný život začíná již zde a nyní.

Moudře se rozhodl Bill Gates, když
svými technickými objevy nashro-
máždil své miliardy: „Dal se na
charitu" a nejednal jako bohatý sed-
lák, který stavěl větší stodoly pro
své přebytky a myslel si: „Teď máš
velké zásoby na mnoho let, klidně
si žij, jez, pij, buď veselé mysli." Ale
Bůh mu řekl: „Blázne! Ještě této
noci si vyžádají tvou duši, a čí bude
to, co jsi nashromáždil?" (L 12,18n)

Vlastimil Sláma

(K rozhodnutí odvolacího soudu v Douai)

Názory čtenářů
Pravý Bůh i pravý člověk aktuálně

Souhlasím s tím, že křesťan se má
seznamovat s politickou situací (i
starozákonní proroci to dělali), ale
článek J. Lebedy o válečném vete-
ránu Johnu McCainovi bych neo-
čekávala otištěný v Kostnických
jiskrách. Nemyslím, že v křesťan-
ských novinách je dobré psát až
oslavně o politikovi, který se
účastnil nespravedlivé vietnam-

ské války. Nadšené hodnocení
McCaina J Lebedou, kterého zná
pouze podle povrchního setkání,
aniž by znal jeho vnitřní osobní
hodnoty, mi připadá nevhodně a
zbytečně zařazené do evangelic-
kého časopisu.
S pozdravem 

J. Baumanová, 
Praha 4

Má setkání s J. McCainem

POZÝVAME VÁS K MODLITBÁM ZA BETLEHEM POČAS
ADVENTU A VIANOC
WCC. Zatiaľ čo sa mnohí kresťania na celom
svete pripravujú osláviť Advent a Vianoce v bez-
pečí svojich domovov a spoločenstiev, vianočné
sviatky v Betleheme, vo Svätej zemi - rodisku
Pána Ježiša, budú prebiehať v ťažkej atmosfére
nepokoja a neistoty. 
Kresťania z celého sveta, jednotlivci, spoločen-
stvá, cirkvi, farnosti a cirkevné zbory, ale aj kres-
ťanské organizácie sú pozvané modliť sa za spra-
vodlivosť, pokoj a bezpečnosť pre Palestínu a
Izrael, a poslať modlitbu alebo pozdrav pokoja
do Betlehema. Táto tradícia vznikla v roku 2000.  
Mnohí obyvatelia Betlehema napriek dlhotrvajú-
cej dobe ťažkých skúšok odmietajú vzdať sa ná-
deje. Pokračujú v hľadaní nenásilných spôsobov
ako sa postaviť za svoje práva a pracovať pre
pokojnú a spravodlivú budúcnosť ako Izrael-
čanov, tak i Palestínčanov. 
Ľudia v Betleheme si veľmi cenia priania a mod-
litby, ktoré im prichádzajú spoza hraníc ich regi-
ónu v čase Vianoc. Sú znameniami nádeje; po-
máhajú prelomiť sužujúci pocit izolácie, ktorý je
ich každodenným spoločníkom.

POŽIAR V CENTRÁLE BRITSKÝCH ADVENTISTOV
Watford, Anglicko – ENI. Centrálu Cirkvi ad-
ventistov siedmeho dňa vo Veľkej Británii a Írsku
zachvátil 16. novembra v poobedňajších hodi-
nách oheň. Budovu cirkvi, kde adventisti sídlili
50 rokov, úplne zničil. S plameňmi bojovalo vo
Watforde, meste na sever od Londýna, 10 poži-
arnych áut. Podľa informácií Adventistickej tla-
čovej agentúry so sídlom v Bazileji si požiar
nevyžiadal žiadne obete na životoch.

BAPTISTI VO VIETNAME ZÍSKALI OFICIÁLNE
UZNANIE VLÁDY
BWA. Baptistické zbory Vietnamu získali začiat-
kom októbra oficiálne uznanie vietnamskej
vlády. Dekrét dovoľuje tejto baptistickej jednote
„žiť podľa evanjelia, slúžiť Pánovi, slúžiť národu,
mať úzky vzťah s ľudom krajiny a konať v súlade
s národným zákonom". 
Baptistické zbory Vietnamu boli sformované v
roku 1989. Ich ústredie sídli v najväčšom viet-
namskom meste – Hočiminovom Meste. Majú
viac ako 18 400 členov, ktorí sa stretávajú vo vyše
400 podomových cirkevných zboroch v 42 pro-
vinciách a mestách krajiny. Sú jedným z 5 baptis-
tických združení v krajine. Väčšina ostatných
baptistických združení na oficiálne vládne povo-
lenie ešte len čaká.  
Vláda udelila dekrét o oficiálnom uznaní
Baptistickým zborom Vietnamu 3. októbra. 13.

októbra sa v hlavnom meste Vietnamu Hanoj pri
tejto príležitosti konala slávnostná bohoslužba.  
V máji 2006 navštívila delegácia Svetovej baptis-
tickej aliancie Vietnam s cieľom zasadiť sa za ľud-
ské práva v krajine. Návšteva delegácie bola
vôbec prvou príležitosťou pre 5 baptistických
združení, aby sa všetky spolu stretli. 
Kresťania vo Vietname tvoria asi 8% z populácie
86 miliónov obyvateľov. Protestanti, vrátane bap-
tistov, zaznamenali v poslednej dobe intenzívny
rast, hlavne prostredníctvom cirkevných spolo-
čenstiev, ktoré sa stretávajú v domácnostiach. 

VLADIMÍR PUTIN NAVŠTÍVIL NOVÚ MEŠITU
V ČEČENSKU
Moskva – ENI. Vladimír Putin, ktorý sa na čelo
ruskej politiky dostal v roku 1999 aj v súvislosti s
vojnou v Čečensku, ako jeden z prvých navštívil
obrovskú novú mešitu v hlavnom meste Čečen-
ska, Groznyj. Mešitu, údajne najväčšiu v Európe,
ukázal Putinovi v predvečer jej otvorenia 17.
októbra bývalý prezident odštiepeneckej repub-
liky Ramzan Kadyrov. Návšteva bola prejavom
otvorenejších vzťahov Ruskej pravoslávnej cirkvi
a ruskej vlády k islamskému svetu. Podľa oficiál-
nej webovej stránky čečenskej vlády ďalší
významní vodcovia, napríklad čelný predstavi-
teľ Líbye Muammar Kaddáfí, takisto avizovali
návštevu svätyne nazvanej „Srdce Čečenska".

Ekuména vo svete 48/2008

Z ekumeny



Bohoslužby
Evangelíci v Domažlicích se do-
čkali nového sborového domu,
jehož stavbu plánovali víc než 80
let. Ve stavbě, která přišla na zhru-
ba 11 milionů korun, se sešli k
první slavnostní bohoslužbě. No-
vý sborový dům Českobratrské
církve evangelické, v němž je mo-
dlitebna, byt pro faráře, prostory
pro setkání a schodišťová věž se
zvonem, stavěli v Domažlicích rok
a půl.
Sbor v Domažlicích vznikl před 85
lety a prakticky od začátku uvažo-
vali evangelíci o novém objektu.
"Jenže stavbu překazila nejdřív oku-
pace a válka a pak měnová reforma,
která znehodnotila ušetřené peníze,"
řekl ČTK farář sboru Petr Grendel. Je
přesvědčen, že nový dům poslouží k
ještě většímu rozvoji sboru a že
může sloužit i dalším lidem, nejen
evangelíkům. Sbor čítá asi tři stovky
lidí, na bohoslužby jich chodí kolem
40. "Jsou tu lidé, kteří chtějí něco
dělat. Rádi bychom byli otevření i
pro celé město, chtěli bychom, aby se
sem lidé nebáli chodit," řekl farář.
Za posledních pět let je domažlický
sbor asi třetím nově postaveným
evangelickým kostelem, připomněl
synodní senior Českobratrské církve
evangelické Joel Ruml. Zatímco na-
příklad na venkově často chodí do
sborů málo lidí, ve městech naopak
přicházejí nově jednotlivci i celé

rodiny a nechávají se křtít. "Je to
naprosto logická reakce na situaci,
kdy po 20 letech lidé do jisté míry už
hodně užili svobody a hodně si
mohli zvýšit životní standard a stále
zjišťují, že to samo o sobě ještě život-
ní plnost a štěstí nenese," míní Ruml.
Návrh moderně členěné stavby s
množstvím oken na okraji městské-
ho Hánova parku představoval pro
architekta Ladislava Schejbala vel-
kou výzvu. "Byla to i zábava a nako-
nec se to, myslím, velmi dobře poda-
řilo," poznamenal architekt. Dosud
se evangelíci scházeli v nevyhovující

budově, která původně sloužila jako
hostinec.
Zajímavostí je čtvrttunový zvon s
neobvyklým osudem. Do Domažlic
přicestoval z Náchodska, kde se
evangelický kostel pro malý zájem
lidí rušil. Zvon byl původně odlit 
z tureckého děla v německém Budy-
šíně. Na tamní kostel Marie a Marty
byl osazen v roce 1830. V roce 1899
se ale kostel musel zbořit a zvon byl
darován evangelickému sboru na
Náchodsku.

(juml) 
ChristNet.cz

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
CÍRKEVNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA V TÁBO-
ŘE HLEDÁ UČITELKU. Informace:
Ondřej Soběslavský, e-mail:
soběslavskyondrej@seznam.cz 

č. 37
FARNÍ SBOR ČCE V ROVEČNÉM hledá
kostelníka/kostelnici. Kostelnické
práce v rozsahu zhruba 20-30 hodin
měsíčně. Sbor poskytuje k užívání
bývalou faru; opravený obytný
dům s bytem 4+1 (130m2), s menší
zahrádkou, sklepem a garáží. Věřící
rodina vítána. Krásné prostředí
Vysočiny; 55 km severně od Brna.
Nástup možný na jaře 2009. 
Kontakt: FS ČCE Rovečné č. 174
PSČ 592 65, e-mail: rovecne@evang-
net.cz tel: 732 852 503. 

Č. 38

Domažličtí evangelíci otevřeli
nový kostel

Inzerce

SENIORÁT HORÁCKÝ

Českobratrská církev evangelická

DAŇKOVICE, Ne b d e 9.00 h (a c 11.00)
Daňkovice č.4, a Michal Vogl

HORNÍ DUBENKY, NE 9.00 h
Horní Dubenky č.54, f Tomáš Vítek

HORNÍ KRUPÁ, Ne 10.15 h
Horní Krupá č. 63, f David Šorm

HORNÍ VILÉMOVICE, Ne 9.00 h
Horní Vilémovice č.31, f Leonardo
Teca

JIHLAVA, Ne 8.30 h
Vrchlického 1, f Jan Keřkovský

MORAVEČ, Ne 9.30 h
Moraveč č.35, a Michal Hána

NOVÉ MĚSTO NA MORAVĚ,  Ne 9.00h
Křenkova 151, f Zdeněk Šorm, f Mar-
kéta Halamová

OPATOV, Ne 11.00 h
Opatov č.10, a Pavel Šindler

SÁZAVA, Ne 10.00 h
Sázava č. 73, f Petr Gallus

SNĚŽNÉ NA MORAVĚ,  Ne 9.30 h
Sněžné č.60, f Michal Vogl

PELHŘIMOV - STRMĚCHY, Ne 8.45 h
(Strměchy 10.45 h)
Růžová 82, f. Michal Hána

TELČ, Ne 8.30 h
Nám. Zachariáše z Hradce 21/I, f Petr
Melmuk

TŘEBÍČ, Ne 8.30 h
Bráfova 33/561, f Aleš Mostecký, 
f Daniela Zapletalová - Grollová

VELKÁ LHOTA U DAČIC, Ne 9.00 h
Velká Lhota u Dačic č.37, a Tomáš
Vítek

VELKÉ MEZIŘÍČÍ, Ne 9.00 h
U Světlé 734/24, f Pavel Jánošík

Evangelická církev metodistická

JIHLAVA, Ne 8.45
Seifertova 13, Jan Zajíc

Oznámení
K 500. výročí narození reformá-
tora Jeana Calvina pořádá obč.
sdr. Exulant ve dnech 8.-11.5.2009
autobusový zájezd do Ženevy.
Cena za dopravu a ubytování do
3.500,- Kč (stravování si zajišťuje
každý sám). 
Odjezd z Prahy 8.5. dopoledne,
zastávka v Plzni. Kromě Ženevy
navštívíme Kostnici a Bern. 
Další informace a přihlášky do
15. 2.: Pavel Čáp, Brechtova 4/778
(schr. č. 25), 149 00 Praha 4, 
pavel.cap@email.cz, 
tel.: 604 175 061. 
V přihlášce uveďte jméno a pří-
jmení, věk, adresu, tel., e-mail.
Srdečně zveme k účasti.
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PRONAJMU POKOJ s příslušenstvím
věřícímu muži (ženě) v Praze. 
Tel.: 251 814 597

č. 39

Boží, který snímá hřích světa", nebo
z Ježíšových úst "Já jsem dobrý
pastýř", "Já jsem dveře", "Já a Otec"
jsou pro Jana typické. U Pavla je
nenajdeme, zato je tam mnoho slo-
ves, která označují děj, dění, jímž
Ježíš změnil úděl člověka a všeho
stvoření: smířil celý svět s Bohem.
První křesťanský sbor pochopil
Ježíše prostřednictvím jeho díla,
které vykonal pro spásu všech a
všeho. Slyšel nejprve nebo víc na
Pavla než na Jana, ač ovšem oba, ale
každý jinak, zvěstují spásu v Kristu
Pánu.
Potom se však církev pustila cestou,
kterou jsme popsali jako Janovu,
obrací pohled čtenářů svého evan-
gelia na osobu Ježíše Krista, na jeho
tajemství. Tuto změnu od Pavla k
Janovi umožnila změna císařské
politiky, která dala církvi, dosud
pronásledované, nakonec nejen
svobodu, ale i moc, bohatství a
slávu. Dnes římští katolíci hodnotí
tento císařský dar církvi veskrze
kladně: církev se otevřela světu.
Evangelíci naopak mluví o zradě,
které se církev dopustila na Evan-
geliu. Čtou o ní se souhlasem u
Petra Chelčického: Dvě velryby
(císař a nejvyšší kněz) protrhly síť
evangelia a svět se přestěhoval do
církve. Tak tomu bylo po dlouhá
staletí. Teprve reformace dala před-
nost Pavlově teologii, která hledá a
nalézá v Písmu to, co Ježíš Kristus
učinil pro naši spásu.
Nedejme se mýlit tituly, jimiž se my,
lidé, rádi ozdobujeme, často slibuje-
me nad své možnosti a schopnosti.
Častí jsou ti, kdo nechtějí vidět
meze svých možností a schopností.
Titul je svádí k pýše. Vzácní jsou ti,
kdo mají titul, jako by jej neměli a
pracují lidskému společenství k

dobrému. Těm je Ježíš vzorem, ať v
něho nevěří nebo ať raději věří, že
Bůh ho pověřil, aby svými slovy a
skutky zvěstoval pravdu a učil nás

v ní chodit, a nadto nám přinesl a
daroval zdraví, které trvá i v nemo-
ci i ve smrti.

Josef Veselý

Jsou tituly a titul

V záhlaví Konzervativního listí stojí již
po léta citát z pera velkého Evropana
Alexise de Tocquville: "Od chvíle, kdy
minulost přestala osvětlovat budouc-
nost, bloudí mysl lidí v temnotách." 
Aby mysl nás samých i našich současní-
ků netonula v temnotách, ale aby naopak
byla schopna rozumět souvislostem,
které jsou pro nadějeplné utváření
budoucnosti podstatné, pokoušíme se
vytrvale minulost naší civilizace připo-
mínat a hledat v ní myšlenky, příběhy a
osobnosti hodné následování. Tak vznikl
i soubor "Zasuté kameny", tvořený por-
tréty deseti osobností západního křes-
ťanského myšlení posledních čtyř století.
Jde o lidi z různých míst i časů; osob-
nosti vědy, politiky, umění i duchovní
služby; postavy rozsochaté a nešablono-
vité jako život sám, muže nejrůznějších
profesí a osudů – avšak každý z nich byl
tak či onak inspirován křesťanskou zvěs-
tí a stopa, kterou svým životem zane-
chali ve své době, je patrná dodnes.
Mnohé z těch "skrytých kamenů" v
základech snad ani nejsou na první
pohled vidět – přesto však by scházely,
kdyby ve své době nebyly na svých mís-
tech …

Zlatoústý těšínský pěvec 
Jiří Třanovský (1592 – 1637)

Muž, který podal důkaz, že jeden
člověk může změnit svou dobu
William Wilberforce (1759 – 1833)

Církev jako obhájkyně svobody
Lord Acton (1834 – 1902)

Muž s desítkou hlav a stovkou
rukou
Abraham Kuyper (1837 – 1920)

Don Quijote české filosofie
Emanuel Rádl (1873 – 1942)

Člověkem pro druhé
Dietrich Bonhoeffer (1906 – 1945)

K vítězství zla postačí, když dobří
lidé nedělají nic
Edmund Burke (1729 – 1797)

Kdesi mezi dr. Ransomem a myšá-
kem Rípčípem
Clive Stripe Lewis (1898 – 1963)

Je-li pravda správně pochopena,
pohne srdcem
Jonathan Edwards (1703 – 1758)

Ten, který je skutečností
Francis Schaeffer (1912 – 1984)
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Nakladatelství EMAN
Dovolujeme si Vám zaslat upo-
zornění na kompletní nabídku
knih našeho nakladatelství. 
Najdete ji na adrese 
http://eman.evangnet.cz/
Z letošních novinek připomíná-
me:
Paměti pana vikáře Šedého
Josef - kresby Ivana Urbánka, kte-
rými převyprávěl celý starozá-
konní příběh
Evangelická identita - 
sborník z farářského kurzu
Mistr ryzího snu - román Pavla
Rejchrta ilustrovaný autorem
V období do konce roku můžete vy-
užít mimořádných vánočních cen.

Tomáš Trusina, 
EMAN, Husova 656,  

256 01 Benešov, 
tel.: 317 722 215

Zasuté kameny. 
Deset postav konzervativního myšlení



Máme čekat jiného?

S adventem je spojeno očekávání.
Někdo přichází a lidé na jeho pří-
chod reagují. Všímají si jeho slov i
činů. Někdy přichází na scénu
pochybnosti. Děje se tak tehdy,
kdy se liší představy spojené s
očekáváním od reality, která je v
tomto adventu přítomna. 
Jistě to není jenom příchod Kristův,
který byl spojen se sympatiemi i
antipatiemi jeho současníků. V rea-
litě naší každodennosti jsou to pří-
chody jednotlivých osob na scénu,
aby se ujaly svých rolí ve službách
duchovních i světských.
Každý, kdo do takové role vstou-
pí, zcela jistě nesplní všechna oče-

kávání, ale na druhou stranu zase
něčím překvapí. Přijde s něčím
novým, nečekaným. Může vstou-
pit dokonce i do role posla před
tváří Hospodinovou, aby připra-
vil cestu a dal průchod budoucím
událostem, přestože nad ním visí
a bude viset po celý jeho život
otazník. 
Nezapadne do společnosti tak, jak
bychom si možná představovali.
Nebude působit tak, jak bychom
chtěli a přece to nebude rákos,
kterým kývá vítr. 

Vladimír Pír, 
farář ČCE 

v Praze Uhříněvsi

Evangelický
týdeník
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Poselství ke 4. neděli adventní

Mezinárodním vědeckým sympozi-
em o Bibli v životě reformačních
církví začaly v pátek 21. 11. 2008
dopoledne na Evangelické teologic-
ké fakultě Univerzity Karlovy osla-
vy 90. výročí vzniku Českobratrské
církve evangelické. Sešlo se více než
šest desítek zástupců z 20 církví z
Francie, Skotska, Německa, Itálie a
Spojených států. „Odkaz na Písmo je
pro reformační církve příznačný.
Symboly, které se uplatňují i v čes-
kých tradicích, jsou Bible a kalich,"
řekl děkan fakulty Martin Prudký.
Profesor Petr Pokorný představil
účastníkům sympozia doposud vy-
dané překlady Bible v českém jazyce
a řekl, že „Bible kralická znamená
přelom, je psaná s vhodnou jazyko-
vou obměnou, která vydržela celá
staletí a měla mimořádný význam v
době útlaku Jednoty bratrské... Ne-
patrná evangelická menšina změnila
dějiny, protireformace však byla mi-
mořádně úspěšná,“ konstatoval.
Český ekumenický překlad je podle
něj jedním z významných projevů
ekumenického sbližování, nastal po-
krok v rekonstrukci původních tex-
tů a pokročila teorie překladu. „Je
dobré, když je v národě jeden pře-
klad dominující, vidím v tom úspěch
ekumeny" jsou slova profesora Po-
korného pronesená na sympoziu.
Zahraniční hosté a zástupci Čes-
kobratrské církve evangelické byli
poté v pátek v podvečer pozdraveni
v pražském Obecním domě, v pri-
mátorském salonku, náměstkyní
primátora Marii Kousalíkovou.
Závěr prvního slavnostního dne
proběhl v Betlémské kapli.Více než
tříhodinový „Koncert k narozeni-
nám" moderoval David Vávra a
Michael Otřísal. Hráli a zpívali Spi-
rituál kvintet, Oboroh, Svatopluk
Karásek, Tomáš Najbrt a Noční opti-
ka. Diváci ocenili nápaditý program,
ve kterém vystoupil mj. také letos

devadesátiletý farář Jan Pokorný,
jehož datum narození spadá přesně
na den sjednocujícího Generálního
sněmu v roce 1918. Mezi mnoha vý-
znamnými hosty byl také kardinál
Miloslav Vlk. Hlavě katolické církve
předal synodní senior Joel Ruml
synoptickou Bibli, kterou ČCE vy-
dala ke svému výročí. Co popřál
kardinál Vlk evangelíkům k vý-
znamnému výročí? „My máme jako
církve mnoho společného. Aby-
chom tento společný základ, který
nás nedělí, spolu dokázali naplno
žít: Písmo svaté, společenství v Du-
chu svatém se Zmrtvýchvstalým
uprostřed nás, společné Věřím, mo-
dlitbu Otčenáš. Takže abychom do-
kázali na tomto základě, který je
nerozdělený, spolu žít.“ 

Vernisáží výstavy 90 let v Českobra-
trské církvi evangelické byly zaháje-
ny 22.11. 2008 sobotní oslavy v kos-
tele u Salvátora na Starém Městě. Po
zahajovací pobožnosti synodní ku-
rátorky Mahuleny Čejkové a po-
zdravech hostů se uskutečnil před-
náškový program. Hlavní referáty
měli synodní senior Joel Ruml, Ly-
die Mamulová, Jan Keřkovský a
kurátorka libereckého sboru Marta
Binková.
Po krátké diskusi vystoupil salvátor-

ský pěvecký sbor s pásmem „Osla-
vovat tě přicházím", po polední
pauze pak smíšený farářský sbor
„Všichni hříšní k vodám pojďte". V
odpolední panelové diskusi na téma
„Kdo je český evangelík", kterou
moderoval Jan Mamula, vystoupili
farář a náměstek synodního seniora
Miloš Rejchrt, docent Evangelické
teologické fakulty Jindřich Halama,
profesorka Masarykovy univerzity
v Brně Jana Nechutová, farářka
Hana Pfannová a student ETF UK
Pavel Hanych. Po pěveckém vstupu
tělesa dejvického sboru Naši pěvci
se konala slavnostní bohoslužba s
večeří Páně, sloužil farář a náměstek
synodního seniora Pavel Klinecký.
Druhý a závěrečný slavnostní den
byl zakončen koncertem Te Deum
Petra Ebena. Hrál orchestr evange-
lické Církevní konzervatoře Olo-
mouc.
V neděli 23. 11. pak byly ve všech
sborech církve slouženy bohoslužby
s jednotnou liturgií.

U příležitosti 90. výročí vydala ČCE
unikátní publikaci - Českou synop-
tickou Bibli. Kniha obsahuje Bibli
kralickou a Český ekumenický pře-
klad Bible, čili tzv. evangelické ro-
dinné stříbro. Bible vychází z káno-

Každý z křesťanských svátků má své osobité kouzlo. Žel dnes jen
pro křesťany, a to ještě ne pro všechny. Většině naší sekularizované
společnosti neříkají téměř nic, i když jsou spojeny se dny volna.
Snad ještě tak trochu Velikonoce, a to spíše svým folklorem než
náboženskou náplní.
Advent a Vánoce jsou však zcela něco jiného. Jejich třpytivému
kouzlu neodolá ani ten nejzatvrzelejší ateista. Advent a Vánoce
oslovují tajemnou řečí vnímání a cit celého národa.
V lidech se probouzí něco, co jakoby v nich po celý rok bylo mrtvé
či dřímalo a spalo.
Je podvečer jednoho z prvních adventních dnů.Venku přituhlo a
rychle se stmívá. Stojím u okna a dívám se ven. Ulice se vyprázdni-
ly od lidí a rozsvěcují se pouliční lampy. Jejich oranžové světlo
osvěcuje zatuhlé kaluže a bláto ulice. Obloha je temná, bez hvězd,
a mraky jsou tak nízko, že se téměř dotýkají špičaté věže kostela. A
tu se to stalo. Jako obrovské roje mušek se v žlutavém světle pou-
ličních lamp roztančily první sněhové vločky, a je jich stále víc a
víc. Celá dosud temná ulice začíná světlat bílým příkrovem sněho-
vé pokrývky. Střechy domů, ploty, keře, chodníky i asfalt silnice,
vše je najednou krásně světlé a bílé, pozlacené oranžovým světlem
pouličních lamp. I ta bělokorá bříza před domem ještě více zbělela
a smrk jako by si navlékl bílý, vánočně sváteční převlek. A sněho-
vé vločky tančí a tančí kolem luceren, vynořují se jako bílý přízrak
z temna noční oblohy a v milionech přistávají a pokrývají svým
bílým plédem celé město.
V prázdných ulicích vládne slavnostní bílé ticho. Ani auta nejezdí.
Osleplá okna domů se rychle rozžíhají žlutavým světlem lamp či
mrkají modravým světlem televizních obrazovek. Pod bílým pří-
krovem sněhu zmizely kaluže, bláto i smetí ulice. Všechno je jen
bělostně čisté. Je bílý slavnostní advent.
Myslím na text Izaiáše 1, 18: „I kdyby hříchy vaše byly jako šarlat,
jako sníh zbělejí," a pak na adventní a vánoční naplnění tohoto pro-
roctví. Vím, stříbrná poezie Vánoc opět roztaje a zase přijdou všední
dny, v nichž se opět vynoří špína ulice a temno města. Ale Ježíšovo
evangelium má tu moc všechnu špínu světa nejen přikrýt, ale i odstra-
nit a člověka naplnit svým světlem nadobro a navždy! 
Proto buď vítán, slavný Advente! Vítány buďte Vánoce! Sláva na výsos-
tech Bohu, na zemi pokoj mezi lidmi – Bůh má ve vás zalíbení! Amen.

Kurt Bartoš

Adventní zamyšlení...

Českobratrská církev slavila pod 
heslem „Svobodně a beze strachu"

ZAOSTŘENO NABLÍZKO

Bibličtí andělé byli muži. Jejich
pověřením bylo varovat, napomí-
nat a sdělovat. Když jsem ale onen
prosincový podvečer potkával na
ulici mikulášovské trojice, funkci
anděla zastávaly dívky. Milé,
půvabné, nastrojené. 
Nic proti tomu. Přeji ženám jejich
rovnoprávnost,- a půvabu a laska-

vosti není nikdy dost. Jen aby se
nám celé evangelium nezjednodu-
šilo na přátelské laskavosti, pokoj
a nastrojenou pohodu. A zůstalo v
něm především ono původní
věcné a obsahově určité sdělení,
výzva a napomenutí. 

Ilja Herold

O feminizaci andělů

Dokončení na str. 4
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PREDSTAVITELIA EURÓPSKYCH CIRKVÍ SA STRETLI S FRANCÚZSKYM PREDSED-
NÍCTVOM EURÓPSKEJ ÚNIE
Brusel – CEC. Predstavitelia európskych cirkví, zastúpení Konferenciou
európskych cirkví a Komisiou (katolíckych) biskupských konferencií v
Európskom spoločenstve sa 21. novembra stretli s predstaviteľmi francúz-
skeho predsedníctva Európskej únie. Stretnutia predstaviteľov európ-
skych cirkví a predsedníctiev Európskej Únie sa stali už dobrou tradíciou.
Cirkevných predstaviteľov privítal na francúzskom Ministerstve zahranič-
ných vecí štátny sekretár pre európske záležitosti Jean-Pierre Jouyet. 
Diskusia sa venovala budúcnosti Európskej únie a Lisabonskej zmluvy,
ako aj otázkam súvisiacim s finančnou krízou. Predstavitelia cirkví vyjad-
rili želanie, aby legislatíva Európskej únie i národné legislatívy európ-
skych štátov lepšie chránili nedeľu ako deň odpočinku. Európska únia
práve v tomto období reviduje Úpravu o pracovnom čase. 
Ďalšou témou bola otázka presídľovania utečencov a politiky ich návratu
v Únii. Delegácia zdôraznila potrebu spoločnej európskej politiky pre mig-
ráciu a azyl, ktorá by ochraňovala ľudské práva utečencov, žiadateľov o
azyl a migrantov a ktorá by považovala integráciu za dvojsmerný proces,
do ktorého sú zapojení ako migranti, tak i hostiteľské spoločenstvá. 
Stretnutie sa venovalo aj otázkam práv menšín na celom svete, zvlášť tam,
kde sú kresťanské menšiny pod tlakom prenasledovania. Ako príklad
odznela situácia kresťanov v Iraku. V poslednej fáze sa diskusia venovala
globálnym záležitostiam ako klimatická zmena a vzťahom medzi Európ-
skou úniou a Afrikou. 

SVETOVÁ RADA CIRKVÍ ODSÚDILA TERORISTICKÉ ÚTOKY V BOMBAJI
WCC. „Hlboko šokovaný a zarmútený" informáciami o teroristických úto-
koch v indickom Bombaji generálny tajomník Svetovej rady cirkví reve-
rend Samuel Kobia druhý deň po tragédii jednoznačne odsúdil tieto „bez-
ohľadné teroristické skutky a násilie namierené proti nevinným ľudským
životom." Vyjadril takisto „úprimnú sústrasť a súcit" obetiam útokov a ich
rodinám. 
„Sme presvedčení, že neexistuje nijaké ospravedlnenie takýchto ohavných
skutkov terorizmu a násilia,“ napísal Kobia 27. novembra predsedovi
vlády Indie Manmohanovi Singhovi. Väčšina cirkví v Indii sú členmi
Svetovej rady cirkví. Násilie v Bombaji si vyžiadalo takmer 200 obetí.

POČET PROTESTANTOV V NEMECKU KLESÁ RÝCHLEJŠIE AKO POČET KATOLÍKOV
Trevír (Trier), Nemecko – ENI. Počet veriacich v oboch najväčších cirkvách
v Nemecku – Evanjelickej a Rímskokatolíckej – sa zmenšuje. Po prvýkrát
od roku 1990, kedy došlo k zjednoteniu Nemecka, sa však Evanjelická cir-
kev Nemecka dostala pod hranicu 25 miliónov. V minulom roku (2007) sa
k cirkvi hlásilo 24,83 miliónov z 82 miliónov obyvateľov Nemecka. To je
viac ako o milión členov menej ako pred piatimi rokmi. Počet katolíckych
veriacich v Nemecku za minulý rok takisto klesol, ale o menej. V súčas-
nosti sa ku katolíckej cirkvi hlási 25,46 miliónov Nemcov. Celkovo v Ne-
mecku v súčasnosti 61,2 % obyvateľov patrí do jednej z dvoch najväčších
cirkví. V čase zjednotenia Nemecka v roku 1990 bolo v krajine o niečo viac
protestantov ako katolíkov. 
Krajiny bývalého východného Nemecka sa rozkladali prevažne na území,
ktoré bolo historicky srdcom evanjelikov, na miestach, kde v 16. storočí žil
a pracoval reformátor Martin Luter. V týchto krajinách sa ku kresťanskej
viere hlási v súčasnej dobe najmenej ľudí. V Sasku-Anhaltsku, do ktorého
patrí aj mesto Wittenberg, kde Luter v roku 1517 vyvesil známych 95 téz
proti odpustkom a ktoré bolo centrom reformácie, dnes iba 18,7 % popu-
lácie patrí k hlavným protestantským cirkvám alebo ku katolíckej cirkvi.
Najväčší počet kresťanov v dnešnej dobe žije na juhu a juhozápade
Nemecka, v bývalých západonemeckých krajinách – v Sársku na hranici s
Francúzskom sa ku kresťanstvu hlási 84,6 %, v Porýní, Bavorsku a Baden-
Württembergsku je to vo všetkých viac ako 70 %. 

PRAVOSLÁVNI NA UKRAJINE SI PRIPOMENULI SOVIETSKU GENOCÍDU
Varšava – ENI. Najväčšia pravoslávna cirkev na Ukrajine si pripomenula
výročie hladomoru zo začiatku 30-tych rokov minulého storočia, na
následky ktorého zomreli milióny ľudí. Cirkev po prvýkrát oficiálne ozna-
čila Sovietmi zosnovanú tragédiu ako „akt genocídy". Ruská vláda toto
označenie odmieta. „Zločin tohto druhu sa mohol udiať jedine v prostre-
dí, ktoré nenávidí Boha i človeka,“ povedala vo vyhlásení na stretnutí 
v Kyjeve Ukrajinská pravoslávna cirkev, ktorá je lojálna voči Moskov-
skému patriarchátu: „Bude nám to navždy pripomínať dni, kedy diabol
panoval nad Ukrajinou a ostatnými národmi v bývalom Sovietskom
zväze."

Ekuména vo svete 49 / 2008

Když se před 5 lety objevil návrh
Evropské ústavy, poctivě jsem si
těch 482 stran o 121 tisících slovech
prostudoval. A byl jsem zaskočen
tím, jak špatnou práci mohl tehdejší
předseda ústavního konventu, Va-
léry Giscard d’Estaing, pro instituci
tak významnou předložit. Pokládal
jsem proto za samozřejmé, když
alespoň Francie a Holandsko zjara
2005 návrh zamítly: Příliš mnoho
stránek, řečnění, protimluvů, dupli-
cit, nejasností, národních a státních
polívčiček i individuálních podtrhů.
Dodnes mi z Ústavy trčí v paměti
pětistránková definice ry-bích vnitř-
ností, příkaz naší republice doslova
fyzicky zničit čs.ocelářský průmysl,
a kdesi vzadu dole skromně se krčí-
cí drobounký odstaveček překrucu-
jící smysl všech chart o lidských prá-
vech direktivním výkladem, že
práva musí být sice respektována,
ne však dodržována, a že ani z uzna-
ných práv nevznikají žádné nároky. 
Rybí vnitřnosti dnes už Evropu
netrápí, ocelové srdce Evropy někdo
vstřícně zboural ještě než návrh
Ústavy mohl být zamítnut, a lidská
práva se stala právy nebeskými: Ani
chartisté, ani helsinští aktivisté k to-
mu neměli co říci. 
EU funguje dál svým samospádem,
ale potřebuje reguli. Ta byla vládám
(ne národům) předložena v polovi-
ně prosince 2007 ne již jako „Ústa-
va", ale jakožto „Lisabonská smlou-
va". Nemá tím jít jen o změnu názvu,
mělo by jít o významnou změnu
organizačně-právní formy: Evrop-
ská integrace již nemá být superstá-
tem, jak proti tomu mluvil a mluví
Václav Klaus, měla by být smluv-
ním společenstvím svébytných sub-
jektů. Jako úspěch se k tomu uvádí

zrušení hymny, vlajky a hesla EU,
které však byly včas (2007) přeurče-
ny na symboly bruselského parla-
mentu.
Smlouva se připravovala dlouho, v
několika krocích a záměrně potichu.
Pak se práce rozběhla: Oficiálně se
začalo 24.června 2007, 3.října 2007
byl návrh ukončen a 13. prosince
2007 byla Smlouva slavnostně pře-
dána k ratifikaci. Ratifikační prven-
ství si vydobylo Maďarsko, když
návrh smlouvy prostudovalo, pro-
jednalo a schválilo za čtyři dny. Vše
v originálním jazyce.
Existují dosud drobná zdržení. Od-
mítlo jen Irsko (4.června 2008, jedi-
né s referendem)... a brzdíme my.
Na hlavu Václava Klause padají
blesky a parlament zvažuje mož-
nosti jeho odvolání. Věcné problé-
my si parlamenty, vlády ani lid ne-
připouští.
Návrh Smlouvy má proti návrhu
Ústavy o dvě stránky méně. Ani tak
jsem jej již nestudoval. Vnucuje se
však sedm otázek:
(1) Jak je to s demokracií? Může být
parlament o 750 poslancích při
spoustě jednacích jazyků ještě
funkční? Ovšem počítá se vůbec s
jeho funkčností, když je mu upřeno
právo navrhovat zákony a obsazo-
vat a kontrolovat významné funkce?
A když vyslaní poslanci nezastupují
své země, ale tak zvané „frakce", to
je jakési partajní Eurokluby?
(2) Co bychom se dověděli o milita-
rizaci, zbrojení, preventivních vál-
kách a nasazování profesionálních
vojáků po Evropě, po světě i proti
vlastním lidem, kdybychom si 
poskládali jednotlivé odstavečky
Smlouvy, podtrhli je a sečetli? 
(3) Kam se ztratilo politikum, když

politika EU i členských států je pře-
dem hotově určena a zaměřena, a to
protisociálně a úzce podnikatelsko-
hospodářsky, v pojetí přísného neo-
liberalismu, který navíc s jinak pro-
hlašovaným tržním hospodářstvím
nemá nic společného? 
(4) Kam se poděla rovnost, volnost a
bratrství? A kde se vzaly všechny ty
kontroly, sledování, dotazníky, evi-
dence, policejní spolupráce a šetře-
ní?
(5) Jak je to se sociální otázkou, když
koryfejové liberální ekonomiky ve-
řejně mluví proti „prázdným po-
jmům" jako je rovnost, spravedlnost,
demokracie, humanita a lidská
práva? 
(6) Jak je řešen vztah EU k nadná-
rodním korporacím? 
(7) Čím se zabývají rozsáhlé struktu-
ry lobbistů v Bruselu, disponující
prý obrovskými fondy? Kde se asi ty
peníze rodí, a k čemu a zač se utrá-
cejí? 
Televize ani noviny mi to neřeknou.
Vládnoucí strany rovněž ne. Škoda,
že nelze spolehnout ani na církve,
ale nestranných odborníků je asi i
zde poskrovnu. Překvapilo mne jen,
že ani mezi horami katolických
knižních titulů jsem na nic nenarazil.
Něco by pak měla mít Německá cír-
kev, co by se dalo alespoň převyprá-
vět. Není-li však nikde nic, neměli
bychom si zapřemýšlet sami? 
Jde o osud generací. A na počátku
stojí myšlení,- skupinové zájmy...
ideologie.. ideje.. vztahy... duch. Spi-
ritualita. Přesvědčení. Víra. Evan-
gelium. Neměli bychom si nikdo
hrát na mrtvé brouky. Mohli by-
chom se jimi velice snadno stát. 

Ilja Herold

Z církví u nás i ve světě Lisabon

Rtuť teploměru se usadila těsně pod nu-
lou a začal poletovat sníh. Vánoce nebu-
dou tedy na blátě! Co ale na tom! V
tomhle věku Marta Malá víc než na poe-
zii zimní krajiny myslela na to, zda se to
nebude zítra na chodníku klouzat. Dnes
již ven nepůjde. Už ráno si koupila v ry-
bárně dva kousky kapra a kelímek bram-
borového salátu a před chvílí vybalila z
papírového pytlíku svazeček přeschlého
zlaceného jmelí od loňska. Tím vlastně
veškeré přípravy na Štědrý večer skonči-
ly. V poledne se byla ještě pro všechny
případy podívat, není-li ve schránce ně-
jaký pozdrav k svátkům, ale kromě rekla-
my od realitky tam nic nebylo. I když to
mohla předpokládat, přece jen jí to zamr-
zelo.
Bezděky si vzpomněla na Jarču Kulicho-
vou. Znaly se už z filozofické fakulty a
třicet let spolu učily na témže gymnáziu.
Když se před několika týdny setkaly v
metru, začala jí Jarča vypravovat, jak ji v
červnu jako každoročně navštívili stu-
denti z poslední třídy, kterou dovedla k
maturitě. Teď to ovšem jsou už propleša-
tělí mužští a odkvétající paničky. Ale co
všelijakých směšných historek jí připo-
mněli! To jí tedy Marta nezávidí. Ona si
ty nezralé klacky vždycky držela pěkně
od těla, zatím co o Jarčině „kázni" (v
uvozovkách) si kolegové ve sborovně
vykládali hotové anekdoty. Jarča také
Martě nadšeně vykládala o tom, jak musí
neustále odpovídat na desítky dopisů a
pozdravů. No, to se Martě stát nemohlo!
Už jako malá holka byla ve všem oprav-
du příkladná. Domů nosila vysvědčení se
samými jedničkami, každý den bušila do
klavíru a aniž by jí to musela matka
zvlášť zdůrazňovat, udržovala si v prá-

delníčku i školních věcech vzorný pořá-
dek. I farář prohlásil, že ještě neměl kon-
firmandku, která by se tak dobře vyznala
v bibli jako Marta. Vzdor tomu všemu
však nedovedla vždycky najít správný
poměr k lidem. Zvlášť nesnášela o pět let
mladšího Slávka. Nesnášela jeho hlučný
hlas a koňské řehtání u televize. Nesná-
šela, že občas u jídla mlaská a nedbá na
její napomínání. Nesnášela, že ji každou
chvíli vybízí, aby si s ním hrála jeho oblí-
bené stolní hry. To by si tedy dala! Jeho
hlasité projevy nadšení a zklamání jí šly
děsně na nervy. Nebrala na vědomí do-
mluvy rodičů ani biblická varování před
neláskou k bratrovi. Docela jí vyhovova-
lo, když šla na vysokou a přestěhovala se
k babičce, která měla veliký byt. Se Sláv-
kem se pak vídala téměř jen o víkendech.
Ani tehdy, když zemřeli rodiče, nenašla k
bratrovi cestu. A což teprve, když se ože-
nil! Z počátku jí Slávek občas zatelefono-
val a poslal pozdrav z dovolených a ke
svátkům, ona mu však dávala znát, že o
to nestojí. 
Sama si zařídila život po svém. Když se o
ni na filozofii ucházel chlapec z vyššího
ročníku, nedovedla se smířit s tím, že
zkouškami taktak proplouvá, zatímco ona
sama mívala vždycky nejvyšší prospě-
chové stipendium. A tak známost vzala
hned zkraje za své. Všichni se přece ne-
musejí oženit nebo vdát. Našetřila si na
družstevní garsonku, opatřila si před-
platné na koncerty a začala pravidelně
chodit na výstavy. Do školy dorazila
vždycky vzorně připravená – na rozdíl
od některých kolegů, kteří se nerozpako-
vali hodinu jen tak bez větší námahy
„ošolichat". A přece, když přišel „Den
učitelů", nebyla to kupodivu ona, kdo si

odnášel ocenění, ale leckdy právě někdo 
z nich. Jednou to byla dokonce i ta ne-
možná Jarča Kulichová, která nedovedla
ve třídě udržet kázeň a patrně ani si zís-
kat respekt – soudě podle toho, že byla u
studentů známá pod familiární přezdív-
kou Bábuška. 
Sněhu na okenní římse přibývalo a začal
se snášet večer. Štědrý večer! Kolikrát ho
už Marta prožívala sama, rozhodně však
nikdy v slzách. Tentokrát ale, jak tak hle-
děla z křesla do stále houstnoucí tmy, se
jí náhle živě vynořila vzpomínka na něco,
co jí bývalo kdysi o Vánocích zvlášť milé
a příjemné: stavění Betléma. Byl to pů-
vodně laciný papírový Betlém. Marta jej
však s otcovou pomocí pečlivě podlepila a
opatřila jednotlivé figurky dřevěnými
podstavečky. Vyrobili na něj i zvláštní
krabici, kterou Marta polepila vánočním
papírem. Právě ta krabice se však stala
příčinou velké mrzutosti. Jednou, právě
když Marta klečela na zemi a rovnala
jednotlivé části Betléma, přihnal se Slá-
vek a při pohledu na tu krásu začal jako
obvykle rozjíveně výskat. Betlém ho nad-
chl tak, že si vůbec nevšiml odložené kra-
bice a dupl na ni. Ano, ta krásná, pracně
vyrobená krabice tu tehdy ležela dočista
zničená. Ačkoli bylo Martě už čtrnáct
let, dala se do zlostného jekotu a žádala,
aby ničitel ihned krabici opravil. Rodiče 
s ní kupodivu souhlasili a Slávek se
musel pustit do díla. Trvalo mu to hodně
dlouho, než všecko podlepil a vyztužil.
Co kdybych si po dlouhých letech Bet-
lémek zas jednou postavila? napadlo
Martu. Asi by jindy tenhle dětinský
nápad zavrhla, tentokrát se však zvedla a
vydala se do komory pro Betlém. Nemu-

Tajemství starého Betléma

nu původní kralické „Šestidílky", v
jejímž pátém díle byly zahrnuty jak
deuterokanonické knihy, dnes uží-
vané zejména katolickou církví, tak i
některé pseudepigrafy, které použí-
vají především církve pravoslavné.
Je tedy vydána v širokém ekumenic-
kém kánonu. Předmluvu napsali

společně synodní senior Joel Ruml a
kardinál Miloslav Vlk. Díky úspor-
nému grafickému uspořádání se
oba překlady vešly do jediného dob-
ře čitelného svazku. 

(Psáno pro evangelický časopis Český
bratr)

(ib) Dokončení na str. 4

Českobratrská církev slavila 
pod heslem
„Svobodně a beze strachu"

Dokončení ze str. 1



Čas, kdy jeden rok končí a další
začíná, svádí k nějakému ohlédnutí,
bilancování, a také k výhledům do
budoucnosti. Jaký byl minulý rok?
Jaký bude ten další? S čím do něj
vcházíme? Žel, až příliš často se u
nás objevují stesky, jak byl ten minu-
lý rok složitý, těžký, jaké starosti a
trápení nám přinesl...
Rád bych odcitoval jen pár slov od
muže, který si nejen pečlivě vedl
deníky, ale ještě právě na konci roku
psal takové kratičké sumáře ode-
zněného období.
31.12.1782 „... uzavírali jsme tento
rok s chválami a díky našemu Pánu
za jeho dobrotu a za laskavost, kte-
rou nám Spasitel prokázal, když nás
vysvobodil z mnoha nebezpečí, a že
se o nás tak srdečně zajímal. Ale
vyznávali jsme mu svá přestoupení
a nedostatky a prosili za odpuštění
všech našich hříchů."
31.12.1788 „Ta hlavní věc, která nás
naplňuje radostí a odvahou, je, že
evangelium Ježíše, našeho Spasitele,
jeho vtělení, utrpení a jeho smrt za
nás a za celý svět není kázáno na-
darmo; vidíme, že vždy nachází
srdce a uši."
Mohlo by se zdát, že tato slova
pochází od člověka, kterému se cel-
kem dařilo. Který prožíval Boží
dobrotu a laskavost, vysvobození z
nebezpečí, který mohl být proto
naplněn radostí a odvahou... Ne-
jsme v pokušení mu trochu závidět?
Podívejme se, kdo a v jaké situaci
zaznamenal uvedená slova do
svých Deníků.
Jedná se o Davida Zeisbergera, tzv.
apoštola indiánů. Byl jedním z nej-
význačnějších misionářů obnovené
Jednoty bratrské a letos si připomí-
náme 200 let od jeho narození v
Suchdole nad Odrou. Není dostatek
prostoru zachytit byť jen to nejpod-
statnější z jeho života a díla – připo-
meňme proto jen, že prožil mezi
indiány různých kmenů /Delawary,
Lenapy, Irokézy, Mohawky, Mohy-
kány a Onondagy/ více jak 6 desí-
tek let, že bezvadně ovládal mnoho
jejich jazyků, takže byl již v mládí
vyhledávaným překladatelem v cír-
kevních i státnických službách, že
dokonce napsal řadu význačných
jazykových prací /slovníky, grama-
tiky, překlady do indiánských jazy-
ků/, ale zpracoval také Historii
severoamerických indiánů. Právě
pro jeho důvěrnou znalost reálií

života indiánů v pohnutých letech
většiny 18. století, které bylo na se-
veroamerickém kontinentě tak ruš-
né a vzedmuté nejrůznějšími válka-
mi, jsou jeho Deníky jedinečným
pramenem k poznání této doby, jak
byla prožívána původními obyvate-
li v praktickém životě.
I my máme možnost zasadit uvede-
né úryvky ročního bilancování do
konkrétních souvislostí – např. ten
první citát z roku 1782 uzavírá rok,
v němž došlo k tzv. „gnadenhutt-
skému masakru". To totiž bojůvka
bílých hraničářů pod vedením kapi-
tána Davida Williamsona přepadla
Gnadenhutt, osadu křesťanských
indiánů, kterou David Zeisberger
založil, všechny její obyvatele za-
hnala do kostela a zapálila jej. Po
těch, kteří se snažili z plamenů unik-
nout, hraničáři stříleli. Při tomto
masakru tragicky zahynulo na 90
mužů, žen a dětí včetně teprve
dvouměsíčního mimina. Z celé osa-
dy pokojných obyvatel pouze 2
muži šťastně unikli. Sám Zeisberger
měl štěstí v neštěstí, byl totiž v té
době opět ve vězení, protože žádné
z válčících stran nevyhovovalo jeho
působení a shromažďování indiánů
do mírumilovných osad. Každá
fronta konfliktu by totiž uvítala je-
jich pomoc a nikdo nemohl věřit, že
by v této záplavě válek, bojů, mo-
cenských konfliktů a zápasů o půdu
k životu mohl být někdo zcela neu-
trální...
Dodejme, že zničení indiánské křes-
ťanské osady Gnadenhutt nebylo až
takovou výjimkou. Mnohé z dalších
osad, které založil D. Zeisberger ne-
bo ostatní bratrští misionáři, bylo
zničeno. Zeisberger tak se svými
indiánskými druhy zažil mnoho

strádání, putování do dalších a dal-
ších končin, v nichž doufali najít
podmínky pro to, aby mohli žít po
svém. Doputoval tak od Georgie,
Pennsylvánie a Ohia až k Velkým
/kanadským/ jezerům, aby se pak
museli vracet zpět. Častokrát byli
zdoláni útrapami cesty i krutým
hladem, v počtech zdecimováni i
epidemiemi neštovic. Není divu, že
Zeisberger /a mnozí z jeho indián-
ských druhů/ si velmi přáli žít
uchráněni všech těch válek i zhou-
by, kterou přinášela civilizace bílého
muže a snili o tom, že se Ohio stane
státem indiánských křesťanů, jakou-
si rezervací pokoje a bezpečí. Nesta-
lo se tak, ani se tak nemohlo stát.
Ještě bych pro znalce dobrodružné
literatury z amerického západu rád
uvedl, že chrlič maxi-dobrodružně
a super-romantických příběhů Za-
ne Grey, který si nikdy nedělal pří-
liš starostí s nějakými reáliemi,
právě událost gnadenhuttského
masakru zachytil v knížce Duch
pohraničí s podtitulem „Román z
doby prvních osadníků v údolí
řeky Ohio" /Praha 1934/, kde však
viníky těch zvěrstev byla tlupa
indiánských ničemů podněcovaná
bělošskými desperáty, a ona rota
bílých hraničářů jen nemá možnost
tomu masakru zabránit... Jsme-li u
tohoto druhu literatury, pak pro
zajímavost dodejme, že udatný a
ušlechtilý Čingačgúk z Posledního
Mohykána Ferimora Coopera /na-
posledy zfilmován 1992/ má svůj
literární vzor v indiánu jménem
Tchoop, který však do doby, než se
stal působením bratrských misio-
nářů křesťanem, byl naprosto
nespolehlivým, opovrženíhodným
ožralou a násilníkem.
A po kratičkém pohledu na část
životních osudů Davida Zeisber-
gera se vraťme v čase, kdy se mění
letopočet, k jeho slovům, kterými
shrnoval tak pohnuté roky, a kdy
vyznával svou naději pro budoucí
čas. Mohli jsme si uvědomit, že
nezaznívala snadno a že se v nich
odrážela jeho velká pokora, vděč-
nost, důvěra v Boha. Rozhodně ani
časy, kterými procházíme my,
nejsou příliš snadné. A nevíme, co
nás čeká. Kéž bychom ale měli
vždycky otevřené oči, abychom za
sebou i před sebou viděli působení
Boží lásky.

Bohumil Kejř
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Na přelomu roků

V předvánoční době se znovu vra-
cím ke knížce Jiřího Ottera nade-
psané "Za mřížemi a dráty - také
trochu jinak", v níž vylíčil své
vzpomínky na dobu věznění v
německých nacistických věznicích
a lágrech za druhé světové války.
Vzpomínám v této souvislosti i na
chvíli, když nám přinesl na její
prezentaci také ono dávné kapesní
vydání Lutherova německého pře-
kladu Nového zákona a Žalmů,
které tajně získal od vzácného
německého přítele. Onu "biblič-
ku", jak ji v knížce láskyplně nazý-
vá, kterou vidíme také na obalu

knížky, s rukou, která ji drží. Ta knížka mu užitečně sloužila v závě-
rečném půlroce jeho věznění, kdy ji používal i pro biblický kroužek
svých spoluvězňů. Jde o svědectví, co Boží slovo dokáže dělat s naším
životem i právě v mimořádně těžkých podmínkách. Za toto svědectví
jsem nesmírně vděčný - a patří to pro mne k nejdůležitějším, co jsem
tady zažil - jako člověk, který pochází právě z toho Německa, odkud
přišlo tolik zlého do Československa a jiných mnoha zemí a kde i Jiří
musel trávit kus svého mládí ve vězeních a táborech. (Knížka začíná
událostmi před 60 lety, právě letos na podzim připomínanými, a dále
i nacistickou okupací ČSR a zřízením Protektorátu.)
V souvislosti s významem oné "bibličky" propašované do vězeňské-
ho tábora se však musím ještě vrátit k onomu podtitulu knížky: Také
trochu jinak. To "trochu" se mně zde jeví jako understatement, jako
silná "podsázka". Ve skutečnosti to bylo hodně jinak: to, jak autor líčí,
způsobem, jakým rozuměl a přijal ty vězeňské zkušenosti, jak přijí-
mal všechno, co zažil, jako z Božích rukou, s tím, že milujícím Boha
všechny věci napomáhají k dobrému (Ř 8,28) ! To, s jakou pokorou a
ochotou šel svou cestou s obrovskou nadějí, že se dostane zase ven z
nacistického zajetí, že bude zase doma a že všechny ty zkušenosti mu
budou pomáhat ve službě faráře jako kazatele evangelia. Vidím zde
zázračnou moc Božího slova, která přináší odpuštění a smíření: jak
může člověk, který zažil surové údery gestapáka Haase při tak tvrdém
výslechu, jak může ten člověk věnovat svůj pozdější život službě smí-
ření mezi Čechy a Němci ? Tato malá knížka je živým svědectvím, že
je to Duch svatý. který otvírá tuto cestu a vybavuje autora duchovní-
mi nástroji pro tuto službu. 
Vedle té zmíněné bibličky nám Jiří J.Otter přinesl k prezentaci své
knížky i ukázky svých někdejších biblických úvah pro kroužek
vězeňské nedělní školky, psaných na kusech starého balicího papíru.
Pro tyto úvahy vybíral především texty z žalmů nebo listů apoštola
Pavla. - Jeho knížka mne hluboce oslovila. A jsem si jistý, že ta kniha
osloví všechny, kdo ji vezmou do ruky a vydají se s autorem cestou
sledování jeho neobyčejného životního příběhu. Těm, kdo ji ještě
nemají , může být vhodným doplňkovým vánočním dárkem. 
(V našem církevním ústředí připravujeme překlad této knížky do
němčiny, aby i němečtí čtenáři mohli slyšet to silné svědectví Jiřího
Ottera o víře a naději v Ježíše Krista i za velmi těžkých životních okol-
ností.) 

Gerhard Frey - Reininghaus

Za mřížemi a dráty 
- nejen trochu jinak 

Zvláštním způsobem zpracovává
vánoční událost evangelista Jan.
Zatímco jeho kolegové Matouš a
Lukáš se doširoka rozepisují o
Josefovi, Marii a děťátku v jeslič-
kách, Jan mluví o Slovu. Ne o leda-
jakém. O takovém, které platí od
počátku, v určité dějinné chvíli však
zazní nahlas. Ne jako burácení
hromu, které na sebe okamžitě strh-
ne pozornost davů. To podivuhodné
Slovo, skrze něž podle Jana všechno
povstalo a bez něhož nepovstalo
nic, zaznělo v dějinách velice cudně.
Jen jako šeptnutí. Zaslechlo ho pár
betlémských pastýřů a skupinka
mudrců. Byli jím však natolik pod-
maněni, že si ho nemohli nechat pro
sebe. Pochopili, že v něm tkví tajem-
ství života, jehož se lidé po tisíciletí
marně pokoušeli zmocnit. Teď je
před nimi odhaleno: V dítěti Josefa a
Marie k nám promlouvá Bůh.

Proto je to dítě tak mimořádné.
Ačkoli má pozemské rodiče, vstupu-
je jím do našeho světa to, co oko
nevídalo, ucho neslýchalo a na lid-
skou mysl nevstoupilo. Nebo snad
někdo viděl syna z rodu královské-
ho přicházejícího na svět ve chlévě?
Nebo snad někdo slyšel o panovní-
kovi, který neměl, kde by hlavu slo-
žil? Nebo snad někomu vstoupilo na
mysl, že by vládce sloužil? To nejsou
lidské způsoby. My lidé toužíme po
pohodlí, lísáme se k mocným a chce-
me, aby nám druzí sloužili. V tom
mezi námi není rozdílu. Slovo, které
určuje Ježíšovo myšlení a jednání,
nepochází ani od Josefa ani od Ma-
rie. Zaznívá z prostoru jiné životní
filozofie, nežli jsou ty naše lidské.
Ty slibují život, ale vedou k smrti.
Slovo, které se v Ježíši stalo tělem,
vede k smrti, ale přesto ve svých
důsledcích dává život.

Evangelista Jan přirovnává ono
Slovo vtělené v Ježíši ke světlu. A
dějiny mu daly zapravdu. Lidi, kteří
žili s očima upřenýma k Ježíši, tma
nikdy nepohltila. Mohla je obklopo-
vat, svírat a dusit, ale oni měli před
sebou jasný bod, který jim ukazoval
směr. Kdo se orientuje na Ježíši, má
ten nejlepší předpoklad k životu. V
něm totiž nalezlo svůj definitivní
výraz tvůrčí Boží Slovo. To, které
skrytě platí od počátku, za císaře
Augusta však v Betlémě zaznělo na-
hlas. Syn Josefa a Marie odhalil nej-
zazší tajemství bytí. Skutečnost, že
láska, která miluje i když ji to bolí,
je nevlastnější podstatou stvoření.
Co jsme my lidé od počátku tušili,
čemu jsme se však současně zuby
nehty vzpírali, to bylo jednou pro-
vždy zcela jasně vysloveno: V Ježíši
Nazaretském nás přichází vysvobo-
dit ze zajetí smrti sám Bůh.

Emanuel Vejnar, 
evangelický farář

Jen jako šeptnutí

(K nové pozoruhodné knížce vydané v Kalichu)



Bohoslužby
V Klasických dogmatikách čteme
o trojím úřadě Ježíše Krista (mu-
nus triplex). Rozumí se tím trojí
úřad či služba ku spáse člověka,
vyjádřeno v katechismech slovy,
že Kristus je nám knězem, proro-
kem a králem. Z biblického pohle-
du nalézáme v Pánu Ježíši jeho za-
slíbení, vyjádřené, že po svém
oslavení rozdal porůznu tyto dary
lidem (Ef 4,8n), tedy především
svým služebníkům kazatelům a
pastýřům.
Jako zvláštní charismata se nepo-
chybně obrážejí i na životním díle
faráře dr. Jana Pokorného, který
dosahuje letos devadesáti let. Jeho
hluboká šíře vzdělání dosvědčuje
jeho pozoruhodný dar vyjádření
zvěsti evangelia prostým způso-
bem nejen náročným poslucha-
čům - městským vzdělancům, ale i

prostým posluchačům venkova, a
to dík jeho pastorační zkušenosti i
znalosti potřeb lidí, zvláště ne-
mocných a opuštěných. V jeho ká-
záních bývají posluchači přesvěd-
čeni o schopnosti vyjádřit srozu-
mitelně biblickou zvěst o vykou-
pení a také rozpoznat v nich přímo
prorocké poslání církve, jehož no-
sitelé jsou právě kazatelé našich
sborů. Jde o slovo v pravý čas a na
pravém místě jako slovo v promě-
nách času i společnosti. Proto je
často volán do mnoha sborů. Proto
mu byla dána důvěra celé církve
volbou za náměstka synodního
seniora. Zůstal však věrný svému
brněnskému sboru. Není divu, že
požíval zvláštní úcty v jednání se
státními úřady, i když to bylo ně-
kdy, zvláště při obsazování sborů,
obtížné.

Rád jsem přijímal jeho zkušenosti
jako mladý nezkušený kazatel a
vyhledával jej v jeho kanceláři na
Opletalově ulici. Rád mne přijal a
zvláště v mém pocitu opuštěnosti,
která časem doléhá na kazatele i
jeho rodinu. Po každém setkání s
tímto laskavým spolubratrem v
úřadě následovala povzbudivá
apoštolská slova „Buď dobré mys-
li". Uvědomil jsem si v takových
chvílích, jak bere své kolegy vážně
a přehlíží theologické kategorie,
nejsa přijímačem osob. To je vskut-
ku pastýřské charisma, jak se sluší
na věrné služebníky na Božím
díle. Proto: Soli supremo Deo Glo-
ria. 
Ve vděčné vzpomínce máme i ze-
snulou jubilantovu manželku Ale-
nu. Esto nobis praesentia gratia Dei.

Z. Navrátil

KŘESŤANSKÉ DOMY "GRÜNE AU"
Samoobslužné domy - s apartmá-
ny, bungalov - zvou k rekreaci do
nádherné alpské krajiny v St.
Wolfgang. Slovo Boží, jehož je náš
dům plný, i kouzlo krajiny půso-
bí, že tu i duše může dýchat. Vý-
chodně od Salzburgu přes Linz z
Prahy asi 4 hod. Asi 45 míst, pro
skupiny i jednotlivce, křesťanská
obecenství i sportovce. Atraktivní
výlety do okolí, zubačka na Schaf-
berg 1783 m, cykloturistika, v zi-
mě sníh až do Velikonoc, pestrý
venkovský podzim - zážitek ne-
zapomenutelný! Horské túry za-
čínají přímo u domovních dveří. 
Cena: Od 15,50 do 18,50 euro/den;
mimo hl. sezonu sleva, rovněž i
děti sleva. www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Jiří Potoček, tel/fax 49 553 9393. 

Č. 23
CÍRKEVNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA V TÁBO-
ŘE HLEDÁ UČITELKU. Informace:
Ondřej Soběslavský, e-mail:
soběslavskyondrej@seznam.cz 

č. 37
FARNÍ SBOR ČCE V ROVEČNÉM hledá
kostelníka/kostelnici. Kostelnické
práce v rozsahu zhruba 20-30 hodin
měsíčně. Sbor poskytuje k užívání
bývalou faru; opravený obytný
dům s bytem 4+1 (130m2), s menší
zahrádkou, sklepem a garáží. Věřící
rodina vítána. Krásné prostředí
Vysočiny; 55 km severně od Brna.
Nástup možný na jaře 2009. 
Kontakt: FS ČCE Rovečné č. 174
PSČ 592 65, e-mail: rovecne@evang-
net.cz tel: 732 852 503. 

Č. 38

PRONAJMU POKOJ s příslušenstvím
věřícímu muži (ženě) v Praze. 
Tel.: 251 814 597

č. 39

Vlídná tvář brněnského faráře Inzerce
SENIORÁT PRAHA - MĚSTO

Českobratrská církev evangelická
PRAHA 1 - Deutschsprachige Evan-
gelische Gemeinde Prag; Ne 10.30
sv. Martin ve zdi; f Ulrich Biskamp 
PRAHA 1, NOVÉ MĚSTO; Ne 9.30
Klimentská 18; f Eva Halamová
PRAHA 1 - STARÉ MĚSTO; Ne 9.30
Salvátorská 1; f Josef D. Beneš 
PRAHA 2 – VINOHRADY; Ne 9.30
Korunní 60; f Martin T. Zikmund 
PRAHA 3 – JAROV; Ne 9.30
U Kněžské louky 9; f Elen Plzáková
PRAHA 3 - ŽIŽKOV I; Ne 9.30
Prokopova 4/216;f Christof Lange 
PRAHA 3 - ŽIŽKOV II; Ne 9.30
Čajkovského 10; f Jaromír Strádal
PRAHA 4 – BRANÍK; Ne 9.30 
Modřanská 118; f Luděk Rejchrt
PRAHA 4 – MODŘANY; Ne 9.30
Písková 6; f Zvonimír Šorm 
PRAHA 4 – NUSLE; Ne 9.30
Žateckých 1169/11; f Irena Škeříko-
vá + f Marta Zemánková 
PRAHA 4 – JIŽNÍ MĚSTO; Ne 9.30
Donovalská 1862; f Michal Šourek
PRAHA 5 – RADOTÍN; Ne 9.30
Na Betonce 14; f Lýdia Mamulová 
PRAHA 5 – SMÍCHOV; Ne 9.30
Na Doubkové 8/2040; f Ivo Mareš 
PRAHA 6 - DEJVICE – BUBENEČ; Ne 9.30
Dr. Z.Wintra 15/746; f Petr Hudec +
f Abigail Hudcová 
PRAHA 6 – STŘEŠOVICE; Ne 9.30 
nám. Před bateriemi 22; f Pavel Po-
korný + f Marta Zemánková 
PRAHA 8 – KOBYLISY; Ne 9.30
U Školské zahrady 1/1264; f Miro-
slav Erdinger + f Miloš Rejchrt 
PRAHA 8 – LIBEŇ; Ne 9.30
U Pošty 1098/6; f Roman Mazur 
PRAHA 9 - HORNÍ POČERNICE; Ne 9.00
Třebešovská 2101/46; f Petr Firbas 
PRAHA 10 – STRAŠNICE; Ne 9.00
Kralická 4; f Pavel Klinecký 
PRAHA 10 – UHŘÍNĚVES; Ne 9.00
Husovo nám. 378; f Vladimír Pír 
PRAHA 10 – VRŠOVICE; Ne 9.30
Tulská 1/14; f Jiří Ort 
Ochranovský seniorát - Praha 4, Mi-
chelská I/7, Ne 9.30; f Eva Šormová

Církev bratrská
PRAHA 1 – STARÉ MĚSTO, Ne 10.00
Soukenická 15, Grulich a Plchot
PRAHA 2 - NOVÉ MĚSTO, Ne 9.30
Římská 43, Mošner
PRAHA 3 – ŽIŽKOV, Ne 9.45
Koněvova 23, Kaleta
PRAHA 4 - JIŽNÍ MĚSTO, Ne 17:00
Cílkova 639, Robert Filip
PRAHA 4 – ŠEBEROV, Ne 10:00
V Ladech 10, Robert Hart
PRAHA 5- SMÍCHOV, Ne 9.30
Vrázova 4, B.Matulík
PRAHA 6 – DEJVICE, Ne 10.00
Hotel Krystal, J.Martího 2, Heczko
PRAHA 9 – ČERNÝ MOST, Ne 10.00
Stoliňská 2502/41b, Grulich
PRAHA 9 – HORNÍ POČERNICE, Ne 9.00
Ve Žlíbku 168, Kloubek
PRAHA 13 – Ne 10.00
Mezi Školami 2475/29, M.Šrámek
PRAHA – MEZINÁRODNÍ SBOR, Ne 10.30
Peroutkova 57, Waldrop

Bratrská jednota baptistů
PRAHA 3, Ne 10 .00
Vinohradská 68
PRAHA 3 (rusky mluvící), Ne 17.00
Vinohradská 68, Genadij Gavrilov
PRAHA 3 (mezinárodní), Ne 11.00
Vinohradská 68, Gareth Morris
PRAHA 4 – PANKRÁC, Ne 10.00
Na Topolce 14, Jáchym Gondáš
PRAHA 6, Ne 10.45
Nad Habrovkou 3, Keith Jones

Evangelická církev metodistická
PRAHA 2 – NOVÉ MĚSTO, Ne 9.30
Ječná 19, f A. Procházková
PRAHA 9 – HORNÍ POČERNICE, Ne 9.30
Křovinovo nám. 12, f P. Hradský
PRAHA 10 – STRAŠNICE, Ne 10.00
Vilová 26, f P. Kuchynka
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sela hledat, vždyť u ní vždycky všecko
mělo své místo. Když se vrátila, rozváza-
la dvoubarevnou šňůru, odložila víko a
začala stavět na stůl jesle i postavičky.
Náhle se však zarazila a zadívala se po-
zorně na odklopené víko krabice. Bylo
zespoda vyspravené vrstvou papírů,
vytržených ze starého školního sešitu,
který si na konci školního roku Slávek
přinesl domů. Těmi papíry tehdy zpev-
nil poničenou krabici. Tolikrát Marta ty
papíry viděla, nikdy ji však nenapadlo
věnovat jim větší pozornost. Až dnes si
pořádně všimla, co tam je pod pleskanci
lepidla napsáno rukou devítiletého sou-
rozence: „Naše rodina. Ze všech nejradě-
ji mám starší sestru Martu. Je moc hod-
ná. Hraje se mnou Pozemky a jiné hry.
Někdy mi pomáhá s úkoly nebo mi čte o
Neználkovi  Zastane se mě před staršími
dětmi. Tady ..." Zde školní vyprávění
končilo, poněvadž bylo napříč přelepené
jiným papírem. Ale vždyť to tak vůbec
nebylo! chtělo se Martě v první chvíli
zaprotestovat. Všecko je to výmysl! Co-

pak jsem se takhle někdy k bratrovi cho-
vala? Možná však, že takhle si to bráška
někdy představoval a po tomhle toužil. A
já jsem byla vždycky povýšená, domýšli-
vá, samospravedlivá a  protivná. A změ-
nila jsem se někdy? Kdoví, jakým doj-
mem jsem působila ve škole na kolegy a
studenty! Není to má vina, že kolem
mne zůstávalo vždycky prázdno a nikdo
za mnou nikdy nepřišel poklábosit si jako
chodili za Jarčou? A jak se srovnával
můj život s apoštolovou výzvou, ať jsme
k sobě navzájem dobrotiví, milosrdní a
odpouštíme si, jako i Bůh v Kristu od-
pustil nám?
Náhle Marta přitáhla k sobě telefonní
seznam a začala listovat: Malý Václav,
Malý Viktor, Malý Vítězslav... Dlouho
Slávkovi nevolala a jemu, jak se zdá, me-
zitím změnili telefonní číslo. „Nazdar,
Slávku, tady je Marta. Promiňte, že vo-
lám tak nevhod, ale chci jen všem u vás
popřát pěkný Štědrý večer a požehnané
svátky!" – „No ne!" ozval se halasný
bratrův hlas. „Kdyby nám někdo ohlásil,
že jsme vyhráli milion, nemohlo mě to víc

překvapit. Moment, Marti, vydrž u tele-
fonu, musím se na něco optat Maruš-
ky..." Několik vteřin bylo ve sluchátku
ticho. „Jsi tam ještě? Tak poslouchej, dra-
há sestřičko! Marie trvá na tom, že musíš
ihned sednout na tramvaj a přijet. Jsou
tu i naši mladí. Vždyť oni tě skoro nezna-
jí! Tak hoďte sebou, ctihodná paní profe-
sorko!" Marta se nezmohla na kloudnou
odpověď. Teprve po chvilce ze sebe vypra-
vila: „Dobře, jestli vás to nebude obtěžo-
vat." – „Máš ty ale nápady!" zachechtal
se dunivý hlas.
Když Marta odložila sluchátko, zůstala
chvíli sedět jako omráčená. Pak ale
začala překotně uvažovat: Ale co mám
tak nahonem sehnat, abych tam nepři-
šla docela s prázdnou? A co si mám vzít
na sebe, aby to bylo vhodné? A zamíři-
la k šatníku, kde měla v dokonalém
pořádku na ramíncích rozvěšenou svou
garderobu. Kdo by mohl tohle předví-
dat, když brala do rukou ten starý
Betlém?

Daniel Henych

Tajemství starého Betléma
Dokončení ze str. 2

Před příchodem člověka pokrývaly
pralesy většinu naší země. Koruny
obrovských jedlí čnějící vysoko nad
okolní buky, staleté rozložité duby,
vysoké smrky - to vše vytvářelo
obraz tehdejší krajiny. Po příchodu
člověka začal les následkem nekoor-
dinované těžby postupně mizet, až
dosáhl přibližně třetiny dnešního
stavu. Přesto existuje možnost, jak
přírodě znovu navrátit její původní
krásu. Řešení nabízí liberecká orga-
nizace Čmelák – Společnost přátel
přírody, která na svazích Ještěd-
ského hřebene již od roku 2004 reali-
zuje projekt Nový prales.

Nový prales může růst i díky Vám…
Unikátní projekt přeměny smrkové
pouště na smíšený les plný života
můžeme realizovat především díky
pomoci celé řady přispěvatelů. V
rámci veřejné sbírky doposud při-
spělo na Nový prales více než 3 500
lidí. Díky jejich podpoře se z prvních
sedmi hektarů rozrostla lokalita, na
níž realizujeme náš projekt, na stáva-
jících 25 hektarů, které zahrnují jak
mladé smrkové monokultury, které
se snažíme změnit, tak i staré poros-
ty, které jsme výkupem zachránili
před vykácením. Prales zatím tvoří
čtyři oddělené pozemky. Nyní
máme možnost zakoupením dalšího

kusu lesa učinit další krok k jejich
propojení v jeden souvislý celek.
Pevně věříme, že projekt Nový pra-
les osloví i Vás a pomůžete nám zís-
kat potřebné finanční prostředky na
uskutečnění této vize. Zakoupením
dárkového certifikátu Patron Nové-
ho pralesa potěšíte nejen své blízké,

ale z Vašeho rozhodnutí tak bude
mít radost i příroda. Držitelé dárko-
vého certifikátu se mohou v průbě-
hu roku těšit na pozvání  na zajíma-
vé exkurze, během nichž uvidí na
vlastní oči změny, které v Novém
pralese i díky jejich podpoře probí-
hají. Sami si zde také budou moci
svůj stromek zasadit. Podrobnější
informace o projektu i způsobu zís-
kání dárkového certifikátu získáte
snadno prostřednictvím 

www.novyprales.cz.  

Od července do listopadu 2008 jsme přijali tyto
dary na tiskový fond:

Církev bratrská - Praha 5 Smíchov 3.000,-
ČCE - sbor neuveden 4.000,-
ČCE - Strměchy 200,-
MSKJ Kolín 1.000,-
sestra Hudcová Pavla 2.000,-
bratr Miloš Jílek - Praha 1.000,-
manželé Kejřovi - Vysoké Mýto 1.500,-
bratr Navrátil Z. - Hustopeče 200,-
manželé Pokorní - Pardubice 10.000,-
bratr Pospíšil Drahomír - 

Nové Město pod Smrkem 500,-
sestra Slavíková Jarmila - Chrudim 10.000,-
nejmenovaný dárce 1.000-
Dárcům děkujeme.

Na Ještědském hřebenu roste Nový prales.
Nevěříte?



V rámci grantu Grantové agentury akademie
věd A801830801 „Josef Lukl Hromádka
(1889–1969) a český protestantismus v letech
1945–1989" začala letos na Evangelické teolo-
gické fakultě UK práce na biografii tohoto
významného českého teologa. Již název
grantu však vypovídá, že biografie bude
zasazena do širokého kontextu českých pro-
testantských církevních dějin druhé poloviny
20. století. Jejich součástí jsou samozřejmě i
menší svobodné církve, o něž se zatím vědec-
ké historické bádání příliš nezajímalo. Tento
článek chce být vlaštovkou, jež snad přinese
více zájmu o tuto neprávem opomíjenou
oblast naší minulosti.
S únorovým převratem v roce 1948 se defini-
tivně hroutí již tak v době začínající studené
války pokulhávající představa Českosloven-
ska jako mostu mezi Východem a Západem.
Československo pod vedením Komunistické
strany Československa (KSČ) se s definitivní
platností ocitlo v táboře socialistických zemí,
kde byla bezvýhradně uplatňována zahra-
niční politika Sovětského svazu. Převrat stra-
ny hlásící se k extrémním formám marxistic-
ké ideologie představoval ve svých důsled-
cích sám o sobě velký zásah do náboženské-
ho života tehdejšího Československa. O to
více se v pozornosti KSČ a státních institucí
bdících nad náboženským životem v zemi
ocitly církve, jež měly své historické vazby na
politický „Západ". Mezi nimi hrála svou roli
i Bratrská jednota Chelčického (BJCH).
Vztahy státu k této církvi se od roku 1948
postupně zhoršovaly, až nakonec v letech
1952–53 stála Bratrská jednota Chelčického
na pokraji ilegality.

První kontakty s režimem
Úvahy o možné likvidaci či omezení malých
svobodných církví se objevují v církevní poli-
tice KSČ poměrně brzy. Již v červenci 1948
byla otázka jejich omezení konzultována se
zástupci nekatolických církví: „Na podnět dr.
Huba bylo jednáno o poměru evangelických círk-
ví, zejména českobratrské církve, slovenské lute-
ránské a slovenské reformované k drobným sektám
a denominacím. Zástupci všech těchto církví jed-
nomyslně prohlásili, že s těmito denominacemi
nepěstují žádné styky, mnoho jejich činností jim
překáží a že na nich nemají žádného zájmu. Otáz-
ka drobných denominací je z politického hlediska
důležitá proto, poněvadž se tu jedná o sekty, které
jsou úzce organizačně spjaty se zahraničními
americkými církvemi na př. adventisté, baptisté,
mormoni atd., což vyžaduje politické ostražitos-
ti."1 Na přelomu čtyřicátých a padesátých let
20. století však byla prioritou církevní politi-

ky KSČ římskokatolická církev, a tak v tomto
směru žádné celorepublikově významné
kroky podniknuty nebyly. Praktickým dopa-
dem těchto raných úvah bylo nakonec „pou-
ze" zabavení majetku a zákaz Armády spásy
a Církve posledních svatých Ježíše Krista na
jaře 1950.2
Řada dalších svobodných církví se v tomto
období naopak dočkala státního uznání –
mezi nimi BJCH, Církev adventistů sedmého
dne (CASD) či Jednota českobratrská (dnešní
Církev bratrská) – což s sebou neslo mimo
jiné i konec finanční nezávislosti svobodných
církví. Tento krok, navenek prezentovaný
jako zrovnoprávnění všech církví působících
v Československu, měl dokončit postupné za-
vádění dohledu státu nad církvemi a nábo-
ženskými společnostmi v Československu. 
V právní rovině se tento dohled opíral o tzv.
církevní zákony z října 1949.
V období mezi lety 1949 až 1951 nacházíme 
v materiálech Státního úřadu pro věci církev-
ní (SÚC) první hodnocení baptistické církve.
Vrcholní představitelé baptistů (především
předseda Jan Říčan) jsou zde vesměs hodno-
ceni jako reakční a k novému režimu nepřá-
telští.3 Nelze se tomu příliš divit, neboť větši-
na svobodných církví se v roce 1950 dočkala
uzavření svých bohosloveckých seminářů.
Zakázán byl tedy i seminář BJCH v Pra-
ze–Podolí. Z tohoto důvodu lze podobná
hodnocení nalézt i u dalších svobodných
církví. Předseda baptistické církve Říčan také
nejvíce protestoval, když bylo počátkem ro-
ku 1951 církvím oznámeno, že napříště nebu-
de na církevní úrovni povolena jakákoliv
práce s mládeží, mimo vyučování nábožen-
ství na školách.4
V letech 1951–1952 je na svobodné církve
vyvíjen velký tlak. Do některých z nich je
dosazeno nové vedení, o kterém úředníci
SÚC předpokládají, že bude vůči novému re-
žimu vstřícnější.5 Když se nepodaří obměnit
vedení, dosazují státní úředníci vyhlédnuté
kandidáty alespoň do vysokých kolektivních
církevních orgánů.6 Dochází také k tzv. syste-
matizacím, tedy podstatnému snížení počtu
kazatelů a sborů svobodných církví.7

Zostření situace
Ani tento tlak však nepovažovali úředníci
SÚC za dostatečný, a tak v roce 1952 dochází
k oživení původních úvah na likvidaci svo-
bodných církví. Jako pokusný králík pro
tento postup byla vybrána CASD, jejíž celo-
světové nejvyšší vedení – Generální konfe-
rence CASD – nejenže sídlí ve Washingtonu,
USA, církev se navíc v očích státních úřední-

ků provokativně nápadně odlišovala svým
svěcením soboty a odmítáním práce a posílá-
ní dětí do školy v tento den. Stojí také za
zmínku, že oba úředníci státních orgánů –
František Hub v roce 1948 a Vladimír Ekart v
roce 1952, kteří se o zákaz svobodných církví
zasazovali, – byli bývalí duchovní Církve
československé (husitské), kteří vstoupili do
služeb státu, respektive KSČ.8 Tlak na CASD,
aby se vzdala svých zásad, se minul účin-
kem, a tak SÚC předložil Politickému sekre-
tariátu Ústředního výboru KSČ materiál s
názvem „postup proti církvi adventistů",
který byl dne 20. srpna 1952 schválen.9 Na
základě tohoto rozhodnutí byla CASD od 1.
října 1952 zakázána a její majetek byl státem
zabaven.
Pouhých pět dní nato, 25. srpna 1952, vypra-
coval SÚC další dokument, který navrhoval
použití stejných postupů jako proti CASD
také proti dalším malým denominacím –
Bratrské jednotě Chelčického a Evangelické
církvi metodistické.10 Dokument byl podrob-
něji dopracován a začátkem října 1952 přiby-
la k seznamu společností určených k likvida-
ci ještě Náboženská společnost Českosloven-
ských unitářů.11 Na rozdíl od materiálu navr-
hujícího zákaz adventistů neuvádí doku-
ment žádné důvody k tomuto postupu.
Návrh je založen pouze na rozhodnutí Po-
litického sekretariátu ÚV KSČ z 20. srpna,
kde se nařizuje sledovat činnost dalších
náboženských sekt. Materiál je vlastně jen
dvoustránková zpráva, která stručně charak-
terizuje zmíněné církve a navrhuje použít
vůči nim stejný postup jako proti adventis-
tům. To potvrzuje, že SÚC vnímal úspěch s
CASD jako potvrzení své politiky likvidace
malých církví a chystal se ji dotáhnout do
konce.
O tomto plánu byla neprodleně informována
StB, stalo se tak již v září 1952.12 Původní
návrh počítal se zákazem „církví amerického
původu" od 1. listopadu 1952. Po prvních
konzultacích se však proti tomuto plánova-
nému postupu nepochybně objevily námitky,
a tak Zdeněk Fierlinger, ministr pověřený
řízením SÚC, konzultuje v listopadu postup
s předsedou vlády a ministrem zahraničí. V
korespondenci se obává většího rozruchu při
případném zákazu baptistů a metodistů a
navrhuje konzultaci se SSSR.13 Ministerstvo
vnitra radí v lednu 1953 neohlížet se v této
problematice na zahraničně politický aspekt
chystaného zákazu, ale než k němu bude při-
stoupeno, navrhuje vyzkoušet jiné alternati-
vy.14

O dalším osudu tohoto návrhu archivy nic
nevypovídají. V roce 1953 však v českoslo-
venské politice dochází k rozsáhlým korek-
cím dosavadního politického kurzu. Ještě v
prosinci prezentoval Klement Gottwald
svým spolustraníkům návrh dalšího zpřísně-

ní přístupu k církvím, mimo jiné se chystal
zákaz biřmování či jakékoliv pastorace v
rodinách. Tento návrh dále rozpracoval i
SÚC.15 Po smrti J. V. Stalina a K. Gottwalda
však nejhorší období stalinské éry končí. Čes-
koslovenští vládní a straničtí představitelé
začínají na veřejnosti opatrně mluvit o demo-
kratizaci a socialistické zákonnosti. Právě 
v církevní politice je pak vliv těchto prohláše-
ní nejvíce patrný, když je v září 1953 do čela
SÚC jmenován liberální komunista, bývalý
aktivní sociální demokrat, JUDr. Jaroslav
Havelka. V této atmosféře pak původní
návrh na likvidaci církví definitivně upadá 
v zapomnění.

Procesy s baptisty
Perzekuce baptistů si však našla jinou cestu.
V roce 1952 započalo rozsáhlé zatýkání bap-
tistických duchovních, které bylo o rok
později zakončeno dvěma soudními procesy.
Soudní či administrativní perzekuce dolehla
na všechny stávající kazatele, a tak se vlastně
BJCH stala po této stránce nejvíce pronásle-
dovanou legálně fungující církví v Českoslo-
vensku.
Autorovi článku se v archivech nepodařilo
najít dokument, který by objasňoval to nej-
důležitější: proč a za jakých okolností proce-
sy začaly? Tato stránka věci tedy zůstává ne-
objasněná, s jistotou lze pouze konstatovat,
že zatýkání baptistických kazatelů v roce
1952 bylo součástí v předchozí kapitole zmí-
něného stupňujícího se tlaku na svobodné
církve. Zda tyto procesy nějak souvisely s je-
jich chystaným zákazem, je sporné. Zdeněk
Fierlinger dal souhlas k zatčení Jana Říčana 
2. června 1952, tedy před tím, než byl odsou-
hlasen zákaz CASD a než vznikl návrh na
zákaz dalších menších církví a unitářů. Také
je patrné, že tato iniciativa nepřišla ze SÚC.
Na druhou stranu lze namítnout, že pokud
postup proti adventistům byl pokusem,
který měl později nalézt širší uplatnění – a to
se zdá být jisté – nepochybně si SÚC mohl
touto cestou připravovat silný argument pro
prosazení zákazu baptistické církve. Zatý-
kání bylo sice také iniciováno orgány minis-
terstva vnitra, mohla mu však předcházet
určitá koordinace s SÚC, ač ji v pramenech
nenalezneme. Do čela církve byl záhy po
zatýkání postaven jako zmocněnec baptistic-
ký laik Václav Tomeš.
Jisté tedy prozatím zůstává, že Státní bezpeč-
nost (StB) zatčením předsedy Říčana zahájila
akci „Kazatel", která vyústila v červnu 1953 v
odsouzení předsedy Jana Říčana (18 let),
ředitele bývalého baptistického semináře
Jindřicha Procházky (12 let), sekretáře církve
Cyrila Burgeta (7 let) a kazatele Michala
Kešiara (5 let).16 Tento proces se velmi pod-
statně liší od druhého procesu s baptistický-
mi kazateli, ale i od obdobných procesů s
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darbisty (Křesťanské sbory) a adventisty, a to
nejen výší trestů, ale především vedením
vyšetřování. Vzhledem k tomu, že bylo vzne-
seno obvinění ze špionáže, vyšetřování v
procesu se „skupinou Procházka Jindřich a
společníci" vedli zřejmě zaměstnanci StB a ne
běžní vyšetřovatelé. Vyšetřovací protokoly
svědčí o použití psychického či fyzického
násilí, čímž se spis řadí spíše k politickým
procesům let padesátých, než že by připomí-
nal obdobné procesy s kazateli a laiky
malých denominací. V protokolu podepsa-
ném Jindřichem Procházkou se dozvídáme:
„Od svého mládí jsem se pohyboval a vyrůstal v
měšťácké společnosti, která ve mně vychovala
nepřítele dělnické třídy. V roce 1908 stal jsem se
vyznavačem náboženského baptistického učení a
později při studiu v Americe a Anglii dostal se do
vlivu představitelů americké baptistické církve. Po
celou dobu trvání předmnichovské republiky pra-
coval jsem ve funkci ředitele baptistického seminá-
ře v Československu pod vedením amerických bap-
tistických předáků proti revolučnímu hnutí děl-
nictva a stál jsem v řadách nepřátel Sovětského
svazu...
...Bell17 řekl všem přítomným, že zprávy, které
jsou odesílány do Ameriky, přebírá Ústředí světo-
vého svazu baptistů a dává je americké vládě. Dále
kazatele informoval, že na základě těchto informa-
cí provádějí americké vládní kruhy hospodářskou
blokádu Československa a řídí ji ve státech, které
jsou jim po této stránce podřízeny. Řekl nám, že
baptistická církev v Československé republice je ve
skutečnosti vysunutou pozicí americké vlády,
zvláště pro případ, kdyby došlo k válečnému kon-
fliktu se Sovětským svazem. Kazatelé k celému
vyjádření Bella neměli připomínek a s jeho poža-
davky souhlasili...
... Otázka: To tedy znamená, že jako věrný sluha
amerických kapitalistů jste byl ochoten za dolary
prodat svoji vlast i čest.
Odpověď: Ano. Doznávám.
Otázka: Co společného měla baptistická církev a
její náboženské vyznání s vaší protistátní čin-
ností?
Odpověď: Náboženským vyznáním jsme kryli
protistátní činnost, která měla zničit lidově demo-
kratické zřízení v Československu a celá církev
sloužila válečným štváčům a pracovala proti
zachování světového míru."18

V podobném duchu se nesou také výpovědi
ostatních vyšetřovaných, které nahrazují
nouzi důkazního materiálu, již vyšetřovací
spis vykazuje. Ani po vynucených přizná-
ních nenechali úředníci orgánů ministerstva
vnitra nic náhodě a pečlivě byl zinscenován
také samotný soudní proces. Přípravný ma-
teriál pro veřejný proces ukazuje, co bylo jeho
účelem: „Soudním přelíčením jest sledováno
ukázati široké veřejnosti, k jakým účelům zřídili si
američtí imperialisté Bratrskou jednotu baptistů
již v roce 1919, kdy se do naše státu šířilo pod vli-
vem Velké říjnové revoluce v Sovětském svazu
revoluční hnutí proti kapitalistickým vykořisťova-
telům. Proces ukáže také, jak si američtí imperia-
listé zachovali baptistickou církev jako svoji resi-
denturu až do roku 1945, kdy svými dolary opět
plně oživili její činnost proti nově utvořenému
lidově-demokratickému československému státu.
Pracujícím Pardubického kraje i v celostátním

měřítku přinese přelíčení ukázku toho, jakým způ-
sobem američtí imperialisté budují z nábožen-
ských církví a sekt v našem státě nepřátelská pro-
tistátní centra a tvoří si z nich opěrné pozice pro
své válečné cíle."19

Proces se konal 26.–27. června 1953 v Chru-
dimi a senát pardubického krajského soudu
uznal všechny obviněné vinnými z trestného
činu vyzvědačství. Proces byl sledován a
komentován v duchu výše uvedených citací
také denním tiskem.20 Díky pozdějším amne-
stiím byly všechny tresty zkráceny a žádný
nebyl odpykán v plné míře.
Tento proces nebyl jediným soudním řízením
s baptistickými kazateli. Několik dní po uza-
vření výše popsané kauzy, dne 17. července,
byl Krajským soudem v Pardubicích vynesen
rozsudek nad devíti kazateli ve vyšetřování
případu proti „Marešovi Vladislavu a společ-
níkům".21 V něm padly tresty odnětí svobody
od jednoho roku (A. Strapoň) do čtyř let (V.
Mareš). Tresty již nebyly vzneseny na zákla-
dě špionáže, ale na základě trestného činu
„sdružování proti republice".22

Dozvuky procesů
Procesy samotné, ač samozřejmě vycházejí z
koncepce církevní politiky KSČ, nemohly
než ji zpětně ovlivnit. S uzavřením přede-
vším prvního ze zmíněných procesů se opět
vynořují úvahy o postihu celé církve jako
odvetě za její špionážní činnost. Dne 4. čer-
vence 1953 SÚC opět oživuje návrh na likvi-
daci církve. Členové měli přestoupit do
jiných církví.23 Tento návrh se však dočkal
ještě menší podpory než obdobný dokument
z roku 1952. V dopise Úřadu předsednictva
vlády z 29. července 1953, tedy krátce po uza-
vření druhého z procesů, se dozvídáme, že se
jeví dvě varianty budoucnosti BJCH. Jednou
je již zmíněný zákaz a tou druhou je „zbývají-
cí kazatele zbavit funkce, zařadit je do výroby a na
jejich místa dosadit nové kazatele pověřené Stát-
ním úřadem pro věci církevní."24 Z. Fierlinger i

ministr národní bezpečnosti K. Bacílek navr-
hují tuto druhou, mírnější variantu. K této
variantě se o den dříve přiklonil také ministr
zahraničí Z. David.25 V úvahách nad budouc-
ností baptistické církve sehrála svou roli také
reflexe efektivnosti zákazu adventistů: „Řeše-
ní, aby celá církev byla úředně rozpuštěna, její
kazatelé zbaveni státního souhlasu a majetek círk-
ve, aby propadl ve prospěch státu, nemůžeme
doporučit po neblahé zkušenosti s církví adventis-
tů, která v podzemí žije dále a dokonce ještě sílí."26

Mírnější varianta získala posvěcení stranic-
kých orgánů a 26. srpna 1953 ji svým usnese-
ním potvrdila československá vláda. 27 Byla
zřízena provizorní ústřední rada, do jejíhož
čela byl postaven dosavadní zmocněnec pro
vedení církve Václav Tomeš, který byl ná-
sledně v prosinci zvolen předsedou církve.
Na prosincové konferenci byla také odsouze-
na „vlastizradná činnost" bývalého vedení
církve.28

Poměrně zajímavou roli sehrál v době po
uzavření procesu také teolog Josef Lukl
Hromádka. Od roku 1949 u něj sledujeme
vzestup nekritického pohlížení na nový
režim. Postup stranických představitelů hájil
v zahraničí také v případě politických proce-
sů, jak tomu bylo v procesu se skupinou v
čele s Rudolfem Slánským.29 Zdá se tedy, že
do značné míry podlehl všudypřítomné me-
diální propagandě a uvěřil vynuceným vý-
povědím a skutečnostem v nich obsaženým.
Něco podobného však již pro něj nebylo
možné v případě Jindřicha Procházky, jeho
dlouhodobého přítele z pobytu v USAa záro-
veň kolegy z Komenského bohoslovecké
fakulty. Již zpočátku reaguje na zprávy o jeho
odsouzení a údajné špionáži s podivením a
rozpaky.30

Koncem roku 1954 se také J. L. Hromádka
začíná angažovat ve věci podmínečného pro-
puštění J. Procházky. Již v květnu 1954 byl
Procházkovi rozhodnutím prezidenta repub-
liky snížen trest z 12 na pouhých 5 let vězení.
Vzhledem k tomu, že se do trestu počítá i
doba vazby (zatčení proběhlo 3. 6. 1952), při-
blížila se Procházkovi začátkem prosince
roku 1954 polovina trestu a bylo tak možno
požádat o podmínečné propuštění. J. L.
Hromádka svým dopisem z 13. 11. 1954
poprosil o intervenci za Procházku Jaroslava
Havelku,31 předsedu SÚC, který jeho žádost
podpořil a v prosinci požádal o Procházkovo
propuštění generálního prokurátora V. Aleše
a náměstka předsedy vlády a člena ÚV KSČ
V. Kopeckého.32 K žádosti se přidalo také
vedení věznice Mírov, a tak byla po delším
jednání žádost dne 8. srpna 1955 předložena
Politickému byru ÚV KSČ, které ji schválilo a
postoupilo k vyřízení.33

Autor žádá pamětníky popisovaných událos-
tí, kteří by byli ochotni doplnit výše uvedené
řádky svými poznatky, a to především ohled-
ně role J. L. Hromádky v době perzekuce bap-
tistů, aby jej kontaktovali na e-mailu: 
jirka.piskula@centrum.cz či na adrese redakce.

Jiří Piškula
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